
Nedej se přemoci zlem,
ale přemáhej zlo dobrem.

Ř 12,21

Tento verš je v evangelických círk-
vích v Německu a také v dalších
církvích po celém světě "Heslem",
biblickým textem pro rok 2011.
Držíme se jej i my v naší Jednotě
bratrské.
Srdečně vás tímto poselstvím
pozdravuji jako neznámý přítel v
Kristu. Toto slovo je z Pavlova

dopisu sboru v Římě. Pavel je
povzbuzuje, aby jeden druhému
sloužili v lásce a aby tak Kristovu
lásku žili, a my s nimi, ve vztahu
ke všem lidem kolem nás, dokon-
ce i tehdy, když je s námi jednáno
nespravedlivě, kdy je nám půso-
bena újma, když jsme pronásledo-
váni. Je to zápas, boj: ale nejen
mezi lidmi, nejen mezi našimi
dobrými a zlými myšlenkami, ale
mezi "tím dobrým" a "tím zlým". 
Vyhýbat se zlu a konat dobro,
vyhledávat pokoj a snažit se o něj
(Žalm 34,15). Již ve Starém zákoně
je zřetelně pověděno, že toto má
co do činění s naším každodenním
životem. Je to Hospodinův příkaz
a zaslíbení: "Odvrať se od zlého a
čiň dobře, hledej pokoj a následuj
jej!" (1 P 3,11)
Ale jak je toto možné? Milé sestry
a bratři, klíč k tomuto textu je
poslední prosbou z modlitby
Páně: "Ale zbav nás od zlého!" To
vyžadujeme ve jménu našeho
Pána Ježíše Krista, a to je ta síla
pro naše působení slovy i skutky.

Naši otcové a matky ve staré
Jednotě bratrské prohlásili: "Roz-
hodli jsme se být vedeni evangeli-
em a příkladem Pána Krista a sva-
tých apoštolů v pokoře, chudobě,
trpělivosti a v lásce ke svým ne-
přátelům" (Bratr Řehoř z vězení,
konec 15. století). A my se to dnes
usilovně snažíme konat ve jménu
Kristově v naší každodenní osob-
ní, sociální i politické situaci. Vy se
o to snažíte v České republice, my
v Německu (a myslíme na to, ja-
kou křivdu jsme udělali také vám
před 70 lety), a další bratři a sestry
na tomto světě.
Naše rodina toto zakusila v pod-
mínkách naší služby v Jižní Africe
v 60. letech minulého století, když
trpící afričtí lidé nás, "bílé" lidi,
působce mnohého zla, přijali pro
svou úžasnou lásku ke Kristu.
Buďte požehnaní v celém novém
roce

Váš
Henning Schlimm,

biskup Jednoty bratrské,
Bad Boll, Německo
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Milé sestry, milí bratři, milí přátelé a
příznivci Ekologické sekce České
křesťanské akademie, 
snad většina lidí dnes už nepochy-
buje o tom, že životní prostředí je
důležité téma. Bylo tomu tak v roce
2010, bude tomu tak i v roce 2011. K
dobrému vztahu k životnímu pro-
středí patří nejen různé dobré kaž-
dodenní návyky, jakými je třídění
odpadu, šetření energií i surovina-
mi, omezování jízd autem atd.,
nýbrž i úsilí o zachování čisté příro-
dy a o krásnou, harmonickou kraji-
nu. Angažovaný zájem o prostředí
může být vyjádřen jak konkrétní
prací v terénu, tak i zapojením do
nejrozmanitějších akcí za legislativu
příznivou vůči přírodě, za zachová-
ní alejí, za omezování vlivu rozpína-
jícího se kapitálu atd. 
Co však životním prostředím rozu-
míme? Z abstraktního pohledu teo-
rie systémů můžeme říci, že jde o
"systémové okolí člověka". Myslíme
však člověka jako druh, či nějakého
konkrétního člověka, či si tam může-
me dosadit kohokoli, třeba každý
sama sebe? Prostředím, v němž se
jeden každý z nás pohybuje, je tedy
nejen příroda a krajina s přírodními
i civilizačními prvky, nýbrž také
druzí lidé, především naše rodiny,
sousedé, spolupracovníci, přátelé,
kolegové z různých organizací atd.
Naše starost o životní prostředí by se
tedy měla týkat i jich. Když už jsme
jednou vstoupili na půdu teorie
systémů, mějme na paměti, že

systém není jen souhrn entit, nýbrž
zahrnuje i nejrozmanitější vztahy a
vazby mezi nimi. A tak k životnímu
prostředí z tohoto hlediska patří
také vztahy mezi lidmi a vazby lidí k
přírodě a produktům civilizace - k
městům a vesnicím, ke kulturním a
přírodním památkám, k parkům a
lesům, k poutním místům a různým
dominantám v krajině, k stromům a
vodám; každý takový výčet bude
ovšem neúplný.
Letošním nosným tématem Ekolo-
gické sekce České křesťanské akade-
mie je "krajina". Ta je připomenutím
setkání Božího a lidského tvoření.
Krajinu člověk dotváří. A je na něm,
aby jeho příspěvek byl pro dobro
věci. Jako hmatatelnou komponentu
životního prostředí ji člověk může
úžasně zvelebovat, kultivovat, ale
také i poškozovat a ničit. Krajina se

tak stává symbolem možné interak-
ce mezi člověkem a prostředím. K
dobrému či ke zlému?
A něco podobného se týká i oné "lid-
ské" komponenty životního prostře-
dí. K péči o životní prostředí patří
starat se i o ni. Usilovat o dobré vzta-
hy mezi lidmi. Šířit vědomí, že jsme
tu jeden pro druhého, že máme spo-
lupracovat a vzájemně si pomáhat,
že v tom je naplnění života. Budovat
pozitivní myšlení. Tradiční hodnoto-
vý systém stavějící na tvrdě materi-
álních hodnotách a stimulující k
pohledu na druhého člověka jako na
nežádoucího konkurenta prorůstá
oním lidským životním prostředím
jako rakovina. 
Jsme tak vedeni k přemýšlení o hod-
notách. První a poslední českoslo-
venský ministr životního prostředí

Přání Ekologické sekce ČKA

„Ukažte mi autokefální církev, která by si dokázala postavit hlavu!" –
Zájem o pravoslaví jdoucí nad rámec podobných teologicko-politických
bonmotů prosazoval v rámci Evangelické církve v Německu (EKD) prof.
Hermann Goltz, specialista na patristiku a armenologii, který zemřel 
9. prosince 2010 ve věku 64 let. Vedle činnosti kazatelské, badatelské, pře-
kladatelské, diakonické a působení v celoevropské ekumeně připomínal
též, a to včas i nevčas, téma genocidy arménské menšiny v Turecku za 
1. světové války. 

František Schilla

Dokončení na str. 2

AKTUALITA

Prolamoval bariéry

Milé sestry a bratři, vážení čtenáři,
mezi největší Boží dar člověku patří čas. Bible nám v této souvislosti jasně
sděluje, že nejsme času páni, jsme jen jeho příjemci bez zásluh – příjemci
daru nového přídělu dnů a týdnů, měsíců a let. To je nesamozřejmá nádhe-
ra. Nový dílek k našemu celému žití od Tvůrce života. 
Před několika dny nám lidem, a to každému bez rozdílu, byla tlumočena
veliká radost Vánoc. Byli jsme obdarování svátečním pokojem vycházejícím
z narození Betlémského dítěte. S tím se však zákonitě objevila i otázka, jak s
takovým velikým darem na své příští životní cestě hodláme naložit. 
Už starozákonní kniha Kazatel ví, že je nám lidem dáno prožívat různé časy
– čas stavění i čas boření, čas nemoci i čas zdraví, čas objímání i čas vzdálení se.
Nechce jistě nikdo zklamat tváří v tvář novým příležitostem a šancím, jež
jsou před námi. Znehodnotit přidaný čas. Nechceme zklamat své blízké, své
bližní, Hospodina, v jehož rukou jsou všechny naše časy. A tak se modlí-
me a obracíme se k němu o pomoc a sílu Betlémský dar nezmarnit.
Mnozí si opět s pevným přesvědčením na počátku tohoto nového roku sli-
bovali něco v tom smyslu „ Jak na Nový rok, tak po celý rok“.
Brněnský básník Jan Skácel v jedné části básně „Na prázdné dlani kamínek"
má verš „alespoň o slepičí krok (v takových topíme se dálkách)/ jak prázdná kůže
zaječí/ loňský rok visí na hambalkách"/ . 
To mne v tuto chvíli upomíná na vděčnost za vše, co jsme za loňský rok při-
jali od toho, před jehož tváří žijeme, který je naším Pánem, který je součástí
našeho lidského nitra. 
Upomíná na vděčnost za všechny naše předchůdce v této práci (letošní roč-
ník je již 96!), za současné spolupracovníky, za všechny, kdo nás podporují,
a především za každého čtenáře. Je to bezesporu nesmírně zavazující pocit
pro nás tady v redakci. 
Na začátku lidského počítání roku se vždy objevují nejrůznější obavy o bu-
doucnost osobní, budoucnost celé společnosti, celého světa, smysl a bu-
doucnost naší práce… Ale víra nás učí, že se bát nemusíme. Nejen Boží cesty,
ale i Boží kalendář a letopočet je jiný než ten náš. Naši budoucnost má v
rukou Pán milosti. On stojí na počátku pozemského času a bude stát i na
jeho konci. Smíme proto s neochvějnou vírou vyznat: Minulost, současnost
i budoucnost nás i tohoto díla drží a nese ten, jenž si nás zformoval ke
svému obrazu, Bůh Hospodin, Stvořitel dobrý a věrný. 
Naše legitimní snahy a úsilí být rozhodnějšími, lepšími a statečnějšími jsou
cele v laskavé kompetenci jeho Syna Ježíše Krista, jehož narození nám bylo
zvěstováno . Proto naše veškerá naděje pro tento nový rok má základ ne v
nás samých, ale v tomto Božím milostivém díle, v jeho novém příklonu k
nám, k lidem, ke člověku, k celému jeho stvoření.
Dobrý rok v blízkosti Boží vám všem přeje
za redakci Evangelického týdeníku - Kostnické jiskry

Ladislav Mečkovský

Pozdrav k novému roku 2011

Novoroční ekumenická slavnost, kterou tradičně 1. ledná přenáší Česká televi-
ze, se tentokrát konala v kostele Českobratrské církve evangelické v Praze na
Smíchově z domovského sboru JUDr. Milady Horákové.

(K úmrtí Hermanna Goltze)
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Otázka v titulku patří k těm nejčas-
tějším, jaké v Izraeli kladou skupiny
turistů. Samozřejmě to takto vidí
přátelé Izraele. Ale i lidé, kteří mají
při poznávání Svaté země trochu
větší emocionální odstup, se ptají:
Jak je možné, že to, co tu vidíme, se
tak liší od toho, co se nám zprostřed-
kovává v novinách, rozhlase a tele-
vizi? 
Odpovědět na tuto otázku není
snadné. Vlastně by bylo správné
podložit to důkladným mediálním
průzkumem. Každá jednorozměrná
odpověď učiní právě tak málo za-
dost mnohorozměrné realitě evrop-
sko-izraelských vztahů jako samot-
né skutečnosti na Blízkém východě.
Přesto se odvážím vyslovit několik
myšlenkových podnětů. 

1. Společenská a politická situace
na Blízkém východě má daleko
více vrstev, než jak se dá popsat v
krátkých zpravodajských vstupech 
Zpravodaj musí mířit k jádru věci,
musí paušalizovat. Přitom zpro-
středkuje diskusi na politickém kol-
bišti, která také musí zjednodušovat,
protože má zájem, aby byla pocho-
pena a umožnila rozhodování. 
Tak například je nemálo Palestinců,
kteří mají prospěch z budování osad
a dokonce sami bydlí v izraelských
osadách na okupovaném Západním
břehu. Zároveň jsem slyšel na vlast-
ní uši, jak ortodoxní Židé u Arafato-
va hrobu horují pro výhradní právo
Palestinců na zemi mezi Jordánem a
Středozemním mořem. Mezi oběma
krajními póly existuje ve Svaté zemi
prakticky jakýkoli myslitelný názor,
jaký si jen lze představit. 
Kdo chce porozumět situaci a kon-
fliktu na Blízkém východě, neobejde
se bez toho, aby se vypořádával s
vleklými, často nudnými, ale každo-
pádně složitými historickými, inte-
lektuálními, teologickými a spole-
čenskými procesy. Dnes tak obvyklá
infozábava předurčuje k pokřivené-
mu vnímání. 

2. Usilujeme o rovný přístup ke
dvěma společnostem, které snad
ani nemohou být rozdílnější v
téměř každém aspektu každoden-
ního života 
Například v Izraeli je každý názor
povolen. Izraelský muslim smí ve-
řejně zastávat myšlenku, že Židé
jsou „potomci opic a prasat". Poslan-
ci izraelského parlamentu otevřeně
pracují na zrušení židovského státu
Izrael. Naproti tomu v Palestinské
autonomii se musí o svůj život obá-
vat nejen muslim, který se rozhodl
pro křesťanskou víru. Trest smrti
hrozí zcela oficiálně i za prodej půdy
Židům a kolaboraci s Izraelem. 
Tam, kde jedna společnost zneužívá
vlastní děti jako štíty a zbraně,
zatímco druhá dělá všechno pro to,
aby lidský život chránila a lidské
utrpení zmírňovala; kde jedna stra-
na vystavuje utrpení svých lidí na
odiv a propagandisticky je využívá,
zatímco druhá chrání osobnostní
práva jednotlivce a zachovává urči-
tou hranici studu; kde jedna strana
otevřeně říká „Milujeme smrt!" a
současně škodolibě vyčítá té druhé,
že je zamilovaná do života, tam se
rovné zacházení rovná spolupacha-
telství. 
U izraelsko-palestinského konfliktu
není možné se prostě zeptat: „Co
říkají Židé?" – „Co říkají Arabové?"
Vždy je nutno také vysvětlit, kdo co
říká s jakým pozadím, s jakou moti-

vací a v jakém kontextu, a teprve tak
je možné dospět k přiměřenému za-
řazení příslušných výroků. Přitom
nestojí proti sobě jen palestinská a
izraelská verze událostí – tak, že by
pravda byla k nalezení někde upro-
střed mezi nimi. Nezřídka stojí
přímo proti sobě pravda a lež – a
objektivní hodnotitel se nesmí ostý-
chat postavit se jednostranně na
stranu pravdy. To platí i tehdy, když
strana, v jejíž prospěch pravda svěd-
čí, je kvůli míru ochotna přistoupit
na kompromisy, a proto historické
skutečnosti zametá pod koberec.

3. Nejostřejšími kritiky židovského
lidu a nejúčinnějšími nepřáteli
Izraele jsou Židé 
Zvláště fatální dopad má skuteč-
nost, že právě pro kritiky Izraele je
svatosvaté a povýšené nad každé
seriózní zkoumání, když něco kritic-
kého o svém lidu nebo židovském
státě říká Žid. 
Tento mechanismus má starobylou
tradici. Například křesťané nezřídka
bezmyšlenkovitě přebírají novozá-
konní kritiku židovského národa –
avšak nikdy by si nedovolili chovat
se vůči vlastním představeným ve
státě nebo v církvi obdobně neucti-
vě, jako to činil Žid Ježíš vůči svým
židovským představeným. O cynic-
ké ironii rabína Pavla nebo zničující
kritice starozákonních proroků ani
nemluvě. Dnes se židovské vtipy,
které jsou tak dobré právě pro svou
sebekritiku, stávají antisemitskými,
když je vyprávějí Nežidé. 
Zvláště dobrým příkladem předem
naprogramovaného zkreslení je „In-
dex vnímání korupce" organizace
„Transparency International". Tento
korupční index, jehož výsledky jsou
pravidelně citovány, neměří vlastně
míru korupce v nějaké zemi, nýbrž
míru jejího vnímání v dané společ-
nosti. Při porovnávání Izraele se zá-
padními zeměmi je proto před vy-
slovením závěru nutné položit otáz-
ku, zda je tedy Izrael zkorumpova-
nější, nebo prostě sebekritičtější než
srovnávaná země. V některých ze-
mích je totiž docela možné, že tento
index neměří vlastně korupci ve
společnosti, nýbrž její transparent-
nost. 
Na tomto místě je třeba se zmínit o
židovské a izraelské kritice „etnic-
kých čistek" Palestinců v době vzni-
ku izraelského státu. Že Židé takto
kritizují vlastní národ a stát, je v po-
řádku a hodné obdivu. Když však
tuto kritiku přejímají vnější pozoro-
vatelé nebo dokonce Arabové, aniž
by zmínili „etnické čistky" Židů v
arabském světě, musí to být označe-
no za čirý antisemitismus. 
Skutečností je, že v polovině 20. sto-
letí došlo mezi Izraelem a arabským
světem de facto k výměně obyvatel-
stva, přičemž židovští uprchlíci mu-
seli v arabských zemích zanechat
pozemky zhruba čtyřikrát rozsáhlej-
ší, než kolik tvoří rozloha celého
Státu Izrael. Kdybychom tedy chtěli

porovnávat hmotné ztráty, museli
by Arabové odškodnit Izrael. Často
se také zamlčuje, že výměna obyva-
telstva byla v oné době používána
jako pokus o řešení u mnoha kon-
fliktů. A konečně je třeba vzít v
úvahu, že Arabové byli z hlediska
etnických čistek daleko úspěšnější
než Židé. Židy v arabském světě
dnes aby hledal s lupou, zatímco
Arabové tvoří dvacet procent izrael-
ského obyvatelstva. 

4. Bůh vyvolil slabé 
Tak to stojí v Bibli. Proto křesťansky
orientovaná společnost se instinktiv-
ně staví na stranu toho, kdo se lépe
umí zobrazit jako ten slabší. Když
stojí dítě proti tanku, pro mnohé lidi
v západní společnosti jsou další
otázky zbytečné, ačkoli by byly zcela
na místě. Například: kde je otec toho
dítěte a jak to, že nestojí mezi tan-
kem a svou rodinou? V této oblasti
se dá nejlépe doložit, jak je jeden
obrázek účinnější než tisíc slov.
Přemýšlení se zdá být zbytečné.
Při tom všem samozřejmě zůstává
otázka: 

Proč je Izrael tak silně a tak jedno-
stranně v ohnisku našeho zájmu?
Jak ví veřejné mínění v Německu tak
rychle, kdo je v právu a kdo ne, kdo
je zodpovědný a kdo darebák, když
například Turci a Izraelci, židé a
muslimové spolu vedou propagan-
distickou bitvu na širém moři? Proč
si mnozí Němci tak berou k srdci
utrpení Palestinců, které možná
způsobili Židé – ale smrt tisíců Ara-
bů povražděných jinými Araby je
nechává zcela chladnými? Posoudit
se to neodvažuji, protože bych mu-
sel umět nahlédnout do srdcí jedno-
tlivých lidí. 
Ale svádět všechnu vinu prostě jen
na média se mi také nelíbí. Ještě jsem
nepotkal čtenáře, který čte své novi-
ny proto, aby si jimi nechal utvářet
svůj názor. Právě naopak: takřka
všichni čtenáři, které jsem osobně
poznal, chtějí být bráni vážně jako
svéprávné osoby. Na druhé straně
jsem již potkal dost novinářů, kteří
říkali: Tohle bych nikdy nemohl
napsat! To by mě vyhodili! A nezříd-
ka jsem také zažil, jak čtenáři poža-
dují sankce nebo dokonce propuště-
ní novináře, který se odvážil napsat
něco neoblíbeného. 
Co když nám tato jednostrannost v
informování o Izraeli ukazuje, že
média jsou vždy obousměrnou ko-
munikací? Že novináři vždy potře-
bují čtenáře – a to dokonce možná
víc než čtenáři je? A že jedině společ-
ně, když budeme jako tvůrci i kon-
zumenti médií vědomě tahat za
jeden provaz, můžeme naši mediál-
ní krajinu změnit a prorazit diktát
politické korektnosti, ať už ji nařídil
kdokoliv?

© Johannes Gerloff, 
Křesťanský mediální svaz

Přeložil Mojmír Kallus
www.israelnetz.com

VODA AKO DAR OD BOHA A ĽUDSKÉ PRÁVO
Manila (ENInews). Chudobní ľudia v Ázii sú čoraz viac zbavovaní toho, čo
sa kedysi považovalo za voľne prístupné Bohom dané zdroje, ako napríklad
voda. V posledných rokoch sa musí za tieto zdroje platiť, sú kontrolované
privátnymi spoločnosťami, - hovoria cirkevní predstavitelia v Ázii.
"Pramene vôd sú teraz považované za komerčnú komoditu namiesto za
dedičstvo a prírodný zdroj, ktorý treba chrániť" - povedal reverend David
Tabo-oy, pracovník evanjelizácie Episkopálnej cirkvi na Filipínach počas
konzultácie Spoločenstva práv na vodu a kanalizáciu v Ázii, ktorá sa pod
názvom "Voda ako dar od Boha a ľudské právo" konala od 28. novembra do
3. decembra v Manile.

GENERÁLNÍ TAJEMNÍK SVĚTOVÉ RADY CÍRKVÍ SE SETKAL S PAPEŽEM
Řím, WCC. Generální tajemník Světové rady církví, reverend dr. Olav Fykse
Tveit, se v sobotu 4. prosince setkal s papežem Benediktem XVI. na soukro-
mé audienci ve Vatikánu. Oba představitelé církví diskutovali o několika
tématech, například o viditelné jednotě Církve a o situaci křesťanů v Súdá-
nu a na Středním Východě, ale i o nejbližší spolupráci v budoucnosti. Řím-
skokatolická církev je zapojená do různých aktivit Světové rady církví včet-
ně Komise pro víru a řád, Komisi pro světovou misii a evangelizaci a Spo-
jené komise pro spolupráci Světové rady církví a Římskokatolické církve. 
Světová rada církví má 349 členských církví , které reprezentují více než 550
miliónů věřících na celém světě. Patří k ní pravoslavné, anglikánské, protes-
tantské a některé letniční a evangelikální církve. Římskokatolická církev je
jedna a reprezentuje více než miliardu křesťanů.
O přibližně jedenapůlhodinovém setkání Tveit řekl, že "osobní vztah je více
než spojení mezi Římem a Ženevou". Po setkání s papežem se Tveit setkal i
s kardinálem Kurtem Kochem, předsedou Papežské rady na podporu jed-
noty křesťanů.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Proč má Izrael v médiích tak špatný obraz? 

Josef Vavroušek ukázal, že pro plně
prožívaný lidský život mají stěžejní
význam hodnoty nevyjádřitelné
penězi (láska, pohoda, lidské vztahy
apod.). Advent a blížící se Vánoce
orientují mysli mnohých z nás k
chudému betlémskému chlévu před
více než dvěma tisíci lety, kde se
narodil Ježíš Kristus - pro křesťany
vtělení samého Boha, pro muslimy
významný prorok a pro mnoho dal-
ších lidí velký učitel a myslitel, zdů-
razňující důležité životní pravdy, v
nichž je implicitně obsažen i Vav-
rouškův alternativní hodnotový
systém. Jedním z jeho atributů, kte-
rý mu ve své vizi dal starozákonní
prorok Izajáš a který bývá o Vá-
nocích připomínán, je "Kníže poko-
je". Pokoj se stal symbolem Vánoc.
Pokoj, který se týká celého světa,
celého bytí. A sám Ježíš ve svém
známém Kázání na hoře blahoslaví

tvůrce pokoje. Úsilí o pokoj v celém
stvoření, v celém jsoucnu patří k
plně prožívanému lidskému životu.
A tak přeji Vám všem, abyste proži-
li pokojné Vánoce a abyste - nejen o
Vánocích - prožívali radost z "tvoře-
ní pokoje" - z vytváření dobrých
vztahů mezi lidmi, z mezilidských
setkávání, i z prohlubování sounále-
žitosti s celým světem, s živou i neži-
vou přírodou.
A přeji Vám i Boží požehnání do
nového roku 2011. Těším se na vzá-
jemná setkávání. Příležitostí k nim
jsou i akce, které Ekologická sekce
České křesťanské akademie pořádá.
Mají sloužit nejen rozšiřování obzo-
ru a sdílení zkušeností, nýbrž i sou-
středění a modlitbě. Do příštího
roku chceme vstoupit lednovým
podvečerem modliteb, k němuž 
Vás zvu. 

Jiří Nečas
Praha 15. 12. 2010

Přání Ekologické sekce ČKA
Dokončení ze str. 1

V závěru adventní doby jsme dostali do redakce od našich přátel a věrných
přispěvatelů do KJ, manželů Hajských, tento milý pozdrav.

Vážení přátelé!
V této adventní době přemýšlíme o tom, jestli jsme stále ještě zemí křesťanské kul-
tury a civilizace. Někteří říkají, že jsme nejvíce ateistickým národem na světě, ale to
ještě nic neznamená. Byla to Albánie, která se za socialismu oficiálně prohlásila prv-
ním ateistickým státem, a přesto z ní vyšla Matka Tereza, jedna z těch lidí, kteří
zachraňují křesťanství v očích světa. Náš národ je prý nevěřící, avšak tentýž národ
velmi stojí o to, aby chrám svatého Víta patřil všemu lidu.
Ani to, že málo lidí chodí u nás do kostela, není přesvědčivým ukazatelem nábožen-
ského odcizení. Prezident Masaryk také nechodil do kostela, a přesto to byl muž veli-
ce zbožný, který udělal ve své době pro náboženství možná víc než my faráři.
Prvními ateisty na světě byli křesťané. Tím, že odmítali uctívat panteon římských
státních bohů a kadit císaři jako synu Božímu, upadli v nemilost u římské společ-
nosti a byli označeni za neznabohy a nepřátele lidského rodu.
Když se pak poměry změnily a křesťanství se stalo státním náboženstvím, když se
zkorumpovaná církev ve středověku obklopila bohatstvím a mocí, vyžívala se v poli-
tice a upalovala kacíře, řekli si mnozí opravdoví lidé: Než takové křesťanství, to radši
žádné. A podobně uvažují mnozí ateisté dodnes. Církve lidi nejednou od víry spíše
odrazují, než aby jim k víře pomáhaly.
Ale málo platné, křesťanskou kulturou a civilizací jsme dodnes. Dokladem toho jsou
i každoroční sváteční známkové emise České pošty. Výběr vánočních poštovních zná-
mek za posledních 20 let najdete na rubu tohoto dopisu a my Vám přejeme, abyste
Vánoce prožili v duchu křesťanských tradicí, v míru a v pokoji, a aby Vám bylo dobře
v novém roce 2011.
V Jilemnici v adventu 2010

Věra a Vlastimil Hajských

Adventní pozdrav



Tak se jmenuje Soubor statí
katedry biblistiky na Husitské
teologické fakultě UK v Praze v
edici PONTES PRAGENSES.
Tento soubor editoval vedoucí
husitský biblista Jiří Beneš,
vydalo nakladatelství L. Marek r.
2010 v Brně. Kniha neuvádí sou-
pis literatury, editor spolehl na
poznámky pod čarou.
Obálka (Luboš Marek) se nabízí jako
modrá knížka s tmavomodrým kří-
žem a připomíná schránku na hygi-
enické a medikamentózní potřeby
(vata, jód, obvazy a tak podobně).
To není nepřípadné: Beneš podniká
jakýsi řez či průřez husitskou (bib-
listickou) teologií posledních deseti-
letí. Husitská teologie ošetřuje, ob-
vazuje i chirurgicky zasahuje. Zdů-
razňována je hygieničnost a hojivost
díla velkých bohoslovců českoslo-
venské husitské církve. Stati k nám
přicházejí několikajazyčně: česky,
německy, anglicky. „Summary" ne-
jsou vždycky jazykově zcela korekt-
ní. Obsahem modré knížky nás pro-
vází sám J. Beneš (str. 6–8). Já sám
nejsem s to detailnější analýzy jed-
notlivých příspěvků. Proto, ve snaze
přesvědčivě doporučit, uvedu v
podstatě jen několik poznámek. No-
vý zákon je představen jmény Z. Sá-
zava, Z. Kučera, Jindřich Mánek, H.
Tonzarová, Jiří Lukeš, E.Vymětalová
Hrabáková a N. Bravená. Milá cír-
kevní, nejen akademická, obci, čím
tě elektrizují tato jména? Ruku na
srdce! Ze Starého zákona jsou tu P.
Šandera, M. Šnorková, M. Roubalo-
vá, P. Melmuk, Jiří Beneš a jeho pro-
střednictvím Vladimír Kubáč. A
opět se obracím na nás, spíše tak-
zvané laiky: co nám tyto osobnosti
všeptávají? - Pojďme dál: v seznamu
novozákoníků je črtána i ruská bib-
listika 20. st. Světlý, či spíše bílý
odkaz zanechal otec Meň; byl židov-
ského původu, původně studoval
biologii, venkovským knězem se
stal krátce před svou mučednickou
smrtí (zákeřně zavražděn); jest se
ptát, komu vadil? Z Meňova díla je
citován spis Syn člověka (Brusel
1968). Pozorného zhodnocení se ujal
J. B. Lášek. Jiří Lukeš, znamenitý
vykladač a hermeneut, je zastoupen
v modré knížce třemi příspěvky, z
nichž jeden je věnován charismatic-
kému Zdeňku Sázavovi (str. 9–10),
druhý má titul Antický román a
apokryfní skutky apoštolů (str. 102
–136), třetí nabídkou je anglicky
psaná studie o rétorické analýze
apokryfních Skutků Pavlových (str.
137– 155). Patrně nejvýraznější po-
stavou, která je uvedena ve sborní-
ku, je Jindřich Mánek, kterého tklivě
připomíná Z. Sázava. Mánek byl
současníkem jiné obrovité postavy -
Z. Trtíka. Jeho teologická tvorba
nebyla (vzato kvantitativně) příliš
rozsáhlá, ale byla nepřehlédnutelně
významná, novátorská. Připome-
nuta je Mánkova skvělá knížka
Stolování s Ježíšem (původně jeho ha-
bilitační spis). I jakoby nedostatky
duchovně nádherného biblisty lze
pochopit jako svého druhu před-
nosti. Mánek toho moc nepubliko-
val, což bylo dle profesora Sázavy
dáno až úzkostlivou autokritičností
a sebereflexí (bude to dost srozumi-
telné pro jednoduchého, byť zvída-
vého čtenáře?). Jako duch scholas-
tický důkladný se prezentuje Zde-
něk Kučera, někdejší děkan fakulty,
v německy psaném článku Jesus und
Sokrates. Zde se, pokračuje metodou
„krok za krokem k cíli", zabývá Ku-

čera naturalistickým a metafyzic-
kým pojetím pojmu rozumu, dále
zjištěním, že „Ježíše a Sókrata spo-
juje duch (Geist)“, metafyzickým
smyslem Ježíšova utrpení a podob-
ně, a dochází k (možná dost před-
jednanému) závěru, že „Sokrates
měl ducha. Ježíš je duch" (str. 40).
Brněnský biskup P. Šandera, jehož
doktorskou práci jsem kdysi recen-
zoval, se na základě bohatého exe-
getického materiálu a terminologic-
kého rozboru zabývá základními
rysy starozákonních spiritualit.
Nové je tu zavedení pojmu spiritua-
lita do starozákonní problematiky,
za druhé, že počítá s více spirituali-
tami, za třetí, že se pokouší vystih-
nout jen základní rysy. Spiritualitou
je mu žitý životní pohled pod zor-
ným úhlem Božího vedení. Zaujala
mě například subkapitolka Svět, tělo,
hmota jako poselství a dar Stvořitele
(str. 188). Frapantní, ale ostře jemná
je Benešova studie Tvář Boha. Bůh 
v knize Jób, aneb nad Kubáčovým
Zprubováním víry (str. 266 – 288). Je
dojemně krásné, jak dnešní biblista
navazuje na vykladačský odkaz
někdejšího starozákoníka a děkana
fakulty. Beneš jemně (jak je tomuto
modernímu mysliteli vlastní) pou-
kazuje na některé nedostatky Kubá-
čovy práce (nejsou tu poznámky ani
odborná terminologie, jóbovské
komentáře se objevují jen v závor-
kách atd.). Kubáčova práce je spíše
jen popisná, málo hermeneutická.
Přiznává ovšem, že se Kubáč „nebo-
jí užívat rozporuplné a expresivní
formulace o Božím nepřátelství vůči
Jóbovi" (str. 267). Podle Kubáčova
výkladu má Jób za to, že Bůh, které-
mu dříve důvěřoval, jedná jako pro-
třelý cynik. Beneš se nejprve snaží
načrtnout strukturu knihy Jób a pak
se zaměřuje na subjektivní Jóbovu
výpověď o vztahu jakoby trápícího
Boha vůči němu, na nějž Hospo-
dinova ruka (možná tlapa) doléhá
(dopadá). Beneš koriguje některé
představy: Jóbova žena asi neradí
manželovi, aby proklel Boha, zá-
kladní významovou rovinou slove-
sa b-r-k je žehnat. Podle toho má Jób
požehnat Bohu a umřít, tedy v čiré
zbožnosti. Z Jóbových přátel nutno
víc pozornosti věnovat Elíhúovi,
který byl „ignorován Bohem, Jóbem
i jeho přáteli" (str. 271). Jóbovo
„vyznání víry" má své stupně, v jed-
nom z nich je Jób schvácen (spí-
še než zachvácen) černou skepsí,
později už ani nelpí na životě, ale na
Hospodinu samém lpí nezviklatel-
ně. Ve své finální řeči Jób dochází k
tomu, že není duchovně nosné, po-
suzovat (to je soudit) Boha jen zvněj-
šku, nýbrž vidět ho zvnitřku (můj
výraz – mb) a zaznívají tu (tiché)
tóny smíření. V sérii postupných
modliteb se Jób dopracovává k
novému pochopení Boží suverenity.
Kapitola o vypravěči je možná
nezdůvodněně spekulativní. Důle-
žitější otázkou je, kdo je Jób. Sám se
domnívám, že je to Židovstvo, po-
dobně jako je Židovstvo (i židovství)
vykresleno v postavě „proroka Jo-
náše". K židovství ovšem patří i
Jóbovi „přátelé". Ano, Jóbův Bůh
nebyl mimo jóbovský příběh či
úděl. Ale závěr, že „Bůh má zde ve
světě Jóbovu tvář" (str. 287) je de-
dukce příliš rychlá nebo ještě před-
časná. Ale Benešovo „pater pasus
est" je hodno až zavilého zamyšlení.
Podobně překvapivé závěry lze
shledat (čtěme recenzi M. Šnorkové
– str. 289 – 294) i v Benešově Dva-

náctce. M. Šnorková zdobí knihu
statí Literární kritika knihy Rút (str.
193 – 275). Stále nedoceněno je
zkoumání „problému prehistorie
knihy". Skoro jakoby v duchu S.
Daňka poukazuje naše badatelka
na dosti zřejmé kultické pozadí.
Ale to není (asi) podstatné. Co hle-
dat za Rt 4,17 – davidovské vy-
znění? Je tu genealogie primární či
sekundární? Vždyť (malá) genea-
logie Rt 4,17d „přehodnocuje
důležité události v příběhu – dává
jim nový rozměr“. Ve studii se to
skoro hemží badatelskými autori-
tami, autorka zajímavého pojed-
nání se jimi nedá okouzlit ani
vyplašit a Hospodin ji, jak se zdá,
při dobrém rozumu zachovati
ráčil. Jakési repetitorium, jež není
sice objevné, ale zpřehledňuje
problém, který ani dnes není zcela
dořešen, nabízí pečlivá (jakoby
školní či školská) studie Noemi
Bravené Novozákonní kánon (str.
164–179). Autorka opírající se o
řadu znalců (E. Lohse, K. Alland
aj.) včetně českých nebo sloven-
ských (Merell, Pokorný, Sázava,
Taschner, Kovář, Gábriš) se snaží
vymezit pojem a kritéria kánonu.
Statě rázu technicko-náboženské-
ho nebo archeologického napsali
P. Melmuk (Jeruzalém doby biblické
a Jeruzalém dnešní - str. 255 – 265) a
M. Roubalová, která zkoumala
funkci, tvar a dekor menory (str.
227 – 254). K tomu se obsahově
druží studie E. Vymětalové Hra-
bákové, která se zabývá eschatolo-
gickými otázkami spojenými s
úlohou chrámu (str. 156 – 163).
Benešův sborník bystře vyjevuje,
kolik vědecké vody uplynulo od
dob prvních novozákoníků (nebo
i systematiků) Církve českoslo-
venské husitské. I apokryfní po-
dání může sehrát pozitivní (vstříc-
nou) roli v posouzení povahy no-
vozákonních podání a jejich teolo-
gických zvěstí. Dnes kážou (zvláš-
tě) starozákonně ladění kazatelé
například na texty z knihy Síra-
chovec. Některé studie jsou tro-
chu úporné, a proto i maličko
úmorné, jako by (asi se mýlím) se
někde proklubávalo mínění, že
úvaha je správnější, čím je širší.
Zesnulý kolega Mánek ať nás ze
zázemí laskavě varuje. Karla
Bartha stejně nikdo svou rozsáh-
lostí nedostihne. 
Estetika slova se ve sborníku do-
bře uplatňuje, někde však trochu
kulhá (pár konkrétních podnětů,
str. 188); také biblická jména by
měla být prohlédnuta, na str. 235
se ošklivě objevuje Šalamoun,
správně Šalomoun. Zlidovělé „pře-
ci" se nám staromilcům zdá popu-
listickou karikaturou českého „pře-
ce". V cizojazyčných textech jsou
někde gramatické chyby. Ale s tím
editor Beneš předem počítal,
poněvadž věděl, že všichni jsme
jen tělo a troud. Za nejzávažnější
považuji úvahy J(j)óbovské. Kos-
trbatě a s trýznivými pomlkami
hovořil Jób („věčný Žid") s Pá-
nem, ale ani Pán svého svědka
nešetřil. To podstatné, tedy to, co
stojí pod vším, děje se v nenarýso-
vaných kolonkách mezi argumen-
tacemi. Bůh líbaje kouše a kousaje
líbá. A jak říká jasnozřivec Beneš,
budiž pochválen: čím víc trýzní na
nás Hospodin sesílá, tím víc tím
spolu s námi trpí.

Milan Balabán
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Liturgické mezidobí
O Vánocích Kristus přišel na zem, aby nabídl všem lidem společenství
v Bohu. A církev – Kristovo tělo – je povolána k tomu, aby byla tím spo-
lečenstvím lásky.
Proto liturgické mezidobí, které začíná po době vánoční a trvá do doby
postní, je možno také nazývat dobou církve.
Liturgické mezidobí (doba církve) opět pokračuje po letnicích a končí
adventem. Duch svatý, který byl o letnicích vylit, nepřestává působit
svým dechem: vždy znovu zve lidi do společenství a vede je ke smíření.

Píseň – Venite, exultemus Domino

Žalm 8
Hospodine, Pane náš,

jak vznešené je tvoje jméno po vší zemi!
Svou velebnost jsi vyvýšil nad nebesa.

Ústy nemluvňat a kojenců jsi vybudoval mocný val
proti svým protivníkům
a zastavil nepřítele planoucího pomstou.

Vidím tvá nebesa, dílo tvých prstů,
měsíc a hvězdy, jež jsi tam upevnil:

Co je člověk, že na něho pamatuješ,
syn člověka, že se ho ujímáš?

Jen maličko jsi ho omezil, že není roven andělům,
korunuješ ho slávou a důstojností.

Svěřuješ mu vládu nad dílem svých rukou,
všechno pod nohy mu kladeš:

všechen brav a skot a také polní zvířata
a ptactvo nebeské a mořské ryby a vše, co se prohání po moř-

ských cestách.
Hospodine, Pane náš,

jak vznešené je tvoje jméno po vší zemi!

Čtení: Gn 12,1-4; Mt 5,1-12

Píseň

Ticho

Prosby:
Prosíme tě, Bože, ať mezi námi vládne tvůj pokoj a tvá láska ať promě-
ňuje náš život.
Dej nám vytrvalost ve víře a vlož do našeho srdce touhu po tvém krá-
lovství.
Veď svou církev po cestách evangelia a svým svatým Duchem ji zacho-
vej v laskavé otevřenosti.
Prosíme tě za všechny, kdo nesou odpovědnost za společnost a stát, aby
rozvíjeli a podporovali úsilí o spravedlnost a svobodu.
Kriste, tys vzal na sebe naše bolesti a naše nemoci. Buď oporou všem,
kdo procházejí zkouškami.
Prosíme tě za všechny, kdo pomáhají utlačovaným, cizincům, osamě-
lým.
Svěřujeme ti své blízké, přátele a ty, kdo nás prosili o modlitbu, a ty,
kteří se modlí za nás.
Prosíme tě, aby křesťané v naší zemi byli opravdovými svědky naděje a
kvasem jednoty.

Modlitba:
Ježíši, naše radosti, chceš nám dát natolik prosté srdce, aby nás ani slo-
žité životní situace nemohly zcela ochromit. Ty každému říkáš: neboj se,
i kdyby tvá víra byla docela malá, já, Kristus, zůstanu vždycky s tebou.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, jen v tobě se upokojí naše duše.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství
Thákurova 3, 160 00 Praha 6,  tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046
e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)



„…v smrti hrozné jámě tvé nám kyne
rámě. Vítej, Králi náš!"

Tak budeme snad jednou i my
sevřenými, ale radostnými srdci
zpívat s Janem Augustou „Vítej,
Jezukriste" a připojíme jásavé „Jezu
Kriste, vstal jsi, nám tím příklad dal
jsi, že nám z mrtvých vstáti, s Bo-
hem přebývati. Pane, smiluj se!"
V letošním adventním čase během
šesti dnů odešli z našeho společen-
ství tři zvěstovatelé evangelia.
Nejprve 3.prosince s. farářka Marie
Taichová. Narodila se v Hraběšíně
u Čáslavi roku 1933. Po studiu teo-
logie pracovala celý život na jed-
nom sboru, v Poděbradech. 31 let tu
věrně kázala evangelium. Vážila ze
studnice Písem vždy nové občer-
stvující Slovo, aby jím potěšovala,
napomínala i uzdravovala lidská
srdce. Vždyť Poděbrady jsou přece
„na srdce". Marie dobrou stránku
vyvolila. Za její život jsme poděko-

vali v opatovickém kostele v pon-
dělí 13.prosince. Bylo tu mrazivo,
ale srdce nám hořelo. 
Rovněž v pondělí odpoledne jsme v
evangelickém kostele v Hranicích
na Moravě Pána Boha chválili a
děkovali mu za sílu a trpělivost, jíž
obdarovával bratra faráře Jaroslava
Batlu v posledních letech jeho živo-
ta. J. Batla se narodil v roce 1920 v
Přerově. Bohosloví studoval za
války jako prozatímní diakon, ale
stejně byl přes dva roky na nuce-
ných pracích v Německu. Vikářská
léta prožil v nově utvořeném sboru
ve Vítkově ve Slezsku (1950-1954).
Byly to roky únavné práce, zvláště
když se ještě staral dva roky o nově
se formující sbor v Odrách. Čtyřicet
a půl roku byl pak farářem v
Hranicích, kde i žil na odpočinku a
kde také 7.prosince zemřel. Teď už
bude Moravskou bránu střežit jen
Jaroslav Vanča.

Br. farář Severin Tůn byl nejstarším
žijícím farářem evangelické církve
(o 16 dní starší než ThDr. Josef
Veselý). Narodil se v Leštině u Zá-
břeha, kde také na odpočinku žil.
Zemřel 8. prosince ve věku téměř
97 let. Byl nejprve leteckým radiote-
legrafistou. Potom vystudoval teo-
logii a stal se seniorátním vikářem
Moravskoslezského seniorátu se
sídlem v Šumperku (1952-1954 za
seniora M.Šourka). Po celých dal-
ších 29 let byl farářem v Ostravici
(Staré Hamry) pod Lysou horou.
Děkovné bohoslužby se budou
konat až na jaře.
Radujeme se, že společně patříme
do „obecenství svatých".
„Pomoz nám všem, milý Pane,
ať i z nás tam každý stane
v oné slávě nevadnoucí,
kde vše slavné jest a skvoucí."

Mir. Frydrych

Vítej, Králi náš Alianční týden
modliteb

Alianční týden modliteb bude tentokrát až ve druhém lednovém
týdnu. Zástupci evangelických sborů v Praze se dohodli na 4 celo-
pražských shromážděních, která začínají vždy v 18.30 hodin. Poslouží
při nich pražští kazatelé:

Pondělí 10. 1. - ČCE Libeň, U Pošty 6 – P. Černý (CB) a P. Procházka
(ECM)

Úterý     11. 1. - CB Soukenická 15 – E. Čašková (ČCE) a L. Ondráček
(KS)

Středa   12. 1. - ECM Ječná 19 – J. Unger (ČEA) a B. Kaleta (CB)

Čtvrtek  13. 1. - BJB Nám. Jiřího z Poděbrad - setkání mládeže
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Diesel II, Roman Šťastný a
Bronislav Matulík, vydalo nakla-
datelství Návrat domů v roce 2010,
125 stran, formát A5

Útlá knížečka se silným příběhem
s podtitulem Autentický příběh,
který ještě neskončil, je výjimečná.
Způsob, jakým je napsaná, by se
dal přirovnat ke sběrným filmo-
vým dokumentům Heleny Třeští-
kové. Svůj dramatický životní pří-
běh vypráví a v řadě dopisů dává
do něj nahlédnout autorovi B.
Matulíkovi muž středního věku
Roman Šťastný, alias Diesel II.
Pořadové číslo ke svému pseudo-
nymu si dal sám. Vyjadřuje tím
změnu, kterou způsobilo jeho set-
kání s Kristem. Život před tím,
pod pořadovým číslem I., je téměř
učebnicovým příkladem, jak se
nevydařené dětství a nepříznivá
shoda okolností fatálně projeví na
lidském životě. Vypravěč nás pře-

kvapí nejen syrovostí svého podá-
ní, ale také smyslem pro krásu a
detail, ve kterém velmi výstižně
vyjadřuje nejhlubší touhy lidské-
ho srdce, které nás všechny spo-
jují.
Není zde účelem zabývat se líče-
ním jednotlivých životních etap.
Na přebalu knihy pěkně shrnul, o
co jde, bývalý hlavní kaplan
vězeňské služby Bohdan Pivoňka:
„Existuje realita, o které většina z
běžných obyvatel naší společnosti
nemá tušení. Odehrává se za za-
vřenými dveřmi klubů, barů, po-
divných firem – a také věznic.
Raději o ní nechceme nic vědět,
hodí se nám výhradně jako kulisa
akčních filmů, hlavně udržet hra-
nici obou světů neprostupnou." 
Asi bude na místě upozornit las-
kavého čtenáře, aby se nedal
zmást jazykem vypravěče, který
autor skvěle zachytil. Řada vulga-
rismů a slangových výrazů dává

nahlédnout, jak vypadá první
linie, ve které církev stojí se svým
evangeliem. Příliš často jsme jako
křesťané nastaveni na typy lidí
nám podobných, ať se to týká
zájmů, vzdělání, či životního sty-
lu. Dveře Božího království jsou
však otevřeny všem - i těm jaksi
atypickým. Literatura tohoto žán-
ru nám může sloužit jako lakmu-
sový papírek, abychom si ověřili,
do jaké míry jsme připraveni na
setkání se skutečným světem,
který nás obklopuje, a do jaké mí-
ry žijeme jako církev v izolaci,
čímž přivíráme dveře do Králov-
ství a bráníme vejít Dieslům I.
Romanův příběh nekončí happy-
endem, vždyť je o skutečném živo-
tě. Končí ale příslibem, že v Ježíši
Kristu máme naději dokud dýchá-
me. Knihu doporučuji nejen pro
její čtivost, bude inspirací i pro
naši evangelizaci.

Daniel Fajfr

Diesel II

EKOLOGICKÁ SEKCE

ČESKÉ KŘESŤANSKÉ AKADEMIE

VE SPOLUPRÁCI

S MEZINÁRODNÍM EKUMENICKÝM

SPOLEČENSTVÍM (IEF) 
se připojuje 

k lednovým modlitbám 
za jednotu křesťanů 

a zve 
na úterý 11. ledna 2011 

od 18. 00 h 
do přízemí kláštera Emauzy

(Praha 2, Vyšehradská 49) 
k Podvečeru modliteb 

za životní prostředí 
a náš vztah k němu. 
Kázáním poslouží 

Michal Šourek,
farář sboru ČCE v Praze 4 -

Jižním Městě.

Pozvánka

ETS

Evangelikální teologický seminář v Praze 

NABÍZÍ

Kurzy pro veřejnost:

Biblické dějiny 
Dobové pozadí Starého zákona 

Duchovní růst
Evangelizace a učednictví

Křesťanská etika 
Neziskový sektor v ČR

Pastoračně sociální řešení hraničních životních situací
Stud jako pastorační problém

Úvod do Nového zákona
Úvod do Starého zákona

Základní přehled hebrejštiny
Biblická interpretace

Sexualita
Katechetika

Inspiro

Lidem z oboru doporučujeme:

Metody sociálního výzkumu
Řečtina - intenzivní kurz

Sociální práce: teorie a metody 
Teologie Starého zákona
Teologie Nového zákona 

Systematická teologie 3: 20. století

Přihlásit se můžete na internetových stránkách školy do 31. 1. 2011
www.etspraha.cz „Kurzy pro veřejnost"

Inzerce

Recenze

Dary na tiskový fond
V roce 2010 jsme s vděčností přijali příspěvky na TF od těchto dárců:

Církev bratrská – Praha 5 Smíchov 5.000 Kč
Evangelická církev metodistická – Ječná 19 Praha 2 10.000 Kč
Farní sbor ČCE – adresa neuvedena 1.500 Kč
II. sbor ČCE – Praha 3 Žižkov 1.000 Kč
MSKJ – BJB Vinohrady Praha  2 2.500 Kč
MSKJ – Pardubice 3.000 Kč
br. Bláha Jan MUDr. 3.000 Kč
ses. Doubravová Milada 2.000 Kč
ses. Flieglová Anna – Praha 5 100 Kč
br. Hanus Ladislav – Horní Holetín 1.000 Kč
ses. Korandová Alena – Zlín 500 Kč
ses. Kotnourová Dagmar – Veselí nad Lužnicí 1.000 Kč
br. Kouřil Jaromír – Postřelmo 200 Kč
ses. Kutíková Michaela 500 Kč
br. Mareček Miroslav – Praha 1.000 Kč
ses. Marečková Marie 1.000 Kč
br. Pawlica Otto – Český Těšín 1.000 Kč
br. Pospíšil Drahomír – Nové Město pod Smrkem 250 Kč
ses. Rádlová Marta 500 Kč
br. Schilla František – Praha 3.000 Kč
br. Soušek Zdeněk ThDr. 1.000 Kč
br. Toncr Radek 500 Kč
br. Toušek Daniel – Zeleneč 3.000 Kč
br. Toušek Marek – Zeleneč 3.000 Kč
ses. Vávrová Marie 500 Kč
ses. Vedralová Miloslava  - Praha 10 800 Kč
ses. Voříšková Lydie 5.000 Kč
nejmenovaný dárce 2.200 Kč

Všem dárcům upřímně děkujeme



BOŽÍ SLÁVA – ANEB BOŽÍ ZÁDA
Ex 33,18-23

„Dovol mi vidět tvou slávu," prosí
Mojžíš Boha. Zvláštní touha. Mod-
litba, nesená přáním spatření Boží

slávy. Víra si přeje Boží znamení. V
čem mohl Mojžíš uvidět Boží
slávu?

1. V Hospodinově dobrotě. „Ne-
chám projít kolem tebe všechnu svou
dobrotu..." Stvořitelova dobrota
defiluje před člověkem. Bůh má o
nás nesmírný zájem. Jeho láska
však není z nás. Objevuje se mimo
naše zdroje, ale míří k nám. 
2. Sláva je v daru odhalovaného
tajemství jména. „Vyslovím před
tebou své jméno Hospodin." Modlitba
je div. Je nám dovoleno vzývat Boží
jméno. A vzýváním Krista se dotý-
káme Božího srdce. Naplňuje tě to
nadšením? Děláš to? Pak se ti stane
Bůh zřejmým a blízkým. 
3. Viditelnou povahou Boží slávy je
nezaslouženost naší víry. Pokud
dokážeme navzdory sobě, svému
hříchu i tvrdosti životních okolnos-

tí ještě věřit, pak je zde Boží milost.
„Smiluji se, nad kým se smiluji." 
Na konci děje se Mojžíš dozvídá
překvapivou věc. Nesmí pohledět
do Hospodinovy tváře, ale jenom
na jeho záda. „Potom sejmu svou
dlaň a uvidíš má záda..." Co to směl
Mojžíš uvidět? Boží záda jsou Boží
stopy. Cesta, kterou ho Bůh vedl a
provedl. Okolnosti, které prožil. 
Slávu Boží vidíme vždy až „po-
tom". Až ji přežijeme. Zažijeme. Vy-
zkoušíme. Ona je dnes i zítra s
námi – v Kristu, jeho slovu, v círk-
vi, ve světě, ve stvoření... Ale my ji
spatříme „až potom", až později.
Možná zítra... Bůh jde prostě stále
napřed. 

Pavel Světlík, 
kazatel CB, 

Česká Skalice
jazyková úprava:

Světlana Vránová

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

12. ledna 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
19. ledna 2011

Z obsahu
* K + M + B + 2011
* I blízko smrti tvá naděje
* Toleranční evangelíci

jihovýchodně od Prahy

2/2011

2. neděle po Zjevení Páně

Při čtení Božího slova se Marie obje-
vuje poprvé při scéně, kdy je Gabriel
poslán do galilejského Nazareta k
panně zasnoubené Josefovi. K tomu
je psáno: Když byla Alžběta v šestém
měsíci, byl anděl Gabriel poslán od Boha
do galilejského města, které se jmenuje
Nazaret, k panně zasnoubené muži jmé-
nem Josef, z rodu Davidova; jméno té
panny bylo Maria. Přistoupil k ní a řekl:
„Buď zdráva, milostí zahrnutá, Pán s
tebou." Ona se nad těmi slovy velmi
zarazila a uvažovala, co ten pozdrav
znamená. Anděl jí řekl: „Neboj se, Ma-
ria, vždyť jsi nalezla milost u Boha. Hle,
počneš a porodíš syna a dáš mu jméno
Ježíš. Ten bude veliký a bude nazván
synem Nejvyššího a Pán Bůh mu dá
trůn jeho otce Davida. Na věky bude
kralovat nad rodem Jákobovým a jeho
království nebude konce." Maria řekla
andělovi: „Jak se to může stát, vždyť ne-
žiji s mužem?" Anděl jí odpověděl: „Se-
stoupí na tebe Duch svatý a moc
Nejvyššího tě zastíní; proto i tvé dítě bu-
de svaté a bude nazváno Syn Boží. Hle,
i tvá příbuzná Alžběta počala ve svém
stáří syna a již je v šestém měsíci, ač se o
ní říkalo, že je neplodná. Neboť ‚u Boha
není nic nemožného‘." Maria řekla: „Hle,
jsem služebnice Páně; staň se mi podle
tvého slova." Anděl pak od ní odešel."
Boží evangelium ukazuje příchod
Božího posla k prosté dívce, snou-
bence obyčejného muže. Vidím
moudrost a milost Boží v poslání
anděla k prostému člověku své doby
s nádherným poselstvím. Událost
prorokovaná v příbězích a slovech
Starého zákona se začíná realizovat
v chalupě obyčejných Hebrejů v za-
padlém místě. Bůh všemohoucí,
Stvořitel vesmíru, sem posílá anděla,

aby v životě obyčejné dívky naplnil
svůj dávný slib: 1. Mojžíšova 3,15:
„Mezi tebe a ženu položím nepřátelství,
i mezi símě tvé a símě její. Ono ti rozdr-
tí hlavu a ty jemu rozdrtíš patu." 
A pochopitelně stovky dalších slibů
daných jeho lidu. Bůh vyvolil Marii
z Nazareta k velikému úkolu poro-
dit a vychovat vtěleného Syna Bo-
žího. Svěřil tento úkol člověku, ob-

dařil ji milostí. Tedy spolupráce! Ma-
rie se označuje za služebnici a
pokorně říká: staň se mi podle tvého
slova. Je to ideální vzor pro každou
dobu i pro dnešek, pro křesťany. Ne-
chce se vždycky poslouchat Božích
příkazů, jdu někdy svou cestou a
pak na to doplácím. Marie je vzo-
rem poslušnosti. 

Marie z Nazareta 
očima evangelického křesťana

Dvě postavy z různých historických
období byly „ekonomicky" sloučeny
v postavu jedinou v knížce Cestovní
pas, české to verzi novely Herty
Müllerové. Výraz „ministrant" (ně-
mecky „der Messdiener") byl totiž
všude nahrazen slovem „kostelník". 
Místy tudíž vznikly obrazy odlišné
od líčení autorčiných. Při pohřeb-
ním obřadu např. nelogicky asistuje
katolickému faráři kostelník (s. 50n).
Kostelník („der Kirchendiener") fi-
guruje v originále jen v předválečné
reminiscenci (s. 37n originálu). V
české verzi však „straší" dál, zato
nešťastný ministrant zmizel jako po-
pravený Vlado Clementis v doda-
tečně retušovaných fotografiích
ČTK .
Církevní reálie přišly v české verzi
zkrátka, neboť nakladatelství ušetři-
lo na odborné korektuře. V tradiční
předvánoční anketě Lidových novin
označil nicméně Václav Klaus kníž-
ku Cestovní pas z nakladatelství

Mladá fronta za nejzajímavější kni-
hu roku 2010... 
Četl Cestovní pas Mirek Topolánek?
Možná by mohl na překladatelské
úlety související s podceněním cír-
kevních reálií poukázat a dodatečně
se tak očistit od nařčení z nábo-
ženského a historického analfabetis-
mu …

František Schilla
Odkazy:
Müllerová, H.: Cestovní pas. Z ně-
meckého originálu Der Mensch ist
ein grosser Fasan auf der Welt vyda-
ného nakladatelstvím Hanser roku
2009 přeložila a doslovem opatřila
Radka Denemarková. Redakce a ko-
rektury Milena Tučná. Odpovědný
redaktor Tomáš Dimter. Mladá fron-
ta Praha 2010 
Müller, H.: Der Mensch ist ein gros-
ser Fasan auf der Welt. 2. vydání.
Fischer Verlag Frankfurt 2009 s las-
kavým svolením nakladatelství
Hanser

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Dokončení na str. 2

AKTUALITA

Ahistoričnost a ekonomismus

Barokní Rakovnickou hru vánoční oblékli o letošních Vánocích do moder-
ního kabátu ochotníci z Dýšiny, Chrástu, Města Touškova a Plzně.
Ve švech praskal na Štěpána kostel v Dýšině při premiéře vánoční hry, kte-
rou pod vedením Marcely Žandové Švejdové secvičili mladí i starší přede-
vším z místní katolické farnosti a sousedního chrásteckého evangelického
sboru. V Chrástu pak v rovněž plném sále Lidového domu proběhla reprí-
za o týden později 2. ledna 2011.

Jádro děje spočívá ve sporu chudých pastýřů a bohatých králů o to, komu z
nich že to narozené Jezulátko vlastně patří. "Poselstvím hry je zvěst, že se
Ježíš narodil pro všechny. Stejně aktuální je ale i lidské pokušení činit si
nárok na Boha, pravdu nebo druhého člověka," říká režisérka představení
Marcela Žandová Švejdová.
Při obou představeních proběhla také sbírka, při níž se vybralo několik tisíc
korun - v Dýšině na opravu kostela, v Chrástu na projekt "Živá fara", jehož
cílem je v prostorech sborové budovy vytvořit centrum setkávání.
Rakovnická hra vánoční pochází ze 17. století a je připisována jezuitovi Janu
Libertinovi. V adaptaci nadšenců z Dýšiny, Chrástu, Města Touškova a
Plzně ovšem barokní čeština zazněla chvílemi v rapovém podání nebo vari-
acích na nejznámější českou koledu "Narodil se Kristus Pán".
Poslední představení vánoční hry mohli diváci zhlédnout v neděli 9. ledna
v kostele Nanebevzetí Panny Marie ve Františkánské ulici v Plzni. Už teď ale
začíná soubor chystat na Velikonoce pašijové hry, které je loni poprvé sved-
ly ke společné práci.

Karel Šimr, 
farář Farního sboru Českobratrské církve evangelické v Chrástu

Na Plzeňsku sehráli 
spor pastýřů s králi

(Co uniklo Václavu Klausovi)
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Epištoly, čili apoštolské listy, zaují-
mají téměř polovinu Nového záko-
na. Většinu z nich napsal apoštol Pa-
vel, který byl povolán za apoštola
Páně až při svém "obrácení" (Sk 9; 1
K 15,8-9). Pak následují epištoly pod
jmény Petra, Jakuba a Jana. Až na
konci pořadí je krátká epištola  (pou-
hých 25 veršů) pod jménem Judy,
která zůstává až dodnes i na konci
pořadí studijního a čtenářského zá-
jmu. Totožnost jejího autora bychom
těžko určovali mezi několika Judy v
Novém zákoně, kdyby ji sám nena-
značil v úvodu epištoly. Tam se před-
stavuje nejen po pavlovském způso-
bu, jako služebník Ježíše Krista, ale i s
adresným doplňkem: bratr pak Jaku-
bův. Je to zde naprosto ojedinělý pří-
pad, kdy se autor listu odvolává na
jméno svého bratra. Adresáti epišto-
ly však mohli vyrozumět, že onen
bratr je přední člen jeruzalémského
sboru: Jakub, označovaný jako Spra-
vedlivý, ale známý též jako bratr Páně
(Ga 1,19). Byl to, podle podání evan-
gelistů Marka a Matouše, první ze
čtyř známých Ježíšových nevlastních
bratří, synů Josefových z prvního
manželství (Mk 6,3; Mt 13,55). Mezi
nimi je jmenován i Juda, v Markově
pořadí jako třetí, v Matoušově jako
čtvrtý.

Je tedy otázkou, proč se Juda sám
neodvolal v úvodu epištoly na své
příbuzenství s Ježíšem, ale pouze na
svého bratra. Bylo to snad ze zvlášt-
ní skromnosti, či pokory? Nebo pro-
to, že ještě nebyl v církvi dosti znám,
protože původně nepatřil ani do šir-
šího okruhu Ježíšových učedníků?
(Anebyl dokonce mezi oněmi příbuz-
nými, kteří se chtěli zmocnit Ježíše, v
domnění, že se pomátl - Mk 3,21?) Poz-
ději však už mohl být mezi oněmi
Ježíšovými bratry, kteří se připojili k
učedníkům a ženám po Ježíšově vzkří-
šení (Sk 1,14; 1 K 15,6). To jsou ov-
šem jen spekulativní dohady. Zato
Judův starší bratr Jakub už asi nále-
žel mnohem dřív do Ježíšova širšího
učednického okruhu; apoštolskou
autoritu získal jako ten, jemuž se uká-
zal vzkříšený Pán jako prvnímu hned po
dvanácti (1 K 15,7). Kniha Skutky apo-
štolů pak svědčí o tom, že se tento
Jakub stal jedním z předáků jeruza-
lémského sboru (Sk 12,17; 15,13;
21,18). Byl později označen samým
Pavlem jako první mezi tehdy již
uznávanými sloupy církve (Ga 2,9).
Jeho významnou pozici v první círk-
vi jistě utvrdila i vlastní epištola, kte-
rou rozeslal do širší diaspory (Jk
1,1).A jeho zvláštní úctu posléze zpe-
četila mučednická smrt. (Podle bib-

lického slovníku A. Novotného byl r.
62 na podnět velekněze Anana svr-
žen s chrámové věže a ukamenován.)
O tom, že se i tito oba bratři Páně
podíleli na misijní činnosti první
církve, svědčí sám její zakladatel
apoštol Pavel v 1 K 9,5. Ajestliže tedy
Juda mohl předpokládat znalost
epištoly svého bratra v misijních sbo-
rech, mohl uvést i autorství svého
listu odkazem na jeho jméno. Úvod
epištoly naznačuje, že mu víc záleže-
lo na tom, že se může představit jako
služebník JežíšeKrista, (v hebrejštině
znamená jméno Juda vyznavače
Božího!), i když sám nebyl jeho apoš-
tolem od samého počátku. Původně
chtěl také psát o společném spasení, ale
když se dozvěděl, že se do některých
sborů vloudili falešní učitelé, narušující
jejich duchovní i mravní čistotu, roz-
hodl se vyzvat své adresáty, aby zá-
pasili o ohroženou víru (v. 3-4). Jeho kri-
tika gnosticky namyšlených bludařů
se dnes může už jevit jen jako pozo-
ruhodný dobový dokument. Neměli
bychom však přehlédnout, že se Ju-
da stal touto  krátkou epištolou prv-
ním křesťanským apologetem - ob-
ráncem víry a apoštolského učení
proti rozkladnému vlivu pomýle-
ných heretiků.

Jiří J. Otter

EU VYDALA DIÁŘ NA ROK 2011 BEZ KŘESŤANSKÝCH SVÁTKŮ
Evropská komise vyprodukovala tři miliony diářů Evropské unie pro
studenty střední školy. Obsahují židovské, hinduistické, sikhské, mus-
limské a dokonce čínské svátky. Zaznamenány jsou v něm také výroční
dny spojené s EU. O křesťanských Vánocích v něm ale není ani zmínka.
Jak informuje Daily Telegraph, přes 330 tisíc diářů, obsahujících také 51
stránek s informacemi o Evropské unii na lesklém papíře, rozdaných v
britských školách jako dárek Evropské komise, vyvolalo mezi tamními
křesťany značný údiv. Stránka 25. prosince je prázdná, jen v záhlaví má
citát „Opravdový přítel je ten, kdo s tebou sdílí starosti i radosti". A přes-
to, že křesťanství je v Evropě převládajícím náboženstvím, v diáři Ev-
ropské komise chybí i ostatní křesťanské svátky.
Podle mluvčího komise došlo k chybě a v rámci politické korektnosti v
příštích vydáních budou zmínky o náboženských svátcích chybět
úplně, aby se předešlo jakémukoliv nedorozumění.

RaVat

USA: ARIZONSKÝ BISKUP ODŇAL NEMOCNICI
PRÁVO NAZÝVAT SE KATOLICKÁ
Thomas Olmsted, biskup arizonské diecéze Phoenix, oznámil 21. pro-
since na tiskové konferenci, že St. Joseph’s Hospital už není katolickou
nemocnicí, neboť nevyhověla požadavkům biskupa včetně odmítnutí
přímého zabití nenarozeného dítěte ženy, která trpěla pulmonální
hypertenzí. Biskup byl za svůj postoj již napaden ze strany American
Civil Liberties Union (Americké unie občanských práv).
Biskup Olmsted ve svém prohlášení mimo jiné uvádí: "S nástupem do
katolických nemocnic by si věřící měli být jisti tím, že v nich mohou
obdržet kvalitní zdravotní péči podle učení církve. Autentická katolická
péče v institucích Catholic Healthcare West (CHW) v diecézi Phoenix
byla předmětem diskusí mezi CHW a mnou od doby našeho prvního
setkání téměř před sedmi roky. Na prvním setkání jsem zjistil, že CHW
se již nepodřizuje etickému učení církve, které je jasně vyloženo v
Etických a náboženských direktivách Konference katolických biskupů
Spojených států. Řekl jsem vedoucím CHW, že kooperace se zlem musí
být napravena, protože zdravotní zařízení, které si přeje být nazýváno
katolické, musí přilnout k učení církve. Po celých sedm let jsem trval na
tom, že skandální situace má být změněna, ale CHW se rozhodla tomu
nevyhovět.
Počátkem tohoto roku upoutal mou pozornost potrat provedený v St.
Joseph’s Hospital ve Phoenixu. Je mou povinností deklarovat, že oso-
bou zodpovědnou za toto připuštění potratu v nemocnici je sestra
Margaret McBride, R.S.M, která upadla do exkomunikace pro svůj sou-
hlas s usmrcením dítěte. Nadto jsem se pak dozvěděl, že během mého
sedmiletého působení jako biskupa v Arizoně docházelo k mnoha dal-
ším porušením Etických a náboženských direktiv v institucích CHW.
Jedná se o:
* poradenství ohledně antikoncepce, medikace a s tím spojená lékařská
a laboratorní vyšetření, včetně orálně a injekčně podávaných antikon-
cepčních přípravků, nitroděložních tělísek, pesarů, kondomů;
* dobrovolná sterilizace (mužů a žen);
* potraty odůvodňované mentálním nebo fyzickým zdravím matky,
nebo v případech těhotenství, která jsou důsledkem znásilnění či inces-
tu.
Věřící katolíci mají svobodu využít péči v St. Joseph’s Hospital, ale já
nemohu garantovat, že poskytovaná péče bude plně v souladu s učením
církve. Navíc, aby bylo zabráněno dojmu, že jde o katolickou nemocni-
ci, jsou podniknuta další opatření, jako je zákaz sloužení mše v nemoc-
nici a zákaz uchovávání Nejsvětější svátosti v nemocniční kapli."

Res Claritatis

Z církví doma i ve světě
Ač nebyl apoštol, napsal epištolu!

Přichází skok v čase: Každý rok chodí-
vali jeho rodiče o velikonočních svátcích
do Jeruzaléma. Také když mu bylo dva-
náct let, šli tam, jak bylo o svátcích oby-
čejem. A když v těch dnech všechno
vykonali a vraceli se domů, zůstal chla-
pec Ježíš v Jeruzalémě, aniž to jeho rodi-
če věděli. Protože se domnívali, že je
někde s ostatními poutníky, ušli den
cesty a pak jej hledali mezi svými pří-
buznými a známými. Když ho nenalezli,
vrátili se a hledali ho v Jeruzalémě. Po
třech dnech jej nalezli v chrámě, jak sedí
mezi učiteli, naslouchá a dává jim otáz-
ky. Všichni, kteří ho slyšeli, divili se ro-
zumnosti jeho odpovědí. Když ho rodiče
spatřili, užasli a jeho matka mu řekla:
„Synu, co jsi nám to udělal? Hle, tvůj
otec a já jsme tě s úzkostí hledali." On
jim řekl: „Jak to, že jste mě hledali? Což
jste nevěděli, že musím být tam, kde jde
o věc mého Otce?" Ale oni jeho slovu
neporozuměli. Pak se s nimi vrátil do
Nazareta a poslouchal je. Jeho matka
uchovávala to vše ve svém srdci.
Věrní Hospodinovi svědkové při-
cházejí na paschální svátky do Jeru-
zaléma i se svým synem. Nevím,
jaký byl Pán Ježíš jako dítě, co dělal,
nedělal a jestli, jak je napsáno v po-
hádkovém apokryfním evangeliu,
křísil uhynulého vrabce; podstatné
věci nám zjevuje Boží slovo. Zde
dospívající Kristus zůstává v chrámě
mezi učiteli a de facto tak začíná
svou pozemskou misi. Seděl v kru-
hu učitelů, naslouchal a dával jim
otázky. Nepoložil jsem si nikdy otáz-
ku, jak vnímal Pán Ježíš jako dítě
sám sebe, co chápal nebo kdy všech-
no pochopil, případně od kterého
věku už o sobě věděl vše. Není to
důležité, Boží slovo k tomu mlčí.
Ukazuje jeho přístup ve věku 12 let.
Marie je zde prezentována se staros-
tí o synka. Otázka: Co jsi nám to
udělal? značí lidskou nechápavost,
ale lidský přístup a obyčejnou sta-
rost. Ztratit v davu dvanáctileté dítě
a celý den hledat není nepochybně
nic příjemného. Ale hledali ho. Když

ho našli, užasli. Vnímám to jako
vzor pro následování: Hledat a když
naleznu – užasnu. - Pak se projevuje
Mariino lidství, když zahrne malého
Ježíše obviňujícími otázkami, které
však Kristus moudře umlčí větou, že
musí být tam, kde jde o věci jeho
Otce. Pána Ježíše Krista tedy nalez-
neme především tam, kde jde o věc
jeho Otce. To je poučení pro Marii i
pro mne.
Mariino nechápavé lidství se obje-
vuje i v další scéně: Třetího dne byla
svatba v Káně Galilejské. Byla tam
Ježíšova matka; na svatbu byl pozván
také Ježíš a jeho učedníci. Když se nedo-
stávalo vína, řekla Ježíšovi jeho matka:
„Už nemají víno." Ježíš jí řekl: „Co to
ode mne žádáš! Ještě nepřišla má hodi-
na." Matka řekla služebníkům: „Udě-
lejte, cokoli vám nařídí." 
Mariina žádost jakoby napovídá, že
Marie ví o Kristově schopnosti napl-
nit (obrazně řečeno) situaci, kde se
něčeho nedostává. Je možné, že
Kristus činil zázraky, které Písmo
nezachycuje a Marie to věděla. Proč
by to jinak Ježíši říkala? Ale opět to
není podstatné. Pán Ježíš napomíná
Marii s odkazem, že ještě nepřišel
jeho čas. Nicméně nakonec se o do-
statek vína postará a správce hostiny
je pochválen. Předchází tomu nád-
herné slovo Mariino služebníkům:
učiňte, cokoli vám nařídí. To není
slovo jen pro ně, ale i pro mne. Slovo
od Marie: učiň, cokoliv ti nařídí Pán
Ježíš. Výsledek je dobrý. Marie říká:
Poslouchejte Pána Ježíše a čiňte
cokoliv vám nařizuje. Poslouchám? 
Význam poslušnosti Kristových
slov podtrhuje příběh: Přišla za ním
jeho matka a bratři, ale nemohli se k
němu dostat pro zástup. Lidé mu ozná-
mili: „Tvoje matka a bratři stojí venku a
chtějí se s tebou setkat." On jim odpově-
děl: „Má matka a moji bratři jsou ti, kdo
slyší Boží slovo a podle něho jednají."
Ne tedy soustředění na rodinné
vazby a příbuzenský vliv, ale opako-
vaný důraz na poslušnost Božího
slova a jím podmíněného či inspiro-

vaného jednání. Příbuzenským
vztahům k Marii nadřazuje Pán
Ježíš aktivní poslušnost a činění
Božího slova. Co činím já? 
Chýlíme se ke konci: U Ježíšova kříže
stály jeho matka a sestra jeho matky,
Marie Kleofášova a Marie Magdalská.
Matka Ježíšova stojí u konce cesty
svého syna, Syna Božího. Dar zvě-
stovaný andělem dokonává na gol-
gotském kříži. Nevím, co si myslela,
Boží slovo to neříká. Není to důleži-
té. Její duši zde opět pronikl meč.
Poprvé to jistě bylo ve chvíli, kdy se
jí dvanáctiletý ztratil, poté, když
nadřadil rozhovoru s příbuznými a
příbuzenské vazbě naslouchání a
činění Božího slova. Toto je zdánlivý
konec příběhu. Marie stojí pod kří-
žem; kde stojím já? 
Nový začátek: 
Když přišli do města, vystoupili do horní
místnosti domu, kde pobývali. Byli to
Petr, Jan, Jakub, Ondřej, Filip a Tomáš,
Bartoloměj a Matouš, Jakub Alfeův,
Šimon Zélóta a Juda Jakubův. Ti všichni
se svorně a vytrvale modlili spolu se
ženami, s Marií, matkou Ježíšovou, a s
jeho bratry.
Příběh Marie z Nazareta zachycený
v Božím slově končí v modlitbě v
horní místnosti spolu s učedníky a
dalšími ženami. Společenství Marie
s učedníky je další vzor následování.
Možná i pro samochodce víry.
Společně ve vytrvalé modlitbě k
Bohu. Marie je zde zobrazena jako
součást společenství, nikoliv jako
adresátka jeho úcty. Tím končí
inspirativní životní příběh dívky
Marie. Vytrvale se modlí ve spole-
čenství s učedníky. A já?
Marie z Nazareta je vzorem pokory,
poslušnosti, odráží lidské chyby a
nepochopení, následuje Syna až ke
kříži a po jeho vzkříšení se vytrvale
modlí spolu s učedníky. Je jako ty a
já. Dokonce snad v mnohém lepší, a
to díky milosti Boží. Kéž je mi vzo-
rem následování…

Jan Garwin

Marie z Nazareta očima evangelického křesťana
Dokončení ze str. 1

AD: NA MÍSTĚ BY BYLA KAJÍCNOST (JAROSLAV KRAUS, ET-KJ 35)

Autor píše: „Papež Benedikt XVI. při své nedávné návštěvě ve Španělsku
hovořil o úpadku víry a náboženskosti v dnešní společnosti a zmínil přitom
zvláště národ francouzský a český.“ Rád bych věděl, zda opravdu četl nebo
slyšel papežova slova (přímou citaci), nebo reaguje na vlnu, po níž se při-
hnala jak přes průklepák kopírovaná novinářská kachna. Celou tuto kauzu
výborně shrnul v 46. čísle Reflexu Jan Jandourek: Benedikt XVI. se pustil do
kritiky Čechů za to, že jsou takoví ateisté. Mnoho vlastenců hned vytáhlo
zpod postele zpuchřelé husitské prapory. Jenže co papež řekl? Mluvil o tom,
že na Západě dochází ke střetům mezi náboženstvím a sekularismem.
Doslova: Novost myšlení, těžkost přemýšlet v kategoriích Písma a teologie
jsou všeobecné. Soustředěny jsou však přirozeně v západním světě s jeho
světskostí a laickostí. Víra musí neustále usilovat o obnovu, aby byla vírou
dneška a odpovídala na výzvy laickosti. Tedy, přeloženo z papežského jazy-
ka do normálního, jde asi o to, že lidé na Západě už moc nerozumějí tomu,
o čem církev mluví, a je potřeba s tím něco udělat. A pak přichází ta pasáž o
nás: „Každá z velkých západních zemí prožívá tento problém různě: Měl
jsem například možnost navštívit Francii, Českou republiku, Velkou
Británii, kde všude se vyskytuje tento problém způsobem specifickým pro
daný národ a jeho dějiny. A platí to ve značné míře také pro Španělsko.“ Je
lichotivé, že nás papež zařadil mezi velké západní země, to se nám už dlou-
ho nestalo. Ale hlavně se tu říká, že zesvětštění vypadá v každé zemi trochu
jinak. A to je všechno, na jiné kárání Čechů nedošlo. 

Miloš F. Pechar

Názory čtenářů



Severní Čechy, ležící při hranici s
evangelickým, luterským Saskem,
byly v pobělohorském období, v
dobách násilné protireformace,
místem střetu. Utkávalo se zde
protireformační působení s vlivy
evangelického živlu ze Saska i ze
Slezska. O tom jsme psali v článku
"Evangelické Novoborsko" v loň-
ském ročníku n.l. Pod vlivem bru-
tálního tlaku protireformace však
bylo zdejší území také místem
početné emigrace. Zdejší evange-
líci odcházeli do sousedního Sas-
ka, kde se trvale usazovali. Hro-
madné vystěhovalectví tak výraz-
ně ovlivnilo saskou kulturu a hos-
podářství, ale také urbanistický
vývoj, vznikem nových sídelních
celků. 
Pozoruhodné doklady o tomto
málo známém procesu přineslo již
v polovině 19. století dílo Ch. A.
Peschka "Čeští exulanti v Sasku"
(Lipsko 1857). Spis je odpovědí na
soutěžní otázku Společnosti kní-
žete Jablonowského - Zkoumání
průběhu vystěhovalectví z Čech
do Saska v 17. století a jeho dů-
sledků pro saskou kulturu, zada-
nou v roce 1854. Práce byla ve své
době vysoce hodnocena a jistě
právem. V předmluvě původního
vydání se uvádí, že jde o "historic-
ký materiál, který byl v tomto spi-
se se vzácnou a nadmíru svědomi-
tou pílí shromážděn". Dnes oce-
ňujeme, že v knize jsou využity
prameny, z nichž mnohé již neexi-
stují, nebo je nemáme k dispozici.
Tím se kniha stala svým způso-
bem pramenným zdrojem. Právě
proto také došlo k jejímu novému
vydání před deseti lety (2001).
Původní německý text přeložila
do češtiny Věra Kavanová a publi-
kaci vydal Kruh přátel muzea
Varnsdorf. Takže opožděné díky
za tento ediční počin!
Kdo byl autorem díla? ThDr.
Christian Adolf Pescheck, arcidiá-
kon v Žitavě. Žil v letech 1787-
1859, jako příslušník 4. generace
exulantského rodu. Jeho zaklada-
telem byl muzikant Kryštof Pešek,
který přišel do Žitavy od Hradce
Králové. Ch. A. Pescheck získal
doktorát filozofie na univerzitě ve
Wittenbergu a doktorát teologie v
Drážďanech. Po krátkém pedago-

gickém působení přešel do du-
chovní služby jako farář v Ojbíně
(Ojvíně). Od roku 1827 byl kazate-
lem v Žitavě, posléze tamtéž dia-
konem a od roku 1854 arcidiáko-
nem. Jeho badatelská a literární
činnost byla neobyčejně bohatá.
Vydal více než 500 knih, studií a
článků, jak teologických, tak his-
torických. Uveďme z nich alespoň:
Duševní hodnota člověka, Petr
Žitavský-opat na Zbraslavi, Pří-
ručka k dějinám Žitavy, Dějiny
slovesného umění v Lužici, Struč-
ná kronika Ojbína, O nábožen-
ských poměrech v Lužici před re-
formací a mnoho dalších. Ač psal
německy, vždy se hlásil ke svému
českému původu a oceňoval krá-
su českého jazyka. Jeho přičině-
ním bylo založeno Historické
muzeum v Žitavě (1854). O váž-
nosti, které se těšil, svědčí skuteč-
nost, že v roce 1861 byla v monu-
mentálních zříceninách ojbinské-
ho kláštera odhalena jeho busta,
dnes umístěná na úpatí Ojbinu.
Pokud jde o odpověď na otázku,
odkud přistěhovalci z Čech při-
cházeli, pak je třeba si uvědomit,
že šlo o obyvatelstvo dvou zem-
ských národností. Připomeňme,
že severní Čechy byly v 17.století
již silně poněmčené. Takže do Sas-
ka se stěhovali čeští Němci z
Litoměřicka, Boleslavska, Žatecka
a Loketska. Z Prahy přicházeli jak
Češi, tak Němci. Příliv čistě české-
ho etnika tvořili exulanti z okolí
Hradce Králové.
Noví přistěhovalci pocházeli z
různých sociálních vrstev, zejmé-
na z řad zemědělců. Právě země-
dělci výrazně přispěli ke kultivaci
saské krajiny svými po generace
prověřenými zkušenostmi z pěs-
tování obilí, ovoce i zeleniny, jak si
je přinesli ze svého domova.
Např. vinaři od Mělníka a Lito-
měřic úspěšne zavedli pěstování
vinné révy v okolí Drážďan. U Ži-
tavy zase exulanti z Litoměřicka
zakládali chmelnice a v pěstování
zeleniny se zde výrazně uplatnili
přistěhovalci z Královéhradecka.
V Sasku byli zvláště vítáni zkuše-
ní horníci z českých horních měst
(Jáchymov, Boží Dar). Z dalších
oborů se v novém domově uplat-
nila zvláště textilní řemesla (tkal-

ci,soukeníci,pláteníci,barvíři). Tak
se např. v roce 1651 objevilo v
Žitavě na 50 libereckých soukenic-
kých rodin , které se zapsaly jako
"padesát chudých osob vyhna-
ných kvůli náboženství se ženami
a dětmi". V Sasku se také uplatnili
výrobci hudebních nástrojů. Právě
hudební nástroje byly oblíbeným
obchodním artiklem, stejně jako
české knihy v Sasku vydávané.
Vydavatelská činnost a s ní spoje-
ná kolportáž evangelických knih
do Čech byla pro Čechy důležitá v
náboženském ohledu, pro Sasko
pak znamenala nemalý přínos pro
výrobní oblast. 
Česká emigrace ovšem znamena-
la přínos i pro duchovní kulturu
Saska. Svůj domov zde našel
velký počet kněží, spisovatelů a
učenců. Ch.A.Pescheck jim věno-
val celou rozsáhlou kapitolu. Za
všechny jmenujme aspoň Jiřího
Dicasta, který působil v předbě-
lohorském období jako administ-
rátor konzistoře utrakvistické
církve v Praze a jako farář Týn-
ského chrámu.Ten vlastní rukou
korunoval na českého krále
Fridricha Falckého (Zimního krá
le). Podařilo se mu uprchnout do
Žitavy, kde roku 1630 zemřel a
byl pohřben. Dicastus, stejně ja-
ko další kněží a učenci, přivezl
řadu významných knih a doku-
mentů, které obohatily saské kni-
hovny o literaturu z Čech.
Příliv nových obyvatel znamenal i
vznik nových sídelních celků. Tak
vznikala v Sasku, nedaleko hranic
s Čechami, nová předměstí, měs-
tečka a vesnice. V Drážďanech
exulanti založili předměstí , stejně
jako na okraji Žitavy. V saském
Krušnohoří vzniklo exulantské
městečko Johanngeorgenstadt. Čes-
kému přistěhovalectví vděčí za
svůj vznik řada nových vesnic
(Altgersdorf, Alt- a Neugeorgen-
feld a další). V mnohých v nich
byly postaveny evangelické ko-
stely.
Evangeličtí exulanti z Čech, kteří
se v dalších generacích sžili se sas-
kým prostředím, se tak výrazně
zapsali do zdejší krajiny a zname-
nali i přínos pro zdejší hospodář-
ský a duchovní život.

Michal Flegl
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Píseň – Kdo hledí k Bohu (Qui regarde vers Dieu) hudba

Žalm 27,1-5:
Hospodin je světlo mé a moje spása,

koho bych se bál?
Hospodin je záštita mého života,

z koho bych měl strach?
Když se na mne vrhli zlovolníci,

aby pozřeli mé tělo,
protivníci, moji nepřátelé,

sami klopýtli a padli.
Kdyby se proti mně položilo vojsko,

mé srdce nepocítí bázeň,
kdyby proti mně i bitva vzplála,

pořád budu doufat.
O jedno jsem prosil Hospodina

a jen o to budu usilovat:
abych v domě Hospodinově směl bydlet

po všechny dny, co živ budu,
abych patřil na Hospodinovu vlídnost

a zpytoval jeho vůli v chrámu.
On mne v neblahý den

schová ve svém stánku,
ukryje mne v skrýši svého stanu,

na skálu mne pozvedne.

Čtení: 1 J 3,16-20; Mt 11,25-30

Píseň

Ticho

Prosby:
Bože, náš Otče,naplňuj náš život svým milosrdenstvím a dej, abychom
uměli velkoryse odpouštět.

Prosíme tě za ty, kdo nemohou uvěřit, a za všechny, kdo zasvětili své
životy službě druhým.

Prosíme tě, Bože, za celou církev. Rozjasni nad ní svou tvář.

Kriste, světlo z nebe, přijď a navštiv všechny, kdo jsou v temnotách.
Ukaž jim cestu své lásky.
Buď oporou těm, na něž doléhají těžkosti a sklíčenost. Dej, ať v tobě
najdou pramen důvěry a života.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši, náš pokoji, i když naše ústa mlčí, naše srdce k tobě hovoří a
naslouchá ti. A ty každému z nás říkáš: Odevzdej se docela prostě živo-
tu Ducha svatého, tvá malá víra ti k tomu stačí.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, tvá láska ke každému z nás nikdy
nepomine.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, 

mobil: 608 880 046
e-mail: info@rosamusic.cz

internetový obchod: www.gimel.cz)

Ozdoby jsou rozvěšené, koledy hrají
a Santa Claus se potápí se šnorchlem
v Japonsku, rozváží dárky na motor-
ce po Soulu a vyhodili ho z peking-
ského náměstí Tchien-an-men. Křes-
ťanství nemusí být v Asii dominant-
ním náboženstvím, ale do většiny je-
jích částí si vánoční veselí cestu na-
šlo, byť nejčastěji v podobě jídla a
nakupování, napsala agentura AFP.
Aktivisty, kteří bojují za záchranu
vánočního Ježíška, v Asii jen tak ne-
najdete, Santa Klaus vítězí na celé
čáře. Vánoce jsou zde v podobném
komerčním duchu jako v Evropě.  
Pokladny cinkají v obchodech budd-
histického Bangkoku i muslimského
Kuala Lumpuru, kde od stropů visí
blýskavé třepení a světelné řetězy. V
jednom z velkých nákupních středi-
sek v thajském hlavním městě se
před časem do vánočního festivalu
zapojilo více než sto dětí v kostý-
mech Santa Clause. V Japonsku si
Santa šplouchnul do tokijských ak-

várií, krmil vodní tvory a zaplaval si
s delfíny.
K duchu Vánoc v Tokiu přispívá v
jednom z akvárií i elektrický úhoř,
který vyrábí proud pro vánoční svě-
týlka. Návštěvníci mu mohou po-
moci šlapáním na panel v podlaze,
který vyrábí dodatečnou energii pro
modré žárovky na vánočním strom-
ku, vedle nějž stojí robot-Santa, zpí-
vá vánoční popěvky a vrtí se v robo-
tických bocích. "Lidé šlapou, strome-
ček bliká bíle a modře a Santa celou
dobu zpívá," řekla mluvčí akvária
Enoshima Asako Inoueová. "Je to
velmi radostné."
V Jižní Koreji rozváží dárky chudým
dětem 50 pošťáků oblečených v
kostýmech Santa Clause a v hlavním
městě Soulu i 22 metrů vysoká socha
"muže s kladivem" dostala červenou
čapku a papučky. Jižní Korea se také
rozhodla rozsvítit vánoční osvětlení
v blízkosti ostře střežené hranice se
Severní Koreou - poprvé od roku

2004 a navzdory napjaté situaci, kte-
rou přiostřil minulý měsíc dělostře-
lecký útok ze severu.
Ačkoli křesťané tvoří pouhá dvě
procenta z více než miliardy obyva-
tel Indie, Vánoce se tu staly oblíbe-
ným svátkem a obchody zažívají
žně prodejem takových dárků, jako
jsou santovské masky.
V Číně obchody, kanceláře i restau-
race září vánočními světly i stromky
za asistence robotických Santů. To-
hle období je životně důležitou částí
roku pro bezpočet výrobců hraček a
dalších produktů i pro vývozce
jejich zboží. Ovšem čínské úřady na
sváteční vlnu naskočit odmítly, když
několik desítek převážně cizinců
oblečených v kostýmech Santa Klau-
se přikráčelo na náměstí Tchien-an-
men, dějiště krvavě potlačených
prodemokratických protestů z roku
1989. Když Santové vytvořili sku-
pinku, aby se mohli vyfotit, zakroči-

Ježíška v Asii nenajdete, zvítězil Santa Klaus

Dokončení na str. 4



Advent v životě jednotlivce může
dostat podobu vústění do skuteč-
nosti, kterou známe jen z nápovědí
Božího slova. Pokud by mohl,
pověděl by nám o ní víc farář
Severin Tůn. Ale protože právě
taková podmínka je nesplnitelná,
jsme odkázáni jen na jeho curricu-
lum vitae. Narodil se 23. 2. 1914 v
Leštině u Zábřeha jako selský syn.
V souvislosti s první světovou vál-
kou ztratila rodina otce a Severin
spolu s mladším bratrem vyrůstal v
péči zbožné matky. V dětství býval
často nemocen. Už za středoškol-
ského studia byl přitahován k radi-
otechnice. Příležitost blíže se s ní
seznámit dostal jako mladý muž
povolávacím rozkazem k letectvu
ČSR v předvečer světového kon-
fliktu, který vyvolalo Hitlerovo
Německo. Válka v Severinově živo-
taběhu rušila, ale také ovlivňovala
osobní představy a plány. V její
atmosféře se uchytila myšlenka stát
se kazatelem slova Božího; svůj
podíl na ní měl prvorepublikánský
apoštol severní Moravy Rudolf
Šedý. Ještě jednou – už po roce 1945
– se náš bratr nakrátko uchytil jako
radista na pražském letišti, ale pak
se vrátil a ve zkrácených termínech
dokončil evangelickou theologii. Po
studiu synodní radou dán k dispo-
zici senioru Miloši Šourkovi do
Šumperka a ten jej po roce vikářo-
vání poslal na Ostravici. Že netuší-
te, kde to je? Jen si rozložte mapu a
dostanete se do Beskyd na úpatí
Lysé hory. I samo úpatí je pěkně
obtížné. Zde byl koncem 19. století
postaven luterský kostelík a fara,
která se však v čase nástupu mladé-
ho theologa ukázala jako neobyva-
telná. Jeho prvním úkolem bylo
farní bydlení zrekonstruovat! A on
se do něj – už se svou paní Alicí a za
plného sborového provozu –
odvážně pustil a jej dokončil. Čle-

nové sboru jsou rozptýleni v pod-
horské krajině, dosažitelní pouze
zdravou pěší chůzí. Životní pro-
středí krásné, ale podnebí tvrdé.
Pokud si během krátkého léta neob-
staráte topení, nezatopíte si, neboť
po napadnutí prvního sněhu se do
té výšky žádné auto nedostane. A
uzavřené horalské nátury budete
muset trpělivě dobývat. A děti k
vyučování pracně vyhledávat, a
přidáte další kilometry toho nejjed-
noduššího cestování. – Vůbec by to
nebyl špatný nápad testovat v těch-
to podmínkách mladé zájemce o
práci v církvi (když už se v ČCE
nikdy neujalo rotační obsazování
kazatelských míst). Jeden rok v
těchto podmínkách by hodně uká-
zal.
Bratr farář Severin Tůn prožil na
Ostravici (počítáme-li dobře) dva-
cet devět let. V roce 1983 odešel na
odpočinek. I jako důchodce rád
kázal. Zemřel 8. prosince 2010 – při
svých nedožitých sedmadevadesá-
tinách – ve své rodné Leštině.
„Mějte v paměti ty, kteří vás vedli a
kázali vám slovo Boží" (Žd 13,7).
„A protož potěšujte jedni druhých"
(1 Te 4,18).

Advent 2010 jakoby vyšel vstříc i
jinému služebníku Slova. Je jím
bratr Jaroslav Batla. Narodil se 3. 1.
1920 v Přerově, kde vyrůstal pod
vlivem farářů Jaroslava Urbánka,
Václava Urbana a Vladimíra Pokor-
ného. Po maturitě však místo vyso-
koškolského studia byl navelen do
„říše" k potřebám německého vá-
lečného průmyslu. Přežil ten čas na
různých místech, posléze se jako
zázrakem zachránil útěkem z hoří-
cích Drážďan. To už je pád nacismu
na dohled a s ním otevřeny nové
možnosti pro naše mladé lidi.
Ačkoli se na obzoru začínají objevo-
vat mraky, stačí fakulta dát svým

frekventantům slušné vybavení pro
práci v terénu a sjednat jim případ-
ně pobyt v zahraničí. Náš bratr se
takto dostane na jeden rok do
Toronta, ale vrátí se do velmi změ-
něných poměrů. Nicméně stále
ještě pokračuje úsilí církví zakládat
ve vyklizeném pohraničí nové far-
nosti, pořizovat kartotéky z vnitro-
zemí přistěhovaného členstva a
obstarávat ve školách děti přihláše-
né k vyučování náboženství. Náš
bratr je vytěžován na Suchdolsku,
Odersku a Vítkovsku. Teprve v roce
1954 je povolán do Hranic na
Moravě. Silně rekatolizované pro-
středí nestačilo smazat četné stopy
po Jednotě českých bratří; typické
jsou stavby z jejich doby. Nelze pře-
hlédnout v Hranicích objekt „solni-
ce" – degradované za Josefa II. na
sklad soli, stejně jako největší bratr-
ský chrám na Moravě v blízkém
Lipníku nad Bečvou, užívaný dnes
katolíky. Tento základní prostor,
rozšiřovaný ještě o lázeňské hosty z
Teplic nad Bečvou, se stal bratru
Jaroslavovi životním údělem.
Pracoval na něm vytrvale nejen on
sám, ale také jeho manželka Milena,
varhanice a členka seniorátního
odboru hymnologického. Bratrova
vize (odevzdat svému nástupci svá-
tostný prostor chrámu a k tomu
blízko situovaný byt kazatele – br. J.
B. sám bydlel po celý svůj aktivní
čas v odlehlém sídlišti Hromůvka )
mu poskytovala výdrž i v časech
nepřízně. Nevzpomínám si, že
bych br. J. B. kdy zastihl zoufalého a
bez úsměvu. „Již přijímá odměnu
ten, kdo žne, a shromažďuje úrodu
k životu věčnému, aby se společně
radovali rozsévač i žnec. Přitom je
pravdivé rčení, že jeden rozsévá a
druhý žne.“ (J 4,36n) – Bratr farář
Jaroslav Batla zemřel 7. prosince ve
věku téměř 91 let.

Ludvík Klobása

Když kazatelé odcházejí
FS ČCE V DVAKAČOVICÍCH HLEDÁ

FARÁŘE ČI FARÁŘKU. Výhody jsou
v příjemném vesnickém prostře-
dí a ve skvostně opraveném kos-
tele. Je možno nastoupit buď na
poloviční úvazek, nebo i na
plný. Kontakty: 606 456 301-
kurátor Jaromír Vyskočil, a 464
609 016 - administrátor Ladislav
Havelka.  

SBOR ČCE V SUCHDOLE NAD

ODROU NABÍZÍ K PRONÁJMU zre-
konstruovaný byt 1+1 na faře
aktivnímu křesťanovi. Kontakt:
D. Říčan 556 736 855
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la policie a vyzvala je k odchodu.
List Global Times citoval jednoho ze
Santů, prý posilněného alkoholem,
který prohlásil: "Čína mi ukradla
Vánoce."
Sváteční atmosféra je zjevná v malaj-
sijském hlavním městě Kuala Lum-
puru, kde ve velkých nákupních
střediscích stojí ohromné vánoční
stromky svítící jasně barevnými
koulemi. U jídlo milujících Malaj-
sijců si našla oblibu taková tradiční
vánoční jídla, jako je pečený krocan
či jehněčí, a supermarkety i restaura-
ce slaví žně. "Připravuju občerstvení
pro velký večírek, jehož hosté pře-
vážně nejsou křesťané. Ale chtějí pe-
čeného krocana a smažené brambůr-
ky," řekl majitel restaurace v Kuala
Lumpuru Ivy Arigesamy. "Minulý
rok si u mě pečeného krocana objed-
návali i muslimové. Rádi ho jedí, ale
nevědí, jak ho připravit."
Vánoční veselí si užívají i restaurace
na Tchaj-wanu. "Na Štědrý den už
máme zamluvených téměř 90 pro-
cent míst," řekla Cindy Lo, mluvčí
hotelu Grand Formosa Regent Tai-
pei v hlavním městě Tchaj-peji.
Vánoční výzdoba si našla cestu i do
Vietnamu, kde před jedním z barů v
Ho Či Minově Městě stojí víc než
dvoumetroví sněhuláci. Na ulici Le
Loi v centru města jsou pouliční
lampy ozdobené velkými sněhový-

mi vločkami a děti stojí ve frontě,
aby si nechaly udělat fotku se San-
tou před nákupním střediskem
Saigon Centre. Čtyřiapadesátiletá
paní Lam Kim Anh přijela na motor-
ce se čtyřletou vnučkou, aby měla
její obrázek se Santou, který je roz-
hodně štíhlejší než obvykle a nemá
červený, ale temně modrý kostým.
"Nejsme katolíci, proto Vánoce ne-
slavíme, ale i tak jí dáme dárek," řek-
la Anh. "Líbí se mi to prostředí a tak."
V kambodžském turistickém stře-
disku Siem Reap na severozápadě
země stojí v jednom z hotelů ohrom-
ný vánoční stromek vytvořený vý-
hradně z místních rybářských mate-
riálů, jako jsou bambusové tyče a
ručně tkané sítě. "Obvykle dovážíme
na Vánoce jedličku, ale letos jsme si
říkali, že trochu uhneme od konven-
cí a vytvoříme stromek se silnějším
lokálním kontextem," řekl Robert
Hauck, manažer hotelu Raffles
Grand v Angkoru. Koledy tu znějí v
angličtině i khmerštině a Santa
Klaus na slavnostní rozsvěcení stro-
mečku nepřijel na saních, ale v míst-
ním vozítku tuk-tuk.
Naopak křesťané jsou i mezi Pales-
tinci v Gaze. Padesátiletý Nabíl Ta-
razí z pásma Gazy je odhodlán udě-
lat cokoli, aby se dostal na oslavy
Vánoc do Betléma na západním
břehu Jordánu. K průjezdu Izraelem
ale potřebuje izraelské povolení a to

není snadné dostat. Tarazí je úřední-
kem palestinské samosprávy. O
povolení k cestě požádal před třemi
týdny pro sebe i pro rodinu, a zatím
nic nedostal. V pásmu Gazy žije 1,8
milionu lidí, z nich asi 3000 jsou
křesťané. Izrael letos oznámil, že
umožní cestu do Betléma 300 obyva-
telům Gazy, ale jenom osobám star-
ším 35 let. "Betlém mi opravdu chybí
stejně jako tamní oslavy Vánoc.
Rituály i modlitby v tom svatém
městě jsou pro nás důležité. Může-
me Vánoce slavit i tady, ale není to
tak krásné jako v Betlémě," řekl
Tarazí. Pásmo Gazy je uzavřeno
čtyři roky blokádou, která má po-
škodit radikální Hamas. Tamní křes-
ťané například do roku 2006 nepo-
stavili na hlavním náměstí v Gaze
vánoční strom a nevyzdobili ani
ulice města. Teď jsou oslavy velmi
skromné. Hamas sice křesťanům
nebrání vyznávat svou víru, ale ne-
dovoluje nic, co je v rozporu s islá-
mem, tedy ani dovoz žádného vína
do pásma. "Všichni se těší na to, že
budou moci slavit v Betlémě, kde se
narodil Ježíš Kristus. Potřebovali
bychom jít do baziliky Narození
Páně. Komunita křesťanů tady v
pásmu nikdy nevychutná atmosféru
Vánoc v takové míře jako muslimo-
vé své svátky," řekl Kámil Ajjád z
rady řecké ortodoxní církve.

Podle www.christnet.cz

Ježíška v Asii nenajdete, zvítězil Santa Klaus

III. ročník memoriálu J. A. Ko-
menského na běžkách (nebo i bez
nich) v Žacléři pořádá občanské
sdružení Exulant dne 5.února
2011. Délku trasy si volí každý
sám. U památníku na Růžovém
paloučku si připomeneme od-
chod českých protestantů do exilu
v únoru 1628. Sraz účastníků je v
10.00 hodin na náměstí v Žacléři
před muzeem. 
Srdečně zveme k účasti.

Pozvánka

SENIORÁT MORAVSKOSLEZSKÝ

Českobratrská církev evangelická

BRUNTÁL Ne 10.00
U potoka 383/34, adm. f. Vlastislav
Stejskal
ČESKÝ TĚŠÍN Ne (polské a c 8.00) české
9.00
nám. Dr. M. Luthera 1, f. Marcin Pilch, 
f. Štěpán Janča
FRÝDEK – MÍSTEK Ne 9.00
Husova 377, f. Pavel Křivohlavý
HODSLAVICE Ne 9.15
Hodslavice č. 96, f. Lubomír Červen-
ka, f. Mária Jenčová
HRABOVÁ Ne 8.30
Hrabová č. 110, Zábřeh 1, f. Jan Hudec
HRANICE Ne 8.30
Farní 43, f. Pavlína Lukášová
JAVORNÍK U JESENÍKU Ne 9.45
Lidická 162, adm. f. Daniela Havirová
JESENÍK Ne 9.15
Bezručova 7/41, f. Daniela Havirová
KRNOV Ne 9.45
Albrechtická 746/92, j Radovan Ro-
sický, adm. f. Jan Lukáš
NOVÝ JIČÍN Ne 9.00
Janáčkovy sady 184/1, f. Pavel Prejda
ODRY Ne 8.15
1. máje 63, adm. f. František Hruška
OLOMOUC Ne 9.00
Blahoslavova 916/1, f. Jana Rumlová, 
OPAVA Ne 9.00
Lidická 747/2, f. Jan Lukáš
ORLOVÁ Ne 9.00
Palackého 787, f. Štěpán Janča
OSTRAVA Ne 9.30 (Třanovského sál)
Husovo nám. 1188/4, f. Aleš Wrana
OSTRAVICE Ne 9.20
Hamrovice 230, f. Pavel Janás
PROSTĚJOV Ne 10.00
U kalicha 2574/1, f. Jan Jun
PŘEROV Ne 10.00
Čapky Drahlovského 912/1, f. Petr
Kulík
SUCHDOL NAD ODROU Ne 10.00
Malá Strana 45, adm. f. Pavel Prejda
ŠENOV U OSTRAVY Ne 9.30
Hasičská 1131, j Štěpán Marosz, adm.
f. Pavel Křivohlavý
ŠTERNBERK Ne 9.30
U horní brány 130/4, f. Vlastislav
Stejskal
ŠTRAMBERK Ne 9.00
Zauličí 473, f. František Hruška
ŠUMPERK Ne 8.45
Revoluční 1174/8, f. Hana Chroustová
VÍTKOV Ne 9.15
Opavská 116, adm. f. Jan Lukáš
ZÁBŘEH Ne 10.00
U Vodárny 545/2, f. Jiří Tengler

Církev bratrská – Severní Morava

FRÝDEK – MÍSTEK, Ne 10.45
Jiřího z Poděb. 260, Jan Drahokoupil
HAVÍŘOV, Ne 9.00
Fryštátská 21, Tomáš Holubec
OPAVA, Ne 9.00
Hradecká 50, Karel Buba
OSTRAVA, Ne 9.30
Tř. 28.října, Jan Drahokoupil
VELKÁ LHOTA, Ne 9.30
Velká Lhota č.102, Jaroslav Preisler
VSETÍN, Ne 9.30
Horní Jasenka 102, Josef Fišer
Zlín, Ne 10.45
Okružní 4551/17, Pavel Škrobák

Těšínsko
ČESKÝ TĚŠÍN, Ne 9.00
Studentská 25, Tadeáš Firla
HORNÍ SUCHÁ, Ne 8.45
Těrlická 64/353, Pavel Fér
HRÁDEK, Ne 9.30
Hrádek č. 74, Stanislav Stebel
TŘINEC, Ne 9.30
Dolní Lištná 9, Otto Rusnok
TŘINEC – TERASA, Ne 9.30
Chopinova 463, Třinec – Lyžbice,
Pavel Fér

Bratrská jednota baptistů

OLOMOUC, Ne 9.30
Klub Sidia, tř. Kosmonautů, k Petr
Coufal
OSTRAVA, Ne 9.00
Závoří 101/32, k Erik Poloha
SUCHDOL NAD ODROU, Ne 10.00
Malá Strana 40, k Tomáš Mrázek
ŠUMPERK, Ne 9.30
Štefánikova 10, k Pavel Mrázek
VIKÝŘOVICE, Ne 9.30
Šumperská 272
PŘÍBOR, Ne 10.45
nám. S. Freuda 20, k Lance Roberts

Inzerce Bohoslužby

NOEMI
WWW.NOEMKA.COM

* Seznamka pro křesťany
* Pobyty pro nezadané

Přihlášeno přes 2000 osob 
z ČR a Slovenska.

Zaslání bližších info/přihlášky:

Tel/SMS: +420 777222877
info@noemka.com

Noemi, 

Na Mušce 1124, 

53401 Holice, 

ČR
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I BLÍZKO SMRTI TRVÁ NADĚJE
J 4,46-54

Milé sestry a milí bratři,
jsme velmi závislí na svých smys-

lech. Všechno bychom chtěli vidět
a nahmatat… Jako bychom jinak
vnímat nedovedli. To říká Pán Ježíš
královskému služebníkovi, který k
němu přichází pro pomoc. „Neuvi-
díte-li zázraky a znamení, neuvěří-
te." Neběží s ním k dítěti a neléčí je,
jak to lékaři dělávají. 
Ale služebník znovu Ježíše žádá,
aby s ním šel, aby to stihli, než sy-
nek umře. Moc mu na tom záleží,
protože ho miluje. Něco se však
mění: s úctou oslovuje Ježíše
„Pane". Cítí sílu naděje, která prýští
z Ježíšových slov.
Ježíš jej posílá domů: „Tvůj syn je
živ!"
Ten člověk uvěřil slovu, které mu
Ježíš řekl, a šel. Je pohan, není ještě
církevnicky imunní. Slovo slyší a
uvěří. Odchází domů a věří, že

nejde s nepořízenou. Ještě během
cesty mu to potvrzují sluhové. Syn
se začal uzdravovat ve chvíli, kdy
Ježíš řekl: „Tvůj syn je živ."
Stal se zázrak? Ano, stal se zázrak
víry. Nemusí vypadat tak, jak čeká-
me. Nemusí přijít zázračný lékař,
dotknout se a uzdravit. Zázrak víry
není vidět. O to je větší. 
Skutečné zázraky, které se dějí v
moci Boží, nebývají spojeny s vel-
kými efekty. Jsou nenápadné, ale
všude kolem nás. Přicházejí, když
uvěříme, když jim uděláme místo v
srdci. Když necháme vyklíčit nadě-
ji. I v blízkosti smrti je přece naděje.
Bůh zachraňuje svou nadějí dokon-
ce i tam, kde se už smrt dotýká.

Pavel Klimeš, 
ČCE Karlovy Vary 

Evangelický
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3. neděle po Zjevení Páně

Každá dobrá věc má své odpůrce a
nepřátele. Co teprve ta nejlepší věc
na tomto světě, ta dobrá zpráva,
které zkráceně říkáme evangeli-
um?! Dějiny křesťanské církve to
dokládají zcela přesvědčivě. Pro-
tože v nich jde o nejdůležitější věc
pro člověka i pro svět, jsou dějiny
tohoto světa jejich pouhým doplň-
kem a ne naopak, páni a soudruzi!
Svět se veze církvi na ocase, nejpr-
ve ji kousal a pak ji hladil, ale
nikdy ne upřímně, zkazit by ji
chtěl, kdyby mohl. Máme o tom
spolehlivé zprávy z 2. století, kdy
jistý Celsus, křesťanům známý
jako jejich nepřítel, rozšiřoval o
nich pomluvy, které lze klasifiko-
vat, jedny jako hospodské a druhé
jako salónní. Ty hospodské se udr-
žely déle než si zaslouží jen díky
nově narozeným hlupákům, kteří
uvěří tomu, že křesťané jedí při
svých bohoslužbách lidské maso.
Vždyť jejich vůdce sám jim dal jíst
své tělo a pít svou krev. Z ještě
odpornější pomluvy měli ti nepřá-
telé požitek přímo sexuální, když
si představili, jak křesťané při
svých bohoslužbách krvesmilní.
Řecká báje o Oidipovi, jenž zabil
svého otce a oženil se se svou mat-
kou, je k té představě navedla. 
Salónní pomluvy byly vedeny na
vyšší náboženské a duchovní rovi-
ně. Jmenovaný Celsus sepsal proti
křesťanství Alethes Logos - Prav-
divé slovo, které se dovolává lid-
ského rozumu a náboženské mo-
rálky. Poukáže na biblické příběhy
a zeptá se rozumu, co jim řekne:
Jsou nemožné! Křesťané také mají
rozum, ale neumožňují mu, aby se
uplatnil, neboť už od mládí jsou
vychováváni k takové úctě k Bibli
a zvláště k Novému zákonu, že ani
nemrknou a spolknou Jonáše v

břiše velryby i Ježíše chodícího po
moři a mnoho jiných podobně
zázračných příběhů. 
Morálku jako určující složku po-
hanského náboženství také povo-
lal Celsus do boje proti křesťan-
ství. Zásadně pohanské nábožen-
ství přijímá mezi své ctitele jen li-
di pořádné, slušné, bezúhonné,
kdežto křesťanská církev naopak

si libuje svolávat tu nejspodnější
chátru, jako by Bůh byl vůdcem
lupičů a jako by bylo zlé nedopus-
tit se žádného hříchu. Podivný
Bůh těch křesťanů!, zvolá Celsus,
nevinnost, čistota a svatost jsou
mu k smíchu. Zato Bůh pohanů se
s hříšníky nebaví. Chce-li hříšník k
němu přijít, musí se od svého hří-

Jsme ti, za něž se vydáváme?

V sobotu 1. ledna 2011 se od 16 h ve
sboru ČCE v Praze 5 na Smíchově
konala Novoroční ekumenická slav-
nost - zastavení nad životním údě-
lem dvou výjimečných svědků víry
- apoštola Pavla a Milady Horáko-
vé, členky smíchovského sboru. Bě-
hem celé slavnosti se střídalo mlu-
vené slovo (modlitby, čtení z Bible,
čtení z dopisů JUDr. Milady Horá-
kové z vězení . . .) a hudební pro-
gram. Bylo možno slyšet zpěv sboru
Pueri gaudentes, skupinu Oboroh a

Karolínu Kamberskou, která zpívala
a hrála na kytaru.
Na slavnosti se podílelo 13 křesťan-
ských denominací; jejich představi-
telé se různým způsobem podíleli
na programu.
Nebylo tam snad člověka, který by
nebyl touto slavností alespoň potě-
šen.
Slavnost byla v přímém přenosu
vysílána na programu ČT 2.

Jan Jelínek

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Dokončení na str. 2

AKTUALITA

Novoroční 
ekumenické bohoslužby

Sice se proklamoval jako Kladeňák, maturoval však na mladobole-
slavském gymnáziu. Mezi spolužáky pravda svazák. Jeden syn pro-
testantského kazatele z jeho ročníku mi vyprávěl, jak byl zprvu
před ním velice obezřetný. Posléze poznal, že má smysl pro nad-
sázku, humor a na druhé nikam nedonášel. Později sledovali spo-
lužáci jeho vzestupy i pády a vážili si kolegiality na studentských
srazech, jichž se zúčastňoval i jako ministr. Byl nepřehlédnutelný
pro každého, kdo v 60. letech pročítal oživlý tisk a poslouchal jeho
reportáže v rozhlase. Konečně přední chartista, státní vězeň, který
se nedal zlomit. Po převratu ministr zahraničí, stříhající dráty na
hranicích s Německem, budící respekt doma i v zahraničí. Poté v
řadě diplomatických misí. Nepapouškoval mocenská zadání.
Vhlédl do situace zemí bývalé Jugoslávie jak nikdo jiný. Uchoval si
zdravý rozum, schopnost vést otevřený rozhovor i s lidmi jinak
politicky orientovanými. Nikdy sprostý ani nízký, vždy schopný
vyslechnout druhého a naprosto věcně argumentovat. Právě lidé s
takovým přístupem k bližním nám dnes v politice scházejí. V den,
kdy zemřel, se o něm senátor Petr Pithart vyjádřil, že byl „velkory-
sý člověk, grand a frajer". 
Setkal jsem se s ním letmo dvakrát. V obou případech to bylo pozo-
ruhodné. Poprvé na Kirchentagu (církevním, obřím evangelickém
„srazu") v Německu. V jednom plénu, kde bylo několik set poslu-
chačů. Vyjádřil respekt ke křesťanům. Dost mne zlobilo, že u nás,
pokud jsem věděl, se na církevním poli sotva objevil či vyjádřil. 
A v Německu ano. Tam cílil můj dotaz při otevřené diskusi.
Dienstbier se zprvu dost zarazil. Zahrál to sice dost do autu, nako-
nec však připustil, že bude-li doma někam pozván, rád přijde.
Nevím, zda k tomu nakonec někdy došlo. Konečně druhé setkání
bylo také nahodilé, leč mělo svou logiku. Bylo to na demonstraci ve
prospěch našich židovských spoluobčanů. Měl jsem v ruce posled-
ní, již potrhanou, z několika „hvězd Davidových", jež si bylo
možno přilepit na oděv. Dienstbier byl vlídný a vyjádřil se v tom
smyslu, že nést znamení Izraelitů bude pro něj ctí, a nechal se tak 
i vyfotit. Odtud je i připojený snímek v ohlédnutí za Jiřím
Dienstbierem.

Jan Kašper

Ohlédnutí
za Jiřím Dienstbierem
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Tak prý nepůjdou tři, ale bude jich
čtyřicet tisíc. Říkali to ve zprávách.
Nějak mně to s těmi tradičními
počty neštymuje. Ale ono to tříkrá-
lové koledování s Biblí nesedí na
více místech. Vlastně je těžké na-
lézt v něčem shodu. Ti tři se vydá-
vají na cestu, aby se v Betlémě
poklonili mesiášskému králi. Těch
čtyřicet tisíc se vydává do ulic, aby
vybrali co nejvíc peněz.
Jistě, ty jsou určeny nejrůznějším
způsobem handicapovaným: ne-
mocným, postiženým, opuštěným
dětem, bezdomovcům… I když k
nám na evangelickou faru chodí
stále spousta potřebných, kteří
tvrdí, že jim na sousední katolické,
v níž sídlí i Charita, nikdo neoteví-
rá. U nás dostávají pomoc z rozpo-
čtu farářské rodiny.
Tříkrálová sbírka je určitě jedi-
nečným marketinkovým tahem.
Lidé jsou ještě rozněžnělí z do-
znívajících Vánoc, ale na dárky
pro své nejbližší už nemyslí a po

svátcích se už také trochu finanč-
ně zahojili. I ti, kteří berou až po
šestém. Letos totiž akce někde
končí třeba až 18. ledna. To se
pak vyplatí přivést na ni do role
králů děti až z Polska.
Děti jsou vůbec dalším tříkrálo-
vým esem. Jsou rády součástí po-
hádky. A v královských úborech,
někde i s velbloudem, pro ně to
koledování nesporně pohádka je.
Na srdce dospělých jsou pak děti
tím nejspolehlivějším otvírákem.
Nedočetl jsem se nikde o vyznání
těch malých herců. Určitě však na
něm nezáleží. Svou rolí jsou přece
vtahováni do církve.
Toto vtahování, navazující na při-
rozené lidské sklony a předpoklá-
dající sociálně vnímavou veřej-
nost, je geniálním propojením.
Organizátorům se tak daří zapojo-
vat do budování Římskokatolické
církve i ty, kteří by se přímo oslo-
vit nedali. Ti malí si ze svého hle-
diska jen hrají, ti velcí zase pomá-

hají. Viděno z druhé strany však
už sílí strukturu.
Využita je i docela obyčejná lidská
pověrčivost. Příbytku (i chlévu)
toho, kdo do sbírky přispěje, bude
Kristus žehnat. Tedy jen jeden rok.
Pak si musí jeho žehnání zaplatit
znovu. Je to jakási variace na od-
pustky. Rozdíl je jen v tom, že za-
tímco jimi se člověk vykupoval z
odsouzení, tříkrálovým „darem" si
kupuje požehnání.
K rozvoji akce přispěla i její masivní
medializace. Co je fotogenické a co
se hýbe, je oblíbeným tématem mé-
dií. A když se přimíchá špetka
hloubky, je to ideální mix. Kruh mar-
ketinkové obratnosti se pak uzavírá
tím, že prostředky - získanými dí-
lem lidmi mimo církev od lidí mimo
církev - se pak před veřejností vyka-
zuje a své aktivity jimi podporuje
církev.

Emanuel Vejnar, 
evangelický farář

BÝVALÝ ATEISTA CHCE ZVRÁTIT NEGATIVNÍ KŘESŤANSKÉ STEREOTYPY

Obavy o tvář křesťanství vedly bývalého ateistu k vytvoření neziskové orga-
nizace poukazující na vnímání pokrytectví církve. Organizace Changing the
Face of Christianity Inc., se sídlem v Texasu, je přímou reakcí na nevěřící,
kteří věří, že všichni křesťané jsou netolerantní, soudí všechny kolem, jsou
pokrytečtí a homofobní, vysvětlil její zakladatel R. Brad White.
White řekl, že když mluví s nevěřícími, skeptiky a agnostiky, všichni neu-
stále označují křesťany jedním z těchto termínů. Tato čtyři označení zabra-
ňují lidem, kteří z církve odešli, se vrátit, dodal. „Jestliže se v minulosti vra-
celo 75 procent lidí, nyní je to 35 procent," zdůraznil.
White založil tuto organizaci kvůli tomu, aby byla zdrojem reformy těch,
kdo šíří negativní stereotypy. Pohled Whitea není nový. Dan Kimball na
začátku své nové knihy, They Like Jesus but Not the Church (Mají rádi
Ježíše, ale ne církev), vyslovuje názor, že nastupující generace je duchovně
otevřená k diskusím o Ježíši, ale nezajímá se o vstup nebo zapojení se do
církve. Kimball argumentuje, že pastoři a služebníci ztratili kontakt s mlad-
ší generací tím, že odmítli všechny ostatní pohledy a názory, než mají jejich
křesťanští přátelé.
White jde v tomto argumentu dále a prohlašuje, že pastoři a služebníci ztra-
tili kontakt s mladší generací a vedoucí je jednoznačně vypnuli „nenávistí k
hříchu a hříšníkům". Řekl, že je to nejvíce vidět u homosexuality. Církevní
vedoucí smíchali Bibli s politikou, aby odsoudili homosexuály za jejich
životní styl, posteskl si. „Ačkoli tyto pocity mohou být založené na Bibli, to,
co říkáme a jak to říkáme, lidi odvrací,“ poznamenal.
Podle výzkumu LifeWay research z roku 2008 72 procent Američanů, kteří
nechodí do sboru, věří, že církev je plná pokrytců. Dřívější výzkum LifeWay
také ukázal, že 17 procent těch, kdo dříve do sboru chodili, odešlo, protože
cítili, že členové jsou „pokrytečtí a soudí ostatní".
White věří, že křesťanství je pod útokem zevnitř, protože mnozí věřící uctí-
vají Boha jen slovy a v životě se to projevuje málo. Podle něj je vidět lidi, kteří
se za křesťany považují, jen mluví a mluví, ale po cestě Krista nekráčejí.
„Nekřesťané je neberou vážně, protože tito lidé často nežijí tím, co sami hlá-
sají a učí. To v konečném důsledku ohrožuje efektivitu křesťanských evan-
gelizačních snah. Nevěřící pohrdají křesťanstvím z mnoha špatných důvo-
dů,“ pokračoval. „Pokud nás nevěřící nenávidí za to, že skutečně žijeme
podle své víry a jsme lidmi s největší láskou k ostatním, jaké lze na světě
vidět, naše kampaň skončí a my s radostí přijmeme kritiku."
Organizace Changing the Face of Christianity se zaměřuje na budování
povědomí a vzdělávací kampaně, které mají pomoci křesťanům zvrátit
negativní stereotypy. Tato nezisková organizace chce „zachránit křesťanské
náboženství před sebezničením tím, že křesťanům pomůže více se připo-
dobnit Ježíši Kristu". V současné době organizace pořádá cykly studií Bible
týkající se témat jako je „sudičství", „přílišná politickost" a „povrchní víra" v
délce sedmi až osmi týdnů. „Naším cílem je učit, co Bible říká o tom, jak
budovat vztahy s nevěřícími," vysvětluje White.
Každá lekce začíná definicí, vysvětlující, proč je každá vlastnost popsaná
těmito tématy negativní, a citující materiály ateistů a dalších nevěřících. Je
tam též několik pasáží z Bible vyjadřujících pohled Boha nebo Ježíše na tuto
otázku a pak otázky k diskusi.
Několik sborů v oblasti Dallasu začalo používat tato studia při práci s mla-
dými dospělými a získalo od nich pozitivní hodnocení těchto učebních
osnov. White doufá, že za čtyři až pět měsíců úsilí této neziskové organiza-
ce zahrne i otevřené diskuse, kde křesťanští vysokoškolští studenti budou
moci otevřeně hovořit se svými nevěřícími přáteli o víře. Chce také pořádat
tábory a soustředění, které se budou hlouběji zabývat otázkami odrazující-
mi nevěřící od církve.

GUVERNÉR PÁKISTÁNSKÉ PROVINCIE PUNDŽÁB ZAVRAŽDĚN, 
PROTOŽE HÁJIL KŘESŤANY

Salman Taseer byl jedním z nejhlasitějších obhájců Asie Bibi, křesťanské
matky odsouzené k smrti za údajné rouhání, a oponentem zákonů o rouhá-
ní platných v zemi. Byl zastřelen při procházení po tržišti v Islámábádu
svým osobním strážcem, který nesouhlasil s guvernérovými postoji.
Americká ministryně zahraničí Hillary Clintonová vraždu odsoudila a smrt
Taseera označila za velkou ztrátu. „Měla jsem příležitost se v Pákistánu s
guvernérem Taseerem setkat a obdivovala jsem jeho práci na prosazování
tolerance a vzdělávání dalších generací v Pákistánu," řekla. Dodala, že USA
se zavázaly pomáhat vládě a lidem v Pákistánu přinést zemi mír a stabilitu.
Minulý měsíc Taseer odmítl pákistánské zákony o rouhání, které určují smrt
za zneuctění islámu nebo jeho proroků, doživotní vězení za zneuctění, zni-
čení nebo znesvěcení Koránu, a jen deset let vězení za urážku „jiných nábo-
ženství". „Pokud chcete znát můj osobní názor, tento zákon se mi vůbec nelí-
bí," řekl časopisu Newsline. „Důležitou věcí, kterou si musíme pamatovat,
je, že to je zákon vytvořený lidmi, nikoli Bohem." Také vyjádřil pohoršení
nad uvězněním a trestem smrti pro Bibi. Nazval to „nestoudným zneužitím
spravedlnosti", „krutostí" a „nelidskostí", podle Newsline. Požádal prezi-
denta Asifa Ali Zardárího o propuštění Bibi. Bibi byla uvězněna poté, co se
dostala do malicherného sporu se svými spolupracovníky na poli v červnu
2009. Od té doby je ve vězení. Je první ženou, která byla za rouhání odsou-
zena k smrti. Skutečnost, že Taseer podporoval propuštění Bibi, z něho uči-
nila cíl islámských extremistů. „Vražda Salmana Taseera je obrovskou ránou
všem, kdo pracují na vytváření osvíceného a rozvíjejícího se Pákistánu," řekl
Anjum. „Jeho smrt zemi šokovala v době, kdy čelí bezprostřední politické
krizi." Předseda vlády Yousuf Raza Gilani vyhlásil tři dny truchlení za
Taseera. Křesťanská komunita v Pákistánu tvoří méně než pět procent cel-
kové populace 175 milionů lidí.

Křesťan dnes

Z církví doma i ve světě K+M+B+2011

chu oprostit. Bůh mu totiž žádný
hřích a žádnou vinu neodpustí.
Od Boha nemůže očekávat víc než
nějaké pokyny, jak by se sám mohl
očistit od hříchu. Pohanství bylo
vysoce morální náboženství. Boha
ovšem nezná jako osobu, ale jako
přísný zákon, který nikomu
nestraní. Kupodivu poskytuje ne-
napravitelným hříšníkům návod,
jak se ještě dostat k Bohu: protože
nezbavil hlavně svou duši nečistot
a ona neobstála na Božím soudu,

je poslána zpět na zem. Pak bude
na ní záležet, aby se dobře vdala =
vtělila a hlavně aby usilovněji než
dříve stoupala vzhůru cestou
zákona. Podaří se to tentokrát? Zá-
leží na člověku, Bůh se jen dívá a
baví se, trampoty člověka jím
nepohnou, neangažuje se. Pohané
si nedovedli představit, že by na-
de vše vznešený Bůh sestoupil na
zem, zvláště pak by se nechtěl zne-
čistit stykem s lidským tělem.
Samo pomyšlení na jeho vtělení by
urazilo boží VZNEŠENOST. Vedle

toho vzdělaným Řekům = poha-
nům vadil na křesťanství jeho
původ: z maličké Palestiny! A jeho
zakladatel ztroskotal a ostudně ze-
mřel - na smetišti, všem k pohrdá-
ní nebo posměchu. Za vrchol uráž-
ky Boha pokládali to, co stihlo
Ježíše: lidé jej nechali umírat a
zemřít na kříži!
A právě s tou bláznovskou zvěstí
šli Ježíšovi apoštolové do světa.
Ježíšova láska k ubohým hříšní-
kům a jeho odpuštění hříchů za-
darmo, bez zásluhy, toliko vírou
přijímané získávalo jednotlivce a
případně i zástupy prostých, chu-
dých a nemocných lidí. Pohanské
náboženství, které oslovuje a vítá
vzdělané, majetné a zdravé, pod-
lehlo v zápase s křesťanstvím, s
chudým a laskavým Ježíšem, kte-
rý se stal členem maličkého náro-
da izraelského, přijal židovské ob-
čanství, ač byl z nebe, pravý Bůh, 
a přece také pravý člověk. 
Hned na počátku křesťanské círk-
ve v 1. století apoštol Pavel prohlí-
ží si své posluchače v korintském
sboru a shledává, že jsou to větši-
nou chudí a nevzdělaní lidé, kteří
uvěřili evangeliu laskavého Ježíše,
jenž z lásky k nim dal svůj život za
jejich život. Jen Bůh je něčeho ta-
kového schopen. Pohanské nábo-
ženství nevěří v Boha, věří v člo-
věka, v jeho rozum a v jeho nábo-
ženské schopnosti, jak se dostat k
Bohu. Dnes už se tomu neříká po-
hanství, protože se samo povýšilo
na náboženství moderního, dneš-
ního člověka.
Nesetkali jsme se s ním v církvi, ve
všech křesťanských církvích? Po-
dívejme se na sebe a řekněme
pravdivé slovo o sobě i o tom, kam
se zařadíme: Jsme evangelíci, nebo
pohané? Mám tu důvěru, že nás
Ježíšovo evangelium, dáme-li mu
sluch, vyvede na cestu pravdivou
a živou k Bohu Otci Ježíše Krista.
A jako již tolikrát i dnes Duch
svatý narovná naši mysl i naše
kroky od moderního pohanství a
vysvobodí naši zmatenou a cha-
bou víru z pohanského vábení 
k upřímné a statečné věrnosti!
Prvotní křesťané ji zpečeťovali
krví. 

Josef Veselý

Jsme ti, za něž se vydáváme?
Dokončení ze str. 1

Čekání
Když něco čekáme

celý náš svět se mění na otázku
a když máme bolavé nohy

ukopnuté od oblázků
pak stačí že cesta se vine do dáli

- i za to dík
cesta jak otazník a vykřičník.

Když v něco věříme
v jedinou čistou lásku

v upřímnou lidskou tvář
co nenosívá masku

musíme stejně věřit v zmar
co ruší vznik

cesta jak otazník a vykřičník.

Když něco čekáme
odpověď na otázku
vrácenou nazpátek

zasetou lásku
a když už nic
- i za to dík

cesta jak otazník a vykřičník.

JAROSLAV PLECHÁČEK



Po vydání Tolerančního patentu
1781 se k povoleným evangelickým
církvím (a.v., h.v.) hlásili v Čechách
jak jednotlivci, tak i celé rodiny. Je
zajímavé sledovat jejich geografic-
ké rozmístění. 
V některých oblastech (např. na
Podřipsku, ale i jinde v Polabí) na-
jdeme evangelické menšiny sou-
středěné v několika sousedních
vesnicích. 
Málo je známo, že s obdobným
evangelickým "okrskem" se setká-
váme také v okolí Uhříněvsi, tedy
jihovýchodně od Prahy. Jedná se,
kromě Uhříněvsi s nedalekým dvo-
rem v Netlukách, o vesnice - Pit-
kovice, Herink, Benice, Nupaky,
Kuří, Háje a Lipany. Tajní evangelí-
ci se zde udrželi i v době předtole-
ranční, jak o tom víme ze zpráv
protireformačních misií. K tomu je
však třeba poznamenat, že misio-
náři, většinou jezuité, informují
ovšem o odhalených tajných kací-
řích, jejich skutečný počet byl nepo-
chybně větší. O tom svědčí i jména
přihlášených evangelíků po vydání
Tolerančního patentu.
K předtolerančnímu období se z
námi sledovaného mikroregionu
vztahuje případ z roku 1703. Týká
se mlynáře Matěje Procházky z
Podleského mlýna u Uhříněvsi.
Vyslýchán byl pro své odmítavé
výroky o očistci, vzývání svatých,
uctívání ostatků a obrazů, i proto,
že prý ve svém mlýnu, stojícím o
samotě, ukrýval predikanta-evan-
gelického kazatele. Dokonce se prý
chystal se ženou odejít do Žitavy.
Takže byl kacíř Procházka zatčen a
ve vězení strávil půldruhého roku.
V nedalekém Kuří byla v roce 1729
z kacířství podezírána mlynářka
Dorota Kliková. Evangelický živel
se zřejmě v Uhříněvsi a okolí udr-
žoval více než jinde v této oblasti.
Svědčí o tom také vyšetřování
ovčáka Tomáše Kučery pro ukrývá-
ní kacířských knih (1733), stejně
jako mlynáře Vavřince Žiláka z
Uhříněvsi. Několik podezřelých
dokonce v této době uteklo do Žita-
vy a Berlína. Jezuita Radda roku
1753 zabavil v Benicích u Františka
Nováka kacířskou Bibli z roku
1722, Zpěvník a Žaltář. Další evan-
gelickou literaturu (Žalmy) tento
misionář zjistil u ovčáka v Nupa-
kách. A takových případů bylo
více. 
Znamená to poměrně nemalé za-
stoupení příslušníků evangelické-
ho hnutí v této nevelké oblasti ještě
v první polovině 18. století, tedy v
době, kdy probíhala druhá vlna ná-
silné protireformace. Vždyť právě
roku 1725 císař Karel VI. svým vý-
nosem zpřísnil tresty pro kacíře.
Jak v našem mikroregionu vypada-
la situace po roce 1781? Seznam
evangelických rodin i jednotlivců
hlásících se k augsburskému (luter-
skému) vyznání v Praze a okolí ze
7. listopadu 1782 uvádí i evange-
líky z Uhříněveska. Celý seznam
otiskl Josef Lukášek v knize "K ději-
nám doby toleranční"(1939). Ve vý-
še uvedených vesnicích se k a. v.
přihlásilo celkem 25 rodin o 83
rodinných příslušnících. Jsou mezi
nimi zastoupeny různé sociální
vrstvy. Většinou jde o rolníky a
řemeslníky (krejčí, obuvník, tesař,
stolař, zedník). Další skupinu tvoří
obyvatelé sociálně slabší (podavač,
nádeník, čeledín, kočí). Zvláštní

postavení měli mlynáři a ovčáci.
Žili většinou na samotách, kde se
snáze ještě v dobách předtoleranč-
ních mohly konat tajné schůzky i
ukrývat predikanti (viz zmíněný
případ mlynáře Procházky z Pod-
leského mlýna). Predikanti a kol-
portéři evangelických knih ze Sas-
ka se často skrývali za povolání
prodavačú mlynářského zboží
(plátýnka, sáčky) či mlynářských
krajánků. Mlynáři také obecně pat-
řili mezi písmáky, čtenáře Bible, 
s přehledem po náboženské a his-
torické literatuře. Připomeňme, že
u vzniku pražského sboru a. v. stál
novoměstský mlynář Tomáš Zy-
cha, písmák a autor několika histo-
rických a náboženských spisů. Po-
kud jde o ovčáky, pak je v na-
šem seznamu typickým příkladem
ovčák Bartoloměj Novák z osamě-
lého dvora Netluky u Uhříněvsi.,
stojícího v místech vsi zaniklé za
třicetileté války. Ovčák Novák je 
v seznamu uveden s celou rodinou,
manželkou Marií, synem Vojtě-
chem a dcerou Annou.
Sledované vesnice patřily většinou
k panství knížat Lichtensteinů, jeho
střediskem byla právě Uhříněves.
Jedině obec Herink náležela k pan-
ství Horní Krč a Háje byly součástí
do-minia Nejvyššího purkrabství.
Počty evangelíků v námi zmiňova-
ných obcích jsou rok po vydání
Tolerančního patentu poměrně
vysoké, blíží se k 10 %. Např. v
Pitkovicích, které čítaly 20 domů a
170 obyvatel, se přihlásilo 15 evan-
gelíků v 5 domech. Diasporní cha-
rakter sboru je ovšem nepochybný,
v dalších obcích se k evangelické-
mu vyznání nepřihlásil nikdo.
Vraťme se však ještě do Pitkovic, k
mlynáři Josefu Vránovi. Ten byl
mluvčím evangelíků ve zdejší ob-
lasti a stal se i starším pražského
sboru a. v. Jeho podpis najdeme na
důležitých dokumentech zaklada-

telského významu.Byl jedním ze
signatářů žádosti o zřízení samo-
statného sboru z roku 1782. K té-
muž roku spolupodepsal žádost o
získání místnosti pro bohoslužby i
o povolání duchovního správce.
Pan otec Josef Vrána se k a.v. při-
hlásil s celou rodinou, se svým
otcem Janem Vránou (výměnká-
řem ve mlýně), manželkou Annou
a synem Josefem. Tato skutečnost
dokládá, že Vránovi byli patrně taj-
nými evangelíky již v předtoleranč-
ním období. 
Uvedené údaje mne zaujaly o to
více, že moje prababička Eleonora
Fleglová se za svobodna jmenovala
Vránová. Její otec Karel Vrána byl
majitelem krupařství v Karlíně.
Podle rodinné tradice tento můj
prapradědeček pocházel z mlynář-
ského rodu, usedlého na mlýně u
Uhříněvsi, při potoku Botič. Bližší
lokalizaci však vyprávění neuvádí.
Z archivních pramenů jsem zjistil,
že jediní mlynáři Vránové v okolí
Uhříněvsi drželi mlýn u Pitkovic, 
v povodí Botiče. Nelze ovšem bez
studia matrik zatím prokázat pří-
mou souvislost mezi mlynáři 
z Pitkovic a karlínským krupařem
Vránou a jeho dcerou Eleono-
rou, provdanou Fleglovou. Je však
pravděpodobná, takže mne jako
evangelického historika potěšilo
zjištění uvedených skutečností.
Jedná se snad o mé předky či pří-
buzné.
Uvedl jsem v článku něco statistic-
kých údajů. Jsou strohé, ale jen
zdánlivě. Za všemi jsou konkrétní
lidé, jejichž jména zachytily a ucho-
valy dobové archivní prameny.
Jejich osudy ovšem většinou ne-
známe, ale jistě jsou, jak by řekl Jan
Karafiát, zapsány v nebeských kni-
hách.

Michal Flegl
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Koutek písmáka
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Liturgické mezidobí

Píseň – Náš Bůh je láska (Bóg jest miloscia) hudba

Žalm 34, 2-9
Dobrořečit budu Hospodinu v každém čase,

z úst mi bude znít vždy jeho chvála.
O Hospodinu mluv s chloubou, moje duše,

ať to slyší pokorní a radují se.
Velebte Hospodina se mnou,

vyvyšujme spolu jeho jméno.
Hledal jsem Hospodina a odpověděl mi,

vysvobodil mne od všeho, čeho jsem se lekal.
Kdo na něho budou hledět, rozzáří se,

rdít se nemusejí.
Tento ponížený volal a Hospodin slyšel,

ze všech úzkostí jej vysvobodil.
Hospodinův anděl se položí táborem

kolem těch, kteří se bojí Boha, a bude je bránit.
Okuste a vizte, jak dobrý je Hospodin,

blahoslavený člověk, který doufá v něho.

Čtení: 1 J 4,7-12; Mt 13, 44-46

Píseň

Ticho

Prosby:

Prosíme tě, Bože, za ty, kdo vytrvale zvěstují tvé Slovo.

Dej, abychom rozeznávali tvoji přítomnost v našich bližních, otevři naše
oči k potřebám chudých a nešťastných.

Prosíme tě za nezaměstnané a za všechny, kdo trpí na svém pracovišti.
Dej, aby byla respektována jejich důstojnost.

Prosíme tě, Bože Utěšiteli, za vězněné a za všechny, kdo žijí na okraji
společnosti. Veď nás, abychom jim uměli prokazovat skutky lásky.

Prosíme tě za děti, které zakouší bolest opuštěnosti. Dej, aby našly útě-
chu a porozumění u těch, kdo se jich ujímají.

Prosíme tě za vědce a badatele, aby jejich úsilí sloužilo celému lidstvu.

Prosíme tě za veřejné činitele, aby poctivě sloužili obecnému prospěchu.

Prosíme tě za nás všechny, abychom ve společenství církve byli zname-
ním bratrské lásky.

Otče náš

Modlitba:

Bože všech lidí, dej, abychom se v tichu a pokoji odevzdali tobě. I kdyby
nás váhání a pochybnosti od tebe vzdalovaly, ty nás nikdy neopustíš.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který nás znáš a neustále k nám při-
cházíš.

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, 

mobil: 608 880 046
e-mail: info@rosamusic.cz

internetový obchod: www.gimel.cz)

Pamětní kámen na 40leté panování knížete Jana II. z Lichtenštejna



5.ledna 1921 zemřel v Paříži Ernest
Denis /*3.1.1849 v Nimes/, protestant-
ský dějepisec, který se zabýval historií
Německa i slovanských zemí. V letech
1872-1875 pobýval v Praze, kde se stý-
kal mimo jiné s Františkem Palackým a
Konst. Jirečkem a věnoval se studiu
české reformace. Napsal díla Hus a
husitské války /1878/, Konec samostat-
nosti české /1890/, Počátky Jednoty čes-
kých bratří /1885/, Jiří z Poděbrad
/1887/ a Čechy po Bílé hoře /1901-3/.
Za český překlad vděčíme Jindřichu
Vančurovi /1849-1936/. Za 1. světové
války spolupracoval s Masarykem a Be-
nešem v protirakouském odboji, po

válce mu byly odhaleny pomníky v
Nimes a v Praze, po něm byl pojme-
nován Francouzský institut a nádraží
v Praze-Těšnově, obdržel rovněž čest-
né občanství. Ve své historické práci
navázal na své francouzské předchůd-
ce Legera a Taillandriera a na Fran-
tiška Palackého, jehož názory sdílel.
Bělohorskou porážku pokládal za ka-
tastrofu, i když připouštěl, že habs-
burská nadvláda byla příznivější než
eventuální hohenzolernská. Oceňoval
přínos české historiografie pro národní
obrození.

Bohuslav Vik

90 let od úmrtí 
francouzského historika

FS ČCE V DVAKAČOVICÍCH HLEDÁ

FARÁŘE ČI FARÁŘKU. Výhody jsou
v příjemném vesnickém prostře-
dí a ve skvostně opraveném kos-
tele. Je možno nastoupit buď na
poloviční úvazek, nebo i na
plný. Kontakty: 606 456 301-
kurátor Jaromír Vyskočil, a 464
609 016 - administrátor Ladislav
Havelka.  

SBOR ČCE V SUCHDOLE NAD

ODROU NABÍZÍ K PRONÁJMU zre-
konstruovaný byt 1+1 na faře
aktivnímu křesťanovi. Kontakt:
D. Říčan 556 736 855
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PROGRAM:

PONDĚLÍ 24. 1. 
17.00 bohoslužby s večeří Páně u
Martina ve zdi / Tomáš Bísek a
Anna Lavická 

ÚTERÝ 25. 1. 
9.00 ranní pobožnost / Richard
Dračka 
9.15 A stalo se slovo Hospodinovo /
Martin Prudký 
10.15 Naše lidská slova slovem
Božím? Analogie christologická,
nikoli sakramentologická / Jan Šte-
fan 
11.30 diskuse (ve skupinách) s před-
nášejícími 
15.00 Slovo a událost / Jakub Čapek 
19.00 Respekt ke slovu / rozhovor s
Erikem Taberym, vede Jan Čapek 

STŘEDA 26. 1. 
9.00 ranní pobožnost / Pavlína
Lukášová 
9.15 Jak kážu slovo Boží / Štěpán
Hájek 
11.15 Jak poslouchám slovo Boží /
Petr Oslzlý 
15.00 rozhovor s … / moderuje Jan
Čapek 
Lia Valková, synodní kurátorka, a
Joel Ruml, synodní senior 
Jindřich Halama, děkan ETF UK 
David Šourek, ředitel Diakonie ČCE 
19.00 pracovní dílny: 
Práce s biblickými postavičkami /
Rut Kučerová 
Konfirmační příprava / David
Balcar, Petr Gallus 
Supervize / Marie Zemanová 

ČTVRTEK 27. 1.
9.00 ranní pobožnost / Debora
Rumlová 
9.15 Vytlačuje obraz slovo z veřejné
komunikace? / Petr Bílek 
11.15 diskusní skupiny: 
Rozhovor o tématu kursu + malé
cvičení v komunikaci / Ivan Ryšavý 
Mluviti stříbro, mlčeti zlato / Jan
Mamula 
K vybraným programům z kursu/
Tomáš Trusina 
Setkání s krajany / Petr Brodský (v
zasedací místnosti na synodní radě) 
14.30 valná hromada SpEKu 
14.30-15.30 - debata o farářích
mimo službu ve sboru / řídí Filip
Keller 
19.00 Transitus irregularis / koncert
a posezení v krčmě u Salvátora 

PÁTEK 28. 1. 
9.00 ranní pobožnost / Jonatan
Hudec 
9.15 Boží slovo a výtvarné umění /
Martin Zlatohlávek 
11.00 Boží mlčení / Jindřich
Halama 

Ing. et Mgr. Tomáš Bísek, farář
ČCE a Skotské presbyterní církve
v.v., působil ve sborech Telecí,
Cumbernauld, Glasgow, Praha-
Spořilov. Bývalý předseda SpEK. 
Mgr. Anna Lavická, farářka ČCE
v Chrudimi, členka výboru SpEK. 
Mgr. Richard Dračka, farář ČCE v
Soběslavi. 
Doc. ThDr. Martin Prudký, vedoucí
katedry Starého zákona na ETF UK,
prorektor UK. 
Prof. ThDr. Jan Štefan, vedoucí
katedry systematické teologie ETF
UK. 
Doc. Jakub Čapek, PhD, filosof a
překladatel se zaměřením na němec-
kou a francouzskou filosofii 19. a 20.
století, působí na Ústavu filosofie a
religionistiky FFUK a v Centre Marc
Bloch, Berlin. 
Bc. Erik Tabery, novinář a šéfredak-
tor týdeníku Respekt. 
Mgr. Pavlína Lukášová, farářka
ČCE v Hranicích. 
Mgr. Štěpán Hájek, farář ČCE v
Brně-Husovicích, v letech 1990-99
šéfredaktor měsíčníku Protestant,
autor knih kázání Příběhy nových
počátků a Vyjdi, i vyšel. Propojuje
zvěstování evangelia s řečí umění
(festivaly Parrésia a Husovický dvo-
rek, Hudební nešpory v Červeném
kostele, Bohoslužby Desert). 
Prof. Mgr. Petr Oslzlý, dramaturg,
divadelní pedagog, scenárista, he-
rec. Od roku 1973 vůdčí osobnost
Divadla Husa na provázku. Je auto-
rem (a spoluautorem) řady divadel-
ních scénářů. V letech 1990–1992 byl
poradcem prezidenta Václava Hav-
la. Od roku 1992 působí na Diva-
delní fakultě JAMU a na Ústavu
divadelní vědy FF MU. Od roku
1993 je ředitelem Centra experimen-
tálního divadla v Brně. 
Rut Kučerová, jáhenka v Lozicích a
sborová sestra v Hradišti. 
Mgr. Petr Gallus, Th.D., farář ČCE v
Sázavě. 
Mgr. David Balcar, farář ČCE v
Jindřichově Hradci a senior jihočes-
kého seniorátu. 

Mgr. Marie Zemanová, klinická
psycholožka a psychoanalytická
terapeutka, certifikovaný supervizor
ČIS**. 
Lia Valková, ekonom - účetní, člen-
ka rady občanského sdružení
LECCOS v Českém Brodě, synodní
kurátorka ČCE. 
Mgr. Joel Ruml, farář ČCE (v Lo-
zicích, Velkém Meziříčí a Olomouci),
synodní senior ČCE. 
Doc. Jindřich Halama, Dr., vedoucí
katedry teologické etiky, děkan ETF
UK. 
Mgr. David Šourek, ředitel
Diakonie ČCE, předseda správní
rady.
Mgr. Ivan Ryšavý, Ph. D., farář ČCE
v Kroměříži a psycholog. 
Mgr. Jan Mamula, farář ČCE, praco-
val jako pastorační terapeut v SOS
centru Diakonie ČCE a jako šéfre-
daktor Českého bratra, t.č. na volné
noze. 
Mgr. Tomáš Trusina, farář ČCE v
Benešově a manufakturní nakla-
datel. 
Mgr. Petr Brodský, farář ČCE, celo-
církevní „potulný" kazatel pro české
sbory ve východní Evropě. 
Mgr. et Mgr. Debora Rumlová,
farářka ČCE v Daňkovicích a v
Novém Městě na Moravě. 
PhDr. Petr Bílek, literární kritik,
publicista, novinář. Absolvoval fa-
kultu žurnalistiky UK a postgraduál
estetiky a literární kritiky na FF UK.
Pracoval jako nakladatelský redak-
tor, publikoval literárněkritické tex-
ty. V letech 1995 až 2008 byl šéf-
redaktorem týdeníku Reflex. V sou-
časné době je šéfredaktorem Lite-
rárních novin a přednáší na Literár-
ní akademii Josefa Škvoreckého. 

Transitus irregularis, nepravidel-
ný přechod mezi světy a sty-
ly: čtyři přátelé Nina Marinová
(housle), Mirek Nosek (kytara),
Filip Dvořák (cembalo), Jan Keller
(violoncello): potkaly se tak světy
ponejvíce barokní a jazzové hud-
by, které nabízejí množství styč-
ných ploch pro možnost vzájem-
ného dialogu. 

Mgr. Jonatan Hudec, farář ČCE v
Klášteře nad Dědinou. 
PhDr. Martin Zlatohlávek, PhD.
Drs., docent dějin umění na Karlově
univerzitě s úvazkem na katolické a
filozofické fakultě.

A stalo se slovo
DIALOG ŽIDŮ, KŘESŤANŮ A MUSLIMŮ
JAK SPOLU ŽÍT V MÍRU

Komise pro mezináboženský dia-
log Ekumenické rady církví vás
srdečně zve k panelové diskusi,
pořádané v rámci Týdne modli-
teb za jednotu křesťanů. Týden
modliteb pro letošní rok připravi-
li křesťané z Jeruzaléma a modlí
se v něm za mír mezi Židy, křes-
ťany a muslimy.
Setkání proběhne ve velké poslu-
chárně Evangelické teologické
fakulty UK (Praha 1, Černá 9) ve
čtvrtek 20. ledna od 19.00 do cca
20.30 h. Po diskusi proběhne ještě
krátké neformální setkání s občer-
stvením.
Panelové diskuse se zúčastní:
Karol Efraim Sidon, vrchní praž-
ský a zemský rabín, Emir Omič,
imám, Tomáš Halík, religionista a
rektor univerzitního kostela
Nejsv. Salvátora, Pavel Černý,
kazatel Církve bratrské a emeritní
předseda Ekumenické rady církví
a Josef Hauzar, kancléř Pravo-
slavné církve v českých zemích.

Diskusi budou moderovat Miku-
láš Vymětal, referent Komise pro
mezináboženský dialog a Kate-
řina Děkanovská, zástupkyně re-
ferenta.

Pozvánka

SENIORÁT ZÁPADOČESKÝ

Českobratrská církev evangelická

AŠ, 352 01; Ne 9.30 
Husovo nám. 3, f Pavel Kučera
ČERNOŠÍN, 349 58; Ne 10.00 (a.c.e);
14.30 (b.d)
Husova 249, f Jiří Marván
DOLNÍ BĚLÁ, 331 52; Út 17.30
Nový obvod 137, a. Jiří Marván 
DOMAŽLICE, 344 01; Ne 9.00
Tyršova 690, f Petr Grendel
HORNÍ SLAVKOV, 357 31; Ne 11.00 Hor-
ní Slavkov, Ne 8.00 kz Nové Sedlo,
Dolní příkopy, a. Radek Matuška
CHEB, 350 02; Ne 10.15
ul. 26. dubna 5, f Pavel Hejzlar
CHODOV U KARLOVÝCH VARŮ, 357 35;
Ne 9.15
Dukelských hrdinů 281, f Radek Ma-
tuška
CHRÁST U PLZNĚ, 330 03; Ne 9.30
Železniční 477, f Karel Šimr
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.15
Zahradní 33, j Pavel Klimeš, a. Radek
Matuška
KDYNĚ NA ŠUMAVĚ, 34506; Ne 9.00
Dělnická 359, f Daniela Zapletalová
Grollová
KRALOVICE, 331 41; Ne 9.00
Žatecká č. 480, f Jana Kadlecová
MARIÁNSKÉ LÁZNĚ, 353 01; Ne 10.00
Lidická 189/16, f Daniel Matouš
MERKLÍN U PŘEŠTIC Ne 9.00
Husova 201, f Jan Satke
NEJDEK, 362 21; Ne 9.00
Husova 525, f Bob H. Ogola
OSTROV, 363 01; Ne 10.00
Jáchymovská 170, f František Pavlis
PLZEŇ - KORANDŮV SB., 301 50; Ne 9.30
Anglické nábř. 13, f M. + H. Hama-
riovi
PLZEŇ - ZÁPADNÍ SB., 301 00; Ne 9.00
Němejcova 2, f Ladislav Szabó
PODBOŘANY, 441 01; Ne 11.05 (a.c)
Politických vězňů 300, f Jana Kad-
lecová
PŘEŠTICE Ne 9.00
Rebcova 557, f Jan Satke
ROKYCANY, 337 01; Ne 9.30
Jiráskova 481/II, f Leonardo Teca
SOKOLOV, 356 01; Ne 10.30
nábřeží Petra Bezruče 501/7, j Pavel
Knorek, a. Pavel Kučera
STŘÍBRO, 349 01; Ne 10.00 (a.c.d.e),
16.00 (b), Masarykovo nám. 15, a. Da-
niel Matouš 
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.30
Máchova 357, j Renata Šilarová, a. Da-
niel Matouš

Církev bratrská

KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Bulharská 2061/29A, Jan Valeš ml. 
KLATOVY, 339 01; Ne 9.30
Masarykova 367/III, David Kašper 
PLZEŇ, 301 00; Ne 9.00
Doudlevecká 31, Zdeněk Šplíchal

Evangelická církev metodistická

HORŠOVSKÝ TÝN, 346 01; Ne 16.00
(b.d.e)
Nádražní 79, Zdeněk Eberle
KARLOVY VARY, 360 01; po domluvě
Zámecký vrch 45, Miloslav Čech
PLZEŇ 1 LOCHOTÍN, 323 00; Ne 9.30
Bolevecká náves 2, Zdeněk Eberle
PLZEŇ 3, 301 24 ; Ne 9.00
Husova 14, Petr Procházka
TACHOV, 347 01; Ne 10.00
náměstí Republiky 85, Milan Mrá-
zek

Bratrská jednota baptistů

AŠ, 352 01; Ne 9.00
Táborská 9, Alois Boháček
CHEB 1, 350 02; Ne 9.00 
Libušina 4, David Sláma
CHEB 2, 350 02; Ne 9.30
Mírová 6, Jan Katušťák
KARLOVY VARY, 360 01; Ne 9.30
Závodu míru 112, Ivo Šrajbr
KRASLICE, 358 01; Ne 10.00
Fučíkova 1639 
SOKOLOV, 356 01; Ne 9:30
Brněnská 486, Michal Jílek
TEPLÁ, 364 61; Ne 9.00
Havlíčkova 42, Jaroslav Pospíšil

Inzerce Bohoslužby

Spolek evangelických kazatelů srdečně zve na farářský kurz, který se koná
ve dnech 24. - 28. ledna 2011 v prostorách Evangelické teologické fakulty UK.



TAKY JSEM BOHA
NIKDY NEVIDĚL

Ex 3,1-14

Jó, Mojžíš, a všichni ti proroci a
apoštolové - těm se to svědčilo a
prorokovalo a vyvádělo. Bůh k nim
promluvil a zjevil se. To pak byla
brnkačka jít za faraonem a mezi lid
a až na sám konec světa. To mně
kdyby se Bůh zjevil, taky bych šel a
nebál se. Jenže oni se přesto báli. A
nechtělo se jim. Rázem byli všichni
příliš mladí nebo koktaví. Až když
je Bůh přemlouval a přemluvil, šli.
A těch nejistot a pochybování! Těch
výčitek na adresu Boží. V tom jim
rozumím. I Mojžíšovi.
Přece ale měli na začátku to zjevení.
Nikdy jsem Boha neviděl, ani jedou-
cího na zádech cherubů nebo serafů,
ani v hořícím keři. Neviděl jsem ani
toho tesaře z Nazaretu. Přesto v
Bibli čtu, že i já mám vyjít a svědčit
a pomáhat lidem vyjít z těch jejich
otroctví. Na základě čeho? Kde
mám vzít odvahu? Už už se chce

říci, že přece na základě víry. Blaze
těm, kteří neviděli, a uvěřili. Anebo
pod vedením Ducha svatého. Ne-
vím, co je slabší. Jestli moje víra
nebo hlas Ducha svatého. Navíc
jsem možná ještě příliš mladý a ob-
čas se zakoktávám, když mám říci
něco důležitého.
Hodil by se nějaký závěr. Myšlenka,
která by to rozuzlovala. Abychom
mohli pokojně spočinout. Není
žádný závěr. Ještě ne. Příběh ještě
zdaleka nekončí. A tak půjdu a
budu zkoušet svědčit a pomáhat
vyvádět. A budu si nejistý a budu se
vymlouvat a budu Pánu Bohu vyčí-
tat. A budu věřit, že On je se mnou. 
To já, ó Pane můj, půjdu, když mě
posíláš…i když jako Mojžíš váhám,
nemám vůbec nic. Bůh však vodu
dá nám, jdi a nehřeš víc.

Richard Dračka, 
farář ČCE v Soběslavi

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Poslední neděle po Zjevení Páně

Je pravděpodobné, že jsou mezi
námi lidé, kteří jako já něco slyšeli
nebo se učili o neviditelné církvi.
Sám se na to pamatuji ze svých
brněnských začátků, a to zvláště
proto, že ještě dnes vidím tu nevidi-
telnou církev namalovanou na
tabuli jako krásný, dokonalý kruh,
neboť chce říct, že Bůh jenom sem
uložil všechnu svou pravdu a mi-
lost. Všechny viditelné církve visí
na tomto kruhu jako medailonky,
jež mají na něm podíl svou horní
částí, která zasahuje do kruhu. Jak
veliká bude ta část, záleží na míře
domýšlivosti, s níž se každá viditel-
ná církev představuje světu, a jak je
známo, žádná z nich není vůči sobě
dost kritická.
Obrázek kruhu s medailonky zře-
telně naznačuje, že všechny viditel-
né církve jsou na tom stejně v tom
ohledu, že žádná z nich nemůže
vznést nárok být majitelkou nebo
správkyní celé Boží pravdy a milos-
ti. A za druhé nechť každá přizná
svou hříšnost a vyzná se ze svých
hříchů. Neviditelná církev je doko-
nalá, skoro nebeská. Nový zákon ji
zjevuje tak výrazně, že se pro vidi-
telné církve stává normou. Ty je
třeba stále reformovat, odpadávají
od pravdy, bloudí a už jim hrozí, že
zahynou. Tuto stálou a přitom aktu-
ální situaci způsobuje neúcta a
nevděk vůči svatému Písmu a jeho
Pánu. Nasvědčuje tomu nejen úby-
tek členů, ale zvláště jejich sytost,
pokud ještě otevírají dveře do své-
ho shromáždění. Už necítí, že jde o
život.
Sluší se, abychom pověděli, kdo je
autorem "neviditelné církve". Je jím
svatý Augustin (Aurelius 354-430),
muž velkého vzdělání, znalý světa i

církve, profesor a biskup, jenž do
obrazu neviditelné - viditelné círk-
ve vložil poznání hloubky svého
hříchu i nepochopitelného a

nezměřitelného daru milosti. Celá
jeho teologie volá hříšníka, aby se
vyznal ze svého hříchu a přijal Boží

O neviditelné církvi, že není

Na úterý 18. ledna svolalo několik
organizací /výbor Petice na podpo-
ru pronásledovaných křesťanů, Res
Claritatis, Mladí křesťanští demo-
kraté, Konzervativní strana, Křes-
ťanská mezinárodní solidarita, ICEJ
…/ od 17 h na Václavské náměstí
shromáždění za pronásledované
křesťany.
Podnětem k této akci byly útoky v
nejrůznějších částech světa na křes-
ťany, zvláště pak novoroční útok na
egyptské koptské křesťany. Zámě-
rem bylo touto akcí upozornit na
tyto projevy nenávisti a oslovit ty,
kteří se mohou zasadit i v meziná-
rodním měřítku o aspoň trochu
odpovídající reakci. Proto se petice
obrací na politiky: "Vyzýváme je,
aby neváhali intervenovat ve pro-
spěch pronásledovaných, poskyto-

vat jim pomoc a v případě potřeby i
bezpečí azylu…"
Ve svižně uplývajícím programu
zaznělo několik krátkých a dobrých
příspěvků, které rozhodně nebyly
konfrontační. Mimo jiné promluvil
primas český D. Duka, biskup V.
Malý, B. Kuras, R. Joch, předseda
KDU-ČSL P. Belobrádek a jiní. 
V. Malý připomněl, že velké věci se
rodí z malých začátků – a to shro-
máždění bylo opravdu malé, vzhle-
dem k důležitosti tématu, vzhledem
k utrpení mnoha křesťanů ve světě
až příliš malé. Je potřebné, aby tako-
vá shromáždění opravdu demon-
strovala naši křesťanskou podporu a
alespoň spoluúčast s těmi, kteří žijí
ve strachu, jejichž vyznávání víry je
drsně potlačováno.

Text a foto: Bohumil Kejř

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Dokončení na str. 2

AKTUALITA

Demonstrace lhostejnosti?
Jsem členem církve, která se na začátku jmenovala svobodná refor-
movaná. Znamenalo to, že se nechce nechat využívat v zájmu moc-
nářství a později státu. Osobně si myslím, že je to princip, ke kterému
se musíme vrátit.
K závislosti na státu jsme byli donuceni totalitními zákony v roce
1949. Naši otcové vydrželi okradení a omezení práce církví. Moje
malá církev o nic moc nepřišla. Byli jiní, kteří měli velké majetky. My
jsme si za totality přes veškeré šikanování víru zachovali a dáme ji
dál. Jsme zaměstnanci svých církevních ústředí a na našich platech se
rostoucím podílem podílejí naši věřící. 
Na podzim se horlivý ministr Drábek snažil z duchovních udělat stát-
ní zaměstnance. To se hodně spletl. Horliví církevníci začali protesto-
vat. Měli mlčet jako hrob a ozvat se až po vládě. Ministr Drábek sice
návrh na snížení platů farářů a rabínů z vlády stáhl, ale jeho resortní
kolega Besser vycítil možnost k diplomatickému výpadu. Šikovně
rozhodl o zmrazení státní dotace církvím na úrovni roku 2010. 
Jeho rozhodnutí je napadnutelné před zákonem, který stanoví, že stát
musí dotovat platy duchovních, které si církve ustanoví. Považovalo
se to tak za slušnost, dokud stát s církvemi nenarovná majetkové vzta-
hy. Členové církví platí řádně svoje daně. Navíc církve stát dotují
výnosy ze zadržovaného majetku. K tomu majetkovému  narovnání
byl stát zdánlivě blízko před dvěma lety, ale zjevně ztroskotal na
špatné kalkulaci hlasů ve sněmovně. Možná bylo důvodů více. Je
otázkou, zda se k vyrovnání s církvemi křehká koalice dostane v
tomto volebním období. Vždyť ji s přehledem položí třeba jen lékaři.
Proto vymyslel ministr dohodu či deklaraci, jak to vznosně pánové
nazvali. Představitelé církví deklaraci podepsali. Podepsat ji ale
neměli. Měli ji respektovat a s úklonou přijmout. Vždyť stát si může
rozhodnout, že nedá nic. Může odblokovat paragraf v zákoně o půdě
a šmytec. Dvacet let kličkuje a tohle byl další trojitý rittberger na
kluzkém ledě politiky. Tíhu rozhodnutí o zmrazení dotace státu měl
nést pan ministr sám. Potažmo tato vláda. 
Když se po podpisu deklarace pan ministr vyjádřil, že je to „základní
kámen k vyrovnání", napadlo mne jen jediné vysvětlení jeho výroku:
„Když budou křesťané jako beránci, půjde nám to vyrovnání dobře."
Je to ale naopak, sílí v nás přesvědčení, že krádež je třeba nazývat krá-
deží. A ještě jedna zpráva tu je: my bez peněz státu nejenom přežije-
me, ale dokonce porosteme.

Daniel Kvasnička, kazatel CB, Říčany
Psáno pro internetový portál www.ihned.cz

Mráz z ministerstva kultury

Shromáždění na podporu pronásledovaných křesťanů se konalo 18. ledna
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Také na počátku tohoto roku se na
mnohých místech naší vlasti schá-
zeli křesťané z nejrůznějších církví a
denominací, aby společně naslou-
chali Božímu slovu a modlili se.
Jako obvykle je tato užitečná 

celonárodní ekumenická
modlitební iniciativa zor-
ganizovaná Evangelikální
aliancí, od níž také pochází
připravený program, té-
mata a výběr biblických

míst. Tentokrát se sou-
střeďovala na sedm po-
sledních slov Ježíše
Krista na kříži.
Pražská setkání byla za-
hájena v pondělí 10.
ledna ve sboru ČCE v
Libni. Programem nás
provázel místní farář R.
Mazur, krátkými kázání-
mi posloužili P. Černý
(CB) a P. Procházka
(ECM). V úterý následo-
valo další shromáždění
ve sboru CB v Souke-
nické ul., pod vedením
místního kazatele P.Čer-
ného. Službu slova přija-
la farářka ČCE E. Čaško-
vá a L.Ondráček z KS.
Obě shromáždění se
uskutečnila v příjemné a
vstřícné ekumenické
otevřenosti, v srdečné
atmosféře, ve které za-
znívaly hlasité modlitby
chval, díků i proseb.
Rozhodně jsou tato set-
kávání přínosem, a i
když se uskutečňují v prostředí
spíše komorním, jistě jsou smys-
luplná a splňují svůj účel. Přece
však je i trochu skličující, že křes-
ťané ze všech pražských protes-
tantských církví ony zmiňované
modlitebny zdaleka nenaplnili.

Připravený program pokračoval
ještě ve středu v modlitebně ECM v
Ječné ulici a čtvrtečním setkáním
pro mládež v BJB na nám.Jiřího z
Poděbrad.

Text a foto:
Bohumil Kejř

AUSTRALSKÉ CÍRKVE SJEDNOCENÉ
PŘI POMOCI LIDEM POSTIŽENÝM POVODNĚMI
CANBERRA, ENI. Církve v Austrálii společně pomáhají lidem postiže-
ným velkými povodněmi. Na zaplavených územích o velikosti zemí
Německa a Francie slouží budovy místních církevních sborů a spole-
čenství jako ubytovny a evakuační pohotovostní centra. Církve jsou tak
útočištěm pro mnohé křesťany, kteří v tomto čase hledají především
praktickou pomoc. 
Příkladem vzájemné spolupráce církví v Austrálii byla i ekumenická
bohoslužba, na které se podílely Anglikánská, Římskokatolická,
Evangelická a Sjednocená církev. Ekumenické organizace připravují i
duchovní, kteří by v postižených územích poskytli duchovní péči, pro-
tože to, co teprve přijde, když vody opadnou, bude ještě více vyčerpá-
vající, řekla farářka Rev. Heather Griffin ze Sjednocené církve. 

V ČELE VĚDECKÉHO KOLOKVIA VE VATIKÁNU EVANGELÍK
VATIKÁN, ZENIT. Papež Benedikt XVI. v neděli 16. ledna 2011 jmeno-
val do čela vědeckého kolokvia evangelíka. Papežskou akademii věd,
která Benediktovi radí ve všech otázkách týkajících se vědy, bude od
nynějška vést švýcarský molekulární biolog Werner Arber, držitel
Nobelovy ceny za medicínu v roce 1978. 
Informoval o tom mluvčí Vatikánu Ciro Benedettini. Je to podle něho
poprvé v dějinách této instituce, co se do jejího čela postaví nekatolík.
Arber byl řadovým členem Papežské akademie věd od roku 1981.

PALESTINSKÝ PREMIÉR O DŮLEŽITOSTI KŘESŤANŮ V ZEMI
RAMALLAH, ZENIT. Palestinský předseda vlády Salam Fayyad na set-
kání biskupů prohlásil, že „přítomnost křesťanů v zemi je důležitá pro
budoucnost Palestinského státu". 
Premiér poukázal na fakt, že v posledních letech se vrací do země zpět
více lidí, včetně křesťanů, než z něj odchází. Představitelem církví při-
slíbil pomoc a spolupráci v oblasti vzdělání v těch oblastech, kde vedle
sebe žijí příslušníci dvou největších náboženství – křesťanství a islámu.
Prioritou je i boj s diskriminací. „Jsme velice znepokojení současnou
situací terorismu namířeného proti křesťanům v Iráku a Egyptě.
Musíme otevřeně vyjádřit nesouhlas. Ne všecky země středního výcho-
du jsou pro křesťany nebezpečným místem. Pro Palestinu je důležitá
svoboda náboženství, která předpokládá toleranci a respekt.“

JUŽNÝ SUDÁN PO REFERENDE
NAIROBI, Keňa/ŽENEVA, LWI. Svetový luteránsky zväz vyzýva k
pokračujúcim modlitbám za Južný Sudán. Po úspešnom referende a
zmenách, ktoré očakávajú obyvatelia tejto časti krajiny, mnohí sa plá-
nujú vrátiť späť. Medzi nimi je aj Akuel Garag Mawien, 19-ročná stre-
doškoláčka, ktorá žije v Nairobi, v Keni, kde je v súčasnosti v utečene-
ckom tábore. Jej otec zomrel spolu s 2 miliónmi Sudánčanov v sudán-
skej občianskej vojne. Účasť na referende pre ňu znamenala uctiť si
pamiatku otca a svojich najbližších. Aj keď oficiálne výsledky referenda
budú známe v polovici februára, už predbežné výsledky dávajú nádej
na vytvorenie nového afrického štátu. 

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike 

Z církví doma i ve světě Alianční týden modliteb v Praze

milost v Ježíši Kristu. To mluvil
Augustin o sobě, myslel při tom na
své bouřlivé životní peripetie. Po
Augustinovi už snad jen Martin
Luther prožil sladkost milosti místo
zaslouženého hořkého odsouzení
na nějakém pahorku, který je jen
podobný tomu, na němž zemřel
jediný spravedlivý za všechny hříš-
níky. Obrázkem neviditelné církve s
medailonky viditelných církví se
Augustin ujišťoval, že to, co nedo-
konalá a hříšná viditelná církev
zvěstuje o odpuštění hříchů, dojde
potvrzení v církvi neviditelné...
Tato Augustinova dogmatická kon-
strukce může při zaujatém výkladu
posloužit věřícím ve správném
směru, ale také nemusí. Hlavní její
nedostatek záleží totiž v tom, že
"neviditelná církev" se v Novém
zákoně vůbec nevyskytuje. Když se
odpoutáme od jejího možného dob-
rého použití, uvidíme její vážné
nebezpečí, které záleží v tom, že
viditelná církev ztrácí na důležitosti
a kdoví, zda je ještě nezbytná ke
spáse, není to, co by měla být, nemá
to, co by měla mít. Toto nízké hod-
nocení církve nalezlo ještě v refor-
mační době mohutného zastánce.
Ano, byl to Jan Calvin, který sám
uvěřil nezávisle na církevním spole-
čenství a pak učil, že vírou se jedno-
tlivec vztahuje přímo k Bohu. Církev
je toliko vnější podporou jeho víry,
pomocí jistě nezbytnou, říkal Calvin,
ale vnější, nemá k víře přímý vztah.
Individualismus je u reformovaných
evangelíků dodnes v úctě. Miloš
Rejchrt se k tomu Calvinovu dědic-
tví vděčně přihlásil.

O neviditelné církvi Bible nic neví.
Naopak mnoho ví o viditelné církvi
a nezná jinou, než právě viditelnou.
Ta začíná ve Starém zákoně vyvole-
ním izraelského lidu za lid Boží.
Potom v Novém zákoně vyvolením
dvanácti učedníků Ježíš zřetelně
pověděl, že chce mít v dějinách
světa svůj lid, nejen jednotlivé věří-
cí. Celý Nový zákon se obrací na
Boží lid, jemu jsou určena všechny
zaslíbení i všechny příkazy a rady,
aby na cestě dějinnými proměnami
neztratil z mysli cíl a nezpronevěřil
se Bohu i sám sobě.
Každá izraelská a potom křesťan-
ská generace se představuje církvi i
světu jmény konkrétních lidí, bratří
a sester, kteří svou vírou a vzájem-
nou láskou i věrnou prací stmelova-
li Boží lid v jednotu, viz Ř 16.
Církev je viditelná, ne jako státem
uznaná, úředním razítkem a úřed-
ními hodinami opatřená instituce,
ale jako bratrské společenství, v
němž vládne Bůh a jeho láska. Stát
pokládá viditelnou církev za insti-
tuci, ale ona sama se za instituci
nepokládá, je Božím vyvoleným
lidem, světlem světa a solí země,
avantgardou Božího království,
kterou vede Ježíš Kristus, "kterého
vy jste ukřižovali, ale Bůh ho učinil
Pánem a Mesiášem" (Sk 2,36).
Nejen židovští představitelé a Pilát
Pontský, ale i my bychom si rádi
umyli ruce a vycouvali z těch dějů,
aby jejich a naše jména nepotvrzo-
vala, jak jsme se účastnili na smrti,
která se podivuhodným Božím
řízením stala pro mnohé životem.
Opakujme: Církev je viditelný, živý
organizmus, na jehož počátku je

láska, která si k lásce vyvolila to, co
není, aby to, co jest, obrátila v nic 
(1 K 1,28).
Ptal prý se kdysi Stalin, kolik že má
papež divizí. Kolik má církev členů,
ptají se jiní jemu podobní, aby se
ujistili, že nemá království, ani moc
ani slávu. Však proto ji kulturní
svět netouží mít za společníka.
Řekne-li tato malá a chudá - ona to
tak musí vyznávat -, že je novým,
vykoupeným lidstvím, svět to dnes
bere na vědomí jako hrozné sebe-
přecenění. A křesťané sami přizná-
vají, že je jich málo, jsou chudí,
daleko od toho, aby mohli být všem
lidem příkladem, neboť jsou hříšní-
ci jako všichni lidé. Nepopírají, že je
pravda, co o církvi vyšlo z dějin
najevo, když ji představily jako kru-
tou, nelidskou, chtivou majetku a
moci. Církev toho lituje, ale ví, že i
v tom nejmenším počtu dvou nebo
tří a v tom nejodpudivějším šatě je
Božím, v Kristu vyvoleným a vy-
koupeným lidem, jen když lituje.
Viděl jsem snímek biblické hodiny:
několik žen, nad nimi kazatelka s
Biblí v ruce, v rohu místnosti svítí
kamínka a dlouhá roura do komína
se marně snaží ohřát vzduch. I za
takových vnějších okolností je cír-
kev volána k odvaze přihlásit se k
svému věčnému základu, k Bohu,
ke Kristu Pánu a napřímit se vědo-
mím, že ona není něco, ale Kristus
Pán, všude a vždycky stejně veliký
a mocný Král. Její malost, malé sbír-
ky, malý salár ji neopravňují k
tomu, aby uvažovala o svém vymi-
zení. Písmo, evangelium ji učí mys-
let jinak, zcela jinak.

Josef Veselý

O neviditelné církvi, že není
Dokončení ze str. 1

Dialog Židů, křesťanů a muslimů, který připravila Ekumenická rada
církví v ČR formou panelové diskuze 20. ledna 2011 od 19 hodin ve
velké posluchárně Evangelické teologické fakulty UK.
Akce se uskutečnila v rámci Týdne modliteb za jednotu křesťanů a byla
zamýšlena jako příspěvek k letošnímu tématu Týdne modliteb, jímž je

snaha o mír mezi Židy, křesťany a muslimy
v Jeruzalémě. 
Na otázky moderátorů /a na závěr se dosta-
lo už jen na ně-
kolik málo od-
povědí na zá-
plavu otázek z
pléna/ odpoví-
dali Karol Ef-
raim Sidon,
vrchní pražský
a zemský rabín,

Emir Omič, imám, Tomáš Halík, religionista
a rektor univerzitního kostela Nejsv. Sal-
vátora, Pavel Černý, kazatel Církve bratrské
a emeritní předseda Ekumenické rady círk-
ví a Josef Hauzar, kancléř Pravoslavné círk-
ve v českých zemích. 
V otevřené atmosféře vyjadřovali řečníci své zkušenosti s jinověrci, sdí-
leli své naděje i obavy z budoucích možných konfliktů zvláště v jiných
zemích světa.
Plně zaplněná, a ne dostatečně ozvučená velká posluchárna fakulty byla
zaplněna příslušníky a příznivci všech náboženských směrů, které
představovali řečníci za katedrou. Ale potleskem oceňovali i příspěvky
těch, kteří byli z jiných směrů. 
Bylo by dobré, kdyby se v takovém dialogu pokračovalo, protože patr-
ně velkým nedostatkem je, že neznáme prohlášení k otázkám nejen těch
druhých, ale vlastně ani vlastní církve.

Text a foto:
Bohumil Kejř

Jak spolu žít v míru?



Značný prostor, který jsme věnova-
li výkladu o Kalichu, byl nutný ne-
jen kvůli časopisu samotnému, ale i
proto, že nám usnadní pojednání o
Kostnických jiskrách. Zatímco totiž
Kalich byl „teoretickou tribunou"
českého liberálního evangelictví
první poloviny 20. století, Kost-
nické jiskry je zprostředkovávaly
„pro lid". Tvořily kompromis mezi
církevním časopisem, na jaký byli
čeští a moravští evangelíci doposa-
vad zvyklí, a platformou určenou k
širší prezentaci idejí, které intelek-
tuálové a akademická obec disku-
tovali a prosazovali v rámci Kali-
cha. Záměr založit lidový čtrnácti-
deník reprezentující liberální a
„národně české" náboženské názo-
ry se přitom objevil nejpozději v
roce 1912 a časopis s příznačným
názvem Kostnické jiskry a podtitu-
lem „List budící české svědomí"
začal vycházet od ledna 1914. Jeho
obsahem se staly hlavně krátké
články (jednotlivá čísla měla cel-
kem jen čtyři strany novinového
formátu) volající po tom, aby český
národ „odsoudil Řím" a navrátil se
k reformačnímu programu svých
otců, diskuse o dalších aktuálních
náboženských otázkách a inzerce.
Redaktorem Kostnických jisker se
stal Josef T. Štěpánek a později, Jan
Hála.
Časopis nechtěl přímo reprezento-
vat žádnou stávající evangelickou
církev, vydávala jej mezidenomi-
nační Kostnická jednota, jejíž cíle
plnil: „a) sdružovati čsl. evangelíky
(protestanty) všech vyznání..., pod-
porovati a prohlubovati evangelic-
ký život ve směru kulturním, soci-
álním a náboženském; b) uskuteč-
ňovati zájmy evangelia v našem
životě mimocírkevním...; c) šířiti
zásady české reformace v národ-
ním životě vůbec a z tohoto hledis-
ka všímati si také života veřejného
a zúčastňovati se ho; d) studovati
všechny zjevy nábožensko-mravní-
ho života u nás i v cizině." – Sou-
časně však platilo, že velkou větši-
nu členů Kostnické jednoty před-
stavovali čeští reformovaní a lute-
ráni, což bylo ještě podtrženo poz-
dějším spojením obou církví do
ČCE. Protagonisté tohoto spojení a
prosazovatelé myšlenky „re-pro-
testantizace" českého národa, již
Kostnické jiskry ovládali, přitom
zároveň doufali, že se k nové „ná-
rodní evangelické církvi" připojí i
slezští a slovenští luteráni a menší
protestantské denominace, přede-
vším ochranovská Jednota bratrská
(Evangelická církev bratrská) a svo-
bodní reformovaní (po roce 1918
Jednota českobratrská, dnes Církev
bratrská) – pokusy o spojení byly
učiněny v roce 1919 a s Jednotou
bratrskou znovu ve třicátých letech
20. století a po druhé světové válce,
nebyly však úspěšné.
Po vypuknutí první světové války
časopis začal mít problémy, protože
politická cenzura shledávala řadu
jeho článků protirakouských nebo
příliš ostentativně útočících na řím-
skokatolickou církev; časopis ostat-
ně také mezi evangelíky vyhlásil
anketu za spojení reformované a
augsburské církve. V Kostnických
jiskrách se začala množit „bílá mís-
ta" zabavená cenzurou a pátým čís-
lem třetího ročníku v březnu 1916
byl časopis úplně zastaven „Ná-
hradou" za něj začal od poloviny
roku 1917 vycházet nový časopis
Česká reformace, který sice vícemé-

ně podržel charakter Kostnických
jisker, nicméně k jeho vydávání
došlo až poté, co byl zastaven také
reformovaný „celocírkevní" časo-
pis Hlasy ze Siona (v prosinci 1916).
Česká reformace, kterou redigoval
Stanislav Klíma (ve druhém roční-
ku Jaroslav Kořista) a která oficiál-
ně neměla s reformovanou církví
nic společného, tak měla nahradit
oba listy a možná víc druhý uvede-
ný, protože standardní součástí
nového časopisu se staly obsáhlé
vnitrocírkevní zprávy (vzhledem k
unionistickému hnutí ovšem dost
„ekumenicky" široké), jichž v Kost-
nických jiskrách nebylo. Vedlo-li
nicméně k zákazu obou dřívějších
časopisů jejich volání po sjednocení
českých evangelíků a „re-protes-
tantizaci" českého národa, zákaz se
minul účinkem, protože Česká re-
formace hned na první straně prv-
ního čísla zdůraznila, že „čeští
evangelíci volají po české národní
evangelické církvi"! Po celé dva
roky, kdy Česká reformace vychá-
zela (někdy dost zle postižena cen-
zurou), se právě toto stalo jejím
hlavním programovým heslem a z
tohoto hlediska „kontrolovala" i
všechny ostatní evangelické časopi-
sy té doby, aby se náhodou nezpro-
nevěřily tomuto ideálu. K jeho čás-
tečnému naplnění v podobě vzniku
ČCE došlo v prosinci 1918, čímž
Česká reformace ztratila svůj vý-
znam a protože zánikem Rakou-
ska-Uherska současně padl zákaz
vydávat Kostnické jiskry, v lednu
1919 byla nahrazena novým (čtvr-
tým) ročníkem Kostnických jisker,
od té doby vycházejících jako týde-
ník. Protože Jaroslav Kořista dlou-
hodobě onemocněl, redaktory Kost-
nických jisker se stali Oldřich
Daněk (4, 1919), Antonín Boháč (5,
1920-7, 1922), Stanislav Klíma (8,
1923), Břetislav Hladký (9, 1924) a
znovu Antonín Boháč se spolure-
daktory Františkem Linhartem a

Františkem Žilkou (od 10, 1925);
spoluredaktoři byli uváděni do 12,
1927). Po Boháčovi převzal vedení
Kostnických jisker Jan Blahoslav
Čapek. 
Církevní charakter Kostnických jis-
ker podtrhla změna podtitulu na
„Českobratrský týdenník" (6, 1921;
v předchozím ročníku nebyl uží-
ván žádný podtitul), časopis nic-
méně přinášel zprávy ze všech
evangelických církví podílejících se
na činnosti Kostnické jednoty. Jeho
rozsah byl už v pátém ročníku
zvětšen na šest stran týdně. Od 13.
ročníku (1928) byl podtitul dále
změněn na „List československých
evangelíků" (v předchozích dvou
ročnících nebyl užíván podtitul) a
od 25. ročníku (1940) na „Evan-
gelický týdeník" (předchozí ročník
byl bez podtitulu, ročníky 28, 1943
a 30, 1944 s podtitulem „Evan-
gelický list"). Na charakteru časopi-
su se však po celé období roku 1948
mnoho nezměnilo: šlo o lidový ča-
sopis liberálně orientovaných čes-
kých evangelíků, najmě členů ČCE,
který přinášel krátké aktuální či
„historicko-aktualizační" články a
úvahy, zprávy a informace (členěné
do rubrik Náboženství a církev,
Sociální otázky, Život veřejný, Vě-
da, umění, literatura, Zprávy, Věst-
ník Kostnické jednoty a Pražský
věstník) a inzerci. Během druhé
světové války bylo ovšem nutné
snížit periodicitu na čtrnáctidenní.
Jako jeden z mála evangelických
časopisů zůstaly Kostnické jiskry
zachovány i po únoru 1948, byť sa-
mozřejmě došlo k podstatné změně
jejich charakteru a obsahu, a od roč-
níku 79, 1994 se vyměnilo pořadí ti-
tulu a podtitulu: časopis se nově
nazývá Evangelický týdeník s pod-
titulem Kostnické jiskry

Vybráno z knížky Z. R. Nešpora
„Století evangelických časopisů

1849-1948"
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Liturgické mezidobí
Píseň – Jen Bůh (Mon ame se repose) hudba

Žalm 63, 2-9
Bože, tys Bůh můj! Hledám tě na úsvitu,

má duše po tobě žízní.
Mé tělo touhou po tobě hyne

ve vyschlé, prahnoucí, bezvodé zemi.
Proto tě vyhlížím ve svatyni,

chci spatřit tvoji sílu a slávu;
tvé milosrdenství je lepší než život,

mé rty tě chválí zpěvem.
Proto ti žehnám po celý život,

v tvém jménu pozvedám dlaně.
Má duše se sytí nejtučnější stravou,

moje rty plesají, má ústa zpívají chválu.
Když ležím na lůžku, na tebe pamatuji,

při nočním bdění o tobě přemýšlím,
že jsi mou pomocí býval,

ve stínu křídel tvých plesám.
Má duše přilnula k tobě,

tvá pravice mě pevně drží.
Čtení: Sk 2, 42-47; Mk 6, 34-44
Píseň
Ticho
Prosby:
Prosme za ty, kdo začínají poznávat Krista, aby je Pán vedl po cestě víry.
Prosme Pána za děti a za ty, kdo se probouzejí k víře.
Prosme za nemocné a umírající, aby jim Pán dal potřebné síly.
Prosme za vězněné a vyhnance, aby Pán posiloval jejich naději.
Prosme Pána, aby oheň Ducha svatého oživoval naši víru a podněcoval
v nás laskavou otevřenost k těm, kdo Boha neznají.
Prosme Pána za církev, aby ji obnovoval u svého stolu svým Slovem a
Eucharistií.
Otče náš
Modlitba:
Bože, náš Otče, bez přestání hledáš ty, kdo se ti vzdálili. A na znamení
odpuštění nám dáváš na ruku prsten marnotratného syna, prsten veselí.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, tvá láska je větší než naše srdce.
Zpěv
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Vážení bratří (a sestry?),

mám rád ETKJ, pokládám je za významný faktor českého evangelictví,
přimlouvám se za ně a jak umím, je podporuji. Ale někdy mne zazlobí,
a dovolte mi vyzpovídat se z toho i k poslednímu číslu 3/2011.

Novoroční ekumenické bohoslužby (Jan Jelínek)
Redakce nemůže za to, co udělala ERC. Může však za to, jak o události
píše, respektive psát dovolí. Protože mezi Miladou Horákovou a apoš-
tolem Pavlem JE rozdíl,... mezi Pavlovými epištolami a dopisy M.
Horákové rovněž,... a mezi ekumenickým tolerováním různých vyzná-
ní a typů víry na jedné straně - a tolerováním vojensko-politických
záměrů na řešení mocenského střetu mezi Východem a Západem krát-
ce po strašné válce na straně druhé rovněž.

Jiří Dienstbier (Jan Kašper)
Co píše Jan Kašper, je asi pravda. Frajer Dienstbier zřejmě byl. Možná
proto se nezúčastnil jako ministr zahraničí jednání o poválečném vypo-
řádání s Německem - k nenapravitelné škodě nám a k nezasloužené
výhodě Němců. Co s tím má společného církev, evangelium, nábožen-
ství.... a zač projevovat vděčnost... nevím.

Koutek písmáka (Taizé) 
Je jistě dobré seznamovat se i s jinými typy zbožnosti, než je kdysi kla-
sická a dnes notně rozháraná zbožnost evangelická. Ale liturgické půl-
stránky v ETKJ (zpěvy a modlitby) koutkem písmáka rozhodně nejsou.
Jsou to prostě - jak píší i ETKJ - liturgické půlstránky
Koutkem písmáka jsou daleko spíše úvodní kratičká zamyšlení na
první straně: Kdyby nebyla uváděna tím nesmyslným počítáním
nedělí, které má snad svou nesdílnou archaičností předstírat nějakou
vyšší zbožnost.

Ilja Herold, 21/01/11, 
<iherold@upcmail.cz> 

< www.iherold.blog.cz>

Z dopisů čtenářů

Vážení bratří,
srdečně zdravím a dovoluji se s Vámi podělit o jednu zkušenost. Pročetl
jsem se zájmem poslední číslo ET a se zděšením také dočetl a ještě jednou
pročetl článek br. faráře Vejnara o Tříkrálové sbírce. Považuji jej za urážející,
co do vlastní argumentace primitivní a zcela nevhodný k otištění. Jakkoli si
jako redakce vyhrazujete možnost pozice, že příspěvky nemusí vždy vyjad-
řovat stanoviska vydavatelů, přesto věřím, že existuje nepsaná hranice urči-
té bazální mezilidské a ekumenické slušnosti, která se projeví třeba i tím, že
některé věci už je dobré nepublikovat. Tato hranice byla příspěvkem br.
Vejnara ve vrchovaté míře překročena. 
Sám za sebe se před všemi, kdo výše zmíněnou sbírku v dobré vůli konají,
jako kolega autora příspěvku stydím a jen doufám, že si jej přečetlo co
nejméně bratří a sester z ekumeny. Jak s mým dopisem naložíte, to pone-
chávám zcela na Vás. S pozdravy 

Filip Čapek, t.č. evangelický farář v Třebechovicích 
(a také odpovědný redaktor Teologické reflexe)

P.S. U nás se výše zmíněné sbírky účastní i lidé z našeho sboru, dále pak i
naši přátelé, často i bez vyznání; a všichni to dělají rádi, s upřímným úmys-
lem 

Z dopisů čtenářů



Okolnosti vyžadují, aby i farář
svou vlastní povahou tichý pozve-
dl někdy hlas a utišil hlučící shro-
máždění. Aby si i pokorný muž,
je-li organizátorem, někdy vymohl
autoritu. Zůstává mi záhadou jak
se těchto nutností zhošťoval farář
Daniel Henych. Vždyť jeho nej-
vlastnějším povahovým rysem je
právě tichost a pokora; nikdy
nedokázal na sebe upozorňovat,
prosazovat se do popředí a vynu-
covat si pozornost. A přesto byl po
celý svůj aktivní život farářem
Českobratrské církve evangelické.
Začínal jako vikář v Hradci
Králové, pak u Salvátora, pokračo-
val jako farář v Jičíně a nakonec po
dvacet let v Praze-Dejvicích. Tam
žije dodnes se svou ženou Ing
arch. Ludmilou a vedle jejich na-
daných dospělých dětí. Z nich je
evangelické veřejnosti nejznámější
Lydie Härtelová, harfenistka a
dirigentka sboru „Naši pěvci". Br.
farář Henych je stále platným a
obětavým členem svého sboru a
sbor ví, že on mu prokazoval i
stále prokazuje mnohé služby,
nejen duchovenské a pastýřské.
Čtenáři ET-KJ jej mohou znát jako
autora poutavých biblických textů
pro děti, ale ne všichni vědí, že je
také autorem řady písní i písňo-
vých textů. Jeho nejvýraznější
službou svědectví víry poslední
doby je jeho knížka „3krát 13 věří-
cích osobností", v níž líčí cesty víry
několika pozoruhodných kultur-
ních osobností Evropy. To všechno
proto, že jeho osobní pokora je do-
provázena pílí i charismatem hu-
debním i slovesným a prosycena
obětavou a pozornou láskou. 
Všechny tyto své rysy dal do slu-
žeb svědectví evangelia bez halas-

ného rozruchu. K jeho osmdesá-
tým narozeninám 29. ledna mu
proto blahopřeje nejen dejvický
sbor. 

Blahoslav Hájek

SETKÁVÁNÍ
Poznal jsem ho teprve před patnácti
lety: Jako důchodce zůstal členem
dejvického sboru, který vedl dvacet
let a nyní se věnoval Nedělní škole.
Byl obdařen nebývalou schopností
rozumět dětem, naslouchat jim, nau-
čit je písničku, povídat pohádku. Tak
to byl na začátku devadesátých let
Daniel Henych.
Protože jsem v devadesátých letech
učil náboženství na některých praž-
ských školách, seznámil jsem se s
jeho tvorbou věnovanou dětem. Tak
jsem děti seznámil s některými jeho
písničkami. Uměl pro ně napsat
snadno zapamatovatelnou melodii i
slova. I jeho pohádky děti rády po-
slouchaly, naučily se veršíky ukon-
čující vyprávění, aby si zapamatova-
ly, o čem se vůbec povídalo. S mi-
mopražskými dětmi jsme pak měli
stejnou zkušenost.
Henychova tvorba pro děti pak
vycházela pravidelně v Kostnických
jiskrách a v té době také uveřejnil
několik knížek. Osobní setkání s ním
rozhodně obohatilo členy různých
sborů, kterým ležela na srdci výcho-
va dětí, zvláště tam, kde se dařilo
získat větší počet žáků Nedělní
školy.
Protože on sám měl velký počet
malých vnuků, vyzařovala z každé
pohádky dědečkovská laskavost, s
jakou dovedl vyprávět. Tak třeba

vyšly „Napůl pohádky" s krásnými
ilustracemi Miroslava Rady: po kaž-
dé pohádce doporučil, co si teď pře-
číst z evangelia. Bajky z dávných
časů uzavírají nevtíravá poučení
veršem a vyprávění o Sněhurce pro-
vázejí Sedmihlásek a Sedmikvítek.
Poetická jména mají víla Záviše,
drak Kultěřech, čaroděj Rozbuch;
Sedmihlásek jim zazpíval písničku a
autor doporučil, který verš z Bible
by se měly naučit zpaměti.
Pohádky „O vlněné čepici" či „O hli-
něném Adámkovi" děti obzvláště
rády poslouchaly, měly je rády a
uměly je vyprávět a citovat ono
závěrečné čtyřverší. Bylo to vlastně
desatero pro nejmenší.
Poetická knížka „O vrkálkovi a
sivěnce" je pohádka nevtíravě a
nenápadně seznamující děti s biblic-
kou dějepravou.
Když už jeho vnoučata trochu vy-
rostla, píše pro ně a pro jejich kama-
rády klukovský román „Klub MU" a
těm, kdo dospěli ke konfirmaci a už
se začínají zamýšlet, knížku „Co
všechno se může stát". Pro mládež je
z poslední doby určena kniha me-
dailonků významných osobností
„3x13".
D. Henych nedovede však psát jen
pro děti. V dodatku Evangelického
zpěvníku najdeme několik textů k
písním z různých období. Dovede je
vnímat, rozumí melodii, umí volit
slova. Chápe hudbu dvacátého sto-
letí i poetismus evangelického baro-
ka, středověk či 18. století. Nejvíce se
z těch písní asi zpívá: Ačkoli podsta-
tou rovný byl Bohu ...
Daniel Henych, nadaný, obdarova-
ný, skromný, nenápadný a vždycky
laskavý, se 29. ledna 2011 dožívá
80 let.

M. Nekvasil

Daniel Henych osmdesátiletý
PRODÁM UDRŽOVANÝ RD 3+1 SE

ZAHRADOU 1254 m2 v klidné bez-
záplavové zóně Krouny, s novou
fasádou, pitnou vodou z vod. řá-
du i vlastní studny a vrtu, ústřed-
ním vytápěním na plyn i pevná
paliva, s plyn. a el. ohřevem vody,
kanalizací, tel. přípojkou, 220/380
V. K nastěhování dle dohody.
Cena do 1 500 000 Kč. 
Tel.: 731 803 574. 
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Asi nejen v Církvi bratrské je tra-
dice si při silvestrovských boho-
službách vytáhnout své osobní
heslo do nového roku. Toto heslo,
biblický verš, může být povzbuze-
ním, zdůrazněním či upozorně-
ním. Dovolil jsem si vytáhnout
heslo pro nás, čtenáře ET-KJ. Toto
heslo zní:
A tak, bratři moji a sestry moje,
radujte se v Pánu. Fp 3,1
V této epištole nás apoštol Pavel
povzbuzuje, abychom vedli život
hodný Kristova evangelia a je tam
i toto slovo o radosti.
Je to slovo velmi pozbudivé. Ra-
dost patří mezi přední dary Ducha
svatého. Vybízí nás, abychom
letošní celý rok prožívali radostně.
Kromě těch mnohých lidských
drobných či větších radostí, které
obohacují náš život a za které jsme
vděčni, přichází k nám i v tomto
heslu radost, která nepomíjí a jako
ta zářící hvězda betlémská zvěstu-
jící a andělé oznamující pastýřům
velikou radost pro všechny – dnes
se vám narodil Spasitel. Radost v
Pánu znamená, že On se k nám
sklonil, aby byl s námi. Tento
poklad v našem srdci je prame-
nem opravdové radosti. Je to
radost, která přesahuje všechny
naše trable, potíže, konflikty, dob-
konce i naše nemoci a nezmizela
ani ve vězeních či gulazích v srd-
cích křesťanů v nedávné době.
Tato radost v Pánu je zcela něco
jiného než úsměv za každou cenu.

Tuto vnitřní radost můžeme proží-
vat i s vážnou tváří, kdy nám okol-
nosti nedovolí se usmívat, kdy
nám kanou slzy z očí a radost v
Pánu se proměňuje na naději a
sílu. Tato radost je obrovský Boží
dar. Jak můžeme být bohatí , byť
jsme třeba chudí.V další kapitole
téže epištoly je téměř stejný verš,
ale s ještě větším důrazem ...opět
pravím, radujte se.
Toto novoroční heslo přináší ještě

jeden důvod k radosti: že jsme
bratři a sestry. Ano, patříme mezi
Boží děti, jsme jeho lid, a to bez
ohledu na různost církví. Žijeme v
době, kdy nepřátelství mezi círk-
vemi už zde nemá místo a některé
odlišné důrazy nám nebrání být
vzájemně bratry a sestrami.
Přeji nám všem, abychom takto
radostně prožívali tento nový
rok.

Jan Trnka

Heslo na rok 2011

EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘES-
ŤANSKÉ AKADEMIE zve na besedu s
českobratrským evangelickým
studentským farářem Josefem
Bartoškem o jeho zkušenostech ze
studijního pobytu v Indii. Beseda
bude v úterý 8. února 2011 od
17.30 h v přízemí kláštera Emau-
zy v Praze 2, Vyšehradská 49.

JNe
* * *

PROGRAM CENTRA LONDÝNSKÁ
(Londýnská 30, Praha 2)

Přednáškový cyklus:
Tajemství spánku. Host: PhDr. Jiří
Bauer, Ph.D.
8.2. - Spánek a duševní zdraví
15.2. - Poruchy spánku a možnos-
ti psychoterapie
22.2. - Psychologický význam snu.
Začátky vždy v 19 h. Vstupné do-
brovolné.

Seminář: Četba biblické knihy -
Exodus (Deset Egyptských ran)
Četba a výklad textu s teologem a pas-
torem Mgr. Radomírem Jonczym
3. února - Vředy (Ex 9,1-7)
10. února - Krupobití (Ex 9,13-35)
17. února - Kobylky (Ex 10, 1-20)
Začátky vždy v 18.30 h. Vstup
volný.

Hudba:
Pohoda jazz songs. Michaela
Jonczy /vocal/, Pavel Obermajer
/guitar/
10.2., 19.00 h, vstupné dobrovolné
Koncert varhanního mistra Luká-
še Petřvalského.
19.2., 17.00 h, vstupné dobrovolné

Film:
Obchodník se smrtí (USA,
Francie - drama, triller, 2005)
17.2., 18.30 h, vstupné dobrovolné

Cestopis:
Ve stěnách Dolomitů - fotografie s
vyprávěním horolezce a cestova-
tele Jiřího Součka.
24.2., 19.00 h, vstupné dobrovolné

Pozvánka

SENIORÁT PODĚBRADSKÝ

Českobratrská církev evangelická

BOŠÍN, Ne 9.30
Bošín č. 44, Křinec, a K. Rozkovcová

BRANDÝS NAD LABEM, Ne 9.30
Horova 1885, f J. Kašper

ČESKÝ BROD, Ne 9.30
Za Nemocnicí 1159, f M. Lukášek, 
f M. Trgalová, 
CHLEBY, Ne 8.30
Chleby č. 55, Bobnice, a V. Hurt, j M.
Německý

KOLÍN, Ne 9.00
Politických vězňů 560, f B. Matějka

KOVÁNEC, Ne a c 8.30
Kovánec č.14, Skalsko, f M. Šimek

KRAKOVANY V ČECHÁCH, Ne 10.30
Krakovany v Čechách č. 59, f J.
Kučera

KUTNÁ HORA, Ne 9.00
Jiřího z Poděbrad 308/4, f J. Fér

LIBENICE, Ne a c 10.30
Libenice č.69, a B. Matějka

LIBICE NAD CIDLINOU, Ne 10.00;
posl. neděli Husova 2
Ke hradišti 12, f M. T. Zikmund

LYSÁ NAD LABEM, Ne 9.00
Nám. B. Hrozného 442/16, 
f E. Vejnar

MĚLNÍK, Ne 9.00
Krombholcova 548, f H.Pfannová

MLADÁ BOLESLAV, Ne 10.00
Husova 199/15 , f V.Hurt

MŠENO U MĚLNÍKA, Ne 10.00
Boleslavská 9, f M. Šimek

NERATOVICE - LIBIŠ, Ne 9.30
Školní 44/1, f M.Pfann

Nymburk, Ne 10.00
Smetanova 14/613, f K.Roskovcová

PEČKY, Ne 9.00
Husovo.nám.480, f B. Hájek

PODĚBRADY, Ne 9.45
Husova 141, f P. Dvořáček

PŘEDHRADÍ, Ne 9.00
Předhradí č.36, Pňov, f H.Junová

VELENICE, Ne 8.30
Velenice č. 34, Dymokury, a P. Dvo-
řáček

VELIM, Ne 10.00
Sokolská 26, a B. Matějka

ZRUČ NAD SÁZAVOU, Ne a c e 9.00
Zahradní 189, a J. Fér

Inzerce Bohoslužby

18. ledna byla Pánem našich živo-
tů odvolána sestra Hana Svato-
ňová, vdova pro tajemníkovi sy-
nodní rady Josefu Svatoňovi.
Přežila ho o víc než sedmnáct let a
dočkala se i pravnuků. Nepatřila
k lidem, kteří vyžadují, aby se jim
věnovala pozornost. Tato tichá
žena naopak nacházela své poslá-
ní zřejmě v tom, že usnadňovala
život druhým. Manželovi umož-
ňovala, aby se mohl plně a neruše-
ně věnovat práci v církvi, synovi a
dceři vytvářela podmínky ke klid-
nému studiu, později věnovala
svou laskavost a starostlivost
vnučkám. Staří členové církve i
jejich dnes už padesátileté děti ji
pamatují jako členku obětavého
týmu, který každoročně zajišťoval
chod církevního Horského domo-
va v Herlíkovicích. Patřila však

také ke zcela pravidelným účast-
níkům bohoslužeb v dejvickém
sboru, ve stáří přicházela též na
biblické hodiny. Byla bystrá, kul-
tivovaná, udržovala si znalost

francouštiny a zvláště po úrazu,
kdy nemohla dobře chodit, přečet-
la bezpočet knih. Její úsměv a
nevtíravý zájem obohatily mnohé. 

Daniel Henych

Zemřela sestra Hana Svatoňová

Pomozme i my Izraeli!
Většina čtenářů asi ví, jaké hrozné škody napáchaly požáry na Karmelu.
Uhořelo víc než  pět milionů stromů, které držely půdu na strmých
stráních. Následný příval napáchal další škody, protože spláchl část
skromné vrstvy půdy na kamenném podloží.
Prosíme všechny přátele Izraele, aby pomohli s obnovou lesů na Kar-
melu.  Pomoc i brigádu  organizuje Apoštolská církev spolu s dalšími
organizacemi podporujícími Izrael. Kontaktní osobou je ing. Karel
Káňa, Sokolovská 29, 690 02 Břeclav. Termín odjezdu je připravován na
konec února nebo počátek března 2011.
Informace na e-mailové adrese karel.kana@email.cz , telefon: 519371521
nebo 736472153.
Finanční podpora na účet: N.f.Nehemia, číslo účtu: 100113352/0300,
variabilní symbol 7303
Poznamenat „zalesňování".



PŘIKÁZÁNÍ A PŘÍKAZ
Lukáš 17,7-10

Každé dobře vychované křesťanské
dítě umí, někdy dokonce i nazpa-
měť, deset Božích přikázání. Jsou i
tací, kteří se jimi řídí po celý život,
anebo se aspoň o to snaží. To, co ale
Pán Ježíš ve svém podobenství na-
značuje, je něco jiné. Možná bychom

to mohli vystihnout rozdílem mezi
slovy přikázání a příkaz. 
To první má význam čistě nábožen-
ský a asi těžko bychom se s ním
střetli mimo církevní kruhy. Ale pŕí-
kaz, to zní docela světsky, prakticky.
A určitě v nás vyvolává ne příliš
kladné pocity. Pokud to slyšíme v
kostele, z kazatelny, tak si pomyslí-
me: To už ani v neděli nám nedají
pokoj? Nestačí celý týden poslou-
chat příkazy „šéfa"? 
Rozdíl v pocitech je pochopitelný.
Přikázání je nadčasové, má široký
prostor, je nad světem i nad životem
člověka. Vždyť, za jaké situace bylo
dané od Boha? 
Ale příkaz, který dává Ježíš, je kon-
krétní a osobní. Ahlavně, naznačuje,
že je potřeba ho vykonat hned. Je to
otázka služby a pojem být v službě,
mít službu, je nám jasný. Víme, co to
obnáší.
Nehněvejme se na kazatele, když si
občas dovolí shromážděné církvi
připomenout pravdu evangelia.

Ono totiž po neděli přijde zase pon-
dělí. A jsme zase v službě a není dost
dobře možné si právě teď sednout
ke stolu a nechat se obsluhovat. To
jsme si vychutnali včera v kostele.
Teď do práce, sloužit! Tak zní příkaz
Pána Ježíše.
Je tu však jedna otázka – také doce-
la světská: co za to? Prostá biblická
odpověď zní: nic. Co sis myslel? Asi
nás to často srazí do prachu, zne-
chutí. Ale tu Ježíš hraje na strunu
naší víry. Perspektivou víry je přece
Boží království. Anebo slovy evan-
gelijních podobenství, velká nebes-
ká hostina. A až tu si budeme moct
odpočinout a nechat se obsluhovat.
A právě tato eschatologická víra nás
zmocňuje a uzpůsobuje k stálé
pohotovosti služby. A tím se liší pří-
kaz Pána Ježíše Krista od příkazů
našich „šéfů" i od přikázání Božích.
Vždyť je to vlastně služba jemu sa-
mému a jeho dílu spásy. 

Jiří Bassano, 
kazatel ECM, Jenkovce Sk

Evangelický
týdeník
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Biblické poselství k neděli Septuagesimae

Lidé, a to jsme my, se této otázce
vyhýbáme, dokonce tak důsledně,
že jsme si ji nikdy dosud nepoložili.
Možná, že se nám dnes podaří
vyhrabat ji z té spodní přihrádky,
kam jsme ji odložili, protože vždyc-
ky bylo dost otázek důležitých, ta
nejdůležitější musela počkat. A ona

počkala, protože i naši známí a sou-
sedé ji zřejmě taky odložili, neboť
nikdy na ni nepřišla řeč. "Jak jste se
vyspal a co říkáte téhle vládě? Bude
na nás šetřit, aby zaplatila dluhy,
které nadělala, ale platit budeme
muset my. Prosím vás, z čeho? Já už
s tím svým důchodem," a mávne

rukou, "důležitější jsou ale moje
kolena. Musím zítra k doktorovi. K
čemu by mi byl třináctý důchod,
kdybych nemohl chodit? Nejdůle-
žitější jsou kolena, říkám já. Náš
soused říká, že peníze. No ano, když
jsem byl mladší, ale teď? Nikam

Krize na americkém realitním trhu v posledních letech nezasáhla jen
obytné a komerční nemovitosti, ale i náboženské budovy. Církve si
stejně jako třeba majitelé rodinných domů braly hypotéky, které nyní
nemohou splácet, a přicházejí o své svatostánky. Banky od roku 2008
zabavily téměř 200 kostelů a dalších církevních budov, napsal dnes
deník The Wall Street Journal
(WSJ).V předchozích dvou letech
přitom podobný osud potkal
jenom osm takových nemovitostí.
Nyní podle WSJ zabavení hrozí
dalším stovkám kostelů. "Církve
jsou další vlnou v této ekonomic-
ké krizi," řekl deníku reverend
Jesse Jackson. Ten předsedá nezis-
kové organizaci Rainbow PUSH
Coalition, jež se snaží zadluže-
ným církevním společenstvím vy-
jednat lepší podmínky s jejich
bankéři.Vinu na neutěšené situaci
církví mají i klesající příspěvky
jejich členů, na něž také dopadla nedávná recese, ze které se americ-
ké hospodářství ještě zdaleka nezotavilo. Mnoho katolických far tak
muselo ukončit svou činnost. Synagogy pak zase třeba slučují své
náboženské obce. Nejvíce ale realitní krize dopadla na nezávislé círk-
ve, kterým chybí zastřešující organizace, jež by jim v čase nouze po-
mohla."Náboženské organizace se sice řídí Božími zákony, ale podlé-
hají také ekonomickým zákonům," podotkl Chris Macke z firmy
CoStar, která poskytuje realitní služby. Mnoho zadlužených církví je
ve státech, jako je Kalifornie, Florida, Georgia či Michigan, kde je nej-
větší míra zabavených nemovitostí ve Spojených státech. Církve se v
mnoha případech dostaly do potíží, když si půjčily na stavbu většího
kostela. 

www.christnet.cz

Nezávislé církve 
přicházejí o své kostely

Co je v životě nejdůležitější

Je obtížné pokusit se napsat trefně o něčem, co se oprav-
du revolučně mění, kdy každou hodinou nastává nová
situace - a autor si musí být vědom, že při uveřejnění
úvahy už to bude nejspíše dost jiné, než když o těch zále-
žitostech uvažoval a psal... A přece se chci dotknout
toho, co jistě na mezinárodním poli poutá naší pozor-
nost, a co by mohlo mít ještě větší vliv, než se nám nyní
zdá. Od posledních lednových dnů jsme sledovali, jak v
arabských zemích dochází k demonstracím, protestům,
pokusům o svrhnutí vlád. Začíná docházet i k ozbroje-
ným střetům, střelbě, zraněným, mrtvým, v ulicích jsou
tanky. Šíří se obavy, jak se to teď aktuálně dotkne např.
turistů, zda je pro ně v těchto oblíbených destinacích
bezpečno či nikoliv. Tunis, Egypt, Jemen, Alžír... Shodou
okolností byla ve dnech, které se kryly s počátkem těch-
to nepokojů, publikována zpráva z výzkumu americké
organizace Pew Forum, která se zabývá náboženstvím a
veřejným životem. Uvádí čísla, se kterými jsme byli
seznamováni již dříve, nebo která jsme mohli alespoň
rámcově odhadovat sami - že totiž celosvětově je největ-
ší nárůst populace mezi muslimy. Přesněji pověděno,
zatímco před dvaceti lety žilo na světě 1,1 miliardy mus-
limů, za dvacet let jich bude prý asi dvakrát tolik a
budou tvořit více než čtvrtinu obyvatel Země. Muslim-
ská populace poroste hlavně díky relativně vysoké po-
rodnosti, velkému počtu muslimů v reprodukčním věku
a prodlužování průměrné délky života - tolik podle zve-
řejněných údajů. Nejde však jen o čísla, jde o důsledky
tohoto posunu.

O trendu nárůstu mladé populace v islámských zemích
a o tom, co by to mohlo znamenat, už ovšem téměř před
20 lety psal americký politolog Samuel P. Huntington ve
své velice poučené a důkladné knize Střet civilizací
(1993), kde nepodával pouze dost pronikavý vhled do
světového dění po studené válce, ale kde ukazoval i na
zdroje možných budoucích problémů. Těmi nemusí být
jen možný "střet civilizací", ale upozorňoval i na skuteč-
nost, že velice početné davy mladých lidí v islámských
zemích mohou být zdrojem silného neklidu. Jejich chu-
doba a nemožnost se uplatnit se mohou stát důvodem
nespokojenosti, frustrace a potenciálním zdrojem vel-
kých bouří. A my, poučeni hospodářským vývojem (či
spíše poklesem) posledních dvou let, si dokážeme před-
stavit, jak se životní situace miliónů lidí stala ještě svízel-
nější, až je to přivádí k nějaké akci.
Jistě je pochopitelné, že i v době ekonomických úspěchů
by mělo např. obyvatelstvo Tunisu a Egypta svým vlá-
dám co vyčítat. Ale nejsem přesvědčen, že příčina vznik-
lých protestů a touhy po změně byla především vedena
přáním po větší demokracii, po zřetelnějších politických
svobodách, po spravedlivějším rozdělování zisků těchto
zemí. To by snad bylo i řešitelné. Hůře řešitelné je ono
prudké kynutí tamní populace, která nemá moc velkou
životní naději.
Ano, už u nich začalo to, co bylo tušené, z čeho byly
důvodné obavy. Už to tam začalo - a je otázka, kam se
nepokoje dále rozšíří a nakolik to ovlivní i okolní svět. 
Psáno pro www.ct24.cz                              Bohumil Kejř 

Už to u nich začalo
AKTUALITA

ZAOSTŘENO DO DÁLKY

Dokončení na str. 2
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EKOLOGICKÁ SPRAVODLIVOSŤ – PROJEKT
EKUMENICKEJ RADY MLADÝCH V EURÓPE

BRUSEL (EYCE). Ekumenická rada mladých v Európe začala v januári
t. r. trojročný program kampane s témou Ekologická spravodlivosť. Jed-
nu z najdôležitejších výziev modernej spoločnosti vidia mladí ľudia v
ochrane prírody. Vediac, že zmena klímy ovplyvňuje celú planétu, roz-
hodli sa povzbudzovať ľudí v jednotlivých častiach sveta k väčšej sta-
rostlivosti o prostredie. „Je na zodpovednosti každého mladého člove-
ka, ktorý predstavuje budúcnosť Európy a sveta, aby sa zaangažoval
proti negatívnemu a nezodpovednému spôsobu života," vyhlásili účast-
níci stretnutia. Projekt má niekoľko cieľov: vytvárať výstižné propagač-
né materiály o obsahu kampane, zapojiť ďalšie mládežnícke organizá-
cie, zvyšovať u ľudí povedomie o rizikách a hrozbách, ale predovšetkým
žiť slová kampane.   

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

HAMÁS NETOUŽÍ PO KONFRONTACI S IZRAELEM

Vůdcové této islámské teroristické organizace vyzvali všechny arabské
frakce v Gaze k zastavení ozbrojených akcí proti Izraeli. Jde zejména o
Islámský džihád, Lidovou frontu za osvobození Palestiny, Lidový výbor
odporu a další. Hamás se chce vyhnout izraelské odvetné operaci, jakou
byla operace Lité olovo. 
Shehab z Islámského džihádu, po Hamásu druhého nejsilnějšího usku-
pení teroristů, prohlásil, že „nic takového jako příměří neexistuje a jeho
hnutí nebude nečinně přihlížet izraelské agresi." 

(IMRA, 12.1.11, ko)

Nad 4. číslem Katolického týdeníku
15. února tomu bude
400 let, co došlo v Pra-
ze u Panny Marie Sněž-
né k pogromu na fran-
tiškány, z nichž čtrnáct,
většinou Italů, to za-
platilo životem. Stalo
se tak za válečného
stavu. Císař Rudolf II.
se ocitl v úzkých - hro-
zilo mu, že jeho bratr
Matyáš, král uherský,
ho připraví o trůn. Za-
angažoval svého sy-
novce Leopolda, bisku-
pa v Pasově, a ten vy-
slal do Čech žoldnéř-
ské vojsko, jež se rych-
lou překvapivou akcí
zmocnilo Českých Bu-
dějovic, Tábora a Be-
rouna. Žoldnéři nako-
nec vyplenili Malou Stranu a Hradčany a chystali se zaútočit na Prahu.
Staré a Nové Město zachvátila panika. Rozšířila se zvěst, že nastane
vraždění evangelíků. Dosud totiž nevyprchala z myslí vzpomínka na
t.zv. bartolomějskou noc, kdy bezmála před čtyřiceti lety byli po stov-
kách zabíjeni na ulicích a v bytech Paříže evangeličtí hugenoti. V nasta-
lé psychóze se srotily veliké davy a napadly některé pražské kláštěry
jakožto pátou kolonu. Vztek si davy vybily hlavně na františkánech u
Panny Marie Sněžné (někdejším působišti Jana Želivského - že by to
bylo hrálo svou roli?). Ti byli asi nejméně vinni, zůstali však bez ochra-
ny, zatím co jezuitská kolej, považovaná všeobecně za největší žábu na
prameni, vyvázla bez úhony na základě zásahu několika šlechticů.
Pasovští byli nakonec stavovským vojskem rozprášeni a potulovali se
záškodnicky po jižních Čechách. Petr Vok z Rožmberka je musel ze
svých prostředků vyplatit.
Dnes jsou u Panny Marie Sněžné opět františkáni, kteří vzpomínají
oněch čtrnácti mučedníků, svých bratří, a snaží se nově dosáhnout jejich
blahořečení. Byly o to učiněny v průběhu staletí již dva pokusy, nikdy
se to však nedotáhlo z různých důvodů do konce.
Kulatému výročí hrozné události věnuje Katolický týdeník čtyři strán-
ky, na závěr však připojuje ještě článek historika Petra Hlaváčka z
Univerzity Karlovy, nesoucí název "České království mezi tolerancí a
násilím". V něm autor zdůrazňuje, že "země Koruny české představo-
valy na konci XVI. století jeden z nábožensky nejsvobodnějších regionů
Evropy". Dále říká: "Předbělohorská epocha se vyznačovala nebývalou
teologickou a spirituální pestrostí, houževnatým promýšlením
(staro)nových cest následování Krista i opravdovou snahou o nábožen-
skou toleranci, vyvolanou nutností vzájemného soužití několika křes-
ťanských církví." Nastupující protireformace po koncilu v Tridentu tole-
ranci nepřála. Vznikla dokonce myšlenka (nuncius Bonhommini r. 1585)
vystěhovat luterány a Bratří ze země a sloučit kališníky nuceně s kato-
lickou církví. Tolerance zašla na úbytě po Bílé Hoře. Článek končí slovy:
"České království se během několika desetiletí církevně-politického
útlaku stalo formálně katolickou zemí. Pod příkrovem barokní zbož-
nosti však klíčila i jistá lhostejnost k věcem náboženským." 

Jaroslav Kraus, 
Mariánské Lázně

nechodím, abych utrácel. Stačí mně
televize a někdy BLESK, tam jsou
příběhy, až se z nich hlava točí. Ale
to aby se člověk taky trochu poba-
vil."
Z takových a podobných hovorů
sousedských nebo u jednoho piva
vyplývá, že za nejdůležitější mají
lidé zdraví a v nemoci vidí největší-
ho nepřítele. O pomoc v nemoci žá-
dají svého lékaře, o pomoc v nejvyš-
ší nouzi žádají svůj stát. To je vše,
nač mají nárok a co nezbytně potře-
bují. V těchto převážně neosobních,
nelítostných mezích je jim souzeno
prožít celý život. Žádat víc je nero-
zumné. Vezměte, co je vám určeno
od kolébky po rakev.
Kdo nezná Boha a jeho adresu,
nemá jinou možnost, než vydat se
tomuto nelítostnému osudu. Když si
představím, za jak nízkými okny
sklepních bytů, jak je známe z ame-
rických filmů, žijí lidé bez naděje, že
se odtud kdy dostanou, zatrne mi v
šíji a zamrazí v zádech, že i já bych
tam mohl žít a skončit svůj život,
kdyby mne odtud nevyvedl Bůh.
Nepřestávám se tomu divit, že mi
otevřel, abych už neviděl a neslyšel
jen lidi, své známé a sousedy a sám
sebe, ale kazatele Kristova evange-
lia.
I vás zastihlo toto Boží řízení, slyšeli
jste evangelium a uvěřili, že na
místo, které hrozilo za tím nízkým
oknem marností a tichem smrti,
vstoupil člověk, Boží Syn a náš bratr
s vítězným Slovem, které proměnilo
Izajášovu naději v jásot nebeských i
pozemských zástupů a Kazatelovu
skepsi ve vzývání pravdy, kterou tak

jasnozřivě vyložili novozákonní
svědci a apoštolové Pavel, Jan a Petr.
Nechť vás nemate, že se proti tomu-
to vesmírnému převratu od odsou-
zení k odpuštění, tedy od smrti k
životu postavili blázni a tupci, aby
svým vzýváním nicoty a popíráním
Boha a jeho nesmírného odpuštění
překáželi nerozhodným lidem v
prozření a životodárném rozhod-
nutí.
Když reformace 15. a 16. století vrá-
tila zvěstování evangelia pod kritéri-
um Bible, všechny evangelické círk-
ve v Evropě se pokusily ve svých
Vyznáních postihnout, co je největší
a nejdůležitější ze všech Kristových
dobrodiní. Ostatně sama evangelia
prozrazují, co dávají na první místo.
Ježíš ve své modlitbě zvané Otčenáš
směřoval zařazením jednotlivých
proseb jednoznačně k tomu, aby
postavil věci svého Otce na první
místo. Je v tom pro nás důležité upo-
zornění, že věci naší zbožnosti jsou
až na druhém místě. Oslovovat a
poslouchat Boha musí mít přednost
před našimi osobními prosbami.
Avšak tam, kde se Ježíš setkává s lid-
skou nemocí nebo jinou nedostateč-
ností, dává přednost odpuštění hří-
chů před uzdravením chromých
nohou. 
Tak je tomu u Mk 2,1-12. Vy ten pří-
běh dobře znáte. Přinesli k Ježíšovi
ochrnutého člověka a Ježíš, místo
aby se věnoval jeho ochrnutým
nohám, prohlásí, že mu odpouští
všechny hříchy. Chce něco neobyčej-
ného říct, a to velmi důrazně. Co to
je? Předně, že přijímá a léčí celého
člověka, od hlavy k patě: odpouští
hříchy a ochrnutému tělu velí Vstaň

a choď. Když dnes přijde nemocný k
lékaři, doví se, zda je se svou nemo-
cí na patřičném místě. V jiném pří-
padě se doví, že musí postoupit k
odbornému lékaři, k internistovi
nebo chirurgovi. Je-li to duše, která
sténá, najde pomoc u psychologa
nebo psychiatra. Odpuštění, které
Ježíš dává, přináší nemocnému
osvobození, ulehčení, pokoj ve
všech ohledech. Ze společenství s
Ježíšem, z důvěry a víry v něho, což
je jediná podmínka podobná
30korunovému poplatku, aby Ježíš
vzal člověka za svého pacienta - ale
přednostně z jeho přítomnosti a las-
kavých slov vycházejí netušené
obrovské síly k ochraně, ke zdraví a
sjednocení lidské osobnosti. Ne-
představitelně bychom dospívali v
Krista, kdybychom z jeho školy neu-
tíkali, kde je odpuštění na začátku a
také na konci. Byli bychom zdravěj-
ší a spokojenější a pro království
Boží užitečnější. 
Zeptáte-li se na to člověka na ulici,
řekne vám, že má zájem o zdraví,
odpuštění ho tolik nezajímá. Ale
všimněte si, do jaké míry jde křesťan
v jeho stopách. Bere vážně svého
lékaře, ne dost vážně svého faráře,
často tak lehce, jak on bere sám sebe.
Starý zákon se shoduje s Novým 
v tom, že bez odpuštění není pravé
zdraví. Neodpuštěný hřích je rako-
vinou v našem těle. Naším hlavním
nepřítelem není nemoc a smrt, ale
hřích. Bojme se hříchu víc než ne-
moci. Nic důležitějšího a většího
nám nemůže Bůh dát než odpuštění
hříchů.

Josef Veselý

Co je v životě nejdůležitějšíZ církví doma i ve světě

„Nepředvídatelná přítomnost" je to, co
Petra Pitharta, dnes místopředsedu senátu
ČR, nesmírně zajímá. V důsledku toho se
vrací k „nezvládnuté minulosti", kterou
prožil na vlastní kůži. V rozhovoru s Mar-
tinem T. Zikmundem tak vznikla knížka
(Petr Pithart-Martin T. Zikmund: „Ptám
se, tedy jsem", Portál 2010, 278 stran), v
níž se tento evangelický farář stává jeho
„zpovědníkem". Poznáváme zde, co Pit-
harta od dětství formovalo. Vyjadřuje se
poutavě i v obsáhlejších líčeních, zaujme i
zdánlivými detaily, potěší osvěžujícími
perličkami. Zprvu na sebe hledí pomalu jak
na dítě „retardované" vězněním otce za
protektorátu v Dachau, posléze jeho promi-
nentní kariérou diplomata a v důsledku
toho nehostinným pražským internátem.
Rodiče žili převážně v Bělehradě a ve Fran-
cii. Připomenut je záblesk šťastných dět-
ských chvil u prarodičů v Luhačovicích,
jinak se zpovídaný cítí být původem jaksi
„odnikud". Celkem přirozeně se jako nada-
ný student práv stylizuje do polohy roze-
vlátého básníka a je vtažen, snad i načína-
jícím kvasem oblevy, vstříc šedesátým
letům, do komunistické strany. 
Bod zvratu je popsán v kapitole „Provalila
se ke mně svoboda". Posléze i deziluze z
politických poměrů, netoliko okupace vedla
Pitharta, že společně s Pavlem Rychet-
ským vystoupili z KSČ. Následně byl z
partaje vyškrtnut, posléze vyloučen. A vše
dovršeno podpisem Charty 77. Vyléčen z
dubčekismu, přece jen snad podléhal iluzi,
že „kdyby se Dubček a spol. postavili vzdo-
rem, miliony by šly za nimi". Nešly by;
můžeme se zde ovšem přít o „kdyby". Pro-
zřel snad jediný interbrigadista František
Kriegel, zástupce Lidových milicí z roku
1948, oceněný za tuto úlohu Řádem rudé
hvězdy a Řádem práce, poradce Fidela

Castra z 60. let. Není náhodné, že právě
jeho pokání bylo pozdní a účinné, když jako
vlastenec nepodepsal Moskevský protokol a
naopak podepsal Chartu 77. Idealizací
osmašedesátého roku je ovšem Pithartova
these, že „Osmašedesátému nechyběly
ideje, přebývalo v něm nadějí, ale chyběla
mu poslední věrohodnost". To poslední je
určitě správně. Nadějí jsme se naivně chá-
pali. Ideje, vzešlé od komunistů, kteří
nemohli popřít sami sebe, scházely. Od bol-
ševismu coby zrůdnosti, se veřejně neod-
vážil distancovat nikdo z nich. Nakonec i
potřebu obnovit klasickou sociální demo-
kracii vyslovila jen hrstka lidí.
Logicky třetím obdobím, jemuž je výrazně
věnována pozornost, je ono popřevratové.
Všechna čest Petru Pithartovi, že důsledně
odmítá o něm hovořit jako o revolučním.
Zde čtenář najde dlouhou řadu událostí a
postojů z první ruky, jež nebyly dosud
publikovány, nebo již zapadly. Do popředí
vystupuje Pithart jako politik snad málo
ambiciózní, který vstoupí do otevřených
příležitostí, ať už v čele Občanského fóra
nebo předsedy české vlády, který se bránil
krajním trendům, zvl. tzv. „druhé revolu-
ci". Schopný ustoupit za nové situace a
znovu se angažovat, kde třeba. Pouhý
výčet zajímavých komentovaných témat a
událostí, namnoze dosud aktuálních i žha-
vých (i atraktivních: návštěva u Fidela!),
také vztah ke křesťanství, by přesáhl rozsah
této statě. Jde spíše o pozvání k četbě, která
stojí za to a rozhodně zaujme. Ptát se
můžeme spíše, co snad schází. Určitě chybí
podivná akce prezidenta Havla, který
ostentativně odmítal nahlížet do materiálů
spolupracovníků STB a těsně před volbami
torpédoval rozporuplnou postavu Josefa
Bartončíka. O novodobé historii Lidové
strany mnoho nenajdeme. Petr Pithart je

přitom následovníkem Josefa Luxe, sám
jím byv vyzván, nakonec vstoupil do
KDU-ČSL a v knize mu vzdává hold. Ob-
držel-li Petr Pithart Cenu Františka
Kriegela "Za občanskou statečnost" z roku
1991, udělenou Nadací Charty 77 za po-
stoje při dělení Československa a za proti-
korupční jednání, zajímalo by nás určitě
více faktů právě o protikorupčním jednání,
v němž sám excelentně obstál, ač odsouzen
nebyl nikdo a věc je podnes nanejvýš nalé-
havá. Zřejmě v nutném zúžení knihy
nebyly kladeny otázky směrem k manželce
a dětem. Určitě však stálo za to zařadit
jmenný rejstřík pro snadnější orientaci v
textu a vracení se k němu. Od věci by
nebylo ani ilustrovat témata či období,
dosud nepublikovanými fotografiemi. Be-
zesporu však čtenáře přidrží při knize
pouhá slova, evokovaná partnerem v roz-
hovoru Martinem T. Zikmundem a poda-
ná skromným, leč zásadovým senátorem
Petrem Pithartem.

Jan Kašper

Nepředvídatelná přítomnost
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Chile je stát, o kterém u nás ve
zprávách příliš neslyšíme, pokud
nejde o nějaké neštěstí, jakým byli
např. loni zavalení horníci, kteří jen
zázrakem přežili řadu dní pohřbe-
ní hluboko pod zemí. Ze školy si
možná pamatujeme na dříve oblí-
bené hnojivo chilský ledek, starší si
připomenou vojenský puč v sedm-
desátých letech minulého století.
Ten, kdo by se chtěl o této zemi i o
problémech lidí, kteří zde žijí, do-
zvědět víc, má možnost první pá-
tek v březnu (4. března) navštívit
některé z ekumenických modliteb-
ních shromáždění Světového dne
modliteb. Letos totiž liturgii připra-
vily ženy z Chile.
Chilská republika se rozkládá mezi
Tichým oceánem a Andským hor-
ským hřbetem v nejjihovýchodnější
části Jižní Ameriky. Hraničí na se-
veru s Peru, na východě s Bolívií a
Argentinou, na jihu s Antarktidou
a na západě ji omývá Tichý oceán.
Území Chile zabírá plochu 756950
km2, táhne se v délce 4780 km od
hranic Peru až k mysu Horn a má
průměrnou šířku 200 km. Nejzá-
padnějším bodem je Velikonoční
ostrov. Chile uplatňuje i právní ná-
rok na část Antarktidy. Země je z 80
% hornatá. Najdeme tu na severu
pouště, po celé délce území hory,
jejichž vrcholky jsou pokryty věč-
ným sněhem, na jihu travnaté prérie
nebo stepi a na nejzazším jihu polár-
ní pustiny. Vzhledem k rozmanitos-
ti klimatických podmínek žijí v
Chile velmi rozličné druhy zvířat.
Jsou to například lamy huanaco,
předchůdci dnešních velbloudů, a
jejich domestikovaní příbuzní alpa-
ky a vikuně, tučňáci, nepřeberné
množství různobarevných ptáků,
modré velryby a mnoho dalších
mořských živočichů. Z rostlin tu na-
jdeme kaktusy, trnité křoviny, roz-
sáhlé plantáže zeleniny. V lesích
převažují duby, modříny a jiné jeh-
ličnany, typická je copihue, která
náleží do čeledi orchidejí. V horách
rostou starobylé araukárie, posvát-
ným stromem je canelo.
Chile je zemí, kde na severu v mi-
nulosti žili Inkové, původními oby-
vateli střední a jižní části území
jsou Araukáni (Mapuche). V 16. sto-
letí vtrhli do Chile španělští doby-
vatelé a původní obyvatele si pod-
manili. Chile získalo nezávislost 18.
září 1810 a toto datum se zde slaví
jako Den národní nezávislosti. V r.
1879 vznikl konflikt kvůli těžbě
ledku a vedl ke 4 roky trvající válce
s Peru a Bolívií. K těžké hospodář-
ské krizi došlo po první světové
válce, když se na trhu objevil uměle
vyráběný ledek z Evropy.
V roce 1970 byl demokraticky zvo-
len prezidentem Salvator Allende.
Koncem roku 1973 armáda a poli-
cie provedly státní převrat. Byl
nastolen velmi represivní systém
vládnutí, který stál život 5000 oby-
vatel, mnoho jich zmizelo nebo
bylo uvězněno. Po 17 letech diktá-
torského režimu se Chile začalo
transformovat, ale politické rozdě-
lení, které je zdrojem konfliktů a
nepokojů, trvá. Významnou úlohu
prostředníka hrají církve, které usi-
lují o smíření.
Chilská republika je založena na
třech pilířích státní moci (zákono-
dárné, výkonné a soudní). Prezi-
dent je volen na čtyři roky tajným
hlasováním, stát má parlament a
senát, soudy jsou nezávislé.
Chile se dělí na 15 regionů, v čele

každého stojí regionální guvernér.
V lednu 2006 si Chilané zvolili do
čela první prezidentku.
Těžiště hospodářství je ve vývozu
nerostných surovin. Chile je největ-
ším světovým vývozcem mědi.
Důležitou položkou exportu je dře-
vo. Zemědělství se soustřeďuje do
centrálního údolí. Pěstuje se pšeni-
ce, kukuřice, žito, rýže, cukrová ře-
pa, brambory. Víno, zelenina a
ovoce se i vyváží. Živočišná výroba
je zastoupena chovem hovězího
dobytka, ovcí, vepřů a koz. Chile je
i světovým vývozcem ryb.
Turistický ruch je významným
zdrojem příjmů. Turisty lákají nej-
sušší pouště světa, nádherné ticho-
mořské pobřeží, vrcholky And, fas-
cinující vodopády, patagonští tuč-
ňáci.
Životní úroveň mnoha obyvatel je
poměrně nízká. Odhaduje se, že ví-
ce než 34 % obyvatelstva žije v chu-
době a 12 % v extrémní bídě. Na-
proti tomu 20 % obyvatelstva vlast-
ní 80 % národního bohatství. Mini-
mální měsíční mzda je 165 000
pesos, to je asi 333 amerických do-
larů. Tuto minimální mzdu pobírá
podle odhadu asi 10 % pracujících.
Zákonem je zakázáno zaměstnávat
děti do 15 let, ale zákon se nedodr-
žuje.
Problémem je znečišťování životní-
ho prostředí, přelidnění v hlavním
městě, špatné perspektivy pro mla-
dé lidi, konzumace drog, prostitu-
ce, nefunkční rodiny.
Nejpočetnější skupinou obyvatel-
stva jsou mestici a Španělé. 75 %
obyvatelstva žije v centrálním údo-
lí, z toho 45 % v hlavním městě
Santiagu. Chile má celkem 17 mili-
onů obyvatel. Jen 7 % patří k pů-
vodnímu obyvatelstvu, a to z 85 %
k Araukánům (Mapuche) - viz foto.
Silné skupiny emigrantů přišly z
Evropy, Asie, Oceánie a Latinské
Ameriky.
89 % obyvatelstva se hlásí k Řím-
skokatolické církvi, 10 % jsou pro-
testanti – metodisté, luteráni, angli-
káni, pravoslavní, baptisté a pres-
byteriáni, zbytek tvoří menšiny.
Kromě oficiálních vyznání existuje
místní náboženská kultura, ve kte-
ré se mísí víra, folklor a zvyky.
Např. Araukáni (Mapuche) mají po
předcích zděděný způsob, kdy
srdce promlouvá prostřednictvím
hudby. Jejich chrámem je přírodní
svaté místo pokryté nebeskou klen-
bou, kde dnem i nocí vzývají boha
Ngeenechen, který je mužem i že-
nou.
Gramotnost je v zemi vysoká, pro-
tože právo na vzdělání je zakotve-
no v ústavě. Úředním jazykem je
španělština. Odhaduje se, že číst a
psát neumí jen něco přes 3 % oby-
vatel do 20 let. Školní docházka je
povinná pro děti od 5 do 17 let. Na
střední školy navazují univerzi-
ty nebo specializované technické
instituty. Chile má 25 státních uni-
verzit, ostatní jsou soukromé.
V Chile se zachovaly památky
předkolumbovské kultury. V pou-
šti Atacama to jsou galitické stavby,
opevněné vesnice a jeskynní malby.
Po celé délce území nacházíme pet-
roglyfy – kresby na kameni, a po-
stavy zvané geoglyfy, nakreslené
ve volném prostoru na poušti. Zná-
má je diaguitská kultura, prezento-
vaná kulovitými hrnci a džbány.
Jsou patrné i stopy Inků.
V koloniálním období vznikly nád-
herné stavby, kostely, muzea. Boha-

tou architekturou je známý ostrov
Chiloe. Na Velikonočním ostrově je
národní park Rapa Nui se stavbami
a sochami z vulkanických hornin a
ohromnými kamennými sochami
moais. Kulturní bohatství země
inspirovalo mnohé umělce a spiso-
vatele. Dva chilští spisovatelé do-
stali Nobelovu cenu za literaturu:
Gabriela Mistral v roce 1945 a Pablo
Neruda v roce 1971.
Výsledkem špatného využívání
přírodních zdrojů a nekontrolova-
ného růstu měst je zhoršení život-
ního prostředí, následkem jsou
různé choroby. Odvádění biologic-
kých i fyzikálních odpadů do vod-
ních toků škodí ptákům i rybám a
ničí rostliny. Semena místních plo-
din se používají na výrobu bioply-
nu a pro obživu obyvatelstva slou-
ží semena dovážená. Přírodní záso-
bárny vody jsou využívány při
těžbě kovů a výstavbě vodních ná-
drží pro výrobu elektrické energie.
Státní zdravotní politiku řídí minis-
tr zdravotnictví. Je zajišťována ve-
řejná primární zdravotní péče. To
znamená pravidelné lékařské pro-
hlídky, očkování a první pomoc pro
děti. Velkým problémem u školní
mládeže je zvyšující se obezita.
Byla ustanovena komise AIDS, kte-
rá eviduje nemocné a organizuje
jejich léčbu. Téměř milion lidí trpí
depresemi.
Mezi známé ženy patří Gabriela
Mistral, nositelka Nobelovy ceny
za literaturu, Violetta Para, spisova-
telka, zpěvačka a malířka, a součas-
ná spisovatelka Isabela Allende. V
politice vynikla prezidentka Mi-
chelle Bachelet Jeria. Na pracovní
trh však ženy pronikly poměrně
nedávno. Podle vládních zdrojů
představují 37 % pracovních sil v
zemi. Uplatňují se v méně prestiž-
ních profesích. Rozdíl v příjmech
proti mužům je 33 až 38 %. Zákoník
práce zaručuje těhotným ženám a
matkám novorozenců určité úlevy,
skutečnost je však jiná.
Chile je na prvním místě ve výsky-
tu domácího násilí v Latinské Ame-
rice. Dokonce se mluví o femicidě,
kdy ženy v důsledku domácího
násilí umírají. Zakládají se státní,
církevní i soukromá střediska, kte-
rá pomáhají obětem domácího
násilí a starají se o ochranu žen a
dodržování jejich práv. Zákon o
domácím násilí stanoví, že stát má
povinnost předcházet domácímu
násilí a poskytovat ochranu obětem
násilí.
Světový den modliteb v Chile zahá-
jil svou činnost v roce 1980, zpočát-
ku v rámci Ekumenického sdružení
žen Latinské Ameriky. V říjnu 2000
byl na národním plenárním zase-
dání tohoto sdružení zvolen národ-
ní výbor SDM, který vypracoval
systém sítě, spojující církevní a
sociální organizace v ekumenickém
svazku. Příprava materiálů pro rok
2011 přispěla k oživení modlitební-
ho hnutí v Chile.
Český výbor Světového dne modli-
teb v současné době jedná s naším
velvyslancem v Chile, panem
Zdeňkem Kubánkem, o konkrét-
ním zaměření letošní sbírky. Spo-
lečná celorepubliková sbírka má
vyjádřit poslání Světového dne
modliteb: poznávat - modlit se - ko-
nat (pomáhat).
Část loňské sbírky ve výši 4000
euro tak putovala do Německa a
podpořila projekty německých ses-
ter v Kamerunu. Část ve výši 20300
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Světový den modliteb letos z Chile

Fjodor Michajlovič Dostojevskij
(*11.11.1821 v Moskvě, +9.2.1881 v
Petrohradě) měl zbožnou matku a
tvrdého otce - vojenského lékaře.
Od mládí pozoroval sociální pro-
blémy, dostal se mezi radikální
"petroševce", byl za to odsouzen
nejprve k smrti, ale místo toho pro-
šel vězením, vyhnanstvím na Si-
biři (Omsk) a službou ve vojsku
(Semipalatinsk). Po návratu do Pe-
trohradu (1860) cestoval po zápa-
doevropských zemích a od r. 1873
se zcela věnoval spisovatelství.
Během pohnutého života získal
mnoho zkušeností a hluboko na-
hlédl do lidských povah. To se odráží v jeho dílech, z nichž jsou nej-
známější Zápisky z mrtvého domu (1861-62), Zločin a trest (1866),
Idiot (1867-68), Běsi (1870-71), Deník spisovatele (1873.76.77) a Bratři
Karamazovi (1878-80). Psal i povídky a divadelní hry, pracoval také
jako redaktor. Distancuje se od domýšlivého individualismu, anar-
chismu a dokonce všeho revolučního. Zabývá se propastnou psycho-
logií člověka všech společenských vrstev a nabádá jej, aby se pokor-
ně vrátil k Bohu, který odpouští kajícníkům a otevírá cestu slabým.
Svým dílem podnítil četné myslitele - filosofy i teology- a umělce. 
"Oba byli bledí a hubení; ale v těchto bledých a nemocných obliče-

jích již zářily ranní červánky nové budoucnosti, úplného vzkříšení
pro nový život." (Zločin a trest)

Bohuslav Vik

Výročí známého ruského
spisovatele

Kč podpořila domácí projekt Do-
mova svaté Rodiny, kam byla
zakoupena polohovací lůžka.
Shromáždění světového dne mod-
liteb se u nás konají už téměř 70 let
a 30 let se podílejí i ženy z Římsko-
katolické církve. Jejich příprava a
účast na nich dává poznat, jak žijí
lidé v různých koutech světa a 
s jakými problémy se potýkají.
Účastníci shromáždění se pak do-

vedou lépe vcítit do jejich starostí a
mohou jim pomoci jejich problémy
řešit.
Zájemci o program SDM mohou
požádat předsedkyni českého vý-
boru, farářku Církve českosloven-
ské husitské Alenu Naimanovou z
Rychnova nad Kněžnou na mailu:
naina@seznam.cz 

Helena Bastlová

„Jděte ke všem národům a získávejte mi učedníky!" Tento příkaz zanechal náš
Pán Ježíš Kristus všem svým následovníkům, tedy i nám. V době komunis-
mu bylo prakticky nemožné, aby z Československa byl někdo vyslán jako
misionář k pohanským národům. Mám velikou radost, když smím číst nebo
slyšet o Moravanech, kteří v 18.století vyslali z jednoho sboru v Ochranově
víc než 200 misionářů na všechny strany světa. Již 21 let máme svobodu a
neomezené možnosti plnit program svého Mistra při nesení evangelia. 
Po dlouhých modlitbách jsme se dožili vzácné chvíle, kdy v neděli 14.listo-
padu 2010 byl na službách Božích vyslán z Evangelického a.v. sboru ČCE v
Českém Těšíně bratr Martin Stařičný do misijní práce v Africe. Byl vyslán
přes Wycliffovu misii, aby se jako počítačový odborník podílel na podpoře
překladu Bible do afrických jazyků. Místem jeho půlroční misijní služby se
stala Nigérie, kde spolupracuje s bratrem Janem Vaňáčkem z Brna. 
Jsme velmi vděční Pánu, že oběma bratřím vložil do srdce touhu podílet se
na plnění Kristova příkazu a dal jim rovněž dostatek odvahy jít do cizího
světa, kde křesťanům hrozí mnohá nebezpečí. Jsme velmi vděční všem bra-
trům a sestrám, kteří se za ně pravidelně modlí a pravidelnou finanční pod-
porou se podílejí na plnění Kristova příkazu. Je to pro nás důvod k veliké
radosti, že i my evangelíci se podílíme na nesení Kristova evangelia náro-
dům, které s velikou touhou na ně očekávají. Kéž by se naše radost roz-
množila, aby i z naší církve vyšli další stateční pracovníci do Božího díla.

Mgr. St. Kaczmarczyk, farář v důchodu
Více o misionářích z Česka se dozvíte na stránkách www.wycliffe.cz

Plnit Kristův příkaz – 
naše jedinečné poslání!



Tak se nazývá každé, nejen 33.set-
kání evropské mládeže v nizozem-
ském Rotterdamu. Více než 30 tisíc
mladých lidí se setkalo od 28. 12.
2010 do 1. 1. 2011, aby mohli prožít
závěr roku trochu jinak. Tato setká-
ní jsou organizována ekumenickou
komunitou Taizé. Je to ekumena v
praxi, neboť většina účastníků byla
ubytována v rodinách a také sbory
otevřely své prostory. Byla to příle-
žitost prožít živé společenství, obje-
vovat kulturu jiného národa, modlit
se společnými zpěvy i tichem, otev-
řít se kráse společenství s Bohem,
poznávat světlo naděje, prohlubo-
vat svoji víru. Byl to velký zážitek i
pro celé město, které přijalo poutní-
ky velmi pohostinně , přestože
téměř polovina města jsou musli-
mové a i starosta města Ahmed
Aboutaleb je muslim, ale dobře s
organizátory spolupracoval.
Tématem setkání byla radost, sou-
cit, odpuštění. V Koutku písmáka
ET-KJ můžeme již delší dobu sledo-
vat "Zpěvy a modlitby z Taizé", tak
si již trochu dovedeme část progra-
mu představit.
Setkání v Rotterdamu svými dopi-
sy pozdravila i řada význačných
osobností náboženského i politické-
ho života. Stojí za to se s některými
myšlenkami seznámit.
Moskevský patriarcha Kirill:
...vybízím vás, abyste ve svém živo-
tě zůstali věrni přikázáním Blaho-
slavenství, aby svět okolo vás na-
lezl a přijal za své poklad pravdy
Boží – zdroj pravé radosti a naděje,
která nikdy nezklame...

Canteburský arcibiskup Rowan
Wiliams:
...když je tedy dán podíl na Božím
životě – protože jsme součástí živo-
ta těla Kristova – jsme zavázáni být
ve spojení s tou nejvzácnější rado-
stí. Není to jen veselí nebo dobrý
pocit, ale hluboké vědomí, že jsme
doma tam, kde je cosi pravého a
pravdivého...
papež Benedikt XVI:
...Bůh vede k pramenům radosti.
Společně objevujeme, že tato radost
vás neodvádí od solidarity s utrpe-
ním lidstva, ale je úzce spojena se
spolehnutím se na Boha. Životem z
této důvěry, jejím přijetím dovolíte
radikální obnovu lidské bytosti,
kterou přináší Kristus, a tak budete
mít odvahu jít proti proudu tam,
kde je to nutné...
Konstantinopolský patriarcha Bar-
toloměj:
...vaše pouť v Rotterdamu je prozá-
řena poselstvím radosti, o kterém
vaše setkání vydává svědectví.
Radost je totiž nejkonkrétnějším
projevem vzkříšení; musí se číst na
tvářích, překypovat za hranice círk-
ve a inspirovat všechny skutky kaž-
dodenního života...
Nástupcem zakladatele komunity v
Taizé bratra Rogera se stal, na jeho
přání, bratr Alois. Ten měl každý
den k účastníkům promluvu v
kryté hale výstaviště. V poslední
den minulého roku řekl:
...radost, soucit, odpuštění – tyto tři
hodnoty evangelia, nad kterými jsme se
během těchto dnů zamýšleli, jsou sku-
tečnosti, které mnozí lidé intenzivně

zakoušejí. Mnoho lidí v dnešní době
opravdově hledá smysl života, ale
nemůže věřit v Boha, který je osobně
miluje. Je pro ně osobně nepředstavitel-
né, že by jim byl Bůh nablízku, a přesto
se srdce člověka nepřestane ptát po
Bohu. V každém muži, v každé ženě i
dítěti je touha milovat a být milován,
touha být rozpoznán ve své lidské
důstojnosti, touha po lásce, která nikdy
nepomine. Nevyjadřuje tuto touhu po
nepřestávající lásce stesk po Bohu?
Je možno v moderním světě věřit v
Boha? Víra se dnes zažívá spíš jako
riziko. Riziko důvěry. Abychom byli
schopni podstoupit toto riziko, jsou
zapotřebí všechny naše lidské schopnos-
ti, a to srdce i mysli. I když jsme věřící,
občas se dost nesnažíme prohloubit
svou víru. Občas zjišťujeme, že úroveň
našich znalostí víry zůstává pozadu za
poznáním získaným v jiných oblastech
života. A tak je důležité hledání osobní-
ho vztahu k Bohu. Jak takový vztah pro-
hlubovat? Jak v něm posilovat naději?
Tím, že se budeme snažit uskutečňovat
těch několik slov, kterým jsme z evange-
lia porozuměli. A můžeme se sami sebe
ptát: Která slova evangelia se mě dotkla
tak, že je chci uskutečňovat dnes i v
budoucí době? Naději v Krista může
druhým předávat každý z nás. Pak mů-
žeme být překvapeni: když předáváme
poselství o Kristově zmrtvýchvstání,
sami mu můžeme stále lépe rozumět.
Ano, odvažme se předávat svým živo-
tem ostatním tuto zvěst evangelia, tuto
naději na věčnou lásku. A postupně
sami objevíme, že Bůh je zde, je nám
nablízku, skrze svého Ducha v nás pře-
bývá. Jako věřící nenásledujeme nějaký

Pouť důvěry na zemi Bohoslužby
CHRUDIMSKÝ SENIORÁT

Českobratrská církev evangelická
BRANDÝS NAD ORLICÍ, Ne 8.30
Českých bratří č. 223, f L.Ondra
BUČINA, Ne 10.00
Bučina č.1, Vysoké Mýto, f L. Cha-
loupka
BUKOVKA, Ne 9.30
Bukovka č.59, Lázně Bohdaneč, 
a H. Schusterová
ČÁSLAV, Ne 9.00
J. Karafiáta č.159, f Pavel Jun
ČESKÁ TŘEBOVÁ, Ne 9.00
Riegrova  23, f D. Hurtová
DVAKAČOVICE, Ne 9.00
Dvakačovice č. 32, Hrochův Týnec,
a L. Havelka
DŽBÁNOV - ÚSTÍ NAD ORLICÍ, 
Ne 8.30 Ústí, 10.00 Džbánov
Voděrady - Džbánov č.4, Vysoké
Mýto, f J.Kvapil
HEŘMANŮV MĚSTEC, Ne 9.00
Zahradní 537, f J.Plecháček
HORNÍ ČERMNÁ, Ne 8.45
Horní Čermná č.2,  f  J. Keller
HRADIŠTĚ, Ne 9.30
Hradiště č.15, Nasavrky, f J. Kučera
CHOCEŇ, Ne 10.00
Žerotínova 94,  f M.Ondrová
CHRUDIM, Ne 9.00
Pardubická 324, f A.Lavická
CHVALETICE, Ne 10.00
Hornická Čtvrť č.65, k M.Středa, 
a M. Hübner
LANŠKROUN, Ne 9.00
Českých bratří č.654, f D.Tomeš
LITOMYŠL, Ne 9.00
A.Tomíčka 69,  f V. Pleskotová
LOZICE, Ne  10.00
Lozice č..53, Luže, j R. Kučerová, 
a J. Kučera
OPATOVICE, Ne 9.00
Opatovice č. 5, Čáslav, a P. Jun
PARDUBICE, Ne 9.00
Hronovická č.25, f D.Ženatý
PŘELOUČ, Ne 9.00
Českobratrská č. 86, 
f H. Schusterová
SEMTĚŠ, Ne 10.30
Semtěš č.69 , Čáslav, j Hynek Schus-
ter, a J. Plecháček
SLOUPNICE, Ne 9.00
Dolní 80, f P. Peňáz
TRNÁVKA, Ne 8.45
Trnávka 66, Přelouč, f M. Hübner
VILÉMOV U GOLČOVA JENÍKOVA,  
Ne 10.00
Vilémov u Golčova Jeníkova 162, 
f V. Syrovátka
VYSOKÉ MÝTO, Ne 9.00
Javornického 49,  f L.Havelka

Církev bratrská
BYSTRÉ, Ne 9.30
Bystré č.82, k R. Toušek
ČESKÁ SKALICE, Ne 9.30
Tyršova 285, k P. Asszonyi
NÁCHOD, Ne 9.30
Purkyňova 584, k R. Staněk
NOVÉ MĚSTO NAD METUJÍ, Ne 9.00
K Sirkárně 1506, k J. Hábl
TRUTNOV, Ne 9.00
Lomní 103/9, k J. Šrámek
ČESKÁ TŘEBOVÁ, Ne 9.00
Tykačova 1183, k P. Kučera
HRADEC KRÁLOVÉ, Ne 10.00
V Kopečku 89, k M. Legát
CHRUDIM, Ne 9.00
Slezská 514, k P. Jelínek
LITOMYŠL, Ne 9.00
Nádražní 526, k D. Smetana
VYSOKÉ MÝTO, Ne 10.30
Javornického 49, k  P. Pýter
PARDUBICE, Ne 9.00
Lonkova 512 – Archa, k S. Jindra

Bratrská jednota baptistů
PARDUBICE, Ne 9.00
Sladkovského 521/38, k L. Šíp
VYSOKÉ MÝTO, Ne 9.30
Pražská 72, k V. Zeman

ideál, ale jdeme za osobou, Kristem.
Nejsme sami, protože on je před
námi.Každý z nás, i když jsme chudí a
zranitelní, je povolán, aby odrážel ve
svém životě Kristovu svatost. Všichni
můžeme předávat svým bližním malé
světýlko. A Boha nikdy neunaví naše
nové začátky. Můžeme věřit, že spole-
čenství s ním je možné.Nemusíme se
nechat unavit tím, že stále znova
musíme vynakládat úsilí jako pokorní
lidé, kteří důvěřují v Boží milosrden-
ství.
A tak si myslím, že radost, soucit,
odpuštění i výzva k uskutečňování
těch několika slov, kterým jsme
porozuměli z evangelia, se z Rot-
terdamu dotýká i nás, bez ohledu
na věk.

Jan Trnka
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V oddíle tiskové zprávy na inter-
netové adrese www.cvvm.cas.cz
najdeme mnohé zajímavé výsledky
sociologického průzkumu u nás.
Nedávno jsem byl upozorněn na
tam uveřejněnou studii z 21.12.2010
o názoru na manželství a rodinu.
1200 respondentů odpovídalo na
připravená tvrzení svým souhlasem
nebo nesouhlasem. Odpovědi jsou
uváděny dvěma čísly: První je pro-
cento těch, kdo souhlasili, za lomít-
kem pak těch proti. Zbytek do 100%
jsou ti kdo nevěděli, nerozuměli,
nebo neodpověděli. 
Průzkum se provádí opakovaně, a
tak výsledky jsou k dispozici za roky
2003, 2005, 2006, 2007, 2009, 2010 a
dovolují předvídat další vývoj .
Uvádím několik vybraných položek
(ano/ne):

Je v pořádku, když spolu lidé žijí,
aniž by plánovali sňatek. 
46/20 40/22 42/19 43/17 49/17
55/15 
Pokud žijí oba rodiče se svými dětmi
ve společné domácnosti, není nutné,
aby byli manželé. 
31/36 28/37 32/35 33/32 38/30
46/26 
Pro výchovu dětí je velmi důležité,
aby měli jejich rodiče uzavřen sňatek.
52/24 50/27 44/31 41/31 36/38
31/45 
Ženatí muži a vdané ženy jsou obec-
ně spokojenější než svobodní. 
43/19 42/18 41/20 38/21 33/28
30/28 
Lidé, kteří chtějí mít děti, by měli
nejdříve uzavřít sňatek. 
59/18 58/16 47/23 45/22 42/27
40/34 

Není správné, aby spolu žili partne-
ři v jednom bytě, pokud nebyli od-
dáni. 
16/51 13/54 10/63 9/62 11/64
11/68 
Manželství je zbytečná instituce.
6/68 6/70 9/69 9/61 10/61 14/55 
Jeden rodič může vychovat dítě
stejně dobře jako oba rodiče spo-
lečně.
- - - - - 45/31 

V podstatě jde o společenskou revo-
luci, která zásadně mění nejen kul-
turní hodnoty, vztahy mezi lidmi a
zajištění výchovy dětí ..., ale i věci
tak pragmatické, jako je občanský
rejstřík, důchodové zabezpečení a
bytová výstavba.
Změnu zřejmě nastartovalo hospo-
dářské osamostatnění ženy. Vývoj se

O manželství a rodině

NOEMI
WWW.NOEMKA.COM

* Seznamka pro křesťany
* Pobyty pro nezadané

Přihlášeno přes 2000
osob z ČR a Slovenska.
Zaslání bližších info/při-
hlášky:

Tel/SMS: +420 777222877
info@noemka.com
Noemi, Na Mušce 1124,
53401 Holice, ČR

č. 7

může ještě zvrátit, ale může vést
také k renesanci matriarchátu, pří-
padně ke kolektivizaci až zprůmy-
slnění výchovy dětí (nikoliv nutně
zestátnění!), jak je znala řecká Spar-
ta nebo židovské kibucy v Izraeli.
Ni-koliv nevýznamné je i nevyhnu-
telné oslabení zvěstnosti a mravní
síly mnohých biblických vyprávění,
napomenutí a přikázání, v nichž
rodina a rodičovství jsou nejen
nezpochybnitelnou hodnotou, ale i
autoritou.
Řečnění zde moc nepomůže.
Ponechávat věci bez povšimnutí
však asi rovněž ne. Problém je v
tom, že o proměnách společnosti
neradi uvažujeme, ... nadto aby-
chom se pokoušeli nějak je ovlivnit.

Ilja Herold, 
iherold@upcmail.cz

Roli „poslední instance pro tajem-
ství všeho druhu" či jakéhosi „pape-
že pro údaje (Datenpapst)" odmítá
Joachim Gauck v závěru rozsáhlého
rozhovoru, který v týdeníku Die
Zeit (č. 4/2011, s. 6) zabírá celou stra-
nu velkého formátu. 
Rozhovor se týká převážně činnosti
internetového serveru WikiLeaks,
specializovaného dlouhodobě na
„průsaky" utajovaných informací
všeho druhu. Nyní jednasedmdesá-
tiletý bývalý evangelický farář, který
v letech 1990 až 2000 vedl úřad pro
správu dokumentace Stasi (výcho-
doněmecké obdoby československé
Státní bezpečnosti) a loni kandido-

val na funkci spolkového prezidenta
(protikandidátovi podlehl až ve dru-
hém kole), se především přimlouvá
za dodržování demokratického
právního pořádku. Upozorňuje, že
transparentnost (průhlednost) sama
o sobě není žádnou hodnotou a pro-
hlašuje: „Potřebujeme tajemství,
neboť nejsme dokonalí. Nejsme totiž
Stvořitelem, ale částí světa, který byl
před námi a bude po nás. Proto
nikdy nevíme vše. Tajemství tudíž
zůstává součástí našeho života." Na
druhé straně Gauck říká, že „stát,
který kupuje nelegálně získané
údaje z daňové oblasti, oslabuje svoji
pozici vůči lidem, kteří možná nevy-

dávají chráněné informace pro pení-
ze, nýbrž z etických důvodů." (V
pozadí jsou okolnosti nedávného –
mimochodem velice účinného –
daňového dovýběru u chronických
německých daňových únikářů.)
Rozhovor považuji za podnětný i
pro oblast jiného tajemství než stát-
ního, podnikového apod. Tradiční
obraz evangelické fary jako „skle-
něného domu" (tedy, vyjádřeno
moderně, jako scenérie jakési per-
manentní „reality show") Gauck,
troufám si z vyčteného dovodit,
nesdílí.

František Schilla

Tajemství a lidská nedokonalost
(Joachim Gauck k činnosti WikiLeaks)



Asszonyi Jan – Sedm darů milosti 3. (Dar učit) . . . . . . . . . . . 18
(AŠ) – Výlet se vzpomínkou a uctěním památky . . . . . . . . . . 15
Balabán Milan - Benešovy a Vaďurovy Pradějiny . . . . . . . . . 23

- Když mysl zalétá v dál a pravda vyžaduje vůli 
(J. S. Trojan) (RE) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 25

- Laskavé stezky Věry Ludíkové . . . . . . . . . . . . . . . . 24
- Malé úvahy s olivovými lístky – J. Kubáčová (RE) . . 26
- Způsoby víry . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23

Balcar Adam – Církev závislá na zadluženém státě? . . . . . . . 4
- Ještě ohlédnutí za letošními povodněmi . . . . . . . . . 34

Bárta Marek – Přistupme směle k trůnu milosti 
(Žd 4,14-16) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5

Bartošek Josef – Stále mám naději (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
Bastlová Helena – Světový den modliteb 2010 

(podle materiálů SDM) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3
bok – Instalace bratra Pavla Černého . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2

- Za Václavem Šíblem (5.6.1929-27.2.2010) . . . . . . . . . 9
Brodská Daniela – Máme pokoj s Bohem (Ř 5,1-5) (PO) . . . . . . . 6
Břeňová Klára – Milovat svého bližního na Blízkém východě 

(překl.z mat.SRC) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30
Buttová Eva – Sedm darů milosti 7. (Pomáhání) . . . . . . . . . . . 23
CB – Rada Církve bratrské k polské tragédii (A) . . . . . . . . . . 13

- Vyjádření Konference Církve bratrské k záměrům 
MŠMT k sex. výchově . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17

Coufal Pavel – Sedm darů milosti 4. (Dar povzbuzení) . . . . . 19
Čapek Jan – Provolání poutníků z Bzí hory a náš dnešek . . . 29
Čapek Filip – Život, který jsme si sami nedali 

(1 J 4,9) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23
Čapek Petr – Přemysl Pitter – Sám proti zlu (RE) . . . . . . . . . . 27
ČCE Javorník – Malé množství kvasu 

(kázání k 60. výročí založení sboru) . . . . . . . . . . . . 25
Černý Pavel – Peter Beyerhaus v Českých Budějovicích . . . . 18-19

- Zemřel Pravdomil Dostál 
(11.11.1933 - 24.4.2010) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17

Činčala Petr, Frolík Jan – Národní týden manželství (2011) . . . . 37
Čmelík Pavel – Kde hledat sílu? (Ef 6,10-17) (PO) . . . . . . . . . 29
D. H. – Je smrt opravdu odplatou za hřích? . . . . . . . . . . . . . . . 8
Diakonie ČCE - Jak pomáhají peníze z povodňové sbírky . . . . . 35

- Pečovatel/ka roku 2010 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37
Doležal J. – Vděčně vzpomínáme (na Zdeňka Jelínka) . . . . . . 9

- Vděčně vzpomínáme (na Zdenku Svobodovou) . . . . 5
Dopis čtenáře – (na čl. Je smrt opravdu odplatou za hřích? 

ET-KJ č.8/2010) (RČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10
Drápal Dan – O odpouštění v politice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7
Dvořáková Zuzana – Modlitba za domov . . . . . . . . . . . . . . . . 27

- Národní muzeum vydalo 
Faksimile Jenského kodexu (CD) . . . . . . . . . . . . . . 8

ERC – Církev bratrská si v Náchodě připomene 
130.výročí založení (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10

Fajmon Hynek – Zakazovat kříž ve školách se může, 
ale zakazovat minarety ne? (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . 4

Fér Jaroslav – Jeruzalémská bible a JHVH . . . . . . . . . . . . . . . . 22
- Sympozium ke 100. výročí profesora 

ThDr. Miloše Biče . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34
Fischer Jan – Víra je pro mě střelkou, která mi ukazuje, 

kam se vydat (Řeč J. F. v Betlémské kapli) . . . . . . . 8
Flegl Michal – Betlémská kaple a architekt Kubiček . . . . . . . 19

- Bratři Valečovští – spolubojovníci Žižkovi . . . . . . . 27
- Evangelíci v Chýnicích . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
- Evangelické Novoborsko . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 31
- Faráři Košutové a rody spřízněné . . . . . . . . . . . . . . 3
- Jan Kepler a jeho muzeum v Praze . . . . . . . . . . . . . 32
- Karlův most a Jiří z Poděbrad . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
- Toleranční hřbitůvek u Dobříče . . . . . . . . . . . . . . . . 22
- Tycho Brahe a jeho působiště v Praze . . . . . . . . . . . 15
- Umění české reformace . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6

Flieglová Anna – Čas života od Vánoc k Velikonocům 
a k seslání Ducha svatého . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 16

- Česká řeč . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23
- Ještě tě držím za ruku (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26
- Kniha - neodmyslitelná součást mého života . . . . . 29

Freeman Arthur – Heslo roku 2010 (J 14,1) . . . . . . . . . . . . . . . 1
Fyks Olav – Haiti (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
Frühbauerová Kateřina – Cesty k lásce (1 K 13,1-13) (PO) . . . . . 4
Frydrych Miroslav – I v šedinách svých stále ovoce ponesou . . 25

- K odkazu Jana Kantorka . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
- Mikuláš, Havel a Zdeněk z Pelhřimova . . . . . . . . . 24
- Slavný vězeň karlštejnský Michal Polák . . . . . . . . . 32
- Václav, nebo Boleslav? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 29

Gerloff Johannes – (překl. dd) – Obamova Amerika, 
Izrael a islámský svět . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 16

(překl. ms) – Neklidná nesvatá noc . . . . . . . . . . . . . . 3
(překl. P. Mareš) – Krvavá srážka na širém moři . . . . . 18

Gerloffová Krista – Židé a křesťané na šachovnici světa . . . . 28
Glac Ondřej – Pár vět k přeřekům Mirka Topolánka . . . . . . . 11
Gruber Jiří – Sedm darů milosti 2. (Dar služby) . . . . . . . . . . . 17
Gruberová Jana – Bláznivý Bůh (1 K 1,18-25) (PO) . . . . . . . . 19
Hájek Blahoslav – Proč církve mlčí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15

- Silná slova či trpělivost a radostná vytrvalost? . . . . 7
Halama J. – Spravedlivé klima? (ET-KJ 34/2010) (RČ) . . . . . . 36
Hejl Miroslav – Jednota bratrská na Rychnovsku 

a v Kostelci nad Orlicí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13
Hejzlar Samuel Jan – Ave Maria III. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1

- Kacířské poznámky k titulní straně 
velikonočního ET-KJ 2010 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12

- „Někteří pochybovali" 
(Ohlas z výjezdu pražské pastorálky ČCE) (CD) . . . 18

Herold Ilja – Církev závislá i nezávislá (ZnB). . . . . . . . . . . . . 7
- Čí je televize? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37
- Charita (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 27
- Jan Hus (+6. července 1415) . . . . . . . . . . . . . . . . . 20/21
- Je vlastnictví krádež? (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3
- Klima a stvoření (CS) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
- Lidmi a pro lidi (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17
- Nájemné (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 32
- Nejde jen o Darwina (NČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 33
- Němá generace (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24
- Opravený rodný domek Jana Husa 

za 151 milionů (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5
- Pěkná píseň . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
- Podzim (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 29
- Pozná se živá církev? (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 16
- Prezident novoroční (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
- Slovíčko k otci Koniášovi (ET-KJ 28/2010) (A) . . . . . . 30
- Strach (NČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36
- Spravedlivé klima? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34
- Učebnice . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15
- Vinohradské povídání . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4

Hlaváček Petr – Baptistické zásady (RE) . . . . . . . . . . . . . . . . . 34
Hlavačka Lubomír – „A setře jim každou slzu z očí" 

(Zj 21,4) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 33
Hojný Jaroslav – Černilov (DČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
Hoť František – K článku Pomsta není sladká, 

je nekřesťanská (ET-KJ 7/2010) . . . . . . . . . . . . . . . . 12
Hottmar Daniel – Nepřeslechni ten hlas (L 3,1-14) (PO) . . . . . . . 35
Hurt Václav – Kristus vstal – to je naše naděje 

(L 24,1-6) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
Hübner Miloš – ČCE není unionovanou církví . . . . . . . . . . . . 9

- Nad jednou rozhořčenou zkratkou 
(ko – Štětina lže, č. 2/2010) . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . 4

- Několik poznámek k diskusi o muslimech . . . . . . . 6
- Pat na Blízkém východě . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19
- Právo a síla (reakce na čl. 

„Kdo bude pro Izrael?" – ET-KJ č. 30) . . . . . . . . . . 32
christnet/ČTK – Šetření postihne i církve (ZnB) . . . . . . . . . . . 23
ih – Margot Kaessmannová odstoupila (A) . . . . . . . . . . . . . . . 8

- Oběti sociální situace (z tisku) (A) . . . . . . . . . . . . . . 7
- Světová rada církví (WCC) k podpisu 

Rusko-americké smlouvy o snížení počtu 
strategických zbraní (podle zprávy WCC) . . . . . . . 12

- Zajímá se bohatá společnost o chudé? (text WCC) . . . 16
- Zajímavosti z tisku (podle tisku) . . . . . . . . . . . . . . . 7

Jandovský Filip – Volání k pokoře (1 P 5,5c-11) (PO) . . . . . . . 24
Jeancoffe Maya – Kdo bude pro Izrael? . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30
Jeroným Kamil – Reakce na článek 

„Den otevřených kostelů"(ET-KJ č. 17)(DČ) . . . . . 19
Ježdík Jiří – Pýcha proti Bohu, Bůh proti pýše (PO) . . . . . . . 24
Jirků Tomáš – Zakotven v lásce Kristově, 

s metrem v ruce (Ef 3,14-19) (PO) . . . . . . . . . . . . . . 15
Just Jiří – Jan Laski – reformátor 

a neúspěšný apoštol jednoty . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
Kaďůrková Milada – Aloisi Jiráskovi po osmdesáti letech . . . . . 10

- Pavel Kosatík: Sám proti zlu (RE) . . . . . . . . . . . . . . 2
- Pohled do historie novozákonních spisů . . . . . . . . 28

Kalus Pavel – Diakonie ČCE pomáhá obětem záplav (ZnB) . . . 17
-kar – Četli jsme jinde. . . O celibátu (CD) . . . . . . . . . . . . . . 20/21

- Duchovní nejsou zaměstnanci státu (dle christnet) . . 37
- Farář světového formátu zemřel 

(Jan Jelínek) (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5
- Militantní ateista s Biblí na nočním stolku ...

aneb četli jsme jinde ... (Juraj Herz - LN) . . . . . . . . 22
- Předvolební výroky na adresu církví . . . . . . . . . . . . 9

kar-žet – Eva Melmuková o Miladě Horákové . . . . . . . . . . 20/21
Kašper David – Jsme spaseni... A co dál? (Ef 2,4-10) (PO) . . . . . . 22
Kašper Jan – Aby nebe bylo blankytné . . . . . . . . . . . . . . . . . 20/21

- Bitý nebitého nese (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26

- Chráněné bydlení, aneb „Jako doma"! . . . . . . . . . . 13
- Nejen ekumenický rej . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
- Nemoc všeho lidu (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34
- Obraz Boží na míru . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36
- Pomsta není sladká, je nekřesťanská . . . . . . . . . . . . 7
- Prorocký hlas nevnímáme 

(Dominik Pecka – Z deníku marnosti) . . . . . . . . . . 2
- Světlo přišlo nejen od východu . . . . . . . . . . . . . . . . 24
- Torzo, nebo mozaika Vánoc? (ZnB) . . . . . . . . . . . . 37

Kejř Bohumil – Co jsou evangelíci? 
(Presbyterní konference praž. seniorátu) . . . . . . . . 10

- Dává to smysl? (Rozhovor s Pavlem Hlaváčem) . . . . 33
- Hledáme i nové způsoby 

(rozhovor s Jiřím Gruberem) . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
- Instalace v pražském seniorátu (A) . . . . . . . . . . . . . 3
- Jan Žižka – ctný rytíř, nebo lapka? . . . . . . . . . . . . . 32
- Malá církev s velkými úkoly 

(rozhovor s novým superintendentem ECM) . . . . 14
- Motorkářské bohoslužby . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15
- O knižním veletrhu s přímým účastníkem 

(Rozhovor s J. Otterem) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10
- Pochod dobré vůle prosluněnou Prahou . . . . . . . . 13
- Slavnostní shromáždění na Smíchově (ZnB) . . . . . 29
- Snad to zmáknem taky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
- Učedník i úředník Kristův (rozhovor s novým 

předsedou Rady CB D. Fajfrem) . . . . . . . . . . . . . . . 5
- Zabruste na www.e-cirkev.cz . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
- Z letošního sjezdu Kostnické jednoty (ZnB) . . . . . 31

Kimler Jindřich J. – Irena Sendlerová . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7
Kleiner Jiří – Tíma Ota – Michal Flegl sedmdesátiletý . . . . . . 6
Klimecký Jaromír, Klimecká Vanda a Věra – Bzí hora 

a náš včerejšek (RČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34
Klobása Ludvík – Za Janem Balabánem . . . . . . . . . . . . . . . . . 15
(ko) – Štětina lže . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
Kodetová Vendula – Dnešní tabu se jmenuje stáří . . . . . . . . . 31

- Zaměstnanci Diakonie vybrali pro 
africké kolegy 38 tisíc korun (ZnB) . . . . . . . . . . 20/21

Kraus Ivo – Domov a služba ve sboru (ZnB) . . . . . . . . . . . . . 18
- Nafukovací láska . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
- Nezaměstnanost svléká do naha . . . . . . . . . . . . . . . 14
- Rodičovská vina . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
- Zoufalý cestující . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24

Kraus Jaroslav – Autor nevzal v potaz Dekalog (ZnB) . . . . . . . . 15
- Jak se to vezme (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
- Na místě by byla kajícnost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 35
- Neposlechli filosofa (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20/21
- Neufinancovatelní sociálně slabí (dříve: chudí) . . . . . 11
- Proč se musí o husitech mluvit jen špatně . . . . . . . . 6
- Za bratrem farářem Laštovkou . . . . . . . . . . . . . . . . 22

Křivohlavý Jaro – Plánování času jako duchovní úkol . . . . . 19
Křivohlavý Pavel – Patříme Pánu (Ř 14,7-9) (PO) . . . . . . . . . 31
Křížová Jana – Sedm darů milosti 5. (Dávání) . . . . . . . . . . 20/21
Kuchynka Pavel – Byl jsi Bohem potěšen (2 K 1,3-7) (PO) . . . . . 7
Kuras Benjamin (z časopisu EURO) – Situace 

křesťanů se zhoršuje . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
Kyml Ondřej – Immanuel, Bůh s námi (Mt 1,22-23) (PO) . . . . . 37
Lapáček Miloš – Poslušně následovat Poslušného 

(Žd 5,7-9) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
Lavická Anna – Farářský kurz 2010 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5

- Skrze Krista nás Bůh „restauruje" 
k obrazu svému (Ř 10,9-17) (PO) . . . . . . . . . . . . . . 26

Lebeda Josef – Antonín Frinta a Lužičtí Srbové . . . . . . . . . . . 15
- O hornolužickosrbských evangelících . . . . . . . . . . 22
- O mariánském sloupu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 29
- Od dolnolužickosrbských evangelíků (A) . . . . . . . 19
- Od lužickosrbských evangelíků . . . . . . . . . . . . . . . . 17
- TGM a evangeličtí Lužičtí Srbové . . . . . . . . . . . . . . 10

Litomiský Martin – Předpis, nebo radost? (Ř 14,17-19) (PO) . . . 27
L.K. – Ad Jak čtu Václava Havla (ET-KJ č. 33/09) . . . . . . . . . . 1
LM – Čin smíření (Ef 2,17-22) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17
L.P. – Život po životě existuje? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
Macek Petr – Ježíš mezi zélóty . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 25
Maláč Petr – Příchod Pastýře (Jr 23,1-5) (PO) . . . . . . . . . . . . . 34
Matulová Petra, Mezereková Kristina – Zápisky 

z Konga . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20/21
Mečkovský Ladislav – Editorial (ED) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 33
Melmuk Petr – Příklad obětovné lásky (1 P 2,21b-25) (PO) . . . . 11
Melmuková Eva – Snaha o všestrannou přestavbu 

společnosti v Čechách ve 2. pol 16. století . . . . 14-17
Miklík Otto – Pryč od toho špatného . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
Molnár Dalibor – Jak vyhynuli veleještěři . . . . . . . . . . . . . . . 16

- Zamilovaný císař (kniha Jiřího S. L. Kupky) . . . . . . 1
Mošner Pavel – A je po svátcích (1 P 1,3-9) (PO) . . . . . . . . . . 10

5ET-KJ

Evangelický týdeník Kostnické jiskry 
rejstřík ročníku 95 (2010)

Aktualita (A), Církev doma (CD), Církev ve světě (CS), Editorial (ED), Koutek písmáka (KP), Nad Biblí (NB), Názory čtenářů (NČ),
Ohlasy čtenářů (O), Poselství k neděli (PO), Reakce čtenářů (RČ), Recenze (RE), Zaostřeno na blízko (ZnB), Z dopisů čtenářů (DČ).

(Drobné zprávy z církví u nás i ve světě přejaté z jiných zdrojů neuvádíme)



Müller L. – Diktatura svobody a lidských práv . . . . . . . . . . . 13
Nečas Jiří – Kdo za to může? (Mt 5,13-16) . . . . . . . . . . . . . . . . 33

- Konvergence (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28
- Štefan Šrobár: Príroda v náboženstvách (RE) . . . . . . . 36

Nekvasil M. – 3 x 13 (kniha Daniele Henycha) (RE) . . . . . . . 29
Nekvinda Oldřich – Ekumena v Hořicích . . . . . . . . . . . . . . . . 5

- Oslavy svátku mistra Jana Husa v Hořicích . . . . . 20/21
Neudorflová Marie L. – Jan Jessenius – lékař a politik . . . . . . 19
Novák Jiří – Americká religiozita . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26

- Instalace seniorátního výboru v Brně (CD) . . . . . . . 5
- Zdeněk R. Nešpor: Encyklopedie 

moderních evangelických kostelů (RE) . . . . . . . . . 14
O. M. – K tzv. „unionované" církvi (RČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . 11

- Komenského Pres Boží (NČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . 32
Ondříčková Dagmar – Je Tomáš opravdu horší než ostatní? . . . 10
Otter Jiří J. – Pochybnosti kolem poslední 

novozákonní epištoly (NB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11
- Vzpomínka na zkoušku u bratra docenta 

Miloše Biče . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34
Petříček Rudolf – Kam až...?!? Jak dál...?!! (NČ) . . . . . . . . . . . 30
Piškula Jiří – zprac. dle arch. mat. ČCE 

(zkr. Vejnar E.) – Poválečný zápas o majetek 
Německé evangelické církve v Českých zemích . . . . 24 

Pištora Aleš – Setkání křesťanských médií (CD) . . . . . . . . . . . 9
Pivoňka Bohdan – Plachá služebnice (Anna Straková) . . . . . . . . 32
Plchot Pavel – Nebeská olympiáda (1 K 9,24-27) (PO) . . . . . . 3
Pokorná Jana – Vesnička pro seniory – ojedinělý projekt 

bydlení pod Pálavou . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26
Pokorný Jan – K stému výročí narození RNDr. Jana Vondry . . . 12

- 70 let manželství (manželé Veselých z Brna) . . . . . 27
Potoček Josef – Ad 3 x 13 (ET-KJ 29/2010) (A) . . . . . . . . . . . . 31

- Jde především o stvoření . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37
- Ohlas na monitoring ERC (OČ) . . . . . . . . . . . . . . . . 19

Potoček Tomáš – Nebojte se – Pán je s vámi! 
(L 1,26-33) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36

Předsednictvo Kostnické jednoty – Pozdrav 
k novému roku 2010 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1

- Vánoční pozdrav Kostnické jednoty . . . . . . . . . . . . 37
- Velikonoční poselství . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9

Pýter Přemek – Nejen make-up... (1 J 5,1-5) (PO) . . . . . . . . . . 12
Roytová Libuše, Kodetová Vendula – Pečovatel/ka 

roku 2010 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37
Ryšavý Ivan – Jindřich Štreit - fotografie, 

Miloš Vavrečka - verše (RE). . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
Sedláček Kamil (zpr. Dvořáková Zuzana) – Papež 

se sešel s ekumenickou delegací 
Finské luteránské církve (CS) . . . . . . . . . . . . . . . . . 4

Sedláček Tomáš – Na co se ateista nesmí ptát + ohlasy 
(přetištěno z HN) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28

Schilla František – Duch, duše, tělo . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6
- Hospodin nerezignoval! (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . . 27
- Charita něco stojí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 33
- Islám potřebuje čas . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28
- Katastrofa na srdci, katastr na jazyku 

(Neuzavřené restituce) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
- „Katolíci a protestanti společně slaví 

reformační výročí" (Chrismon 5/2010) . . . . . . . . . 16
- Kolik bude v Číně křesťanů v roce 2050? . . . . . . . . 35
- K pramenům (Pocta prof. A. Molnárovi 

a dvěma dalším historikům) . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3
- Křesťanská diakonie/charita v Indii (A) . . . . . . . . . 23
- Mínil téhož Boha (K úmrtí zastánce 

mezinábož. dialogu R. Panikkara) (CS) . . . . . . . . . 26
- Modlitby a právotvorba . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36
- Modlitebna adaptací zničená . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37
- Nepravosti otců, konfirmandi bez sametu 

(Nejlepší evropský film r. 2009) . . . . . . . . . . . . . . . . 7
- Od duše k duši 

(K nejnovější Mluvnici současné češtiny) . . . . . . . 30
- Oheň a maso . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13
- Papežské tajemství prolomeno! 

(...k případům zneužívání nezletilých) . . . . . . . . . . 8
- Písní proti zapomnění 

(K odkazu francouzského šansoniéra) . . . . . . . . . . 9
- Porevoluční oprava 

(K básni F. Schillera Slova víry) . . . . . . . . . . . . . . . 11
- Potíže s mučedníkem 

(Z brit. anglikán. týdeníku) (A) . . . . . . . . . . . . . . . . 11
- Pro bližního svého! 

(Ze vzpomínek E. Schillebeeckxe) . . . . . . . . . . . . . 28
- Prvokřesťanská Písma 

(K odkazu předního starozákoníka) . . . . . . . . . . . . 12
- Svědek navýsost lidského Boha 

(K odkazu předního římskokat. teologa) . . . . . . . . 7
- Tvrdí ukazatelé 

(k situaci křesťanů v Pákistánu) (CS) . . . . . . . . . . . 23
- Štěstí oklikou (Katolíci, evangelíci 

a Camus k existenciálnímu tématu) . . . . . . . . . . . . 5
- Úchylní bachaři našeho dětství . . . . . . . . . . . . . . . . 16
- Velký pátek a gramatika . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9
- Víra a „adrenalin" (CS) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 25
- Volte život! (Američtí křesťané proti trestu smrti) . . . . 5
- Vzkříšení (Tolstoj v podání „provařených" celebrit) . . 35

- Zápal připomínající reformaci . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
- Zpravodajství, ne přemílání frází 

(100 let německé Evangelické tisk. služby) . . . . . . . 6
- Zvěst bez řečiček . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 19
- Žalmové otázky i závan pokoje 

(Elie Wiesel: Rukojmí) (RE) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 29
- Život na síti . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14

Siracký Ján – Vianočné zamyslenie . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36
s.j.h. – Milost . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1

- „Synu, jdi na vinici mou dnes, a dělej" . . . . . . . . . . 13
Slavka Svetozár – Hlubiny Boží moudrosti 

(Ř 11,32-36) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 16
Slouk Václav – Sedm darů milosti l. (Dar prorockého slova) . . . 16 
Smetana Pavel – Farář Jaroslav Adámek - svědek Kristův 

(20.8.1910 - 24.5.1986) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24-27
Soběslavská Libuše – Reakce k článku o Kamerunu 

ve 4. čísle ET- KJ (DČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 6
Soukup Miroslav – Milada Horáková a mariánský sloup . . . . . 31

- PhDr. Jan Fiala, CSc. (1929-2010) . . . . . . . . . . . . . . . 36
- Tradice doby pobělohorské . . . . . . . . . . . . . . . . 17-25

Soušek Zd. – Výročí Mikuláše Biskupce z Pelhřimova . . . . . 23
Staněk Rostislav – Co máš na srdci, když se modlíš? 

(Fp 1,3-11) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30
Strádal Jaromír – Desatero podle sv. Pavla (Ko 3,12-17) (PO) . . . 13
Susa Filip – Vy už jste světlem! (Ef 5,8b-14) (PO) . . . . . . . . 20/21
Synodní rada ČCE – Nedejme se odradit 

(Slovo ČCE k parl. volbám) (A) . . . . . . . . . . . . . . . 15
Šebková Alena – Slavnostní bohoslužba k pověření 

nového superintendenta ECM (A) . . . . . . . . . . . . . 26
Šilerová Jana – Desítka nebo jedenáctka? . . . . . . . . . . . . . . . . 23
Šimmer Petr – Žijme v Boží síle (2 Tm 1,7-10) (PO) . . . . . . . . 25
Šimonová Libuše - Vzpomínka na poznávací zájezd 

do Izraele 13.9.-23.9.2009 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 7
Šimr Karel – Advent v Chrástu nabízí i hudební zážitky . . . . . . 36

- Chrástečtí evangelíci staví zvonici (CD) . . . . . . . . . 15
- Oslavy svátku mistra Jana Husa 

v Chrástu a okolí . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20/21
- V Chrástu poprvé zazněl zvon (ZnB) . . . . . . . . . . . 19
- V Chrástu zahráli pašijový příběh 

pod širým nebem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11
- V Plzni zněla na Velký pátek Bible (CD) . . . . . . . . 15
- Vstoupil na nebesa! (L 24,46-53) (PO) . . . . . . . . . . . 14

Šlechta Miroslav – Karel Čapek: Kniha apokryfů (Výběr) . . . . . 30
Šlechta-Pardubice – Reakce na čl. „Papežské tajemství 

prolomeno" (ET-KJ č. 8) (RČ) . . . . . . . . . . . . . . . . . 10
Šorm David – Škola trnové koruny . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11
Šourek David – Soustrastný dopis Diakonie ČCE 

(Polsko) (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
Šourková Anna – Zřejmá naděje (Ř 8,18-25) (PO) . . . . . . . . . 32
Špirko Petr – Zdravá společnost a postižený 

Mr. „Alexander Tomský" Bean . . . . . . . . . . . . . . . . 35
Šťa – Za Václavem Šíblem (5.6.1929-27.2.2010) . . . . . . . . . . . . . 9
Štifter Ladislav a Kejř Bohumil – Adventní setkání bývalých 

členů Mužského sboru Církve bratrské (CD) . . . . 36
Tlustý Vlastimil – O vánočních herezích . . . . . . . . . . . . . . . . 35

- Známky pravé církve . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
Toman Rostislav – Sedm darů milosti 6. (Horlivost) . . . . . . . 22
(tsd) – Studijní setkání Coena . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 31
Trnka Jan – Církvi bratrské je již 130 let (CD) . . . . . . . . . . . . . 35

- Jan Karafiát (4.1.1846-31.1.1929) . . . . . . . . . . . . . . . . 5
- Koutek písmáka – Taizé . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14
- Můžeš . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3
- Taizé . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11-13
- TGM (7. března 160 let od narození) (ZnB) . . . . . . . 6
- Zpěvy a modlitby z Taizé (KP) . . . . . . . . . . . . . 28-37

Tůma Pavel – Marie – matka Boží . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36-37
Valach Ján st. – Minulosť, prítomnosť, budúcnosť . . . . . . . . . . 3
Valeš Jan st. – Nevěděl, co dělá! My ano? 

(1 Tm 1,12-17) (PO) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 18
Valková Lia a Ženatý Daniel – ČCE předsedům 

politických stran . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 15
- Polským křesťanům, všem Polákům (A) . . . . . . . . 12

Vejnar Emanuel – Ekumenické mlčení . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
- Hus 2010 (v Lysé n. Lab.) (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . 22
- Kde sedí cenzor? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 31
- Lano, kterého se přidržuji (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . 36
- Můžu i já? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 1
- Nebezpečné knihy (K 493. výročí 

světové reformace) (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 27
- Party, party, partičky . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 37
- PF 2010 (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
- Píše jako Koniáš . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28
- Rolling Hills . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24
- Rozpolcené vody . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
- Řád ve svobodě . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26
- Slepí vůdcové . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
- Škola v novém obleku (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22
- Tajný husita? (kardinál M. Vlk 

k projektu opravy Husova rodného domku) . . . . . 5
- V Masarykově duchu (ZnB) . . . . . . . . . . . . . . . . . . 32
- Z tebe vyjde vévoda . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36

Veselý Josef – Blíž tobě, Bože můj . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11
- Cesta k svatosti . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 30

- Co s Desaterem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23
- Co tomu řeknete? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 8
- Den otevřených kostelů . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17
- Kdo jsou ti spravedliví? . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22
- O pekle, bez legrace . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 35
- Prý mu milenky zkazily stáří . . . . . . . . . . . . . . . . . . 31
- Se zdviženým prstem . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 20/21
- Svěřený majetek . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 29
- Věčný život . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34

Vik B. – Johann Christoph Blumhardt (16.7.1805-25.2.1880) . . . . 6
- Philipp Melanchthon (Schwarzert) 

(16.2.1497-19.4.1560) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10
Vocel Richard – Svědectví o Ježíšově vzkříšení 

a o naději (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
Voříšek Jaroslav – Smíření mezi Čechy a Němci . . . . . . . . . . 27
Welszar Ernest – Cíl našeho povolání (1 Te 4,1-8) (PO) . . . . . 28
www.cirkev.cz – Prohlášení pražského arcibiskupa 

k dohodě o vzájemné péči o katedrálu 
sv. Víta, Václava a Vojtěcha (CD) . . . . . . . . . . . . . . 19

www.christnet.cz - Co čekám od nového 
pražského arcibiskupa (P. Černý). . . . . . . . . . . . . . . 7

- Vatikán vydá známku na pomoc Haiti (CS) . . . . . . 4
www.krestandnes.cz – Britští ateisté chtějí dát 

zatknout papeže . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 12
- Počet čitateĺov Biblie vo Francúzsku klesá (A) . . . . . . 6

Zálabová Sandra – Modlitební setkání zástupců 
ústředí církví ERC v ČR (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . . 2

- Noc kostelů 2010 (A) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 10,14
- Poděkování za sbírku 

(pro občanské sdružení boNGO) . . . . . . . . . . . . . . . 9
- Podvečer modliteb za životní prostředí 

a náš vztah k němu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 3
- Pozvání na 2. ročník ekumenického Kirchentagu . . . . 5
- Tisková zpráva z Noci otevřených kostelů . . . . . . . 4
- „Vyzbrojeni vírou, nadějí a láskou" 

(90. výročí CČSH) (CD) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
Zikmund Marek – Z pohřbu Milana Paumera . . . . . . . . . . . . 23
Zoubek Mikuláš – Dětský tábor jako prostředek misie . . . . . 20/21

- Konference Misie v Sudetech . . . . . . . . . . . . . . . . . . 22
- Národy bez Bible . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 23

zš – Ještě o knížkách z loňského roku 
(M. Balabán – Domov a bezdomoví i jiné zprávy,
J. J. Otter –Dva okrajové biblické spisy v aktuálním 
promýšlení ( List Židům a List Judův) (RE) . . . . . . 4 

- Smutný týden strašnického sboru 
(rozloučení se ses. Evou Balcarovou 
a Slavií Radechovskou) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 17

Žárská Eva – Mluvčí Charty 77 (televizní přenos) . . . . . . . . . . 5
- Slouží čtyřicet let (Sešli světlo své 1970) . . . . . . . . . 26

Ženatý D., Valková L., Kašpar P., Stolař P., Zadražilová E.
– Slovo Synodní rady Českobratrské církve 

evangelické k situaci na Kubě (A) . . . . . . . . . . . . . 22 

BÁSNĚ:

Balabán Milan – V jezu (ze sbírky Pravěká tanečnice) . . . . . 22
Balcar Adam – Nešťastný cit 

(Variace na Karla Hynka Máchu) . . . . . . . . . . . . . . 30
Čech Svatopluk – Věnování . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14
Marti Kurt – Stát se celým . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2

- Světelný paprsek . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 2
Molnár D. – Záplavy (1998-2010) . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 24
Musílek Petr – Vychladlá hnízda . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28
Paulus Vojtěch – Co je víc (ze sbírky Slovo tělem) . . . . . . . . . 2
Pégu Charles – Lidé říkají . . .  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14
Plecháček Jaroslav – Stupně času . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34
Seifert Jaroslav – Slabikář . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 26
Sedláčková Daniela – Advent 

(ze sbírky Básně & básničky) . . . . . . . . . . . . . . . . 35-36
Schilla František (volný překl.) – Jaro a naděje 

(K básni Kazatel 11,1 R. Wilbura) . . . . . . . . . . . . . . 10 
Speyr A. – Pane, dej vzejít tichu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 14
Thákur Rabíndranáth – Tváří v tvář . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 5
Vavrečka Miloš – Hřbitovu . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 4
Voráč Martin – Beránek Boží . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 9

ČLÁNKY BEZ UVEDENÍ AUTORA:

Australští anglikáni míří k plnému společenství s katolíky (CS)
– 9, Česko-maďarské historické vztahy mezi církvemi helvet-
ského vyznání – 34-37, Další ocenění spolupracovníka našeho
listu (J. J. Otter) (A) – 35, Den modliteb za pokoj Jeruzaléma –
26, Do kostela na kole (ZnB) – 25, Nedožité osmdesátiny
Vladimíra Kaluse (15.1.1930-6.11.1987) – 1, Reakce čtenáře na
článek D.H. „Je smrt opravdu odplatou za hřích?" (ET-KJ č. 8)
– 10, Výstava „Umění české reformace (1380-1620)" – 4,
Vzpomínky na oběti nehod - 34

6 ET-KJ



ROSTE SAMO? ROSTE SAMO!
Mk 4,26-29

Podobenství jako kdyby od nás
nic neočekávalo, pasuje nás do ro-
le diváků, přihlížejících. To rozho-

dující, růst, není závislé na nás, na
našich schopnostech a úsilí. Seme-
no roste samo, má svoji vnitřní
sílu, moc. Nevidíme, jak roste, ale
už se to děje, na to bychom se měli
spolehnout. Neznamená to, že by-
chom měli jen sedět. Vždyť sedlák
nečeká jen s rukama v klíně. Je
potřeba sít (a to je jiné podoben-
ství), pak zase připravovat se na
úrodu. Jen čas sklizně nelze
urychlit či oddálit.   
Vzpomínám, jak jsem na zahrádce
zasela semínka petržele a po
týdnu, když se nic neobjevilo,
jsem záhonek osázela něčím ji-
ným. Po čase jsem zjistila, že se
tam objevuje také cosi jako petr-
žel. Od znalců jsem byla poučena,
že semena petržele mají delší klí-
čivost a já jsem se svou netrpěli-
vostí o ni připravila. Nepočkala
jsem, až přijde čas a vyroste. 

Přicházející Boží království potře-
buje naši trpělivost, důvěru. Po-
dobenství nám nervózním, upra-
covaným a nedočkavým připomí-
ná, že ty nejdůležitější věci v živo-
tě přicházejí jako dar z nebe a ne-
jsou závislé na nás, ale my na
nich. Můžeme je přijímat jen jako
dar. Jsme vybízeni k trpělivosti i
důvěřivému spolehnutí, protože
to, co přichází, co roste, dává tepr-
ve smysl všemu, o co se pokouší-
me, co kážeme, žijeme a čemu vě-
říme.
Podobenství je také varováním 
v naší zabydlenosti. Semeno bylo
zasazeno, už roste, už působí, čas
žně se blíží. 

Eva Halamová, 
farářka 
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Poselství k neděli Sexagesimae

Jsou to v Novém zákoně a přímo v
Ježíšově evangeliu slova, která nás
ohromují svým nárokem. Vzpomí-
nám, jak mne na cestě mé víry tak
znepokojovala, že jsem se jim radě-
ji vyhýbal, než abych se jim postavil
čelem. A když mne začala bolet jako
zanícený zub, odhodlal jsem se
podívat se jim na ten zub. Musím
říci, že to, co jsem v tom ohledu sly-
šel kolem sebe a co přišlo ke mně z
kázání, mi nepomohlo v mém zne-
pokojení, ani neulevilo mé bolesti.
Mé století, to dvacáté, nemělo, jak
jsem to tehdy zakoušel, účinné slo-
vo, které jsem potřeboval slyšet.
Církev neměla tehdy dost na zřete-
li člověka, jemuž Ježíšovy výzvy,
aby se nově narodil a obrátil se k
Bohu, víc než citelně připomínaly
jeho hříšnost, neboť nebyl s to naro-
dit se znovu a obrátit se k Bohu tak,
aby už se nemusel trápit pocitem,
že pořád ještě není celý křesťan,
Kristův člověk.
Tak to nějakou dobu setrvávalo, až
mi došlo - od lidí, od církve, od Bo-
ha, kdo to ví? - že nově se narodit a
obrátit se není moje první starost. V
mém zmíněném dvacátém století
po 1. světové válce se začalo u nás v
Čechách zabydlovat poznání, které
objevili reformátoři církve z Písma
svatého, že ve víře jde na prvním
místě o Boha a jeho skutky. Ne o
člověka. Ne o jeho skutky. Rozpo-
znali, že evangelium je dobrá zprá-
va v tom, že Bůh poslal k nám své-
ho Syna, aby učinil to, čeho jsme
nebyli schopni. Tu neschopnost
doložilo středověké náboženství,
založené na člověku, na jeho skut-
cích, které dosáhlo obrovských
úspěchů v počtu modliteb, almu-
žen, shromažďování ostatků oděvu

a části těla Ježíše Krista, ale člověk
se neupokojil, nejistota a strach
před Bohem jej hnaly dál k hroma-
dění falešných skutků, za nimiž i
postava Ježíše Krista mizela, až
byla znovu pohřbena. Zůstal člověk
se svými skutky.
Obdivuji odvahu reformátorů po-
stavit se proti tomuto mocnému
falešnému církevnímu náboženství
a vykřiknout, co jedni nechtěli sly-

šet a zůstali věrni starým způso-
bům, a co druzí přijali jako vysvo-
bození ze strachu a nejistoty, aby už
žili smíření s Bohem i s lidmi. Tak
reformace 15. a 16. století vracela
církev k jejím počátkům, ke Kristu,
k jeho slovu a k Duchu svatému.
Nepodařilo se jí však získat pro
Kristovo evangelium celou Evropu,
její jižní část je nepřijala a zůstala

Znovu se naroďte a obraťte se!

V pondělí 24. ledna 2011 se ve večer-
ních hodinách v kostele Českobratr-
ské církve evangelické v Praze 2 na
Vinohradech konala na závěr letoš-
ního Týdne modliteb za jednotu
křesťanů tradiční ekumenická boho-
služebná slavnost, kterou pořádala
Ekumenická rada církví v ČR spo-
lečně s Českou biskupskou konfe-
rencí. Za hojné účasti věřících z růz-
ných církví a denominací se boho-
služebné slavnosti zúčastnili také
zástupci většiny členských církví
ERC v ČR a Římskokatolické církve.
Shromáždění vedl místopředseda
ERC v ČR starokatolický biskup
Dušan Hejbal, v jednotlivých litur-
gických částech se za mikrofonem
střídali přítomní duchovní člen-
ských církví ERC v ČR a členové
Stálé rady biskupů ŘKC. Kázáním
na text Matoušova evangelia 5, 21-
26 posloužil pražský arcibiskup
mons. Dominik Duka. V modlitbách
přítomní zástupci církví prosili o
pokoj pro Jeruzalém, pochopení,
lásku, štědrost a dary Boží. 

Ekumenická bohoslužebná slavnost
se koná každoročně třetí týden v
lednu v rámci celosvětového Týdne
modliteb za jednotu křesťanů. V
Praze se stalo dobrou tradicí, že se v
pořádání slavnosti střídá vždy
každý rok ČBK a ERC, v kostele
nebo sboru pořádající strany poté
káže jako host některý ze zástupců
pozvaných hostí. 
Děkuji jménem ERC v ČR sboru
Českobratrské církve evangelické v
Korunní ul.60 v Praze 2 na Vinohra-
dech, jmenovitě sestře farářce Ester
Čaškové, za jejich pohostinnost a
bratru arcibiskupovi Dominiku Du-
kovi za slova, kterými shromáždě-
nému lidu posloužil. V příštím roce
by se bohoslužebná slavnost měla
konat v některém z římskokatolic-
kých kostelů a kázání by se měl
ujmout zástupce jedné z církví
Ekumenické rady. 

Mgr. Sandra Zálabová
vedoucí tajemnice

Ekumenická rada církví v ČR

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO
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AKTUALITA

Ekumenická bohoslužebná slavnost 
v rámci Týdne modliteb 

za jednotu křesťanů

Když šéfredaktor Literárních novin Petr Bílek přednášel farářům na
jejich konferenci, měl téma: Vytlačuje obraz slovo z veřejné komunikace?
Neodpověděl na danou otázku přímo, ale poučeně a zajímavě doložil, jak
dnešní média svými obrazy, zkratkami až i piktogramy převládají nad
trpělivým slovním vyjadřováním, jež neváhá jevy třídit a zařazovat do
jejich souvislostí. Užil znamenité formulace, např. „osvobodivá vůně
vizuality bez užití jazyka", „tyranie stimulace bez paměti", „ubývající
respekt k souvislostem, hierarchie významů je zátěží a brzdou" a podob-
ně. Ne důležitost, ale zajímavost je na pořadu dne, vidět, a ne vědět.
Nejsme na tento svět připraveni. Děje se globální atomizace a ta přináší
hodnotové vakuum. Rozdrobit skutečnost do množství detailních sděle-
ní znamená ztrátu kolektivní paměti. Tím i roztříštění celé společnosti. V
ní už nemůže být dosažen konsenzus, na nějž myslel třeba ještě Rádl.
Autor této přednášky citoval několik současných nebo nedávných evrop-
ských myslitelů: Jan Assmann, Marshall Mc Luhan, Zykmunt Bauman,
Gilles Lipovetsky. Jako by se celý západní svět vracel zpět do orální kul-
tury, jako by už čím dál tím méně potřeboval psané písmo, jímž formoval
své poznání už od 6. století před Kristem. 
Autor přednášky a zřejmě ani jím jmenovaní autoři tento vývoj nehod-
notí. Prostě jej konstatují – abychom si snad nedělali iluze, abychom neu-
padali do slepého staromilství či moralizování. Přece jen se nevyhnou
jisté míře hodnocení, když pro většinu současných konzumentů kultury
užívají formulace jako „čtoucí analfabeti" nebo „elektroničtí divoši".
Autor chtě-nechtě předložil těm, jejichž profesí je kázání slova Božího,
pochmurný obraz potenciálního dosahu jejich zvěstování. Byla to výbor-
ná přednáška. Postihla totiž – ovšem právě prostřednictvím zneuctěného
slovního vyjadřování – velmi trefně skutečnosti, které tušíme i cítíme. A
přece se jako kazatelé slova, dokonce slova Božího, nemůžeme vzdát
tohoto sdělovacího prostředku, už i proto, že se Bůh v Bibli vyjadřuje slo-
vem a jím mluví i činí.
Jde opravdu celá naše civilizace vstříc ztrátě své paměti, hodlá se vzdát
všeho rozlišování mezi hodnotami cennými a bezcennými? Hodlá žít jen
přítomnému okamžiku a jeho požitkům? Je-li tomu tak, směřuje k vlast-
ní zkáze. Je-li tomu tak, pak je ovšem také i křesťanskému zvěstování v
tomto světě odzvoněno, ono je určeno a neseno jen zbytky staromilců,
kteří se vznášejí ve vysněném světě bájných iluzí.
Není tomu tak. Ovšem je pro nás užitečné, ano nezbytné tento současný
svět s jeho proměnami pozorovat, reflektovat, promýšlet. Avšak ne jej bez
hodnocení přijímat, nýbrž všímat si jeho zkázonosných prvků. Bylo-li by
tomu tak, že jdeme vstříc elektronickému analfabetismu, byla by ohrože-
na nejen křesťanská zvěst v tomto světě, ale i podstatná část evropské kul-
tury, jejích hodnot i zkušeností. Avšak což se dáme oklamat „mainstrea-
mem" a jemu se přizpůsobovat? Což není naopak třeba zkázonosným
tendencím vzdorovat? Právě to, že si neblahé vlivy uvědomujeme, nám
pomáhá k tomu, abychom se jich vyvarovali. Bezpochyby jsou dnes také
média technicky velmi vyspělá, která vědomě pěstují efektní jednoduchá
sdělení bez souvislostí a tím zabraňují odpovědnému domýšlení. Dělají
to nejen pro rychlý zisk ze sledovanosti, ale snaží se i záměrně vychová-

Vzdorovat úpadku

Malý pacient v nemocnici v Ugandě - viz str. 2
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Českou nemocnici v Ugandě otevře-
la před čtyřmi lety, v únoru 2007,
Arcidiecézní charita Praha v kraji
Buikwe poblíž Viktoriina jezera.
Cílem tohoto rozvojového projektu
je zpřístupnění zdravotní péče chu-
dým lidem z vesnických oblastí,
včetně čtyř tisíc dětí zapojených do
programu Adopce na dálku® praž-
ské Charity. 
„Česká nemocnice v Ugandě je uni-
kátní svým rozsahem i tím, že jde o
skutečně český rozvojový projekt.
Na provoz nemocnice totiž finančně
přispívají desetitisíce dárců z celé
České republiky," říká Petra Matu-
lová, vedoucí Rozvojového středis-
ka Charity Praha. „Největším úspě-
chem, který si nemocnice darovala
ke svému čtvrtému výročí fungová-
ní, je ošetření 100000. pacienta," po-
kračuje Matulová.
Mezi nejčastější onemocnění patří
malárie, tuberkulóza, HIV/AIDS,
podvýživa a chudokrevnost. Petra
Matulová dodává: „V podmínkách
chudého venkova v rozvojové zemi
je včasnost a kvalita zdravotní péče
často otázkou života a smrti. Naše
nemocnice zachránila život mnoha
tisícům pacientů, kteří sem byli při-
vezeni po úrazu, těm, kteří potřebo-
vali akutní operaci slepého střeva či
kýly nebo novorozencům a jejich
matkám při komplikovaných poro-
dech." 

FINANCOVÁNÍ
Stavbu nemocnice v roce 2006 hradi-
la Charita Praha s přispěním Mini-
sterstva zdravotnictví ČR. Provozní
náklady, které se pohybují okolo 10
milionů Kč ročně, jsou kryty ze
zdrojů Charity Praha (dary od indi-
viduálních a firemních dárců z celé

České republiky, dary na sbírkové
konto nemocnice), z příspěvků part-
nera projektu Vysoké školy zdravot-
níctva a sociálnej práce sv. Alžbety,
poplatků od pacientů a z rozpočtu
kraje Mukono v Ugandě. 

MEDIÁLNÍ KAMPAŇ
Vzhledem k tomu, že je nemocnice
závislá na podpoře české veřejnosti,
uspořádala Charita k jejím čtvrtým
narozeninám mediální kampaň. Za-
pojila se do ní mimo jiné i Česká tele-
vize, která vysílá od poloviny ledna
do poloviny února 2011 propagační
spot v rámci svého programu pod-
pory charitativních kampaní. Spuš-
těny byly také nové webové stránky
nemocnice. 

O NEMOCNICI
Areál nemocnice je vybudován ve
vesnické oblasti, zabírá plochu cca 
1 500 m2. V zařízení jsou k dispozici
čtyři ambulantní ošetřovny s den-
ním provozem - dospělá, dětská,
chirurgická a gynekologická. Hospi-
talizovaní pacienti využívají čtyři
lůžková oddělení a infekční jednot-
ku. Nemocnice je vybavena velkým
a malým operačním sálem, dvěma la-
boratorními pracovišti, rentgenem.
Provoz zajišťují tři čeští a slovenští
lékaři spolu se sedmdesátičlenným
týmem místních pracovníků. 
Vedle zdravotní péče se nemocnice
věnuje také prevenci. Dvakrát týdně
vyjíždí porodní asistentka a zdravot-
ní sestra do okolních vesnických ob-
lastí, kde se zaměřují na těhotné mat-
ky a novorozence. Součástí výjezd-
ních programů jsou i osvětové před-
nášky zaměřené především na pre-
venci – od malárie až po obecné
hygienické zásady. Dále jsou v rámci

výjezdních programů školeny tra-
diční porodní asistentky a vesnický
zdravotnický personál a je provádě-
no HIV testování. Mezi další pre-
ventivní programy patří prevence
přenosu HIV z matky na dítě a pre-
vence a léčba dětské podvýživy.

O CHARITĚ PRAHA
Arcidiecézní charita Praha je církev-
ní právnickou osobou, účelovým
zařízením Římskokatolické církve,
které si klade za cíl pomáhat na prin-
cipech křesťanské lásky lidem v
nouzi bez ohledu na jejich nábožen-
skou, rasovou či politickou přísluš-
nost. Poskytuje pomoc těm, kteří se
ocitli v tíživé životní situaci nebo na
okraji společnosti – zejména rodi-
čům s dětmi, lidem bez domova,
zdravotně postiženým, seniorům,
dětem a dospívajícím z dětských do-
movů, obětem obchodování s lid-
mi, obětem domácího násilí, mig-
rantům. 
Významnou činností Charity Praha
je také zahraniční rozvojová a huma-
nitární pomoc. Tato pomoc je směřo-
vána především do oblasti vzdělá-
vání, zdravotní péče a místního roz-
voje. Nejznámějším je program
Adopce na dálku®, jehož snahou je
podpora konkrétních dětí ve studiu,
a nepřímo tak i celkový rozvoj oblas-
tí, v nichž potřebné děti a jejich rodi-
ny žijí.

PRO VÍCE INFORMACÍ:
PhDr. Jarmila Lomozová, public
relations, mail: jarmila.lomozo-
va@charita-adopce.cz 
tel.: 224 246 519, mob.: 737 28 28 10 
Arcidiecézní charita Praha
Rozvojové středisko, Londýnská 44
120 00 Praha 2

EVANJELICKÁ CIRKEV V INDII ORDINOVALA PRVÉ ŽENY
INDIA/ŽENEVA (LWF)
Oslava slobody, zmierenia a zrovnoprávnenia – týmito slovami možno opí-
sať slávnosť ordinácie šiestich novokňazov v evanjelickom kostole Svätého
Petra v Tirupati, Indii. Slávnosť bola výnimočná tým, že po prvý krát v his-
tórii Evanjelickej cirkvi Južnej Andhry (SALC) v Indii boli ordinované 4
ženy. Na slávnosti zazneli slová nádeje a povzbudenia od predstaviteľov
cirkvi a svetových cirkevných organizácií. Po dlhých rokoch snaženia a
modlitieb v krajine, kde kultúra, dejiny a tradícia bránili ženám vykonávať
kňazské povolanie, sa sen stal skutočnosťou, povedal na slávnosti biskup
Chandra Sekhar. Jedna z ordinovaných žien pripomenula ženám v službe
ich zodpovednosť a poslanie „nerozdeľovať, ale spájať, neničiť, ale zjednoco-
vať, nepanovať, ale slúžiť všetkým." 

SETKÁNÍ CÍRKVÍ S PREMIÉREM MAĎARSKA
BUDAPEŠŤ (CEC)
V rámci předsednictva Maďarska v EU přijal premiér Victor Orbán v Bu-
dapešti delegaci maďarských a evropských církví. Církevní delegace reflek-
tovala pluralitu církví v maďarském i evropském kontextu. Hlavní témata
setkání byla: rodina, situace Rómů v Evropě, náboženská svoboda a sociál-
ní politika Evropy. Orbán uvítal aktivitu církví ve společnosti a požádal je o
podporu při řešení především rómské problematiky. Je pro něj prioritou,
aby si všechny společnosti a vlády Evropy uvědomily, že tato otázka je celo-
evropským problémem a ne pouze závazkem některých jejích členských
zemí. Zároveň vyjádřil podporu efektivní odpovědi EU k pronásledování
křesťanů. Setkání je jen začátkem pokračujícího dialogu mezi církvemi a
Maďarskem, v současnosti předsednickou zemí EU. 

POCHOD PRO ŽIVOT VE SPOJENÝCH STÁTECH AMERICKÝCH
USA (AM EDT)
Více než 40 tisíc věřících lidí se na západním pobřeží Spojených států ame-
rických zúčastnilo křesťanské akce Pochod pro život. Organizátoři chtěli
tímto způsobem vyjadřit otevřený nesouhlas s interrupcemi v této zemi.
Zároveň si připomenuli tisíce nenarozených dětí a modlili se za moudrost
pro ženy, které stojí před nelehkým rozhodnutím. Účastníci pochodu si
vyslechli svědectví mnohých žen, které podstoupily interrupci. Jeden z
organizátorů promluvil k zúčastněným a povzbudil je k pomoci těhotným
ženám při hledání jiného východiska z nevítané situace, než je potrat.
Interrupce je totiž nesprávná odpověď na problémy těhotenství u mladých,
nechtěných dětí a sexuálního zneužívání.

EVROPSKÝ PARLAMENT ODSOUDIL NÁSILÍ PÁCHANÉ NA KŘESŤANECH
ŠTRASBURK (ZENIT)
Poslanci Evropského parlamentu schválili usnesení, kterým odsoudili ne-
dávné útoky na křesťanské komunity v jednotlivých zemích a vyjádřili soli-
daritu s rodinami obětí. Poslanci zároveň vyjádřili hluboké znepokojení nad
množícími se případy nesnášenlivosti, utlačování a násilných událostí,
zejména v zemích Afriky, Asie a Blízkého východu. V přijatém usnesení
poslanci vyzvali vysokou představitelku Unie pro zahraniční věci a bezpeč-
nostní politiku, aby stanovila strategii EU v oblasti posílení lidského práva
na svobodu náboženského vyznání. Součástí této strategie má být i návrh
opatření proti státům, které vědomě nezabezpečují ochranu náboženských
skupin. Evropská služba pro vnější činnost by měla vytvořit trvalý systém
monitorování situace a  každoročně předkládat zprávu.

MEZINÁRODNÍ PAMÁTNÝ DEN HOLOCAUSTU
CANTERBURY, ANGLIE (ENI)
27. ledna si světová veřejnost připomněla Mezinárodní památný den holo-
caustu. Téma letošního dne bylo: „Nevyřčené příběhy". Na vzpomínkových
slavnostech se v různých zemích světa setkali církevní představitelé, politi-
ci, ale i zcela obyčejní lidé, kteří nechtěli zapomenout a zamlčet to, co se stalo
v minulosti. Mezinárodní památný den holocaustu se stal rezolucí Valného
shromáždění OSN prvním památným dnem za všechny oběti. Není to ale
jen holocaust v době 2. světové války. Genocida se totiž znova a znova opa-
kuje a seznam hluboce znepokojujících událostí je dlouhý. Dr. Williams, arci-
biskup z Canterbury, k tématu zdůraznil: „Když příběhy nejsou  znova
vyprávěné, ztrácíme vzpomínky na ty, kteří trpěli, a riskujeme to, že ztratí-
me něco, co chrání naši lidskost."  

MODLITBA ZA POKOJ VO SVÄTEJ ZEMI
Svätá zem (RV)
„Modlitba za pokoj je mimoriadne dôležitá" – to je téma Medzinárodného
dňa modlitieb za pokoj vo Svätej zemi, ktorý bol v dňoch 29. – 30. januára.
Jeho hlavným cieľom bolo konkrétnym spôsobom, a to vrúcnou 24hodino-
vou modlitbou prispieť k obnovenie mieru na svätých miestach, spojených
s narodením a smrťou Ježiša Krista. Tento tretí ročník medzinárodného dňa
za pokoj vo Svätej zemi spojil približne 2000 miest na celom svete. Mimo-
riadnu modlitbu všetkých cirkví za zmierenie, jednotu a pokoj viedol arci-
biskup pravoslávnej cirkvi monsenior Matthias. Modlitba bola súčasťou
Týždňa modlitieb za jednotu kresťanov, ktorý sa u nás slávi od 18. do 25.
januára, ale vo Svätej zemi je posunutý o týždeň neskôr kvôli arménskym
kresťanom, ktorí v treťom januárovom týždni podľa ich kalendára slávia
Vianoce.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Česká nemocnice v Ugandě 
slaví 4. narozeniny

věrna církevnímu kadidlu. Další
staletý vývoj oslabil reformační ob-
jev, že evangelium Ježíše Krista ne-
žádá po člověku, aby se ještě více
snažil a pracoval do úmoru pro
svou spásu, ale aby nejprve vzdal
chválu Bohu a poděkoval mu za
jeho spásné skutky: za to, že Ježíš se
narodil za nás a obrátil se k Bohu
celým srdcem, myslí a celou vůlí za
nás. V něm se dokonale uskutečnilo
to, co je po nás požadováno. Vždyť
on je náš zástupce.
Že je to snadné a laciné nábožen-
ství? Myslím, že ne. Vždyť složit ru-
ce v klín a dívat se, jak jiný se (za
mne) narodil a odevzdal (za mne)
celý svůj život včetně smrti Otci v
poslušnosti a důvěře a nám ke
spáse, není snadné, ale naopak tak
obtížné, že s tím musím stále zápa-
sit, abych se necpal na místo svého
Zástupce. To správné pořadí je spá-

sonosné; pokud v tom nemá člověk
jasno, podobá se dítěti, které vás
odstrkává slovem Já sám, já sama.
Závažnost a krása toho spásonos-
ného pořadí je také v tom, že člově-
ku určuje úkol, aby nebyl pouhý
divák.
Buďte vděčni, učí nás apoštol,
ovšem za Krista Pána, a naše vděč-
nost nebude povinná, obtížná, upo-
cená práce v očekávání nejisté od-
měny, protože už jsme byli odmě-
něni nad každou představu a každé
očekávání, už napřed. Proto křes-
ťanská vděčnost je dobrovolná a
radostná. Vírou, pouhou vírou v
Ježíše Krista, našeho zástupce, se v
nás děje cosi velikého: Ježíšovo
narození a jeho obrácení k Bohu se
stává naším. Připadá mi to podob-
ně, jako když někdo zaplatí jistou
částku na můj mobil a já se to jen
dovídám, ale zajímá mne, kdo k
tomu dal příkaz. V mém případě

dal ten příkaz Bůh, aby jeho Syn dal
mi k dobru svůj život i svou smrt.
Co mi zbývá, abych učinil? Připo-
dobňovat se, tak jak to dovedu,
Kristu, jenž se ve mně nově narodil
a obrátil mne k Bohu, a být vděčný.
Kdo má být vděčný, uhodne, jak to
projevit v mysli, slovech i skutcích,
ale protože to umí nedostatečně,
apoštolové nám v tom pomáhají
svými příkazy, aby se naše víra v
Krista objevovala navenek a byla na
svědectví sousedům o tom, komu
náležíme a komu patří čest a sláva.
Ve svém otčenáši vyslovujeme
zvlášť hlasitě slova "odpusť nám
naše viny". Jsme totiž nedostateční
ve všem, i ve své vděčnosti. Je-li při
nás jaká dostatečnost, pak je v
Kristu: v něm jsme nově narození, v
něm jsme se již obrátili k Bohu.
Věřme tomu a žijme z toho.
Lidé, kteří neznají Boha ani Krista,
si namísto nového narození a obrá-
cení nalezli povrchní náhražku,
optimismus: nic nebrat příliš vážně
a protože vám nikdo nic nedá,
usmívejte se. Zvedne vám to aspoň
na chvíli náladu a lidem budete pří-
jemnější. Bude to divadlo, ale fun-
guje. Z těch divadelních prken sesa-
dí toho člověka jen Bůh, když mu
zároveň pomůže svléknout diva-
delní kostým a obléci nového člově-
ka v Ježíši Kristu. To pak bude sku-
tečný a dobrý život k Boží slávě,
nové narození a obrácení.

Josef Veselý

Znovu se naroďte a obraťte se!
Dokončení ze str. 1

vat diváky k tomu, aby byli snadno manipulovatelní a aby svým rozho-
dováním i volbami napomáhali ke snadnému byznysu. Jsme tu však
proto, abychom vzdorovali úpadku. Evangelíci v naší zemi už dávno při-
vykli tomu, že jsou menšinou ve společnosti, nechť je to tedy menšina
prozíravá, která se nedá svést k plytkostem a bude sledovat hlubší hod-
noty, zakrývané hlukem současně úspěšných médií. I když může být
desetkrát příjemnější oddávat se otupělému sledování vizuálních dojmů,
nepoddávejme se mu. Oceňujme hodnotu slova biblického evangelia, jež
neztratilo svůj hluboký obsah. Ať i divák povrchní zábavy má příležitost
rozpoznávat: tady je studnice života. 

Blahoslav Hájek

Vzdorovat úpadku
Dokončení ze str. 1



Hrad Říčany, jehož zřícenina leží ve
stejnojmenném městě nedaleko
východně od Prahy, se zapsal do
dramatických dějů husitské revolu-
ce. Jeho dobytí v roce 1420 bezpro-
středně souviselo s církevně politic-
kými poměry oné doby. Je nepo-
chybné, že obležení Říčan bylo v
přímé souvislosti se sesazením
konšelů, táborských přívrženců, na
Starém i Novém Městě pražském
19.listopadu 1420. Táborské oddíly
vedené Mikulášem z Husi opero-
valy v té době v pražském okolí.
Zde je zastihla zpráva o převratu v
Praze. Snaha přispět ke zvratu situ-
ace, k podpoře táborských stou-
penců v hlavním městě, vedla Mi-
kuláše k tomu, aby přesunul své
oddíly blíže k Praze a oblehl Říča-
ny. Proč právě Říčany? Mikuláš
chtěl zřejmě využít stále platných
dohod mezi Pražany a Tábory o
vzájemné pomoci v boji s jakýmko-
liv nepřítelem husitů. Říčanský
hrad, držený Divišem z Říčan, byl
ohrožením hlavního města králov-
ství, protože kontroloval důležitou
cestu na Kutnou Horu a jeho po-
sádka podnikala loupežné přepa-
dy. Šlo tedy o nepřítele ohrožující-
ho především Prahu. Proto se mohl
Mikuláš opřít o zmíněnou dohodu

a požádat Pražany o vojenskou
pomoc. Sledoval tím nepochybně
vytvoření možnosti kontaktů s tá-
borskými přívrženci v pražském
vojsku a po dohodě s nimi se poku-
sit o zvrat v Praze, což se mu však
nepodařilo.
Rozpory mezi Prahou a Táborem
spočívaly ve snaze táborských o
úplné odtržení od římské církve
(zvolen vlastní biskup), a to i výraz-
ným zjednodušením bohoslužeb.
Pokus o smír učinila skupina husit-
ských šlechticů v čele s Oldřichem
Vavákem z Jindřichova Hradce.
Iniciativa zřejmě vyšla z Prahy,
která usilovala o kontakt s Žižkou a
jeho stoupenci na Táboře, s pomi-
nutím Mikuláše z Husi. Právě Old-
řich Vavák patřil k Žižkovým blíz-
kým spojencům a přátelům. K jed-
náním do Prahy byl tedy pozván
Jan Žižka.Tam směřoval i Vavák s
několika dalšími šlechtici. Žižka se
k nim patrně přidal, když se dosud
se svými oddíly pohyboval u Pra-
chatic. Žižkovo tažení k Praze sle-
dovalo závažný cíl - udržení husit-
ské bojové jednoty obou směrů,
Prahy a Tábora. Zahájení praž-
ských jednání za Vavákova před-
sednictví však bránilo stále neu-
končené obléhání Říčan, které vá-

zalo pražské a táborské oddíly. Tím
byla oddalována jednání důležitá
pro obě strany, když očekávaná
dohoda se měla projevit ve stano-
vení směrů dalších společných
akcí. Žižka proto při cestě k Praze
odbočil se svým oddílem k Říča-
nům, aby urychlil jejich dobytí.
Příchod Žižkův k hradu beznaděj-
ně sevřenému obležením urychlil
rozhodnutí Diviše z Říčan ke vzdá-
ní. Hrad Říčany se skutečně 4.pro-
since 1420 vzdal obléhajícím husi-
tům. Dramatické okolnosti kolem
jeho obsazení husitskými bojovní-
ky by si vyžadovaly samostatný
výklad. Jisto je, že dobývání říčan-
ského hradu bylo z vojenského hle-
diska jen epizodou. V širších cír-
kevně politických souvislostech
však tvořilo určitý článek ve vývoji
vzájemného poměru dvou nejmoc-
nějších husitských směrů - Prahy a
Tábora.
Z hradu Říčany se dodnes zachova-
ly významné pozůstatky středově-
ké situace. Hrad je hodnocen jako
výjimečná hradní architektura, mi-
niatura královského typu hradu.
Po dobytí roku 1420 byl obsazen
husitskou posádkou. K jeho zániku
tedy došlo až později.

Michal Flegl

3ET-KJ

Hrad Říčany a Jan Žižka Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Liturgické mezidobí
Píseň – Duše má po tobě touží (Une soif emplit notre ame), 
hudba: J. Gelineau

Žalm 25,1–9
K tobě, Hospodine, pozvedám svou duši,

v tebe doufám, Bože můj, kéž nejsem zahanben,
ať nade mnou moji nepřátelé nejásají.

Ano, nebude zahanben, kdo skládá naději v tebe,
zahanbeni budou věrolomní, vyjdou s prázdnou.

Dej mi poznat svoje cesty, Hospodine,
uč mě chodit chodit po svých stezkách.

Veď mne cestou své pravdy a vyučuj mě,
vždyť jsi Bůh, má spása,
každodenně skládám svou naději v tebe.

Hospodine, pamatuj na svoje slitování,
na své milosrdenství, které je od věčnosti.

Nepřipomínej si hříchy mého mládí, moje nevěrnosti,
pamatuj na mě se svým milosrdenstvím
pro svou dobrotivost, Hospodine.

Hospodin je dobrotivý, přímý,
proto ukazuje hříšným cestu.

On pokorné vede cestou práva,
on pokorné učí chodit cestou práva.

Čtení: 1 Te 5,16–24; J 3,3–8

Píseň

Ticho

Prosby:

Bože, náš Otče, velebíme tě za to, že nás voláš, abychom tě poznávali,
milovali tě a žili z tebe.
- Maranatha, Pán přichází!

Tys poslal svého milovaného Syna, svůj dokonalý obraz a odlesk tvé
tváře, a on se nám stal podobný ve všem, kromě hříchu.
- Maranatha, Pán přichází!

V něm jsi nám zjevil radostnou zvěst o příchodu tvého království, skrze
něj odpouštíš naše viny a uzdravuješ naše rány.
- Maranatha, Pán přichází!

Zachovej nás ve společenství svého Syna a v bdělém očekávání jeho
druhého příchodu.
- Maranatha, Pán přichází!

Daruj nám svůj pokoj, abychom jej sdíleli jedni s druhými v bratrské
lásce a abychom vytrvale sloužili lidské rodině.
- Maranatha, Pán přichází!

Otče náš

Modlitba:

Ježíši, naše radosti, prostá touha po tvé přítomnosti je již začátkem víry.
A toto skryté očekávání dává v našem životě vytrysknout pramenům
dobroty, nezištnosti a také vnitřního souladu, který je darem tvého
Ducha svatého.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který nám dáváš zakoušet svěžest
evangelia, když začátkem všeho je důvěra srdce.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046 

e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

ZAMYŠLENÍ NAD TÝDNEM MODLITEB
ZA JEDNOTU KŘESŤANŮ
Jako člen evangelické církve se
zamýšlím nad možnou účinností
„Týdne modliteb za jednotu křesťa-
nů v naší zemi". Je nesporné, a díky
Pánu Bohu, že řadoví příslušníci
křesťanských církví u nás se scháze-
jí a dávají najevo snahu o maximál-
ní sblížení a snad i spojení církví.
Nevidím však reálnou naději, že by
k nějakému skutečnému sloučení
třeba protestantských církví (které
mají k sobě nejblíž) mohlo dojít.
Snaha „dole" ve sborech k tomu
nestačí, pokud „vrchnost" - před-
stavitelé církví neprojeví snahu
mezi sebou o těchto možných pod-
mínkách jednat. Nevím totiž nic o
tom, že by aspoň občas bylo v Eku-
menické radě jednáno o případ-
ných podmínkách spojení. ER sice
stanoví týden modliteb ve sborech,
ale ve svých grémiích nedává pro-
stor k tomuto uvažování. Takže
osobně nemám dosud naději, že by
se mohlo stát jako v r. 1918, že by se
mohly aspoň dvě církve sobě nej-
bližší někdy spojit. Zvláště když si
uvědomím, že před několika lety
došlo ještě k rozštěpení Jednoty
bratrské na dvě společenství a po
revoluci ještě z tradičních církví
odešli členové k takzvaně probuze-
neckým společenstvím, která se
nově ustavila. Mám na mysli Apo-
štolskou církev, KMS, Slovo života
a ještě další menší.
Jistěže všichni křesťané znají
Ježíšovo: „Chci, aby všichni jedno
byli" a všichni dobře znají a přijí-
mají Bibli jako směrnici víry, ale
závěr je: „My tomu rozumíme nej-
lépe a tak se připojte k nám, ale
my k vám nemůžem.“
Navíc ještě dobře nechápu, když
jsem se nedávno dočetl, že ER pro-
jednává možnost spolupráce s
muslimy a buddhisty jako také
monotheistickými náboženstvími.
Což je možno Hospodina srovná-
vat s Alláhem či Buddhou?

Byl bych rád, kdyby předložené
úvahy někdo těm, kdo chtějí jít tou
„úzkou cestou", přijatelně vysvět-
lil.

Milan Sláma
* * *

Vážená redakce,
rád čtu s potěšením na vašich
stránkách texty pana faráře Vese-
lého. Ale z toho posledního -ET-KJ
4/2011 - je mi smutno. Co si mys-
let "O neviditelné církvi, že není" ?
Teprve, když jsem chtěl do svého
dopisu opsat text Mt 23,13: "Za-
víráte lidem království nebeské,
sami nevcházíte a zbraňujete těm,
kdo chtějí vejít.", mi došlo, že má
vlastně pravdu. Ježíš zcela určitě
nepřišel založit neviditelnou cír-
kev, a dokonce jakoukoliv církev.
Budeme-li číst pozorně, zjistíme,
že evangelia tento termín neznala.
Ale v celých evangeliích Ježíš i
jeho apoštolové nehlásají nic jiné-
ho, než "evangelium o založení
JEHO KRÁLOVSTVÍ". Termín
"církev", jak ho chápeme dnes, a
termín "neviditelná církev" oprav-
du stvořil teprve Augustin.
"Správně vidíme jen srdcem, co je
důležité, je očím neviditelné," na-
psal Exupéry ve svém Malém
princi. Takže se může snadno stát,
že někdo maje oči, Ježíšovo krá-
lovství neuvidí. (Mt 13,15) Jak to
řekl sám Zakladatel království:
"Nenarodí-li se kdo znovu, nemůž
viděti království Božího". (J 3,3
Kral.). Pro neznovuzrozené oči je
to království neviditelné, to zna-
mená neexistující, jak to pěkně
zdůvodnil p. farář Veselý svým
zamyšlením. Ale nebylo by lépe
nechodit se na to "neviditelné krá-
lovství" ptát ke kováříčkům, jako
jsou Augustin, Zwingli, Luther,
atd. atd., ale přímo ke Kováři?
(Spolehlivý a důvěryhodný učitel
je pouze jeden, Kristus.) Mt 23,10
Jedině s ním máme jistotu, že ne-
zbloudíme.

Šlechta - Pardubice

Chci se vyjádřit k reakci faráře
Čapka otištěné v ET-KJ č. 4. V ní
vás přímočaře vyzývá k zavádění
cenzury. Jenom to ne!
Jsem vám vděčný za pluralitu
postojů, kterou jste v posledních
letech v týdeníku umožnili. 
S díkem čtenář 

Jaroslav Plecháček
* * *

Vážená redakce,
V ET-KJ č. 2/2011 z 12.ledna 2011
jste uvedli zprávu, že "EU vydala
Diář na rok 2011 bez křesťanských
svátků". Tato zpráva proběhla více
médii současně a nám se podařilo
ověřit její pravost. Jelikož celou
událost považuji za skutečně poli-
továníhodnou, rozhodl jsem se
jako biskup Apoštolské církve rea-
govat. 

john.dalli@ec.europa.eu
Vážený pane Dalli,
s neskonalým podivem a rozhořčením
jsme se dozvěděli o vydání kalendáře pro
žáky „Europa Diary" na rok 2011, kde
nejsou uvedeny křesťanské svátky. Ve
svém prohlášení tvrdíte, že se nejedná o
politický záměr, ale pouhý omyl. Jen
stěží tomu můžeme věřit, že tyto svátky
při tak velkém nákladu 3,2 milionů vý-
tisků byly „zapomenuty". 
Jestliže argumentujete tím, že byl tento-
krát kladen důraz na informace studen-
tům spíše neznámé, nedá se vůbec před-
pokládat, že všem žákům v EU je
význam a původ křesťanských svátků
skutečně známý. 
Tolerance a respekt jiných vyznání má
jeden zásadní předpoklad, a to, že se s
vlastní kulturou i dějinami identifikuje-
me a jsme schopni o tom podat zprávu
druhým. 
Žádáme vás, abyste ve svých publikacích
uznal křesťanské dědictví Evropy a jeho
význam nejen v našich tradicích, ale i v
běžném životě. Právo na svobodné vyko-
návání náboženství, které zaštiťuje EU,
nesmí vyústit k zabraňování vykoná-
vání náboženství na veřejnosti.

Martin Moldan, 
biskup Apoštolské církve

Z dopisů čtenářů



Od roku 1949 se konají německé
evangelické Kirchentagy. Zpra-
vidla trvají pět dnů, od středeční-
ho zahájení až po závěrečnou
nedělní bohoslužbu, a zahrnují
množství jednotlivých akcí. Již od
začátků pořádání Kirchentagu se
klade důraz na spojení osobní
zbožnosti a odpovědnosti. K účas-
ti na Kirchentagu jsou zváni všich-
ni, kteří mají chuť se tohoto svátku
účastnit.
Kirchentag zahrnuje přednášky,
práci s Biblí, modlitby, bohosluž-
by, hudební pořady, divadelní a
pohybová představení, trh mož-
ností, výstavy atd.
V letošním roce se v rámci Kir-
chentagu koná také Středoevrop-
ské setkání křesťanů, ekumenická
prezentace práce křesťanů středo-
evropského regionu včetně ČR; do
příprav programu se aktivně za-
pojily Českobratrská církev evan-
gelická, Církev československá hu-
sitská, Slezská církev evangelická
a.v. a Ekumenická akademie Praha.
To vše čeká i na Vás v Drážďanech
od 1. do 5. června 2011.

Bližší informace můžete nalézt v
němčině na internetových strán-
kách www.kirchentag.de 
a v češtině na stránkách Ekume-
nické rady církví v ČR: 
www.ekumenickarada.cz
Odjezd: středa 1. června 2011 vla-
kem EC 378 Carl Maria von Weber
v 10.31 h z Hlavního nádraží v
Praze. Sraz: od 9.30 do 10 hodin ve
Fantově kavárně na Hlavním nád-
raží (1.patro) v Praze.
Návrat: neděle 5. června 2011 po
závěrečných bohoslužbách – vla-
kem EC 177 Johannes Brahms,
odjezd v 15.08 h z Drážďan, pří-
jezd do Prahy v 17.28 h.
Ubytování: ve školních tělocvič-
nách. Karimatku, spacák s sebou!!!
K dispozici bude i několik noclehů
v soukromí pro osoby se zdravotní-
mi problémy či osoby starší 60 let.
Zdůrazňujeme, že podmínkou
účasti na Kirchentagu je uzavření
zdravotního pojištění. Potvrzení
vezměte s sebou. Účastníci mladší
18 let se mohou zúčastnit pouze v
doprovodu dospělých, kteří za ně
zodpovídají.

Poplatek účastníků činí 1500 Kč
na osobu.
Poplatek zahrnuje vstupenku na
Kirchentag, která zároveň slouží
jako jízdenka po Drážďanech bě-
hem konání Kirchentagu.
Poplatek zahrnuje i jednoduché
ubytování, snídani a jedno teplé
jídlo během dne.
Dále zahrnuje dopravu z Prahy do
Drážďan a zpět. Pokud nepožadu-
jete dopravu, poplatek činí 600 Kč.
Zveme vás také k účasti na Česko-
německém večeru, kde součástí je
i pohoštění zdarma.
Prosíme o zaslání vyplněné při-
hlášky spolu s potvrzením o úhra-
dě poplatku. 
Poplatek vracíme jen v případě,
kdy je předloženo písemné potvr-
zení o tom, že závažné zdravotní
důvody Vás donutily od cesty
ustoupit!
Termín zaslání přihlášek: do 12.
března 2011.
Můžete se přihlásit i elektronicky
emailem (zaslat naskenovanou
přihlášku, případně vyplněnou ve
formátu .doc).
Adresa:
Ekumenická rada církví v ČR
Donská 370/5
101 00 Praha 10 Vršovice
email: erc@ekumenickarada.cz 
nebo
info@ekumenickarada.cz
Informace ke Kirchentagu na:
erc@ekumenickarada.cz nebo
info@ekumenickarada.cz, 
telefonní čísla:
271 742 850 nebo 271 742 326

Pozvání na 
33. evangelický Kirchentag
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V letošním roce se uskuteční již
pátý ročník Národního týdne
manželství. Desítky akcí po celé
České republice pak budou příle-
žitostí pro české manželské páry
oslavit a připomenout si význam a
hloubku nejintimnějšího vztahu
mezi mužem a ženou.
Předseda vlády Petr Nečas ve
svém prohlášení k Národnímu
týdnu manželství uvedl:
„V České republice se každoročně
rozchází každé druhé manželství.
Je to smutná statistika. Rozvod je
u nás vnímán jako běžná součást
života. Tak alespoň vypadá sou-
časný obraz manželství, jak je vní-
mán širokou veřejností a médii.
Žijeme přes dvacet let ve svobodě
a nikdo nás již nenutí, abychom
museli uzavírat manželství. Je to
na každém z nás, jak se rozhodne

naložit se svým životem a co
komu sňatek přináší. Je ale nad
slunce jasné, že v manželství se
rodí daleko více dětí než u nese-
zdaných dvojic. Manželství vytvá-
ří podmínky pro navázání stabil-
ních vztahů mezi mužem a ženou
i mezi rodiči a dětmi, o nichž se
všelijakým partnerským dvojicím
může jen zdát. Platilo, platí a bude
platit i nadále, že manželství a
rodina je elementární institucí spo-
lečnosti. Je to systémový prvek na
celém světě a z tohoto pohledu jej
musíme chránit. Proto podporuji
jako politik všechny kroky, které
povedou ke zvýhodňování man-
želských svazků, k jejich rozvoji a
udržení. Politici by neměli lidem
radit, jak mají žít. Proto jsem rád,
že občanská společnost aktivně
hledá způsoby, jak veřejnost infor-

movat o výhodách a smyslu uza-
vírání sňatků. Národní týden
manželství k tomu přispívá a já
tuto snahu vítám a věřím, že
aspoň dokáže přimět tisíce lidí k
tomu, aby se nad smyslem man-
želství zamysleli."
Organizátoři NTM očekávají, že
počet akcí v rámci NTM překoná
ročník minulý. K iniciativě se při-
dávají celá města, která podporují
aktivity na podporu rodiny a man-
želství. Přednášky, besedy, kurzy o
manželství, dny otevřených dveří
v manželských poradnách, poutě
snoubenců, výtvarné soutěže,
obnovy manželských slibů pořá-
dané církvemi, to jsou jen některé
z příkladů aktivit, které se chystají
i letos.

Z tiskové zprávy NTM

Národní týden manželství

PŘEDSEDA RADY CB A MÍSTOPŘED-
SEDA ERC V ČR ING. DANIEL FAJFR
promluví v sobotu 26. 2. 2011 ve
14 hodin ve sborovém domě ČCE
v Lysé nad Labem na téma "Živá
církev anebo co dnes církvím
chybí".
Za Místní sdružení Kostnické jed-
noty v Lysé nad Labem

Jiří Šmída

Pozvánka
SENIORÁT VÝCHODOMORAVSKÝ

Českobratrská církev evangelická
HODONÍN – Ne 9 h
Husova 6, f. Pavel Šebesta
HOŠŤÁLKOVÁ U VSETÍNA – Ne 10 h
Hošťálková u Vsetína č. 23, f. Petr
Maláč
HRUBÁ VRBKA A VELKÁ NAD VELIČKOU
– Ne 8.30 h (Velká n.V.), 10 h (Hr.
Vrbka)
Hrubá Vrbka 117, f. Mojmír Blažek
HUSLENKY – Ne 10 h
Huslenky č. 439, f. Jiří Palán
JABLŮNKA – Ne 9 h
Jablůnka 45, j Martin Tomeček, a f.
Daniel Heller
JASENNÁ - Ne 9 h
Jasenná č. 108, Vizovice, f Radmila
Včelná, j Martin Tomeček
JAVORNÍK NAD VELIČKOU – Ne 10 h
Javorník nad Veličkou č. 111, Velká n.
Veličkou, f. Josef Hurta
KATEŘINICE – Ne 9 h
Kateřinice č. 226, Ratiboř, f. Miroslav
Jelínek
KROMĚŘÍŽ – Ne 9 h
Riegrovo nám. 147/37, f. Ivan Ryšavý
KYJOV – Ne 9.30 h
Dobrovského 511, f. Dan Petříček
LESKOVEC – Ne 9 h
Leskovec č. 156, Valašská Polanka, 
f. Libor Špaček
LIPTÁL – Ne 10 h
Liptál č. 8, a Radmila Včelná
POZDĚCHOV – Ne 8.45 h
Pozděchov č. 121, Valašská Polanka,
f. Vlastimil Kovář
PRUSINOVICE – Ne 10 h
Přerovská 174, f. Leoš Mach
PRŽNO – Ne 10 h
Pržno č. 32, Jablůnka n. B., f. Jaroslav
Voda
RATIBOŘ U VSETÍNA – Ne 10 h
Ratiboř u Vsetína č. 221, f. Jarmila
Wiera Jelinek
RUSAVA – Ne 8.30 h
Rusava č. 28, a f. Leoš Mach
RŮŽĎKA – Ne 10 h
Růžďka č. 138, f. Martin Fér
STŘÍTEŽ NAD BEČVOU – Ne 9.30 h
Střítež nad Bečvou č. 120, f. Vladimír
Kopecký
UHERSKÉ HRADIŠTĚ – Ne 10 h
Jana Blahoslava 419, a f. Petr Pivoňka
VALAŠSKÉ MEZIŘÍČÍ – Ne 9.30 h
Blahoslavova 430/3, f. Daniel Hel-
ler
VELKÁ LHOTA – Ne 9.30 h
Velká Lhota č. 30, Valašské Meziříčí, 
f. Jan Krupa
VIZOVICE – Ne 8.45 h
Palackého nám. 364, f. Jiří Malý
VSETÍN-DOLNÍ SBOR – Ne 9.30 h
Palackého 153, f. Bronislav Czudek
VSETÍN-HORNÍ SBOR – Ne 9.30 h
Palackého 156/17, f. Jiřina Kovářová,
j. Pavel Čmelík
ZÁDVEŘICE-RAKOVÁ – Ne 8.45 h
Zádveřice č. 139, Vizovice, f. Miloš
Vavrečka
ZLÍN – Ne 9.30 h
Slovenská 3063, f. Petr Pivoňka

Církev bratrská
OLOMOUC – Ne 10 h
Mariánská 3, v. Dalimil Staněk, a k.
Pavel Škrobák
PROSTĚJOV – Ne 9.30 h
Šárka 10a, k. Pavel Lukáš
VELKÁ LHOTA – Ne 9.30 h
Velká Lhota č. 102, k. Ladislav Mel-
kus, v. Radomír Palacký
VSETÍN – Ne 9.30 h
Horní Jasenka 102, k. Josef Fišer
VSETÍN-MAJÁK – Ne 9 h
Smetanova 1484, k. Bedřich Smola
ZLÍN – Ne 10.45 h
Slovenská ul. (kostel ČCE), k. Pavel
Škrobák

Bratrská jednota baptistů
KROMĚŘÍŽ - Ne 9.30 h
Moravcova 430/16
k.Alois Klepáček
UHERSKÉ HRADIŠTĚ – Ne 14.00 h
Jana Blahoslava 419, k. Pavel No-
vosad
VSETÍN – Ne 9.30 h
Rokytnice 273,  k. Jan Vychopeň
ZLÍN – Ne 9.30 h
Hluboká 1343,  k. Marek Titěra

Nové knihy

Bohoslužby

V sobotu 22. ledna 2011 proběhla v
Praze ustavující schůze České křes-
ťanské environmentální sítě (ČKES).
Na tomto setkání se sešla více jak
desítka zájemců a k ČKES se připo-
jili zástupci Římskokatolické far-
nosti Český Brod, Pravoslavné círk-
ve v českých zemích a na Slovensku
a Pravoslavné akademie Vilémov,
Obce křesťanů, Náboženské obce
Církve československé husitské v
Praze 6 Břevnově, Ekologické sekce
České křesťanské akademie, Čes-
kobratrské církve evangelické, Eku-
menické akademie Praha a Stře-
diska ekologické výchovy Sluneč-
nice. 

Byly představeny nové webové
stránky, http://ckes.cz, zvolen vý-
bor občanského sdružení ČKES a
její předseda, kterým se pro nad-
cházející rok stal Marek Drápal. 
Cílem České křesťanské environ-
mentální sítě je umožnit církvím v
ČR, křesťanským environmentál-
ním organizacím i jednotlivcům
sdílet a poskytovat informace a
zkušenosti z oblasti ochrany život-
ního prostředí, zabývat se ochranou
životního prostředí a podporovat
péči o Boží stvoření. ČKES chce
napomáhat rozvoji environmentál-
ních programů a projektů v círk-
vích, církevních organizacích a sou-

časně respektovat šířku rozdílných
církevních tradic, z nichž každá
svým osobitým způsobem a všech-
ny společně usilují na základě bib-
lických, teologických a duchovních
východisk o hledání a uplatňování
principů trvalé udržitelnosti s ohle-
dem na bližní, s ohledem na život
příštích generací a s ohledem na
život celého Božího stvoření.
ČKES se plně odkazuje na Evrop-
skou křesťanskou enviromentální
síť (ECEN): 

http://www.ecen.org

Mgr. Sandra Zálabová

Založena Česká křesťanská environmentální síť

EVANGELÍCI ZE SASKA PŘEDSTAVILI V PRAZE PLÁNOVANÝ KIRCHENTAG

Ve středu 12. ledna 2011 navštívili Ústřední církevní kancelář Českobratr-
ské církve evangelické zástupci Zemského církevního úřadu Evangelické
luterské zemské církve v Sasku se sídlem v Drážďanech. Do pražského
ústředí přijeli Friedemann Oehme, Michael Klatt, Angelika Friedrich, Frank
Bergmann a po úvodním přivítání a představení a společném zpěvu písně si
obě kanceláře vyměnily zprávy o novinkách v obou úřadech.  Zástupci dele-
gace promluvili o připravovaném Kirchentagu, který proběhne od 1. do 5.
června letošního roku právě v Drážďanech. Této akce se má účastnit přes
100.000 lidí, mezi nimi i česká skupina účastníků i účinkujících.

NOVINKY Z KNIHKUPECTVÍ SAMUEL

Labyrint světa a ráj srdce - v jazyce
21. století
J. A. Komenský
Knihu Labyrint světa a ráj srdce Jana
Amose Komenského asi není třeba
nějak zvlášť představovat, ale je dobré
zmínit, že toto vydání je v moderní
češtině, a tedy přístupné dnešnímu
čtenáři. Jedná se o významné křesťan-
ské dílo, které nás přivádí zpět ke
kořenům české reformace. Obsahem
knihy je příběh poutníka hledajícího
smysl života. Projde všechna zákoutí
světa, aby nakonec zklamán světem
nalezl v pokoji svého srdce Spasitele
Pána Ježíše Krista.

Poutníkova četba, A5, 168 s., váz., 
cena: 280 Kč 

Diesel II. - Brutální síla, podsvětí,
kriminál, křest
Roman Šťastný, Bronislav Matulík
Existuje realita, o které většina běž-
ných obyvatel naší společnosti nemá
tušení. Odehrává se za zavřenými
dveřmi klubů, barů, podivných firem
- a také věznic. Raději o ní nechceme
nic vědět, hodí se nám výhradně jako
kulisa akčních filmů, hlavně udržet
hranici obou světů nepropustnou.
Příběh Romana Šťastného, známého
jako Diesel II., je popisem autentické-
ho pokusu přejít z výsluní světa zloči-
nu do trpně tolerované pozice ve
světě, kde si lidé běžně nepřerážejí
končetiny a nepolévají se kyselinou,
kde platí i jiné zákony než hrubá síla
a peníze na ruku. Co může člověka
motivovat k takové změně a může
stačit obyčejné odhodlání? Tato kniha
má jednoznačný, dynamický začátek
a trochu váhavý, otevřený konec. V
tom je její síla, nezastírá, že jde o cestu
plnou tápání. 

Návrat domů, 12x19 cm, 128 s., 
cena: 150 Kč 



PRO JEŽÍŠE JSI DŮLEŽITĚJŠÍ TY, 
NEŽ TVÁ SLUŽBA.

L 10,38-42
Chudák ta pracovitá, výkonná a sta-
rostlivá Marta, ta to ale schytala,

viďte. Mnohý z nás by se jí chtěl
zastat. Vždyť někdo se o to všecko
musí postarat, když se k tomu její
sestra nemá. Avšak zdá se, že Ježíš
její starostlivou péči zrovna nechvá-
lí. Nepřitakává našemu uhoněné-
mu, ustaranému životnímu stylu,
když svým posluchačům říká: „Ne-
mějte starost o svůj život, co budete
jíst, ani o tělo, co budete mít na sebe.
Což není život víc než pokrm a tělo
víc než oděv?" Avšak to není zrovna
Martin případ. Nehoní se kvůli zvý-
šení životní úrovně. Ani aby měla
perfektně uklizenou domácnost.
Stará se sice o jídlo, ale ne pro sebe.
Stará se přece zcela nesobecky o jiné.
Dokonce o Ježíše a jeho učedníky.
Dělá to z lásky k němu. Marta takto
slouží Bohu. Když už nemůže s

Ježíšem kázat evangelium, dělá to,
co může, dává mu k dispozici svůj
dům. Přesto se nezavděčí. Jak to? Že
by tato služba nebyla dost duchov-
ní? Ale ne. Ježíšova kritika míří ji-
nam. Není ani tak kritikou přílišné
starostlivosti, ale naší služby Bohu,
které se vytrácí to nejdůležitější: Čas
na společenství s Kristem. Možná
pro samou službu nemáme čas na
toho, komu sloužíme. Možná se
svou službou pokoušíme maskovat
svůj narušený vztah s Kristem.
Avšak je to vlastně dobrá zpráva:
Ježíš Kristus ještě víc než po naší
službě, touží po nás samotných, po
společenství s námi. 

Pavel Fér, 
kazatel Církve bratrské, 

Husinec

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

2. března 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč
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Poselství k neděli Estomihi

V knize Jobově čteme „on nad nico-
tou zavěsil zemi" (27,6) a v epištole k
Židům „to, na co hledíme, nevznik-
lo z viditelného" (11,3) Kraličtí pře-
kládají „z ničeho jest to, co vidíme,
učiněno“. Dovedeme si představit
nic? Můžeme si jen pomoci metafo-
rami nebo záporným vymezením.
Nic je jakási pustá prázdnota, která
prosakovala ještě do počátku stvoře-
ní. (Gn 1,1) Nebyly ani rozměry, ani
čas, ani barva, ani vůně, ani květin-
ka, natožpak živáček. Jestliže se zpí-
vá „není nutno, není nutno, aby bylo
zrovna veselo, hlavně nesmí býti
smutno, natož aby se brečelo", pak v
takové nicotě muselo být k breku
smutno. Jak by Hospodin nabitý lás-
kou mohl zůstat v takové praprázd-
notě? Toužil po něčem, co by bylo
mimo něj, na co by mohl se zalíbe-
ním pohledět, a po protějšku, s nímž
by mohl být v rozhovoru a jejž by
mohl milovat. A tak z ničeho pou-

hým svým slovem (Ž 33,9) stvořil
nejprve divuplné jeviště a nakonec
člověka, bytost sobě podobnou, to
jest vztahovou a rozhovoru schop-
nou. Stvořit z ničeho něco pouhým
slovem, to žádný člověk nedovede.
Stolař potřebuje dřevo, aby udělal
stůl, kovář železo, aby ukoval pod-
kovu, a žádný švec ti z ničeho nevy-
robí botu. Však také v hebrejštině je
pro stvoření Boží užito zvláštní, jiné
sloveso, než pro dělání, činění, for-
mování a kutění lidské. Tvoření z ni-
čeho je lidskému rozumu nepocho-
pitelné. Kraličtí ve svých poznám-
kách připomínají „samé víry věc to
jest, a ne rozumu" (Žd 11,3). A tak
ve víře žasneme, děkujeme a chvá-
líme. Biblické vyprávění o stvoření
světa a člověka není ani přírodopis,
ani biologie, ani genetika, nýbrž
mohutný hymnus na Boží moc, slá-
vu a lásku.
Ale nyní vězme, že také jen Bůh

dovede z něčeho učinit nic. To také
žádný člověk nedovede. Spálí ně-
co, zůstane popel, rozbije něco, zů-
stanou třísky nebo střepy. Žádná
chemická sloučenina se nerozpad-
ne v nic a žádná energie docela ne-
vyšumí. Jen Bůh může z něčeho
učinit nic, a to především z tvého
hříchu, z tvé hříšné minulosti. My
lidé jsme v otázce viny a zanedbá-
ní jacísi přežvýkavci. Stále se nám
to vrací, jsme trýzněni výčitkami,
nemáme čisté svědomí. Ale vzhů-
ru srdce, smíme to unést a mít po-
těšené svědomí, vždyť ačkoli to v
nás ještě občas zahlodá, u Pána
Boha se to proměnilo v nic, jako-
by to nikdy nebylo. V Heidelber-
ském katechismu (otázka 56) se
nám zvěstuje, že pro zadostiučině-
ní Kristovo nechce Bůh už vzpo-
mínat na žádný náš hřích.

Jan Pokorný

Z ničeho něco, z něčeho nic

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Nejít cestou směšování náboženství a politiky – nejednou to zaznělo na
pozoruhodném semináři, jenž se konal v Praze (12.2.2011) a byl připraven
Křesťansko-sociální platformou ČSSD. Ocenit je třeba široký výběr řeč-
níků, náboženského i politického spektra. Nikdo z přítomných se roz-
hodně nenudil. Pohledy přednášejících nebyly naprosto uniformní a sál
byl plný posluchačů neváhajících rozpoutat diskusi.
Jan Sokol přiznal, že nemá žádný recept na to, „jak dostat křesťanská té-
mata do politiky." Vyslovil i rozpaky nad tím, že křesťané se nejednou
neprosadí, a to pro odlišný přístup, kdy jim není dovoleno totéž, co jiným.
Nejdou do konfliktů a sporů vedených často nepřístojným stylem.
Ostatní z toho paradoxně profitují. Nedokázal však zcela rozptýlit rozpa-
ky nad tím, že je při nich přítomna i nešikovnost, ba mindráky křesťan-
sky se profilujících politiků. Ti by přece měli být přesvědčivější, důvěry-
hodnější, ba jiskřit přehledem a druhé strhnout na svou stranu.
Tomáš Tožička se ve svém referátu zabýval křesťanským sklonem k nad-
řazenému a ochranářskému přístupu, vedle pokušení aktivních zásahů
státu do života společnosti. Stavěl na protikladu jihu a severu. Ztotož-
ňoval se s nadějemi vkládanými do kontroverzních typů, jako je Mugabe,
a upadal do nekritického obdivu k jihoamerické teologii osvobození. Z ji-
ných příkladů zmínil jen M. L. Kinga a vůbec se nevyslovil k situaci v
naší oblasti, na sever od Alp, kde Richard von Weiszäcker i Johannes Rau
(zvaný v sociální demokracii „Bruder Johannes") se stali německými pre-
zidenty. Celé vystoupení bylo pak prošpikováno technickými termíny a
zkratkovitým, řečnickým „fachaparátem".
Vladimír Špidla navázal na novozákonní akcenty „nejmenších, kteří jsou
ceněni jako největší, bezcenní jako cenní" v protikladu k dnešnímu kon-
ceptu úspěšnosti. Herakla postavil proti Ježíšovi, jenž akceptuje člověka,
který nemá žádnou hodnotu; lidské bytí nelze podřídit přednostně eko-
nomickému hledisku. - Jedním ze svých vyjádření žel poněkud oživil dis-
kusi ohledně restitucí, což nebylo jeho tématem a mělo to i tak zůstat stra-
nou.
Jiří Hoblík připomněl na základě Lutherova učení o dvou regimentech, že
ten světský nemůže a nesmí vládnout lidské duši. Křesťan přitom smí být
vnitřně neposlušným občanem, nikoli však v odporu se zbraní. Zdůraz-
nil, že protestantismus nedisponuje žádnou speciální naukou a poukázal
na jeho rozmanitost; vede spíše k rozhovoru a navíc nemá žádné autori-

Náboženství a politika

Červený kostel v Brně

Dokončení na str. 2

Naléhavé sdělení
Kostnická jednota měla po dobu půl století své sídlo, redakci a administraci Evangelického týdeníku
Kostnických jisker v budově ústředí Evangelické církve metodistické v Praze 2, Ječné ul. 19.  Měli jsme na této
výhodné adrese v centru Prahy dostatečné prostorové podmínky za velice vstřícný, vpravdě bratrský  nájem. Jsme
za tuto minulou příležitost a dosavadní spolupráci opravdu vděčni. V současné době ale metodistická církev
námi užívané místnosti potřebuje pro své účely, a tak nám nezbývá než se přestěhovat.
I když ještě není zcela rozhodnuto kde najdeme podmínky pro své další působení, je naprosto zřetelné, že si
pohoršíme jak co se týká výhodnosti adresy, tak velikosti kanceláře i potřebného archivu, ale také vzrostou
náklady na nájem a provoz. Rovněž přestěhování a likvidace nepotřebných věcí budou vyžadovat mimořádné
výdaje. Mnozí si dovedete představit, co spolek se 100letou tradicí dokázal nashromáždit za množství tiskovin,
knih, zápisů, účetních knih, výkazů, nábytku, zařízení atd. Kteří si to představit nedovedete, máte velkou výho-
du a klidnější spaní... Tato situace znamená, že několik dalších týdnů budou naši spolupracovníci – a všichni
ochotní dobrovolníci,  které rádi uvítáme – vytíženi snahou, aby přesun mohl proběhnout podle plánu a abychom
s sebou brali jen to, co je nutné, zároveň však nezničili důležité historické materiály nebo to, co bychom v budouc-
nu potřebovali. 
Jsme rádi, že jsme minulý rok neukončili s dluhy /jak to bylo v řadě uplynulých let/, ale ani jsme nemohli vytvo-
řit nějakou rezervu pro mimořádné, ale nutné náklady. Doufáme, že tuto situaci naši členové, čtenáři a příznivci
s porozuměním pochopí a svými mimořádnými dary a příspěvky, např. na účet č. 228961190/0300 pomohou pře-
konat toto nesnadné období. 
Byli bychom rádi, kdyby se tento přesun a všechny s ním spojené akce nepromítly do naplánovaného vydávání
a úrovně Evangelického týdeníku Kostnických jisker. Prosíme však o shovívavost, pakliže se vše nezdaří podle
našeho přání.
O dalším vývoji, především o budoucí adrese a spojení, vás budeme informovat, jakmile sami budeme vědět.
S bratrskými a sesterskými pozdravy
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Německý evangelický farář a evan-
gelista Ulrich Parzany navštívil Čes-
kou republiku ve dnech 11. – 19. září
2010. Jeho návštěva navazovala na
dlouholetý program ProChrist, při
kterém je vždy z některého němec-
kého města vysílán satelitní pře-
nos ekumenických evangelizačních
shromáždění. Řada sborů a farností
nejrůznějších sborů vyzkoušela v
minulých letech možnost vstoupit
prostřednictvím moderní komuni-
kační technologie do dobře připra-
vených evangelizačních shromáždě-
ní. Také v naší zemi jsou ti, jimž tato
shromáždění pomohla v cestě ke
Kristu. 
Ulrich Parzany (69 let) je v Německu
znám nejen ze svých evangelizací.
Řadu let aktivně pracoval ve vedení
Německé evangelické aliance a pod
jeho vedením působila řadu let také
YMCA. Parzany byl také pozván
jako řečník na konference Together
for Europe (Společně pro Evropu),
kde se již vícekrát setkali zástupci
duchovních hnutí Katolické církve i
církví protestantských. Parzany udr-
žuje živé ekumenické kontakty, jak o
tom svědčí také jeho loňská návště-
va Prahy a rozhovor s kardinálem
Miloslavem Vlkem. 
V roce 2010 přijel farář Parzany do
České republiky nejen zvěstovat
evangelium, ale také vést semináře o
evangelizaci v dnešní Evropě. Bě-
hem několika dní kázal a přednášel
v Praze, Opavě, Brně, Vsetíně, Ná-
chodě a na Těšínsku. Většina shro-
máždění byla připravována ekume-
nicky. Znovu se potvrzovalo, že
konverze ke Kristu je pro všechny
křesťany společná a vyjadřuje nale-
zení podstaty evangelia v ukřižova-
ném a vzkříšeném Ježíši.
Není smysluplné zachytit výtahy
prezentací evangelia. Pro zájemce je
možné doporučit možnost vyslech-
nout některé homilie na webu české
pobočky ProChrist (www.ProChri-
st.cz). Připomenout je ale možné
některé důrazy ze seminářů o evan-

gelizaci. Ulrich Parzany všem du-
chovním a pracovníkům křesťan-
ských církví velmi silně podtrhoval:
„Kdo nechce změnu, neměl by mít
děti." Jeho příměr vycházel ze života
rodin, kde narození nového dítěte
znamená velké nasazení rodičů i
širší rodiny. Je třeba připravit dět-
skou postýlku, oblečení pro novoro-
zence a desítky dalších věcí. V do-
mácnosti je třeba mnoho věcí upra-
vit a změnit. Rodiče malých dětí
často chodí s kruhy pod očima, pro-
tože bývají nevyspalí, unavení. Péče
o narozené dítě vyžaduje čas, síly a
finanční prostředky. Bez pomoci
druhých by narozené dítě nepřežilo.
Z tohoto obrazu rodinného života
Parzany přešel k analogii narození
duchovního dítěte v církvi. Člověk je
zastaven na své cestě Kristem, ales-
poň trochu poznal svůj hřích a po-
třebu Božího odpuštění. Co udělá
jeho nová rodina – církev? Nebude
se o něj starat, nebo ho vezme do
společenství a bude s ním srozumi-
telně komunikovat a ujasňovat zá-
klady křesťanské víry, přidá pastora-
ci, zpověď, katechezi, křest svatý a
vezme ohledy na zařazení z Ducha
svatého nově narozeného mladého
křesťana do Kristova těla. Pokud se
o nového křesťana nebudeme starat,
můžeme za čas zjistit, že v církvi ne-
našel svůj duchovní domov. 
Ulrich Parzany hovořil o zkušenos-
tech z evangelizačního zvěstování v
evropském kontextu. Tam, kde se
další lidé přihlásí ke Kristu, je třeba
se jich ujmout a podat pomocnou ru-
ku. Z dlouholetých zkušeností evan-
gelizací pod hlavičkou ProChrist se
ukázalo, že tam, kde se s nově naro-
zenými duchovními dětmi dále pra-
cuje a pomáhá se jim, tam jich zůstá-
vá v církvi 90 %. Tam, kde se jich
místní sbory a farnosti neujmou,
zůstává jich pouze kolem 30 %. Par-
zany hovořil velmi vážně o situaci
evropského křesťanství. Podle jeho
názoru některé sbory a farnosti neži-
jí pro evangelizaci. Starají se převáž-

ně o sebe a své potřeby, a ne o spo-
lečnost, do které je Kristus poslal.
Parzany hovořil dokonce o sborech
a farnostech, které jakoby užívaly
duchovní antikoncepci. Nechtějí du-
chovní děti! Vždyť by to znamenalo
se o ně starat, pečovat, chránit, sytit,
pomáhat dělat první kroky na cestě
víry. Člověk, který nově uvěří v Kris-
ta, si s sebou nese svou kulturu,
svou stupnici hodnot a je třeba vést
rozhovor o tom, co je přijatelné a co
je v rozporu s křesťanskou etikou.
Některým křesťanům a někdy do-
konce církevním pracovníkům se
žel nechce do kontaktu a do práce s
dnešním evropským člověkem, ať
už sekulárním, náboženským, post-
moderním, nebo do jaké kategorie
mů-žeme některé své spoluobčany
zařadit. Církev v Evropě se dnes na-
chází v situaci, která v řadě aspektů
připomíná situaci křesťanství 1. sto-
letí. Někteří nevědí o Bibli a o Kristu
té-měř nic. Žijí ve svých sekulárních
či pohanských světonázorech. Par-
zany byl ve shodě s důrazem pape-
že Jana Pavla II., který vícekrát zmi-
ňoval potřebu reevangelizace Evropy. 

Co dnes znamená evangelizovat?
Parzany na tuto otázku odpovídá
rozborem významu slova „meto-
da". Toto slovo se skládá z řeckého
výrazu hodós (cesta) a předložky
metá (s někým, s něčím). Methodos
znamená cesta za něčím. Evangeli-
zace potřebuje metodu. Je to cesta
za něčím, konkrétně za nesením
Kristova evangelia slovy i životem.
To nelze dělat jen jednou metodou.
Již v biblických spisech nacházíme
různé metody. Evangelizace pevně
patří k misijnímu poslání církve.
Evangelizovat ale nemůžeme jen
určitým vymezeným způsobem.
Nemá cenu stavět metody proti
sobě. Víra je tak úžasná a vede k
bohatství duchovních zdrojů a darů
Ducha svatého.

Pavel Černý
Dokončení příště

BOJ ZA PRÁVA NÁBOŽENSKÝCH MENŠIN V PÁKISTÁNU
Pákistán, RV. „Mým primárním závazkem je sloužit lidem. Boj za křes-
ťanské a utlačované komunity bude tedy pokračovat," řekl Shahbaz
Bhatti, pákistánský ministr pro záležitosti menšin. Potvrdil tak ochotu
obhajovat práva nejslabších, a to i navzdory tomu, že dojde ke zrušení
jeho ministerstva, jak nedávno avizoval pákistánský prezident Asif Ali
Zardari a předseda vlády Yousaf Raza Gilani. Aktivní politik bojuje za
zrušení nehumáních a diskriminačních zákonů v Pákistánu od roku
2008, kdy bylo ministerstvo vytvořeno. Mezi jeho úspěchy patří: 5 %
pracovních míst ve veřejných úřadech vyhrazených pro menšiny, nebo
znovuotevření misijních škol. 

VÝBOR ČLENSKÝCH CÍRKVÍ SVĚTOVÉHO LUTERSKÉHO SVAZU
V ČESKÉ REPUBLICE
Olomouc, ECAV. Českobratrská církev evangelická v Olomouci hostila
začátkem února Výbor členských církví Světového luterského svazu.
Na jednání se setkali členové výboru Adam Cieślar, Gerhard Frey-Rei-
ninghaus, Daniela Hamrová, Jana Rumlová, Marek Říčan a Daniel Že-
natý. Řešili organizační otázky v souvislosti s přípravou setkání církev-
ních představitelů evangelických církví v Evropě, které bude v květnu,
stejně jako i zasedání pracovní skupiny Gustav-Adolfského spolku a
Evangelických diasporních činností v Evropě a Brazílii. Setkání se
zúčastnil i předseda Ekumenické rady církví na Slovensku Miloš Klátik.
Přítomným členům výboru představil ekumenické aktivity na Sloven-
sku a aktivity Evangelické církve v rámci oslav 500. výročí Lutherovy
reformace.

ZÁSTUPCI KŘESŤANSKÝCH CÍRKVÍ EVROPY V SRBSKU
Bělehrad, SIR. Přínos křesťanů k budování národní identity a evropské
integrace byl hlavním tématem výročního setkání společného výboru
Konference evropských církví a Rady evropských biskupských konfe-
rencí. Setkání se konalo v hlavním městě Srbska ve dnech 17. – 20. úno-
ra. Účastníci se zaměřili na problematiku náboženské svobody, ekume-
nismu, ekonomické krize, pokoje, přítomnosti Romů v zemích Evropy,
či na vztahy mezi křesťany a muslimy v Evropě. 

PÚŤ DÔVERY V CHILE
Chile, TAIZÉ. 8.000 mladých ľudí z krajín južnej Afriky, Severnej Ame-
riky a Európy sa zúčastnilo púte organizovanej spoločenstvom Taizé v
Santiagu, Chile. Počas stretnutia sa veriaci pri jednotlivých zastaveniach
zamýšľali nad odkazom Kristových slov. Do svojich domovov odchád-
zali s otázkou na každý deň: ako môžem žiť v Kristovi svoj život? Na
konci februára sa do oblasti Santiago vrátia dvaja bratia z Taizé. Budú
tam viesť modlitby, pomáhať chudobným a sprevádzať mladých
návštevníkoch v hľadaní odpovedí na životné otázky a význam kres-
ťanskej dôvery. 

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Kdo nechce změnu, neměl by mít děti 

Rabín Jonathan Romain v týdeníku
CHURCH TIMES připomíná, že
roku 1810 proběhly v Seesenu v
centrálním Německu první refor-
mované židovské bohoslužby. Spo-
lečné prvky s tzv. druhou (tj. světo-
vou) reformací spatřuje v tom, že
do bohoslužby byl (kromě hebrej-
štiny) zaveden též národní (místní)
jazyk, a zejména pak v přesunu
kázání do středu bohoslužby. Za
hlavní rozdíl považuje, že reformá-
toři usilovali o reformu celého křes-
ťanstva, kdežto reformovaná forma
judaismu chtěla od počátku s for-
mou ortodoxní koexistovat. 
Jako mimořádně závažné vyzdvi-
huje zrušení dosavadního nepsané-
ho tabu: K účasti na reformovaných
židovských bohoslužbách byli při-
zváni i místní křesťané. Reformo-
vanou (Jacobsonovu) bohoslužbu v
roce 1810 prohlašuje Romain za
židovskou obdobu Lutherových 95
tezí. 
Prof. Jan Milíč Lochman upozornil
na některé podobnosti mezi refor-
mačním křesťanstvím a zenovým
buddhismem. Zdůraznil zároveň, že

se jedná o podobnost vnější. Rabín
Romain upozorňuje na to, že mezi
reformovaným judaismem a refor-
movaným křesťanstvím je nejenom
podobnost, ale příbuznost.

Může z kázání při židovských bo-
hoslužbách zaznít zvěst o osprave-
dlnění z (pouhé) Boží milosti? Jistě
ano!

František Schilla

Židovská obdoba reformacetativní, natož autoritářské zřízení.
Jiří Pehe varoval před umělým vytvářením vakua, jež neslouží ani seku-
lární politické angažovanosti, ani církvi. Karel Flos pak odkázal přítom-
né na křesťanské kořeny v programu sociální demokracie. Deklaroval
také, že ač katolík, váží si velice Jednoty bratrské pro její sociální ethos.
Petr Uhl pak přispěl výstrahou, aby nebyl vyhrocován vztah církve a státu
a pěstovány předsudky vůči Římskokatolické církvi.
Erazim Kohák se rozpomněl na německé „Gott mit uns" na výstroji armá-
dy a to již od dob Vilémova Německa. Lásku k Bohu a lidem vysvětlil
jako volnost od toho, co svazuje. Sám vyhlíží osvobození lidstva od závis-
losti na zlu a od návyků zla a vybízel k životu ve svobodě, tj. k vděčnému
konání dobra. 
Jiří Nečas ilustroval ohrožení lidstva na řadě případů (například tím, že
letecký benzin není zdaněn!). Zabýval se přírodními zdroji, lidskou prací
a situací lidstva v globalizovaném světě. Na situaci aplikoval citát z
Gándhího: Země je dostatečně bohatá pro potřeby každého, nikoli pro
chamtivost každého.
Všichni přítomní byli ostražití, když Ivan Štampach všem předložil
hádanku. Šlo o dva citáty a přítomní měli určit, kdo je jejich autorem.
Když nikdo tu odvahu neměl, uvedl, že na jiném semináři z deseti lidí
osm ty texty považovalo za vyjádření bolševických názorů. Přitom šlo o
encykliky Lva XIII. a Pia IX (1891 a 1931). Zazněla v nich i teze o možnos-
ti zespolečenštění výrobních prostředků. Člověka je třeba chránit jako
svobodnou a nezávislou bytost, kterou je nepřípustné redukovat, ani činit
z ní pouhé kolečko v mechanismu. 
Dvakrát během odpoledne byla dána příležitost k dotazům a rozhovoru,
čehož bylo bohatě využito – uznání patří i moderujícím Františku Bub-
lanovi a Martinu Chadimovi. Jednoznačně z celého odpoledne vyniklo
hledisko zajímat se o věc samu a podtrhnout křesťanské podněty, a to bez
jejich jakékoli ideologizace tou či onou stranou, což by poškodilo sociál-
ní demokracii v prvé řadě a nikomu neprospělo.
Psáno pro christnet.cz a Evangelický týdeník

Jan Kašper

Náboženství a politika
Dokončení ze str. 1

Ulrich Parzany v České republice

Koptští křesťané v Egyptě mimo hru
Změny, jež následují v Egyptě po pádu Mubaraka, zřejmě nic nezmění na
životě tamních křesťanů jako obča-
nů „druhého řádu". A to pokud jde
právě o tradiční Kopty, o křesťanech
protestantských ani nemluvě. Armá-
da, která po páteční demisi Husního
Mubaraka převzala kontrolu nad
Egyptem, ostentativně marginalizu-
je koptské křesťany. Do nově zřízené
komise pro revizi ústavy, která roz-
hodne o budoucnosti země, nepozva-
la žádného představitele Koptů. Ne-
chybějí v ní však delegáti islám-
ských skupin, včetně extremistického
Muslimského bratrstva. Jak poznamenal Naguib Guebra`l, předseda
Egyptské unie pro lidská práva, tento postup diskredituje novou vládu v
očích křesťanské menšiny. „Miliony Koptů s takovým složením komise
nesouhlasí," zdůrazňuje Guebra`l. Rozhodnutí armády se navíc zpronevě-
řuje zásadám nedávné revoluce, v níž křesťané sehráli rovněž podstatnou
roli a stejně jako muslimové zaplatili mnoha oběťmi.

kar/christnet

(Dodatečně k jednomu výročí)



Všemocná cenzura působila v
Praze i v 18. století, kdy byl v jejím
čele hrabě Norbert z Kolovrat. Ze
spisů arcibiskupské konzistoře
víme o upozornění (z roku 1719)
na lipského postiliona, jenž dva-
krát v týdnu, v neděli a ve čtvrtek,
dojížděl do Prahy na povozu cho-
mutovského kočího Jana Mainera.
Pokaždé prý vozil plné pytle
závadných knih a letáků. Dopo-
ručení znělo - prohledat hned po
příjezdu do města, v Bruské brá-
ně. Tak se také stalo, leč nenalezlo
se pranic. Malostranský hejtman
Jan Vražda z Kunvaldu poštovní-
ho posla sice vyslýchal, ale bez
úspěchu. Postilion ovšem slíbil, že
nikdy nebude dovážet do Prahy
závadnou literaturu, ale tento slib,
nepochybně vynucený, nedodr-
žel. Jako podezřelý byl zřejmě sle-
dován. Takže v roce 1722 a opět
1723 byl v pražském Ungeltu při-
stižen s knihami označenými jako
nepřípustné (mezi ně patřil živo-
topis hraběte Šporka, vydaný v
Amsterodamu). 
Hůře dopadl Holanďan Lewin Ma-
rienkirch, amsterodamský měš-
ťan. Tento obchodník, ženatý s
Češkou z Hořovic, byl lihopalní-
kem na Novém Městě pražském.
Udán byl roku 1721 za to, že "ne-
patřičně" chválil svou evangelic-
kou víru. Uvádím jména udavačů
- Jan Jiří a Jakub Kretschnerovi -
aby bylo jasno, že neujdou odha-
lení ani po staletích. Archivní pra-
meny je zaznamenaly jednou pro-
vždy! Udavači dokonce uvedli, že
Lewina málem "po zásluze" zbili.
Nešťastný Lewin byl zatčen, uvěz-
něn a byla mu zabavena knihov-
na, ač se v podstatě ničeho nedo-
pustil. V novoměstském arestu v
tvrdých podmínkách strávil šest-
náct týdnů. Poté byl sice propuš-
těn, ale zabavená knihovna (čítala
na 50 svazků) mu nebyla vrácena.

Obsahovala podezřelou Bibli z
roku 1629, díla mystika Jana Böh-
meho, žaltář a katechismus Mar-
tina Luthera, spisy Jana Arndta a
Jana Günthera. Magistrát Nového
Města zdůvodnil zabavení tím, že
jde o vadná díla, nepatřící do ne-
povolaných rukou obyčejného
laika.
Příběh výše zmíněného poštovní-
ho posla nebyl zdaleka ojedinělý.
Zakázané knihy se však velmi
těžko postihovaly. Roznášeli je ve
svých rancích různí putující řeme-
slníci a podomní obchodníci, či je
rozváželi poslové norimberské,
lipské a vratislavské pošty. Však
také byly proti "vagantům", dová-
žejícím závadné tiskoviny, vydá-
vány četné patenty, hrozící tresty
přestupníkům a slibující odměny
udavačům. Kacířské knihy se také
skrývaly mezi množstvím různé-
ho zboží na tržištích. Právě na jar-
marcích úspešně působil norim-
berský knihkupec Jan Bedřich
Rüdinger. Pražská konkurence
mu vyčítala (1724), že jeho za-
městnanci ještě před zahájením
trhů předstírají vybalování zboží a
přitom je již prodávají, dokonce s
dvoutýdenním předstihem, čímž
znemožňují kontrolu prodávané
literatury. 
Udavačství silně bujelo a dochá-
zelo k situacím až tragikomickým.
Jedna z nich se odehrála roku 1728
na Novém Městě pražském, na
Poříčí. U tamního kováře bydlel
strážník Michal Schwartz se že-
nou, dvěma dětmi a podnájemní-
kem, ševcem Janem Oberlende-
rem. Udáni byli pro šíření "kacíř-
ských rozumů". Došlo tedy k je-
jich zatčení a domovní prohlídce.
Nalezly se však pouze pravověrné
modlitby, evangelia a tisky kato-
lických bratrstev. Nesmyslnost
nařčení nakonec korunovalo zjiš-
tění, že strážník Schwartz je zcela

negramotný a švec Oberlender je
dokonce čekatelem fráterství v řá-
du kapucínů! Podobně dopadl i
případ studenta práv Jindřicha
Merinka z Uher (1726), již před
třemi roky přestoupivšího ke ka-
tolictví. Zatčen byl proto, že vlast-
nil spis Jana Arndta, aniž by ho
úmyslne skrýval. Nakonec shle-
dán nevinným a propuštěn. Rov-
něž knihkupec Jiří Lehmann z
Vídně se domohl vrácení v Praze
zabavených podezřelých knih.
Jeho záležitost se dokonce dostala
až k císaři, který rozhodl, aby
knihy byly Lehmannovi vráceny,
"nemluví-li proti tomu závažný
důvod" (1727).
Ze zpráv protireformačních misio-
nářů se dovídáme o nových a no-
vých nálezech kacířských knih
hluboko do 18. století. Jsou známy
případy, že misionář na počátku
18. století v určité oblasti již nezji-
stil žádnou závadnou nábožen-
skou literaturu. Po několika dese-
tiletích nové misie kupodivu obje-
vily ve skrýších další kacířské
knihy, do té doby úspešne ukrýva-
né. Taková situace byla nejen na
venkově, ale i v samotné Praze a
jejím nejbližším okolí. Po vydání
tolerančního patentu 1781 již ne-
bylo třeba "závadnou" evangelic-
kou literaturu ukrývat. 
Fondy českých ústředních i regio-
nálních knihoven a muzeí, včetně
našeho Muzea Husova domu, za-
loženého prof. Ant. Frintou, obsa-
hují mnoho takových spisů, které
přežily soustavné a dlouhodobé
úsilí protireformace o jejich zniče-
ní. Jedná se o vzácné tisky i ruko-
pisy jak z předbělohorského ob-
dobí, tak ze zahraniční exulantské
produkce v 17. a 18. století. Jsou
dokladem oddanosti dědictví re-
formačních předků - knihy jako
pramen síly a světlo života.

Michal Flegl 
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Liturgické mezidobí
Píseň – Ubi caritas (hudba: J. Berthier)

Žalm 116
Hospodina miluji; on slyší

můj hlas, moje prosby,
sklonil ke mně ucho.

Po všechny své dny chci k němu volat.
Nacházím jen soužení a strasti.

Vzývám však Hospodinovo jméno:
Hospodine, prosím, zachraň mi život!

Hospodin je milostivý, spravedlivý,
náš Bůh se slitovává.

Hospodin je ochránce nezkušených:
byl jsem vyčerpán, a dopřál mi zvítězit.

Můžeš opět odpočinout, moje duše,
neboť Hospodin se tě zastal.

Ty jsi mě zachránil od smrti,
mé  oči od slz, nohy od zvrtnutí.

Před Hospodinem stále chodit smím
na zemi mezi živými!

Uvěřil jsem, proto mluvím,
i když mě svíral hrozný žal.

Jak se mám odvděčit Hospodinu,
že se mne tolikrát zastal?

Zvednu kalich spásy
a budu vzývat Hospodinovo jméno.

Svoje sliby Hospodinu splním
před veškerým jeho lidem.

Velkou cenu má v Hospodinových očích
oddanost jeho věrných až k smrti.

Hospodine, prosím, já jsem tvůj služebník.
Ty jsi mi rozvázal pouta.

Tobě přinesu oběť vděčnosti
a budu vzývat Hospodinovo jméno.

Svoje sliby Hospodinu splním
před veškerým jeho lidem

v nádvořích Hospodinova domu,
uprostřed tebe, Jeruzaléme.
Haleluja!

Čtení: Jr 1,4-8; L 15,11-24

Píseň

Ticho

Prosby:
Prosme Pána, aby se křesťané vždy snažili jít druhým vstříc a stali se
kvasem smíření v lidské rodině.
Prosme Pána za všechny věřící a za ty, kdo v církvi konají službu. Dej,
aby byli věrnými svědky evangelia.
Prosme Pána za spravedlivé rozdělení pozemských darů mezi všechny
lidi.
Prosme Pána za všechny národy země, aby žily v míru a vzájemném
porozumění.
Prosme Pána za oběti válek a násilí.
Prosme za ty, kdo jsou pronásledováni  pro Kristovo jméno, a za všech-
ny, kdo hledají spravedlnost.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši, lásko nad všechnu lásku, tys byl se mnou vždycky, a já jsem na to
zapomínal. Tys byl v srdci mého srdce, a já jsem tě hledal jinde. Když
jsem byl od tebe daleko, tys na mne čekal. A nyní se odvažuji ti říci: ty,
zmrtvýchvstalý Kriste, jsi mým životem.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který nám dáváš na ruku prsten
marnotratného syna – znamení odpuštění.

Zpěv
(© Ateliers at Presses de Taizé

notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství 
Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 

tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

Přečetl jsem si článek br.Vejnara v
ET-KJ z 19.1.2011 i rozhořčenou
poznámku br. Čapka v ET-KJ ze 2. 2.
2011. 
Nevím, co jej na článku br. Vejnara
tak pohoršilo. Bratr Vejnar má přece
pravdu. Velká církev se snaží mnoha
způsoby získat ztracené pozice. Je
jistě dobré,když jsou mladí lidé i děti
vedeni k obětavosti, ke službě po-
třebným i k soucitu. Pěkně vybírali i
po malých částkách. Snad sbírka
alespoň částečně nahradí snižování
dotací od pana ministra. Říká se, že
všechno souvisí se vším. 
Možná, že nevybrali ani tolik, kolik
stála návštěva papeže u nás. Přijel 
v době, kdy se zavírala řada skláren
a přibývaly tisíce nezaměstnaných.
Dostal bohaté dary. Domníval jsem
se, že alespoň projeví solidaritu s
nejpotřebnějšími. Navštíví nějaký
sociální ústav, kde jsou někteří odká-
záni na plnou pomoc personálu.Bez
pomoci sester se sami ani nedoká-
žou otočit na lůžku. 
Přál bych našim veřejným činitelům,
aby navštívili takové ústavy. Snad
by to v nich probudilo milosrden-
ství a soucit, pokud jsou toho ještě
schopni, a šetřili by někde jinde. 
Papež měl vzácnou příležitost pre-
zentovat církev v údajně ateistickém
národě. Ale místo toho přivezl zla-

tou korunku pražskému Jezulátku.
To naše veřejnost a hlavně noví ne-
zaměstnaní jistě ocenili!
Doufám, že alespoň něco z mého ná-
zoru otisknete.
Přijměte prosím srdečný pozdrav a
přání síly a moudrosti od Pána Boha
do vaší další práce.

Jan Vopalecký, 
Kolín 5

* * *
Vážení pracovníci redakce,

Nemohu nevyjádřit se, byť se zpož-
děním, k článku K+M+B 2011. Jeho
otisknutí ve mně vyvolalo silné
emoce, pocit roztrpčení, studu a
zmatku. 
Důvody, proč článek neměl být otiš-
těn:

1. Podle mého názoru je v rozpo-
ru se slovy evangelia, protože
uráží, zraňuje a mluví z něj ne-
přejícnost.

2. Odporuje proklamované snaze
naší církve o porozumění a vzájem-
nou úctu mezi naší a katolickou círk-
ví.
3. Tento pomlouvačný článek nevy-
volá dobrý obraz naší církve ani u

katolíků, ani u čtenářů „bez vy-
znání".

Evangelický týdeník je přece jakousi
vizitkou ČCE. A navíc: jestli cílem
autora bylo shodit katolickou církev,
mohlo se stát, že docílil opaku. Sym-
patie většinou získává nespravedli-
vě bitý, nikoliv ten, kdo bije.
Jsem nepravidelnou čtenářkou
Katolického týdeníku a každoden-
ní posluchačkou dalšího katolické-
ho média, televize NOE, a zatím
jsem se nesetkala s nějakou kriti-
kou či dokonce rýpnutím do na-
šich řad. 
Nejsem tak naivní, abych si mysli-
la, že v katolické církvi nejsou
odpůrci naší či jiné protestantské
církve, nebo že by se nikdo z nich
nepokusil svoje názory prezento-
vat v médiu. Ale zřejmě odpověd-
ní pracovníci redakcí takové přís-
pěvky moudře neuveřejní. 
Přála bych si, aby tomu tak bylo i
v Evangelickém týdeníku. Jedině
tak lze pomalu otupovat hroty
přetrvávajících animozit – obávám
se, že u evangelíků silnějších. Ji-
nak se křesťanské církve ke kýže-
nému cíli nikdy nedopracují.

Věra Nováková, 
Dačice

Z názorů čtenářů



Nejstarší obyvatelka města Dvůr
Králové nad Labem, paní Růžena
Mrkvičková, oslavila ve středu 16.
února úctyhodné 105. narozeniny.
Připomenutí vzácného životního
jubilea proběhlo mj. za účasti sta-
rostky města ve středisku Dia-
konie ČCE ve Dvoře Králové, kde
paní Mrkvičková již deset let žije.
Patří mezi klienty domova, v
němž je poskytována seniorům
potřebná pomoc. 
Paní Mrkvičková se narodila v
roce 1906 ve Dvoře Králové jako
první ze tří sourozenců. Vyučila se
dámskou krejčovou a toto řemeslo
ji provázelo celý život. Dostávala
se díky němu do kontaktu s mno-
ha lidmi, kterým šila šaty na za-
kázku. Oslavenkyně také vděčně
vzpomíná na hezké manželství, ve
kterém prožila se svým o 12 let
starším manželem celých 48 let.
Snahu o dobré vztahy s druhými
lidmi považuje za podstatný rys
svého života: „Ono se nám hned
lépe žije, když se snažíme s lidmi
vycházet v dobrém," vysvětluje.
Celý život se zajímá o dění ve
svém okolí, pravidelně čte noviny,
sleduje televizi a těší se z návštěv
svých blízkých. 

„Paní Mrkvičková obdarovává lidi
úsměvem, na svůj věk se těší
dobré kondici a k životu se snaží
stále přistupovat v rámci svých
možností aktivně," shrnuje ředitel
královédvorského střediska Dia-
konie ČCE Zdeněk Hojný.
Společné oslavy se kromě dalších
klientů a zaměstnanců Diakonie
zúčastnili zástupci města Dvůr
Králové nad Labem v čele se sta-
rostkou Editou Vaňkovou, která
pogratulovala nejstarší obyvatelce
města.

O Diakonii ČCE
Diakonie ČCE je jednou z největ-
ších nestátních organizací zabýva-
jící se sociálními službami a ob-
čanskou pomocí s více než dvace-
tiletou obnovenou činností. Celo-
republikově poskytuje sociální,
zdravotní, pastorační a vzdělávací
služby; denně pomáhá tisícům kli-
entů v nepříznivých životních
situacích – od rané péče, pomoci
rodinám s dětmi s postižením,
přes provoz nízkoprahových klu-
bů pro mládež až po četná senior-
ská zařízení či hospic pro umíra-
jící. Diakonie ČCE poskytuje služ-
by ve 33 střediscích a 8 speciálních
školách. Pracuje zde přes 1500 za-
městnanců a 1000 dobrovolníků.
Aktuálně nabízí 126 sociálních slu-
žeb registrovaných dle zákona o
sociálních službách. 

Více informací na 
www.diakoniecce.cz

Kontakty
* Mgr. Vendula Kodetová, PR
Diakonie ČCE, m: 739 244 788, e-
mail: kodetova@diakoniecce.cz
* Mgr. Zdeněk Hojný, ředitel stře-
diska Diakonie ČCE ve Dvoře
Králové, m: 604 185 740, e-mail:
hojny.dk@diakoniecce.cz

V domově pro seniory Diakonie ČCE
blahopřáli ke 105. narozeninám

V rámci setkání s mládeží Církve
bratrské jsme jednoho únorového
večera navštívili bratra Josefa Me-
ruňku a jeho milou paní. Oba patří
do sboru Českobratrské církve evan-
gelické v Novém Městě pod Smr-
kem. 
Život bratra Meruňky bylo jedno
veliké dobrodružství, i když na
některé momenty a etapy životní
dosti nerad vzpomíná. Narodil se v
r. 1920 v české vesnici u ukrajinské-
ho Žitomiru. Rodina se živila velmi
pracně v zemědělství (brambory,
chmel, řepa, dobytek...), a tak dobrá
strava byla vzácná a peníze skoro
nebyly. Pan Meruňka vzpomíná, jak
museli už jako děti pracovat, a to i ve
škole, kde pomáhali školníkovi. Od
té doby ví, že když se člověk nenau-
čí pracovat v dětství, že už mu pak
vždycky bude práce smrdět. Kromě
prací na poli chodil malý Josef do
ukrajinské školy a pak také do školy
německé. Když se naučil německy a
prošel si učitelským kurzem, začal
němčinu učit. Učil rád. Našel si čes-
ké děvče – Boženku Součkovou.
Brzy poznali, že patří k sobě. 
Do toho ale přišla válka. Nacisté
doslova převálcovali Ukrajinu a
vytáhli na Moskvu. 20letý Josef se
chtěl spolu s ruskou armádou nacis-
tům postavit, ale protože byl Čech,
řekli mu, že Čechům se v těchhle
časech nedá věřit, a ať se prý vrátí
domů. Později se však přece jen přes
NKVD dostal do jednotek rozvědčí-
ků. Moskva ho vyškolila a spolu s 20
dalšími parašutisty vyhodila do kra-
je v okolí jeho rodiště. Nacistická
policie však postupně všechny do-
stala, většinu zastřelila v přestřel-
kách, až na dva, z nichž jeden byl
Josef. Pak oba padli vysílením do
rukou nepřátel. Jistí Ukrajinci je zaja-
li a německé okupační policii předa-
li. Jen tak tak, že unikli popravčí
kulce. Naštěstí byli převezeni do
koncentračního tábora. Na přímlu-
vu rodiny byl Josef propuštěn do-
mů, ale pak opět zatčen a uvězněn

nanovo. Němci však brzy pochopili,
že Josefova znalost němčiny se jim
bude hodit. Zajatý Josef tedy začal
tlumočit. Časem mu byl nastaven
režim volnější, takže mohl i vychá-
zet z tábora. Toho využil a ... utekl.
Přidal se k partyzánům a s nimi byl
až do konce války. 
Po válce si ho však předvolali do
Moskvy. „Jak to, že ses dostal z ně-
meckého vězení, když to přece není
možné? Jsi špión!" Bez řádného
soudu za přítomnosti tří důstojníků
byl odsouzen k deportaci na Sibiř.
Napsal Božence: „Nečekej na mě, ale
vdej se." Vědělo se, že ze Sibiře se už
jen tak někdo nevrátí. Na Sibiři
spolu s ostatními vězni těžil nikl,
tehdy vzácnou surovinu, které měly
nedostatek i Spojené státy americké.
Ale vězně už nikdo neocení... Stra-
vovali se shnilou mrkví a přemrzlý-
mi bramborami, které si museli
odkopávat ze složené hromady
krumpáčem. Jednou se Josefovi udě-
lalo tak zle, že myslel, že to už je
konec. Spousta věznů tam na střevní
potíže zašla. Přítel mu poradil, ať tři
dni nejí ani nepije. Jedině to ho prý
zachrání. Uposlechl. Napil se až
4.den a přežil. Od mrazu vězňům
bělala tvář. Suchý mráz, který někdy
dosahoval až -60°C, jste už necítili.
Musel s vámi prudce zalomcovat
přítel, abyste se zahřáli.
Po devíti letech, za Chruščova, byl
Josef předčasně propuštěn. Ale ani
pak prakticky nebylo možné se vrá-
tit na rodnou Ukrajinu jen tak. Si--
biřští vězni sice byli propuštěni z
lágru, ale museli si ponechat trvalý
pobyt u tamních úřadů a na nich se i
pravidelně hlásit. Prakticky nemělo
smysl se ze Sibiře stěhovat, protože
jste stále byli sibiřskými nevolníky.
Známý Josefovi napsal, že by věděl
o ženě, která by za ním na Sibiř při-
jela a vzala si ho. Takto se tedy Josef
oženil, manželství však bylo bezdět-
né. Osvojili si pak děvčátko z dět-
ského domova. Přece jen pak ale
směli žít na Ukrajině, a opustit tedy

drsnou Sibiř. Pan Meruňka byl re-
habilitován a stát se mu omluvil. Při
nejrůznějších výročích Velké vlaste-
necké války pak byl i pravidelně vy-
znamenáván. Adoptovaná dcera vy-
rostla, ale k rodičům se chovala
nevděčně. Josef ovdověl, dcera se k
němu už neznala. Přišel o dům a
chtěl všechno spálit. 
A tehdy mu přišel ten dopis... Bo-
ženka napsala - z Čech, z Nového
Města pod Smrkem. 60 let se nevidě-
li... Josef tedy vyrazil. V Novém
Městě se na ni doptal a Boženka ho
hned poznala: „Pepo!" 
Co s těmi 60 roky, které je rozdělily?
Vyprávět si o nich, nebo nad nimi
jen mávnout rukou? Josef se sem do
Města přistěhoval, načež si Boženku
vzal. Loni mu bylo 90 let. Hospodaří
spolu stále. 
Velmi vřelé to u nich bylo. 

Adam Balcar, ev. farář 
v Novém Městě pod Smrkem 

Reportáž o 20.století

CELOPRAŽSKÉ SETKÁNÍ SVĚTOVÉHO
DNE MODLITEB se koná v pátek 4.
března od 17 h v modlitebně
Bratrské jednoty baptistů v Praze
2 (Vinohradská 68). Letošní pro-
gram připravily ženy z Chile.
Upřímné pozvání všem.

* * *

EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘES-
ŤANSKÉ AKADEMIE zve na besedu s
biologem, filosofem a spisovate-
lem prof. RNDr. Stanislavem Ko-
márkem o smyslu biologických
druhů a jejich ochrany. 
Beseda bude v úterý 8.března
2011 od 17.30 h v přízemí kláštera
Emauzy v Praze 2, Vyšehradská
49.

JNe

Pozvánky
SENIORÁT PODĚBRADSKÝ

Českobratrská církev evangelická

BOŠÍN - Ne 9,30 h
Bošín č. 44, Křinec a f. Kateřina Ros-
kovcová

BRANDÝS N. LAB., - Ne 9,30 h
Horova 1885. f. Jan Kašper

ČESKÝ BROD - Ne 9,30 h
Za Nemocnicí 1159, f. Magdaléna
Trgalová (na MD), f. Marek Lukášek

CHLEBY - Ne 8,30 h
Chleby č. 55, Bobnice, j. Miroslav Ně-
mecký, a f. Václav Hurt

KOLÍN - Ne 9 h
Politických vězňů 560, f. Blahoslav
Matějka

KOVÁNEC - Ne 8,30 h (a c)
Kovánec č. 14, Skalsko f. Michal Ši-
mek

KRAKOVANY V ČECHÁCH - Ne 10,30 h
Krakovany v Čechách č. 59, f. Jaroslav
Kučera

KUTNÁ HORA - Ne 9 h
Jiřího z Poděbrad 308/4, f. Jaroslav
Fér

LIBENICE - Ne 10,30 h (a c)
Libenice č. 69, a f. Blahoslav Matějka

LIBICE N. CIDL. - Ne 10 h (posl Ne v
měs. v MS Diakonie ČCE Husova 2)
Ke hradišti 12, f. Martin T. Zikmund

LYSÁ N. LAB. - Ne 9 h
nám. B. Hrozného 442/16, f. Emanuel
Vejnar

MĚLNÍK - Ne 9 h
Krombholcova 548, f. Hana Pfannová

MLADÁ BOLESLAV - Ne 10 h
Husova 199/15, f. Václav Hurt

MŠENO U MĚLNÍKA - Ne 10 h
Boleslavská 9, f. Michal Šimek

NERATOVICE-LIBIŠ - Ne 9,30 h
Školní 44/1, f. Miroslav Pfann

NYMBURK - Ne 10 h
Smetanova 14/613, f. Kateřina Ros-
kovcová

PEČKY - Ne 9 h
Husovo nám. 480, f. Blahoslav Hájek

PODĚBRADY - Ne 9,45 h
Husova 141, f. Pavel Dvořáček

PŘEDHRADÍ - Ne 9 h
Předhradí č. 36, Pňov, f. Helena Ju-
nová

VELENICE - Ne 8,30 h
Velenice č. 34, Dymokury, a f. Pavel
Dvořáček

VELIM - Ne 10 h
Sokolská 26, a f. Blahoslav Matějka

ZRUČ N. SÁZAVOU - Ne 9 h (a c e)
Zahradní 189, a f. Jaroslav Fér

Novinky

Bohoslužby

DVĚ PŘEDNÁŠKY
PROFESORA LOCHMANA

V našem národě není mnoho těch,
kteří by se stali rektory basilejské
univerzity. Českému čtenáři jsou
teď dostupné dvě přednášky,
které v této funkci při výročních
slavnostech tohoto předního
evropského vysokého učení v
listopadu 1981 a 1982 proslovil
prof. ThDr. Jan Milič Lochman.
Tématem první přednášky, ve
které silně zaznívají motivy české
reformace, je „Horlivost pro prav-
du a tolerance", název druhé na-
vazuje na listinu Švýcarské konfe-
derace, která začíná slovy „Ve
jménu Boha Všemohoucího". Do
češtiny je nyní přeložil Bohuslav
Vik, úvod napsal prof. ThDr.
Pavel Filipi. O grafickou úpravu
této asi padesátistránkové publi-
kace se postaral Karel Fon, vytiskl
REPRONIS v Ostravě. O vydání
nákladem 150 výtisků se postara-
li Lochmanovi žáci a přátelé. 
Režijní cena vychází na 30 Kč.
Brožura je k mání u Ludvíka Klo-
básy (675 60 Myslibořice č. 1) a
Jana Trusiny (674 01 Třebíč, Pa-
lackého 33, 
trusina.trebic@seznam.cz).

Jan Trusina
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Poznávací zájezd do Izraele 
Ve dnech 1. - 20. listopadu 2011 se koná 

poznávací zájezd do Izraele. 
Přenocování v hotelech v Eilatu, Jeruzalémě 

a v Haifě. 
Přes den cesty autobusem za poznáváním 

biblických míst. 
Cena na osobu: 11.000 Kč za letenku 

a 1.195 USD za služby v místě. 
V ceně je vše, tedy ubytování s polopenzí, 

autobus, všechny vstupy dle programu a služby
průvodce.  

Zveme vás k účasti. 

Dotazy nebo přihlášky možno poslat na  adresu: 
manželé Mikuláš + Anita Zoubkovi, 
Žižkova 1161/27, 358 01 Kraslice, 

telefon: 352 696 085, 
mail: mikulas.zoubek@seznam.cz. 
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KOMU BUDEŠ NASLOUCHAT?
Gn 3,1-14

Je tu někdo, kdo to s námi myslí
dobře. Hospodin, náš Bůh. A ten

kromě mnoha různých pokynů,
rad a doporučení připojuje též ně-
kolik výzev týkajících se toho, co
dělat nemáme. Jsou to pokyny, kte-
ré nás v životě omezují? Určitě ne!
Je to něco podobného, jako když
malým dětem říkáme, že se nemají
dotýkat drátů elektrického napětí
nebo plamenů nad ohněm. Do-
tkneš se, a ublížíš si! Bude ti zle! To,
co na první pohled vypadá jako
omezení, je v posledu naší ochra-
nou, poskytnutou nám k dobru.
Právě tak můžeme číst příběh o
prvních lidech v Boží zahradě a o
zákazu jíst ze stromu poznání.
Jistě, každé přirovnání kulhá a je
více než problematické. Základní
myšlenka je ale stále stejná. A
nezměnila se od dob, kdy byla po-
prvé vyslovena. A platí dodnes:

Komu chceš, člověče, více naslou-
chat? Čí hlas budeš brát ve svém
životě vážněji? Ke komu se obrátíš?
Rozhodneš se poslouchat svého
Boha, nebo své nitro otevřeš hlasu
Našeptávače? Kromě slov, která se
ti možná budou zdát omezením a
„přistřižením křídel v rozletu" jsou
tady totiž také jiná slova: Líbivá a
vtíravá, která pokyny Boží zpo-
chybňují a všelijak relativizují. A ty
si můžeš vybrat. Mezi slovy toho,
který to s tebou myslí dobře, a slo-
vy toho druhého...
Platilo to včera, platí to dnes, platí
to i v tuto chvíli, kdy čteš tyto řád-
ky: Komu chceš ve svém životě ví-
ce naslouchat? 

Pavel Prejda, 
farář ČCE 

Nový Jičín

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

9. března 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
16. března 2011

Z obsahu
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* Skeptická budoucnost
* Jak vykládat Bibli
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Poselství k neděli Invocavit

Je konec ledna 2011. V poslední
biblické hodině farář Jiří Šimsa nás
bezděky uvedl svým výkladem
Mk 5,1-20 do blízkosti stop, které
po sobě zanechali ti dva hvězdáři,
přesněji vzato ten první (1473-
1543) byl astronom, ten druhý
(1564-1642) byl fyzik. Příběh Mk
5,1-20 je jeden z nejznámějších:
člověk posedlý nečistým duchem
bydlí ve hrobech a sám sebe tluče
kamením, aby jej vyhnal, ale tepr-
ve když se setká s Ježíšem, je
uzdraven. Zlý duch, jejž posedlí
mezi sebou nazývají legií (narážka
na okupační římské vojsko), musí
ustoupit většímu Pánu, ale nejpr-
ve se snaží domluvit se s ním na
kompromisu: chce zůstat v té kra-
jině, už si tam zvykl a přijal by
nový příbytek i ve vepřích podle
hesla "svůj k svému". Ježíš mu vy-
hověl a abychom pochopili, jaké
nebezpečí představuje pro lidi
nečistý duch, nechal celou tu legii,
čítající 2 tisíce, vstoupit do vepřů;
stádo se hnalo ze srázu do moře a
utonulo, což byla obrovská ekono-
mická ztráta. Pro jejich majitele je
Ježíš ztrátový, proto ho prosí, aby
odtud odešel. Nic nepochopili.
Rozhovor, jemuž Šimsa dopřál
celou půlhodinu, se soustředil na
duševní nemoci, které vysílají své
zhoubné rozkazy z mozku, kam
obracela naši pozornost přítomná
sestra lékařka. A tehdy jsem si
vzpomněl na Koperníka a Galilei-
ho, kteří začali počítat, tak-li ty
věci jsou, a v astronomii a fyzice
způsobili revoluci. Nepřijali totiž
vládnoucí předsudek, že slunce se
točí a musí se točit kolem země,
neboť Kristus je středem celého
světa a žil na zemi, kde také do-
končil své spásné dílo. Pro zbožné

lidi té doby to bylo zjevné očím:
viděli, jak se slunce točí kolem ze-
mě, vychází a zapadá a velice jim
lahodilo, že vzdávalo tak slávu a
čest zemi, o níž jejich kazatelé prá-
vem zvěstovali, že země, kde se
Ježíš narodil, zemřel a vstal z mrt-
vých, je středem vesmíru. Astro-
nomie a fyzika, matematika a me-
chanika slavily vítězství, dokázaly,
že je tomu naopak, země se točí
kolem slunce.
Církev se však dlouho nechce
vzdát, její inkvizice přinutí Galilei-
ho 9 let před jeho smrtí, aby odvo-
lal. Ještě to bude dlouho trvat, než
církev uzná, že proti její teologii v
té věci má pravdu rozum, výpočty,
důkazy, tedy skutečnost, a než
také pochopí, že rozum není její
nepřítel. Dodnes se ho bojí a ne-
chce ho mít za přítele.

Rozum, jemuž není nic svaté, to
jest nepřístupné, vstoupil do světa
už dávno, teprve však ve středo-
věku (16.-17. stol.) je mu dovoleno,
aby si posvítil na vše bez omezení.
Došlo k tomu, že nemoci byly roz-
děleny do mnoha odvětví a vědci
se ptali po jejich původu. Dnešní
medicína zkoumá mozek a shledá-
vá, že všeliké emoce (např. strach
nebo zlost) mají sídlo v určité části
mozku. Až dokáže chirurg přes-
ným řezem v přesném místě za-
sáhnout, bude mnoha duševně ne-
mocným pomoženo a nebudou
muset čekat na lékaře Ježíše nebo
až na jeho kralování, kdy stvoří
vše nové, i lidské tělo s jeho moz-
kem. Zatím přejeme vědcům, aby
dál usilovali s úspěchem zbavovat
člověka nemocí, zvláště dušev-

Pravda je jen jedna, 
v Koperníkových a Galileiových stopách

V církevním liturgickém kalendáři
je Popeleční středa prvním dnem
postní doby (postní doba se dodržu-
je v církvi již od 4. století). Začátek
postní doby od středy se datuje do 6.
až 7. stol. Tehdy byl počátek postní-
ho období přeložen ze 6. neděle
před Velikonocemi na předcházející
středu, aby se vyčlenily neděle, kte-
ré nejsou postním dnem a dodržela
se tak postní doba čtyřiceti dní před
Velikonocemi. Proto v praxi připadá
Popeleční středa na 46. den před
Velikonoční nedělí. Bílá sobota je
tedy poslední den postní doby.
Název dne pochází ze zvyklosti pá-

lit palmy či kočičky z Květné neděle
minulého roku. Takto získaný popel
se užívá při bohoslužbě Popeleční
středy, kdy jsou věřící znamenáni
popelem tzv. popelcem na čele.
Tento symbolický křížek popela na
čele znamená výzvu k osobnímu
pokání před Bohem. Znamení pope-
lem je doprovázeno slovy "Pamatuj,
že jsi prach a v prach se obrátíš"
nebo "Obrať se a věř evangeliu" či
"Čiň pokání a věř evangeliu". V ka-
tolické církvi je Popeleční středa
dnem přísného půstu. 

Jan Trnka

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Popeleční středa 
(lat. Dies cinerum) letos 9. března

V novodobé historii naší země je letošní sčítání už třetí. Každých deset let
se z něj o sobě dozvídáme spoustu zajímavých údajů. Zdaleka je netvoří
jen celostátní součty jednotlivých vyplněných kolonek. Skladba otázek
umožňuje vytvářet nejrůznější kombinace. Dovoluje zkoumat oblast
svého zájmu v závislosti na místě, věku, pohlaví či vzdělání. Můžeme
třeba zjistit, kde žije nejvíce rozvedených, jakými dopravními prostředky
lidé nejčastěji cestují do práce anebo kolik lidí žije v záplavových oblas-
tech.
Křesťany budou zajímat obzvláště údaje týkající se náboženského pově-
domí a vztahu k církvím. Ve sčítacím dotazníku je tomuto tématu vyhra-
zena jedna rubrika. I z ní se však dá učinit spousta zajímavých analýz.
Moudrá církevní ústředí je pak mohou zohlednit při tvorbě strategie
působení své církve. Třeba tak, že budou preferovat oblasti, kde se k ní
lidé hlásí ve větším počtu a demografická křivka ukazuje, že zde více než
jinde ovlivňuje mladší věkové ročníky. Třeba tak, že zvolí přístup právě
opačný.
Představitelé církví vyzvali před nedávnem své členy, aby se nezapomně-
li na sčítacích arších ke své církvi přihlásit. Pomineme-li skutečnost, že
vyplnění rubriky č. 12 „Náboženská víra" není povinné a může tedy svá-
dět pohodlnější povahy k přeskočení, mají k tomu přinejmenším dva
další důvody. První je ten, že církev, která se ze společnosti vytrácí, pře-
stává být pro veřejnost atraktivní. Čím rychleji se tak děje, tím je tato vada
na kráse markantnější. Propad do červených čísel vždycky avizuje nějaký
nedostatek.
Druhý důvod předsčítacího apelu je ještě závažnější. Lednová dohoda na
čtyřletém zmrazení objemu platů duchovních naznačuje, že stát přestává
být ochoten hradit mzdy nekontrolovaně rostoucímu počtu církevních
pracovníků. Vzhledem ke klesajícímu počtu osob, které se k církvím
hlásí, je tato nechuť pochopitelná. V zemi, kde si jsou církve před záko-
nem rovny, ovšem nemůže obstát ani stávající řešení, kdy stát vyplácí
jedné církvi duchovního na každých jejích 27 členů, zatímco druhá jich
na jeho výplatu potřebuje 953.
Jediný společensky přijatelný klíč pro udělování státního příspěvku na
platy duchovních se odvíjí od velikosti členské základny. Až se v roce
2014 otevře jednání jak dál, určitě bude tento model ze strany státu výraz-

Sčítání (duší)

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 2
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Dokončení z minulého čísla
Parzany vyzývá evropské křesťany,
aby se neomezovali jen na některé
metody zvěstování, ale aby byli
otevření Božímu vedení a v odvaze
víry byli ochotni jít i novými cestami
– metodami evangelizace. 
Není někdy Ježíšovo slovo o rybá-
řích lidí interpretováno tak, že ná-
vnada má být chutná pro rybáře a
nikoli pro ryby? Jak a v jakém obalu
neseme dnes úžasný poklad evange-
lia svým bližním? Nemůžeme také
zvát ke stolu Božího slova, když tam
chybí hostitelé. 
Ulrich Parzany se nevyhnul ani slo-
žitému kontextu multináboženské
evropské společnosti. Použil několik
myšlenek vlivného německého filo-
zofa Jürgena Habermase o komuni-
kativním jednání. Habermas říká
obecně, že jednotlivé přístupy mají
být veřejně hájeny. To je zárukou de-
mokracie. Musíme se učit diskuto-
vat i o protikladných názorech. Pro-
to ani křesťanství se nesmí nechat
zatlačit do ústraní svých kostelů a
center. Křesťanská víra patří do ve-
řejné diskuse a evangelium je třeba v
demokratické společnosti zvěstovat
veřejně. Velký příběh Bible je pro

všechny lidi. Samozřejmě, my jako
křesťané neovládáme tržiště tohoto
světa. To dnes ovládají média. Ne-
nechme se ale vytlačit z veřejného
rozhovoru. Totalitní systémy, ať už
to byl nacismus či komunismus, se
vždy snažily křesťanskou zvěst
omezit a natlačit do určitého ghetta.
Evropa potřebuje z naší strany, po-
dle Parzanyho, zažít něco víc než jen
toleranci jiných názorů. Evropa
potřebuje zažít lásku, a to i lásku k
nepřátelům. Z německého kontextu
upozornil na nebezpečí, kdy v tamní
společnosti ze strachu narůstá nená-
vist k islámu. Tomu je třeba se brá-
nit. Křesťanství musí zůstat nábo-
ženstvím odpuštění a lásky. Zvěstuj-
me evangelium veřejně a budujme
dobré vztahy ke svým spoluobča-
nům.
Celkový dojem z vyučování o evan-
gelizaci byl povzbudivý. Podle Ulri-
cha Parzanyho je postmoderna na
straně křesťanů. Toto mnohavrstev-
né a těžko uchopitelné paradigma je
mimořádně vstřícné k meta-narativ-
nímu příběhu Boží záchranné cesty
za člověkem. Jako by zde vynikalo
povzbuzení svatého Pavla mladému
služebníku Timoteovi: Hlásej slovo

Boží, ať přijdeš vhod či nevhod,
usvědčuj, domlouvej, napomínej v
trpělivém vyučování (2 Tm 4,2). Lid-
ské životní příběhy jsou velmi roz-
manité. Přesto smíme mít oprávně-
nou a Božím slovem dosvědčenou
naději, že každý člověk se může najít
v některém příběhu Bible a vstoupit
tak i do ústředního tématu Missio
Dei (Boží misie). 
Kristova inkarnace nám naznačuje
Boží sestup a pohyb směrem k člo-
věku. Křesťanská služba by proto
nikdy neměla ztratit inspiraci inkar-
nace a kenoze. Podle epištoly sv.
Pavla do Filipis (2,6-8): Boží Syn,
který byl v „božské podobě", „zma-
řil sama sebe, vzal na sebe způsob
služebníka a stal se jedním z lidí".
Úžasný příběh o Boží cestě za člově-
kem nikdy nepřestane být pro křes-
ťanskou církev výzvou k následová-
ní a inspirací k tvořivosti, lásce a
oběti. Ulrich Parzany svým zvěsto-
váním a vyučováním pomohl v nás
mnohých oživit radost z evangelia a
odvahu k nesení Kristova poselství.
Pro některé byla evangelizační shro-
máždění příležitostí k setkání s
živým Ježíšem Kristem.

Pavel Černý

BRAZILŠTÍ BISKUPOVÉ UPOZORŇUJÍ NA ŠKODLIVOST REALITNÍCH SHOW
Římskokatolická církev v Brazílii protestovala proti vysílání televizních rea-
lity show. V prohlášení Brazilské biskupské konference (CNBB), o němž
informují agentury, je označila za škodlivé pro společnost.
Biskupové v dokumentu vyjadřují politování nad vysíláním programů,
mezi nimiž jsou "televizní reality show". "Ohrožují lidskou důstojnost účast-
níků, které fascinuje finanční odměna či prchavá sláva, i divácké veřejnosti,
jíž je brazilská rodina."
Biskupská konference poukazuje rovněž na nízkou úroveň morálky těchto
programů, jež církev považuje za "protiprávní a nemorální zneužívání".
Vyzvala proto k překonání tohoto zla ve společnosti. "Svoboda projevu
nedává nikomu právo útočit na morální hodnoty, na nichž stojí společnost,"
upozorňují církevní hodnostáři.
Brazilské reality show jsou často kritizovány za sexuální narážky a obscén-
ní mluvu účastníků. Nejslavnějším z těchto pořadů v Brazílii je Big Brother
Brasil (BBB), jehož 11. řadu vysílá v současné době TV Globo.

podle ČTK

EXISTENCE NEJSTARŠÍHO SYRSKÉHO PRAVOSLAVNÉHO KLÁŠTERA
V TURECKU JE OHROŽENA
Turecká vláda vyvlastnila pozemky syrského pravoslavného kláštera Mor
Gabriel z počátku 5. století. Pro nejstarší křesťanský klášter na území
Turecka to znamená ohrožení samotné jeho existence, protože těchto 100
hektarů půdy představuje jeho základní zdroj obživy.
Výrok Nejvyššího soudu v Ankaře tak zřejmě ukončil dvouletý spor mezi
syrským pravoslavným klášterem a starosty tří okolních kurdských obcí,
kteří vznesli nárok na pozemek s argumentem, že v minulosti na pozemku
kláštera stávala mešita. Křesťanský klášter byl ovšem založen ještě před pří-
chodem islámu do Turecka roku 397. Dnes je sídlem syrského pravoslavné-
ho metropolity Mor Timothea Samuela Aktase a je kulturním centrem této
náboženské menšiny v regionu Turabdin v jihovýchodní Anatolii. 
S výjimkou Německa neměla zpráva v zahraničí velký ohlas. Mluvčí
německého parlamentního výboru pro lidská práva, Erika Steinbach (CDU),
řekla v souvislosti s tímto případem Asyrské tiskové agentuře (Assyrian
International News Agency), že „negativní tendence v oblasti náboženské
svobody v Turecku je neslučitelná s lidskými právy".
V klášteře Mor Gabriel žijí 3 mniši a 14 řeholních sester. Pokud chce syrská
pravoslavná církev uhájit existenci tohoto svého nejstaršího kláštera, nezbý-
vá jí nic jiného než finančně náročný soudní proces u Evropského soudu pro
lidská práva ve Štrasburku. 

RaVat

V JERUZALÉMĚ ODKRYLI 600 METRŮ DLOUHÝ KANÁL
Z KRISTOVY DOBY U RYBNÍKA SILOE
Už několik týdnů je možné navštívit další trakt starobylého kanálu vyhlou-
beného u rybníka Siloe v podzemí historického jádra Jeruzaléma. Vodní
kanál je dva tisíce let starý a protéká oblastí Davidova města, nejstarší čtvrtí
města, a vede pod Chrámovou horou.
Podle archeologů se další sektor kanálu nachází v blízkosti Damašské brány.
Na kanál narazil v roce 1867 Brit Charles Warren. V devadesátých letech
téhož století se na archeologických vykopávkách kanálu podíleli Frederick
J. Bliss a Archibald C. Dickey z British Palestine Exploration Fund.
Jižní část kanálu je možné navštívit už několik let, ale objev, že kanál pokra-
čuje dalších 600 metrů, je poměrně nedávný. Šířka kanálu se pohybuje mezi
jedním a třemi metry a výška mezi jedním a dvěma metry. Některé úseky
vedou v hloubce 15-20 metrů, takže ti, kdo prováděli vykopávky, mohli
spatřit spodní vrstvy Zdi nářků. Podle archeologů vede kanál dál Tyro-
poenským údolím - nejnižší částí starého Jeruzaléma. Cesta, která vede nad
ním, je dlážděná a z jejích rozměrů se vyvozuje, že byla významná. Jeho
části jsou z období hasmodejského a herodiánského. Archeologové kanál
datují mezi rok 50 před Kristem a 100 po Kristu.
Odkrytá část je dlouhá čtyřicet metrů a nachází se mezi zahradou, která
patří řecko-pravoslavné církvi, a prostorem, který patří organizaci spravují-
cí islámské památky. Vykopávky se nacházejí 550 metrů od jižní strany
Chrámové hory. Z tohoto místa podle archeologů začínali poutníci svůj
výstup k chrámu a je pravděpodobné, že touto cestou šel také Ježíš.

RaVat

Z církví doma i ve světě Kdo nechce změnu, neměl by mít děti 

ních. Nikdy však nic nezmění na
tom, že jsme a zůstaneme vždy
smrtelní.
Existuje mezi námi falešná zbož-
nost, která nechce brát na vědomí
lékařskou vědu první a další po-
moci a očekává všechnu pomoc jen
od Ježíše. Odvolává se při tom na
Nový zákon, kde Ježíš pomáhá ne-

mocným ke zdraví. Toto odvolává-
ní je také nepatřičné, neboť Ježíš,
předvídaje, že odejde, pověřil své
učedníky lidi, aby pomáhali lidem
ve všeliké nouzi: "Dejte vy jim jíst!"
Lékaři se k této pomoci lidem zava-
zují zvláštní přísahou. A když se
podíváte dál, zjistíte, že lze právem
říci, že ve všem, co se na světě děje
k dobrému, má Ježíš prsty.

Proto se teologie musí distancovat
od falešné zbožnosti, která je v po-
sledu lidem nepřátelská a nevěrná
Kristu Pánu a jeho "náhradníkům"
na zemi. K těm patří v naší době
všechny empirické vědy, založené
na zkušenosti - empirii. Teologie
musí k nim hledat kladný vztah a
poděkovat jim za to, že se nedaly
odradit od své práce, i když byly
stíhány nepřátelstvím, na němž cír-
kevní teologie nebyla bez viny.
Oběma stranám by bylo ke škodě,
kdyby teologie ztratila o vědy zá-
jem a "hleděla si jen svého". Octla
byse v izolaci, která bývá blízká ne-
moci a smrti. Naopak jí ke zdraví
prospívá dialog se světem, jenž brá-
ní tomu, aby se teologie a svět, re-
prezentovaný empirickými věda-
mi, navzájem odcizily.
V tom dialogu má teologie příleži-
tost vyjadřovat svou vděčnost
vědám a také své očekávání, že se
jim bude dařit. Nezůstane k jejich
úspěchům lhostejná, pozdraví ra-
dostně každý jejich pokrok, k ně-
muž toužebně upírají oči snad
všichni nemocní rakovinou a Alz-
heimerovou chorobou, mám-li jme-
novat ty dvě zástupně za všechny
ostatní. Teologie a věda jsou spojen-
ci, teologie bere svět s jeho vědou
vážně a díky tomu odolá spojenec-
tví s pokoutní vědou i s nábožen-
ským fanatismem, odtrženým od
světa i od Písma.
Sotvakdy se lékařské vědě podaří,
aby vyléčila člověka posedlého
nečistým duchem, jenž hlásí: "Je
nás mnoho." I když slaví úspěch.
Lékařská věda nenahradí nemoc-
nému blízkost Boha. Lidské nepo-
kojné srdce se ozvalo i v uzdrave-
ném: prosil Ježíše, aby směl být s
ním. Co se zdravým životem, ne-
má-li s kým chodit? Koho poslou-
chat a milovat?

Josef Veselý

Pravda je jen jedna, 
v Koperníkových a Galileiových stopách

ně preferován. Představitelé církví si to uvědomují. Proto burcují své
věrné, někteří dokonce i své sympatizanty. Na tom překročení vlastního
prahu přitom není nic špatného. Politické strany také nestaví pouze na
registrovaných členech, ale při volbách se opírají i o ty, které získaly svým
programem.
Uvedením jména té „své" církve - ať už proto, že jsem v ní byl pokřtěn,
nebo proto, že je mně z nějakého důvodu sympatická - tedy přispívám
tomu, že se jejím aktivitám dostane v nejbližších letech větší společenské
podpory. A to i v případě, že restituce církevního majetku způsobí odbou-
rání podpory finanční. Pro stát a pro veřejnost bude mít velikost církve,
respektive její společenský ohlas vždycky důležitou vypovídací roli.
Výsledky sčítání lidu podávají o těchto parametrech ty nejobjektivnější
informace.

Emanuel Vejnar

Sčítání (duší)
Dokončení ze str. 1

Ulrich Parzany v České republice

Upozorňovali jsme zde (ET-KJ 37/2010) na týden manželství, na jeho
mezinárodní rozměr i na to, jak je organizován v naší České republice.
Týden manželství v druhém týdnu února odezněl a je dobré se podívat,
co se v něm dělo. Zde chceme upozornit na jeho dvě realizace. 
.V Evangelickém sboru v Praze 4 v Braníce se ve středu 16. únoru kona-
la od 18 hodin přednáška Mgr.ing. Pavla Rause, vedoucího pastorační-
ho oddělení Evangelikálního teologického semináře v Praze-Chvalech.
Před přednáškou mládež rozdávala pozvánky na toto setkání v Braníku
i okolí. Na návštěvě se to poté výrazně projevilo. Zájem byl mimořád-
ný. Bratr Raus se soustředil na ujasnění křesťanského pojetí role muže a
ženy v manželství. Za základ vzal oddíl v dopise apoštola Pavla do
Efezu, kap. 5, verš 21 – 33.
Pozornost při výkladu byly mimořádná a vděčnost za přednášku byla
vyjádřena potleskem.
O jak důležitou věc jde, to ukázala bohatá diskuse po přednášce
Občanské sdružení Maranatha v Sedlčanech připravilo tři večery k Tý-
dnu manželství. To mělo jako hlavní téma heslo „Věrnost není slabost".
Navazovalo tak na téma „Dobré manželství není samozřejmost" v r.
2007, „Manželství – láska v dobrém i ve zlém" v r. 2008, „Slib nejsou
chyby" v r. 2009 a „V bohatství i chudobě" v r. 2010. Pozoruhodná byla
aktivita organizátorů před letošní akcí. V sedlčanských školách byly
děti požádány, aby nakreslily obrázek, který by vyjadřoval „Šťastné
chvíle naší rodiny". Účastnilo se přes 240 žáků. Každý z nich dostal za
obrázek pozvánku pro rodiče na přednášky. A těch přišlo do překrásné-
ho sálu městské knihovny opravdu hodně – v čele s panem starostou.
Všechny kresby dětí byly vystaveny v knihovně a těšily se zájmu účast-
níků. Přednášky se přitom natáčely na video a jsou k disposici všem
zájemcům. Stačí poslat e-mail na adresu: www.tydenmanzelstvi.cz nebo
přímo si otevřít jako ukázku autorovu přednášku na internetu:
http://www.stream.cz/video/562966-vzajemne-uspokojovani-patri-
do-manzelstvi
Obě akce k Týdnu manželství ukázaly, že manželství a rodina jsou
témata, o něž je neustále větší a hlubší zájem.

Jaro Křivohlavý

Týden manželství 2011

Dokončení ze str. 1



Na Popeleční středu, tedy letos 9.
března, začíná postní období. Jako
část církevního roku je bereme na
vědomí, avšak často si nevíme rady,
jak je "postně" prožít. Tradiční půst
od masa je při různých formách
stravování mimo domov někdy
těžko uskutečnitelný a kromě toho
dnes mnohdy bývají bezmasá jídla
dražší než jídla masitá. A i když je
pravda, že rostlinná strava "pře-
transformovaná přes prasátko" je
neefektivní, že získávání potravy
chovem zvířat pro maso představu-
je zbytečné zatěžování životního
prostředí a kromě toho bývá spoje-
no s utrpením zvířat, vztahovat půst
jen na oblast přijímání potravy by
dnes jeho ideu příliš zužovalo. V
minulosti byla potrava, ať již pro lidi
či pro zvířata, hlavním zdrojem me-
chanické energie. Až na nějaká ta
vodní kola a plachetnice využíval
člověk buď vlastní energii nebo
energii trakčních zvířat (koní, oslů,
velbloudů, psů atd.). Dnes je situace
podstatně jiná. Zvlášť výrazně si to
můžeme uvědomit v dopravě.

V osobní praxi jednotlivců a rodin
velice často má mimořádnou roli
osobní auto. Používá se, aniž by se
uvažovalo, zda je jeho užití racionál-
ní. A na ohled vůči životnímu pro-
středí se zcela zapomíná. Často,
velice často by to šlo bez něho. Což
přijmout postní období jako výzvu a
zkusit je nechat v garáži, případně
podle vlastní situace aspoň jeho uží-
vání výrazně omezit. Bylo by to uži-
tečné hned z několika důvodů.
Především by to znamenalo ohledu-
plnější chování k životnímu prostře-
dí. A třeba by to nebylo jen na ome-
zenou dobu postního období. Život-
nímu stylu bez auta lze přijít na
chuť, ať již znamená příjemnou pro-
cházku, radost z jízdy na kole či pří-
ležitost k četbě (nebo i k setkáváním
s druhými lidmi) v hromadném
dopravním prostředku. A k tomu
přistoupí i zlepšení vlastní fyzické
kondice spojené s příjemným vědo-
mí zdravějšího (pro sebe i pro okolí)
životního stylu. A osvobození od
auta může připomenout další stinné
stránky automobilismu; nejde jen o

spotřebu energie, ale i o mrtvé a
těžce raněné na silnicích (nejen lidi,
ale i zvířata), o hodnotu vzácné pů-
dy, která se obětuje rozšiřování sil-
niční a dálniční sítě, o nezdravý
hluk v okolí silnic, o stresové situace
v místech velké dopravní zátěže, o
nedostatek fyzického pohybu při
nadměrném užívání auta.
Autopůst (autor se za tento termín
omlouvá všem čtenářům s vytříbe-
ným jazykovým cítěním, ale nemaje
k dispozici srozumitelný a stručný
termín lepší, kapituluje a používá
jej) může pomoci plně prožívat
postní období, uvědomovat si jeho
smysl a během něho se připravovat
na Velikonoce, na svátky, které zře-
telně svědčí jak o hlubokém smyslu
oběti, tak o vítězství života nad
smrtí. 
Ekologická sekce České křesťanské
akademie, Poradní odbor pro otáz-
ky životního prostředí při SR ČCE a
Česká křesťanská environmentální
síť zvou: připojte se k půstu od aut,
ať již úplnému nebo částečnému.

Jiří Nečas
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Doba postní
Doba postní, doba ztišení, předchází velikonočním svátkům. V době postní se
připravujeme na oslavy našeho vykoupení. Tak jako se Kristus uchýlil na poušť,
aby se modlil, tak také všichni křesťané jsou během těchto čtyřiceti dnů zváni,
aby se celou bytostí obrátili k Bohu. K tomu jim pomáhá radostná jistota Božího
odpuštění.

Píseň – Veliká je tvá dobrota (Grande est ta bonté)
hudba: J. Gelineau

Žalm 32, 1-2; 5-7.11 
Blahoslavený je ten, komu jsou odpuštěny viny

a jeho hřích je přikryt.
Blahoslavený člověk, jemuž Hospodin nepřičítá provinění

a jehož duch je beze lsti!
Svůj hřích jsem před tebou přiznal,

svoji nepravost jsem nezakrýval,
řekl jsem: "Vyznám se Hospodinu ze své nevěrnosti."

A ty jsi ze mne sňal nepravost, hřích můj.
Proto ať se každý věrný k tobě modlí

v čas, kdy lze tě ještě nalézt.
I kdyby se vzdulo mocné vodstvo,

k němu nedosáhne.
Tys má skrýše, ty mě chráníš před soužením,
a plesáním vítězným mne obdaříš.
Radujte se v Hospodinu a jásejte spravedliví,

prozpěvujte všichni upřímného srdce.

Čtení: Iz 58,6-8; Mt 6,6.16-18
Píseň
Ticho
Prosby:
Bože, Otče náš, ty chceš, abychom se v Kristu stali novým stvořením.
Pane, tys nám přislíbil nové nebe a novou zemi. Obnov naši naději.
Tys nám dal svého jednorozeného Syna a vysvobodil nás z každého
otroctví.
Uveď nás do svobody dětí Božích.
Byli jsme mrtvi pro své hříchy a tys nám dal nové narození z Ducha.
Očisti naše srdce.

Otče náš

Modlitba:
Vzkříšený Kriste, když tě následujeme, nepřestáváme žasnout nad tím,
čím nás zahrnuješ. Ptáme se, co od nás očekáváš, a náš život se tak ote-
vírá Duchu svatému, který v nás rozhojňuje netušené dary.
Bože pokoje, ty nechceš, abychom žili ve strachu a úzkosti, ale voláš nás
k pokornému obrácení.
Zpěv
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Na podzim uveřejnil ET-KJ článek J.
Piškuly „Poválečný zápas o majetek
Německé evangelické církve v Čes-
kých zemích". Zabýval se pováleč-
ným přidělováním objektů bývalé
německé církve. Tím poskytl příleži-
tost, abychom si uvědomovali, že
jsme dědici také i německých evan-
gelíků – při nejmenším ve věci řady
nemovitostí. 
O mnohasetletém pobytu českých
Němců i moravských Němců na na-
šem území ví každý. (Termín Sudety
je umělé jméno, vytvořené teprve ve
20. století podle geologického názvu
části severního území.) Po vzniku
Československé republiky v roce
1918 se na jejím území ustavila také
„Německá evangelická církev v Če-
chách, na Moravě a ve Slezsku" a ta
zde až do roku 1945 žila a působila.
Měla přes šedesát sborů a přes sto
třicet kazatelských stanic v šesti
seniorátech. Své těžisko měla ovšem
v pohraničních oblastech, kde pře-
važovalo německé obyvatelstvo.
Avšak řidší síť svých sborů měla i v
českém vnitrozemí, především ve
velkých městech. V rámci tehdejší
německé menšiny v naší zemi byla
tato církev další menšinou, tvořila
asi 5 % jejího obyvatelstva. Takže
jestliže zde v předválečné době žily
asi 3 miliony čs. občanů německé ná-
rodnosti, tato církev měla mezi nimi
asi 150 tisíc svých členů. To je ovšem
počet srovnatelný s počtem všech
dnešních českých evangelíků všech
denominací. A také poměr jejich
počtu k dnešnímu celku našich oby-
vatel je podobný.
Příběh této dnes neexistující církve
na našem území bývá téměř zapo-
menut. Teprve v posledních letech
jse mu někteří badatelé věnují. Na
půdě naší bohoslovecké fakulty
přednášeli o dějinách této církve
prof. Karl Schwarz z Vídně a far.
Maria Heinke-Probst z Budyšína. Z
množství otázek, které nám mohou
z této ne příliš dávné minulosti
vyvstat, položím nyní zde dvě: Jaký
byl vzájemný vztah dvou evangelic-
kých církvi na našem území, české a
německé – obou menšinových? A
provinila se tato německá církev ta-
ké nacismem? 

A pokusím se na ně stručně odpově-
dět.
První odpověď zní: vztahy mezi čes-
kou a německou církví byly prama-
lé. S naší synodní radou i bohoslo-
veckou fakultou mělo vedení této
církve (církevní prezident Wehren-
fennig se sídlem v Jablonci nad Ni-
sou) zdvořilý a vzájemně respekto-
vaný styk, avšak na úrovni místních
sborů se obě evangelické církve v
naší zemi zřejmě nestýkaly. Jistě také
proto, že těžisko této církve bylo pře-
devším v pohraničí, kde žilo málo
Čechů. Například v Karlových Va-
rech se ve 30. letech shromažďovala
malá česká kazatelská stanice v pro-
najaté školní třídě v české části měs-
ta, zatímco honosný evangelický
kostel s farou stál daleko v lázeňské
čtvrti. Oba sbory se navzájem sotva
braly na vědomí. Ale ani ve vnitro-
zemí nejsou zaznamenány takové
styky, jaké jsou dnes samozřejmostí i
přes hranice států.
Druhá odpověď je: bylo by křivdou
říci, že tato církev kolaborovala s ně-
meckým nacismem. Je pravda, že se
mezi jejími faráři dají zaznamenat
ojedinělé sympatie k neblaze proslu-
lému hnutí Deutsche Christen,
avšak také ojedinělá účast ve Vy-
znávající církvi. Církevní prezident
Wehrenfennig dbal o to, aby Kris-
tovo svědectví převažovalo nad ná-
rodní notou. Jedno z prohlášení této
církve z doby válečné téměř citovalo
slavné barmenské teze, aniž je jme-
novalo. Ve své většině byla tato cír-

kev za války postižena nacistickými
omezujícími opatřeními stejně jako
české církve a pokud snad němečtí
evangelíci ještě v roce 1938 sdíleli –
navzdory českému rozhořčenému
zklamání – potěšení z výsledku mni-
chovské dohody, brzy z toho vy-
střízlivěli. 
A ještě dva závěry. První: buďme
vděčni za to, že dnes křesťané a lidé
vůbec o sobě navzájem vědí mno-
hem víc než tehdy. Ještě ve 30. letech
bylo obvyklé, že lidé v Praze neměli
tušení co myslí a cítí lidé v Jablonci
nad Nisou a naopak. To je dnes ne-
představitelné. Prostřednictvím tech-
niky, ale i snadné dopravy lidé spolu
mnohem víc komunikují. I když ne-
jednou právem žehráme na přeplně-
né silnice či na zahlcené počítače,
vzájemné sdílení je na vysokém
stupni. To vylučuje veliká nedorozu-
mění a umožňuje vzájemnou dů-
věru. 
Druhý závěr: řada našich sborů sídlí
v kostelech a farách, které zdědila po
německé církvi. V některých přípa-
dech je naše sbory pro své skrovné
poměry nestačily využít a zbavily se
jich. V jiných případech však tyto
kostely i budovy naší církvi podnes
znamenitě slouží. Smíme předpo-
kládat, že zakladatelé a stavitelé
těchto budov, kdyby znali pozdější
vývoj, byli by rádi, že je v nich Bůh
česky chválen. A pro nás je na místě,
abychom byli i za to vděčni. 

Blahoslav Hájek

Němečtí evangelíci v Čechách

Je dobré, když bratr Jaromír Kraus (ET-KJ 5-
6/2011) vzpomíná těch čtrnácti františkánů-
mučedníků od Panny Marie Sněžné, kteří mají
být jmenovitě blahořečeni, protože si na nich
před 400 lety husitské davy vybily svůj vztek.
To když pasovský biskup Leopold vyslal do
Čech žoldnéřské vojsko, které přepadlo České
Budějovice, zmocnilo se Tábora a Berouna,
vyplenilo Malou Stranu a Hradčany, chystalo
se zaútočit na Prahu a nakonec se potulovalo
záškodnicky po jižních Čechách. Řády byly,

snad pod dojmem Bartolomějské noci, považo-
vány (právem-neprávem?) za pátou kolonu, a
davy na ně zaútočily. 
Je dobré takové situace si připomínat, abychom
pamatovali, co nejen například islám, ale i to
naše křesťanství dovede. 
Jen mne ale napadá, kolikanásobek těch 14
nevinných františkánů asi zabily, zmrzačily,
znásilnily a ožebračily ty vražedné hordy zbož-
ného a ušlechtilého pana biskupa. Kdo i zde
spočítá a pojmenuje oběti,- kdo i je polituje a

poblahořečí. A kolik současných bratří františ-
kánů si připomene i jejich nezasloužený úděl.
Věnoval i této otázce Katolický týdeník č.
4 nějakou pozornost,- nebo se církve zajímají
jen o mocné, ale zásadně opomíjejí kristovský
zájem o "davy"? A to i ty naše?

Ilja Herold

iherold@upcmail. cz 
iherold.blog.cz

Z názorů čtenářů
Trochu jednostranný pohled...



Narodil se v Prusinovicích, v obci
známé svou protestantskou tradicí.
Dodnes mají Prusinovice jednu
zvláštnost dva kostely a dva hřbito-
vy - katolický a evangelický. Ta-
mější rody Sklenářů, Vrublů, Ned-
balů a Barotů mají mohasetletou tra-
dici.
Přestože v rodinách drobných země-
dělců byl život sám o sobě těžký,
neváhali rodiče posílat své děti na
studia. V uvedených, ale i v jiných
rodinách mají své kořeny lékaři,
faráři, vědečtí pracovníci, právníci i
univerzitní profesoři a další vzděla-
ní lidé. 
Jedním z nich byl i Prof. MUDr.
František Vrubel, CSc. Jeho mamin-
ka se jmenovala Sklenářová a pochá-
zela z 11 dětí. Po studiu na gymná-
ziu v Holešově František v roce 1946
maturuje a odchází studovat medicí-
nu do Brna. Tam v roce 1951 promu-
je na lékařské fakultě (tehdy) Uni-
verzity Jana Evangelisty Purkyně,
kde zůstává jako asistent v nemocni-
ci U svaté Anny. Věnuje se chirurgii,
pracuje u Prof. Navrátila a posléze
se stává přednostou Urologické kli-
niky Fakultní nemocnice U sv. Anny.
Byl znám svou precizností, odbor-

ností a lidským přístupem k pacien-
tům, na čemž se velkou měrou podí-
lelo i jeho náboženské přesvědčení.
Vždyť i svatbu měl v tehdy již váž-
ných politických poměrech v r. 1957
v evangelickém kostele v Brně. Z
jeho harmonického manželství po-
chází dcera, rovněž lékařka, žijící v
Praze.
Od Prof.Navrátila získává Dr. Vru-
bel neocenitelné zkušenosti, ze-
jména při provádění transplantace
srdce, ledvin i jater. Během zaměst-
nání absolvoval déle než půl roku
zahraniční stáž v nemocnici v belgic-
kém Bruselu.

Po 18 letech štěstí dochází ke ka-
tastrofě. Každoročně jako rodina
jsme se setkávali na Velikonoční
pondělí v Prusinovicích. 15. dubna
1974 čekáme marně do 13. 00 hodin,
"Brňáci" nikde. Tušili jsme , že něco
není v pořádku. Zazní telefon a do-
vídáme se smutnou novinu. Rodina
měla u Stříbrnic havárii auta, způso-
benou technickou závadou na vo-
zidle - prasklá řídicí tyč. Při nárazu
přezka upínacího pásu auta způso-
bila manželce vnitřní zranění a ani
osobní chirurgický zákrok manžela
v prostějovské nemocnici ji neza-
chránil. Dcera i otec vyvázli bez zra-
nění. 
Dr. Vrubel pak hledal uklidnění v
práci, pro kterou žil a které se věno-
val s nejvyšším úsilím. Po sedmi le-
tech zemřel i on na vleklé následky
zmíněné autonehody. Odpočívá na
centrálním hřbitově v Brně i se svou
manželkou.
Prof. MUDr. František Vrubel, CSc.
provedl za svého života přes 3000
vážných chirurgických zásahů. Ne-
odmítl nikoho, kdo za ním přišel,
zejména z jeho rodných Prusinovic.

Ing. Jan Kostruch, 
Ostrava

Vzpomínka na univerzitního profesora
MUDr. Františka Vrubla, CSc.

Pojď a viz
Samuel Jan Hejzlar, 
327 stran, 
1000 výtisků 
reprezentativního vázaného
vydání, 
vydáno vlastním nákladem v
roce 2010, 
ilustrace a fotografie obrazů
od akademického malíře 
Miroslava Rady

Z pera evangelického kazatele Sa-
muele J. Hejzlara vychází další kni-
ha. Má název Pojď a viz. 
Kniha má 54 témat, kázání se střída-
jí s kratšími úvahami. Osobitost,
nekonvenční přístup k biblickým
textům i k životu, jadrná čeština,
vtipné a výstižné novotvary, to vše
charakterizuje nezaměnitelný styl
svébytného kazatele a vypravěče.
Čtenář nemusí s autorem vždy sou-
hlasit, o to víc je vtahován do děje a
na dálku s ním může vést vnitřní
rozhovor. 

Z každé stránky textu je zřejmé, že
hlavní postavou této novodobé
postily je sám vzkřšený Pán. 
Knihu lze přečíst běžným způso-
bem, ale také jako četbu na každý
týden, neboť počet kapitol se téměř
kryje s týdny v roce. Pro ty, kteří vy-
stupují za kazatelny, může být dob-
rou inspirací.

Pozoruhodná je poznámka v tiráži:
„…režijní cenu 150 Kč uhraďte las-
kavě svému křesťanskému shro-
máždění nebo místnímu sboru." 

Distribuci koná autor při návštěvách
sborů, kontakt: 776 838 747.

Daniel Fajfr
i-brana.cz

SENIORÁTNÍ KONFERENCE

se koná v sobotu 26. března 2011
od 9.30 h v branickém sboru Čes-
kobratrské církve evangelické 
(Modřanská 118, Praha 4, u stanice
tramvají Přístaviště).

Program

* Úvodní pobožnost
* Přednáška Martina Prudkého 
(docenta Starého zákona Evange-
lické teologické fakulty UK) 
„Hospodinův vlastní portrét aneb
proč se Bůh Izraele nezobrazuje“
* Diskuse k přednášce
* Krátká prezentace počítačového
programu BibleWorks8
* Informace ze seniorátu
* Závěr

Srdečně je zvána široká evangelic-
ká veřejnost. Bude podáváno ob-
čerstvení.

DOVOLENÁ NA ŠUMAVĚ v krásné
přírodě u lesa a rybníka - rodinný
dům, bývalý mlýn - ve dvou plně
vybavených apart. - dvoulůžkový
a čtyřlůžkový, možnost přistýlky.
Cena od 180 Kč den/osobu. 
Kontakt: Chánová D., Vlachovo
Březí, tel. 728745295, 388329363. 
E-mail: 
ChanovaDagmar@seznam.cz

č. 5

SENIORÁT POLIČSKÝ

Českobratrská církev evangelická

BOROVÁ U POLIČKY – Ne 9,30 h
Borová u Poličky č. 30, j. Miloš Lapá-
ček, a f. Tomáš Jirků

HLINSKO – Ne 9 h
Straněnská 837, f. Miroslav Čejka, f.
Naděje Čejková

JIMRAMOV – Ne 8,30 h
Nám. Jana Karafiáta 148, f. Tomáš
Jirků

KROUNA – Ne 9 h
Krouna č. 155, f. David Sedláček

KRUCEMBURK – Ne 10 h
ul. Mikuláše Střely 178, f. Marek
Vanča

POLIČKA – Ne 8,30 h
Nábř. svobody 561, f. Jiří Tengler

PROSEČ U SKUTČE – Ne 9 h
Proseč u Skutče č. 120, f. Lukáš Klíma

RANÁ U HLINSKA – Ne 10,30 h
Raná u Hlinska č. 80, f. Marta Sedláč-
ková, a f. David Sedláček

SVRATOUCH – OD 1. 1. 2011 KAZATEL-
SKÁ STANICE FS ČCE V KROUNĚ
Ne 10,30 h
Svratouch č. 123

TELECÍ – Ne 9 h (a c d e)
Telecí č. 129, f. Lukáš Pešout

PRAŽSKÝ SENIORÁT - STŘEDNÍ ČECHY

Českobratrská církev evangelická

BENEŠOV U PRAHY, 256 01; Ne 10.00
Husova 656, f Tomáš Trusina

BEROUN, 266 01; Ne 9.45
Husovo náměstí 43/30, f Dagmar
Ondříčková

DOBŘÍŠ, 263 01; Ne 10.00
Husova 1556, f Samuel Hejzlar

HOŘOVICE, 268 01; Ne 9.30
Valdecká 408, f D. Dušková - Havlíč-
ková
HVOZDNICE, 252 05; Ne 9.30
Hvozdnice č. 125, f Vendula Kalu-
sová

KLADNO, 272 01; Ne 9.00
gen. Klapálka 37/1394, f Daniela
Brodská

LIBČICE NAD VLT., 252 66; Ne 9.00
5. května 66, f Dana Rotkovská

SEDLEC – PRČICE, 257 92; Ne 8.00
K. Burky 150, j Pavla Jandečková 
a Tomáš Trusina

SOBĚHRDY, 256 01; Ne 10.00
Soběhrdy č. 21, f Petr Turecký

ŠKVOREC, 250 83; Ne b, d 9.30
Husova 133, a Elen Plzáková  

Církev bratrská

KLADNO, 272 01; Ne 10.00 
Víta Nejedlého 1503, Daniel Kaleta 

NERATOVICE; 277 11, Ne 10.00
misijní sbor, Vojtěšská 1219, Petr
Grulich

RAKOVNÍK, 269 01; Ne 9.00 
Vysoká 195, Petr Šimmer

VLAŠIM, 258 01; Ne 10.00  
misijní sbor, Spolkový dům, Palac-
kého n. 7, Jan Lukl

Evangelická církev metodistická

KLADNO, 272 01; Ne 10.00
Milady Horákové 1526 (modl.
CASD), Daniel Hottmar

Novinky

Bohoslužby

DOBRÝ STROM NESE DOBRÉ OVOCE

Sbírka kázání J. B.Průši s před-
mluvou Michaely Maláčové
Evangelický farář Josef Bedřich
Průša (nar. 1922) po 40 let věrně a
neohroženě sloužil Božím slo-
vem. Působil ve Džbánově, Ro-
večném a Heršpicích u Slavkova.
Paní Michaelu Maláčovou, vnuč-
ku autora, která napsala před-
mluvu ke knize, není asi nutno
více představovat. Je známa české
veřejnosti jako podnikatelka, za-
kladatelka České Miss a vítězka
Miss Československo v roce 1991.
Pracovala také jako tisková mluv-
čí ODS. 
Kázání J.B.Průši v sobě skrývají
nejen jasný výklad biblického
textu, ale především slova po-
vzbuzení a naděje. Výtěžek z pro-
deje knihy je určen pro potřeby
Domu důstojného stáří v Brně-
Maloměřicích, kde autor tráví za-
sloužené dny odpočinku.
Vydala Brněnská tisková misie,
o.s.
A 5, 214 s.,obr. příloha, váz.
Cena: 150 Kč
Objednávky: Brněnská tisková
misie, o.s., Šalounova 3, 638 00
Brno, tel. 736528787
e-mail: btm@btm.cz
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Inzerce

Dne 5. března 2011
vzpomeneme 100.
výročí narození na-
ší maminky, paní
Anděly Kasalové,
roz. Brixiové z Pra-
hy. Děkujeme Pá-
nu Bohu za její pří-
kladný život a obětavou lásku ke všem
v jejím okolí. Byla dlouholetou organi-
zátorkou schůzek bývalých chovanek
Krabčického evang. ústavu pro dívky. 
S vděčností a láskou dcery 

Taťána Kalousová a Milana Janecká 
s rodinami

Vzpomínka

13. 5. 1927 - 4. 2. 1982

Naše recenze

Pozvánka



NEJVĚTŠÍ ZÁZRAK
Mt 12,38-42

„Kdyby Pán Bůh každé odpoled-
ne ve tři zahromoval, věřil bych,
že existuje," řekl mi kdysi dávno,
ještě na gymnáziu, jeden můj spo-
lužák. Chtěl tímto způsobem vy-
jádřit svůj údiv nad tím, že jsem
uvěřil. Nebyl zdaleka první. Lidé
se už od pradávna pídí po zázra-
cích. 
Také od Ježíše požadovali jeho
současníci zázrak, znamení jeho
mesiášství. Chtěli, aby tak doložil,
že jej Bůh pověřil vysvobozením
Izraele z područí Říma. Ježíš je-
jich přání nevyhověl. Očekával od
nich víru a věděl, že zázraky
umožňují víru obejít. Nabídl jim
ale znamení proroka Jonáše, mu-
že, který se při plnění, nebo spíše
neplnění svého poslání ocitnul na
pokraji smrti v břiše velké ryby.
Stal se však zázrak. Ona blíže ne-
identifikovatelná mořská obluda

jej po třech dnech na Boží pokyn
vyplivla na břeh živého. Nabíd-
kou Jonášova znamení Ježíš svým
současníkům naznačil, že si na zá-
zrak, kterým doloží své mesiáš-
ství, budou muset ještě nějakou
chvíli počkat. Přislíbil však, že tře-
tího dne po své smrti vstane z
mrtvých.
Chceme, aby se děly zázraky, a
přitom často nejsme schopni doce-
nit, že se ten největší z nich už
před více než dvěma tisíci léty v
Jeruzalémě na hoře Golgotě stal.
Nevěříte? Zkuste spolu s Ježíšem
„zemřít". Určitě vás pak vzkřísí k
novému životu (Ř 6,4). Mám za to,
že takový zázrak bude dostatečně
přesvědčivý pro vás i vaše okolí.

Radomír Jonczy
kazatel 

Církve adventistů sedmého dne
Praha 2 – Londýnská 30

Evangelický
týdeník
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Poselství k neděli Reminiscere

Boží bankrot? Začíná nenápadně
ve chvíli, kdy se Bůh rozhodl stvo-
řit svět. Když jej stvořil, chtěl, aby
vedle něho existoval. Pěkně a zře-
telně jej odstupňoval od hmoty k
vegetaci a nad nimi ke všem for-
mám animálního života, ukonče-
ným nejvyšším stvořením, jímž je
člověk s tělem i duší. Takto
odstupňovaný svět se tu neobjevil
náhodou ani jako dílo údajného
Božího protivníka. Je tu podle Boží
vůle! Tak to vyznáváme. Křesťan-
ská zbožnost však za tímto jasným
vyznáním nejen pokulhává, ale
přímo mu protiřečí. Před 90 lety
mne moje venkovská babička učila
večerní modlitbě, z níž se mi vryla
do paměti slova "tělo, svět, ďábla
přemáhám". Dlouho mi trvalo,
než jsem uzmul tělo a svět ďáblu a
vrátil je Bohu do vlastnictví. Na-
učil jsem se je vidět jako Boží stvo-
ření, jehož smyslem je služba
Bohu i lidem. Dlouho to trvalo, ne-
boť už sám letmý pohled na svět a
tělo signalizuje jejich negativní
působení, jaké ovšem některému
kazateli vyplyne z jednostranného
výkladu biblického citátu "svět ve
zlém leží" (1J 5,19-kralicky). Za-
zpívejte si z žalmů 148. "Chválu,
čest Bohu vzdávejte" a z Evan-
gelického zpěvníku 178. píseň,
děkující za stvoření: "Krásná je
modrá obloha, je zázrak pod ní
žít." Jásot, s nímž křesťanské shro-
máždění tyto písně zpívá, do-
svědčuje, že Bůh neodevzdal tělo a
svět do moci ďábla.
Od chvíle, co Bůh stvořil svět, už
není sám, má spolubydlícího, svět
se vším všudy. Jemu to zřejmě tro-
chu stouplo do hlavy, neboť jeho
inženýři pobíhají se svými měřicí-

mi nástroji, aby určili, co všechno
patří světu, tedy nám a co budeme
ochotni nebo nuceni bránit jako
svoje proti všem, i proti Bohu.
Jenže on vzal rád na vědomí, že
část jeho prostoru patří světu a
lidem. Ostatně bylo to tak podle
jeho plánu. On sám nám ten pro-
stor bytí poskytl a svěřil, skoro
daroval. Proto ta radost, když nám
jej slavnostně předává: "Ploďte a
množte se a naplňte zemi, pod-
maňte ji a panujte" (Gn 1,28). Jako
bychom uslyšeli konečně v pravdě
ta slova: "Je to vaše dílo."
Po celá staletí se v křesťanské círk-
vi vedl spor o to, zda Bůh může
strpět, aby vedle něho samostatně
existoval svět. Teprve v 7. století
680. roku na Cařihradském sněmu
zvítězil názor, že Bůh dal světu
samostatné bytí; opačný názor, že
Bůh všechno obsahuje a je v bytí
zcela jediný, byl odsouzen. Do-
kládá to Kristus, jenž je Bůh i člo-

věk, člověk se svou vůlí a Bůh se
svou vůlí. Kdykoli došlo v ději-
nách k převratu v tom smyslu, že
světu bylo odepřeno vlastní bytí a
všechno byl jen Bůh, tato jednota
brzy projevila své ďábelství, pro-
měnila lidi v bohy. S touto domýš-
livostí se pustili do budování měs-
ta Bábel a věže, jež mají zajistit exi-
stenci a budoucnost lidí: "Hle, jsou
jeden lid a všichni mají jednu řeč."
Hospodin tuto jednotu rozmetal
(Gn 11). Dějiny zaznamenaly ně-
kolik velkých, světových pokusů o
vybudování říší na jednotě lidu a
na násilí. Alexander (356-323 před
Kristem), syn makedonského krá-
le Filipa, došel se svými vojsky až
do Indie. Podobně v nové době po
Kristu r. 966 císař Otto založil sva-
tou říši římskou německého náro-
da. Přísná vnitřní kázeň a ovlád-
nutí východních zalabských zemí
udržely říši až do roku 1806. Ať

Jak jsme přivedli Boha na mizinu

Dojala mne drobná zprávička z ET-
KJ 8/2011. Cituje pákistánského
ministra pro ochranu menšin Szah-
baze Bhattiho, který vyjadřuje od-
hodlání pokračovat v boji za zrušení
předpisů ponižujících a diskrimi-
nujících nemuslimy. Mezitím došla
smutná zpráva, že pan ministr
Bhatti byl 2. 3. zastřelen extrémisty,
kterým nestačila ke spokojenosti
likvidace ministerstva odůvodňova-
ná úspornými důvody, ale museli
zlikvidovat i člověka. Motivy jeho
vraždy se podobají nedávné vraždě

guvernéra Taseera, který se zasazo-
val o zrušení kontroverzního záko-
na o rouhání. Situace v Pákistánu je
z hlediska postavení menšin tragic-
ká a spolu s celkovým politickým
rozvratem země se rychle zhoršuje.
Vzhledem k tomu, že jde o chudou
zemi se 170 miliony obyvatel a
jaderným arzenálem, vidím naše
možnosti ovlivnit situaci kromě
modliteb jako skromné. Je mi nad
touto zprávou smutno.

Miloš Hübner

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Mučedníci tolerance

Ne že bych se rád nervoval u televize a pouštěl si politické debaty, ale tu a tam
v ní bohužel to či ono zhlédnu. Důvodem je pravděpodobně fakt, že někdo
má velký zájem na tom, abych si náhodou nevědomky neodepřel své výsost-
né právo na informace. Snad proto se určité jistě důležité výroky v hlásné
bedně neustále opakují, zřejmě proto, abych si jako občan konečně uvědomil
závažnost momentální situace. Trošku se bojím, že začne platit nové lidové
přísloví: "Když se Čech narodí, dá se do pláče!"
Zvláště nelibě nesu, když spatřím alespoň pro mě docela dosti neoblíbeného
ministra financí Kalouska, který s útrpnou tváří alarmuje, že dopadnem jak
Řecko. Osobně to vnímám tak, že bychom měli platit víc na daních, na důcho-
dovém pojištění, za jídlo, dopravu, benzín, teplo a za všechno, co si nemůže-
me nekupovat. Francouzští socialisté, kteří vymysleli daň z přidané hodnoty
jako jakousi modifikaci komunistické milionářské daně, by se asi divili, kam
až to dospělo. Místo bohatých, kterým by se danil luxus, to paradoxně odne-
sou ti chudší, ale tak to vždycky bylo, je a bude.
Co na tom, že česká důchodkyně bez krize si může nechat jen snít o životní
úrovni řecké důchodkyně v krizi. Hlavně že máme pesimistická očekávání a
že jsme ochotni mít se hůř a snášet svůj osud. Ve skutečnosti se třeba ani tak
špatně nemáme, ale skuhráme přece rádi, tak proč lidi motivovat, aby uděla-
li něco pro svoji prosperitu v duchu protestantské etiky: "Čiň a Bůh Ti pomů-
že"? Proč se v Čechách raději preferuje učení o dvojím lidu, "o těch nahoře a
o těch dole," když čistě teoreticky a demokraticky má každý stejné šance?
Už dlouho hlásám, že úroveň bohatství dané země neurčuje hodnota hrubé-
ho domácího produktu, síla měny či rozvoj průmyslu. Domnívám se totiž, že
kvalitu života mnohem více než peníze mohou ovlivnit takové hodnoty jako
úcta ke stáří, k rodičovství, ochota pomoci sousedce, když jí dojde třeba drož-
dí, vlídnost, vstřícnost, poctivost a motivace ke vzdělávání a k práci.
Jen si představme, jak by se nám žilo nemít peníze, a přesto vědět, že si nás
lidé váží, že jsme potřební a důležití, že nás má někdo rád. Když je nemajet-
ný člověk společností nemilován, opomíjen, znevažován, tak snadno ztrácí
pojem o vlastní hodnotě, nesnaží se, je pasivní, často neví proč žije. Oproti
tomu člověk, který dostává lásku, je mnohdy ochotný všechno ztratit jen
proto, aby o tu lásku nepřišel. Nevěsta přece nemusí mít vůbec nic, a přesto je
šťastná.
Závěrem bych chtěl čtenáře povzbudit, že se nemusí rmoutit nad katastro-
fickými vizemi politiků, těch "nahoře". Totiž to pravé "nahoře" je pro nás u
Krista, který své stádce vyvádí ze všech nesnází v každé době.

Ivo Kraus

Skeptická budoucnost

Dokončení na str. 2

Vstup do kibucu EIN GEDI SPA - viz str. 3
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Tak bychom mohli nazvat Jana Ma-
saryka, českého diplomata a politi-
ka. Za 2. světové války čelného
představitele československého od-
boje, od roku 1940 až do své tragické
smrti 10.3.1948 ministr zahraničních
věcí. Neměl politické vzdělání jako
prezident Beneš, neměl vědecký
vztah k politice jako jeho otec. Ne-
měl Churchillovu bojovnost, neměl
právnickou mysl a znalosti věcí hos-
podářských jako jiní politikové. Měl
však něco, co má jen málo lidí ve
vrcholové politice a zvláště i dnes –
zdravý rozum, nenapodobitelný
smysl pro humor, byl skvělý řečník,
ryzí demokrat a především laskavý
a dobrý člověk. Pro tyto vlastnosti
ho měli rádi i političtí odpůrci. Do-
vedl každého odzbrojit svým úsmě-
vem, uměl překlenout nejtrapnější
situaci vtipem a nikdy se nerozčilo-
val. Měl schopnost nalézt překvapi-
vě prostou a jasně výstižnou formu-
laci i pro nejsložitější a nejmlhavější
problémy a situace. Jeho jazyk byl
plný metafor. Ve svých promluvách
z Londýna vléval naději svým po-
sluchačům doma a lidé ho milovali,
když slyšeli jeho neopakovatelný
melodický hlas.
Tento naoko hovorný muž dovedl i
mlčet. Bylo mnoho věcí, které dove-
dl přejít mistrně vtipem, ale které ho
bolely po celý život. Mnoho věcí,
které nedokázal vyřešit a o nichž
hovořil povrchně, jež ho však nikdy
ve skutečnosti nepřestaly trápit. Měl
rád děti a chtěl pro ně to nejlepší, bál
se diktatur, které chtějí z lidí udělat
poslušné, papouškující tvory. Sám
říkal: Myslím na naše děcka, na
všechna. Myslím jen na jednu věc,
jak zabránit tomu, aby z nich někdo
nadělal roboty. Já chci, aby se kaž-dé
z těch děcek naučilo myslet a mluvit
za sebe. Bál se budoucnosti, neboť
viděl, kam situace směřuje. Měl rád
Židy. Být proti Židům znamenalo
pro něj být proti lidskosti. Pomáhal
jim jak jen mohl a těšil se, že budou
mít svůj stát. Také i jeho zásluhou
bylo, že i když tu již nebyl, českoslo-
vensko pomohlo Izraeli uhájit svůj
nově vzniklý stát dodávkami zbraní.
O svém vztahu k Bohu mluvil velmi

zřídka a svůj vztah k Bohu vtělil do
praktických činů – měl lidi rád. Říká:
Kdybyste se mě zeptali na recept na
štěstí, tak asi takhle:
Tak za prvé: Člověče, snaž se mít rád
lidi! A pamatuj si, kdykoli někomu
pomůžeš,- někomu, kdo si to zaslou-
ží-, budeš mnohem šťastnější.
Druhé přikázání: první si budeš stá-
le opakovat. A budeš si také říkat, že
nemusíš být ten nejdůležitější, zkrát-
ka musíš mít v sobě co nejvíce poko-
ry, abys byl užitečný.
Za třetí: Pro Boha tě prosím, člověče,
směj se také někdy! Já vím, že to v
životě není zrovna jednoduché, ale
není to mučírna. Ono by to i s Ham-
letem dopadlo líp, kdyby se i někdy
zasmál.
Za čtvrté: Zkus dělat rád, co oprav-
du děláš. Když nemůžeš být astro-
nomem ve dne, tak se dívej na hvěz-
dy aspoň v noci.
Za páté: Nebuď numismatik! Ono je
lepší sbírat zkušenosti a silné zážitky
než prachy.
Za šesté: Koukej kolem sebe na kaž-
dém kroku a nauč se těšit z malých
věcí. Kdo ví, jak se dívat na věci, ten
může najít na jednom záhoně v
zahrádce víc krásy než na cestě
kolem světa.
Za sedmé: Zajímej se o co nejvíc věcí!
O všechno. A hlavně o každého.
Za osmé: Nerozčiluj se! Rozčilení ne-
ní program, jak říkal můj táta. Nevy-
bouchni pro každou blbost.
Za deváté: Musíš mít nějakého ko-
níčka. To je náramně důležitá věc.
Pomůže to člověku, aby také někdy
vypřáh.
Za desáté..., Ale počkejte. Já to ne-
můžu namačkat všecko do deseti
přikázání. On člověk musí dělat moc
a moc věcí, když chce být šťastný.
Jistě moc důležitých věcí zapomenu.
Ale aspoň tohle – nikomu nic nezá-
viďte, ono to nepomůže. Nezavírejte
se do své skořápky. Tělo chce být
také šťastné, tak choďte na čerstvý
vzduch. Zdraví je náramně důležitá
věc. Ne že by nemocný člověk ne-
mohl být šťastný. Já znal v životě lidi
s těžkými nemocemi, kteří byli přes-
to možná šťastnější než my dva. Ale
zdravý člověk může žít ještě plněj-

ším životem. A znovu co jsme již
řekli v prvním přikázání. Zkus to,
člověče, mít rád lidi. Když je budeš
mít opravdu rád, budeš vždy radši
dávat než brát. A dávat, to nezname-
ná jen rukavice k svátku či bačkory
na Vánoce. To znamená dávat taky
to, co je v tobě ( ukázal na srdce a na
hlavu). To nejlepší, co je v tobě.
Jo, ale ještě jedna věc. Nemysli, že
podle tohoto receptu budeš zaruče-
ně šťastný člověk. Ono se k tomu
potřebuje taky trochu štěstí. Potře-
bujeme k tomu například trochu
tohohle vzácného koření, kterému
se říká láska. A tohle nedostanete na
lístky Ataky to nekoupíte na černém
trhu. Na to musíte mít štěstí. Buď to
najdete, nebo ne. Když to musí být
můžete přidat místo tohohle koření,
o kterém jsem zde mluvil, jiné, kte-
rému se říká všelijak. Moudrost, brát
život jaký je a ještě všelijak jinak.
Však víte, co myslím. - Ale my tady
kecáme a hodiny nestojí. Musíme bě-
žet. Tady honem ještě dopijte a jde se.

K mužům tohoto druhu, k mužům
prodchnutým přesvědčením o dů-
stojnosti lidské duše i rasy se musí-
me obracet, u nich můžeme hledat
inspiraci pro svou cestu životem.
Hlas Jana Masaryka by nikdy neměl
zmlknout i u dalších generací, které
Jana už neznají osobně. Můžeme
čerpat nejednu životní moudrost a
povzbuzení žít pro to, pro co žil on.

Jan Trnka 

(citace z knihy Viktora Fischla 
Hovory s Janem Masarykem)

VÝZKUM RELIGIOZITY VE FRANCII ODHALIL ZMATEK VE VNÍMÁNÍ POJMŮ

Méně než čtyři z deseti Francouzů se prohlašují za věřící a 34 % fran-
couzských „katolíků" tvrdí, že nevěří v Boha. O krizi náboženského
života, ale také o zmatku ve vnímání pojmů jako víra a náboženství
svědčí poslední průzkum religiozity ve Francii, zveřejněný deníkem Le
Parisien.
Podle průzkumu počet věřících ve Francii (36 %) mírně převyšuje počet
ateistů (34 %). Ve zbylé části společnosti 22 % dotázaných neví, zda v
Boha věří, ale klade si alespoň tuto otázku, a 8 % neví, zda v Boha věří,
ale otázku po Bohu si neklade.
Průzkum také ukázal, že 5 % z těch, kdo žádné náboženství neprakti-
kují, tvrdí, že v Boha věří, zatímco 34 % deklarovaných římských kato-
líků uvedlo, že v Boha nevěří.

RaVat

Podle naší věrouky je kázání výkladem Bible neboli Písma svatého. My
evangeličtí kazatelé vykládáme Písmo Písmem, jak nás to učili. Tak
máme jistotu, že kážeme čisté slovo Boží bez lidských nápadů a výmys-
lů. Je to slovo oproštěné ode všech našich moudrostí a duchaplností,
chemicky čisté slovo bez chuti a bez zápachu, asi jako destilovaná voda.
Jenže zkuste pít destilovanou vodu: jak dlouho to vydržíte? Tak ani naši
posluchači nevydrží dlouho poslouchat naše kázání a brzy usínají nebo
myslí na nedělní oběd. Abychom udrželi jejich pozornost, zpestřujeme
kázání praktickými příklady ze života, kterým říkáme ilustrace. Jako
existují ilustrované Bible, tak i kázání potřebují ilustraci. Ukážeme si to
názorně na neděli zvané Septuagesimae, zhruba 70 dní před Velikono-
cemi. Perikopy neboli oddíly z Písma doporučené na tu neděli nabízejí
jako první čtení podobenství o dělnících na vinici z Mt 20,1-6 a jako text
kázání 1. epištolu Korintským 9,24-27, kde apoštol Pavel přirovnává
život křesťana k běhu o závod. Co říkáte následujícímu kázání?
Bratři a sestry! Dělníci z našeho podobenství byli najímáni na práci
postupně během celého dne, tak jak je správce vinice potřeboval. Při
večerní výplatě došlo k nedorozumění, neboť všichni dostali po jednom
denáru, což byla obvyklá mzda za celodenní práci. Těm, kteří pracova-
li celý den, se nelíbilo, že dostali stejně jako ti, kteří byli zaměstnáni
jenom půl dne nebo dokonce pouhou jednu hodinu. Správce je však
přesvědčil, že dostali, kolik měli slíbeno, a že nemají ostatním závidět.
Mravní ponaučení z toho je, že v království Božím platí zvláštní zásady
odměňování, a proto se může stát, že budou poslední první a první
poslední (Mt 20,16).
Jak to ale souvisí se slovem apoštola Pavla, který přirovnal život křes-
ťana k běhu o závod? Stejně jako ve starověku, i dnes spolu soupeří
běžci na běžecké dráze a diváci je sledují. Je to napínavé, pozorovat
druhé v jejich boji o vítězství, ale ideální stav to není. Člověk nemá být
v životě pouhým divákem a sledovat sportovní utkání sedě na tribuně
nebo dokonce v pohodlném křesle u televize. Křesťanův život je běh na
dlouhou trať. Je třeba se zvednout, běžet, bojovat a usilovat o vítězství.
Emil Zátopek vypráví,, jak byl jednou pozván na jakési okresní přebo-
ry, kde pohostinně vystoupil v běžecké disciplíně, aby povzbudil domá-
cí sportovce. Jeho soupeři z místního oddílu nebyli žádná běžecká elita.
Brzy po startu Zátopek poznal, že mu běžci nestačí, a tak ubral na rych-
losti, aby ho dohonili. To se jim stejně nepodařilo a Zátopek běžel po
celý závod daleko před ostatními. Až teprve v cílové rovince se pro jis-
totu ohlédl a ke svému úžasu zjistil, že soupeři jsou mu v patách. Říkal,
že měl tehdy co dělat, aby závod vyhrál. Po závodě se vysvětlilo, jak to
s těmi soupeři bylo: Když viděli, jaké Zátopek nasadil tempo, řekli si
někteří, že si nebudou honit tričko a sedli si na trávník. Přidali se až 
v posledním kole, a protože byli odpočatí, ohrozili vážně Zátopkovo
prvenství. 
A podobně je tomu v křesťanově životě. Nemá nám vadit, když druzí
jsou lepší než my, zdatnější, výkonnější a rychlejší, takže jim nemůžeme
stačit. Začněme běžet třeba i v poslední chvíli, tak jako se dali dělníci
najmout v poslední hodině. Vždyť mnozí první budou poslední a
poslední budou první (Mk 10,31). Tady by přišlo amen.
Milí čtenáři ET-KJ, jak se vám líbí toto kázání? Nelíbí? Mně taky ne. Je
to úsměvný nesmysl, hezké kázání, které se nepovedlo. V čem se stala
chyba? Kazatel ve snaze vysvětlovat Písmo Písmem spojil dva obrazy, z
nichž každý mluví o něčem jiném. Dělník může být zaměstnán polovi-
nu pracovní doby, ale všichni běžci se musí shromáždit na startu, a ne
vstupovat na trať během závodu nebo dokonce v cílové rovince. Jak
komické je takové počínání a jak je to nefér, ukazuje humorné vyprávě-
ní Emila Zátopka.
Je jistě chvályhodné, když se v dogmatice snažíme podat ucelený pře-
hled naší věrouky, v níž všechno souvisí se vším. To je úkolem teologie
jako vědy. Jenže kázání není věda, nýbrž umění. Jako není možné v
umělecké galerii udělat z více obrazů jeden, tak není možné v kázání
libovolně spojovat různá biblická podobenství do jednoho. Každé je
vyprávěním sui generis, svého druhu, a objasňuje některé tajemství
Božího království. Nechtějme vysvětlit všechna tajemství najednou,
stejně se nám to nepodaří. A proto radíme kazatelům: na jedno kázání
jedno podobenství, jedno téma, jednu hlavní myšlenku, a nekázat příliš
dlouho, aby posluchači nespali.

Vlastimil Tlustý

Z církví doma i ve světě Velký syn velkého otce

před Kristem nebo po Kristu jed-
nota docílená násilím mohla být
zase jen násilím udržena. Proto
žádná nevydržela. Nevydržely a
veliký byl pád i moderních jednot,
které uvedli v podobě jednotné a
jediné politické strany do života
lidského společenství komunisti
(bez Boha) a nacisti (s Bohem).
Neobešli se bez násilí a bez válek.
Jejich hrůzy vstupují díky filmové
kameře až k nám domů - k večeři;
nezapomenutelně? - Zítřejší touže-
né pokojné soužití nabourávají
dnes ti, kdo zapomněli, a ti mladí,
kteří nemají co zapomenout. Není
dobojováno. Smutnou podívanou
skýtají Bohu ti, které stvořil a
chová je u sebe v témž prostoru:
zneužili své známosti s Bohem a
překročili hranici, která je oddě-
luje od Boha. Vstoupili do dějin 
se samozřejmostí, která patří jen
Bohu.
Hned zpočátku, když se naplnil
čas, Bůh proti nim zakročil, neboť
litoval, že učinil člověka na zemi:
"Smetu je z povrchu země" (Gn

6,6) a ještě znovu rozehnal jejich
bábelskou jednotu (Gn 11,8). Pís-
mo dál vypravuje, jak si počíná
člověk, který není Bůh, a přece
dostal od něho pověření, aby byd-
lel s ním. Bůh mu ustoupil a po-
stoupil mu část svého prostoru. Že
by ho vzal jako podnájemníka?
Snad, ale Bůh s ním od počátku
jedná jako se svým synem. U člo-
věka se však objevují nápady a ná-
lady, jež ho přivádějí do konfliktu
s otcem. Bůh je připraven ustupo-
vat, tak si syn vyložil jeho laska-
vost a je připraven dobýt na otci
ještě více laskavosti. Už počítá s
tím, že otec mu vyhoví a ustoupí
jeho vůli. Začínáte tušit, že situace
brzy dospěje do známého stadia:
syn dá otce na výměnek. Zviditel-
ní se skutečnost, že Bohu ubývá
místa, je vykořisťován, ale stále
platí synovy dluhy.
Pošetile lidsky řečeno už nemá
kam ustoupit. Ohrožen na životě
rozhodl se uhájit své bytí tou
poslední zbraní: poslal na svět
mezi bezbožné svého vlastního
Syna, aby se svými, budou-li ještě

jací, uvedl svět do původního
pořádku. Jednota bezbožných se
zbožnými uviděla svou příleži-
tost: zabijeme Syna a všechno bu-
de naše. Tak se i stalo. Svět a cír-
kev opustily Božího Syna, zabily
ho a vyzdvihli na kříž. Boží pano-
vání je uvedeno v nic. Bez Syna
nemá budoucnost. A lidé jsou sa-
mi na světě.
Bankrot? Ano, ale zcela jedineč-
ný. Všichni, kdo ho přímo způso-
bili a měli by být potrestáni, že
Ježíše pověsili na kříž, ale i všich-
ni hříšníci tehdy, dnes i zítra, zís-
kávají - odpuštění. Bůh je Pán 
i nad těmi událostmi, proměnil
Ježíšovu porážku ve vítězství a
ve výkupné za všechen lid na
zemi. 
Tajemství toho bankrotu záleží v
tom, že jeho odpuštění dosahují
jen věřící. Pro nevěřící bankrot
zůstává bankrotem. Ale dokud
se na zemi káže Kristovo evan-
gelium, ani oni nejsou bez na-
děje. 

Josef Veselý

Jak jsme přivedli Boha na mizinu
Dokončení ze str. 1

Jak vykládat Bibli?



Zakladatelé moderního Státu Izrael
nepřišli do Svaté země se záměrem
naplnit biblická proroctví. Mnoho z
nich mělo blíže k ideologii socialis-
mu a komunismu než k Bibli.
Svědčí o tom hnutí kibuců, které sla-
vilo 100 let své existence. Dne 28.
října 1910 založila skupina Židů z
Běloruska první kibuc – „Deganja
Alef" – na jižním břehu Galilejského
jezera.
Hebrejské slovo „kibuc" znamená
doslova „shromažďování". Tradice
vycházející z Bible dodnes chová
naději v „kibuc galujot" – „shromáž-
dění rozptýlených", shromáždění
lidu Izraele z celého světa, jak je
předpověděl prorok Jeremiáš: „Ten,
který rozptýlil Izrael, ho shromáždí
a bude ho střežit jako pastýř své
stádo. Vždyť Hospodin vyplatil
Jákoba, vykoupil ho z ruky silnější-
ho nežli on." (Jr 31,10-11) 
Ať už to všechno má souvislost s
biblickými výroky nebo ne, slovo
„kibuc" v posledním století zname-
ná prostě kolektivní zemědělskou
osadu. Společné vlastnictví a
základní demokratické struktury, to
byly principy, které kibuc v jeho
počátcích utvářely. Všechna důleži-
tá rozhodnutí se například původně
odehrávala na členském shromáž-
dění. Lidé v placených vedoucích
funkcích se povinně pravidelně stří-
dali. Oblečení se přidělovalo z
ústředního skladu, členové komuni-
ty se stravovali společně v obecní
jídelně, a dokonce i výchova dětí
byla centralizovaná, takže rodiče
mohli své děti vidět jen v určených
návštěvních hodinách.
Součástí izraelského sekulárního
hnutí kibuců je dnes stále 270 kibu-
ců. Šestnáct komunit tvoří nábožen-
ské hnutí kibuců. Dalších 400 izrael-
ských vesnic je organizováno jako
družstevní „mošavy". V mošavu
jsou výrobní prostředky, jako továr-
ny, chlévy, pole nebo zemědělská
technika, společným vlastnictvím.
Domy, auta a další soukromé vlast-
nictví patří jednotlivým členům.
Nedaleko od Zichron Ja’akov na již-
ním okraji pohoří Karmel leží křes-
ťanský kibuc Bel-El, založený šváb-
skými křesťany v roce 1963. Kibuc
Jad Chana, pojmenovaný podle
známé židovské partyzánky Chany
Seneš (1921—1944), se nachází
nedaleko Tulkarmu, spravovaného
Palestinskou autonomií, a je to jedi-
ný izraelský kibuc, který má napoje-
ní na komunistickou stranu. 
Židé, kteří uprchli před antisemitis-
mem a pogromy z Evropy i z dal-

ších zemí, chtěli založit dělnický stát
a beztřídní společnost. Tak se zrodi-
lo hnutí kibuců. Kibucy hrály rozho-
dující roli jako obranné základny při
židovském osidlování Palestiny.
Některé byly vybudovány přes noc
jako miniaturní pevnosti typu
„hradby a věž". Překonání prvních
těžkých roků židovského státu by
bylo nemyslitelné bez obětavé-
ho nasazení osadníků v kibucech.
Dnešní kibuc už ale není tím, čím
býval v oněch prvních letech Státu
Izrael. Moderní Izraelci myslí indi-
vidualisticky a kapitalisticky. Eko-
nomika volného trhu je jim daleko
bližší než ideál „každý podle svých
schopností, každému podle jeho
potřeb" v duchu principů Karla
Marxe. 
Z čistě praktických důvodů se úzká
rodina stala mnohem důležitější než
kolektivní identita. Mnoho lidí se
vrátilo k tradičním rolím muže a
ženy. Ekonomický tlak si žádá nové
postupy, například v oblasti prů-
myslu a cestovního ruchu. Mnozí
členové dnešních kibuců, jako jsou
lékaři a vědci, pracují mimo komu-
nitu a přispívají na zdravotní a soci-
ální pojištění ve prospěch komunity
částí svého platu. Spolu s rostoucími
požadavky na specializaci v moder-
ní společnosti postupně vyklízejí
pole demokratické principy. Povin-
né střídání osob ve vedoucích funk-
cích se už dnes téměř nepraktikuje. 
Mnozí mladí Izraelci v posledních
letech opustili kolektivní osady a
přestěhovali se do měst. Hnutí kibu-
ců trpí stárnutím populace. Před půl
stoletím, v době největšího rozkvětu
hnutí, žilo v kibucech osm procent
Izraelců. Dnes jsou to slabá dvě pro-
centa. Zbývající osadníci experi-
mentují s novými společenskými
formami života v komunitách, sou-
kromé vlastnictví je samozřejmostí a
členové jsou placeni podle úspěchů
a zásluh. 
Už od izraelské Války za nezávislost
v letech 1948-49 přicházeli lidé z
celého světa jako dobrovolníci, aby
poznali kibucy a pracovali v kolek-
tivních osadách několik měsíců
nebo i několik let. Turisté znají kibu-
cové domy pro hosty, ze kterých se
vyvinuly moderní hotely, jako v
kibucu Lavi nad Galilejským jeze-
rem, v Ramat Rachel s výhledem na
Betlém a pole pastýřů, nebo v kibu-
cu Maale Hachamiša v judských
horách.
Kibuc Gešer (což znamená „most")
proslul svými památnými mosty
přes řeku Jordán, ať už je to starý

most vybudovaný Římany, nebo
železniční most z doby Osmanské
říše a britského impéria. Když byla
před dvaceti lety v Galilejském jeze-
ře objevena v bahně zachovalá loď z
druhého století našeho letopočtu,
stal se kibuc Ginossar známým
kvůli „Ježíšově lodi". V kibucu
Ketura na pláni Arava, daleko od
civilizace, vypěstovala profesorka
Elain Solowey svou palmu „Metu-
šelach" z dva tisíce let staré pecky,
objevené při vykopávkách ve staro-
věké horské pevnosti Massada.
Kibuc Micpe Šalem v judské poušti
se stal známým díky pověstným
kosmetickým výrobkům značky
Ahava. Plážové zařízení „Mineral"
tady zve turisty i domácí ke koupá-
ní v Mrtvém moři nebo k ponoření
do horkých sirných pramenů. V
kibucu Nir David na úpatí hor
Gilboa byla rekonstruována pev-
nůstka typu „hradby a věž" pro
návštěvníky, kteří se zajímají o histo-
rii. Izraelské děti znají Nir David
spíše jako místo koňských atrakcí,
ale především kvůli „Gan Guru" –
parku, v němž mohou návštěvníci
obdivovat australskou faunu včetně
klokanů a medvídků koala. Méně
přístupný a tajemstvím obestřený je
kibuc Palmachim. V jeho sousedství
je umístěna jedna z největších letec-
kých základen izraelské armády a
zkušební raketový polygon Izrael-
ské kosmické agentury. Odtud se
odpalují rakety Šavit, vynášející do
vesmíru družice Ofek. Odtud také
startují letky vrtulníků k misím v
pásmu Gazy, vzdálenému jen pár
kilometrů. 
Dnešní kibucy jsou stejně různorodé
a moderní jako celá izraelská společ-
nost a náhodný pozorovatel v nich
sotva pozná komunity se socialistic-
kým programem. Některé z kibuců
přišly na to, že finanční trhliny, které
zanechala idealistická utopie, lze
zaplnit prodejem cenných pozemků
jako lukrativních stavebních parcel.
Často tak narazíte na komunity,
které – původně založené na komu-
nistických principech – dnes fungu-
jí jako spekulanti na moderním
kapitalistickém trhu s nemovitost-
mi. Je zajímavým zjištěním, že izra-
elské kibucy byly jedním z mála
modelů pragmatického socialismu
20. století, který fungoval po několik
desítek let bez použití násilí proti
svým vlastním lidem.

© Johannes Gerloff, 
Křesťanský mediální svaz KEP
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Sto let izraelských kibuců
Společně pracovat a žít

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Doba postní
Píseň – V temnotách našich dnů (Dans nos obscurités)

hudba: J. Berthier

Žalm 25, 1-8
K tobě, Hospodine, pozvedám svou duši,

v tebe doufám, Bože můj, kéž nejsem zahanben,
aby se neradovali moji nepřátelé nade mnou.

Ano, nebude zahanben, kdo skládá naději v tebe,
zahanbeni budou věrolomní, vyjdou s prázdnou.

Dej mi poznat svoje cesty, Hospodine,
uč mě chodit po svých stezkách.

Veď mě cestou své pravdy a vyučuj mě,
vždyť jsi Bůh, má spása,
každodenně skládám svou naději v tebe.

Hospodine, pamatuj na svoje slitování,
na své milosrdenství, které je od věčnosti.

Nepřipomínej mi hříchy mého mládí, moje nevěrnosti,
pamatuj na mě se svým milosrdenstvím
pro svou dobrotivost, Hospodine.

Hospodin je dobrotivý, přímý,
hříšníkům cestu zjevuje.

Čtení: Ef 2,4-6; L 9,22-25
Píseň
Ticho

Prosby:
Prosíme tě za oběti válek a násilí.
Prosíme tě za ty, kdo bolestně zakoušejí tvrdost života.
Prosíme tě za ty, na něž těžce doléhá stáří, nemoc nebo samota.
Prosíme tě za ty, kdo aktivně usilují o pokoj a spravedlnost, a za ty, kdo
pomáhají trpícím.
Tys za nás zemřel, Kriste, a znovu vstal k životu, aby nás nic nemohlo
oddělit od Boží lásky.

Otče náš

Modlitba:
Slitovný Bože, v evangeliu odkrýváme, že zabývat se tím, co jsme anebo
nejsme, nevede nikam. To podstatné je v pokorné důvěře plynoucí z
víry. A na cestě důvěry je nám dáno poznávat, že Bůh nemůže dát nic
jiného, než svou lásku.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který nás odíváš šatem svého mi-
losrdenství.
Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
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Vážení bratři kazatelé, vážení bratři a sestry,
obracíme se na vás jménem přípravného výboru Světového dne mod-
liteb ve věci starší dvaceti let, kterou nám přesto Bůh pokládá na srdce,
totiž kolaborace duchovních a členů sborů s komunistickým režimem. 
Víme, že na počátku devadesátých let minulého století se církve snaži-
ly vyřešit závažný problém svých kazatelů a starších, kteří se zaváza-
li ke spolupráci se státními orgány a na své bratry a sestry donášeli.
Někteří z nich se k této nekřesťanské činnosti přiznali, jiní nikoli. Po
pádu komunismu se vedla diskuze, zda by se tyto věci měly veřejně
přiznat a zda by se tito kazatelé, případně další křesťané měli veřejně
omluvit. 
Byla to velice citlivá a bolestivá otázka, zvláště pro ty, kteří neměli čisté
svědomí. Posléze v církvích převládl názor, že to byla zlá a těžká doba,
a proto bude nejlepší oddělit se od minulosti tlustou čárou zapomenu-
tí. Avšak znamenalo to, že nám Bůh prominul? 
Výstižně to napsal Miroslav Matouš v závěru knihy Studnice útěchy:
„Víme, že například duchovní v činné službě, podmíněné státním sou-

hlasem, to neměli lehké. Každý z nich, a to nejednou, si musil být
vědom, že existuje mez, za kterou ve cti nelze jít. Avšak v této době, kdy
bývalo odvahou i mlčet a kdy i duchovní byli žalářováni a dokonce i
popravováni, nebylo málo takových, o jakých napsal J. B. Čapek, že
,ochotně se vzdávají slova přímého jen proto, aby nebylo ohroženo
jejich pohodlí, jejich výnosná místa, jejich freje, jejich egyptské hrnce‘." 
Byli ovšem i ti, kteří se upřímně mýlili, ale později prohlédli a litovali
svých provinění. Komenský ve svém napomenutí křesťanskému lidu
vyzývá k hlubokému pokání. Zdá se, že záhy poté, co byla v některých
církevních časopisech otiskována slova obecného mírného pokání a
omluv, převládla snaha udělat tlustou čáru za minulostí. Dodnes slý-
cháme, že spolupráce se státními orgány umožňovala na druhé straně
prokazovat církvi dobré služby. I z těchto důvodů možná nemá křes-
ťanství přes rozsáhlé možnosti zdaleka takový ohlas, jak se snad před-
pokládalo.
Ano, Komenský vyzýval křesťanský lid k nápravě všech věcí. Když
psal knihu Oživlý Ageus (Haggaeus redivivus), očekával, že třicetile-

tá válka skončí vítězstvím protestantů a exulanti se vrátí do vlasti.
Jako praktickou příručku k nápravě sepsal právě tento spis, ve kterém
vyzývá k pokání z nejednoty církve a zvláště ze zrady Pána a bratří:
„Zle jste učinili, vy Petrové, že jste neobstáli v malé zkoušce a tříbení,
když jste se dali zastrašit biskupovým vrátným a těmi, kdo se hřejí u
ohně světa. Zle jste ovšem učinili, vy Jidášové, kteří jste pomáhali zra-
zovat, jímat a trápit svého Pána s jeho věrnými sluhy; buďte poručeni
Božímu soudu. Ale vy Petrové, kteří jste zapřeli svého Pána nikoli ze
zlosti, ale oklamáni mdlobou a z donucení, jen ústy a nikoli srdcem,
nezoufejte. Těšte se, že on, náš věčný Spasitel, se za vás modlil, aby
vaše víra nezahynula; pokud ovšem spolu s Petrem poznáváte a s lítos-
tí oplakáváte svůj pád." 
Co by asi Komenský radil nám v dnešní době? Jsme přesvědčeni, že by
opět důrazně napomínal ty, kdo se dopouštěli zrady na Pánu Ježíši a
na bratrech a sestrách. 
Není právě nedokončené vyznání vin jednou z příčin, proč Pán zavřel
nebeské průduchy nad naším národem a stali jsme se nejateističtějším
národem? Není toto jeden z důvodů, proč lidé v naší zemi nemohou
církvi a jejím představitelům věřit? A pokud tomu tak je, je zřejmá i
cesta k nápravě a obnově. Přestože existovalo mnoho duchovních i

Pokání je cesta od minulosti k budoucnosti
Výzva Božímu lidu v České republice

Dokončení na str. 4



Jiří Melmuk se narodil 24. dubna
1926 v Dubně u Příbrami, jako nej-
starší ze čtyř dětí.
Rodina se brzy přestěhovala do
Příbrami, kde si postavila malý do-
mek a zde i Jiří chodil do školy a stu-
doval na klasickém gymnáziu ( učil
se tam nejenom latinu, ale i řečtinu).
Když mu bylo 11 let, ztratil otce. Ten
zemřel v důsledku záchranné akce
pro své kolegy – horníky. Malý chla-
pec tak brzy pocítil i tíhu odpověd-
nosti po boku ovdovělé maminky,
která už zůstala se všemi dětmi
sama.
Po válečném nasazení, a proto po
opožděné maturitě v r. 1946, začal
studovat na tehdejší Husově evan-
gelické bohoslovecké fakultě. Když
dokončil studium, stal se vikářem v
západních Čechách, nejprve v Ne-
pomuku a potom ve Stříbře, kde se
mu 16. dubna 1961, v manželství s
Evou rozenou Šašecí, narodil syn
Petr. Na obou místech zajišťoval sbo-
rům nejen duchovenskou péči, ale i
získával a zabezpečoval prostory
pro setkávání.
V roce 1963 se celá rodina přestěho-
vala do Velké Lhoty u Dačic, a to na
žádost tamního faráře Aloise Valen-
ty, který se chystal do důchodu.
Práce v kraji pod Hradiskem a Ja-
vořicí plnila (a dodnes i v jeho po-
žehnaném věku 85 let plní) další
téměř půl století jeho života. 
Ve Velké Lhotě měl na starosti nejen
kazatelskou stanici ve Valtínově, ale
i administrovaný sbor ve Slavoni-
cích s kazatelskými stanicemi Telč a
Dačice. Obsazení tohoto sboru neby-
lo vůbec snadné, ale nakonec se to

podařilo díky přenesení sídla sboru
do Telče. Tam ovšem kromě kostela
neměl sbor nikde střechu nad hla-
vou a byt prvního vikáře Miloše
Gregara včetně sborové kanceláře
tvořila jedna místnost pronajatá na
předměstí. Nato se bratr farář Mel-
muk, jako administrátor, ujal řešení
této situace tak, že si s vikářem
vyměnili sbory, v Telči na své nákla-
dy zakoupil poškozený dům a se
členy sboru jej opravil a sbor potom
si polovinu domu za 20 000 Kč za-
koupil. Také pro slavonickou kaza-
telskou stanici získal br. farář malý
sborový dům, aby se měli bratři a
sestry kde scházet. Přitom stačil pra-
covat i odborně, má doktorát v
oboru církevních dějin.
Po odchodu vikáře Gregara z Velké
Lhoty pečoval br. farář nejen o telč-
ský, ale i o velkolhotecký sbor; konal
často patery bohoslužby za neděli, 
a to v Telči, Velké Lhotě, Valtínově,
Dačicích a Slavonicích, a kromě
vlastního duchovenského působení
se staral i o četné sborové budovy.
Bylo tomu tak v podstatě až do jeho
odchodu do důchodu. I nyní pomá-
há kde může jak duchovní službou,
tak i pracovní pomocí. Farářkou v
Telči byla od r. 1986 jeho manželka
Eva, které to bylo umožněno po 29
letech ztráty státního souhlasu. Po
něm nastoupil na toto místo, jako
farář ve Velké Lhotě, jeho syn Petr.
Ten nemohl hned po maturitě studo-
vat teologii, získal však v této ne-
dobrovolné lhůtě lepší vhled do běž-
ného života a schopnost vnímat bra-
try a sestry ve sboru v jejich osobi-
tých situacích. Po absolvování Ko-

menského evangelické bohoslovec-
ké fakulty se stal nejprve vikářem v
Liběchově a pak na Mělníku. Odtud
odchází, již se svou manželkou
Olgou , do Velké Lhoty, kde působí
šestnáct let, z toho deset let ve spoje-
ní s Telčí ve formě sborové unie (ofi-
ciální název je sdružení sborů), zru-
šené v roce 2006. Kromě svědomité
péče o sbory je symbolem jeho půso-
bení spolupráce na budování pa-
mátkově chráněného Evangelic-
kého tolerančního areálu ve Velké
Lhotě.
Od poloviny r. 2006 je naším telč-
ským farářem. Nejsme bohatý sbor,
a tak můžeme zajistit jen jeho dvou-
třetinový úvazek, bratr farář, dnes
už otec dvou dospělých dětí, však
současně učí na zkrácený úvazek na
Husitské teologické fakultě Univer-
zity Karlovy. Stačil totiž nejen získat
doktorát teologie, ale také se svědo-
mitě věnovat studentům v oboru
biblistiky. Jsme rádi , že své znalosti
může k našemu prospěchu uplatňo-
vat i při biblických hodinách a setká-
vání střední generace, stejně tak při
vyučování těch nejmladších členů
sboru.
Otec i syn se dožívají významných
životních výročí, 85 a 50 let , a to jen
o týden od sebe navzájem vzdále-
ných. Vzpomeneme obou – docela
symbolicky- v našem sboru v obdo-
bí letošních Velikonoc, které připo-
mínají nadějný výhled pro další
dobré životní úsilí.

Za členy telčského sboru 
i staršovstvo 

Dana Kameníková

Otec a syn
ThDr. Jiří Melmuk a ThDr. Petr Melmuk ThD

I my, pokročilí věkem, se rádi set-
káváme uprostřed lesů, v překrás-
né přírodě s milými lidmi.
Léta plynou a my se tam vracíme,
těšíme se na přátele a poznáváme
nové.
Přijíždíme ze všech oblastí Čech,
Moravy, Slezska. Společně poslou-
cháme svědectví Písma, jindy zají-
mavé vyprávění ze života, literatu-
ry. Nechybí ani hudba a zpěv. 
Povídáme si o svých rodinách, sbo-
rech, přátelích, putujeme přírodou
– a tak vznikají nová přátelství (ně-
kdy na dlouho).
Nezanedbatelné je pohodlí v reno-
vovaných ubytovacích prostorách i
výborná strava. A to vše „za dobrou
cenu".
Co na to říkáte? Přijedete?

Jiřina Nekvasilová

Pobyt se koná od pátku 17. do ne-
děle 26. 6., cena 2.500,- Kč (včetně
diet bez příplatku).
Doprava autobusem z Prahy do
střediska a zpět. Ubytování i terén
schůdný i pro ty, kdo mají pohybo-
vé potíže. Nabídka programu: kro-
mě nedělních bohoslužeb ranní a
večerní pobožnosti, večerní pro-
gram s hostem, celodenní výlet
autobusem, táborák a další. Lékár-
na a lékař v Chotěboři. Pobyt není
určen jen členům církve. Rádi při-
vítáme každého, kdo chce strávit
příjemné dny ve společenství věří-
cích lidí v pěkné vysočinské pří-
rodě.
Další informace podá f. Dana Rot-
kovská ze sboru Libčice n.Vlt.:
233930823, 776798580.

Pojeďte s námi do Chotěboře!

EMAN PRÁVĚ VYDÁVÁ

Hebe Kohlbrugge, Dvakrát dvě
je pět.
Můj nevypočitatelný život od roku
1914

Vzpomínky nizozemské protes-
tantky na její angažmá v předvá-
lečném i poválečném Německu a
v zemích komunistické východní
Evropy. Dějiny Evropy od nástu-
pu nacismu po pád komunismu v
perspektivě protestantky, která se
s nimi odmítala smířit. S před-
mluvou Ladislava Hejdánka. 
Přeložila Monika Žárská.

288 stran formátu A 5, pevná
vazba, bohatý fotografický do-
provod. 
Doporučená cena 248 Kč. 

Při objednávce do 15. března 2011
poskytneme 25% slevu a zašleme
bez účtování poštovného!

Od 7. 3. 2011 se na Vás těšíme v
našem novém internetovém obcho-
dě na známé adrese 
http://eman.evangnet.cz
s kompletní nabídkou knih našeho
nakladatelství.
Z posledních novinek připomí-
náme: 
* Člověče, kde jsi? 

Sborník SpEKu č. 16
* Olinka od Petera de Knegta
OBJEDNEJTE U EMANA
Husova 656, 
256 01 Benešov
tel.: 317 722 215

SENIORÁT PRAHA-MĚSTO

Českobratrská církev evangelická
PRAHA 1 Deutschsprachige Evangelische
Gemeinde Prag – Ne 10.30 h (sv. Martin ve
zdi), f. Frank Lessmann-Pfeifer, f. Andrea
Maria Pfeifer
PRAHA 1 NOVÉ MĚSTO – Ne 9.30 h
Klimentská 1211/18, f. Eva Halamová
PRAHA 1 STARÉ MĚSTO - Ne 9.30 h
Salvátorská 1045/1, f. Josef Daniel Beneš, f.
Svatopluk Karásek
PRAHA 2 VINOHRADY – Ne 9.30 h
Korunní 1440/60, f. Ester Čašková
PRAHA 3 JAROV – Ne 9.30 h
U Kněžské louky 2139/9, f. Elen Plzáková
PRAHA 3 ŽIŽKOV I – Ne 9.30 h (Betlémská
kaple), Prokopova 4/216, j. Ondřej Pellar, 
a f. Jiří Ort
PRAHA 3 ŽIŽKOV II – Ne 9.30 h (Druhý
dům ČCE), Čajkovského 1639/10, f. Jaro-
mír Strádal
PRAHA 4 BRANÍK – Ne 9.30 h
Modřanská 118, f. Jaroslav Pechar
PRAHA 4 JIŽNÍ MĚSTO – Ne 9,30 h (3.ne v
měs. ekum. 18 h)
Donovalská 2331/53, f. Michal Šourek
PRAHA 4 MODŘANY – Ne 9.30 h
Písková 263/6, f. Zvonimír Šorm
PRAHA 4 NUSLE – Ne 9.30 h
Žateckých 1169/11, f. Marta Zemánková, f.
Irena Škeříková
PRAHA 5 RADOTÍN – Ne 9.30 h (kostel)
Na Betonce 14, f. Lýdia Mamulová
PRAHA 5 SMÍCHOV – Ne 9.30 h
Na Doubkové 8/2040, f. Ivo Mareš
PRAHA 6 DEJVICE-BUBENEČ – Ne 9.30 h
Dr. Z. Wintra 15/746, f. Petr Hudec, f. Abi-
gail Hudcová
PRAHA 6 STŘEŠOVICE – Ne 9.30 h
nám. Před bateriemi 950/22, f. Pavel Po-
korný, f. Lenka Ridzoňová
PRAHA 8 KOBYLISY – Ne 9.30 h (Kostel u
Jákobova žebříku), 
U Školské zahrady 1264/1, f. Miroslav
Erdinger, f. Miloš Rejchrt
PRAHA 8 LIBEŇ – Ne 9.30 h
U Pošty 1098/6, f. Roman Mazur
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9.30 h
Třebešovská 2101/46, f. Petr Firbas
PRAHA 10 STRAŠNICE – Ne 9 h
Kralická 1001/4, f. Pavel Klinecký
PRAHA 10 UHŘÍNĚVES – Ne 9 h
Husovo nám. 378/40, f. Vladimír Pír
PRAHA 10 VRŠOVICE – Ne 9,30 h
Tulská 1/14, f. Jiří Ort

Ochranovský seniorát
Domov Sue Ryder, Ne 9.30 h
Michelská 1/7 Praha 4 Michle, f. Eva Šor-
mová

Církev bratrská
ČERNOŠICE – Ne 9.30 h
Hradecká 2192, k. Pavel Paluchník
PRAHA KOREJSKÝ SBOR – Ne 14 h
Skuteckého 1705/3a, k. Moon Key Choi
PRAHA MEZINÁRODNÍ SBOR – Ne 10.30 h
Peroutkova 57, k. John Waldrop
PRAHA 1 SOUKENICKÁ – Ne 10 h
Soukenická 15, k. Pavel Černý, k. Pavel
Plchot
PRAHA 2 VINOHRADY – Ne 9.30 h
Římská 43, k. Pavel Mošner
PRAHA 3 ŽIŽKOV – Ne 10 h
Koněvova 24, k. Bronislav Kaleta, k. Mi-
chal Žemlička
PRAHA 4 JIŽNÍ MĚSTO – Ne 17 h (Kom.
centrum M. Terezy)
U Modré školy 1, k. Robert Filip
PRAHA 4 ŠEBEROV – Ne 10 h
V Ladech 10, k. Robert Hart, k. Matěj Hájek
PRAHA 5 SMÍCHOV - Ne 9.30 h
Vrázova 4, k. Bronislav Matulík
PRAHA 6 DEJVICE – Ne 10 h (hotel Krystal),
J. Martího 2, k. Daniel Heczko
PRAHA 9 ČERNÝ MOST – Ne 10 h
Stoliňská 2502/41b, k. Tomáš Grulich, k.
Pavel Trefný
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9 h
Ve Žlíbku 168, k. Miloslav Kloubek
PRAHA 13 STODŮLKY – Ne 10 h
Nušlova 2273/11, a k. David Novák
ŘÍČANY – Ne 10 h (kaple Olivovy dět. léč.), 
Olivova 224, k. Daniel Kvasnička

Bratrská jednota baptistů
PRAHA 3 VINOHRADY – Ne 9.30 h, 18 h čín-
ské
Vinohradská 68, k. Vladimír Hájek
PRAHA 3 VINNÝ KMEN – Ne 17 h ruské
Vinohradská 68, k. Hennadiy Gavrilov
PRAHA 3 MEZINÁRODNÍ SBOR – Ne 11 h
Vinohradská 68, k. Gareth Morris
PRAHA 4 PANKRÁC – Ne 10 h
Na Topolce 677/14, k. Jáchym Gondáš
PRAHA 6 ŠVCC – Ne 10.45 h
Nad Habrovkou 3, k. Keith G. Jones

Evangelická církev metodistická
PRAHA 2 NOVÉ MĚSTO – Ne 9.30 h
Ječná 19, f. Pavel Hradský
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9.30 h
Křovinovo n. 12/18, f. Radislav NovotnÝ
PRAHA 10 STRAŠNICE – Ne 10 h
Vilová 512/26, f. Alena Procházková

Novinky Bohoslužby

HISTORICKÁ SPOLEČNOST VERITAS
ZVE

„Žilinská synoda 1610 – 2010" je
název přednášky, kterou prosloví
Mgr. Martin Fajmon, bývalý pra-
covník Matice slovenské. 
Bude to na XXXIII. semináři histo-
rické společnosti VERITAS, který
se bude konat v sobotu 26. března
2011 v 10 hodin v sálku na faře
ČCE v Pardubicích, Sladkovské-
ho 638. Fara je 6. dům za evange-
lickým kostelem. Všichni zájemci
jsou srdečně zváni.
Od nádraží jedou k ul. Sladkov-
ského trolejbusy č. 2 a 13 do stani-
ce Třída Míru (3. zastávka).
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Pozvánka

řadových křesťanů, kteří prokázali svou věrnost a odvahu a platili nemalou cenu a
kterým náleží naše úcta a vděčnost, nemůže to být důvodem nečinit pokání tam, kde
je to třeba.
Z těchto důvodů voláme do církví v České republice, aby se ozvali jak ti, kteří už svá
selhání vyznali před Bohem a přijali od něj odpuštění, tak i ti, kteří k tomuto kroku
ještě nenalezli odvahu. Ti první by mohli pomoci společně s církví přistoupit před
Boha a vyprosit odpuštění. Ti druzí mohou minimálně ve své církvi vyznat svá
selhání a napomoci obnovení důvěry v církvi, ale i důvěry nevěřících spoluobčanů
vůči církvi. Pán nás ústy apoštola Pavla vybízí: „Na místě Kristově vás prosíme:
smiřte se s Bohem." 
Věříme, že vhodnou příležitostí pro takový akt pokání a smíření může být Světový
den modliteb v Betlémské kapli 12. června 2011. Tam se setkávají křesťané z mnoha
denominací na místě našeho učitele lásky k pravdě, Jana Husa. 
Pokud vás oslovila naše výzva, ozvěte se, prosíme, do 31. března na adrese Křesťan-
ské misijní společnosti, která akci pořádá. Je možné, abyste svoji vinu vyznali Bohu
před svědkem a nám napsali dopis, ve kterém vyjádříte svoji lítost. My bychom dopis
mohli v Betlémské kapli přečíst a modlit se za odpuštění. Potřebujete-li o své zkuše-
nosti s někým promluvit, doporučujeme vám kontaktovat bratra Petra Šimmera z
Církve bratrské (petr.simmer@cb.cz) nebo oslovte svého kazatele. Věříme, že tento
krok by rovněž mohl být povzbuzením pro mnohé dnešní křesťany, aby nepodlehli
nejrůznějším tlakům současné doby.

Členové přípravného výboru Světového dne modliteb
Křesťanská misijní společnost

Pokání je cesta od minulosti k budoucnosti
Dokončení ze str. 3



KOLIK NÁM ZBÝVÁ PRO BOHA?

Mk 12,41-44 

Ježíš vyzdvihuje, že vdova dala vše,
z čeho měla být živa. Tato příhoda u
chrámové pokladnice se odehrává
těsně před velikonočními událost-
mi. Zanedlouho tak budou učedníci
svědky podobného dávání. Syn
Boží také dá vše, co mohl krásně
použít sám pro sebe. Jde nám tak
příkladem a čeká, co my jako jeho
následovníci na to odpovíme. Co
dáme ze svého života? Dáme Bohu
jen to, co nám přebývá, a tedy je pro
nás nepotřebné, nebo mu dáme vše?
Život každého člověka má svou
míru obdarování a tu může rozvíjet
a používat. Jsou lidé schopnější a
méně schopní. To vlastně ale není
zase tak rozhodující. Na cestě na-
šeho následování není ani tak dů-
ležité, co všechno dokážeme. Je dů-
ležité, jak s tím, co dokážeme, nalo-

žíme, k čemu to použijeme. Použi-
jeme to jen pro sebe, rozdělíme se
nějak s Bohem, anebo mu to dáme
vše? Svým způsobem je to otázka
víry. Dát vše znamená věřit, že můj
život nestojí na tom, co mám, ale je
závislý na Bohu. 
S dáváním souvisí i tento čas postu.
Postit se znamená nejen si odepírat,
ale také dávat. Je to taková zkouška
naší důvěry, abychom poznali, co
vše umíme ve svém životě dát do
Božích rukou. Spolu s Ježíšem se
tedy můžeme posadit a podívat na
své životy, abychom zjistili, kolik
místa v nich chceme vyplnit sami
pro sebe a kolik toho místa se nao-
pak umíme vzdát a dát k dispozici
Bohu.

Vlastislav Stejskal, 
farář ČCE, Šternberk

Evangelický
týdeník
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Poselství k neděli Oculi

Že Bůh stvořil nebe a zemi, nás tolik
nezajímá jako to, že stvořil člověka, a
zrovna mne. Proč? Mnozí lidé žijí,
aby se dočkali důchodu. Jiným,
soudnějším lidem, to nestačí. Ptají
se, proč tu vůbec jsou. I já tu stojím 
s touto otázkou a vím, že na ni ne-
může řádně odpovědět žádný člo-
věk, odpověď na ni zná jen Bůh.
On však poskytl některým tazate-
lům odpověď, kterou zapsali do
Bible, každý to, co uslyšel a čemu
porozuměl. Jsme podobnými taza-
teli, musíme na stránkách Bible hle-
dat odpověď na svou otázku, která
se v prvotní podobě ozývá z úst
malého dítěte: Proč, proč jsem se
narodil? A vy mu ukážete tu knihu, 
v níž to všechno je: „Až se v ní nau-
číš číst a přemýšlet, neboť je to těžká
kniha, ani já ještě v ní všemu nero-
zumím; ale to už jsem se z ní dově-
děl, co i ty se dovíš: že Bůh chtěl,
byla to jeho vůle, aby ses narodil. A
to stačilo, takový je Bůh, řekl, co
chce a ono se to hned stalo. Je veli-
ký a mocný, úplně jiný než my, je
to PÁN, ale dobrý a laskavý jako
otec. Říkáme mu Otče, náš otče,
Otče náš, protože ho milujeme a po-
sloucháme, ač ho nevidíme.“
Ale tady tazatel zvedne hlavu a už
nevidí jen sebe, ale také všechno
stvoření, a zeptá se, proč Bůh stvo-
řil tolik lidí a národů a tolik zvířat,
ptactva a ryb. Bible odpoví nejpr-
ve tazateli samému, že byl stvo-
řen, aby jej Bůh měl za společníka
i za správce všeho stvoření. Do-
přál mu, aby žil v Boží blízkosti
jako domácí Boží a mohl si s Bo-
hem při vší úctě tykat. Toto osobní
povýšení obsahovalo i ujištění o
budoucnosti člověčího rodu: ne-
vymizí z dějin, naopak naplní
zemi. Jeho sexualita má právě ten
smysl, je potvrzením Božího pově-

ření. Odpovědnost za všechno ži-
vé je druhá oblast, která se stala
jevištěm lidské velikosti - i jeho
selhání.
Nicméně otázka po posledním
smyslu neustává: proč Bůh chtěl,
abych se narodil, a proč mne učinil
svým společníkem a správcem vše-
ho? Listujeme v Bibli. Starý zákon
odhaluje Boží záměr neúplně; mís-
to aby vykřikl a protestoval ze
všech sil proti vůli izraelského lidu
ustanovit si krále, smířil se s ním a
postavil se tak proti Boží vůli.
Vždyť Izrael měl už svého krále,
Hospodina. Rádi si o tom přečtete 
v 8. kapitole 1. knihy Samuelovy:
„Důrazně je varuj,“ přikazuje Hos-
podin Samuelovi, soudci (8,9), ale
brzy se dovídáme, že „lid odmítl
Samuela poslechnout“. Křičeli:
„Ať je nad námi král. I my chceme
být jako všechny ostatní národy“
(8,19,20).
Teprve Ježíš oznámil, že smyslem

a cílem všeho dění na světě je Boží
království, již nastupující radikál-
ní změna poměrů. Když Izrael
„odhlasoval“, že chce mít krále a
být královstvím, odmítl svou vy-
volenost a jedinečnost, která zále-
žela v tom, že na rozdíl od ostat-
ních národů má Hospodina za
svého krále. Dokud mu stačilo ne-
chat se při tom spravovat kněžími,
soudci a proroky, zůstával na ces-
tě, kudy přijde Boží Syn Ježíš, král.
Jakmile však si zvolil krále ze
svých synů, dějiny Izraele se do-
staly na scestí, které přivedlo lidi 
k slepotě; nepoznali svého Mesiá-
še a zabili ho. Jen díky novému
stvořitelskému Božímu činu před
očima Petra, Jakuba a Jana, ale ta-
ké Mojžíše a Eliáše, je navázáno
přetržené spojení mezi Izraelem a
křesťanskou církví: na Hoře pro-
měnění se z oblaku ozval hlas, kte-
rý Ježíše instaloval za Pána církve

Proč Bůh stvořil nebe a zemi, i mne?

„Nezakazovat už interkomunii
s církvemi reformace …,“ navrhuje
katolické církvi Hans Küng v dení-
ku Süddeutsche Zeitung z 9. břez-
na 2011 v článku s názvem Římský
systém musí padnout. Další z poža-
davků, jimiž penzionovaný teolog
z Tübingen vítá a podporuje „pro-
buzení reformního ducha“ uvnitř
katolické církve, znějí: „Nezničit,
ale reformovat římskou kurii ... In-
kvizici nikoli reformovat, ale zrušit.
Odstranit všechny formy repre-
se…“

Iniciativa „nepolepšitelného" třia-
osmdesátiletého „buřiče" je sympa-
tická. Je ovšem třeba dodat, že ne-li
přímo formalizovaná vnitrocírkevní
represe, pak alespoň určité vnitrocír-
kevní potíže jsou průvodním proje-
vem zvěstování evangelia. Vzpomí-
nám na prof. Luďka Brože a prof.
Jaroslava Ondru: Ti studenty na ně-
kdejší Komenského evangelické bo-
hoslovecké fakultě výslovně upo-
zorňovali, že s evangeliem budou u
„těch spravedlivejch" narážet … 

František Schilla

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Evangelium a vnitrocírkevní
represe

Mnoho času nezbývá na zvýhodněnou koupi vydání Slova na cestu –
kompletní Bible, dosud u nás spíše známé podle novozákonního vydání.
Česká biblická společnost měla pravda nabídku předložit dříve, aby
vešla ve známost naší veřejnosti, nejen církevní. Učinila tak na poslední
chvíli, a tak cena 298 Kč platí jen pro ty, kdo nezaváhají. Od dubna bude
již stát 498 Kč. Do konce března je ji možno objednat za zvýhodněnou
cenu, a to prostřednictvím webového formuláře přímo na stránkách
České biblické společnosti - www.dumbible.cz, v sekci obchod, nebo pí-
semně odesláním objednávky prostřednictvím pošty (na adresu: Česká
biblická společnost, Náhorní 12, Praha 8 - Kobylisy, 182 00), nebo e-mailu
(obchod@dumbible.cz). 
Pamětníci si jistě vzpomenou na 1. vydání z roku 1989, její neotřelé tlu-
močení, byť někdy za cenu až určité parafráze, což bylo ostatně zmíněno
i v podtitulu. Ve stylu zde byla určitá příbuznost s oblíbeným překladem
Ondřeje Petrů. Mnohým vyvstanou také překvapivé a inspirující ilustra-
ce Jana Bárty, přesahující novozákonní text do naší doby. Nový zákon
Slova na cestu pak byl znovu vydán před rokem, a to již Českou biblic-
kou společností, s ilustracemi americké kreslířky Annie Vallotton. Ta do-
provází i nynější vydání celého Písma. Kreslí s lehkou finesou, někdy 
v náznaku a s nadhledem; takové kresby jsou zřejmě bližší naší době.
Jinde zachází do podrobností až -- byť kultivované -- „nedělní školy“.
Nynější vydání má ovšem tu výhodu, že vychází v souběhu s anglickým
vydáním. I to jistě umožňuje příznivou prodejní cenu; i ta „pobřeznová“
vzhledem na rozsah a náročnost knihy je mírná. K celé Bibli ovšem schá-
zí jedna základní informace, totiž o českých překladatelích/li?, a to jak
oněch z roku 1989, jejichž text byl přejat, stejně jako těch, kteří v jejich
díle nyní pokračovali. Předpokládáme, že vycházející Bible v podobě
Slova na cestu vyvolá ještě ohlas, kompletní vydání je v podstatě no-
vinkou.

Jan Kašper

Do konce března!

Dokončení na str. 2

(Teolog Hans Küng na podporu reformních hlasů)
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V prvním listu Timoteovi apoštol
vybízí křesťany k modlitbám za
vládce. Moc jsem se toho za ně v ži-
votě nenamodlil. Snad párkrát jsem
prosil, aby dal Pán Bůh moudrost
tomu či onomu politikovi, o němž
jsem neměl valné mínění. Po me-
diální přestřelce, která proběhla po-
slední únorový den mezi panem
prezidentem a Tomášem Halíkem,
cítím potřebu toto své modlitební
manko trochu vykompenzovat. 
Konflikt vyvolalo Klausovo přirov-
nání Halíka ke Koniášovi a zpo-
chybnění povahy jeho víry. U Koniá-
še tuší prezident víru „skutečnou“, u
Halíka mluví o „mediální ekvilibris-
tice“. Dotčený teolog se proti tomu
ohradil a konstatoval, že „pan prezi-
dent je už nejen expertem na kine-
matografii a klimatologii, ale nyní
také na teologii a pravost víry“.
Klausovy teologické posudky že
pak nehodlá komentovat.
Je s podivem, že katolický bohoslo-
vec odmítá přirovnání k jinému ka-

tolickému bohoslovci, dokonce čle-
nu jezuitského řádu, k němuž má
Halík blízko. Koniášovy kvality a
vnitřní opravdovost snad Halík zpo-
chybňovat nechce. Jeho návaznost
na tuto postavu našich dějin je při-
tom zřejmá: Halík také vrací náš
národ do lůna „jediné svaté církve“.
Že musí mít jeho akademická víra
jiný výrazový slovník než mělo 
18. století, je nabíledni.
Halík se zřejmě domnívá, že by si
zasloužil vyšší hodnocení, než ja-
kého se mu dostalo. Budiž. Tím, jak
na prezidentova slova reagoval, se
ovšem příliš nevyznamenal. Místo
originálního vtipu, který by člověk
od vzdělance čekal, jen trapné klišé,
že prezident ničemu nerozumí. A
nejméně teologii. Úplně stejně kdysi
argumentoval páter Koniáš usvěd-
čeným nekatolíkům: Nerozumíte to-
mu. Je to, jak říkám já, protože já
mám na to školy.
Kdyby alespoň Halík zůstal u pod-
průměrného vtipu. Ale on vyrazil

do protiútoku. Ten se mu povedl ješ-
tě méně než to, čemu se měla veřej-
nost smát. Obvinit prezidenta z pří-
klonu k fašismu, to si sebou musí
být člověk hodně jistý. Solženicyn
říká, že v dnešní době nahrazuje ná-
lepka fašismu někdejší označení
„třídní nepřítel“. Podle něj je to účin-
ná metoda, jak protivníka stigmati-
zovat a srazit ho bez argumentů 
k zemi.
Tato „podpásovka“ se stala důvo-
dem mé modlitby za prezidenta.
Jsem rád, že nejsou v naší zemi jen
samí normalizátoři, ale také nějaký
disident, který říká, co si lidé myslí,
nemají však odvahu povědět to na-
hlas. Nebojí se vězení. Tak zlé to ješ-
tě není. Bojí se toho, že je někdo 
z klubu vzdělaných opatří nálepkou
zlých a omezených hlupáků. A za
Tomáše Halíka se také modlím. Ať
mu dá Pán Bůh vtip, pokoru a hlav-
ně moudrost.

Emanuel Vejnar

PALESTÍNSKY PREZIDENT PRIJAL PREDSTAVITEĽOV KRESŤANSKÝCH CIRKVÍ

Jeruzalem (RV). Palestínsky prezident Mahmoud Abbas prijal predsta-
viteľov kresťanských cirkví. Informoval ich o svojich zámeroch dosiah-
nuť pokoj a o úsilie podporovať v krajine kresťanské spoločenstvá. Ako
povedal: „Vláda je pripravená podporiť každý projekt, ktorého cieľom
je zamedziť odchod kresťanov z palestínskeho územia.“ Prezident záro-
veň poďakoval kresťanským cirkvám za „dobro, ktoré vykonávajú
prostredníctvom svojich škôl a nemocníc“. Na záver stretnutia sa mu
latinský patriarcha Jeruzalema poďakoval za prejav dôvery a porozu-
menia a označil za pozitívne to, že nazval Izraelčanov susedmi.

MISIONÁŘI V LIBYI ZŮSTÁVAJÍ V BLÍZKOSTI TRPÍCÍCH

Nairobi (ENI, RV). Křesťanští duchovní a misionáři v Libyi vyjádřili
dopisem svou ochotu „zůstat v zemi s těmi, kteří trpí, a zintenzivniť
svou pomoc místnímu obyvatelstvu a raněným“. Kromě humanitární
pomoci se modlí za všechny zraněné a za moudrost pro vedoucí před-
stavitele v otázkách dalšího směřování země. Libyjský lid oceňuje jejich
práci a vyjádřil poděkování za projevy solidarity a ochrany místních lidí
i v těchto těžkých časech. 
K modlitbám za pokoj v této zemi vyzývají i světová ekumenická spo-
lečenství včetně Světové rady církví a Světového luterského svazu. 
V islámské Libyi je přibližně 100 000 křesťanů a službu zde konají desít-
ky misionářů z mnoha křesťanských církví. 

TÉMA VÝROČNÉHO STRETNUTIA SVETOVEJ RADY CIRKVÍ V ROKU 2013

Ženeva (WCC). Svetová rada cirkví na zasadnutí určila tému nasledu-
júceho výročného zhromaždenia, ktoré bude v roku 2013 v Južnej Kórei.
Je ňou modlitba „Bože života, veď nás k spravodlivosti a pokoju“. Nie
je to však len slogan alebo motto, ale úprimná túžba kresťana. Tieto slo-
vá majú viesť jednotlivé cirkví i k teologickým úvahám, témam boho-
služieb a meditáciám, ktoré budú sprevádzať prípravy, ale aj samotné
stretnutie. V súčasnosti už prebiehajú sympóziá a konferencie v jednot-
livých krajinách sveta na tému pokoj a spravodlivosť.

MISIJNÁ KONFERENCIA V ETIÓPII

Addis Ababa (EECMY). Etiópska Evanjelická cirkev Mekane Jesus
(EECMY) usporiadala v dňoch od 15. do 17. februára medzinárodnú
teologickú a misijnú konferenciu. Zúčastnilo sa jej vyše 2.500 afrických
pastorov, teológov a laických pracovníkov cirkvi, ako aj teológov zo
Severnej Ameriky a Európy. Na stretnutí sa hovorilo o otázkach autori-
ty Písma a identity Božej cirkvi. 
Cieľom konferencie bolo povzbudiť pracovníkov cirkvi Božím slovom,
aby vedeli čeliť rôznym výzvam 21. storočia a reagovať na rôzne novo-
dobé výklady Písma. 
Na konferencii zazneli aj teologické prednášky o základoch evanjelickej
identity, o misii a svedectvá o pôsobení Božieho Ducha v Etiópskej cir-
kvi.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike 

Z církví doma i ve světě Modlitba za prezidenta

i synagogy: „Toto je můj milovaný
Syn, toho poslouchejte“ (Mk 9,7).
Těmi slovy je Starý zákon připojen
k Novému, je knihou křesťanů i
židů a Božím dekretem o odpu-
štění.
Riziko, s nímž Bůh začíná připra-
vovat ustavení Božího království,
je, jak již bylo naznačeno, dvojí a
projevilo se dvojím selháním. Sel-
hal člověk jako jedinec, chtěl být
Bohem, a proto ho Bůh vyhnal 
z ráje. Tím pro něj skončilo původ-
ní obecenství, syn opustil rodinný
dům. Nastal pro něj -- tedy pro nás
-- obyčejný, normální život, kde se
střídá dobré se zlým a krok dopře-
du je následován krokem dozadu.
Však proto se člověku zdá, že ži-
vot na světě se nehýbe nebo se
pohne od špatného k horšímu. Ja-
ko spolupracovník s Bohem se ne-
osvědčil. Ví o tom první a prosí:
„Stvoř mi srdce nové.“ Sténá pod

tíhou své nedostatečnosti v dob-
rém a stálém „pokroku“ ve zlém,
dokud není v té jámě nalezen a 
z ní vytažen. A to se díky Bohu
také děje.
Druhým rizikem je vyvolení
Izraele, jímž se Bůh chtěl prezen-
tovat světu. Izrael byl ve svých
dějinách shledán nepravým, ne-
věrným; opakoval ve velkém to,
proč byl člověk vyhnán z ráje.
Nebylo na něho spolehnutí, místo
aby byl vizitkou, viditelným ra-
menem Boha, proměnil se v jeho
nepřítele. Nevěra obvykle učiní 
z lidí Boží nepřátele.
I v tvorstvu došlo k selhání. Jeho
původní stav, který Bůh sám ozna-
čil jako dobrý (Gn 1,21), shledává-
me už jako nedobrý. Zvířata boju-
jí proti sobě vzájemně a vůči člo-
věku se stavějí nepřátelsky. Divo-
ká zvěř i psi ho ohrožují na životě.
Mezi tvorstvem a člověkem v nej-
lepším případě panuje příměří, viz

jejich domácí odnož. Rajský sou-
lad mezi vším stvořením bude
nastolen v Božím království: „Vlk
bude pobývat s beránkem, levhart s
kůzletem odpočívat“ (Iz 11,6). Sou-
časný stav tvorstva vystihl apoštol
Pavel slovy: „Společně sténá a pra-
cuje k porodu“ (Ř 8,22).
Je zřejmé, že s tak nespolehlivými
a vzpurnými spolupracovníky ne-
chtěl Bůh a snad ani nemohl usku-
tečňovat tak veliký a skvělý pro-
jekt, jakým je Boží království prav-
dy, spravedlnosti a lásky. Bůh však
na něm trvá, nechce se ho vzdát,
proto pošle na zem, do tábora
vzbouřenců, svého Syna. Oni však
ho nepřijali, vzbouřili se proti ně-
mu a s cizí pomocí jej zabili. Je to
KONEC všeho?
Vypadalo to tak, ale Bůh promě-
nil jejich vítězství v totální poráž-
ku: svého Syna učinil PÁNEM i
nad smrtí, vzkřísil jej z mrtvých a
dal mu moc odpouštět hříchy a
povolávat do nového života a do
nové služby ty, kdo v něho uvěří.
Jak by to dopadlo, kdyby projekt
Božího království měli uskuteč-
ňovat Ježíšovi učedníci a pak
všichni věřící? S touto iluzí přišli
někteří věřící a už si také vyhrno-
vali rukávy. Jejich nové koště se
však brzy ušpinilo a už dobře ne-
mete a oni sami už stojí v koutě,
bez koštěte. Místo překotné práce
modlí se teď k Bohu: „Přijď krá-
lovství tvé.“ Dnes nedůvěřiví, že
by bylo možno tak velký projekt
uskutečnit lidskýma rukama ne-
bo s jejich nezbytnou pomocí,
čtou nebo slyší z Boží knihy dob-
rou zprávu jako ujištění, že Bůh
drží nad svým projektem ruku a
uskuteční jej v příhodný čas, aby
lidstvo zatím mohlo i nevědouc 
k němu ukazovat a přispívat svý-
mi dobrými skutky, a věřící moh-
li na této zemi žít a pracovat 
s vědomím, že mohou ukazovat i
přispívat k dílu, které Bůh ustaví
na této zemi ke své slávě.
Pro koho to království bude? Ne-
jenom pro vlky, beránky, levharty
a kůzlata, ale především pro nás.
Což nejsou naše jména zapsána 
v nebesích?

Josef Veselý

Proč Bůh stvořil nebe a zemi, i mne?
Dokončení ze str. 1

Zemřel jeden z nemnohých romských du-
chovních, sloužících v naší zemi. Zesnulý
romský jáhen Vojtěch Vágai byl po pře-
vratu vysvěcen mezi prvními trvalými
jáhny v Římskokatolické církvi. Kromě
klasické pastorace ve farnostech na Čes-
kokrumlovsku se věnoval integraci rom-
ských a českých dětí a ve Vatikánu zastu-
poval Českou republiku na kongresech
věnovaných menšinám a uprchlíkům. Za
součást svého poslání vždy považoval
motivovat Romy k začlenění do běžné
společnosti a Čechy k důvěře a přijetí ji-
nakosti. 
Jáhen Vojtěch Vágai se narodil 14. srpna
1958 v Nitře. Vyučil se jako malíř, natěrač.
Rodina, ze které pocházel, nebyla křesťan-
ská, ale tradiční, rodiče i sedm bratrů cho-
dili do kostela jen občas. Sám se stal mi-
nistrantem. 
Za komunistů pracoval na vrátnici - měl
ochrnutou pravou ruku a dostal částečný
invalidní důchod. Kněží jej podporo-
vali, doporučovali mu četbu a nosili mu
skripta. 
Později Miloslav Vlk jako biskup česko-
budějovické diecéze jej dovedl k tomu,

aby vystudoval teologickou fakultu. Po
absolvování předepsaného teologického
studia přijal v roce 1993 jáhenské svěcení.
Stal se prvním římskokatolickým rom-
ským duchovním v České republice. 
Zemřel ve věku 52 let po dvouletém utr-
pení způsobeném poraněním mozku. 
O svých lidech se vyslovil následovně:
„Romové, i když nejsou tak spontánně vě-
řící, že by chodili v zástupech do kostela,
nikdy nebyli těmi, kdo by šli za sektami;
vždy věřili v Boha a vědí, co požadují. Ro-
mové všichni věří, ale od církve chtějí jen
práva a pokřtít dítě. Nechápou, že mají i
povinnosti a chybí jim vytrvalost. Na dět-
ských táborech je to vidět. Děti z rom-
ských rodin jsou jako bludné ovce, nejsou
vedeny k povinnosti. Chvíli to trvá, než si
zvyknou. Rozhodně se ale nevyplatí dělat
tábory jen pro romské děti.“ 
Pohřební obřady na hřbitově v Českém
Krumlově vedl 5. března nejstarší syn
zemřelého duchovního, Vojtěch, který je 
v současnosti jáhnem připravujícím se na
kněžství v Římskokatolické církvi.

-kar

Ztráta nejen pro Romy

Vojtěch Vágai



Svou politickou dráhu nastoupil už
v 17 letech, kdy převzal rozsáhlé
statky po svém otci. Během času se
mu podařilo stabilizovat poměry 
v zemi, která byla po smrti krále
Zikmunda zmítána ozbrojenými
střety různých táborů. Jako krajský
hejtman si 1448 podrobil Prahu
(byla ovládána konšely "pod jed-
nou") a pomohl Janu Rokycanovi 
k nástupu na arcibiskupský stolec.
1452 porazil Tábor (spojence Old-
řicha z Rožmberka) a přemohl ka-
tolickou Strakonickou jednotu. Měl
schopnosti vojenské i diplomatic-
ké. Také jeho manželství s Kunhu-
tou ze Šternberka a pak s Johanou 
z Rožmitálu měla politický vý-
znam. Na Rokycanovu přímluvu
dovolil "Bratrstvu zákona Kristova"
vedenému Řehořem Pražským,
aby se 1457 usadilo v Kunvaldu 
v Orlických horách, když se však
jako král zvolený sněmem 1458

dostal do politické tísně, Jednotu
začal pronásledovat. 1462 zrušil
papež Pius II. kompaktáta, vyzval
Jiříka ke konverzi, ale on se z izola-
ce snažil vyprostit poselstvem do
západoevropských zemí, které
1462-1464 vedl jeho švagr Lev 

z Rožmitálu. Evropským panovní-
kům doporučoval spojenectví proti
postupujícím Turkům. 1466 byl
ovšem exkomunikován jako kacíř a
do Čech byla vyslána křížová vý-
prava vedená uherským králem
Matyášem Korvínem. Jiřík ji sice
odrazil, ale Matyáš se dal v Olo-
mouci korunovat a podržel si Mo-
ravu a Slezsko i po Jiříkově smrti.
Ve svízelné situaci uznal Jiřík i
zemský sněm, že by měl být jeho
nástupcem Vladislav Jagelonský.
Jako "král dvojího lidu" pragmatic-
ky usiloval o upevnění státu uvnitř
i navenek, opíral se o drobnou
šlechtu a měšťanstvo a obratně vy-
užíval mezinárodní situace. Pape-
žovým hrozbám i nabídkám úspěš-
ně odolával a svému přesvědčení
umírněného husity zůstal věrný až
do smrti.

Bohuslav Vik

3ET-KJ

Český král Jiřík z Poděbrad a Kunštátu Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Doba postní
Píseň – Zůstaň s námi (Bleib mit deiner Gnade)

hudba: J. Berthier

Žalm 51,3-6.8-9.12-13
Smiluj se nade mnou, Bože, pro milosrdenství svoje,

pro své velké slitování zahlaď moje nevěrnosti,
moji nepravost smyj ze mne dokonale,

očisť mě od mého hříchu!
Doznávám se ke svým nevěrnostem,

svůj hřích mám před sebou stále.
Proti tobě samému jsem zhřešil,

spáchal jsem, co  je zlé v tvých očích.
Ano, v opravdovosti máš zalíbení,

dáváš mi poznávat tajuplnou moudrost.
Vyčisť mne yzopem a očištěn budu,

umej mě a nad sníh bělejší budu.
Srdce čisté stvoř mi, ó Bože, 

a ducha pevného obnov v mém nitru.
Jen  mě neodvrhuj od své tváře,

ducha svého svatého neodjímej ode mne.

Čtení: Ez 37,1-2.9-14; J 6,35-40

Píseň

Ticho

Prosby:
Kriste, který nám nabízíš uzdravení, veď nás k  účasti na svém životě.
Kriste, který v nás obnovuješ naději, veď nás k účasti na svém životě.
Kriste, který usedáš k jednomu stolu s hříšníky, veď nás k účasti na
svém životě.
Kriste, který jsi vzkřísil svého přítele Lazara, veď nás k účasti na svém
životě.
Kriste, který jsi odpustil Petrovi jeho zapření a povolal jsi ho, aby tě
následoval,
veď nás k účasti na svém životě.
Kriste, v tobě již začalo naše vzkříšení, veď nás k účasti na svém životě.

Otče náš

Modlitba:
Bože všech lidí, chraň nás, abychom si nehloubili " rozpukané cisterny,
které vodu neudrží".
Chceme se svěřit tobě a odevzdat ti naše obavy a celý náš život.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který nás i uprostřed našich nocí
stále miluješ.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 

e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

Ve svém hubování "Mráz z minis-
terstva kultury" (ET-KJ 4/2011) ote-
vírá bratr Daniel Kvasnička vý-
znamnou otázku budoucího hospo-
dářského fungování našich sborů a
církví. S tím ovšem, že řešením
nebude případná výměna pana
ministra, ale naopak změna našich
církevních nároků a návyků. Jak to
i autor zmiňuje. Ovšem ne jen jako
případná možnost, které se nebojí-
me, ale jako naléhavá blízká reálná
budoucnost, na kterou bychom se
měli připravovat. Protože se projeví
nejen ve finančních nárocích na
členy (a v našich sborech není příliš
mnoho milionářů), ale i v dosavad-
ní pohodě a jakoby samozřejmých
nárocích našich setkávání. A nač
bychom neměli zapomínat, - i v ná-
rocích na naše kazatele: Od nároků
na šíři jejich vzdělávání až po uta-
hování opasků a rostoucí kazatel-
skou a asi i mimokazatelskou zátěž.
Protože naše (české i církevní)
hospodářské nesnáze jsou součás-
tí nejen hospodářských, ale i eko-
logických a celospolečenských,
kulturních a mravních nesnází ce-

losvětových. A nevynechávejme
zde ani celosvětové nesnáze teolo-
gické. Protože nároky na přefor-
mulování významných věrouč-
ných doktrín a dogmat jsou stále
zřejmější a naléhavější a dotýkají
se jich třeba i projevy Benedikta
16. Takže představy o žocích pe-
něz, na kterých budeme sedět a 
z jejichž samotoku si budeme ve
zbožné pohodě a klidu žít, jsou jen
málo pravděpodobné.
Co se ale dá dělat?
Základní úlohou zdá se být od-
poutání našich setkávání od koste-
lů a far. S tím souvisí i revize naše-
ho pojetí bohoslužeb a nedělí. 
Samozřejmostí asi přestane být i
výlučné postavení farářů a jejich
oddělování se od běžného života.
Jak ale spojit moderní kazatelskou
službu se "tkaním a šitím stanů"
podle apoštola Pavla?
Mezisborovým problémem církve
bude volba mezi liberalistickým
"co kdo urve" a vnitrocírkevním
komunismem, kdy "každý podle
svých možností a každému podle
jeho potřeb". Ovšem co s chrámy,

kostely, sborovými domy a farami,
do kterých jsme investovali po-
sledních 50 let tolik energie i pe-
něz?
A konečně: Obstojí naše církevní
doktríny pod kritikou našich tuše-
ní, tužeb a nadějí, kterým říkáme
"víra" ... a které bychom si měli
nechat formovat a formulovat uče-
ním kristovským? A utáhnou (do-
časně?) hospodářsky i politicky
oslabené církve zahraniční a eku-
menické vztahy a bohosloveckou
fakultu?
Vím, že všechno může být jinak. 
I líp i hůř. Přičemž "hůř" nezname-
ná vždy "špatne". I církev by měla
ale uvažovat sama o sobě. A po-
kud se snad rozhodla o sobě neu-
važovat,- neměla by pak o sobě
uvažovat vůbec: A neutěšovat se
tedy ani pohodlnicky a s nadějemi
ve státní zabezpečení nebo v žoky
peněz. A chovat se a žít jako bez
nich. Jak by to konečně mělo asi u
církve vždy být.

Ilja Herold
iherold@upcmail.cz, 
www.iherold.blog.cz

Zahřejeme se prací?

(*23. 4. 1420 v Poděbradech, +22. 3. 1471 v Praze)

POZNÁMKA K RUBRICE
„Z NÁZORŮ ČTENÁŘŮ“ V Č. 9
Když jsem před časem upozornil na
4. č. Katolického týdeníku, které  se
zabývalo událostmi z 15. února 1611
(vražda 14 františkánů u Panny Ma-
rie Sněžné), bylo mým úmyslem
vyzdvihnout jistou snahu o vyváže-
nost Katolického týdeníku, co se
událostí z oné doby týká. Příjemně
mě to překvapilo. Přirozeně jsem
neočekával, že ta vyváženost půjde
tak daleko, aby byla učiněna zmínka
o počtu obětí vpádu pasovských
žoldnéřů. 
Ten byl ovšem, jak možno očekávat,
určitě nemalý. Nicméně jsem ocenil,
že k adoraci oněch čtrnácti byl při-
pojen článek historika, jehož pasáže
si dovolím znovu ocitovat pro osvě-
žení paměti: „Předbělohorská epo-
cha se vyznačovala nebývalou teolo-
gickou a spirituální pestrostí, hou-
ževnatým promýšlením (staro)no-
vých cest následování Krista i opra-

vdovou snahou o náboženskou tole-
ranci, vyvolanou nutností vzájemné-
ho soužití několika křesťanských
církví.“ Dále: „Země Koruny české
představovaly na konci XVI. století
jeden z nábožensky nejsvobodněj-
ších regionů Evropy.“ A konečně:
„České království se během několi-
ka desetiletí církevně-politického
útlaku stalo formálně katolickou ze-
mí. Pod příkrovem barokní zbož-
nosti však klíčila i jistá lhostejnost 
k věcem náboženským.“
Myslím, že evangelíci mohou tyto
věty číst s uspokojením, zejména
jsme-li v poslední době svědky vy-
zdvihování barokní doby a nahrazo-
vání termínu protireformace termí-
nem rekatolizace.

Jaroslav Kraus, Mariánské Lázně

POPELEC?
Naše křesťanská náboženství jsou
různě poznamenána mimoevan-
gelijními motivy: Od nejstarších

pohanských přes běžné jinonábo-
ženské až po moderní psychoana-
lytické a metafyzické. Stavíme se 
k tomu s různými námitkami i sho-
vívavostí ... i když nám právě tyto
cizí motivy, symboly a zvyky často
zachraňují svět bezprostřední poe-
zie, která se jakoby stává v círk-
vích stále vzác-nější.
Přesto se domnívám, že obnovo-
vat/zavádět/obhajovat v evange-
lickém tisku popelec (viz ET-KJ
9/2011) znamená necitlivý a ruši-
vý zásah do určité vytříbené zbož-
nosti, a je tedy (zde jistě líbivým)
prohřeškem proti zásadě tole-
rance. 
Právě proto, že evangelická zbož-
nost nikdy není jen abstraktní
náladou, ale má vždy i svůj teolo-
gický a společenský obsah a smě-
řování. A ty zde zcela chybí.

Ilja Herold, 
iherold@upcmail.cz

Z názorů čtenářů

Uchem jehly 
Tak se nazývá nový cyklus České televize na 2. programu (od 30.1.2011).
Je veden formou rozhovoru a představí vždy jednoho hosta, který 
v tom, co dělá, dosáhl něčeho významného a přitom nezapomíná na
duchovní rozměr lidského života. Průvodci pořadem jsou střídavě
evangelický farář Pavel Klinecký a katolický kněz Zbigniew Czendlik.
Asi proto, že průvodci pořadem neopomenou duchovní otázky, je pro-
gram zařazen hned za nedělní odpolední Cesty víry( 16.55). Je to pořad
povzbuzující, někdy i překvapující a otevírá možnost k zamyšlení. 

Jan Trnka



V Jilemnici zemřela 23. února 2011
naše milá farářka Věra Hajská.
Narodila se 7. května 1927 v Kvasi-
cích u Kroměříže. Dětství a mládí
prožila ve Zlíně, kde měl její otec
Eduard Čermák velikou pekárnu.
Rodiče patřili k jádru sboru evange-
lické církve, br. Čermák byl prvním
kurátorem, za jeho působení se 
v r. 1937 postavil krásný nový kostel.
To už byl prvním farářem samostat-
ného sboru od r. 1935 Lubomír
Moravec, který měl na Věru velký
vliv. Po maturitě 1946 studovala
Věra v Praze teologii na tehdejší
Husově československé evangelické
bohoslovecké fakultě. V té době se
Čermákovi ze Zlína odstěhovali.
Fakultu Věra nedokončila. Vdala se
po šesti semestrech a věnovala se
cele škole mateřské, jak by řekl Ko-
menský. Sama ve vzpomínkách
píše, že to „byla doba rození dětí“.
Jako žena faráře Blah. Pípala puto-
vala a pobývala a pracovala ve sbo-
rech Mělník, Děčín, Svratouch, Cvi-
kov, Nymburk. Pro mladší generaci
je už nepředstavitelný tehdejší život
na farách, skoro v polních podmín-
kách, náboženství od pondělí do so-
boty, manžel dva roky u PTP ....

V Nymburku se Věra stala sborovou
sestrou a varhanicí. Spolupracovala
s překladatelskou komisí SZ. Po roz-
vodu byla zvolena jako diakonka za
kazatelku sboru. Při vší náročné sbo-
rové práci dokončovala studia na
fakultě. Ordinována a zároveň insta-
lována byla 4. 12. 1977. Od roku 1982
žila v novém manželství s Vlasti-
milem Hajským z Poděbrad. Po
Nymburku byla ještě deset let farář-
kou ve Velenicích, kam dojížděla 
z chlebské fary. Pak konečně život
na odpočinku v Jilemnici skoro čtr-
náct let.
Protože Věra Hajská měla smysl pro
řád a pořádek, připravila si i úmrtní
oznámení a pořad pohřebního shro-
máždění. Sešli jsme se v sobotu 5.
března odpoledne v kostele v Kříž-
licích. Kolem byl sníh a okny svítilo
do kostela sluníčko a zvony zvonily
a varhany tak krásně hrály.
Vnučka Rút Dvořáková a vnuk Jo-
natan Hudec nám přiblížili pouta-
vým vyprávěním život své babič-
ky, její lásku k církvi, k lidem, k ro-
dině, její neustálé vzdělávání, její
věrnost, která byla odrazem věr-
nosti Boží.
Synodní senior Joel Ruml připo-

mněl, že rovněž tu sobotu 5. března
je v Pozděchově pohřeb faráře Vlas-
timila Kováře. Vyjádřil vděčnost od-
cházející generaci, u níž byl velký
důraz na rodinu, na vzájemné
přátelské vztahy a na časté setká-
vání.
Jilemnický farář Martin Horák kázal
na Věřin konfirmační verš: „Budeš-li
věřiti, uzříš slávu Boží“ (J 11,40). 
I pro nás je velice důležitá sounáleži-
tost s rodinou a tradice víry. Věru
Hajskou nesla v těžkých zkouškách 
v rodině Boží věrnost, projevující se
v ochotě k odpuštění. Dosvědčovala
Boží věrnost druhým.
Na hřbitově u kostela byla pak
rakev po společném vyznání víry a
modlitbě Páně za zpěvu 23. žalmu
„Hospodin ráčí sám pastýř můj
býti“ uložena do hrobky.
Pohřeb je také příležitostí ke vzájem-
ným rozhovorům. Bylo tomu tak i 
v Křížlicích při občerstvení ve staré
církevní škole. Díky za to.
Bratru milému Vlastimilu Hajskému
a celé rodině potěšení a radost z
toho, že nás všecky provází Boží mi-
lost a dobrota a věrnost.

Miroslav Frydrych

Radost z Boží slávy při pohřbu

Čas od času dostáváme upozornění, že by bylo dobré
uvádět, co znamenají latinské názvy nedělí církevního
roku. A že také někteří čtenáři nemají jasno ve zkrat-
kách jednotlivých církví. Asi nebudeme ani nadále vše
rozepisovat, ale chceme poskytnout krátký přehled
těch věcí, které mohou být pro někoho nejasné:

Církevní neděle:

Septuagesimae = Sedmdesát dní před Velikonocemi
Sexagesimae = Šedesát dní před Velikonocemi

Další neděle mají název podle slova, kterým v latině
začíná perikopa pro tento den:

Estomihi = Ž 31,3   Buď mi skálou záštitnou
Invocavit = Ž 91,15 Až mě bude volat, odpovím mu
Reminiscere = Ž 25,6  Pamatuj na svoje slitování
Oculi = Ž 25,15 Stále upírám své oči k Hospodinu
Laetare = Iz 66,10  Radujte se s dcerou jeruzalémskou
Judica = Ž 43,1 Dopomoz mi, Bože, k právu

V čase po Velikonocích se objevují:

Quasimodogeniti =1P 2,2  Jako novorozené děti mějte
touhu jen po nefalšovaném duchovním mléku, abyste
jím rostli ke spasení
Misericordias Domini = Ž 33,5  Hospodinova milosr-
denství je plná země
Jubilate = Ž 66,1  Hlahol Bohu, celá země!
Cantate = Ž 98,1  Zpívejte Hospodinu píseň novou
Rogate = Ž 66,20  Požehnán buď Bůh, že mou modlit-
bu nezamítl 
Exaudi = Ž 27,7  Slyš můj hlas, když volám

Nejčastěji používáme zkratky následujících církví a
institucí:

BJB = Bratrská jednota baptistů
CASD = Církev adventistů sedmého dne
CB = Církev bratrská
CČSH = Církev československá husitská
ČCE = Českobratrská církev evangelická
EA = Evangelická aliance
ECM = Evangelická církev metodistická
ERC = Ekumenická rada církví
ETF = Evangelická teologická fakulta
SRC = Světová rada církví

Několik vysvětlivek

FS ČCE V BEROUNĚ HLEDÁ KAZA-
TELE/KU
Sbor spolu s Pražským seniorá-
tem odstartoval projekt rozvoje,
jehož součástí bude v tomto roce
zakoupení kazatelského bytu ve
městě, který umožní zintenzivně-
ní duchovenské práce v místě i
diaspoře (dosavadní kazatelka
dojížděla z Prahy). V součinnosti
s Pražským seniorátem nabízíme
kazatelské místo na 75% - 100%
úvazek a plnou podporu pracov-
níkovi, který přijme práci v na-
šem malém sboru jako misijní
úkol a pokusí se také do sboru
integrovat i ty, kdo se do Berouna
stěhují, ale zatím dojíždějí na ne-
děle do svých bývalých sborů 
v Praze. Sbor má výbornou polo-
hu na hlavním náměstí. 
Bližší informace podá za seniorát-
ní výbor Pražského seniorátu
farář Petr Firbas, e-mail pm.fir-
bas@centrum.cz, m: 7776303960,
za sbor kurátorka M. Stehlíková,
m: 731471575, pevná: 311685798
nebo farářka Dagmar Ondříčko-
vá, m: 737864475, pevná 222320550,
e-mail: dagmar.ondrickova@post.cz 
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SENIORÁT ÚSTECKÝ

Českobratrská církev evangelická

DĚČÍN, Ne 10.00
Bezručova 4/90, f Petr Čapek

DUCHCOV, Ne 8.00
Havlíčkova 23, a Jan Opočenský

CHOMUTOV, Ne 9.30
ul. 28. října 12, f Jiří Bureš

CHOTINĚVES, Ne 10.30
Horní Řepčice 58, Úštěk, f Martina
Vlková Šeráková, a Jan Kupka

KADAŇ, Ne 13.30
ul. 5.května 693, a. Jiří Bureš

KRABČICE U ROUDNICE N. L., Ne 8.30
(ve středisku Diakonie ČCE), 10.00 
(v kostele)
Krabčice u Roud. n. L. č. 26, f Jan
Kupka

LIBKOVICE POD ŘÍPEM, Ne 10.45
Libkovice p. Ř. č.74, a Kurt Bartoš

LITOMĚŘICE, Ne 9.00
Rooseveltova 7,  a Jan Kupka

LOUNY, Ne 9.30
Českých bratří 1510, f Tomáš Pavelka

MOST, Ne 10.10
U města Chersonu 8/1675, f Marian
Šusták

ROUDNICE N. L., Ne 9.00
Švagrovského 674, f Kurt Bartoš

TEPLICE, Ne 9.30
J. V. Sládka 2006/16, f Jan Opočenský

TŘEBENICE, Ne 8.30
Sokolská 89, a Marian Šusták

ÚSTÍ NAD LABEM, Ne 10.30 
ve sbor. domě Dvořákova 6, f Marie
Molnárová

ŽATEC, Ne 9.30
Husova 1200, f Jan Veselý

Církev bratrská

DĚČÍN, Ne 9.30
Puchmayerova 4, Karel Hůlka

LITVÍNOV, Ne 9.30
Dukelská 424, Libor Trousil

MOST, Ne 9.30
J. Kříže 3127, Milan Let

TEPLICE, Ne 9.30
Poštovní 10/934, Pavel Benák

ÚSTÍ NAD LABEM, Ne 9.30
V Zahrádkách 33, Štefan Paluchník

Evangelická církev metodistická

LITOMĚŘICE, Ne 9.30
Sládkova 8, f Zdeněk Brož

Bratrská jednota baptistů

CVIKOV, Ne 9.30
Čsl. armády 34, s Karel Kuc

DĚČÍN, Ne 9.00
Šikmá 152, s Vlastimil Růžička

LITOMĚŘICE, Ne 9,30
Žižkova 3/2039,  s Vlastimil Malý

LOVOSICE, Ne 9.30
Dlouhá 84, s Radek Pospíšil

TEPLICE, Ne 9.30 modlitebna CASD
Křičkova 13, s Vjacislav Jelisejev

ŽATEC, Ne 9.30
Lva Tolstého 1249, s Jan Pospíšil

Bohoslužby

POHÁDKA Z ČAJOVÝCH HOR. 
Ekologická sekce České křesťan-
ské akademie zve na besedu s Klá-
rou Hejkrlíkovou z Ekumenické
akademie Praha o indickém Dar-
jeelingu a tamním pěstování fair
trade čaje. 
Beseda bude v úterý 12. dubna
2011 od 17.30 h v přízemí klášte-
ra Emauzy v Praze 2, Vyšehrad-
ská 49.

JNe
* * *

SENIORÁTNÍ KONFERENCE ČCE 
na téma „Dopady kolektivizace
na evangelické Polabí“.
Koná se v sobotu 2. dubna 2011
od 9.00 h ve sborovém domě ČCE
ve Chlebích.
Promluví host z úřadu dokumen-
tace a vyšetřování zločinů komu-
nismu Ing. Adolf Rázek. Na kon-
krétním případě doloží ing. Zde-
něk Tuček
Program biblicky uvede farář
Jaroslav Fér.
Zájemci vítáni.
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Inzerce

Pozvánky

Středoevropské centrum misijních
studií, o. s. vás zve na konferenci na
téma „Krizové situace v česko-slo-
venském kontextu po roce 1989“.
Konference se uskuteční dne 1. 4.
2011 od 10.00 do 15.00 h v sídle
SCMS (U Školské zahrady 1264/1,
182 00 Praha 8-Kobylisy).
Konference je výstupem interdis-
ciplinárního badatelského projek-
tu SCMS, zaměřeného na lepší
porozumění prostředí, v němž se
odehrávají misijní snahy křesťan-
ských církví v České a Slovenské
republice. 
Odezní na ní vybrané příspěvky 
z projektu, které přednesou jejich
autoři. Ti se pokusili o reflexi spo-
lečenských změn a fenoménů, kte-
ré od přelomového roku 1989 až
do současnosti nabyly celospole-
čenské dimenze a jsou častým
zdrojem krizových situací, ve kte-
rých se Češi a Slováci ocitají a se
kterými se potýkají i české a slo-
venské křesťanské církve. 

Současně budou na celé konferen-
ci přítomni představitelé různých
křesťanských církví, kteří budou
prezentovat perspektivu dané
církve v panelové diskusi.
Pro aktualizované informace a
program konference navštivte,
prosíme, naše webové stránky

www.missioncentre.eu. V případě
jakýchkoli dalších dotazů nás kon-
taktujte na e-mailové adrese offi-
ce@missioncentre.eu nebo na čísle
+420 608 358 533 (Pavol Bargár).
Rovněž bychom ocenili, kdybyste
nám touto cestou potvrdili svou
účast do 28. 3.

Pozvání na konferenci

Poznávací zájezd do Izraele 
Ve dnech 10. - 20. listopadu 2011 se koná 

poznávací zájezd do Izraele. 
Přenocování v hotelech v Eilatu, Jeruzalémě a v Haifě. 

Přes den cesty autobusem za poznáváním biblických míst. 
Cena na osobu: 11.000 Kč za letenku 

a 1.195 USD za služby v místě. 
V ceně je vše, tedy ubytování s polopenzí, 

autobus, všechny vstupy dle programu a služby průvodce.  

Zveme vás k účasti. 
Dotazy nebo přihlášky možno poslat na  adresu: 

manželé Mikuláš + Anita Zoubkovi, 
Žižkova 1161/27, 358 01 Kraslice, 

telefon: 352 696 085, 
mail: mikulas.zoubek@seznam.cz.
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TĚŽKÁ ŽIVOTNÍ ZKOUŠKA

Gn 22,1-13

Milí bratři a milé sestry,
jistě si všichni přejeme, aby se nám 
v životě vždy dařilo dobře. Pán Bůh
nás ale také provádí zkouškami, aby
naši víru zocelil.
Abraham dlouho čekal na narození
svého syna Izáka. Dočkal se, ale br-
zy tohoto milovaného syna měl Bo-
hu obětovat v zemi Mória. Chtěl
snad Bůh tímto krutým příkazem 
v Abrahamově srdci pokořit posled-
ní skrytý kousek hrdosti? Překva-
puje nás odevzdanost, s níž se Abra-
ham ,,hned za časného jitra“ vydává
na cestu. 
Obdiv vzbuzují také záhadná slova
víry, že vše dobře dopadne: ,,...vzdá-
me poctu Bohu a pak se k vám vrá-
tíme.“ Nechává služebníky se svým
oslem stát a pokračují s Izákem dále
pěšky sami. 
Víra ve šťastný konec mohla však

být zpochybněna Izákovou otáz-
kou: ,,Hle, oheň a dříví je zde. Kde
však je beránek k zápalné oběti?“
Abraham odpovídá ,,...Bůh sám si
vyhlédne beránka k oběti zápalné.“
Potom Abraham pokládá Izáka na
dříví oltáře! A tu teprve zazní roz-
hodné Boží zavolání: ,,Nevztahuj na
chlapce ruku, nic mu nedělej! Právě
jsem poznal, že jsi bohabojný, neboť
jsi mi neodepřel svého jediného sy-
na.“ Po těchto osvobozujících slo-
vech se Abraham rozhlíží a vidí, že
si Bůh vyhlédl skutečně beránka 
k oběti zápalné, a toho obětuje Bohu
místo svého syna.
Právě ve zkouškách víry se prově-
řuje naše věrnost Bohu. Současně
zde krásně vidíme, že se zkouškou
Bůh připravuje své východisko. 

Samuel Fürst,
kazatel CB, Opava

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

6. dubna 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
13. dubna 2011

Z obsahu
* Svobodně - 1951-2011
* Rádio Svobodná Evropa
* Člověk na Boha 

nerad myslí
* Noémův koráb

12/2011

Poselství k neděli Judica

Dobře známé je přísné upozornění
těm, kdo by k poslední knize No-
vého zákona něco přidali nebo ubra-
li: „Nebudou mít podíl na stromu
života ani místo ve svatém městě“
(Zj 2, 18.19). Bezpochyby je nám tím
řečeno, že text celé Bible je pod
zvláštní Boží ochranou. Nechť čtenář
Bible ví, že stojí na rozhraní života a
smrti. Snad ne přidat, ale ubrat, vy-
škrtnout z Bible některou větu, která
nás bodá jako osina za krkem a hrozí
smrtí, k tomu máme velkou chuť. Se
stejnou vážností vzkazuje apoštol
Pavel všem křesťanům, že evangeli-
um, které jim kázal, je víc než výhra
v loterii, je to výhra života. Vždyť
Ježíš přišel, „aby vydal sám sebe za
naše hříchy a vysvobodil nás z ny-
nějšího zlého věku.“ Ty, kdo po Pav-
lovi přišli do Galatie s evangeliem
bez Krista, proklel, odevzdal Boží-
mu soudu. Toto poblouzení - nábo-
ženství bez Krista - není mezi námi
křesťany neznámé, projevuje se jed-
nostranným zájmem o Starý zákon,
a to do té míry, že pro starozákonní-
ho Hospodina, Otce všemohoucího
a vzdáleného opustí blízkého Bo-
ha v člověku Ježíši. Tíhnou k židov-
ství. 
Třetí případ se objevil ve 20. století,
kdy jsme se v nastalé svobodě začali
zajímat o politiku a vznikly politické
strany různého zaměření. Politika se
dostala i do kostela, obvykle ve vy-
pjatých situacích, za války nebo po
katastrofách. Nejodpornějším přípa-
dem bylo žehnání zbraní a nejod-
pornější figurou, která na kazatelně
sloužila politické moci, byl polní
kurát Katz. Po těchto zkušenostech
jsme my čeští evangelíci citliví a pře-
dem odmítaví, když se v kostele
ozve jen náznak politického stranic-
kého zájmu. Čím dál silněji se ozý-

valo přesvědčení, že politika do círk-
ve nepatří. Není divu, že politici za-
jásali, vyložili si totiž ten názor ve
svůj prospěch. Hlásali: my se bude-
me starat o politiku a církev si bude
hledět svého a nebude do politiky
nijak zasahovat - jako by jí nebylo. 
A církev, jak se mi to jeví, přijala
tento způsob spolužití v domnění,
že bude moci v kostele zvěstovat
čisté evangelium, jako by politiky
vůbec nebylo.
Je načase, abychom pověděli, co je
čistota evangelia, hlavně zda je prav-
da, že bude čisté, nepřijde-li s politi-
kou vůbec do styku. Ptejme se tedy,
jaký je vůbec vztah politiků k církvi.
Zjišťujeme, že nejsou odedávna

ochotni nechat církev žít bez jejich
vlivu. Zmocnit se kazatelny je jejich
prastará touha. Kdykoli v tom ztros-
kotají nebo uznají, že to není v jejich
moci, hlásají naprostou oddělenost
církve od politiky, jak jsem už po-
věděl.
V nové době se objevila jiná dohoda,
která řeší vztah církve ke státu a
naopak podle sloganu: svobodná
církev ve svobodném státě. Jak tomu
rozumíme? Nechť si stát vyloží a
praktikuje svou svobodu po svém.
Církev mu nechce a ani nemůže nic
předpisovat. My si povězme, jak cír-
kev rozumí své svobodě ve svobod-
ném státě. Svobodnou se cítí, když

Kázat evangelium - ale čisté!

K počátku akademického roku
2010–2011 se ředitel Centra biblic-
kých studií Akademie věd ČR a
Univerzity Karlovy v Praze prof.
ThDr. Petr Pokorný, DrSc. vzhle-
dem ke svému věku vzdal funkce a
jeho nástupcem se stal biblista novo-
zákoník Jan Roskovec, Th.D., které-
ho rektor UK a předseda AV ČR po-
stavili do čela CBS k 1. 1. 2011.
Centrum biblických studií, které má
své sídlo v budově ETF UK v Černé
ulici a druhé pracoviště v sídle Ka-
binetu pro klasická studia AV ČR na
Florenci (vedoucí Jan Dus, Th.D.),
rozvíjí svou badatelskou činnost 
v biblistice a dějinách raně křesťan-
ské literatury. Vydává „Knihovnu
raně křesťanské literatury", „Český
ekumenický komentář k Novému
zákonu" a v jeho rámci působí Kop-

tologický pracovní kruh a Pracovní
společenství řeckého jazyka. V mi-
nulém roce byla pracovníku CBS
Janu Duškovi, Ph.D. udělena pres-
tižní cena Učené společnosti pro
mladé badatele.
V budoucnosti plánuje CBS založení
archeologického a papyrologického
týmu, edice starověkých textů vzta-
hujících se k výkladu Starého záko-
na, ekumenického komentáře k Sta-
rému zákonu a založení pracovní a
studijní specializace kulturní biblis-
tika. 
Prof. Pokorný zůstává v CBS jako
vědecký pracovník a současně pů-
sobí jako 1. místopředseda Učené
společnosti ČR, která zastupuje AV
ČR ve vztahu k zahraničním sbo-
rům akademiků.

cbs

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Nové vedení
Centra biblických studií

Jestliže si také myslíte, 
že antisemitismus je nákaza, 

která znovu ohrožuje civilizaci, 
přijďte a připojte se tak k těm, 

jimž to není jedno.

Česká pobočka Mezinárodního křesťanského velvyslanectví Jeruza-
lém (ICEJ) Vás zve do Prahy na veřejnou akci „Kulturou proti antise-
mitismu“, která se koná v neděli 17. dubna 2011. 
Jedná se o „Pochod dobré vůle“ centrem Prahy a následující veřejné
shromáždění v sídle Senátu ve Valdštejnské zahradě. Sraz účastníků
Pochodu dobré vůle je před 13.30 h na Staroměstském náměstí, od-
kud vyjdou do Valdštejnské zahrady, kde se připojí k navazujícímu
shromáždění. Cílem je vytvořit pokojným a kulturním chováním
kontrast k agresivním vystoupením rasistů a neonacistů a společně
deklarovat, že antisemitismus do slušné společnosti nepatří. Podobně
jako v předchozích letech, kdy se pochodu zúčastnilo několik stovek
lidí, bude i letos připravena umělecká náplň. 
Hlavním motivem letošního pochodu bude píseň s hebrejským tex-
tem ze 122. žalmu „Proste o pokoj pro Jeruzalém“. Tato píseň v růz-
ných interpretacích se bude několikrát opakovat na různých místech
na trase a pak znovu na pódiu ve Valdštejnské zahradě. Na programu
se budou podílet známí umělci, kteří svou aktivní účastí podpoří
myšlenku celé akce. Nebudou chybět hráči na šófar, tradiční beraní
roh, herci a hudebníci. K dnešnímu datu potvrdili účast houslový vir-
tuos Václav Hudeček, herci Tomáš Töpfer a Jan Potměšil či kantor li-
berecké židovské obce a zpěvák Michal Foršt, který zajistí hudební
část společně s Lenkou Lichtenberg a její kapelou. Vrcholem setkání
bude osobní vzpomínka pamětnice, která sama zažila nacistický ho-
lokaust: o své svědectví se podělí předsedkyně Terezínské iniciativy
Dagmar Lieblová.
Zvolený biblický text písně odkazuje na tradici, která je společná
křesťanům a židům. Obě komunity se také již po léta na přípravě celé
akce společně podílejí a vytvářejí tak konkrétní příklad spolupráce ve
vzájemné úctě a respektu.
Záštitu poskytli 1. místopředseda Senátu Přemysl Sobotka, předsed-
kyně Poslanecké sněmovny Miroslava Němcová a primátor hl. m. Pra-
hy Bohuslav Svoboda.
Tuto akci pořádáme již osmým rokem. Vede nás k tomu alarmující
skutečnost, že počet útoků na Židy a židovská zařízení ve světě se
neustále zvyšuje a kromě toho Židé čelí sofistikovaným novým for-
mám protižidovských předsudků, které je obviňují z rasismu, srov-
návají je s nacisty a zpochybňují legitimitu Státu Izrael. Filosof Ed-
mund Burke kdysi řekl, že k triumfu zla postačí, když slušní lidé ne-
budou dělat nic. Zveme vás, abyste společně s námi dali najevo, že
jsme se z minulosti poučili.

Mojmír Kallus
předseda ICEJ ČR

Další podrobnosti a aktuality naleznete na www.vsichnijsmelidi.cz

Kulturou proti antisemitismu

Dívčí pěvecký sbor z Velké Británie, který vystoupí 9. dubna v Lysé nad Labem

Dokončení na str. 2
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Navazuji na články Michala Fleg-
la „Evangelíci v Chýnicích"(ET-KJ
1/2010) a „Toleranční hřbitůvek u
Dobříče" (ET-KJ 22/2010) a ráda
bych doplnila další údaje - jména
evangelíků z Chýnic a Dobříče,
kteří se přihlásili v prvním roce po
vydání tolerančního patentu. Na-
jdeme je ve jmenném seznamu z li-
stopadu 1782, který byl přílohou 
k žádosti evangelíků z Prahy a
okolí o povolení pastora a modli-
tebny, zaslané na České gubernium.
V Praze, místě počátků české refor-
mace, se po vydání tolerančního
patentu 1781 nenašlo potřebných
100 rodin nebo 500 jednotlivců, aby
mohli založit evangelický sbor.
Základní počet byl proto doplněn o
evangelíky-cizince žijící v Praze a o
další osoby z vesnic v okolí Prahy. 
Z Chýnic, to je z Rakovnického kra-
je, se připojili: Jan Linhart, krejčí, a
Josef Linhart, švec z čp. 7, sedlák
Jan Fiala, žena Alžběta a syn Jan 
z čp. 12.
Evangelící z Dobříče, Kuchaře a
Mezouně byli poddaní Karlštejn-
ského panství (kraj Beroun). Ačkoli
se původně přihlásili k reformova-
nému vyznání, v pražském sboru
se účelově stali luterány. Byli to Ma-
těj Rybář a Matěj Nedbal z Dobříče,
Václav Vlasák z Kuchaře a Jan Tru-
neček z Mezouně.
Zatímco jména přihlášených z Chý-
nic jsou pouze v pražském sezna-
mu z r. 1782, o evangelících z Dob-
říče známe další podrobnosti. Má-
me písemnou přihlášku čtyř rodin
předanou 24. února 1782 na úřad
Karlštejnského panství a dále i
„ověřené opisy“ slavnostních při-

hlášek a protokoly o vyšetřování -
„přemlouvání“ k jiné víře. Vše je 
v archivu Českého gubernia z r.
1782 uloženém v Národním archi-
vu v Praze-Dejvicích. Přepis přihlá-
šek a záznamů o vyšetřování najde-
me v Edici tolerančních přihlášek,
kraj Beroun, vydané historickou
společností Veritas o. s. Edice je
volně k dispozici i na internetu na
adrese http://veritas.evangnet.cz.
O přihláškách evangelíků z Karl-
štejnského panství se nedávno zno-
vu hovořilo v opakovaném sledu
rozhlasových Toulek českou minu-
lostí (v díle 598 a 599 – zde šlo o
citace z knihy Evy Melmukové
Patent zvaný toleranční).
Informace v ET-KJ o tolerančním
hřbitově v Dobříči podnítilo zájem-
ce o „malé sborové výlety" našeho
sboru k tomu, že jsme se jednu pod-
zimní sobotu vydali na západ od
Prahy s cílem onen hřbitůvek najít.
Ten ale není na současných mapách
vůbec zakreslen, na historické ma-
pě (na internetu) jižně od obce
Dobříče je psáno německy „Fried-
hof“, není však k němu zakreslena
žádná cesta. Internetové stránky
obce Dobříče udávají cestu kolem
lomu „Skála“. Na pomoc jsme si
vzali ještě jednu mapu: indikační
skicu k stabilnímu katastru z roku
1840 (také v NA v Praze). Do místa,
kde je na historické mapě slovo
„Friedhof“ (hřbitov), zasahuje cíp
pole s malým remízkem patřící 
k čp. 6 – Josefu Rybářovi. Žádný
údaj o hřbitově, který měl být zalo-
žen v roce 1803, tam ale nebyl. Jen
tužkou zakreslený obdélník zahr-
nující remízek a stejně velkou plo-

chu z pole Josefa Rybáře dosvědču-
je to, že místo pro evangelický hřbi-
tov poskytl buď přímo Matěj Rybář
(v pražském seznamu se píše Mat-
hes), nepochybně vedoucí pracov-
ník skryté církve (a první, kdo se na
Karlštejně přihlásil), nebo jeho po-
tomek. (Ve slavnostní přihlášce Ma-
těje Rybáře se sice říká, že se jeho
manželka odhlásila, ale v pražském
seznamu už uvedena je, i se dvěma
dětmi.)
Nakonec musím oznámit, že jsme
hřbitov našli. Je v krajině téměř ne-
rozeznatelný. Jen od západu malý
kousek zdi, další zbytky zdí je třeba
hledat v hustém porostu. Leží na
pomyslné přímce vedoucí od „Pro-
středního mlýna“ na východ přes
zatopený lom nahoru k „remízku“
mezi poli. Dojdeme k němu cestou
kolem „Skály“: ze silnice mezi Chý-
nicemi a Tachlovicemi odbočuje
přes Radotínský potok přes mostek
cesta (někde vyznačená jako cyk-
lostezka) v blízkosti Prostředního
mlýna. Půjdeme-li po cestě stále
rovně a do kopce, ke hřbitovu snad-
no dojdeme. 
Pak se vrátíme k rozcestí, a pokud
budeme chtít pokračovat do obce
Dobříče, dáme se doprava kolem
zatopeného lomu (odtud uvidíme i
budovu mlýna). Cesta je poměrně
pohodlná a vede na sever a mírně
do kopce. 
Když budeme procházet Dobříčem
směrem k autobusové zastávce,
můžeme blízko radnice poznat i
domy, kde kdysi žili Rybářovi,
Hamplovi a Nedbalovi. 

Žofie Vobrová

GENERÁLNÍ TAJEMNÍK SVĚTOVÉHO LUTERSKÉHO SVAZU NA NÁVŠTĚVĚ V ASII
Ženeva (LWI). Generální tajemník Světového luterského svazu Dr. Mar-
tin Junge je v těchto dnech na oficiální návštěvě členských církví v Asii
a Indonésii. Jak sám poznamenal, bude to čas společného uvažování o
možnostech vzájemné spolupráce s celosvětovým společenstvím luter-
ských církví. „Velmi se těším na návštěvu jednotlivých církevních spo-
lečenství, abych si vyslechl jejich plány a projekty. Bude mi zároveň po-
ctou osobně poděkovat našim spolubratřím v Asii za všechny úžasné
dary, kterými obohatili naše společenství,“ řekl Junge před odjezdem na
první setkání v Malajsii. Světový luterský svaz má v Asii 52 členských
církví s více 8,8 mil. členů. 

GENERÁLNÍ TAJEMNÍK SVĚTOVÉ RADY CÍRKVÍ NA KYPRU
Ženeva (WCC). Generální tajemník Světové rady církví se setkal na
Kypru s arcibiskupem Chrisostomem II. a kyperským prezidentem
Christofiasem. Na setkání s církevním představitelem Olav Fykse Tveit
hovořil o důležitosti náboženského dialogu a úloze náboženského před-
stavitele, zvlášť v období konfliktů a rozdělení země. K průběhu setká-
ní Tveit dodal: „Povzbudilo mě, že arcibiskup iniciuje setkání s turec-
kým náboženským vůdcem a že vyjádřil ochotu spolupracovat. Je to
znak naděje.“ Světová rada církví se totiž už roky snaží apelovat na
dodržování lidských práv a uplatňování náboženské svobody. Na set-
kání s prezidentem Tveit diskutoval aktuální témata, představil práci
organizace a vyslovil naději, že i na Kypru padnou hradby - mezi lidmi,
ale i ty, které zem rozdělují.

PÔSTNE ZAMYSLENIA
Ženeva (WCC). Svetová rada cirkví pripravila na pôstne obdobie sériu
zamyslení na tému „Voda a spravodlivý mier“. Počas nasledujúcich
siedmych týždňov budú môcť veriaci premýšľať o využití vody, ale aj o
problémoch, ktoré má mnoho krajín s týmto vzácnym tekutým pokla-
dom a spravodlivosťou. Rozhodnutie zvoliť túto tému podnietili situá-
cie v mnohých cirkevných zboroch a spoločenstvách v jednotlivých kra-
jinách sveta, kde sú tieto otázky a problémy každodennou realitou.

CÍRKVE REAGUJÍ NA DRAMATICKOU SITUACI V JAPONSKU
Ženeva (WCC). Církve a církevní organizace na celém světě reagují na dra-
matickou situaci v Japonsku. Do země směrují kondolence a listy se slovy
povzbuzení. Církve zároveň přislíbily materiální a duchovní pomoc.
Generální tajemník Světové rady církví Reverend Olav Fykse Tveit vyzval
věřící na celém světě k modlitbám a solidární pomoci trpícím v Japonsku.
„Vyjadřujeme  své nejhlubší sympatie a modlíme se za všechny oběti, za
jejich rodiny a za všechny, kteří nyní žijí ve strachu z dalších neštěstí.
Modlíme se za ty, kteří ztratili své blízké. Prosíme všechny, kteří chtějí
pomoci jakýmkoli způsobem, aby tak učinili prostřednictvím aliance ACT,
která má zastoupení v mnohých zemích světa.“

VÝZVA EVROPSKÉHO PARLAMENTU PÁKISTÁNSKÉ VLÁDĚ
Francie / Štrasburk (RV). Vrhnout světlo na všechny aspekty vraždy
pákistánského ministra S. Bhattiho; co nejrychleji postavit před soud vraha;
jmenovat nového ministra pro náboženské menšiny a nadále pokračovat 
v obraně náboženských menšin a mezináboženského dialogu – toto jsou
požadavky Evropského parlamentu, adresované pákistánské vládě. EU je
přijala na shromáždění v Štrasburku, na návrh finského poslance, který
Bhattiho osobně znal. Právě na jeho pozvání navštívil Bhatti Evropský par-
lament v souvislosti s usnesením, které vyzývá k ochraně lidských práv,
ochrany práv náboženských menšin a zrušení zákona o rouhání v Pákis-
tánu.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike 

Z církví doma i ve světě Toleranční evangelíci v Dobříči

evangelium má svobodný, volný
vstup do oblasti kultury i politiky.
Není oblasti, která by mu byla nepří-
stupná. Nepřichází přece vládnout,
ale sloužit prospěchu pravdy a lás-
ky. Rozvážnost však usoudila, že na
kazatelnu nepatří politické kázání.
To je takové kázání, které má politic-
ký záměr, z něho vychází a k němu
směřuje a k tomu používá Bible,

evangelia. Je-li obratné, posluchač
hned nepozná, že byl obelstěn. Na
kazatelnu nepatří ani čisté kázání,
biblické, ale nepolitické. To je takové
kázání, které nepřihlíží k času, mís-
tu, politickým a hospodářským po-
měrům, v nichž jeho posluchači žijí,
takže je bude možno proslovit dnes
nebo v době Krista Pána, v roce 2050
a vůbec kdykoli a kdekoli. To ovšem
nemůže být správné kázání čistého

evangelia. Obojí je ohyzda, jedno je
snad ohyzdnější. 
Jaké je tedy správné kázání? Mys-
lím, že váš farář káže čistě, správně
biblicky, nebojí-li se případně zmínit
události a poměry sociální, politické
a kulturní, v nichž posluchači žijí, a
případně na ně reagovat. Základní
zvěst Bible je sice nadčasová, vydá-
vá však ze sebe světlo, které pojed-
nou svým kuželem osvítí dnes tu a
zítra jinou oblast života v církvi a ve
světě.
Zahanbuje nás poznání, že církev, i
naše církev, přikryla kužel světla
pravdy kbelíkem nebo jej zbaběle
ukryla k nenalezení mezi haraburdí
ve sklepě. Vy dobře víte, kdy se to
stalo: naposled za vlády totalitních
režimů 20. století, nacistického a
komunistického: církev mlčela, když
měla mluvit. Po této zahanbující
zkušenosti už snad víme, že nestačí
kázat světu čisté, bezzubé kázání,
ale odhalit, označit a pojmenovat
lež, podvod nebo nespravedlnost,
které podrývají společenský řád.
Avšak stejně je církev povinna po-
svítit a svítit tímtéž světlem evange-
lia do svých řad, abychom se nedali
spoutat žádnou tradicí ani svým
politickým zaměřením ani zvyklost-
mi své měšťanské morálky, ale opro-
štěně, svobodně odpovídali na vý-
zvy evangelia a nebáli se nové refor-
mace, kterou (prý) vyhlížíme.
Nevysloveno vévodí této úvaze o
čistém evangeliu poznání víry, že
smyslem kázání je představit osobu
a dílo Ježíše Krista, Božího Syna,
světla světa a jeho Spasitele.

Josef Veselý

Kázat evangelium - ale čisté!
Dokončení ze str. 1

Z církevních škol vyšla celá řada vynikajících evangelických učitelů,
a jedním z nich byl František Kučera, který působil v Opolanech,
Chvaleticích a v Praze u Klimenta. Pracoval také ve staršovstvu, 
v Ústředním výboru pro českou evangelickou církev (mluvil i na Ge-
nerálním sněmu 1918) a v Evangelické besedě (kde organizoval
prázdninové pobyty pražských dětí na Vysočině).
Dopisoval do církevních časopisů (Hlasů ze Siona, Kalicha a Kost-
nických jisker) a redigoval dětský časopis Růžový palouček. 
Jako katecheta propagoval moderní pedagogiku a kromě učebnic
náboženství pro děti napsal také osnovy a metodiku.
Jeho básně pro děti najdeme ve sbírkách Kytice z Paloučku, Z písní
malého bratra, Vánoční besídka a Našim broučkům. Řadu let redigo-
val také Kalendář evangelický. 

Jistě ho charakterizuje výrok: 
Jde o vítězství pravdy Páně v národě a v celém světě, k němuž máme
napomáhati způsobem Božích bojovníků od Husa až po Masaryka...
Nuže sáhněme k pluhu, zpět se neohlížejíce! (Kalendář českobratrský
1939)

Bohuslav Vik

Evangelický učitel a básník
František Kučera 
(*26. 9. 1880 v Proseči u Skutče- +6. 4. 1946 v Praze)

Memorandum o krizi v církví ...
Počátkem února vyšlo v Německu memorandum, podepsané více než
260 profesory a profesorkami katolické teologie o, "krizi v církvi". Cír-
kev potřebuje hluboké reformy, říká se v něm. ...Máme poslední šanci
ještě něco udělat...
Tyto reformy vyžadují otevřený pohled na současnost i do budoucnos-
ti: Obnova církevních struktur se nezdaří v ustrašeném odloučení od
společnosti ... Církev není samoúčelná, jejím posláním je hlásat lidem
osvobozujícího a milujícího Ježíše Krista ... Bezpodmínečný respekt vůči
každé lidské osobě, úcta ke svobodě svědomí, úsilí o právo a spravedl-
nost, solidarita s chudými a utlačovanými, to jsou základní teologická
měřítka ... Orientace na biblickou zvěst svobody zahrnuje diferencova-
ný postoj k moderní společnosti...
Memorandum vyzývá pak k co nejširšímu dialogu, zaměřenému na šest
oblastí činnosti: 1. Struktury církevního života; 2. Společenství církevních
obcí; 3. Právní kulturu; 4. Svobodu svědomí; 5. Smíření; 6. Bohoslužbu. Celý
text je na www.memorandum-freiheit.de z 4.února 2011.
Předseda německé katolické biskupské konference arcibiskup Robert
Zollitsch ovšem požadavky memoranda odmítl."Církev se musí sou-
středit na to, jak v moderní společnosti udržet tázání po Bohu a jak je
křesťansky zodpovídat. K tomu je potřebí víc než jen nějaká opravna
církví, která tu a tam dotáhne šroubek...". Potvrdil však ochotu k rozho-
vorům o reformních krocích. „Také my biskupové vycházíme z pře-
svědčení, že změny církevního života a struktur jsou možné a nejspíše
nezbytné.“ Zollitschova replika byla uveřejněna v časopise Welt am
Sonntag.

(Podle Getsemany *ih)



Pamatujte na své vůdce, 
kteří vám předložili Boží slovo: 

všímejte si výsledku jejich života a
berte si příklad z jejich víry.   

Žd 13,7
Zamýšleli jsme se nad tímto veršem
a vzpomínali na naše vůdce, kteří
nám předkládali Boží slovo. Nelze
všechny jmenovat, a tak se kratičce
soustředíme na jednoho požehna-
ného vůdce, který se narodil před
130 lety 19. 3. 1881 v Hluboké n/Vlt.
v katolické rodině. V Českých Bu-
dějovicích se vyučil knihařskému
řemeslu a tam přišel do styku se
Svobodnou reformovanou církví,
kde pod kazatelnou kazatele Karla
Volfa uvěřil a v roce 1898 byl přijat
do sboru v Českých Budějovicích.
Tam se brzy osvědčil jako hluboce
věřící člověk, který také ve sboru
pilně pracoval. V roce 1904 se usadil
v Letovicích na Moravě, kde získal
knihkupeckou koncesi s knihařskou
dílnou. Osmnáct let (1904-1922) pak
pracoval jako knihař, knihkupec a
evangelista Josef Štifter v Letovicích,
kde na dobrém základu povstal
samostatný sbor. Vedle kazatelské
služby šířil ve svém knihkupectví
dobrou literaturu, kterou také vydá-
val vlastním nákladem. V popřevra-
tové době v tzv. přestupovém hnutí
se osvědčil jako evangelista pod ši-
rým nebem a táborový řečník při
jubilejních oslavách. V dobrém man-
želství s Františkou, roz. Ochrano-
vou, se v Letovicích narodilo Štifte-
rovým šest dětí, 2 synové a 4 dcery.
Na rodině kaz. Štifter lpěl, ale často
býval mimo domov, ve službě pro
Pána viděl svůj prvořadý úkol. O
rodinu se starala velmi dobře jeho
manželka: od mládí učila všechny
děti pracovat a doporučovala jim
nejen slovy, ale i svým příkladným

životem, že život s Pánem Ježíšem je
nejdůležitější ze všeho.  
V roce 1922 byl Josef Štifter povo-
lán vedením církve, tehdy již Jed-
noty českobratrské, aby se ujal jako
kazatel práce ve sboru v Olomouci.
Vrhl se do práce s vervou jemu
vlastní. V olomouckém sboru se ta-
ké v letech 1922-1929 manželům
Štifterovým narodily ještě 3 děti, 2
synové a jedna dcera. Z Olomouce
jezdil často do Ostravy, kde pomá-
hal vznikajícímu sboru Jednoty čes-
kobratrské a také v té době navázal
úzký styk se Spolkem Božích bojov-
níků. Na jeho působení vzpomínal
br. Josef Fajmon (1897 – 1990) z Bra-
trské jednoty baptistů ve svém dopi-
se dětem: „Já, když jsem byl v roce
1925 v Olomouci na voj. cvičení, tak
jsem tam také chodil do shromáždě-
ní Jednoty, byl tam tenkrát kazate-
lem Štifter, a to mně připadalo jako
když je člověk doma. Štifter, to byl
také jeden z nejlepších kazatelů...“
V roce l929 se přestěhoval kazatel
Štifter se svou rodinou na Kladno,
kde byl 5 let pastýřem sboru. V roce
1934 byl zvolen kazatelem sboru 
v Praze na Vinohradech, kde pak
sloužil až do 1942, kdy odešel do

výslužby, nikoliv však z práce. Té
zůstal věren byť v jiné podobě až
do samého odchodu na věčnost 
29. května 1960. V bohatém životě
zastával mnoho celocírkevních
funkcí, řadu let byl členem výboru
Svazu Křesťanských spolků mláde-
že (období 1932-1933 předseda),
byl předsedou Božích bojovníků a
redaktorem časopisu Naše vítězství
(1928 – 1936), předsedal výročním
konferencím církve 1931, 1937,
1940; od roku 1936 – 1945 byl čle-
nem Rady a ve dvou obdobích 1936
– 1938 byl místopředsedou. Před-
nášel na Biblické škole v Kutné Ho-
ře (homiletiku), pro studenty zpra-
coval pěkná obsažná skripta, vydal
např. Malou konkordanci (1941).
Jako člen zpěvníkové komise vyko-
nal podstatný kus práce pro před-
poslední vydání Křesťanského kan-
cionálu a přeložil z angličtiny, něm-
činy, švédštiny a norštiny na dvacet
titulů, které vyšly tiskem. Přeložil i
několik oblíbených písní (např.:
Kdybych tě neměl, Ježíši, můj Pane
a  Jméno znám, jež nevybledne, ča-
su proud ho nesmyje). Byl věrný a
pracovitý služebník evangelia Kris-
tova. Nakonec musíme konstato-
vat, že život kazatele Josefa Štiftera
přinesl veliký užitek i v tom, že byl
se svojí „mátí“ nenásilným vůdcem
i pro svých 9 dětí, které se všechny
snažily o následování Ježíše Krista
jako svého vůdce a Spasitele. Již
žije pouze 5 dětí, které na svoje ro-
diče vzpomínají s velikou láskou a
vděčností.

Velmi stručný přehled o životě
kaz. Josefa Štiftera zpracoval 

nejmladší syn Ladislav Štifter 
a vnuk Bohumil Kejř.

Perokresbu vytvořil 
podle fotografie Daniel Kepr

3ET-KJ

Vzpomínka na kazatele 
Josefa Štiftera, narozeného 1881

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Doba postní
Píseň – Zůstaňte a bděte se mnou (Bleibet hier)

hudba: J. Berthier

Žalm 90, 1-4; 12-14
Po všechny věky jsi, Pane, byl

vždy naším domovem.
Než se hory zrodily,

než vznikl svět a země,
od věků na věky jsi ty, Bože.
Ty člověka v prach obracíš,

pravíš: „Zpět, synové Adamovi!“
Tisíc let je ve tvých očích

jako včerejšek, jenž minul,
jako jedna noční hlídka.

Nauč nás počítat naše dny,
ať získáme moudrost srdce.

Vrať se, Hospodine! Ještě dlouho se chceš hněvat?
Měj se svými služebníky soucit,

nasyť nás svým milosrdenstvým hned ráno
a po všechny své dny se budeme radovat a plesat.

Čtení: Jr 31, 31-34 ; J 12, 23-32

Píseň

Ticho

Prosby:
Kriste, tys zachoval věrnost až do smrti a ukázal nám  tak cestu největ-
ší lásky.

Kriste, tys vzal na sebe tíhu hříchu a ukázal nám tak cestu milosrden-
ství.

Kriste, ty ses modlil za ty, kdo tě křižovali, a ukázal nám tak cestu
odpuštění.

Kriste, tys otevřel brány ráje kajícímu se zločinci a zažehl v nás tak
naději.

Kriste, přijď na pomoc našemu nedostatku víry.

Kriste, stvoř nám čisté srdce, obnov a posiluj našeho ducha.

Kriste, tvé slovo je blízko. Kéž v nás vždy přebývá a ochraňuje nás.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši Kriste, i kdybychom nepociťovali nic z tvé přítomnosti, ty jsi s
námi neustále. Tvůj svatý Duch v nás působí bez přestání a otvírá stez-
ky vedoucí od pochybností k důvěře.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, nás, kteří tě milujeme, i když jsme tě
neviděli.

Zpěv
(© Ateliers at Presses de Taizé

notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 
Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 

tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 
e-mail: info@rosamusic.cz

internetový obchod: www.gimel.cz)

Vytříbená zbožnost
Bratr Ilja Herold v negativní reakci na informační článeček o Popeleční
středě psal též o vytříbené zbožnosti. Jistě nejen já, ale možná i jiní čte-
náři by byli rádi, kdyby nám bratr něco blíže o této zbožnosti sdělil.
Doufám, že důraz prvního postního dne - čiň pokání a věř evangeliu -
tuto vytříbenou zbožnost neohrozí.

Jan Trnka

Vydalo nakladatelství Euromedia
Group, k. s. – Knižní klub 2009. Tema-
tika vyprávění je vzata z temné stránky
života, která se nevyhýbá žádné spo-
lečnosti. Na rodinném výletu nijak vý-
znamného Američana Mackenzieho
zmizí nejmladší dítě Missy, podle oči-
tých svědků uneseno a v opuštěné cha-
trči zavražděno. Čtenář nemůže být
neúčasten na „velkém smutku“ posti-
žené rodiny. Sotva který lidský příběh
nás dojme víc než takový, v němž
zahyne dítě. Hlava rodiny v plné míře
na sebe bere odpovědnost a řadu let
nevychází z krize a deprese. V čase,
kdy se zdá, že neveselá atmosféra ro-
dinné komunity už nemůže být žád-
nou událostí rozjasněna, najde milý
Mack v poštovní schránce podivné po-
zvání do osudné „chatrče“, na němž je
podepsán „taťka“. Je to snad další lsti-
vá intrika dosud nevypátraného vra-
žedníka? Smutný muž neodolá a vy-
praví se tam. A v rozmezí, jež se vzpírá
zařazení do občanského času, se ode-
hrají věci, jež by se daly pojmenovat
biblickým „co oko nevídalo, ucho ne-
slýchalo“. Mack se setká s Bohem a ne-
vratná temná realita je krok za krokem
prosvětlována až ke zklidnění a usmí-
ření. 
V dějinách se najde řada případů, kdy
je pozemšťan konfrontován se skuteč-
nostmi, které nijak nezapadají do lid-
ské zkušenosti. A nejsou to jenom sta-
rozákonní proroci a vybraní svědkové
Nové smlouvy. (Jana z Arku jako sou-
časnice husitů, Kristina Poniatowská,

Mikuláš Drabík, Kotter v životě Ko-
menského.) A těch vizí ve všech do-
bách, které daly podnět ke stavbě kos-
telů a klášterů!? Proč osvícenecky pro-
hlašovat, že svobodná Boží řeč k sou-
časníkovi se vylučuje? 
Na Mackenzieho případu je zvláštní
to, že na poznatky a zážitky v chatrči
navážou vyšetřující orgány a policejně
doloží průběh zločinu. To je přesvědči-
vé a průkazné. 
Přes několikeré zdůraznění, že vyprá-
vění je autentické a tudíž pravdivé, ne-
lze přejít údaj, že na vzniku knihy mají
zásluhu další tři poctivě vyjmenovaní
lidé. To znamená, že základní zážitek
byl stylizován. To čtenáře napadne při
různých úvahách o tom, co je dobro a
co zlo, o tom, že záleží spíše na vzta-
zích než na samotných činech, o prvot-
ním hříchu, který je charakterizován
jako úsilí o nezávislost na Bohu, a roz-
sáhlých pasážích o odpuštění. Osnova
uvažování se drží křesťanského učení. 
Co vyloženě vadí: Ten výraz „taťka“ (v
ženské podobě), ten bodrý a laskavý
kumpán Ježíš (kde zůstal Pán evange-
lií, který přijde soudit živé i mrtvé, kde
jeho kosmický rozměr epištol a Zjeve-
ní Janova?) i ta roztomilá poletavá by-
tost Saraju v roli Ducha svatého, tedy
celá ta polidštěná, zdemokratizovaná
a ochočená Trojice. Jako by tu autor 
k pochopení „polopatě“ chtěl přivést
veškerá Boží tajemství. 
Také to smírné vyrovnání a odpuštění
neznámému zlotřilci se musí jevit jako
příliš rychlé, účelové a laciné. Černoš-

ce bohu to bylo všechno líto, vrchní
soudkyně tíhu soudu posléze obrátí
na sudiče Mackenzieho. Takže z toho
závěru by mohli úchyláci dobře usou-
dit: Budeme vesele vraždit dál, je tady
přece nekonečné Boží odpuštění, když
i otec děvčátka odpustil! Proč spisova-
tele nezajímala temnota toho zvrhlého
činu; jak vzniká, jak je připravován,
které okolnosti mu napomáhají!?
Zrovna to zůstalo mimo obzor. 
Výbornou prodejnost knihy lze zdů-
vodnit atraktivním námětem: Koneč-
ně dobýváme zónu Boží skrytosti!
Podtitul literárního díla přece zní: Cha-
trč, kde se tragédie setkává s věčností.
Vzpomeňme, jak velikému zájmu se
těšila Moodyho kniha Život po životě
(která mimochodem skončila patově;
někteří lidé měli při klinické smrti jedi-
nečné zážitky, ale jiní vůbec žádné). I
nevěrce přesvědčující argument pro
život věčný zase není! Ani nemůže být.
Ten je přece výhradní záležitostí víry!
Sledování atraktivity a prodejnosti
knihy je hodně pozemská záležitost.
Biblicky orientovaný křesťan ví, že
„blahoslavení, kteří neviděli, a uvěřili“
(evang. Janovo 20,29). A také: že nemá-
me kouzlo vůči „velkým smutkům“ a
že následování trpícího Krista, nesení
kříže a nesení břemen jedněch druhý-
mi zůstávají doporučením pro Kris-
tovy učedlníky všech dob. Nejsme
však bez skvělého Božího závdavku, a
tím je: Kristus vstal z mrtvých jako
první z těch, kteří zesnuli (1 K 15).

Ludvík Klobása

Nad knihou WM Paula YOUNGA CHATRČ 

Z názorů čtenářů



Božena Veselovská pochází z rodu
Součků. Její předkové odešli v dru-
hé polovině 19. století z Čech na
Ukrajinu. Spolu s ostatními Čechy
založili českou vesnici Kručenec 
v Žitomirské oblasti a hospodařili na
přidělené půdě. Zde se také 16. 12.
1923 narodila Božena jako třetí dítě
do prosperující bohaté zemědělské
rodiny. Rodina mimo jiné pěstovala
chmel z Čech, na jehož nezaměnitel-
nou vůni Boženka celý život vzpo-
mínala. Její otec však rok po jejím
narození zemřel na následky úrazu
a žil pak v mysli své jediné dcery
jako drahý obrázek poskládaný 
z vyprávění po celý její život. Její
matka se třemi dětmi statečně vzdo-
rovala další nepřízni životních okol-
ností v podobě násilné kolektivizace,
zabavení majetku, hladomoru a po-
sléze i válečných útrap. Přestože tyto
vnější okolnosti byly velmi nepřízni-
vé, vnímala Božena své dětství i do-
spívání jako šťastné období s mnoha
dobrými lidmi, na které až do po-
sledních chvil života ráda vzpomí-
nala.
Toužila se stát zdravotní sestrou a
starat se o potřebné. Ačkoli úspěšně
složila zkoušky a byla přijata ke stu-
diu na zdravotní škole, této možnos-
ti se vzdala, aby se postarala o svou
těžce nemocnou ochrnutou mamin-
ku. Přesto však byla po celý život
vždy pro lidi ve svém okolí laska-
vou a pečující sestrou.
Po válce se téměř všichni Češi z Kru-
čence vrátili do Čech a zakoupili
domy a půdu ve vysídlených pohra-
ničních oblastech. Také Božena s ne-

mohoucí maminkou a již ženatými
bratry se vrátili a usadili se na Frýd-
lantsku v severních Čechách. Bože-
na s maminkou začaly žít v malém
domku v Krásném Lese. Nový začá-
tek byl krušný – bez prostředků, 
s maminkou vyžadující celodenní
péči. Původní komunita z Ukrajiny
se rozpadla a známí lidé z ní se roz-
prchli do různých koutů republiky.
Ale dobří lidé ochotní pomoci 
v nouzi se najdou všude. Našli se i 
v Krásném Lese. A jednoho z těch
dobrých lidí, Rudolfa Veselovského,
si Božena v roce 1947 vzala za muže.
Záhy poté její maminka zemřela.
V nové rodině se narodily tři děti, z
nichž ale prvorozený syn při těžkém
porodu zemřel. Božena se společně s
manželem starala o děti a domác-
nost a zároveň pracovala v zeměděl-
ství. Po přestěhování do Nového
Města pod Smrkem v roce 1958 pak
nastoupila v místní textilní továrně

jako sukařka. Odtud po téměř 25
letech odešla s mnoha oceněními
vzorné pracovnice do starobního
důchodu. Její obdivuhodná vitalita a
pracovitost ji ale neopustily. Chodila
brigádnicky vypomáhat při sklizni
brambor a do lesní školky, věnovala
se zahradě, domácím zvířatům a
lidem, kteří potřebovali povzbudit a
říci dobré slovo, a v neposlední řadě
svým postupně přibývajícím vnou-
čatům, kteří v ní našli milující a sta-
rostlivou babičku.
V době těžké nemoci svého manžela
mu byla oporou, útěchou a vzornou
pečovatelkou. Po 52 letech manžel-
ství ovdověla. Těžce nesla svou sa-
motu, byť jí povzbuzením byli její
nejbližší, přátelé a sousedé i sborové
společenství.
Ale Bůh má pro své věrné vždycky
řešení. Po třech letech samoty se jí
podařilo navázat kontakt se svým
přítelem z dětství a mládí, její první
láskou. Před 60 lety, ještě na Ukrajině
je odloučila válka a následné deseti-
leté nespravedlivé věznění Josefa 
v sibiřském gulagu, ze kterého se
podařilo vrátit jen málokomu. Od té
doby se neviděli. Když se znovu set-
kali, spojilo je dávné přátelství a
vdovecká samota. Ve svých 80 letech
se Božena podruhé provdala za Jo-
sefa Merunku a prožili spolu pokoj-
ných 7 let.
I naplnili se její dnové a Pán života i
smrti povolal dne 7. března roku
2011 Boženu v jejích 87 pozemských
letech k sobě.

Pro rozloučení připravila dcera
Alena Heřmanová

Životní běh sestry B. Veselovské
Sbor ČCE Nový Jičín nabízí rekre-
ační ubytování. (CHKO Poodří,
řada hradů a zámků v okolí,
Beskydy). Kontakt: 556 707 882,
732 638 517. 
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Českobratrská církev evangelická

ČESKÉ BUDĚJOVICE, Ne 9.00
tř. 28. října 28, f David Nečil, f Daniel
Freitinger

JINDŘICHŮV HRADEC, Ne 9.30
Bratrská 129/IV, f David Balcar

PÍSEK, Ne 9.00
Fügnerovo nám. 48, f Jiří Ježdík

SOBĚSLAV, Ne 9.00
ul. 28. října 277/II, f Daniel Matějka st.

STRAKONICE, b d Ne 8.45
Bezděkovská 216/59, a Hynek Tkad-
leček 

STRMILOV, Ne 10.00
Studenská 382, f Jaroslav Pechar

TÁBOR, Ne 9.30
Bílkova 963/3, f Ondřej Soběslavský

VOLYNĚ, Ne 10.30
Lidická 124, f Hynek Tkadleček

Církev bratrská

ČESKÉ BUDĚJOVICE, Ne 9.00
J. Š. Baara 64, k Svetozár Slavka

HUSINEC, Ne 10.00 
Kostnická 85, k Pavel Fér

PÍSEK, Ne 9.30 
Tyršova 15, k Ondřej Kyml

TÁBOR, Ne 9.30 
Bechyňská 2, Petr Jareš

Bratrská jednota baptistů

ČESKÉ BUDĚJOVICE, Ne 9.30 
U Hvízdala 11, k Jaroslav Hrůza

Evangelická církev metodistická

BECHYNĚ, Ne 15.00 (1.3.5. ECM; 2.4.
ČCE)
Čechova 284, f Josef Červeňák

ČESKÉ BUDĚJOVICE, Ne 9.00
Palackého náměstí (Husův dům
CČSH), Dalimil Voříšek

PROTIVÍN, Ne 9.00
Mírová 171, f Josef Červeňák

TŘEBOŇ, Ne 9.00
Seifertova 449, f Richard Novák

Bohoslužby

POHÁDKA Z ČAJOVÝCH HOR

Ekologická sekce České křesťan-
ské akademie zve na besedu s Klá-
rou Hejkrlíkovou z Ekumenické
akademie Praha o indickém Dar-
jeelingu a tamním pěstování fair
trade čaje. Beseda bude v úterý
12. dubna 2011 od 17.30 h v příze-
mí klášte-ra Emauzy v Praze 2,
Vyšehradská 49.

JNe

* * *

RIBSTON HALL HIGH SCHOOL

Dívčí pěvecký sbor z Velké Bri-
tánie vystoupí v sobotu 9. dubna
od 19.00 h v evangelickém kostele
v Lysé nad Labem.
Zazní skladby světových a anglic-
kých autorů.Vstupné dobrovolné

* * *

FARNÍ SBOR ČCE V PRAZE 1 – NO-
VÉ MĚSTO (KLIMENT) zve srdečně
bývalé klimentské sdružence star-
ší 70 let na setkání v sobotu 16.
dubna ve 14.30 h do sborového
domu v Klimentské 18.

* * *

V neděli 17. 4. 2011 bude církevní
kantor Ladislav Moravetz ve sbo-
ru ČCE v Lysé nad Labem po bo-
hoslužbách povídat o práci na
novém zpěvníku a od 14.00 hodin
přednese varhanní koncert, při
kterém zazní skladby autorů od
renesance až po současnost. 
Srdečně zveme k účasti.

Jiří Šmída
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Inzerce

Oznámení

Pozvánky

V sobotu 6.března jsme se při pohřeb-
ních bohoslužbách v pozděchovském
evangelickém kostele rozloučili s bra-
trem farářem Vlastimilem Kovářem.
Pro většinu z nás, kteří jsme ho znali, to
byl Vlastík. Narodil se 21. listopadu
1954 ve Vsetíně. Dětství a školní léta
prožil v Hošťálkové. Po vystudování
gymnázia ve Vsetíně - snad nejvíc pod
vlivem své babičky, která byla hluboce
věřící, a pod vlivem hošťálkovského
evangelického sboru - se rozhodl pro
studium na Komenského evangelické
bohoslovecké fakultě, kterou absolvoval
v letech 1973-1978. 
Oženil se s Jiřinou, rozenou Valchářo-
vou, která mu byla po celý život velkou
oporou. Po ukončení studia na fakultě,
před nástupem na základní vojenskou
službu, krátce působil na vikariátu 
v olomouckém sboru. Jeho první kaza-
telské místo byl Suchdol nad Odrou.
Přišel do sboru, kde fara i přilehlé budo-
vy potřebovaly nutné opravy a Vlastík
se s elánem jemu vlastním těchto oprav
fary a okolí ujal. To přinášelo možnosti
organizování brigád, především z řad
mládeže, a tyto příležitosti využíval 
k duchovnímu působení mezi mladými.
Protože pracoval s mládeží, znamenalo
to, že musel čelit mnohým tlakům bý-
valé totalitní moci. Suchdolská fara a
byt rodiny Kovářových byly vždy otev-
řeny pro každého, kdo potřeboval pomoc
nebo radu. Zde jsme se také společně
scházeli s přáteli ze Suchdolu a připra-
vovali různé akce pro děti a mládež a
také organizovali tajné křesťanské tábo-
ry pro děti v přírodě. V letech, kdy pů-
sobili v Suchdole, se manželům Ková-
řovým narodily tři děti - syn Ondřej a
dcery Magdaléna a Miriam. 
V roce 1989 po náhlém úmrtí bratra

faráře Zátorského byl Vlastík pověřen
administrací sboru v Novém Jičíně. V té
době jsme prováděli generální opravu
sborového domu. Zde jsme poznali jeho
zručnost při různých pracích a jeho
organizační schopnosti, které s opravou
souvisely. Znovu organizoval brigády
také z řad mládeže, která přijížděla z růz-
ných sborů naší církve. V roce 1992 se
Vlastík se svou rodinou přestěhoval do
opraveného sborového domu. Po před-
chozím zvolení zde nastoupil jako kaza-
tel a správce sboru. Nový Jičín se stal
jeho druhým působištěm. Spolu se svojí
manželkou Jiřinou se seznamovali se
členy tohoto sboru. Fara i byt jejich rodi-
ny byly opět jako v Suchdole otevřeny
každému, kdo přišel žádat o radu nebo si
přátelsky popovídat. Rádi vzpomínáme,
jak jsme společně prožívali sborové
zájezdy do různých míst naší země i
zahraničí, které bratr farář organizoval.
Ty se za jeho působení staly tradicí a
vedly k budování sborového společen-
ství. Pro svou kamarádskou povahu měl

mnoho přátel mezi lidmi všech generací,
jak v církvi, tak i mimo ni. 
Po patnácti letech působení v našem
sboru se rozhodl, že ještě před odchodem
do důchodu poslouží jinde. Proto přijal
pozvání Pozděchovských a v roce 2007
se sbor v Pozděchově stal jeho třetím
působištěm. I zde za krátkou dobu vyko-
nal spoustu práce, jak v oblasti duchov-
ní, tak i při různých opravách sborových
budov. Když jsme se v roce 2010 dozvě-
děli o jeho těžké nemoci, pořád jsme dou-
fali a modlili se za jeho uzdravení. Velmi
nás zasáhlo, když jsme se 25. února
dozvěděli, že jeho pozemská cesta byla po
tak krátkém čase v Pozděchově ukon-
čena. 
Vlastík byl pro nás příkladem odevzdání
se ve víře Pánu Ježíši Kristu. Byl pro nás
nejen farář, ale také kamarád a přítel.
Rozloučili jsme se s ním s pocity smut-
ku, ale také s vděčností, co pro nás v
našem sboru vykonal. Jsme vděčni za
jeho život a odevzdáváme ho do rukou
toho, který řekl: "Já jsem vzkříšení i ži-
vot. Kdo věří ve mne, i kdyby umřel,
bude žít."

Jaroslav Loukota, Nový Jičín

Rozloučení s V. Kovářem

Kulturou proti antisemitismu
Neděle 17. dubna 2011 

* POCHOD DOBRÉ VŮLE - 13.30 hodin - Praha, Staroměstské náměstí
Připojte se k nám a přijďte pokojně a kulturně reagovat na agresivitu a
nevědomost rasistů. Na trase do Valdštejnské zahrady vás čeká taneční
a hudební překvapení, k němuž se můžete sami připojit.

* VŠICHNI JSME LIDI - 15 hodin - Praha, Valdštejnská zahrada
Kulturní program pokračuje a graduje v sídle Senátu. Zapojí se do něj
Václav Hudeček, Jan Potměšil, Tomáš Töpfer a další.  

K triumfu zla postačí, když slušní lidé nebudou dělat nic!

Pořádá Mezinárodní křesťanské velvyslanectví Jeruzalém ve spolupráci
s Magistrátem hl. m. Prahy a Senátem Parlamentu ČR. Vstup volný. 

www.vsichnijsmelidi.cz

(Navazuje na: Reportáž o 20. století, ET–KJ 8/2011)

Slovenský Evanjelický cirkevný
zbor v Diakovcích se v chrámu
Páně rozloučil s duchovním pas-
týřem Mgr. Dušanem Albinim,
který zemřel 11.3. ve věku nedo-
žitých 88 let. 
Po úmrtí otce ještě v útlém věku
se odstěhoval s matkou Olgou,
roz. Janoškovou, dcerou l.gene-
rálního biskupa SECAV, do Lip-
tovského Mikuláše z Prahy, kde
se narodil 12. 4. l923. Po studiu
na Teologické fakultě v Brati-
slavě a ročním pobytu ve švéd-
ské Uppsale působil v církev-
ních sborech SECAV, mnohdy za
nepřízně státních orgánů,napo-
sledy 28 let v církevním sboru 
v Diakovcích. Po roce 1989 byl
zvolen ředitelem Vydavatelství
Tranoscius v Liptovském Miku-
láši. 
SECAV v něm ztrácí věrného slu-
žebníka a oddaného pastýře
mnohých ovcí, kterým věrně po
celý svůj život sloužil a nakonec
mohl vejít v radost svého Pána
(Mt 25,21).

Mgr. Vlastislav Svoboda



ČLOVĚK NA BOHA NERAD MYSLÍ
Mk 4,3-9

Kdo dokáže mít soucit, nemůže pře-
hlédnout tento překrásný biblický
příběh a zůstat nedotčen Ježíšovou
situací. V příběhu vystižená lidská
povaha a postoj k Bohu nám jsou

dost blízké. Přestože člověk moc
dobře ví, co je Boží vůle, nerad na
Boha myslí. Děj se odehrává ve zná-
mém prostředí a mezi námi. Ale ne
vždy to, co je nám blízké,ochotně
přijímáme. Kdyby byl Kristus těles-
ně vedle nás, neunikne našemu po-
hrdání. Ježíš je těm lidem až moc
známý. Jeho učení a starost o chudé
přijali skoro za vlastní. Poslání je
třeba brát vážně, starost o potřeby
druhých se opakuje v různých po-
dobách v Novém a i ve Starém zá-
koně. Co asi očekávali od Pána? Že
budou pochváleni? Nechtěl bych se
domnívat, že by za tím byly nějaké
zlé úmysly. Šli za Ježíšem a za to si
zaslouží uznání. I my evangelíci
přece chodíme do kostela a co je
komu do toho, jaké máme úmysly.
Přijali poslání, ale k nositeli poslání
nevědomky přistupovali s opovrže-
ním. Ani na tu nejposlednější úctu
k umírajícímu si nevzpomněl žád-

ný z nich. Jen žena, která sama se
ani necítila hodna před ním posta-
vit, klekne a poskytne mu poslední
službu. Pro ni není žádná cena dost
vysoká a žádný olej není dost vzác-
ný. Nic se nevyrovná službě, kterou
chce poskytnout svému Spasiteli.
Zástup se však soustředil na krásu,
lesk, nádheru a materiální hodnotu
nardového oleje a alabastrové ná-
dobky a zapomněl na to, že Kristus
má ještě větší cenu. Jidáš později
zradil Krista za peníze, ale už dávno
před tím jakoby nevědomě na něj
nalepili cenovku. Ten, který má spa-
sit svět, měl menší cenu než alaba-
strová nádobka a olej z nardu. Spa-
sitel světa měl menší cenu než
chudí tohoto světa. Do dnešního
dne jsme se v tomto ohledu moc se
nezměnili. 

Bob Helekia Ogola, 
farář ČCE Nejdek

Evangelický
týdeník
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Poselství před Květnou nedělí

Vypravuje se, že hrabě Zinzendorf si
před obrazem Ukřižovaného uvě-
domil, že to hrozné utrpení, které by
mělo skoncovat se životem všech
hříšníků, s hraběcím na prvním
místě, vzal na sebe Kristus Pán. Při
pohledu na jeho ztrápenou tvář řekl:
„To jsi učinil pro mne. Co já teď udě-
lám pro tebe?“ Je to tak: Daru, jímž
Bůh nám daroval sama sebe, odpo-
vídá dar, jímž člověk daruje Bohu
sama sebe. Není-li obdarovaný člo-
věk ochoten činit "na oplátku" Boží
vůli, zřejmě si nepřipustil k srdci ve-
likost daru, který dostal od Boha, a
ještě se nesetkal s Kristovým křížem

ani s Pánem Bohem. Nerad to píšu,
vím, že má pravdu Bonhöffer, jenž
se křesťanů zeptal, zda nekoupili
Boží milost příliš lacino, zda nešetři-
li sebe, když Bůh sebe nešetřil a vy-
dal za nás svého Syna! A já se ptám,
jsme-li my lidé vůbec schopni odpo-
vědět Bohu stejnou mincí?
Vytýká se reformátorům, že dovedli
vyzdvihnout velikost Božího sebeo-
devzdání, ale ušetřili sebe, člověka.
Sledovali výklad Pavlova listu Ří-
manům, který pojednává o spásném
Kristově díle až do 11. kapitoly, ale
ty další kapitoly, které volají věřící-
ho, aby svým chováním a jednáním

projevoval Kristu vděčnost, měli za
jakýsi přídavek, zatímco ve skuteč-
nosti jde o pokračování na stejné
úrovni a důležitosti. Jinými slovy
etika je organickou součástí víry. To
poznání bolí, je jako osten v těle. Ne-
vidím z toho jiné východisko, než
abychom všichni prosili za odpuště-
ní a za sílu k poslušnosti. Naproti
tomu raduji se z toho, že Bůh nebere
svůj dar zpět, i když my jsme nevěr-
ní. Proto smíme doufat, že Bůh svou
věrností vzbudí v nás ochotu napo-
dobovat ho.
To napodobování konkrétně před-

Nejsme moralisti

Je pozoruhodné, jaká reklama se
objevovala na televizních obrazov-
kách během výročí Jana Palacha a
ještě nějaký čas v březnu. Jistě, Jan
Palach to nebyl. Nebyl to ani odevz-
daný buddhistický mnich, nebyl to
ani Jan Hus. Nejednalo se o nechtě-
né samovznícení. Nemuselo se jed-
nat o sebevraždu. Křesťané mají na
takový krajní čin nejspíš různý ná-
hled. Pokud by však šlo o život da-
ný v oběť, to by bylo něco jiného.
Ostatně sám náš Spasitel, Pán Ježíš
Kristus, dal svůj život krvavou daní
pro druhé a o Velikonocích to bude
připomínáno po celém světě. Leč
zpět k připojenému fotu z televizní
obrazovky; běželo vždy jen chvilič-
ku a několikrát jsem na něj musel 
s fotoaparátem číhat. Ani mi nako-
nec nedošlo, jaký produkt měl být

propagován, tak mne to vždy znovu
rozčílilo. Co je pak odporného na té-
to televizní reklamě? Nejen to, že jde
o sprostý kšeft a zneužití lidských
emocí, či smyslu pro černý humor.

Příslušná komise, jež má bdít nad
přípustností námětů i provedením
reklam, zase jednou zaspala. 

Jan Kašper

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Nechutná reklama

CELOROČNÍ PROJEKT PŘIPOMENUTÍ 60. VÝROČÍ
ZAHÁJENÍ ČESKOSLOVENSKÉHO VYSÍLÁNÍ

RÁDIA SVOBODNÁ EVROPA

Před šedesáti lety v květnu 1951
zazněly v éteru první tóny zněl-
ky Rádia Svobodná Evropa, za-
čalo vysílání československé
redakce. Jedním z prvních, kdo
promluvili k posluchačům do vlasti, byl publicista Ferdinand Pe-
routka. Parafrází jeho slov byla započata kapitola našich dějin, ve
které má jeden svobodný hlas, jedno svobodné rádio, nesmírnou
cenu pro samotnou podstatu svobody. Za dlouhých šest dekád prošlo
rádio mnoha peripetiemi, v mnohém kopírovalo velké zlomy doma 
v Československu, stalo se místem setkávání zcela mimořádných i 
v mnohém rozdílných osobností, jejichž společným jmenovatelem
bylo směřování ke svobodě.
Český rozhlas, Radio Free Europe/Radio Liberty, Filozofická fakulta
Univerzity Karlovy v Praze a další partneři přichystali soubor akcí,
které mají různými způsoby přinést jak ohlédnutí, tak tolik potřeb-
nou aktualizaci tématu svobody slova. Připravujeme souhrnnou pub-
likaci na téma dějin Rádia Svobodná Evropa, na půdě Senátu Par-
lamentu ČR proběhne mezinárodní konference, ve Valdštejnské za-
hradě bude otevřena výstava a uskuteční se slavnostní koncert Sym-
fonického orchestru Českého rozhlasu. Český rozhlas věnuje výročí
mimořádnou pozornost ve svém vysílání, navíc proběhne soutěž stu-
dentů středních škol právě na téma svobody slova. Součástí celoroč-
ního projektu jsou obsahově velmi zajímavé internetové stránky svo-
bodne.rozhlas.cz. Ty byly představeny na tiskové konferenci 1. břez-
na 2011.
Chceme si symbolicky, šedesát let od prvního vysílání, připomenout
tuto silnou tradici, kterou navíc v našem prostředí vnímáme jako ne-
právem opomíjenou. Věříme, že ideály a podstata poselství Rádia
Svobodná Evropa jsou stále aktuální. To je také jedním z důvodů,
proč chceme připomenutí směrovat především k mladé generaci.
Nehledě na to, že tradice Rádia Svobodná Evropa je nejen tradicí
cesty ke svobodě, ale také úctyhodnou tradicí české žurnalistiky.
Nad projektem převzali záštitu premiér České republiky Petr Nečas a
premiérka Slovenské republiky Iveta Radičová. Nad akcemi v Senátu
Parlamentu ČR pak 1. místopředseda horní komory českého parla-
mentu Přemysl Sobotka. Jsme rádi, že tímto způsobem potvrdili naše
přesvědčení, že podobné ohlédnutí má i dvacet let po pádu komunis-
tické diktatury svoji nezastupitelnou roli a důležitost.

Svobodně!

Vjezd do Jeruzaléma - freska v kostele Hosana v Betanii v Izraeli

Dokončení na str. 2
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Hospodin přišel k Noemovi v Bel-
gii v roce 2004. Země byla přelidně-
ná a zpustlá. Pán dal Noemovi úkol
postavit koráb a zachránit v něm po
dvou exemplářích z každého živo-
čišného druhu.
„To je můj plán,“  řekl Bůh, „pospěš
si, protože za šest měsíců začne
pršet po dobu 40 dnů a nocí.“ Frank
Deboosere (hlasatel počasí v belgic-
ké televizi) to nebude umět vysvět-
lit a zase si bude chtít jednou něco
vycucat z prstu. 
Za šest měsíců začalo pršet. Hos-
podin se podíval dolů a viděl, jak
Noe naříká ve své zatopené zahra-
dě, ale žádnou loď neviděl. „Noe,“
zavolal, „kde je můj koráb?“ „Od-
pusť mi, Pane,“ prosil Noe. „Ono se
totiž mnoho změnilo proti tomu,
jak to bylo dříve. Potřeboval jsem
totiž zvláštní stavební povolení.
Moji sousedé tvrdili, že jsem se
svým korábem nerespektoval ma-
ximální stavební výšku. Podali také
stížnost na překročení hlukové nor-
my na staveništi. To vše muselo být
projednáno na městském staveb-
ním úřadě. Ministerstvo dopravy a
správa mostů a komunikací poža-
dovaly záruku na možné budoucí
výlohy s úpravou infrastruktury při

přepravě korábu na moře. Tvrdil
jsem, že voda dosáhne až ke korá-
bu, ale nechtěli tomu ani za mák
věřit. Dalším problémem bylo se-
hnat potřebné dřevo ke stavbě. Ze-
lení byli zásadně proti kácení stro-
mů ve vnitrozemí kvůli ochraně
hnízdišť sov. Snažil jsem se ochrán-
ce přírody přesvědčit, že toto dřevo
potřebuji právě i na záchranu sov a
dalších vzácných ptačích druhů.
Ani slechu!
Chtěl jsem začít se shromažďováním
zvířat. Byl jsem však napaden hnu-
tím na jejich ochranu. Jeho předseda
Michel van den Bossche dokazoval,
že chci držet zvířata proti jejich vůli.
Poukazoval na to, že rozměr lodi je
příliš malý a že je nelidské držet
tolik zvířat na tak omezeném prosto-
ru. Ministerstvo životního prostředí
rozhodlo, že koráb nelze postavit
bez vyhotovení vlivu stavby a do-
konce i předpokládané zátopy na
životní prostředí. 
Mezitím jsem byl zaměstnáván pro-
jednáváním stížnosti Centra pro
rovnoprávnost a potírání rasismu,
podané jeho tvrdošíjným předse-
dou Paterem Lemanem. Podle něho
musím najmout určitý počet cizin-
ců, abych mohl začít stavět. Odbory

naopak žádají, abych výlučně nají-
mal členy odborů se zkušenostmi
ze stavby lodí. Celkovou situaci
navíc ztížila Ústřední celní správa
obstavením mého majetku a zablo-
kováním vkladů. Tím prý chtěla za-
bránit ilegálnímu opuštění našeho
státu s chráněnými a ohroženými
druhy živočichů. 
Nebudu dále uvádět námitky a po-
žadavky ministerstev zdravotnictví
a zemědělství a připomínat soupe-
ření našich politiků, kteří při ja-
kýchkoli problémech prosazují
vlastní, úzce resortní návrhy. Tedy
Pane, odpusť mi, ono to potrvá ales-
poň deset let, než budu moci koráb
postavit.“
Náhle déšť ustal, nebe se rozjasnilo
a slunce opět začalo hřát. Nádherná
duha se klenula nad obzorem. Noe
se díval udiveně: „Má to, Hospo-
dine, znamenat, že svět nezničíš?“
zeptal se.
„Ne,“ odpověděl Pán, „není třeba,
vaše vláda už na tom sama inten-
zivně pracuje.“
Otištěno v časopise "Bible a archeolo-
gie", Antverpy, 2005.
Autor neuveden.

Přeložili 
B. a J. Valachovi, Antverpy

ISLAMSKÍ EXTRÉMISTI NAPADLI KRESŤANSKÉ KOSTOLY V ETIÓPII

Chicago (ELCA). Etiópska evanjelická cirkev Mekane Yesus prosí o
modlitby. Tisícky islamských extrémistov napadli 59 kresťanských kos-
tolov a najmenej 28 kresťanských domov v západnej časti krajiny. Vyše
4000 kresťanov muselo odísť z tejto oblasti. 
Biskup Evanjelickej luteránskej cirkvi v Amerike Mark Hanson povedal:
„Cirkev v Etiópii má mnoho verných Kristových svedkov, za ktorých
ďakujeme Bohu. V tomto čase sa modlíme za situáciu v krajine. Kres-
ťania a moslimovia nažívali storočia v pokoji a bez väčších konfliktov.
Až v poslednom období sa čoraz častejšie objavujú prejavy extré-
mizmu.“ 
V súčasnosti má Etiópska evanjelická cirkev Mekane Yesus 5,3 miliónov
veriacich.

VÝZVA RAKÚSKYCH CIRKVÍ K „MOTOPÔSTU“

Viedeň (TASR). Evanjelická a katolícka cirkev v Rakúsku vyzvali moto-
ristov, aby akýmsi "motopôstom" prispeli k ochrane životného prostre-
dia a ovzdušia pred blížiacimi sa veľkonočnými sviatkami. 
Podstatou akcie je v období od Popolcovej stredy do Bielej soboty
výrazné obmedzenie používania automobilov, ak nie ich úplné odsta-
venie.
Vlani sa do podobnej akcie zapojilo celkove 5000 ľudí. Účastníci tohto-
ročnej akcie môžu rátať s výhrami v podobe cestovných lístkov od
dopravných spoločností, jednodňových výletov, ako aj týždennej re-
kreácie.

KONFERENCIA EURÓPSKEJ BAPTISTICKEJ FEDERÁCIE V KYJEVE

Kyjev ( EBF.ORG). Našli Ježiša: Čo teraz? Tieto slová boli témou konfe-
rencie Európskej baptistickej federácie pre pracovníkov s deťmi a mlá-
dežou. Na stretnutí v Kyjeve prišlo 35 delegátov z 21 krajín, aby sa
zamýšľali nad otázkou, ako byť verným učeníkom Ježiša Krista v 21.
storočí. Prednášajúci zdôraznili, že činiť Kristových učeníkov z mladých
ľudí je rovnako dôležité ako evanjelizovať. „Evanjelizácia a učeníctvo
idú totiž ruka v ruke.“ 
Mladí veriaci sa spolu modlili a vzdelávali. Zo stretnutia odchádzali
povzbudení a s túžbou v srdci učiť sa povzbudzovať ostatných a tak byť
verným učeníkom Ježiša Krista.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Jesus Christ Superstar
Světově proslulý muzikál znovu v Praze v Hudebním divadle Karlín.
Michael Prostějovský, překladatel libreta, píše: Mnohokrát jsem si kladl
otázku, proč tento muzikál dosáhl takové popularity i v tak sekulární a
ateistické zemi, jakou je právě Česká republika. Odpověď je myslím
jasná. 
Vlastní biblický příběh muzikálu tvoří základ evropské civilizace, nese
morální poselství bez ohledu na to, zda někdo na existenci Ježíše coby
Syna Božího věří či nikoliv. Navíc samozřejmě ani v nejmenším neze-
stárla hudba, která je jeho nedílnou součástí. Nechce se ani věřit, že
autor libreta Tim Rice měl v době vzniku pětadvacet let a autor hudby
Andrew Lloyd Webber jednadvacet let. 
Když v roce 1998 po čtyřech letech uvádění spadla pomyslná opona
tohoto muzikálu v pražském Divadle Spirála, považovali jsme to všich-
ni za definitivní konec. Čas však ukázal, že jméno Ježíš žije dál. 
Mnozí, kteří jsme zažili zrod původní verze, jsme se sešli v Hudebním
divadle Karlín, aby se zrodilo něco nového s jinými lidmi v jiném pro-
středí. Jedno však měly přípravy obou inscenací stejné: vzrušující atmo-
sféru a touhu všech zúčastněných přinést českému posluchači skutečně
špičkový světový muzikál v té nejlepší možné kvalitě.
Ačkoliv jsem neviděl původní verzi, mohu říci, že je to mimořádný
zážitek. V některých pasážích jsem se neubránil dojetí, navíc ještě umoc-
něný předvelikonočním obdobím. Též nádherná hudba, a ani nemusí-
me být vyznavači hudby moderní.
V roce 1971 před broadwayskou premiérou se z novin i kazatelen ozý-
valo, že Jesus Christ Superstar je rouhačským a bezbožným dílem. 
V okolí divadla demonstrovaly náboženské skupiny. Po premiéře se ale
strhlo nečekaně velké nadšení a autoři se přes noc stali jedněmi z nej-
významnějších mužů muzikálového světa.
Podle mého soudu je toto dílo skutečně masovou evangelizací, když si
uvědomíme, že provedení z devadesátých let vidělo přes milion poslu-
chačů.
V tomto provedení je mimořádný i závěr. Nekončí totiž jen ukřižová-
ním. Ano kříž s Ukřižovaným svítí v okolní temnotě, ale najednou
Ukřižovaný kříž opouští a stoupá vzhůru a je tak připomenuto, že to
nekončí křížem, smrtí, ale vzkříšením. Přicházejí účinkující, nadšený
potlesk, ale kupodivu opona stále nepadá; lidé odcházejí a kdykoliv se
ohlédnou, vidí stále osvětlený, již prázdný kříž všem připomínající
vykoupení a naději i jistotu, že Kristus je stále s námi. 

Jan Trnka

Z církví doma i ve světě Noemův koráb

vedl svým učedníkům Ježíš, když
jim umýval nohy. Kristus Pán je ten,
koho křesťanská víra vyznává jako
Pána a je současně ten, koho víra
napodobuje, sklání se a slouží bližní-
mu. Ztratí-li se víře Kristus jako Pán
a jako učitel, pak se v člověku uvol-
ní místo pro moralismus. Jestliže
křesťan odůvodňuje svou jinakost
jinak než napodobováním Krista,
pak jeho řeči a činy dostávají nekřes-
ťanskou vůni moralismu, který je
lidem protivný a propadá i jako uči-
tel dobrých mravů.
Dobré mravy, kdo by si je nepřál?
Ale na ně dojde až po vnitřní pro-
měně člověka, a ta se děje, když je
člověk pozván, aby si sedl ke stolu s
Kristem Pánem. Vzpomeňte si na
vrchního celníka Zachea. Propadl na
lidském soudu - byl v opovrhování,
a asi měl mindráky kvůli svému
zaměstnání (byl výběrčím daní a
jiných poplatků pro římské okupan-
ty). Na druhé straně v očích celníků
dosáhl významného postavení: byl
jmenován vrchním celníkem a i svůj
majetek neobyčejně rozmnožil. Sou-
dím tak z toho, že v Ježíšově přítom-
nosti byl hotov nahradit čtyřnásob-

ně to, co nakradl. Ani mu nevadilo,
že by se finančně zruinoval. Místo
po Ježíšově boku mu bylo nade
všecko. O Zacheovi už v Novém zá-
koně neuslyšíme. Očekávejme, že ve
své víře a oddanosti vydrží a po-
stupně se bude obnovovat a dorůs-
tat podle obrazu svého Stvořitele.
Oblékl královský šat, ale chodit a
mluvit podle královské etikety se
musí učit. Lidé jej budou stále vidět
a soudit jako celníka, a on zatím je
královský syn a dědic všeho.
Tento exkurz mezi celníky chtěl po-
vědět, co snad i pověděl, že ke sku-
tečné změně přivede člověka jen
víra a společenství s Kristem. Každý
pokus dosáhnout takové proměny
bez Krista a bez víry v něho, je dílem
moralismu. Moralismus je studený,
bez vztahu, drží se zákona, ne člově-
ka. V Německu se školním dětem (a
jejich rodičům) nabízí volba vyučo-
vacího předmětu: buď náboženství
nebo etika. Těm, kdo etiku předná-
šejí (dobré chování, zdravit a nepli-
vat na chodník) a kdo jim naslou-
chají, přejeme všechen prospěch.
Snaží se oň od pradávna celé armá-
dy nadšenců nebo už zoufalců ve
školách a v kulturní oblasti včetně

svatebních a pohřebních řečníků.
Nezlehčujeme je. Neposmíváme se
jim, bohužel hlásají zákon bez záko-
nodárce, etiku bez víry, moralismus,
jemuž podstatně chybí teplo lidské
dlaně nebo objetí - láska. Že by nevě-
douce připravovali člověka pro
Krista??
Zákon, studené Desatero se stalo po-
kušením i pro církev. Bála se, že
Zacheus vstane od stolu a chytne se
zase zákona s tím rozdílem, že nyní
mu bude zákon sloužit jako ideál
nebo jako směrovky k dobrému a
správnému životu. Pokud osprave-
dlněný Zacheus uteče ze společen-
ství s Kristem, začne si za jeho zády
se zákonem. Zapomene, že když byl
s Ježíšem u stolu, nepřišla na zákon
řeč a nebyl ze zákona ani zkoušen.
Cítil, že Ježíš je víc než Mojžíš, víc
než zákon, víc než Desatero. V tak
zapomnětlivé, nedůvěřivé církvi se
znovu dostává moralismus ke kor-
midlu. Desatero se dostává před
Krista, moralismus vítězí. Věřící,
kteří této atmosféře Desatera pod-
lehnou, zapomenou na lásku a zač-
nou se měřit, posuzovat a odsuzovat
zákonem. Je konec humoru, konec
laskavosti, konec radosti. Konečně
mají pocit (veskrze falešný), že se 
z toho odvázaného ospravedlnění
pouhou vírou dopracovali k De-
sateru, tedy k vážnosti, která je ná-
boženství vlastní. Přikazuje: Z těch
kamenných nádob vylejte zbytek
vína, pít se bude jen voda, a ta se
hodí i k očišťování lépe než víno.
Nejsme na svatbě!
Moralisti číhají se svými prapory 
s Desaterem. Věřící se však nevzdá-
vají Krista a jeho lásky. Vědí, že to, co
zapisuje Kristus do jejich srdcí, ne-
může žádný zákon suplovat. Zkou-
mají sebe a ptají se: „Váže nás Kris-
tova láska, má nás ve své moci?“ 
(2K 5,14) Jinak upadneme mezi
moralisty.

Josef Veselý

Nejsme moralisti
Dokončení ze str. 1

„NEBUDEŠ MÍTI BOHŮ JINÝCH PŘEDE MNOU"...
Nepředstavitelně dlouhou cestu Božího lidu připomněl ve své přednášce pro členy
pražského seniorátu docent Evangelické teologické fakulty Martin Prudký.
Zasvěceně připomněl, co všechno předcházelo s oddělením se, být lidem zvláštním,
pochopením a přiznáním té odlišnosti, která jedině vede k životu. Co všechno je za
naším vyjmenováním Desatera!
Hospodin rozmlouvá se svými vyvolenými, ti uslyší jeho hlas, tedy spíš slova, ve
viděních, ve snu, ukáže se v podobě tří nebo dvou mužů. Co znamenají ty posvátné
háje, stély v cizí zemi, kam připutoval Abraham? Tam přece buduje oltář Hospodinu,
sází posvátný tamaryšek. Jákob má v Bét-elu sen: kamenný sloup se stane domem
Božím, po zápase s neznámým dostává Jákob nové jméno „Izrael", neboť „zápasil s
Bohem i s lidmi a obstál". V Bét-elu buduje oltář a dává rozkaz zbavit se cizích bohů
zakopáním. Kolik jich jiní asi nesli do svého domu, kolik jich ještě ponesou, kolik jich
poneseme my, nežli je definitivně zakopeme? 
Poutavá přednáška, postřehy posluchačů připomněly i charakteristiku evangelických
křesťanů: neustálá touha po biblickém vzdělání. Toho si byl dr. Prudký zřejmě vě-
dom a své přednášce věnoval nesmírnou péči. 

M. Nekvasil

Biblický příběh v 21. století



„Pro mne tím nejzákladnějším je otáz-
ka, zda jsem opravdu člověkem, nebo
pouhým spotřebitelem. Zda naslou-
chám svému svědomí, nebo každé své
žádosti. Zda stojím na straně mocných
a zajištěných, nebo na straně slabých,
postižených a zapomenutých. Zda jsem
odpovědný bohu peněz, nebo Bohu
milosrdenství.“
Tak to napsal Matthew Scully v jed-
né z kapitol této knížky a zároveň
tím vystihl i její obsah. Šlo by též
říct, že respekt ke všem stvořením,
lidským i mimolidským, péče o
jejich dobro, ochrana před krutostí
a soucit s jejich utrpením je to, co
člověka vskutku činí člověkem.
Jednotlivé kapitoly této útlé knihy
byly vybrány z děl významných
humanistů, filozofů a křesťanských
myslitelů, kteří se otázkou morální-
ho postavení zvířat a odpovědnosti
lidí za jejich ochranu zabývali.
Knížka je vyjádřením hlubokého
zklamání nad lhostejností naší spo-
lečnosti k osudu a utrpení zvířat 
v různých oblastech lidského koná-
ní, a to zejména v soudobém „cho-
vu“ hospodářských zvířat. Záro-
veň nutí k vážnému zamyšlení
nejen nad ztrátou odpovědného
vztahu člověka k mimolidským
tvorům, ale též jeho schopnosti sli-
tování nad jejich utrpením. „Mu-
síme hledat a najít cestu k pokoře,“
píše Andrew Linzey, známý teolog
a ochránce zvířat, v jedné kapitole
této knihy.
Kniha je výzvou k nápravě našeho
porušeného vztahu ke zvířatům a
celé přírodě. Nesmírné ničení pří-
rody, znečištění přírodních zdrojů a
ovzduší, zánik pralesů a vybíjení
divokých zvířat, způsobované pře-
devším stále stoupající živočišnou
výrobou a výstavbou „továrních
velkofarem“ a s tím spojené ne-
smírné utrpení zvířat, nemohou
pokračovat dál, aniž by jejich ná-

sledkem nebyl i skutečný pád člo-
věka. Jak každý z nás na tuto vý-
zvu odpoví, je výrazem odpověd-
nosti vůči nám svěřené přírodě a
jejím tvorům a též naší schopnosti
soucítit s utrpením zvířat, těch nej-
zranitelnějších mezi námi.

Z knihy „Zvířata jsou naši bližní“:
V životě přijdou chvíle, kdy člověku
není třeba žádných doktrín, kdy dokon-
ce práva se stanou zcela podružným
pojmem a kdy život od nás nepožaduje
nic víc než prostý projev úcty k ostat-
ním tvorům, trochu slitování a trochu
lásky. … Jste-li svědky té naprosté lho-
stejnosti k utrpení tvorů sloužících
nám za potravu a nezměrného ničení
tolika životů, pak všechny snahy ospra-
vedlnit takový systém mi připadají jako
prázdné fráze a ubohé výmluvy, které
nemohou zakrýt všechnu tu ohavnost a
bezbožnou domýšlivost, ten neuvěřitel-
ný rozměr a hloubku utrpení, a ne-
změrný zármutek nad tím vším.
Matthew Scully (2002)

Ač spatřujeme moudrost a dobrotu
Stvořitele, tak zřetelně se projevující 

v nejrůznějších druzích zvířat nám
podřízených, vědomí naší vlastní nad-
řazenosti a znamenitosti nás vede k
přesvědčení, že ze všech pozemských
stvoření je to pouze člověk, který zaslu-
huje soucit a milosrdenství, neboť on je
stvořením nejvznešenějším a hodným
nejvyššího uznání. Zaslepeni tímto
předsudkem, velmi nám prospěšným,
pohlížíme na ostatní tvory jako na jaké-
si nezdařilé výtvory přírody nehodné
naší pozornosti, natož zájmu a péče
Všemohoucího.
Humphry Primatt, ThDr. (1776)

Ježíš přišel spasiti svět, celý svět, tedy
všecko tvorstvo v něm! Jeho učení veli-
ké lásky má přinésti svobodu i nešťast-
nému, pronásledovanému a lidskou
bezcitností trpícímu tvorstvu, tak aby
nemuselo se třást v hrůze před tyran-
stvím člověka, ale aby mohlo v něm
zříti svého milujícího Pána, opravdové-
ho syna Božího. 
Přemysl Pitter (1927)

Jiní [lidé] zase úplně přehlížejí anebo
zapomínají, že zvířata mají tak dokona-
le vyvinutý cit a smysl pro bolest jako
my a že pud sebezachování je u nich
neméně silný jako u nás. Zapomínají,
že zvířata jsou skutečně naši mladší
bratři, kteří uznávají i zvláštní, jimi
nedostižitelné vlastnosti člověkovy a
ochotně se před nimi sklánějí. Člověk
však se dopustil těžkého omylu tím, že
tohoto dobrovolného pokoření se zvíře-
te nepoužívá k jeho povznesení, ale
právě naopak, zvíře úplně vykořisťuje
ke svým sobeckým účelům, neštítě se
ani jeho vraždy.
MUDr. Ctibor Bezděk (1928)

Nakladatelství PRÁH 
(prosinec 2010), 200 stran, 

vázaná (224 Kč)
Knihu lze získat v četných knihku-
pectvích a internetových knižních
prodejnách se slevou.

Jan Čejka
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O knize „Zvířata jsou naši bližní“ Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Doba postní
Píseň – O Christe Domine Jesu

hudba: J. Berthier

Žalm 86, 1-10
Hospodine, nakloň ucho, odpověz mi,

jsem tak ponížený, zubožený.
Ochraňuj mě, jsem tvůj věrný,

spas, můj Bože, svého služebníka,
který v tebe doufá.

Smiluj se nade mnou, Hospodine,
po celé dny k tobě volám.

Vlej do duše svého služebníka radost,
vždyť k tobě, Pane, pozvedám svou duši,

neboť ty jsi, Pane, dobrý a nabízíš odpuštění;
ke všem, kdo tě volají, jsi nejvýš milosrdný.

Dopřej, Hospodine, mé modlitbě sluchu,
věnuj pozornost mým prosbám.

V den svého soužení  volám k tobě
a ty mi odpovíš.

Panovníku, není ti rovného mezi bohy
a tvým činům se nic nevyrovná.

Všechny národy, tvoje dílo,
se ti přijdou klanět, Pane,

budou oslavovat tvoje jméno,
protože jsi veliký a a konáš divy;

jedině ty jsi Bůh.

Čtení: Ř 10,8-13; L 4,1-13
Píseň
Ticho
Prosby:
Ke komu bychom šli, Pane Ježíši Kriste? Ty máš slova věčného života.
Osvěcuj nás svým slovem.
Pane Ježíši Kriste, ty nám říkáš: vy jste sůl země.
Osvěcuj nás svým slovem.
Pane Ježíši Kriste, ty nám říkáš: milujte své nepřátele.
Osvěcuj nás svým slovem.
Pane Ježíši Kriste, ty nám říkáš: dobře čiňte těm, kteří vás nenávidí.
Osvěcuj nás svým slovem.
Pane Ježíši Kriste, ty nám říkáš: buďte milosrdní.
Osvěcuj nás svým slovem.
Pane Ježíši Kriste, ty nám říkáš: proste, modlete se, hledejte a naleznete.
Osvěcuj nás svým slovem.
Pane Ježíši Kriste, ty nám říkáš: hledejte nejprve Boží království.
Osvěcuj nás svým slovem.
Otče náš
Modlitba:
Ježíši Kriste, když máme pokušení tě opustit, ty se v nás modlíš. A ty
nás voláš, abychom nezůstávali v temnotě, ale žili z tvého světla.
Požehnej nás, vzkříšený Ježíši, ty nás zveš, abychom vše začínali v dů-
věře srdce. V tom je tajemství svěžesti evangelia.
Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 
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Orientace Lidovek přinesla diskusi o
osobnosti protireformace/rekatoli-
zace Antonína Koniáše („Knihy páli-
li před Koniášem i po něm“ 12.3.).
Pomineme motivy týkající se dneš-
ních aktuálních polemik a všimně-
me si hodnocení oné osoby v podání
Petra Moreé (asistent ETF), Martina
C. Putny (literární historik), Ivany
Čornejové (Ústav dějin UK), Jana
Regnera (jezuita).
Petr Moreé: „V evangelické literatu-
ře slouží Koniáš především jako
šifra, která má dokázat, že po Bílé
Hoře evangelíci zástupně trpěli za
celý český národ. Tedy, že evangelíci
přes svou nepočetnost tvoří elitu. 
V tomto výkladu se pak zdůrazňuje,
že osud českého národa se rovná
osudu evangelíků. Toto paradigma
je dodnes přítomno mez evangelíky.
v některých menšinových kruzích
až velmi silně, u většiny spíše latent-
ně. Nové poznatky rozbourávají
škatulkové představy. Vyplývá 
z nich silné přesvědčení jezuitů o
úkolu vést církev i společnost v křes-
ťanském duchu. Jejich motivací tedy
nebylo mýcení hereze, ale šíření
křesťanské kultury. Do té v jejich
pojetí nepatřily některé jevy, napří-
klad „nebezpečné“, či „zavádějící
knihy.“
Jan Regner: „Jako jezuita chci sebe-
kriticky přiznat, že Koniáš spolu 
s některými dalšími členy řádu byli
opravdu přespříliš horliví ve vymí-

tání všeho, co pokládali za škodlivé.
Ostatně vysloužili si za to kritiku i
od svých spolubratří. Souhlasím 
s názorem, že psí hlavu mu nasadil
hlavně Jirásek ve svém Temnu. Co
se týče pálení knih, Koniášovo jed-
nání lze pochopit, jen když se poku-
síme vcítit do doby, ve které žil.
Husité vypalovali kláštery, zabíjeli
řeholníky a pálili knihovny plné
vzácných rukopisů, často i s knihov-
níky.“
Martin C.Putna: „Celá doba nábo-
ženských válek byla odporná a zů-
stává skvrnou na dějinách křesťan-
stva. A to se nevylučuje s těmi umě-
leckými skvosty, které nám z té doby
zůstaly a které kolega Regner připo-
mněl. U nás vyhráli katolíci a chova-
li se jako mocenská hovada, a třeba 
v Anglii vyhráli anglikáni a necho-
vali se ani o trochu lépe. Když našli
tajného, katolického kněze, vyku-
chali ho, rozčtvrtili a vláčili městem.
Pozitivních případů z doby rekatoli-
zací a reprotestantizací je jen málo.
Třeba Sedmihradsko, kde existovaly
tři rovnoprávné a tři tolerované kon-
fese. Jenže to zase bylo možné jen
díky té křehké a delikátní situaci –
ve specifické autonomii pod turec-
kou svrchovaností. A právě reakcí
na to konfesní šílení bylo pak osví-
cenství. A osvícenství vůbec nemu-
selo být protikřesťanské, viz americ-
ké „otce zakladatele“ nebo našeho -
pražského – Bolzana."

Iva Čornejová: „Ano, Antonín Ko-
niáš byl velmi horlivým misionářem
a při mísích pobral (a také zapálil)
množství nekatolických knih. Ko-
niáš nebyl specifickou osobností
vůbec, byl skutečně horlivým misio-
nářem, ale takoví byli i jiní, nejen 
v katolické církvi. Samozřejmě pla-
tí, že smutné a temné období je
každé, během něhož se užívá nási-
lí v jakékoliv době a pod jakými-
koliv hesly.“
Co říci závěrem? Ve stručnosti snad
jen tolik, že je s podivem, že až na
Martina C. Putnu nikdo nezmínil ji-
ný koncept, než „čí zem, toho nábo-
ženství“, který se po třicetileté válce
přijal jako legitimní norma. Je přeci
známo, že 16. století v zemích Koru-
ny české se ubíralo směrem ke vzá-
jemné snášenlivosti a toleranci.
Ostatně ač Habsburk, sám císař
Maxmilián se projevoval výrazně
svobodomyslně, pokud jde o věc
vyznání. Neprojevil snahu potlačit
českou reformaci, dokonce ani v po-
době Jednoty bratrské. Až vstříc 17.
století se výrazně radikalizovala no-
vá generace na obou stranách. A
navzdory Bartolomějské noci i ve
Francii vešel nakrátko v život Edikt
nantský, stejně jako u nás na pár let
Rudolfův majestát. Žel, takovémuto
směřování, mělo být v Evropě
odzvoněno. 

Jan Kašper

Koniáš očima dneška



Hrad Rábí v jihozápadních Čechách,
považovaný za nejrozsáhlejší čes-
kou hradní zříceninu, je spjat s ži-
votními osudy Jana Žižky z Troc-
nova. Zde totiž husitský vojevůdce
utrpěl v červenci 1421, tedy před 590
lety, těžké zranění oka s následkem
oslepnutí. Jednalo se tehdy o již
druhé dobývání hradu, pokládané-
ho za jeden z nejpevnějších v celém
království. Žižka v roce 1420 Rábí
dobyl ve velmi krátkém čase a vypá-
lil ho. Protože však jeho majitel Jan
Švihovský, známý odpůrce husitů,
hrad záhy znovu opravil a opevnil,
došlo v následujícím roce (1421) 
k novému dobývání. Tehdy byl
Žižka při útoku zraněn střelou do
tváře tak, že bylo zasaženo i jeho
druhé oko. Ani léčení v Praze, kam
byl ihned převezen, nepomohlo a
Žižka oslepl úplně, což však nijak
neomezilo jeho další válečnické akti-
vity.
K těmto historickým událostem se
vztahuje řada lidových pověstí a tra-
dic, zaznamenaných v okolí Rábí.
Charakteristickým rysem rábských
pověstí je snaha o vysvětlení Žižko-
vých úspěchů. Rábí, ač obklopeno
gloriolou nedobytnosti, přece bylo
Žižkou dobyto - dokonce dvakrát.
Tuto těžko pochopitelnou skuteč-
nost lidové podání vysvětlovalo
pokusy o racionální výklad a niko-
liv, což je zvláště zajímavé, zásahem

nadpřirozených sil, běžným u větši-
ny pověstí o dobývání hradů. Ob-
jevuje se v něm motiv toho, že Žižka
dokonale znal situaci na hradě a z ní
pak těžil při obléhání. Pověst vyprá-
ví, že Žižka po vypálení rodného
dvorce Rožmberky se potuloval po
šumavských lesích a byl přijat do
služby na Rábí, kde delší dobu slou-
žil jako panoš. Z té doby prý hrad
dobře znal. Jiná pověst vysvětluje
dobytí hradu husity tím, že se útoč-
níci dostali dovnitř podzemní chod-
bou, vedoucí na Rábí z Práchně. Tak
se prý podařilo ozbrojenému oddílu,
vedenému Žižkou, proniknout na
Rábí, na něž husité zatím jen před-
stírali útok, a překvapit tak posádku.
Podle pověsti se Žižka o podzemní
chodbě dověděl od některých svých
bojovníků, zběhlých poddaných 
z rábských statků. Přesnou polohu
chodby mu pak sdělil ovčák, s nímž
se husité táhnoucí k hradu setkali a
jehož sám Žižka oslovil:"Bratře,
pověz, kudy na Rábí pod zemí?" Tak
se v lidové tradici odráží historická
skutečnost, že Žižka při svých váleč-
ných operacích těžil z dokonalé zna-
losti místních poměrů a z informací
tamního obyvatelstva, které s ním
sympatizovalo. K prvnímu obléhání
Rábí se vztahuje ještě pověst o spále-
ní pokladů uložených na hradě,
která má historický základ. Je to
nepochybně ohlas na biblicky zdů-

vodněné husitské a zvláště táborské
názory na světskou nádheru a
bohatství.
O druhém dobývání hradu (1421)
vyprávějí místní pověsti ve vztahu k
Žižkovu zranění. Při cestě k hradu
potkal prý husitský hejtman ven-
kovskou stařenku, která ho varova-
la: „Vůdče táborů, nechoď proti Rá-
bí, neboť neuzříš zpáteční cesty!“
Okolnosti Žižkova tragického zraně-
ní pak lidové podání líčí v několika
variantách. Podle jednoho vedl Žiž-
ka osobně své bojovníky k útoku, při
němž byl zasažen šípem do oka. Jiná
pověst vypráví, že jednooký hrdina
unaven odpočíval ve stínu staré
hrušně. Střelec z hradu, který se ho
snažil zasáhnout, sice netrefil, ale
střela odrazila třísku z hrušně a
vehnala ji Žižkovi do jediného zdra-
vého oka. Pověsti se rovněž rozchá-
zejí v určení střelce, zda to byl ze-
man Sezema Kocovský z Kocova či
Přibík Kadovský. Jedna varianta
pověsti uvádí ještě jakéhosi kněze
Pavla, největšího prý nepřítele Žiž-
kova, který pobídl mladého zemana
ke střelbě. Rovněž není jednoty v lo-
kalizaci této události. Lidová tradice
ji někdy umisťuje na dnešní první
nádvoří, které tenkrát, na počátku
15. století, bylo ještě mimo areál
hradu, jindy na protilehlé návrší.
Výjev byl později namalován na
bráně nazývané Žižkovou, zboře-
nou roku 1792. K této bráně se váže
pozdější pověst o Žižkově posmrt-
ném působení, o tom, jak se po smrti
mstil. Pověst má reálný základ - při
bourání brány na konci 18. století se
podkopáním zřítil kus zdiva s vy-
obrazenou Žižkovou hlavou a za-
bil sedláka Vondrouška z Budětic.
Všichni v tom viděli projev pomsty
mrtvého Žižky a nikdo prý již oby-
vatele k práci na hradě nedostal. 
Historické pověsti a tradice mohou
být pramenem k objasnění i pocho-
pení názorů a myšlení širokých lido-
vých vrstev na společenské poměry
určité doby i na významné osobnos-
ti. V případě rábských pověstí a tra-
dic lidové podání vychází z historic-
kých základů, když zpracovává sku-
tečné události ze Žižkova života a
obohacuje je o legendární motivy. I
pověsti z Rábí jsou tedy dokladem
životnosti husitských tradic, ucho-
vávaných po generace.

Michal Flegl

Hrad Rábí a Žižka v pověstech
EMAN PRÁVĚ VYDÁVÁ
dotisk žádaného titulu

JOSEF VESELÝ, VĚŘIT A ROZUMĚT
Výběr z teologizujících esejů vý-
razného evangelického teologa.
Autor zasazený v teologii 20. sto-
letí a dobře obeznámený s refor-
mačními důrazy umí vytříbeným
jazykem a s pochopením pro sou-
časného člověka sdělit to, co je na
křesťanství podstatné.
„...křesťanův prvotní zájem leží jinde:
záleží mu především na biblické zvěsti
o ospravedlnění hříšníka z Boží milos-
ti pouhou vírou. Záleží mu na tom,
aby se tato zvěst dostala k dnešní-
mu člověku, jenž je postaven před
velké změny dnešního světa. Kdo mu
může podstatně pomoci v jeho strachu
i v jeho nadějích? Cílem zvěstování
ospravedlnění je svoboda.“
128 str. 13,5*18 cm, brož, 
DPC 144 Kč, při objednávce u na-
kladatele 19% sleva
Novinky zasíláme bez účtování
poštovného.
Objednejte v novém emanském
internetovém obchodě 
http://eman.evangnet.cz 
nebo mailem, 
telefonem (317 722 215) 
či poštou na adrese: Husova 656,
256 01 Benešov
Tituly z našeho nakladatelství
jsou též k dostání v distribuci
Kosmas: 
http://kosmas.cz 
a v knihkupectví Kalich.

SENIORÁT MORAVSKOSLEZSKÝ

Českobratrská církev evangelická
BRUNTÁL Ne 10.00
U potoka 383/34, adm. f. Vlastislav
Stejskal
ČESKÝ TĚŠÍN Ne (polské a c 8.00) čes-
ké 9.00
nám. Dr. M. Luthera 1, f. Marcin Pilch,
f. Štěpám Janča
FRÝDEK – MÍSTEK Ne 9.00
Husova 377, f. Pavel Křivohlavý
HODSLAVICE Ne 9.15
Hodslavice č. 96, f. Lubomír Červen-
ka, f. Mária Jenčová
HRABOVÁ Ne 8.30
Hrabová č. 117, Zábřeh 1, f. Jan Hudec
HRANICE Ne 8.30
Farní 43, f. Pavlína Lukášová
JAVORNÍK U JESENÍKU Ne 9.45
Lidická 162, adm. f. Daniela Havirová
JESENÍK Ne 9.15
Bezručova 7/41, f. Daniela Havirová
KRNOV Ne 9.45
Albrechtická 746/92, j Radovan Ro-
sický, adm. f. Jan Lukáš
NOVÝ JIČÍN Ne 9.00
Janáčkovy sady 184/1, f. Pavel Prejda
ODRY Ne 8.15
1. máje 63, adm. f. František Hruška
OLOMOUC Ne 9.00
Blahoslavova 916/1, f. Jana Rumlová 
OPAVA Ne 9.00
Lidická 747/2, f. Jan Lukáš
ORLOVÁ Ne 9.00
Palackého 787, f. Štěpán Janča
OSTRAVA Ne 9.30 
Husovo nám. 1188/4, f. Aleš Wrana
OSTRAVICE Ne 9.20
Hamrovice 230, f. Pavel Janás
PROSTĚJOV Ne 10.00
U kalicha 2574/1, f. Jan Jun
PŘEROV Ne 10.00
Čapky Drahlovského 912/1, f. Petr
Kulík
SUCHDOL NAD ODROU Ne 10.00
Malá Strana 45, adm. f. Pavel Prejda
ŠENOV U OSTRAVY Ne 9.30
Hasičská 1131, j Štěpán Marosz, adm.
f. Pavel Křivohlavý
ŠTERNBERK Ne 9.30
U horní brány 130/4, f. Vlastislav Stej-
skal
ŠTRAMBERK Ne 9.00
Zauličí 473, f. František Hruška
ŠUMPERK Ne 8.45
Revoluční 1174/8, f. Hana Chroustová
VÍTKOV Ne 9.15
Opavská 116, adm. f. Jan Lukáš
ZÁBŘEH NA MORAVĚ Ne 10.00
U Vodárny 545/2, adm. f. Hana
Chroustová

Církev bratrská – Severní Morava
FRÝDEK – MÍSTEK, Ne 10.45
Jiřího z Poděbrad 260, k Petr Kučera
FRÝDLANT N. O. , Ne 16.00
Padlých hrdinů 1275 (Dům zahrádká-
řů), k. Lubomír Hlavačka
HAVÍŘOV, Ne 9.00
Fryštátská 21, k Martin Grohman
OPAVA, Ne 9.00
Hradecká 50, adm. k. Karel Buba
OSTRAVA, Ne 9.30
tř. 28. října 148, k. Martin Jurčo
OSTRAVA-PORUBA, Ne 16.00
M. Majerové 1733/6 (Středisko AS), 
k. Petr Polách
VELKÁ LHOTA, Ne 9.30
Velká Lhota č.102, k. Radek Palacký
VSETÍN, Ne 9.30
Horní Jasenka 102, k. Josef Fišer
VSETÍN - MAJÁK, Ne 9.00
Smetanova 1484, k. Bedřich Smola
Zlín, Ne 10.45
Okružní 4551/17, k. Pavel Škrobák

Církev bratrská - Těšínsko
ČESKÝ TĚŠÍN, Ne 9.00
Studentská 25, k. Tadeáš Firla
HORNÍ SUCHÁ, Ne 8.45
Těrlická 64/353, adm. k. Tadeáš Firla
HRÁDEK, Ne 9.30
Hrádek č. 74, k. Stanislav Stebel
TŘINEC, Ne 9.30
Dolní Lištná 9, k. Otto Rusnok
TŘINEC – TERASA, Ne 9.30
Chopinova 463, Třinec–Lyžbice, 
k. Slavoj Raszka

Bratrská jednota baptistů
OLOMOUC, Ne 9.30
Klub Sidia, Jeremenkova 36 (u hl. ná-
draží) k. Petr Coufal
OSTRAVA, Ne 9.00
Závoří 101/32, k. Erik Poloha
SUCHDOL NAD ODROU, Ne 10.00
Malá Strana 40, k .Tomáš Mrázek
ŠUMPERK, Ne 9.30
Štefánikova 10, k. Pavel Mrázek
VIKÝŘOVICE, Ne 9.30
Šumperská 272, 
PŘÍBOR, Ne 10.45
nám. S. Freuda 20

Novinky Bohoslužby

FARNÍ SBOR ČCE V PRAZE 1 – NO-
VÉ MĚSTO (KLIMENT) zve srdečně
bývalé klimentské sdružence star-
ší 70 let na setkání v sobotu 16.
dubna ve 14.30 h do sborového
domu v Klimentské 18.

* * *
V neděli 17. 4. 2011 bude církevní
kantor Ladislav Moravetz ve sbo-
ru ČCE v Lysé nad Labem po bo-
hoslužbách povídat o práci na
novém zpěvníku a od 14.00 hodin
přednese varhanní koncert, při
kterém zazní skladby autorů od
renesance až po současnost. 
Srdečně zveme k účasti.

Jiří Šmída
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Pozvánky
OLGA GRUŠINOVÁ
ŽIVOT A SNY ANATOLIJE SUCHANOVA
Podmanivá kniha ruské autorky (1971), žijící
ve Washingtonu, byla na Západě přijata s
velkým nadšením (2005) a je hodnocena jako
mimořádné dílo navazující na nejlepší lite-
rární tradice Ruska. Hlavní postava románu,
v mládí avantgardní malíř a později umělec-
ký kritik, si v sovětském Rusku postupně
vybudoval skvělou kariéru. Přichází však
doba ,perestrojky‘ a nejen vnitřní, ale i vnější
tlaky nutí talentovaného, ale už rezignova-
ného muže, aby promýšlel a revidoval svá
životní rozhodnutí i postoje. Autorka k tomu
zvolila velmi působivou formu: snové obra-
zy minulosti se střídají s přítomností a snovou budoucností. Její kniha je tak
nejen plastickým obrazem vnitřního přerodu ruských intelektuálů po dlouhých
letech totality, ale zároveň nadčasovým podobenstvím o zápasu člověka o vlast-
ní lidství. Vyniká zároveň důvěrnou znalostí ruského i světového malířství, od
ikonografie přes Rubleva až po novodobé umění, zejména surrealismus
(Malevič, Filonov, Chagall, Salvador Dalí a další).
Přeložil Daniel Konrád.
Edice světové prózy Prvotisky, sv. 9, váz., 400 str.
Cena 330 Kč, v Kalichu do 30. 4. 2011 za 264 Kč.



L 24,34-45

„VSTAL PÁN PRÁVĚ... 
a ukázal se Šimonovi!" Ježíšovi si-
rotci vítají noční příchozí jako pro-
měnění. V očích lesk opatrné na-

děje, ta tam je pohřební nálada,
kterou ti dva přispěchali rozptýlit:
„Potkal nás a vtáhl mezi proroky.
Že Boží Služebník odtamtud jinak
dopadnout nemohl. Až když nad
stolem rozlomil chléb, svitlo nám,
ale to už byl pryč...“ A zas, co a jak
kdo viděl a slyšel, mají před očima
onu páteční hrůzu, když vtom: Fi-
lip si oči protírá, „vidíš to, co já?"
šeptá Jakub užaslému Janovi, Ježíš
se postavil uprostřed nich a řekl
jim: „Pokoj vám.“ (L 24,36) Závan
záhrobí? Duch vyvolaný těmi řeč-
mi? Sugesce společné představy a
touhy? „Proč se tak lekáte a myslí-
te na nejhorší?" vlídně protrhl ten
přízrak hrobové ticho...
Lukáš pak přibližuje, jak Vzkří-
šený musel tu čeládku přemlou-
vat, smrtelnými svými zraněními
se prokazovat a přitom je zvykat,
že po dokonání v podobnosti těla
hřícha (Ř 8,3) nezůstává časopros-

torem, který stvořil, určen ani
omezen. Z tečky protivníků dělá
dvojtečku a nejhorší zdaleka ne-
má za sebou. Za průsvitkou ra-
dosti a SLÁVY vzkříšení sálá biči
rozervané tělo na kříži: „Beránek
jako zabitý“ (Zj 5,6). „Ježíš skoná-
vati bude až do konce světa“ (B.
Pascal, Myšlenky, Praha 1937 s.
309). Vehikulum záchrany i včas-
né varování, čeho jsme schopni 
(J 3,14.15). „Skutečná tragédie
spočívá v tom, že obyčejní, nor-
mální, slušní lidé páchají v urči-
tých situacích zvěrstva" (Z. Bau-
man, Modernita a holokaust). Pán
vpravdě z mrtvých vstal, aby to
zvíře v nás zneškodnil (Ř 4,25).
Avšak slepí jedou na červenou a
riskují, že příští globální tsunami
hřícha bude strašlivější těch minu-
lých.

Samuel Jan Hejzlar, 
emeritní kazatel ČCE (Dobříš)

Evangelický
týdeník
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Poselství velikonoční neděle

Během svého života si všiml kříže
každý, i ten, kdo k němu nemá
žádný vztah. Je jedno, zda pro něj
něco znamená, odmítá jej, nebo
mu je protivný. Ono také mít
osobní vztah ke kříži, to není je-
nom tak. Což není něčím jako po-
pravčí špalek a sekyra, gilotina či
šibenice? Nedivme se proto Říma-
nům prvních století našeho leto-
počtu, že je kříž strašil ze spaní, ať
už patřili ke „ctihodné“ vrstvě
společnosti, nebo její spodině. Pře-
ce považovat ukřižovaného otroka
za spasitele lidstva nedává žád-
ný smysl, to by mohlo být nejspíš
zvrhlé a úchylné. A tak v římských
katakombách kolem roku 200 je
možno nalézt posměvačný, ruhač-

ský krucifix. Dokonce starší než
namalovaný a dochovaný od prv-
ních křesťanů. Mělo je to zle tnout,
když možná právě cestou na svou
bohoslužbu uviděli náhle ukřižo-
vaného koně či osla! Křesťané byli

tehdy ovšem ztotožněni spíše s tě-
mi, kteří byli „na odpis". Poníže-
ní, nikoli slavící triumf. 
Co dnes čekáme od Velikonoc?
Něco roztomilého. Velikonočního
zajíčka, vajíčka z 90% čokolády, pi-
kantní pomlázku? Snad i zastave-
ní v kostele. 
Je pozoruhodné, že sám apoštol
Pavel nazval kříž skandálem, k ně-
muž je možno se absurdně při-
znat. Dnes, jako jindy, se jej může
chopit utrhačná karikatura stejně
jako živá víra. Kříž jako symbol
ponížených, opovrhovaných. Těch,
kdo jsou „v autu“ a nejsou nic moc
cool. Protiklad konzumní společ-
nosti. Paradoxně i její naděje.

Jan Kašper

Paradox kříže

Naplnit životem evangelickou faru
v Chrástu a otevřít ji veřejnosti - to je
hlavní smysl projektu "Živá fara
Chrást". Uskutečnit ho pomůže veli-
konoční chrámová sbírka ve sborech
Českobratrské církve evangelické.
Cílem projektu "Živá fara" je vytvo-
ření víceúčelového centra setkávání,
které vznikne rekonstrukcí sborové-
ho domu Českobratrské církve
evangelické (ČCE) v Chrástu u Plz-
ně. Místní evangelíci tak nejen získa-
jí plnohodnotné prostory po život
společenství, ale slibují si od přestav-
by především otevření sboru lidem
v obci a okolí. Po dokončení vznikne
vedle modlitebny komorní prostor,
kde chtějí ve spolupráci s dalšími

partnery vytvořit například klubo-
vnu pro rodiče s dětmi nebo kavár-
ničku pro seniory, pořádat kulturní
akce a vzdělávací kurzy nebo nabí-
zet jednoduché ubytování se záze-
mím pro víkendová nebo prázdni-
nová setkání. 
Stavět začnou Chrástečtí v létě a dílo
by mělo být dokončeno během příš-
tího roku. Na neděli 19. 6. od 14 ho-
din chystají na farské zahradě slav-
nostní zahájení projektu s bohatým
doprovodným programem, v němž
nebudou chybět vystoupení několi-
ka hudebních a divadelních uskupe-
ní nebo koncert skupiny Traband.
Sbírka tzv. Hlavního daru lásky
Jeronymovy jednoty probíhá každo-

ročně na Boží hod velikonoční ve
všech sborech ČCE. Letos jeho vý-
nos podpoří projekt Živá fara Chrást.
Archaický název Jeronymova jedno-
ta označuje zvláštní zařízení ČCE,
jehož posláním je podporovat fi-
nančně obnovu a výstavbu církev-
ních budov.
Kromě Hlavního daru lásky Jerony-
movy jednoty získal už sbor příslib
dalších 750 000 Kč od Pomocného
díla evangelických církví ve Švýcar-
sku (HEKS).

Karel Šimr, 
farář Farního sboru 

ČCE v Chrástu
739 244 774

http://chrast.evangnet.cz

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

AKTUALITA

Velikonoční sbírka pomůže oživit faru v Chrástu

V sobotu se konal v Krupce pochod extremistické DSSS, městem
nepovolený a rozhodnutím soudu umožněný. Bylo přítomno mnoho
policistů, kteří nakonec zasáhli proti modlitebnímu shromáždění,
jeden duchovní byl zraněn a vše proto, aby pochod neonacistů mohl
projít schválenou trasou. Tolik několika větami, více lze nalézt ve
zpravodajstvích.
Na shromáždění v Krupce jsem nebyl, byli tam však bratři a sestry 
z některých církví české ekumeny. Považuji za správné, že zorganizo-
vali modlitební shromáždění na ochranu práv menšin a za pokojné
soužití v naší republice.
Byl jsem překvapen, že Policie ČR proti tomuto shromáždění zasáhla
a podporuji všechny ty, kdo žádají posouzení jejího zásahu nejen 
z hlediska zákonů České republiky, ale též vhodnosti zásahu proti
pokojnému náboženskému shromáždění.
Extremismus a neonacismus zlověstně ovlivňují život společnosti
také tím, na jakých principech utváří vztahy k menšinám, imigrantům
i vůči postiženým. Tyto zlé a nebezpečné trendy mají svůj prostor
také proto, že značná část společnosti zůstává lhostejná a její pasivita
v odporu vůči tomuto zlu je dobrým podhoubím pro jejich zhoubný
vliv.
Událost v Krupce povzbuzuje každého z nás, abychom netolerovali
všechno to, co nemá místa ve společnosti, pokud chce být dobrým
domovem pro všechny a nikoliv jen pro vybrané. Takovým domovem
však naše společnost nebude, pokud jeho základy budou stát na
nenávisti a lživém myšlení.
Uvědomuji si, že soužití s lidmi jiných kultur a jiných pohledů na

Vyjádření 
synodního seniora ČCE 
k událostem v Krupce

Peter Paul Rubens: Vzkříšení

Dokončení na str. 2



2 ET-KJ

Svým členům, čtenářům a přízniv-
cům jsme v čísle, které vyšlo 2. 3.
2011, podávali zprávu, že jsme byli
vyzváni Evangelickou církví meto-
distickou, v jejíž budově Kostnická
jednota sídlila desítky let, abychom
jí uvolnili prostory pro jejich další
aktivity.  
Vyjadřovali jsme, že se tím dostává-
me do složité situace – najít /a za-
platit/ komerční nájem; jinou va-
riantu jsme nenašli, ačkoliv jsme se
pilně dotazovali. Bylo zapotřebí
zredukovat to, co bude potřebí pře-
stěhovat… Nakonec je situace tako-
vá, že jsme již předali největší míst-
nost /kde byl archiv plus stohy nej-
různějších starých tiskovin atd./. A
po několika týdnech nejistoty se
objevila možnost, že bychom mohli
díky vstřícnosti metodistické církve
zůstat sice na stejné adrese, ale v ji-
ném objektu. I když ze tří místností
se musíme vejít do jediné kanceláře,
je to asi to nejlepší řešení. Stěhování
bude sice pouze „přes dvůr", nic-
méně stěhování to bude. Již teď
jsme museli zlikvidovat spoustu
předmětů a zařízení, pro které ne-
budeme míti použití.
Jsme vděčni těm, kteří zareagovali
na naši prosbu o pomoc (mezi jiný-
mi i přibližně 15 dárců, jména ča-
sem zveřejníme).
Podařilo se nám domluvit, že listi-
ny a dokumenty spolku „Kostnická
jednota" budou uloženy v archivu

synodní rady ČCE, kde budou také
lépe spravovány a zpřístupněny.
Stále se ještě průběžně věnujeme
třídění dalších materiálů, které zde
zůstávají, a připravujeme se na čas,
kdy dojde k vlastnímu stěhování.
Doufáme, že nakonec těmito kom-
plikacemi projdeme jako ústředí
občanského sdružení, redakce a ad-
ministrace Evangelického týdeníku
zdárně (i když určité vypětí je patr-
né) a budeme pokračovat ve vydá-
vání Evangelického týdeníku bez
omezení. 
Velice uvítáme, když i nadále pro-
kážete porozumění pro tento nároč-
ný čas našeho působení.
O dalším vývoji zase přineseme
zprávy.

Předsednictvo Kostnické jednoty
- Sdružení evangelických 

křesťanů

* * *

ARCHIVNÍ MATERIÁL KOSTNICKÉ
JEDNOTY ULOŽEN V ÚSTŘEDNÍM
ARCHIVU ČCE

Na základě žádosti Bohumila Kejře,
předsedy Kostnické jednoty, adre-
sované synodní radě ČCE, převzal
dne 23. 3. 2011 Ústřední archiv ČCE
k uložení do svého depozitáře, dal-
šímu zpracování a badatelskému
zpřístupnění archivní materiál Kost-

nické jednoty. Nejstarší dokumenty
převzaté agendy KJ jsou z roku
1905 /Kostnická jednota vznikla 28.
září 1903 a jako spolek se ustavila
roku 1905/, další písemnosti mapu-
jí činnost KJ až do 90. let /20. stol./.
Archivní materiál se týká z větší
části Ústředí KJ v Praze, zčásti také
Místních odborů KJ, České župy KJ
a redakce Kostnic-kých jisker. 
Ke zmíněnému zpracování archiv-
ního materiálu patří uspořádání pí
semností a vytvoření podrobného
soupisu, který bude sloužit jako ar
chivní pomůcka pro orientaci ve
vzniklém archivním fondu, který se
tím stane badatelsky přístupným.
O podrobnějším obsahu archivního
fondu Kostnické jednoty, jeho roz-
sahu a badatelském zpřístupnění
budeme informovat.
Badatelské služby Ústředního ar-
chivu ČCE je možné využít každé
pondělí a středu v době od 9.30 do
16.30 h. K návštěvě badatelny je
nutné se předem objednat – telefo-
nicky nebo e-mailem /archiv@e.cir-
kev.cz; zejfartova@e.cirkev.cz/.
K prezenčnímu studiu badatelů je 
k dispozici také příruční knihovna
archivu.
Další informace o ÚA ČCE nalezne-
te na webových stránkách ČCE
www.e-cirkev.cz

Referentka ústředního archivu:
Vendula Zejfartová

NOVÉ VARHANY V PRAŽSKÉM CHRÁMU U SALVÁTORA

V sobotu 9. dubna 2011 se v pražském evangelickém chrámu u Sal-
vátora (Salvátorská 1, Praha 1) uskutečnil slavnostní zahajovací kon-
cert při příležitosti ukončení rekonstrukce chrámových varhan.
Ve 14.30 hodin se nový nástroj rozezněl a naplnil chrámovou loď
Bachovým Preludiem C dur, kterou zahrál Pavel Černý. Úvodní slovo
pronesl farář salvátorského sboru Pavel Dvořáček. „Nikdo, jak jsme
tady, tu nejsme náhodou. Ale ať už zastupujeme jakýkoli podíl na
tomto společném díle, nechme promluvit právě ty salvátorské varha-
ny,“ řekl na úvod Dvořáček.
Kurátor sboru, Otakar Keller, pak přivítal významné hosty, kterými
byli: Jens Eikaas, velvyslanec Norského království v České republice,
Jiří Besser, ministr kultury České republiky, Dita Fuchsová, zastupu-
jící nadaci Zdeňka Bakaly, Ladislav Mečkovský, zastupující Magistrát
Hlavního města Prahy. Přivítal a pozdravil také všechny zaměstnan-
ce a pracovníky firmy Hermann Eule Orgelbau, která salvátorské
varhany postavila. Otakar Keller v závěru své řeči připomněl, že 
v letošním roce si salvátorský sbor připomíná 400. výročí postavení
salvátorského chrámu.
Ke shromážděným poté promluvil velvyslanec Norského království,
ministr kultury České republiky a zástupce magistrátu Hlavního
města Prahy. Všichni hosté byli za svou pomoc oceněni symbolickou
stříbrnou varhanní píšťalou zasazenou ve dřevě.
Následovala Bachova skladba Ach, was soll ich Sünder machen?, kte-
rou ve čtyřhlasé úpravě zazpíval Salvátorský pěvecký sbor doprová-
zený varhaníkem Lukášem Vendlem.
Josef Beneš, rovněž farář sboru u Salvátora, pak zhodnotil celý pro-
jekt a vyjádřil obdiv k tomuto velkému a významnému dílu, za nějž
poděkoval především Pavlu Janečkovi, který celý projekt rekonstruk-
ce varhan inicioval a řídil.
V krátkém projevu pak vystoupil zástupce firmy Hermann Eule
Orgelbau, pan Jiří Kocourek, a ředitel festivalu Pražské jaro, pan
Roman Bělor. Oba zdůraznili výjimečnost nového nástroje a jeho kva-
litu. Jiří Kocourek poděkoval za možnost postavit zde velké varhany:
„Postavit velké barokní varhany ve stylu vrcholného baroka ve stylu
středního Německa je jedinečná šance, která se vyskytuje v životě
velké varhanní firmy snad jednou, snad dvakrát za půl století," řekl
Kocourek. Roman Bělor dodal: „Uvedením těchto varhan do provozu
se významně mění i mapa koncertních prostor v Praze a nechci mlu-
vit do větru: mohu vás jako ředitel Pražského jara pozvat na koncert
tohoto festivalu, který se tady bude konat přesně za pět neděl.“ 
Na závěr celé slavnosti zazněla slova poslání a požehnání od faráře
Pavla Dvořáčka a Bachova Toccata d moll v podání Pavla Černého.

www.e-cirkev.cz

TEOLOGIE A CÍRKEV
(Do čela bavorských luteránů zvolen Heinrich Bedford-Strohm)
Bezprostředně před volbou nového evangelického zemského biskupa
pro Bavorsko otiskl týdeník Die Zeit (č. 14/2011, s. 64) rozhovor s jed-
ním z kandidátů – jednapadesátiletým teologem z university v Bam-
bergu Heinrichem Bedford-Strohmem. 
Ten se zde nejprve distancuje od praxe, kdy se teologové za každou
cenu vyhýbají používání slova „Bůh“, a všímá si „vnitřní a vnější per-
spektivy“ teologie: „Teologie musí dokázat pochopit, co mají lidé na
mysli, když hovoří o Bohu. Musí však také kriticky zpochybňovat nábo-
ženství. Kritika je velkou službou, kterou může teologie církvi prokázat,
neboť to jí pomáhá pohybovat se a obnovovat se.“ Na otázku, zda víra
činí člověka šťastným, říká: „Ekonomové nedávno prokázali, že nábo-
žensky žijící lidé jsou šťastnější. Unikl by nám však smysl víry, pokud
bychom ji degradovali na recept na štěstí. Víra není zaměřena na uži-
tek ...“ Zdůrazňuje: „Křesťanství je modelem budoucnosti v neposlední
řadě z toho důvodu, že zde může růst pokora.“ Na otázku, zda má
pravdu německá kancléřka Angela Merkelová, když říká, že potřebuje-
me více křesťanství, odpovídá: „Ano, pokud je to křesťanství, které je
kritické a nenechá se stranicky instrumentalizovat. Toho by se právě bis-
kup neměl dopustit.“ Podtrhuje dále, že „církev není spolkovou agen-
turou pro hodnoty“. (Spíše než neměnný „kánon hodnot“ by podle něj
měli křesťané do širší společnosti vnášet určitá „základní zaměření“.)
Na závěr říká: „Bolí mě, když křesťané vystupují z církve. Neboť křes-
ťanská víra je koncipována na společenství ... Přeji si hezké bohoslužby,
ze kterých lidé odcházejí radostní a potěšení. Zde dochází k obnově
každého jednotlivce, ale i společenství. Když jdu do kostela a chci si
něco nechat říci, pak dojde k tomu, že mi něco řečeno bude.“
Rozhovorem v týdeníku Die Zeit prof. Bedford-Strohm nepochybně
„zabodoval“ a byl potom 4. dubna 2011 do čela 2,7 milionu bavorských
luteránů zvolen. Podle komentáře Reinharda Bingenera v deníku
Frankfurter Allgemeine Zeitung zvítězil bamberský teolog nakonec jako
„smějící se třetí“, přičemž hlavní favoritce Susanne Breit-Kesslerové prý
uškodilo to, že „nejenom byla krajně ctižádostivá, ale také jako krajně
ctižádostivá působila“. Mnichovští synodálové tak zjevně nepřitakali
šéfredaktorovi protestantského měsíčníku Chrismon, který si nedávno
vzal na mušku tradiční stereotypy předvádění skromnosti („Vůbec o
tuto funkci nestojím, ale když jinak nedáte …“).
Do úřadu bavorského zemského biskupa má být Heinrich Bedford-
Strohm slavnostně uveden 30. října 2011. V mediálních vystoupeních
těsně po volbě prohlásil za jednu ze svých hlavních priorit rozvíjení
vztahů s katolickou církví.

František Schilla

Z církví doma i ve světě Průběžné informace z ústředí KJ

Ani jediný den v životě člověka není
dnem bez události, ani jeden není
bez zásadního významu, ať zdá se
jakkoliv nudný a prázdný. A nezá-
leží na tom, zda jste švadlena ne-
bo královna, čistič bot nebo filmová
hvězda, uznávaný filozof nebo dítě 
s Downovým syndromem. Protože
každý den ve vašem  životě se najde

příležitost projevit trochu laskavosti
vůči jiným,  ať už jde o vědomý pro-
jev vůle, nebo nevědomý skutek.
Každý sebemenší  laskavý skutek –
dokonce i jen slova naděje, když jsou
zapotřebí, přání k narozeninám,
pochvala, která vyloudí úsměv – se
rozezní ozvěnou na velkou vzdále-
nost a na dlouhou dobu a ovlivní

život lidí, které člověk,  jehož štědrá
duše byla zdrojem té dobré ozvěny,
nezná, laskavost se předává dál a sílí
pokaždé, kdy k ní dojde, dokud se
za několik let někde daleko z prosté
zdvořilosti nestane činem nesobecké
odvahy, 
Stejně tak každá sebemenší podlost,
každý projev nenávisti, každý zlo-
čin, závistivý nebo  hořký skutek,
bez ohledu na jejich nepatrnost,
mohou inspirovat ostatní, a být pro-
to semenem, které nakonec zplodí
špatné ovoce a otráví lidi, s nimiž
jste se nikdy nesetkali a nikdy neset-
káte. Všechny lidské životy jsou tak
dokonale a složitě propleteny – živo-
ty mrtvých, živých i životy příštích
generací -, že osud všech  je osudem
každého jednotlivce a naděje lidstva
spočívá v každém srdci a každém
páru rukou.   
Proto při každém neúspěchu musí-
me znovu usilovat o úspěch, a když
jsme postaveni tváří v tvář konci
jedné věci, musíme z popelu zbudo-
vat něco nového a lepšího, stejně
jako z bolesti a žalu musíme utkat
naději,  protože každý z nás je důle-
žitým vláknem,  na němž závisí
pevnost a skutečné přežití – lidského
gobelínu.
Každá hodina v životě každého 
v sobě zahrnuje často nerozpozna-
telný potenciál ovlivnit svět a velké
dny, po nichž ve své nespokojenosti
tak často toužíme, jsou již tady s ná-
mi. Všechny velké dny a vzrušující
možnosti jsou vždycky již součástí
tohoto památného dne. 
Prosvětlete koutek, kde jste, a rozsví-
títe celý svět.

(Z knihy "Koutkem oka" od Deana
Koontze opsal Miroslav Šlechta)

Nakl.: BB/art s.r.o ; 
www.bbart.cz

e-mail: bbart@bbart.cz

Prozářit dnešní den

život není snadné, jeho budování však je právě tou půdou, ze které
má vzejít něco nového. Ponižování, diskreditace a bezpráví vůči dru-
hým takovou půdou není a nikdy nebude.
Orgány státní a veřejné správy žádám, aby se nezříkaly toho nést při-
jatou odpovědnost v okamžiku, kdy je třeba naplnit elementární
principy jejich poslání – chránit všechny, kdo slouží dobru, a stavět se
do cesty těm, kdo slouží zlu.
Českobratrská církev evangelická, stejně jako velká část křesťanů 
z ekumenického společenství církví, pomáhá různou formou budovat
dobré soužití mezi lidmi a nevyhýbá se hledání pomoci pro dobré
soužití s Romy a k ochraně života menšin. Nedílnou součástí služby
církví je výchova k osobní odpovědnosti a statečnosti právě tehdy,
kdy jde o ochranu toho, co dobrého nám Pán Bůh v druhých lidech
dává.
Doufám, že se politováníhodná událost v Krupce ze závěru minulého
týdne stane výzvou všem uvážlivým a soudným lidem k tomu, aby
nedovolili budovat tuto společnost na ponižování a sociálním vylu-
čování a naopak intenzivněji rozvíjeli to, co můžeme sdílet s druhý-
mi k našemu společnému užitku a prospěchu.
Každého, koho nárůst extremismu v zemi děsí a koho zneklidnil zá-
krok policie v Krupce, prosím, aby se nenechal dohnat k úvahám o
bezmoci nebo odplatě. Existují ještě další cesty, jak proměnit myšlení
i nitro druhých. Takovou cestou je také modlitba. Jsem rád, že na její
význam a roli upozornili ti, kdo se v sobotu postavili do cesty extre-
mistům a kdo se, žel Bohu, setkali s takovou podobou odmítnutí ze
strany státní moci.

Joel Ruml
synodní senior Českobratrské církve evangelické

a předseda Ekumenické rady církví v ČR

Dokončení ze str. 1

Vyjádření 
synodního seniora ČCE 
k událostem v Krupce



Především konstatuji, že jsem za
tyto pořady nesmírně vděčná.
Nedělní přenosy bohoslužeb na
stanici 2 Českého rozhlasu v 9 h
jsou pro starší, dlouhodobě nemoc-
né, či jinak doma vázané poslucha-
če prostě nenahraditelné. Tím více
je pak k politování, když druhé ve-
řejnoprávní medium ČT 2 vysílá
prakticky ve stejnou dobu od 9.30 h
podobný kvalitní pořad Žijeme 
s vírou.
Když si v neděli přivstanete, může-
te na stejném kanálu v 5.30 h sledo-
vat reprízu Uchem jehly a v 6 ho-
din Cesty víry.
Ještě k přenosu bohoslužeb. Úroveň
je v naprosté převaze velmi dobrá.
Zpěv shromáždění a nejrůznějších
skupinek je, žel, dost málo přínosný.
Především proto, že posluchači ne-
vlastní zpěvníky všech křesťan-
ských církví a většině textů písní
shromáždění nerozumí. Je to škoda,
protože písně obsahují důležité po-
selství. Při jednom nedávném pře-
nosu seděl nedaleko mikrofonu
zpěvák s dobrým hlasem i výslov-
ností. Recitovat do melodie text by
nebylo možné? Nadšeně s radostí,
vděčností někdy až dojetím sleduje-
me vystoupení našich dětí a mláde-
že, jejich nasazení a snahu posloužit
při shromážděních zpěvem a hud-
bou. Mikrofon zcela nelítostně od-
halí každou chybičku a opět, jen vý-
jimečně je rozumět. Díky za sna-hu
zařazovat písně, které mají stejné
nápěvy v různých církvích.
Stále ještě vzpomínám na pořad

Paprsky naděje vysílaný Českým
rozhlasem v sobotních podveče-
rech. Byl údajně nahrazen pořadem
s obdobným obsahem zařazeným
do různých vysílacích časů. Pře-
devším prý proto, aby zasáhl více
posluchačů. Od těch dob jsem něco
podobného na Praze 2 slyšela pou-
ze jednou. Pravidelnost a pevný čas
mají určitě své přednosti.
Křesťanský magazín: dokázala jsem
pochopit, že byl v rámci programo-
vých změn přeložen z nedělního
odpoledne na ČT 1 na nedělní pod-
večer na ČT 2. Nemohu se smířit 
s tím, že byl od Nového roku přelo-
žen na sobotu 9.10 h dopoledne!
Od té doby jsem viděla Křesťanský
magazín pouze dvakrát, podruhé
asi jen 10 min (je konec března).
Opakování v pátek v 7 h, či v úterý
v 8 h, kdy potenciální diváci jsou
většinou už v zaměstnání, naprosto
nemohou toto nevhodné zařazení
vyvážit. Křesťanský magazín přece
jen, i když z časových důvodů vel-
mi kuse a stručně, podává proti
ostatním převážně monotematic-
kým pořadům informace o dění 
v církvích. Nemám k dispozici žád-
né statistiky, ale jsem si jista, že
tento pořad převážně sledují ženy.
Která žena, i vyšší věkové katego-
rie, do níž se řadím, má čas si v so-
botu dopoledne v 9 h sednout k te-
levizi, když musí nakoupit, uklidit,
uvařit, vyprat nebo vyžehlit? Tyto
práce nemůže a nechce nechat na
neděli - Bohem oddělený den. Ne-
pochybuji, že lze najít vhodnější

vysílací dobu. Musíme to ovšem
dát, jako poctivě platící diváci,
České televizi zřetelně najevo, nej-
lépe písemně, především vedení
ČT, či přímo Radě pro rozhlasové 
a televizní vysílání.
Cesty víry – osvědčený pořad na-
štěstí zůstal, podobně i Sváteční
slovo.
Vedle občas uveřejňovaných ko-
mentářů k filmům, u nichž větši-
nou nehrozí riziko vysoké návštěv-
nosti z řad čtenářů ET-KJ, by bylo
dobré a záslužné upozorňovat na
pořady i programové změny veřej-
noprávních médií a komentovat je-
jich kvalitu. 
Pořad Uchem jehly na ČT 2 byl 
z počátku bez upoutávek a z pro-
gramového přehledu nebylo mož-
no vyčíst informaci o náplni. Z ná-
zvu jakoby zaznělo i „snáze projde
…“, tedy zkusila jsem. Jedná se o
kvalitní pořad, který by mohl zau-
jmout a oslovit i lidi mimo církev.
Vděčně bych uvítala soustavnější
informace o pořadech s duchovní
tematikou i v jiných než ryze „křes-
ťanských" pořadech. Pomohly by 
k lepší orientaci nás čtenářů a
posluchačů. Vliv médií je nezpo-
chybnitelný, až děsivě. Je proto tře-
ba trvale usilovat o prostor pro
zvěst evangelia a svědecké slovo.
Často si stýskáme, že nás křesťany,
zvláště evangelické, je málo vidět a
slyšet. Je to především naše vina,
neboť pro využití tohoto misijního
pole nic, nebo jen málo děláme.

E. Žárská

3ET-KJ

Několik poznámek ke křesťansky 
zaměřeným pořadům v médiích

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Svatý týden
V období Svatého týdne doprovázíme Krista na jeho cestě utrpení, které
nakonec vede k až k velikonoční radosti. Křesťané jsou spojeni s ukři-
žovaným Kristem, spolu s ním volají k Otci a do jeho rukou svěřují
svůj život i utrpení těch, kdo procházejí zkouškami.

Píseň – In manus tuas, Pater (Otče, do tvých rukou odevzdávám svého
ducha)

hudba: Taizé

Žalm 116, 1-9
Hospodina miluji; on slyší 

můj hlas, moje prosby,
sklonil ke mně ucho.

Po všechny své dny chci k němu volat.
Provazy smrti mě obklopily,

hrůzy hrobu mě přepadly,
úzkost a trápení mě přemohly!

Vzývám však Hospodinovo jméno;
Hospodine, prosím, zachraň mi život!

Hospodin je milostivý, spravedlivý,
náš Bůh se slitovává.

Hospodin je ochráncem nezkušených:
byl jsem vyčerpán, a dopřál mi zvítězit.

Můžeš opět odpočinout, moje duše,
neboť Hospodin se tě zastal.

Ubránils mne před smrtí,
mé oko před slzami,
moje nohy před zvrtnutím.

Před Hospodinem smím dále chodit
na zemi mezi živými.

Čtení: Iz 53, 1-7; Mt 26, 26-29

Píseň

Ticho

Prosby:
Kriste, Spasiteli, tys zemřel jako semeno, které padlo do země. Ve spo-
jení s tebou náš život ponese hojné ovoce.
- Chvála tobě, Pane!
Kriste, tys přijal do krajnosti lidský úděl, jsi blízko všem opuštěným.
- Chvála tobě, Pane!
Ve své  lásce jsi na sebe vzal naše hříchy, ve své nevinnosti jsi podstou-
pil smrt, abys nás ze smrti vysvobodil.
- Chvála tobě, Pane!
Svou láskou jsi přemohl nenávist a smrt a navěky žiješ s Otcem.
- Chvála tobě, Pane!
Ty nám ve své dobrotivosti nasloucháš a přicházíš na pomoc v neštěstí.
Ukaž nám svou  jasnou tvář, a naše srdce se bude radovat.
- Chvála tobě, Pane!

Otče náš

Modlitba:
Ty, Kriste, dáváš vše, svůj život a své odpuštění.
A my ti s dětskou jednoduchostí odpovídáme: ty to víš, Kriste, miluji tě,
možná ne tak, jak bych chtěl, ale miluji tě.
Požehnej nás , Pane Ježíši Kriste, ty, jenž jsi nehrozil, nýbrž odpouštěl
těm, kdo ti ubližovali.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 

e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

S Velikonocemi se pojí jeden z klí-
čových momentů mého zrání. Od-
malička jsem vyrůstal v teologic-
ky střízlivé evangelické církvi.
Vždycky jsem se divil tomu, že co
jsem v ní slyšel, nenalézalo mezi
lidmi větší ohlas. Bylo to přece
racionální a ušlechtilé zároveň.
Určitě v tom byla vyšší kvalita než
v řečech, které jsem slýchal na
ulici. Jako gymnazista jsem však
přece jen na jeden problém nara-
zil. Bylo jím vzkříšení. To prostě
do systému přírodních věd za-
komponovat nešlo. Ještě na teolo-
gické fakultě jsem si lámal hlavu,
jak oddělit Velikonoční neděli od
Velkého pátku a zbavit se tak toho,
co jsem nechápal.
Jsem rád, že se mně to nepodařilo.
Někteří moji spolustudenti a
pozdější faráři to štěstí neměli.
Prostě Velikonoční neděli od Vel-
kého pátku odřízli. Uchovali si tak
punc kritických intelektuálů. Platí
za to ovšem tím, že to pod jejich
kazatelnami příliš životem netepe.
Není se čemu divit. Co se dá kázat,
když nemá farář odvahu říci:
„Kristus vstal z mrtvých.“ Jenom
moralismus. A kdo má chuť po-
slouchat moralistické řeči? Nikdo.
Kde končí křesťanské zvěstování
Velkým pátkem, tam končí i cír-
kev. Výsledky sčítání lidu nám
opět brzy potvrdí, že čím liberál-
nější církev, tím strmější je její pád.
Řešením není začít z pudu sebezá-
chovy horečně vykřikovat věty,
kterým nevěříme. Zavádějící by
bylo rovněž pokoušet se přehlušit,
čemu jsme se naučili v hodinách
přírodopisu, opakováním veliko-

nočních liturgických manter. Pros-
tě se musíme snažit vyjádřit zvěst
o vzkříšení jinak. Nezbavit ji jejího
fascinujícího obsahu, ale inter-
pretovat jej způsobem dnešnímu
člověku přijatelným. Znamená to
uvědomit si, v čem spočívá nej-
hlubší smysl toho, co se onoho
prvního dne po sobotě odehrá-
lo, co chtěli evangelisté naznačit
prázdným hrobem a co Ježíš sdě-
loval všem, s nimiž se před ním
podle nich setkal.
Dnes už je mně to naprosto jasné.
Vzkříšení vyjadřuje, že Ježíšův
život měl smysl. Jeho ukřižování
bylo tragédií. Nikoli však absurd-

ní. Evangelisté nás svým líčením
velikonočních událostí nezavlékají
do nějakých fantasmagorií. Při-
vádějí nás naopak k té nejhlubší
studnici moudrosti. K odhalení, že
život, jako je Ježíšův, má absolutní
hodnotu. I když fyzicky končí, ve
vesmíru po sobě zanechává ne-
smazatelný otisk. Kaifáš, Herodes
ani Pontský Pilát v něm po sobě
nezanechali nic. Zvěst o vzkříše-
ní je ve své iracionalitě vlastně ne-
smírně racionální. Je tím nejmoc-
nějším impulzem pro morální
život.

Emanuel Vejnar

Vzkříšení



Diakonie ČCE a Nadační fond
Diakonie vyhlašují v letošním roce
již podruhé „Velikonoční sbírku soli-
darity zaměstnanců 2011“. Výtěžek
sbírky bude opětovně věnován na
humanitární projekt v etiopském
Bahir Daru, kde se Diakonie podílí
na jednom z tamních významných
programů.
Shromážděný finanční dar bude
věnován na přímou podporu ovdo-
vělých žen v oblasti Bahir Dar, jež se
svými dětmi samy čelí následkům
nemoci HIV/AIDS. Zapojením do
systému humanitární pomoci získa-
jí místní ženy základní obživu a
jejich rodina se dokáže stabilizovat.
Ženy se zároveň po zaučení stávají
terénními sociálními pracovnicemi,
které pomáhají ve svém okolí dalším
obětem pandemie nemoci.
Sbírka je dobrovolná a je realizována
mezi zaměstnanci ve všech středis-
cích a školách Diakonie ČCE. Tuto
zkušenost převzala tuzemská DČCE
z tradice německých a rakouských
kolegů.

Jak může přispět veřejnost?
Sbírka není a priori vyhlášena jako
veřejná, nicméně zapojit se zde
může i sympatizující veřejnost.
Prostředky lze zasílat až do 10. 5.
2011 na konto Nadačního fondu
Diakonie ČCE u LBBW Bank CZ na
číslo účtu: 5045221301/4000, varia-
bilní symbol 100. (Potvrzení o daru
je samozřejmostí.)

Hlavním cílem projektu je poskyt-
nout zdravotní péči, stravu, vzdělá-
ní, oblečení a psychologickou pod-
poru nejvíce potřebným sirotkům v
oblasti tak, aby z nich vyrostli soběs-
tační lidé. Pětiletý projekt pro obdo-
bí 2008 – 2012 probíhá s finanční
podporou Evangelické luterské círk-
ve v SRN, koordinaci projektu přija-
la od r. 2009 Luterská světová fede-
race. Diakonie ČCE se podílí na pro-
jektu úměrně svým možnostem.

Nastínění problému
Regionální stát Amhara patří k ob-
lastem tvrdě zasaženým pandemií
AIDS. Město Bahir Dar je metropolí
regionálního státu, ležící severový-
chodně od hlavního města Addis

Abeba. Podle statistik městského
úřadu zde žije téměř 20 000 sirotků,
z nichž 66 % je úplně osiřelých (tj.
oba rodiče již zemřeli na AIDS).

Očekávaný výsledek projektu
1. 250 dětem – obětem AIDS je po-
skytována nezbytná základní péče
včetně stravy, oblečení, zdravotní
péče a poradenství. 
2. Děti získají přístup k základnímu
vzdělání včetně znalosti prostředí a
výhledu jejich životních perspektiv. 
3. Dětem se dostane nezbytného po-
radenství, "rodičovské" péče a pod-
pory.
4. Dětem a jejich opatrovníkům
(vdovám) se dostane potřebné asi-
stence k získání dovedností pomocí
výučních programů k uplatnění na
trhu práce. 
5. Děti a jejich opatrovníci (vdovy)
jsou začleněni do různých aktivit
vytvářejících finanční příjmy s cí-
lem pomoci jim zajistit trvalý zdroj
obživy. 
6. Redukce šíření HIV / AIDS ná-
kazy.
7. Redukce stigmatu a diskriminace
obětí AIDS.

Diakonie respektuje potřeby jednot-
livců, podporuje rodinné prostředí
se zachovanými vazbami, pomáhá
všem bez ohledu na vyznání!
Sledujte prosíme pravidelně nové
webové stránky Diakonie ČCE. Tě-
šíme se na další spolupráci!
Kontakt: Mgr. Vendula Kodetová,
Public Relations DČCE, m: 739 244
788, e: kodetova@diakoniecce.cz

Velikonoční sbírka solidarity 
směřuje opět do Etiopie Sbor Praha 4 – Jižní Město srdeč-

ně zve na hod beránka ve svém
kostele (Donovalská 2331/53),
který se bude slavit na Zelený
čtvrtek 21. 4. od 18.00 h. Citujeme
z pozvánky: „O tom, jak a proč se
hod beránka slavil, si budeme
nejenom povídat, ale budeme
sami slavit: ochutnávat, co se jed-
lo a pilo (třeba karpas nebo charo-
set či nekvašený chleba), a přitom
poslouchat  zvěst o Boží záchraně
a vyvedení Izraele z Egypta i o
Boží spáse, kterou přinesl Boží
Beránek Kristus..." Přihlášky sbírá
farář Michal Šourek (739 244 681). 
Přihlásit se je možné do naplnění
kapacity (cca 60 míst). 
Příspěvek na pokrytí nákladů
slavnosti dělá cca 100 Kč.

* * *
Zveme na vybrané akce projektu
Svobodně:
* 4. května 2011, 17.00 hodin,
foyer budovy Českého rozhlasu,
Vinohradská 12, Praha - Prezen-
tace knihy „Svobodně!“
Představení publikace a CD „Svobod-
ně!" a setkání veřejnosti s autorským
týmem knihy. 
* 4. května 2011, 19.00 hodin, kos-
tel svaté Ludmily, Náměstí Míru,
Praha 2 - Mše za zesnulé česko-
slovenské pracovníky RFE
Celebruje Mons. Václav Malý, titu-
lární biskup marcelliánský a pomoc-
ný biskup pražský
* 5. května 2011, 9.00 – 16.30 h, Senát
PČR, Valdštejnské nám. 4, Praha 1 -
Konference k 60. výročí zahájení čsl.
vysílání RFE
Celodenní konference mapující nejen
významné okamžiky v minulosti RFE a
osudy předních postav československé
redakce. Součástí konference určené
také studentům a mladé generaci bude i
panelová diskuse za účasti Václava
Havla, Václava Malého, Karla Hvížďa-
ly a Jiřího Stránského.
* 5. května 2011, 18.30 – 19.00 h,
Valdštejnská zahrada, Senát PČR,
Praha 1 - Vernisáž výstavy „Svo-
bodně!"
Zahájení výstavy za účasti osobností
českého politického, kulturního a spo-
lečenského života. Výstavu slavnost-
ně otevře 1. místopředseda Senátu
PČR Přemysl Sobotka.
* 5. května 2011, 19.00 – 20.30 h,
Valdštejnská zahrada, Senát PČR,
Praha 1 - Slavnostní koncert Sym-
fonického orchestru Českého roz-
hlasu
Dirigent Christian Vásquez (Vene-
zuela), sólista Jan Simon (klavír), pro-
gram: George Gerschwin – Rapsodie 
v modrém, Antonín Dvořák – Symfo-
nie č. 9 e-moll, op. 95 „Z Nového
světa“.

SENIORÁT BRNĚNSKÝ

Českobratrská církev evangelická

BOSKOVICE – Ne 9.30 h
Hybešova 9, f. Marek Zikmund
BRNO-HUSOVICE – Ne 9 h
Netušilova 720/26, p. Brno 14, f.
Štěpán Hájek
BRNO-ŽIDENICE – Ne 9 h
Konečného 6/8,  p. Brno 15, f. Pavel
Kašpar, f. Romana Špačková
BRNO I – Ne 8.30 h + 10 h (červenec
– srpen 9 h)
Opletalova 600/6, p. Brno 2, f. Jiří
Gruber, f. Olga Tydlitátová
BRNO II – Ne 9 h
Lidická 719/79, f. Jaroslav Vítek, f.
Ondřej Kolář
BŘECLAV – Ne 8.45 h
nám. Svobody 2056/14, a f. Jarmila
Řezníčková
DAMBOŘICE – Ne 9 h
Dambořice č. 73, f. Jana Gruberová
HERŠPICE – Ne 9.30 h
Heršpice č. 117, p. Slavkov, f. Jar-
mila Řezníčková
HRABĚTICE – Ne a c 9 h
Šanovská 304, a f. Ondřej Titěra
HUSTOPEČE U BRNA – Ne 10 h
Masarykovo nám. 390/4, a f. Ond-
řej Macek
KLOBOUKY U BRNA – Ne 9,30 h
Brněnská 30/218, f. Luděk Korpa
MIROSLAV – Ne 8,30 h a 19 h
Husova 67/44, f. Ondřej Titěra
MORAVSKÁ TŘEBOVÁ – Ne 9 h
Svitavská 961/40, f. Alois Němec
NIKOLČICE – Ne 8.15 h
Nikolčice č. 70, a f. Luděk Korpa
NOSISLAV – Ne 9 h (nešpor-zima 14
h, léto 18 h)
Masarykova 156, f. Ondřej Macek
OLEŠNICE NA MORAVĚ – Ne 9 h
Rovečínská 131, f. Olga Smrčková
PROSETÍN U BYSTŘICE N. PERNŠTEJNEM
– Ne 9.30 h
Prosetín č. 44, f. Jaroslav Coufal
ROVEČNÉ – Ne 9,30 h
Rovečné č. 174, f. Ondřej Ruml
SILŮVKY U BRNA – Ne 8,30 h
Kopaninky 184, f. Martina Kadle-
cová
SVITAVY – Ne 9.30 h
Poličská 3, f. Filip Keller
VANOVICE – Ne 9 h
Vanovice č. 60, f. Pavel Freitinger, f.
Lenka Freitingerová
VESELÍ – Ne 9 h
Veselí č. 21, p. Rovečné, a f. Ondřej
Ruml, j Martin Litomiský
ZNOJMO – Ne 10 h
Rudoleckého 928/15, f. Jana Špina-
rová

Církev bratrská

BRNO BETANIE – Ne 10.30 h
Kamenná 1, a k. Jiří Lukl, 2.k. Aleš
Kratochvíl
BRNO KOUNICOVA – Ne 9 h
Kounicova 15, k. Jan Asszonyi, 2.k.
Jakub Škarvan
BRNO KRÁLOVOPOLSKÁ – Ne 10 h
Královopolská 810/74, Brno Žabo-
vřesky, k. David Kubíček
KYJOV – Ne 9.30 h
Urbanova 716, k. Mirko Tichý
LETOVICE – Ne 9 h
Okružní 13, k. Zbigniew Lipus
TŘEBÍČ – Ne 9.30 h
Kpt. Jaroše 638/7, k. Karel Šustek

Evangelická církev metodistická

ARCHA BRNO – BYSTRC -  Ne 9 h
Lýskova ul., f.Jana Křížová

Bratrská jednota baptistů

BLANSKO – Ne 9 h
Svatopluka Čecha 11, k. Michal
Petratur
BRNO – Ne 9 h
Smetanova 20, k. Pavel Coufal

Bohoslužby
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Pozvánky

Výstava „Svobodně! 
1951 – 2011 60 let RFE“

6. května – 17. června 2011 
Valdštejnská zahrada, Senát PČR

Výstava připravovaná do prostor Valdštejnské zahrady představí
významné osobnosti Rádia Svobodná Evropa, jejich myšlenky a
komentáře.  Historický kontext bude sice jejím logickým rámcem,
nicméně důraz výstavy bude více než na chronologický přehled dějin
československého vysílání položen na vizualizaci tématu, vystižení
emotivní roviny a atmosféry tohoto šedesátiletého období.
Z osobností Rádia Svobodná Evropa budou zastoupeni např.
Ferdinand Peroutka, Pavel Tigrid, Jan Stránský, Julius Firt, Michal
Múdrý, Karel Belák-Berger, Jiří Kovtun a další. Na více než třiceti vel-
koformátových panelech expozice bude představen bohatý fotogra-
fický materiál dokumentující šest dekád dějin Rádia Svobodná
Evropa. 

Záštita: MUDr. Přemysl Sobotka, 1. místopředseda Senátu PČR



HOSPODIN SE SMILUJE
Ezechiel 34,1–13.31

Viděl jsem film Obřad. Když
odhlédnu od hodnocení jeho
kvality, oslovila mě postava otce
Lucase, exorcisty. Ten svoje po-
slání změnil na čistou profesio-
nalitu, až se dostal zcela do moci
satana a místo toho, aby pomá-
hal, škodil.
O tomto mluví i Ezechiel. O
zlých vůdcích, kteří se již zajíma-
jí jen o sebe, svoji kariéru, jsou
nemilosrdní, lhostejní a bezcitní.
Pán jim bere právo starat se dále
o ovce, ujímá se jich on sám a
ustanovuje nad nimi svého Pas-
týře, Ježíše Krista. On je ten dob-
rý pastýř, který zná své ovce a

pokládá svůj život za ně. Jeho
ovce slyší jeho hlas a následu-
jí jej. 
Kdo jsem já? Jsem tou dobrou
ovcí, která přijímá péči Dobrého
pastýře? Nedělám druhým zle?
A jako kazatel, vůdce, neztrácím
své poslání? 
Díky tobě, Pane, za tvé slovo,
které tvrdě napomíná, ale i laska-
vě potěšuje. Odpusť, když jsem
hledal svůj vlastní prospěch a
nikoliv to, co je potřebné, tvé krá-
lovství zde na zemi i v nebi.

Daniel Jurčo, 
kazatel CB Ostrava

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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Poselství k neděli Misericordias Domini

Již na počátku křesťanské církve
musel apoštol Pavel utěšovat bra-
try v tesalonickém sboru (1Te
4,13nn), jimž někdo z jejich blíz-
kých zemřel. Ti bratři uslyšeli z
apoštolových úst radostnou novi-
nu, evangelium, že Ježíš Kristus za
ně zemřel a z mrtvých vstal.
Rozuměli tomu tak, že smrt pře-
stala vládnout a všichni, kdo věří
v Ježíše Krista Pána a očekávají
jeho vítězný příchod z nebe, neo-
kusí smrti, ale živí vstoupí se
svým Pánem do nebe, do nového
života. Tyto představy nemusel
apoštol příliš korigovat, jen zdů-
raznil, že zemřelí o nic nepřijdou,
Bůh je přivede spolu s Ježíšem
jako první. Chtěl, aby věděli, že
smrt nezvítězí, musí kapitulovat,
odejde s prázdnou, nemůže vás
uvěznit. Živí nebo mrtví patříte
Bohu. Brzy se v církvi prosadilo
vědomí, že všichni musíme ze-
mřít, abychom mohli s Kristem
vstoupit do věčného života.
Vzkříšení a nový život s Kristem je
poslední etapa všemocné lásky
Stvořitele k člověku. Ta se, člově-
če, o tebe postarala dřív, než ses
jako embryo objevil lékaři na jeho
ultrazvuku a porodníkovi v ru-
kou, ba dokonce ještě dřív: Bůh tě
měl v mysli, chtěl, abys byl. Jen si
to přečti v žalmu 139, kde se dovíš,
že ještě než tě Bůh ztvárnil v mat-
čině těle, jeho oči tě viděly už 
v těch dnech, z nichž ani jeden
nebyl na obzoru. A ty bys měl věřit
těm, kdo mluví o tvém bytí jako o
nahodilosti, za níž není žádný
úmysl, žádná cena, skoro nic, jen
jepičí život? A hodnota? - prach a
popel. Nevěř těm, kdo tě jako bez-
cenného odevzdávají smrti do
chřtánu a odpočinutí ti chystají 
v studeném hrobě.
Bůh ti chystá příbytek u sebe. Tvo-
je hodnota není ani v tvém mozku,
ani v šikovných českých rukou,
není v žádných tvých vlastnostech

ostatních, snad ve svědomí; nikoli,
je v tom, že jsi vyšel z Božích ru-
kou, že tě Bůh oslovil a poslal,
abys byl jeho a chodil podle jeho
vůle. Ani nevíme, kdy přesně, ale
během tvého mladého života se
tvůj obyčejný, tělesný, biologic-
ký život stával lidským životem, 
v němž se nyní odehrává tvůj pří-
běh s Bohem. Tento příběh je vlast-
ním smyslem tvé existence. Vklad
Boží lásky, slovo, jímž s tebou
mluví a jedná, dává tvému životu
důstojnost a podíl na Božím živo-
tě. Žalmista (Ž 17,8) se o tuto dů-
stojnost přihlásil a prosil Boha:
"Ochraňuj mě jako zřítelnici oka."
A Hospodin sám přichází s ujiště-
ním, že neobyčejně citlivě ochra-
ňuje svůj lid: "Kdo se vás dotkne,
dotkne se zřítelnice mého oka" (Za
2,12), Ani smrt, ten poslední náš
nepřítel, se neodváží provokovat
Boha na tak citlivém místě a odní-
ti mu ty, kdo jsou od počátku jeho.
Boží moc a autorita musela zůstat
nedotčena.

Ti, kdo jsou od počátku jeho,
zůstanou jeho, když dospějí na
konec svého pozemského putová-
ní. Právě tam čekáme, že Bůh svou
mocí a autoritou zasáhne k naší
záchraně a už nás nikdy neopustí:
"Jsem vaše pomoc, když jste zele-
ní, ale i když jste šedí a suší, nesu
vás ve své duši" (M. Balabán). Už
ve zprávě o stvoření je k vidění
zvláštní důstojnost člověka. Na
rozdíl od všeho ostatního stvoření
Bůh jej oslovuje "ty!" (Gn 2,16) a
vede s ním rozhovor. Tak mu
daruje sebevědomí a ukládá odpo-
vědnost. Marně bude pak člověk
svou vinu nazývat osudem. Stal se
hříšníkem. Zvolil si smrt (Gn 2,17).
Neuposlechnutím těchto dvou
krátkých vět vyhlásil Bohu nepo-
slušnost a vzpouru. Nebylo to po-
prvé. Teď už člověk sám si řekl:
"Jsem zapuzen, nechceš mě už
vidět" (Jon 2,5). A Bůh místo aby
definitivně s člověkem skončil,
poslal mu k záchraně svého Syna,

Abyste se nermoutili

Krátce před Velikonocemi vyšla
Bible v překladu Slovo na cestu. Po
úspěšném vydání textu Nového
zákona, v listopadu loňského roku,
nyní přichází celý biblický text –
opět v nadčasové, dvoubarevné gra-
fické úpravě s kresbami Annie
Vallotonové.
Slovo na cestu (SNC) je čtivý, jasný a
srozumitelný překlad Bible. Převádí
do současné moderní češtiny teolo-
gické výrazy a formulace, které
mohou být dnešnímu člověku vzdá-
lené. Pomáhá tak čtenáři pochopit
myšlenky a smysl původního biblic-
kého textu.
Velkou oblibu si získal nejen mezi
začínajícími, ale i zkušenými čtenáři

Bible. Ti oceňují, že mohou lépe číst
i delší oddíly najednou a objevovat
tak nové souvislosti. SNC je českou
obdobou populárních překladů The
Living Bible a Hoffnung für alle, pří-
padně Good News Bible nebo Gute
Nachricht Bibel.
Revidovaný text Nového zákona
vyšel v roce 2000. Překlad Starého
zákona vycházel postupně v edici
„Průvodce životem" spolu s výkla-
dovými poznámkami k biblickému
textu. Překlad celé Bible v jednom
svazku vychází až nyní v nové
moderní grafické úpravě včetně svě-
tově proslulých ilustrací od Annie
Vallotonové.

Mgr. Martina Belatková

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Dokončení na str. 2

AKTUALITA

Slovo na cestu – Bible s ilustracemi

K napadení bohoslužebného shromáždění došlo policií našeho státu.
Evangelický týdeník přinesl prohlášení Joele Rumla, synodního senio-
ra Českobratrské církve evangelické, předsedy Ekumenické rady církví
v ČR. Čtenáři nemuseli být seznámeni s tím, co se dle dostupných pra-
menů událo. Připomeňme proto věcně, oč zhruba šlo. „Dělnická strana
sociální spravedlnosti" plánuje celkem 5 pochodů Krupkou. Městem by
měl projít průvod 2., 9., 16., 23. a 30. dubna. DSSS chce tak údajně při-
pomenout případ Roma, který v Krupce brutálně zbil chlapce a soud mu
pak původně desetiletý trest od ústeckého krajského soudu snížil na
polovinu. Dva mladí Romové zaútočili 29. dubna 2010 odpoledne, když
se dvanáctiletý Patrik z dětského domova v Duchcově vydal do Ústí nad
Labem navštívit matku. Soudkyně Kamila Elsnicová o obžalovaném
romském mladíkovi, který má IQ jen 41, prohlásila: "Nebylo to jen mlá-
cení. Útok byl otřesný, odporný, cynický. Bylo to lynčování, mučení, ze
kterého měli zábavu, smáli se, když říkali, že ho můžou zabít. Před sou-
dem stojí imbecil, který neváhá použít síly. Ale i imbecilovi musí být
jasné, že takový útok na kluka, který má 35 kilogramů, může způsobit
smrt." 
Je zřejmé, že se v Krupce, jak se často děje, vyhrotily ve střetu dvě sesku-
pení. Extrémně pravicových z DSS a anarchistických aktivistů. Je to
jeden z nemnoha případů, kdy do sporu vstoupili dosud nezúčastnění
občané, nenáležející k ani jedné ze jmenovaných front.
Údajně přes tisíc policistů 9. dubna ve městě Krupka u Ústí n. L. násil-
ně rozehnalo obušky, dělobuchy a koňmi náboženské shromáždění 
s ekumenickou bohoslužbou, aby umožnilo pochod neonacistické Děl-
nické strany romským sídlištěm. Cílem útoku byl řeckokatolický kněz
Mgr. Ludvík Šťastný (58) z Předlic, farář Českobratrské církve evange-
lické Mgr. Pavel Šindler a na dvě stovky účastníků bohoslužby, z nichž
někteří byli zraněni. 
Při zásahu byly použity taktické dělobuchy, obušky, speciální jednotky
pořádkové policie (takzvaní těžkooděnci) včetně obrněné jízdní policie
a vrtulníku. Podle faráře Šťastného policie svým zásahem proti nábo-
ženskému shromáždění závažným způsobem porušila základní ústavní
práva přítomných občanů. Organizátoři shromáždění proto zvažují
podání správní žaloby na Policii České republiky. Policie nereflektova-
la naléhání organizátorů bohoslužby, aby zajistila ochranu účastníků
shromáždění. Naopak použila proti účastníkům shromáždění „donuco-
vací prostředky", aby zajistila postup davu Dělnické strany sociální
spravedlnosti a jejich sympatizantů do ulic sídliště, kde žijí převážně
příslušníci místní romské komunity.
Na základě dostupných zpráv je nepochopitelné, že Policie ČR neizo-
lovala probíhající bohoslužbu, jak se dálo v jiných případech, a ne-
vedla povolenou demonstraci odklonem od ní nechránila její účastní-
ky a naopak je napadla brutální silou. Zdá se, že citlivěji se policie
chová již i ke zdivočelým fotbalovým fanouškům. Jistě budeme čekat,
jak, a zda vůbec se na jeho apel vyjádří zodpovědní pracovníci Policie
ČR. Již ne ministr Radek John, nýbrž Jan Kubice. Přivítáme také ohlas
přímých účastníků události.

S použitím výběru zpráv a komentářů 
Jan Kašper 

Nevybíravý zásah policie
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„Ale Ježíš znovu vykřikl 
mocným hlasem a skonal. 
A hle, chrámová opona se

roztrhla v půli odshora až dolů, 
země se zatřásla, skály pukaly…“

(Mt 27,50)

V Japonsku dobře vědí, jakou sílu
mohou mít zemětřesení. Jsou na ně
připraveni snad jako nikdo na svě-
tě. Statika budov, bezpečnostní
systém, záchranáři. Když to nasta-
ne, musí vše dobře fungovat a ne-
připouštět si nejistotu z chvějící se
země a padajících věcí, kusů bu-
dov apod. Zemětřesení může ale
mít vedlejší efekty přinášející mno-
hem závažnější až katastrofální
důsledky. Vlny tsunami. Jedny ta-
kové dorazily letos k břehům vý-
chodního pobřeží Japonska a zava-
lily vše, co jim stálo v cestě. Vedlejší
efekty, na které se ne vždy dá pře-
dem připravit. V elektrárně Fuku-
šima s takovou nepočítali.
Jakou sílu může mít zemětřesení 
v nás, v naší mysli, duši a srdci?
Zpráva o nemoci, nepříjemné až
hrozivé prozření jak je to vlastně ve
skutečnosti s námi, s partnerem (tře-
ba i celoživotním), prohra v tom, do
čeho celý život investujeme čas, síly
a naděje… Když taková zemětřese-
ní přijdou, snažíme se je řešit a situ-
aci ustát, zvládat, nepřipouštíme si
nejistotu z chvění toho, co se zdálo
být dosud pevné. Avšak vnitřní ze-
mětřesení nejenže mohou, ba jistě
mají vždy vedlejší efekty, které jsou
mnohdy ještě závažnější. Čekáme je
o to méně, protože nejsou označe-
nou a pojmenovanou hrozbou. Při-
cházejí nepozorovaně a třeba s ča-
sovým odstupem. Těžko se před-
pokládají, neboť sami sebe zpravi-

dla poznáváme nejlépe právě až
tehdy, když nastanou: zahořklost,
únava, vyprázdnění, hledání viní-
ků v druhých, sebeobviňování, ne-
trpělivost, nízké sebevědomí. Jakou
podobu mohou mít takové násled-
né vlny dnes nebo zítra, pozítří, po
letech? Koho dalšího kromě nás a
skrze nás mohou ještě zaplavit?
Zlo, kterému biblický jazyk říká
hřích, nemá jen jednorázový úči-
nek, který by bylo možné smazat
kdesi ve zpovědnici. Je to nerozple-
titelný uzel vnitřních tlaků a sil.
Dokáže člověka zavalit, pohltit. Má
velkou moc a nespěchá se svými
účinky. Až třeba časem člověk ztra-
tí ponětí o tom, kdo je, proč na zemi
žije a kam se poděl ten, který mu
život vdechl.
Postní a velikonoční čas připomíná
zprávu, že prolitá „krev beránko-
va", Ježíšova smrt na kříži, dává
moc vítězit nad důsledky hříchu i
jeho následnými „vlnami". Neúčin-
kuje snad tak jednoduše a rychle
jako aspirin. Mnohem více je du-
chovní cestou, která člověka v dlou-
hodobém horizontu učí z této oběti
přijímat odpuštění, usmíření, trpěli-
vost se sebou samým, pochopení se
slabostmi druhých a vede k vnitřní
radosti. Dává svobodu. Přesto ni-
kdy předem nemůžeme přesně říci,
v čem zpráva o Kristově kříži a
prázdném hrobu pomáhá. To mů-
žeme poznat až ve chvíli, kdy s tou-
to zprávou budeme žít a z ní čerpat
své vnitřní síly. Na této cestě, cestě
uzdravování, se nabízejí možnosti,
jak s těmi vlnami, co se na nás neče-
kaně obořily, pracovat, jak je zadr-
žovat a pohlcovat. Cesta modlitby
má podobný cíl jako tradiční japon-
ské malířství a „cesta písma" (kali-

grafie). Soustředit se na své nitro,
volně vést čáry. Jde o upřímnost.
Ani v modlitbě ani v malbě není
prostor na gumování, přepisování,
opravování. Výsledek je takový,
jací jsme my. A výsledkem může
být třeba obraz jeruzalémské chrá-
mové opony, která se roztrhla bě-
hem zemětřesení bezprostředně po
Ježíšově smrti.
I v hodině Ježíšovy smrti se chvěje
země na znamení Božího utrpení,
na znamení jeho sounáležitosti 
s trpícími i s člověkem pohlceným
hříchem. Toto zemětřesení, ale pře-
kvapivě neničí města a nemaří ži-
voty, ale „jen" roztrhne oponu v je-
ruzalémském chrámu v půli. Tam
za oponu se smírčí obětí mohl dříve
vstoupit jen velekněz. Opona je pře-
tržena, před Boha může se svými
modlitbami a pokáním předstoupit
každý bez překážek a omezení. A
není třeba další obětní krve. Své
doufání a svou naději smíme do
Hospodina vložit přímo, bez pro-
středníků, kněží, velekněží. Od to-
hoto zemětřesení, od Kristova kří-
že, se šíří, milý čtenáři, vlna, která
jde proti vlnám, které ničí. A my
smíme věřit, že má větší moc. A
když zrovna nenapravuje, tak ales-
poň zmírňuje. Někdy je to víc, než
se na první pohled zdá.
„Pane, prosíme za všechny, které
postihlo zemětřesení přírodní i to
vnitřní, za ty, kteří byli zaplaveni
vlnami tsunami i vlnami hříchu.
Prosíme, veď nás cestou kříže, ces-
tou odpuštění, usmíření, cestou
upřímné modlitby… Amen."
Velikonoční dopis 
sboru ČCE v Horní Krupé, 

David Šorm

RIBSTON HALL HIGH SCHOOL V EVANGELICKÉM KOSTELE

Druhou dubnovou sobotu navštívil město Lysá nad Labem soubor Ribston
Hall High School z města Gloucester z Velké Británie. Na čtyřicet studentů
ve věku 11-18 let si pro své české turné připravilo velmi zajímavý repertoár
od světové klasiky až po soudobou hudbu. Vedle děl Beethovenových a dal-
ších světových mistrů předvedli mladí účinkující zaplněnému evangelické-
mu kostelu například i skladbu od Eltona Johna. Koncert byl propojením
vokálních skladeb a hudby orchestrální. Ačkoli hra na hudební nástroje
nebyla vždy stoprocentní, koncert začínajících hudebníků publikum zaujal,
což náležitě ocenilo dlouhým potleskem, po kterém přišel i přídavek. Kon-
cert uspořádal ve spolupráci s městem sbor Českobratrské církve evange-
lické. I když britští studenti pobyli v Lysé jen několik hodin, určitě si rádi
vzpomenou nejen na samotné vystoupení, ale i na skvělé zázemí, které jim
připravili manželé Vejnarovi spolu se členy zdejšího sboru, a na milé přijetí
starostou města, panem Mgr. Jiřím Havelkou.

(jzk)

U BRANKY SE O VELIKONOCÍCH OPĚT ČETLA BIBLE

Na Velký pátek 22.dubna proběhl v Plzni U Branky již 3. ročník Veřejného
čtení Bible. Čtení zahájil ve 12 hodin plzeňský biskup František Radkov-
ský, který předal štafetu bývalému primátorovi prof. Zdeňku Mračkovi a
ten pak dalším a dalším téměř 150 čtenářům. O mikrofon se zde střídaly
osobnosti mediálně známé s těmi, kteří jsou raději v ústraní, malé děti 
s důchodci a lidmi nejrůznějších profesí. Bible tak svedla dohromady pest-
rou společnost a přivedla účastníky k diskusi nad tématy, na která se nám
žel mnohdy nedostává času. Jeden ze čtenářů charakterizoval do kroniky
toto setkání jako „úžasný biblický hydepark“.
Zpestřením letošního ročníku bylo čtení Bible v cizích jazycích. Čtenáři 
z různých konců světa přinesli Bible ve své mateřštině a vedle ruštiny,
němčiny a angličtiny zněla Bible i v jazycích pro našince velmi exotických
– mongolštině, hindštině, jazyce malejala a dalších. Bylo také možné na-
hlédnout do cizojazyčných textů a seznámit se s biblickým textem v růz-
ných typech písma. Pochopitelně si účastníci mohli prohlédnout i texty 
v řečtině a hebrejštině – jazycích, ve kterých byla Bible sepsána.
Pořadatelé ukončili Veřejné čtení Bible ve 22 hodin a odnášejí si celou řadu
postřehů a podnětů, které dávají naději, nejen že se v příštím roce opět při
čtení Bible U Branky potkáme, ale že příští ročník bude zase o něco zajíma-
vější a pestřejší. Veřejné čtení Bible nyní vystřídá další akce pořádaná círk-
vemi. Bude to Noc kostelů 27. května. Ta je jakýmsi protějškem právě ukon-
čeného čtení. Smyslem nebude vyjít s Biblí do ulic a představit ji v netradič-
ním prostředí, ale naopak představit veřejnosti tradiční křesťanské prostře-
dí – kostely. Zájemci si budou moci prohlédnout církevní prostory a i letos
pro ně bude připraven velmi pestrý program.

Ing. Radomír Škaloud, lasport@volny.cz, 608 703 331
Mgr. Filip Jandovský, filip_jandovsky@hotmail.com, 774 647 550

OCHRANOVSKÝ SENIORÁT PŘI ČCE

Po rozdělení v Jednotě bratrské v letech 1998-1999 se její část připojila 
k Českobratrské církvi evangelické jako Ochranovský seniorát při ČCE.
Výbor světové Unitas fratrum (Jednoty bratrské) vrátil na podzim 2010
české provincii plná práva a předpokládal, že budou hledány možnosti
k částečnému usmíření.
Dosud však nedošlo ani k jednání o částečném usmíření a nápravě škod.
Navíc na webových stránkách Jednoty bratrské byla  instalována sekce:
Vyrovnání se s minulostí. Tam Úzká rada podává zcela zkreslené a ne-
pravdivé informace, dokonce nám podsouvá dokumenty, které nejsou 
z naší „dílny". Vidíme to jako veřejné znovuotevření celého konfliktu. 
Předkládáme vám proto své prohlášení ke konsekraci biskupů.

Prohlášení
Dne 28. března 2011 proběhla v Liberci konsekrace biskupů České pro-
vincie Jednoty bratrské v ČR. Biskupský úřad v rámci světové Jednoty
bratrské (Unitas fratrum) je předně úřadem pastýřským a teologickým.
Jako zástupci Ochranovského seniorátu při Českobratrské církvi evan-
gelické (Český distrikt Unitas fratrum) vyjadřujeme přesvědčení, že
nově konsekrovaní biskupové nesplňují ani morálně, ani teologicky
předpoklady pro tento úřad. Proto našimi biskupy být nemohou.

Seniorátní výbor Ochranovského seniorátu při ČCE,
kazatelky a kazatelé

Z církví doma i ve světě Země se zatřásla, skály pukaly

jenž dal svůj život za život lidí.
Sebe, celou svou vážnost dal na
váhu. Ke všem vkladům přiložil
do údělu člověka sám sebe. Tak
nejedná soudce, tak nejedná roz-
vaha ani rozum, ale ta největší
moc, láska.
To si připomínáme, aby se nám
zjevilo před očima, že smrt už ne-
může vůči nám vznést žádný ná-
rok. Jestliže straší člověka, že ho
připraví o vše, je to divadlo, šalba

a klam. Díky Bohu se učíme věřit a
vědět, co smrt může a nemůže.
Apoštolovi bylo zjeveno, že smrt
nás nemůže zbavit naší identity,
která záleží v tom, že Bůh začal 
s člověkem mluvit tak, že jej oslo-
vil jménem a to jméno zapsal do
knihy života. Smrt nemůže tento
rozhovor s Bohem přerušit. To by
přece nebyl Bůh, kdyby mu smrt
zmařila jeho plán s člověkem a do-
volila mu jen to, aby u hrobu pla-
kal s pozůstalými. 

Naše jméno i to slovo, jímž nás
Bůh povolal k poslušnosti a věr-
nosti, zase se ozve, až překročíme
ten poslední práh k dalším, no-
vým prostorům a příběh bude
pokračovat za nových okolností.
Naše slabost bude proměněna 
v sílu a naše přirozené tělo v tělo
duchovní (1 K 15 - čtěte to v této
velké slavné kapitole). Za hranicí
smrti poznáme, že tam platí to
Slovo, které jsme slyšeli na zemi.
Že tam vládne ten Bůh, který se
mnou jednal v životě na zemi, a že
tedy jsem to já, kterého Bůh svým
Slovem vedl na zemi, a jak jsem
byl nepozorný. A nejen já, jsou tu
se mnou ti, s kterými jsem se sžil
ve své rodině a ovšem ti, s nimiž
jsem se potkával v Božím shro-
máždění a s nimiž jsem jedl a pil
ze stolu Páně.
Až se otevře tajemství smrti a
života po smrti, ukáže se, jak pří-
zemně, povrchně a chudě jsme
mluvili o budoucnosti, kterou
nám Bůh připravil. Myslím, že se
budeme stydět, jak málo jsme věři-
li zaslíbením evangelia, o nichž
nám kázali proroci, Pán Ježíš, jeho
apoštolové a kazatelé. Toto evan-
gelium bude Bůh korunovat slovy
a nepředstavitelnými dary. Ač
milujeme tento život, nedáme si
ukrást Boží budoucnost, která bu-
de podle Božího úsudku lepší než
cokoli zdejšího. Těmi slovy se po-
těšujme.

Josef Veselý

Abyste se nermoutili
Dokončení ze str. 1

Tento syn bratrsko-reformovaného bis-
kupa Petra Figula a Alžběty rozené
Komenské působil po studiích v Lešně a
ve Frankfurtu nad Odrou a po svých
pedagogicko-studijních cestách v Ang-
lii a Holandsku jako kazatel v Mag-
deburku, Lešně, Královci a Berlíně na
dvoře krále Fridricha I. R. 1699 jej otec
vysvětil na seniora pro Velkopolsko a
/Východní/ Prusko. Později se stal čle-
nem konsistoře a církevním radou. Jako
významný myslitel a vědec obdržel
doktorát univerzity v Oxfordu a stal se
spoluzakladatelem a předsedou Pruské
společnosti /akademie/ věd. R. 1735 vy-
světil za ochranovského biskupa Mo-
ravana Davida Nitschmanna a r. 1737
hraběte N. L. Zinzendorfa. S podporou
krále a ve spolupráci s G.W. Leibnizem
usiloval o spojení protestantských círk-

ví, o čemž svědčí jeho spisy: Návrh na
zavedení biskupského zřízení v Prusku,
Cesta k pokoji, Historie Sandoměřského
konsensu a Stručné zachycení shody a
rozdílů mezi protestanty. Přeložil také
několik knih postihujících náboženský
vývoj v Anglii. Vydal i Hebrejskou
bibli, Malý židovský katechismus a Tal-
mud.
V duchovenské činnosti, unionistic-
kých snahách, vědecké a pedagogické
práci a péči o emigranty navázal na
svého děda Jana Amose Komenského a
vysvěcením ochranovských biskupů
vytvořil pojítko mezi starou a obnove-
nou Jednotou bratrskou. To nejcennější
z českého reformačního dědictví tak
uplatňoval v německém a evropském
prostředí.

Bohuslav Vik

Komenského vnuk 
Daniel Arnošt Jablonský
(*1660 v Mokrém u Gdaňska, +25.5.1741 v Berlíně)



V loňském ročníku n.l. jsem v člán-
ku "Evangelíci na Novoborsku"
referoval o knize historika Vladi-
slava Jindry - Dějiny Nového Boru,
I. díl. Končil jsem slovy, že se těší-
me na díl druhý. A ten právě 
v těchto týdnech nákladem Měst-
ského úřadu Nový Bor skutečně
vyšel! Autor V.Jindra v něm sleduje
období let 1848 až 1918. V široké
tematické paletě je věnována pat-
řičná pozornost také církevním
poměrům ve městě. Zajímavými
údaji jsou obohaceny naše znalosti
o životě zdejších evangelíků. V to-
leranční době byly jejich izolované
skupinky ve styku se sborem 
v Habřině na Litoměřicku. Po vy-
dání protestantského patentu 1861
se pastorační činnost habřinského
sboru zintenzivnila a šířila se na
sever, na Českolipsko,tedy do ob-
lasti s německým obyvatelstvem.
Pomohla tomu také výhodná ko-
munikační situace, totiž zakládání
železničních tratí a rozvoj jejich sítě.
Železniční trasy směřovaly právě
do míst, kde se nacházely ojedinělé
evangelické skupinky. K nim patři-
li evangelíci v Novém Boru a v Ar-
nultovicích. Zde byla v roce 1873
založena kazatelská stanice a o rok
později filiální sbor, příslušející 
k Habřinám. V Arnultovicích (od
roku 1941 součást Nového Boru) se
uskutečnily první evangelické bo-
hoslužby dne 1. července 1874 v no-
vé školní budově. Je překvapivé, že
místní obyvatelé i hasičský sbor
vytvořili čestný špalír pro přicháze-
jící účastníky bohoslužby. O rok
později, 1875, se začaly konat pra-
videlné evangelické bohoslužby

také v Novém Boru, v budově rad-
nice. K výstavbě vlastního chrámu,
zasvěceného sv. Salvátoru, došlo 
v letech 1901-1902. Kostel se na
dlouhá desetiletí stal výraznou do-
minantou jižní části města. Bohu-
žel byl v sedmdesátých letech 20.
století zbytečně zbořen, aby ustou-
pil novému, architektonicky nezají-
mavému sídlišti. Historizující ar-
chitekturu kostela tedy dnes mů-
žeme obdivovat pouze na starých
fotografiích a pohlednicích. 
Podle sčítání lidu z roku 1900 se 
v Novém Boru a Arnultovicích hlá-
silo k evangelictví na 142 příslušní-
ků augsburského vyznání a 9 pří-
slušníků helvetského vyznání. V.
Jindra zjistil pozoruhodnou skuteč-
nost, že k a. v. se hlásili převáž-
ně bývalí říšští Němci, kteří se zde
usadili a působili většinou jako ob-
chodníci. Farářem u kostela sv.
Salvátora byl na počátku 20. století
Rudolf Waldbaum.
Další protiřímské hnutí v severních
Čechách vyvolala papežská bula
"Pastor aeternus" (Věčný pastýř) 
z roku 1870. Její teze o papežské
neomylnosti vyvolala v římskoka-
tolické církvi v celé Evropě u řady
věřících pochybnosti i odpor. Tak
vznikla v roce 1877 starokatolická
církev, neuznávající římského pa-
peže za hlavu křesťanů. V sever-
ních Čechách proti bule veřejně
vystoupil již roku 1871 P. Antonín
Nittel, katecheta ve Varnsdorfu.
Vzápětí byl exkomunikován z círk-
ve. Získal však podporu nemalého
počtu svých stoupenců, kteří z řím-
skokatolické církve vystoupili. Ve
Varnsdorfu vznikla samostatná ná-

boženská obec starokatolické círk-
ve a Ant. Nittel byl zvolen jejím
farářem. Starokatolictví se ve zdejší
oblasti rychle šířilo. Již roku 1887 se
v Arnultovicích uskutečnilo první
misijní shromáždění s kázáním
faráře Nittela. Jeho ohlas byl velký,
hned po jeho skončení vstoupily do
nové církve 254 osoby. Počet staro-
katolíků rychle rostl, takže již 6.
listopadu 1887 došlo k založení ná-
boženské obce v Arnultovicích, 
k níž se jako filiální sdružení připo-
jili věřící v sousední obci Polevsko.
Vlastní faru si arnultovická nábo-
ženská obec postavila roku 1897 u
místního interkonfesijního hřbito-
va, jehož kaple se stala starokatolic-
kým kostelem s pravidelnými bo-
hoslužbami. V tomtéž roce si staro-
katolíci zvolili biskupa, se sídlem
ve Varnsdorfu. Stal se jím Miloš
Čech, bratr národního básníka Sva-
topluka Čecha. Podle zjištění V.
Jindry biskup Čech i se svou rodi-
nou překvapivě splynul se svým
německým prostředím, a to tak, že
jeho potomci se dokonce ocitli 
v uniformě příslušníků Wehrmach-
tu. - V roce 1900 se k starokatolické
církvi v Arnultovicích hlásilo 1 316,
v Polevsku 109 věřících a zdejší
náboženská obec si získala uznání
v široké veřejnosti.
Autor zdařilé knihy, Vladislav Jin-
dra, pokračuje v badatelské práci
na třetím dílu Dějin Nového Boru.
Věnován bude období po roce
1918, tedy tematice velmi složité a
citlivé. Přejeme upřímně dr. Jin-
drovi upevněné zdraví a hodně sil
ke splnění tohoto náročného úkolu.

Michal Flegl
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Evangelíci a starokatolíci 
v Novém Boru

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Velikonoce
Slavení Velikonoc pokračuje dalších padesát dní až do neděle Seslání Ducha
svatého.Milost Velikonoc se neomezuje na jediný den. Radujeme se z toho, že
skrze vzkříšení máme podíl na naplněném životě Krista i my. Haleluja. 

Píseň – Nebojte se (hudba: J. Berthier)

Žalm: 22, 26-32
Od tebe vzejde mi chvála ve velikém shromáždění.

Své sliby splním před těmi, kdo se ho bojí.
Pokorní budou jíst dosyta,

budou chválit Hospodina ti, kdo se na jeho vůli dotazují.
Vaše srdce bude žít navždy.

Rozpomenou se a navrátí se k Hospodinu
všechny dálavy země.

Tobě se budou klanět
všechny rodiny a národy.

Vždyť Hospodinu náleží kralovat,
i nad národy vládnout.

Všichní bohatí světa se před ním skloní,
všichni do prachu  klekající pokleknou - 

ti, kdo se při životě udržet nemohou!
Jejich potomci mu budou sloužit,

o Pánu budou vyprávět dalšímu pokolení.
Přijdou a jeho spravedlnost rozhlašovat budou

lidu, jenž se teprve narodí, poví, co učinil!
Čtení: Zj 19,1; Zj 3,20; J 20,19–21
Píseň
Ticho
Prosby:
Kriste, svým vzkříšením otvíráš všem lidem brány svého království.
Veď nás do Otcovy slávy.
Svým vzkříšením jsi obnovil a upevnil víru svých učedníků a poslal je
do světa. Dej, aby i církev podle jejich příkladu vytrvale hlásala radost-
nou zvěst.
Svým vzkříšením jsi nás usmířil v tvém pokoji. Dej všem pokřtěným,
aby žili ve společenství víry a lásky.
Svým vzkříšením uzdravuješ naše lidství a dáváš mu věčný život.
Svěřujeme ti naše nemocné.
Svým vzkříšením ses stal prvním z živých. 
Otče náš
Modlitba:
Vzkříšený Ježíši, ty do nás vdechuješ Ducha svatého. A my bychom ti
chtěli povědět: ty máš slova, jež dávají život naší duši. Ke komu bychom
šli než k tobě, Zmrtvýchvstalý?
Zpěv
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Hermína Dušková, vdova po vý-
znamném pražském sběrateli umě-
ní Bohuslavu Duškovi, oslavila 
v pátek 15. dubna úctyhodné 101.
narozeniny. Hermína Dušková da-
rovala po úmrtí manžela jeho roz-
sáhlé sbírky předním českým kul-
turním institucím. Její velkorysý čin
tak trvale obohatil kulturní dědictví
národa. Připomenutí vzácného
životního jubilea proběhlo ve stře-
disku Diakonie ČCE v Krabčicích,
kde paní Dušková nyní žije. Patří
mezi klienty Domova odpočinku
ve stáří, kde je seniorům poskyto-
vána potřebná pomoc.
Manžel jubilantky Bohuslav Dušek
(1886 - 1957) shromáždil během
svého života rozsáhlé sbírky umě-
leckých předmětů – obrazů, grafi-
ky, knih, rukopisů, archiválií, užit-
ného umění a dalších starožitností.
Jeho láskou byla především česká
literatura. „V jeho sbírce byly i tako-
vé klenoty, jako jsou amsterodam-
ská vydání Komenského tisků, seši-
tové vydání Babičky Boženy Něm-
cové a autorčiny zápisky, nebo té-
měř úplný soubor knih z doby
národního obrození," uvádí literár-
ní historička PhDr. Eva Ryšavá.
Dušek sbíral také obrazy, jeho sbír-
ka s díly Navrátila, Chittussiho, Sla-
víčka, Alše, Preislera či Švabinské-
ho byla považována za nejkrásnější
soukromou obrazárnu českých ma-
lířů 19. století. 
Po manželově úmrtí paní Dušková

sbírky pečlivě setřídila a na přání
svého chotě a po své zralé úvaze
darovala tento odkaz nevyčíslitelné
hodnoty předním českým kultur-
ním institucím – Národnímu mu-
zeu, Uměleckoprůmyslovému mu-
zeu v Praze a Národní galerii v Pra-
ze. Zasloužila se tak o to, aby vzác-
ná díla namnoze českých umělců a
spisovatelů zůstala v kulturním
dědictví naší země. „Nebylo mi
zatěžko takový dar věnovat, když
si uvědomím, o co náš národ přišel
po bitvě na Bílé hoře,“ vzpomíná
oslavenkyně na temné okamžiky
českých dějin.
Donedávna žila paní Dušková
skromně ve svém bytě v pražských
Dejvicích. Poslední měsíce vzhle-
dem k proměnlivému zdravotnímu
stavu pobývá v Domově odpočin-

ku ve stáří Diakonie ČCE v Krab-
čicích pod Řípem, kde se těší za-
sloužené a obětavé péči pracovníků
Diakonie. „Paní Dušková je naší
nejstarší obyvatelkou. I přes obtíže
stáří o sebe stále pečuje, vede si
kalendář, na bohoslužby nikdy ne-
zapomene vzít si nedělní šaty. Je to
dáma v tom nejlepším slova smys-
lu,“ uzavírá ředitel střediska David
Michal.

Mgr. Vendula Kodetová

Životní jubileum
Významná česká mecenáška umění Hermína Dušková se dožívá 101 let

Jako obvykle- i když ne úplně vždy - mne zaujal člá-
nek bratra Josefa Veselého z ET-KJ 12/2011 "Kázat
evangelium, ale čisté". Připomínka, že láska je vždy
konkrétní, dělná a přejná, protože je poslušností a
vzájemným nesením břemen, a ne jen gejzírem libých
citů, pocitů a fantaskních představ.
Souhlasím s autorem, že "církev,- a i naše církev,- při-
kryla kužel světla pravdy kbelíkem, nebo jej zbaběle
ukryla k nenalezení mezi haraburdí ve sklepě". Vložil
bych "často" a "všelijak". A nejsem si jist, že se to stalo
"naposled za vlády nacistického a komunistického
režimu". Spíš bych řekl, že se to stalo naposled ještě
dnes ráno, včera, předevčírem ... a výhledově stane
zítra a pozítří .... Za našeho spontánního přitakání
nemilosrdné svobodě ... posvátnému zisku ... vševě-
doucímu trhu ... a zásluhám bohatých. 
Svět je v nesnadné situaci, a církve mlčí, vymaňují se
z odpovědnosti a konstruují si k tomu líbivou teolo-
gii. Ze souhlasu? Z prospěchu? Z lenosti? Z nevzdě-
lanosti a nevědění? Těžko říci. Jednu výmluvu zatím
ale nemáme: Za slovo u nás dnes fatální trest nehro-

zí. A ostatní příčiny jsou druhotné a diskutabilní.
Chce ale někdo diskutovat?
Zatím nám politickoekonomické a vůbec společenské
rozhovory v církvi nehrozí: Nám osobně je přece do-
cela dobře. A proto apriorní přitakání současné poli-
tekonomice se pokládá za samozřejmé, zaslíbené a
biblicky výchozí. A dokládá se i absurditami. A kdo
zaujme jiné východisko,- kdo připojí otazník k hlása-
ným tezím ... kdo navrhne zabývat se mechanismy,
procesy a zákonitostmi společenského života... kdo
by se dokonce odvážil přiznat i k levici.... toho smete
ticho nesouhlasu.
Ale svět se mění. Vymyká se svým starým možnostem.
Společnosti, která se stává brzdou sobě samé, hrozí fatál-
ní nebezpečí. Důvěra v Boží lásku není amuletem proti
vlastní naivitě, lenosti a nevědění. Ano, církve nemají a
neznají dnes prostředky k tomu, aby zachraňovaly svět.
Ale neměly by na tom mít alespoň zájem a nemělo by
jim (=nám) o to alespoň jít?

Ilja Herold
iherold@upcmail.cz

Konkrétní evangelium



Ve středu 13. dubna 2011 se přišlo
mnoho lidí rozloučit s bratrem Živa-
nem Kuželem do pražského evange-
lického kostela U Martina ve zdi.
Přišli s lítostí, že už nastala chvíle,
kdy nemají milého bratra mezi se-
bou živého, ale také s velikou vděč-
ností, že mohli patřit do kruhu jeho
přátel.
Budiž věrný až do smrti, a dám tobě
korunu života, praví Pán (Zj 2,10).
To bylo  konfirmační heslo bratra Ži-
vana Kužela. Anejen jakési heslo, ale
přijal je jako životní nasměrování.
Byl a zůstal věrný Bohu a Berán-
kovi.. A byl to prostor času požehna-
ných 87 let.
Od mládí mu byla Jednota bratrská
„domovem“. Ještě úžeji byl s Jed-
notou bratrskou spojen, když vzal si
za manželku kazatelku Irenku Jelín-
kovou. Bylo to za jejího tříletého
kazatelského působení v České Lí-
pě, psal se rok 1956. Byla to doba,
která církvím nepřála – ale to pro
manžele Kuželovy nebylo rozhodu-
jící. Rozhodující byla věrnost Ježíši
Kristu za všech okolností. 
Po letech zdravotních potíží a po

narození dvou synů se sestra Irena
vrátila do služby kazatelky v Praze v
r. 1969. Jejich domácnost se otevřela
mnohým návštěvám domácím i
zahraničním, mládež se u Kuželů
cítila velmi dobře.
Jednota bratrská bylo pro něj spole-
čenství Kristem darované. A tento
vzácný dar opatroval a střežil. Měl
rád její historii, dovedl poutavě o ní
přednášet a vyhledávat souvislosti a
podrobnosti, které jiným unikaly.
Když se začínala Jednota deformo-
vat cizími vlivy, byl v r. 1995 za-
kládajícím členem Společnosti pro
uchování a rozvíjení dějinného
odkazu Jednoty bratrské. I svému
pražskému sboru, 10 posledních let
jako Ochranovskému sboru při
ČCE, zachoval svou věrnost až do
poslední chvíle jako člen rady star-
ších a pokladník sboru.. Věrný
účastník nedělních shromáždění i
biblických hodin... Vždycky upro-
střed společenství, které bylo „jeho“.
Láska k historii ho přivedla také k
věrné práci ve společnostech: Veri-
tas, Klub za Starou Prahu, Společ-
nost pro dějiny věd a techniky,

Česká genealogická a heraldická
společnost, Kroužek přátel Mlado-
boleslavska. 
A jistě byl věrný i ve své práci archi-
tekta. V šedesátých letech začal při-
pravovat svou odbornou práci o
oválných stavbách. Stovky hodin
zaměřování, rýsování, psaní... a 
přes to to byla práce „do šuplíku“.
Nesměl ji obhájit. Až po 28 letech, 
v r. 2002, jeho práce byla oceněna a
obdržel titul CSc.; bylo mu tehdy 
78 let.
Když se ohlížíme za  životem bratra
Živana, když na něho vzpomínáme,
uvědomujeme si, jakou osobnost
jsme nyní ztratili. Byl nenápadný,
neobyčejně skromný, pečlivý ve
všem, co dělal i jak myslel, měl otev-
řené srdce, byl vlídný – jedním slo-
vem věrný. Až do smrti 5. 4. 2011. 
Sám si připravil text na smuteční
oznámení: Po 87 letech pozemského
putování vešel v radost svého Pána. 
S láskou a moudrostí pozdravuje pocest-
né... Pozdravuje nás, které měl rád,
kteří jsme měli rádi jeho, kteří jsme
tu ještě nějaký čas zůstali....

Jiří Polma

Zemřel Ing. arch. Živan Kužel, CSc.

VZPOMÍNKA NA BRATRA FARÁŘE,
SLUŽEBNÍKA BOŽÍHO A DLOUHOLETÉHO
PRACOVNÍKA JERONYMOVY JEDNOTY
BOHUSLAVA NOVÁKA
(* 20.7.1931 † 9.5.2001)

„Dobrořeč duše má Hospodinu
a nezapomínej na všechna

dobrodiní jeho"
Ž 103,2

Farní sbor Českobratrské církve
evangelické v Kateřinicích ve spo-
lupráci s obcí Kateřinice si Vás tím-
to dovolují pozvat na vzpomínkové
setkání na prvního faráře sboru Bo-
huslava Nováka u příležitosti 10 let
od jeho úmrtí, výročí jeho nedoži-
tých 80 let a 55 let od jeho prvního
kázání v našem sboru. Chtěli by-
chom si společně s Vámi připome-
nout jeho život, práci a dlouholeté
dílo jako kazatele sboru.
Termín konání: 7.5.2011 – 8.5.2011
Místo konání: Bystřice pod Hostý-
nem, v Kateřinicích, v Hodslavicích
Program:
1.den – 7. 5. 2011
* 14.00 – 16.15 - Zahájení 
Bystřice p. Hostýnem - areál Sola
Gratia 
* 18.00 – 20.30 - Vzpomínkové set-
kání
kostel v Kateřinicích
2.den – 8. 5. 2011
* 9.00 – 10.45 - Bohoslužby 
kostel v Kateřinicích 
* 11.00 – 13.30 - Pohoštění
Kateřinice – kulturní dům
Prohlídka fotografií, vzpomínání
* 15.00 - Hodslavice; místní ev. hřbi-
tov – položení kytice u hrobu bratra
faráře Nováka

Miroslaw Jelinek, farář
* * *

EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘESŤAN-
SKÉ AKADEMIE zve na besedu s Ing.
Danem Frantíkem, vedoucím oddě-
lení krajinné zeleně MHMP, o mi-
nulosti, současnosti a budoucnosti
lesů v Praze. 
Beseda bude v úterý 10. května 2011
od 17.30 h v přízemí kláštera Emau-
zy v Praze 2, Vyšehradská 49.

JNe

SENIORÁT HORÁCKÝ

Českobratrská církev evangelická

DAŇKOVICE – Ne b d e 9.30, a c 11 h
Daňkovice č. 4, p. Sněžné na Mo-
ravě, f. Debora Rumlová

HORNÍ DUBENKY – Ne 9 h
Horní Dubenky č. 54, f. Tomáš
Vítek

HORNÍ KRUPÁ – Ne 10.15 h
Horní Krupá č. 63, p. Havlíčkův
Brod 1, f. David Šorm

HORNÍ VILÉMOVICE – Ne 9 h
Horní Vilémovice č. 31, p. Čech-
tín, a f. Pavel Janošík

HUMPOLEC – Ne 9 h
Husova 143, f. Pavel Šindler

JIHLAVA – Ne 8,30 h (10.30 h Stří-
žov)
Vrchlického 1, f. Jan Keřkovský

MORAVEČ – Ne 9.30 h
Moraveč č. 35, p. Pelhřimov, f.
Daniel Matějka ml.

NOVÉ MĚSTO NA MORAVĚ – Ne 9 h
Křenkova 151, f. Zdeněk Šorm, 
f. Vojtěch Hrouda

OPATOV – Ne 11 h
Opatov č. 10, p. Dušejov, a f. Pavel
Šindler

PELHŘIMOV-STRMĚCHY – Ne 8.45 h
Pelhřimov, 10.45 h (Strměchy)
Růžová 82, f. Michael Hána

SÁZAVA – Ne 10 h
Sázava č. 73, p. Velká Losenice, 
f. Petr Gallus

SNĚŽNÉ NA MORAVĚ – Ne 9.30 h
Sněžné č. 60, f. Michal Vogl

TELČ – Ne 8.30 h
nám. Zachariáše z Hradce 21/1, 
f. Petr Melmuk

TŘEBÍČ – Ne 8.30 h
Bráfova 561/33, f. Jana Potočko-
vá, f. Tomáš Potoček

VELKÁ LHOTA U DAČIC – Ne 9.30 h
Velká Lhota u Dačic č. 37, p.
Dačice a f. Tomáš Vítek

VELKÉ MEZIŘÍČÍ – Ne 9 h
U Světlé 737/24. f. Pavel Janošík

Církev bratrská

HAVLÍČKŮV BROD – Ne 9.30 h
Strážná 1364, k. Vladimír Horský

HORNÍ KRUPÁ - Ne 9 h
Horní Krupá 105, p. Havlíčkův
Brod, k. Roman Neumann

VLAŠIM – Ne 10 h
V Sadě 1505, k. Jan Lukl

Evangelická církev metodistická

JIHLAVA – Ne 8.45
Seifertova 13, k. Jan Zajíc

Bohoslužby

Českobratrská církev evangelická
jako majitel Tábora J. A. Komen-
ského v Bělči nad Orlicí pravidelně
v tomto táboře organizuje tábory a
rodinné pobyty pro osoby s postiže-
ním a pobyty pro seniory. Každo-
ročně se takovýchto pobytů účastní
200 osob se sníženou pohyblivostí.
Mimo tyto pravidelné akce je tábor
používán také dalšími subjekty,
které pracují s handicapovanými
osobami.
Dosud část tohoto tábora, tzv. Malý
tábor nebyl uzpůsoben potřebám
osob s postižením či osobám s horší
pohyblivostí. To značně omezovalo
možnosti využití tábora jako celku.
To je hlavním důvodem, proč v této
části tábora je budován bezbariéro-
vý nájezd k šesti chatkám.
Podařilo se získat již prostředky 
z Konta Bariéry a od Nadačního
fondu Věry Třebické Řivnáčové,
takže v prosinci 2010 byl vybudo-
ván nájezd k první trojici chatek. 
Od února do konce září 2011 je
otevřena veřejná sbírka, kde mohou
jedinci přispívat na vybudování
tábora formou převodu na účet (78
78 78 78 78/2700, UniCredit Bank)
či DMS (posláním sms na číslo 87
777 DMS BELEC). Nyní připravuje-
me možnost využití služby PaySec.
Vybudování bezbariérového nájez-
du zpříjemní pobyt po celém táboře
a umožní využití uvedených chatek
osobám s tělesným handicapem.
„Realizace projektu nám pomůže
nabídnout tyto jedinečné pobyty i

dalším zájemcům a využít kapacit-
ně možnosti celého tábora také pro
vozíčkáře a handicapované osoby,"
říká Eva Benešová, vedoucí Od-
dělení výchovy a vzdělávání, která
má na starosti organizaci pobytů
pro děti s postižením, a dodává:
„Věříme, že se podaří zajistit finan-
ce na vybudování bezbariérového
nájezdu v obou fázích.“
Stavbu nájezdu podle obecných
norem (rozměry, materiál) provádí
k tomu oprávněná firma. Dozor
nad realizací zajišťuje Stavební od-
dělení Ústřední církevní kanceláře
ČCE. „První fáze realizace proběhla
bez problémů,“ uvedl Vlastimil
Bromek, stavební a investiční tech-
nik. 

Pokud chcete zlepšit podmínky
tábora pro osoby se sníženou
pohyblivostí, přispějte v rámci
veřejné sbírky!

Miriam Richterová, 
fundraiserka Ústřední církevní

kanceláře ČCE

Pozvánky
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Veřejná sbírka: Běleč bez bariér

Jak pomáhat
Milí čtenáři,
ráda bych se podělila s vámi o starost, která mne pronásleduje už dlouho. Jak pomoci těm,
kdo budou muset opustit své – většinou mnohaleté – domovy, protože už nebudou mít
peníze na vysokou činži.
Nevím, můžeme-li pomoci nějak prakticky, sotva máme možnost opatřit jim nové, přija-
telné bydlení. A že problémy mezi majiteli a nájemníky jsou téměř neřešitelné, aniž by
jedni nebo druzí na to doplatili, je nám asi také jasné.
Ale něco udělat můžeme, mohli bychom, kdybychom se pro to rozhodli. Ti mnozí lidé, vět-
šinou starší, si budou těžko zvykat na nové prostředí, na malou plochu nového bydlení,
kam si nebudou moci vzít věci, na které byli zvyklí a měli je rádi. Ztratí i sousedy, což
může někdy být vítané, ale mnohdy také bolestné.
A tak bych se moc přimlouvala za to, abychom je nenechali v tom změněném životě samy.
Jistě vyžaduje mnoho moudrosti, rozvahy a taktu přiblížit se k nim. Získat jejich důvěru
v dnešní době plné zlých zkušeností s cizími „návštěvníky". Je třeba dát si i pozor, aby-
chom nevzbudili dojem, že jednáme zištně, ale také se nestavět do pozice toho, kdo nic
nepotřebuje – třeba hrníček kávy. Někteří z nich byli zvyklí mít hosty a třeba i větší spo-
lečenská setkání a bude jim to chybět (za své praxe v křesťanské službě jsem se s tím nejed-
nou setkala).
Nejlepší by asi bylo začít u těch, se kterými se známe, nebo těch, kteří se právě přistěho-
vali do naší blízkosti. Pozvat je nejprve k sobě, než se pozvat k nim.
Nemusíme nijak násilně upozorňovat, že jsme křesťané. Když jim pomůžeme – ne jednou
za čas, ale častěji – třeba jen informacemi o novém okolí, pomůžeme jim přinést nákup,
na který už sami nestačí, pohovoříme s nimi nebo je vezmeme na procházku, ono větši-
nou dojde na víru a „náboženství".
Pomůžeme jim tak rychleji – a vůbec – se adaptovat a překonat aspoň trochu stres z nové,
nemilé situace.
Uvažujme, prosím, všichni o tomto novém aspektu křesťanské služby, nejen té organizo-
vané, ale každého z nás. Jistě i ta patří ke Kristovu „Cokoli jste učinili jednomu z nejmen-
ších těchto ..."

Hana Najbrtová, Myslibořice



ZNÁMÝ – NEZNÁMÝ
JAN 16, 16–23a

Milí přátelé v Kristu!
Možná vás při letmém pohledu na
fotografii napadlo: „Tak to není

Petr. To určitě není on." Ale ano,
jsem to já – jen s parukou na hla-
vě… Možná stejně nechápavě si
učedníci před velikonočními svát-
ky prohlíželi Ježíše, když jim říkal,
že za nějaký čas se jejich cesty roze-
jdou. „To přece není Ježíš, takový,
jak ho my známe: Mistr nikdy neo-
pouštějící své žáky, Pastýř střežící
své stádo. Nepoznáváme ho!“
Přece jenom nejsem v naší církvi
ještě dost známý na to, abyste se vy
- všichni čtenáři - pozastavovali
nad mojí fotografií. Vy, kteří mě ne-
znáte, nebudete se jistě tak divit při
pohledu na můj vzhled. A v tom je
ten vtip! Jen Kristovi učedníci se
mohli pozastavovat nad jeho po-
divnými slovy o rozloučení, o (byť
jen dočasném) rozpadnutí vzájem-

ných vazeb. Jen ti, kteří Krista znají,
žijí s ním, mohou občas pokorně
doznat, že ho vlastně ještě nepo-
znali, neprokoukli. A to se často dě-
je právě ve chvílích osamění, v čase
hluboké úzkosti, smutku a bolesti.
„Mysleli jsme, že tě známe – že nás
nikdy neopustíš. A přitom se od
nás vzdaluješ.“ Ovšem zatímco
učedníci trpce nesou Kristova slova
na rozloučenou a připravují se na
osamění, Ježíš se chystá nést na
svých bedrech daleko těžší břímě.
Možná právě tehdy, když těžce za-
koušíme nepřítomnost Boží, Bůh
sám nese ještě větší břemeno… A
jistě pracuje na tom, abychom si za-
se byli blízko. 

Petr Kulík, 
farář ČCE v Přerově

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

11. května 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
18. května 2011
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Poselství k neděli Jubilate

Prožili jsme z milosti Boží opět
jedny velikonoční svátky, vrcholy
církevního roku. Obrazně řečeno,
stáli jsme pod křížem Ježíše Krista a
u otevřeného hrobu. Je teď otázkou,
jak jsme rozuměli tomuto dějství a
jak bychom je dovedli vyřídit dneš-
nímu člověku. Mnoho nám nazna-
čuje povědění řečené Josefovi už
před narozením Spasitele: „Porodí
syna, a dáš mu jméno Ježíš, neboť
on vysvobodí svůj lid z jeho hří-
chů.“ Tento rozkaz a zároveň zaslí-
bení je velkou spojnicí mezi Váno-
cemi a Velikonocemi.
Jméno Ježíš bylo užíváno již v době
starozákonní a jeho formou byl
např. Jozue nebo Izaiáš. Ale ani 
v době novozákonní se ho nepře-
stalo užívat. V závěru epištoly ke
Koloským čteme, že je pozdravuje
nějaký Ježíš zvaný Justus (Ko 4,11).
Význam toho jména je vskutku pro-
rocký: „Vysvobození je Hospodi-
novo.“ Zkráceně bychom mohli
říct: „Ježíš je Hospodinův vysvobo-
ditel.“ 
Zůstává však otázka: jak vysvobodí
lid z hříchů? Jestlipak tomu sami
rozumíme a jestlipak to dovedeme
srozumitelně vyložit dnešnímu člo-
věku? Ten přece nemá žádné před-
porozumění, neví nic o starozákon-
ních obětech, ani o sz. zaslíbeních,
ani o osobnostech Staré smlouvy,
které některými rysy, jak říkají
Kraličtí, „figurovaly“, předobrazo-
valy Ježíše Krista. Ale ani z křesťan-
ské tradice nemůžeme u svého
okolí mnoho předpokládat. Jednou
v televizní anketě nedovedli dota-
zovaní o Velikonocích říci nic jiné-
ho, než že jsou to svátky jara a
mrsku. Podobné neznalosti jakých-
koli předpokladů si byl v době
prvokřesťanské vědom už autor
Evangelia podle Lukáše a Skutků
apoštolských. Na rozdíl od Pavla,

Marka a Matouše se rozhodl psát
do pohanského prostředí, např. řec-
kých a římských kruhů. Viděl, že se
musí přiblížit jejich myšlení, a to
převyprávěním zvěsti vycházející 
z židovských kořenů, aby je vůbec
zaujal, aniž by opustil základní
grunt, Ježíšův kříž, který nelze nijak
obejít, natožpak vypustit.
Jak se o to pokusil? U apoštola Pav-
la a evangelisty Marka je život Pána
Ježíše jakoby předehrou jeho spás-
né smrti. Tam všechno směřuje, tam
všechno vyvrcholí. Bude to zástup-
ná oběť, která bude zadostiučině-
ním Boží spravedlnosti. Hřích je
urážkou svatého Boha a odplata za
hřích je smrt. Ježíš Kristus vzal za
nás tuto smrt dobrovolně na sebe, a
tím usmířil Hospodina. Podle Hei-
delberského katechismu, „aby svým
utrpením jako vlastní smírčí obětí
naši duši a naše tělo od věčného
zatracení vykoupil, a tak nám získal
Boží milost, spravedlnost a život
věčný.“ (ot. 37 b)
Ale vyložte to dnešnímu člověku!
Vždyť už ani neví, co je hřích, nebo
špatně tomu pojmu rozumí: „To je

pěkný a laciný kabát, byl by hřích
ho nekoupit.“ Než myšlenka na
hřích, mu stojí spíše za námahu
přemýšlení o životě v hojnosti, pro-
slulosti a pohodlí. A dále: takové
zadostiučinění by už znělo příliš
právnicky a odtažitě. Bůh by se
mohl jevit jako uražená bytost, tou-
žící po krvi. Po pravdě řečeno, i
nám to láme hlavu. A nakonec, ví-li
dnešní člověk něco o pohanských
obětech, pak je pojímá jako výlučně
lidský výkon, sloužící k usmíření
božstva a jeho naklonění přáním až
i ziskům obětníka.
Abychom se vyhnuli takovým ne-
porozuměním, vraťme se k Lukášo-
vi. Ten volil jinou cestu než Pavel
nebo Marek. Nejen smrt má rozho-
dující místo v poslání Ježíše Krista,
nýbrž celý jeho život je přítomností
Boží mezi námi, jejímž cílem je zá-
chrana odcizeného člověka. Děje se
to především hledáním a přijímá-
ním ztracených. Vždyť on sám o
sobě řekl: „Nebo Syn člověka při-
šel a hledal, což bylo zahynulo.“ 
(L 19,10). To je zvláště obsaženo 

Povelikonoční zamyšlení

Pokonstantinovský césaropapis-
mus provázel církev po dlouhá sta-
letí a v 17. a 18. století byla tedy
ortodoxie rubem absolutismu, kte-
rý pronikal všemi oblastmi života.
Heslo "Čí vláda, toho nábožen-
ství"vyhlášené v Augsburku 1555
nebylo tedy žádnou novotou, je-
nom vzájemným ústupkem mezi
protestanty a katolíky v rozdrobe-
ném Německu. Relativní tolerance
v českých zemích v 15. a 16. století

byla jediným rozumným východis-
kem po nerozhodných bojích a po-
tyčkách mezi utrakvisty a katolíky,
když byla královská moc velmi osla-
bena. Maxmilián II. a Rudolf II. se
také rozhodovali podle současné po-
litické situace. Protože napětí v Ev-
ropě představované Protestantskou
unií a Katolickou ligou sílilo, mohl
být Rudolfův Majestát jen křehkým
a přechodným výdobytkem.

Bohuslav Vik

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Dokončení na str. 2

AKTUALITA

Koniáš očima dneška 
ET-KJ 13/2011

"Písně chval Božských - písně duchovní evangelistské" byl
skutečný titul tohoto už pátého, a nikoli posledního českého
zpěvníku Jednoty bratrské, který v důsledku perzekuce po
Šmalkaldské válce mohl vyjít jen v polské emigraci nedaleko
Poznaně. Na 418 fóliových listech bylo vytištěno 735 písní, 
z toho 221 nových. 
Biskup Jan Blahoslav je pečlivě zrevidoval, usiloval o co nej-
dokonalejší formu a dbal na shodu mezi textem a nápěvem. 
Z pověření vedení Jednoty s ním spolupracovali Jan Černý a
Adam Šturm, korektury provedl Václav Solín. 450 písní má
vlastní nápěv, jiné se zpívaly "obecnou notou" a bylo použito i
světských melodií. Obsah kancionálu odpovídá bratrské
věrouce. 
Jan Blahoslav, autor teoreticko-praktického spisu "Musica" z r.
1558, sám také básník, napsal předmluvu o dějinách českého
duchovního zpěvu a kancionálů. Kancionál vytiskl Alexandr z
Aujezu (v tiskárně založené vojvodou Luk. Górkou) a je to dílo
i po grafické stránce velmi zdařilé - všecky stránky jsou orá-
movány ornamenty.
"Kancionál co klenot drahý a milý v kostelích chován a při slav-
nostech jako na slávu Boží i vlastní vystavován a upotřebován
býval." (Ign. Hanuš a J. L. Zvonař v Riegrově SN)
Řada písní se zpívá dodnes. Rádi se hlásíme k tomuto odkazu
reformačních předků.

Bohuslav Vik

Šamotulský kancionál
1561

Titulní list Šamotulského kancionálu z roku 1561
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Ve stejnojmenném článku, ET-KJ
14/2011, nás bratr E. Vejnar infor-
muje, že někteří jeho spolustudenti,
pozdější faráři, nevěří ve vzkříšení
Krista: Velikonoční neděli odřízli
od Velkého pátku a zachovali si tak
punc kritických intelektuálů. Kladu
si otázku – jak mohou tito kazatelé
hlásat evangelium, když nevěří
plně krédu - vyznání víry, když
nemohou splnit požadavek, který
pro svém vzkříšení dal Kristus
apoštolům: „Jděte ke všem náro-
dům a získávejte mi učedníky, křtě-
te je ve jméno Otce i Syna i Ducha
svatého a učte je, aby zachovávali
všecko, co jsem vám přikázal“ (Mt
28,19-20).
V Písmu svatém čteme také stěžejní
verš křesťana - Ř 10,9: „Vyznáš-li
svými ústy Ježíše jako Pána a uvě-
říš-li srdcem, že ho Bůh vzkřísil 
z mrtvých, budeš spasen.“ To se ne-
dá pochopit ani naším rozumem a
intelektem, ale pouze srdcem. Pán
Ježíš po svém vzkříšení říká To-
mášovi: „Že jsi mě viděl, věříš. Bla-

hoslavení, kteří neviděli, a uvěřili.“
Protože Kristus je pravý člověk,
opravdu zemřel skutečnou lidskou
smrtí na kříži. Avšak protože není
pouze pravý člověk, ale také pravý
Bůh, tato smrt nebyla a nemohla
být úplným koncem. Kristus vstává
z mrtvých a svým vzkříšením nás
vysvobozuje. Opakujeme s apošto-
lem Pavlem: „a jestliže Kristus ne-
byl vzkříšen, pak je naše zvěst
klamná a klamná je i vaše víra...
máme-li naději v Kristu jen pro
tento život, jsme nejubožejší ze
všech lidí! Avšak Kristus byl vzkří-
šen...“ (1 K 15,14-20). Vzkříšený Kris-
tus nás poslal do celého světa zvě-
stovat všem velkou radost vzkříše-
ní. Vzkříšení je nejhlubším zákla-
dem naděje a radosti. Bez prokla-
mování této radosti je křesťanství
nepochopitelné a Kristus by nemo-
hl být naší spásou ani naší nadějí a
jistotou. Skutečně by pak naše svě-
dectví bylo jen bezmocným mora-
lismem. Jak nadějně zní verš: „Boží
moc provázela svědectví apoštolů o

vzkříšení Pána Ježíše a na všech
spočívala veliká milost,“ nebo v kra-
lickém překladu „a milost veliká
přítomná byla všechněm jim.“ (Sk
4,33)
Sám Ježíš varoval, když mluvil o
dovršení Zákona, ale můžeme to
vztáhnout i na odstřihnutí Veli-
konoční neděle: „kdo by tedy zrušil
jediné z těchto nejmenších přikázá-
ní a tak učil lidi, bude v království
nebeském vyhlášen za nejmenší-
ho...“ (Mt 5,19) 
Na závěr cituji z dopisu vězněného
křesťana z bývalého sovětského
koncentračního tábora:
...A pojednou byly Velikonoce zde,
svaté, duchovní, nezapomenutelné. By-
lo to požehnáno přítomností vzkříšené-
ho Boha mezi námi... jak naše srdce
tloukla plná radosti ve společenství s
velkým Vzkříšením. Plnost těchto podi-
vuhodných Velikonoc ti posíláme z na-
šeho vězeňského tábora. Posíláme ti ví-
těznou a radostnou novinu: Kristus je
vzkříšen!

Jan Trnka

USKUTEČNIL SE VEČER KŘESŤANSKO-ŽIDOVSKÉHO DIALOGU, 
ZÚČASTNIL SE DUKA I HALÍK
V pražském emauzském klášteře se 7.3. večer konal z iniciativy České
křesťanské akademie (ČKA) a Společnosti křesťanů a Židů a za podpo-
ry Nadace Konráda Adenauera slavnostní večer, který připomenul
nedávné udělení čestného titulu „Člověk smíření" prof. Tomáši Halí-
kovi ve varšavské synagoze a 20. výročí vzniku české pobočky Společ-
nosti křesťanů a Židů. Informuje o tom tisková zpráva ČKA.
Na začátku večera promluvil pražský arcibiskup Dominik Duka a pre-
zident ČKA Tomáš Halík. V následující panelové diskusi vystoupili kro-
mě jiných zemský rabín Karol Sidon, ředitel Židovského muzea dr. Leo
Pavlát a doc. Pavel Hošek z ETF UK. Účastníci se snažili pojmenovat jak
překážky a úskalí ve vztahu křesťanů a Židů, tak možnosti další prak-
tické spolupráce – např. při studiu hebrejských textů, při formulaci spo-
lečných stanovisek k etickým problémům společnosti a také při vzá-
jemném poznávání mladých věřících z řad křesťanů, Židů i muslimů.
Účastníci konstatovali, že ještě nikdy v dějinách nebyly křesťansko-ži-
dovské vztahy tak dobré jako dnes, avšak varovali před podceňováním
nebezpečí pravicového extremismu v české politice.

www.christnet.cz

NOC KOSTELŮ 2011
Mezinárodní projekt Noc kostelů, jehož cílem je otevřít široké veřejnos-
ti kostel netradičním způsobem, se letos uskuteční již potřetí 27. 5. 2011.
Druhým rokem se zapojí všechny české a moravské diecéze. I letos tuto
akci podporuje řada osobností z církevního či veřejného života. Záštitu
nad celým projektem převzali pražský arcibiskup a předseda ČBK
Dominik Duka a ministr kultury Jiří Besser.
Úplně první Noc kostelů (Lange Nacht der Kirchen) se konala v roce
2005 ve Vídni a během čtyř let se spontánně rozšířila po celém Rakous-
ku. V roce 2009 projekt překročil rakouské hranice a zapojily se i koste-
ly v České republice, konkrétně v Brně a Plzni. V roce 2010 se otevřelo
přes 418 kostelů a modliteben ve 199 městech a obcích celé České repub-
liky včetně Prahy a okolí, do kterých se přišlo podívat přibližně čtvrt
milionu návštěvníků. Více informací o programech v jednotlivých die-
cézích najdete na webové stránce Noc kostelů 2011.

http://tisk.cirkev.cz, autor: Monika Vývodová
(zkráceno)

V RUSKU BUDE OD ROKU 2012 VYUČOVÁNO NÁBOŽENSTVÍ
Podle oznámení ruského ministerstva školství budou povinně volitelné
předměty věnující se věrouce různých náboženství vyučovány na stát-
ních školách po celém Rusku. Program výuky byl připraven ve spolu-
práci se zástupci světových náboženství.
Náboženství bude předmětem vyučovaným na ruských školách od
roku 2012. Skončilo čtyřměsíční období, kdy bylo na některých ruských
školách náboženství vyučováno na zkoušku; od roku 2012 bude vyučo-
váno po celý rok na školách na celém území Ruska. Oznámilo to ruské
ministerstvo školství na tiskové konferenci spolu se zástupci čtyř hlav-
ních náboženství, která byla do pilotního projektu zapojena.
Náboženství se do školních osnov v Rusku vrací poprvé po pádu So-
větského svazu. Studenti základních a středních škol si budou moci
vybrat, zda budou navštěvovat kurz pravoslavného křesťanství, islámu,
židovství či buddhismu, nebo jeden z obecných kurzů "základy nábo-
ženské kultury" nebo "základy veřejné etiky". "Ještě je třeba vyřešit pro-
blémy spojené s textovými podklady, které vznikly ve spěchu, a s hlub-
ší formací učitelů," uvedla Elena Romanova z ruského ministerstva
školství.
"Nevyvolalo to žádný náboženský konflikt, naopak, zaznamenali jsme
změnu morálky u dětí, které kurz náboženství navštěvovaly," komentu-
je iniciativu ministerstva školství Vsevolod Chaplin z oddělení pro vněj-
ší vztahy Moskevského patriarchátu. Výhrady mají zástupci nábožen-
ských menšin v zemi, kteří v tom vidí snahu Kremlu potvrdit pravosla-
ví jako nosný prvek národní identity.

http://tisk.cirkev.cz, autor: Jan Zasadil, 
zdroj: Radio Vaticana

KŘESŤANÉ V INDII A PÁKISTÁNU ODSUZUJÍ PÁLENÍ KORÁNU
Indičtí a pákistánští křesťanští hodnostáři hlasitě odsuzují čin floridské-
ho pastora Wayna Sappa, který 20. 3. 2011 veřejně spálil výtisk koránu.
V reakci na Sappův exces zažívají indičtí a pákistánští křesťané další
vlnu islámského pronásledování.
Za "projev čirého šílenství a neuctivosti" považuje Sajan K. George,
předseda Světové rady indických křesťanů, počin pastora Wayna Sappa
z Floridy, který 20. března 2011 spálil  výtisk koránu za účasti evange-
lického kazatele Terryho Jonese. "Svobodné vyjadřování neznamená
urážet ostatní a zraňovat jejich náboženské cítění" dodal George. Pákis-
tánský arcibiskup z Lahore, Msgr. Lawrence John Saldanha, pálení ko-
ránu označil za "nehoráznost".
Arcibiskup Saldanha vyjádřil rozhořčení a smutek nad tímto inciden-
tem a odsoudil jej svým tiskovým prohlášením. "Jménem katolických
biskupů a křesťanů Pákistánu odsuzuji tento akt šílenství, který neod-
povídá křesťanským hodnotám a nauce církve. S lítostí vnímáme fakt,
že někdo, kdo se nazývá pastorem, se nedrží základů svého nábožen-
ství, ba ani běžné slušnosti." Kazatel a spoluorganizátor pálení korá-
nu Terry Jones si již dříve vysloužil odsouzení mezinárodních autorit
svým návrhem spálit hranici koránů v upomínce na výročí útoků 
z 11. září 2001.

http://tisk.cirkev.cz, autor: Jan Zasadil
(zkráceno)

Z církví doma i ve světě Vzkříšení

v ústřední 15. kapitole, kde jsou
podobenství o ztracené ovci, o ztra-
ceném penízi a o ztraceném, mar-
notratném synu. Na posledním pří-
padě vidíme, že se odcizil svým
drahým (otci a rodině), lidské spo-
lečnosti (skončil u prasat) a sám
sobě. Mu-sel, jak tam čteme, přijít
sám k sobě. V celém tom dějství sly-
šíme, že ne my si usmiřujeme Pána
Boha, ný-brž nás v Ježíši Kristu
usmiřuje se sebou. Všechna iniciati-
va je na jeho straně. On nás hledá a
zachraňuje. Posledním důvodem
není nějaká právnická rovnováha,
nýbrž láska a milost.
Ježíš nás miluje a stává se solidár-
ním s námi, a to až do smrti, která je
následkem jeho hledání a zachraňo-
vání. Je to jako by se někdo pustil
na laně z vrtulníku do hluboké a
bahnité propasti našeho hříchu a
vy-nášel nás na tom laně nahoru.

Při této obětavé službě sám narazil
na skalní výběžek a zahynul. Touto
tvrdou skalou byli zastánci tehdej-
šího náboženského pořádku: farize-
ové a zákoníci, kteří reptali: „On
přijímá hříšníky a jí s nimi.“ Kam
by to přišlo, kdyby se Bůh skláněl 
s láskou k nevěstkám a publiká-
nům, k lidem na okraji lidské spo-
lečnosti? U Boha máme přece my
předplacené místo. Na smrt s ním!
Taková zvěst spíše zaujme dnešní-
ho člověka. Kolikrát pociťuje velké
„odcizení". To je přece moderní filo-
sofický a literární termín. Existen-
cialista Sartre řekne: „Peklo jsou ti
druzí.“ Jiný prohlásí: „Peklo jsem já
sám sobě.“ A tak se dnes mnoho lidí
míjí smyslem života, cítí se být ztra-
ceni mezi spolulidmi, manipulová-
ni silami, které jim přerůstají přes
hlavu. Mají dojem, že je nikdo
nemá rád, nikomu na nich nezáleží,
že nemají žádnou naději do bu-

doucnosti. Ale vzhůru srdce! Pán
Bůh tě má rád, hledá tě a zachraňu-
je až do oběti života. Záleží mu na
tobě a otvírá ti dobrou budoucnost.
A tak by se mohlo zdát, že je všech-
no vyloženo. Ale co jsme si až po-
sud říkali, je jen pokus o zaujetí mo-
derního člověka. Nejde zde jen o
oběť, kterou jsou schopni přinést i
stateční a věrní lidé. I tu Ježíš velice
cení. Ale u Ježíše Krista jde o spásné
dějství mezi nebem a zemí. O pře-
možení dědičného hříchu, celé té
nečisté atmosféry, do níž se už rodí-
me; o nastolení nového věku, času
poslední příležitosti, které se vírou
mohou chopit všichni hříšníci svě-
ta. To není věc jen výkladu a rozu-
mu. Kraličtí při jiné příležitosti říka-
jí ve svých poznámkách: „samé víry
věc ta jest, a ne rozumu.“ Zde sluší
jen děkovat, sklánět se, chválit a
oslavovat.

Jan Pokorný

Povelikonoční zamyšlení
Dokončení ze str. 1

„Co je to třetí svět?" zeptala se
Katka tatínka. Ve škole se zúčastni-
la oslav Dne země, jehož mottem
bylo „Zeměkoule je jen jedna“, a
pak ve zprávách slyšela „reportáž z
třetího světa". Nerozuměla tomu.
Tatínek jí odpověděl, že před mno-
ha lety bylo na Zemi lidí málo. Naši
předci žili na území dnešní Evropy,
která jim připadala obrovská až
nekonečná. Určitě to bylo i proto, že
tehdy nebyla letadla, nejezdily
automobily a přepravit se z Prahy
do Berouna trvalo celý den. A cesta
do města v jiné zemi trvala i týden.
Jen opravdoví dobrodruzi podnika-
li cesty do Indie nebo Číny či do
Egypta, často se vrátili až za několik
let a většinou se nevrátili vůbec. Ti
šťastlivci, co se vrátili, obvykle zbo-
hatli prodejem hedvábí nebo koře-
ní. Krajany byli uznáváni a ctěni.
Jejich zkušenosti pomohly objevo-
vat svět, ale na mapách Asie a Af-
riky byla stále velká bílá místa
označená nápisem Hic sunt leones
(tady jsou lvi). 
Evropa s objevenými kousky Asie a

Afriky pro naše předky prostě
představovala celý svět. Jenže jak
lidí v Evropě přibývalo, města se
zvětšovala, lidé začali mít málo
místa a trpět nemocemi, které byly
způsobeny tím, že jich příliš velké
množství žilo na jednom místě. Po
každé velké epidemii se lidé trochu
poučili a začali se trošku lépe cho-
vat. Třeba přestali vyhazovat od-
padky z oken před domy a místo
toho je začali vyvážet z města, kde
je najatí dělníci zahrabávali. Tak
přišli potkani o potravu, což omezi-
lo šíření moru. Nebo přestali vylé-
vat špinavou vodu do potoků a řek
a začali ji vést pod zemí zakopaný-
mi kanály, což omezilo šíření chole-
ry, úplavice a tyfu. Nebo se naučili
používat kapesníky a přestali plivat
a smrkat na zem. To zabránilo šíře-
ní tuberkulosy a dalších nemocí.
Také začali stavět patrové domy,
aby ušetřili místo. Jenže i když se
jejich opatření stále zlepšovala, lidí
přibývalo rychle a stále více se mač-
kali. Chudí lidé neměli často žád-
nou možnost zlepšit své postavení.

Není divu, že mnozí mladí lidé v té
době prodali všechno, co měli, a vy-
dali se na cestu do Ameriky, kde na-
šli (nebo si na původních obyvate-
lích snadno vybojovali) volné pro-
story. Americe říkali „Nový svět".
Evropané zjistili, že mnohem vý-
hodnější, než mít továrny a podni-
ky vedle svých domů, bude stavět
je jinde, aby jejich rodiny nemusely
čichat čmoud z továren. Často je
stavěli i mimo Evropu, obyvatelům
kolonií nemuseli tolik platit, mohli
je nechat pracovat mnohem déle
než evropské dělníky, kteří se orga-
nizovaně bouřili. Podnikatelé do
Evropy vozili jenom peníze (kapi-
tál). Teprve ve 20. století se kolonie
osamostatnily. Území bývalých ko-
lonií nazýváme „třetí svět“. Vlastně
by se dalo říci, že Evropané dobyli
svět, jenže dnes je celá Země plná
lidí. Už není kam se přesouvat, už
není co kolonizovat. Leda snad
mořské dno.. 
„Nebo na jiné planety, ne?“ zeptala
se Katka.

Katka a jeden svět

Dokončení na str. 3



Také o letošních Velikonocích jsme
mohli slyšet před vysluhováním
večeře Páně slova jejího ustanovení
podle apoštolského odkazu v 1 K
11,23-26. Začíná slovy: Pán Ježíš, 
v tu noc, kdy byl zrazen, vzal chléb,
vzdal díky, lámal jej a řekl: „Toto jest
mé tělo, které se za vás vydává...
Následuje odkaz na kalich jako no-
vou smlouvu zpečetěnou jeho krví.
Končí odkazem: „To čiňte na mou
památku“ a výzvou: Kdykoli tedy
jíte tento chléb a pijete tento kalich,
zvěstujete smrt Páně, dokud on
nepřijde. Zde také obvykle končí
přípravné liturgické čtení před vy-
sluhováním. 
Patřím ke generaci, která musela již
od konfirmace vyslechnout před
vysluhováním i další připomínky
apoštola Pavla jako podmínku pro
účast při této večeři (v. 27-29). V kra-
lickém znění to vyvolávalo až po-
svátnou bázeň: A protož kdokoli
jedl by chléb tento, a pil kalich Páně
nehodně, vinen bude tělem a krví
Páně (ČEP: proviní se proti..). Zku-
siž tedy sám sebe člověk (ČEP:
nechť každý sám sebe zkoumá) a
tak chléb ten jez, a z toho kalicha pí.
Nebo kdož jí a pije nehodně, odsou-
zení sobě jí a pije, nerozsuzuje těla
Páně. (ČEP: Kdo jí a pije, a nerozpo-
znává, že jde o tělo Páně, jí a pije
sám sobě odsouzení.) Tato Pavlova
slova byla často chápána jako varo-
vání před „nehodnou", až rouhavou
účastí. A mnozí členové církve se při
povědomí své vnitřní nejistoty radě-

ji večeři Páně vyhýbali. Jak máme
rozumět těmto dávným Pavlovým
větám, které nám dodnes znějí
varovně, až i výhružně? Jejich drs-
nost se pokouší trochu zmírnit nová
bible B-21: Kdo totiž jí a pije, aniž by
si uvědomoval, že jde o Pánovo tělo,
takový pije své vlastní odsouzení.
Jeruzalémská bible se snaží o do-
slovný překlad řeckého originálu:
Neboť ten, kdo jí a pije, jí a pije vlast-
ní odsouzení, pokud nerozlišuje
Tělo (var. tělo Páně). Otázka tedy
zní: co chtěl vlastně apoštol oním
výrazem „nehodně" do korintského
sboru vzkázat? Něco nám napoví-
dají už titulky těchto oddílů v někte-
rých biblích. V Kralické: Jak se cho-
vati v společných shromážděních
učí, nezpůsob při večeři Páně tresce.
ČEP: Řád při večeři Páně.
Pavel vlastně reaguje v této části
svého listu na neutěšenou situaci 
v korintském sboru, kterou již při-
pomněl v úvodu tohoto oddílu:
Když vy se však shromažďujete, ne-
ní to už společenství večeře Páně:
každý se dá hned do své večeře,
jeden má hlad, druhý se opije. Což
nemáte své domácnosti, kde byste
jedli a pili? Či snad pohrdáte církví
Boží a chcete zahanbit ty, kteří nic
nemají? (v.20-22). V závěru kapitoly
odkazuje na slabé a nemocné, na
které je nutno brát zvláštní ohled, a
vyzývá i k zachovávání pořádku
při tomto stolování. Jde přece o hod
lásky-agapé: A tak když se shro-
mažďujete k společnému stolu,

čekejte jeden na druhého. Kdo má
hlad, ať se nají doma, abyste se ne-
shromažďovali k odsouzení (v. 33-
34). Šlo tedy o zcela aktuální varo-
vání před zneužíváním večeře Pá-
ně pro požitky těla a před narušo-
váním společenství bratrské lásky a
služby. 
Tomuto pojetí odpovídá i podvoj-
ný význam řeckého výrazu (ana-
xiós), který je zde ojedinělý jako
hapax-legomenon. Znamená ne-
jen nehodně (subjektivně: nebýt
hoden), ale i nevhodně (objektiv-
ně: nevhodně se chovat), a tedy
nerozpoznávat, že jde o tělo Páně.
O společenství církve, kterou Pa-
vel pojímá jako tělo Kristovo: A
není chléb, který lámeme, účastí
na těle Kristově? (1 K 10,1. – Po-
dobně Ř 12,5; 1 K 12,12-13; Ef 1,23;
4,12; 5,30; Ko 1,18; 3,15.) Samého
pojetí a přípravy pro večeři Páně
jako eucharistie (přijímání chleba
a kalicha) se tedy týká především
ona část zmíněná v našem úvodu
(v.23-26): odkaz na slova Páně při
jeho poslední večeři jako laskavé
pozvání k účasti. Následná varov-
ná část se týká nevhodného naru-
šování sborového společenství,
které má právě při vděčném hodu
lásky svědčit o tom, že je „tělem
Kristovým". Upřímná kajícná váž-
nost před svátostným přijímáním
je u každého účastníka samozřej-
mým předpokladem. 

Jiří J. Otter
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Co znamená „nehodně“
Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Velikonoce

Píseň: In resurrectione tua 
(Z tvého zmrtvýchvstání, Kriste, ať se radují nebesa i zem)
hudba: Taizé

Žalm 149,1-6a

Haleluja.
Zpívejte Hospodinu píseň novou,

shromáždění věrných ať jej chválí!
Ať  se  Izrael raduje  ze svého Tvůrce,

synové Sionu ať jásají nad svým Králem!
Ať mu pějí žalmy při bubnu a při citaře.

Hospodin má ve svém lidu zalíbení,
pokorné ozdobí spásou.

Věrní ať jásají v slávě,
ať zpívají ve svých pokojích.

Oslavování Boha silného ať je na rtech jejich.

Čtení: 1 K 15,3-5; L 24,13-32

Píseň

Ticho

Prosby:
Kriste, který ses zrodil z Otce přede všemi věky  a stal se člověkem, kla-
níme se ti a dobrořečíme ti, neboť tys pro nás zemřel a vstal z mrtvých.
- Sláva tobě, Pane!
Synu Boží, prameni života, ukaž nám i celé lidské rodině svou dobrotu.
- Vyslyš nás, Pane!
Dej, abychom žili z tvého života a jako děti světla kráčeli v radosti
Velikonoc.
- Vyslyš nás, Pane!
Posilni víru své církve, aby věrně vydávala svědectví o tvém zmrt-
výchvstání.
- Vyslyš nás, Pane!
Potěš všechny zarmoucené a vlož do jejich srdce slova věčného života.
- Vyslyš nás, Pane!
Povzbuď ty, kdo jsou slabí ve víře, a zjev se pochybujícím srdcím.
- Vyslyš nás, Pane!
Posilni nemocné, buď oporou starým a upokoj umírající svou spásnou
přítomností.
- Vyslyš nás, Pane!

Otče náš

Modlitba:
Vzkříšený Kriste, z evangelia k nám zaznívá tvůj tichý hlas. Ty nám
říkáš: Proč se znepokojujete? Jen jedno je třeba: mít srdce, které naslou-
chá mému Slovu a Duchu svatému.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství,  

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 

e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

Ekologická sekce České křesťan-
ské akademie vyhlašuje při příle-
žitosti Dnů vděčnosti za stvoření
výtvarnou a fotografickou soutěž
na téma

JEDEN SVĚT
Výtvarná soutěž je určena dětem;
fotografické soutěže se může zú-
častnit kdokoliv bez ohledu na
věk.

Praktické informace:
Obrázky formátu A3 nebo A4
malované či kreslené libovolnou
technikou zasílejte poštou do pát-
ku 1. července 2011 na adresu:

Ekumenická rada církví
Donská 370/5
101 00 Praha 10

nebo poštou či odevzdáním na
vrátnici (v pracovních dnech od
8.30 do 18.30 hodin).

Česká křesťanská akademie
Vyšehradská 49

128 00 Praha 2

Na obrázky nezapomeňte napsat
jméno a věk autora obrázku a do
obálky vložit zpáteční adresu.
Všechny děti, které nám obrázek
pošlou, obdrží diplom za účast.
Třem vítězným autorům zašleme i
malou odměnu. Vybrané obrázky
budou vystaveny v Galerii Josefa
Adamce, Praha 7, Na Špejcharu 3,
každou středu od 24. srpna 2011 od
14.00 do 19.00 hodin. Výstava bude
zakončena vyhlášením cen v úterý

11. října 2011 po bohoslužbě vděč-
nosti za stvoření.
Obrázky z technických důvodů
vracíme jen při osobním vyzved-
nutí po skončení výstavy.

NAD BIBLÍ

Dny vděčnosti za stvoření 2011

Já myslím, že snad ano, řekl tatínek.
Můj oblíbený spisovatel Orson
Card (*24. 8. 1951, Richland, Wa-
shington) o tom píše. Zatím to je
science fiction, protože to ještě neu-
míme. Ale mělo by to smysl. Lidé
by nemuseli bojovat o nová území,
mohli by dále plodit děti. 
Myslíš, že Pán Bůh chce, aby se lidé
přestěhovali na jiné planety?
Nevím, možná že ani on neví,
možná čeká, zda se na téhle jedné
planetě naučíme žít správně. Po-
kud ano, tak nám cesty na jiné pla-
nety otevře, pokud ne, tak se tady
umačkáme. Možná jsme si cestu k
jiným světům už navždy pokazili.

Třeba tam žijí bytosti, které má
Pán Bůh rád a nechce, abychom
jim ublížili tak, jako jsme ublížili
indiánům nebo domorodým oby-
vatelům Austrálie. Třeba, když
se na to Pán Bůh díval, tak se
rozhodl, že nám cesty nikdy neu-
káže. 
Já myslím, že navždy nebo pro
všechny Pán Bůh cesty na další
světy nezavře, řekla Katka. On umí
odpouštět. Jen se musíme naučit
chovat k jiným lidem i k jiným
bytostem lépe a snažit se žít tak,
aby to nebylo na úkor jiných lidí
nebo tvorů.

Katka Jančaříková

Dokončení ze str. 2

Katka a jeden svět

Výzva k řešení 
humanitární krize 

v severní Africe

Ženeva, (WCC). Humanitární
situace v Libyi a v okolních
zemích je i nadále vážná.
Mnoho lidí je v nebezpečí, a
proto utíká do Evropy. Ná-
růst utečenců tak zazname-
návají Turecko, Malta a Itá-
lie. 
Světová rada církví spolu 
s Radou evropských církví a
Církevním společenstvím
pro migranty v Evropě vyslo-
vily vděčnost církevním sbo-
rům a společenstvím, které
otevřely svoje dveře lidem 
z těchto zemí a zároveň jim
přislíbily pomoc i v nejbliž-
ších měsících. 
Na setkání se dohodly na ná-
sledujících bodech: 
* poskytnout ochranu a po-
moc těm, kteří se nemohou
vrátit domů; 
* přijmout všechny utečence; 
* podpořit mezinárodní hu-
manitární pomoc; 
* vést i nadále dialog se zain-
teresovanými zeměmi; 
* připravit prostředky na po-
moc lidem po ukončení kri-
ze.



Bratr farář Bohuslav Novák začínal
své kazatelské působení v kateři-
nickém sboru a tomuto sboru zůstal
po celý svůj život věrný. Do Kateři-
nic nastoupil 1. 1. 1957 jako vikář a
od 1. 7. 1963 stal se jeho farářem.
Zemřel v roce 2001 uprostřed práce.
Měl v plánu podílet se na opravách
církevních budov v Kateřinicích. Ne-
podařilo se mu je už dokončit.
Ve svém životě byl spojen nejenom
s tímto sborem, ale také s Jerony-
movou jednotou. Do práce v senio-
rátní Jeronymově jednotě nastoupil
brzy potom, co začal pracovat ve
sboru. V druhé polovině šedesátých
let se pak stal jednatelem ústřední-
ho výboru Jeronymovy jednoty a
koncem roku 1991 jejím předsedou.
Pro tuto práci, kterou v Jeronymově
jednotě konal, byl znám nejenom
po celé naší církvi, ale také na mno-
ha místech v cizině. 
Jeronymova jednota je dílo, které
shromažďuje finanční prostředky a
podporuje stavby a opravy církev-
ních budov. Navazuje tak na práci
jiných podpůrných organizací, kte-
ré působí v cizině a které naši církev
podporovaly již v 19. století, kdy
Jeronymova jednota ještě neexisto-
vala. V této podpoře pokračovaly
pak tyto organizace i později. Na-
cházely se především v Německu,
Rakousku, Švýcarsku, Holandsku.
S nimi bratr Novák navazoval sty-
ky, seznamoval je se situací církve v
naší zemi za dob komunismu. Měl
zvláštní obdarování. Dovedl si me-
zi lidmi získávat přátele. A ti pak
otevřeli svá srdce a své ruce pro
potřeby naší církve. Od nich přichá-
zely vynikající barvy na plech, na
fasády, na dřevo, ale také i velice
významné finanční dary a dotace.
Zahraniční organizace nám pak
otevřely různá rekreační střediska,
do kterých zvaly členy naší církve
na dovolenou a pobyt mnohdy
nám i hradily. Bratr Novák velice
stál o to, aby tito přátelé přijeli také
k nám. Zval je a některé ubytovával
ve středisku kateřinického sboru 

v Lázech, anebo na uprázdněné ru-
savské faře. Bratr farář Novák
budoval vztahy mezi lidmi, stavěl
mezi nimi mosty. 
Když se pak změnila politická situ-
ace a padl komunismus, prohlubo-
val tyto vztahy s cizinou ještě víc i
tím, že se pustil do budování růz-
ných rekreačních církevních zaříze-
ní v naší zemi. Je třeba říci, že při
této práci mu stál po boku bratr
architekt Bohuslav Kučera z Brna,
který připravoval projekty, a parta
ochotných řemeslníků, kteří tyto
projekty prováděli. V roce 1988 za-
čal s rekonstrukcí sborového domu
Doubravka v Luhačovicích. Dnes
toto středisko navštěvují lidé i z mi-
mocírkevního prostředí a konají se
tam bohoslužby naší církve i Církve
československé husitské. Další jeho
velkou stavební akcí (začalo se v r.
1993) bylo vybudování Penzionu 
v Husově domě v Praze. Dnes jsou
tam ubytováváni lidé z cizích zemí. 
V roce 1991 se v Bystřici p. Hostý-
nem objevila možnost koupit areál
Vinohrádek, který kdysi patřil to-
várníkovi Basikovi. Měl stát asi 6
milionů Kč. Byl to rozsáhlý areál,
kde byly čtyři budovy s lesopar-
kem. V církvi byly velké rozpaky,
zda tento areál kupovat a vybudo-
vat v něm rekreační středisko. Když
konečně k tomu dala souhlas, bratr
Novák se pustil do práce a na koupi
areálu i výstavbu budov opatřil
peníze. Byly to peníze od našich
bratří a sester z ciziny. Areálu dal
bratr Novák název Sola gratia. Tato
slova jsou jedním z hesel reformace
a jejich překlad zní „pouhou milos-
tí“. Nechci zde vykládat teologický
smysl tohoto hesla, ale pro bratra
Nováka to znamenalo, že toto roz-
sáhlé středisko se podařilo vybudo-
vat díky Boží milosti. Kdyby této
milosti nebylo, pak by patrně stře-
disko nevzniklo. Jedna z němec-
kých podpůrných organizací se
jmenuje Gustav Adolf Werk – zkrat-
ka GAW. Když se bratra Nováka
lidé ptali, kde se sehnalo tolik

peněz na celé dílo, vykládal tuto
zkratku GAW slovy „Gott allein
weiss“ (Bůh sám ví). 
Že bratr Novák vybral tak velký
areál, v němž plánoval setkávání
členů naší církve s hosty ze zahrani-
čí, lze zdůvodnit tím, že se domní-
val, že naši přátelé ze zahraničí,
když padla „železná opona“, bu-
dou přijíždět k nám častěji než
tomu bylo dříve. A že také i členové
z různých našich sborů využijí to-
hoto střediska pro rekreaci. 
K budovám, které v areálu byly
opraveny anebo i znovu postave-
ny, se bratr Novák rozhodl vysta-
vět ještě i kostelík. Tuto stavbu
jsme mu rozmlouvali, protože
jsme si myslili, že v budovách stře-
diska je dosti prostoru, kterého by
se mohlo využít k bohoslužbám.
On však říkal, že tento kostelík je
zavrcholením jeho díla, jeho práce
a služby Bohu.

Ludvík Svoboda

Vzpomínka na Bohuslava Nováka

EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘESŤAN-
SKÉ AKADEMIE a několik občanských
sdružení ze severu Prahy zvou na
ekumenickou bohoslužbu za krajinu
s kázáním Josefa Cepla z Církve ad-
ventistů sedmého dne a s hudebním
vystoupením Slávka Klecandra. 
Bohoslužba bude v sobotu 4. června
2011 v 15 hodin na levém břehu
Vltavy, na louce na Sedleckých ska-
lách (nejbližší stanice autobusů 107
a 147 Kamýcká, popř. 147 Budo-
vec). Bohoslužbě bude předcházet
pěší pouť od kostela Stětí sv. Jana
Křtitele v Dolních Chabrech
(odchod v 10 h, kostel otevřený od
9 h) a po bohoslužbě bude následo-
vat diskuse s místostarostou Horní-
ho Jiřetína Ing. Vladimírem Buřtem.
Předpokládaný konec akce do 17.30
hodin. 
Více na: www.drahan.chabry.cz 

SENIORÁT KRÁLOVÉHRADECKÝ

Českobratrská církev evangelická

BROUMOV – Ne 8.15 h
Kladská 85, a f. Michal Kitta

ČERNILOV – Ne 9 h
Černilov č. 139, f. Radim Žárský

DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM – Ne
8.30 h
nám. Odboje 1128, f. Aleš Mostecký

HOŘICE V PODKRKONOŠÍ – Ne 10 h
Husova 870, a f. Aleš Mostecký

HRADEC KRÁLOVÉ – Ne 9 h
Nezvalova 1/529, f. Štěpán Brodský

HRONOV – Ne 10.15 h
Českých bratří 181, f. Michal Kitta

JIČÍN – Ne 9.30 h
Konecchlumská 289, a f. Tomáš
Molnár

KLÁŠTER NAD DĚDINOU – Ne 9 h
Klášter nad Dědinou č. 22, p. České
Meziříčí, f. Jonatan Hudec

KOSTELEC NAD ORLICÍ – Ne 9.45 h
Štefánikova 753, f. Miloslava Hof-
manová, f. David Najbrt

LETOHRAD – Ne 9 h
Petříkov 201, f. Jiřina Kačenová

NÁCHOD – ŠONOV – Ne 9 h
Purkyňova 535 Náchod, f. Marek
Bárta

NOVÝ BYDŽOV – Ne 9 h N. Bydžov,
10.30 h Chlumec nad C. (kostel
CČSH)
U památníku 1156, f. Jaroslav
Kučera

SEMONICE – Ne 9 h
Semonice č. 57, p. Jaroměř 1, a f.
Radim Žárský

TRUTNOV – Ne 10 h, Janské Lázně
Sola fide 8.30 h
Úpická 163 Trutnov, k. Tomáš
Molnár

TŘEBECHOVICE POD OREBEM – Ne 9 h
Masarykovo nám. 19, f. Filip Čapek

VRCHLABÍ – Ne 9 h
Českých bratří 112, f. Petr Chlápek

Církev bratrská

ČESKÁ TŘEBOVÁ – Ne 9.30 h
Tykačova 1183, k. Tomáš Pospíchal

HRADEC KRÁLOVÉ – Ne 10 h
V Kopečku 89, k. Martin Legát

CHRUDIM – Ne 9 h
Filištínská 27, k. Petr Jelínek

LITOMYŠL – Ne 10 h
Moravská 1222, k. Daniel Smetana

PARDUBICE – Ne 9 h
Lonkova 512 – Archa, k. Samuel
Jindra

VYSOKÉ MÝTO – Ne 10.30 h
kostel ČCE, Javornického 49, k. Pře-
mysl Pýter

Bratrská jednota baptistů

BROUMOV – Ne 10 h
Lidická 230, k. David Hýsek

Bohoslužby

Milí rodiče!

Zveme vaše děti na dvanáctou Dět-
skou konferenci (DK), která je sou-
částí letní Křesťanské konference
(KK).
Program DK opět zajišťuje Sdružení
Samuel, Biblická práce pro děti.
Letošní DK bude ve stylu „Hledači
pokladů“. Dětem se budou věnovat
zkušení služebníci, jejichž cílem je
pomoci vašim dětem růst v lásce 
k Pánu Ježíši a k Božímu Slovu.

DK pro předškolní děti
Pro předškolní děti od 4 do 6 let
včetně bude připraven denní pro-
gram v Praze ve stejné budově, kde
proběhne KK. Každý den po pro-
gramu se budou děti vracet k rodi-
čům. Do předškolního oddělení
přijímáme pouze děti rodičů, kteří
se zúčastní celé KK a jsou řádně při-
hlášeni. Děti mladší 4 let se DK
nemohou zúčastnit.
Konferenční poplatek je letos cel-
kem 550,- Kč (zahrnuje též obědy a
svačiny, které byly v minulých
letech účtovány samostatně). 
Upozorňujeme, že program pro
předškolní děti se ne vždy zcela

časově kryje s programem KK pro
dospělé.

DK pro školní děti – pobytová
Pro školní děti od 7 do 14 let bude
program opět probíhat na opačném
konci Prahy v ZŠ Kunratice. Děti
zde budou i přespávat (je potřeba,
aby měly vlastní spacák a karimat-
ku), od vás je tedy převezmeme 
v neděli ráno při registraci a předá-
me je zpět až v úterý odpoledne.
Děti rodičů, kteří se zúčastní KK,
zaplatí konferenční poplatek cel-
kem 950,- Kč.
Děti rodičů, kteří se nezúčastní KK,
zaplatí konferenční poplatek cel-
kem 1150,- Kč.
Konferenční poplatek již letos zahr-
nuje i ubytování a stravování (plná
penze), které byly v minulých le-
tech účtovány samostatně; z po-
platku je též hrazena doprava dětí
do místa konání DK a zpět.
Upozorňujeme, že nižší konferenč-
ní poplatek platí pouze děti rodičů,
kteří se zúčastní celé KK a jsou
řádně přihlášeni (ideálně na stejné
přihlášce spolu s dětmi). Slevu ne-
lze vztáhnout na jiné příbuzné,
známé apod.

Připomínáme:
Není možné přihlásit dítě pouze na
některé dny konference.
Děti je potřeba přihlásit nejpozději
do 15. května 2011. Pokud děti ne-
přihlásíte do tohoto data, nebudou
se moci DK zúčastnit. Přihláška je
platná až po zaplacení.
Školní děti rozdělujeme do skupi-
nek podle vlastního uvážení a na
vaše ani jejich přání v tomto směru
nemůžeme brát ohled. Prosíme,
připravte na to své děti. Děkujeme.
Kapacita DK je limitovaná a zejmé-
na u předškolních dětí může být
naplněna ještě před 15. květnem.
Všichni přihlášení obdrží e-mail 
s potvrzením přihlášky a bližšími
informacemi (doporučený seznam
věcí apod.). Jestliže tento e-mail
neobdržíte do 15. června, kontak-
tujte nás, prosím.
Společnou přihlášku na KK a DK
najdete na webové adrese 
http://prihlasky.kmspraha.cz/kk-
dk-2011
Těšíme se na vaše děti!

Za přípravný tým
Jan a Ráchel Bícovi

Samuel, Biblická práce pro děti

HLEDÁM SEZNÁMENÍ S MUŽEM při-
měřeného věku, postavy a při-
měř. stejného smýšlení. Jsem osa-
mělá Bohu věřící babička 64/160
plnějších tvarů z městečka poblíž
Brna. Těším se případnou SMS
nebo zavolání na zn.: 721 352 416. 
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Inzerce

Pozvánky

EMAN PRÁVĚ VYDÁVÁ

ŠTĚPÁN HÁJEK - MARIKA BUM-
BÁLKOVÁ: JONÁŠ
Originálně výtvarně pojatá kniha
kázání.
Deset kázání o Jonášově útěku a
cestě do Ninive se stává čtenáři pře-
kvapivě současným průvodcem na
cestě, kde může nalézt své životní
poslání a místo. Ilustrace mladé
brněnské výtvarnice nepředstavují
jen odpověď zaujatého posluchače,
ale též další svébytnou interpretační
rovinu. Čtenář je osloven příběhem
a inspirovaným kazatelem a znovu
ponoukán ilustrátorkou: Koukej,
jak ještě s tebou může příběh zato-
čit!
Formát 16,5x23 cm, poloplátěná
vazba, 96 stran, cena 269 Kč.
Při objednávce u nakladatele 19%
sleva. Expedujeme od 2. 5. 2011
Těšíme se na vás v našem novém
internetovém obchodě na známé 
adrese http://eman.evangnet.cz
s kompletní nabídkou knih naše-
ho nakladatelství
Objednejte u EMANA
Husova 656, 256 01 Benešov
tel.: 317 722 215
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ZPÍVEJME BOHU
Mt 21,14-17

Kdo je dnes na okraji? Je to poma-
lejší soused, který podepsal ani
neví co, a teď je v exekuci? Je to

Rom, kterého někdo zbil, protože
je snědý? Kdo to je?
Všimněme si našeho biblického
příběhu. Ježíš v chrámu mimo ji-né
uzdravuje slepé a chromé. Pomá-
há vyloučeným, lidem na okraji.
Osvobozuje, očišťuje a je milosrdný
k lidem, kteří nemají v chrámu ani
co dělat. A tito lidé tam opravdu
neměli co dělat! 
Otázka je, jestli tomu budeme tles-
kat, jestli tomu budeme křičet
sláva. Budeme tomu prozpěvovat?
Proč??
Zpívejte? Zpívejte sláva!
Hosanna Synu Davidovu, tak to
„zpívají" děti. Další tehdy znevý-
hodněná skupina. Jistě, jde o cita-
ci žalmu, pozor však, asi není
náhoda, že mu provolávají slávu
právě děti. Ježíše namnoze rozpo-
znávají jako Mesiáše právě lidé na
okraji. Ti, kterým přinesl milost,

odpuštění a lásku. To, co člověk
potřebuje nejvíce. Nebo ne?
Zpívejte? Zpívejte sláva! Opravdu
sláva??
Mám pocit, že se mnohdy takový
prorok a král nehodí. Člověk je
utahaný, nepotřebuje přehodno-
covat, uvažovat o vyloučených
lidech ve společnosti a Božím jed-
nání. Doba si žádá flexibilitu i po-
slušnost - máme toho dost v práci
i doma. Proč se ještě znepokojo-
vat, proč znejišťovat své dílo, své
postavení? Zákoníci a kněží mož-
ná také nechtěli nic špatného,
chtěli uchovat stávající pořádky,
své jisté, to, co jim dávalo smysl a
řád. 
Kde jsme my? Zpíváme sláva pro-
roku Ježíšovi?
Zpívejme Pánu.

Ladislav Havelka, 
farář ČCE Vysoké Mýto

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

18. května 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
1. června 2011
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* Hrozí nám něco?
* Dvě přednášky 

profesora Lochmana
* K pojetí českých dějin

17/2011

Poselství k neděli Cantate

V minulém století za vlády komu-
nistů všichni lidé věděli, co je posu-
dek. V každém větším domě byl
jeden člověk, kterého strana pověři-
la dohledem nad ostatními. Ten ta-
ké byl "spisovatelem" (nebo aspoň
zčásti) toho posudku, a všichni se
ho báli. Musel to být zvláštní člo-
věk, neboť kdo měl rozum a svědo-
mí, hleděl se takovému úkolu vy-
hnout. Poznal, jak je sám nesmírně
citlivý na to, co o něm někdo řekne.
Chrání si svou identitu, a to do té
míry, že by odmítl napsat ten posu-
dek sám o sobě, neboť by se mu pří-
čilo, aby v něm napsal samé pěkné
lži. A kdyby chtěl napsat pravdu,
nebyl by s tím nikdy hotov, protože
člověk je tak složitá bytost, plná
dobrých vlastností, ale obratem zas
tak špatných, že se za ně stydí a
bude je před lidmi vždy skrývat.
Jak má potom o sobě napsat, kdo a
co je! A jak potom někdo druhý
může to o něm napsat? Komunis-
tický režim nerespektoval člověka,
jeho identitu, nastolil se jako jeho
pán a soudce a do toho hříchu nutil
i své služebnictvo zvláště na tom
nejnižším společenském žebříčku:
domovnice. A protože si každý
malý člověk rád zahraje na boha,
byl o domovnickou službu zájem.
Uličník už byl vyšší šarže, střežil ce-
lou ulici.
Dosud mluvíme o pozemských
poměrech, kde si soud a posudek
získaly špatné vysvědčení. Jsme
rádi, že je ta doba za námi. Po této
zkušenosti vyslovují ti starší mezi
námi požadavek, aby soudy soudi-
ly nezaujatě, spravedlivě a stávaly
se aspoň nejmenším předobrazem
posledního soudu Božího. Ten si lze
nějak představit, neboť v Bibli Bůh

je taky soudce, ďábla jako žalobce
nám představila kniha Job a První
list Janův zase Ježíše Krista v roli
advokáta (1 J 2,1). Dietrich Bonhöf-
fer už měl vezdejší soud za sebou a
rok před tím, než byl popraven,
uvažoval o tom, jaký posudek o
něm dostal Bůh od andělů nebo od
jiných tamních obyvatel. Ke všem
těm hlasům přidal posudek, který
napsal sám o sobě. Hle, zde je:

Kdo jsem? Často mi říkají,
že vyjdu ze své cely
klidný a veselý a pevný
jako statkář ze svého zámku.

Kdo jsem? Také mi říkají, 
že nesu dny svého neštěstí 
lhostejně, se smíchem a hrdě
jako ten, kdo je zvyklý vítězit.

Jsem opravdu to, co druzí o mně
říkají?
Nebo jsem jen to, co sám o sobě
vím?
Neklidný, žádostivý, nemocný jako
pták v kleci?

Kdo jsem? Ten nebo onen?
Jsem tedy dnes tento a zítra jiný?
Jsem obojí zároveň? Před lidmi
pokrytec.
A sám před sebou opovržlivý, ne-
důtklivý slaboch?

Kdo jsem? Ty osamělé otázky se mi
posmívají.
Kdo také jsem, Ty mě znáš, Tvůj
jsem, ó Bože.

Německý systematik Helmut Thie-
licke si dovedl představit, jak bude

Posudek

Na základě nominace Poradního
odboru křesťanské služby Západo-
českého seniorátu ČCE získal pan
Petr Bouda z Plzně zvláštní ocenění
v rámci Ceny Mosty 2010. 
Při požáru bytu v bezbariérovém
domě v Plzni 8. ledna loňského roku
zachránil z hořícího bytu před pří-
jezdem hasičů nepohyblivou mla-
dou ženu. 
Slavnostní předávání cen proběhlo
17. března 2011 v Kroměříži. Petr
Bouda se ho osobně nezúčastnil. Ce-
nu za něj převzal předseda Národní
rady zdravotně postižených Václav

Krása. „Říkal mi, že to bylo něco
normálního, že by to udělal v ten
daný okamžik každý,“ poznamenal
pro ČTK Krása.
Akci organizuje Národní rada osob
se zdravotním postižením. Ceny
Mosty získávají za své projekty jed-
notlivci i organizace, kteří podporu-
jí osoby se zdravotním handicapem.
Více na 
http://diakonie-zapad.evang-
net.cz/petr-bouda-ziskal-zvla-tni-
cenu-mosty-2010

Karel Šimr

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO
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AKTUALITA

Zvláštní cenu Mosty 2010 
získal za záchranu života 

Petr Bouda

První máj je dnem, ke kterému se váže množství pověr, výročí a oslav.
Prvnímu květnu předchází Filipojakubská noc, i když je vlastní svá-
tek přesunut až na 3. května. Tato noc měla být kouzelná, pálily se a
pálí ohně, čarodějnice měly prý v tu noc největší moc. Ovšem to nám
připomíná někdejší tragické upalování čarodějnic v Evropě i u nás na
Jesenicku. 
První máj je dnem lásky, chlapci stavěli a staví na návsích i u domů
svých vyvolených máje.
Ve sdělovacích prostředcích je zmiňován také Svátek práce; dříve
jsme chodili povinně do průvodů a ani jsme neznali jeho původ. Ten
je je v Chicagu v květnu 1866, kdy zakročila proti hladovějícím de-
monstrantům policie a výsledkem byli zastřelení a pak ještě další
účastníci popravení.
Samozřejmě, až do dneška se vážou k tomuto dni také stále nové udá-
losti různého významu.
1. května byl beatifikován (blahořečen), což je v katolické církvi před-
stupněm svatořečení, Jan Pavel II., vlastním jménem Karol Wojtyla,
papež od roku 1978. Narodil se v květnu 1920, v květnu 1981 přežil
atentát, byl velkým mariánským ctitelem (což se vztahuje také ke květ-
nu), konzervativním člověkem a znalcem východního bloku. Tento
vzácný muž, Polák, římský biskup a státník zemřel v roce 2005. Ne-
jsem si úplně jist, zda zastiňuje i Jana XXIII., svolavatele II. vatikán-
ského koncilu. Arcibiskup Dominik Duka o Janu Pavlovi II. pověděl:
„Pracoval pro důstojnost a svobodu člověka.“ Samotný akt jsme moh-
li sledovat v televizi. 
Téhož 1. máje po poledni se mnozí Brňáci vydali do středu města 
k Domu umění, křesťané i nekřesťané, aby se snažili hájit důstojnost
a svobodu každého člověka. V Brně se totiž konal sraz pravicových
radikálů, který sice chtěl Magistrát města Brna a Úřad městské časti
Brno – střed zakázat, ale Nejvyšší správní soud zákaz odvolal, a tak se
sraz neofašistů uskutečnil. Z jedné strany Domu umění se scházeli
křesťané k ekumenickým bohoslužbám (i když s pochopitelnými
obavami po zákroku policie 9. dubna v Krupce) a z druhé strany pra-
vicoví extremisté. Pokud jsem to stačil zaregistrovat, bylo přítomno 10
kazatelů v talárech, jiní v civilu z CČSH, ČCE, církve římskokatolic-
ké, pravoslavné, víc jsem nepoznal, a v té době celkem asi 400 křesťa-
nů. Přítomní kazatelé se buď podíleli na průběhu bohoslužeb, nebo
shromáždění pozdravili. Celou akci moderovala farářka CČSH Světla
Košíčková z Tuřan, jejíž dědeček zahynul v koncentračním táboře.
Střídalo se čtení z Písma, zvláště žalmů, modlitby a písně z Taizé
(které mohly být výraznější), kázal náměstek synodního seniora ČCE
Pavel Kašpar z Brna-Židenic na text perikopy této neděle J 20,19-
23.Velmi zjednodušeně řečeno: v den po sobotě se shromáždili učed-
níci ze strachu za zavřenými dveřmi. Přišel Ježíš a řekl: „Pokoj vám.
Jako mě poslal Otec, tak já posílám vás…" a vybavil je také „výzbro-

Letošní 1. máj 
v Římě a v Brně

Prvomájová ekumenická bohoslužba v Brně Foto: Aleš Tomčík

Dokončení na str. 2
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Na první májový den připadlo letos
60. výročí existence samostatného
sboru Českobratrské církve evange-
lické v Karlových Varech. 
Je pravda, že již v roce 1554 se
Karlovy Vary staly městem věrným
Lutherově reformaci. Po třicetileté
válce ale i zde proběhla rekatolizace
a teprve kolem roku 1850 začali
němečtí evangelíci vytvářet církev-
ní sbor augsburského vyznání. Po-
stavili také kostel Petra a Pavla,
který dodnes slouží jako místo bo-
hoslužeb a je v péči Církve česko-
slovenské husitské.
Českobratrská církev evangelická
založila ve městě již v r. 1933 kaza-
telskou stanici, náležející ke sboru 
v Lounech. V té době zde ale nežilo
mnoho Čechů. Sbor německých
evangelíků a. v. zde nadále fun-
goval.
K silnému oživení církevního živo-
ta došlo po 2. světové válce, kdy
sem přibyli jak evangelíci z českého
vnitrozemí, tak velká skupina evan-
gelíků českého původu z Horního
Slezska, Polska, Volyně, ale i ze Slo-
venska a Maďarska. Zůstalo zde i
několik německých rodin, které ne-
byly odsunuty. Všechny tyto skupi-
ny začaly budovat svoje nové spo-
lečenství, které se jako farní sbor
osamostatnilo právě k 1. květnu
1951.
Před deseti lety, když sbor slavil 50
let svého trvání, vydal česko-ně-
mecký almanach a různé akce se
tehdy konaly po tři dny. Tentokrát
jsme byli skromnější. Vydali jsme
jakési pokračování almanachu, kde
je popsán sborový život za posled-
ních deset let, se vzpomínkami fa-
rářů, kteří zde v této době sloužili.
Program jsme koncentrovali na ne-

děli 1. května. Měli jsme řadu hos-
tů. Dopoledne posloužil kázáním
synodní senior Joel Ruml za přispě-
ní sestry synodní kurátorky Liy
Valkové a místního kazatele. Boho-
služeb se zúčastnili nejen členové
sboru, ale i zástupci jiných sborů 
v seniorátu a přišli i členové Křes-
ťanského sboru, kteří se v naší mod-
litebně ke svým bohoslužbám schá-
zívají v neděli odpoledne.
Při bohoslužbách byli za svoji práci
pro církev a sbor oceněni pamětní
medailí vděčnosti br. kurátor Lubo-
mír Chyba a br. Ladislav Ulman,
ten druhý i se vzpomínkou na jeho
manželku Věru Ulmanovou, která
jako ordinovaná presbyterka po
celý život neúnavně pracovala a
držela sbor bohoslužebně i v do-
bách, kdy br. farář Zejfart ztratil
státní souhlas.
Po obědě následovalo sborové od-
poledne, kdy bratr synodní senior
pohovořil o vývoji vztahů mezi

církví a státem a sestra Valková o
přípravě synodu. Svými krátkými
příspěvky shromáždění pozdravili
západočeský senior Miroslav Ha-
mari, bývalí zdejší faráři Jiří Zejfart,
Blahoslav Hájek, Miloslav Nekva-
sil, Ivona Linhart a František Pavlis.
Jen Josef Kejř nemohl tentokrát při-
jet. Dále pokračovaly pozdravy
zástupců zdejší ekumeny (BJB,
CASD, CB, CČSH a ŘKC).
Celé setkání bylo zakončeno přátel-
skými rozhovory při bohatém po-
hoštění, které připravily sestry z na-
šeho sboru.
Radujeme se z toho, že se můžeme
takto setkávat nejen při velkých
výročích sboru, ale také pravidelně
kolem Božího slova při bohosluž-
bách i biblických hodinách. Věříme,
že Pán dá tomuto společenství dost
odhodlání a sil i do budoucna a už
nyní se těšíme na 70. výročí.

Pavel Klimeš 

PODUNAJSKÁ VLNA MIERU V BUDAPEŠTI

Budapešť (www.ecav.sk). V Budapešti sa konalo centrálne zhromažde-
nie európskeho projektu - Podunajskej vlny miery. Medzinárodné eku-
menické podujatie krajín, ktoré ležia na Dunaji, malo v Budapešti dve
časti: konferenciu s témou „Protiútok – odzbrojená mierumilovnosť“ a
slávnostné ekumenické bohoslužby. Podunajská vlna mieru, ktorá pre-
šla krajinami Nemecko, Rakúsko, Slovensko, sa po stretnutí v Budapešti
presúva do Rumunska. Následne vyvrcholí veľkým záverečným podu-
jatím v Nemecku. 
V Budapešti sa tak stretli viacerí predstavitelia cirkví a ekumenických
organizácií. Slovensko reprezentoval predseda Ekumenickej rady cirkví
na Slovensku Miloš Klátik.

PRVÉ PLENÁRNE ZASADNUTIE RAKÚSKYCH PRAVOSLÁVNYCH CIRKVÍ

Viedeň ( TKKBS, SIR). Rakúsky prezident Heinz Fisher prijal v minu-
lom týždni členov Rakúskej pravoslávnej biskupskej konferencie, ktorú
tvoria: Ruská, Rumunská a Srbská pravoslávna cirkev. Stretnutie, ktoré-
ho sa zúčastnil aj predseda Ekumenickej rady cirkví v Rakúsku, sa ko-
nalo pri príležitosti prvého zasadnutia konferencie založenej minulý
rok vo Viedni. Prítomní diskutovali o vyučovaní náboženstva na ško-
lách a pastoračnej starostlivosti v nemocniciach, vojenských a väzen-
ských inštitúciách. Vo svojom príhovore predstavitelia cirkví ocenili
úpravu zákona, ktorou 8. októbra minulého roku bola Pravoslávna cir-
kev uznaná za oficiálneho partnera Rakúska. 

EKOLOGICKÝ PROJEKT SVĚTOVÉHO LUTERSKÉHO SVAZU

Ženeva (LWI). Mladí křesťané ze 47 členských církví Světového luter-
ského svazu se zapojili do společného projektu zaměřeného na ekologii.
Projekt s názvem „Svět tě potřebuje“ spojuje společenství po celém
světě a povzbuzuje k boji za ekologickou spravedlnost. Pomocí interne-
tu si mladí lidé z různých zemí ve věku od 15 do 30 let vytvořili pra-
covní skupiny. V nich budou přemýšlet nad biblickými texty, které se
zaměřují na Boží stvoření a lidský přístup k němu, a organizovat různé
akce. Generální tajemník Světového luterského svazu dr. Martin Junge
řekl, že velký zájem o tento projekt je svědectvím o tom, že se mladí
chtějí setkávat, sdílet a prakticky ukázat snahu zlepšit Boží svět. 

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě V Karlových Varech slavili

poslední soud s ním probíhat: Ďá-
bel velmi netrpělivý, aby o něm
mohl říci rychle to nejhorší, vpadne
do jednání dříve, než bude Thie-
licke moci odpovědět na soudcovu
otázku, kdo je - a žaluje: "Ten neznal
bližního, sám sobě byl vždycky tím
nejbližším. Mlčel, když měl vyzná-
vat. Všeho, cos mu dal, užíval jen
pro sebe, vysokomyslný bez poko-
ry." Do toho, co nám dnes může znít
jako kus křesťanova radikálního vy-

znání, zasáhne advokát Ježíš Kris-
tus: „Je to všechno pravda, co tu
žalobce uvedl, Pane Bože a soudce.
Ale on to všechno má za sebou. Ta
žaloba mířila do prázdna. On už
není to, co byl.“ A nato Soudce, aby
to všem ujasnil, se zeptá, jako by to
nevěděl: „A čím tedy je, když není
tím, co má za sebou?“ A advokát
Ježíš odpoví: „Přidal se ke mně a
uvěřil mně, že ty se chceš ve mně 
s ním setkat a být mu Otcem, jako
jsi mým Otcem. A tak jsem jeho

minulost přeškrtl a jeho dlužní úpis
přibil ke svému kříži. Teď je mým
bratrem a tvým synem.“
V odpuštění a ospravedlnění, v něž
věřím, je naše minulost vskutku
minulá, zlikvidovaná. A my mů-
žeme aspoň chvílemi dýchat po-
koj, neboť se nám podařilo s po-
mocí shůry zahnat pokušitele,
který tak hanebně lže: „Odpuštění
a ospravedlnění existuje, ale že by
bylo i pro tebe? Ty jsi přece zvlášt-
ní případ.“ To je ten ďáblův klam.
Všechna svatá Písma vyhlašují
jako nejjistější jistotu, že Ježíš ne-
zemřel jen za některé (svaté), ale
za všechny hříšníky bez výjimky,
tedy jistě za mne i za tebe. A před
námi to nebyli jen Bonhöffer a
Thielicke, kteří v ukřižovaném a
vzkříšeném Kristu našli odpuštění
a spravedlnost, ale nejprve Ježí-
šovi apoštolové, kteří se těšili z da-
rované spravedlnosti a žili z ní:
Pavel a Jan a po nich řečtí a pak
latinští církevní otcové, kteří hájili
bohatství církve, evangelium, že
jen ukřižovaný a vzkříšený Kris-
tus je jediný Pán, v němž máme
život. A nakonec jsou to moji bra-
tři a sestry, s kterými se setkávám
každou neděli, a ti jsou živi toutéž
vírou a nadějí.
A kde zůstal náš žalobník, ďábel?
Nedostal se ke slovu. Posudek o
sobě uslyšíme z úst toho, jenž rovný
Bohu stal se jedním z lidí, ponížil se
a podstoupil i smrt, aby povýšený
povýšil nás k sobě.

Josef Veselý

Posudek
Dokončení ze str. 1

jí“, pověděl: „Přijměte Ducha svatého.“ Pokud se budeme bát, tak
nám může vládnout násilí a křiklouni. To se může změnit, když se
vrátíme ke Kristu. Ježíš osvobozuje.V závěru připomněl všem Ježíšo-
va slova: „Jak chcete, aby lidé jednali s vámi, tak jednejte vy s nimi“
(L 6,31). Dále promluvil zábrdovický farář Jiří Rous, v jehož farnosti
leží brněnský „Bronx“ a který se dle svých sil věnuje Romům, a Brňa-
nům dobře známý jezuita František Lízna, který se dokonce ze soli-
darity s touto etnickou skupinou prohlásil za Roma. Z ČCE promlu-
vil také farář Jan Šimsa, jehož otec zahynul v Dachau. Došly i někte-
ré pozdravy: od synodního seniora Joela Rumla, biskupa CČSH Petra
Šandery, seniora Jiřího Grubera, ač byl nakonec přítomen… Nad ná-
mi neustále kroužil vrtulník, ale určitě neměl omezit naši slyšitel-
nost,měl jiné úkoly. Ještě před koncem bohoslužeb někdo oznámil, že
nerad narušuje shromáždění, ale že je třeba zatarasit Cejl, aby tam
nemohli proniknout neonacisté, a tak mnoho posluchačů ještě před
koncem odešlo právě tam. Bohoslužby byly ukončeny bez jakéhoko-
liv, původně obávaného, zásahu. Sdělovací prostředky, pokud vím, o
tomto ekumenickém shromáždění nic nesdělily.
Za Domem umění se zatím zformovali pravicoví radikálové ( někteří
až příliš mladí ), kteří se vymezují proti Romům, Židům, jiným cizin-
cům (zvláště jiné barvy pleti) a také proti homosexuálům. Noviny
píší, že radikálů bylo asi pět set. Řečnili i cizinci a hlavně předseda
Dělnické strany za sociální jistoty pan Tomáš Vandas v pronajatém
parku na Kolišti s heslem: „ Proti invazi cizích pracovníků a exodu
našich.“ To už tak bývá, že se mluví jinak a skutečnost je také jiná.
Pak se vydali na pochod; na Cejl se nedostali pro množství (přes dva
tisíce) protestujících, takže se nedalo ani s policií projít. Šli jinudy za
křičení např. My jsme národ! Evropo povstaň!…Protestující zase vola-
li jiná hesla a měli je i na transparentech: Zastavte nacisty! Zanechte
násilí a nesnášenlivosti! My vás tady nechceme!... 
Díky policii ke střetu neonacistů a protestujících, kde bylo nezane-
dbatelné množství Romů, nedošlo. Kolem 17. hodiny pochod kon-
čil, ty nejradikálnější ultrapravičáky museli těžkooděnci rozdělit a
rozptýlit u Mahenova divadla. 15 lidí bylo zadrženo, z toho 13 pra-
vicových radikálů pro jejich nevhodné řečnění, symboly, hesla a
znaky.
Vše jsme absolvovali s Jiřím Farským z Husovického sboru a ještě jed-
ním redaktorem z Nového prostoru. Spolu s většinou můžeme povědět,
že neonacisté v Brně neuspěli. 

Jiří Novák

Zapomenuté výročí velké Boží milosti, kterou prokázal před 450 lety
roku 1561 vězněným českým bratrům Janu Augustovi a Jakubu Bílkovi
na hradu Křivoklátu Pán, když mohli oslavit na přímluvu Filipiny
Walserové, ženy arcivévody Ferdinanda Tyrolského, ten slavný den
vzkříšení svého Spasitele a Pána společně po 13 letech věznění a 8 letech
odloučení. 
(Poté ještě tam byli po tři léta do roku 1564, do smrti císaře Ferdinanda
I., a to Jan Augusta nuceně a Jakub Bílek věrný svému pastýři.) Filipina,
v té době požehnaná mateřstvím, byla k té křesťanské milosti vedena
Duchem Božím. 
Cestu a návštěvu hradu Křivoklátu jsem tu letošní neděli Vzkříšení
uskutečnil ve víře jako pout'. Předtím jsem na toto 450. výročí mailem a
telefonicky upozornil kastelána hradu a též křesťanské sbory. Na místě,
v Augustově cele byla jen kytice z hradu. Přidal jsem i další a list s vy-
světlením tohoto výročí pro další návštěvníky. 

(z dopisu Z.Č., Praha 5)

Křivoklát Den Páně 
1561 - 24. 4. 2011 = 450

Letošní 1. máj 
v Římě a v Brně
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Frýdlantsko, krajina na severu Čech,
sousedící s Horní Lužicí (dnes sou-
část Polska), je oblastí bohatou jak
historickými památkami, tak dra-
matickými dějinnými událostmi.
Vlastivědný badatel Marek Řehá-
ček, autor řady publikací, se origi-
nálním způsobem ponořil nejen do
pestrého místopisného zobrazení,
ale také do zamyšlení nad duchov-
ní dimenzí krajinného prostředí.
Vznikla tak půvabná kniha "Frýd-
lantsko. Průvodce po krajině a jejích
náladách" (vydal Kalendář Liberec-
ka, s krásnými fotografiemi od Jana
Pikouse ml.).
V polovině 16. století se frýdlantské-
ho panství ujala evangelická šle-
chtická rodina Redernů. Ve zdejší
převážně protestantské krajině,
s výrazně se šířícím luterstvím při-
spěli Redernové k hospodářskému i
kulturnímu rozvoji celé oblasti. Sta-
věly se nové kostely, kaple i špitály,
rozmáhalo se hospodářské podni-
kání - plátenictví, pivovarnictví, že-
lezářství, lesnictví. Řada členů rodu
se zapsala do širších českých dějin.
Melchior Redern, který se v roce
1591 ujal vlády nad Frýdlantem, se
stal polním maršálem císaře Ru-
dolfa II. a úspěšně se zúčastnil vá-
lečných tažení proti Turkům v Uh-
rách. Melchior se oženil s Kateři-
nou Šlikovou, sestrou významného
představitele evangelických stavů
Jáchyma Ondřeje Šlika. Christoph
Redern, syn Melchiora a Kateřiny,
jako dědic frýdlantského panství po
bělohorské porážce ukrýval na hra-
dě Frýdlantu svého strýce Šlika. Ten
ovšem popravě 21.června 1621 neu-

nikl a potrestán byl i Christoph
Redern za svůj podíl na stavovském
odboji. Veškeré jeho majetky v Čes-
kém království propadly konfiskaci.
Uchýlil se tedy na své další panství
Závidov, rozkládající se již za zem-
skými hranicemi 
v Horní Lužici, která konfiskacemi
nebyla postižena. 
Následná protireformace vyvolala
na Frýdlantsku silnou vlnu emigra-
ce. Evangeličtí exulanti odcházeli
většinou do oblastí blízkých jejich
dosavadním domovům, tedy do
sousedního Saska (Žitavsko) a do
Horní Lužice. Právě Závidov se stal
pro ně vítaným cílem. A tak hned za
hranicí mezi Čechami a Lužicí, při
cestě do města Závidova, vznikla
hustá domovní zástavba exulantů 
z Čech. Zčásti se dodnes zachovala,
zčásti byla zbořena po roce 1945.
Příliv nových osadníků přispěl k roz-
machu zdejších řemesel, zejména
plátenictví a soukenictví. Na kopci
nad městem byl v místě gotického
kostelíka, zničeného požárem, po-
staven v letech 1776-78 rozlehlý
evangelický chrám. Poškození za
druhé světové války způsobilo zbo-
ření jeho lodě. A tak vysoká barokní
věž, pečlivě zrestaurovaná roku
2001, zůstala na kopci osamělá a
tvoří nepřehlédnutelnou dominan-
tu zdejší krajiny.
Ze Závidova pochází evangelický
mystik a vizionář Jakob Boehme
(1575-1624). O jeho významu svědčí
skutečnost, že klasik německé filo-
zofie G.F.Hegel ho označil za první-
ho německého filozofa. Boehmeho
spisy byly hojně rozšiřovány v po-

bělohorských Čechách a patřily 
k oblíbené četbě našich tajných
evangelíků. Však se také dostaly do
seznamů zakázaných knih a byly
protireformačními misionáři zaba-
vovány. Rodný dům J. Boehmeho 
v Závidově ležel u zemské hranice,
pouhý kilometr od české osady
Habartovic. M. Řeháček důvodně
upozorňuje, že příjmení Boehme
může ukazovat na český původ
předků. Jakob Boehme byl lidový
písmák a vyučený švec. Od roku
1599 působil jako ševcovský mistr 
v nedalekém Zhořelci. Na základě
svých mystických prožitků a vidění
sepsal knihu, kterou nazval "Svítá-
ní" (Aurora). Původně ji dával číst
jen svým přátelům, ale ti začali text
šířit v opisech mezi další čtenáře.
Úspěšná kniha nakonec vyšla tis-
kem v řadě vydání. Přátelé pak pře-
svědčili Boehmeho k pokračování, a
tak vznikla další knižně vydaná
díla. Boehme v nich vychází ze své
základní teze - všechno nadpřiroze-
né pochází z Božích představ a plá-
nů, ale na svět se dostává prostřed-
nictvím lidí. Z tohoto základu pra-
mení Boehmeho snaha najít odpo-
vědi na otázky týkající se hříchu, zla
a spásy. 
Jakob Boehme zemřel ve Zhořelci,
kde na jeho domě na polské straně
nábřeží Nisy je umístěna pamětní
deska. Připomíná náboženského
myslitele, jehož literární dílo se po
generace setkávalo s vděčným ohla-
sem u českých evangelických čtená-
řů v protireformačním období.

Michal Flegl
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Evangelíci na Frýdlantsku 
a Jakob Boehme

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Velikonoce

Píseň: Christus resurrexit (Kristus vstal z mrtvých. Haleluja)
hudba: J. Berthier

Žalm 18,1–4; 7,19–20
Miluji tě vroucně, Hospodine, moje sílo.

Hospodine, skalní štíte můj,
má pevná tvrzi, vysvoboditeli,
Bože můj, má skálo, utíkám se k tobě,

štíte můj a rohu spásy, nedobytný hrade!
Když jsem vzýval Hospodina, jemuž patří chvála,

byl jsem zachráněn před svými nepřáteli.
V soužení jsem vzýval Hospodina,

k svému Bohu o pomoc jsem volal.
Uslyšel  můj hlas ze svého chrámu,

mé volání proniklo až k jeho sluchu.
Přepadli mě v den mých běd,

ale Hospodin mě podepíral,
vyvedl mě na svobodu;

ubránil mě, protože si mě oblíbil.

Čtení: 1 J 5,1-4; J 20,24-29

Píseň

Ticho

Prosby:
Vzkříšený Kriste, tvé srdce jásá a tvá duše se veselí. 
Potěš všechny zarmoucené.

Vzkříšený Pane, ty proměňuješ náš život. 
Zapal v nás oheň své lásky.

Vzkříšený Pane, v tobě je již zde na zemi začátek našeho vlastního 
vzkříšení. 
Zapal v nás oheň své lásky.

Vzkříšený Pane, ty nás naplňuješ pokojem srdce. 
Zapal v nás oheň své lásky.

Vzkříšený Pane, tvůj Duch v nás spaluje smutek. 
Zapal v nás oheň své lásky.

Vzkříšený Pane, ty nás shromažďuješ ve svém těle – v církvi. 
Zapal v nás oheň své lásky.

Otče náš

Modlitba:
Vzkříšený Ježíši, když v prostotě toužíme přijmout tvou lásku, v hloubi
našeho nitra začíná hořet oheň. Tento oheň lásky, udržovaný Duchem
svatým, může být nejdřív docela malý plamínek. Je úžasné, že hoří
stále. A když chápeme, že ty nás miluješ, důvěra plynoucí z víry se stane
naší písní.

Zpěv
(© Ateliers at Presses de Taizé

notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství,  
Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 

tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

Beatifikace Karola Wojtyly - Jana
Pavla II. 1. května t. r. rozvlnila hla-
dinu zájmu světové veřejnosti
nebývalou mírou. Ostatně to byla
podstata jeho poslání na římském
biskupském stolci při správě světo-
vě rozvětvené římskokatolické círk-
ve. K hlásání Kristova evangelia se
mu stal celý svět největší kazatel-
nou. K takovému rozměru svého
působení byl vybaven charismatem
pastýře, učitele i citlivě vnímajícího
člověka. Tak jsem jej osobně potkal
hned při prvním jednání s ním tváří
v tvář v prosinci 1989. Odletěl jsem
do Říma tuším 19. prosince 1989,
abych - po zrychleném diplomatic-
kém jednání - navázal nit přetrha-
ných diplomatických vztahů po
roce 1948 mezi Vatikánem a Česko-
slovenskem, vybaven pravomocí
místopředsedy Federální vlády
ČSSR. Avšak vlastním podnětem
byla iniciativa biskupa Karla Otče-
náška, který se na mne obrátil s žá-
dostí, abych mu oficiálně umožnil
návrat do jeho diecéze v Hradci
Králové, a to už o Vánocích. Stalo se
tak.V těch dnech jsem prováděl
první změny v církevně politických
vztazích. Bylo v pravomoci místo-
předsedy Československé federál-
ní vlády, abych odvolal šéfa Státní-
ho úřadu pro věci církevní. Pro Va-
tikán to byl signál skutečných
změn.Začala tak nová etapa vztahů
mezi církví a státem. Součástí této
změny byla moje cesta do Vatikánu,
nejprve jednání s kardinály Cassa-

rolim a Tomkem, potom s Janem
Pavlem II. Začal proces o novém
MODU VIVENDI mezi církví a stá-
tem po radikální politické změně 
v listopadu 1989. 
Opatrná vatikánská diplomacie 
v několika hodinách učinila podob-
ně rychlé rozhodnutí k tomuto dů-
ležitému jednání. Tu začíná moje
vzpomínka na setkání a jednání 
s Janem Pavlem II. Papež byl dobře
informován o událostech v naší ze-
mi. Od prvního okamžiku jsem u
něho poznal hlubokou sympatii
pro Československo. Na pořadu
jednání bylo mnoho věcí, včetně
otázky jmenování nových biskupů,
jeho možné návštěvy v Českoslo-
vensku s podnětem jeho stanoviska
k Husovu procesu a jeho dílu a také
řada dalších situačních pohledů na
život církve, která mohla znovu
volně vydechnout. Rád bych zmínil
jen několik důrazů z tohoto osobní-
ho setkání a vzpomínek. 
První vzpomínka se váže k rozho-
voru na počátku setkání. Sdělil jsem
mu, že po politické změně v naší
zemi má Římskokatolická církev
otevřené dveře ke své činnosti litur-
gické, pastorační, výchovné i chari-
tativní. Obracím se však na něj s žá-
dostí, aby církev začala především
obnovovat „katolictví“ s dynamic-
kou hodnotou evangelia, nikoli jen
„katolicismus“, který je v ohrožení
tvořit jen struktury. Odpověděl, že
je to bezpochyby to nejpodstatnější;
avšak „nejsme ještě v nebeském

království a církev putující potřebu-
je i strukturu“, sdělil obratem. Od-
pověděl jsem také bezprostředně,
že každé společenství, počínaje ro-
dinou, obcí, národem určitou struk-
turu potřebuje. Avšak jen nezbytně
nutnou pro rozvinutí vlastního po-
slání. Měl stejný názor. Velice oce-
ňuji, že při dubnové návštěvě u nás
a setkání s ním tváří v tvář po příle-
tu při uvítání, mi sdělil: „… na kato-
lictví a katolicismus pamatuji.“ 
Druhá vzpomínka krouží kolem
jeho veliké naděje, kterou vkládal
při prvním rozhovoru do svého
rodného Polska a jemu milého
Slovenska po změně politické situa-
ce v roce 1989. Viděl v tamní církvi
a křesťanech určitý příklad živé
víry v Krista v obtížných podmín-
kách života po celá desetiletí ve
srovnání s ochablostí křesťanských
církví v západní Evropě. Věřil, že
budou inspirací pro obnovu du-
chovního profilu Evropy. Domní-
vám se, že tato jeho naděje stojí stá-
le ještě před svým naplněním. 
Třetí moje vzpomínka se týká jeho
světové mise. Mám za to, že AGGI-
ORNAMENTO vyšlé z II. vatikán-
ského koncilu pro Římskokatolic-
kou církev pochopil Jan Pavel II. po
svém. Především cestováním a set-
káváním s lidmi na všech kontinen-
tech. Současné moderní prostředky
komunikace učinil nástrojem evan-
gelizace světa. Tento dokonalý tech-
nický nástroj dokázal naplnit hut-

Blahoslavený člověk Karol Wojtyla

Dokončení na str. 4

Osobní vzpomínka



24. dubna zemřel ve věku 89 let
výrazný český biblista dr. Ladislav
Horák. Jeho práci v církvi jako celek
jistě zhodnotí jiní. Rád bych jen při-
pojil vzpomínku na dobu jeho
vikářského působení v Brně. Byla to
doba poválečného duchovního roz-
voje, který v té době vrcholil. Z teh-
dy jediného sboru ve středu města
nás na teologickou fakultu odešlo
deset. Byla to doba, kdy náš farář a
senior dr. Viktor Hájek také přešel
do Prahy, aby se ujal funkce synod-
ního seniora. L. Horák, zasvěcený a

umírněný interpret díla prof. Daň-
ka, nastoupil jako vikář po H. Mer-
tovi a shromáždil kolem sebe sku-
pinu mladých, které zaujal pro
práci s Biblí. V biblickém kroužku,
do kterého jsme chodili kromě
schůzek Dorostu nebo Sdružení,
jsme se věnovali výkladu konkrét-
ních biblických oddílů tak, že zá-
kladní údaje o situaci, v níž text
vznikl, a o významu jednotlivých
slov v hebrejském nebo řeckém ori-
ginálu nám sdělil br. Horák, ale na
nás bylo vyhledat souvislosti a pře-

mýšlet o tom, jak se text může vzta-
hovat k našemu životu a k církvi.
Zaujalo nás to a v padesátých letech
jsme se tak učili nejen pracovat s
Biblí, ale i samostatně myslet a
vytvářet alternativní prostor života.
Až příští rok vyjde Encyklopedický
biblický slovník, najdeme tam i
hesla podepsaná šifrou „lh“. To
bude poslední pozdrav Ladislava
Horáka i závdavek velkého Set-
kání. 

Petr Pokorný

Vzpomínka na ThDr. Ladislava Horáka
Vážení přátelé,
dovolujeme si Vás pozvat na uve-
dení pamětí Hebe Kohlbrugge,
DVAKRÁT DVĚ JE PĚT. 
Můj nevypočitatelný život od roku
1914
KDY: v pátek 20. května od 16.00
KDE: velká posluchárna Evange-
lické teologické fakulty
Černá 9 (1. patro), Praha 1
Knihu představí sama sedmade-
vadesátiletá autorka a dále její
čeští spolupracovníci a přátelé La-
dislav Hejdánek, Martin Prudký a
Monika Žárská
Příběh Hebe Kohlbrugge ztělesňuje
"protestantské ctnosti nejen pro 20.
století": biblické zakotvení ve Starém
zákoně, schopnost rozpoznat pasti
dějinných zákrut, vzdor vůči totalit-
ním praktikám i vnímavost pro 
dilemata konkrétních lidských situací
lidí na Východě i Západě.
Přeložila Monika Žárská.
288 stran formátu A 5, pevná
vazba, bohatý fotografický do-
provod. Doporučená cena 248 Kč.
Při uvedení bude kniha k dostání
s 25% slevou.

Tomáš Trusina, EMAN
Husova 656,  256 01 Benešov
http://eman.evangnet.cz
tel: +420 317 722 215

* * *

VALNÁ HROMADA VERITAS
Historická společnost pro aktuali-
zaci odkazu české reformace VERI-
TAS svolává svou letošní řádnou
valnou hromadu na sobotu 21. květ-
na 2011 od 10.00 hodin do sálku 
v zadním traktu sborového domu
Českobratrské církve evangelické 
v Praze na Smíchově, ulice Na
Doubkové 2040/8.
Letošní valná hromada je nevoleb-
ní, nicméně je mimořádná. Budeme
se totiž zabývat historií VERITAS 
v uplynulých 20 letech. Hlavním
bodem programu po obvyklém vy-
slechnutí a schválení zpráv za uply-
nulé období bude referát sestry
moderátorky doc. PhDr. Evy Mel-
mukové na téma: 20 let historické
společnosti VERITAS.
Malé občerstvení je na valné hro-
madě zajištěno. K místu konání se
lze dostat pohodlně s využitím
pražské MHD: Ze stanice metra B
Anděl pokračovat východem k za-
stávce autobusu Na Knížecí. Na lin-
ce č. 137 (směr U Waltrovky) je San-
toška v pořadí první zastávka. Z ní
je nutno již jít do ulice Na Doub-
kové pěšky (prakticky to znamená
obejít ze dvou kostelů ten níže
položený).

Výbor VERITAS

SENIORÁT ZÁPADOČESKÝ

Českobratrská církev evangelická

AŠ – Ne 9.30h
Husovo nám. 3, f. Pavel Kučera
ČERNOŠÍN – Ne 10 h (a c e) 14.30 h (b
d)
Husova 249, f. Jiří Marván
DOLNÍ BĚLÁ – Út 17.30 h
Nový obvod 137, a f. Jiří Marván
DOMAŽLICE – Ne 9 h
Tyršova 690, f. Petr Grendel
HORNÍ SLAVKOV – Ne 11 h
Dolní příkopy, a f. Radek Matuška
CHEB – Ne 10.15 h
ul. 26. dubna 529/5, f. Pavel Hejzlar
CHODOV U KARL. VARŮ – Ne 9.15 h
Dukelských hrdinů 281, f. Radek
Matuška
CHRÁST U PLZNĚ – Ne 9.30 h
Železniční 477, f. Karel Šimr
KARLOVY VARY – Ne 9.15 h
Zahradní 898/33, j. Pavel Klimeš, 
a f. Radek Matuška
KDYNĚ NA ŠUMAVĚ – Ne 9 h
Dělnická 359, f. Daniela Zapleta-
lová Grollová
KRALOVICE – Ne 9 h
Žatecká 480, f. Jana Kadlecová
MARIÁNSKÉ LÁZNĚ – Ne 10 h
Lidická 189/16, f. Daniel Matouš
MERKLÍN U PŘEŠTIC – Ne 9 h
Husova 201, f. Jan Satke
NEJDEK – Ne 9 h
Husova 525, f. Bob Helekia Ogola
OSTROV – Ne 10 h
Jáchymovská 170, f. František Pav-
lis
PLZEŇ- KORANDŮV SBOR – Ne 9.30 h
Anglické nábř. 13, f. Miroslav Ha-
mari, f. Helena Hamariová
PLZEŇ-ZÁPADNÍ SBOR – Ne 9 h
Němejcova 1722/2 f. Ladislav
Szabó
PODBOŘANY – Ne 11.05 h (a c)
Politických vězňů 300, f. Jana
Kadlecová
PŘEŠTICE – Ne 9 h
Rebcova 557, f. Jan Satke
ROKYCANY – Ne 9.30 h
Jiráskova 481/II, f. Leonardo Teca
SOKOLOV – Ne 10.30 h
Nábřeží Petra Bezruče 501/7, j. Pa-
vel Knorek, a f. Pavel Kučera
STŘÍBRO – Ne 10 h (a c d e), 16 h (b)
Masarykovo nám. 15, a f. Daniel
Matouš
TEPLÁ – Ne 9.30 h
Máchova 357, j. Renata Šilarová, a f.
Daniel Matouš

Církev bratrská

KARLOVY VARY – Ne 9 h
Bulharská 2061/29A, k. Tomáš
Holubec
KLADNO – Ne 10 h
Víta Nejedlého 1503, k. Daniel Ka-
leta
KLATOVY – Ne 9.30 h
Masarykova 367/III, k. David Kaš-
per
PLZEŇ – Ne 9.30 h
Doudlevecká 31, k. Zdenek Šplíchal
RAKOVNÍK – Ne 9.30 h
Vysoká 195, k. Jiří Bort

Evangelická církev metodistická

PLZEŇ I-LOCHOTÍN - Ne 9.30 h
Bolevecká náves 2, f. Zdeněk Eberle
PLZEŇ 3 - Ne 9 h
Husova 14, f. Filip Jandovský
TACHOV – Ne 10 h
náměstí Republiky 85, I. patro, 
Bc. Milan Mrázek

Bratrská jednota baptistů

AŠ – Ne 9 h
Táborská 1226/9, k. Alois Boháček
CHEB I. – Ne 9 h
Libušina 4, k. David Sláma
CHEB II. – Ne 9.30 h
Společenské centrum Vinice, Máne-
sova 7
KARLOVY VARY – Ne 9.30 h
Závodu míru 112, k. Nicolae Lica
KRASLICE – Ne 10 h
Fučíkova 1639, k. Tomáš Pacovský
SOKOLOV – Ne 9.15 h
Brněnská 486, k. Michal Jílek
TEPLÁ – Ne 9 h
Havlíčkova 42, k. Jaroslav Pospíšil

Bohoslužby

ným obsahem evangelia. Statisíce a
miliony lidí na těchto setkáních
nebyly jeho fanoušky. O fanoušky
on nestál. Pod jeho působením
vyrůstali svědkové a následovníci
evangelia, zvláště mezi mladými
lidmi. Jejich životy a svědectví o
Kristu – to je ovoce jeho díla.
Čtvrtá vzpomínka patří jeho touze
po dialogu s mimokřesťanskými
náboženstvími a duchovními prou-
dy na světě. Současný svět nikdy
před jeho érou nebyl tak propojen
všemi podobami technických do-
vedností moderního lidstva. Jan
Pavel II. však stál o významnější

úkol, který stojí před lidstvem. Byl
viditelným poslem touhy o du-
chovní propojenost i spřízněnost
lidí přes hranice ras, kultur, civiliza-
cí i náboženských tradic. Toto dílo
započal a zůstává úkolem pro jeho
následovníky. Bezpochyby nejen ty
na svatopetrském stolci. 
Vážil jsem si toho, že na tak velikou
životní pouť vykročil po svém zvo-
lení oslovením celého světa z okna
Vatikánu jedinečným biblickým
poselstvím: „Nebojte se.“ Toto sdě-
lení se rozletělo do světa, který po
celá desetiletí byl plný strachu. Je
jádrem Kristova evangelia pro
všechny časy, protože právě Kris-

tovo evangelium je jedinečný
KLAD, ZÁKLAD, POZITIVUM
pro život lidstva v moderní nebez-
pečné době. A když k tomu přidal 
v další publikaci výzvu, abychom
všichni „…překročili práh naděje“,
pak ovšem nezbývá než to jediné 
z jeho posledního publikačního od-
kazu církvi a světu, abychom
„…povstali a vykročili“ směrem,
kterým ukazuje celý jeho život. 

ThDr. Josef Hromádka,
bývalý místopředseda 
Federální vlády ČSSR 

a bývalý 
synodní senior ČCE
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JAK LÉPE KÁZAT
JOHN GARLOCK
Kniha Johna Garlocka "Jak lépe kázat" si
nedělá ambice na to, aby se stala učebni-
cí homiletiky pro teologické školy. Na
druhé straně to ale není žádná "kuchař-
ka", která by pouze jmenovala ingredi-
ence a popisovala postup vaření z biblic-
kých citátů. Je psána tak, aby v ní našel
něco pro sebe každý, kdo vykládá Boží
slovo při bohoslužbách, při biblické hodi-
ně či ve skupince. John Gerlock je zkuše-
ným kazatelem, který ve své knížce
dobře zahrnuje důraz na kázání, které
nemá svůj zdroj v lidské fantazii, ale je
výkladem biblického textu a zároveň
vyhlíží moc Ducha svatého. Kázání je
viděno v souvislosti s prorokováním. 
Začátečník i zkušený zvěstovatel v knize
ocení praktické rady pro dobrou komuni-
kaci. Není mnoho dobrých pomůcek,
které by vtipně a názorně ukázaly na
nedostatky soudobých zvěstovatelů a
zároveň naznačily cestu osobního růstu
ve zmíněné službě. Kniha má svou hod-
notu v tom, že naznačuje cestu kupředu
a motivuje čtenáře k práci na sobě

samých. Cenné jsou důrazy na práci s
hlasem, péči o zevnějšek, techniku použi-
tí mikrofonu či použití vizuálních pomů-
cek. Z knížky je zřejmé, že autor mnoho
let kázal v různých zemích a různých
kulturách a jako bystrý pozorovatel na-
shromáždil mnoho užitečných postřehů
a zkušeností. Zdůrazněn je cíl kázání,
fáze jeho přípravy, způsob přednesu a
biblická výzva směrem k posluchačům.
Je pozoruhodné, kolik důležitých podně-
tů, důrazů a zkušeností se podařilo jadr-
ně vyjádřit na prostoru menší publikace.
Knížku doporučuji všem, kteří dnes
chtějí zvěstovat Boží poselství věrně a
autenticky. S užitkem si ji přečtou zvě-
stovatelé biblického poselství, začátečníci
i pokročilí.

ThDr. Pavel Černý, Th.D.
vedoucí katedry praktické teologie,
Evangelikální teologický seminář

John Garlock (1924–2003) byl kaza-
telem a biblickým učitelem. Vedl
několik biblických škol, mimo jiné
byl rektorem South African Bible
Institute v jihoafrickém Johannes-
burgu a ředitelem Christ for the Na-
tions Institute v Dallasu. Napsal ně-

kolik knih věnovaných Bibli a jejímu
výkladu. Jako kazatel a učitel navští-
vil více než čtyřicet zemí a svou služ-
bou ovlivnil životy tisíců lidí. Dva-
krát vyučoval také v České republi-
ce. Se svou ženou Ruthanne, zná-
mou autorkou knih o modlitbě,
vychoval tři děti. 
Překlad Ingrid Hoblíková

cena: 129 Kč

PŘIJÍMAT BOŽÍ VÍRU
PETER GAME
Kniha "Přijímat Boží víru" vás uvede
krok za krokem do života, který činí
Bohu radost, do života víry. Před-staví
vám víru z různých stran – její zdroj, její
nepřátele i její vítězství – a ukáže vám,
jak vírou žít a "hledat nejprve Boží krá-
lovství".
Peta Gama znám od doby, kdy poprvé
přijel do České republiky. Stal se mým
přítelem, rádcem a na nějakou dobu i
duchovním otcem. Vím, že když mluví,
vyučuje nebo píše o víře, není to pouhá
teorie, ale realita jeho života. Jemu to
prostě funguje! Tuto knihu jasného,
uspořádaného a hlavně biblického vyu-
čování o víře mohu tedy jen doporučit.
Vždyť čerpá ze vztahu s Bohem, který
trvá už padesát let!

Petr Kácha, Th.Bc.
pastor Křesťanského společenství 

Praha, 
člen Rady 

Církve Křesťanská společenství
Pete a Diane Gameovi pracují jako
křesťanští vedoucí už více než čtyři-
cet let. Od roku 1995 Pete cestuje i po
světě, slouží pastorům a propojuje
církve a sbory ve více než dvaceti
pěti zemích. Velká část jeho úsilí je
věnovaná církvím v rozvojovém
světě, spolu se svou ženou stojí v
čele charitativní organizace Share
Christian Fellowship, jejímž cílem je
hledat zdroje pro financování chu-
dých sborů. Pete je také členem
apoštolského služebního týmu Con-
nections.  
Překlad Jiří Čihulka  

cena: 99 Kč

z nakladatelství Samuel

Rabín Jonathan Romain v týdeníku Church Times přiomíná, že roku 1810
proběhly v Seesenu v centrálním Německu první reformované židovské bo-
hoslužby. Společné prvky s tzv. druhou (tj. světovou) reformací spatřuje 
v tom, že do bohoslužby byl (kromě hebrejštiny) zaveden též národní (míst-
ní) jazyk, a zejména pak v přesunu kázání do středu bohoslužby. Za hlavní
rozdíl považuje, že reformátoři usilovali o reformu celého křesťanstva, kdež-
to reformovaná forma judaismu chtěla od počátku s formou ortodoxní koe-
xistovat. Jako mimořádně závažné vyzdvihuje zrušení dosavadního nepsa-
ného tabu: K účasti na reformovaných židovských bohoslužbách byli při-
zváni i místní křesťané. Reformovanou (Jacobsonovu) bohoslužbu v roce
1810 prohlašuje Romain za židovskou obdobu Lutherových 95 tezí.
Prof. Jan Milič Lochman upozornil na některé podobnosti mezi reformač-
ním křesťanstvím a zenovým buddhismem. Zdůraznil zároveň, že se jedná
o podobnost vnější. Rabín Romain upozorňuje na to, že mezi reformova-
ným judaismem a reformovaným křesťanstvím je nejenom podobnost, ale
příbuznost.
Může z kázání při židovských bohoslužbách zaznít zvěst o ospravedlnění z
(pouhé) Boží milosti? Jistě ano.

František Schilla

Novinky

Židovská obdoba reformace
(Dodatečně k jednomu výročí)



JESTLIŽE KDO ŽÍZNÍ…
J 7,37-39

Žízníš? Máš žízeň po Bohu? Žízníš
po lásce? V poslední, velký den
svátků Ježíš vystoupil a zvolal:
„Jestliže kdo žízní, ať přijde ke mně a

pije! Kdo věří ve mne, proudy živé
vody poplynou z jeho nitra, jak praví
Písmo.“ K čemu nás náš drahý Pán
vybízí? Co nám chce darovat? Co je
to za proudy živé vody? A ke komu
poplynou? Také jste zjistili, jak je
dobré se ztišit, dotazovat se, sed-
nout si s Ježíšem a naslouchat mu?
Také okoušíte, jak je to požehnané?
A proč myslíte, že to tak málo dělá-
me? Proč my, kteří víme, komu
jsme uvěřili, více nepijeme z té
studnice živé vody? Díky Bohu, Je-
žíš nás zde na zemi nezanechává
osamocené, daroval nám to nej-
dražší, svého svatého Ducha. Žíz-
níš? Pak je to žízeň, kterou ti dává
On sám. Chce se ti křičet, chce se ti
volat: „Ano, Ježíši, žízním, po tobě žíz-
ním, po živém Bohu, potřebuji tě, po-
třebuji tvého Ducha, potřebuji tvoji
lásku.“ Pak si myslím, že to je přes-
ně to, na co náš přelaskavý Bůh
čeká, chce tě naplnit Láskou. A víš,

kolik lidí žízní po lásce? Ano, lidi
kolem nás potřebují lásku, potřebu-
jí Ježíše. „Přicházejme tedy k němu,
kameni živému, jenž od lidí byl zavr-
žen, ale před Bohem je vyvolený a vzác-
ný.“ (1Pt 2,4) Přicházejme k němu a
následně říkejme všem, co pro nás
Ježíš učinil…
Když jsem v Písmu četla, že ani Je-
žíšovi bratři v něho nevěřili, napad-
lo mě, že s námi je to mnohdy, i
dnes, podobné. Tehdy nikdo ze
strachu nemluvil o Ježíši veřejně, i
dnes mají mnozí obavy mluvit o
Ježíši. A co já? A co ty? Ježíš mluvil
veřejně, nehledal svou vlastní slá-
vu. Ale neboj se, nemusíš jen mlu-
vit, víru v Ježíše stačí žít .
Tak přicházejme k němu, modle-
me se, přimlouvejme se, pijme a
proudy živé vody poplynou…

Dana Rohovská,
ECM Plzeň 1- Lochotín

Evangelický
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KOSTNICKÉ JISKRY

1. června 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
8. června 2011

Z obsahu
* Synod 2011
* Přímuvce přijde
* Řeč Mikuláše Biskupce

18/2011

Poselství k neděli Exaudi

Na jedné americké vojenské škole
zastávali názor, že člověk, který se
má vydat do vesmíru, ještě nedoros-
tl požadavkům toho podniku, jeho
technickým možnostem a úkolům.
„Nepovedl se tomu, kdo jej stvořil.“
Proto genetické inženýrství dostane
úkol "stvořit" člověka-kosmonauta
bez zbytečných nohou, snad s plout-
ví nebo ocasem. Je to fantazie, na-
značuje však, jak hluboko poklesla
cena a důstojnost člověka. Ještě ne-
dávno chtěli mít strůjci nových svě-
tových pořádků člověka jako míru
všech věcí. Člověk, nechť to zní hrdě.
Ještě dál od té fantazie je biblická
zpráva o stvoření člověka, kterého
ustanovila nade vším: „Podmaňte si
zemi a panujte nade vším živým.“
Po dvaceti stoletích novověku se
však člověk obává, že země, kterou
vzdělal, se proti němu vzbouří. Věru
se zdá, že technika, pokrok a civili-
zace se spojily, aby od něho převza-
ly vládu nade vším. Tomu ovšem
musela předcházet radikální změna
v lidském myšlení. Jeho sesuv k niž-
ším a nižším hodnotám života začal
ve chvíli, kdy se člověk vzbouřil pro-
ti Bohu a přestal ho poslouchat.
Známe jeho poslední fáze, pokud o
sobě zanechaly písemné stopy, zhru-
ba řečeno počínaje od Sokrata, kdy
sesuv nabyl na rychlosti. V tomto
stavu jsme dnes sami se sebou, se
zemí, s její technikou a kulturou - a
říkáme tomu stavu krize, a jsme 
v 21. století.
Jedním z jeho myšlenkových zákla-
dů je relativita, názor, že pro lidi nee-
xistuje absolutní, všeobjímající prav-
da a všeobecně závazná spravedl-
nost, neboť všechno naše poznání se
vztahuje k proměnlivým podmín-

kám a je na nich závislé. Tak i mrav-
ní chování se děje vždy jen v urči-
tém okamžiku, závisle na proměnli-
vých měřítkách a právních idejích.
Autorem tohoto názoru je Albert
Einstein.
Není-li závazné pravdy a spravedl-
nosti, je i mravní chování vydáno
všanc lidské libo- nebo zlovůli.
Marně volal Platon člověka k ná-
vratu do vlasti, k původnímu začát-
ku, neboť se domníval, že pravda a
spravedlnost jsou v něm, bydlí v je-
ho srdci jako stálí nájemníci. Stačí,
aby si to uvědomil a má po ruce kva-
litní nástroje. Je to svůdné učení, je-
muž Platon dal pěkné jméno ana-
mnese, vzpomínka. Ta však nalézá 
v člověku jen to, co zbylo z původní
člověkovy výbavy, jistou ušlechtilost
a jisté ctnosti, které se rády předvá-
dějí vítězně v pohádkách, ale ve
všedním životě neuspějí, před nepří-
telem zmlknou a utečou. Jen když
jim Bůh pomůže, dočkají se nějaké-
ho vítězství. Tehdy pravda a sprave-
dlnost zvednou hlavu a zatleskají
vstříc přicházejícímu Božímu krá-
lovství. A svět to pyšně zaznamená
jako svůj pokrok. Neví však, kam
směřuje.
Člověk, který nezavírá oči před sku-
tečností, že selhal i se svou pravdou
a spravedlností, musí přiznat, že je
vinen, a to tak podstatně, že bez jeho
přispění by nedošlo k procesu, jehož
konec jsme nazvali krizí, soudem
nejprve nade mnou. Kvůli mně se i
svět dostal do krize. 
Otevřete-li stránky dějin lidstva,
naleznete v nich nejeden doklad, jak
se jednotlivec do nich zapsal svým
zdánlivě nepatrným činem, který
podstatně nasměroval tok dějin.

Začala 2. světová válka (1939-1945) a
Albert Einstein napsal americkému
prezidentovi dopis, jímž varoval
před Hitlerem: ten blázen by mohl
bez váhání použít atomové zbraně,
kdyby ji už měl. Ten dopis pohnul
americkou vládu k tomu, že nasadi-
la všechny své schopnosti a možnos-
ti, aby měla atomovou bombu dřív
než Hitler. Když však ke konci války
vybuchla a Einstein viděl, jak strašné
následky a vedlejší účinky bomby
postihly japonské občany města
Hirošimy a Nagasaki, netajil se tím,
že s tím nepočítal a že to tak nechtěl.
Povídá se, když se o tom zmínil a
svůj podíl na bombě hleděl snížit na
nejmenší míru, uslyšel od někoho 
z přítomných výtku, kterou vzal na
vědomí mlčky: „Ale Vy jste nejprve
smáčkl tlačítko.“ Uvědomil si asi, že
jeho teorie relativity, která nezná
vysloveně špatných rozhodnutí a
činů, uvolnila lavinu, která všechno
dění spláchla do jednoho špinavého
proudu. Podmínky rozhodly o tom,
co se událo a co se děje, a to, co se
právě teď děje, je vždy pravda a
spravedlnost. I čistě technické pod-
mínky se vnutily a spolu rozhodly.
Vlastní otec atomové bomby Op-
penheimer přiznal, jak je pro techni-
ka neodolatelné neuskutečnit to, co
je proveditelné.
O co dnes tedy jde? Aby světu ne-
vládli technici a blázni, a myslitelé
aby se drželi svých nejlepších učite-
lů, kteří vědí o nezávislosti pravdy a
spravedlnosti na jakýchkoli pod-
mínkách. Církev, jejíž vlastní úkol je
jiný, chce jim stát po boku v jejich
úsilí o lepší a spravedlivější pořádky
na zemi.

Josef Veselý

Hrozí nám něco?

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Zpěv gregoriánského chorálu na pozadí hukotu aut na dálnici - tako-
vý nezvyklý obrázek nabídla v sobotu 14. května 2011 dálniční kaple
u Šlovic na Plzeňsku. 
Právě dálniční kaple se u našich západních sousedů stávají místy set-
kávání lidí, kteří se zde učí gregoriánskému chorálu a zpívají modlit-
by denních dob. K dálničním kaplím v Německu, kde jejich počet
dosahuje téměř čtyř desítek, putují zájemci o zastavení na cestě a
odpočinek pro duši od května roku 2006. K první dálniční kapli v
České republice se na "cestu pokoje" v sobotu 14. května 2011 vydal
asi tucet poutníků.
"Ve všech dobách a všech kulturách se lidé vydávají na cesty. Ne vždy
rádi a dobrovolně. Také Kristus žil na cestách a nabízí nám perspek-
tivu pro naše životní cesty. Zpěv a modlitba nepatří jen do klášterů,
ale také k místům "blízko cesty", kde se dotýkáme "tepu času".
Cestování má v sobě i destruktivní rozměr. Stále se za něčím ženeme,
tempo se nám stává jakoby drogou. Proto se zvuky spěchu v uších se
pokoušíme najít ztišení, uzdravující naši duši," říká kantor Bernd
Ebener, který se spolupracovníky z katolické i evangelické církve set-
kání organizuje.  
Zpravidla dvoudenní setkání sestává z nácviku liturgie hodin podle
alpirsbašského antifonáře a slavení pěti denních modliteb.

Karel Šimr

K dálnici se vydali za tichem

Foto: Karel Šimr

Oznamujeme, že nyní jsou již
sekretariát Kostnické jednoty –
sdružení evangelických křesťanů
o.s., a redakce a administrace Evan-
gelického týdeníku -  Kostnických
jisker přestěhovány. 
Sídlíme sice na stejné adrese (Ječná
19, Praha 2), máme stejný telefon
(224919607) i emailovou adresu
(et.kj@worldonline.cz/), ale kance-
lář se nachází na jiném místě – je to
ve dvoře vpravo, v přízemí. 
Je možné zazvonit na zvonek od
hlavního vchodu do celého objektu
(tedy ještě z ulice). 
Kvůli tomu, že jsme se stěhovali do

menších prostor, bylo potřeba zre-
dukovat materiály – jak jsme upo-
zorňovali, podstatná část je v archi-
vu synodní rady ČCE – viz ET-KJ 
č. 14/2011. Souvisí s tím však i další
omezení – velice bychom uvítali,
kdybyste si pro noviny a na návště-
vy chodili v jiném termínu než ve
středu, kdy probíhá korektura. Pro-
tože jsme v jediné kanceláři, je za-
potřebí mít pro tuto činnost co nej-
větší klid.
Rádi vás uvítáme v jiný den!!

Předsednictvo Kostnické jednoty-
Sdružení evangelických křesťanů

Přestěhování dokončeno!

AKTUALITA
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„Domnívám se, že víra by měla
prostupovat celý váš život. Nemů-
žete ji prostě odstavit na parkoviště
v pondělí při nástupu do práce, a
pak se s ní o nedělích ukazovat 
v kostele. Víra se dotýká vašich
postojů i hodnot,“ zdůrazňuje Step-
hen Thornton, generální ředitel
britské Health Foundation, jedné ze
tří nadací zapojených do britského
systému veřejného zdravotního
pojištění.

PÉČE VEŘEJNÁ A SOUKROMÁ, 
STANDARDNÍ A ALTERNATIVNÍ

Thornton před časem odmítl finan-
covat ze svěřených prostředků dru-
hou transplantaci kostní dřeně jed-
nomu dítěti, čímž na sebe přivolal
mezinárodní mediální kampaň. 
S odstupem k aféře říká: „… dívka
nakonec zemřela po druhé trans-
plantaci, financované ze soukro-
mých zdrojů, a je otázka, zda tento
zákrok nepoškodil kvalitu jejího
zbývajícího života. Nebylo úkolem
zdravotního orgánu financovat ex-
perimentální ošetření, a bylo třeba
připomenout, že by takto byly vy-
naloženy prostředky odebrané dru-
hým … Jádrem práce vedoucích
činitelů ve zdravotnictví je činění
obtížných rozhodnutí, jinak tito
manažeři představují jen zbytečné
náklady … Pomineme-li bulvární
tisk, vedl tento případ k rozumné
diskusi …“ 
V rozhovoru na poslední straně 
v britském anglikánském týdeníku
Church Times z 13. května 2011 se
dále věnuje historii, současnému
stavu i vývojovým trendům brit-
ského veřejného zdravotního systé-
mu. Připomíná, že když začínal,
představovala v Británii uzavřená
psychiatrická zařízení (kam byly
např. zavírány též ženy za to, že

měly nemanželské dítě) největší
zdroj tzv. iatrogenních neduhů (tj.
problémů způsobených lékařskými
zásahy), a shrnuje: „Netvrdím, že
náš současný model je v každém
ohledu dokonalý, ale alespoň ne-
škodí lidem jako v dobách, kdy
byly, stejně jako v Sovětském svazu,
morální úsudky nesprávně zamě-
ňovány s duševními chorobami.“
(Zde lze doplnit kuriozitu, kterou 
v redakční radě ET-KJ s oblibou
uváděl Jan Štěpán: Za Rakousko-
Uherska bylo při přestupu z církve
římskokatolické do Svobodné re-
formované církve třeba vykázat se
psychiatrickým potvrzením o nega-
tivním nálezu.)
Do světa alternativní medicíny a
soukromé (církevní) péče dává na-
hlédnout rozhovor s Ming-Hung
Hsuem na poslední straně Church
Times z 25. března 2011. Ming-
Hung Hsu jako zaměstnanec Sdru-
žení metodistických domovů pro
seniory (Methodist Homes Associa-
tion – MHA) provozuje v rámci
metodistických pečovatelských za-
řízení ve Staffordu a Birminghamu
terapii hudbou. Mimo jiné říká: „Ve
Starém zákoně docházela duše
krále Saula ulehčení, když David
hrál na harfu … Hudba ovlivňuje
paměť a emoce. Neurologické rešer-
še to stále více potvrzují ... Použil
jsem mikroanalýzu a tzv. mapování
demence a obě metody prokazují
kladný výsledek hudební terapie.“
Terapeut se zmiňuje o pacientovi,
který se, pokud zpívá, dokáže sám
obléci i vykoupat, a jakmile zpívat
přestane, nedokáže udělat nic. Hu-
debník-léčitel se kladně vyjadřuje k
dílu Milana Kundery. Dodejme, že
Kundera v knize Setkání (Une ren-
contre) odsuzuje rock za to, že sou-
středění narušuje. (Škoda jen, že
výpověď nespecifikuje. Některé
rockové balady meditativní charak-

ter mají.) Snad se mohu – povzbu-
zen nonkonformními vyjádření-
mi Thorntona, Ming-Hung Hsua i
Kundery – odvážit přiznat, že mne
zase traumatizuje tvorba skupiny
Gipsy.cz (Romano Hip Hop a jiné
hudební skvosty, jež podle mého
názoru postrádají melodii) …

NEPOŘÁDEK A JEHO ZVLÁDÁNÍ

„Po pravdě řečeno, k provozování
skutečného "kostela s nepořádkem"
musíte být výrazně zformováni,
uspořádáni a efektivní – pak lze dát
prostor nepořádku,“ čteme v roz-
hovoru s Lucy Mooreovou na po-
slední straně Church Times ze 4.
března 2011. O jaký nepořádek se
jedná? O nepořádek vzniklý v dů-
sledku toho, že děti se na začátek
bohoslužeb neodeberou do nedělní
školy, ale zůstanou pohromadě s ro-
diči. To je hlavní důraz iniciativy
"Messy Church" v rámci anglikán-
ské církve, jejíž je Lucy Mooreová
zakladatelkou. ("Messy Church"
bychom mohli přeložit také jako
"Církev se zaintegrovaným nepo-
řádkem", "Církev s prostorem pro
nepořádek", "Církev umožňující
nepořádek" apod.) 
V některých sborech Českobratrské
církve evangelické zůstávají děti při
bohoslužbách s rodiči jednou mě-
síčně, podobně se v řadě českých a
moravských farností Římskokato-
lické církve občas konají tzv. dětské
bohoslužby. Kolik souvisejícího
"nepořádku" připustit, jak jej zvlá-
dat popř. řídit? Běží o komplexnější
problém, než se tu či onde přizná-
vá. Zejména když v moderní době
narůstá procento dětí s projevy
hyperaktivity … Obecně a velmi
schematicky lze říci, že u katolíků
dbají řadoví účastníci bohoslužeb
stále na "zjednání pořádku" (třebas
za cenu vykázání dítěte z kostela i 
s rodičem), zatímco u evangelíků
převažuje (často nevyřčeně) spíše
obava "pedagogická", totiž z imuni-
zujících účinků bohoslužeb na dítě.
(Většina našich protestantských
kazatelů, pokud vím, přítomnost
dětských posluchačů nijak zvlášť
homileticky nezohledňuje, neboť,
jak lze občas zaslechnout, „nemů-
žeme snižovat úroveň“. Anglikán-
ské hnutí "Messy Church" (srov.
www.messychurch.org.uk) lze tu-
díž, byť časem přibralo i jiné důrazy
a poněkud ztratilo na přehlednosti,
považovat v některých ohledech za
poučné i pro českou ekumenu.
„Náš celý život je modlitbou.“ To
před pěti stoletími prohlásil Martin
Luther a 7. ledna 2011 v rozhovoru
na poslední straně Church Times
představená ženského římskokato-
lického kláštera ve francouzském
Avignonu. (Oba z téhož konstato-
vání odvodili, pravda, opačné
osobní důsledky.) „Největším štěs-
tím je uvědomit si, že mě Bůh
opravdu zná a, navzdory všemu,
pořád miluje (that one is truly
known and, despite everything, is
still loved).“ – Tolik abatyše tamtéž.
Někteří možná už četli totéž u pro-
testantského teologa Paula Tillicha.
Toť „svatých obcování" napříč kon-
fesemi v praxi! Citáty od jeptišky 
z Avignonu se proto hodí výběr 
z pravidelných (každotýdenních)
rozhovorů z britského církevního
týdeníku uzavřít.

František Schilla

JEDNALI NĚMEČTÍ PŘEDSTAVITELÉ EVANGELICKÉ CÍRKVE A STÁTU

Berlín (www.kirche-mv.de). Představitelé Evangelické církve Německa v če-
le s Nicholasem Schneiderem se v Berlíně setkali s členy strany Křesťanské
demokratické unie (CDU) v čele s kancléřkou Angelou Merkelovou. V přá-
telské a otevřené atmosféře rokovali o problémech atomové energetiky, poli-
tiky Evropské unie a otázkách utečenců ze severní Afriky, ale také o tématu
vztahu státu a církve v Německu. Angela Merkelová pozitivně ohodnotila
práci církve, která je v společnosti aktivní. Výsledkem společného jednání
byla dohoda obou stran pokračovat v dialogu a intenzivněji hledat řeešení s
důrazem na sociální a environmentální aspekty současné doby. Jednání bylo
pokračováním setkání v roce 2009.

KONFERENCE O PRÁCI A POSTAVENÍ ŽEN V CÍRKVI A SPOLEČNOSTI

Kovačica (www.ecav.sk).V srbské Kovačici se konala konference o práci a
postavení žen v církvi a společnosti pro region střední a východní Evropy.
Organizovalo ji Oddělení Světového luterského svazu pro práci žen v círk-
vi a společnosti v Srbsku. Na setkání přijely regionální koordinátorky z Rus-
ka, Polska, ze Slovenska, z Česka, Lotyšska, Maďarska a Chorvatska. Kon-
ference určila i hlavní témata a definovala nejpalčivější problémy postavení
žen v církvi a společnosti. „Práce konference se nesla i v znamení důležité-
ho jubilea pro evangelickou církev, které nás očekává v roce 2017, kdy si při-
pomeneme 500 let od vyvěšení 95 výpovědí Dr. Martina Luthera proti pro-
dávání odpustků,“ řekla Anna Petráková, farářka z Kovačice.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike 

Z církví doma i ve světě Víra, hudba, nepořádek

České korunovační klenoty jsou nejen význam-
nou umělecko historickou památkou, ale přede-
vším symbolem české státnosti. K literatuře o
nich nyní přibyla stejnojmenná knížka autora
Andreje Šumbery (akademický sochař, restaurá-
tor a fotograf). Vychází z průzkumu klenotů v le-
tech 1998 a 2003. Jejich výsledky obohacují naše
znalosti při využití moderních fotoaparátů a mi-
kroskopů, postihujících jemné detaily použitých
technologií. Ke knížce s bohatou fotografickou
dokumentací a výstižným textem je přiložen
interaktivně zpracovaný CD-ROM. Ten obsahu-
je více než 600 fotografií s podrobnými popisy a
odbornými statěmi.
Koruna českých králů, jíž je věnována hlavní po-
zornost, má však také svou symboliku. Teolo-
gicky vzdělaný císař a král Karel IV. se zabýval se
zvláštním zájmem Zjevením sv. Jana, poslední
biblickou knihou. Z ní, kromě jiného, vyzdvihoval
motiv Nového Jeruzaléma a jeho příchodu. Sym-
bolické ztvárnění této myšlenky najdeme v řadě
Karlových počinů. A právě koruna k nim patří 
v první řadě. V 21. kapitole Zjevení čteme popis
Nového Jeruzaléma: "Položení pak toho města
čtverhranné jest, dlouhost pak jeho i širokost i
vysokost jednostejná jest. Od východu slunce brá-
ny tři, od půlnoci brány tři, od poledne brány tři,
od západu brány tři. A zeď městská měla základů
dvanácte \ město pak samo bylo zlato čisté. A
základové zdi městské všelikým kamenem dra-
hým ozdobeni byli". Shodně je koncipována koru-
na se stejnými rozměry ve všech směrech. Hradby
Nebeského Jeruzaléma jsou vybudovány na dva-
nácti základech - dvanáct drahokamů je zasazeno
kolem čela koruny. Čtyři díly koruny jsou čtyřmi
stranami Nebeského Jeruzaléma, tři listy z lilií

představují trojici bran v každé straně Božího
Města. 
Myšlenka ztvárnění Nového Jeruzaléma, pro
Karla IV.zřejmě neobyčejně živá, je obsažena i 
v jeho stavebních a urbanistických činech - Sva-
továclavská kaple na Pražském hradě, urbanistic-
ká dispozice Nového Města pražského, hrad Karl-
štejn. Podrobnosti přináší dávná, ale jistě stále
platná studie autora tohoto článku, otištěná 
v Křesťanské revue 1978,č.5/6. Symbolických
motivů bychom na koruně našli více. Tak obrov-
ský safír, největší drahý kámen na koruně, je
umístěn na čelence koruny tak že ve spojení 
s očima korunovaného panovníka vytváří vrchol
trojúhelníku a má tak symbolicky vyjadřovat Boží
oko. Dodejně ještě, že koruna, nazývaná Svato-

václavskou, byla podle Korunovačního řádu
Karla IV.trvale uložena na lebce sv.Václava.
Novému panovníkovi byla odtud jen propůjčena
k obřadu korunovace. Svatováclavskou korunu
dal Karel IV. zhotovit v roce 1346, ještě za jeho
panování byla roku 1372 upravena. Podle někte-
rých badatelů využil Karel IV pro novou korunu
části původní koruny Přemyslovců.
Knížka Andreje Šumbery díky své objevné a po-
drobné fotografické dokumentaci splňuje cíl, sta-
novený jejím podtitulem" Jedinečná cesta za detai-
ly nejvzácnějšího pokladu". Umožňuje použitím
moderních metod vidět jednotlivosti korunovač-
ních klenotů (nejen koruny, ale i dalších artefak-
tů), které při celkovém pohledu nelze pozorovat.

Michal Flegl

České korunovační klenoty 

(Čtyři rozhovory z britského anglikánského týdeníku Church Times)

V našem národě není mnoho těch, kteří by se stali rektory basilejské
univerzity. Českému čtenáři jsou teď dostupné dvě přednášky, které 
v této funkci při výročních slavnostech tohoto předního evropského
vysokého učení v listopadu 1981 a 1982 proslovil prof. ThDr. Jan Milič
Lochman. Tématem první přednášky, ve které silně zaznívají motivy
české reformace, je "Horlivost pro pravdu a tolerance", název druhé
navazuje na listinu Švýcarské konfederace, která začíná slovy "Ve
jménu Boha Všemohoucího". Do češtiny je nyní přeložil Bohuslav
Vik, úvod napsal prof. ThDr. Pavel Filipi. O grafickou úpravu této asi
padesátistránkové publikace se postaral Karel Fon, vytiskl Repronis
v Ostravě, o vydání nákladem 150 výtisků se postarali Lochmanovi
žáci a přátelé. 
Režijní cena vychází na 30 Kč. 
Brožura je k mání u Ludvíka Klobásy (675 60 Myslibořice č. 1) a Jana
Trusiny (674 01 Třebíč, Palackého 33, trusina.trebic@sesznam.cz). 

Jan Trusina

Dvě přednášky profesora
Lochmana



V Bibli najdeme zmínky o radostech
života, ale i o utrpení. Lidé víry ne-
jsou v Písmu líčeni jako naprosto
zdraví, mladí, veselí a šťastní. Přesto
platí, že „Boží vůlí je zdraví, nikoli
nemoc“. Proč tedy lidé tolik trpí a
jsou postihování nejrůznějšími zá-
keřnými nemocemi? Tyto otázky si
člověk asi kladl vždy. Dnes často
slyšíme z úst nevěřících lidí výpově-
di typu: „Kdyby byl Bůh, nebyly by
války a nemoci.“ Křesťané sice vědí
o zneužití svobodné vůle člověkem
i o tom, že řada problémů souvisí s
tím, že jsme se odchýlili od Boží
vůle. Přesto i my jsme často kon-
frontováni s takovým utrpením, že
si nevíme rady, jak zároveň porozu-
mět Božímu milosrdenství a jeho
všemohoucnosti. 
Nemoc nám připomíná křehkost ži-
vota. Onemocnět může každý člo-
věk na této zemi. Nikdo nemá zaru-
čené celoživotní zdraví. A na dru-
hou stranu nemocní mohou mít na-
ději, že budou opět zdraví. Nemoc
postihuje i věřící a nečekané uzdra-
vení může prožít i nevěřící. To, že
Bůh chce zdraví, platí zásadně,
nemusí však platit pro každého. Mi-
sionář Pavel nebyl nemoci ušetřen,
ač se za uzdravení modlil (2 K
12,7nn), ani Ježíš nemohl uzdravit
všechny (Mk 6,5).
Lidé ve Starém zákoně vidí utrpení
převážně jako důsledek neposluš-
nosti vůči Hospodinu. V knize Deu-
teronomium se hovoří o tom, že
když člověk bude poslouchat Hos-
podina a dodržovat jeho přikázání,
Bůh mu požehná ve všem. Když ale
nebude poslouchat, postihnou ho
mnohá zlořečení, mezi která patří
právě i nemoci Tento postoj k utrpe-
ní byl v Izraeli silně zakotven. Nej-
výrazněji se otázkou utrpení zabývá
kniha Job. Jobovi přátelé také přistu-
pují k jeho utrpení s tím, že se musel
provinit vůči Bohu, jinak by ho Bůh
nepostihl tolika ranami Kniha Jo-
bova však ukazuje, že problém vzta-
hu nemoci a viny je mnohem složi-
tější. „Věci mohou být podstatně složi-
tější a není nám vždy dáno, abychom
pronikli do přediva příčin daného utrpe-
ní, bolesti a nemoci. K tomuto poznatku
se musel bolestně dopracovat i starozá-
konní trpitel Job. Přijmout to museli i
Jobovi přátelé.“ Na konci knihy je Jo-
bovo pokorné uznání Boží svrcho-
vanosti a jeho krásné vyznání:
„Uznávám, že všechno můžeš a že
žádný záměr tobě není neproveditel-
ný… Jen z doslechu o tobě jsem slýchal,
teď však jsem tě spatřil vlastním okem.“
Z jeho slov vyplývá, že ho přestálé
utrpení přiblížilo Bohu více než kdy
předtím. Další postavou, o které
máme svědectví, že byl „smrtelně
nemocen“ a Bohem zázračně uzdra-
ven, je judský král Chizkijáš. Jemu
prorok nejprve vyřídil slovo Hospo-
dina o tom, že zemře. Ale když se
Chizkijáš modlil a velmi plakal, při-
šel mu Izajáš vyřídit nové Hos-
podinovo slovo. To znělo: „Vyslyšel
jsem tvou modlitbu, viděl jsem tvé slzy.
Hle, uzdravím tě. Třetího dne vstoupíš
do Hospodinova domu. Přidám k tvým
dnům patnáct let…“ A že se tak sku-
tečně stane, stvrdil Bůh ještě zname-
ním. Tyto příběhy a mnohé jiné jsou
nám povzbuzením v tom, že Bůh
slyší a vyslýchá naše modlitby.
Můžeme a máme přicházet se vším,
a tedy i s naší bídou a utrpením, 
k němu. Příkladem toho, že Bůh je
svrchovaným Pánem a milostivě se
sklání i k pohanům, je ve Starém
zákoně příběh o uzdravení malo-

mocného Aramejce Námana Pán
Bůh se může i takovýmto způso-
bem dát poznat člověku. Ten po
tělesném uzdravení prožije i uzdra-
vení duchovní, pozná v Hospodinu
jediného Boha .
V evangeliích velmi mnoho textů
mluví o zdraví a nemoci, o Ježíšově
uzdravování. I zde jsou ještě názna-
ky silného vnímání nemoci jako
odplaty za hříchy, které v Izraeli
přetrvávalo. Ukazuje to např. otáz-
ka Ježíšových učedníků v Janově
příběhu o uzdravení slepého, když
se ptají: „Mistře, kdo se prohřešil, že se
ten člověk narodil slepý? On nebo jeho
rodiče?“ Ježíšova odpověď ukazuje
nový rozměr utrpení, který přinesl
právě Kristus a prolomil židovský
názor o mechanické souvislosti hří-
chu a nemoci. „Nezhřešil ani on ani
jeho rodiče; je slepý, aby se na něm zje-
vily skutky Boží.“ V Ježíši Kristu při-
šlo Boží království. Uzdravování ne-
mocných je jeho součástí, znamením
nové Boží vlády. „Ježíšovo poslání má
velmi úzkou souvislost s uzdravováním
jako součástí Božího úsilí vykoupit svět.
A tato skutečnost se jako červená nit tá-
hne celým Písmem svatým." Ježíš při-
šel vyhlásit radostnou zvěst. Když
byl v synagoze v Nazaretě a četl 
tam z Písma, vybral text z proroka
Izaiáše: „Duch Hospodinův jest nade
mnou; proto mne pomazal, abych přine-
sl chudým radostnou zvěst; poslal mne,
abych vyhlásil zajatcům propuštění a
slepým navrácení zraku, abych propus-
til zdeptané na svobodu, abych vyhlásil
léto milosti Hospodinovy.“ A potom
lidem řekl: „Dnes se splnilo toto Pís-
mo, které jste právě slyšeli.“ Tardif
píše: „Ježíš však uzdravoval malič-
ké, chudé. Jeho láska je zadarmo,
Ježíš s ní neobchoduje. Neříká: Uzd-
ravím tě, ale pod podmínkou, že pro
mě budeš pracovat. Ne! Pán uzdra-
vuje nezištně!“
Vidíme, že mnohým uzdravením 
v NZ předchází víra ze strany člově-
ka. Ať už víra samotného nemocné-
ho nebo těch, kteří dotyčného k Je-
žíši přinesou, přivedou a prosí za
něj. Velikost víry nemůžeme změřit.
U ženy postižené krvácením jde
dokonce při dotyku Ježíšova roucha
spíš o pověru než víru, a přesto se k
ní Ježíš přizná. Ježíš několikrát vy-
zvedává víru jednotlivců a dává ji za
příklad. Adokonce říká, že budeme-
li mít „víru jako hořčičné zrnko“,
budeme zakoušet zázraky jeho mo-
ci. To nám ovšem nedává sebemen-
ší právo, abychom druhé obviňova-
li z toho, že věří špatně nebo málo.
Pán Bůh není automat na naše lid-

ská přání. Baumert uvádí: „Poslední
rozhodnutí, zda člověk bude uzdra-
ven nebo ne, netkví v připravenosti,
v touze nebo ve víře člověka, ale ve
zcela nezávislém Božím příklonu.“
Ježíš podle svědectví nz pisatelů
uzdravil během svého tříletého ve-
řejného působení mnoho lidí, ale
neuzdravil všechny nemocné té
doby. Např. u rybníka Bethesda le-
želo hodně nemocných, a Ježíš oslo-
vil a uzdravil jen jednoho, který byl
nemocný 38 let a neměl nikoho, kdo
by ho do rybníka donesl. Měl s ne-
mocnými soucit, pomáhal jim z je-
jich bídy a utrpení a směroval jejich
vnitřní pohled na Boha – Otce a jeho
království. Neuzdravoval proto,
aby naplnil lidskou touhu po senza-
ci. Naopak lidem častokrát přikazo-
val, aby o svém uzdravení mlče-
li.Tento příkaz souvisí s „mesiáš-
ským tajemstvím“ a také s tím, aby
lidé nepovažovali Ježíše za divo-
tvorce. 
Pro osobní situaci i pro pastorační
péči o druhé je důležité znovu si
uvědomit, že „Kristus při člověku
stojí v každé nouzi, a že se díky to-
mu křesťan také snaží všechno své
soužení a bolesti, ať už pochází od-
kudkoli, přemoci s Kristem. Potom
se každá nemoc může stát nástro-
jem spásy, ať už je na ní skrze uzdra-
vení zjevená Boží sláva, nebo se
stává místem dozrávání a prosto-
rem pro jinou formu setkání s Je-
žíšem Kristem.“
Z absolventské práce; bez odkazů, mírně
kráceno

Ester Kašková-Němcová
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Utrpení, nemoc, uzdravení Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Píseň: Surrexit Dominus vere (kánon)
(Pán vpravdě vstal z mrtvých. Kristus dnes z mrtvých vstal)

Hudba: J. Berthier

Žalm 16, 1-2; 5-11
Zlatý zpěv Davidův
Bože, ochraňuj mě,

na tebe spoléhám.
Pravím Hospodinu: Jsi můj Pán,

moje dobro, nad tebe není.
Můj úděl, můj kalich je Hospodin;

můj los držíš pevně, Hospodine.
Vyměřeny jsou mi blažené krajiny,

moje dědictví je velkolepé.
Dobrořečím Hospodinu, on mi radí,

i v noci mě učí mé svědomí.
Hospodina stále před oči si stavím,

je mi po pravici, nic mnou neotřese.
Proto se mé srdce raduje, můj jazyk zpívá,

v bezpečí přebývá i mé tělo,
neboť v moci podsvětí mě neponecháš,

nedopustíš, aby se tvůj věrný ocitl v jámě.
Stezku života mi dáváš poznat,

vrcholem radosti je být s tebou,
a dokonalé utěšení  po pravici tvé až na věky.

Čtení: 1 Pt 2, 4-5; 9-10 ; J 14, 1-6
Píseň
Ticho
Prosby:
Kriste, skrze Ducha svatého žiješ v našich srdcích. Veď nás ke svému
Otci.
Kriste, ty nás posíláš, abychom ohlašovali tvé odpuštění. Dej, aby
všichni lidé poznali tvou lásku.
Kriste, tys slíbil svým učedníkům Ducha svatého, který nás naučí
všemu. Rozjasni naši víru.
Kriste, tys slíbil svým učedníkům Ducha pokoje. Obnov svým pokojem
celou zem.
Kriste, tys slíbil svým učedníkům Ducha pravdy.Dej nám, abychom
poznali tvou lásku, která je nad všechno poznání.
Kriste, tvůj Duch naplňuje celý vesmír, přebývá v každém z nás.

Otče náš

Modlitba:
Spasiteli všeho, co žije, když jdeme za tebou, rozhodujeme se pro lásku
a odmítáme zatvrdit svá srdce. Ty nás chceš zahrnout radostí evangelia.
A když je naše nitro zahaleno temnotou, jedna cesta zůstává otevřená:
cesta pokojné důvěry.

Zpěv
(© Ateliers at Presses de Taizé

notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046,  e-mail: info@rosamusic.cz

internetový obchod: www.gimel.cz)

Společenství evangelických církví v Evropě
Synod členských církví v České republice

Konzultace o dokumentu Písmo – vyznání – církev ve čtvrtek 9. června na
Evangelické teologické fakultě UK v Praze, Černá 9

Milé sestry, milí bratři,
zveme Vás k účasti na konzultaci, kterou se synod leuenberských církví v ČR rozhodl uspořádat nad dokumentem Písmo
– vyznání – církev. Tento dokument vznikl v rámci věroučných rozhovorů Společenství evangelických církví v Evropě.
Členské církve tohoto společenství se v něm pokoušejí najít společnou řeč v otázce autority Písma v evangelických círk-
vích. Čím a jak se v církvích vlastně řídíme při svém rozhodování a při formulaci věroučných či etických stanovisek?
Dokument byl v předběžné podobě předán jednotlivým církvím k připomínkám. Připomínky členských církví v Českých
zemích se chceme pokusit formulovat společně na konzultaci, kterou pořádáme ve spolupráci s ETF UK. Zazní na ní reak-
ce na dokument, které připraví pozvaní řečníci z jednotlivých církví, a v plenární diskusi dostanou slovo další účastníci.
Srdečně zveme také vás.

Jana Křížová, předsedkyně synodu, Jan Roskovec, místopředseda synodu
Program:
9.30–10.00 přivítání a úvodní pobožnost; 
10.00–12.30 tři bloky příspěvků s krátkou diskusí;
12.30–14.00 přestávka na oběd;
14.00–15.40 dva bloky příspěvků s diskusí; 
16.00–17.00 závěrečná celková diskuse
Dokument je k dispozici na internetových stránkách www.leuenberg.cz.



Na Velký pátek 22.dubna odešel do
"hořejší" Církve Kristův služebník 
v Jednotě bratrské bratr Jindřich Ha-
lama starší. Bylo mu 86 let. Jeho ro-
dina, Ochranovský seniorát při ČCE
a mnoho přátel se s ním přišli roz-
loučit do Železného Brodu v sobotu
30.dubna. 
V železnobrodské diaspoře Jednoty
bratrské se narodil 14. 3. 1925 ve
Velkých Hamrech. Z rodné obce mu-
sela jeho rodina odejít v r. 1938 do
východních Čech. Protože v době
války bylo mnoho kazatelů Jednoty
vězněno a sbory zůstávaly neobsa-
zené kazatelem, hledalo vedení círk-
ve vhodné pracovníky. Osloven byl i
bratr Jindřich Halama. Krátce sloužil
v Nové Pace a Rovensku p.Tr. Toto
"přivolání" k službě v církvi nasmě-
rovalo celý jeho život. Bylo mu jasné,
že bude kazatelem. A chtěl se na to
dobře odborně připravit studiem
teologie. Po maturitě na obchodní
akademii si dodělal i maturitu na
gymnáziu. Bohoslovecké vzdělání
ukončil na Komenského evangelic-
ké bohoslovecké fakultě v r. 1952. 
Vnitřně, duchovně byl připraven už
dříve. Věrnou pomocnici pro svou
službu získal ve své manželce Růže-
ně, když s ní spojil svůj život 18. 5.
1950. 22. října téhož roku byl bratr
Jindřich ordinován biskupem K.
Reichlem na diakona JB a byl ka-
zatelem pražského sboru Jednoty
bratrské. Brzy byl povolán i do Úzké
rady, vedení církve (1955-1961). Od
r. 1656 působil v Mladé Boleslavi.
Za jeho působení v Mladé Boleslavi
tu spolupracovaly všechny církve,
scházely se ke společným biblickým

a modlitebním hodinám. Bratr
Halama měl totiž mnoho přátel
mezi faráři jiných církví, protože byl
oblíben pro svou mírnost a hlubo-
kou zbožnost. Jako osvědčený, věr-
ný pracovník byl 4. 10. 1964 konse-
krován na presbytera JB (to je druhý
ze tří ordinačních stupňů JB). 
V nadějném roce 1968 byl opět po-
volán do Úzké rady; v době brzké
normalizace to bylo značné břeme-
no, které statečně a odpovědně nesl.
Od r. 1976 jako předseda Úzké rady.
Opět se stěhoval do Prahy, kde hned
navázal ekumenické vztahy a zapo-
jil se výrazně do práce Kostnické
jednoty.
Pro své jazykové schopnosti i zkuše-
nosti z církevní práce byl bratr Ha-
lama delegátem světových synodů
Unitas fratrum, které se tehdy schá-
zely v intervalech sedmi let: 1967
Potštejn, 1974 Jamajka, 1981 Herrn-
hut-Ochranov. 
Jedno funkční období byl bratr
Halama také předsedou Ekume-
nické rady církví v ČR (1987-89). 
K poslednímu dni roku 1989 odešel
do důchodu, ale důchodový odpoči-
nek trval jen krátce, vlastně to byla
jen jakási dovolená. Už v březnu
1990 neodolal žádosti Úzké rady 
a přijal opět povolání kazatele 
v uprázdněném sboru v Nové Pace.
Do léta 1994. Na podzim 1997 se
opět vrátil do služby jako kazatel 
v Jablonci n.N. Tady také procházel
snad nejsmutnějším obdobím života
kvůli krizi v JB. Sloužil tu do března
roku 2001 na poloviční úvazek (od r.
2000 jako kazatel Ochranovského
sboru při ČCE). Bydlel tu však 

s manželkou až do léta 2008. 
Vedle kazatelské služby také po
mnoho let pracoval na převodu
Hesel Jednoty bratrské do češtiny. 
I tuto jeho službu rádo přijímalo
mnoho věrných čtenářů Hesel.
Napsal ve svém životopise: „Já s man-
želkou jsme byli formováni zvěstí Písma
svatého a bratrskou tradicí. Vyznáváme
Ježíše Krista za svého jediného a pravého
Pána, jemuž budeme vydávat počet ze
svého života i ze svých skutků. Naše víra
nás vždy vedla k tomu, abychom se za-
stávali pravdy, sociální spravedlnosti,
rovnosti všech lidí a pokoje. Naše víra
nás učí také vidět, že všechny lidské po-
řádky zde na zemi jsou dočasné a že se
blíží den příchodu království Kristova, v
němž spravedlnost, láska a pokoj dojdou
plné dokonalosti.“(1973)
Celý život se bratr Jindřich Halama
snažil o to, aby se Boží království
vlamovalo do tohoto světa. Zvěstí o
spáse a vzkříšení odvaloval svým
bližním "kámen od hrobu". Zpro-
středkovával jim pokoj Kristův pro
život i čas umírání. 
Teď tedy odešel "domů". Jeho kroky
došly z běd v město Boží naposled...
jak rád zpíval v písni Kristiána Da-
vida.
Odešel nám milý bratr Jindřich Ha-
lama z dohledu, ale ne ze srdce a
milých vzpomínek.
(Má-li někdo zájem o sborníček ká-
zání Jindřicha Halamy st.: A kámen
je ten tam, 2000, napište si na adresu
Ochranovského sboru při ČCE,
Komenského 603, 468 22 Železný
Brod, nebo jiri.polma@seznam.cz)

Jiří Polma

Bratr Jindřich Halama st.

NABÍDKA FILMU
ZACHRAŇTE
EDWARDSE

Nabízíme farním sborům mož-
nost veřejné projekce dokumen-
tárního filmu Zachraňte Ed-
wardse, který byl letos odměněn
cenou Trilobit Českého filmové-
ho a televizního svazu a nomino-
ván na Českého lva. 
Film vypráví příběh rodičů, jimž
bylo v těhotenství diagnostiko-
váno postižení jejich dítěte.
Opřeni o víru odmítli doporučo-
vaný potrat a pustili se do boje o
život nenarozené dcerky Julián-
ky. Oba rodiče jsou aktivními
křesťany, členy Církve českoslo-
venské husitské.
Projekci filmu Zachraňte Ed-
wardse (režie Dagmar Smržová,
produkce Febio a HBO) je
možné spojit s besedou s manže-
ly Sladkowskými. 
Promítání se nemusí vázat na
farní sbory, je možné je uspořá-
dat ve spolupráci s rodinnými
centry, vzdělávacími a kulturní-
mi institucemi apod. 
V případě zájmu volejte na tel.:
575 540 120, 736 767 543, 
nebo pište na mail: 
sladkowski@seznam.cz

kow
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Českobratrská církev evangelická
HODONÍN – Ne 9 h
Husova 6, f. Pavel Šebesta
HOŠŤÁLKOVÁ U VSETÍNA – Ne 10 h
Hošťálková u Vsetína č. 23, f. Petr
Maláč
HRUBÁ VRBKA A VELKÁ NAD VELIČKOU
– Ne 8.30 h (Velká n.V.), 10 h (Hr.
Vrbka)
Hrubá Vrbka 117, f. Mojmír Blažek
HUSLENKY – Ne 10 h
Huslenky č. 439, f. Jiří Palán
JABLŮNKA – Ne 9 h
Jablůnka 45, j Martin Tomešek, a f.
Daniel Heller
JASENNÁ - Ne 9 h
Jasenná č. 108, Vizovice, f Radmila
Včelná
JAVORNÍK NAD VELIČKOU – Ne 10 h
Javorník nad Veličkou č. 111, Velká n.
Veličkou, f. Josef Hurta
KATEŘINICE – Ne 9 h
Kateřinice č. 226, Ratiboř, f. Miroslav
Jelínek
KROMĚŘÍŽ – Ne 9 h
Riegrovo nám. 147/37, f. Ivan Ryšavý
KYJOV – Ne 9.30 h
Dobrovského 511, f. Dan Petříček
LESKOVEC – Ne 9 h
Leskovec č. 156, Valašská Polanka, 
f. Libor Špaček
LIPTÁL – Ne 10 h
Liptál č. 8, a Radmila Včelná
POZDĚCHOV – Ne 8.45 h
Pozděchov č. 121, Valašská Polanka,
f. Jiřina Kovářová
PRUSINOVICE – Ne 10 h
Přerovská 174, f. Leoš Mach
PRŽNO – Ne 10 h
Pržno č. 32, Jablůnka n. B., f. Jaroslav
Voda
RATIBOŘ U VSETÍNA – Ne 10 h
Ratiboř u Vsetína č. 221, f. Jarmila
Wiera Jelinek
RUSAVA – Ne 8.30 h
Rusava č. 28, a f. Leoš Mach
RŮŽĎKA – Ne 10 h
Růžďka č. 138, f. Martin Fér
STŘÍTEŽ NAD BEČVOU – Ne 9.30 h
Střítež nad Bečvou č. 120, f. Vladimír
Kopecký
UHERSKÉ HRADIŠTĚ – Ne 10 h
Jana Blahoslava 419, a f. Petr Pivoňka
VALAŠSKÉ MEZIŘÍČÍ – Ne 9.30 h
Blahoslavova 430/3, f. Daniel Hel-
ler
VELKÁ LHOTA – Ne 9.30 h
Velká Lhota č. 30, Valašské Meziříčí, 
f. Jan Krupa
VIZOVICE – Ne 8.45 h
Palackého nám. 364, f. Jiří Malý
VSETÍN-DOLNÍ SBOR – Ne 9.30 h
Palackého 153, f. Bronislav Czudek
VSETÍN-HORNÍ SBOR – Ne 9.30 h
Palackého 156/17, f. Jiřina Kovářová,
j. Pavel Čmelík
ZÁDVEŘICE-RAKOVÁ – Ne 8.45 h
Zádveřice č. 139, Vizovice, f. Miloš
Vavrečka
ZLÍN – Ne 9.30 h
Slovenská 3063, f. Petr Pivoňka

Církev bratrská
OLOMOUC – Ne 10 h
Mariánská 3, v. Dalimil Staněk, a k.
Pavel Škrobák
PROSTĚJOV – Ne 9.30 h
Šárka 10a, k. Pavel Lukáš
VELKÁ LHOTA – Ne 9.30 h
Velká Lhota č. 102, k. Ladislav Mel-
kus, v. Radomír Palacký
VSETÍN – Ne 9.30 h
Horní Jasenka 102, k. Josef Fišer
VSETÍN-MAJÁK – Ne 9 h
Smetanova 1484, k. Bedřich Smola
ZLÍN – Ne 10.45 h
Slovenská ul. (kostel ČCE), k. Pavel
Škrobák

Bratrská jednota baptistů
KROMĚŘÍŽ - Ne 9.30 h
Moravcova 430/16, 
k. Alois Klepáček
UHERSKÉ HRADIŠTĚ – Ne 14.00 h
Jana Blahoslava 419, k. Pavel No-
vosad
VSETÍN – Ne 9.30 h
Rokytnice 273,  k. Jan Vychopeň
ZLÍN – Ne 9.30 h
Hluboká 1343,  k. Marek Titěra

Bohoslužby

Nabídky
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Před devadesáti lety, 26. 6. 1921 se
narodil v polském Zelowě emeritní
farář ČCE Vlastimil Sláma, "Vlastík",
jak mu přátelé říkají. Nenechme se
zmást – v rodném listě i církevních
informacích má omylem datum o
měsíc později, ale narodil se oprav-
du v červnu. Však také si jeho deva-
desáté narozeniny, kterých se dožívá
v záviděníhodné svěžesti, bude lito-
měřický sbor, kterému věnoval spo-
lu se svou báječnou a moudrou
manželkou Helenkou největší část
svého života, právě v červnu připo-
mínat. 
Hodnocení "Dělal víc než musel",
použité v názvu této vzpomínky,
pronesl jako denunciaci proti Vlastí-
kovi někdejší okresní církevní tajem-
ník. Bylo to před soudem, konaným
na Vlastíkovy narozeniny v červnu
1971. Tajemník poté strachy omdlel
a soudní přelíčení muselo být přeru-
šeno, nicméně pokračovalo dál před
senátem okresního soudu v Litomě-
řicích za přítomnosti 14 farářů ČCE.
Podmíněný rozsudek k odnětí svo-
body na deset měsíců s podmínkou
na tři roky byl vyhlášen záměrně až
v odloženém druhém zasedání, kdy

již kolegové u toho nebyli. Vlastík
ale opravdu dělal víc, než musel. Ale
jinak, než to OCT myslel, víc v tom
nejlepším slova smyslu. Nejenom
jako obětavý správce své litoměřické
farnosti, nejen jako předseda Svazu
českobratrského evangelického du-
chovenstva, ale i jako angažovaný
občan, který se například v roce 1968
stal předsedou Klubu angažova-
ných nestraníků (KAN) za okres Li-
toměřice. Po jeho písemném protes-
tu proti omezování občanských práv
(odnětí cestovních pasů řadě farářů
SČEDu aj.) tehdejšímu prezidentu
Husákovi s ohlášením jeho protestní
neúčasti na volbách v r. 1971 vytáhl
režim proti němu celý aparát státní
moci se zatykačem pro údajné "po-
buřování" a "poškozování zájmů re-
publiky v zahraničí" a nařízením do-
movní prohlídky dne 6. 12. 1971.
Před Vánocemi tak Vlastík šel na půl
roku do vazby až do již zmíněného
soudu. 
Po vynesení rozsudku působil Vlas-
tík deset let jako klimatizér Seve-
ročeských chemických závodů v Lo-
vosicích. V té době začalo naše přá-
telství, které trvá dodnes. A trvá, a to

bych rád zdůraznil, zejména i přes
dvě údajně nepřekonatelné překáž-
ky, které by nás měly rozdělovat a
které se zejména v posledních letech
často zmiňovaly a zmiňují.
Tou prvou je společná práce ve far-
nosti. Hodně se v ČCE mluví o tom,
jak nepřekonatelnou překážkou je
bývalý farář sboru pro práci faráře
nového. S Vlastíkem, který samo-
zřejmě zůstal a je dodnes členem
sboru, jsme tento problém neměli a
nemáme dodnes. Přes řadu přiroze-
ně - teologicky i generačně - odliš-
ných názorů jsme dokázali vždy
nalézt konsenzus, směřující k pro-
spěchu staršovstva, jehož byl Vlastík
členem i po mém nástupu do sboru,
i k prospěchu celého sboru. Nemož-
nost spolupráce bývalého a nového
faráře na sboru považuji za mýtus
ukazující spíše na osobnostní rysy
aktérů, než na skutečný problém.
A tou druhou údajně nepřekonatel-
nou překážkou je Vlastíkův známý
podpis vázacího aktu tzv. spolupra-
covníka Státní bezpečnosti. Byl při-
nucen ve velmi těžké osobní situaci
k spolupráci pod krycím jménem
BRÁZDA. Jeho „spolupráce" ovšem
vypadala tak, že ještě týž den přišel
za mnou, informoval mne o tom, co
se stalo, a protože měl informovat
zejména o seminářích, které se u
mne konaly na faře – tehdy v choti-
něveském sboru, přestal se seminá-
řů zúčastňovat a nikdy neřekl StB
ani slovo o ničem, co by ji zajímalo.
Však také byl po poměrně krátkém
čase ze seznamu vyškrtnut pro ne-
spolupráci. Všichni jsme o této jeho
osobní bolesti věděli a nikdy jsme se
na něho nezlobili. Je typickým pří-
kladem nesmyslnosti všech lustrač-

Dělal víc, než musel

ních polistopadových kampaní.
Farář Vlastimil – Vlastík - Sláma je
čestný muž, který spolu se svou sta-
tečnou ženou pro svou církev a pro
tuto společnost udělal víc než mno-
zí jiní. Mám ho rád, a proto také píši
toto připomínku jeho devadesátin s
přáním ještě dlouhých let zdraví a
svěžesti. 
Vlastíku, ať Ti náš Pán žehná!

Zdeněk Bárta

K pojetí českých dějin
František Palacký položil základy k vědeckému pojetí českých evangelických
dějin prací do roku 1526. Alois Jirásek ve svém historickém beletristickém díle
Palackého pojetí českých dějin rozpracoval populární formou.
TGM především ve své České otázce, ale též ve značné části svého významné-
ho zpracování dějin obecných vyjádřil vlastní původní pojetí české historie 
z evangelického hlediska.
Francouzský historik a bohemista Ernst Denis doplnil svou historickou prací,
časově zařazenou po roce 1526 Fr. Palackého. Napsal ji v prostředí a době dovo-
lující klasické moderní pojetí evangelicko českých dějin  a ještě před I. světovou
válkou poprvé uveřejnil v českých zemích.

Josef Lebeda
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Když Ježíš v slovech na rozlouče-
nou hovoří ke svým učedníkům o
svém odchodu k tomu, který jej po-
slal, ke svému nebeskému Otci, jsou
smutní. Tuší, jakou cestou má Ježíš
jít, ale bojí se to jen vyslovit. Protože
je to cesta utrpení a potupy kříže. A
ta jim připadá nepatřičná pro jejich
Pána a Mistra. Ale Ježíš je ujišťuje -
říkám vám pravdu – prospěje vám,
abych odešel právě touto cestou. To,
co se má dít, poslouží k vašemu
dobrému a bude vám prospěšné a
užitečné. Ježíš musel  nejprve jít přes
kříž Golgoty, přinést tam oběť svého
života a vybojovat vítězství nad
smrtí, aby mohl přijít Přímluvce,

Duch svatý, aby zjevil smysl toho,
co se stalo. Že golgotský kříž není
jeho ztroskotáním, nýbrž  jeho osla-
vením. Ježíšovo slovo o Duchu sva-
tém je příslibem toho, že bude příto-
men svým učedníkům jiným způso-
bem než doposud. Že bude s nimi
po všechny dny až do skonání svě-
ta. Nezůstanou osamoceni, opuště-
ni, ale v Duchu svatém jim Ježíš
opětovně daruje sám sebe. Nejde
však jen o ty první učedníky; toto
slovo je určeno i těm, kteří přijdou
po nich, tedy i nám. V Duchu sva-
tém je Ježíš přítomný i nám dnes,
vždyť i my dnes žijeme z jeho slova
a jednáme z jeho moci. Působení
Ducha svatého dodnes církev nese,
drží, on je zdrojem všeho života v ní.
Bez jeho pomoci bychom neobstáli,
nenaplnili své poslání, které máme
v tomto světě - být svědky Ježíše
Krista, přinášet jeho slovo tomuto
světu. Prostřednictvím tohoto slova
Duch svatý usvědčuje svět z hříchu,
spravedlnosti a soudu. Ukazuje, že
hřích není jen ve zlé vůli, tělesnosti,
nelásce, sobectví či nemorálnosti, ale
je v nevěře v Ježíše Krista. Tato nevě-
ra je podstatou a korunou vší hříš-
nosti. Duch svatý však odkrývá lid-
ský hřích již jako přemožený Kris-
tovou obětí. Hříšník může být
ospravedlněn, skrze víru v tuto
oběť. Duch svatý  vydává také svě-

dectví o spravedlnosti Kristově.
Ježíš, jehož svět měl za ruhače a zlo-
čince, je ospravedlněn Otcem i osla-
ven. Vzkříšením se Bůh přiznal k je-
ho dílu, které vykonal v prospěch
nás všech. Bůh jej pak pozvedl k so-
bě do své slávy, a dokud znovu ne-
přijde, nikdo jej nespatří. Konečně
Duch svatý dosvědčuje, že „vládce
tohoto světa“ byl v díle Kristově
přemožen a odsouzen. Kříž, který
měl být triumfem jeho moci, byl na-
opak triumfem Kristovým, jeho ví-
tězstvím nad tím Zlým. Duch svatý
je Duch Kristův. To, co přináší, je vá-
záno na Krista, on připomíná, zpří-
tomňuje jeho odkaz, ujišťuje o plat-
nosti Kristových zaslíbení. Celé
působení Ducha je svědectvím o
Kristu, směřuje k jeho oslavení.
Smíme to vírou přijímat, radovat se
z toho. Vyznávat, dosvědčovat, že
nejsme sami, ale v Duchu svatém je
náš Pán vždy s námi. Jsme pod jeho
mocí tam, kde se shromažďujeme
abychom slyšeli evangelium Kristo-
vo, a byli tak Duchem uváděni do
všeliké pravdy. Je i tam, kde skrze
Ducha sloužíme světu, aby byl jeho
mocí usvědčen a tak přiveden k to-
mu, co je k jeho spáse. 

Jan Vychopeň, 
kazatel Bratrské jednoty baptistů 

ve Vsetíně 

Evangelický
týdeník
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Poselství k neděli svatodušní

Nemusím vás napínat, neboť si mys-
lím, že základ toho, co je predestina-
ce, je vám znám: jedni lidé jsou od
věčnosti vyvoleni k věčnému životu
a ti druzí, jichž je silná většina, jsou
od věčnosti určení k věčnému zatra-
cení. Udivilo mne, že toto hrozné
učení nalezlo zastánce a propagáto-
ry i u těch, jichž si velice vážíme, u
reformátorů Calvina, Zwingliho a
Luthera, kteří se dali tak jako další 
z nás svést na scestí, když Ř 9 pocho-
pili, jako by mluvila o jednotlivcích,
z nichž jeden (Jákob) je u Boha přijat
a druhý (Ezau) je odmítnut. Ve sku-
tečnosti apoštol měl na mysli, jak
ukazují 9. a 10. Ř, osud Izraele i po-
hanů. nebo jinak řečeno 9. kapitola,
pochopíme-li ji jako řeč o milova-
ném a na druhé straně zatvrzelém a
nenáviděném, rychlého čtenáře sve-
de k hroznému Božímu dekretu o
předurčení (predestinaci). Naproti
tomu je možné, že trpělivý čtenář,
jenž není hned ochoten připustit, že
by milující Bůh někoho zatracoval,
čte dál a teprve v dalších kapitolách
uslyší to hlavní, oč apoštolovi jde:
Izrael dojde spásy a stejně tak poha-
né, jež "Bůh uzavřel pod neposluš-
nost, aby se nade všemi smiloval" (Ř
11,32).
Tak jako hledáme smysl jednotli-

vých slov Písma ze souvislosti, je
třeba i smysl celých těchto kapitol
hledat ze souvislosti, abychom niko-
ho neodsoudili k věčnému zatrace-
ní. Dobře pak učiní ten, kdo ukvape-
ně nepřisoudí Bohu, kterého zná z
Písma jako milujícího Otce všeho
stvoření, zcela opačnou podstatu.
Nicméně musíme si dávat pozor,
abychom své představě Boha nedá-
vali absolutní přednost vždycky.
Dostali bychom se do nebezpečí,
jemuž podlehl spisovatel Ernest Re-
nan (1823-1892), jenž v "Životě Ježí-
šově" jej vylíčil jednostranně jen jako
člověka v dobrém úmyslu, aby se
neztratilo jeho lidství. K tomu také

padlo na váhu, že v té době 19. sto-
letí církev převážně zpodobuje Ježí-
še jako Boha.
Dekret o věčném předurčení člově-
ka k spáse nebo k zatracení je vyvrá-
cen ústřední úlohou víry v Bibli i v
příběhu každého člověka. Devátá
kapitola, o niž se hlavně opírali za-
stánci dekretu o předurčení, končí
chválou víry v Ježíše Krista, jenž je
pro nevěřící kamenem úrazu a ská-
lou pohoršení, pro věřící záchranou
ze zahanbení (9,33). Stej-ně 10. kapi-
tola vyzdvihuje moc víry v Ježíše
Krista: "Vyznáš-li svými ústy Ježíše
jako Pána a uvěříš-li, že ho Bůh vzk-

Dvojí predestinace aneb jak číst Ř 9 -11

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Milí čtenáři, byl jsem bratrem Kejřem požádán, abych napsal pár
řádků o 1. zasedání 33. synodu ČCE, který probíhal ve dnech 19.-22.5.
v Praze. Není možné zde stručně popsat celý synod, na to byla jedná-
ní dlouhá a program nabitý. Zastavím se tedy jen u několika bodů.
Silným dojmem na mě zapůsobily úvodní bohoslužby v kostele
benediktinského kláštera v Praze, známého jako Emauzy. V objektu
kláštera se konalo celé zasedání synodu.
Bohoslužby samé se v majestátním, přesto docela prostém chrámu
nesly ve velmi důstojném duchu. Po dlouhé době jsem se sám, jako
farář, opět mohl účastnit bohoslužeb v roli ne-liturga, a velmi jsem si
to užíval. Stručným, přesto však náležitým kázáním posloužil br.
synodní senior Joel Ruml, mistrný hudební doprovod obstaral La-
dislav Moravetz.
Zvláštní, a ještě před pár desítkami let nepředstavitelné spojení evan-
gelického synodu a benediktinského kláštera provázelo vlastně celé
zasedání. Jednání se odehrávalo v refektáři kláštera, o přestávkách
jsme se chodili nadýchat čerstvého vzduchu do tzv. „rajského dvora"
kláštera. 
Hned na začátku zasedání bylo zvoleno předsednictvo synodu, pří-
jemným překvapením byl zvláště nový předseda Jiří Gruber. Ten
zvládl se svými kolegy uřídit celé zasedání v čistě pracovním duchu,
zcela nestranně, a přesto jistě. I některé horké chvilky, které jsme na
synodu prožili, zvládl bravurně.
Tématem tohoto zasedání synodu byla, jak jsem se vlastně až na
místě dozvěděl, „Práce církve pro Romy a s Romy". Ačkoli příspěvky
na toto téma (přednesli je: Mgr. Irena Kašparová, Ph.D., Mgr. Eva
Potměšilová, Mgr. Marta Doubravová a Ing. Dušan Vagaský) byly
zajímavé a kvalitní, nabyl jsem dojmu, že v naší církvi jsme ohledně
této otázky na samém začátku. Problémů vidím tolik (nezaměstna-
nost, podstatně emotivnější prožívání bohoslužeb na straně Romů,
naproti tomu „intelektuálnost" a uzavřenost ČCE), že je před námi
ještě strašlivě dlouhá cesta a nevím, zda jsme na ni vůbec připraveni.
De facto byly ale hlavním tématem synodu finance. A tady musím
zmínit své jisté rozpaky. Když naše církev uzavřela se státem tzv.
Deklaraci shody (ve které se stát zavazuje do roku 2014 udržet stálý
přísun financí v pevně stanovené výši, bez ohledu na to, jak se budou
zvyšovat zaměstnanecké úvazky v církvích), zajásal jsem. Za prvé,
máme alespoň pro příští 3 roky jasné peníze. Za druhé, doufal jsem,
že začneme více šetřit a zodpovědně vážit každou korunu na výda-
jích. Výsledkem však, jak se zdá, je pouze zvýšení příjmů. Tedy,
navýšení Personálního fondu a celocírkevních repartic. Namísto toho,
aby pokud možno co nejvíce peněz zůstalo ve sborech, aby tam mohli
fungovat faráři a duchovní a pastýřská služba, přesouvají se peníze
do vyšších struktur církve a na financování ne-sborových zaměstnan-
ců. Z takového balíku peněz se pak dotují církevní rekreační objekty,

Jak jsem prožíval synod ČCE

Setkání faráře japonského sboru v Praze s představiteli ERC - viz str. 3

V rámci přestěhování redakce a ad-
ministrace jsme objevili skryté re-
zervy – máme pro naši potřebu
kompletní řadu svázaných jednotli-
vých ročníků Kostnických jisker.
Ale máme i mnoho svázaných roč-
níků navíc. 
Rádi bychom je nabídli vážným
zájemcům Jedná se o ročníky z let

1929, 1936-37, 1942-44, 1947-55,
1961-63, 1965-67, 1974-75, 1977-79,
1995, 1998-2001.
Zájemci nechť se přihlásí osobně či
telefonicky, poštou nebo e-mai-
lem.

Kostnická jednota – Sdružení
evangelických křesťanů, o.s

Nabídka pro naše čtenáře

AKTUALITA

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 2
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Biskup Karel Otčenášek byl legen-
dou již v době, kdy po převratu na-
stupoval do královéhradecké diecé-
ze. Vyprávělo se, že mohl v mlékár-
ně pracovat doslova díky „ekume-
nické pomoci", či protekci. A o tom,
jak k mlékárně přijížděly někdy i
autobusy římskokatolických cizin-
ců, kteří si jej vyvolali na vrátnici,
klekali před ním a nechali se jím pře-
žehnávat. Jistě k radosti zaměstna-
vatelů a zejména církevních tajemní-
ků. Předcházela jej pověst křesťana,
který, byť v bolševickém presu, osu-
dově neselhal jakoukoliv spoluprací
s režimem a jeho pohůnky. Nemusel
nikdy hledat alibi pro své „prohřeš-
ky“, nemusel si sám dávat rozhřeše-
ní, jako činili mnozí, že „nikdy niko-
mu neublížil“ a při po-hovorech s
STB by vlastně „jiným spíše pomo-
hl“. To mu bylo cizí, zřejmě si nikdy
nezadal. Ani v desetiletém, hrozném
žaláři, ani potom. Navíc ty, kteří se i
zle provinili, jako biskup nestíhal.
Osobně nekomplikovaný, dobroti-
vý; těžko mu pak vyčítat, že v jeho
diecézi byť mírná „hodina pravdy“
nenastala. V ekumeně to bylo v da-
ném směru spíše horší, přinejmen-
ším při zametání pod koberec.
Rovněž vím, že některé, z mého po-
hledu nekonformní kněze patrně
trpělivě snášel. A dokonce pod jeho
záštitou se konala setkání římskoka-

tolických charismatiků a jeho autori-
ta jim mohla jen prospět. Sám při-
znal, že ne vždy to má s nimi snad-
né. A společné ekumenické boho-
služby pro něj byly patrně něčím
novým; možná s tím souviselo i to,
že se první z nich konala v nevysvě-
cené kapli. Nic-méně posléze se na
nich podílel, nebo několika dalším
dával volný prostor. Pozval nás také
na první bohoslužby v královéhra-
decké katedrále sv. Ducha, s pozva-
ným prezidentem Václavem a Hav-
lem a ministrem vnitra Sacherem,
který při nich četl z Bible. 
Několikrát jsem se mohl během

dvou let s biskupem Karlem setkat.
Na atmosféru vůbec prvního setkání
nezapomenu. Bylo to pár dní poté,
co se vrátil po převratu do Hradce
Králové. Nikdy jsem jej předtím ne-
viděl. Zazvonil a rád šel dál. Byl ve-
lice bezprostřední a přirozený. Na-
prosto byl spokojen, když jsem jej
oslovoval „bratře“, nebo jindy „bra-
tře biskupe“. V klidu jsme si popoví-
dali, na závěr zavolal naše děti, za-
zpívali jsme společně nám všem
známou píseň. Pomodlil se a požeh-
nal našim dětem.
Biskup Karel Otčenášek bezesporu
však splnil jednu podstatnou úlohu.
Stal se zářezem do svědomí naší
společnosti. Osobně také podporo-
val srazy „muklů“ a „černých baro-
nů“ Pro politické vězně byl pak jed-
ním z těch, jehož kredit nikdo ne-
zpochybňoval. Díky jemu vážnost
křesťanů a důvěra k nim nebyla 
v jeho blízkosti zpochybňována. Byl
ovšem i značně konzervativním
římským katolíkem. Jeho laskavost a
přejný vztah vůči druhým však spí-
še ulamovaly hroty; hledal spíše to,
co spojuje, než rozděluje. Doba prvot-
ní, popřevratové euforie ovšem vy-
mizela, ne vše, co bylo třeba, se po-
dařilo uskutečnit. Karel Otčenášek
byl však dobrý biskup i mučedník, a
také v Kristu náš bratr.

Jan Kašper

SPRIEVODCA KOSTOLMI PRE DETI

Drážďany (www.evlks.de). S pozitívnou odozvou sa stretla iniciatíva
Saskej evanjelicko-luteránskej cirkvi v Nemecku, ktorá chcela priblížiť
osobitosti sakrálnych budov deťom. Vo vybraných väčších mestách
vydali osobitné sprievodcovské brožúrky, na ktorých sú samotnými
deťmi alebo umelcami nakreslené kostoly a katedrály. Brožúrku
dopĺňajú aj príbehy a svedectvá viery zo života kresťanov. 
Táto pedagogická práca s cirkevnými priestormi získavá stále väčší
význam pre duchovný rast detí, ako aj vyučovanie náboženstva a etiky.
Deti takýmto spôsobom poznávajú konkrétne priestory a ich význam
pre liturgické zhromaždenia. 
V súvislosti s plánovaným podujatím Kirchentag 2011 vydali pre deti
sprievodcovskú brožúrku o kostoloch v Drážďanoch. 

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike 

OTEVŘENÝ DOPIS MINISTRU ZDRAVOTNICTVÍ LEOŠI HEGEROVI

Květnová konference Církve bratrské přijala s obavami zprávu o návr-
hu zákonné úpravy zahrnující snížení věkové hranice pro rozhodování
matek o umělém ukončení těhotenství. O to více jsme s vděčností přija-
li informaci o tom, že jste, pane ministře, rozhodl o vypuštění této pasá-
že z balíčku reformních zákonů našeho zdravotnictví.
Uvědomujeme si, o jak citlivou problematiku se jedná a jak velkou tíhu
musí v určitých situacích ženy nést. Je nám proto cizí odsuzovat, ale
zároveň považujeme právo nenarozených dětí na život za zásadní hod-
notu. Vítáme podnět Vašeho ministerstva k širší diskusi etického roz-
měru této problematiky. Jsme připraveni se k této diskusi připojit.

Konference kazatelů a delegátů Církve bratrské
Ing. Daniel Fajfr, M.Th.

Předseda Rady Církve bratrské

Z církví doma i ve světě Bratr, biskup, mučedník

řísil z mrtvých, budeš spasen" (Ř
10,9). I tam, kde by čtenář čekal, že se
apoštol při svém zvěstování evange-
lia židům i pohanům odvolá na
vyvolení, on naopak ukáže k víře,
která rozhodne, kdo kam patří: "Ne
všichni přijali evangelium" (Ř 10,16).
Víra na jedné straně a nevěra na
druhé straně vytváří ten rozdíl, jejž
dekret pojmenovává jako život nebo
zatracení. 
Apoštol však sám cítí, že ty dvě
kapitoly, 9. a 10., nedostatečně zdů-
raznily centrální úlohu víry, takže by
mohly zmást čtenáře a uvést jej v
kardinální omyl, proto se zeptá
hned v 1. verši 11. kapitoly: "Chci
tím říci, že Bůh zavrhl svůj lid?" A
hned odpoví: "Naprosto ne!" Svému
lidu přísně řekne, že se musí držet
Boží dobroty: "Jinak i ty budeš

vyťat." A bezprostředně pokračuje,
aby ukázal, jakou naději mají poha-
né: "Oni však nesetrvají-li v nevěře,
budou naroubováni, neboť Bůh má
moc naroubovat je znovu" (Ř 11,23).
Před vírou nic definitivně neobstojí.
Evangelium je Boží moc ke spasení
pro každého, kdo věří, předně pro
Žida, ale také pro Řeka (Ř 1,16).  Víra
dokáže všechno zbořit a také všech-
no znovu postavit. Bůh neurčil její
moci žádné hranice. Proto se nemů-
že smířit s tím, že dekret o předurče-
ní má platit od věčnosti, všechno je
určeno, to znamená, že ještě dřív než
bylo něco stvořeno, bylo mé jméno
zapsáno do knihy živých pro život
věčný nebo do knihy na věky zavr-
žených. O prvních se dovídáme jen
to, že je jich málo. Většina lidí je
zapsána do knihy zatracených pro
věčnou záhubu. Tady se víra zdvihá

k rozhodnému protestu a vyžaduje
pro sebe možnost všechno změnit.
Věřícímu je řečeno, že mu není nic
nemožného. Nový zákon je posta-
ven na pevném základě, kterým je
Ježíš Kristus, který z lásky ke všem
lidem dal za ně svůj život. Ta strohá,
ale věčně platná novozákonní "defi-
nice", že Bůh je láska, se naprosto
příčí dekretu o věčném předurčení.
Je možné, aby tato láska a to hrozné
předurčení měly téhož autora,
Boha? 
Naše myšlení se tomu vzpírá a
nechce přijmout Calvinovo vysvět-
lení: obojí, slovo o Bohu, jenž miluje
a dekret o dvojím předurčení ke
spáse nebo k zatracení, je zapsáno 
v Novém zákoně jako Boží slovo.
Naše poslušnost patří Bohu, jenž nás
miluje, ale stejně tak mu patří, když
nás zatracuje. Pro Calvina je dekret o
předurčení jako další přikázání,
jemuž náleží naše poslušnost. Kdy-
by nebylo Nového zákona, kdyby-
chom neslyšeli o Bohu laskavém,
milosrdném, trpícím za nás, mohl by
nás Calvin přemluvit, ale protože
tak tomu není, chválíme Boha za
jeho lásku a mnohá jeho milosrden-
ství. Zda Calvin sám si byl jist svým
zařazením podle dekretu o předur-
čení, to nevím, ale zato vím, že
žádný z těch, kdo za tím dekretem
stáli jako jeho zastánci nebo propa-
gátoři, se neodvážil vložit jej do ka-
techismu, aby byl lidu přístupný ve
své nejkratší podobě, a taky nedopo-
ručoval, aby dekret byl předmětem
kázání. Kdyby Bible opravdu učila
dvojí předurčení, který kazatel by
riskoval je nekázat a neučit?
Po několika staletích po reformaci se
dvojí dekret o předurčení pokládá
za učení, které není potvrzeno a
dotvrzeno celou Biblí. Zůstalo téma-
tem a hrůzou pro teology. Apro mne
a pro vás??

Josef Veselý

Slavnostní zahájení projektu "Živá fara"
nabídne v neděli 19. června 2011 návštěvní-
kům farské zahrady v Chrástu bohatý kultur-
ní program pro malé i velké.
Slavnost zahájí ve 14 hodin požehnání pro-
jektu "Živá fara". Po rekonstrukci budovy
Farního sboru Českobratrské církve evange-
lické v Chrástu, která začne už v létě, zde
vedle modlitebny a bytu faráře vznikne více-
účelové centrum setkávání. To zhruba za rok
nabídne lidem z Chrástu i širokého okolí pro-
stor pro duchovní, kulturní a vzdělávací akti-
vity pro všechny věkové kategorie. Cere-
moniál doprovodí písněmi schola sousedního
kostela v Dýšině.
Ve 14.30 h vystoupí na jeviště dětský divadel-
ní soubor Karkulka, působící při Základní
umělecké škole v Chrástu, s pohádkou O šíp-
kové Růžence. 
Štafetu převezme v 15 hodin Cimrmanband s
adapatací hry Dobytí severního pólu.
V podvečer bude zahrada patřit hudbě. V 16

hodin zahraje písně z celého světa i vlastní
tvorbu skupina Myšmaš. A odpoledne vyvr-
cholí koncertem jednoho z nositelů letošních
hudebních cen Anděl - kapely Traband.
Chybět nebude ani souběžný program pro
děti nebo občerstvení. Vstupné na akci bude
dobrovolné.
Pro realizaci projektu "Živá fara" místní evan-
gelický sbor získal už 750 000 Kč od Pomoc-
ného díla evangelických církví ve Švýcarsku
(HEKS). "Živé faře" věnuje také Jeronymova
jednota výnos sbírky, která o letošních Veli-
konocích probíhala ve všech sborech Čes-
kobratrské církve evangelické. 
"Výsledek velikonoční sbírky chceme ozná-
mit právě při naší zahradní slavnosti. Snad
příjemným odpolednem chceme poděkovat
všem, kdo náš záměr podpořili, a zároveň
projekt poprvé představit široké veřejnosti.
Vítáni budou všichni zblízka i zdáli," zve
farář sboru Karel Šimr.

Karel Šimr

Fara v Chrástu ožije hudbou a divadlem 

Dvojí predestinace aneb jak číst Ř 9 -11
které prodělávají, a církevní akce, na které nikdo moc nejezdí. Pokud
budu mluvit za náš ústecký seniorát, cítím, jak úměrně k tomu na-
růstá ve sborech existenční nejistota a začíná drhnout už sama sboro-
vá práce. A pro tu zde přece církev je. Pro naše evangelické presby-
terně-synodní zřízení by měl být, podle mého názoru, typický právě
silný sbor a co nejužší byrokracie ve vedení. 
Jediným výraznějším theologickým bodem jednání byl materiál, kte-
rý se snažil systematizovat poněkud roztříštěnou a nejasnou struktu-
ru naší církve. Kromě farářů máme jáhny, diakony, ordinované pres-
bytery a pastorační pracovníky, jejichž kompetence se často překrý-
vají, někteří jsou ordinovaní a jiní nikoli, a i systém jejich financová-
ní bývá různý. Tento dokument byl, s určitým připomínkováním, do-
poručen k rozpracování. To považuji za velmi dobré a doufám, že se
tím mnohé v řádech a v praxi vyjasní.
Závěrečných bohoslužeb v neděli 22. května U Klimenta jsem se žel
nemohl zúčastnit, čekaly mě bohoslužby na mém vlastním sboru.
Odjížděl jsem sice spokojený s pracovitostí synodálů a vlídným pro-
středí kláštera, přesto však s otázkami po budoucím fungování slab-
ších sborů v našem seniorátě a celé církvi. Doufám, že prosby o dary
Ducha svatého, které při modlitbách zaznívaly, byly vyslyšeny a roz-
hodnutí, která synod učinil, budou ku prospěchu celé církvi. Bu-
doucnost je otevřená.

Jan Kupka

Dokončení ze str. 1

Jak jsem prožíval synod ČCE
Dokončení ze str. 1



Ve Starém zákoně je velice
výrazný. Izrael byl původně
národem pastýřů. Tomu, co
obnáší starost o ovce, každý
dobře rozuměl. Proto se obraz
pastýře a stáda stává přirovná-
ním vztahu Hospodina a jeho
lidu. Výrazné postavy Izraele
jsou připodobňovány k pastý-
ři. Mojžíš je nazván pastýřem,
Jozue byl zřízen za pastýře
lidu, kněz je nazýván pastý-
řem a také proroci jsou pastýři.
Můžeme sem zařadit i krále.
Všichni ti, kteří zastávali služ-
bu od Boha, mají sloužit své-
mu lidu jako dobří pastýři.
Ale největší pastýř, „pastýř
pastýřů“, je sám Bůh. Svědčí o
tom mnohá starozákonní mís-
ta. Žalmista vyznává: „Hos-
podin je můj pastýř, nebudu
mít nedostatek.“ A na jiném
místě prosí Boha: „Zachraň
svůj lid a žehnej dědictví své-
mu, buď mu pastýřem a nes jej
na ramenou věčně!“ Najdeme
i negativní hlasy o pastýřích,
kteří neplní své povinnosti a
nepečují dobře o ovečky. Eze-
chiel v celé 34. kapitole píše
proti pastýřům Izraele a zasli-
buje pastýře dobrého. „Běda pastý-
řům Izraele, kteří pasou sami sebe;“
„Neduživé jste neposílili, nemocnou
jste neléčili, polámanou jste nepři-
vedli nazpět, po ztracené jste nepát-
rali, panovali jste nad nimi násilně a
surově.“„Jsou rozptýlené, jsou bez
pastýře…není, kdo by je hledal.“
Bůh je ten dokonalý pastýř, který
zná dobře každou svou ovečku a ví,
co ona potřebuje. Lidští pastýři mají
vzor v Hospodinu, všichni jsme
však hříšníci, a proto i v pastýřské
službě mnoho chybujeme. To nás
ale nemá od této práce odradit. Ko-
náme dílo Boží a ne svoje, na to je
potřeba vždy pamatovat.

V Novém zákoně je představitelem
dobrého pastýře Pán Ježíš. Příkla-
dem Ježíšovy péče je starost o učed-
níky. Denně s nimi byl po tři roky.
Mluvil s nimi, učedníci ho pozoro-
vali, jak on sám řeší problémy a sly-
šeli, jak hovoří s lidmi. Ke každému
přistupuje individuálně a ví, co v da-
nou chvíli potřebuje. Jinak mluví 
s Nikodémem, jinak s bohatým mlá-
dencem a jinak se zákoníkem, který
se ho ptá, kdo je jeho bližní. A právě
tomuto zákoníkovi vypráví příběh o
milosrdném Samaritánovi, kde mů-
žeme vidět úžasný příklad péče o
bližního. Ježíš pomáhá lidem až do
posledního dne. I na kříži má starost

o svou matku: „Když Ježíš
spatřil matku a vedle ní učed-
níka, kterého miloval, řekl
matce: 'Ženo, hle, tvůj syn!'
Potom řekl tomu učedníkovi:
'Hle, tvá matka!' V tu hodinu
ji onen učedník přijal k sobě.“
I po svém vzkříšení se zajímá
o Petra a jeho pastorační čin-
nost. Třikrát se Petra ptá, zda
ho miluje, a třikrát mu říká,
aby pásl jeho ovce Nabádá
své učedníky k péči o svěřené
stádo. Toto poslání patří Kris-
tovým učedníkům stále. Vzor
máme v Ježíši Kristu, našem
dobrém pastýři. Učedníci a
prvotní církev potom v pas-
týřském vedení a službě po-
kračují. Příkladem jsou Petr,
Jan, Pavel, ale i další. Pavel
zakládá sbory, na které ná-
sledně myslí, i když je musí
opustit a jít dál. Modlí se za ně
a nosí je ve svém srdci. Do
mnohých sborů píše dopisy,
které jsou ukázkou pastorač-
ního vedení (např. 1. a 2. Ko-
rintským, Galatským, Filip-
ským, 1. a 2. Tesalonickým). 
V těchto dopisech děkuje za
své bratry a sestry v Kristu 

z jednotlivých sborů. Upozorňuje 
v nich také na konkrétní problémy
daných sborů a nabádá k jejich řeše-
ní. Povzbuzuje adresáty svých dopi-
sů v dobrém a ve víře v Pána Ježíše
Krista. To vše činí s velikou láskou,
která je z dopisů patrná. „Vždyť
právem tak smýšlím o vás všech,
protože vás všechny mám v srdci
jako spoluúčastníky milosti … Bůh
je mi svědkem, jak po vás všech
vroucně toužím v Kristu Ježíši.“  

Z absolventské práce; 
bez odkazů, mírně kráceno

Ester Kašková-Němcová
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Biblický obraz pastýře, 
který se stará o své stádo

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé

27
Doba svatodušní – Letnice
Slavnost Nanebevstoupení Páně nám připomíná, že Kristus, který vystoupil 
k Otci, nás ustanovil, abychom byli jeho svědky na zemi.
Padesát dní po Velikonocích přichází letnice, slavnost seslání Ducha svatého, na-
plnění všech Božích zaslíbení a nová Boží přítomnost v církvi a v každém z nás.

Píseň: Tui amoris ignem
(Přijď, Duchu svatý, zapal oheň své lásky)
hudba: J.Berthier

Žalm 113
Haleluja.
Chvalte, Hospodinovi služebníci,

chvalte jméno Hospodina!
Jméno Hospodinovo buď požehnáno

nyní i navěky.
Od východu slunce až na západ

chváleno buď jméno Hospodina.
Hospodin je vyvýšen nad všemi národy,

nad nebesa strmí jeho sláva.
Kdo je jako  Hospodin, náš Bůh,

jenž tak vysoko trůní,
jenž sklání se a na vše pohlíží,

na vše na nebi i na zemi?
Nuzného pozvedá z prachu,
z kalu vytahuje ubožáka

a pak ho posadí vedle knížat,
vedle knížat svého lidu.

Neplodnou obdařuje rodinou,
matka se z dětí raduje!
Haleluja!

Čtení: Sk 1,3b; 6-9; Sk 2,1-6; 14-17.21; J 14,15-20
Píseň
Ticho

Prosby:
Přijď, Duchu svatý, dej z nebe  zazářit své lásce.
Přijď, Otče chudých, přijď, Duchu šlechetný, přijď, světlo našich srdcí.
Ty, pravý Utěšiteli, naplňuješ pokojem naši duši.Přijď, Duchu svatý.
Ty, lahodná svěžesti, v soužení jsi odpočinek, ve zkoušce síla. Přijď,
Duchu svatý.
Laskavé světlo, rozjasni hlubiny našeho srdce. Přijď, Duchu svatý.
Obměkči naši zatvrzelost, rozehřej naši vlažnost. Přijď, Duchu svatý.
Svlaž naši vyprahlost, uzdrav naše rány. Přijď, Duchu svatý.
Dej nám stálou radost. Přijď, Duchu svatý, dej z nebe zazářit své lásce.

Otče náš
Modlitba:
Dechu Boží lásky, svatý Duchu, s údivem někdy objevujeme, jak velmi
jsi nám blízko. A ty každému z nás říkáš: docela prostě se odevzdej
Bohu, tvá malá víra ti na to stačí.
Bože, prameni útěchy, i kdybychom tvou přítomnost vůbec nepociťova-
li, ty jsi s námi. Tvá přítomnost je neviditelná, avšak tvůj svatý Duch v
nás přebývá neustále.
Zpěv
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Ve středu 18. května se sešli členové
Předsednictva Ekumenické rady církví v
ČR, vedoucí tajemnice ERC v ČR a farář
japonského sboru v Praze, bratr Son
Shinil, aby se společně informovali o
aktuální situaci křesťanů v Japonsku a
možnostech, jak mohou lidé z církví v
Čechách japonským bratřím a sestrám
pomoci v překonání následků ničivého
zemětřesení, následné povodně způsobe-
né vlnou tsunami a radioaktivitou z po-
ničené fukušimské jaderné elektrárny. 
Bratr Shinil nás informoval o tíživé si-
tuaci japonských křesťanů, která nebyla
jednoduchá ani před katastrofou, nyní
mnoho lidí zemřelo nebo se pohřešuje a
bude velmi těžké život křesťanské církve
v Japonsku obnovit. Son Shinil nám při-
nesl i reportáž z konce dubna 2011 od
autora Kazuta Takahashiho, kterou vám
v překladu nabízíme k přečtení. Jedná se
o zprávu z poničeného ostrova, z oblasti
kolem Fukušimy. V závěru článku jsou
uvedeny i bankovní kontakty, kam mo-
hou sbory a církve z Čech případně
poslat finanční prostředky určené na
pomoc Japonsku. Předsednictvo Eku-
menické rady církví v ČR tímto vyzývá
členské církve ERC v ČR, aby zvážily
možnost pomoci bratřím a sestrám v Ja-
ponsku.

Mgr. Sandra Silná, 
vedoucí tajemnice 

Ekumenické rady církví v ČR

ZPRÁVA Z OBLASTI TOHOKU
(JAPONSKO) POSTIŽENÉ TSUNAMI

autor: Kazuto Takahashi
vydala Rada oblasti Tohoku (Sjednocená
Kristova církev v Japonsku - UCCJ)
přeložila: Sandra Silná, Ekumenická
rada církví v ČR

Na začátku tohoto neskutečného
období byl ostrý zvuk sirén, které
ohlašují nebezpečí blížícího se ze-
mětřesení. Narůstající strach a zmar,
pokračující zmatky, napětí a úzkost.
Zemětřesení, tsunami a zničení ja-
derné elektrárny Fukušima - to vše
dohromady způsobilo katastrofu,
která je patrná všude a jejíž důsled-
ky jsou nedozírné. V životě místního
společenství lidí zeje hluboká rána.
Dosud není jasné, kolik obyvatel při
katastrofě skutečně zemřelo; tragé-
die se dotýká skutečně všech a vše-
ho. Mezi lidmi převládá frustrace a
zloba, ke zlepšení nepřispívá ani
fakt, že Japonci zkrátka nejsou zvy-
klí spoléhat se jeden na druhého.
Dokonce i přesný čas, jindy tak důle-
žitý, jako by nyní nabyl jisté neurči-
tosti. Jediné, co teď lidé mohou dělat,
je přijmout jako fakt, že není cesty
zpět, že co se stalo, se stalo a je potře-
ba nějak jít dál. 
Na druhou stranu musím přiznat, že

jsem doposud nikdy nepocítil tolik
síly z modliteb od ostatních lidí jako
nyní. Kdykoliv propadnu pocitu sla-
bosti, modlitební podpora od bratrů
a sester, se kterými mě pojí slova
modlitby Otčenáš, mě posílí. 
Když si představíte Japonsko jako
moderní, průmyslovou, bohatou a
silnou zemi, naskytne se vám v ob-
lasti Tohoku (severovýchod ostro-
va), zničené zemětřesením a tsuna-
mi, naprosto protikladný pohled.
Tohoku je zemědělská oblast, kde se
doposud dařilo rybářskému prů-
myslu, i přesto, že pracovní trh ne-
byl příliš rozvinutý, populační křiv-
ka i porodnost klesala, stejně byla
životní úroveň místního obyvatel-
stva velmi dobrá. 
Téměř všechny místní farnosti (cír-
kevní sbory) jsou malé. Lidé z této
oblasti jsou spíše rezervovaní, těžce
pracují, na druhou stranu jsou laska-
ví, trpěliví a ačkoliv nejsou pověstní
svým obchodním talentem, mají
dobře vyvinuté sebevědomí. Bylo
velmi složité, aby se v japonské míst-
ní kultuře prosadilo křesťanství a
evangelium našlo cestu k lidem.
Nicméně v průběhu času začala být
církev v tomto regionu pomalu přijí-
mána a akceptována. Ale stejně jako
většina regionu, i lidé v církvi tady
stárnou a počet křesťanů v součas-

nosti klesá. Církevní sbory v oblas-
tech, které byly postiženy katastro-
fou, byly většinou vybudovány za
pomoci amerických misionářů a
také díky misii Sjednocené Kristovy
církve (UCC). Tyto sbory přežily
díky úsilí a spolupráci UCC a part-
nerských sousedních církví. Důsled-
kem katastrofy je, že silně zasáhla a
narušila tuto křesťanskou komuni-
tu. Vedle toho, že byly zničeny
budovy, že se celý region potýká s
důsledky pohromy, nastává pro cír-
kev v Japonsku složitá doba. Lo-
kální ekonomika dostala silný zá-

sah, ubylo pracovních míst a lidé na
tom psychicky nejsou dobře. Členo-
vé církve, kterých se katastrofa
dotkla a přežili ji, z obavy o svou
bezpečnost raději region opustili,
což jim psychicky také nepomohlo. 
Uprostřed toho všeho se církev a
sbory snaží překonat tuto krizi a
vzájemně si pomoci. 
Ve městě Ishinomaki, které bylo
silně zasaženo tsunami, stojí dva ko-
stely, ve kterých se soustředí pomoc
místním. V ostatních kostelích se
shromažďují ti, kteří neštěstí přežili,

Japonsko potřebuje stále pomoc

Dokončení na str. 4



17.června 1911 v Kluku u Poděbrad
jako poslední ze sedmi dětí Josefa
Soukupa, prvního hrobníka na
evangelickém hřbitově v Poděbra-
dech. Ten vznikl v roce 1896 v sou-
sedství městského zahradnictví a
Josef Soukup, vyučený zahradník,
tu získal zaměstnání i s bytem. Sbor
dal postavit pro hrobníka domek 
s třemi místnostmi, předsíní a uza-
vřeným dvorkem hned u brány
hřbitova. 
Ladislav Soukup vyrůstal v prostře-
dí poděbradského evangelického
sboru za faráře Františka Šustra. Ve
dvacátých letech studoval v Kolíně
na obchodní akademii, kde byl jeho
profesorem němčiny Dr. Richard Fe-
der, rabín židovské obce v Kolíně.
Toho si velice vážil a když se Feder a
jeho sestra jako jediní z velice počet-
né rodiny vrátili po válce do Kolína,
kde židovská obec prakticky zanik-
la, pravidelně k němu chodíval 
v neděli po bohoslužbách „na čaj“.
Feder se pak v polovině padesátých
let jako vrchní rabín přestěhoval do
Brna. Sám jsem od br. Soukupa do-
stal na konci roku 1973 knihu Život
a odkaz od Richarda Federa. 
V Poděbradech byl Ladislav Sou-
kup činný v mládeži, ve sdružení
YMCA. Ve třicátých letech zastupo-
val poděbradský seniorát na jejím
kongresu v Bruselu. Jako aktivista
tohoto sdružení se už v roce 1939
účastnil národního boje za osvobo-
zení, ukrýval a rozšiřoval ilegální

tiskoviny – tajnou schránku zřídil 
v jedné z hrobek poděbradského
hřbitova. Patřil ke generaci formova-
né Em. Rádlem a J. B. Kozákem. Jako
mnoho dalších mladých sociálně
zaměřených křesťanů byl ovlivněn
J.L. Hromádkou. Dlouholetého pří-
tele a rádce v otázkách církevních i
osobních nalezl v prof. J. B. Jesch-
keovi z Poděbrad, s nímž si po dlou-
há léta dopisoval. 
V roce 1940 se Ladislav Soukup ože-
nil s učitelkou Marií Urbánkovou 
z Osečka a trvale se usídlil v Kolíně.
Celý život byl zaměstnán na jednom
místě, v kolínském lihovaru, kde
pracoval s jemu vrozenou svědomi-
tostí. Nicméně jeho láskou byla cír-
kev a sbor. Dlouhá léta byl presbyte-
rem kolínského sboru, zpíval v pě-
veckém kroužku, nosil květiny ze
zahrádky na stůl Páně i na faru, s
láskou připravoval adventní věnec.
Organizoval sborové autobusové
zájezdy, což tehdy nebylo jednodu-
ché. Jeho láskou byla Kostnická jed-
nota. Tu šel ve šlépějích Čeňka Duš-
ka, prvního kolínského faráře. I
když věděl, že předválečnou atmo-
sféru svobodných diskusí nelze po
roce 1948 v církvi obnovit, snažil se
právě v rámci aktivit Kostnické jed-
noty udržet v kolínském sboru i v
tvrdých padesátých letech otevře-
nost vůči novým myšlenkovým
proudům. To na jeho pozvání před-
nášeli v Kolíně profesoři z bohoslo-
vecké fakulty J. B. Souček, J. M.

Lochman,R.Říčan, J. L. Hromádka,
F. M. Bartoš, F. Bednář a také třeba
S.Verner či J. B. Čapek. Samozřejmě
že všichni pak zpravidla skončili 
v pohostinném prostředí u Sou-
kupů.
Ladislav Soukup byl křesťanem širo-
kého srdce s ekumenickým rozhle-
dem. K tomu ho přivedla četba a
studium Písma. Po léta sloužil sbo-
rům jako předčitatel kázání, potom
jako laický kazatel, když v říjnu 1969
obdržel od synodní rady licenci ke
kázání „pro bohoslužebná a pohřeb-
ní shromáždění Českobratrské círk-
ve evangelické v obvodu farního
sboru v Kolíně“. V roce 1973 byl pak
ordinován jako presbyter k službě
Slova a svátostí v Poděbradském se-
niorátě. K této práci mu však krajský
církevní tajemník Semínko neudělil
státní souhlas. Je skoro k neuvěření,
v kolika sborech a kazatelských sta-
nicích Ladislav Soukup kázal v le-
tech 1969 až 1973 – celkem šesta-
sedmdesátkrát na sedmnácti mís-
tech. Nejvíc v Opatovicích (22) a 
v Uhlířských Janovicích (19).
Br. Soukup měl skvělé rodinné záze-
mí ve své milované manželce Marii,
která letos v březnu oslavila své
devadesáté osmé narozeniny, i v ro-
dinách svých tří dcer. Zemřel v Kolí-
ně 21.dubna 1979. Jsme velice vděč-
ni Pánu Bohu za jeho život plný
lásky, věrné služby a radosti.

Miroslav Frydrych 
s přispěním L.P.

Ladislav Soukup se narodil před sto lety

Klub přátel historického Pelhři-
mova vydal a nabízí v prvním čes-
kém překladu:

ŘEČ MIKULÁŠE BISKUPCE 
Z PELHŘIMOVA NA

BASILEJSKÉM KONCILU V
ROCE 1433.

Z latiny přeložily Mgr.Magdalena
Jacková, PhD. a Mgr. Pavlína Cer-
manová, PhD.

Režijní cena brožury je 50,- Kč. 
K dostání je u předsedy klubu p.
Josefa Berky (Dobiášova 1354/4,
393 01 Pelhřimov), ve sboru ČCE 
v Pelhřimově (Růžová 82), u společ-
nosti VERITAS a v knihkupectví
ACADEMIA v Praze.

* * *

JINDŘIŠKA MIKOLÁŠKOVÁ
HLEDÁNÍ STUDÁNEK

Sbírka lyrických básní Hledání studá-
nek je výřezem z celoživotní básnické
tvorby Jindřišky Mikoláškové, autorky
zakotvené v evangelickém prostředí.
Obsahuje převážně poezii milostnou,
ale také verše věnované krajině domova,
básně meditativní a naopak hravé, urče-
né zpravidla dětem. Hloubku básnířči-
ných citů umocňují bohaté výrazové
prostředky, obrazná vyjádření, zvuko-
malebnost, objevné rýmy, smysl pro
zkratku a vtip. Jednotlivé tematické
okruhy sbírky jsou proloženy celostrán-
kovými černobílými fotografiemi Jana
Maixnera.

Formát R8, brožovaná vazba s
chlopněmi, 120 stran, 
1. vydání, 2011.
Cena 130 Kč, 
v Kalichu do 20. 6. 2011 za 104 Kč.
http://www.ekalich.cz/pro-
dukt/320-Hledani-studanek-
Vyber-z-basni/index.htm

SENIORÁT PRAHA-MĚSTO

Českobratrská církev evangelická
PRAHA 1 Deutschsprachige Evangelische
Gemeinde Prag – Ne 10.30 h (sv. Martin ve
zdi), f. Frank Lessmann-Pfeifer, f. Andrea
Maria Pfeifer
PRAHA 1 NOVÉ MĚSTO – Ne 9.30 h
Klimentská 1211/18, f. Eva Halamová
PRAHA 1 STARÉ MĚSTO - Ne 9.30 h
Salvátorská 1045/1, f. Josef Daniel Beneš, f.
Svatopluk Karásek
PRAHA 2 VINOHRADY – Ne 9.30 h
Korunní 1440/60, f. Ester Čašková
PRAHA 3 JAROV – Ne 9.30 h
U Kněžské louky 2139/9, f. Elen Plzáková
PRAHA 3 ŽIŽKOV I – Ne 9.30 h (Betlémská
kaple), Prokopova 4/216, j. Ondřej Pellar, 
a f. Jiří Ort
PRAHA 3 ŽIŽKOV II – Ne 9.30 h 
Čajkovského 1639/10, f. Jaromír Strádal
PRAHA 4 BRANÍK – Ne 9.30 h
Modřanská 118, f. Jaroslav Pechar
PRAHA 4 JIŽNÍ MĚSTO – Ne 9.30 h (3. ne 
v měs. ekum. 18 h)
Donovalská 2331/53, f. Michal Šourek
PRAHA 4 MODŘANY – Ne 9.30 h
Písková 263/6, f. Zvonimír Šorm
PRAHA 4 NUSLE – Ne 9.30 h
Žateckých 1169/11, f. Marta Zemánková, f.
Irena Škeříková
PRAHA 5 RADOTÍN – Ne 9.30 h (kostel)
Na Betonce 14, f. Lýdia Mamulová
PRAHA 5 SMÍCHOV – Ne 9.30 h
Na Doubkové 8/2040, f. Ivo Mareš
PRAHA 6 DEJVICE-BUBENEČ – Ne 9.30 h
Dr. Z. Wintra 15/746, f. Petr Hudec, f. Abi-
gail Hudcová
PRAHA 6 STŘEŠOVICE – Ne 9.30 h
nám. Před bateriemi 950/22, f. Pavel Po-
korný, f. Lenka Ridzoňová
PRAHA 8 KOBYLISY – Ne 9.30 h (Kostel u
Jákobova žebříku), 
U Školské zahrady 1264/1, f. Miroslav
Erdinger, f. Miloš Rejchrt
PRAHA 8 LIBEŇ – Ne 9.30 h
U Pošty 1098/6, f. Roman Mazur
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9.30 h
Třebešovská 2101/46, f. Petr Firbas
PRAHA 10 STRAŠNICE – Ne 9 h
Kralická 1001/4, f. Pavel Klinecký
PRAHA 10 UHŘÍNĚVES – Ne 9 h
Husovo nám. 378/40, f. Vladimír Pír
PRAHA 10 VRŠOVICE – Ne 9,30 h
Tulská 1/14, f. Jiří Ort

Ochranovský seniorát
Domov Sue Ryder, Ne 9.30 h
Michelská 1/7 Praha 4 Michle, f. Eva Šor-
mová

Církev bratrská
ČERNOŠICE – Ne 9.30 h
Hradecká 2192, k. Pavel Paluchník
PRAHA KOREJSKÝ SBOR – Ne 14 h
Skuteckého 1705/3a, k. Moon Key Choi
PRAHA MEZINÁRODNÍ SBOR – Ne 10.30 h
Peroutkova 57, k. John Waldrop
PRAHA 1 SOUKENICKÁ – Ne 10 h
Soukenická 15, k. Pavel Černý, k. Pavel
Plchot
PRAHA 2 VINOHRADY – Ne 9.30 h
Římská 43, k. Pavel Mošner
PRAHA 3 ŽIŽKOV – Ne 10 h
Koněvova 24, k. Bronislav Kaleta, k. Mi-
chal Žemlička
PRAHA 4 JIŽNÍ MĚSTO – Ne 17 h 
(Komunitní centrum M. Terezy)
U Modré školy 1, k. Robert Filip
PRAHA 4 ŠEBEROV – Ne 10 h
V Ladech 10, k. Robert Hart, k. Matěj Hájek
PRAHA 5 SMÍCHOV - Ne 9.30 h
Vrázova 4, k. Bronislav Matulík
PRAHA 6 DEJVICE – Ne 10 h (hotel Krystal),
J. Martího 2, k. Daniel Heczko
PRAHA 9 ČERNÝ MOST – Ne 10 h
Stoliňská 2502/41b, k. Tomáš Grulich, k.
Pavel Trefný
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9 h
Ve Žlíbku 168, k. Miloslav Kloubek
PRAHA 13 STODŮLKY – Ne 10 h
Nušlova 2273/11, a k. David Novák
ŘÍČANY – Ne 10 h (kaple Olivovy dět. léč.), 
Olivova 224, k. Daniel Kvasnička

Bratrská jednota baptistů
PRAHA 3 VINOHRADY – Ne 9.30 h, 18 h čín-
ské
Vinohradská 68, k. Vladimír Hájek
PRAHA 3 VINNÝ KMEN – Ne 17 h ruské
Vinohradská 68, k. Hennadiy Gavrilov
PRAHA 3 MEZINÁRODNÍ SBOR – Ne 11 h
Vinohradská 68, k. Gareth Morris
PRAHA 4 PANKRÁC – Ne 10 h
Na Topolce 677/14, k. Jáchym Gondáš
PRAHA 6 ŠVCC – Ne 10.45 h
Nad Habrovkou 3, k. Keith G. Jones

Evangelická církev metodistická
PRAHA 2 NOVÉ MĚSTO – Ne 9.30 h
Ječná 19, f. Pavel Hradský
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9.30 h
Křovinovo n. 12/18, f. Radislav NovotnÝ
PRAHA 10 STRAŠNICE – Ne 10 h
Vilová 512/26, f. Alena Procházková

Bohoslužby
FS ČCE V CHRUDIMI NABÍZÍ k pro-
nájmu bezbariérový byt 2+kk v pří-
zemí domu čp. 303 na Pardubické
ulici. 
Kontakt: 469 620 110. 

č. 9
PRONAJMU BYT S KUCHYNÍ za úče-
lem nápomoci. 
Tel. 233 931 484. 

č. 10
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odsud je také organizována další
pomoc, dle aktuálních možností. Po-
dél pobřeží Hamadori (prefektura
Fukušima) poskytují církve pomoc
těm, co přežili, i přesto, že se nad
jejich budoucností vznáší otazník
nejisté další existence. 
V oblasti Tohoku zahájilo činnost
centrum Emauzy pod hlavičkou
UCCJ. Práce započala zjištováním,
zda jsou kostely bezpečné pro po-
skytnutí azylu, a pokračovala tím, že
zde vzniklo místo pro výdej huma-
nitární pomoci a soustředění dobro-
volníků. Nyní se v širokém okolí o
tomto centru ví. Dále vznikl výbor
pro církevní podporu a obnovu.
Jeho cílem je znovuobnovení církve
coby společenství. Pro začátek je 
v plánu obnova zničených církev-
ních budov a statků. Nezbytné je,
aby se členové církve měli kam vrá-
tit, to, že bude pokračovat duchovní
život v oblasti postižené katastrofou
a že se dál bude rozvíjet náboženská
a spirituální praxe. Že se obnoví pro-
jekty, na kterých se církev podílela.
A nad tím vším se snažíme o to, aby
církve samy o sobě se staly baštou
duchovní obnovy pro postiženou
oblast skrze Boží slovo. 
Kostely, které nejvíc utrpěly, už byly
zbourány. Musíme se ještě připravit
na dozvuky katastrofy, na šok z pře-
stálého utrpení, kterým mohou lidé
trpět ještě po dlouhý čas. V modlit-
bách často prosím za to, aby náš
region dokázal dlouhodobě pokra-
čovat ve znovuobnovování poniče-
né země. Ačkoliv na to bude potřeba
obrovská suma peněz, přesto si ří-
kám, že co nejvíc to bude možné,
musíme si pomoct sami. Doufám, že
se můžeme hlavně opřít o podporu
naší vlastní země, stejně jako o spo-
lupráci s Jednotnou křesťanskou
církví v Japonsku (UCCJ). 
Musíme také myslet na ty, kteří jsou

následkem neštěstí nejvíc zranitelní.
Je mnoho dětí a seniorů, kteří ztrati-
li své rodiny, těch, kteří jsou na tom
špatně fyzicky, psychicky nebo du-
chovně. Snažíme se v rámci UCCJ 
v našem regionu (Tohoko district) 
s těmito lidmi pracovat a nezapomí-
nat na ně. Vytvořili jsme pro tuto
potřebu také vlastní vzdělávací pro-
gram. Pomáhají nám s ním křesťan-
ské, nejen místní, školy, které ačkoliv
samy byly postiženy katastrofou, ve
spolupráci s UCCJ pomohly vytvo-
řit dlouhodobý vzdělávací rámec
pro studenty různého věku, kteří
přežili zemětřesení a tsunami. To je
jedna z oblastí, na kterou se chceme
také zaměřit. Dále máme v plánu
sehnat dětem, které přežily, ale ztra-
tily své rodiče, náhradní rodiny 
z kruhu členů církve. K tomu bude-
me potřebovat podporu, a to nejen
finanční. Chceme podpořit snahu
převzít péči o tyto děti, stejně jako
podpořit různé související aktivity,
které dětem pomáhají se rozvíjet.
Chtěli bychom také v církvi zajistit
nezávislou podporu pro ty děti, kte-
rým by hrozilo, že se o ně nikdo
nepostará. Vytváříme program péče
o ty, kteří na tom nejsou psychicky
dobře, pro ty, kteří jsou velmi zrani-
telní. Potřebujeme zajistit pravidel-
nou službu pro seniory, abychom je
mohli navštěvovat, protože pokud
ztratili své rodiny, nemá se o ně kdo
postarat. K tomu všemu potřebuje-
me i zahraniční pomoc, bez ní se

nám nepodaří naše projekty usku-
tečnit. Rádi bychom vás požádali o
vaše dobrovolné příspěvky a dary, o
spolupráci při uskutečňování těchto
programů. 
Omlouvám se závěrem, že vás ne-
mohu osobně navštívit a vysvětlit
situaci. Ta se koneckonců každou
chvíli mění a šok z toho, co nás pot-
kalo, ještě není za námi. Modlím se,
aby skrze Boží slovo nastal čas, kdy
církev bude opět silná a nastane
duchovní obnova. Musíme jít dál s
trpělivou nadějí. Prosím, vzpomeňte
v modlitbách na sbory v oblasti Ou a
Kanto. 
Data: k 25. dubnu 2011 je hlášeno
celkem 14 300 mrtvých osob, nadále
se pohřešuje 11 999 osob, evakuová-
no bylo 130 875 osob. 
Japonská vláda vyčíslila škody do
výše 305 bilionů dolarů. 
Bankovní spojení: 
The Bank of Tokyo-Mitsubishi UFJ,
Ltd. Takatanobaba Branch
Adresa: 3-2-3, Takadanobaba,
Shinjuku-ku, Tokyo, JAPAN
Swift Code: BOTKJPJT
Branch Code: 053
Číslo účtu: 0062009
(pokud posíláte částku v jenech nebo v
eurech, číslo účtu je: 1526117)
Jméno majitele účtu: National
Christian Council in Japan
Adresa: 24-3-18-24, Nishiwaseda,
Shinjuku-ku, 169-0051, Tokyo,
JAPAN

(red. upraveno)

Japonsko potřebuje stále pomoc
Dokončení ze str. 3

KONFERENCE O PRÁCI A POSTAVENÍ ŽEN V CÍRKVI A SPOLEČNOSTI

Kovačica (www.ecav.sk). V srbské Kovačici se konala konference o práci a posta-
vení žen v církvi a společnosti pro region střední a východní Evropy. Organizovalo
ji Oddělení Světového luterského svazu pro práci žen v církvi a společnosti v Srbsku.
Na setkání přijely regionální koordinátorky z Ruska, Polska, ze Slovenska, z Česka,
Lotyšska, Maďarska a Chorvatska. Konference určila i hlavní témata a definovala
nejpalčivější problémy postavení žen v církvi a společnosti. „Práce konference se
nesla i v znamení důležitého jubilea pro evangelickou církev, které nás očekává v roce
2017, kdy si připomeneme 500 roků od vyvěšení 95 výpovědí Dr. Martina Luthera
proti prodávání odpustků," řekla Anna Petráková, farářka z Kovačice. 



SÍMĚ SVATÉ
Izaiáš 6,1-13

Není to pro naši hédonistickou do-
bu příliš radostné čtení. Boží sláva,
že jí rovno není, osobní úděs – bá-
zeň Boží, a pak dotek žhavým uhlí-

kem – (vyznamenání či začátek
krachu?), a hluchota, těch, ke kte-
rým byl poslán, tak dokonalá, že je
popsaná jako rozsudek Hospodi-
nův. A tak zbude jen pařez. Hluchý
pařez. A to je prý símě svaté. Je-li to
símě, pak dává tušit zřejmě výho-
nek (Iz 11,1). Až pak někde (zaži-
je-li to prorok?) výhonek nepatrný
z pařezu – semena svatého. 
Budu zcela upřímný: píšu pro kole-
gy na malých sborech, na sborech,
co jsou tak malé, že jsou dokonce
ještě menší, než byly včera. Pro ty
kolegy, o nichž časopisy, a to ani ty
evangelické, nepíšou, protože se
píše o úspěchu, anebo alespoň o
tom, co se jako úspěch tváří. Píšu
pro ty, kteří s osobním zaujetím a
osloveni samotným Bohem a jeho
velebností studovali a vědí, co to je
žhavý uhlík Božího povolání ke
zvěstování, aby pak zažívali hlu-

chotu, únavu, zklamání, neúspěch -
sbory pařezy. 
Jakkoli je to nepředstavitelné, že
tam, kde je holina, jen pařezy, by
mohl být jednou les, prý to možné
je. A prý to není v tom, že by tam
dorazili s novými sazenicemi, ale
proto, že pařezy obrazí, a to dokon-
ce více než jedním výhonem. Ty pa-
řezy, pro které by se zdálo, že už to
nestojí za to, jsou símě svaté. 
A tak platí dvě věci: 
1. Nejsme osvobozeni od toho, aby-
chom dělali to, k čemu jsme povo-
láni, ačkoli se nám to zdá často
marné a ačkoli to nikdy nedodělá-
me. Prorok na tom nebyl lépe. 
2. Hospodin sám dá vyrůst prout-
ku z pařezu Jišajova – zúročí zřejmě
i to naše „marné“ hnojení.

Tomáš  Molnár
ČCE, Trutnov

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

15. června 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
22. června 2011

Z obsahu
* Ohlédnutí za Nocí kostelů
* 390. výročí staroměstské 

popravy
* Z církví doma i ve světě
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Poselství k Letnicím

Skutečná ekumena sjednocuje a pro-
pojuje křesťany různých národů a
ras, umí se radovat z jejich odlišnos-
ti, objevuje jejich originální krásu a
nechává se obohatit pestrostí a roz-
manitostí. Taková ekumena je sou-
časně společenstvím, které přijímá
sestry a bratry s jinou křesťanskou
tradicí a konfesí, se stejnou vstříc-
ností. To, co v minulosti rozdělovalo,
dělalo ostudu Božímu lidu, způsobi-
lo utrpení miliónům nevinných a
mělo po staletí minusové znamén-
ko, nyní v našem věku Duch svatý
spojuje a pomalu přeznačuje ono
minus na plus. Duch svatý totiž umí
spojit nespojitelné a vytvořit pestré
společenství Božího lidu. Taková
jednota v církevní rozmanitosti obo-
hacuje nejen samotné křesťanství,
stává se současně širokou nabídkou
pro hledající a je přirozeným pro-
středkem misie a evangelizace. Je
zde pouze jedna podmínka. Každá
konfese, křesťanská tradice či právě
ustavené společenství víry musí mít
stejný genus ecclesiae, tedy onu
DNA Kristovy církve, zrozené z Du-
cha svatého o Letnicích. Jak se to po-
zná? Všichni v takové rodině církví
vyprávějí o velikých skutcích Božích
(Sk 2,11), především o skutku největ-
ším, zjeveném v Pánu Ježíši Kristu. 
K tomuto optimistickému pohledu
nás povzbuzuje letniční událost v Je-
ruzalémě. 
Jak předepisoval Mojžíšův zákon,
tak se učedníci a jejich přátelé shro-
máždili, aby si připomněli svátek
Letnic. Byl to padesátý den od slav-
nosti hodu beránka, připomínající
vyjití z egyptského otroctví. Zatímco
v jeruzalémském chrámu probíhala
slavnost spojená s obětí podávání,
ke které se sjeli lidé „ze všech náro-

dů na světě“ (Sk 2,5), sestoupil za
ohromného hukotu na Kristovy
učedníky Duch svatý. Mezi těmi,
kteří se seběhli, aby zjistili, co se to
děje, byli i překvapení cizinci, kteří
slyšeli prosté Galilejce hovořit o
Bohu jazykem, kterému rozuměli.
Jak tedy souvisí Letnice s ekume-
nou?
Boží dílo o Letnicích, které nastarto-
valo zásadní změnu v dějinách
Božího lidu, respektovalo rozdělení
způsobené lidským hříchem. Mys-
lím ono neblahé zmatení jazyků,
jako důsledek umanuté pýchy člo-
věka. Až do stavby věže „jsou jeden
lid a všichni mají jednu řeč“ (Gn
11,6), poté je to hotový „babylon“. O
Letnicích se Bůh nesnaží napravit
toto lidské selhání tím, že si vytvoří
zase jeden lid společné řeči. Naopak,
respektuje ono rozdělení a sám se
přizpůsobí. Nesnaží se hned zpočát-
ku zavést jeden bohoslužebný jazyk,
jak se o to později pokoušel člověk.
Dává zaznít evangeliu ve všech jazy-
cích a všem národům. 

Podobnou analogii můžeme spat-
řovat v rozdělení církve. Z novo-
dobé historie je patrné, že Bůh
respektuje rozdělení církví, nehle-
dě na důvody, jak k tomu došlo.
Nebylo to církvím ke cti, ale Bůh je
větší než lidské selhání. Rozdělení
církví proto nemusí zůstávat pře-
kážkou šíření evangelia. Naopak.
Duch svatý působí jednotu v roz-
manitosti, které dává přednost
před uniformitou. Jakákoliv snaha
upřednostnit jednu církev před
druhou nově rozděluje Boží lid a
boří Boží záměr patrný již při zro-
du církve o Letnicích. Následovat
Krista a zvěstovat světu jeho evan-
gelium, je z hlediska Božího krá-
lovství důležitější než si sednout
do jedněch denominačních lavic.
Jen díky Bohu nemusíme nahlížet
negativně na politováníhodné roz-
dělení Kristovy církve. Bůh umí 
z minus udělat plus a rozdělení
přetavit v požehnání. 

Daniel Fajfr

Letnice - svátek jednoty v rozmanitosti 

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

V policii slouží dnes mnoho lidí, pocházejících z různého prostředí a
tradic, včetně křesťansky orientovaných policistů. Není však jedno-
duché ani v dnešní době v naší sekularizované společnosti být tak
trochu jiný a snažit se žít podle křesťanských principů. Právě pro vzá-
jemné povzbuzení, oporu i možnost setkávání se dne 14. května 2011
v prostorách Emauzského kláštera ustavila Křesťanská policejní aso-
ciace. Setkání se uskutečnilo za souhlasu a podpory policejního pre-
zidenta, přítomnosti zástupce Policejního prezidia i podpory České
biskupské konference a Ekumenické rady církví a velké podpory
České křesťanské akademie. Podporu vyjádřili svou přítomností také
představitelé zahraničních křesťanských policejních asociací, neboť
česká asociace se zapojila jako šedesátá země do celosvětové iniciati-
vy křesťansky orientovaných policistů a hasičů. 
Asociaci lze definovat, jako občanské sdružení s působností na celém
území České republiky.  Je to nezávislá, nezisková, zájmová organi-
zace s profesním zaměřením, která sdružuje muže a ženy především
z řad Policie ČR, občanských zaměstnanců policie, policejních škol a
Policejní akademie ČR, s otevřeností pro ostatní pracovníky bezpeč-
nostních sborů České republiky, kteří jsou členy křesťanských církví
či křesťanské hodnoty vyznávají.
I když je asociace teprve na počátku své existence, máme naději i
posilu, že nejsme sami. Vzájemně jeden pro druhého můžeme být
oporou v rámci společenství. Velkou podporu nám poskytují i další
asociace v zahraničí. Pokud by tedy někdo měl zájem o více informa-
cí či se chtěl do Křesťanské policejní asociace zapojit, může navštívit
webové stránky www.kpacz.cz a kontaktovat nás.

Kpt. Mgr. Rostislav Kotrč
(rostislav.kotrc@ccsh.cz)

Křesťanská policejní asociace

El Greco: Seslání Ducha svatého (kolem r. 1610)

Média ve světě diskutují o možných
reakcích radikálních muslimských
skupin na smrt Usámy bin Ládina.
Latinský patriarcha Jeruzaléma k to-
muto tématu řekl, že smrt nejhleda-
nějšího člověka planety neznamená
ještě konec terorismu a nepřinese
zaručený mír Blízkému východu ani
světu. Dodal: „Smrt Usámy bin Lá-
dina není důvodem pro oslavu ví-
tězství: zaprvé proto, že se nemůže-
me radovat ze smrti člověka a za-

druhé proto, že Al-Kájda je obrov-
ská organizace.“ Patriarcha také vy-
jádřil pozitivní pohled na dohodu o
smíření mezi Fatahem a Hamásem,
která umožňuje vytvoření společné
dočasné palestinské vlády před vol-
bami, které se uskuteční příští rok.
„Je to dobrá věc: tato smlouva ukon-
čí čtyři roky rozdělení s nepříznivý-
mi důsledky pro Palestince.“

(TKKBS)

Reakce církví na smrt Usámy bin Ládina

AKTUALITA
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Potrat je v Německu za jistých
předpokladů připuštěn. Už není
třeba za tím účelem cestovat do
Holandska. Předcházela tomu
dlouholetá debata v parlamentu i
ve veřejnosti. Znovu vzplanula
začátkem našeho 21. století. Celý
vědecký svět v Německu - Ná-
rodní Akademie věd, Akademie
technických věd, Berlínsko-bran-
denburská Akademie věd a Leo-
poldina, což je Akademie přírod-
ních věd, sídlem v Halle - se sešel
k jediné otázce: smí se uměle vy-
tvořené embryo podrobit zkoušce
na dědičné nemoci a eventuálně
potratit? Odpověď vědeckého svě-
ta a všech pěti parlamentních frak-
cí, jak se ukázalo při projednávání
příslušného návrhu zákona 20.
ledna 2011, je poněkud schizofren-
ní: Ta zkouška nesmí být provede-
na na začátku, nýbrž až během tě-
hotenství. Tento podivný výsledek
nemůže zatajit těžký odpor ze
strany církve i veřejnosti. Debata
pokračuje, avšak její dosavadní
průběh naznačuje, že bezdětným
párům svítá legální možnost do-
čkat se zdravého potomka. Že se
tu skrývá nebezpečí, že by genetic-
ké inženýrství začalo vyrábět nor-
dické modrooké a blonďaté děti na
objednávku, napadne snad každé-
ho čtenáře. I zde musí platit mo-
rální devíza, která nedovolí usku-
tečňovat to, co je proti záměru Stvo-
řitele se životem. Jinou záruku ne-
máme. Jde o život a život je nej-
vyšší hodnota hned po Bohu. 
Pokročme však dál. Fétus, pokro-
čilejší stav embrya, není součástí
matčina těla, ale má už samostat-
ný život, vlastní krevní oběh a
vlastní rozum. Cesta embrya k to-
mu pokročilejšímu stavu se obráží
v zákonném rozhodnutí: až do 3
měsíců bude potrat beztrestný.
Mění se snad po třetím měsíci bio-
logický život v život lidský? I
když v tom nepanuje jednota,
aspoň počátky "lidského" života,
jemuž patří větší respekt, lze zjiš-
ťovat ve změnách mozku, v pohy-
bech rukou i očí. Aristoteles (384-
322 před Kristem), žák Platonův a

jedinečný systematický filosof sta-
rověku, přišel s krásnou myšlen-
kou o "oduševnění": jako by do
biologického procesu vložil zvlášt-
ní pauzu, po níž je embryo odu-
ševněno a účastno na lidské dů-
stojnosti, při čemž mužský fétus je
oduševněn po 40 dnech, ženský až
po 80 dnech. Že by si Aristoteles
zažertoval? V každém případě po
těchto dnech oduševněný život
získává lidskou identitu a také
ochranu. O té pauze se vede do
dneška spor, jenž dokládá, že přes-
nější hranici mezi biologickým a
lidským životem nelze snadno
určit. Jsme tu odkázáni na své po-
city.
Křesťan přeje bezdětným párům
děti, ale o kvalitě a smyslu lidské-
ho života usuzuje na jiné rovině.
Vidí v člověku převážně Stvoři-
telův záměr, jenž je mu určen 
k uskutečňování. Cenu a důstoj-
nost člověka vidí v tom, že vyšel 
z Božích rukou, které jej v životě
vedou a chrání. Vlastním tajem-
stvím jeho existence je povolání,
jímž ho Bůh uvedl na začátek pří-
běhu, který nemá konce, je věčný,
protože je s Bohem a s lidmi.
Všimli jste si už, kolik je vědec-
kých oborů, které se snaží najít ta-
jemství lidského života v něm
samém? Zkoumají naše tělo i duši
tak důkladně a podrobně na jeho
cestě od narození k smrti, aby mu
pomáhaly dožít se vysokého věku
ve zdraví. Hodnotu zdraví vy-
zdvihl Ježíš tím, že se zvlášť věno-
val nemocným. Asi by vzal za
vděk mastí, kterou by mu nabídl
oční lékař místa bláta. Ježíš totiž
"plivl na zem a udělal ze sliny
bláto a potřel slepému tím blátem
oči". Tak primitivně, ale s důvěrou,
a proto účinně: slepý šel k rybní-
ku, umyl si oči a když se vrátil,
viděl. Závěr tohoto uzdravení na-
jdete o kus dál: ten nyní vidoucí
uvěřil v Ježíše (J 9). Od té chvíle
nezáleží jeho identita v tom, že
vztyčeně chodil v důsledku naby-
tého vidění, ale v tom, že se vrátil
do Božích rukou tak, jako z nich
vyšel, uslyšel jeho volání a upo-

slechl, protože uvěřil. Ani víra ne-
ní však jeho, je to Boží dar. A vů-
bec všechno to, čím by se mohl
chlubit, není z něho, není jeho, ale
Boží.
Vděčně si pro sebe opakujme, že ta
iniciativa, popud, abych se zúčast-
nil největšího dobrodružství živo-
ta, jímž je "chodit s Pánem", je 
z Boha. Tak jako vy ani já se nemo-
hu chlubit, že jsem se k víře rozho-
dl sám. Žádní lidé ani okolnosti
mne nedostrkaly k víře, ale to Boží
slovo, které ještě mnohými pohne:
"Pojď a následuj mne," a bude za-
chraňovat tělo i duši ze záhuby.
Slabým článkem této dvojice jsem
ovšem já. Proto dějiny křesťanské
církve jsou dějinami křesťanské
nevěry. Tak málo je tam světlých
míst a vítězných okamžiků, že lidé
u piva a leví politici se rádi a bezt-
restně strefují do jejích chyb a neš-
varů a málokdy se mi-nou. A
přece ta Kristova věc jde kupředu,
a to díky odpuštění, jímž Pán
zvedá padlé služebníky a znovu
jich používá k svému dílu. Je to
další důkaz, že to dílo je Boží, není
naše, ani farářů, ani církve. Pán
Ježíš nám to každý den připomí-
ná, když se s námi modlí k Bo-hu:
"Přijď království tvé."
Ale zůstaňme na svém malém
místě, u jednotlivce jako jsem já.
Ptám se, jak jsem chodil s Bohem.
Zahanbeně vzpomínám a pláču,
když nejsem lidem na očích. Kolik
to muselo být lásky a péče, aby se
mé embryo, které ponese mé jmé-
no a vezme na sebe vlastní odpo-
vědnost, prodralo k životu, kam je
nasměroval jeho Stvořitel. Přečtěte
si o tom 139. žalm. Celý je tak ad-
resný, že jej musím přijmout a
nemohu jej vrátit nebo poslat k sou-
sedovi. Důrazně dbá o to, abych
nepřehlédl hned jeho začátek:
"Tvé oči mě viděly v zárodku, v ži-
votě mé matky jsi mě utkal. Jak si
vážím divů, které konáš, Bože."
Nyní se svým celým životem stojí-
me pod zaslíbením Páně: "Já jsem
živ a také vy budete živi." (J 14,19)
Žijme rádi a vděčně.

Josef Veselý

JEDNOTA A RŮZNOST ETIOPSKÉ EVANGELICKÉ CÍRKVE MEKANE YESUS
ADDIS ABEBA, Etiopie / ŽENEVA (LWI). Generální tajemník Světové-
ho luterského svazu dr. Martin Junge byl na první oficiální návštěvě
Etiopské evangelické církve Mekane Yesus. Návštěvu komentoval jako
jedinečnou možnost vidět různost konfesijních proudů, které se spojily
v této církvi. Junge povzbudil věřící, aby využívali svoje dary a oboha-
covali tak i dále své i celosvětové společenství křesťanských církví. 
V diskusích s představiteli vyzdvihl jejich zájem o projekty Světového
luterského svazu zaměřené na pomoc a zlepšení stravování a pitné vo-
dy v zemi a boj za pokojné soužití křesťanů s muslimy. V Etiopii se set-
kal i s premiérem země a hlavou Ortodoxní církve. 
Etiopská evangelická církev Mekane Yesus je třetím nejpočetnějším čle-
nem Světového luterského svazu s víc než 5,5 miliónu členů. 

10 ROKŮ EKUMENICKÉ CHARTY
Štrasburk (CEC). Před deseti lety podesala Rada evropských církví bis-
kupských konferencí (CCEE) a Konference evropských církví (CEC) ve
Štrasburku dokument známý jako Ekumenická charta. 
Charta sice nemá dogmaticko-vyučující charakter, ale je důležitým kro-
kem a pomocí pro církve při společném naplňování povolání jednoty,
které „je povinností pro všechny křesťany a zároveň Božím darem, o
který je třeba neustále prosit“. 
Obsahuje pokyny a rady pro posílení spolupráce mezi jednotlivými
církvemi v Evropě. 
Text Charty byl už přeložen do více než třiceti jazyků a je často citován
i v dokumentech laických institucí a také Parlamentním shromážděním
Rady Evropy. 
Při příležitosti 10. výročí se konal ve Švýcarsku ekumenický seminář,
aby církve prodiskutovaly problémy a nové výzvy křesťanstva.  

SVETOVÁ RADA CIRKVÍ V BOJI ZA POKOJ V LÍBYI
Ženeva (WCC). Sila a politická vôľa, ktorá chce chrániť bezpečnosť a
záujmy líbyjských civilistov, má byť nasmerovaná na stiahnutie vojen-
ských jednotiek a následné ukončenie krviprelievanie, povedal generál-
ny tajomník Svetovej rady cirkví Olav Fykse Tveit vo vyhlásení zo dňa
4. mája t. r. 
Podobné vyhlásenie už organizácia vydala vo februári, Tveit odsúdil
"použitie sily na všetkých stranách konfliktu" a vyzval zúčastnené stra-
ny, aby dodržiavali ľudské práva a začali mierový dialóg. 
Vyjadrenia generálneho tajomníka tak prišli v čase pred dlho plánova-
ným Medzinárodným mierovým  ekumenickým zhromaždením (IEPC),
ktoré bolo v Kingstone na Jamajke. Stretlo sa tu vyše 1 000 predstavite-
ľov kresťanských cirkví, moslimských a židovských komunít, aby dis-
kutovali o úlohe cirkvi a náboženstva v boji za pokoj. 

VZÁCNA NÁVŠTEVA V POĽSKOM EVANJELICKOM ZBORE
Poľsko (www.luteranie.pl). Toto je deň, ktorý učinil Hospodin, radujme
a veseľme sa v ňom – týmito slovami žalmistu privítal farár miestneho
evanjelického zboru v Poľskej Świdnici švédskeho kráľa Karola XVI. a
kráľovnú Silviu. 
Kráľovský pár bol na svojej historicky prvej návšteve Poľska na pozva-
nie prezidenta Komorowského. V rámci ich návštevy navštívili na vlast-
nú žiadosť aj unikátny drevený evanjelický kostol, ktorý je zapísaný do
listiny svetových kultúrnych pamiatok UNESCO. 
V rámci svojej návštevy sa kráľovský pár stretol aj s predstaviteľmi
Evanjelickej cirkvi v Poľsku a vo Švédsku.  

JEDNALI NĚMEČTÍ PŘEDSTAVITELÉ EVANGELICKÉ CÍRKVE A STÁTU
Berlín (www.kirche-mv.de). Představitelé Evangelické církve Německa
v čele s Nicholasem Schneiderem se v Berlíně setkali s členy strany
Křesťanské demokratické unie (CDU) v čele s kancléřkou Angelou Mer-
kelovou. V přátelské a otevřené atmosféře rokovali o problémech ato-
mové energetiky, politiky Evropské unie a otázkách utečenců ze sever-
ní Afriky, ale také o tématu vztahu státu a církve v Německu. Angela
Merkelová pozitivně ohodnotila práci církve, která je v společnosti
aktivní. 
Výsledkem společného jednání byla dohoda obou stran pokračovat 
v dialogu a intenzivněji hledat řešení s důrazem na sociální a environ-
mentální aspekty současné doby. Jednání bylo pokračováním setkání 
v roce 2009.

EKUMENICKÉ PROJEKTY V NIGÉRII
Jos, Nigéria (ENInews). Časté krvavé náboženské nepokoje v Nigérii volajú
po riešení, a to predovšetkým v oblasti strednej a severnej časti krajiny.
Tamojšia ekumenická organizácia Spoločenstvo Kristových cirkví preto plá-
nuje realizovať spoločné projekty, ktorých cieľom je zlepšiť kresťansko-mos-
limské vzťahy v krajine. Cirkvi chcú založiť malé farmy a obchody, kde by
našli prácu kresťania a moslimovia, a vyriešili by sa tak viaceré problémy.
Zároveň budú mať ľudia viac možností na vzájomné spoznávanie. Koor-
dinátor projektu povedal: Veríme, že aktivity, na ktorých budú spolupraco-
vať kresťania a moslimovia, nebudú zničené, pretože to bude ich vlastná
práca ... zároveň tým premostia nepriateľstvo vo vzájomných vzťahoch.
Projekty už finančne podporili členské cirkvi Svetovej rady cirkví a začnú sa
realizovať v blízkej budúcnosti.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Trampoty s embryem

„Církevní dějiny jsou od začát-
ku dějinami reformy, neboť
Ježíš Kristus sám ztělesňuje
myšlenku změny, kritiky pomě-
rů ...," prohlašuje Ellen Ueber-
schärová, generální tajemnice
evangelického Kirchentagu. 
„Církev je pro společnost zají-
mavá, když říká, jakou společ-
nost očekává, místo toho, aby se
ptala, jak se sama může společ-
nosti přizpůsobit,“ říká Stephan
Schaede, ředitel Evangelické
akademie v Loccumu, a zdůraz-
ňuje, že korintský sbor novozá-
konní doby měl 45 až 60 členů, o
nichž je ovšem řeč dodnes.
Citujeme z týdeníku Die Zeit (č.
22/2011, s. 62), který se před Kir-
chentagem (celoněmeckým sjez-
dem evangelíků, pořádaným
letos 1. - 5. června v Drážďanech)
dotazoval evangelíků na bu-
doucnost církve. 
Jak poznamenává autorka člán-
ku Evelyn Fingerová, odpovědí

je tolik jako protestantů. Ona si
vybrala respondenty, kteří v
Evangelické církvi v Německu
(EKD) „činí nebo promýšlejí
něco nového" – kromě Ueber-
schärové a Schaedeho ještě fará-
ře Christiana Wolffa z Lipska,
Petru Bahrovou, pověřenkyni
Rady EKD pro kulturu, faráře
Joachima Zirklera z Drážďan,
faráře Sebastiana Feydta z Dráž-
ďan a Thomase Erneho z univer-
sity v Marburku. 
Jejich vyjádření shrnuje autorka
v nadpise: „A církev se přece
hýbe.“ 
Dejme ještě slovo poslednímu 
z dotázaných: „Jsme velmi starý
model změny … Právě venkov-
ský kostel symbolizuje i dnes
střed společnosti, je pamětí a
průsečíkem všech cest …“ 
Erne je iniciátorem tzv. Kirchen-
bautagu, tj. setkání specialistů
na otázky církevního stavitel-
ství, na němž architekti, sociolo-

gové a teologové rozpracovávají
koncepty „cyklistických koste-
lů" (Fahrradkirchen), hotelo-
vých kaplí, tematických kaplí.
(Jedna taková tematická kaple
funguje v rámci autosalónu ve
Frankfurtu.) 
Za zmínku snad rovněž stojí, že
Petra Bahrová už netvrdí, že
kdyby Ježíš Kristus přišel dnes,
točil by filmy (blíže srov. člá-
nek Ohlupování a efekt motý-
lích křídel, ET-KJ 21-22 /2009),
ale jednou za pár měsíců organi-
zuje jakési kulaté stoly názoro-
vých oponentů s důrazem na to,
že proti „demokracii rozčilení
(Er-regungsdemokratie)" by cír-
kev mohla vytyčit perspektivu
od-puštění. Takovéto iniciativy,
pakliže jejich účelem není zvi-
ditelnění organizátora, smysl
podle mého náhledu dávat mo-
hou ...

František Schilla

A přece se hýbe!
(Německé protestantské osobnosti k budoucnosti církve)



„První věc, kterou musí udělat kaž-
dý, kdo se chce vážně věnovat his-
torii, je zapomenout celou oficiální
historiografii (dějepisectví),“ opa-
koval ve druhé polovině 70. let
dvacátého století při přednáškách
na tehdejší Komenského evangelic-
ké bohoslovecké fakultě (KEBF)
prof. Amedeo Molnár. Za normali-
zace důraz věru nekonformní! 
V souvislosti s výzvou k samostat-
né, „heuristické" (objevitelské) prá-
ci na aktuálnosti neztratil. Zatím-
co na „falšování dějin" dnes žehrá
kdekdo, s mravenčí rekonstrukcí
reálií to nejednou bývá slabší ...
„Žijeme ve zfalšovaných dějinách,“
volá i Radka Denemarková z úvod-
ní strany Literárních novin (č.
12/2011). A vyzdvihuje dílo Herty
Müllerové, jehož část přeložila: „Co
se týče dvacátého století, historici
naprosto selhali, o lidských osu-
dech a určitých obdobích více prá-
ce odvedla beletrie … Líbí se mi její
(tj. Müllerové) … chirurgicky přes-
ný … jazyk …“
V navázání na prof. Molnára si do-
voluji soudy překladatelské celeb-
rity zrelativizovat: domnívám se,
že momentálně jsou – v souvislosti
s tlaky ekonomickými – spíše než

dějinami zfalšovanými akutnějším
problémem dějiny zfušované, tj.
zpackané po stránce řemeslné. To-
mu ostatně nasvědčuje osud první-
ho díla Herty Müllerové, jež bylo
převedeno do češtiny. 
Müllerová v novele prolomila to, co
někteří označují jako svého druhu
omertu, tj. mafiánské mlčení pacha-
telů i obětí o okolnostech opatřová-
ní zvláštního dokladu, s nímž se 
v letech 1975 až 1989 příslušníci ně-
mecké národnostní menšiny vystě-
hovávali jakožto jedinci bez státní
příslušnosti z Rumunska do Spol-
kové republiky Německo. Tento
jednoúčelový doklad (použitelný
jedině k vycestování), který napros-
to nelze zaměňovat s běžným
cestovním pasem, označuje Mülle-
rová prostě jako „pas“. Německé
administrativní zdroje pro něj pou-
žívají výraz „AUSREISEPASS“
(doslova „výjezdní pas“). Vyobra-
zení „dokumentu století“ nalez-
neme na http://www.sanktan-
na.info/deutsch/ausreisepass.htm.
Novela zachycuje tíživou atmosfé-
ru při opatřování dokumentu na
jedno použití a má v originálním
názvu přísloví o tom, že (volně pře-
tlumočeno) člověk si v životě ne-

může moc vyskakovat … Český
název novely je žel ukázkou fušeři-
ny! CESTOVNÍ PAS – to není histo-
ricky jedinečný rumunský doklad,
leč něco až turisticky banálního. Už
při pohledu do výlohy knihkupec-
tví je tak český čtenář mystifikován
(pokud nebyl vůči historizujícím
paskvilům všeho druhu imunizo-
ván dávným diktem prof. Molnára,
který jsme citovali úvodem) ... Bol-
ševická cenzura neexistuje, věc by
se jistě dala napravit. Ale račte si,
prosím pěkně, jenom představit 
ty knihopodnikatelské „vícenákla-
dy“!

František Schilla
Odkazy:
Müllerová, H.: Cestovní pas. Z ně-
meckého originálu Der Mensch ist
ein grosser Fasan auf der Welt,
vydaného nakladatelstvím Hanser
roku 2009, přeložila a doslovem
opatřila Radka Denemarková. Re-
dakce a korektury Milena Tučná.
Odpovědný redaktor Tomáš Dim-
ter. Mladá fronta, Praha 2010 
Müller, H.: Der Mensch ist ein gros-
ser Fasan auf der Welt. 2. vydání.
Fischer Verlag, Frankfurt 2009 s las-
kavým svolením nakladatelství
Hanser
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Doba svatodušní – Letnice
Slavnost Nanebevstoupení Páně nám připomíná, že Kristus, který vystoupil 
k Otci, nás ustanovil, abychom byli jeho svědky na zemi.
Padesát dní po Velikonocích přichází Letnice, slavnost seslání Ducha svatého, na-
plnění všech Božích zaslíbení a nová Boží přítomnost v církvi a v každém z nás.

Píseň: Veni Lumen
(Přijď, Duchu Stvořiteli. Přijď, světlo srdcí)
hudba: J. Berthier

Žalm 33, 1-6; 10-11
Veselte se spravedliví v Hospodinu,

upřímným sluší chvalozpěv.
Hospodinu vzdejte chválu při citeře,

zpívejte mu žalmy s harfou o deseti strunách.
Zpívejte mu novou píseň,

hrejte dobře za hlaholu polnic.
Neboť slovo Hospodinovo je přímé,

v každém svém díle je věrný.
Miluje spravedlnost a právo,

Hospodinova milosrdenství je plná země.
Nebesa byla učiněna  Hospodinovým slovem, 

dechem jeho úst pak všechen jejich zástup.
Záměry národů Hospodin maří,

lidem úmysly hatí.
Záměry Hospodinovy platí věčne,

úmysly jeho srdce po všechna pokolení.

Čtení: 1 K 12, 4-7;12-13; J 14, 23;25-27

Píseň

Ticho

Prosby:
Pane, přijď a učiň z nás chrámy Ducha svatého

Dej každému z nás ovoce Ducha : lásku, radost, pokoj, trpělivost, laska-
vost, věrnost.

Ať Duch svatý promlouvá ústy tvých služebníků, kteří hlásají Boží
slovo.

Sešli svého Ducha Utěšitele všem sklíčeným a všem, kdo jsou obětí
nespravedlnosti.

Chraň všechny národy před nenávistí a válkou.

Shromáždi všechny lidi vanutím svého Ducha.

Otče náš

Modlitba:
Duchu svatý, který naplňuješ vesmír, ty přibližuješ na dosah naší lidské
křehkosti tyto hodnoty evangelia: dobrotu srdce, odpuštění, milosrden-
ství.
Ježíši, náš pokoji, ve svém evangeliu nás ujišťuješ: pošlu vám svatého
Ducha; on vám dá, abyste den po dni žili ve společenství s Bohem.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, 

mobil: 608 880 046, 
e-mail: info@rosamusic.cz

internetový obchod: www.gimel.cz)

Rád bych upozornil čtenáře Kost-
nických jisker na soubor teologic-
kých esejí br. ThDr. Josefa Vese-
lého, který vyšel v nakladatelství
„Eman". Je nám v něm předložena
dlouholetá tvorba jednoho z na-
šich dobrých teologů a znamenité-
ho interpreta evangelia dnešnímu
člověku.
Knížka zaujme svou moudrostí,
živou naléhavostí i jiskřičkami hu-
moru. Jsou to svědectví osobně
promyšlená, prověřená a promod-
lená. Autor věrně zůstává na bib-
licko-reformační základně, ale pře-
vysvětluje poselství Písem tak
poutavě, že si je rád přečte jak tra-

diční evangelík, tak nově přistoup-
lý. Všimněme si jen nadpisů někte-
rých kapitol: „Ježíš huj, církev fuj“,
„Evangelík není antikatolík ani an-
tisemita“, „Hlavně zdraví“, „O cír-
kevních a světových dějinách“,
„Budoucnost církve“.
Jsou to přece témata, s nimž se

utkáváme ve vlastním myšlení, ve
styku s dnešním církevníkem i s
lidmi mimo okruh našeho spole-
čenství. Jakmile se začtete, nemů-
žete se odtrhnout, ale radím vám
vracet se znovu, číst pomalu s pro-
mýšlením a domýšlením. Tak bu-
dete mít, jako já, z těchto řádků
hojný užitek a potěšení.

Máme mnozí ve svých knihov-
nách na metry knih, k nimž se už
nikdy v životě nevrátíme, ale jen
málo skutečně obohacující litera-
tury, kterou bereme vždy znova
do rukou a do srdce. Nemusejí to
být tlusté svazky, ale navzdory
malému formátu veliké obsahem.
Pro mě je to soubor výkladů bratra
Josefa Veselého, nestárnoucího (97
let) studenta Bible i okolností, do
nichž má její svědectví promlou-
vat.

Jan Pokorný
Poznámka:
Vybral, sestavil a předmluvou
opatřil farář Štěpán Hájek.

Pozoruhodná knížka „Věřit a rozumět“

(Vzpomínka na prof. A. Molnára nad českou verzí světoznámé novely)

Celým křestním jménem "Lars
Olof Jonathan" byl synem probu-
zeneckého faráře Jonase Söder-
bloma ze středního Švédska. 
V Uppsale studoval filosofii a
teologii a pracoval v mezinárod-
ním křesťanském studentském
hnutí a v YMCE. 1893 byl ordino-
ván a nastoupil jako nemocniční
farář ve Stockholmu. 1894-1901
pracoval v Paříži jako farář mezi
švédskými dělníky, do jeho du-
chovní péče spadali i námořníci a
byl pověřen sociální prací. 1901-
1911 přednášel teologii v Uppsa-
le, 1912-1914 religionistiku v Lip-
sku a 1914 se stal luterským arci-
biskupem v Uppsale. Účastnil se
křesťanské mírové práce a vydal
pastýřský list s výzvou k míru.
1919 kritizoval Versaillskou kon-
ferenci pro příliš tvrdý postoj 
k poraženému Německu a zorga-
nizoval rovněž skandinávskou

pomoc hladovějícímu německé-
mu obyvatelstvu. Jeho cesty po
Americe i návštěva Prahy v r.
1924 byly součástí jeho ekume-
nického snažení, jehož vyvrcho-

lením byla Světová ekumenická
konference pro praktické křes-
ťanství ("Život a dílo") 1925 ve
Stockholmu. Podporoval i konfe-
renci pro "Víru a řád" 1927 v Lau-
sanne, i když se jí už nezúčastnil.
V roce 1930 obdržel Nobelovu ce-
nu míru. 
Z jeho literárního díla zmiňme
aspoň Lutherovo náboženství
1894, Ježíšovo kázání na hoře
1899, Poselství Sundara Singha
1923, Křesťanská jednota 1928 a
Církev a mír 1929.
OPRAVDOVÁ LÁSKA, ANI LÁSKA K
VLAS-TI, SE NERADUJE Z NESPRAVE-
DLNOSTI, ALE RADUJE SE Z PRAVDY...
LÁSKA K VLASTI MUSÍ CHÁPAT, ŽE
JEN SPRAVEDLNOST A PRAVDA VY-
VYŠUJÍ NÁROD A ŽE PRAVÁ LÁSKA
K VLASTI MUSÍ PODPOROVAT SOLIDA-
RITU VŠECH PŘÍSLUŠNÍKŮ LIDSKÉHO
SPOLEČENSTVÍ.

Bohuslav Vik

Průkopník ekumenismu
Nathan Söderblom (*15.1.1866 v Trönö, +12.7 1931 v Uppsale)



Adopce.com, společný projekt Na-
dace Terezy Maxové dětem a Nestlé
Česko už deset let pomáhá dětem 
v ústavní péči nalézt novou náhrad-
ní rodinu. Díky němu se na prahu
třetího tisíciletí mohla podat pomoc-
ná ruka zájemcům o náhradní rodi-
čovství, zejména pak adopci a pěs-
tounskou péči. I dnes, po deseti le-
tech, je primárním cílem projektu
vrátit co nejvíce dětí z ústavní vý-
chovy zpět do rodinného prostředí,
protože ČR je stále na jednom 
z předních míst v počtu dětí v ústav-
ní péči na počet obyvatel. 
Plynulý chod projektu mají na sta-
rosti obecně prospěšná společnost
Spolu dětem a odborný garant pro-
jektu - Středisko náhradní rodinné
péče. Projekt se skládá ze tří stěžej-
ních částí - z informačního webové-
ho portálu (www.adopce.com), z te-
lefonní linky s odborníky 233 356
701, kam zájemce může anonymně
zavolat, a z tištěné brožury. Po deset
let patří k nejucelenějším informač-
ním zdrojům speciálně zaměřeným
na problematiku náhradní rodinné
péče v České republice. 

Projekt Adopce.com nabízí všem
zájemcům ucelené a přehledné in-
formace, díky nimž se srozumitel-
ným způsobem dozvědí, co a jak
udělat, aby u nich dítě získalo nový
domov. V případě, že ani webový
portál či brožurka dostatečně nezod-
poví všechny dotazy zájemců, mo-
hou se díky telefonní lince spojit
přímo s odborníky, kteří se jim
budou individuálně věnovat, vy-
světlí jim nejasnosti a poradí, jak
překonat překážky, které se občas
vyskytují na cestě přijetí dítěte do
náhradní rodiny. Mohou s nimi spo-
lupracovat i na odbourávání vnitř-
ních bariér, tedy pochybností a stra-
chů, které někdy cítí. Užitečné infor-
mace poskytuje projekt Adopce.com
lidem před přijetím dítěte, ale také
když už je rodina pohromadě.
Získají také kontakty na podpůrné
rodičovské skupiny. 
„Díky stabilní podpoře společnosti
Nestlé po celou dobu trvání projek-
tu se mají zájemci o náhradní rodin-
nou péči kam obracet pro aktuální
informace. Webové stránky za dobu
existence projektu navštívilo bez

mála 700.000 lidí, tematická brožura
poskytla ucelené informace více než
15.000 zájemcům,“ říká ředitelka
Nadace Terezy Maxové dětem, Tere-
zie Sverdlinová. 
„Proces prověřování žadatelů o ná-
hradní rodinnou péči u nás trvá,
pokud nedochází ke zbytečným
průtahům, 6-9 měsíců. Doba je na-
stavená správně, úřad má čas žada-
tele prověřit, budoucí náhradní
rodič může o svém rozhodnutí více
přemýšlet,“ říká Ph.Dr. Hana Pazla-
rová, Ph.D. odborná konzultantka
projektu Adopce.com a odbornice
na náhradní rodinnou péči z Uni-
verzity Karlovy. "Žadatel však je na
úřadech někdy dost zaskočen, pro-
tože u nás nejsou jasně nastaveny
standardy úředních postupů,“ vy-
světluje.

PRESS KONTAKT:
Blue Gekko
Šárka Pražáková
El.Krásnohorské 9
110 00 Praha 1 
e-mail: sarka@bluegekko.cz 
Tel: +420 736 28 55 55   

Pomoc opuštěným dětem

HUSŮV DEN
Ochranovský sbor při ČCE v Želez-
ném Brodě opět zve čtenáře ET-KJ
na Husův den v neděli 3. července. 
Shromáždění v Železném Brodě je
9.30 h, pak společný oběd, v 15 h
shromáždění na Kalichu u Besedic.
Doufáme, že bude příznivé počasí.
Jen malá komplikace, nejkratší trasa
ze Železného Brodu do Besedic bu-
de asi uzavřena kvůli Rally Bohe-
mia! Před nebo po shromáždění
můžete učinit romantickou pro-
cházku skalním bludištěm.

J. Polma
* * *

390. VÝROČÍ POPRAVY 27 PŘEDSTAVI-
TELŮ ČESKÉHO ODBOJE PŘIPOMENE
PIETNÍ SHROMÁŽDĚNÍ, které se koná
pod záštitou primátora hl. města
Prahy doc. MUDr. Bohumila Svo-
body, CSc. a starosty městské části
Praha 1 ing. Oldřicha Lomeckého 

21. června 2011 v 17 h 
v chrámu sv. Mikuláše na Staro-
městském náměstí v Praze a u des-
ky popravených.
Pořádají: Město Mnichovo Hradiště,
potomci a příbuzní mučedníků popra-
vených na Staroměstském náměstí,
sdružení EXULANT - potomci pobělo-
horských exulantů, Kostnická jednota,
Masarykova společnost, Církev česko-
slovenská husitská, ČSBS, Společnost
E. Beneše, historické společnosti a další.
Program
V chrámu sv. Mikuláše
* Slovo úvodem - ing. Oldřich Lo-
mecký, starosta MČ Praha 1
* O osobnosti Václava Budovce 
z Budova - Arnošt Vajzr, starosta
Mnichova Hradiště
* Hudební pořad - houslista Jan
Adam, člen Pražské komorní filhar-
monie (rodák z Mnichova Hradiště)
* K výročí uctění památky 27 popra-
vených - prof. dr. Jakub Trojan
Na Staroměstském náměstí
Položení věnců u pamětní desky
popravených a krátké proslovy.

* * *
SLAVNOST K PAMÁTCE MISTRA JANA
HUSA pořádají město Lysá n. L. a
Farní sbor Českobratrské církve
evangelické v Lysé n. L.

6. července 2011 od 18 h  
ve dvoraně evangelického sboru na
náměstí Bedřicha Hrozného v Lysé
nad Labem.
Na programu jsou projevy:
* Jiří Havelka - starosta Lysé n. L.
* Jan Dobeš - Filozofická fakulta UK
Zahraje skupina Oboroh

SENIORÁT KRÁLOVÉHRADECKÝ

Českobratrská církev evangelická

BROUMOV – Ne 8.15 h
Kladská 85, a f. Michal Kitta

ČERNILOV – Ne 9 h
Černilov č. 139, f. Radim Žárský

DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM – Ne
8.30 h
nám. Odboje 1128, f. Aleš Mostecký

HOŘICE V PODKRKONOŠÍ – Ne 10 h
Husova 870, a f. Aleš Mostecký

HRADEC KRÁLOVÉ – Ne 9 h
Nezvalova 1/529, f. Štěpán Brodský

HRONOV – Ne 10.15 h
Českých bratří 181, f. Michal Kitta

JIČÍN – Ne 9.30 h
Konecchlumská 289, a f. Tomáš
Molnár

KLÁŠTER NAD DĚDINOU – Ne 9 h
Klášter nad Dědinou č. 22, p. České
Meziříčí, f. Jonatan Hudec

KOSTELEC NAD ORLICÍ – Ne 9.45 h
Štefánikova 753, f. Miloslava Hof-
manová, f. David Najbrt

LETOHRAD – Ne 9 h
Petříkov 201, f. Jiřina Kačenová

NÁCHOD – ŠONOV – Ne 9 h
Purkyňova 535, Náchod, f. Marek
Bárta

NOVÝ BYDŽOV – Ne 9 h N. Bydžov,
a c 10.30 h Chlumec nad C. (kostel
CČSH)
U památníku 1156, f. Jaroslav Ku-
čera

SEMONICE – Ne 9 h
Semonice č. 57, p. Jaroměř 1, 
a f. Radim Žárský

TRUTNOV – Ne 10 h, Janské Lázně
(Sola fide) 8.30 h
Úpická 163, f. Tomáš Molnár

TŘEBECHOVICE POD OREBEM – Ne 9 h
Masarykovo nám. 19, f. Filip Čapek

VRCHLABÍ – Ne 9 h
Českých bratří 112, f. Petr Chlápek

Církev bratrská

ČESKÁ TŘEBOVÁ – Ne 9.30 h
Tykačova 1183, k. Tomáš Pospíchal

HRADEC KRÁLOVÉ – Ne 10 h
V Kopečku 89, k. Martin Legát

CHRUDIM – Ne 9 h
Filištínská 27, k. Petr Jelínek

LITOMYŠL – Ne 10 h
Moravská 1222, k. Daniel Smetana

PARDUBICE – Ne 9 h
Lonkova 512 – Archa, k. Samuel
Jindra

VYSOKÉ MÝTO – Ne 10.30 h
kostel ČCE, Javornického 49, k. Pře-
mysl Pýter

Bratrská jednota baptistů

BROUMOV – Ne 10 h
Lidická 230, k. David Hýsek

Bohoslužby
FS ČCE V CHRUDIMI NABÍZÍ k pro-
nájmu bezbariérový byt 2+kk v pří-
zemí domu čp. 303 na Pardubické
ulici. Kontakt: 469 620 110. 
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Projekt Adopce.com, Nadace Terezy Maxové dětem a Nestlé Česko
pomáhá už deset let dětem v ústavní péči najít novou rodinu

* KONEČNĚ PŘIJÍMÁME PLATEBNÍ KARTY

V našem knihkupectví v Soukenické 15, Praha 1, již
můžete platit platební kartou.
Platbu kartou je možno využít i při osobním
vyzvednutí zboží objednaného přes internet.

* ŽENY, KTERÉ SE PŘÍLIŠ SNAŽÍ
Kevin Leman
(Původně vyšlo pod názvem Jak se naučit říkat ne)
Tato kniha je pro ženu, která je unavená z toho, jak se
štve, jak se snaží, aby všechno fungovalo, a která má
pocit, že všechny její vztahy závisí jen na ní. Je urče-
na všem ženám, které touží po větším respektu u
benzinové pumpy, u pokladny v samoobsluze, u jí-
delního stolu a především v ložnici...
JE VŮBEC MOŽNÉ ZVLÁDNOUT VZTAH, DĚTI, DOMÁCNOST,
PRÁCI, KTERÁ MĚ NAPLŇUJE, REALIZACI VLASTNÍCH PŘÁNÍ
A SCHOPNOSTÍ? EXISTUJE TAKOVÁ ŽENA? VÍM, ŽE JICH EXI-
STUJÍ TISÍCE; STARÁM SE JIM O VLASY A ČASTO NASLOUCHÁM
JEJICH PŘÍBĚHŮM. TATO KNIHA VÁM, MILÉ ČTENÁŘKY, PO-
MŮŽE POCHOPIT, JAK "VYSUŠIT BAŽINY ZOUFALSTVÍ A ZKRO-
TIT ALIGÁTORA", KTERÝ ZPŮSOBUJE VAŠI ZDÁNLIVĚ NEŘEŠI-
TELNOU SITUACI. PROSÍM, PŘEČTĚTE SI JI, ALESPOŇ TO
ZKUSTE. POMŮŽETE NÁM MANŽELŮM DOSPĚT, ABYCHOM
MOHLI PROŽÍVAT VYVÁŽENÝ A SMYSLUPLNÝ VZTAH S TOU
NEJÚŽASNĚJŠÍ ŽENOU NAŠEHO ŽIVOTA.
KDYBY MI MOJE MANŽELKA NEPOMOHLA STÁT SE MUŽEM,
NAŠE MANŽELSTVÍ BY SKONČILO NĚKOLIK MĚSÍCŮ PO SVAT-
BĚ. SOBECTVÍ, KTERÝM JSME MY MUŽI VYBAVENI, BY JE ZNI-
ČILO. STÁLE DOKOLA MI POKLÁDALA "VRAŽEDNOU" OTÁZ-
KU "NA CO MYSLÍŠ?" TRVALO TO SKORO TŘI ROKY, NEŽ JSEM
DOKÁZAL NEJEN ODPOVĚDĚT, ALE TAKÉ SE JÍ ZEPTAT NA
TOTÉŽ. DALŠÍCH DESET LET MI TRVALO, NEŽ JSEM POCHO-
PIL, PROČ JE TO NEJLEPŠÍ OTÁZKA V MANŽELSTVÍ A ŽE SE K
NÍ POJÍ JEŠTĚ JEDNA: "PROSÍM, MŮŽEŠ MI ODPUSTIT?" TATO
KNIHA VÁM DODÁ ODVAHU ZEPTAT SE A ROVNĚŽ NA TYTO
OTÁZKY ODPOVĚDĚT.

- Mgr. Jan Špilar
kadeřník, trvalý jáhen, soudce církevního soudu 

v Brně. 
Návrat domů, A5, 224 s., př. M. Snížková 
cena: 250 Kč 

* JAK PŘIPRAVOVAT KÁZÁNÍ
Dan Drápal 
Prakticky pojatá knížka rad pro kazatele, vedoucí
skupinek a všechny další, kteří ve svém společenství
pravidelně či občas kážou. Autor vychází z vlastní
mnohaleté zkušenosti, odhaluje konkrétní úskalí a
časté chyby a ukazuje, jak se jim vyhnout. Věnuje se
např. těmto tématům: obdarování, motivace, téma
kázání, studium biblického textu, překlady Písma,

kazatelovy poznámky, komu kážeme, role Ducha
svatého, délka kázání, členění kázání, výzvy, způsob
přednesu, hostující kazatelé...
KMS, A5, 46 s. 
cena: 59 Kč 

* NA ČEM MI ZÁLEŽÍ
Jan Heller 
ROZHOVORY NAD BIBLÍ
Vedle přepisu rozhlasových pořadů, připravovaných
Petrem Vaďurou, zabývajících se starozákonními kni-
hami, perikopami a různými biblickými postavami,
zde čtenáři naleznou i citované vyznání Jana Hellera
"Na čem mi záleží", které dalo jméno celé publikaci.
Knihu navíc doplňuje jeden text nerozhlasový – je jím
přepis besedy Jana Hellera se studenty různých
vysokých škol o víře a vztahu k Písmu, který vznikl
na vysokoškolské koleji v Praze v roce 2003.
Vyšehrad, A5, 304 s. váz., 
cena: 278 Kč 

* SETKÁNÍ U STUDNY
bratr John z Taizé
Knížka vychází z řady zamyšlení nad čtvrtou kapito-
lou Janova evangelia, která vypráví příběh o setkání
Ježíše a samařské ženy u studny. Jednotlivá zamyšle-
ní zazněla jako úvodní slova k biblickým skupinám
během mezinárodních setkání, na něž se desítky tisíc
mladých lidí každoročně sjíždějí do francouzské ves-
ničky Taizé, aby zde sdíleli život a modlitby místní
ekumenické řeholní komunity. 
Karmelitánské nakladatelství, 11,5x18 cm, 
104 s., 
přeložil Josef Kodet 
cena: 119 Kč 

* BIBLE
Bible - Český ekumenický překlad - vydání s deute-
rokanonickými knihami.
Součástí tohoto vydání je dvojitý plastový obal, do
kterého je možné vložit obrázek, a tak si vytvořit
vlastní originální obal, popř. jej měnit podle nálady 
Česká biblická společnost, 135x178 mm, s. 1408,
měkká vazba 
cena: 398 Kč 

* TRIČKO: FIGHT THE GOOD FIGHT OF FAITH
Nápis: Fight the Good Fight of Faith - Bojuj dobrý boj
víry.
Na tričku jsou dále ukryté verše: 1Tm 6,12; Ř 10,17 a
2 K 5,7. 
Skladem velikosti: L a XL, ostatní na objednávku.
NOTW, 100% bavlna, předprané, dovoz z USA
cena: 399 Kč 

Novinky v knihkupectví SAMUEL



OSLAVA ZABÍJÍ
Nečekám slávu od lidí. Ale o vás jsem
se přesvědčil, že v sobě nemáte lásku 
k Bohu. Přišel jsem ve jménu svého
Otce, a nepřijímáte mne. Kdyby přišel

někdo ve svém vlastním jménu, toho
přijmete. Jak byste mohli uvěřit, když
oslavujete sebe navzájem, ale slávu od
samého Boha nehledáte!

J 5,41–44
Po přečtení některých Ježíšových
slov má člověk chuť pouze do-
dat příslovečné „amen“. Tak jest.
Vždyť ta slova patří i nám, zrcad-
líme se v nich dva tisíce let poté,
co byla vyslovena.
„Nemilujete Boha,“ říká Boží Syn,
„nejste lidé, které by Bůh milo-
val.“ Jak by také mohl, když „osla-
vujete jen sebe navzájem“. Člověk
sesadil, zabil Boha, aby mohl slav-
ně usednout na uprázdněný trůn.
Ač pomyslně kraluje, zůstává pa-
radoxně vězněm; uvězněn ve
vlastním světě, kterému rozumí a
jenž je schopen ovládat.
Křesťané mívají ve zvyku zdůraz-
ňovat Boží lásku k lidem. Bůh

však miluje žárlivě. I on chce
vztah naplněný, opětovaný. Proto
přišel na dotek, riskuje lidské od-
mítnutí, riskuje rozchod a nezá-
jem. Člověk miluje člověka, Bůh
se tedy stal člověkem. Boží touha
po lidské láskyplné odpovědi je
závratně krásná. A člověk? Co od-
povídá člověk?
„Bůh je mrtev,“ s náznakem zou-
falství volá muž s rozsvícenou lu-
cernou uprostřed dne, jako by
chtěl zaplašit temnotu vkrádající
se do těchto slov. „Bůh je mrtev.
My jsme jej zabili,“ volá Nietz-
scheho pomatenec a vyděšeně se
ptá: „Co jsme to učinili?“ Padá-li i
na vás úzkost z jeho slov, pak
vězte, že právě pro vás není nic
ztraceno. Pro toho, kdo Boha
hledá, vstal z mrtvých.

Lukáš Pešout,
farář FS ČCE Telecí

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

22. června 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
20. července 2011

Z obsahu
* Nedokončená stavba
* Evangelium a služba 
* Z církví doma i ve světě

21/2011

Poselství k 1. neděli po Trojici

Jestliže něco utkvělo z českých dějin
v naší paměti - myslím však, že i 
v paměti dnešních studentů – byla
to česká poprava, k níž došlo v pon-
dělí 21. června 1621. Byla to podle
všech historiků barbarská a brutální
exekuce, kterou chtěla habsburská
dynastie zastrašit své odpůrce v od-
bojných českých zemích. Hrozivé
představení mělo být symbolickou
tečkou za událostmi, které začaly
tzv. druhou pražskou defenestrací 
(v květnu 1618) a skončily 8. listopa-
du 1620 porážkou stavovských
armád v bitvě na Bílé hoře. Habs-
burkové dokazovali touto neslýcha-
nou událostí svoji sílu v celé tehdejší
Evropě.
Jako by to bylo dnes, slyším vyprá-
vět svou první učitelku dějepisu,
velkou vlastenku, která s přehle-
dem, bez nahlížení do papírů, nám
vyprávěla příběhy z naší historie. I
největší rošťáci jí viseli na rtech.
Vzpomínáme-li dnes justiční vraždy
a nejmasovější veřejné popravy z na-
ší přebohaté historie, nepodléháme
již emocím, neoživujeme staré spory,
protože naopak usilujeme o ekume-
nický mezicírkevní dialog. Zapomí-
nat však nelze.
Staroměstským katem byl proslulý
Jan Mydlář (1572 – 1664), pocházejí-
cí z Chrudimi, a jeho jméno je boha-
tě zastoupeno v naší literatuře. Byl
utrakvista a nechal odsouzené, aby
se pomodlili před popravou podle
jejich přesvědčení. Na Staroměst-
ském náměstí v Praze poté osobně
setnul hlavy 24 stavovským vůd-
cům – tři z celkového počtu 27 byli
oběšeni. Odsouzenci přicházeli na
pódium podle rodu, důstojenství a
věku. 

* První položil svou hlavu na špalek
příslušník panského stavu Jáchym
Ondřej Šlik, který přesvědčil Slezsko
a Lužici, aby se přidaly k českému
stavovskému povstání – byl před-
ním představitelem luteránského
křídla vzbouřenců.
* Po něm Václav Budovec z Budo-
va, 74letý vůdce Jednoty bratrské,
mluvčí českých nekatolíků. 
* Třetím z panského stavu byl Kryš-
tof Harant z Polžic a Bezdružic. Také
jeho čin byl potrestán – vždyť v létě
1619 ve funkci velitele dělostřelectva
Thunovy armády dal ostřelovat cí-
sařský palác ve Vídni. Zapsal se též
do historie české literatury svým
cestopisem o Egyptu a Svaté zemi, a
také do české hudby jako renesanční
skladatel.
Popravě tohoto „českého pána“ při-
hlížel jeho někdejší společník na za-
hraniční cestě do Svaté země – Heř-
man Černín z Chudenic. Později se
oženil s jeho ovdovělou manželkou
Annou Saloménou, původem Hra-
dišťskou z Hořovic. Z obavy před
dalším pronásledováním se vrátila 
k římskokatolické víře. 
* Následovaly popravy sedmi rytí-
řů, z nichž nejstarším byl 86letý Kaš-

par Kaplíř ze Sulevic, dalšími byli
Prokop Dvořecký z Olbramovic,
Bedřich z Bílé v Beskydech, Jindřich
Otta z Losu, letitý karlštejnský purk-
rabí, Vilém Konecchlumský z Jičín-
ska a Bohuslav Michalovic z Kos-
monos, bratrsko-kalvínský politik.
* Aby exekuce nevypadala jako po-
msta za protestantskou víru, popra-
ven byl také jediný římský katolík -
Diviš Černín z Chudenic, který zase-
dal rovněž jako jediný své víry na
zemském soudu. Uposlechl rozkazu
nejvyššího purkrabího Adama ze
Šternberka a v den pražské defene-
strace vpustil vzbouřence do Praž-
ského hradu. Bratr - jak ho vzpomí-
nám výše – odešel před jeho popra-
vou z lešení, odkud tehdy pražské
obecenstvo v hojném počtu exekuci
přihlíželo.
* Na pamětní desce na Staroměstské
radnici čteme dalších 18 jmen (Va-
lentin Kochan z Prachové, radní
Nového Města Pražského, Tobiáš
Štefek z Koloděj, měšťan Nového
Města Pražského, Kryštof Kobr z Ko-
berštejna, měšťan Menšího Města
Pražského, Jan Šultys z Felsdorfu,
primátor Kutnohorský, Maxmilián

390 let od nejznámější popravy 
v našich dějinách

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Sotva kde v Evropě se sejde tolik -
nejen křesťanů, nýbrž i lidí jim
spřízněných - jako začátkem červ-
na (1.-5. 6.), a to v Drážďanech; cel-
kem příchozích, či spíše přijed-
ších i přiletěvších: 118 000. A ti po
pět dní (!) spolu diskutovali, na-
slouchali druhým, účastnili se
společných bohoslužeb, biblic-
kých programů, přednášek a pří-
ležitostí k nejzávažnějším problé-
mům dneška, k tomu, čím žijeme. Pravda, v německy mluvící a rozu-
mějící oblasti, byť angličtina je mocná čarodějka. A to bez rozdílu
politického, společenského, či církevního „zařazení“. Nejen v oblasti
církevní, života víry, lásky a naděje pro sebe sama, nýbrž šířeji pro
bližní, společnost, svět. Většina oněch „se sešlých“ byla evangelíky,
nebo šířeji protestanty, byť v menšině byli přítomni i římští katolíci.
Minulý Kirchentag 2010 v Mnichově byl zvláštní právě tím, že se
mimořádně konal spolu s Římskokatolickou církví. Ten letošní zase
tím, že proběhl takříkajíc na okraji Německa, v Sasku; na samé naší
hranici – součásti byvší NDR. Drážďany ten ohromný nával turistů
zvládly. Organizaci, dopravu, ubytování díky obětavým, dobrovol-
ným spolupracovníkům, (kolem pěti tisíc!), farnostem, soukromým
ubytovatelům a školám, jež se změnily na ubytovny. Vše provázejí-
cím titulem byla pak otázka ...kde je tvé srdce? S nevyřčenou odpo-
vědí, kterou nejspíš známe z Matoušova evangelia (6,21): TAM BUDE
I TVŮJ POKLAD!
Většina účastníků, nejen mládeže, se chopila atraktivních příležitos-
tí, ať už koncertů – hudba, či zpěv; různorodých žánrů – např. panto-
mimy, divadla, nejrůznějších veřejných produkcí a výstav – ať už pou-
ličních, nebo úžeji v uzavřených prostorách. Hojně navštíveny byly
rovněž večerní bohoslužby, všelijak odlišného pojetí. A také - otroc-
ky přeloženo, „trhu možností" na výstavišti, nebo v osmi velikých
stanech. Tam byla spousta pestrých aktivit, jež se prezentovaly. Při-
pravených církevními, misijními, diakonickými institucemi z Ně-
mecka i dálných, až exotických zemí. Bylo zde možno nalézt i zastou-
pení Ekumenické rady církví v České republice, působící spíše –
oproti zřejmě původnímu zadání – spíše jako koutek prodeje drobné,
domácké keramiky. Důstojnější zastoupení by si naše ekumena přece
jen zasloužila. K mání nebyly žádné zajímavé propagační materiály,
týkající se jak naší vlasti, tak jednotlivých církví, jež ERC v České
republice zastupuje. O to více je třeba ocenit letitou práci a přípravy
zajištěné farářem Ondřejem Soběslavským a dalšími spolupracovní-
ky, byť zmíněný přiznal malověrnost, když zajišťoval česko-německý
večer s bohoslužbou v Trinität-Ruinenkirche v obavě, že déšť přivede
na otevřeném prostranství vše vniveč. Laskavý, slunečný večer s bez-
vadným chórem a hudbou (saxofonistka k tomu!), kázáním faráře

Okurkám navzdory

Německý spolkový prezident a evangelická teoložka na Kirchentagu

Koordinátoři Noci kostelů se sešli
7. - 8. června k vyhodnocení akce,
která se konala v celé České re-
publice. Podle informací bylo 
v 939 kostelech a modlitebnách
během Noci kostelů 2011 zazna-
menáno více než 300 000 návštěv-

nických vstupů, a to i přes nepří-
zeň počasí. Na základě reakcí
návštěvníků i médií se otevřené
prostory kostelů i doprovodné
programy zde připravené těšily vel-
kému zájmu nejširší veřejnosti.

(red)

Ohlédnutí za Nocí kostelů
AKTUALITA

Dokončení na str. 3

Dokončení na str. 2
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Beneše a dramatizací knihy Ester
vytvořil skvělou, duchovní atmo-
sféru v kostele pro zhruba 450
přítomných, až dosud pozname-
naném bombardováním Dráž-
ďan. O tradičním, skvělém, typic-
ky českém pohoštění, zajištěném
farářem Petrem Brodským, ani
nemluvě.
Je pozoruhodné, že řadě aktuál-
ních, probíraných témat bylo pří-
tomno mnoho těch, jichž se bez-
prostředně týkalo; ať už těch,
jichž se týkalo prodloužení dů-
chodového věku, nebo aktivně
pracujících „přesčas“; vždyť ona
pomyslná mez o stavu, situaci,
zdraví, schopnostech jednotlivce
až tak mnoho nevypovídá. Nemé-
ně pohnutým a ožehavým byl
rozbor ohledně potřeby ekono-
mického růstu a stoupající výro-
by, včetně zatížení obyvatelstva,
přerozdělení práce a zaměstna-
nosti obyvatelstva. Vtipně se pak
dostal v potaz výrok Martina Lut-
hera, že „práce patří k člověku
stejně, jako k ptákům zpěv“. Spí-
še by mělo jít o to, aby pracovat
měl příležitost kdo může - a chce.
Člověk by se neměl stát koleč-
kem moderní doby, podobně jak
nebohý kůň na Orwellově Farmě
zvířat, kterého po všem angažmá
čekají předčasná jatka. Nejinak,
naprosto otevřeně, se jednalo o
válečném, německém působení
na Blízkém východě. A to v době,
kdy byli přivezeny domů rakve
padlých vojáků, zahalených do
německé vlajky. Pozoruhodných
přitom byla i řada programů 
v nové, netypické synagoze. Zde
nelze opomenout rozhovor evan-
gelického teologa, docenta staro-
zákonní teologie, Martina Prud-
kého Th.D., s tajemníkem Fede-
race židovských obcí v České re-
publice Dr. Tomášem Krausem 
s nebývalým vhledem do minu-

losti i přítomnosti židovské obce,
včetně napětí a hledání východis-
ka mezi ortodoxními, reformními
a liberálními Židy. Pokud jde o
Kirchentag, je zajímavé, že jeho ve-
dení musí respektovat nepřípust-
nost pozvání Mesiánských Židů
mezi oficiálně zúčastněnými.
Předností pak bylo, že k řadě nej-
závažnějších témat se konalo
hned několik programů, na nichž
vystoupila řada odborníků z růz-
ných oblastí (psychologie, socio-
logie, teologie, ekonomie, politi-
ky, kultury, literatury), schop-
ných spolu otevřeně hovořit v pa-
nelové diskusi. A to bez toho, že
by užívali obehrané floskule,
nebo se častovali výhradou, že ti
druzí berou záležitost nadměrně
zprava, či zleva. Všem šlo o věc,
bez osobních, či snad dokonce
stranických ataků. Jedinou snad
organizační chybou bylo zařaze-
ní atraktivních programů do nově
vystavěné Frauenkirche, kde na
bohoslužby i prohlídku se stejně
tvoří dlouhé fronty; v kombinaci
se zajímavým programem již ho-
dinu před zahájením dobře hodi-
nová fronta. Pro přicházející a
odcházející určitě nevhodné zá-
zemí, spíše by byla příhodnou

některá sportovní hala. 
Obdivuhodný byl na Kirchen-
tagu podíl německých politiků,
kteří si, jako Angela Merkelová,
nebo prezident Christtian Wulf
brali za čest, že smějí vystoupit,
byť byli konfrontováni např. 
s přátelskou, ale ostrou teoložkou
Margot Käsmann. Sotva předsta-
vitelné v naší vlasti, že by církve-
mi připravené podujetí, a to s chu-
tí - a reprezentativně, navštívili
čeští, špičkoví činitelé. A byli
schopni přijmout nejeden kritic-
ký šleh, přitom zaujmout i svou
reakcí. Trapné je, že v médiích Čes-
ké republiky nebyla (!) o Kir-
chentagu a projednávaných zále-
žitostech, jež nás také pálí, ani
zmínka. Během celé doby, ani
poté.
Při návratu domů jsme se dově-
děli, že oním strašidlem, ohrožu-
jícím naše zdraví, nebyly okurky
z Německa, snad španělského pů-
vodu. Většina přítomných, se při-
tom v Drážďanech stranila jaké-
koliv zeleniny. Ten letošní, evan-
gelický „slet“ navzdory biozele-
nině, a to úspěšně skončil. Nechť
se vydaří i Kirchentag 2011!

Jan Kašper

INTERKULTURNÍ TÝDEN V NĚMECKU
Německo (RV). Hlavní představitelé evangelické, pravoslavné a katolic-
ké církve v Německu podepsali ekumenický dokument při příležitosti
Interkulturního týdne. Ten bude v Německu ve dnech od 25. září do 
1. října t.r. V dokumentu se píše: „Navzdory všem rozdílům jde v naší
zemi především o rovnost a jednotu založenou na Bohu.“ Představitelé
církví ve společném prohlášení zdůraznili myšlenku rovnosti kultur.
„Křesťanský pohled na svět a lidskou osobu totiž protiřečí všem teoriím
o tom, že není možné smířit kultury a zrušit dělení lidí podle rasy,“ píše
se v dokumentu. Během Interkulturního týdne je naplánováno mini-
málně 4000 různých akcí na území celého Německa, které vyvrcholí 
30. září velkou ekumenickou slavností. 

KONFERENCE O KŘESŤANSKÉ JEDNOTĚ V SPOJENÝCH STÁTECH AMERICKÝCH
Pittsburgh, USA. V americkém Pittsburghu se konala ekumenická Kon-
ference o křesťanské jednotě  s tématem „Společně s plesajícím a upřím-
ným srdcem". Na setkání přijelo více než 215 účastníků z 18 církví. 
V úvodním proslovu vystoupil reverend Welsh z Křesťanské církve,
který zdůraznil, že hlavními nepřáteli ekumenismu v současnosti jsou:
podezíravost, strach, "ekumenismus rtů" a netrpělivost. Součástí semi-
náře bylo mnoho přednášek na aktuální ekumenická témata, semináře i
setkání účastníků v rámci jednotlivých denominací. Konference po-
vzbudila zúčastněné, aby prohlubovali i nadále jednotu, která je Božím
darem a zároveň důležitou úlohou křesťanů. Celonárodní ekumenickou
konferenci připravují každoročně již 40 roků představitelé křesťanských
denominací v USA ve spolupráci s Národní radou církví.  

STRATEGICKÝ PLÁN SVETOVÉHO SPOLOČENSTVA REFORMOVANÝCH CIRKVÍ
Ženeva (ENInews). Svetové spoločenstvo reformovaných cirkví v Žene-
ve schválilo strategický plán na nasledujúcich 6 rokov. Cirkvi v ňom
zdôraznili potrebu teologického vzdelávania mladých ľudí, zvýšenia
spolupráce s národnými cirkevnými spoločenstvami a potrebu riešiť
rodové, ekonomické a environmentálne otázky. Prezident svetového
spoločenstva reformovaných cirkví Jerry Pillay povedal: „Je čas zame-
rať naše snahy na potreby zraneného sveta. Nemôžeme urobiť všetko. 
V našich silách je však to, aby sme sa dohodli na tom, ako rozvinúť spo-
luprácu a efektívne využiť čas, ktorý je nám daný." Svetové spoločen-
stvo reformovaných cirkví vzniklo v r. 2010 zlúčením Svetovej aliancie
reformovaných cirkví a Reformovanej ekumenickej rady. Má 230 člen-
ských cirkví a 80 miliónov kresťanov. 

STANOVISKO EVROPSKÝCH CÍRKVÍ K EUTANAZII
(CPCE). Společenství protestantských církví v Evropě (CPCE) vydalo
publikaci s názvem Čas života a čas umírání. Brožura je výsledkem
intenzivních konzultací 105 církví z 30 zemí Evropy a obsahuje stano-
visko protestantských církví v Evropě k aktuálním etickým otázkám
ukončení života a asistované sebevraždy. Poukazuje na otázky umírání
v sociálním, klinickém a právním kontextu, jako například: Co je lidský
život? Jak citliví máme být k přání pacienta? Zároveň se snaží na ně
odpovídat z teologické a etické perspektivy. Protestantské církve jsou
pro ochranu práva na život od začátku až do konce a podporují ochra-
nu lidských práv umírajících a nevyléčitelně nemocných. 

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike  (www.ekumena.sk)

Z církví doma i ve světě Okurkám navzdory

Rád vzpomínám na chvíle student-
ského mládí v Letním táboře Ko-
menského v Bělči, kdy měl prof.
A.Novotný působivá ranní kázáníč-
ka na téma "Lid zvláštní". Pod tímto
názvem je vydal později i tiskem.
Jako starozákoník vycházel z kralic-
kého textu Ex 19,5: Jestliže skutečně
poslouchati budete hlasu mého a ostříha-
ti smlouvy mé, budete mi lid zvláštní
mimo všecky lidi, ačkoli má je všecka
země. Jde o slova Hospodinovy
smlouvy, která tlumočil Mojžíš pod
horou Sinaj izraelskému lidu vysvo-
bozenému z egyptského otroctví.
Tento závažný výrok se opakuje 
v knize Deuteronomium (Dt 7,6; 14,2;
26,18 a v Ž 135,4). Rozuměli jsme mu
ve smyslu odlišnosti, jíž se mají věří-
cí lidé vyznačovat v tomto světě jako
Boží lid, který žije v poslušnosti Bo-
žích přikázání.-Na tyto starozákonní
texty navazuje v Novém zákoně vý-
zva v listě Titovi, rozšířená na po-
slušnost Pánu Ježíši Kristu, který dal
sebe samého za nás, aby nás vykoupil od
všeliké nepravosti, a očistil sobě samému
lid zvláštní, horlivě následovný do-
brých skutků (Tt 2,14). Ty dobré skut-
ky předznačil apoštol ve směrnici
pro poslušný život  z víry: abychom

odřeknouce se bezbožnosti a světských
žádostí, byli živi střízlivě, spravedlivě a
pobožně na tomto světě, očekávajíce té
blahoslavené naděje a příští slávy veli-
kého Boha a Spasitele Jezukrista. Být
"zvláštním lidem" se stalo působi-
vým podnětem pro naši životní ori-
entaci. Opravdová víra musí mít
určitý dopad i na náš životní styl!
Dnes, po půlstoletí času, je to trochu
jinak. Pojem "zvláštní" je v našich
nových překladech nahrazen, či
alespoň doplněn pojmem "vlastní".
Ve starozákonním podání nás nepře-
kvapuje překlad "zvláštní vlastnic-
tví", jako vlastnění, související s Bo-
žím vyvolením Izraele: Hospodin si
vyvolil Jákoba, za zvláštní vlastnictví si
vyvolil Izraele (Ž 135,4). Vlastnický
nárok je pojat i jako zaslíbení: A
budou, praví Hospodin zástupů, mým
zvláštním vlastnictvím (Mal 3,17).
V Novém zákoně (Tt 2,14) je v pů-
vodním textu výraz periusios pře-
vzatý z řeckého překladu SZ (Sep-
tuaginty). Je zde zcela ojedinělý jako
hapax-legomenon. Může tedy být
pojímán v obojím smyslu: vlastní i
zvláštní (objektivně i subjektivně),
podle hermeneutického zřetele pře-
kladatelů k původnímu starozákon-

nímu pojetí Božího vyvolení a po-
volání. Náš ČEP se přiklonil k sta-
rozákonnímu pojetí: aby nás posvě-
til za svůj vlastní lid. Stejně i Je-
ruzalémská bible: aby si očistil lid,
jenž by patřil jemu samému. B-21
však zůstal při "zvláštnosti", která
je úzce spojena s Kristovou obětí:
aby nás očistil pro sebe jako zvlášt-
ní lid. V tom se shoduje s kralickým
překladem. 
Tento rozdíl v překladovém pojetí
ovšem neznamená rozpor pro zá-
kladní biblické pojetí. Oba pojmy
jsou spolu úzce spojeny. Být jako
Boží vlastní znamená předpoklad
pro pověření být i jako zvláštní lid 
v tomto Bohu odcizeném světě.
Vzpomeňme, že Boží Izrael se po
celou svou dějinnou existenci výraz-
ně odlišoval od vůkolních národů, i
když ho to stálo mnoho obětí. Pokud
jde o křesťanské pojetí rozdílnosti, si
můžeme připomenout i apoštolův
vzkaz  do sboru v Římě: A nepřipo-
dobňujte se tomuto věku, nýbrž promě-
ňujte se obnovou své mysli, abyste mohli
rozpoznat, co je vůle Boží, co je dobré,
Bohu milé a dokonalé (Ř 12,2). 

Jiří J. Otter

O "zvláštním lidu" v Bibli 

NAD BIBLÍ

Dokončení ze str. 1

V pololetí
Končí první pololetí tohoto roku a s ním jsme dospěli do poloviny i
s letošním vydavatelským ročníkem Evangelického týdeníku –
Kostnických jisker. 
Jak víte, nebylo to pro nás příliš snadné období, protože jsme muse-
li připravovat stěhování redakce a probírat nespočet dokumentů,
tisků, knih, archivních materiálů... Něco likvidovat, leckdy s těž-
kým srdcem, něco deponovat na jiných místech a u jiných institucí,
něco přestěhovat do naší nové, o poznání menší redakční místnosti.
Jsme ale rádi, že se to podařilo a že jsme nemuseli přerušovat vyda-
vatelskou činnost. Na nadcházející letní měsíce, kdy budeme vychá-
zet jen omezeně, skutečně prázdninově, se proto těšíme.
Věříme, že čas prázdnin a dovolených přijde vhod i mnohým z vás,
kteří jste unavení svými povinnostmi a účastí na sborových či spol-
kových aktivitách. Přejeme vám proto dobré odpočinutí, mnoho
pohody a příjemných zážitků a načerpání sil pro další období.
Uvědomujeme si, že ta únava a skleslost nebývají jen tělesného
rázu. Doléhá na nás mnohá tíseň a úzkost z věcí, které se dějí ve
světě, v naší společnosti, ale leckdy i v našem nejbližším okolí. Prá-
vě proto, že sami často ani netušíme řešení, očekáváme na Hospodi-
novu pomoc a s důvěrou v něho se odvažujeme hledět vstříc dalším
dnům.
Chceme také znovu poděkovat za vaši přízeň – členů, čtenářů i při-
spívajících autorů. Vaše pomoc je pro nás velice důležitá.
Milé sestry a bratři, vážení čtenáři a přátelé, ať jsou vaše letní dny
příjemné a radostné.

Milost vám a pokoj od Boha, našeho Otce, a Pána Ježíše Krista. 

S pozdravem

Předsednictvo Kostnické jednoty – Sdružení evangelických 
křesťanů o.s. a redakce a administrace 

Evangelického týdeníku - Kostnických jisker



Hošťálek z Javořice, primátor Žatec-
ký, Jan Kutnauer a Simeon Sušický
– oba ze Sonenštejna a oba radní
Starého Města Pražského, Natha-
nael Vodňanský z Uračova, primá-
tor Starého Města Pražského, Vác-
lav Maštěrovský z Jizbice, měšťan
Nového Města Pražského, Jindřich
Kozel z Peclinovce, radní Nového
Města Pražského, Ondřej Kocour 
z Votína, radní Nového Města
Pražského, Jiří Řečický a Michal
Witmann – oba radní Nového Města
Pražského, Simeon Vokáč z Chýš a
Špicberku, radní Nového Města
Pražského, Leander Rüppel z Rum-
pachu, měšťan Starého Města Praž-
ského, Jiří Hauenšild z Fürsten-
feldu, doktor práv a měšťan Starého
Města Pražského. Tito popravení se
provinili pouze tím, že buď přijali
některý úřad či poslechli příkaz sta-
vovských direktorů.
* Jednoho z nich jsem neuvedl - byl
z těch předchozích měšťanů (větši-
nou erbovních) už tehdy nejznáměj-
ším vzdělaným lékařem a rektorem
Univerzity Karlovy - Jan Jesenius,
původem Slovák, který také léčil
císaře Rudolfa. Do dějin se zapsal
první veřejnou anatomickou pitvou
v Praze před zraky mediků a bu-
doucích lékařů - patologů. Jeho
poprava byla nejpřísnější: nejdříve
mu vyřízli jazyk, po stětí bylo jeho
tělo rozčtvrceno a části nabodnuty
na kůly umístěné na hlavních praž-
ských ulicích. Co tolik rozlítilo teh-
dejší mocipány? Byl to jeho filosofic-
ký latinský traktát s českým názvem
Může být tyran svržen lidem?
* Veřejně v železných koších bylo
vystaveno dvanáct hlav poprave-
ných. Bezhlavá těla popravených

byla předána potomkům, kteří
ostatky se všemi obřady potom
pohřbili.
* Odsouzeným k trestu smrti popra-
vou měl být také Jan Theodor Sixt 
z Ottersdorfu. Když se chystal po-
kleknout a dát hlavu na špalek, ob-
jevili se náhle jeho synovci se zprá-
vou, že má být ortel pozdržen a on
odveden nazpět do vězení. Dočkal
se nakonec osvobozujícího rozsud-
ku. Podobně doufaly i manželky
ostatních odsouzenců, obětovaly
pro vlivné politiky mnoho peněz a
rodinných šperků. Jinak rodiny po-
zůstalých byly zruinovány konfis-
kací majetků, manželky živořily až
do konce života doma nebo v exilu.
Něco podobného se opakovalo v 50.
letech minulého století…
Místo, kde se poprava konala, a
smutný konec stavovského povstá-
ní připomíná nejen pamětní deska
na Staroměstské radnici v Praze, ale
také dlažební kostky, které vyznaču-
jí prostor, kde stálo popravní lešení.
Původní pódium bylo předáno do
kláštera Milosrdných bratří v Praze.
Z významné literatury o této udá-
losti jsou známá slova Františka Pa-
lackého (1798 – 1876), když přirov-
nal povstání k husitství s tím rozdí-
lem, že český národ v této válce
„nedovedl nic slavného, ale přišel bez-
mála na mizinu“. Další český historik
německého původu Antonín Gin-
dely (1829 – 1892) nazval povstání
„hazardním podnikem mužů, kteří
dobře nezvážili své síly a schopnosti…“
V českém protestantském exilu vy-
šel hned bezprostředně po popravě
v roce 1621 spis Koruna neuvadlá
mučedníků Božích českých. Ten i 
v německém překladu napsal Jan
Rosacius Hořovský, evangelický fa-

rář, očitý svědek popravy, který do-
dával ještě ve vězení všem odsouze-
ným útěchu. Jeho spisu využil již 
v exilu Jan Amos Komenský v díle
Historie o těžkých protivenstvích církve
české (1632). Třebaže vyšel v latině,
německy i anglicky, protože chtěl
vyburcovat svědomí Evropy, na
výsledcích třicetileté války (1618 –
1648) nemohl nic změnit – byly
potvrzeny vestfálským mírem. V
boji o rovnováhu v Evropě, rozděle-
né na katolickou a protestantskou,
absolutistickou a stavovskou mo-
narchii, nebylo vítězů ani poraže-
ných; byla jen zničená Evropa – po
té velké celoevropské krizi hospo-
dářské i politické. 
Dodnes mám v živé paměti rčení,
které se tradovalo a ještě dnes se tak
o důsledcích povstání hovoří, že
česká koruna v rukou Habsburků
znamenala 300 let poroby nebo
jejich nadvlády. Rekatolizační vlna
vyvolala velkou vlnu emigrace,
zejména inteligentní části obyvatel -
první největší v naší historii. Česká
šlechta se dílem zgermanizovala,
dílem smísila s cizími feudály, až se
úplně odnárodnila. České země
byly tak jedinou zemí v raně novo-
věké Evropě, která byla mocensky
donucena změnit svou evangelic-
kou křesťanskou víru ve prospěch
jediné státní církve. Nepřipomíná
nám to „vítězný únor“ 1948? A hos-
podářská devastace, daňové zatíže-
ní spolu s drastickým úbytkem čes-
kého obyvatelstva vyvolává též
některé soudobé asociace – duch
vzdoru a neposlušnosti. Protihabs-
burské nálady byly posíleny v pro-
testantské Evropě, ale i v tak katolic-
ké zemi, jakou byla Francie. 

Miroslav Sígl (red. kráceno)
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390 let od nejznámější popravy 
v našich dějinách Koutek písmáka

Zpěvy a modlitby z Taizé
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Liturgické mezidobí 2
Zpěv: Novou píseň zpívejte (Singt dem Herrn)

hudba: J. Berthier

Žalm 96, 1 - 11
Zpívejte Hospodinu píseň novou,

zpívejte Hospodinu, celá země!
Zpívejte Hospodinu, dobrořečte jeho jménu,

zvěstujte den ze dne jeho spásu,
vypravujte mezi národy o jeho slávě,

mezi všemi národy o jeho divech,
neboť Hospodin je velký, nejvyšší chvály hodný, 

budí bázeň, je nad všechny bohy.
Před jeho tváří velebná důstojnost,

moc a nádhera v svatyni jeho.
Lidské čeledi, přiznejte Hospodinu,

přiznejte Hospodinu slávu a moc,
přiznejte Hospodinu slávu jeho jména!

Přineste dar, vstupte do nádvoří jeho,
klaňte se Hospodinu v jeho svaté kráse,

před ním se rozechvěj, celá země!
Říkejte mezi národy: Hospodin kraluje!

Pevně je založen svět, nic jím neotřese.
On povede při národů podle práva.

Nebesa se zaradují, rozjásá se země.

Čtení: Dt 30, 11 – 14; L 5, 1 – 11

Píseň

Ticho

Prosby:
Prosíme tě, Bože, za mír na celém světě a za svobodu všech lidí.
Prosíme tě za církevní představitele, aby neúnavně hledali viditelnou
jednotu křesťanů.
Prosíme tě za bezúhonnost v politickém životě a za spravedlnost ve
společnosti.
Prosíme tě, Bože, za ty, kdo si těžce vydělávají na svůj každodenní
chléb.
Prosíme tě za ty, kdo jsou bez práce a bez prostředků.
Prosíme tě za ty, kdo nemají rodinu a jsou bez domova.
Prosíme tě za ty, kdo trpí samotou a opuštěností.
Prosíme tě, Bože, za utiskované a pronásledované.
Prosíme tě za všechny, kdo zasvětili svůj život službě chudým, cizincům
a osamělým.

Otče náš

Modlitba:
Bože živý, jakkoli ubohá je naše modlitba, obracíme se k tobě s důvěrou.
A tvá láska si k nám nachází cestu i uprostřed našich váhání a pochyb-
ností.
Požehnej nás, Bože živý, ty, který naši minulost ukrýváš do Kristova
srdce. Ty se staráš o naši budoucnost.

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, 

mobil: 608 880 046, 
e-mail: info@rosamusic.cz

internetový obchod: www.gimel.cz)

Bratr Josef Veselý pokládá na konci
článku Dvojí predestinace (ET-KJ
19/2011) čtenářům otázku, čím je
pro ně dvojí predestinace. Dříve jim
však vysvětlí, že „dvojí dekret o
předurčení se pokládá za učení,
které není potvrzeno a dotvrzeno

celou Biblí“, kdyby snad ještě něko-
ho napadlo ji zastávat. Jen v USA se
přitom k této nauce hlásí druhá nej-
větší presbyterní církev v zemi
(PCA) a mnoho dalších církví, sdru-
žených v ekumenické Severoame-
rické radě reformovaných a presby-

terních církví, v Evropě např. nizo-
zemské Christelijke Gereformeerde
Kerken in Nederland, nemluvě už
ani o Třetím světě. Takové přehlíže-
ní významné části světové ekume-
ny považuji za povážlivé.
Věty „O prvních (vyvolených) se
dovídáme jen to, že je jich málo“ a
„Zda Calvin sám si byl jist svým
zařazením podle dekretu o předur-
čení, to nevím…“, prozrazují, že
autor je s naukou o dvojím předur-
čení seznámen jen dosti povrchně.
Ve skutečnosti nepodává nauku
Kalvína, ale katolických jansenistů
17. stol. (Ve stejné podobě, totiž tak,
že nikdo neví, zda je vyvolen či za-
vržen, zastával tuto nauku i náš Jan
Hus.)
Reformovaná nauka o dvojím před-
určení byla naopak zformována
právě proto, aby věřícímu poskytla
ujištění v jeho strachu o spásu.
Právě víra, která je v článku uměle
stavěna proti předurčení, právě
víra podle reformátorů věřícího
ujišťuje, že patří mezi vyvolené, že
byl vyvolen před založením světa, a
tak že i přes různá životní selhání a
kotrmelce nemůže o spásu přijít. To
je hlavní smysl nauky o předurčení
a základ, na kterém reformátoři
staví nauku o spáse pouhou vírou a
pouhou milostí.
Řečeno jednoduše, věřící, já nebo ty,
se může sám u sebe plně spoleh-
nout, že bude spasen, pokud věří. U
sebe to člověk ví s jistotou, druhé

Ad Dvojí predestinace

A PŘEC CHCI TOLIK, TOLIK ŽÍT
Nemohu chodit, skoro už nejím,
však kdyby někdo slyšet chtěl,
tak mám co dobrého mu říct.

Říci také - zastav se a nezabíjej
mne, sebe, nikoho!

Co tobě smysl žití dává, drahý člověče?
Ani se nenaděješ, sám budeš nemocný a starý,

rychle ti šance mezi prsty proteče.

S jakým svědomím budeš 
po vraždě tímto světem plout?

Vždyť celý život ti to zhatí,
nezbavíš se svědomí pout -

pak pravý smysl žití se ti v nenávratnu ztratí.

Zabíjet budeš dál?
Pro moc, peníze,

nezřízenost a nevázanost?
Nikdo tě k tomu nenutil,

ty rozhodl ses sám.
Neseš si za to zodpovědnost,

když svědomí své a cit jsi přidusil.

Zopakuji zde slova jedné moudré ženy:
Je pravý smysl života

s radostí, svědomím čistým – tvořit
a ne tak, jak trh určuje – zabíjet, bezhlavě stavět, bezhlavě bořit.

Jen ať se prachy točí, kde zákon džungle funguje…
Tak ne, člověče!

Však k dobrému mít otevřené srdce, duši, oči.

ZDEŇKA ŘEHÁČKOVÁ
Dokončení na str. 4

Dokončení ze str. 1



nemůže soudit. Zejm. Kalvín v In-
stituci až do omrzení opakuje, že
nemůžeme ani náznakem tušit, kdo
patří mezi zavržené; a že naopak, o
každém člověku, zejména věřícím,
máme mít dobrou naději.
Druhá část nauky, o předurčení 
k zavržení, je jen logickým dotaže-
ním nauky o vyvolení. Na rozdíl od
luterství, v kalvinismu člověk o
spásu nemůže přijít. Písmo však
dosti jasně dokládá, že spaseni ne-
budou všichni. Když vyvolení ne-
mohou odpadnout, pak zatraceni
mohou být jen ti, kteří k tomu byli
také předurčeni. Pokud toto nedrží-
me, zbývá nám věřit jen a) že spase-
ni budou úplně všichni (čemuž
odporuje přehršel míst v Písmu),
nebo, b) že můžeme o spásu přijít –
a tím se nám tak trochu zadními
vrátky vrací úzkost středověkého
člověka či katolického křesťana, že to
nakonec nezvládne; tím se nám vra-
cí středověký strach z Boha, přísné-
ho soudce. Vyvolení jedněch ke spá-
se a druhých k zavržení spolu do-
hromady jednak brání církvi, aby
považovala spásu za něco, co má ve
své moci (katolicismus), jednak sta-
ví hráz horečnatému, násilnickému
evangelizování některých křesťan-
ských církví, které se domnívají, že
koho ony samy neobrátí, ten je ztra-
cen. Stáví hráz naší úzkosti o druhé
s poukazem na to, že Bůh je ve svých
soudech spravedlivější než my, nad
naše chápání.
Z osobní pastorační zkušenosti

mohu říci, jakou úlevu přináší se-
známení s naukou o dvojím před-
určení novým konvertitům, kteří
jen málo věří v možnost své osobní
proměny, i lidem přehnaně úzkost-
ným a sebekritickým. „Bůh si vás
vybral a dotáhne své dílo do kon-
ce,“ říkám jim vždy, „nebojte se.“
Predestinace nebyla kázána, proto-
že kázání má podněcovat k růstu ve
víře, k skutkům víry. Ale tam, kde je
v pochybnostech víra samotná, jistě
byla podobně pastoračně využí-
vána.
Článek apeluje na náš smysl pro
lásku. Jak se mi však jeví, Písmo
ukazuje lásku Boží jako stejné pod-
staty jako lásku mezilidskou – tedy
jako lásku zaměřenou ke konkrétní-
mu jedinci, kterého si Bůh/člověk
vybírá, zatímco ostatní pomíjí.
„Zamiloval jsem si vás, praví Hos-
podin. Vy však se ptáte: »Kde je
důkaz, že náš miluješ?« Což nebyl

Ezau Jákobův bratr? je výrok Hos-
podinův. Jákoba jsem si zamiloval,
Ezaua však nenávidím." (Mal 1, 2n)
To, v čem je mi osobně dvojí prede-
stinace potěchou, je právě to, že
mne osobně Bůh oslovuje, místo
toho, aby vypsal "veřejnou soutěž"
o svou lásku. Divím se tedy víře, kte-
rá se podle článku „zdvihá k roz-
hodnému protestu a vyžaduje pro
sebe (!) možnost všechno změnit“.
Jen jako doušku bych doplnil, že
reformátoři četli dvojí predestinaci
z celého Písma a prostě není prav-
da, že by ji vyčetli jen z vytrženého
oddílu Ř 9. Uveďme pro stručnost
jen několik dalších míst k uvažová-
ní o této, jistě ne zcela jednoduché,
otázce: Mk 4,11n; J 13,18; 15,16; Ř
8,28-31; Mt 25,34.41; Ef 1,4n; Ex 4,21;
Sk 13,48; Mt 24,22; 1 J 4,17nn; 1 Pt
1,2; 2,8; 2 Pt 2,9; Zj 22,10n a další.

Tomáš Pavelka

Ad Dvojí predestinace 
HUSŮV DEN
Ochranovský sbor při ČCE v Želez-
ném Brodě opět zve čtenáře ET-KJ
na Husův den v neděli 3. července. 
Shromáždění v Železném Brodě je
9.30 h, pak společný oběd, v 15 h
shromáždění na Kalichu u Besedic.
Doufáme, že bude příznivé počasí.
Jen malá komplikace, nejkratší trasa
ze Železného Brodu do Besedic bu-
de asi uzavřena kvůli Rallye Bohe-
mia! Před nebo po shromáždění
můžete učinit romantickou pro-
cházku skalním bludištěm.

J. Polma
* * *

SLAVNOST K PAMÁTCE MISTRA JANA
HUSA pořádají město Lysá n. L. a
Farní sbor Českobratrské církve
evangelické v Lysé n. L.

6. července 2011 od 18 h  
ve dvoraně evangelického sboru na
náměstí Bedřicha Hrozného v Lysé
nad Labem.
Na programu jsou projevy:
* Jiří Havelka - starosta Lysé n. L.
* Jan Dobeš - Filozofická fakulta UK
Zahraje skupina Oboroh

* * *
Spolek přátel Růžového paloučku
pořádá Slavnost na RP 3. července
2011 ve 14 hodin. Promluví prof.
ThDr. Petr Pokorný a prof. Jan So-
kol, Ph.D. Dále vystoupí známí
umělci. Srdečně zvou pořadatelé.

* * *
Jak se stalo dobrou tradicí, konají se
6. července v 9.30 h na Kozím hrád-
ku ekumenické bohoslužby, při kte-
rých vzpomeneme mistra Jana
Husa. Pro účastníky bude přistaven
autobus, který odjíždí v 8.45 h od
sborového domu ČCE v Bílkově ul.

Ondřej Soběslavský

SENIORÁT POLIČSKÝ

Českobratrská církev evangelická

BOROVÁ U POLIČKY – Ne 9.30 h
Borová u Poličky č. 30, j. Miloš Lapá-
ček, a f. Tomáš Jirků

HLINSKO – Ne 9 h
Straněnská 837, f. Miroslav Čejka, 
f. Naděje Čejková

JIMRAMOV – Ne 8.30 h
Nám. Jana Karafiáta 148, f. Tomáš
Jirků

KROUNA – Ne 9 h
Krouna č. 155, f. David Sedláček

KRUCEMBURK – Ne 10 h
ul. Mikuláše Střely 178, f. Marek
Vanča

POLIČKA – Ne 8.30 h
Nábř. svobody 561, f. Jiří Tengler

PROSEČ U SKUTČE – Ne 9 h
Proseč u Skutče č. 120, f. Lukáš Klíma

RANÁ U HLINSKA – Ne 10.30 h
Raná u Hlinska č. 80, f. Marta Sedláč-
ková, a f. David Sedláček

SVRATOUCH – OD 1. 1. 2011 KAZATEL-
SKÁ STANICE FS ČCE V KROUNĚ
Ne 10.30 h
Svratouch č. 123, f. David Sedláček

TELECÍ – Ne 9 h (a c d e)
Telecí č. 129, f. Lukáš Pešout

PRAŽSKÝ SENIORÁT - STŘEDNÍ ČECHY

Českobratrská církev evangelická

BENEŠOV U PRAHY, 256 01; Ne 10.00
Husova 656, f Tomáš Trusina

BEROUN, 266 01; Ne 9.45
Husovo náměstí 43/30, f Dagmar
Ondříčková

DOBŘÍŠ, 263 01; Ne 10.00
Husova 1556, f Samuel Hejzlar

HOŘOVICE, 268 01; Ne 9.30
Valdecká 408, f Drahomíra Dušková -
Havlíčková
HVOZDNICE, 252 05; Ne 9.30
Hvozdnice č. 125, f Vendula Kalu-
sová

KLADNO, 272 01; Ne 9.00
gen. Klapálka 37/1394, f Daniela
Brodská

LIBČICE NAD VLT., 252 66; Ne 9.00
5. května 66, f Dana Rotkovská

SEDLEC – PRČICE, 257 92; Ne 8.00
K. Burky 150, j Pavla Jandečková 
a f. Tomáš Trusina

SOBĚHRDY, 256 01; Ne 10.00
Soběhrdy č. 21, f Petr Turecký

ŠKVOREC, 250 83; Ne b, d 9.30 (kromě
července a srpna)
Husova 133, a f. Elen Plzáková  

Církev bratrská

KLADNO, 272 01; Ne 10.00 
Víta Nejedlého 1503, Daniel Kaleta 

NERATOVICE; 277 11, Ne 10.00
misijní sbor, Vojtěšská 1219, Petr
Grulich

RAKOVNÍK, 269 01; Ne 9.00 
Vysoká 195, Petr Šimmer

VLAŠIM, 258 01; Ne 10.00  
misijní sbor, Spolkový dům, Palac-
kého náměstí 7, Jan Lukl

Evangelická církev metodistická

KLADNO, 272 01; Ne 10.00
Milady Horákové 1526 (modlitebna
CASD), Daniel Hottmar

Bohoslužby

NOEMI
WWW.NOEMKA.COM

* Seznamka pro křesťany
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* PŘÍBĚH JEPTIŠKY
DVD 
Příběh jeptišky je nezapomenutelným a výjimečným
pohledem na život za zdmi kláštera. Oslnivá Audrey
Hepburn tu ztělesňuje jeptišku, jejíž životní cesta
vede od péče o mentálně nemocné pacienty k vytou-
žené práci zdravotní sestry v Belgickém Kongu. Když
se ovšem po vypuknutí 2. světové války vrací do
rodné Belgie, musí se rozhodnout mezi odbojem a
neutralitou církve.
Příběh jeptišky, který režíroval čtyřnásobný držitel
Oscara Fred Zinnemann, získal osm oscarových no-
minací včetně nejlepšího filmu, Cenu newyorských
filmových kritiků pro nejlepší herečku a režiséra a
Národní cenu kritiků pro nejlepší film, režiséra a he-
rečku ve vedlejší roli (Edith Evans).
USA, 1959
Zvuk: český, anglický
Titulky: české, anglické
Hrají: Audrey Hepburn, Peter Finch, Edith Evans,
Peggy Ashcroft
Délka: 152 minut
Režie: Fred Zinnemann 
Odkaz na trailer: 
http://youtu.be/OCGqhzRNA4E
Warner Bros.
cena: 199 Kč 

* BOJ O JERUZALÉM
DVD 
Historické drama Boj o Jeruzalém nás přivádí do ro-
ku 1948, kdy vzniká stát Izrael. Z betonové džungle
New Yorku přicházejí do pouštního ráje Svaté země
dva mladí američtí přátelé – jeden je Arab, druhý Žid.
Oba jsou okolnostmi donuceni bojovat se zbraní v ru-
ce za své sny. Riskují své životy a bojují za to, v co
věří, i když je město jejich snů na pokraji zkázy. Když
jsou boje o Jeruzalém v plném proudu, musí se všich-
ni zúčastnění (Židé, Arabové a Britové) vyrovnat s otáz-
kami terorismu, politiky, kuráže a pocitu odcizení.
Velkofilm Boj o Jeruzalém popisuje historický základ
konfliktu mezi Araby a Židy, který přetrvává až do
dnešních dní.
DVD v papírové pošetce.
Francie/Velká Británie/Itálie/Řecko/Izrael/USA,
2006, 98 minut
Režie: Elie Chouraqui

Hrají: JJ Feild, Said Taghmaoui, Daniel Lundh, Mel
Raido
Zvuk: česky - Dolby Digital 5.1, anglicky - Dolby
Digital 2.0 (Stereo)
Titulky: české
Bonusy: trailery 
Odkaz na trailer:
http://youtu.be/W-zCYoNS3Dg
Filmpark.
cena: 69 Kč 

* ĎÁBLOVA DÍLNA
DVD 
Skupina předních odborníků na tisk, uvězněna v kon-
centračním táboře Sachsenhausen, má za úkol vytvo-
řit největší padělatelskou dílnu v dějinách, pomocí
níž chtějí nacisté získat prostředky na zbrojení. Ne
všichni zúčastnění však jsou ochotni kolaborovat,
přestože odmítnutí spolupráce znamená smrt... Na-
točeno podle knihy jednoho z posledních žijících
vězňů, aktérů operace "Bernard", největšího uznáva-
ného odborníka na falešné bankovky z té doby.
Adolf Burger, profesionální tiskař z Velké Lomnice a
jeho žena byli v roce 1942 zatčeni z "politických dů-
vodů". Jeho žena byla zavražděna krátce po příjezdu
do Osvětimi a on byl po roce a půl přeřazen do padě-
latelské dílny v Sachsenhausenu. 5.května 1945 byl
osvobozen americkou armádou v koncentračním tá-
boře v Ebensee. Vrátil se do Československa, kde
znovu začal pracovat jako tiskař. V současné době ve
svých devadesáti letech žije v Praze a neúnavně po-
kračuje v cestách, přednáší na školách o svých zážit-
cích z války.
DVD v papírové pošetce
Rakousko, Německo, 2007, 95 minut
Režie: Stefan Ruzowitzky
Hrají: Karl Markovics, August Diehl, Devid Striesow,
Martin Brambach, August Zirner
Zvuk: česky - Dolby Digital 5.1 německy - Dolby
Digital 2.0 (Stereo)
Titulky: české
Bonus: upoutávka, vystřižené scény, film o filmu,
Adolf Burger - Ďáblova dílna 
Odkaz na trailer: 
http://youtu.be/3F25nVi2Brs
Beta Cinema
cena: 69 Kč 

Novinky v knihkupectví SAMUEL

Oprava
Do 18. čísla ET-KJ pod názvem "Dělal víc než musel" napsal můj pří-
tel Zdeněk Bárta vlídný článek k mým 90. narozeninám, který mne
potěšil a za který děkuji.
V textu se však objevil závažný omyl, který bych rád uvedl na pra-
vou míru. Je zde řečeno, že jsem podepsal vázací akt spolupracov-
níka StB.
Byl jsem sice pracovníky StB obtěžován, navštěvován, zván ke
schůzkám a spolupráci, nikdy jsem však cokoli o spolupráci nepo-
depsal a nikdy jsem o církvi, jejích pracovnících a mých známých
neposkytl žádné informace.
To tedy k článku na vysvětlenou a díky za uveřejnění. 

V. Sláma

Dokončení ze str. 3



BERÁNEK BOŽÍ
Jan 1,35-42

Jan Křtitel, poslední z proroků,
měl jeden jediný úkol: představit
Izraeli i světu očekávaného Mesiá-

še. Několikerým způsobem ozna-
muje, kdo ten přicházející Mesiáš
bude. Křtít bude ne vodou, ale
Duchem svatým a ohněm. (Mt
3,11) Když se pak objeví u Jor-
dánu a požádá Jana, aby ho jako
každého jiného člověka pokřtil.
Jan prorocky zvolá: „Toto je Syn
Boží!" (v. 34). A nadále bude upo-
zorňovat: „Hle, Beránek Boží“ (v.
29 a 36). „Ten, který snímá hříchy
světa“ (v. 29). Tomu mohli Izraelci
dobře rozumět. Vždyť beránek byl
častou obětí, kterou Bohu přináše-
li. Věděli, že smrt beránka je zá-
stupná, a tomu, kdo obětuje, při-
náší odpuštění vin. A teď jim Jan
Křtitel říká: Je mezi vámi Boží
Syn, který bude jako beránek obě-
tován za hříchy celého světa. Už
nebude třeba zabíjet zástupně
beránky, na golgotském kříži bu-
de jednou provždy obětován tento

Beránek Boží. Jako Boží Syn, který
má všecku moc na nebi i na ze-
mi, to bude moci učinit za hříchy
každého člověka bez rozdílu. Stačí
jen v pokání a hluboké pokoře při-
jmout, stačí jen ve víře se spoleh-
nout.
Není divu, že dva Janovi učedníci
chtěli Ježíše poznat zblízka (v. 37-
39). Není divu, že Ondřej přivede
i svého bratra Šimona, kterému
Ježíš dá nové jméno Petr a tím i
nové poslání (v. 41-42).
I já jsem byl před léty k němu při-
veden. Bránil jsem se dva roky, ale
pak jsem šel a setkal jsem se s ním.
Byl jsem s ním konfrontován a
můj život se změnil. Dnes vím, že
Beránek Boží zemřel i za moje hří-
chy a to je má jediná naděje. (Ž
118,16-21).

Miloslav Košťál
emeritní kazatel Církve bratrské

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

20. července 2011 !! ročník 96 !! cena: 13 Kč
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Z obsahu
* Výzvy nové a dosud 

odsouvané
* Evangelium a služba 
* Vložené číslo:

Mezináboženský dialog

22-23/2011

Poselství k 5. neděli po sv. Trojici

„Tento člověk počal stavěti 
a nemohl dokonat“.

L 14,30
Torza, samá torza! Nedokončené
reformy, neuzavřená soudní jednání
- lidově „zametená pod koberec“,
nenaplněné předvolební sliby a sku-
tečně nedokončené stavby. A pozor,
blíží se doba dovolených. Rozmy-
sleli jste si všechno a spočítali nákla-
dy, abyste nakonec nehryzali s rodi-
nou sušenky a nepili vodu, ať už 
v Jeseníkách nebo na Kanárech?
Pán Ježíš vykládá v kratičkém po-
dobenství, z něhož je náš text, o
stavbě věže. Věž byla důležitá 
k přehlédnutí vinice či pole, někdy
pro obranu, jindy snad jen jako pro-
jev frajeřiny bohatého člověka. Kdo
chce stavbu podniknout, musí věc
dobře uvážit a spočítat, má-li dost
prostředků pro takové dílo. Nepři-
pravenému stavebníku se může
stát, že práci nedokončí a bude pro
posměch těm, kdo jeho stavbu sle-
dovali. Nastane trapná situace pro
zbrklého odvážlivce. Musí však při-
znat, že kritika je oprávněná.
Tak to bývá i s námi. Vyhýbali jsme
se poctivému myšlení a nelámali
jsme si příliš hlavu před důležitým
rozhodnutím. Není divu, že tvorba
naší osobnosti, našeho života a
našeho díla se podobá rozestavěné
konstrukci nebo jen nahozenému
uměleckému dílu. Někdo, jak se ří-
ká, založí rodinu, ale brzy ji přesta-
ne trpělivě a láskyplně budovat,
takže to nejužší společenství zůsta-
ne žalostně nakousnutým torzem, 
v němž se lidé míjejí. Všude jen
samé podpěry a lešení, nikde pevné
svorníky. A tak bychom mohli mlu-
vit téměř o všech oblastech lidské-
ho myšlení a tvoření.

Všimněme si však, že v našem textu
není chválena kdovíjaká šikovnost
a chytráctví. Ten si to doved vypo-
čítat, a jak mu to krásně vyšlo ! Ví,
kdy a kde má stavět a případně na
tom ještě vydělat ! Nejde o zvláštní
chytračení, ale o předvídavou pří-
pravu, přiměřenou zamýšlenému
dílu.
Hlavní záměr kratičkého podoben-
ství je ten, abychom si promysleli,

do čeho jdeme, chceme-li být násle-
dovníky Pána Ježíše Krista. Jde o
svrchovaně vážnou věc. „Kdožkoli
nenese kříže svého, a jde za mnou,
nemůž být mým učedníkem“ (v. 27).
Bude to dílo spojené s křížem. Stav-
ba sebezapření, v níž člověk má
jako by neměl. Sesadí se z pozice
majetníka a dá se k dispozici své-
mu Pánu. Vidíme-li svou poloviča-

Nedokončená stavba

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

V pondělí 27. června se v dopoledních hodinách uskutečnila v zase-
dací místnosti České biskupské konference v Praze Dejvicích tisková
konference k zahájení činnosti ekumenické komise pro Husovo jubi-
leum v roce 2015. Obnovení činnosti ekumenické komise, ve které se
sešlo celkem 19 lidí, představitelů církví, zástupců teologických fa-
kult a také historičtí badatelé, je motivováno blížícím se významným
jubileem, 600.výročím upálení mistra Jana Husa, které si nejen v Čes-
ké republice budeme připomínat v r. 2015. 
Hus je dle slov dr. Tomáše Halíka, jednoho z účastníků tiskové kon-
ference a člena ekumenické komise, klíčovou postavou našich du-
chovních dějin a komise by se ráda podílela na uvedení jeho osoby v
kontextu našeho národní povědomí. V ekumenické komisi tedy
nepůjde primárně o badatelskou či historickou práci, ale spíš před-
stavení Husova "druhého života", tedy jako nábožensko-mravní po-
stavy, která jako symbol putuje dějinami. 
Další z účastníků tiskové konference, římskokatolický biskup Fran-
tišek Radkovský, představil nové webové stránky věnované celému
projektu, a sice www.jan-hus.eu. 
Předseda Ekumenické rady církví v ČR a synodní senior Českobratr-
ské církve evangelické Joel Ruml připomněl, že komise si klade za je-
den z cílů také vyvrátit obecnou českou představu o tom, že státní svá-
tek v den výročí upálení mistra Jana Husa znamená hlavně den volna
navíc. Takto je tento den totiž běžně většinou české veřejnosti vní-
mán. 
Bratři Jan Blahoslav Lášek, děkan Husitské teologické fakulty UK, a
patriarcha Církve československé husitské Tomáš Butta poté připo-
menuli některé badatelské projekty k osobnosti mistra Jana Husa 
z mi-nulosti. 
Všichni účastníci tiskové konference také odpovídali na dotazy pří-
tomných novinářů. 

Mgr. Sandra Silná
vedoucí tajemnice

Ekumenická rada církví v ČR

Zahájení činnosti
Husovy komise

Z tiskové konference Husovy komise

Ustavení Husovy památky jako stát-
ního svátku nebylo v první republi-
ce snadnou záležitostí. Svědčí o tom
příslušné statě nedávno odtajněné-
ho archivu papeže Pia XI., jak se o
tom zmiňuje Marek Šmíd v Církev-
ních dějinách č.7.
Dramatické roky 1925 a 1926, spoje-
né zejména s Husovými oslavami,
pokrývají fascikly 54 a 55; během tak
zvané Marmaggiho aféry došlo v ro-
ce 1925 k roztržce mezi Českoslo-
venskou republikou a Vatikánem
ohledně slavení nově zavedeného
národního, respektive státního svát-
ku mistra Jana Husi. Za provokaci
považovaly vatikánské kruhy ze-
jména patronát presidenta Masary-
ka nad Husovými oslavami a naří-
dily papežskému nunciovi Frances-
cu Marmaggimu (1870-1949) opustit
Prahu, čímž došlo k faktickému pře-
rušení diplomatických styků mezi
ČSR a Vatikánem.... Značná pozor-
nost papežského stolce byla ve 20.
letech věnována modu vivendi,
jehož uzavřením se na přelomu let
1927/1928 podařilo bývalému vy-

slanci ve Vatikánu Kamilu Kroftovi
(1976-1945) a ministru zahraničí
Edvardu Benešovi kontakty Česko-
slovenska a Vatikánu stabilizovat a
celý předchozí politicko- nábožen-
ský spor ukončit.
Období první republiky 1918 - 1929
pokrývají odtajněné archiválie v
rozsahu šedesáti sedmi tisíc stran
(není zřejmé, zda to je včetně nebo
mimo novinové přílohy a výstřižky)
a svědčí mimo jiné o intenzivní
informační činnosti, kterou se kato-
lické církevní kruhy ve prospěch
Vatikánského státu v té které zemi
zabývají. 
Potěšit nás mohou občasné názna-
ky měnících se katolických postojů 
k mistru Janu Husovi, stejně jako
přece jen klesající závislost naší
vnitřní politiky na Vatikánu. Přesto,-
a právě proto měli bychom ale cír-
kevní politice vnitro- a nadstátní
věnovat osobně, společně i veřejně
více pozornosti a sledovat její zámě-
ry a vývoj.

Ilja Herold
iherold@centrum.cz

Husovské oslavy

AKTUALITA
Dokončení na str. 3
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tost, jak je naše zbožnost nedůsled-
ná, pak se musíme ptát, zda máme
svou víru dost promyšlenou, pro-
věřenou a promodlenou. Nemohou
lidé kolem nás právem prohlásit:
„Počali stavět, ale nemohou doko-
nat. Proti základu Ježíši Kristu
bychom nic neměli, ale co ti křesťa-
né na něm v dějinách i dnes stavějí?
A jak to, že tolika z nich v dobách
totalit nestálo jejich přesvědčení
třeba jen za malou újmu?" Buďme

připraveni na rizika stavby života 
z víry. Připravujme se ve ztišení a
na modlitbách. Připravujme se ve
službě lidem, a to i v dobách zkou-
šek. Promýšlejme nové formy staré
zvěsti a nový věrohodný životní
sloh.
Když se nám pro krátkost života
nepodaří dostavět až po střechu,
máme krásné zaslíbení Hospodi-
novo: „ Hospodin dokoná za mne,
nebo milosrdenství tvé, Hospodine,
na věky, aniž díla rukou svých kdy

opustíš." (Ž 138,8) Vždyť jsme po-
voláni do jeho díla, kde on sám
položil neotřesitelný základ. I lidé
kolem nás poznají, zda na něm sta-
víme nepromyšleně, lajdácky, nebo
přes všecky překážky oddaně a 
s láskou. 
Záleží na tom, co zanecháme těm,
kdo po nás do tohoto díla vstoupí.
Určitě z milosti Boží bude jednou
toto dílo dokonáno.

Jan PokornýHusova pouť 2011
Ve dnech 5. až 10. července se z inici-
ativy českobrodského evangelíka
Petra Brožka a s podporou česko –
německého svazu husitských měst
uskutečnil třetí ročník Husovy pouti.
Zhruba 30 – 40 poutníků z různých
zemí (Česko, Švýcarsko, Německo,
Itálie) putovalo po stopách Jana
Husa ze západočeského hradu Kra-
kovec do saského městečka Bärnau
(tudy Hus kráčel na kostnický koncil
r. 1414). 
Denní pochody vedené většinou
lesními cestami měřily mezi 15 – 35
kilometry. Poutníci (mnozí v histori-
zujícím oblečení) si vezli své tlumoky
na „dobovém" dřevěném voze taženém dvěma koňmi. Pouť byla v prosto-
rách hradu Krakovec zahájena ekumenickou „polní" bohoslužbou s večeří
Páně, kterou sloužili duchovní z evangelické a československé církve. Pouť
svým účastníkům nabídla silnou spirituální zkušenost umocněnou poby-
tem v krásné přírodě včetně sdílení lidí, kteří se různých osobních důvodů
sešli právě na této cestě. Více na http://husovapout.cz/.

Marek Lukášek

Nedokončená stavba

Do těchto dvou slov by se dal shr-
nout dojem, který si s sebou odná-
šeli účastníci shromáždění uspořá-
daného v Lysé nad Labem u příleži-
tosti 596. výročí mučednické smrti
mistra Jana Husa. Připravilo ho
město Lysá spolu s místním sborem
Českobratrské církve evangelické.
Oproti předchozím letům změnili
pořadatelé dispozici a situovali
pódium s řečnickým pultem na
mírnou vyvýšeninu proti vstupní

bráně do areálu. Dali tak prostoru
hloubku a otevřeli před přítomný-
mi výhled na budovu kostela.
V úvodním vstupu pozdravil shro-
máždění starosta Jiří Havelka.
Vedle přiznání se k Janu Husovi
ocenil stav areálu a poděkoval
všem, kteří o něj pečují. Vytvořili
tak podle něj v centru města z roz-
sáhlé kulturní památky příjemnou,
harmonicky ztvárněnou klidovou
zónu. (Možná i tato skutečnost při-

spěla k rozhodnutí, že ústřední
cesta právě revitalizovaného ná-
městí Bedřicha Hrozného bude
mířit k evangelickému kostelu.)
Město je podle starosty nadále při-
praveno tuto aktivitu místního sbo-
ru podporovat.
Hlavní projev pronesl asistent Filo-
zofické fakulty University Karlovy
Jan Dobeš Ph.D. Po připomenutí
základních historických faktů se
věnoval některým klíčovým mo-
mentům Husovy pře. Upozornil
například na odlišný přístup Huso-
vých koncilních soudců, kteří kau-
zu posuzovali „legalisticky“, zatím-
co Hus na ni hleděl pod zorným
úhlem „vyšší spravedlnosti“, o kte-
rou máme podle Ježíše usilovat.
Tato spravedlnost nespočívá pouze
v naplnění litery zákona, ale rozho-
dující je pro ni „duch“, jehož tíhnu-
tí se tato litera pokouší vyjádřit.
Slavnostní atmosféru umocnil kon-
cert skupiny Oboroh. Pamětníci si
připomenuli staré pecky, jako
„Hospodine, pomoz“. V repertoáru
se však objevily i skladby zcela
nové. Některé z přednesených písní
jako by byly Husovi šity na tělo.
Třeba žalm 22. V této fázi získalo
shromáždění vysloveně idylickou

podobu. Někteří se vystavovali slu-
nečním paprskům zapadajícího
slunce, jiní se provalovali po čerstvě
posekaném trávníku, děti dováděly
na hrací věži a ctihodní kmetové
slastně klimbali ve stínu pod oře-
chem.
Tečku za shromážděním učinili pan
starosta, farář a přednášející, kteří
položili po posledním potlesku na
Husově náměstí kytici u paty Hu-
sovy busty. Účastníků se sešlo něco
přes sto. Vedle místních, kterých
byla většina, přijeli lidé z Čelákovic,
Brandýsa a Kolína. Stejně jako 
v předchozích letech se nám ani
letos nepodařilo zvrátit mediální
ignoranci tohoto státního svátku.
Žádný z deníků (a informovali jsme
všechny) zprávu o shromáždění
nezveřejnil. To určitě vyvolává ne-
jednu otázku.

Emanuel Vejnar

Inspirující a příjemný

Dokončení ze str. 1

„S Brailleovým písmem se v církvích setkáme jen
výjimečně," prohlašuje Helen Pattenová, před-
sedkyně Spolku pro šíření Brailleova písma 
v církvích (Guild of Church Braillists).
V rozhovoru v britském anglikánském týdeníku
Church Times z 5. dubna 2011 oceňuje, že při
návštěvě metodistických bohoslužeb v Norwichi
pokaždé obdrží zpěvník v Brailleově písmu: „To
je báječné a velmi vzácné. V mnoha kostelech se
teď používá promítání v programu PowerPoint,
což my nevidomí vůbec nedokážeme sledovat."

Šiřitelé Brailleova písma předají britské Národní
knihovně pro nevidomé asi 25 knih ročně.
Přepisování je „piplačkou" a probíhá na dobro-
volnické bázi, takže neběží o cifru zanedbatel-
nou: „Těch 25 knih by jinak (v přepisu do Brail-
leova písma) prostě neexistovalo …" 
„Celou tu dobu bylo obtížné vyrovnat se s celko-
vou otázkou Božího povolání a jeho pojímání,"
shrnuje Pattenová svou profesní dráhu. Nedá
dopustit na vynikající internátní školu pro nevi-
domé dívky, kde ji naučili poprat se s diskrimi-

nační průpovídkou: „Tohle pravděpodobně ne-
dokážeš." Ta byla nicméně vlastní též církevním
institucím, které nebyly dvakrát nadšeny z jejího
směřování do služby! Přestože absolvovala
misijní přípravu jako kdokoli jiný (a měla navíc
v Thajsku, kde chtěla jako misionářka působit, za
sebou praxi učitelky angličtiny s vysokoškol-
ským diplomem), misijní společnost ji ani nepo-
zvala k přijímacímu pohovoru … Potom tedy
vystudovala teologii, leč … „Anglikánská církev
opravdu trochu zpanikařila – psal se rok 1981!
Měli nepokrytou obavu, že pokud budu ordino-
vána jako diakonka, nikdo v církvi mi místo
nenabídne …“ Přesto byla ordinována za dia-
konku v roce 1982, instalována do diakonské
funkce v roce 1984 a jmenována farářkou v roce
1994. S kolegyní dokonce jednu dobu obstaráva-
la bohoslužby v pěti kostelech. Jejím posledním
plnočasovým postem bylo místo kaplanky v hos-
picu v Hastingsu.
Helen Pattenovou obzvlášť oslovuje verš z 1 K
1,27: „Ale což bláznivého jest u světa, to vyvolil
Bůh, aby zahanbil moudré, a to, což jest u světa
mdlé, vyvolil Bůh, aby zahanbil silné.“ Za privi-
legium považuje, že směla kázat ve Wittem-
bergu, působišti Martina Luthera. „Martin Lut-
her je mým velkým hrdinou, neboť se odvážil
spolehnout se na Boha.“
Jak připomíná, Spolek pro šíření Brailleova pís-
ma v církvích vznikl před 100 lety. Louis Braille
se narodil před 200 lety. 

František Schilla

U světa mdlé vyvolil…
(100 let Spolku pro šíření Brailleova písma v církvích)

Studoval v Německu, Itálii a Francii a získal dokto-
ráty filozofie, teologie a práv. Jako kněz působil od r.
1506 v Dinkelsbühlu a od r. 1519 ve Würzburku.
Napsal oslavnou báseň na Lutherova odpůrce J.
Ecka a byl za to povýšen do šlechtického stavu. Ale
když se přiklonil k reformaci a když se oženil, musel
často měnit svá působiště. R. 1522 přišel jako farář
do Jihlavy, odkud se dostal do styku s Jednotou bra-
trskou. Byl ovšem zatčen a v Olomouci 1523 odsou-
zen k upálení. Přičiněním Jana z Kunštátu a Jana 
z Kunovic byl propuštěn a odešel do Wittenbergu,
kde s Lutherem spolupracoval na církevním zpěvní-
ku. 1524 byl vyslán do Královce, kde jako dvorní ka-
zatel prosazoval reformační řády. 1530 se stal nako-
nec pomezánským biskupem v Kwidzynu /Marien-
werderu/. Zúčastnil se věroučných sporů v luter-

ském táboře a r. 1548 umožnil bratrským exulan-
tům, aby se usadili v Prusku, kde se spojili s luterá-
ny. /Spe-ratus také uvedl v úřad jejich seniora
Macha Sionského./ Literárně spolupracoval rovněž
na agendě a Vizitacích a přeložil Lutherovy latinské
spisy do němčiny. Dodnes zpíváme jeho píseň "Při-
šlo k nám padlým spasení" přeloženou Jiřím Třa-
novským. Možná vznikla v olomouckém žaláři, jistě
však byla otištěna v "Několika křesťanských pís-
ních" r. 1524.
Před Bohem je spravedlivý,/ kdo vírou tou jen stojí./
Ten přijme dar žádostivý/ skutků dobrých v pokoji./
Když víra v Bohu spočívá,/ láska bližním jen pro-
spívá,/ jsi-li z Boha zrozený.

Bohuslav Vik

Reformační kazatel a básník Paul Speratus /Spret/
*13.12.1484 v Rötlenu/ Württembersko, + 12.8.1551 v Kwidzynu /Pomezánie



Zřícenina Kozího Hrádku u Tábora
je obecně známa pobytem M. Jana
Husa po jeho nuceném odchodu 
z Prahy. Méně se již ví o snahách na
záchranu této vzácné památky čes-
ké reformace na přelomu 19. a 20.
století.
Kozí Hrádek se v písemných pra-
menech poprvé připomíná roku
1377. Na počátku 15.století patřil
bratrům Janovi a Ctiborovi. Zdědili
ho po svém otci Vilémovi z Podě-
hus. Sem se M.Jan Hus uchýlil,
když byl postižen interdiktem.
Opustil tehdy Prahu a své dočasné
bydliště na venkově tajil, aby neu-
vedl hostitele v nebezpečí klatby.
Málo významný hrádek v odlehlé
krajině a přitom poměrně snadno
dostupný z Prahy tedy v dané situ-
aci vyhovoval a zajišťoval Husovi
klid k literární práci. Vlastním ini-
ciátorem Husova pobytu na Kozím
Hrádku byl zřejmě Čeněk z Varten-
berka, vlivný šlechtic a poručník
rožmberského zboží, tenkrát horli-
vý stoupenec reformních snah.
Husovo útočiště na Kozím Hrádku
je poprvé doloženo až 27. října
1413, nepochybně zde však pobý-
val již dříve. Klidu na venkově
využil Hus k intenzivní literární
práci. Dokončil zde druhou část
svého nejvýznamnějšího teologic-
kého díla "O církvi" a napsal pro-
slulou "Postilu" i několik českých
vzdělavatelných spisků. Nezůstal
však jen u činnosti literární a věno-
val se horlivě kazatelskému půso-
bení. Všeobecně jsou známy zprá-
vy o tom, jak v okolí Kozího kázal
"v lese a pod lipú u hradu", či me-
zi ploty a dokonce sloužil mši ve
stodole. 

Kozí Hrádek však Hus po několika
měsících opustil. Od jara 1414
pobýval v nedalekém Sezimově
Ústí, kde byl hostem držitelky pan-
ství Anny z Mochova. Tato statečná
žena, o níž F. Palacký napsal, že
byla "nejhorlivější husitkou v ce-
lých Čechách", se nezalekla nebez-
pečí klatby a poskytla ve svém
městském paláci Husovi útočiště.
Mistr zde pokračoval v literární
práci, 26.června 1414 dokončil spi-
sek "O hříchu", ale již v červenci
přesídlil na hrad Krakovec u Ra-
kovníka, kde byl pod ochranou
mocného šlechtice Jindřicha Lefla 
z Lažan. Odtud také v říjnu 1414 od-
cestoval na koncil do Kostnice.
Vraťme se však ke Kozímu Hrádku,
který se po požáru roku 1438 změ-
nil v ruinu. Jeho rozpadající se zdi
byly časem zanášeny zeminou a
jehličím, zarůstány stromy. V 19.
století již nic nenasvědčovalo tomu,
že pahorek v lese skrývá středově-
ké zdivo. Táborští historikové, pro-
fesoři August Sedláček a Martin
Kolář, ovšem o lokalitě věděli, leč
snahy o odkrytí významné památ-
ky zůstávaly bez odezvy. Až přišla
devadesátá léta 19.století. Tehdy
řídící učitel Josef Švehla (1861-
1934), amatérský archeolog, začal 
z vlastní iniciativy s průzkumem
terénu. Záhy získal podporu tábor-
ského muzea, a tak se z pahorku
začalo vylupovat zdivo hrádku.
Trvalo to však několik desetiletí,
finance chyběly i tenkrát. Své obje-
vy na Kozím Hrádku Švehla prů-
běžně publikoval v jihočeském
tisku i v samostatných brožurách,
zvláště v knížce "Kozí"(1920). Sou-
stavnou prací se mu nakonec poda-

řilo odhalit celý půdorys hrádku.
Archeologické nálezy (keramiku
apod.) předal do muzea v Táboře.
Archeologie se v té době teprve
začala vyhraňovat jako vědní dis-
ciplína. Není tedy divu, že z dneš-
ních hledisek Švehla nedodržel
zásady přesné dokumentace nále-
zů (nálezová situace). Přesto je Šve-
hlovo dílo dnes odborníky vysoce
hodnoceno, když doslova na
poslední chvíli zachránilo hmotné
památky od nenávratné zkázy.
Uvádí se právem, že "na poli histo-
rické archeologie Švehla předešel
svou dobu". Švehla to také byl, kdo
roku 1922 spoluzaložil "Jihočeskou
společnost pro zachování husit-
ských památek v Táboře". Velkory-
sý finanční dar prezidenta T. G. Ma-
saryka poté pomohl k zakonzervo-
vání zřícenin Kozího Hrádku do po-
doby, v jaké je známe dnes.
Josef Švehla se však nezapomenu-
telně zasloužil také o záchranné
archeologické výzkumy (od roku
1894) další důležité památky husit-
ství, totiž zaniklého města Sezi-
mova Ústí. Jeho zástavba byla ob-
novena až v 19.století pod názvem
Starý Tábor. Právě ze Švehlovy ini-
ciativy a na základě jeho historické
argumentace bylo v roce 1920
městu vráceno původní jméno - Se-
zimovo Ústí.
Pokud o prázdninových cestách
zavítáte do této části jižních Čech
po stopách M.Jana Husa, vzpo-
meňte vděčně i na zasloužilého, leč
osobně skromného badatele Josefa
Švehlu. Letos uplynulo 150 let od
jeho narození!

Michal Flegl
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Kozí Hrádek a Josef Švehla Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Liturgické mezidobí 2
Zpěv: Náš život (Toi, tu nous aimes)

hudba: J. Berthier            

Žalm 103, 1 – 12
Dobrořeč, duše má, Hospodinu

a celé nitro mé jeho svatému jménu!
Dobrořeč, duše má, Hospodinu

a nezapomínej žádná jeho dobrodiní!
On ti všechny tvé viny odpouští,

on tě uzdravuje ze všech nemocí.
Vykupuje ze zkázy tvůj život,

korunuje tě svým milosrdenstvím a slitováním.
On nasycuje dobrými věcmi ústa tvá,

tak, že se obnovuje jako orlice mladost tvá.
Hospodin zjednává spravedlnost

a právo všem utlačeným.
Dal poznat své cesty Mojžíšovi,

synům Izraele svoje skutky.
Hospodin je slitovný a milostivý,

shovívavý, nejvýš milosrdný.
Nevznáší stále výčitky,

nebude se hněvat věčně.
Nenakládá podle našich hříchů,

neodplácí nám dle našich nepravostí.
Jako je vysoko nebe nad zemí,

tak mohutně se klene jeho milosrdenství
nad těmi, kdo ho ctí.

Jak daleko je východ od západu,
tak daleko vzdálil od nás naše přestoupení.

Čtení: Iz 40, 27-31; L 6, 27-35

Píseň

Ticho

Chvály:
Pane, náš Bože, ty znáš naše nitro, ty jsi odpuštění.
Pane, náš Bože, ty v nás obnovuješ pokoj srdce a tichou radost.
Vzkříšený Kriste, ty jsi se všemi lidmi, dokonce i s těmi, kteří si tvou pří-
tomnost neuvědomují.
Vzkříšený Kriste, ty vkládáš do našeho srdce touhu po tvém království.
Vzkříšený Kriste, ty nás voláš k tomu, abychom se dělili o plody země
a ovoce naší práce.
Pane, náš Bože, v Kristu nám nabízíš plnost života.
Do tvých rukou, Pane, svěřujeme svůj život.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši, náš pokoji, skrze Ducha svatého k nám přicházíš neustále. A v
hloubi naší duše se rodí úžas z tvé přítomnosti. Naše modlitba může být
docela ubohá, ty sám se však modlíš v našem nitru.
Požehnaný buď ten, kdo hledá Boha a  Krista. Požehnáno buď srdce pro-
sté podle evangelia.

Zpěv
(© Ateliers at Presses de Taizé
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Ad Kirchentag - jednak omluva:
základem pro česko-německou
bohoslužbu nebyla kniha Ester
(což by právě v Drážďanech by-
lo opravdu zvláštní), nýbrž Rut. 
S omluvou přídavkem: Co by řekl
ke Kirchentagu Martin Luther,
podle saského Der Sonntag.

-kar
* Na Kirchentag přijíždějí mnozí po-
litičtí prominenti. Co tomu říkáte?
Knížata a panstva, jsou to ubozí
lidé. Ne nadarmo nám proto náš
Pán Bůh nařídil, abychom se za ně
modlili a je ctili.
* Jak hledíte na veselí tak mnohých
křesťanů?
Kdo se nechá ubíjet truchlivým
duchem, měl by se toho varovat a
uvědomit si, že není sám.

* Luterská církev je církví slova. A
slova mohou ztrácet svůj význam a
stát se bezobsažnými. Neděje se to
i na Kirchentagu?

Je to největší hloupost, když se
mnohými slovy nic neřekne.
* Kirchentag je setkáním Božího
lidu. Jakou roli při tom mají hrát
faráři?
My faráři bychom měli dbát na to,
aby obřady a bohoslužby byly do-
držovány tak, jak mají, aby lid jed-
nak nezvlčil, jednak se nedomníval
být nadmíru svatým.
* Dnes začíná být nedostatek fará-
řů. Musel jste se s tím již také vy-
rovnávat?
K tomu jsem řekl již ve své době:
zakrátko bude farářů, kteří jsou
opomíjeni, tak scházet, že je bude-
me muset „ze země vydupat „.
* Co přejete Kirchentagu?
Ať křesťanům z málo slov vzejde
hodně činů.

Interwiew s Martinem Lutherem

Během uplynulých dní vyšel pod názvem „Hned jsem k
Vám dnes naschvalí poslíka svého vypravil. Kněžská
korespondence Jednoty bratrské z českých diecézí z let
1610–1618" tiskem první komentovaný svazek kores-
pondence z Archivu Matouše Konečného, objeveného 
v létě 2006 v Mladé Boleslavi. Obsahuje 119 dopisů bis-
kupů a kněží Jednoty z českých diecézí (mladoboleslav-
ské a pražské) adresovaných Matoušovi Konečnému 
v období mezi vydáním Rudolfova Majestátu a začát-
kem stavovského povstání. Po delší době tak opět vy-
chází větší soubor písemných památek z prostředí staré
Jednoty bratrské. Edice dopisů je vybavena úvodním
pojednáním o bratrské církevní správě. Čtenář se tak
bude moci dovědět, kdo vlastně byli bratrští biskupové
neboli senioři, jaké měli kompetence a povinnosti, jakou

úlohu hrála ve správě Jednoty bratrské úzká rada a její
další členové (kromě biskupů ji tvořili tzv. konsenioři
neboli „spolulosní“), jak probíhala zasedání synodů a
jak byli v Jednotě spravováni řadoví duchovní působící
na jednotlivých sborech.
Korespondence uvedeného archivu je z několika důvo-
dů výjimečná. Dopisů, jejichž adresáty nebo pisateli byli
bratrští biskupové, se totiž obecně dochovalo velmi
málo. Důvodem jsou nejen události následující po po-
rážce stavovského povstání (rozprášení bratrských
sborů, rekatolizace, exil), ale také fakt, že tyto písemnos-
ti byly chápány jako interní materiál, k němuž měl pří-
stup jen velmi omezený okruh osob a biskupové zřejmě
ani nepočítali s jeho dlouhodobou archivací. Archiv
Matouše Konečného byl uschován za mimořádných

okolností na počátku třicetileté války a to jej zachránilo pro dnešek. Pohled,
jaký korespondence archivu nabízí, je pronikavý a umožňuje nám nahléd-
nout pod povrch dění, jaké jsme doposud měli možnost poznávat pouze
prostřednictvím dochovaných literárních děl. Přibližuje nám každodenní
život správců bratrských sborů se všemi jejich přednostmi i nedostatky.
Kniha, kterou vydává nakladatelství Scriptorium, by měla být prostřednic-
tvím běžné distribuční sítě dostupná ve všech knihkupectvích, ale protože
nejde o komerční titul, u kterého by se obecně očekával vyšší zájem, čtenář
si jej zřejmě bude muset – zvláště v menších knihkupectvích – objednat.

Jiří Just

Archiv Matouše Konečného
začíná vydávat první plody



V úterý 3. května 2011 jsme se 
v kostele ČCE v Brandýse nad Orli-
cí rozloučili se zesnulým br. fará-
řem dr. Ladislavem Horákem a po-
děkovali Pánu Bohu za jeho bohatý
a naplněný život. 
Nebylo náhodou, že jsme se sešli
právě v Brandýse nad Orlicí. Vždyť
právě Brandýs nad Orlicí byl prv-
ním a také posledním působištěm
br. Horáka jako duchovního ČCE. 
Životní cesty jej sem poprvé přived-
ly již v roce 1942, kdy byl ustanoven
prozatímním diakonem pro tehdej-
ší filiální sbor v Brandýse. Rok
předtím složil maturitu a jelikož je-
ho přání studovat medicínu bylo
kvůli zavřeným vysokým školám
nesplnitelné, zahájil dálkové studi-
um bohosloví při synodní radě.
Od prosince 1942 do léta 1943 zaží-
val totální nasazení. V červenci 1943

se vrátil do Brandýsa a jako diakon
zde setrval po dva roky. Brandýs-
kému sboru obětavě sloužil každou
neděli při bohoslužbách i při biblic-
kých hodinách, které konal v okol-
ních vesnicích. Mimořádně se věno-
val práci s mládeží, ke které měl blíz-
ko a dobře si s ní rozuměl. 
Po válce dokončil studia teologie a
začal působit jako farář v Brně,
Hodoníně, Liberci a nedaleké Buči-
ně. Zabýval se i odbornou prací a
naše církev jej zná jako jednoho z
členů kolektivu připravujícího eku-
menický překlad Bible. Později se
přestěhoval s manželkou k rodině
syna Jana. Po mnoha desítkách let
se tak nakonec znovu vrátil do
Brandýsa nad Orlicí. Ovšem nikoliv
jen jako odpočívající důchodce.
Velice často jsme jej mohli vidět na
kazatelně a brandýskému sboru

vypomohl v mnoha potřebných
chvílích. Poslední bohoslužby vy-
konal na první adventní neděli v ro-
ce 2009. Jsme vděčni, že jsme se
mohli ještě po řadu let těšit a ob-
čerstvovat jeho hlubokou vírou,
moudrostí, nadhledem a laskavostí.
Bratr farář Horák se uměl povznést
nad různé lidské slabosti, nad to, co
je pomíjivé a okrajové. Naproti
tomu věděl přesně, co je důležité, o
co máme ve svých životech usilovat
a na čem naše životy stojí. 
Kéž bychom i my poslušni a věrni
odkazu br. faráře směli upřímně
vyznat se žalmistou (jak bylo uve-
deno na smutečním oznámení): "Já
však, Hospodine, důvěřuji Tobě,
pravím: Ty jsi můj Bůh, můj čas je
ve Tvých rukou." 

Staršovstvo sboru ČCE
v Brandýse nad Orlicí

Rozloučení s bratrem farářem 
Dr. Ladislavem Horákem

Evangelikální teologický seminář
Stoliňská 2417/41a, 193 00 – Praha 9
www.etspraha.cz

Letní škola 2011
VIDĚT JAKO VIDÍ DUCH

O důležitosti imaginace v duchov-
ním životě.
V křesťanské tradici najdeme i auto-
ry, kteří hodnotí lidskou fantazii
kladně: známý C. S. Lewis i jeho
méně známý přítel O. Barfield. V se-
mináři nahlédneme blíž do jejich
myšlenkového světa. Ze zjištěných-
poznatků se pokusíme vyvodit
praktické závěry pro osobní zbož-
nost i misii.
Kurz vyučují: Eva a Matěj Hájkovi

26. – 28. srpna v Praze
MODLITBA

Kurz nabídne biblický základ i
praktická duchovní cvičení k rozvo-
ji modlitebního života. Duchovní
cvičení zahrnují psané modlitby,
modlitbu mlčení, roli lidského tě-
la v modlitbě, modlitební deník a
další.
Kurz vyučuje: Jan Valeš

26. – 28. srpna v Zahrádkách u
Strmilova

On-line přihlášky na
www.etspraha.cz do 31. července!

SENIORÁT KRÁLOVÉHRADECKÝ

Českobratrská církev evangelická

BROUMOV – Ne 8.15 h
Kladská 85, a f. Michal Kitta

ČERNILOV – Ne 9 h
Černilov č. 139, f. Radim Žárský

DVŮR KRÁLOVÉ NAD LABEM – Ne
8.30 h
nám. Odboje 1128, f. Aleš Mostecký

HOŘICE V PODKRKONOŠÍ – Ne 10 h
Husova 870, a f. Aleš Mostecký

HRADEC KRÁLOVÉ – Ne 9 h
Nezvalova 1/529, f. Štěpán Brodský

HRONOV – Ne 10.15 h
Českých bratří 181, f. Michal Kitta

JIČÍN – Ne 9.30 h
Konecchlumská 289, a f. Tomáš
Molnár

KLÁŠTER NAD DĚDINOU – Ne 9 h
Klášter nad Dědinou č. 22, p. České
Meziříčí, f. Jonatan Hudec

KOSTELEC NAD ORLICÍ – Ne 9.45 h
Štefánikova 753, f. Miloslava Hof-
manová, f. David Najbrt

LETOHRAD – Ne 9 h
Petříkov 201, f. Jiřina Kačenová

NÁCHOD – ŠONOV – Ne 9 h
Purkyňova 535, Náchod, f. Marek
Bárta

NOVÝ BYDŽOV – Ne 9 h N. Bydžov,
a c 10.30 h Chlumec nad C. (kostel
CČSH)
U památníku 1156, f. Jaroslav Ku-
čera

SEMONICE – Ne 9 h
Semonice č. 57, p. Jaroměř 1, 
a f. Radim Žárský

TRUTNOV – Ne 10 h, Janské Lázně
(Sola fide) 8.30 h
Úpická 163, f. Tomáš Molnár

TŘEBECHOVICE POD OREBEM – Ne 9 h
Třebechovice, c 7.45 h Běleč n.
Orlicí, b d 10.30 h Týniště n. Orlicí
Masarykovo nám. 19, f. Filip Čapek

VRCHLABÍ – Ne 9 h
Českých bratří 112, f. Petr Chlápek

Církev bratrská

ČESKÁ TŘEBOVÁ – Ne 9.30 h
Tykačova 1183, k. Tomáš Pospíchal

HRADEC KRÁLOVÉ – Ne 10 h
V Kopečku 89, k. Martin Legát

CHRUDIM – Ne 9 h
Filištínská 27, k. Petr Jelínek

LITOMYŠL – Ne 10 h
Moravská 1222, k. Daniel Smetana

PARDUBICE – Ne 9 h
Lonkova 512 – Archa, k. Samuel
Jindra

VYSOKÉ MÝTO – Ne 10.30 h
kostel ČCE, Javornického 49, k. Pře-
mysl Pýter

Bratrská jednota baptistů

BROUMOV – Ne 10 h
Lidická 230, k. David Hýsek

Oznámení

Bohoslužby

Pozvánky

Inzerce

Prvního zlatohlávka jsem znal z Karafiátových Broučků.
To byl ten, jemuž dal Brouček při své svatbě dva koláče,
jeden tvarohový a druhý makový. Druhého Zlatohláv-
ka, Jana, jsem poznal až v Kolíně. Administroval kolín-
ský sbor před mým příchodem v roce 1973, jakož i dva
roky před příchodem Josefa Kejře (1961-1963).
Jan Zlatohlávek se narodil ve Vídni 28.června 1911. Je
zajímavé, z Vídně pocházela celá řada farářů, např.
Miloš Bič, Pavel Freitinger, Karel Hájek, Milan Srnka,
Karel Chval, Lubomír Tardy a jediný žijící Vídeňák
Alfred Kocáb. Zlatohlávek patřil ke generaci, která pro-
žila dvě světové války. Z Vídně přišel s rodiči do
Bratislavy. Vystudoval teologii na Husově fakultě v
Praze. Vzdělání si doplnil na univerzitě ve skotském
Glasgowě a v Basileji.
Od 1.9.1936 působil jako vikář v Miroslavi u far. J.O.
Sochora s určením pro sbor ve Znojmě. Po odtržení
Sudet připadl miroslavský sbor k Říši. Farář Sochor ode-
šel do Prahy na synodní radu. Mladý vikář Zlatohlávek
prožíval za války ve sboru v Miroslavi těžké dny. Věrně
pracoval také ve Znojmě a vypomáhal i v jiných sborech,
které zůstaly za hranicemi Protektorátu. Navázal spolu-
práci i s českým sborem ve Vídni. 

Po válce se sbor ve Znojmě osamostatnil. Práce se opět
ujal Jan Zlatohlávek, zvolený 28.10.1946 farářem. Po
dvou letech odešel na sbor v Hlinsku v Čechách, kam
si přivedl ze Znojma svou manželku Hildu. Zde praco-
val dva a půl roku. Jeho posledním sborem se stala stře-
dočeská Velim, kde Zlatohlávek pracoval 24 let až do
odnětí státního souhlasu 1.5.1975.
Tři roky jsem administroval velimský sbor, kázal nedě-
li co neděli, ale právě s pomocí br.Zlatohlávka.
Bohoslužby jsme dělali společně. On zahajoval, měl
první modlitbu a čtení, já jsem přijíždíval až během
druhé písně. Rád na to vzpomínám. Rovněž i na biblic-
ké hodiny, které jsme připravovali společně.
Jan Zlatohlávek byl velice vzdělaný v hudbě, literatuře,
v umění a v dějinách. Sestavoval působivé hudební
programy na magnetofonu s promítáním vlastních
krásných diapozitivů. V mnoha sborech na to vděčně
vzpomínají.
Pánu Bohu samému jsme vděčni za jeho službu v naší
evangelické církvi a radujeme se z toho, že směl vejít do
Boží slávy. Z našeho světa odešel 10.července 2005.

Miroslav Frydrych

Jan Zlatohlávek (1911 - 2005)

je pro všechny jeho přátele, kolegy
a bývalé farníky příležitostí k za-
stavení, při kterém se jim vybaví
mnoho dobrých vzpomínek. Jubi-
lant byl farářem v Chodově u
Karlových Varů, ve Zruči nad Sá-
zavou, v Kutné Hoře a v Nosislavi.
Z toho byl dva a půl roku bez stát-
ního souhlasu a pracoval jako
šofér a korektor a v osmdesátých
letech byl šest let tajemníkem sy-
nodní rady. To je vnější rámec jeho
působení.
Za tím stojí jeho vlastní práce,
ovlivněná do jisté míry zbožností
a teologickou orientací brněn-
ského evangelického prostředí:
biblicky fundovaná, promyšlená,
střízlivá a podmanivá kázání, hlu-
boká osobní zbožnost, anglický
humor, dobrodružné, ale ukázně-
né vedení mládeže (byl mým rád-
cem v evangelickém skautu) i pro-
gramová skromnost a nenápad-
nost. U toho posledního nevím, zda
to je jednoznačná kladná vlast-
nost, protože pro církev by určitě
bylo dobré, kdyby se o jeho práci
vědělo víc. 
Přes všechnu nepřízeň vrchnosti 
v minulé době, přes nemoci v rodi-
ně a v poslední době i vlastní ne-
moci vstupuje Radek do deváté

desítky svého života obdivuhod-
ně svěží. Je to tím, že studoval, pra-
coval v církvi a všechny životní
zkoušky překonával spolu se svou
manželkou Mílou, také evangelic-
kou farářkou, která osmdesátku

oslavila nedávno, a hlavně tím, že
oba posiloval Bůh – ten, který za-
slíbil: „Já s vámi jsem po všechny
dny až do konce tohoto věku.“ 

Petr Pokorný

80 let faráře Mgr. Ctirada Nováka
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FS ČCE V CHRUDIMI NABÍZÍ k pro-
nájmu bezbariérový byt 2+kk v pří-
zemí domu čp. 303 na Pardubické
ulici. Kontakt: 469 620 110. 

č. 9

V pátek dne 1. července 2011 ve
věku 66 let náhle a neočekávaně
odešel k svému Pánu bratr Jiří
Svoboda z Třebíče. 
Poslední rozloučení s ním se ko-
nalo dne 8. července 2011 v obřad-
ní síni Nového hřbitova v Tře-
bíči-Týně. 
Zvěstí Božího slova posloužila
domácí farářka Jana Potočková
(Žalm 31,6). 
Jménem zarmoucené rodiny děku-
je za projevy soustrasti 

Mgr. Vlastislav Svoboda 
s rodinou

Narodil se 18. června 1921 v Lounech, kde jeho otec, rodák z Javorníku
u Strážnice, dokončoval svou sedmiletou službu diasporního kazatele.
Hned v létě 1921 se rodina přestěhovala do Černilova, kde byl pak otec
Pavlinec třicet let farářem, z toho posledních šest let seniorem králové-
hradeckého seniorátu.
Štěpán Milan byl po absolvování hradeckého gymnázia za války učite-
lem náboženství a diakonem u svého otce v Černilově (1940-1945).
Potom byl necelé dva roky vikářem v Chrudimi s určením pro
Heřmanův Městec a dalších devět let farářem v Bohuslavicích nad
Metují. 
V roce 1951 vypracoval disertační práci na téma Kristus a čas ve
Zjevení Janově. Z politických důvodů mu však doktorát nebyl udělen.
Stalo se tak až 22. 3. 1990.
Od roku 1956 do 1969 působil v Pečkách, odkud odešel s rodinou do
Švýcarska a stal se farářem tamní reformované církve v Bernu.
Pracoval tam celých dvacet let až do odchodu na odpočinek v roce 1989.
Žije se svou manželkou Evou v blízkém Ittingenu.
Přejeme milému jubilantovi i milé paní Evě hodně síly, radosti a nadě-
je od Pána Boha.

-mf-

Štěpán Milan Pavlinec
devadesátiletý



Vážení hosté, dámy a pánové, milé sestry a bratři,
již tradičně jsme se i letos sešli na
tomto místě a v tento den k uctění
památky  představitelů českého sta-
vovského odboje, popravených na
Staroměstském náměstí v Praze,
kteří položili životy za svobodu víry
a svědomí, za základní lidská práva,
a hluboce se zapsali do historie
našich dějin. 
Rád a s vděčností uvádím, že se toto
shromáždění koná pod záštitou pri-
mátora hlavního města Praha pana

Doc. Dr. Bohuslava Svobody a také starosty Městské části Praha
1 pana Ing. Oldřicha Lomeckého. 
V letošním programu se budeme věnovat i vynikající postavě –
bratrskému šlechtici Václavu Budovcovi z Budova a já si jen
dovolím v předstihu přiblížit takový postřeh na základě citátu
z jeho dopisu, který psal jinému bratrskému šlechtici, totiž
Petru Vokovi z Rožmberka z polské Vratislavi, kde byl Budovec
v králově doprovodu (20. září 1611):
* „já také s Jeho milostí zde zůstanu, ačkoliv někteří se již zpát-
kem navracují; ale má fortuna tak chce, abych jen poutníčkem
byl a ne mnoho při mém hospodářstvíčku bejval, když to tak
bejti musí, byť i naše privata commoda obmeškány byly, jen aby
publicum bonum dobře se mělo, bez něhož privata commoda
dlouho dobře státi nemohou.“  
* Svůj úděl zapojení do státních služeb tedy Budovec zdůvod-
ňuje slovy, že to tak musí být, i když naše soukromé pohodlí
bude zanedbáno kvůli tomu, aby se veřejnému dobru, či veřej-
nému blahu, dobře dařilo. Nebude-li se veřejnému blahu dařit
dobře, naše  soukromé pohodlí dlouho nevydrží....
Žel, že mnoho lidí si dnes myslí, že si vydobudou vlastní
pohodlí, zajištění a blaho bez ohledu, ano, někdy dokonce na
úkor toho veřejného blaha. A tak jsme svědky nejčastěji lhostej-
nosti k tomu, co se děje v naší společnosti, lidé jsou soustředě-
ni pouze na svůj osobní prospěch, ba dokonce někteří využíva-
jí i svého postavení, do kterého byli zvoleni kvůli veřejnému
blahu, ne k tomu, aby se zasazovali o spravedlnost a prosperi-
tu sátu, ale aby se sami obohatili a získávali další a další vý-
hody. 
Hospodářské krize, sociální napětí, všeobecně rozšířená nedů-
věra a nespokojenost pramení právě z faktu, že prioritou pře-
stalo být „publicum bonum“, ale že se rozmohly zájmy osobní
či stranické nebo skupinové...

(z úvodu moderátora)

Václav Budovec z Budova
Vážené dámy a pánové,

jako starosta města Mnichovo Hra-
diště bych chtěl promluvit o člově-
ku, který je s naším městem úzce
spjat a zanechal v jeho dějinách ne-
smazatelnou stopu, o osobnosti
politika a diplomata Václava Bu-
dovce z Budova.
Václav Budovec z Budova se naro-
dil 28. srpna roku 1551 v Janovič-
kách na Čáslavsku v rodině patřící 
k nižší české šlechtě a hlásící se 
k Jednotě bratrské.

Studoval na univerzitě v Praze i v zahraniční -  na protestant-
ských univerzitách v Německu a Švýcarsku, kde se seznámil s
učením kalvinismu. Po studiích cestoval po protestantských
zemích Evropy, navštívil Nizozemí, Francii, Anglii, Dánsko, rok
pobýval v Itálii. 
V letech 1577-81 pak působil v diplomatických službách jako
hofmistr vyslance vídeňského císařského dvora v tureckém
Cařihradu; během pobytu v Turecku se věnoval studiu koránu
a turecké (osmanské) historie (v roce 1593 pak jako reakci na
svůj cařihradský pobyt napsal a v roce 1614 i vydal
„Antialkoran“, nábožensko-politický spis, v němž vyzývá ke
sjednocení všech křesťanských církví a jejich boji proti islámu).
Po návratu do Čech se Václav Budovec stal v roce 1584 radou
apelačního soudu. 
Na počátku 17. století veřejně vystoupil proti pronásledování
příslušníků Jednoty bratrské a vyslovil se pro uznání nábožen-

ských svobod. V dalších letech se pak stal jednou z nejvýraz-
nějších autorit Jednoty bratrské v českých zemích.
V roce 1609 se výrazně angažoval ve věci kolem vydání
„Majestátu“ císaře Rudolfa II. – jednání, která přijetí tohoto
dokumentu na českém sněmu předcházela, pak popsal ve spise
„Akta a příběhové“.
V letech 1618-20 patřil Václav Budovec z Budova k vůdcům
českého stavovského povstání – byl členem direktoria a spolu-
autorem textů (druhé) stavovské „Apologie“, po nástupu
Friedricha Falckého na český trůn se stal královským komorní-
kem a prezidentem apelačního soudu.
Po porážce českých stavů a nástupu císaře Ferdinanda II.
Habsburského na český královský trůn byl Václav Budovec 
z Budova 21. června roku 1621 na Staroměstském náměstí
popraven a jeho majetek byl zkonfiskován. 
Od roku 1602 až do své smrti byl Václav Budovec majitelem
mnichovohradišťského panství, které zdědil po svém strýci
Kryštofovi. Péče a zvelebování panství se pro něho stalo pří-
jemnou změnou uprostřed politických jednání. Usiloval přede-
vším o hospodářské povznesení města. Vymohl měšťanům pri-
vilegium na 4 výroční trhy, výhodněji upravil dědické právo,
udělil 33 měšťanům várečné právo, cechům potvrdil jejich řády,
pro cech řeznický vypracoval nové artikule. 
Významným počinem byla stavba renesančního zámku. Z ně-
ho se v současné stavbě zachovalo tzv. Budovcovo křídlo se
zasazenou pamětní deskou z červeného mramoru, na níž jsou
aliační znaky Václava Budovce a jeho manželky Anny z Var-
temberka, datum 1606 a text následujícího znění.: Jiní stavěli
nám, my našim potomkům, vše pomíjí, chvátejmež k nebes-
kým příbytkům.  

Arnošt Vajzr, 
starosta Mnichova Hradiště

redakčně mírně zkráceno

O svobodu tehdy a dnes 
Chci se soustředit na dvojí úkol: 
V první části si  připomenout někte-
ré základní principy Majestátu Ru-
dolfa II, který je pozoruhodným
dokumentem náboženské svobody.
V druhé části pak v několika bo-
dech podtrhnu jeho význam tehdy i
pro náš život v posledních desetile-
tích minulého století včetně součas-
nosti. 
Majestát navazuje na konfesi, která

byla zvána augšpurským vyznáním víry a byla předložena
nekatolickými stavy již v roce 1575 císaři Maxmiliánovi II, otci
panovníka Rudolfa II; za Jednotu bratrskou, která nebyla tehdy
ještě oficiálně uznána, spolupracoval  na jejím znění významný
představitel JB Jiří Strejc. Císař Maxmilián II.  ji však oficiálně
nepotvrdil, vzal ji prozatímně pouze na vědomí. Majestátem
císaře Rudolfa se nyní potvrzuje a veřejně vyhlašuje, že podda-
ní mohou - a to je velmi důležitá zásada - 
„náboženství své křesťanské pod obojí volně a svobodně, bez
překážky každého člověka, provozovati“. 
Tato zásada svobodného vyznávání víry bude zapsána do zem-
ských desek, kam se ukládaly důležité dokumenty státoprávní
povahy.
Panovník v Majestátě přiznává, že mu přicházela řada žádos-
tí o náboženskou toleranci: „… Takže nyní … všickni i jeden
každý obzvláštně, jak strana pod jednou tak i pod obojí, a kte-
říž se k též konfesí, nám předešle od nich podané, přiznávají,
náboženství své beze všech překážek a outiskův ode všech lidí
buď duchovních anebo světských vykonávati mohou,..“
Zároveň Majestát vyslovuje naději, že zavládne … „nyní i na
budoucí časy všelijaká láska, svornost, pokoj a dobré srozumě-
ní k vzdělání a zachování obecného dobrého pokoje, takže
…sumou všickni, kteří se k dotčené konfesí české … přiznali a
…(a) volně a svobodně všudy a na všelikém místě provozova-
ti a vykonávati, při víře a náboženství svém, též i při kněžstvu
a řádu církevním, kterýž mezi nimi jest anebo od nich nařízen
bude, pokojně zanecháni býti mohli…“
S tím souvisí i svobodná správa  ostatních církevních záležitos-
tí jak v církvi pod jednou, tak i v církvích podobojí, kolik kde
budou mít ustanoveno správců farností, církevních škol,
vrcholných církevních institucí – to vše záleží na svobodné
úvaze církví samotných – panovník to po oznámení schválí bez
jakéhokoliv zásahu. A dokonce pokud z nějakého důvodu by
se panovník nemohl vbrzku vyjádřit k jakémukoliv podání cír-
kevních úřadů – mají přesto církevní úřady postupovat
„…jakoby od Nás k tomu již potvrzeni a vyhlášeni byli…""
Majestát vyhlašuje náboženskou svobodu nejenom pro správ-
ce církve a duchovní. Výslovně se v něm uvádí:„… také již po
dnešní den žádný jak z vyšších svobodných stavův, tak ani
města, městečka i také sedlský lid od vrchností svých, ani žád-
ného jiného duchovního ani světského člověka nemají a nemá
od svého náboženství odtiskován a k náboženství strany druhé
mocí ani nižádným vymyšleným spůsobem přinucován býti."
Neboť „všichni stojí pod ochranou královskou, ve všech ohle-
dech a plně se mají cítit svobodně… v ničem se jim … nemá od
Nás, dědicův našich a budoucích králův českých, ani od žád-
ného jiného duchovního ani světského člověka překážky žádné
činiti na časy budoucí a věčné."
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Majestát pak končí ustanovením, že bude pro budoucí paměť
vložen do zemských desek. Císař prohlašuje na svědomí, že
„…Naposledy přikazovati ráčíme větším i menším ouředlní-
kům desk zemských království Našeho Českého, aby pro
budoucí paměť tento majestát… ke deskám zemským učiněn
býti má, ve desky zemské vložiti a vepsati, a potom tento origi-
nál k jiným svobodám neb privilegiím zemským na Karlštejn
položiti dali…pečeť Naši císařskou k tomuto listu a majestátu
Našemu přivěsiti jsme rozkázati ráčili.“

NĚKOLIK POZNÁMEK:
1. Jde o jedinečný dokument náboženské svobody, který byl s
předstihem před ostatními evropskými zeměmi přijat na české
půdě. I když byl vynucen na slabém a nemocném panovníko-
vi, jde - řečeno dnešním jazykem - o společnou ekumenickou
aktivitu tří církevních pospolitostí, které se historicky ustavily a
žily v českém království: to znamená o Jednotu bratrskou, dále
o kališnickou stranu podobojí, která měla tehdy u nás většinu,
a menšinovou část římských katolíků. Tedy o církve, které 
v dnešním názvosloví v obráceném pořadí reprezentují: církev
římskokatolická, Církev československá husitská, evangelické
církve včetně Církve bratrské a Jednoty bratrské. Majestát za-
ručuje náboženskou svobodu všemu lidu – nejenom šlechticům
či duchovním! Stoupenci tří konfesí v jedné části Evropy – ať
páni či poddaní - se mohou těšit náboženské svobodě! Zde
ustanovení Majestátu navazuje na starší významný text: Jde o
usnesení kutnohorského sněmu z března 1485, které považuje
dějepisec Fr. Palacký za epochální co do jeho významu; cituji
hlavní poselství tohoto usnesení: „…každý člověk má i může
hledati spasení duše své tam, kam ho vede vlastní dověření a
svědomí, jinému v tom nic nepřekážeje, aniž jej proto haněje
nebo utiskuje.“ Tato zásada přijatá jak zástupci církve podobo-
jí, tak katolické uzrála na české půdě s předstihem vůči všem
náběhům k toleranci v ostatních evropských zemích nejméně o
půl století. V této zásadě měli tvůrci Majestátu bezpochyby
skvělý vzor pro vlastní úsilí o náboženskou svobodu.
2. Dokument je výsledkem spolupráce zástupců všech tří křes-
ťanských církevních pospolitosti, tedy včetně zástupců Jednoty
bratrské. Jednota byla zastoupena nejvýznamněji Václavem
Budovcem z Budova; ten dominantním způsobem přispěl 
k formulaci a prosazení Majestátu. Výsledkem jsou svobodné
poměry, v nichž  se těšily všechny tři církve takové svobodě –
byť na krátký čas,- (povstání představitelů českého odboje +
třicetiletá válka je za dveřmi!), jaké se nedostávalo církvím o 350
let později za komunistické éry v poválečném Československu.
O ustanovení kněží ve všech křesťanských církvích rozhodova-
li od r. 1949 po čtyřicet let tzv. církevní tajemníci, podřizovali je
politické moci a ideologii komunistického režimu; kromě
bohoslužeb byly další aktivity církví na půdě sborů a farností
soustavně omezovány; dodnes zůstává nevyřešena otázka cír-
kevního majetku, který komunistický režim zabral. Publikační
činnost všech církví byla podvázána. Svobodné rozhodování o
vnitřních záležitostech církví bylo omezováno dohledem poli-
tické moci, která usilovala o prosazení vlastní ideologie v celé
společnosti. Ve srovnání s Majestátem byla svoboda církví za
komunistického panství soustavně potlačována se záměrem
likvidovat křesťanství jako celospolečensky působícího
duchovního útvaru. Co směly naproti tomu církve samostatně
konat, o čem směly podle Rudolfova Majestátu samostatně roz-
hodovat, nám znělo za komunistické éry jako rajská hudba.
3. Tato dvojí zkušenost o náboženské svobodě v době
Rudolfově a nesvobodě za vlády komunistů je poučná: ukazu-
je se, že v duchovní oblasti může v dějinách docházet k pře-
kvapivým zlomům a přeryvům. Po zrušení Majestátu, jak
víme, zavládla u nás tuhá náboženská nesvoboda; svoboda
vyznání byla u nás jen zčásti obnovena teprve v roce 1789
Tolerančním patentem. Plné svobody se dočkaly nekatolické
církve a náboženské společnosti až po roce 1918.  A spolu s
ostatními občany se křesťané dočkali svobody ve veřejné oblas-
ti i v životě církví až po roce 1989.
4. Tato zkušenost potvrzuje nesamozřejmost svobody. V každé
generaci je třeba se k svobodě hlásit, o svobodu usilovat, svo-
bodné aktivity vytvářet, podporovat a  vstupovat do svobod-
ného dialogu s ostatními. Vždy znovu je třeba se odpovědné
svobodě učit a statek svobody pěstovat soustředěnou výcho-
vou v rodinách, v osobních životech i na půdě svobodných
institucí demokratické společnosti. Svoboda něco stojí. 27 čes-
kých pánů, rytířů a měšťanů za ni před 390 roky zaplatilo na
Staroměstském náměstí svými životy. Taková oběť se od nás
díky Bohu nežádá. Ale úsilí o život ve svobodě před nám sto-
jí jako úkol, jímž naplňujeme své lidství v otevřeném dialogu 
s druhými, v hledání pravdy, která nás osvobozuje k pravé
službě. 
5. Političtí správci současnosti, na krajské či vrcholné rovině – 
v parlamentě, v soudních institucích i v presidentském úřadě -
se mohou spolu s námi poučit z této krátké epizody plné svo-
body, vytyčené v Rudolfově Majestátu. Tento dokument spoju-
je svobody všech stran s hlubokým vzájemným respektem.
Tehdy všichni - jakkoli rozdílní v aktivitách, ke kterým byli
vedeni svou tradicí a náboženským přesvědčením: křesťané
bratrské konfese, křesťané podobojí i katolíci – se mají ve vzá-
jemném respektu snášet a uznávat. Tím slouží celé zemi.
Svědectví vzájemné tolerance a soudržnosti při všech rozdílech

je dokladem, že pochopili Kristův příkaz k vzájemné lásce.
Apoštol Pavel to na jiném místě NZ  vyjadřuje slovy: mějte
druhé za důstojnější sebe samých. Autoři Majestátu vypraco-
vali tento dokument v ekumenickém rozhovoru všech tří stran.
Panovník jim v něm potvrzuje svobodu nejenom k tomu, aby
mohli podle svého spravovat své věci. Mají zároveň mít na
mysli prospěch celého království. To je vábivý model i pro
představitele naší zastupitelské demokracie dnes: jakkoli smíte
plnou svobodu okoušet při realizaci vlastních politických cílů,
současně jste vázáni ve svobodě ke konání díla, které prospěje
všem občanům této země. I moc, která je vám svěřena – a na
rozdíl od tehdejší doby nepoměrně větší i v rámci demokratic-
kých pravidel – se má projevit v tvořivém dialogu všech účast-
níků správy naší země. Tím se změní atmosféra nevůle v poli-
tickém životě, vzroste ochota ke spolupráci mezi stranami,
stoupne i zájem občanů o veřejné záležitosti, nastoupí i jednání
fairplay v institučních a osobních vztazích. 
6. Na tom se může prokázat i síla tradice, ke které se dnes vra-
címe ve vzpomínce na popravené představitele českého odbo-
je. Když sami jako občané této země budeme alespoň díl svého
úsilí věnovat účasti na veřejném životě v této zemi, budeme s
dávnými svědky v jejich zápase o svobodu stát v neviditelné, a
přece mocné solidaritě, navzdory času, který uplynul. Pak se
naše dnešní zastavení k uctění jejich památky stane vzpruhou
pro naši odpovědnost za veřejný život pro nadcházející čas.
7. Přeji vám i sobě hodně síly i radosti, abychom obstáli  při
plnění tohoto úkolu, který na sebe jako svobodní občané v příš-
tích dnech ochotně vezmeme. Sursum corda – vzhůru srdce!
Tento pozdrav je součást liturgického obřadu církví, ale může
být vzájemným povzbuzením, když na něj budeme pamatovat,
- třebas i nevysloveně  -  při setkání nás občanů nejrůznějšího
zaměření, konfesí, i politiků v parlamentě a při všech nároč-
ných jednáních, k nimž se budou scházet. Tak tedy: Sursum
corda! Vzhůru srdce!

V Praze, 21. června 2011 – přednáška na shromáždění k uctění 27
představitelů stavovského odboje

prof. ThDr. Ing. Jakub S. Trojan
(zkráceno v první části)

Projevy u pamětní desky
Vážení hosté, Pražané, dámy a pánové,

teatrálnost a současně krutost
popravčího aktu, jímž se habsbur-
ská moc vypořádala v roce 1621 
s emancipační snahou panského,
rytířského a měšťanského stavu
Království českého, je v tehdejších
evropských dějinách neobvyklá a
výjimečná. Svědčila mimo jiné také
o tom, jak velmi se vládnoucí pa-
novník obával rostoucí ekonomic-
ké, politické i náboženské síly v čes-
kých zemích. 

Osud náboženských svobod byl jádrem konfliktu třicetileté
války. Šlo o viditelný a uchopitelný jev, který souvisel s proje-
vem národního sebeuvědomění u nás i jinde v Evropě, se sna-
hou o větší hospodářskou a politickou samostatnost. 
Doba, která byla popravou na Staroměstském náměstí ukonče-
na, byla charakterizována nezvyklým rozvojem vzdělanosti, na
svou dobu neobvyklou náboženskou tolerancí i vzestupem čes-
kého obchodu a řemesel i manufaktur. Míra krutosti, se kterou
rakouský císař potlačil rebely, zasadila této zemi, jejím spole-
čenským a ekonomickým špičkám těžkou ránu. 
Po Bílé Hoře a exekuci v Praze opouštěla zemi inteligence,
vzdělanci, kteří předtím budovali základy domácí vědy, filozo-
fie. V ekonomické rovině došlo k oslabení hospodářské i vojen-
ské moci české šlechty, významných osobností domácích vlád-
noucích špiček. Byla to rána, která v našem národě krvácela
desetiletí a staletí. Pobělohorský exodus tak byl prvním vý-
znamným odchodem elit této země.
Ukázalo se však jedno – svoboda se dá potlačit, ale ne zastavit
a zničit. Byť z popravy sedmadvaceti pánů učinil rakouský
císař velkolepé představení hrůzy, které mělo zastrašit další
svobodymilovné lidi, nedokázal zastavit šíření myšlenek, jež

mnohem později vyvrcholily národním obrozením, rokem
1848 a nakonec vznikem samostatného Československa. 
Současně se na tomto případu ukazuje, že podobná netoleran-
ce a násilí může zbrzdit rozvoj společnosti – duchovní a ekono-
mický – o desítky či stovky let. Jde o nenahraditelnou ztrátu a
každá společnost následky podobných osudových zvratů zvlá-
dá s nesmírnými obtížemi. 
Proto využívám dnešní příležitosti, abych si spolu s vámi při-
pomněla, že netolerance nikdy nevede k dobru. Nikdy nepři-
nese nic pozitivního. Násilí nikdy nedosáhne toho, oč se ve sku-
tečnosti snaží. Čím demonstrativnější je předvádění síly, moci,
o to větší nenávist se později obrátí proti utlačovatelům. 
Vývoj naší země, Evropy i světa tyto teze svrchovaně potvrzu-
je. Nenávist, netolerance, zlo i útlak mohou slavit úspěch, ale
platí - všeho do času. Dnešní státy se potýkají s obdobnými pro-
blémy: na straně jedné si přejeme být tolerantní a mírumilo-
vnou společností, v níž bude vzkvétat vzdělanost, občanská
vyspělost, všestranný humanitní i technický rozvoj. Na druhé
straně musíme být schopni pro své ideály něco aktivně dělat.
Nenechat se zmást denním přívalem zpráv, ale vidět to pod-
statné. Tím chci říci, že nedaleko hranic Evropy vyznávají celé
národy odlišné hodnoty a my musíme být schopni ty své chrá-
nit.
Děkuji všem přítomným, vzdávám čest popraveným.

Miroslava Němcová,
předsedkyně Poslanecké sněmovny PČR 

* * *

Vážení hosté, přátelé,
z pracovních důvodů zde nemohu v tento významný den být s
vámi. Mrzí mě, že se tu téměř již tradičně nemohu poklonit
památce dvaceti sedmi odvážných mužů, kteří za pravdu a
lásku ke své zemi obětovali to nejcennější, co člověk má – život.
Alespoň na dálku se před těmito muži, elitě národa tehdejší
doby, skláním.
Chci poděkovat všem, kteří tuto akci každoročně připravují.
Vážím si jejich práce. Vždyť dnes jen málokoho zajímá to, co se
stalo před pár desetiletími, natož před téměř čtyřmi sty lety, byť
jde mnohdy o události, které významně formovaly české ději-
ny.
Těším se na setkání s vámi příští rok.

Ing. arch. Daniela Filipiová, 
zástupce Senátu Parlamentu ČR

Scházíme se ještě u pamětní desky a přáli bychom si, aby
významu připomínané události porozuměli i další, třeba také
ti, kteří se tu na chvíli zastavili během své cesty... O co šlo, co si
připomínáme? Připomínáme si potupnou – a přece slavnou
smrt 27 představitelů českého stavovského odboje, kteří na
tomto místě byli popraveni 21. 6. 1621, protože jejich zápas proti
mocenskému absolutismu, za občanská práva, zápas proti po-
tlačování náboženské tolerance, zápas za svobodu víry a svě-
domí byl v ten čas neúspěšný. Prohráli. Jejich jména si můžete
připomenout z pamětní desky – a bílé kříže v dlažbě připomí-
nají jejich mučednickou smrt.
Někdo by se mohl pochybovačně ptát, zda bylo z jejich strany
pragmatické účastnit se takového střetu. Zda byli schopni do-
myslet, kam je může jejich nasazení dovést, jak mohou dopad-
nout. Popřípadě jestli v době, když už bylo zjevné, že prohrají,
si nemohli zachránit alespoň holé životy. 
Jejich postoj bych rád ukázal na příkladu šlechtice Václava Bu-
dovce z Budova (který měl dům nedaleko odtud za Týnským
chrámem). Když svou rodinu odvezl do bezpečí v zahraničí,
sám se sem vrátil. Poté, co již byl uvězněn, sděluje svému býva-
lému spolupracovníkovi důvody svého návratu:
„Nedopustilo mně svědomí opustit vlast a tu dobrou naši při.“
Víte, toto je ten hluboký vnitřní imperativ, který pomáhá sta-
tečně čelit i nebezpečí, dokonce smrti. Ohled na potřeby vlasti
– a na to, zda je ta naše pře, to, o co usilujeme, dobré nebo špat-
né. Ne zda máme převahu, zda máme velkou naději na úspěch,
na vítězství – ale jestli to, na čem nám záleží, co zastáváme, je
opravdu dobré, zda je to věc čistá, pravdivá a ryzí...
A tyto hodnoty nechceme nechat zapadnout – tím více, že poci-
ťujeme, jak se jich nyní nedostává.

Moderátor:  
Bohumil Kejř, předseda Kostnické jednoty



BLÁZEN STAVÍ S ADONAJEM
Matouš 7,24-27

Chcete stavět dům? Pak investujte
do solidního základu. Na poze-
mek u řeky raději zapomeňte.

Zvedněte hlavu a rozhlédněte se
po něčem masivnějším. Možná
bychom vám mohli doporučit i
stavební firmu – Adonaj & Syn.
Založena v Betlémě, přesunuta do
Jeruzaléma, v  současné době po-
bočky po celém světě. Pravda,
firma je trochu profláklá; mívá
zastoupení v  kdejaké vesnici a
pracují v ní i lidé, o kterých by si
jeden myslel svoje. Ale pokud jste
přesvědčeni, že mít základ na
skále je třeba, pak tihle lidé budou
mít pro váš bláznivý nápad po-
chopení. I když ohledně hloubky
vám asi každý bude radit jinak.
Nejjistější je setkat se s  druhým
z majitelů (& Synem). Nějaký rabi,
Ježíš z Nazareta. Pohybuje se ne-
nápadně mezi svými zaměstnanci
a někdy chvilku trvá, než na něj
narazíte. Ptejte se po něm. A až se

setkáte, řekněte mu svou předsta-
vu o celé stavbě. Nechte si od něj
poradit. Načrtne vám do písku
hrubou stavbu a pak ji budete do-
laďovat společně. Také buďte při-
praveni, že základy jsou dřina,
spousta investic do něčeho, co
vlastně není ani vidět. Přijdou
pochybnosti, lidé si mohou říkat,
že jste blázen (stavět s Adonajem,
to je nápad!). Promluvte si o tom
s  majitelem mezi čtyřma očima.
Hádám, že odpoví něco ve smys-
lu: „Jen nemějte strach, jinak
nepostavíte vůbec nic…“ Věřte, že
to má cenu. Přijdou záplavy, vich-
řice vezme kus střechy nebo mož-
ná celou, ale základ od Adonaje
váš dům udrží. 

Gabriela Horáková
farářka ČCE Křižlice

Evangelický
týdeník
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24-25/2011

Poselství k 9. neděli po sv. Trojici

V ekumeně vidím velkou naději. I u
katolíků stojí leccos za pozornost,
třeba zpověď, velké rodiny nebo
mnišské řády. Máme se co učit a o
čem hovořit. Mám proto radost
z  jednoho našeho mladého faráře,
který se přátelí s místním katolic-
kým knězem. Občas chodí na jeho
mši; zatím bohužel nepřijímá, aby
přítel neměl průšvih u biskupa. Zato
si po mši rád zahraje florbal s kně-
zem a jeho ministranty.
Katolík si velmi cení Ratzingera
(papeže B16), půjčil jednu jeho
knihu evangelíkovi. Ten ji čte, a jak
slyším, s velkým zaujetím. No toto!
Jdu si pro ni do karmelitánského
knihkupectví pod Jindřišskou věží
v  Praze. Na první pohled dlouhé,
složité myšlenkové konstrukce –
německý učenec starého střihu.
Rozvláčné, ale žádná „vata“. Kvůli
tomu mladému faráři beru, chtěl
bych porozumět jeho zaujetí. 
Při placení vidím na pultě brožurku
„Modlitby za zemřelé“. Zřejmě ná-
vody, praktická teologie pro lid.
Beru ji jako přívažek k té akademic-
ké teologii, ostatně o modlitbách za
zemřelé nevím skoro nic, a jakýpak
ekumenický dialog při takové
neznalosti.
Modlitby za zemřelé předpokládají
existenci očistce. Ani za zesnulé,
kteří jsou v  nebi, ani za zatracené
nemá smysl se modlit, ale ti první se
mohou přimlouvat za nás žijící. 
Očistec – to znám od C. S. Lewise,
spisovatele a jedinečného laického
teologa. Člověk, který po smrti
pozná, že vstupuje do Boží slávy,
řekne: „Pane, ale jestli dovolíš, rád
bych se nejdřív očistil – i když to
bude bolet.“
Brožurka cituje názor, podle kterého
v  očistci „všechno, co duše cítí, je

nesmírně příjemné a plné něhy, ale
všechno, co vidí, je v  temnotách,
protože Pán se ještě nezjevil ve svět-
le“. Přesto však dále čteme: „Neumí-
me si ani představit, jak jsou tyto
duše vděčné za každou mši svatou,
modlitbu, prosbu, kterou s  láskou
obětujeme za ně.“ (Zde snad dozní-
vají starší, více tělesné představy o
očistcových mukách, jež brožurka
neuvádí.)
Podle jakého řádu může věřící pro-
spět duším, které jsou v očistci? Na
to odpovídá učení o odpustcích:
„Odpustek znamená, že se před Bo-
hem odpouštějí časné tresty za hří-

chy... zásahem Církve, jež jako slu-
žebnice vykoupení autoritativně
rozděluje a používá pokladu zado-
stiučinění Krista a svatých... Odpust-
ky mohou být přivlastněny živým
nebo zesnulým.“ (Tak brožurka citu-
je Katechizmus katolické církve,
§1471.) Získaný odpustek může být
přivlastněn tomu, kdo se o jeho zís-
kání zasloužil (nikoli jiné žijící
osobě), nebo duši v očistci. Časnými
tresty se rozumějí tresty očistcové,
jimž jsou duše v očistci právě podro-
bovány, nebo jež by věřící, nyní žijí-
cí, musel podstoupit po smrti. 

Po ekumenickém chodníku

ZAOSTřENO NA BLÍZKO

„Budeš-li v  tuto chvíli skutečně

mlčet, úleva a osvobození přijde

židům odjinud, ale ty a dům tvého

otce zahynete. Kdo ví, zda jsi ne-

dosáhla královské hodnosti právě

pro chvíli, jako je tato.“

ESTER 4,14

Tento biblický verš se stal krédem
charitativního občanského mezi-
denominačního sdružení Operace
Ester, založeného v roce 1991, jako
první tohoto druhu u nás. Proč je
v  našem názvu jméno Ester, je
tedy nasnadě, ale často se nás lidé
ptají, proč Operace. Vystihuje přes-
ně, na co klademe důraz. To, co děláme, jsou zcela konkrétní akce -
operace. Neschováváme se za mnoho slov, ale podle svých možností
pracujeme a operativně jednáme. Pro název nás inspirovaly i událos-
ti, které probíhaly v  Izraeli (Operace Mojžíš, Operace létající kobe-
rec…).
Naše organizace nic nevlastní, nemáme kancelář ani zaměstnance,
proto nevydáváme sesbírané finanční prostředky na nic jiného, než
na vytyčené projekty, které mají vždy za cíl pomoc a potěšení našich
starších bratří – Židů. Po tisíciletí křesťanská společnost jimi opovr-
hovala, iniciovala pogromy, to vše vyústilo až do tragédie 20. století –
holokaustu. Naše organizace cítí toto vše jako dluh, který beze zbyt-
ku splatit nelze, ale láska přikrývá množství hříchů… Naším cílem je
nezkresleným a nezaujatým způsobem, oproštěným od předsudků,
informovat křesťany i občanskou společnost o Židech a židovství.
Důrazně vystupujeme proti všem formám antisemitismu. Všechny
naše členy a sympatizanty spojuje stejná touha: žehnat Izraeli a stát
na jeho straně. Stavíme na Božím zaslíbení „…požehnám žehnajícím
tobě“ .
Právě tento měsíc jsme po delší době bilancovali, co všechno už
máme za sebou. Tak jak postupujeme v čase stále dopředu, neohlíží-
me se zpět, ale pro povzbuzení i poučení je dobré občas do minulosti
nahlédnout.
Od roku 1994 spolupracujeme s pražskou Židovskou obcí, jsme aktiv-
ními členy jejich sociálního oddělení. Naše dobrovolnická činnost
spočívá v návštěvách a pomoci starým, osamělým a nemocným čle-
nům ŽO, kteří přežili holokaust. Věříme, že tato činnost je obou-
stranně prospěšná. Pro obě strany je to obohacení. My, kteří jsme
nebyli přímými pamětníky válečných hrůz, se můžeme dotknout ran
a mnohé tak lépe pochopit. Zraněným pak vytrvalou láskou a službou

Nová podoba vztahu mezi
křesťany a Židy

Z ekumenické bohoslužby za oběti násilí v Norsku - viz str. 2

Nedávno jsem četl kázání, ve kte-
rém neuvedený autor spíše na okra-
ji zmiňoval potřebu nového čtení
Bible. V srpnovém čísle Getseman
hovoří pak bez zřejmé spojitosti i
Paul Wess o potřebě i nesnázích
osvobození se od tradice a dogmat.
Podle obou nestačí přitom usilovat o
novou formulaci starých pravd, jak
se k tomu hlásil i II.Vatikánský kon-
cil a někteří modernisté, ale jde o no-
vou formulaci pravd skutečných.
Oba autoři přitom připomínají, jak
složitě, historicky podmíněně a čas-
to i pod krutými tlaky vnitřními a
vnějšími vznikaly mnohé představy,
které se staly součástí naší víry bez
přemýšlení, důkazů i diskuze, i jak
nesnadné je postavit se čelem k dog-
matům, která se stala součástí cír-
kevní existence.
Pro bratry katolíky jsou ovšem dog-
mata hrází a jejich proražením by
církev zřejmě zpochybnila své dosa-

vadní postavení. Pro evangelíky by
mohlo nové čtení naopak navázat
na reformační tradici a zaujmout
kritiky, lhostejné a neuspokojené. 
Museli bychom ovšem odložit stá-
vající teologické představy a navy-
klé výklady, biblické poznámky a
komentáře, dogmata a písně, vyzná-
ní víry, příručky, slovníky, sbírky ká-
zání ... a držet se představy, že Pís-
mo jakoby právě spadlo na zem.
Jde přirozeně o fikci. Nikdo nevy-
tvoří takovou sterilní teologii. Při-
jmout však takový přístup alespoň
jako jednu z výkladových metod by
mohlo oživit zájem nejen poslucha-
čů, ale i samotných vykladačů,-
otevřít Písmo lhostejným, zklama-
ným, zvědavým a zvídavým,- a
odpovědět na otázky, které si dnes
ani nedovolujeme klást.

Ilja Herold
iherold@centrum.cz

O nové čtení Bible
AKTUALITA

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 2
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Vážená paní chargé d´affaires nor-
ského velvyslanectví, vážení zá-
stupci diplomatického sboru, sestry
a bratři zde v katedrále i u rozhla-
sových a televizních přijímačů!
To, co se stalo před týdnem v Oslu
a na ostrově Utøya, námi otřáslo.
Zvykli jsme si téměř denně slýchat
o neštěstích a obětech na životech.
Ale tentokrát neudeřila přírodní
pohroma. Nedošlo k pochybení.
Dokonce to zlé nevstoupilo mezi
nás odněkud zvenčí, od lidí, na
které bychom mohli ukázat jako na
naše nepřátele. Nečekaně zaútočil
někdo, kdo vypadá jako ostatní.
Kdo se podivně pokřiveným způ-
sobem hlásí k hodnotám, které jsou
i nám drahé. Dokonce na sebe
v  podobě policejní uniformy bere
zdání někoho, komu bychom chtěli
důvěřovat. To je noční můra, zlo,
které nedává žádný smysl.
Podobně jako v přečteném podo-
benství o pleveli mezi pšenicí. Ani
tam zlo nepřichází zvenčí, ale roste
uprostřed dobrého pole. A podobně
neuspokojivě i na naše pobouření
působí hospodářova výzva: „Netr-

hejte plevel, protože při jeho trhání
byste vyrvali z kořenů i pšenici.“
Podobenství svou logiku má. Vý-
honky plevele, o kterém Ježíš mlu-
ví, totiž zpočátku nelze rozeznat od
výhonků pšenice. Moudrý hospo-
dář ovšem netrhá plevel ani ve
chvíli, kdy obojí vyroste. Poničil by
totiž i kořeny obilí. Květy zla
mohou vyrůst z jakékoli půdy. Kaž-
dá víra na sebe může obléci podo-
bu ideologie a fanatismu. Udělat si
zbraň je možné i z těch nejušlechti-
lejších myšlenek. To je naše bolestná
zkušenost. A přesto to není důvod
tyto hodnoty opustit. Právě nao-
pak. 
Jsme tu dnes proto, abychom spo-
lečně truchlili a vyjádřili svou sou-
náležitost s těmi, kdo se stali oběťmi
zla. Ale jsme tu také proto, aby-
chom hledali to dobré. Abychom
vzdali úctu norskému národu,
který si tváří v tvář nenávisti a kru-
tosti zachoval otevřenost, laskavost,
lidskost. A také důvěru, která byla
tak těžce zraněna.
Tyto hodnoty, které formují naše
lidství, jsou podobné zranitelnému

semínku. Něco velmi silného a ži-
votaplného, a zároveň velmi křeh-
kého. Jak píše apoštol, je to poklad,
který máme v hliněných nádobách.
A v  těch také musí zůstat, nemá-li
pozbýt své ceny. 
Odpovídat na zlo jeho zbraněmi –
násilím a nenávistí – znamená do-
přát mu vítězství. Zbraně jsou vždy
projevem strachu. Symbolem nor-
ského smutku se staly růže – zna-
mení lásky a přátelství, které jsou
podobně křehké. 
Dovolte mi proto na závěr ocitovat
jednu mladou ženu, která přežila
útok na ostrově Utøya. Z jejích slov
pro televizi CNN se můžeme učit,
co to znamená přemáhat zlo dob-
rem. Říká: "Jestliže jeden člověk
dokáže vyjádřit takovou nenávist,
představte si, kolik lásky jsme
schopni vyjádřit my všichni dohro-
mady! Násilí vede k dalšímu násilí.
Nenávist vede k větší nenávisti. My
budeme dál bojovat za naše ideály.
Za ty, kteří zemřeli.“
29.7.2011, 
katedrála sv. Víta, Václava a Vojtěcha
Texty: 2K 4,7-10; Mt 13,24-35

bez nároků ukázat, jak mělo vždy vypadat křesťanství. Je to svědectví
beze slov. V této oblasti má váhu jen láska a práce.
Se sociálním oddělením spolupracujeme i v oblasti pomoci uprchlí-
kům, kteří sem přicházejí hlavně z bývalého Sovětského svazu a často
mají Česko jako přestupní stanici. Někteří zde ale také zapouští koře-
ny. Mnohdy jsou to vzdělaní lidé, kteří potřebují pomoci, aby opět
našli cestu ke své původní profesi nebo měli možnost najít odpoví-
dající práci. Zde pomáháme tím, že přispíváme na jazykové kurzy,
rekvalifikační kurzy, nákup učebnic… Za ta léta jich už byla opravdu
hezká řádka.
Vypomáháme i našim, českým Židům, kteří se dostali do těžkých
životních situací. Nejvíce takových případů bylo po povodních. Jsou
ale i povodně zcela osobní. Díky tomu vzniklo mnoho úžasných, kva-
litních a trvalých přátelství.
Každý rok přispíváme finanční částkou na zalesňování Izraele pro-
střednictvím židovské organizace KKL (Keren Kayemet Leisrael).
Dle svých finančních možností podporujeme také WIZO (World In-
ternational Zionist Organization – Mezinárodní ženská sionistická
organizace) a Sdružení židovských vojáků a odbojářů. Tato organiza-
ce sdružuje bývalé odbojáře a vojáky z bojišť první a druhé světové
války.
V roce 2009 jsme vlastním nákladem vydali drobnou knihu vzpomí-
nek paní Markety Zádorové, členky PŽO přeživší holokaust – Ne-
zapomenutelné vzpomínky. 
Každý rok pořádáme v  Terezíně akci „AM ISRAEL CHAJ“ (Izrael
žije). Na toto místo špatné pověsti zveme různé osobnosti, abychom
právě zde, slovem i hudbou vyjádřili radost, že Pán Bůh svůj lid
zachoval.
Byli jsme iniciátory tak zvaných „Kajících bohoslužeb“, které se konají
v místech, kde před válkou byly dnes již zaniklé židovské obce. Už jich
proběhlo několik a každý rok se nějaká místní církev pro tuto akci roz-
hodne. Jsme rádi, že se tato myšlenka ujala a žije už vlastním životem.
Vždy se ale snažíme pomoci radou i přispěním do programu.
Existuje mnoho dalších činností, kde jsme se angažovali a asi bychom
mohli dělat ještě víc, jen nám brání naše omezené prostředky a málo
těch, kterým leží na srdci stejná touha po tomto druhu služby. Proto
zvu všechny, kteří by se k nám chtěli připojit, na naše pravidelné
schůzky. Setkáváme se každý poslední čtvrtek v měsíci v malé klu-
bovně církve Bratrské jednoty baptistů, Vinohradská 68, Praha 3 (sta-
nice Jiřího z Poděbrad) vždy v 17.00 hodin.
Roční členský příspěvek je 200,- Kč.
Korunový účet: 88057/0300

Marta Srbová

Jsme otřeseni událostmi v Norsku z pátku 22. července 2011. K pumo-
vému atentátu v Oslu a střelbě do mladých lidí na ostrově Utøya se
přiznal norský občan Anders Behring Breivik. Jeho vraždění si vyžá-
dalo téměř osm desítek mrtvých.
Nedokážeme pochopit, co může člověka vést k tak hrůzným činům.
Ani objasnění motivů útočníka neumlčí naši otázku „Proč?“.
Uvědomujeme si v  takových chvílích křehkost lidského života a
zdánlivost klidu a bezpečí, v nichž žijeme. Jako křesťané chceme ale
také vyjádřit znepokojení nad spojením extremismu s křesťanskými
symboly a vírou.
Křesťanskou vírou nelze v žádném případě obhajovat násilí a zabíjení.
Následovníci Ježíše Krista se nedělí na umírněné a radikální. „Učedník
nemůže být větší než jeho pán,“ říká Ježíš, který se vzdal veškeré moci
a vydal se do rukou svých nepřátel. Z křesťanského pohledu je osobní
přesvědčení o pravdě možné dosvědčovat jen službou a nasazením
vlastního života, nikoli obětováním života druhých. 
Boží vládu, kterou Ježíš svými slovy, životem i obětí zpřítomňoval,
nelze ztotožnit s žádnou ideologií či politickou orientací. Království
Boží není z tohoto světa, ale je mezi námi podle Ježíšových podoben-
ství přítomno jako vnějšně slabé semínko nebo „kvásek“, který se
prosazuje jen svou vnitřní silou. Kristovým „vojákem“ může být člo-
věk jen v síle lásky a pravdy, které se v Kristově vzkříšení prokázaly
jako silnější než zlo a smrt.
Pláčeme spolu s norským národem nad mrtvými a připojujeme se ke
všem projevům solidarity, přicházejícím z celého světa. Modlíme se
za uzdravení pro zraněné a posilu pro ty, kdo druhým pomáhají a
nesou odpovědnost za vyšetřování a zvládání následků událostí.
Přimlou-váme se rovněž za změnu smýšlení všech, kdo doufají v sílu
zbraní a násilí, s důvěrou, že Bůh nás volá ke smíření a životu v lásce
ke všem.

25. července 2011

Za duchovní Psychosociálního intervenčního týmu ČR
Karel Šimr

karel.simr@evangnet.cz, 
tel.: 739 244 774

Dokončení ze str. 1

Kázání na ekumenické bohoslužbě
za oběti teroru v Norsku

Ve třetím roce kralování judského
krále Jójakíma přitáhl babylonský
král Nebúkadnesar k Jeruzalému a
oblehl jej (Daniel 1,1).
Existuje církev-nevěsta a církev-
nevěstka. Ani církev-nevěsta, ani
církev-nevěstka ovšem není totož-
ná s žádnou konkrétní denominací,
jakkoli by si to mnozí přáli, ať už
pozitivně nebo negativně. Platí
ovšem, že jednotlivé denominace se
mohou v  určitých situacích blížit
jedné či druhé. Ve hře je ovšem
mnoho proměnných, z  nichž jed-
nou je čas.
Církev-nevěsta nikdy neobléhá cír-
kev-nevěstku. Církev-nevěstka však
mnohdy obléhá církev-nevěstu.
Jeruzalém nikdy neoblehne Baby-
lon, Babylon ale občas obléhá Je-
ruzalém. 
Církev-nevěsta rozumí svému Pá-
nu, který říká, že přišel, aby položil
svou duši jako výkupné za mnohé.
Církev-nevěsta nikdy nežádá smrt
druhých lidí a nikdy netvrdí, že na
světě bude dobře, až budou vyhu-
beni ti nebo oni (Židé, kacíři, kulaci,
komunisté, šíité, sunnité, jinověrci –
dosaďte si, koho chcete). Tvrdí to
ale církev-nevěstka.
Ti, kdo patří k  církvi-nevěstě, jsou
ochotni v krajním případě položit i
život. Učí se od svého Pána lásce
k nepřátelům. Učí se rovněž umírat
sami sobě. 
Zato církev-nevěstka si dříve nebo
později začne žádat krve. Nejlépe
krve nevinných.
O existenci nevěsty a nevěstky ale
vědí pouze ti křesťané, kteří prožili

osobní obrácení a kteří učinili osob-
ní zkušenost s  tím, co znamená
umírat sobě samotnému. Lidé stojí-
cí vně církve vidí pouze církev, a
církev-nevěstku a církev-nevěstu
nerozlišují. 
To, co udělal Anders Behring Brei-
vik, byl perfektní satanský tah. Do
nynějška totiž co se týče násilí
„vedli“ muslimové nad křesťany
999:1. Nyní si lidé, kteří netuší, co to
křesťanství je – a takových je v naší
zemi mírná většina – pomyslí: ti
křesťané nejsou o nic lepší než mus-
limové. A není proti tomu obrana. 
Zajímavé je, že pachatel masakru je
označován za fundamentalistické-
ho křesťana. Nu, stojí za zmínku, co
napsal na svém blogu:„Dnešní pro-
testantská církev je směšná. Du-
chovní pochodují v  džínách na
akcích podporujících Palestince a
jejich kostely vypadají jako zmenše-
ná obchodní střediska. Podporuji
nepřímou kolektivní konverzi pro-
testantských církví zpět ke katoli-
cismu.“ (Převzato z  The Christian
Post, článek psal Daniel Blake.)
Nejsem přítelem konspiračních teo-
rií a zejména v Norsku nepředpo-
kládám masivní manipulaci s fakty.
I v Norsku sice vítězí levicová a fe-
ministická ideologie, nicméně cír-
kev (včetně fundamentalistických
směrů) je tam podstatně silnější než
v  jiných skandinávských zemích či
v  řadě dalších evropských zemí.
Nepochybuji o tom, že církve se
vyjádří k tvrzení, že tento muž byl
křesťanem (do kterého sboru cho-
dil? Kde byl členem?). Ví se o něm,

že se nechal pokřtít v době dospívá-
ní; později se však od křesťanství
odvrátil.
Nicméně u nás bude tvrzení, že šlo
o fundamentalistického křesťana,
velice působivé.
Přesto se mi vtírá myšlenka: Neu-
soudil někdo v Evropě, že už je na
čase evangelikálním křesťanům de-
finitivně zakroutit krkem? To by
vysvětlovalo šíření lživého tvrzení,
že jde o fundamentalistického křes-
ťana.  
Jaký je ale náš postoj? Co vyčítáme
muslimským teroristům? To, že pro
ně lidský život nemá žádnou cenu.
To, že jsou lidé popravováni bez
soudu a bez zábran. Anders Beh-
ring Breivik nemůže bojovat proti
islámskému nebezpečí stejnými
zbraněmi. Pokud někdo bojuje stej-
nými zbraněmi, pak není za co bo-
jovat, protože pak by Západní spo-
lečnost skutečně nebyla lepší než
islámská. Pokud chtěl skutečně bo-
jovat proti islámskému nebezpečí,
pak udělal pravý opak toho, co dlat
měl. 
Jeho čin přispěl k dalšímu zmatení.
Jelikož síla internetu stále roste a na
internet lze umístit cokoli – a kdeco
se na něm také dá najít, aniž máte
možnost ověřit si, co jaké míry je to
věrohodné – dostáváme se „zpátky
na čtverec A1“, totiž do situace, kdy
můžete věřit jen lidem, které sami
osobně znáte. 
Co to znamená pro nás křesťany?
Že musíme být především věro-
hodní, že nesmíme šířit falešné
informace a že je třeba vydávat svě-
dectví pravdě, přestože je to stále
těžší. 

Dan Drápal 
24. července 2011

P. S. Znění výňatku z Breivikova
blogu v angličtině:
"Today's Protestant church is a joke.
Priests in jeans who march for Pales-
tine and churches that look like mini-
malist shopping centres. I am a suppor-
ter of an indirect collective conversion
of the Protestant church back to the
Catholic."

Duchovní význam norského masakru

Jak lze odpustky získat? Příklad:
„Věřící, jenž navštíví hřbitov a zbož-
ně se pomodlí za duše v očistci, zís-
kává následující odpustky: od 1. do
8. listopadu plnomocné; ostatní dny
v  roce částečné.“ Jiné možnosti:
zbožná návštěva Basiliky sv. Petra
v  Římě, zbožné přijetí papežského
požehnání „Urbi et orbi“ (i prostřed-

nictvím televize), půlhodinové rozjí-
mavé čtení Písma atd.
Co mi dala četba karmelitánské bro-
žurky? Lidsky a psychologicky o
něco lépe chápu lidi, kteří v touze po
hmatatelné jistotě konvertují ke
katolictví. A jsem o něco více vděčný
za to, že jsem evangelík.

Pavel Říčan

Po ekumenickém chodníku
Dokončení ze str. 1

Nová podoba vztahu mezi
křesťany a Židy

Vyjádření solidarity 
a křesťanského postoje 
k atentátům v Norsku



Zpochybnění oprávněnosti počtu
27 křížů na dlažbě v místě popra-
viště z  21.  6.  1621 na Staroměst-
ském náměstí v  Praze vyžaduje
tuto zpřesňující informaci:
27 křížů má být stále aktuální při-
pomínkou hrozného „divadla“
(„theatru“), které mělo být odstra-
šujícím příkladem pro vlastní
zemi i pro zahraničí. Kříže se nalé-
zají na místě tehdejšího popravčí-
ho lešení a je jich správně 27, pro-
tože dosvědčují počet těch odsou-
zených představitelů stavovského
odboje (ne "pánů", jak stále znovu
chybně i v médiích zaznívá, proto-
že šlo o tři stavy, tj. panský, rytíř-
ský a městský), kteří zde byli po-
praveni (většinou, ale ne všichni,
jak bylo také v médiích chybně
opakováno) stětím, ale i oběšením
v  bezprostřední blízkosti popra-
viště, odkud tam byli odváděni.
19.  června 1621 bylo odsouzeno
k trestu smrti 28 osob (z původně
43 obžalovaných a při vynesení

rozsudku přítomných), jeden
z nich, Jan Theodor Sixt z Otters-
dorfu, byl však omilostněn přímo
na popravčím lešení, když už na
něm měla být exekuce provedena.
Je tedy zřejmé, že 28. kříž, který by
označoval tuto osobu, nepatří na
místo popraviště.
Pokud jde o Martina Fruweina 
z Podolí, skutečně byl vyšetřován
s  ostatními obžalovanými a měl
být 7.  června 1621 vyslýchán na
mučidlech. Podařilo se mu však
spáchat sebevraždu skokem z Bílé
věže Pražského hradu. 9.  června
byla jeho mrtvola převezena na
Bílou horu, kde byla rozčtvrcena a
části jeho těla vystaveny u silnice
na bělohorské pláni a při silnicích
před branami města na dalších
třech světových stranách; hlava
Martina Fruweina byla přibita na
šibenici na Koňském trhu (dnešní
Václavské náměstí).
Vzhledem k  tomu, že Fruwein
svůj život dokonal dříve, než byl

vyhlášen oficiální rozsudek (19.
června), a nezemřel tedy na popra-
višti Staroměstského náměstí 21.
června, a ani posmrtná exekuce
nebyla provedena na Staroměst-
ském náměstí, kříž připomínající
tuto osobnost nelze přidat k  27
křížům na dlažbě Staroměstského
náměstí. Naopak by bylo velice
správné umístit na zeď staroměst-
ské radnice pamětní desku připo-
mínající jeho osud.

Bližší informace lze najít např. 
v monografii:

PETRÁŇ, Josef. Staroměstská exe-
kuce. Praha  : Rodiče s. r. o., 2004.
318 s.
ISBN 80-86695-44-1.

V Telči 7. července 2011
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27 křížů v místě popraviště 
na Staroměstském náměstí v Praze

Koutek písmáka

Zpěvy a modlitby z Taizé
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Liturgické mezidobí 2
Zpěv: Ubi caritas

hudba: J. Berthier

Žalm 116
Hospodina miluji; on slyší

můj hlas, moje prosby,
sklonil ke mně ucho.

Po všechny své dny chci k němu volat.
Nacházím jen soužení a strasti.

Vzývám však Hospodinovo jméno:
Hospodine, prosím, zachraň mi život!

Hospodin je milostivý, spravedlivý,
náš Bůh se slitovává.

Hospodin je ochránce nezkušených:
byl jsem vyčerpán, a dopřál mi zvítězit.

Můžeš opět odpočinout, moje duše,
neboť Hospodin se tě zastal.

Ty jsi mě zachránil od smrti,
mé  oči od slz, nohy od zvrtnutí.

Před Hospodinem stále chodit smím
na zemi mezi živými!

Uvěřil jsem, proto mluvím,
i když mě svíral hrozný žal.

Jak se mám odvděčit Hospodinu,
že se mne tolikrát zastal?

Zvednu kalich spásy
a budu vzývat Hospodinovo jméno.

Svoje sliby Hospodinu splním
před veškerým jeho lidem.

Velkou cenu má v Hospodinových očích
oddanost jeho věrných až k smrti.

Hospodine, prosím, já jsem tvůj služebník.
Ty jsi mi rozvázal pouta.

Tobě přinesu oběť vděčnosti
a budu vzývat Hospodinovo jméno.

Svoje sliby Hospodinu splním
před veškerým jeho lidem

v nádvořích Hospodinova domu,
uprostřed tebe, Jeruzaléme.
Haleluja!

Čtení: Jr 1,4-8; L 15,11-24

Píseň

Ticho

Prosby:
Prosme Pána, aby se křesťané vždy snažili jít druhým vstříc a stali se
kvasem smíření v lidské rodině.
Prosme Pána za všechny věřící a za ty, kdo v církvi konají službu. Dej,
aby byli věrnými svědky evangelia.
Prosme Pána za spravedlivé rozdělení pozemských darů mezi všechny
lidi.
Prosme Pána za všechny národy země, aby žily v míru a vzájemném
porozumění.
Prosme Pána za oběti válek a násilí.
Prosme za ty, kdo jsou pronásledováni  pro Kristovo jméno  a za všech-
ny, kdo hledají spravedlnost.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši, lásko nad všechnu lásku, tys byl se mnou vždycky, a já jsem na to
zapomínal. Tys byl v srdci mého srdce a já jsem tě hledal jinde. Když
jsem byl od tebe daleko, tys na mne čekal. A nyní se odvažuji ti říci: ty,
zmrtvýchvstalý Kriste, jsi mým životem.
Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který nám dáváš na ruku prsten
marnotratného syna – znamení odpuštění.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 

e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

Začátek každé okurkové sezony je
v Česku každoročně doplňován ka-
loricky velmi vydatným dresinkem
- Mezinárodním filmovým festiva-
lem v Karlových Varech. Letos již
po čtyřicáté šesté. 
Dnešní člověk si vytváří obraz o
dění ve světě více na zprávách a
zprostředkovaných informacích než
na základě vlastní zkušenosti. Díky
médiím sledujeme celý svět, zatím-
co nemusíme opustit svou židli u
domácího počítače. 
Nemusíme, nemůžeme a zjevně
ani nechceme být u všeho. Celkem
snadno a rychle si můžeme udělat
dosti přesný obrázek třeba o tom,
že Muammar Kaddáfí je velmi
krvavý klaun. Nebo v ranním
vysílání z českých hor ihned spo-
lehlivě a objektivně zjistíme, že 
v Orlických horách je po ránu
mlha. Bolest a zranění druhých si
dovedeme snadno představit 
z vlastních zranění a bolestí. Mlhu
a chlad si také nemusíme složitě
představovat a těžko uděláme
chybu v úsudku o momentálním
počasí.

Větší problém je ovšem zpravodaj-
ství ze světa kultury. Tam si mno-
hem snadněji uděláme zkreslený
obrázek o skutečnosti. Zvláště když
se píše a vysílá o filmovém festiva-
lu a dozvídáme o všem možném i
nemožném okolo, aniž bychom
viděli jeden jediný film! 
Zprávy z festivalu jsou zaměřeny
na večírky, nekončící párty, módní
přehlídky a celebrity. Alespoň na
mě to tak vždy působilo. 
Vzpomínám, jak kdysi kdosi detail-
ně analyzoval, jakým stylem vystu-
puje Sharon Stone z automobilu.
Nebo že Jude Law zpíval někde 
v baru karaoke. 
Letos byla pro změnu jednou 
z hlavních akcí, ne-li vrcholem,
módní přehlídka českých herců
předvádějících šaty Johna Malko-
viche. 
Ze všech podobných zpráv se mi
dělá mírně nevolno a hůře se mi
dýchá. Proto jsem si léta vytvářel
vůči filmovému festivalu podvě-
domou i vědomou averzi. A nejen
vůči festivalu, ale přeneseně i vůči
promítaným filmům. Což může 

z Nazareta (a Karlových Varů) vze-
jít něco dobrého?
K velkému svému překvapení
jsem zjistil, že jsem si vypěstoval
solidní předsudek. Předsudek je
podle definice profesora Kohout-
ka "předpojatost, nepříznivý po-
stoj k jevu, předmětu, k činnosti, 
k člověku, který se obtížně mění
pod vlivem adekvátní opačné in-
formace". Musím přiznat, že jen
opačná informace by mou předpo-
jatost nevyvrátila. Filmový festival
je totiž skutečně jednou párty,
vyčerpávajícím desetidenním mum-
rajem. Ovšem není to jen a pouze
mejdan. Jsou to přece jen hlavně a
především filmy, a to mimořádně
dobré filmy. Byl by mi stačil jeden
dobrý film, abych si opravil svůj
názor. Já ovšem viděl takových
dobrých filmů pětadvacet. A dal-
ších pětadvacet dobrých filmů
jsem zhlédnout nestihl. 
"Co může z Nazareta vzejít dobré-
ho?" Filip opáčil: "Pojď a přesvědč
se!" Příští rok v Karlových Varech!

Petr Špirko 

Filmový festival a předsudky

Předem malou vzpomínku Na počátku padesátých let
minulého století jsem nastoupil jako nováček na vojnu. Při
politickém školení nám velitel položil otázku, jestli víme,
která kniha je na světě nejrozšířenější. Nikdo se nepřihlásil,
takže jsem zvednul ruku jediný. Řekl jsem přede všemi, že
nejrozšířenější knihou na světě je Bible. Mladičký velitel se
tvářil jako marxista a jeho bůh byl Stalin. Protože jsem
neřekl, že nejrozšířenější knihou na světě je Marxův
„Kapitál“, začal doslova vzteky prskat. A během vojny se
mi za to přiměřeně marxisticky odměnil. Dnes to zní jako
vtip. 
V  posledních letech se nových překladů Bible nejen ve
světě, ale i u nás objevilo tolik, že není pro mne snadné se
v nich orientovat. Každý z těch překladů má své zjistitelné
původce i vydavatele. A je možné si jej koupit, vzít ho do
ruky a zalistovat v něm. Chtěl bych upozornit na překlad,
jehož ideové účinky můžeme sice konstatovat, ale nemůže-
me v něm listovat, neznáme jméno jeho původce, neměl zji-
stitelného vydavatele. Je to tajný překlad Bible. Ten překlad
dokonce v  originále nemá ani tištěný text, tvoří ho jen
slovo. 
V roce 1860 žilo v jižních státech Ameriky pět a půl mili-
onu bílých křesťanů, kteří vlastnili víc než tři a půl milio-
nu černých otroků na práci. (Zdroj RESPEKT č. 29)

Předpokladem pro zachování otrocké pracovní síly bylo, že
nesměli umět číst. Bílí křesťané dokonce ani neměli zájem,
aby se z jejich otroků stali souvěrci. Černí otroci byli
záměrně udržováni v negramotnosti. Evangelium si i přes
tento handicap našlo k  černým negramotným otrokům
cestu přes tajný překlad Bible. 
Otrokáři měli své oblíbené otroky, kterým dovolili, aby je
doprovázeli při jejich účasti na bohoslužbách v kostelích a
modlitebnách. Ani tito otroci neuměli číst, ale měli nezka-
ženou vynikající paměť. Při bohoslužbách naslouchali
pozorně hlasitému čtení z Bible. Naslouchali příběhům o
tom, že všichni lidé měli za prarodiče Adama a Evu, že Bůh
Bible vysvobodil Židy z otroctví. Že Bůh přeje život ve svo-
bodě všem lidem. 
Nevěděli, že naslouchají věčnému evangeliu o království
svobody (L 4,18). Ty příběhy však překypovaly nadějí, bez
níž by žádný člověk nebyl člověkem. To, co slyšeli, neumě-
li zapsat do knihy, ale stejně jako Ježíšovi posluchači v prv-
ním století si to hluboce vtiskli do svých pamětí. Tyto sly-
šené příběhy tak autenticky vystihovaly jejich vlastní
životní úděl, že posluchač, který je slyšel poprvé, měl neu-
kojitelnou potřebu ten příběh převyprávět dalším a dalším,
kteří s ním sdíleli stejný osud. Přetlumočili si to srozumi-

Tajný překlad Bible

Dokončení na str. 4



Celý evangelikální svět truchlí nad
ztrátou jednoho z vůdčích křesťan-
ských myslitelů 20. století. Reverend
Dr. John Stott zemřel ve středu 
22. července v 15.15 h ve svém
domově v St. Barnabas College. De-
vadesátiletý kazatel odešel pokojně,
obklopen svými přáteli při společ-
né četbě Písma a poslechu vážné
hudby.
John Stott byl jedním z průkopníků
evangelikálního hnutí a jedním 
z hlavních autorů Lausannského
závazku z roku 1974. Je autorem
více než 40 knih.
Jiří Unger, tajemník ČEA, k osobě
Johna Stotta řekl: „ John Stott byl
neobyčejný člověk i myslitel, který
ovlivnil generace křesťanských ve-
doucích ve Velké Británii i ve světě a
jehož vliv bude pokračovat i po jeho
smrti. Jeho knihy i kázání nejen
mnoho lidí přitáhlo ke Kristu, ale
bylo formativní i pro směřování a
dobré základy jejich křesťanské víry
a myšlení. I když je to pro nás ztráta,
„Uncle John“ doběhl svůj běh a nyní

vstoupil do radosti Boha Otce, které-
ho nade vše miloval.“
Dr. Stott byl také blízkým přítelem
evangelisty Billy Grahama, který ho
kdysi popsal jako „nejrespektova-
nějšího kazatele dnešního světa“. 
V reakci na jeho úmrtí dr. Graham
řekl: „Evangelikální svět ztratil jed-
noho ze svých nejvýznamnějších
mluvčích a já jsem přišel o jednoho

ze svých nejbližších přátel a rádců.
Těším se, až se znovu shledáme 
v nebi.“
Dr. Stott byl velkým přítelem Evan-
gelikální aliance ve světě. Byl jedním
z autorů preambule konstituce Svě-
tové EA z roku 1951, která definovala
její teologický rámec a poslání. Svou
stopu zanechal i v České republice,
když dal v roce 1988 podnět ke vniku
České evangelikální aliance.
Pro další informace kontaktujte:
kancelář České evangelikální aliance
Mobil: 777 842 000, e-mail: info@ea.cz

Česká evangelikální aliance

ČEA byla založena v roce 1991 a sdru-
žuje 8 protestantských církví (přibližně
35 000 lidí), 40 křesťanských nezisko-
vých a charitativních organizací, velký
počet místních sborů a jednotlivců z dal-
ších denominací v ČR. ČEA je členem
Světové evangelikální aliance, která 
v současnosti celosvětově zahrnuje více
než 200 milionů lidí ve 120 národních
aliancích. Více informací je dispozici na
stránkách www.ea.cz

Zemřel John Stott

Misijní odbor Kostnické jednoty
zve zájemce o pastorační službu na
již desátý seminář křesťanské psy-
chiatrie a pastorace. 

Letošní námět je
"Od stresu ku pokoji".

Slouží psychoterapeutky Heidy
Schenker a Anita Zürrer
Semináře se mohou zúčastnit i ti,
kteří sami potřebují pomoc. Obě
terapeutky během semináře rády
poskytnou rozhovory.
Seminář se koná od 31. srpna do 
3. září v  Litoměřicích, kde nám
poskytuje skvělé zázemí křesťanské
středisko Bethel a sbor BJB.
Přihlášky na bethel@email.cz 

Informace: Ludmila Hallerová
hallerova@volny.cz 

tel.: 242 428 814; mobil: 774 572 671

SENIORÁT LIBERECKý

Českobratrská církev evangelická

ČESKÁ LÍPA – Ne 9 h
Chelčického 1012, f. Tomáš Mencl

JABLONEC NAD NISOU – Ne 9.30 h
Pod Baštou 10, f. Tomáš Matějovský

JILEMNICE – Ne 10 h
Jungmannova 268, f. Martin Horák

KŘÍŽLICE – Ne 8.45 h
Křížlice č. 127, Jilemnice, f. Gabriela
Horáková

LIBEREC – Ne 9 h
Masarykova 454/22, f. Filip Susa

LIBŠTÁT – Ne 9 h
Libštát č. 83, f. Martin Horák

NOVÉ MěSTO POD SMRKEM – Ne 10 h
Blahoslavova 325, f. Adam Balcar

RUMBURK – Ne 10.30 h, c. 15 h pro
rodiny s dětmi
Krásnolipská 540/22, f. Filip Šimo-
novský, f. Constance Šimonovská

VARNSDORF – Ne 8.45 h
Tyršova 1246/7, f. Filip Šimonovský

Církev bratrská

LIBEREC – Ne 10 h
Puchmajerova 359/4, k. Pavel
Urban

JABLONEC NAD NISOU – Ne 9.30 h
Smetanova 29, k. Patrik Horváth

JILEMNICE – Ne 9 h
Valdštejnská 267, k. Luděk Petrilák

NOVÉ MěSTO POD SMRKEM – Ne 10 h
Havlíčkova 787, k. David Bulušek

Bratrská jednota baptistů

BRNIŠTě – Ne 14 h
OÁZA Brniště 13, k. Miloš Matys, 
k. Martina Matysová

CVIKOV – Ne 9.30 h
Československé armády, k. Karel
Kuc

JABLONEC NAD NISOU – Ne 9.30 h
Máchova 39b

LIBEREC – Ne 10 h
Malé nám. 295/7, k. Blahoslav
Fajmon

RUMBURK - SV. HELENA – Ne 10 h
Sv. Elena 156, k. Václav Peh

Nové knihy

Bohoslužby

Pozvánky

Inzerce
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ANDRÉ GLUCKSMANN: 
ROZPRAVA O NENÁVISTI

Z francouzského originálu Discours
de la Haine (Plon, 2004), Tunis, Le
Caire, Jerusalem: une lecon pour le
monde entier (2011) a Israel (2007)
přeložila Helena Beguivinová.
1.vydání, edice Kairos sv. 7, 280
stran, 240 Kč, v Kalichu zaváděcí
cena 168 Kč (do konce srpna 2011).

Pro francouzského filosofa A. Glucks-
manna není fenomén nenávisti pouhou
metaforou sociálního jednání. Nenávist
nelze sociologicky či kulturně „odvy-
světlit“, protože je faktem psychologic-
kým a antropologickým, základním
atributem člověka, který lze kdykoli ak-
tivovat. V knize Rozprava o nenávisti
Glucksmann vysvětluje, že příčina ne-
návisti nespočívá v nenáviděném ob-
jektu, ale v tom, kdo nenávidí. Glucks-
mann rozebírá tři formy trvající nená-
visti: antisemitismus, antiamerikanis-
mus a nenávist k ženám, a sleduje, co
mají tyto projevy společného.

André Glucksmann 
(nar. 17. 6. 1947)
Francouzský filosof a politolog, řadí
se mezi tzv. Nové filosofy. Začínal
jako asistent Raymonda Arona na
pařížské Sorbonně, nejprve zastával
radikálně levicové pozice, které v
průběhu sedmdesátých let 20. stole-
tí opustil a stal se kritikem totalita-
rismu a post-totalitarismu. Vystu-
poval proti komunistickým reži-
mům ve východní Evropě. Desítky
let se aktivně zajímá o disidentská
hnutí a aktivně podporuje umlčo-
vané po celém světě. Účastnil se
konference Forum 2000, patří mezi
signatáře tzv. Pražské deklarace 
z roku 2008.
Mezi jeho díla patří: Rozprava o válce
(1967), Mistři myslitelé (1977), Dosto-
jevskij na Manhattanu (2002), Západ
proti Západu (2003), Rozprava o nená-
visti (2004) či autobiografie Dětský
vztek (2006).

Český čtenář zná jeho texty z časo-
pisu Respekt. Rozprava o nenávisti
je Glucksmannovým prvním dílem
přeloženým do češtiny. Toto vydání
autor dedikoval své matce a doplnil
o své dva nové texty, v knize zařa-
zené na místo úvodu a doslovu.

http://www.ekalich.cz

VýZNAMNý BRITSKý KAZATEL, Z JEHOŽ PODNěTU BYLA V ČR ZALOŽENA ČESKÁ EVANGELIKÁLNÍ ALIANCE

Říká se, že stará Jednota bratrská
kladla důraz na evangelia, zatímco
Lutherova německá reformace spí-
še na epištoly.Tento rozdíl našel
opět svůj výraz v preferování sbo-
rové kázně, chudoby církve a přís-
nosti mravů u Jednoty, u Luthera
pak v učení o dvou říších a v hesle
"sola fide" (pouhou věrou). Chce-
me-li, aby na nás bylo pohlíženo
jako na ty, kdo ctí odkaz Jednoty,
pak se musíme i my orientovat 
v první řadě na evangeliích. Ta
ovšem nehovoří pouze do našeho
individuálního života, nýbrž mají
přímý vztah také k životu celé spo-

lečnosti, což konkrétně znamená i 
k politice v širším slova smyslu, 
k politice jako starosti o veřejné
blaho.
Co v současnosti hýbe celými náro-
dy a kontinenty, to jsou obrovské
sociální rozdíly a dluhy států i jed-
notlivců. Ale promlouvají evangelia
do těchto dnešních konkrétních
poměrů? Jsou takoví, kdo soudí, že
Ježíše se tady ptát nelze, neboť ne-
bylo jeho posláním mluvit do uspo-
řádání věcí veřejných, jiní však,
např. americký menonitský teolog
John Howard Yoder (1923 - 1993) ve
své knize "Ježíšova politika", jsou

toho názoru, že hledat radu u Ježíše
a řídit se podle ní je pro křesťana
legitimní, ba že je to vlastně křesťa-
novou povinností.
Nuže učiňme tak a obraťme svou
pozornost ke dvěma evangelijním
perikopám: k Ježíšově setkání s bo-
hatým mládencem (Mt 19,16-26) a 
k podobenství o veliké večeři (L 14,
16-24). Obojí je dostatečně známo,
takže převyprávění není zapotřebí.
Vyústění příběhu o bohatém mlá-
denci je pro nás zdrcující. Jsme
všichni více či méně bohatí, takže
vstup do království nebeského má-
me velice ztížen. Ten velbloud a to
ucho jehly nás straší. Naštěstí není
vše ztraceno, protože je tu podo-
benství o veliké večeři, kdy hostite-
li odřekli pozvaní hosté, a tak donu-
til vejít do hodovního sálu kolem-
jdoucí. "Přinuť vjíti, ať se naplní
dům můj," tak to hostitel řekl. Je tu
totiž možnost i jiného než tradiční-
ho výkladu tohoto podobenství.
Budeme muset být přinuceni vejít
do večeřadla Páně. V důsledku za-
vedení progresivní daně zaslouží se
ti bohatší větším procentem svých
statků, ve srovnání s těmi méně
bohatými, o to, aby ti chudí nebyli
ještě chudší. Tím poneseme jedni
druhých břemena a naplníme zá-
kon Kristův. Platí to v rámci jedno-
ho státu, ale platí to i celosvětově.
Jsou státy bohaté a státy chudé,
naše solidarita musí být tudíž glo-
bální. Už jenom naše snaha nechat
se "přinutit vjíti" by mohla vést k to-
mu, že bychom se i skrze ucho jehly
provlekli do království nebeského.
Vzdát se úplně všeho, to nedokáže-
me, ale určitě bude na posledním
soudě oceněno, že jsme se vzdali
alespoň něčeho. Tam nám nepomů-
že ohánět se různými neoliberální-
mi ekonomickými teoriemi, proč
uskrovňování nemá smysl a proč je
makroekonomicky výhodnější, aby
se rozevíraly nůžky mezi bohat-
stvím a chudobou.
Takže soudím, že ptát se Ježíše, co

bychom měli dělat, se vyplatí i
dnes.

Jaroslav Kraus
Mariánské Lázně

Zeptáme se Ježíše?

telně svou vlastní mluvou, jako svou
autentickou životní zkušenost. Převy-
právění z jedné paměti do druhé bylo
stejně vlivné jako opisování. 
Těch převyprávění bylo tolik a opako-
vala se tak často, až časem tímto způso-
bem vznikl v kolektivní paměti černých
posluchačů celý utajený překlad Bible.
Mluvené slovo se lépe pamatovalo,
když je vyprávějící podřídili svému
vrozeném smyslu pro rytmus a hudeb-
ní výraz. Vložený rytmus pomohl zafi-
xovat slovo tak, až získalo podobu ustá-
leného kánonu. Takže až uslyšíte někde
zpívat černošský spirituál, vzpomeňte
si, že slyšíte jednu kapitolu z utajeného
překladu Bible. „To utajené je nejvíc
otevřené a přístupné,“ - abych použil
větu z textu o Božím království od fará-
ře Sváti Karáska.
Stále víc a stále častěji se posluchači
shromažďovali, aby dychtivě naslou-
chali, co vypráví o naději privilegovaný
otrok. Stalo se něco nevídaného. Zcela
zákonitě se ustálily komunity negra-
motných posluchačů, kterým kázal
negramotný kazatel Dovedete si něco
takového vůbec představit? Tajný pře-
klad Bible, mluvené evangelium ne-
ztratilo nic ze své síly. Otrokům od-
halilo, že mohou z otroctví odejít stejně
jako židé. Že nejsou podřadnými by-
tostmi, ale plnohodnotnými lidmi.
V tajném překladu Bible nalezli inspi-

raci ke svému vzdoru anonymní otroci
prchající za svobodou a stejně tak i
legendami opředený John Brown. Tajný
překlad Bible dal světu i Martina
Luthera Kinga. 
Na počátku minulého století jakýsi
muž jménem Bradford, o němž kromě
sběratelského jména víc nevím, se roz-
hodl seznámit se s vyhlášenými černý-
mi pamětníky a nechával si od nich pře-
vyprávět celé kapitoly utajené Bible.
Jeho přičiněním jejich vyprávění dostá-
valo poprvé písemnou podobu. Lidový
jazyk příliš neupravoval a tištěné vy-
právění uspořádal jako antologii. Ještě
za první republiky to bylo v českém pře-
kladu vydáno jako knížka s  názvem
ČERNOŠSKEJ PÁN BŮH A PÁNI
IZRAELITI. Když to někdy čtu, připo-
mínám si Ježíšovo doporučení „buďte
jako děti“. Je to dětinsky úsměvné
čtení, ale i toto dětinské čtení je o Ježí-
šově evangeliu o svobodném království.
Je to dojemné, jakou podobu na sebe
někdy evangelium bere. I v této podobě
utvářelo pozoruhodnou kulturu ame-
rických černochů. A to nebylo málo.
Podruhé to vydali komunisti jako svého
pomocníka ke zesměšnění křesťanství.
Až to budete číst, usmívejte se, ale ne-
zesměšňujte. A běžte si poslechnout
nádherné spirituály, které vůbec nejsou
směšné.

Miroslav Šlechta

Pardubice

Tajný překlad Bible
Dokončení ze str. 3



V posledních desetiletích se
v  křesťanství slovo dialog
objevuje daleko více, než
tomu bylo dříve. Dokumen-
ty o misii a evangelizaci se
bez tohoto slova neobejdou
a mezináboženský dialog
bývá důležitým tématem
mnoha konferencí a církev-
ních diskusí. Co je příčinou
rostoucího důrazu na dia-
log křesťanů s  lidmi jiných
věr a náboženských pře-
svědčení?
Není pochyb o tom, že jed-

nou z příčin je globalizace, která nás všechny vystavuje těsné-
mu kontaktu s  jinými náboženstvími a civilizačními okruhy.
Jestliže dříve pro nás některé kultury a náboženství byly před-
mětem teoretického studia, zajímavým námětem filmů a zpráv
ze vzdálených zemí, potom dnes je situace jiná. Téměř denně
slyšíme zprávy o rasismu, xenofobii, levicovém či pravicovém
extremismu, střetu kultur, terorismu. Evropská unie se potýká
s  přívalem přistěhovalců jiných náboženství, kteří se stávají
našimi sousedy, spolužáky našich dětí a spolupracovníky
v různých zaměstnáních. Dosud jsme byli zvyklí na nábožen-
ství sekulárního ateismu, ale nyní křesťané plavou ve vlnách
náboženského pluralismu, a jak se zdá, tak mnohá okolní nábo-
ženství prožívají svoji renesanci a budí pozornost dosud nábo-
žensky indiferentních Evropanů.
Přes uvedenou skutečnost věřím, že nový zájem křesťanů o
mezináboženský dialog je spojen i s  novým pochopením

Božího charakteru a Božího jednání v dějinách spásy. Pán Bůh
se od samotného počátku zjevuje jako Bůh dialogu. Již v ráji
zaznívá otázka: „Adame, kde jsi?“ Bůh se dále snižuje na lid-
skou rovinu a vede dialog s patriarchy, soudci, proroky, králi i
obyčejnými lidmi. Kniha Job obsahuje celou řadu příkladů dia-
logu. Např. Bůh se Joba ptá: „Nuže, opásej si bedra jako muž, budu
se tě ptát a poučíš mě. Kde jsi byl, když jsem zakládal zemi?“ (Jb 38,3-
4a) Bůh nepřichází jako despota a tyran. Je fascinující sledovat,
že Boží kondescendence (sestoupení) se projevuje také ve způ-
sobu komunikace s  člověkem. Sestupující Bůh vede s lid-mi
dialog. To pokračuje v inkarnaci, kdy Boží Syn znovu a zno-vu
otvírá dialog, naslouchá, ptá se a odpovídá. Kolik Ježíšo-vých
podobenství končí otázkou k dialogu? Např. L 10,36: „Kdo z těch
tří, myslíš, byl bližním tomu, který upadl mezi lupiče?“
Co je to vlastně dialog? Anglikánský kongres shrnul: „Dialog
je konverzací, ve které se každá strana s vážností přibližuje 
k předmětu rozhovoru a zároveň k druhé osobě s přáním
naslouchat a dozvědět se a právě tak hovořit a informovat.“
Zvěstovat evangelium bez dialogu může být lidskou arogancí.
Apoštolská misie používala dialog. Lukáš - autor evangelia a
Skutků apoštolských - často používá sloveso dialegomai k po-
psání určitého aspektu evangelizace, zvláště během zachycení
druhé a třetí misijní cesty apoštola Pavla. Nápadně často se
v Písmu objevuje důraz na komunikaci formou rozhovoru či
veřejné disputace. Zvěstování evangelia bylo doprovázeno ná-
sledným rozhovorem, diskusí, dokonce hádáním. Jak nejlépe
přeložit text o Pavlově působení v soluňské synagoze? Pavel
tam po tři týdny dokazoval a přesvědčoval Židy z Písma a
potvrzoval, že bylo nutné, aby Kristus trpěl a vstal z mrtvých
(Sk 17,1-4). V Korintu Pavel vedl dialog v synagoze každý sabat
a přesvědčoval Židy i Řeky (Sk 18,4). V Efezu vstoupil nejprve

do synagogy a po tři měsíce směle rozmlouval s lidmi a pře-
svědčoval je o Božím království a potom s některými přešel do
Tyranovy školy a tam dva roky přednášel (Sk 19,8-10; srov.
18,19). Těžko si vůbec představit, že by po jeho prezentaci evan-
gelia nenásledoval dialog. 
Jsem přesvědčen, že dialog je nepostradatelným nástrojem poc-
tivé komunikace, která respektuje lidskou důstojnost a svobo-
du. Ano, mohu zvěstovat, svědčit, kázat, přednášet, ale nesmím
se vyhnout dialogu, který je výrazem respektu ve vztahu k dru-
hým. John Stott podtrhuje a prakticky dokládá, že dialog je
výrazem naší autenticity, pokory, integrity a citlivého naslou-
chání. I dobré biblické kázání má být výrazem dialogu s myslí
posluchačů.
Pokud jsme někdy zvěstovali, svědčili a nedali místo k naslou-
chání, otázkám, k  rozhovoru, potom jsme patrně byli příliš
pyšní a arogantní. Dnešní doba nám dramaticky připomíná to,
co je v Písmu obsaženo již dávno a na co církev v  různých
obdobích zapomínala. Mezináboženský dialog je pak nejen
výrazem naší úcty k  lidem jiné víry, ale je také příležitostí
nacházet mezery ve svém přesvědčení a učit se srozumitelněji
komunikovat to, co věříme. 
Schopnost vést dialog je dnes společensky silně pozitivní emo-
cionální vlastnost. Kdo není schopný dialogu, sám se izoluje.
Dialog se stal centrálním pojmem mezináboženských kontaktů,
politické kultury, pracovních vztahů, ale i rodinného soužití.
Schopnost vést dialog je fundamentální normou naší postmo-
derní komunikační kultury. 
Nakonec tento princip byl už stanoven dávno v knize Přísloví
18,13: „Odpoví-li kdo dřív, než vyslechl, toť pošetilost a hanba pro
něj.“

Pavel Černý
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K MEZINÁBOŽENSKÉMU DIALOGU
Nepostradatelnost mezináboženského dialogu

* Moderoval jsi na na konci ledna 2011 setkání „Dialog židů,

křesťanů a muslimů“, které připravila Ekumenická rada círk-

ví a které se konalo ve velké posluchárně Evangelické fakul-

ty. O této akci jsme také přinesli v našem týdeníku zprávu

(4/2011). Tak jsem se dozvěděl, že při ERC působí komise,

která tuto panelovou diskusi připravila…

Mohl bys nám přiblížit, jak dlouho tato komise pracuje, kdo

ji tvoří, jaká jsou její východiska, cíle, výstupy?

Komise pro mezináboženský dialog při ERC existuje již řadu
let. Aktivní je asi poslední dva roky. Setkávání komise se
účastní zástupci různých křesťanských církví (především
členů ERC, ale také katolíci), židovské a muslimské nábožen-
ské obce. Při setkávání se věnujeme jednak vnitřnímu dialogu
mezi křesťany – tj. vyjasňování si, jaký mají různé členské círk-
ve ERC vztah k mezináboženskému dialogu. Za druhé se
ovšem snažíme věnovat také některým tématům, která jsou
důležitá pro všechna monoteistická náboženství – proto také
tématem panelové diskuse bylo „Křesťané, Židé a muslimové,
jak spolu žít v míru“. V současnosti připravujeme také mezi-
náboženský kalendář na příští rok. Setkání komise jsou otev-
řená a jsou spojena také s velmi hezkými osobními rozhovo-
ry. Kdo by z veřejnosti měl zájem, může se na ERC informo-
vat, kdy bude příští setkání a komisi navštívit…

* Setkání na fakultě vzbudilo velký zájem – asi především 

z řad členů a přívrženců jednotlivých proudů. Ne na všech

vystupujících představitelích byl znát podobný vstřícný pří-

stup. Na celou záplavu dotazů z publika se nedostalo – je plá-

nováno nějaké pokračování?

Komise plánuje uspořádat studijní den Ekumenické rady
církví na téma mezináboženský dialog. Měl by proběhnout
ještě letos, zřejmě na půdě Vzdělávacího a studijního centra
Židovského muzea.
Co se týká příspěvků, opravdu nedošlo na všechny, protože
jsem je třídil a některé vyřadil. Někteří diskutující totiž nepsa-
li na papírky otázky, ale jen svůj názor na to, jak to „ve sku-
tečnosti“ je s tím druhým (muslimským a židovským) nábo-
ženstvím. Otázky jsem ukazoval přítomnému imámovi a
rabínovi s tím, že si myslím, že to vlastně dotazy nejsou, takže
se nebudou ani veřejně číst. Nepříjemné otázky jsou i v dialo-

gu vítány, ale musí být
také formulovány tak, aby
ten, komu jsou adresová-
ny, mohl odpovědět po
svém.

* Mezináboženské dialogy

v západní Evropě měly asi

svůj vrchol před několika

desítkami let. Nepřichází

k nám s již velkým zpož-

děním – a také s tím, že

jsou znát ne příliš po-

vzbudivé výsledky?

Mezináboženský dialog se
přirozeně rozvíjí ve chvílích, kdy je aktuální. V západní
Evropě to bylo v šedesátých letech, kdy se do ní za hospodář-
ského boomu stěhovalo za prací mnoho nekřesťanů, přede-
vším muslimů. Tehdy byla západní Evropa takřka bezvý-
hradně křesťanská, a tak se potřebovali její obyvatelé vnitřně
vyrovnat se soužitím s jinověrci. Co se týká výsledků, záleží
na tom, na co se člověk soustředí. Média se soustředí přede-
vším na problémy, ale praxe soužití např. mezi křesťany a
muslimy je mnohdy mnohem lepší, než by se zdálo z mediál-
ního obrazu. Např. mnohde se představitelé jednotlivých
náboženství pravidelně setkávají, posílají si navzájem dary 
a přání k jednotlivým svátkům, účastní se smíšených sňatků 
a podobně. 
Za velmi důležitý pokládám mezináboženský dialog na
Balkáně a v Ruské federaci, kde v současnosti za podpory
mnoha institucí probíhá dost intenzivně. Ještě před nedávnem
- v 90. letech - proběhla na Balkáně i na území Ruské federace
série válek, které měly kromě hlavního nacionalistického důvo-
du i své druhořadé náboženské zdůvodnění. Muslimové a
křesťané se na těchto místech učí znovu spolu žít v míru (tak,
jako žili dlouhou dobu předtím) – a tomuto soužití také vzá-
jemný rozhovor o víře a snaha o pochopení těch druhých může
velmi pomoci. Mezináboženský a mezikulturní dialog na
Balkáně podporují vrchní představitelé všech tamních velkých
náboženských proudů i mnoho malých (měřeno velikostí jed-

notlivých obcí pravoslavných církví, muslimských obcí jednot-
livých států, katolické církve, protestantských církví).
Domnívám se, že mezináboženský dialog se u nás stal aktuál-
ní jak díky rozvoji mimokřesťanských náboženství, tak také
tím, jak postupně vrůstáme díky Evropské unii do struktur
Evropy, v níž jsou prakticky všude velké menšiny příslušníků
jiných náboženství (v západní Evropě a na Balkáně jsou to
muslimové, v některých velkých městech také příslušníci
náboženství Dálného východu). 

* Prohlášení kancléřky A. Merkelové a ministerského předse-

dy D.Camerona z nedávné doby o selhání multikulturalismu

ve dvou největších a nejvýznamnějších zemích EU asi neod-

ráží pouhé konstatování, že existují velice rozdílné životní

styly u těch, kteří přišli do těchto zemí z jiného prostředí. Ale

že ty těžko překonatelné rozdíly vycházejí z náboženských

předpokladů…

Slovo multikulturalismus je velmi široké a každý si pod ním
představuje něco jiného. Merkelová svým projevem podporo-
vala prostě to, že se přistěhovalci mají učit německy a Came-
ron navrhoval nahradit pasivní toleranci cizinců aktivním a
silným liberalismem. Skutečností je, že v Evropě budou vedle
sebe i nadále žít věřící různých náboženství – a i na mezi-
náboženském dialogu bude záležet, jaký ten budoucí život
bude.
Mezináboženský dialog ovšem může přispět také k tomu,
abychom si uvědomili, jak rozdíly, tak i shody v pohledu víry
různých náboženství. Těch shod – zvláště co se týká etiky -
mezi křesťany, židy a muslimy je ostatně více, než by člověk
čekal. Proto také před několika lety vydali společně předsta-
vitelé České biskupské konference, Ekumenické rady církví,
Federace židovských obcí a Ústředí muslimských obcí společ-
né prohlášení proti euthanasii. Vím, že i v současnosti se schá-
zí vrcholní představitelé těchto náboženských seskupení a
diskutují o dalším podobném prohlášení o základních etic-
kých otázkách.

* Zahrnují se do těchto mezináboženských rozhovorů i kon-

takty s mormony a jehovisty, kteří patří také do reality naší

současnosti?

Dialog o mezináboženském dialogu u nás
Rozhovor s evangelickým farářem Mikulášem Vymětalem



V komisi pro mezináboženský dialog jsme se rozhodli postu-
povat metodou soustředných kruhů – začneme dialogem
mezi křesťany, Židy a muslimy a poté, v případě zájmu, bude-
me dialog rozšiřovat všemi směry. Mezi židy i muslimy se set-
káváme s těmi, kteří mají o praktický i teoretický dialog vážný
zájem. Pokud by takový zájem jevili i svědkové Jehovovi a
Svatí posledních dnů, jistě budeme přemýšlet nad tím, jak se
dialogu s nimi věnovat. 
K mezináboženskému dialogu patří také dialog mezi věřícími
a sekulární, nenáboženskou většinou, k němuž vyzývá napří-
klad Tomáš Halík. Pokud naše snahy o dialog dospějí také k
této formě dialogu, domnívám se, že to pomůže zlepšit image
církve v očích mnoha tzv. nevěřících a tak paradoxně prospě-
je církvi i v tom, o čem mnoho při mezináboženském dialogu
nemluvíme - v jejím úkolu misie. 

* Jedna věc je přínosnost činnosti vaší komise pro příslušní-

ky různých náboženských směrů. Co tato práce přináší tobě

osobně?

Byl jsem překvapen, jak často se bavíme opravdu o víře.
Setkání komise bývají velmi obohacující i tím, jak jsme se
postupem času napříč náboženskými hranicemi v komisi
spřátelili a skutečně spolu dokážeme upřímně a otevřeně
mluvit. Při některých rozhovorech si teprve uvědomuji a do-
mýšlím své křesťanské postoje k různým věcem, když je na
dotaz formuluji příslušníkům jiných náboženství. Dostal jsem
se tak i do situací, které jsem nečekal – např. proti rabínovi
jsem hájil Martina Luthera, nebo s imámem souhlasil v tom,
že evropská i muslimská děvčata upřednostňují leckdy důraz
na svůj vnější vzhled na úkor vnitřního rozvoje. 
Někdy ty rozhovory vedou i k tomu, že se zastydím. Uvědo-
mil jsem si například, že čeští křesťané často mluví o diskri-
minaci křesťanů v muslimských zemích, ale ve skutečnosti 
k diskriminaci dochází i u nás – muslimské děti, které se učí 

v našich základních školách, jsou nezřídka diskriminovány –
a to nikoliv jinými dětmi, ale chováním učitelů. Naopak mus-
limští kolegové byli překvapeni, jak jsou v českých školních
třídách někdy diskriminovány i křesťanské děti. 
Milý bratře, děkujeme za rozhovor. A upřímně přejeme, aby se

vaše činnost zdárně rozvíjela. Rádi budeme sledovat další

připravované akce. A jen bychom si moc přáli, aby všechna ta

napětí mohla být překonána vzájemným dialogem. Moc sice

v to nedoufáme, ale je vítané, když se o to přívrženci různých

náboženství nepřestávají pokoušet.

A k této záležitosti bychom ještě společně dodali, že kromě

dialogu se jako křesťané také máme modlit – za mír, za smí-

ření, i za své nepřátele. Domníváme se, že skutečný meziná-

boženský dialog z křesťanské strany vyrůstá z toho, že křes-

ťané myslí v modlitbách v dobrém i na ty druhé – a pak je

ovšem při osobním setkání vidí v docela jiném světle.

Bohumil Kejř

Náboženský život společ-
nosti bychom mohli připo-
dobnit, se čtenářovým las-
kavým svolením, k něčemu
tak prostému, jako je polév-
ka s játrovými knedlíčky.
Nalezneme v něm samo-
zřejmě pevné, organizova-
né útvary (církve a další
náboženská společenství),
ale ty nejsou zdaleka vším.
Kromě nich existuje velká
spousta drobných aktivit,
které nemusí být výslovně
nábožensky zaměřené, ale

přesto v nich hraje duchovní rozměr velkou úlohu. A hlavně
je tu prostředí, v němž tato pevná i volnější společenství "pla-
vou" - to tvoří naše sdílené představy, mýty a hodnoty, kterým
sice neříkáme náboženství, ale které z nějaké duchovní tradi-
ce vyplývají a funkci náboženství více či méně zřetelně plní.
Jakou polévku tedy asi budeme mít na stole za dvacet let?

VELKÉ BUDOU MENšÍ...
Patrně ještě řidší než dnes. I dnes se větší část duchovního
života české společnosti odehrává mimo církve a náboženské
organizace. Velké církve budou pravděpodobně i v dalších
letech nadále ztrácet ty, kdo se k nim hlásí. Počet těch, kdo se
cítí být katolíky, jistě poklesne, ale tento pokles se patrně
časem téměř či úplně zastaví a katolíci budou nadále naší nej-
větší náboženskou společností. Dosud statisícové církve (čes-
kobratrská evangelická a československá husitská) jistě také
ztratí, přičemž citlivější ztrátu je možné očekávat především u
husitů.
Naproti tomu menší církve a náboženská společenství mohou
stagnovat, ale některé z nich jistě dále pomalu, ale vytrvale
porostou. Nárůst lze očekávat hlavně u tzv. evangelikálních
(probuzeneckých) křesťanů, kteří sdružují rozhodné, misijně
aktivní vyznavače a kteří poskytují celý vějíř aktivit a úzké,
téměř rodinné společenství. Počet příslušníků tohoto křesťan-
ského proudu je nicméně malý (jde přibližně o 20 tisíc lidí) a
jejich růst nepřinese velký průlom. Významný a rychlý růst 
v některých církvích lze očekávat jen v případě masivního při-
stěhovalectví, podobně jako v posledních letech přispěli
Ukrajinci pravoslavné církvi.

... ALE JEJICH VýZNAM NEZMIZÍ
Celkové zmenšování počtu těch, kdo se hlásí k církvím, však
nemusí provázet pokles jejich významu ve veřejném životě.
Naopak. Je možné očekávat, že autorita církevních představi-
telů spíše vzroste. Bude záležet nejen na nich, ale i na stupni
důvěryhodnosti dalších veřejných činitelů. Pokud bude nadá-
le vzrůstat zklamání z veřejného života, církevní představite-
lé by mohli být ve veřejném prostoru více viditelní díky posel-
ství povzbuzujícímu ideály, po nichž bude stále větší po-
ptávka.
Kromě toho může význam křesťanství vzrůst i tím, že v něm
česká společnost začne ve větší míře nacházet své kořeny a
identitu. To by patrně nastalo tehdy, pokud by se Češi cítili
ohroženi a kdyby populističtí politici pocit ohrožení stupňo-
vali hrou na náboženskou notu. Tento nebezpečný scénář je
bohužel představitelný v případě vlny přistěhovalectví z mus-
limských zemí.
Mírné zviditelnění náboženství patrně způsobí odmítavou
reakci, a zrychlí tak tendenci ve směru nového ateismu. Nejde
samozřejmě o unylý ("vědecký") ateismus, který provázel
komunistickou ideologii v posledních letech její moci, nýbrž o
aktivismus, jenž je přesvědčený, že náboženství (zvláště
monoteistická) podněcují k násilí a bez nich by bylo možné
dosáhnout klidnějšího světa.

Dojde-li k dalšímu zatlačení českých křesťanů do role menši-
ny a zaujetí obranné pozice z pocitu ohrožení a zklamání, že
populisté znesvěcují jejich ideály, posílí to křesťanskou uza-
vřenost, konzervatismus a možná až fundamentalismus. Na
náboženské scéně nás patrně čeká jistá polarizace, v jejímž
důsledku bude méně těch, kdo o náboženství přemýšlejí svo-
bodně a otevřeně.

MENšÍCH BUDE VÍCE...
Na lžíci polévky českého náboženského života se v příštích
dvaceti letech pravděpodobně objeví ještě více malých nábo-
ženských útvarů, než jich je dnes. Lze předpokládat, že spekt-
rum duchovních tradic se bude dále rozšiřovat. Přibudou
patrně ještě některé formy amerického, spíše fundamentalis-
tického křesťanství, shromáždí se ještě několik málo židov-
ských obcí, v několika dalších městech vyrostou mešity, rozší-
ří se spektrum buddhistických meditačních skupin a vznikne
několik dalších ašramů, tedy středisek pro pěstování indické
duchovní tradice.
Mimo pozornost veřejnosti budou určitě nadále rozvíjet své
skryté nauky nenápadná ezoterická společenství. Avšak tyto
malé skupiny celkový obraz českého náboženského života
příliš nezmění.
Náboženské společnosti, které jsou nové nyní a které kvůli
své novosti přitahují i negativní pozornost (a jsou proto pova-
žovány za tzv. sekty), se patrně v Česku v následujících dva-
ceti letech plně uchytí (pokud se samy nerozpadnou).
Týká se to hnutí Hare Krišna, poměrně rychle se rozvíjejícího
buddhismu Diamantové cesty a dalších případů. Cestu mezi
respektované církve také možná dokončí svědkové Jehovovi,
jejichž americké vedení již nyní pomalu oslabuje kontroverz-
ní zákaz transfuze krve.
Celkově bude konflikt mezi většinovou společností a nově
vznikajícími protestními náboženskými skupinami (tzv. sek-
tami) spíše oslabovat. Ve stále různorodější české společnosti
bude pro nová společenství čím dál tím těžší zaujmout.
Různorodá společnost se také čím dál méně shodne na odpo-
ru proti nábožensky protestujícím "sektářům". Celonárodní

pozornost by mohlo získat jen společenství, které by se "pre-
zentovalo" překročením právních norem.

...ALE USPěJÍ HLAVNě LÉČITELÉ
Daleko rychlejší nárůst než u výslovně náboženských skupin
lze čekat u aktivit (sdružení i firem), které pracují s lidskou
náboženskostí, aniž by přímo o náboženství hovořily. Zvláštní
obliby budou dosahovat aktivity "lidové", skrytě náboženské
psychoterapie, sebezlepšování, osobnostního růstu apod.
Nedávno oblíbené holotropní dýchání, nyní módní rodinné
konstelace nebo Principy života, stále populární Silvova me-
toda a desítky podobných aktivit budou mít stovky nástupců,
napodobitelů a konkurentů.
Podobně dobrou perspektivu má i další praktické využití
náboženských předpokladů v léčitelství, ve věštbě nebo třeba
i ve zvyšování kvality sexuálního života (v oblíbených západ-
ních verzích indické tantry). Tento způsob náboženského
života, který však není za náboženství považován, je ostatně
pro českou společnost velmi typický.

ČESKÉ ROZPUšTěNÉ NÁBOŽENSTVÍ
Tím se dostáváme k tomu, co tvoří těžko popsatelnou, ale při-
tom stále důležitější složku české náboženské polévky. Jsou to
důrazy a praktiky, které ani nebývají jako náboženství chá-
pány.
Zatímco mnoho sdílených hodnot a mravních norem má stále
křesťanské kořeny, chuť české náboženské polévce stále více
budou dodávat jiné náboženské tradice. Patrně bude sdílena
víra v kosmické duchovní energie, aury či minulé a budoucí
životy lidské duše. O věštebných metodách, silách jin a jang,
čakrách, telepatických kontaktech s mimozemšťany nebo
třeba o nákupu homeopatik budeme stále méně uvažovat v
náboženském kontextu.
A tak i za dvacet let budou českou společnost tvořit hlavně
tzv. ateisté, kteří však věří čemukoli, jen když se to nejmenuje
"náboženství".

Zdeněk Vojtíšek
Publikováno původně v iDNES.cz

Češi, víra a polévka s játrovými knedlíčky. 
Proč tady uspějí léčitelé

Spolu s několika dalšími jsem
také pomáhala oslovovat náv-
štěvníky esoterického festivalu
ve Veletržním paláci. Bylo mi
líto nejen těch sváděných lidí,
ale i jejich svůdců, kteří jim
prázdnili peněženky svými
výmysly a satanskými lžemi.
Uvědomovala jsem si, že Pán
Bůh svému lidu veškeré okult-
ní praktiky zapovídá a označu-
je je jako ohavnost.
Po návratu v pátek jsem mu-
sela na tyto lidi moc myslet a
umínila jsem si, že aspoň s ně-
kterými promluvím, když mi Pán Bůh dá k tomu příležitost.
Hned vedle našeho stanoviště s letáky Brněnské tiskové misie měla sto-
lek stará kartářka. Když tam zrovna nikoho neměla, šla jsem k ní a
řekla jí, že jsem na ni moc myslela, že dělá něco, co je Pánu Bohu ohav-
ností a na čem spočívá jeho prokletí. „Neproklínejte mě, paní! To ne!
To se nedělá!“ „Já vás neproklínám, jenom vás upozorňuji, jak nebez-
pečnou věc děláte a že vás to může stát spásu vaší duše.“ „Ale paní,
papež to dovoluje a kněží také vykládají karty a čtou z ruky…“ „Tomu
bych se moc divila. To snad nějací šamani … ale kněží?“ Ale už tam
měla zákazníky, za 300 Kč čtvrt hodinky… Smutně jsem odešla.
Ještě tamten starý pán, co čte z ruky. Zrovna svačí. Dobrá příležitost.
Tvrdil, že je to věda a jeho babička že byla nejslavnější vědma někde na

Balkáně… A vedle nás mladá doktorka psychologie. Co ta tady? Také
čte z dlaně budoucnost svých zákazníků… Mám jí něco odevzdat, tak
se s ní také pouštím do rozhovoru. Ráda cestuje a bere si moji navští-
venku, ráda by se podívala do Izraele. Proč ne, už více lidí tam zane-
chalo svůj ateismus a vrátili se jako věřící…
Potřebuji si rozměnit tisícovku, tak se vydávám zase k té naší soused-
ce. Je mi jasné, že její peníze jsou určitě „špinavé“ svým původem, ale
já je zasvětím Pánu Bohu. Paní balí. Že ji hrozně rozbolela hlava,
„Smím se za vás pomodlit?“ Svolila. Věřím v moc modlitby a věřím,
že se jí Pán Bůh dotýkal…
Když paní kartářka odešla, nabrala jsem si letáky a sedla k jejímu stolu.
Letáky jsem rozložila titulní stranou dolů, jak se to dělá s kartami.A už
tu jsou první zákazníci: „Vykládáte karty?“ „Jistěže. Jen si poslužte!“
„No vidíte! Život po smrti! O tom vám mohu povědět spolehlivou
pravdu a doma si to ještě jednou přečtěte.“ Dlouhý rozhovor, jistě dů-
ležitý.
„Hádáte z ruky?“, chce vědět někdo jiný. „Tak ukažte dlaň. Vidíte ty
čáry? Ty vás vůbec neurčují. Staré věci pominuly, všecko je nové! Váš
život chce určovat milující nebeský Otec…“ a další člověk slyší evan-
gelium a odchází zamyšleně s psaným svědectvím v ruce.
Kéž jsme po ruce všude tam, kde Pán Bůh připravuje otevřená srdce.
Pomocníky nám mohou být letáky BTM. Jsou každému dostupné a
v rozhovoru s lidmi výborným doplněním laskavého oslovení. Slovo
Boží se nevrátí prázdné a kolikrát po letech zapomenutý leták přivede
člověka ke zdroji života v Pánu Ježíši Kristu.

Ludmila Hallerová 

Misijní odbor Kostnické jednoty

Jak jsem sloužila jedné kartářce a na jejím místě



NADěJE I PRO REPTALY

IZAIÁš 29,17-24

Nejen staré Izraelce, i současný
český národ bychom mohli nazvat
národem reptalů. Jsou všude ko-

lem nás. Jejich názor na politiku,
společnost i církev je depresivní.
Všechno prý jde od desíti k  pěti
nebo spíše ke dnu. Takoví lidé
krátkozrace dohlédnou jen ke
skutečnosti, že navrch má ukrut-
ník, posměvač, že všichni jsou
pohotovi k  ničemnosti… Je to
reálný pohled, ale ne úplný. Vi-
doucí Izaiáš vidí víc a vidí dál.
Bible nás učí nikdy neztrácet na-
ději. Zkusme v  duchu Izaiášově
veřejně vyznávat, že Boží lid
nebude zahanben, že uzříme kos-
tely plné dětí – dílo Božích rukou
(!), že naše sbory budou místem,
které dosvědčuje Boží svatost. To
není nemístné sebevědomí. Cír-
kev nemá být sebevědomá a je
dobře, když ztratí svou sebedůvě-
ru. Na rozdíl od jiných, Boží lid si
nevěří a nemá si věřit. Má věřit

Bohu. A to není žádná slepá víra.
Slepý a hluchý není ten, kdo si
zakrývá oči před smutnou reali-
tou světa, ale ten, jehož pohled je
na ni omezen. Víra vidí víc a dál.
Bez víry v  Boha by byl jistě ten
Izaiášův optimistický výhled ku-
předu nepatřičný, přehnaný, naiv-
ní. Věřit v lepší zítřky bez Boha je
vskutku jakýsi utopický idealis-
mus. Jen díky Bohu „zmizí ukrut-
ník, po posměvači bude veta, vyhlaze-
ni budou všichni, kdo jsou pohotovi 
k ničemnosti…” Díky Bohu! Před-
stava Božího soudu byla pro
Izraelce něčím, na co se upřímně
těšili. Těšíme se i my? Potrvá to
jen velmi krátce… Přijdiž tedy,
Pane Ježíši!

Josef Hurta, 
farář ČCE 

ve Stříteži nad Bečvou

Evangelický
týdeník
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Poselství k 12. neděli po sv. Trojici

V této nejstručnější podobě - podmět
a přísudek – se nám oznamuje jedna
z největších událostí, které se týkají
světa a nás, Boží království. Ještě
nepřišlo, toliko se přiblížilo, podle
Božího časování je za dveřmi. Nedá
se nijak přirovnat ke katastrofám
jako je třeba tsunami. Ta je nelítost-
ná, udeří nečekaně. Před Božím krá-
lovstvím nás Bůh „varuje“, poslal
k nám svého Syna s varováním, aby-
chom měli čas připravit se, umýt se
a obléct. Máme přece obstát v krá-
lovství lásky a spravedlnosti, které
se přibližuje. Jeho král už přišel,
avšak nepoznali jsme ho. Přišel jako
člověk, mluvil a jednal jako člověk.
Proto jsme ho chytili a popravili tak
jako mnohé jiné. Zbavili jsme se ho
v domnění, že my a svět půjdeme
dál svou cestou, my budeme kralo-
vat, ne Bůh. Zazdili jsme jeho krá-
lovství, aby k  nám nedosáhlo.
Zůstalo jen málo těch, kdo o něm
uslyšeli a v  tichosti je přivítali, ne
zpěvem, ale šepotem, hřích oslabil i
jejich hlasivky. Slyšeli jste je v neděli
zpívat ve svém shromáždění. Svět se
nás nebojí, že bychom mohli vytvo-
řit pátou kolonu pro Boží kralování.
A náš Bůh od nás nežádá žádný
revoluční krok, vždyť Ježíš nás nau-
čil modlit se: „Přijď království tvé.“
Bůh sám vybojuje své pravdě a spra-
vedlnosti vítězství bez našeho při-
spění.
Blízkost Božího království způsobu-
je, že si člověk uvědomí svou odpo-
vědnost za pozemské věci, které
dostal, aby mohl na zemi žít. Ježíš
nás volá ku pokání, neboť to je jedi-
ný způsob, jak se můžeme postavit
vůči dotírající spravedlnosti, lásce a
pravdě, která poměří naše tělo i
duši. Bůh nepřistoupí na to, aby-
chom vydali k  jeho soudu jen tělo

nebo jen duši. Budeme dotázáni na
pozemské věci jako je náš majetek,
ale zároveň jaký je náš vztah k bliž-
nímu, k  vlastní ženě a jak jsme se
vypořádali se svou plodivou sílou a
s  vyhasnutím života ve smrti.
Přečtěte si to u Lukáše 3,10-14, kde
se zástupy – úředníci, vojáci, celníci
a jiní lidé – domáhají se, aby se jim
dostalo konkrétní odpovědi v  jejich
konkrétním postavení, co mají dělat,
když Boží království je tak blízko:
jsou to tři odpovědi, které překvapu-
jí svou pozemskostí. Dokládají, že
křesťanská víra má pozemskost za
jeden ze svých nosných principů,
kupř. máš-li dva obleky, dej jeden,
aby ani tobě nebylo zima. Vrcholem
té pozemskosti je nahlížení do cizí
peněženky. Ježíš „si sedl naproti
chrámové pokladnici a díval se, jak

do ní lidé vhazují peníze“. (Mk 12,41)
Blízkost Božího království dá vy-
stoupit všem pozemským věcem a
vztahům k nejvyšší významnosti a
všechny osvěcuje svým světlem. Ne-
ptá se po jejich původu, proto vědo-
mí Boží blízkosti vytváří za vhod-
ných politických podmínek platfor-
mu k  plodnému rozhovoru mezi
křesťany, židy, muslimy i ateisty.
V  dějinách se nejednou stalo, že
různé skupiny pochopily blízkost
Božího království tak bezprostřed-
ně, jako by už bylo tu. Pozemské vě-
ci a vztahy ztrácely svou naléhavost,
byly odsunuty do bezvýznamnosti,
staly se z nich pouhé stíny. V  silo-
vém poli vysokého napětí celá země
přestala být skutečností. Tato blíz-
kost Božího království vypudila ně-
které lidi na poušť, jiné z  jejich kul-
turního prostředí do osamělosti.
Vznikly i podivné sekty, které dopla-
tily životem na své poblouznění a
způsobily celému křesťanství škodu
na pověsti. I apoštol Pavel pochopil
blízkost Božího království tak, že už
máme málo času a z  této tísně mu
vyplynulo, že nestojí za t, cokoli na
životě měnit, ku příkladu: „Nežeňte
se, nevdávejte se, ale také se neroz-
vádějte, zůstaňte otroky, abyste byli
volní v tísni času, která na všechny
dolehne.“ Apoštol však nepřikazuje,
radí kupř. vdově, že se může vdát,
„po mém soudu bude však pro ni
lépe, zůstane-li tak.“
Celou 7. kapitolu 1. Listu Korint-
ským věnoval manželství a zdržen-
livosti ve všem. Ani pláč nesmí trvat,
času je málo, brzy bude všechno
jinak a lépe. Blízkost věčnosti učinila
všechno světské téměř bezvýznam-
ným. V oblasti teologického myšlení
to vyjádřil Karel Barth svým mla-

Přiblížilo se království Boží
ZAOSTřENO DO DÁLKY

Nedávno jsem měl možnost projíždět Rumunsko, tedy zemi docela hez-
kou, hustě osídlenou, nicméně co se týče řidičů ukázkově balkánskou.
Takovým typickým příkladem je řazení se do jedné fronty na průjezd
mostem přes Dunaj. Rumuni klasicky vytvoří fronty čtyři a pak mezi
sebou bojují, kdo projede dřív. Další zajímavostí byl běžný fakt, že oso-
báky předjíždějí kamiony. Nějakou dobu mi to trvalo pochopit, ale pak
mi došlo proč. Představte si úsek častých dopravních nehod v horském
terénu, samá zatáčka, klesání 8 %, dvacítka, zákaz předjíždění a dvojitá
plná čára. A tam vás předjíždí tirák, kterému je jedno, že jste tam vy, když
se vrací do pruhu. Jasně, je větší, raději uhnu. Ostatně, v Rumunsku nejde
o to neohrozit jiné účastníky silničního provozu, ale naopak, řidič si hlav-
ně musí dávat pozor sám na sebe. Holt jiný kraj, jiný mrav.
Sebekriticky však musím přiznat, že i u nás v Čechách lze potkat čím dál
víc "rumunů", kteří například předjíždí v protisměru a zcela ignorují, že
někdo jede naproti. Nejspíše se bohatí s rychlými auty nudí a potřebují
adrenalin z jízdy, kdo ví?
Doufám, že se to nedozví Kalousek, ale bulharská vláda vymyslela, že se
dálniční samolepky musí platit i na okresky. Hlavně, aby také u nás neza-
vedli dálniční známku na všechny silnice, co mají asfalt, jen to ne! 
Ale když už jsme u těch komunikací: Čechu, div se, Rumuni mají na hlav-
ních tazích docela dobrý asfalt a ty krávy přes cestu už tam také nejsou.
Bulhaři staví dálnice jak diví a celkem obstojně, zato když přejedete slo-
venské hranice, tak se můžete těšit na drc drc zážitky po panelové D jed-
ničce, a to téměř až do Prahy. Vyslovuje se mi to s těžkým srdcem, ale co
se týče dopravní infrastruktury, nějak nám ujíždí vlak, nemyslíte? Pokud
tomu nevěříte, zajeďte si na výlet do Budapešti a porovnejte si to s cestou
do Prahy. U mě Maďaři jednoznačně bodují.
Závěrem bych chtěl říci, že mi přece jen Balkánci byli něčím hodně sym-
patičtí. Jednak mají pěkné a stále otevřené pravoslavné chrámy a jednak
si vždycky prosadí nějaký ten kříž, třeba i na stavbě financované z EU.
Příkladem je například chodník podél pobřeží. Křesťanský symbol tam
prostě zabetonují, aby Turci viděli, čí je to země.
Přes tuto moji sympatii však nejsem zastáncem nějakých křižáckých
výzdob novodobých staveb, vždyť duchovno je přece o něčem jiném, ale
uvítal bych, kdyby si Češi více vážili Božího požehnání a měli více vděč-
nosti za to, co nám Hospodin dává. Vždyť naše poloha v centru Evropy
nemusí být navěky zárukou blahobytu a - upřímně řečeno - naše bohat-
ství soudě zrakem řidiče je spíše v lidském potenciálu než v materiálních
hodnotách.
Vskutku, naše chování, a to nejen na silnici, úcta k sobě navzájem,
vstřícnost a laskavost může být mnohdy cennější než hezká drahá
auta, které vlastní dobrodruzi a jimiž ohrožují slabší. Buďme raději
chudší, ale lepší!

Ivo Kraus

Balkán tam i tady

John Stott s Pavlem Černým - viz str. 4

Dokončení na str. 2

HRA VIDOMýCH

Hra vidomých z nás činí
slepnoucí, nevidomé,

jdem bezvýchodnou síní,
jdem zatemněným domem

a procházíme bludné kruhy,
kde člověk 

(v zájmech vždy až druhý)
pro zření zarost plevelem.

A to je zem. A to je celá zem.

Což neslyšíš ji vražděnou?
Není to halas k uzoufání?
A přijmeš, co je za stěnou,
ač nevíš, co tě čeká za ní?

Je tichem křik, jsa bez mezí?
Což ty sis zvykl na ty zdi,
že netrneš až do té chvíle?
Teď žít je milé. Skoro milé,

JAN ZÁBRANA
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Právě jsem se vrátil z několikadenní-
ho pobytu v zahraničí. První domá-
cí zpráva, která mě zaujala, je návrh
ODS a TOP 09 na zvýšení DPH. Jak
se dalo očekávat, Věci veřejné jsou
proti.
Oč jde? Ministr Kalousek zdůvod-
ňuje plán na zvýšení DPH na 19 %
potřebou „stabilizovat“ rozpočet,
čímž má na mysli snahu snížit defi-
cit státního rozpočtu. Tato snaha je
sama o sobě nepochybně chvály-
hodná; jsem toho názoru, že stát by
měl z dlouhodobého hlediska hos-
podařit s  vyrovnanými rozpočty
(Zdůrazňuji: z  dlouhodobého hle-
diska. Jsou období, kdy zvladatelný
deficit působí skutečně prorůstově;
po takovém období ale musí násle-
dovat léta přebytkového hospodaře-
ní, aby byl rozpočet dlouhodobě vy-
rovnaný.) Jiná otázka ovšem je, jak
vyrovnaného rozpočtu dosáhnout.
Ve hře jsou zhruba tyto faktory:
Pokud by ekonomika rychle rostla,
stát může z deficitu „vyrůst“. Scho-
dek státního rozpočtu má určitou
nominální hodnotu; pokud ekono-
mika roste, rostou příjmy i výdaje a
deficit má relativně stále menší
váhu. Zjednodušeně řečeno, aby to
fungovalo, musí být hospodářský
růst rychlejší než inflace a produkti-
vita práce se musí zvyšovat rychleji
než mzdy.
Další dva faktory jsou stránka pří-
jmová a stránka výdajová. Vyrovna-
ného rozpočtu lze dosáhnout sníže-
ním výdajů: snížením investic (bude
se stavět méně dálnic apod.), sníže-
ním platů (což stát dokáže zařídit
nejsnáze u státních zaměstnanců –
učitelů, policistů, státních úředníků
apod.), případně snížením důchodů
(což by patrně bylo nejméně popu-
lární opatření).
Vyrovnaného rozpočtu lze ovšem
dosáhnout i zvýšením příjmů, tedy
daňové zátěže. Může jít o daně

nepřímé (sem patří zmiňované zvý-
šení DPH) nebo přímé (sem patří
jednak „korporátní“ daně, tedy
zdanění podniků, jednak zdanění
mezd). 
Zvýšení DPH má řadu nesporných
výhod. Daň, zvláště existuje-li jed-
notná sazba, lze těžko „ošvindlo-
vat“, nejsnáze a nejlevněji se vybírá,
a zdaňuje spotřebu, což by mělo
v ideálním případě vést ke spořivos-
ti, tedy akumulaci kapitálu. Má
ovšem i jednu obrovskou nevýhodu:
Relativně nejcitelněji dopadá na nej-
chudší. Jíst se musí a DPH z potra-
vin musí zaplatit i bezdomovec nebo
chudý penzista. DPH z koupě jachty
pochopitelně platí pouze boháč. 
Zvýšení korporátních daní vede
velké korporace k tomu, aby hledaly
nejrůznější cesty, jak placení daní
„vožulit“, a protože se jedná o silné
hráče, mající v krajním případě dost
peněz na úplatky, často si vyjednají
různé daňové prázdniny, daňové
výjimky či úlevy, takže se nakonec
placení vyšší daně stejně vyhnou.
Kromě toho většinou vyhrožují, že
odejdou do nějakého „daňového
ráje“ nebo že přesunou svou výrobu
do zemí, kde je korporátní daň nižší.
Pokud se jedná o zdanění fyzických
osob, je situace podobná. Lidé hleda-
jí nejrůznější způsoby, jak se placení
daní vyhnout, případně jak „proká-
zat“, že vlastně žádné příjmy nemě-
li. Právě v  této disciplíně byli řečtí
boháči naprostými přeborníky. 
Morálně se tedy jedná o těžké roz-
hodování. Kdyby se stát dokázal
postarat o své chudé (slušnými dů-
chody pro staré a slušnými sociální-
mi podporami pro bezmocné), bylo
by zvýšení DPH patrně nejvýhod-
nější. Volání velké části naší pravice
po „malém státě“ a řeči o „daňové
svobodě“ ovšem přeloženy zpravi-
dla znamenají méně solidarity s chu-
dými a bezmocnými. Tato „nesoli-

darita“ je navíc ještě často zdůvod-
ňována hojným zneužíváním sociál-
ních dávek, k  němuž nesporně
dochází. Bohužel ovšem jsou při této
argumentaci skuteční ne vlastní vi-
nou bezmocní házeni do jednoho
pytle s  různými vykuky, pobírající-
mi sociální dávky neoprávněně. 
No, a pak je zde ještě další faktor,
dosud nezmíněný, leč vám všem
dobře známý: všeprostupující ko-
rupce, která vždycky z principu nej-
víc znevýhodňuje skutečně podni-
kavé a pracovité lidi a jejíž důsledky
nakonec dopadají na nejchudší více
než na ty, kdo se mají o trochu (nebo
o hodně) lépe. 
Radikálním řešením pro naši zemi
by byla jen morální obroda. Ta by
znamenala méně korupce, více soli-
darity se slabšími – a také, last but
not least, schopnost politiků domlu-
vit se na rozumných kompromisech
a čelit partikulárním zájmům sil-
ných lobbistických skupin. 
Bez této obrody nám nezbývá než se
v  tom dál plácat. Argumenty pro
zvýšení DPH, které jedna strana při-
náší, jsou validní. Argumenty proti,
které vznese levice, budou validní
rovněž. A troufnu si pochybovat, že
se nedá i při nejlepší vůli předem
přesně říci, jak to či ono opatření
zapůsobí. To, co nám chybí, je sociál-
ní kapitál. Mluvím o tom stále
znova, protože mi připadá stále evi-
dentnější, že bez jeho nárůstu jsou
naše problémy stále hůře řešitelné,
pokud vůbec. 
A v  této věci můžeme začít každý
sám u sebe. Buďme důvěryhodnými
lidmi, všímejme si důvěryhodných
lidí ve svém okolí, podporujme je,
mluvme o nich, a pokud k  tomu
mají alespoň trochu předpoklady,
tlačme je do politiky. 

Dan Drápal 
17. července 2011

EKUMENICKÁ KONZULTÁCIA O MIERI A BEZPEčNOSTI V ÁZII

Bangkok, Thajsko (WCC). Svetová rada cirkví a Kresťanská konferencia
Ázie organizovali v  Thajsku ekumenickú konzultáciu. 35 účastníkov
z 20 ázijských krajín sa v dňoch 2.–6. augusta zaoberalo témou: Mier
a bezpečnosť v Ázii: ekumenická odpoveď.  
Kresťania z rôznych cirkví analyzovali nové geopolitické trendy, mier
a bezpečnosť na kontinente. Zhodli sa na tom, že aj napriek tomu, že sa
mnoho ázijských krajín hlási k demokratickým hodnotám, objavuje sa
v nich hrubé porušovanie základných ľudských práv a čoraz častejšie
náboženské a etnické konflikty.Konzultácie v Thajsku definovali priori-
ty ekumenickej práce na rôznych úrovniach. Rozhodli, že cirkvi budú
aktívne obhajovať oblasť ľudských práv a slobôd, odzbrojovania, práva
menšín a všetko to, čo tvorí dôležité komponenty na udržanie mieru
a bezpečnosti v Ázii. 

PROSBA O MODLITBY A FINANčNÍ POMOC ZEMÍM SEVERNÍ AFRIKY

Ženeva (LWI). Generální tajemník Světového luterského svazu Martin
Junge prosí křesťany o vytrvalé modlitby a  finanční pomoc pro státy
severní Afriky. 
V dopise adresovaném světovému evangelickému společenství církví
zdůraznil, že svět čelí nejhorší krizi za posledních 60 let. Více než 12
miliónů životů je v ohrožení. Církve se snaží aktivně pomáhat. Kromě
základní péče o utečence křesťané budují studně, organizují školy pro
děti a řídí zemědělské projekty. 
V dopisu Martin Junge píše: „... Modlete se za africké země. Lidé a círk-
ve v Keni, Tanzánii a Etiopii potřebují naši solidaritu a podporu, aby se
uměli postarat nejen o chudé, ale i sami o sebe.“ 
V  závěru dopisu generální tajemník zdůraznil fakt, že pomoc těmto
zemím musí být dlouhodobá.

PODěKOVÁNÍ NORSKÉ CÍRKVE SVěTU ZA PODPORU

Oslo, Norsko (ENInews). Norská církev děkuje mezinárodnímu eku-
menickému společenství za modlitební podporu a pomoc po teroristic-
kém útoku v Oslo a na ostrově Utoya v červenci tohoto roku. 
Jak řekla předsedkyně biskupů Norské církve Helga Byfuglienová:
„Silná podpora a útěcha od křesťanů z celého světa znamená, že všich-
ni jsme součástí těla Kristova.“ 
Byfuglienová zároveň dodala: „Slova apoštola Pavla adresovaná korint-
ským křesťanům: `když trpí jeden úd, spolu s ním trpí všechny’ se stala
realitou v Norsku velmi zvláštním způsobem. Povzbuzení a pomoc svě-
tového křesťanského společenství posilnily naši víru a naději v Kristu.
Víme, že jeho láska a péče je silnější než nejhorší zlo. To, že jsme součástí
křesťanské rodiny, nás vede ke křesťanskému svědectví  slovy a skutky
norské společnosti i v těchto těžkých dnech.“ 

SETKÁNÍ EVROPSKýCH CÍRKVÍ S PřEDSTAVITELEM POLSKÉ VLÁDY

Brusel (CEC). Polský ministr zahraničních věcí Radoslav Sikorski se
sešel v Bruselu se zástupci evropských církví. Setkání se konalo v rámci
půlročního polského předsednictví EU. 
Ministr představil priority polské vlády v  následujícím období.
Prezentoval snahu vlády zřídit Evropský fond na pomoc iniciativám,
které budou podporovat demokracii v Evropě a v dalších zemích světa.
Současně ocenil úlohu církví ve společnosti a zdůraznil, že je pro Polsko
důležité, aby evropský integrační proces měl na zřeteli především člo-
věka a ne zisk či politickou moc. 
Na setkání se diskutovalo i o otázkách migrace, náboženské svobody,
ochrany neděle a možnostech pomoci krajinám severní Afriky. Církve
v závěru setkání poděkovaly Sikorskému za podporu a přislíbily pomoc
a spolupráci při realizování definovaných plánů. 

(red. upraveno)

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Ke sporům o DPH

dým programem: „Uvol-něme teo-
logii z  jejích světských závazků.“
Nebude však dlouho trvat a Bartha
nalezneme v opačném postoji, jak jej
od začátku předválečné politické
krize zastávali křesťané jako TG Ma-
saryk a Jaroslav Šimsa. Barth dal
tomuto postoji lapidární, velmi vý-
stižný výraz: Český voják bude na
frontě proti nacistům bojovat za krá-
lovství Boží!
Příkladem Barthova přestupu jsme
snad dostatečně naznačili, jak je
obtížné určit postoj, jímž přivítáme

příchod Božího království. V prvotní
církvi se křesťané postavili ke světu
zády, viděli v něm nepřítele Božího
království. Zdá se, že v  dějinách
křesťanství právě tento postoj převá-
žil. Převážil už v Novém zákoně, ač
právě tam je korigován, ne však pře-
značen. Při příchodu Božího králov-
ství bude svět shledán jako jeho
nepřítel. Přesto Boží království ne-
ztratilo vztah ke všemu světskému a
pozemskému. Ježíš nepřišel svět
odsoudit, ale spasit. To je dobrá
zpráva pro svět. Z  tohoto dvojího
pohledu, ze záporného nebo kladné-

ho ke světu, je živa křesťanská zbož-
nost, která ovlivňuje vnější podobu
jednotlivých církví. Díky tomu, že
všichni evangelíci mají u nás mož-
nost studovat na jediné evangelické
fakultě Karlovy univerzity, dochází
k tomu, že společné studium i osob-
ní vztahy výrazně dopomáhají k to-
mu, že ve všech církvích ustupuje
zbožnost, která se staví ke světu ne-
přejně a neuváženě nepřátelsky.
Zbožnost, jak ji z Bible vykládají fa-
kultní učitelé, vidí svět, že leží ve
zlém a ještě horším, ale na rozdíl od
těch, kdo jej odsuzují, slyší z této dia-
gnózy volání o pomoc. Abrahamovy
děti, židé, muslimové a křesťané po-
třebují začít svůj vztah znovu stavět,
poznávají totiž čím dál citelněji, že
bojem nedosáhli ničeho dobrého.
Nikdo jiný než my křesťané jsme
v  postavení, abychom toto volání
slyšeli a snažili se jako první pomá-
hat ke smíření všech navzájem. Boží
království spravedlnosti, lásky a po-
koje přicházející a už i přítomné sli-
buje všem dobrou budoucnost, na-
lezne-li u všech zúčastněných otev-
řené uši a srdce pro SLOVO. KNI-
HA je u všech ve veliké úctě a právě
to je dobrý předpoklad k tomu, aby
to, co se nám jeví jako iluze nebo
holá utopie, se stalo skutkem. Proto
prosme: Přijď království tvé.

Josef Veselý

Přiblížilo se království Boží
Dokončení ze str. 1

Nabyl vzdělání v Itálii a ve Švýcarsku, 
r. 1608 zdědil panství Žitenice a Trnova-
ny na Litoměřicku, r. 1611 se manžel-
stvím s Alenou Švihovskou z Rýzmberka
dostal mezi přední šlechtické rody a za-
stával významné státní úřady. Zasloužil
se o vydání Rudolfova Majestátu r. 1609,
v r. 1618 byl vedle Matyáše z Thurnu a
Václava Budovce z Budova předním ini-
ciátorem stavovského povstání, přičinil se
o volbu direktorů a ustavení zemské obra-
ny, snažil se o konfederaci se zahraniční-
mi protestanty a přispěl k volbě Fridricha
Falckého za českého krále, za něhož se stal

nejvyšším kancléřem. Po bělohorské porážce emigroval do Braniborska a za své nepří-
tomnosti byl v dubnu 1621 odsouzen ke ztrátě hrdla, cti a majetku, 21. 6. pak bylo
jeho jméno přibito na staroměstské šibenici. Na přímluvu Zdeňka Popela z Lobkovic
byl r. 1628 omilostněn, ale do Čech se vrátil až se saským vojskem v r. 1631. Dal
pohřbít hlavy popravených v r. 1621, vyzval k převzetí protestantských kostelů, 
k volbě administrátora a s Thurnem se pokusil o stavovskou vládu.
R. 1632 se stal saským kurfiřtským radou a vojenským komisařem a císař jej znovu
odsoudil ke ztrátě jmění. V r. 1641 přišel se Švédy opět do Čech a na podzim zemřel.
Tento inteligentní, rozvážný, soudný, výmluvný a obratný politik se zúčastnil také
sepsání stavovské "Apologie". Kdybychom si Pražskou defenestraci připomínali více
nežli popravu vůdců povstání, asi by nám jeho jméno bylo známější. Nepochybně by
si to zasloužil. 

Bohuslav Vik

Bratrský šlechtic Václav Vilém z Roupova
(+20.9.1641 v Litoměřicích)



Demokracie je v  našem společen-
ském diskursu vynášena do nebe,
populismus v ní označuje počínání
nanejvýš zavrženíhodné. Ale kde
končí dobrá vláda lidu a začíná
vláda lidí sledujících špatné cíle?
Proč nerozhodujeme v demokracii
skutečně o všem, ale určité oblasti
jsou z  rozhodování lidu vyňaty a
svěřeny „odborníkům“? Patří k de-
mokracii meze nebo jde o pozůsta-
tek v nás hluboce zakořeněné tota-
lity…? Podobných otázek by se
dalo formulovat mnoho. Po pádu
vlády jedné strany jsme si je ne-
kladli. Slovo „demokracie“ nám
tehdy znělo jako andělská hudba,
pokládali jsme je za výraz čehosi
dokonalého. Odmítali jsme si při-
pustit, že by mohl mít tento spole-
čenský model nějaké slabiny. Před-
stavovali jsme si, že každý vysloví
na daný problém svůj názor a ten
většinový se bude realizovat. Po-
kud snad přece jen před někým
otazníky vyvstávaly, tak mlčel.
Uvědomoval si, že problematizo-
vat v dané situaci, co lid vyhlašuje
za svaté, by na něj vrhlo stín nepří-
tele revoluce. Dnes je ten sametový
kvas pryč a to nám dovoluje klást
otázky, které byly kdysi tabu.
Ta zásadní, která určuje povahu
odpovědí na všechny ostatní, zní:
„Garantuje  demokracie pravdu,
nebo jen prosazení se většiny vůči
menšině?“ A můžeme se zeptat ješ-
tě přímočařeji: „Je pravda vždycky
na straně většiny?“ Garantuje-li
demokracie pravdu, je nezpochyb-
nitelným modelem dokonalého
řízení lidské společnosti. V tom pří-
padě je ospravedlnitelné šířit ji i
„ohněm a mečem“ a vyvážet ji do
světa. Pokud bytostně propojena s
pravdou není, je pouze jedním
typem vládnutí mezi jinými. V tom
případě je ovšem její nastolování
„ohněm a mečem“ nanejvýš pro-
blematické. Antické rčení „vox
populi, vox dei“ sice přisuzuje hla-
su lidu božský rozměr, božské a
pohanské však v  antice splývá.

V Bibli naopak většinové principy
příliš opory nenalézají. Klíčové sta-
rozákonní postavy – proroci - stojí
vůči většině permanentně v opozi-
ci. Typickou biblickou výpovědí je
konstatování, že „větší utiskuje
menšího“. A volání „ukřižuj“ se 
v Jeruzalémě o Velikonocích neozý-
vá z úst nějaké menšiny, ale z úst
zástupů.
Nejen padesát jedno procento, ale
ani dvoutřetinová parlamentní vět-
šina pravdu negarantuje. Pravda
může být klidně právě na opačné
straně než výstupy vzešlé z demo-
kratického hlasování. Demokracie
není ve své podstatě zápasem o
pravdu, ale zápasem o moc. Rozdíl
mezi totalitou a demokracií spočívá
v tom, že v prvním případě vynáší
z předpokladu své moci absolutní
soudy člověk, zatímco v  druhém
případě tak činí lidé. Ale může být
kvantita zárukou kvality? Z hledis-
ka pravděpodobnosti je kvantita
zahrnující do sebe celé spektrum -
od nejlepšího po nejhorší - zárukou
šedivosti. V tomto smyslu je demo-
kratická vláda vládou předvídatel-
nou. Vláda jedince či úzké elitářské
skupiny je oproti ní vládou nevy-
počitatelnou. Může být výrazně
lepší než šedivý demokratický prů-
měr, ale může také společnost stáh-
nout až na dno pekla. A hlavně,
povaha takové vlády se může přes
noc radikálně změnit. V demokra-
ciích dochází také k  proměnám.
Nikdy však k tak rychlým a neče-
kaným jako v totalitách.
Demokratické společnosti se na-
cházejí ve stavu zvláštní rozpolce-
nosti. Na jednu stranu se snaží vší
silou upevňovat a šířit názor, že
demokracie je nejvyšší formou spo-
lečenského zřízení. (Totéž tvrdili o
diktatuře proletariátu komunisté.)
Na druhou stranu si uvědomují, že
jsou oblasti, ve kterých by „vox po-
puli“, sledující svůj bezprostřední
prospěch, tento systém snadno roz-
vrátil. Představme si třeba referen-
dum na výši daní. Veškerá státní

infrastruktura by po něm zkolabo-
vala. Výzkumy veřejného mínění
přitom ukazují, že je spousta dal-
ších oblastí, ve kterých se vůle lidu
zásadně rozchází s  oficiálními či
mediálně protežovanými stanovis-
ky. Vůli lidu zpochybňují jednak
hlasy proroků, jednak hlasy mani-
pulátorů. Ani jedna z těchto „men-
šin“ nejedná demokraticky. Přesto
se od sebe jejich projevy zásadně
liší. Proroci vystupují vnějšně neza-
jištěni. Manipulátoři působí z pozi-
ce moci. Názory, které nejsou schop-
ni v demokratické soutěži zvrátit,
se snaží zdiskreditovat a tímto způ-
sobem vyřadit z okruhu volebních
alternativ.
O kvalitě demokracie mnoho vypo-
vídá to, který z  těch dvou „nede-
mokratických“ vlivů v ní dominu-
je. Promlouvání proroků je pro
demokracii přínosné. Prorocké hla-
sy jí totiž rozšiřují obzor a upozor-
ňují na to, k  čemu by ve své šedi-
vosti nedohlédla. Odměňuje za to
proroky kopanci a ranami. Jejich
myšlenky v ní však zůstávají a klíčí.
Manipulátoři představují propa-
gandu, za kterou stojí moc. Mani-
pulátoři na rozdíl od proroků de-
mokratickou nabídku nerozšiřují,
ale naopak ji zužují. Dílem karikují,
dílem démonizují konkurenční
postoje a vytvářejí tak ovzduší, ve
kterém se k  těmto postojům lidé
nemají odvahu hlásit. 
Demokracie potřebuje tím méně
„odborníků“, čím širší rozhled a
vnímavější mysl mají lidé, kteří tu-
to společnost tvoří. Kvalita jejich
rozhodování totiž odpovídá právě
těmto kritériím. Demokracie nega-
rantuje pravdu. Pravda je však –
alespoň podle proroků - normou,
kterou demokrat nadřazuje boji o
moc. Co před Pravdou neobstojí, to
má být pro něj nepřijatelné. Co
Pravdě vyhoví, to má držet, i kdy-
by to dostalo tisíckrát nálepku po-
pulismu.

Emanuel Vejnar
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O demokracii a populismu, prorocích
a manipulátorech

Často slyšíme stýskání, že lidé – nevěřící – nás nemají rádi, posmívají se
nám, distancují se od nás, nepřejí nám nic dobrého.
Možná na tom hodně je. Ale já chci dnes uvést něco opačného. Příklady
pomoci a sympatií, kterých se mi dostává od lidí „zvenku“ – neodvažuji se
soudit, kdo je nevěřící či věřící, ač v té pěkné řádce těch nevěřících určitě
dost je.
Setkávám se s  nimi v  městských domovech pro seniory, v  nemocnici, 
v léčebně závislých, ve výchovném ústavu. Také na autobusovém náraží a
v autobusu.
V domovech mi pečovatelky pomáhají shromáždit klienty k našemu „Vy-
právění z Bible“, jedna sestřička si to vzala z vlastní iniciativy za své,
obchází a zve posluchače. Ale zastoupí ji i jiné, jestliže není ve službě.
Jinde sami od sebe mi nabídli ohlášení rozhlasem. I s vedeními mám velmi
dobré vztahy.
V nemocnici mi také ochotně vycházejí vstříc, pustí mne i na „IPku“ a
dokonce i na ARO, právě proto, že se „jdu modlit s nemocným nebo za něj“.
Zvláště ve výchovném ústavu nás (myslím sebe, ale i každého, koho se mi
podaří získat jako šoféra) mají až neuvěřitelně rádi. Kluci, ale i vychovate-
lé, paní v kanceláři, ředitel, i starosta obce. Je to už dlouhodobé lze říci přá-
telství.
Jediná nepříjemnost mne potkala v léčebně pro závislé, když tam nastoupil
nový ředitel. Když však se ujistil, že nejsem jehovistka, ponechal mi vol-
nost, jakou jsem měla za ředitele předešlého,  který mne tam v  r. 1990
pozval.
Něco se mi tam stalo mezi klienty. Spíš humorné bylo, když jeden účastník
– právě jehovista – prohlásil, že já neznám Bibli, a hrdě odkráčel. (Ostatní
byli mírně zhnuseni.) 
Smutnější bylo, když mi jedna paní řekla, že musí dát své dítě pokřtít, pro-
tože „křesťané jsou zlí, a jistě by mu ubližovali, kdyby pokřtěno nebylo“.
Ta paní  byla velmi nemocná, ale nějaký zážitek – třeba mylně pochopený –
v pozadí byl. (Ostatně mi něco podobného řekl jeden tatínek, když jsem
ještě sloužila na sboru. Měl strach, že by synka nevzali do učení.)
Asi bychom se měli nad ledačím zamyslet.
A ještě dodatek:
Kromě toho jehovisty se mne nikdo kvůli víře nedotkl. Ani bezdomovec na
autobusovém nádraží, se kterým jsme si pěkně pohovořili – a nepotřebova-
li jsme ke vzájemnému seznámení víc, než že jsem mu darovala prázdnou
igelitku a jen tak poznamenala, že si z ní musím napřed vyndat kázání. Ani
soused v autobuse nebyl nijak nepříjemný, když zjistil, kdo jsem. (Jen se tak
trochu vyjevil, protože jeho slovní zásoba nebyla právě nejvytříbenější.)
A tak bych radila: Vezměme to raději obráceně. Nestýskejme si, nevyčítejme
druhým, nebuďme ukřivdění. Hleďme k sobě, snažme se nezavdávat příčiny
k nepřátelskému chování. (Ach, ty restituce!)
A když se někde přece setkáme s něčím nemilým, místo výčitek  se raději
modleme. Za ty druhé i za sebe. A hledejme ty kladné zážitky a situace. Ony
jsou, existují i dnes a u nás.

Hana Najbrtová
pastorační pracovnice

Domova na zámku Myslibořice 

V neděli budí matka syna, aby šel
do kostela. Syn říká: „Nikam ne-
jdu! Zaprvé: Nesnášejí mě tam.
Zadruhé: Já nesnáším je.“ Matka
se však nedá odbýt: „A já ti řeknu
dva důvody, proč bys do kostela jít
měl. Zaprvé: Je ti 52 let. Zadruhé:
Jsi místní farář.“ – Na bezděčnou
souvislost mezi citovanou anekdo-
tou a televizním dokumentárním
filmem „Pán 13 věží“ upozorňuje
prof. Michael Herbst z katedry
praktické teologie university
v Greifswaldu, když ve třetím
letošním čísle protestantského
čtvrtletníku Kerygma und Dogma
shrnuje práce o postavení protes-
tantského faráře z posledních 10-
15 let. (Film zachycuje – v oslav-
ném tónu – faráře, který je v jedné
osobě stavbyvedoucím, sbormist-
rem, liturgem, učitelem, bavičem,
správcem hřbitova, kazatelem,
diakonem pro mládež, varhaní-
kem a duchovním pastýřem;
dotyčný farář je shodou okolností
Herbstův bývalý student.) 
Klíčovými pojmy k danému téma-

tu vyhlašuje prof. Herbst „pracov-
ní přetížení“ (stres) a „zúžení“
(totiž žádoucí zúžení pomyslného
seznamu úkolů faráře/farářky);
nejhojněji používaný termín roz-
boru zní „Zumutung“, což lze 
v dané souvislosti přeložit termí-
nem „diktát“ (popřípadě hovo-
rovějším výrazem „buz…ace“).
Herbst odmítá tradiční představu,
podle níž je farář příslušný na
sboru prakticky pro všechno – ta 
z něj při důsledné realizaci činí
štvance se špatným svědomím.
Nové koncepce spíš přilévají olej
do ohně: „Každý nový objev údaj-
né nesmírně důležité služby círk-
ve bezpečně končí na farářově psa-
cím stole. Když se církev ´nově
objevuje´, rozšiřuje se katalog fa-
rářských povinností – ten lze evi-
dentně pouze natahovat, nikoli
seškrtávat … Diktátům zvnějšku
nezřídka odpovídají vnitřní fanta-
zie o odpovědnosti za všechno
(Allzuständigkeits-Fantasien).“ 
K tomu pak přistupují výzvy
„utvářet při trvalé pracovní zátěži

manželský a rodinný život (a to
prosím příkladně!) …“
Nových důrazů, jež prof. Herbst
kriticky zkoumá, je – stejně jako
jejich autorů a autorek – nepřeber-
ně. Některé (např. ty, které se pro-
gramově věnují pouze farářkám
jakožto „porodním asistentkám
náboženské existence“) jsou až
kuriózní. Někdejším studentům
prof. Josefa Smolíka je známé
jméno Manfreda Josuttise, který
před časem přišel s pojetím faráře
jakožto tzv. mystagoga, tj. uvaděče
do tajemství a hlubin posvátna, a
nyní své teze dále rozpracoval.
Nejkladněji Herbst hodnotí kon-
cepci navazující na pojetí rabína 
v judaismu („pastor legens“, tj.
pastor čtoucí a vykládající Písma
zastává podle Albrechta Grözin-
gena a Alexandra Deega „úřad při-
pomínání“); vytýká jí pouze ne-
realističnost v představě o distanci
faráře – po rabínském vzoru – od
vedení sboru. 
Klerikalismus a absence zřetele ke
sboru tvoří ostatně podle Herbsta

Ani štvanec, ani nemakačenko

Společná oslava narozenin v Myslibořicích

Dívejme se opačně

společný jmenovatel většiny no-
vých pojetí.
Východisko z pracovního přetíže-
ní (jehož dalšího nárůstu se podle
průzkumů duchovní obávají nej-
více) spatřuje prof. Herbst, jehož
studie se soustavně točí kolem Ef
4,11n, v důsledné aplikaci učení o
všeobecném kněžství všech věří-
cích (to je, jak Herbst podtrhuje,
založeno křtem, nikoli ordinací).
Duchovní je jenom jedním obda-
rovaným mezi jinými obdarova-
nými. Něco obdržel a něco jiného
naopak neobdržel – a tak je to také
v pořádku!

Herbstova studie může zapůsobit
osvobodivě zejména na duchovní

zapálené pro problematiku teolo-
gickou a méně zapálené pro otáz-
ky stavební/architektonické. Tako-
ví v tuzemsku slýchali, co pamatu-
ji, církevnické variace na výtku
poručíka Hamáčka z Černých ba-
ronů: „Vám se, se mi zdá, nechce
makat …“

František Schilla

Odkaz:
Herbst, M.: „Was bin ich?“. Pfar-
rerinnen und Pfarrer zwischen
Zuspruch und Zumutung. Keryg-
ma und Dogma 3/2011 (Juli/Sep-
tember), s. 200-223 
(http://www.v-r.de/de/Kerygma-
und-Dogma/z/500016/).

(K žádoucímu seškrtání „seznamu úkolů“ duchovního)



Ve středu 27. 7. 2011 byl odvolán do
nebeského domova ve svých deva-
desáti letech John R. W. Stott. Jednou
napsal: „Musíme být globálními
křesťany s  globální misií, protože
náš Bůh je globálním Bohem.“ John
Stott skutečně globálním křesťanem
byl, jak naznačuje i velká dvousvaz-
ková biografie jeho života, kterou
pečlivě sestavil biskup Timothy
Dudley-Smith. Jeho služba přesáhla
Anglii, Evropu a postupně se dotkla
všech kontinentů. V posledních le-
tech se rozvíjela velmi silně se zamě-
řením na „Dvoutřetinový svět“.
John Stott prožil svou duchovní
konverzi v  šestnácti letech. To pro
něj znamenalo radikální odevzdání
života Ježíši Kristu. Začal studovat 
v Cambridgi francouzštinu a rodina
si představovala jeho uplatnění v di-
plomatické službě. Dále studuje teo-
logii a rozhoduje se pro službu pas-
tora v  anglikánské církvi. V  roce
1949 se stává rektorem kostela All
Souls Church v  centru Londýna. 
V padesátých letech spolupracuje 
s Billy Grahamem při velkých evan-
gelizacích v Británii. Později je zván
na službu při evangelizacích na uni-
verzitách v mnoha zemích a na růz-
ných kontinentech. V roce 1975 pře-
dává farnost a stává se z něj rektor
emeritus. Jeho služba dostává di-
menzi globální. Vždy půl roku káže,
přednáší a vyučuje v  církvích, na
konferencích a teologických seminá-
řích. Druhou polovinu roku věnuje
psaní knih, článků a teologických
stanovisek. Je přesvědčen, že bu-
doucnost má teologie založená na
apoštolském učení s  uplatněním
dědictví církevních otců a ekume-
nických koncilů. Rozhodující roli
v jeho službě kazatelské i spisovatel-
ské hraje důkladná biblická exegeze
a misijní hermeneutika. 
Mnozí lidé z  různých částí světa
pověděli, že kdyby si evangelikálo-
vé měli zvolit papeže, byl by jím
nepochybně John Stott. Jeho přesná
a poctivá práce při výkladu biblické-

ho textu a radikální aplikace mu zís-
kala přirozenou autoritu. Jako pozo-
rovatel ovlivnil některé dokumenty
Světové rady církví. Byl architektem
Lausannského kongresu v roce 1974
a editorem Lausannského závazku –
moderní křesťanské konfese. Vedl
rozhovory s  různými křesťanskými
proudy. Byl klíčovou osobou při jed-
náních evangelikálního hnutí se zá-
stupci Vatikánu. Dal podněty k roz-
voji Světové evangelické aliance. Byl
při založení České evangelikální ali-
ance. Za svůj život napsal padesát
knih. Mnohé z nich vycházejí ve vel-
kých nákladech dodnes. Byly již pře-
loženy do 65 jazyků. 
V roce 1959 byl jmenován kaplanem
anglické královny a v  této čestné
funkci zůstal do roku 1991. Dostal
několik čestných doktorátů a nejrůz-
nějších vyznamenání. V roce 2006 ho
vyznamenala královna Alžběta II. a
britská vláda mu udělila titul „Com-
mander of the British Empire“ za
služby ve prospěch rozvoje teologie
a křesťanského světa. Časopis Time
ho zařadil mezi sto nejvlivnějších
lidí dvacátého století.  
John Stott několikrát navštívil Čes-
kou i Slovenskou republiku a před-
nášel na pastorálních i teologických
konferencích. Do češtiny byly přelo-
ženy některé jeho komentáře k bib-
lickým knihám. John Stott pomohl
k rozvoji a rozšíření evangelikálního
proudu přes hranice křesťanských
denominací. Dnes má následovníky
mezi příslušníky všech konfesí. K je-
ho důrazům vždy patřila výzva 
k vyznání hříchu a přijetí Ježíše jako
Spasitele. Křesťany vyzýval, aby se
dívali za hranice liturgie a křesťan-
ské tradice a angažovali se v záleži-
tostech tohoto světa (v ekonomice,
umění, politice a obecně v kultuře).
Jako globální křesťan stále budoval
most mezi církvemi Západu a dyna-
micky se rozvíjejícím křesťanským
světem na jiných kontinentech.
Založil řadu organizací a nadací.
Mnoho finančních prostředků do-

dnes slouží pro magisterská i dok-
torská stipendia studentům z Dvou-
třetinového světa. Jeho knihy probu-
dily a zbudovaly víru milionů křes-
ťanů po celém světě. 
John Stott se osobně věnoval mnoha
teologům a pastorům. Dovedl po-
vzbuzovat a upozorňovat na důleži-
té věci. Různé probuzenecké a fun-
damentalistické proudy se pod jeho
vedením proměnily v  moderní a
dynamické evangelikální hnutí.
Bude trvat řadu let, než bude Stot-
tův vliv reflektován a odborně zpra-
cován.
John Stott zůstal celý život svobod-
ný. Jako odpočinek mu sloužila or-
nitologie. Od svých studentských let
se věnoval pozorování ptačí říše. Na
jeho cestách do nejrůznějších zemí a
kontinentů ho vždy provázel dale-
kohled a fotoaparát. Miloval přírodu
jako Boží stvoření a dovedl o ní
zasvěceně hovořit s odborníky. Dal
podnět k založení organizace A Ro-
cha na ochranu přírody, která má
své pobočky v mnoha zemích světa,
včetně České republiky. Naposledy
přednášel v Praze na teologické kon-
ferenci v roce 1997.
27. 7. 2011 se Johnovi přitížilo. Přijeli
za ním jeho přátelé z londýnské far-
nosti i z rodiny. Společně s nimi na-
slouchal Händlovu Mesiáši, zvláště
árii „Můj Vykupitel je živ“. Poté si
přál, aby mu četli jeho oblíbenou
druhou epištolu Timoteovi. Během
odpoledne v  tichosti přešel do Bo-
žích příbytků. Po celém světě se při-
pravují vzpomínková shromáždění
k připomenutí odkazu člověka, kte-
rý odzbrojoval svou pokorou a křes-
ťanským životním stylem. Chtěl být
vždy konzervativní v  biblickém
učení a odvážný v  jeho aplikaci na
život v dnešním světě. Jeho příklad a
odkaz bude dál prostřednictvím
církve, vydávaných knih a zvuko-
vých záznamů působit a inspirovat.

Za vděčné žáky 
Pavel Černý 

Vzpomínka na Johna Stotta
SENIORÁT CHRUDIMSKý

Českobratrská církev evangelická

BRANDýS NAD ORLICÍ, Ne 8.30
Českých bratří č. 223, f. L. Ondra
BUČINA, Ne 10.00
Bučina č. 1, Vysoké Mýto, f. L. Cha-
loupka
BUKOVKA, Ne 9.30
Bukovka č. 59, Lázně Bohdaneč, 
a H. Schusterová
ČÁSLAV, Ne 9.00
J. Karafiáta č.159, f Pavel Jun
ČESKÁ TřEBOVÁ, Ne 9.00
Riegrova 23, f. D. Hurtová
DVAKAČOVICE, Ne 9.00
Dvakačovice č. 32, Hrochův Týnec,
a L. Havelka
DžBÁNOV ÚSTÍ NAD ORLICÍ, Ne Ústí
8.30h, Džbánov 10 h
Voděrady-Džbánov č. 4, f. Jiří Kva-
pil
HEřMANůV MěSTEC, Ne 9.00
Zahradní 537, f. J. Plecháček
HORNÍ ČERMNÁ, Ne 8.45
Horní Čermná č.2, f. J.Keller
HRADIšTě, Ne 9.30
Hradiště č.15, Nasavrky, f. J. Kučera
CHOCEň, Ne 10.00
Žerotínova 94, f. M. Ondrová
CHRUDIM, Ne 9.00
Pardubická 324, f. A.Lavická
CHVALETICE, Ne 10.00
Hornická Čtvrť č.65, a M. Hübner
LANšKROUN, Ne 9.00
Českých bratří č.654, f. Daniel Tomeš
LITOMYšL, Ne 9.00
A. Tomíčka 69, f. V.Pleskotová
LOZICE, Ne 10.00
Lozice č. 53, Luže, a J. Kučera
OPATOVICE, Ne 9.00
Opatovice č. 5, Čáslav, a P. Jun
PARDUBICE, Ne 9.00
Hronovická č. 25, f. D.Ženatý
PřELOUČ, Ne 9.00
Českobratrská č. 86, f. H. Schuste-
rová
SEMTěš, Ne 10.30
Semtěš č. 69, Čáslav, a J. Plecháček
SLOUPNICE, Ne 9.00
Dolní 80, f P.Peňáz
TRNÁVKA, Ne 8.45
Trnávka 66, Přelouč, f. M. Hübner
VILÉMOV U GOLČOVA JENÍKOVA, Ne
10.00
Vilémov u Golčova Jeníkova 162,
f. Vojen Syrovátka
VYSOKÉ MýTO, Ne 9.00
Javornického 49, f. L.Havelka

Církev bratrská

BYSTRÉ, Ne 9.30
Bystré č.82, k R.. Toušek
ČESKÁ SKALICE, Ne 9.30
Tyršova 285, k P. Asszonyi
ČESKÁ TřEBOVÁ, Ne 9.00
Tykačova 1183, k Tomáš Pospíchal
HRADEC KRÁLOVÉ, Ne 10.00
V Kopečku 89, k M. Legát
CHRUDIM, Ne 9.00
Slezská 514, k P.Jelínek
LITOMYšL, Ne 9.00
Moravská 1222, k D. Smetana
NÁCHOD, Ne 9.30
Purkyňova 584, k R. Staněk
NOVÉ MěSTO NAD METUJÍ, Ne 9.00
K Sirkárně 1506, k Viktor Glier
PARDUBICE, Ne 9.00
Lonkova 512 – Archa, k S. Jindra
TRUTNOV, Ne 9.00
Lomní 103/9, k Jakub Ptáček
VYSOKÉ MýTO, Ne 10.30
Javornického 49, k  P.Pýter

Bratrská jednota baptistů

PARDUBICE, Ne 9.00
Sladkovského 521/38, k L. Šíp
VYSOKÉ MýTO, Ne 9.30
Pražská 72, k V. Zeman

Bohoslužby

Pozvánky

Inzerce
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KřESťANSKý REKREAČNÍ DůM
"GRÜNE AU" - A 5360 St. Wolf-
gang. Uprostřed nádherné alpské
krajiny zvané 'Solná komora' zve
náš samoobslužný dům k rekreaci
duše i těla - po celý rok prvotřídní
dovolená mezi jezery, lesy a skala-
mi! Cena E 18,50/osobu,den - děti
mají slevu. Homepage: www.christ-
liches-freizeitheim-gruene-au.de -
Dotazy a přihlášky: J. Potoček, t./f.
49 553 9393; georgepot@seznam.cz. 

č. 11
HLEDÁM SPOLEHLIVOU KřESťANKU,
důchodkyni, bez závazků, k vedení
domácnosti - 2-3x týdně, dle doho-
dy i více. - Dlouhodobě - člen rodi-
ny. Čestné jednání, úroveň. 

č. 12
50LETý HLEDÁ AKTIVNÍ KřESťANKU
za účelem sňatku. Toužím i po spo-
lečném dítěti. František 732 524 706
ef2.10@seznam.cz.

č. 13
NABÍZÍM SAMOSTATNý POKOJ s pří-
slušenstvím věřícímu člověku na
Praze 4. Kloboučnická 11a. Bližší
info na 242 428 814; 774 572 671.

č. 14
VěřÍCÍMU ČLOVěKU NABÍZÍM samo-
statný pokoj s příslušenstvím v ro-
dinném domku se zahradou v
Chabrech. Informace 724 533 212.

č. 15

ICEJ POřÁDÁ VE SPOLUPRÁCI SE
SLEZSKOU EVANGELICKOU CÍRKVÍ A.V.
ve dnech 17.-18.září konferenci
"Izrael žije - Am Jisrael chaj".
Místo: evangelický kostel Na
Nivách, Český Těšín.
Začátek 17. 9. v 10 hodin.
Podrobnosti na 
www.staronovasance.cz

Dovolte, abych se s vámi podělil o
radost, že se mi podařilo ve spolu-
práci s nakladatelstvím Advent-
Orion vydat nový zpěvník černoš-
ských spirituálů v akapelové úpra-
vě, který nese název American
Spirituals, obsahuje 17 písní a je
dostupný v ceně 298,-Kč.
Při sestavování obsahu jsme dbali
na to, aby zpěvník splňoval tyto
podmínky:

a) UNIVERZÁLNOST: Zpěvník je
vhodný pro všechny druhy sborů,
které je možné rozdělit na 4 hlasy
SATB, nejen smíšené, ale i mužské,
ženské, dětské sbory atd.
b) PESTROST: Mezi 17 písněmi
najdete známé i méně známé spiri-
tuály, radostné i smutné, rychlé i
pomalé, jednoduché i složitější
úpravy.
c) SNADNOST: Jednoduché ryt-

mické figury v těchto úpravách
pomáhají k velmi rychlé souhře me-
zi sborem a sólistou.
d) MODERNOST: Tento zpěvník
odpovídá na vzrůstající zájem o
akapelovou hudbu v současném
hudebním světě a chce zdůraznit
opomíjený význam černošských
spirituálů, které jsou uměleckým
zdrojem současné populární hudby.
e) SVOBODA: Spirituály jakožto
písně svobody, víry a naděje otroků
jsou neoddělitelné od hnutí za lid-
ská práva a osobou M.L.Kinga se
staly součástí celosvětového úsilí o
porozumění všech národů.
S přáním hezkých letních dnů a
mnoha radosti z hudby a zpěvu!

Marek šlechta
www.geshem.cz

P. S.:
1. Víte, že:.....nabízím workshopy
spirituálů pro školy, soubory, ko-
munity, církve atd.? Máte zájem o
dvouhodinový, půldenní, celoden-
ní workshop nebo pravidelnou
spolupráci?
2. Víte, že:.....můžete pozvat akape-
lový soubor Geshem s programem
spirituálů?
3. Víte, že:.....v září 2012 bude 
v Praze už devátý ročník festivalu
spirituálů Spiritual Fest.

Nový zpěvník spirituálů

NOEMI -
www.noemka.com

* Seznamka pro křesťany

* Pobyty pro nezadané

Přihlášeno přes 2000

osob z čR a Slovenska

Zaslání 

bližších info/přihlášky:

Tel/SMS: +420 777222877

info@noemka.com

Noemi, 

Na Mušce 1124, 

534 01 Holice, čR

č. 1

DIAKONIE čCE 
OTEVřELA PěT REGIONÁLNÍCH VZDěLÁVACÍCH CENTER

Diakonie ČCE zahajuje druhou etapu projektu „Další aplikace vzdělávání (interní-
ho) v Diakonii ČCE“ pro vytvoření komplexního vzdělávacího systému v rámci
Operačního programu Lidské zdroje a zaměstnanost. Cílem projektu je zajistit kon-
tinuitu profesního vzdělávání pracovníků prostřednictvím nového vzdělávacího
systému a přispět tak ke zvýšení kvality poskytovaných sociálních služeb.
Aktuální informace:
Ve snaze učinit vzdělávání časově, prostorově, ale i finančně dostupné pro všechny
své pracovníky, vytvořila a vybavila Diakonie ČCE pro tyto účely pět regionálních
vzdělávacích center. Centra vznikla ve střediscích DČCE v Brně, ve Valašském
Meziříčí a Litoměřicích a ve sborech ČCE v Plzni a ve Dvoře Králové.
V rámci systemizace interního vzdělávání se podařilo vybrat z řad pracovníků
Diakonie ČCE tzv. interní lektory a 21 z nich proškolit v lektorských dovednostech.
Nyní jsou připraveni lektorovat ve vybraných tématech v rámci systému interního
vzdělávání i v rámci centrálně připravených kurzů.
Od září do prosince 2011 bude v rámci projektu realizováno dalších 26 kurzů pro
více než 400 pracovníků s možným využitím interních lektorů. V současnosti byla
zahájena zkušební implementace vzdělávacího portálu od firmy Unicorn, a.s.

Mgr. Olga Mutlová, manažerka projektu, e-mail: mutlova@diakonie.cz



JEžÍŠOVA RODINA
Marek 3,31–35

Ježíš měl svou matku, měl své blíz-
ké příbuzné z  matčiny strany. A
podle nich měl na ně brát ohled. Už
podle verše 20 a 21 mají za to, že se
zbláznil. Dost možná, že se za něho
styděli. Bylo by lépe, kdyby dál lezl
po střechách a dělal krovy. To by

byla užitečná práce. Místo toho se
mu pomátlo v hlavě a mate hlavu i
jiným. Navíc z  toho mohou být
opletačky. To houfování u jeho
osoby si mohou lidé ve vládě špat-
ně vyložit. A to potom důsledky
těžce dolehnou na celou rodinu.
Takže matčin odstup od syna a sou-
rozenců od bratra byl také z těchto
obav. Jako kdyby byl Ježíš duševně
chorý, který jim utekl z domova a
musí ho tam zase vrátit a oddělit od
ostatních. Stojí venku a vzkazují
pro Ježíše. Jsou vně nejen prostoro-
vě, ale i vnitřně. Nechápou nic z je-
ho poslání. To ty zástupy alespoň
tuší, že se jim mimořádným způso-
bem tlumočí Boží vůle. A dvanáct
vyvolených kolem něho je mu ještě
blíže. Pokrevní rodina je nejdále. 
A Ježíšova odpověď nepřipouští,
že by ohledy na příbuzné měly
být silnější než orientace na Boha
a jeho vůli. I rodina má sloužit
vyšším cílům a nebýt cílem sama

sobě. Je to jen buňka vyššího orga-
nismu. Ježíš nerozbíjí rodinná
pouta, ale dává jim správné místo
a zařazení. Ve jménu rodiny není
vše ospravedlněno. Není alfou a
omegou. Boží vůle je nad rodin-
ným sobectvím. 
Jeho matka a jeho bratři nezůsta-
nou vně napořád. Marie je nakonec
mezi učedníky a bratr Páně Jakub
bude biskupem sboru v Jeruzalé-
mě. To ovšem musí změnit svůj pří-
stup k Ježíši. Musí si přestat na
něho dělat nárok z titulu příbuzen-
ských pout a odevzdat se mu, při-
jmout jeho dílo jako všichni ostatní.
A zakusí, že mít stejnou víru a na-
ději, stejnou orientaci na Boha a
jeho vůli skrze Ježíše Krista je sil-
nější než mít stejnou krev v žilách.
Je to nová duchovní rodina. 

Alois Němec, 
farář ČCE, 

Moravská Třebová

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY
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* Jan Hus a česká reformace   

pohledem nizozemského 
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i dosud odsouvané
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Poselství k 13. neděli po sv. Trojici

Biblickému učení o vyvolení hrozí
dvě úskalí: učení o dvojí predestina-
ci – určení jedněch k  životu věčné-
mu a druhých k věčnému zatracení,
o němž jsme už jednali, a na druhé
straně učení o spáse všech lidí od
věčnosti k věčnému životu, které se
dnes stane předmětem našeho tázá-
ní a opírá se o 1 Tm 2,3, kde čte-
me: „Bůh chce, aby všichni lidé došli
spásy a poznali pravdu.“ Do stínu
nebo k mlčení byla přitom odsouze-
na podmínka, kterou známe z celé-
ho Nového zákona, že jen ten, kdo
věří, nezahyne, ale má život věčný.
Z celého verše J 3,16 se uplatnila jako
základna učení o spáse všech lidí jen
první polovina a byl na ni položen
důraz, jako by byla platná sama o
sobě a v každé souvislosti: „Tak Bůh
miloval svět, že dal svého jediného
Syna.“ Opomenutí 2. poloviny toho

verše je poučným příkladem zneuži-
tí Písma k  vlastním dogmatickým
záměrům.
Církev zamítla toto učení, které
nechtělo nic vědět o svatém Bohu a
o jeho posledním soudu. Podpo-
rovalo optimismus, jímž si lidé 
v každé době rádi zastírají skuteč-
nost, že jsou hříšníci nejen se smít-
kem na rukávu, ale utečenci, kteří
nedluží Bohu nějaké smítko, ale
obrátit se k němu celí od hlavy až
k patě. Nicméně hodnotíme-li obojí
učení zběžně a lidskými měřítky, což
je velmi opovážlivé, vnutí se nám
jako přijatelnější to, které hlásá a
podporuje optimismus, který sám o
sobě je bližší biblickému poselství,
než to učení, které připravuje člově-
ka na zatracení. Bible však nepři-
stoupí na hodnocení, které nalézá ve
špatném něco dobrého a nakonec

pochválí diktátora a strůjce 2. světo-
vého válečného požáru za to, že po-
stavil dálnice a dal lidem práci a
chléb. Ne tak, bratři. „Co má společ-
ného spravedlnost s  nepravostí?“
(„Jaký souzvuk Krista s Belialem?“ 
2 K 6,14.15) Učení znějící optimis-
mem a na druhé zavánějící hřbito-
vem jsou si před Bohem rovná a zce-
la nepřijatelná. Církev je odmítla.
Neslučitelné je lidské smýšlení s tím,
které nám zjevil Bůh skrze Mojžíše,
proroky a skrze svého Syna Ježíše
Krista! (Iz 55,8-11)
Zůstaňme ještě chvíli u falešného
optimismu, který nechce slyšet, že
co sis zasel, to také sklidíš a taky
nechce slyšet, že všichni jsme hříšní-
ci a musíme se ukázat před soudnou
stolicí Kristovou. Zato nás ujišťuje,
že nám nehrozí žádný jiný úděl než

O spáse všech lidí ZAOSTřENO NA BLÍZKO

Asistent Evangelické teologické fakulty UK na katedře církevních
dějin, Petr Morée, na Christnetu hovořil o zvýšení zájmu o „českou
reformaci“ v cizině. Jedním dechem však praví, že „česká reformace
je pouze jakýmsi předstupněm té opravdové reformace“. Zároveň po-
někud snižuje badatelské dílo Amedea Molnára vyjádřením: „Hnutí
od husitství až po Bratry nebylo jen reformní hnutí ve stínu luterské
reformace, ale reformace sui generis, totiž první. Samozřejmě byl
v  tom lehce šovinistický tón, ale Molnár především chtěl zdůraznit
úplnost české reformace.“
Čtenář Christnetu, který věc nestudoval, nebude vědět, co si má z Mo-
réeho textu vybrat – vedle několika letmých zmínek ohledně Husa je
zmíněn Milíč z Kroměříže. Schází pak elementární vysvětlení, v čem
reformace vůbec spočívala a v Čechách ne/byla úplná.

1. Církev 
Pojetí církve jako nedotknutelného subjektu bylo již nesporně na-
bouráno a zcivilněno Husovým spisem O církvi, který mu matkou
církví nejspíše podnes nemůže být prominut. Pokročíme-li k apoštol-
ské posloupnosti, bylo od ní revolučně odstoupeno Tábory a volbou
biskupa – Mikuláše z Pelhřimova. A je to právě tento biskup, jehož
Táborská konfese byla přeložena do provensálštiny valdenskými,
posléze i německými luterány v Basileji a později i nizozemskými
kalvinisty v Holandsku. Mohli bychom citovat přímo Amedea Mol-
nára, nebo obsáhlou ukázku z Hrejsových Dějin; pro tuto chvíli má
své kouzlo citát z Ottova slovníku naučného: „Mikuláš šel dále než
Wiklif; chléb a víno jsou mu jen znamením těla a krve Páně; Kristus
přítomen jest ve svátosti ne »osobně a skutečně«, ale skutky svými,
jejichž mocí činí ty, kteří u víře svátost přijímají, účastnými daru
milosti Boží. Zavrhuje dále očistec, modlitby za mrtvé, posty, svěcení
svátků kromě neděle a všechny okázalé ceremonie církevní; jenom
Bible je mu pramenem křesťanství.“ A nelze nepřipomenout, že Jed-
nota bratrská se volbou svého biskupa také odvázala od mola apoš-
tolské sukcese a vpravdě vytvořila novou církev.

2. Sola skriptura, sola fide, sola gratia
Reformační ukotvení výlučně na Písmu svatém, víře a milosti dolož-
me alespoň připomínkou Matěje z Janova, jeho Pravidel Starého a No-
vého zákona, v důsledcích mnohem radikálnějšího teologa než byl
Hus, a je jen s podivem, že neskončil na hranici, snad i díky své opa-

Ne/úplná reformace?

Evangelická školka v Táboře - viz str. 3

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 2

Kostnická jednota – Sdružení evangelických křesťanů, o.s.
srdečně zve na setkání, které pořádá 

v sobotu 15. října od 14.30 h
v Ječné 19, v klubu MAJÁK

(ve dvoře vlevo)

Úvodní pobožností poslouží farář ECM ve Strašnicích br. Petr Špirko.
Na programu je přednáška faráře ČCE z Braníka Jaroslava Pechara:

"Zápasy a boje prvotní církve" 
"Shody a neshody prvních desetiletí a staletí jako naděje pro dnešní rozdělenou církev"

Těšíme se na vaši účast a na následný rozhovor nad předneseným aktuálním tématem
pro přítomnou i budoucí podobu všeobecné křesťanské církve.

* * *

Po tomto programu bude po přestávce následovat krátké sjezdové jednání pro členy
Kostnické jednoty, zástupce místních sdružení i další zájemce.

Srdečně zve předsednictvo Kostnické jednoty – Sdružení evangelických křesťanů, o.s.
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„Mluvčí arcibiskupa z Canterbury
prohlásila, že není pravděpodobné,
že by Dr. Williams byl nelegálně od-
posloucháván, neboť nemá mobilní
telefon,“ lakonicky sděluje britský
anglikánský týdeník Church Times;
jinak se ale aféře spojené s tím, že
novináři z koncernu magnáta Mur-
docha odposlouchávali v Británii
spoustu lidí, věnuje ve většině čer-
vencových čísel zevrubněji a z růz-
ných aspektů. Nejpodstatnější infor-
mace shrnujeme níže.

Standardy novinařiny a teologie 
„Rád bych si myslel, že Rupert Mur-
doch se na lůžku třese strachy z ang-
likánské církve, ale obávám se, že
tomu tak být nemusí,“ prohlašuje
prof. Richard Burridge, místopřed-
seda poradní komise anglikánské
církve pro etické investování (Ethi-
cal Investment Advisory Group), 
v Church Times z 15. července 2011.
Členové komise drží za anglikán-
skou církev (Church of England) 
v Murdochově News Corporation
již sedm let 344 586 akcií, které měly
před vypuknutím skandálu tržní
hodnotu přibližně 3,8 milionu GBP
(liber). Podle Burridge běží o balík

„poměrně malý“. Jeho urychlený
prodej by momentálně nebyl výhod-
ný z obchodního hlediska a v po-
dobných případech bývá až posled-
ním krokem; v této fázi církev volí
cestu dialogu s Jamesem a Ruper-
tem Murdochem o standardech me-
diální kultury.
Ron Fergusson, spisovatel a novinář
na volné noze, zároveň kazatel Skot-
ské církve (Church of Scotland, pro-
testantské církve s presbyterním zří-
zením), v Church Times z 29. čer-
vence 2011 při všech (sebe)kritic-
kých výhradách hájí čest novinář-
ského stavu, upozorňuje na styčné
body mezi žurnalistikou a teologií a
vyjadřuje obavu, aby důsledky
skandálu nepostihly celé odvětví:
„Domnívám se, že novinařina je po-
čestné povolání … Dobrá investiga-
tivní žurnalistika se dokáže obejít
bez nezákonných odposlechů … Je
to velmi cenné povolání – snaží se
dobrat pravdy v různých věcech.“ 

Pokušení sebespravedlnosti
Podobně sloupkař Giles Frazer
v Church Times z 22. července 2011
varuje před „politikou a morálkou
rozhořčení“ jakožto napodobová-

ním Murdocha (používá ironicky
latinský výraz „imitatio“ v narážce
na „imitatio Christi/napodobování
Krista“) v „obráceném gardu“. Lidé
by podle něj neměli pod vlivem
skandálu nekriticky propadnout se-
bespravedlivému pobouření, tedy
postoji, který Murdochův (dodejme:
a nejenom Murdochův) bulvár dlou-
hodobě pěstoval, a ten jenom obrátit
proti samotnému Murdochovi: „Je
něco citově uspokojivého na tom,
když se účastníme velkého morální-
ho pokřiku – v neposlední řadě tak
odvracíme pozornost od sebe a uka-
zujeme prstem na někoho jiného.“
Zejména Frazerův důraz považuji
za aktuální univerzálně, tedy i v tu-
zemském prostředí. Nad zprávou o
tom, že anglikánský arcibiskup Wil-
liams se obejde bez mobilu, si snad
český čtenář připomene výrok, jímž
kdysi mobilní telefon zavrhl spiso-
vatel Ludvík Vaculík: „Čím snáze
jsem k zastižení, tím více příkazů mi
může být uděleno.“ Ano, v přílišné
zastižitelnosti, disponibilitě jedince
tkví jeden z ošidných momentů mo-
derní doby ...

František Schilla

SETKÁNÍ KOMISE PRO EVANGELICKO-KATOLICKý DIALOG

Helsinky, Finsko/Ženeva (LWI). V Helsinkách se minulý měsíc setkali
představitelé Evangelicko-katolického dialogu. Hlavním tématem set-
kání byly oslavy 500. výročí reformace. Obě církve se shodly na tom, že
je potřebné si připomenout památku reformace tak, aby to pomohlo
obnovit závazek pokračující reformy celosvětového křesťanského spole-
čenství. „Společně prohlašujeme, že církev se musí neustále reformovat
a očišťovat. Doufáme, že nebudeme oslavovat pouze tuto událost a ani
nepopřeme pozitivní důsledky reformních hnutí,“ prohlásili členové
komise ve společném dokumentu: „Od konfliktu k společenství: Spo-
lečné evangelicko-katolické slavení památky reformace v  roce 2017”.
Oslavy výročí mají tedy poukázat oběma křesťanským tradicím na nové
teologické, duchovní a církevní výzvy a možnosti nabídnout prostor na
společné modlitby a pokračující rozhovory.

SVETOVÁ RADA CIRKVÍ NA STRETNUTÍ MLÁDEžE V MADRIDE

Ženeva (WCC). Predstavitelia Svetovej rady cirkví sa zúčastnili 26.
Svetových dní mládeže v Madride, ktorého témou bolo: Zakorenení a po-
stavení na Ježišovi Kristovi, upevnení vo viere. Mladí kresťania z Brazílie,
Dánska a Grécka sa aktívne zapojili do panelovej diskusie s názvom:
„Mládež a hľadanie kresťanskej jednoty.“ Svojou účasťou na týchto dňoch
chceli podporiť mládežnícke aktivity ekumenického charakteru a nadvia-
zať vzťahy s kresťanmi z rôznych krajín sveta. Svetové dni mládeže sú naj-
väčšiou udalosťou pre mladých ľudí v Rímskokatolíckej cirkvi. Inicioval
ich Ján Pavol II. v roku 1985 a odvtedy sa na nich stretli milióny mladých
ľudí z celého sveta, bez ohľadu na ich náboženskú príslušnosť.

ŠTÚDIA O PRENASLEDOVANÍ VERIACICH VO SVETE

USA/Taliansko (RV, TKKBS). Tretina svetovej populácie nežije v nábo-
ženskej slobode. To je záver americkej štúdie v centre Fóra náboženské-
ho a verejného života vo Washingtone. Výskum mapuje situáciu v jed-
notlivých krajinách sveta v  rokoch 2006 – 2009. Poukazuje na to, že
vlády mali tendenciu prijímať zákony, ktoré obmedzovali náboženskú
slobodu. Vyše 2 miliardám ľudí bolo rôznym spôsobom sťažené prakti-
zovať ich vieru. Najviac prenasledovanými boli kresťania, ako druhí to
boli moslimovia. Sociológ Massimo Introvigne z Organizácie pre bez-
pečnosť a spoluprácu v Európe (OBSE), ktorý sa zaoberá rasizmom,
xenofóbiou a náboženskou diskrimináciou, povedal: „Sú to fakty, ktoré
sú známe, avšak je dôležité, aby nám ich niekto občas pripomenul, pre-
tože problém náboženskej slobody je jeden z najvážnejších problémov
súčasnosti.“ 

PRÍPRAVA SPOMIENKOVýCH STRETNUTÍ
NA 11. SEPTEMBER V NEMECKU

Berlín (EKD). V nedeľu 11. septembra si svet pripomenul 10 rokov od
teroristického útoku v USA. Pri tejto príležitosti organizuje v tento deň
skupina ľudí z rôznych náboženstiev v Berlíne pod Brandenburgskou
bránou spoločné stretnutie, ktoré má byť svedectvom o mieri a pokoj-
nom spolunažívaní. Organizačná skupina povzbudzovala aj spoločen-
stvá z rôznych náboženstiev, aby sa pripojili k tejto myšlienke a uspori-
adali podobnú udalosť v ich meste. Spoločným stretnutím si chceli spo-
menúť na obete útoku v New Yorku a vojenskej operácie v Afganistane
a Iraku. Materiály a návrhy ekumenických stretnutí možno nájsť na ofi-
ciálnej webovej stránke Evanjelickej cirkvi v Nemecku. 

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Bulvár a církev

spása. Mohli bychom shromáždit
více citátů z Písma, které usvědčují
tento optimismus ze lži, ale pro náš
účel stačí připomenout velmi známý
příběh o boháči a Lazarovi, o peklu a
nebi jako nezvratném údělu: z pekla
není úniku ani vycházky za výchov-
ným účelem. Ti, kdo chodí s dobrou
zprávou evangelia, nebudou se
moci opřít o svědectví pekelníků, že
peklo je. Víra však o něm ví. Vědí o
něm kazatelé evangelia. Lidé o něm
vědí. Věděl jsem o něm dřív, než
jsem o něm četl, bylo ve mně pří-
tomno, když mi evangelium zvěsto-
valo spásu. Zachránilo mne z mého
pekla, které při pohledu zpět nabý-
vá povážlivých rozměrů, až se mé
srdce nad tím zastavuje. Při každém
zvěstování evangelia je peklo pří-
tomno ve všech lidech, vyjma těch,
kdo se právě koupou ve falešné útě-
še, že peklo není, že je jen spása a
blaho. Je ani nenapadne, že by kdy
mohli s  námi zpívat o tom, „jenž
zvrátil pekla brány“ a o blaženosti
člověka, „jemuž Hospodin nepočítá
množství jeho vin“.
Nezpívají, protože nebyli zachráněni.
Nebyli v  nebezpečí. Jejich údělem
byla od věčnosti spása. Kdykoli se
jim peklo přece jen z dálky ozve, vě-
domí spásy utlumí jeho hlas tak, jako
by ho nebylo. Žijí falešný život v ide-
ologii, v  kterou se proměnilo jejich
učení o spáse všech lidí. Když toto
učení odsuzujeme, jsme si vědomi, že
hlásání spásy od Boha je správné, po-
kud se nepřisuzuje všem. Jinak je fa-
lešné, i když je tak blízko učení o
vyvolení.
Jsou v Písmu místa, která znějí po-
dobně jako učení o spáse všech,
avšak přihlédneme-li blíž k  textu,
zjišťujeme, že podobnost je jen čás-
tečná a vnější. Když ku příkladu sly-
šíte, jak váš kazatel s důrazem reci-
tuje: „Jsem jist, že ani smrt ani život,
ani andělé ani mocnosti … nedove-
dou nás odloučit od lásky Boží“ (Ř
8,38), řekli byste, že evangelium o
Boží lásce v  Kristu a věčné spáse
všech jsou si vskutku blízko, jenže ta

blízkost nás nesmí oklamat, protože
víme, jak důrazně apoštol Pavel na-
psal, že Boží láska je k „dostání“ jen
skrze víru v Ježíše Krista. Spásu, jis-
totu a pokoj přináší do našeho srdce
jen víra, která se rozhodla pro jednu
ze dvou cest, pro úzkou, která vede
k životu (Mt 7,13-14) a pro jednoho
Pána, jenž praví: „Jdi z  cesty, sata-
ne.“ (Mt 4,10)
Učení o spáse všech také předpoklá-
dá jakési rozhodnutí, avšak spása je
při tom jediná možnost, nemá kon-
kurenta, proto její rozhodnutí není
plnohodnotné. Za normálních okol-
ností by proti spáse stála záhuba.
Pak by rozhodnutí pro jedno nebo
druhé mělo závažnost. Ten, kdo se
hlásí o spásu podle učení o spáse
všech, necítí závažnost svého roz-
hodnutí vůbec nebo mu z ní zůstalo
jen tušení něčeho zlého, čemu tím

rozhodnutím unikl. Anebo – a to by
byla poslední možnost – jde o zou-
falce, který před sebou nevidí žád-
nou cestu a záchranáři mu hodí
spásné lano: „Bůh chce, aby všichni
lidé došli spásy a poznali pravdu.“
Chytí se ho, neboť mu nic jiného ne-
zbývá, nechce-li z toho mostu skočit
za všech okolností. V  tom případě
lano v jeho rukou nebude důkazem
rozhodnutí, ale bezděčné reakce.
Pokud se evangelium setká s lidmi,
postiženými predestinací nebo „spa-
sením všech“, jeho zvěstovatel roz-
važuje o smyslu svého počínání a
vytrvá-li při něm, nevyhne se tomu,
aby mezi nepřátele evangelijní zvěs-
ti zahrnul obě učení a vyžadoval od
jejich zastánců, aby se jich vzdali,
chtějí-li věřit v Krista a dosáhnout
spásy.

Josef Veselý

O spáse všech lidí
Dokončení ze str. 1

trnosti a ústupčivosti. Mohli bychom dokládat, že víra radikálního
křídla reformace byla prosta svátostných, hierarchických a ceremo-
niálních opor i přít se, zda nakonec i spasení „pouhou milostí“ nebylo
dovršeno u Lukáše Pražského vstříc přicházející reformaci Lutherově.

3. Sociální motivy
V české reformaci to byl hned zkraje Milíč z Kroměříže, dále radikál-
ní křídlo husitství, Jednota bratrská, jež zprvu dala výrazný výhost
závislosti na trhu, bankéřství, vojáctví. Díky Chelčickému pak v sa-
motné Jednotě bratrské dochází dokonce k překonání hranic mezi
stavy. Tentýž moment se pak objevuje u Tomáše Münzera, při kon-
fliktu selské války a křtěncích. Při radikálním křídle reformace pak se
vždy objevuje i motiv ukráceného eschatologického horizontu. Již
Milíč těžce nesl sepětí církevní a světské moci, vyhlížel zlom v dě-
jinách spásy a musel se na sklonku života odpovídat v Avignonu
(1374). V husitství vstříc 1. křížové výpravě došlo k podobnému zkra-
tu, situovanému do roku 1419. 

4. Církev stále se obnovující
Krásný ideál, nejednou v minulosti zdůrazňovaný, přichází při nás
namnoze zkrátka. Ne nadarmo proto na protestantské straně vyvolal
takový zájem II. Vatikánský koncil.

Jan Kašper 

Ne/úplná reformace?
Dokončení ze str. 1

(Týdeník Church Times ke skandálu kolem novinářských odposlechů)

Ve 21. čísle ET-KJ reaguje bratr Pavelka
na článek bratra Veselého, který se vyjád-
řil o „dvojím předurčení“ (praedestinatio
gemina) jako o hrozném učení. Bratr Ve-
selý se podle mého dobrého mínění nijak
neprovinil proti jednomu velmi teoretic-
kému teologickému náhledu. Nechci se
připojit ke všeobecnému tažení proti J.
Kalvínovi, ačkoliv se z  různých míst
množí názory, že teologické a duchovní
působení reformátora J. Kalvína měli
tehdy zakázat.
Škoda, že bratr Pavelka zastává učení o
dvojím předurčení v té původní podobě,
kterou reformace převzala (bohužel) z do-
bového myšlení a dnes se nám moc nelíbí.
I pro mne učení „o dvojím předurčení“
maluje černobíle, stojím za článkem br.
Veselého. Zvlášť, když epištolu Římanům
může luterán spolu s evangelii považovat
za „prvořadé“ části Písma sv. K naší ško-
dě není lze nezmínit revizi predestinační-
ho učení K. Bartha, který podle mého sou-
du posunul toto výsostně reformované
stanovisko do nejlepší polohy až pro dale-
kou budoucnost. Barth pořádně udeřil do
všech učení, která člověka pojala abstrakt-
ně a Boha obecně, včetně Kalvínovy věty
z Instituce: Všichni totiž nejsou tvořeni

za stejných podmínek: avšak jedněm se
předzřizuje věčný život, jiným zatracení
(Instituce III, xxi, 5). Pro Bartha „dvojí
předurčení“ platí ve zkratce v jiném zně-
ní: Jediný, kdo je zavržený, je ve svém
Synu Bůh sám, člověk je proto vyvolený.
Ježíš Kristus jako první vyvolený člověk
je základem všeho dalšího Božího vyvole-
ní. Bůh pro sebe předurčil zavržení, pro
člověka vyvolení. Predestinační učení v té
původní podobě nám snad může zjedno-
dušeně podat vysvětlení, jak někteří po
Božím soudu dopadnou. Víc než prede-
stinační učení je ale evangelium: Vždyť
Bůh neposlal svého Syna na svět, aby
svět soudil, ale aby skrze něj byl svět spa-
sen. Kdo v něho věří, není souzen (J 3,
17.18). Církev během staletí vytvořila
spoustu teorií, jak ty věci pochopit. Ale
tím se též nadělalo spoustu škod, např.
v  otázce manželství (věc muže a ženy)
nebo právě predestinačním učením. Tako-
vých škod! Až se chce zcela stejně a bez-
citně po husitském způsobu ničit a mazat
z teologického myšlení. Nebo jest lépe na-
jít na náboženském trhu cosi podobně čer-
nobílého, třeba cestu Tao-te- tingu v sym-
bolu Jin a Jang. 

Otto Miklík

Ještě k “dvojí predestinaci”



Evangelický kostel ve Znojmě byl
postaven před sto lety, v roce 1911.
K tomuto výročí napsal historik
Silvestr Kozdas knížku, vydanou
městským Okrašlovacím spolkem.
Bohatě archivním materiálem pod-
ložené pojednání si ovšem po
zásluze všímá evangelického živlu
ve zdejším regionu již v dřívějších
dobách. V předbělohorském obdo-
bí bylo Znojemsko převážnou vět-
šinou evangelické, s výraznou pře-
vahou stoupenců Martina Luthera.
Dlouhodobě působící protirefor-
mační tlak však zanechal i zde své
důsledky. Toleranční patent (1781)
proto vyvolal jen malou odezvu a
to pouze na severu a severovýcho-
dě Znojemska, nejvíce v městečku
Miroslav. V samotném Znojmě a je-
ho nejbližším okolí se k evangelic-
kým vyznáním nepřihlásil nikdo,
alespoň ne oficiálně.
Teprve od počátku druhé čtvrtiny
19. století můžeme i zde zazname-
nat nadějné počátky rozvoje evan-
gelictví. Při této příležitosti je zapo-
třebí si uvědomit, že se jedná o
oblast jazykově smíšenou. Znojmo
bylo převážně německé a tak i zdej-
ší evangelický sbor patřil k němec-
ké církvi a.v. (luterské). Velkou zá-
sluhu o jeho vznik měl znojemský
knihkupec Ernst Josias Fournier
(1809-1878), původem z Berlína.
S.Kozdas podává výstižnou cha-
rakteristiku jeho činnosti a právem
ho nazývá “otcem zakladatelem”.
Díky jeho společenskému postave-
ní se i znojemská evangelická men-
šina v 19.století těšila obecné váž-
nosti a uznání. Přispívala k tomu
bohatá nakladatelská činnost a
značný vliv na místní tisk, za čímž
stál právě bratr Fournier. Po vydání

Protestantského patentu 1861 vzni-
kl ve Znojmě filiální sbor, přísluše-
jící k Brnu. Znojemská městská ra-
da evangelíkům propůjčila Svato-
václavskou kapli v centru města
(otevřena již 20. října 1861). Kaple,
nazvaná “evangelický Kristův kos-
tel”, pak svému účelu sloužila až
do roku 1911, tedy do výstavby ko-
stela nového. Farním se zdejší dia-
sporní sbor stal v roce 1877.
Od počátku 20. století se intenzivně
rozvíjely snahy o stavbu nového
evangelického kostela ve Znojmě.
S. Kozdas otiskuje části nerealizo-
vaného projektu již z roku 1901
(autor Franz Plany z Hornu). Kos-
tel byl nakonec postaven podle
projektu, který zpracoval vídeňský
architekt Ludwig Faigl (1874-1914).
V Kozdasově knize najdeme řadu
autorových objevných zjištění o
jeho životě a díle. Za zmínku jistě
stojí údaj, že architektův mladší
bratr doc.Karl Faigl je uváděn v se-
znamu znojemských evangelíků a
v době stavby kostela patřil k před-
stavitelům sboru. Stavební práce
proběhly v letech 1910-1911 a pro-
vedl je stavební mistr Johan Unger
ml. Celkové náklady na stavbu či-
nily 132 tisíc rakouských korun.
Vysvěcení se uskutečnilo za velké
úcasti dne 3.prosince 1911 (světil
superintendent Schmidt).
Chrám s mohutnou věží byl posta-
ven v historizujícím slohu s prvky
secese. Kozdasova knížka přináší
též zevrubný popis interiéru a jeho
vybavení i užitých technicko-kon-
strukčních prvků. Svatyně tedy
sloužila německému sboru, v němž
se již objevovala česká menšina. Po
roce 1918 došlo k rozdělení. Nový
kostel zůstal německým luteránům.

Českobratrští evangelíci, jako členo-
vé kazatelské stanice sboru v Miro-
slavi a až od roku 1936 vlastního far-
ního sboru, užívali opět starou Sva-
továclavskou kapli. Tehdy bylo ve
Znojmě evangelíků české i němec-
ké národnosti zhruba čtyři sta. Situa-
ce se změnila po roce 1945, po odsu-
nu Němců. Německý kostel byl
konfiskován a až roku 1958 připadl
Církvi československé. Používali ho
však i znojemští evangelíci. Nad síly
obou nepočetných sborů byla však
údržba stavby. S pomocí státu se
tehdy nedalo počítat a tak kostel
nezadržitelně chátral. Obrat přišel
až v roce 1995, kdy svatyni získala
Pravoslavná církev. Její církevní
obec ve Znojmě, s přispěním města,
se zasloužila o generální opravu
kostela, nyní zasvěceného sv. Rosti-
slavovi. Chrám je opět působivou
dominantou nové části Znojma.
Silvestr Kozdas svůj text výrazně
obohatil reprodukcemi archivních
pramenů, zvláště původních sta-
vebních plánů. Obrazové části jsou
doplněny dobovými i dnešními fo-
tografiemi, zachycujícími nejen cel-
kové pohledy, ale i části interiéru a
konstrukčních prvků (krovy). Staré
městské plány ukazují význačné
místo kostela v urbanistickém cel-
ku obytné zástavby Znojma, vzni-
kající od počátku 20. století. Pěkně
graficky upravená kniha nese ná-
zev “100 let kostela na novém měs-
tě ve Znojmě”. Vhodný závěr před-
stavují krátké úvahy zdejších farářů
- Jany Špinarové z Českobratrské
církve evangelické a Lukáše Neš-
pora z Pravoslavné církve - zdůraz-
ňující duchovní rozměr chrámové-
ho prostoru.

Michal Flegl
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Evangelíci ve Znojmě

K tradici evangelického sboru v Táboře patří práce s dětmi a mládeží. Začala v roce
1912, kdy byla z podnětu faráře Bohuslava Součka zakoupena vilka v Příběnické
ulici a přeměněna v sirotčinec zvaný Komenského domov. Zde se v režii sboru o
sirotky staraly sestry Anna Uherková a Marie Hloušková. - V roce 1925 byl posta-
ven tzv. Masarykův domov ve Smetanově ulici, který nesloužil jenom jako duchov-
ní středisko sboru (konání nejrůznějších shromáždění a ubytování kazatele), ale
nalezlo zde „ střechu nad hlavou “ cca 40 chudých studentů, kteří přišli do města 
z okolí za vzděláním, a nadto každé ráno byla otevřena místnost, kde se o nedělích
konaly bohoslužby a kde děti přijíždějící do táborských škol mohly pobýt do začátku
vyučování.
Naproti sirotčinci měla svou vilu paní Hana Šádová, majitelka jednoho z táborských
hotelů. Po změnách v roce 1948 usoudila, že je lepší objekt věnovat sboru a podpořit
tak jeho práci s dětmi a mládeží, než aby byl zestátněn. Administrativně byla tato
změna provedena, leč tento krásný dům obsadily státní instituce – např. vojenská
správa. V tomto případě naštěstí si strůjci těchto „ pořádků“ byli jisti tím, že tento
stav bude trvat až „ na věčné časy“, a tak se o „ papíry “ nestarali, což znamenalo,
že po stránce právní byl majitelem nemovitosti stále sbor.
Po změnách v roce 1989 se sbor přihlásil o svá majitelská práva. V ten čas sídlila na
této adrese mateřská škola provozovaná městem, určená k likvidaci. A v odpovědi,
která z radnice přišla, stálo, že město nemá na placení nájmu. A tak se sbor rozhodl,
že školku převezme a naváže tak na tradici, která byla přerušena v roce 1949. Stalo
se a od září 1991 zde působí Církevní mateřská škola (jediná evangelická u nás), která
je plně v režii zřizovatele – sboru.
Když škola začínala, měla 35 dětí ve dvou třídách. Od té doby byla dvakrát rozšíře-
na – v roce 1996 a v roce 2005 –, takže ji dnes navštěvuje 85 dětí a zdá se, že bude
třeba vyjednat rozšíření další.
K životu školy patří i tzv. křesťanská výchova, což znamená, že farář sboru přichází
do každé z tříd (v současnosti 4) dvakrát týdně a dětem „ vykládá “ některé z biblic-
kých příběhů. A také se hodně zpívá /„ hymnou školy “ se stala „ jistá kocábka “(Já
mám kocábku…)/. Vzhledem k tomu, že zhruba 90 % dětí nemá s církví nic společ-
ného, jedná se svým způsobem o misii; věříme, že tato setkání děti v dobrém slova
smyslu poznamenají (nejde nám o církevní seznamy) a nepochybně také o pastorač-
ní práci: jak známo mnohá manželství se rozpadají, nejedno je  pouze formální zále-
žitostí, jiná nevzniknou vůbec a jsou maminky, které si dítě „ jenom pořídí “, a těch
dalších vlivů…
Jsme rádi, že můžeme školku provozovat. Věříme, že to není marná a zbytečná čin-
nost.
Na tuto cestu chceme myslet při shromáždění sboru v neděli 18. září. Rádi uvidíme
každého, kdo nás chce v tomto úsilí podpořit. 

Bratr Zdeněk Vojtíšek upozorňuje
na možnost scénáře, že by význam
křesťanství u nás mohl vzrůst 
v souvislosti s pocitem ohrožení ve-
řejnosti vzrůstajícím přistěhovalec-
tvím.“Tento nebezpečný scénář je
bohužel představitelný v případě
vlny přistěhovalectví z muslim-
ských zemí“ (Češi, víra a polévka 
s játrovými knedlíčky, ET-KJ č. 24-
25/2011). Protože opravdu poklá-
dám tento scénář za pravděpodob-
ný, i v souvislosti s posledním vý-
vojem na evropské půdě, kde krize
nahrává populismu a vede k nárůs-
tu společenské agresivity, tak se
pokusím zamyslet nad tím, co mů-
žeme v tomto případě očekávat.
Pohyb obyvatelstva v dějinách je
přirozenou reakcí na nerovnoměr-
nost společenského a ekonomické-
ho vývoje. V době vrcholu Osman-
ské říše, datovaného do 16. století,
směřoval celkový směr emigrace 
z křesťanských zemí na východ.
Židé a političtí disidenti prchali do
tolerantnějšího prostředí sultánské
vlády, než jim nabízela křesťanská a
zároveň antisemitská Evropa. Pod-
daní z příhraničních zemí prchali
na Balkán za lepším sociálním po-
stavením a stabilnějšími právními
poměry. Ti, kdo hlasovali nohama,
dávali jasně najevo, který svět je pro
ně lákavější i za cenu toho, že ně-
kteří konvertovali k islámu. Martin
Luther napsal v roce 1541 spisek
„Varování před uctíváním Turků“,
v němž upozorňuje na nebezpečí,
kdyby poddaní začali vyhlížet 
k Turkům jako ke spravedlivějším a

přijatelnějším pánům, než pro ně
představuje současná křesťanská
vrchnost (informace z knihy Ber-
narda Lewise „Dějiny Středního
východu“).
V průběhu staletí se směr pohybu
obyvatelstva obrátil. Na východ
cestují diplomaté, zástupci firem,
dělníci zapojení do místních projek-
tů, v případě nutnosti příslušníci
vojenských misí. Firmy hledají a na-
cházejí suroviny a levnější pracovní
sílu. To vede jednak k tomu, že školí
přímo na místě zaměstnance svých
podniků, jednak že otevírají mož-
nost dovážet místní lidi k získání
kvalifikace do západních sídel fi-
rem a státy podporují zpřístupnění
svých škol až po univerzity pro
určité kvóty zahraničních studentů.
Směrem na západ přicházejí lidé
legálně i nelegálně: jako občané bý-
valých kolonií, jako dělníci na-
smlouvaní na práci, jako utečenci
před hladem, válkami, rodinní pří-
slušníci v rámci scelování rodin,
mnozí pololegálně přes různé agen-
tury či zcela nelegálně. Nicméně
celé toto hlasování nohama potvr-
zuje výraznou a v dějinách ojedině-
lou převahu a nadvládu západní-
ho ekonomického a společenského
systému nad mimoevropskými
systémy. Tato převaha je tak výraz-
ná (a v oboru vědeckých a techno-
logických vynálezů se blížící mono-
polu), že k nám budou hledat cestu
utečenci bez ohledu na to, jak vyso-
ké ploty kolem sebe nastavíme a jak
obtížné překážky budou muset
zdolat.

Vidím zde zajímavý paradox. Spo-
lečnost na vyšším stupni rozvoje
trpí vnitřní nejistotou a mnozí lidé
si spojují představu bezpečnosti s
odsunem cizinců a vyčištěním pro-
středí od cizích vlivů. Ovšem po-
kud se to provede jednostranným
opatřením, tak zároveň podetneme
důležitý zdroj naší převahy, totiž
využívání levné pracovní síly v mi-
mozápadních zemích, přispívání 
k jejich vnitřnímu vzestupu a ná-
kup ropy a surovin za ekonomicky
racionální ceny. Naše prásknutí
dveřmi způsobí, že se leckde při-
bouchnou dveře i našim lidem ve
světě.
Scénář naznačený bratrem Vojtíš-
kem si spojuji nikoli s výhledem na
obnovu křesťanské identity společ-
nosti, ale s vyschnutím životadárné
mízy západní společnosti. Projeví
se z historie známý princip sněhové
koule, kdy se na indexu kromě jed-
né kategorie ocitnou i další. A tak
spolu s muslimy zatneme tipec i
všem arabistům a odborníkům na
islám, dále všem, kdo se pohotově
neočistí z obvinění, že se namočili
do zastávání multi-kulti názorů,
lidem, kteří až dosud pracovali ve
prospěch uprchlíků. Ze strany ne-
náboženských lidí zesílí kritika
části křesťanů a církví, že jsme se
stali spojenci muslimů proti poža-
davkům sekulární uniformity spo-
lečnosti. Problémy v chování cizin-
ců, které se vyskytnou, nebude sna-
ha řešit, ale zdůvodňovat jejich exi-
stencí radikální opatření. V některé
zemi to možná vezmou za rasově

Když se silnější bojí

Evangelický kostel ve Znojmě

Dvacetiletá školka

genetický konec, ale rozhodně se
nezbaví podřadných složek oby-
vatelstva proto, aby se otevřeli
vůči tak podezřelé rasové směsce,
jako představují dnešní Slované,
kde se i to procentíčko turecké
krve najde.
Lidé mají právo na svoji bezpečnost
a na řádnou práci policie a bezpeč-
nostních složek státu. Mají právo
požadovat, aby nikdo nezneužíval
sociálních dávek a neobcházel zá-
kony, jež tak drsně dopadají zejmé-
na na místní sociálně vyloučené
lidi. Mají právo požadovat nekom-
promisnost vůči projevům nehu-

mánnosti, barbarství, násilí vůči
ženám a koketování s extrémními
názory až i terorismem. Ovšem
pokud budou nekriticky přijímat
každou populistickou výzvu, po-
tom se opravdu domohou nucené-
ho odchodu cizinců za cenu ztráty
otevřenosti, následkem čehož si náš
způsob života vydobyl tak výraz-
nou převahu nad životními způso-
by jinými. Někdo se bude cítit bez-
pečněji, někdo druhý bude spole-
čensky ostrakizován. Nějak se na to
nejsem schopen těšit.

Miloš Hübner



Tím pro nás byl život i jeho pozem-
ské finále Ester Koškové, rozené
Němcové. Ti, kteří ji ať v Moravské
Třebové, Praze, Hradci Králové,
Brně, či jinde byli nablízku, se obvy-
kle rozzáří, či jim vstoupí slzy do očí.
Dcera bratra faráře Aloise Němce a
jeho manželky Evy zemřela ve věku
37 let po setrvale se zhoršující těžké
nemoci, cystické fibrose. 
Vzpomínám na setkávání s Esterkou
na půdě Vyšší odborné školy biblic-
ké v Hradci Králové a zejména spo-
lečný pobyt v Myslibořicích při dvo-
jím týdenním soustředění poslucha-
čů a tamtéž i společně připravený
večer biblického svědectví, písní a
duchovní poezie. Esterka byla mi-
mořádně nadaná, výborně předčíta-
la, recitovala, zpívala. Protože jsem
dobře věděla o její těžké, vrozené
nemoci a na vlastní oči viděla, jak s
jejími projevy na každý den statečně
zápasí, dobře jsem rozuměla tomu,
proč pro ten večer vybrala píseň
„Každý den Pán mi sílu dává, on je
můj Pán, on se stal mým spasením,
když kráčím s ním, nemusím se
bát“. Také v dalších letech se v dopi-
sech na přelomu roku objevovala
opakovaně slova: „Přeju zdraví, sílu
a lásku“; „Přeju zdraví, sílu a pože-
hnání“; „přeju zdraví, sílu a radost“.
Přání síly od Pána nikdy nechybělo,
ona ji sobě i jiným vyprošovala a
skutečně také pro každý den svého
života přijímala.
To nejcennější jsme si připomněli

dopisem, který napsala přede dvě-
ma lety přátelům. Byl uveden biblic-
kým veršem „Pozvedám své oči 
k horám: Odkud mi přijde pomoc?
Pomoc mi přichází od Hospodina,
on učinil nebesa i zemi. Nedopustí,
aby uklouzla tvá noha, nedříme 
ten, jenž tě chrání (Žalm 121,1–3)“. 
V úvodu dopisu vysvětlovala: „K to-
muto delšímu dopisu, do kterého se
vejde víc než vánoční a novoroční
přání, mě vede jednak to, že s mno-
hými z vás už nejsem v trvalejším
kontaktu, přestože na vás ráda
vzpomínám a ráda bych se také o
vás dozvěděla, jak se vám daří. A
druhá věc, která mě v této myšlence
utvrdila, je to, že pro mě a myslím,
že to mohu napsat i za svého man-
žela, byl tento rok zvláštní. Mám
tendenci říct, že pro nás byl velice
těžký. A zároveň si uvědomuji, že
přes všechny ty těžkosti a prožitá
trápení si mě Pán Bůh tak zvláštně
přitáhl blíž k sobě a cítím, že v mno-
hých věcech jsem prožila určitý
vnitřní posun, za který jsem vděč-
ná... Na přelomu září a října jsme
byli společně asi 2 týdny u našich 
v Moravské Třebové. Po návratu do
Prahy jsem prožila několik dní velké
úzkosti z nastávajícího podzimu a
zimy. Je to pro nás horší období
právě kvůli infekcím. Měla jsem 
v sobě plno obav, jak to s námi bude
a jestli to vůbec přežijeme. V té době
jsem začala číst knihu od Corrie Ten
Boom, která mne velice oslovila 

v mnoha oblastech. Mimo jiné to
Pán použil i v tom, že ze mne sňal tu
velikou úzkost z toho, co s námi
bude. Učím se „nést tíhu i radosti
dnešního dne“ a spoléhat na to, že
na každý ten den dostaneme sílu od
Pána. Nedostaneme ji dopředu, tak
abychom si byli jisti, že zvládneme
to a ono (mě by se to líbilo!, ale tak to
není!). To si musíme připomínat a
když se na nás valí starosti a obavy,
učit se důvěřovat tomu, že Pán nás
drží ve svých mocných dlaních a
nikdy nás neopustí. Na příští rok mi
jedna má duchovní sestra vytáhla 
z Bible slovo o tom, že mám být pev-
ná ve víře, bdělá a statečná. Hned
mě napadlo: ojoj, co nás asi čeká, a
Pane Bože, ty víš, že já vůbec nejsem
statečná, že jsem tak slabá, já toho
moc neunesu. Ale Pán mi připomíná
slovo, které jsem dostala při konfir-
maci: „Stačí, když máš mou milost,
vždyť v tvé bezmoci se projeví má
síla.“ V důvěře v Boží milost a sílu
pro naše životy chci vstoupit i do
toho příštího roku, ve kterém nikdo
neví, co hezkého ani co těžkého nás
čeká, a v této důvěře odevzdávám i
vás všechny, mé a naše milé přátele.
Ať můžete prožívat radost z toho, že
v Kristu bylo řečeno ano ke všem za-
slíbením, která v Písmu máme. A do
příštích dní ať vás provází Boží
milosrdenství, blízkost a naděje.
Srdečně vás zdraví Ester a Martin
Koškovi.“

Ester Marková, Brno

Memento a povzbuzení
SENIORÁT JIHOČESKý

Českobratrská církev evangelická

ČESKÉ BUDěJOVICE, Ne 9.00
tř. 28. října 28, f David Nečil, f Da-
niel Freitinger

JINDŘICHůV HRADEC, Ne 9.30
Bratrská 129/IV, f David Balcar

PÍSEK, Ne 9.00
Fügnerovo nám. 48, f Jiří Ježdík

SOBěSLAV, Ne 9.00
ul. 28. října 277/II, f Richard Dračka

STRMILOV Ne 10.00
Studenská 382, f Drahomír Früh-
bauer

TÁBOR, Ne 9.30
Bílkova 963/3, f Ondřej Soběslav-
ský

VOLYNě, Ne 10.00
Lidická 124, f Hynek Tkadleček

Církev bratrská

ČESKÉ BUDěJOVICE, Ne 9.00
J. Š. Baara 64, k Svetozár Slavka

HUSINEC, Ne 10.00 
Kostnická 85, k Pavel Fér

PÍSEK, Ne 9.30 
Tyršova 15, k Ondřej Kyml

TÁBOR, Ne 9.30 
Bechyňská 2, k Petr Jareš

Bratrská jednota baptistů

ČESKÉ BUDěJOVICE, Ne 9.30 
U Hvízdala 11, k Jaroslav Hrůza

Evangelická církev metodistická

BECHYNě, Ne 15.00 (1.3.5. ECM;
2.4. ČCE)
Čechova 284, f Josef Červeňák

ČESKÉ BUDěJOVICE, Ne 9.00
Palackého náměstí (Husův dům
CČSH), f Dalimil Voříšek

PROTIVÍN, Ne 9.00
Mírová 171, f Josef Červeňák

TýN NAD VLTAVOU, Ne 11.00
Komzákova 416, f Josef Červeňák

TŘEBOň, Ne 9.00
Seifertova 449, f Richard Novák

Blahopřání

Bohoslužby

Pozvánky

Inzerce
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HLEDÁM SPOLEHLIVOU KŘESťANKU,
důchodkyni, bez závazků, k vedení
domácnosti - 2-3x týdně, dle doho-
dy i více. - Dlouhodobě - člen rodi-
ny. Čestné jednání, úroveň. 

č. 12

OBČANSKÉ SDRUžENÍ EXULANT
zve na svou výroční konferenci,
která se bude letos konat v kostele
Církve bratrské v Litomyšli, Morav-
ská 1222. 
Zahájení bude v sobotu 8. října 2011
v 10.00 h. Na programu budou
přednášky k tématu "Přínos reemi-
grantů k životu evangelických círk-
ví v ČR"a "Exulantská genealogie" -
příležitost k dotazům.

* * *

DIAKONIE ČCE OTEVÍRÁ JIž VIII.
PSYCHOTERAPEUTICKOU VýCVIKOVOU
KOMUNITU v rogersovské psychote-
rapii, určenou jak pro širokou škálu
pracovníků pomáhajících profesí -
od zdravotníků až k  duchovním,
tak pro každého, kdo má zájem o
svůj osobní růst a sebepoznání.
Výcvik trvá tři a půl roku formou
víkendových setkání (1500 Kč) a
týdenních setkání (4500 Kč), a je ve-
den renomovanými křesťanskými
psychoterapeuty. 
Veškeré informace a přihlašovací
formulář najdete na:
www.carlrogers.webnode.cz
Informativní setkání se uskuteční
poslední sobotu v září.

KLUB PřÁTEL HISTORICKÉHO
PELHřIMOVA
vydal a nabízí 
v prvním českém překladu:

ŘEČ MIKULÁšE BISKUPCE Z PELHŘI-
MOVA NA BASILEJSKÉM KONCILU V ROCE

1433.
Z latiny přeložily: Mgr. Magdalena
Jacková, PhD. a Mgr. Pavlína Cerma-
nová, PhD.
Režijní cena brožury je 50,- Kč. 
K dostání je: 
* u předsedy klubu p. Josefa Berky
(Dobiášova 1354/4, 393 01 Pelhřimov), 
* ve sboru ČCE v Pelhřimově (Růžo-
vá 82),
* u společnosti VERITAS 
* v knihkupectví ACADEMIA v Praze

EMAN 
právě vydává

PAVEL REJCHRT

SVěTLO TMOU ZJIZVENÉ

Příběh literáta Enocha Alta, solitéra 
v současné literatuře, jazyce i církvi
a teologii. Trpké okoušení vlastní
mimoběžnosti ho o to víc nutká 
k urputnému promýšlení, v kom a 
v čem bezpečně ukotvit život, víru i
tvorbu. Vyprávění, úvahy a glosy
hlavní postavy, podávané barvitým
a břitkým jazykem, představují na-
víc svébytný komentář současného
společenského, kulturního a církev-
ního provozu.
„...Možná, že vzniká něco jiného, 

s čím se nadobro míjím, co vymyká
se mým hodnocením. Ale i já jsem
jistě době nepochopitelný. Ulpívám
bezesporu na významech, které vět-
šině současníků téměř zákonitě uni-
kají. Mohu v nich zakoušet povzná-
šející plnost, jež ale těm od naproti
se bude jevit trestuhodnou prázdno-
tou. Naučil jsem se lásce k mateřské-
mu jazyku z velké části na základě
jeho starších a starých slov, která
znějí dnes jazykovému společenství
široko daleko cize a jsou proto pře-
dem odmítána. „Mám v krvi” někte-
rá křesťanská dogmata, rostl jsem ve
vychovatelsky pečlivé církvi. Leč k
dohovoru se současností to zrovna
není. Myslel jsem, že s poezií po-
chodím lépe. Ale řekli mi onehdy, že
volný verš odpovídá dnešku a jistě i

Dne 5. 9. 2011 se dožil bratr Kon-
rád Knorek z Kynšperka nad Ohří
80 let. Přejeme mu do dalších let
hodně zdraví a Boží požehnání.

Margita Knorková

nejbližšímu zítřku, svobodě imagi-
nace a ničím nespoutané tvorby,
kdežto rýmy, stopy a strofy jsou
passé…”
176 str., 
váz. 14,3x19 cm, 
s grafikou autora
EMAN, Benešov 2011
DPC 248 Kč, 
při objednávce u nakladatele 199 Kč
Expedujeme od 5. 9. 2011
Novinky zasíláme bez účtování  poštov-

ného!

Kompletní emanskou produkci mů-
žete nakupovat v našem novém
internetovém obchodě na známé
adrese http://eman.evangnet.cz

Z POSLEDNÍCH NOVINEK
PřIPOMÍNÁME

JONÁŠ, 
Kázání Štěpána Hájka ilustrovaná
Marikou Bumbálkovou

DVAKRÁT DVĚ JE PĚT, 
Vzpomínková kniha Hebe Kohl-
brugge

ČLOVĚČE, KDE JSI? 
Sborník SpEKu č. 16

OLINKA od Petera de Knegta

Objednejte u EMANA
Husova 656, 256 01 Benešov
tel.: 317 722 215

Nové knihy



JEžÍš OčIšťUJE
Marek 1,41-45

Možnost osprchovat se po práci
nebo po dlouhé cestě je velmi víta-
né osvěžení. Málokdo odmítá mož-

nost smýt ze sebe pot a špínu. Člo-
věk dlouhodobě nemytý společ-
nosti nevoní. Abychom se dobře
cítili a abychom mohli mezi lidi,
sprchujeme se pravidelně.
Někdy nás však ze společnosti vy-
lučují nemoci, viny, společenský
status. To jsou věci, které na nás
ulpívají a smýt je ze sebe nebývá
tak snadné jako pot a prach.
Malomocný je příklad vyloučeného
člověka. Cosi na něm ulpělo a on
nesmí mezi lidi. Navíc se o takové
nemoci uvažovalo jako o trestu za
hřích. Proto malomocný neprosí jen
o uzdravení, nýbrž o celkové očiš-
tění. Mít na sobě cejch hříšníka,
podvodníka, lháře ... je jen obtížně
snesitelné. 
„Chceš-li, můžeš mě očistit,“ obra-
cí se vydělený malomocný na Je-
žíše. Ježíš se ho dotýká (nebojí se a

neštítí se) a říká: „Chci, buď čist.“
Malomocenství se ztratilo a člověk
byl očištěn.
Ten uzdravený o té události na-
vzdory Ježíšově zákazu všude vy-
kládal. Sám byl v euforii ze svého
znovuzačlenění do společnosti.
Zato Ježíš? Ten teď nemohl do měs-
ta. Role se obrátily. Ježíš na sebe
vzal úděl vyloučeného. Nezůstal
však sám. A chodili k němu ode-
všad, čteme nakonec.
A když odevšad, tak snad i od nás,
snad i my můžeme. Má pro nás
očistné lázně svého dotyku, svého
slova, svých svátostí ... Ježíš umí
očišťovat naše malo-mocenství,
abychom mohli mezi lidi, byť on
sám musí zůstat mimo centrum
dnešního života.

František Hruška, 
farář FS ČCE ve Štramberku

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

21. září 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
5. října 2011

Z obsahu
* Jan Roháč z Dubé
* Genová manipulace
* 70. výročí úmrtí 

Františka Bílka

28/2011

Poselství ke 14. neděli po sv. Trojici

Tak se na křesťany obořili filosofové
proto, že jsme se odvážili nazvat
Boha Pánem a Otcem. Počítali Boha
mezi předměty, jimiž se odborně
zabývali. Velmi se jim příčila před-
stava Boha jako osoby, která dokon-
ce má i jméno. Chápali Boha jako
cosi neviditelného a tak vzdáleného
od lidí, že osoba a jméno je přímo
jeho protikladem. Však porovnejme
jméno Pána a Otce, jímž oslovujeme
Boha, s označením, které mu dávají
filosofové, třeba „věčný pohyb uni-
versa“ nebo „prima causa“ nebo i
řecky „próton kinún“ – první hnutí,
a hned se rozhodneme pro Pána a
Otce, protože všechna filozofická
označení ztratila ze zřetele člověka.
Když však jmenujeme Boha Otcem a
Pánem, zároveň máme na mysli člo-
věka, jenž nalezl v Bohu Otci lásku a
v  Pánu toho Boha, který neopustí
ani ve smrti. Nebo jinak řečeno: bož-
ský majestát Pána má stvořitelskou i
vykupitelskou moc, a proto má nad
námi absolutní právo. Všechno filo-
zofické řečení o Bohu vadne a
zmlká, protože je živeno lidským
rozumem, kterému ovšem by bylo
lépe v lidské mysli, která živena Boží
pravdou a láskou velebí Boha Otce a
Pána slovy, jimiž promlouvá láska a
vděčnost. Chci tím říci, že nesmírně
překračují svou kompetenci a
neslušně se naparují ti filozofové,
kteří označují naše jmenování Boha
jako Otce a Pána za dětinský vyná-
lez. Soudí, že osoby jsou konečné,
umírají; vložit na Boha takovou
konečnost je nevhodné, prý tím sni-
žujeme a urážíme Boha. A dále
mluví, že Bůh je neosobní „on“ a
nikdy „já“, je neutrální a do ničeho
se neplete.
Už bychom o tom nemluvili, kdyby
si lidé znovu a znovu nevymýšleli a

nezhotovovali Boha. Snad každá
nová generace si „stvoří“ svého.
Skutečný, živý Bůh nám nepodal o
sobě žádnou definici, zato zasahuje
do světa a do lidského života tak, že
jej poznáváme. Říkáme, že se nám
zjevil. Ne přímo mně; to poznání
Boha z  jeho zásahů do světa a do
života lidí se ke mně a k vám dosta-
lo od lidu izraelského, jenž poznal
Boha „na své kůži“ a podal o tom
zprávu pro všechny lidi a pro všech-
ny věky. Čteme o tom v Bibli, jak se
nechal Bohem vést a usadil se v ze-
mi, kterou mu Bůh vybral. Když
přestal Boha poslouchat, dostal se
do babylonského otroctví, které
následovalo po otroctví egyptském.
Bůh naň nezapomněl, vyvedl jej 
z jednoho i druhého otroctví. Izrael-
ští proroci mu ukazovali, že není

smýkán nějakým osudem, nýbrž
svými vinami. Druhou stránkou je-
jich poselství bylo ujištění, že Bůh je
nakloněn jim odpouštět, vždyť je
jejich Otcem. Nakonec řadu proroků
musel vystřídat sám Boží Syn. Přišel,
aby jim pomohl, ale oni ho v  jeho
nízké, lidské podobě nepřijali. Ukři-
žovali ho.
Ten příběh Boha s  lidmi začíná
znovu, tentokrát už ne jen s jediným
vyvoleným lidem, ale s  Kristovou
církví, jež své brány otevřela všem
lidem i národům. Boží slovo i nás
oslovuje a zjevuje nám Boží vůli.
Posléze v  nás vzbuzuje vědomí o
naší důstojnosti a osobní odpověd-
nosti: Jsme Boží, ale poslušní. I obraz
církve dostal nové rysy. Už izraelský
lid, který nejprve poznal Boha jako

Kdo prý nám to dovolil? ZAOSTřENO NA BLÍZKO

Na Evangelické teologické fakultě UK učím spolu s kolegou Davidem
Holetonem kurz v angličtině o české reformaci. Chodí na něj přede-
vším studenti z programu Erasmus, tedy studenti z Německa, Anglie,
Nizozemí nebo Francie, kteří stráví v Praze jeden nebo dva semestry.
Jelikož se o těchto dějinách na zahraničních univerzitách obvykle
nenabízí žádný kurz, je poměrně oblíbený. Z pohledu zahraničního
studenta se týká (církevně) historického pozadí českého (nábožen-
ského) kontextu, ve kterém stráví několik měsíců.
Vždy na začátku provádíme jakýsi test, kdo co ví o české reformaci.
Většinou někde slyšeli aspoň jméno Jan Hus. Zpravidla toho vědí
nejvíce studenti z Německa: Hus jako předchůdce Martina Luthera,
Luther, který se na Husa odvolává, přijímání pod obojí, a možná ještě
užití lidového jazyka v  liturgii místo latiny. Pokud něco ví student
z Anglie, tak především to, že Hus a Viklef měli něco společného.
Někdo odkáže na mylný názor, že oba přeložili Bibli do lidového
jazyka.
Je to jasné. O mistru Janu Husovi není za hranicemi republiky mezi
studenty teologie nebo příbuzných oborů mnoho známo. Stejně jako
se u nás moc neučí o nizozemské reformaci, tak se v Utrechtu nebo
Kampenu učí o Husovi jen v poznámce pod čarou. Je to zajímavý
fenomén, ale ta pravá reformace musela ještě přijít - s Lutherem a
s Kalvínem. Česká reformace je pouze jakýmsi předstupněm té opra-
vdové reformace.
V 80. letech 20. století proto přišel prof. Amedeo Molnár s pojmem
první reformace. Hnutí od husitství až po Bratry nebylo jen reformní
hnutí ve stínu luterské reformace, ale reformace sui generis, totiž
první. Samozřejmě byl v tom lehce šovinistický tón, ale Molnár pře-
devším chtěl zdůraznit úplnost české reformace.
Termín “první reformace” Molnára samotného nepřežil, ale jeho mo-
tivace ano. I my se v našem kurzu snažíme obraz české reformace jako
předstupně té světové zpochybnit tím, že ukážeme na různé aspekty
české reformace, které jsou z toho či onoho důvodu zajímavé ve svě-
tovém měřítku. Reformní program Milíče z  Kroměříže, význam
eucharistie v české reformaci, vyspělost liturgické produkce (rukopi-
sy), rozmanitost předbělohorské situace atd. Snad se studenti vrátí
domů s jiným obrazem: žádní předchůdci, ale vlastní příběh s evrop-
ským významem.
Za hranicemi českých zemí je několik ložisek, kde se pěstuje studium
české reformace v širším kontextu. Patří sem např. Xavier University
v  americkém Cincinnati, kde učí David Mengel, nebo McGill

Jan Hus a česká reformace
pohledem nizozemského

církevního historika

Dny důvěry se konaly v minulých letech v Brně - viz str. 2

Dokončení na str. 2

Dokončení na str. 2

Na biskupský post v okrsku Ham-
burk-Lübeck, uprázdněný po loň-
ské rezignaci biskupky Marie Jep-
senové, kandidovaly poprvé v ději-
nách německé luterské církve pouze
ženy – Petra Bahrová a Kirsten
Fehrsová. Ve čtvrtém kole voleb dne
17. června 2011 zvítězila posledně
jmenovaná. Redakční článek v dení-
ku Frankfurter Allgemeine Zeitung
z 20. 6. 2011 si všímá značného stup-
ně podobnosti obou uchazeček
(včetně záliby v jazzu). 
Působiště nové biskupky zahrnuje
226 sborů s 900 000 členů. Zatěž-
kávací zkouškou pro ni bude Kir-
chentag (celoneměcký sjezd evange-

líků), který se má konat v Ham-
burku za dva roky. Za rok (o letni-
cích 2012) proběhne dlouho připra-
vované organizační sloučení několi-
ka luterských církví v novou Severní
církev (Nordkirche), jež se má s 2,4
miliony členů stát pátou největší
členskou církví federace Evange-
lické církve v Německu (EKD). 
Kromě jiné, formálně převzaté agen-
dy „zdědila“ Fehrsová (narozená 
v roce 1961) dozvuky aféry v souvis-
losti s dávnými případy sexuální-
ho zneužívání na sboru v Ahrens-
burgu.

František Schilla

Výzvy nové i dosud odsouvané
(Do čela hamburských luteránů zvolena Kirsten Fehrsová)

AKTUALITA
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Třetí říjnový víkend přijedou mladí
lidé z celé republiky do Olomouce,
aby se zúčastnili ekumenického set-
kání s názvem Dny důvěry. Tuto
akci podporují bratři z Taizé, malé
vesničky na jihu Burgundska. Zde se
každoročně setkávají mladí křesťané
z celého světa, aby společně zakusili
setkání s Bohem v modlitbě, zpěvu,
tichu nebo rozjímání.
Stejně jako v Taizé budou i v Olo-
mouci srdcem setkání společné
modlitby s meditativními zpěvy,
jejichž základnou bude katedrála
svatého Václava. Poutníci se mohou
dále zúčastnit biblických zamyšlení
v menších skupinkách či nejrůzněj-
ších workshopů. Mezi nimi je napří-
klad procházka Olomoucí s výkla-
dem průvodce, exkurze v Konzer-
vatoři Evangelické akademie, pro-
hlídka kněžského semináře s mož-
ností rozhovoru se studenty či bib-
lické židovské tance. Účast na setká-
ní přislíbilo také několik bratrů z ko-
munity. Mezi nimi by měl být i bratr
Wojtek, který má na starosti aktivity
Taizé v České republice.
„Jednou z hlavních charakteristik
komunity v Taizé je ekumenismus.
Proto bychom si přáli, aby smyslem
setkání bylo kromě osobních zážitků
také prohloubení přátelství a spolu-
práce mezi křesťanskými církvemi 
v České republice. Jen na přípravě
této akce se podílejí církve Česko-
bratrská evangelická, Římskokato-
lická, Církev bratrská a Bratrská jed-
nota baptistů, “ vysvětluje koordiná-
tor přípravného týmu Josef Lavička.

Setkání má napomáhat také vytvá-
ření důvěry mezi generacemi, proto
je jedním z důležitých prvků ubyto-
vání poutníků v hostitelských rodi-
nách v Olomouci a okolí.
Dny důvěry v Olomouci nejsou prv-
ním setkáním tohoto druhu v České
republice. „Poprvé se stejnojmenná
akce uskutečnila před třemi lety ve
Zlíně a minulý rok se mladí mohli
setkat v Brně. Proto jsme byli velmi
potěšeni, když se na nás obrátil bratr
Wojtek s nabídkou uspořádat Dny
důvěry 2011 právě v Olomouci a vě-
říme, že dokážeme v započaté tradi-
ci dobře pokračovat,“ říká J.Lavička.
Více informací o Dnech důvěry 
v Olomouci naleznete: 
www.dnyduvery.cz

Doplňující informace
Taizé
Francouzská vesnička Taizé je domo-

vem mezinárodní ekumenické komunity,

kterou založil v roce 1940 bratr Roger.

Bratři se zavazují na celý život, že bu-

dou spolu sdílet materiální i duchovní

společenství, život v celibátu a velké pro-

stotě. Dnes tvoří komunitu více než sto

bratří - katolíků i různých protestant-

ských vyznání. Bratři se živí pouze svou

prací, nepřijímají pro sebe žádné dary

nebo dotace. Někteří z bratří žijí v ma-

lých skupinkách (fraternitách) mezi nej-

chudšími lidmi. Od konce padesátých let

dvacátého století mnoho mladých lidí 

z různých zemí nachází cestu do Taizé,

kde se podílejí na týdenních setkáních 

s modlitbami a rozjímáním. Během ně-

kterých letních týdnů se takto může set-

kat až 5 000 mladých lidí ze 75 zemí.

Srdcem setkání jsou společné modlitby,

které třikrát denně shromažďují všechny

přítomné v kostele Smíření a při kterých

se střídá zpěv, ticho a naslouchání Boží-

mu slovu. Každý den vedou bratři z ko-

munity biblické úvody, na něž navazují

diskuze ve skupinkách. Část dne je věno-

vána organizační či praktické pomoci. Ti,

kdo chtějí prohloubit svůj osobní vztah s

Bohem, mohou strávit „týden v tichu“.

Taizé kolem sebe nevytváří hnutí. Všich-

ni, kdo vykročili na „pouť důvěry na ze-

mi“, jsou vyzýváni, aby se vraceli domů

s těmito otázkami: jak se přiblížit k pra-

menům společenství s Kristem, jak žít 

z jeho pokoje a radosti? Jak být nositeli

důvěry a odpuštění tam, kde žijeme?

Více informací o Taizé: www.taize.fr/cs

Předběžný program Dnů důvěry
Pátek 14. října
15.00 - 18.30 - příjezd účastníků
19.00 - 20.30 - zahájení, společná
modlitba
21.00 - 23.00 - nahlášení v rodinách
Sobota 15. října
8.00 - 08.40 - společná modlitba
10.00 - 12.00 - biblické úvody, sdílení
12.30 - 13.30 - společná modlitba
13.30 - 15.00 - oběd
15.00 - 19.00 - workshopy
17.00 - 19.00 - vydávání večeře
19.30 - 21.30 - společná modlitba
21.30 - 00.00 - možnost individuální
modlitby
Neděle 16. října
9.00 - 11.00 - bohoslužby ve farnos-
tech

KOSOVO ZAKÁZALO NÁBOžENSKOU VýUKU VE šKOLÁCH
Zákaz výuky náboženství ve školách a muslimského závoje ve školních tří-
dách odhlasoval kosovský parlament. Ve skutečnosi šlo o potvrzení pravi-
dla, uplatňovaného delší dobu a zakotveného v ústavě. Ta mluví o Kosovu
jako o laickém státu, kde jsou náboženské programy ve školách zapověze-
ny. Zákonodárci ovšem nemají absolutní podporu obyvatelstva. V minulých
měsících došlo k opakovaným protivládním demonstracím na protest proti
zákazu závoje a výjimkou nebylo ani vyloučení dívek ze škol. Kolem 90 % 
z dvoumilionové populace Kosova jsou muslimové, křesťané tvoří 8,5 %,
přičemž pravoslavná komunita je téměř dvakrát větší než římskokatolická.

RaVat

RUSKý HEREC A DUCHOVNÍ CHCE KANDIDOVAT NA PREZIDENTA; 
CÍRKEV JE ALE PROTI
Diskuse o hlavních kandidátech pro březnové prezidentské volby se v Rus-
ku alespoň na několik hodin vzdálila od známých jmen premiéra Vladimira
Putina a dosavadního prezidenta Dmitrije Medveděva. Svůj záměr ucházet
se o funkci šéfa Kremlu oznámil kontroverzní ruský herec, režisér a duchov-
ní Ivan Ochlobystin. Čeká prý jen na to, zda mu vedení pravoslavné církve
dá požehnání.
Podle ruského tisku ho však nejspíš nedostane. Nejen proto, že mu patriar-
chát výkon církevních obřadů dočasně zakázal, ale hlavně vzhledem k sy-
nodnímu rozhodnutí, podle něhož duchovní nesmějí do boje o politické
funkce "vyjma naléhavých případů" vstoupit. "To se přirozeně týká i voleb
prezidenta," upřesnil církevní stanovisko mluvčí moskevského patriarchátu
Vsevolod Čaplin.
Ochlobystin je známá osoba často propíraná ruským bulvárem. Dřívější fil-
mový herec a režisér, který své působení spojoval s filmy o šantánových
zpěvačkách a rockerech, se v roce 2001 stal popem. Patriarcha Kirill mu ne-
dávno - údajně na vlastní Ochlobystinovu žádost - výkon církevních obřa-
dů zakázal. Vzhled a chování neortodoxního popa prý pobuřovalo pravo-
slavné věřící.
Nevoli zřejmě vyvolávají i Ochlobystinovy politické plány, přestože jejich
filosofický základ prý prezidentský čekatel čerpal z církevní historie. Par-
lament by zrušil jako zbytečný a prezidentský mandát prodloužil z nyněj-
ších šesti na čtrnáct let. Pokud se ale církev proti jeho kandidatuře postaví,
vidiny Kremlu se kandidát rozhodně vzdá. "Církev je pro mě rodina, nic
není přednější," řekl novinářům.
Prezidentské volby se v Rusku budou konat počátkem března příštího roku.
Za hlavní kandidáty jsou považováni Putin a Medveděv, ale kandidovat
bude nejspíš jen jeden z nich. Který to bude, má být známo na podzim. Svou
účast ve volbách už oznámili vůdce ruských komunistů Gennadij Zjuganov,
ultranacionalista Vladimir Žirinovskij nebo aktivista ruské radikální levice
Eduard Limonov.

podle ČTK

Z církví doma i ve světě Dny důvěry v Olomouci

svého Pána, odhalil v něm i svého
Stvořitele. Protože nás Bůh stvořil,
patříme mu úplně. A co teprve
máme říct, když se Bůh stal naším
vykupitelem ze zahynutí? Úplně
v nás zničil nejmenší pomyšlení, že
nepatříme Bohu, ale sami sobě.
Kristova církev v prvních pěti stole-
tích svého života věnovala všechen
svůj um k  stanovení toho, kdo je
podle biblického svědectví Bůh a co
je vedle něho člověk. K této usilovné
a bohulibé práci se církev vrátila až
po tisíci letech v  době reformace:
nadřadila biblické poselství církev-
ním zvyklostem, které k němu ztra-
tily vztah.
O úsilí filosofů nahradit osobu Boha
Otce, Syna a Ducha svatého neutrál-
ními, neosobními výrazy jsme uva-
žovali nahoře. Jejich úsilí lze kvalifi-
kovat jako komplet, který nakonec
chce poslat zjeveného Boha do
důchodu a na jeho místo povolat
člověka. Nutno však žalovat na ně-
které teology, že se ve středověku
vzdali filosofům a po jejich vzoru
hledali slovíčka, jimiž by nahradili
titul Boha jako absolutního Pána. 
A našli „aseitu“, krásné latinské slo-
veso „esse a se“, být sám pro sebe a
nikoho jiného k svému bytí nepotře-
bovat, být nezávislý ve své nepod-
míněné plnosti moci a bytí. Bible
místo toho vypravuje o marnotrat-
ném synu, kde Bůh vystupuje jako
milosrdný, laskavý Pán, jenž má
moc vrátit synovi domov a synov-
skou důstojnost. Aseita nechává
syna v cizině a bídě, jedinou útěchou
mu bude vzpomínka na domov.
Aby bylo mezi námi jasno, musím
povědět ještě několik slov o úloze

filosofie v  dějinách lidského nábo-
ženského myšlení. Již jsem pověděl,
že církev v prvních pěti stoletích své
existence hledala, jak by patřičnými
slovy sdělila, kdo je Bůh. Nyní dodá-
vám, že zcela vědomě použila výra-
zů, které pocházejí z dílny filosofů
zcela zřetelně. Jejich výrazový slov-
ník měl za sebou 300letý vývoj.
Církev ho použila bez ostychu, po
celý křesťanský starověk a středověk
ho s užitkem používala. Stačí podí-
vat se do listů židovského vzdělan-
ce, apoštola Pavla, a byli byste v po-
kušení nazvat ho křesťanským filo-
sofem, zatímco on jen svého židov-
ského filosofického vzdělání použil,

aby celému světu předložil srozumi-
telně a logicky obsah Kristova Evan-
gelia. Středověk učinil z filosofie
služku teologie. Není divu, že v no-
vověku se filosofie vymanila z toho
poddanství a pak mnohé lidi svedla,
aby v ní hledali spásu. Zdá se však,
že v tomto století dochází k vzájem-
nému respektu ve vědomí, že prav-
da je jen jedna. To však není konec
boje. Sesadit Boha z  jeho trůnu je
starý i stále novější pokus, na jehož
prapory se jako první podepisuje
filosofie. Tam míří ostří Pavlova vý-
roku: „Bůh učinil moudrost světa
bláznovstvím“ (1K 1,20).

Josef Veselý

Kdo prý nám to dovolil?
Dokončení ze str. 1

University v kanadském Montrealu, kde působí Michael van Dussen.
První je znalec českého 14. století, druhý se zabývá vazbami mezi
Čechami a Anglií v 15. století. Jmenuji zástupně tyto dva badatele za
ostatní desítky, protože u těchto dvou se projevuje zapálenost a
odbornost v zájmu o českou reformaci snad nejvíce.
Už přes deset let existuje mezinárodní struktura, která tyto lidi pro-
pojuje. Je to síť Bohemian Reformation and Religious Practice
(www.brrp.org), kterou iniciovali už zmíněný David Holeton a Zde-
něk David (žije od r. 1948 v Americe). Jako nikdo jiný se tito pánové
zasloužili o systematické zvýšení mezinárodního zájmu o českou
reformaci, a to pomocí konferencí a publikací. Tato struktura je jak
líhní mladých badatelů, tak i seznamkou historiků, teologů a jiných
vědců se zájmem o českou reformaci.
Na druhé straně je často až zarážející, jak malá je mezi českými bada-
teli znalost o práci jejich kolegů za hranicemi. Je celkem běžné, že
autor publikace o české reformaci nebo její části neuvádí důležité stu-
die k  tomu tématu, které vyšly v  zahraničí. Stalo se tak dokonce i
v prestižní řadě Velké dějiny zemí koruny českých, kde ve svazcích
k 15. a 16. století výrazně chybí poznatky jiných než českých autorů.
Dnes už to opravdu není tak, že by si čeští autoři mohli stěžovat na
neexistující zájem v cizině. Ten je, roste a je čím dál kvalitnější. Do-
konce očekávám, že v záplavě publikací k mistru Janu Husovi a české
reformaci, která bezpochyby přijde k  výročí Husovy mučednické
smrti v  r. 2015, budou ty v zahraničí lepší a přínosnější. Souvisí to
s tím, že badatelé za hranicemi republiky vidí českou reformaci v šir-
ších souvislostech, než je zvykem v České republice.
Pro studenty a badatele ze zahraničí je příběh české reformace lákavý
a zajímavý. Dokazují to studenti programu Erasmus v  Praze nebo
badatelé v jiných částech světa, mj. v rámci sítě Bohemian Reforma-
tion a Religious Practice. Teď je na čase, aby se jejich kolegové z Čes-
ké republiky odhodlali k společnému rozhovoru o mistru Janu Hu-
sovi a jeho reformaci. Jinak budou nadále obrazy o Husovi v Česku a
v cizině velmi odlišné. Ke škodě věci.

Peter Morée je nizozemský církevní historik působící na Evangelické
teologické fakultě v Praze. 
Psáno pro Christnet.

Jan Hus a česká reformace
pohledem nizozemského

církevního historika
Dokončení ze str. 1

Olomouckou katedrálu rozezní v říjnu modlitby z Taizé

Vystudoval filosofii a teologii ve Vídni a v

Basileji a získal titul mistra svobodných

umění. 1506 byl vysvěcen na kněze, byl

farářem v Glarusu a 1512 polním kazate-

lem. Přiklonil se k humanismu Erasma

Rotterdamského, musil proto opustit

svou farnost a žil v poutním místě Ma-

riae Einsiedeln. Od 1518 byl farářem 

v Curychu (při Grossmünsteru -"Velkém

klášteře"), odkud později vedl svůj refor-

mační zápas. Bojoval proti odpustkům a

jiným církevním nešvarům, jakož i proti

verbování švýcarských žoldnéřů. Zastá-

val pravidlo, že v církvi, při bohoslužbách

a v celém životě smí platit jen to, co odpo-

vídá Písmu svatému. Zdůraznil Boží

předurčení a myslil univerzalisticky. Na

rozdíl od Luthera chápal svátosti jakožto

pouhá znamení a přísahu na prapor

Kristův. Požadoval církevní kázeň a

aktivní účast laiků. Ke světským řádům

měl kladný vztah a sám se účastnil veřej-

ného dění. Dal ovšem pronásledovat

křtěnce, někteří byli zahubeni a jiní vy-

hnáni. K jeho reformačnímu úsilí patří

jeho účast na různých disputacích a říš-

ských sněmech. Padl na bitevním poli 

v boji s odpůrci reformace, jeho tělo bylo

rozčtvrceno a spáleno. Zastánci jeho

učení se později přiklonili k ženevské re-

formaci, jeho moravské stoupence známe

jako "Bratry habrovanské", kteří v Lulči

u Vyškova vydali dva kancionály.

Z jeho spisů si připomeňme: O vyvolení

a svobodě pokrmů (1522), 67 rozprav

(1523), Krátký křesťanský úvod (1523),

Komentář o pravém a falešném nábožen-

ství (1525), O křtu (1525), o večeři Páně

Že tato slova... budou mít vždy starý

smysl (1527) a Počet z víry (1530).

"Zachováme-li spravedlnost vůči každé-

mu, vydáme tím svědectví, že vpravdě

ctíme Boha." (Výklad Izaiáše 1528)

Bohuslav Vik

švýcarský reformátor Huldrych Zwingli 
(*1.1.1484 ve Wildhausu -+ 11.10.1531 u Kappelu)



„Elvisovy duchovní písně nacházejí
u lidí ohlas, neboť je zpívá velmi
procítěně,“ tvrdí Andy Kelso, který
se specializuje na „elvisovská“ vy-
stoupení v kostelích i jinde (též po
hospodách, jejichž prostředí, jak
podotýká, „bývá někdy obtížnější“).

Elvis a evangelium
Kelso v rozhovoru na poslední stra-
ně britského anglikánského týdení-
ku Church Times z 27. května 2011
připomíná, že Elvis Presley (1935-
1977) byl vychován v církvi Assem-
blies of God („Boží shromáždění“,
největší letniční denominace na
světě), kde napodoboval černošské
zpěváky gospelů, že láska k du-
chovní hudbě jej provázela po celý
život a že se svých křesťanských
kořenů nikdy nevzdal, a upozorňu-
je: „Ani nejzapálenější Elvisovi fa-
noušci neznají některé z gospelů, jež
nejvíc miloval.“ (U nás, dodejme,
nejméně v  jednom případě zastírá
tuto stránku Elvisova odkazu celá
desetiletí Karel Gott, blíže viz článek
Modlitebna adaptací zničená, ET-KJ
37/2010.) 
Kelso působí ještě jako kaplan rag-
byového týmu Warchester Warriors.
Předtím dvacet let plnočasově za-
stával post duchovního v Redditchi.
Když se však z přepracování zhrou-
til, upřednostnil dráhu hudebníka a
performera a na pevný duchoven-
ský úvazek v anglikánské církvi re-
zignoval. Nejvíce lituje toho, že 
s „elvisovskými“ vystoupeními ne-
začal dříve. Rozčílit jej dokáže „ne-
spravedlnost, pokrytectví, gauneři,
církevníci, kteří odepisují nekřesťa-
ny“. S Elvisem se cítí spojen též sna-

hou „zasáhnout lidi“. Osvěživá
četba! 

Služba malomocným a vězňům
„Domnívám se, že nikdo není mimo
dosah vykoupení: lotr na kříži vedle
Ježíše se první dostal do ráje. Vězni
mají čas přemýšlet a když jste na
dně, vede jediná cesta vzhůru. Mám
za to, že každý by měl dostat příle-
žitost ke změně a proměně (change
and transformation),“ říká v rozho-
voru na poslední straně Church
Times z 8. dubna 2011 Peter Walker.
Walker, který je členem Brethren
Church (jedné z  amerických evan-
gelikálních církví, nezaměňovat 
s Jednotou bratrskou), nyní stojí
v  čele celobritské Misie pro malo-
mocné (Leprosy Mission), předtím
tři roky vedl Mezinárodní asociaci
pro křesťanskou službu ve vězení
(Prison Fellowship International) ve
washingtonské centrále poté, co se
osvědčil jako manažer této organi-
zace v Anglii a Walesu. Ještě dříve
pracoval deset let na londýnské bur-
ze – na post „náboženského mana-
žera“ skočil tedy rovnýma nohama
z oblasti tvrdě světské. 
Společný prvek mezi leprou a uvěz-
něním spatřuje Walker ve společen-
ském vyloučení, „psanectví“ malo-
mocných i trestanců. S  nostalgií
vzpomíná na Ameriku, kde o nedě-
lích stále chodí do kostela 40 % lidí
(oproti 8 až 9 % v Británii). Prohla-
šuje: „Vězení se hodnotí podle míry
útěků, nikoli podle úspěšné nápra-
vy. V  systému působí mnoho
dobrých lidí, avšak důraz leží na
bezpečnosti … a rozpočty jsou při-
škrcovány ... Chtěl bych být zam-

knut v kostele s Martinem Luthe-
rem Kingem. Byl zapálen pro změ-
nu, ale měl též odvahu … Já mám
zaujetí, ale nemyslím si, že bych měl
tolik odvahy, takže bych od něj rád
uslyšel, odkud ji vzal.“ 

Druhá šance
„Nemyslím si, že bych chtěl být
někde s kýmkoli zamknut,“ odpoví-
dá nestandardně na standardní
dotaz – totiž na otázku, s kým by
chtěl být zamknut v kostele – v zá-
věru rozhovoru v  Church Times 
z 25. února 2011 bývalý vězeň Erwin
James, nyní novinář v  prestižním
deníku The Guardian. Z  opačné
perspektivy nepřímo potvrzuje
leccos z  výroků Petera Walkera.
Rozhovory s Walkerem i Jamesem
jdou proti logice českých interneto-
vých diskusí u zpráv z černé kroni-
ky, kde se v mnoha variantách vrací
otázka: „Proč živit vězně z  našich
daní?!“ (James se např. naučil ve vě-
zení vařit v rámci kurzů vaření, jako
novinář se pak etabloval psaním o
jídle.) Za ocitování ještě stojí Jame-
sova věta: „Vězeňské kaple jsou
opravdovými místy s kladným ná-
bojem (places of positivity).“
Dráhu všech tří dotazovaných
(„elvisovce“ Kelsa, „univerzální-
ho manažera“ Walkera i novináře 
s pestrým trestním rejstříkem Ja-
mese) charakterizuje zásadní pro-
fesní změna. Ze všech tří rozhovorů
prosvítá odvozeně evangelijní kon-
cept „druhé životní šance“, který je
podle všeho v  anglosaské společ-
nosti přítomen výrazněji než na
evropském kontinentu …

František Schilla

3ET-KJ

Evangelium a služba

Liturgické mezidobí 3
Zpěv: Spiritus Jesu Christi

hudba: Jacques Berthier

Žalm 121
Pozvedám své oči k horám:

Odkud mi přijde pomoc?
Pomoc mi přichází od Hospodina,

on učinil nebe i zemi.
Nedopustí, aby uklouzla tvá noha,

nedříme ten, jenž tě chrání.
Ano nedříme a nespí

ten, jenž chrání Izraele.
Hospodin je tvůj ochránce,

Hospodin je ti stínem po pravici.
Ve dne tě nezasáhne slunce

ani za noci měsíc.
Hospodin tě chrání ode všeho zlého,

on chrání tvůj život.
Hospodin bude chránit tvé vycházení a vcházení

nyní i navěky.

Čtení: 1 K 13, 1-9.13; J 1, 1-5

Píseň

Ticho

Prosby:
Bože Stvořiteli a Spasiteli, prameni pokoje pro celou zem, buď dnes
naším životem.
Kriste, ty nás voláš, abychom se dělili s druhými. Sjednoť nás ve své
lásce.
Kriste, náš pastýři, ty hledáš ztracené, navštěvuješ opuštěné a osamoce-
né. Oživ jejich naději.
Duchu Utěšiteli, ty do nás vkládáš naději a radost. Naplň nás svou lás-
kou.
Duchu Utěšiteli, ty v nás probouzíš lásku, která odpouští. Přijď, Duchu
svatý.

Otče náš

Modlitba:
Pane Ježíši Kriste, dej, abychom v každé chvíli patřili na tebe. Tak často
zapomínáme, že v nás přebývá tvůj svatý Duch, že ty se v nás modlíš, v
nás miluješ, působíš zázrak důvěry a odpuštění.
Tys nás požehnal, vzkříšený Ježíši, nás, kteří bychom chtěli žít z tvé
důvěry, aby se nikdy nevyčerpaly zdroje radosti.

Zpěv
(© Ateliers at Presses de Taizé

notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 

tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 

e-mail: info@rosamusic.cz

internetový obchod: www.gimel.cz)

Stává se, že navštívíme někoho,
kdo se nachází v těžké životní si-
tuaci. Rádi bychom ho potěšili.
Čím? Tím nejlepším, co máme –
slovem Bible. Hledáme honem, co
bychom mu řekli, a zrovna nás nic
vhodného nenapadá. Nebo navští-
víme někoho v nemocnici, potěší-
me ho slovem Bible a nežli zavře-
me dveře, on zapomene, co jsme
mu řekli. Někdy jsme tuto situaci
zlepšili tím, že jsme mu takováto
biblická slova napsali na lístek a
nechali mu to na stolku, aby si je
mohl přečíst, i když my již u něho
nebudeme.
V těchto dnech vydala Česká bib-
lická společnost drobnou knížeč-
ku, která má být pomocí pro tako-
véto případy. Nejen to. Má být po-
mocí i nám, když se dostáváme do
situací, kdy by nám dobré slovo
mohlo být pomocí. Tato knížečka
se jmenuje „Slova potěšení a po-
vzbuzení“. Z Bible je vybral a
uspořádal Jaro Křivohlavý. Je ma-
lého kapesního formátu, takže si ji
můžeme vzít i do kapsy s sebou na
návštěvu, a stojí 49 Kč.
Výběr byl veden celoživotními
poznatky autora, který si v Bibli
podtrhával verše, které ho potěšily
a povzbudily, ba někdy i podržely
ve vypjatých situacích. Ty nejdůle-
žitější zdůrazňoval ještě barevně.
A z nich vybíral to, co knížka při-
náší.
Knížka má dvě části. V první –
Slo-va potěšení – jsou kapitolky s
nadpisy „Neboj se, Neopustím tě.
Ne-zklamu tě. Důvěřuj a žij z víry.

U mě najdeš odpuštění, lásku a
milosrdenství i slova věčného ži-
vota.” Druhá část – Slova povzbu-
zení – obsahuje kapitoly s nadpisy:
„Co dělat? Hledejte! Komu důvě-
řovat a čemu věřit. Jak se rozhodo-
vat. Podněty pro osobní život.
Společenství víry a Výzvy k aktiv-
nímu životu.”

Knížka nazvaná „Slova potěšení a
povzbuzení“ je k dostání ve všech
křesťanských knihkupectvích –
mimo jiné i v knihkupectví Kalich,
Jungmannova 9, Praha 2 – 12000
nebo v knihkupectvích Karme-
litánského nakladatelství.

(JK)

Slova potěšení a povzbuzení

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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(Tři rozhovory z britského anglikánského týdeníku Church Times)

V článku "Ke sporům o DPH" v č. 26 ET-KJ se Dan Drápal rozepisuje o
dvou názorech na prostředky, jak snížit nepříznivou platební bilanci
státu. Zvýšení daně z přidané hodnoty (DPH) je jednou z takových cest.
Jen tak mimochem nutno zdůraznit, že jde o technický termín. Uvalí-
me-li vyšší DPH kupříkladu na chléb, nepřidáme k němu žádnou hod-
notu, chléb nebude kvalitnější, takže bychom měli vlastně hovořit o dra-
hotní přirážce.Ať tak či onak jde o to, že tato cesta ke snížení státního
dluhu postihne více chudé než bohaté. To br. Drápal správně zdůraz-
ňuje.
Druhou cestou by bylo vyšší procento zdanění příjmů bohatých, než je
procento zdanění příjmů středních a nižších vrstev. Tady br. Drápal vidí
nebezpečí, že by ti bohatí buď utekli do tzv.daňových rájů, nebo že by si
otevřeli účet v bance třeba ve Švýcarsku, po případě že by se uchýlili k
daňovým únikům, tj. v podstatě ke zlodějně. To je sice pravda, ale stej-
nou logiku by mělo, kdybychom tvrdili, že lidé notoricky porušují záko-
ny, tak k čemu je v parlamentu přijímat? Vždyť oni je budou stejně
obcházet!
Závěr článku, o němž je tu řeč, vyznívá ovšem dosti defétisticky.
"Radikálním řešením pro naši zemi by byla jen morální obroda," říká br.
Drápal. Zlatá slova! Jenže my nemáme čas na ni čekat, když ani nevíme,
zda k ní kdy dojde, byť jako křesťané věříme, že z Boží vůle jednou musí
přijít. Dále říká autor: "Argumenty pro zvýšení DPH, které jedna strana
přináší, jsou validní. Argumenty proti, které vznese levice, jsou validní
rovněž. A troufnu si pochybovat (podle smyslu chtěl autor napsat:

troufnu si tvrdit), že se nedá při nejlepší vůli předem říci, jak to či ono
opatření zapůsobí.” Nu, na státní rozpočet možná drahotní přirážka
zapůsobí blahodárně, i když řada ekonomů je názoru opačného. Na
koho to však zapůsobí zcela určitě, to budou chudí a ti se naštvou.
Možná že by to jejich naštvání bylo menší, kdyby zároveň s vyšším
DPH byly více zdaněny velké peníze těch bohatých. Ten utažený opa-
sek by už tak neškrtil. Dnes je již ovšem jasné, že břímě "reforem" pone-
sou výhradně střední a nižší vrstvy. Myslím, že není obtížné rozhod-
nout, která ze všech navrhovaných cest je ve světle evangelia legitim-
nější.

Jaroslav Kraus
Mariánské Lázně

Jěště ke sporům o DPH

Z názorů čtenářů



Významný historik architektury
doc. dr. Dobroslav Líbal, evropsky
uznávaný učenec, by se 15.10.t.r. do-
žil 100 let. V plné svěžesti, uprostřed
tvůrčí práce, dosáhl požehnaného
věku téměř 91 let (zemřel 9.2.2002).
Jeho životní dílo z dějin románské a
gotické, ale i barokní a klasicistní ar-
chitektury je soustředěno do několi-
ka badatelských okruhů. Klíčová je
jistě soustavná pozornost věnovaná
církevní architektuře. Vždyť již jeho
první samostatnou publikaci před-
stavuje monografie kláštera ve Zlaté
Koruně (1941). A první velkou kniž-
ní prací jsou “Pražské gotické koste-
ly”(1946), na něž navazuje syntetic-
ká “Gotická architektura v Čechách
a na Moravě”(1948).
Do středu Líbalovy pozornosti se
brzy dostalo sledování vývoje cis-
tercké architektury. Výsledky dílčích
studií tohoto evropsky významného
fenoménu v dějinách středověké cír-
kevní architektury a jeho ideových
zdrojů shrnul v rozsáhlé zásadní
rozpravě (1957), aby se k tématu ješ-
tě v roce 1994 vrátil svým výrazným
autorským podílem na spisu o řádu
cisterciáků ve středověkých Če-
chách. Církevní architektura však
Líbalovi byla více než jen historic-
kou materií k vědeckému zkoumá-
ní. Přistupoval k ní jako křesťan
katolického zaměření a zamýšlel se
nad duchovními rozměry kostelů,
které chápal jako sakrální prostor.
Známá je jeho často zdůrazňovaná
teze - “v kostelech jsou doslova kon-
denzovány modlitby předcházejí-
cích generací”. Jistě právě proto se
iniciativně a dlouhodobě podílel na
snahách o záchranu českých kostelů.

V době vlády tzv. vědeckého ateiz-
mu to ovšem nebylo bez problémů,
ale Líbal si díky své odvaze, ba tvr-
došíjnosti mohl připsat řadu úspě-
chů. Doc.Líbal totiž v sobě spojoval
vědce-historika umění a památkáře-
bojovníka za záchranu zděděných
hodnot. Nutnost ochrany kulturní-
ho dědictví se mu tedy jevila jako
otázka mravní.
Imponující řada monografických
studií vrcholí monumentálním dí-
lem, rozsáhlou knihou základního
významu - “Katedrála sv. Víta na
Pražském hradě”(1999, s P. Zahrad-
níkem). Ještě v roce svých devadesá-
tin obohatil Líbal naši odbornou lite-
raturu prací “Katalog gotické archi-
tektury v ČR do válek husitských”
(2001). Pokud jde o sakrální archi-
tekturu, je příznačné, že D. Líbal
svým příspěvkem “Hodnoty a funk-
ce vesnických kostelů v urbanizova-
né krajině”(1994) stál u vzniku pro-
jektu věnovaného právě venkov-

ským kostelům. Významně se podí-
lel na jeho koncepci i zpracování. A
je symbolické, že v práci na tomto
díle náhle zemřel, při diktování
svého textu…
K dalším Líbalovým studijním zá-
jmům patří výzkum stavebního a
urbanistického vývoje historických
měst, právě tak jako opevňovacích
systémů a pevnostní architektury 
v evropském horizontu. Výsledkem
jsou významné a obsáhlé práce,
jejichž charakteristiku však přene-
cháme specializovaným odborní-
kům. Jisto je, že Líbal vytvořil nepře-
hlédnutelné dílo, svým významem
přesahující hranice naší země, při-
tom v nelehkých podmínkách své
doby. Líbal se vždy hlásil ke svému
křesťanství, takže obtíže se daly oče-
kávat (navíc měl “špatný” kádrový
původ). Tak byla Líbalovi znemož-
něna habilitace na filosofické fakultě
UK po roce 1948. Citelně byl také
postižen tzv. třídně politickými pro-
věrkami roku 1958. Teprve změny
politických poměrů v listopadu 1989
znamenaly pro Líbala nové možnos-
ti. Využil jich plně, vždyť přece věří-
me, že příležitosti poslední jsou zá-
roveň prvními. 
Pán času Líbalovi přidal další časo-
vý úsek k dovršení životního díla,
které se nadto právě v této době
dočkalo několika významných me-
zinárodních ocenění. 
Dobroslav Líbal tedy uzavřel vý-
sledky svého badatelského a literár-
ního usilování, probíhajícího většinu
života navzdory době, ale vždy s Bo-
ží pomocí.

Michal Flegl

Křesťan Dobroslav Líbal
SENIORÁT BRNěNSKý

Českobratrská církev evangelická

BOSKOVICE – Ne 9.30 h
Hybešova 9, f. MarekZikmund
BRNO-HUSOVICE – Ne 9 h
Netušilova 720/26, p. Brno 14, f.
Štěpán Hájek
BRNO-ŽIDENICE – Ne 9 h
Konečného 6/8, p. Brno 15, f. Pavel
Kašpar, f. Romana Špačková
BRNO I – Ne 8.30 h + 10 h 
Opletalova 600/6, p. Brno 2, f. Jiří
Gruber, f. Olga Tydlitátová
BRNO II – Ne 9 h
Lidická 719/79, f. Jaroslav Vítek, f.
Ondřej Kolář
BřECLAV – Ne 8.45 h
nám. Svobody 2056/14, a f. Jarmila
Řezníčková
DAMBOřICE – Ne 9 h
Dambořice č. 73, f. Jana Gruberová
HERŠPICE – Ne 9.30 h
Heršpice č. 117, p. Slavkov, f. Jarmi-
la Řezníčková
HRABěTICE – Ne a c 9 h
Šanovská 304, a f. Ondřej Titěra
HUSTOPEČE U BRNA – Ne 10 h
Masarykovo nám. 390/4, a f. On-
dřej Macek
KLOBOUKY U BRNA – Ne 9.30 h
Brněnská 30/218, f. Luděk Korpa
MIROSLAV – Ne 8.30 h a 17 h
Husova 67/44, f. Ondřej Titěra
MORAVSKÁ TřEBOVÁ – Ne 9 h
Svitavská 961/40, f. Alois Němec
NIKOLČICE – Ne 8.15 h
Nikolčice č. 70, a f. Luděk Korpa
NOSISLAV – Ne 9 h (nešpor-zima 14
h, léto 18 h)
Masarykova 156, f. Ondřej Macek
OLEŠNICE NA MORAVě – Ne 9 h
Rovečínská 131, f. Olga Smrčková
PROSETÍN U BYSTřICE N PERNŠTEJNEM
– Ne 9,30 h
Prosetín u Bystřice n Pernštejnem 
č. 44, f. Jaroslav Coufal
ROVEČNÉ – Ne 9.30 h
Rovečné č. 174, f. Ondřej Ruml
SILůVKY U BRNA – Ne 8.30 h
Kopaninky 184, f. Martina Kadle-
cová
SVITAVY – Ne 9.30 h
Poličská 3, f. Filip Keller
VANOVICE – Ne 9 h
Vanovice č. 60, f. Pavel Freitinger, f.
Lenka Freitingerová
VESELÍ – Ne 9 h
Veselí č. 21, p. Rovečné, a f. Ondřej
Ruml
ZNOJMO – Ne 10 h
Rudoleckého 928/15, f. Jana Špina-
rová

Církev bratrská

BRNO BETANIE – Ne 10.30 h
Kamenná 1, a k Jiří Lukl, 2. k Aleš
Kratochvíl
BRNO KOUNICOVA – Ne 9 h
Kounicova 15, k Jan Asszonyi, 2. k
Jakub Škarvan
BRNO KRÁLOVOPOLSKÁ – Ne 10 h
Královopolská 810/74, Brno Ža-
bovřesky, k David Kubíček
KYJOV – Ne 9.30 h
Urbanova 716, k Mirko Tichý
LETOVICE – Ne 9 h
Okružní 13, k. Zbigniew Lipus
TřEBÍČ – Ne 9.30 h
Kpt. Jaroše 638/7, k Karel Šustek

Evangelická církev metodistická

ARCHA BRNO – Bystrc - Ne 9 h
Lýskova ul., f.Jana Křížová

Bratrská jednota baptistů

BLANSKO – Ne 9 h
Svatopluka Čecha 11, k. Michal
Petratur
BRNO – Ne 9 h
Smetanova 20, k. Pavel Coufal

Bohoslužby
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KOSTNICKÁ JEDNOTA – SDRUŽENÍ
EVANGELICKýCH KřESťANů, O.S.
srdečně zve na setkání, které pořá-
dá v  sobotu 15. října od 14.30 h
v  Ječné 19, v  klubu MAJÁK (ve
dvoře vlevo).
Úvodní pobožností poslouží farář
ECM ve Strašnicích br. Petr Špir-
ko. Na programu je přednáška
faráře ČCE z  Braníka Jaroslava
Pechara: "Zápasy a boje prvotní
církve. Shody a neshody prvních
desetiletí a staletí jako naděje pro
dnešní rozdělenou církev."
Těšíme se na vaši účast a na ná-
sledný rozhovor nad přednese-
ným aktuálním tématem pro pří-
tomnou i budoucí podobu všeo-
becné křesťanské církve.
Po tomto programu bude po pře-
stávce následovat krátké sjezdové
jednání pro členy Kostnické jed-
noty, zástupce místních sdružení i
další zájemce.
Srdečně zve předsednictvo 
Kostnické jednoty – Sdružení
evangelických křesťanů, o.s.

* * *
OBČANSKÉ SDRUŽENÍ EXULANT
zve na svou výroční konferenci, kte-
rá se bude letos konat v kostele
Církve bratrské v Litomyšli, Morav-
ská 1222.  Zahájení bude v sobotu 
8. října 2011 v 10.00 h. Na programu
budou přednášky k tématu "Přínos
reemigrantů k životu evangelic-
kých církví v ČR"a "Exulantská ge-
nealogie" - příležitost k dotazům.

* * *
SEMINÁř KE 230. VýROČÍ VYDÁNÍ
TOLERANČNÍHO PATENTU POřÁDÁ
HISTORICKÁ SPOLEČNOST VERITAS,
a to v Pardubicích. Přednášku s ná-
zvem „Aktuální dosah Toleranční-
ho patentu z roku 1781“ na seminá-
ři prosloví doc. PhDr. Eva Melmu-
ková v  sobotu dne 22. října 2011 
v 10 h v sálku na faře ČCE v Par-
dubicích, Sladkovského ul. č. 638. 
Všichni zájemci jsou srdečně zváni. 
Od nádraží jedou k  ul. Sladkovského

trolejbusy č. 2 a 13 do stanice Třída

Míru, fara je šestý dům za evangelic-

kým kostelem.

* * * 
Milí pracovníci s dětmi,
ve dnech 30. září - 2. října 2011 se
uskuteční celostátní konference pro
služebníky dětem. Tématem bude
"Víra, která obstojí".Budeme se za-
bývat tím, jak pomoci dětem, aby
jejich víra byla pevná a obstála 
v konfrontaci se světem. Nebudou
chybět ani praktické semináře.
Hlavním řečníkem bude Jeanette
McKee, která řadu let působila jako
misionářka v Malajsii, ČR, na Slo-
vensku a v dalších zemích.
Místo: Modlitebna Církve bratrské,
Soukenická 15, Praha 1
Další informace a přihláška on-line
je www.samuel.com v rubrice kon-
ference. Za sdružení Samuel srdeč-
ně zve Jan Bíca

Novinky v knihkupectví SAMUEL

DANIEL ARNOŠT JABLONSKý

ŽIVOT A DÍLO VNUKA J. A. KOMENSKÉHO

J. Bahlcke, B. Dybaś, H. Rudolph (eds.)

Česká verze celobarevné kolektivní
monografie s výběrem z příspěvků o
významném evropském teologovi,
jazykovědci a učenci doby raného
osvícenství D. A. Jablonském, vnuku J.
A. Komenského. Pro většinu českých

čtenářů nabízí vůbec poprvé mimo-
řádné setkání s osobností D. A. Ja-
blonského, ke kterému se hrdě hlásí 
v rodném Polsku i v Německu, kde
dosáhl mezinárodních úspěchů. Jeho
největší zásluhou je skutečnost, že spo-
lu s filosofem G. W. Leibnizem spolu-
založil berlínskou Akademii věd.
Muzeum J. A. Komenského, A4, 206 s.,
bar. il.
cena: 299 Kč 

VýZVY A ÚVAHY

VýBěR Z ČLÁNKů PřEMYSLA PITTRA

Eduard Šimek, ed.

Z pestré mozaiky článků významného
humanisty P. Pittra v časopise Sbrat-
ření bylo do zveřejněného výběru za-
řazeno 20 příspěvků, které byly publi-
kovány převážně v 2. polovině 30. let
20. století. Bylo přihlédnuto k tomu,
aby byly využitelné i v rámci školní
výuky. Slova člověka, který při nejrůz-
nějších příležitostech a v konkrétních
situacích ukazoval příkladem, co je to
lidskost, by měla rozšiřovat znalosti
žáků a přispívat k prohlubování jejich
etického chování.
Muzeum J. A. Komenského, A5, 139 s., 
cena: 100 Kč 

AMERICKÉ SPIRITUÁLY

akapelové provedení v angličtině

MAREK ŠLECHTA

Akapelový zpěv se těší stále větší obli-
bě v USA i v Evropě. Přicházíme s no-
vým zpěvníkem, kde jsou tímto sty-
lem zpracovány známé i méně známé
černošské spirituály, tradiční a přitom
stále moderní.
Advent-Orion, A4, 88 s., kroužková
vazba
cena: 298 Kč 

JEN Ať SE TO NEDOZVÍ NAŠI!
PAVEL BOSMAN

Druhá sbírka kreslených vtipů oblíbe-
ného karikaturisty, jehož originální
humor je dobře znám nejen čtenářům
časopisu Život víry, kam svými kres-
bami pravidelně přispívá. Svým hu-
morem nastavuje zrcadlo našemu cír-
kevnímu prostředí.
Nakladatelství KMS, 15x13,5 cm, 48 s.
cena: 65 Kč 

Nové knihy

Dary na tiskový fond
přijaté od ledna do srpna 2011

CB – Jilemnice 500 Kč
čCE – české Budějovice 400 Kč
čCE Strašnice – Praha 10 1.500 Kč
čCE – Lysá nad Labem 1.350 Kč
čCE – místo neuvedeno 1.800 Kč
MSKJ – místo neuvedeno 2.000 Kč
ses. Brynychová Miloslava 1.500 Kč
ses. černohorská 1.000 Kč
ses. Dostálová Noemi 1.000 Kč
br. Herold Ilja – Praha 300 Kč
ses. Chánová Dagmar 600 Kč
br. Hofman Jan – Nymburk 2.000 Kč
ses. Korandová Alena – Zlín 500 Kč
br. Kunz Jindřich 150 Kč
br Otter Jiří – Praha 500 Kč
br. Przeczek Kazimír 300 Kč
ses. Sobotková Marie 1.000 Kč
br. Soušek Zdeněk ThDr. 2.000 Kč
br. švaříček Jaroslav 2.000 Kč
br. Vandas Jiří – Příbram 1.000 Kč
ses. Vávrová Marie 500 Kč
ses. Voříšková Lydie 4.000 Kč
ses. Zajícová Anna 1.000 Kč
nejmenovaní dárci 5.269 Kč

Všem dárcům upřímně děkujeme. 

Pozvánky



VěčNÁ ODMěNA
LUKÁŠ 18,28-30 

Je přirozené, že se snažíme, aby-

chom se měli co nejlépe. Přejeme

si, aby se nám dařilo dobře, aby-

chom měli krásné bydlení, dobrou

práci, skvělé kamarády atd. Neza-

pomínáme ale na to, k čemu nás

vybízí Ježíš? Udělat vše pro Boží

království, abychom získali život

věčný. Není to snad dostatečná

odměna?

Tomuto oddílu předchází příběh o

bohatém muži, který chtěl mít

podíl na věčném životě. Ježíš mu

říká: Žij podle přikázání, vzdej se

všeho majetku, následuj mě. Po-

slední dva požadavky mladík nedo-

kázal splnit. Na to navazuje Petr.

Připomíná Ježíšovi, že oni to udě-

lali. Opustili vše, vzdali se všeho.

Zanechali své rodiny, své rybářské

sítě a stali se rybáři lidí. Ježíš to ví

a povzbuzuje je, že už teď dostá-

vají mnohokrát víc a v budoucnu

dostanou život věčný.

I my jsme se vydali na cestu za

Ježíšem. Opustili jsme kvůli němu

opravdu vše? Jak nás život s Ježí-

šem obohacuje? Co s Ježíšem zís-

káme? Jaká bude naše odměna?

Co to znamená, že v tomto čase

dostáváme mnohokrát víc? Jak se

to projevuje? Nejsme díky Ježíši

bohatší na okruh lidí, s kterými se

potkáváme? Tolik bratří a sester,

se kterými smíme společně zaží-

vat dobré i zlé, smíme se navzá-

jem podporovat, povzbuzovat,

usilovat o dobré věci. Společenství

sboru, věřících lidí – s Ježíšem do-

stáváme zázemí, novou rodinu.

Zaslíbil nám život věčný, ten jedi-

ný pravý život. Život s Ježíšem.

Život, který vítězí nad smrtí. To je

naše odměna.

Debora Hurtová, 
farářka ČCE Česká Třebová

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

5. října 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
12. října 2011

Z obsahu
* Světlo na svícnu
* Genová manipulace
* Nepřímé dědictví 

Komenského
* Věda čtivě podaná

29/2011

Poselství k 15. neděli po sv. Trojici

Teprve začátkem 21. století jsme

pořádně vzali na vědomí, že homo-

sexualita existuje. Postupně jsme se

s  podivením dovídali, že ten nebo

onen z veřejně známých lidí je ho-

mosexuál a my že jsme heterosexu-

ální. To byl dobrý pokrok proti době

dřívější, kdy se homosexuálové se

svou orientací skrývali, aby nemuse-

li pro ni trpět přinejmenším nedůvě-

ru, ale když s ní museli vyjít na trh,

nevyhnuli se nenávisti i škodě ve

své kariéře. Škodu na osobnosti, kte-

rou způsobilo skrývání a strach

z  prozrazení, by mohl nejlépe od-

hadnout psycholog. Pro zdravý

vývoj společnosti představovala

skrývaná homosexualita brzdu a

nepřekročený práh s nejasným tuše-

ním, co za ním je.

Proto zdravíme 21. století, kdy se

udál exodus – výstup homosexuali-

ty z ilegality do normality, která do

svého života vstřebala nejednu jina-

kost, i tu homosexuální. Že to něja-

kou dobu trvalo a muselo se bojovat

se silnými předsudky, je pochopitel-

né, neboť svými kořeny sahají do

začátku života na zemi, a ještě se

hlásí k  životu. Zákon, který vysvo-

bodil homosexualitu z ilegality, aby

se mohla očistit od nezdravých

sexuálních praktik a mohla zdravě

žít, stal se vzdělavatelným textem

pro všechny, kdo trpí strachem nebo

nevolí vůči sexuální jinakosti. 

A jak se k  tomu staví církev? Roz-

hlédněte se kolem sebe a vizte, jaké

místo a jakou úlohu připravila nebo

teprve připravuje pro homosexuály

v  rámci své práce. Pro 4procentní

přítomnost homosexuálů v  obyva-

telstvu a pro menšinovost evangelic-

ké církve sotva lze očekávat, že by se

otázka přístupu sborů k  homose-

xuálům dostala na program jinde

než ve velkoměstských sborech, kde

je jich víc než dva nebo tři. Vedle

toho málokterý homosexuál jako

jedinec bude se při vstupu do sboru

legitimovat svou sexuální orientací.

Stačí, že chce být evangelík, žák

nebo přítel Ježíše Krista, a sboru to

bude stačit a mně také.

Jiná otázka je, zda sbor byl ochoten

přijmout za svého faráře homose-

xuála, a ještě další je otázka, zda sbor

bude ochoten požehnat při boho-

službách homosexuální dvojici. S tě-

mito dvěma otázkami vchází do hry

náklonnost sboru a teologický názor

farářů a starších. Ze zkušeností za-

hraničních církví se dovídám, že ve

sborech by byla spíše ochota vidět

v  homosexuálním kazateli přede-

vším člověka, muže nebo ženu, je-

jich zápas o věrnost Bohu, jejich

lásku k  bližním a jejich vztah ke

světu. Kdyby však došlo k situaci, že

sbor může volit mezi homosexuá-

lem a heterosexuálem, sbor by se

zpravidla přidržel doporučení círk-

ve a zvolil heterosexuála. Dosud je

tomu tak, že homosexuál-ka nemá

šanci stát se kazatelem sboru. Do-

konce myslím, že přiznaná homose-

xualita by byla překážkou, aby jej

nebo ji církev zapsala do seznamu

svých studentů, s nimiž počítá pro

službu v církvi. Příklad, jak je sbor

evangelických věřících ochoten s ho-

mosexuály žít, najdete v  Praze –

Kobylisích: poskytl jim možnost,

aby v prostorách svého kostela měli

svá shromáždění, otevřená hlavně

těm, jež jejich homosexuální orienta-

ce tíží jako hřích nebo jako těžce sná-

šená jinakost.

Teologové se otazují Písem svatých a

začínají u biblického zjevení, že

každý člověk je milován Bohem tak,

O té jinakosti
ZAOSTřENO NA BLÍZKO

Je dobré, že církevní ústředí vyzý-
vají jednu neděli v roce k ekume-
nické bohoslužbě, avšak ono
odpoledne se těžko co spontánní-
ho stane – všichni byli ve svých
kostelích, odpoledne je nad daný
rámec, s  přídechem oficiality.
Laskavé, slunné sobotní odpoled-
ne 10. září vytvořilo šťastný rámec
„ekumenického pikniku“, což
bylo setkání při evangelickém
kostele sv. Petra na Vyšším Hrád-
ku, otevřené pro všechny zájemce,
nejen účastníky čtyř pořádajících
farností místních církví v Brandý-
se nad Labem-Staré Boleslavi. Vše
se událo v kostele a poté za koste-
lem i kolem fary. Podařilo se, že vstupní, neformální zahájení v kos-
tele trvalo necelou půlhodinu, a díky tomu mělo i švih – spirituály,
známé písně pro všechny, modlitba a několik podnětů přítomných
farářů a farářky (CČSH, ČCE, 2x ŘKC). Hned poté byli všichni pozvá-
ni za kostel, kde bylo připraveno příjemné a hojné pohoštění. Pak
následovalo překvapivé pozvání na zhlédnutí vystoupení skupiny
historického šermu. Šlo přitom bezmála o život přítomných farářů,
vždyť byl znázorněn konec bojů ve třicetileté válce, s výzvou ke smí-
ření, k němuž nakonec mezi řádícími bojovníky (pistole, šavle, meče)
došlo. A nejen mezi nimi – zřetelné to bylo při všech účastnících
„ekumpikniku“, kteří společně prožili pohodový podvečer.
Všechny kostely pak zůstaly otevřené pro turisty a veřejnost hned
druhý den, v neděli 11. září. A to v rámci Dnů evropského dědictví

(European Heritage Days). Kaž-
doročně se tak otevírají nejširší
veřejnosti brány nejzajímavějších
památek. Stalo se tak i letos v pří-
padě brandýských i starobole-
slavských kostelů. Zmíněný „pik-
nik“ a také Den evropského dě-
dictví by se měly opakovat: do
roka a do dne.

-kar

Nejen podzimní ekumenický
piknik

I letos proběhla 18. září akce “Do kostela na kole”

Dokončení na str. 2

Naděje v říjnu
Jak sladké je shledání s říjnem.

Plaménky přeskakují ohrádku u krbu,
naznak v křesle, myslím na veliké zámky,

na štěstí Londýna, na odlesk světel v tmách.

Stiskněme si ruce, když jsme se tak shledali,
stiskněme si ruce, má lásko!

Myslel jsem si, že se to už nikdy nestane...

Zatím se to ještě nestalo, ale jsem šťasten,
naznak v křesle,

plaménky přeskakují ohrádku u krbu,
přivírej oči se mnou, má nezlomná víro!

IVAN BLATNý



2 ET-KJ

"Když Ježíš přišel do chrámu a učil, při-

stoupili k němu velekněží a starší lidu a

řekli: „Jakou mocí to činíš? A kdo ti tu

moc dal?“ Ježíš jim odpověděl: „Já vám

také položím otázku; jestliže ji zodpovíte,

i já vám povím, jakou mocí to činím.

Odkud měl Jan pověření křtít? Z nebe, či

od lidí?“ Oni se mezi sebou dohadovali:

„Řekneme-li »z nebe«, namítne nám:

»Proč jste mu tedy neuvěřili?« Řekne-

me-li však »z lidí«, máme obavy ze

zástupu; vždyť všichni mají Jana za pro-

roka.“ Odpověděli tedy Ježíšovi: „Neví-

me.“ Tu jim řekl i on: „Ani já vám nepo-

vím, jakou mocí to činím." 

Matouš 21,23–32
Po přečtení výše uvedených řádků

jsem se zamýšlel na otázkou stvoře-

ní. Jsou lidé, kteří vidí Pánovu moc

všude kolem nás, a jsou lidé slepí,

kteří svoji existenci odvozují od

náhodných bezmyšlenkovitých a

bezcílných mechanických přírod-

ních procesů.

Stejně jako položil Ježíš farizeům

otázku, můžeme se i my zeptat

například zahradníka: "Ó zahradní-

ku, jakou mocí to činíš, že máš tak

krásné plody na stromech svých?"

Jistě kdekdo může namítnout, že

nejde o nadpřirozený Boží zásah, ale

o pěstitelovu osobní lidskou zkuše-

nost. Jenomže, kdo žil na vesnici,

dobře ví, že největší brambory má

většinou ten nejhloupější sedlák a že

vším lidským umem mnohdy nelze

dosáhnout kýženého výsledku.

Pravda je, že zemědělství stejně jako

počasí, živiny v půdě, úroveň slu-

nečního svitu, vítr, kroupy, útoky

parazitů, plísní a plevelů nejsou 

v lidské moci. A mnozí to vědí, je

buď sucho nebo mokro, chladno ne-

bo horko, hodně vos anebo málo

včel. Člověk si nevybere.

A jakou mocí se to tedy děje, že vše

kolem nás nese své ovoce? Křesťané

znají pořekadlo: „Bez Božího pože-

hnání marné všechno počínání.“ Bez

Boha by nebyl tento svět stvořen a

uveden v chod. Ať si ateisté říkají co

chtějí, svět má ve své moci Bůh, a ne

člověk. Větru a dešti přece ještě ni-

kdo neporučil.

Jeden můj známý tvrdí: „Téměř

pokaždé, když jím nějaké dobré

ovoce, meloun, hrozny, broskve atd.,

tak si říkám: mohl bych být evoluci-

onista? Zakusovat se do této dobro-

ty, pochutnávat si na tom a říkat si

zároveň "jak to ty mutace před mi-

liony a miliony let ale šikovně vy-

tvořily, že mi to nyní tak báječně

chutná". Neumím si takový postoj

představit ani pochopit mysl, která

takhle funguje.” 

Jenomže uznání nádhery Božího

stvoření projevené s vděčností a

pokorou je často jako voda na mlýn

darwinistům, kteří jistě rádi namít-

nou: „Vy jste ale primitivové, když si

nedokážete představit nic jiného,

než nějakého vymyšleného Boha za

vším, čemu nerozumíte. Váš Bůh je

jen Bůh mezer. Pro nás by víra ve

stvoření byla nuda. Vždyť je to přece

mnohem úžasnější a nádhernější,

když všechnu tu nádheru vytvořila

evoluce! Ten nádherný neustálý boj

o přežití nám přeci představuje jab-

loň jako monumentálního vítěze ve

své kategorii!“

Podotýkám, že darwinista musí mít

ale hodně nudný život, že nedokáže

obdivovat výtvory inteligence. Asi je

to velká nuda - ty překrásné obrazy,

literární díla, technika, umění, když

to vše vytvořil nějaký rozum nebo

talent. Kdyby se tak obraz namalo-

val sám, bez autora, bez myšlenky,

bezdůvodně, jen tak, že se náhodou

krásně vylily barvy na plátno tak, že

za miliony let z nich byl nádherný

portrét. To by byla senzace.

Jenomže s takovými „senzacemi“ se

zřejmě nikdy nesetkáme. Chaos

vytváří jen ještě větší chaos. Nic na

světě se smysluplně samo neuspořá-

dá, výbuch plodí jen destrukci. My

křesťané bychom měli vědět, že Bůh

je Bohem řádu. Všechno ve vesmíru

má svoji příčinu, nic se neděje

náhodně a bezcílně. Za vším stojí

Hospodin. Buďme mu proto vděční.

Ivo Kraus

ZE ZÁKULISÍ KIRCHENTAGU

Za jedním z objektů sboru, který mi byl svěřen, stojí několik úlů.

Obývají je tvorečkové, kteří mě několikrát do roka obdarují tím, čemu

říkám reformační med. Oslovuje mě na nich, že nehlasují, neorganizují

panelové diskuse a nesepisují koncepce. A přesto každý z nich ví, kde je

jeho místo, každý svým úsilím přispívá pro dobro celku a jejich úsilí je

nadto přínosem pro okolí.

Tak nějak rozumím skupině, která připravuje výjezdy a pobyt křesťanů

z  České republiky na sešlosti, která si říká Sjezd německých evangelíků

(Kirchentag). Patří do ní Petr Brodský, v  zákulisí Kirchentagu zvaný

Schinker von Prag (pražský „ šunkař “), především v českých evangelických

kruzích pak známý jako „ potulný kazatel“. Právě on je hybnou silou kuli-

nární části českoněmeckého večera, který připravujeme (patří k  němu i

bohoslužby). - Připomenout je třeba Věru Fritzovou ze zahraničního oddě-

lení Evangelické teologické fakulty Univerzity Karlovy. Ta dovede nejenom

získat studenty k účasti na sjezdu, ale její nápady, co se týká uspořádání

některých záležitostí s  touto výpravou spojených a jejím pobytem, radno

nepřeslechnout. – Tu část, které se říká Středoevropské setkání, měl

v  Drážďanech na starosti Oliver Engelhart z  Ekumenického oddělení

Ústřední církevní kanceláře Českobratrské církve evangelické. - V Donské

ulici – sídle Ekumenické rady církví - jsou shromažďovány přihlášky účast-

níků. Není to vůbec jednoduché, neboť zájemci se nejenom hlásí, ale pak si

to rozmyslí a odhlásí se. Anebo chtějí pro sebe něco zvláštního. A nedodržet

termín – to je přece maličkost. Tvrdím, že co se týče nepořádnosti, patříme

nepochybně k evropské „špičce“. - Na sjezdu míváme i „stánek“, což je pří-

ležitost k tomu, ukázat život církví u nás a je to také místo k nejrůznějším

rozhovorům a setkání . Věci se mají žel tak, že chystané materiály jsou dodá-

vány na poslední chvíli (když jsem dodával naší milé výtvarnici Evě

Žahourkové to, co jsem slíbil šest týdnů před začátkem sjezdu, a omlouval

se, že tak pozdě, dozvěděl jsem se, že jsem první…).

Na zdaru naší výpravy se nepodílejí jenom ti „z našich řad“. - S velikým

pochopením se setkávám u pracovníků Kirchentagu (z nichž zmiňuji jeho

generální tajemnici Dr. Elen Ueberschaar a její sekretářku Francizsku Waas).

Františka pochází z Kerhartic u Ústí nad Orlicí, rodem je z tzv. Sudetských,

dodnes zpívají o Vánocích česky Čas radosti, veselosti. A tak jsem obdaro-

val každého z  těchto „andělů strážných“ již zmíněným „reformačním

medem“.

Protože žijeme v reálném světě a časovém prostoru, je třeba i finančních pro-

středků. Opakovaně dostáváme příspěvek od českoněmeckého fondu; jen

tak je možné připravit „stánek“ a uspořádat „kulinární část“ českoněmec-

kého večera. Je to možné také proto, že za nás ztratí přejné slovo táborský

senátor Pavel Eybert.

Ony pilné tvorečky jsem upozornil, že další Kirchentag bude počátkem

května 2013 v Hamburku. Pravda - na čerstvý med je to trochu brzo, ale jistě

to nějak zvládneme.

Ondřej Soběslavský, 
člen mezinárodního výboru Kirchentagu

PřÍPRAVY DNů DůVěRY V OLOMOUCI VRCHOLÍ

Věřící z různých církví přijedou v polovině října do Olomouce na nejen

modlitební setkání s názvem Dny důvěry. Akce v podobném duchu

mají kořeny v Taizé, což je vesnička na jihu Francie, ve které žije eku-

menická komunita bratří. Po celý rok tam putují mladí lidé, kteří chtějí

objevit nebo znovuobjevit smysl života. 

Organizátoři očekávají účast několika stovek mladých. „Přípravy jsou

teď v plném proudu. Dolaďujeme drobnosti v organizaci programu i

modliteb. Brzy začneme řešit výzdobu katedrály. Stále sháníme lidi,

kteří by poskytli účastníkům během setkání dva noclehy a dvě prosté

snídaně,“ sděluje koordinátor akce Josef Lavička. Na přípravě setkání se

podílí zástupci všech olomouckých církví (Českobratrská církev evan-

gelická, Církev bratrská, Bratrská jednota baptistů, Římskokatolická cír-

kev a Pravoslavná církev) a dále spolupracuje VKH Olomouc,

Arcibiskupský kněžský seminář i město Olomouc. 

Program bude probíhat od 14. do 16. října. Začne v pátek večer společ-

nou modlitbou. Pro sobotu jsou připraveny společné modlitby ráno, 

v poledne a večer a mezi nimi biblické úvody, diskusní skupinky, work-

shopy a semináře. V nabídce workshopů na sobotní odpoledne jsou

například Biblické tance, prohlídka kněžského semináře, Arcidiecéz-

ního muzea nebo konzervatoře, malování ikon či výroba knižních zálo-

žek s biblickými motivy a verši a jejich následné rozdávání lidem ve

městě. V neděli proběhnou bohoslužby v šesti kostelích a modlitebnách.

Po celou dobu setkání bude přítomen polský bratr Wojtek z komunity

Taizé, který má aktivity Taizé v České republice na starosti.

Akci se budou věnovat některá média. „Snažíme se propagovat setkání

na všech frontách. Mediálními partnery jsou Radio Proglas, TV Noe,

Tiskové centrum České biskupské konference, Katolický týdeník a ko-

munitní web signály.cz. Reportáž z akce přinese Česká televize, o set-

kání se dozví i posluchači Českého rozhlasu Olomouc,“ uvádí Josef

Lavička.

Komunita bratří z Taizé organizuje takzvanou Pouť důvěry na zemi.

Vždy na přelomu roku to bývá již tradiční Evropské setkání několika

tisíců mladých v některém vybraném evropském městě (Poznaň 2009,

Rotterdam 2010), avšak stále častěji se konají také menší oblastní etapy

na různých světadílech. Mezi ně patří právě Dny důvěry. V České re-

publice proběhnou již potřetí. Před dvěma lety se konaly v Brně a před

čtyřmi lety ve Zlíně. 

Více informací najdete na: www.dnyduvery.cz

Z církví doma i ve světě Díkůvzdání

jak to učil a žil Ježíš Kristus: člověk je

podstatně ve vztahu k Bohu a bližní-

mu. Nikdy není sám. Setkává se

s  lidmi, z nichž každý je poněkud

jiný. Setkání s  ním a rozhovor je

možný za předpokladu, že oba jsou

ochotni překonávat rozdíly, jež mezi

nimi jsou, z nichž je sexuální rozdíl,

ona jinakost, zvaná homosexualita,

až druhá. Tou první je prazákladní

identita každého člověka, to těžko

zjistitelné znaménko, leč všemi

smysly najednou. Reformátoři nás

vyzvali, abychom církev neměřili

podle kvality věřících, ale jen podle

toho, jak se v  ní káže evangelium

Ježíše Krista a vysluhují svátosti.

Nesluší se, aby kdokoli určoval, kdo

do ní patří a jaké musí mít předpo-

klady. Všichni jsme hříšníci. To je

jediná kvalita, která nás činí způsob-

nými slyšet evangelium, uvěřit a jíst

a pít ze stolu Páně.

Slyšme, jak se v  minulém století

evangelická církev vypořádala s ho-

mosexuální orientací svých kazate-

lů. Pamatuji se z vyprávění, že ten

nebo onen farář byl toho zaměření,

ale „prošlo“ mu to pro jeho kazatel-

ské a teologické kvality. Také však

proto, že se střežil, aby tuto svou

jinakost dával nějak najevo. Díky

naší otevřené době nemusí docházet

k těžkému zklamání ve sboru, když

homosexualita jejich faráře vyšla

najevo a obžalovala jej, že oklamal

ty, kdo ho zvolili – stalo se tak

v Německu. Církev stejně jako veřej-

nost se dívala na homosexualitu jako

na nepatřičnost, pro niž jen církev

znala východisko: pokání na odpuš-

tění toho hříchu, kleknout a modlit

se za to. Český student teologie při-

jel do Ameriky, aby tam pokračoval

ve studiu. Jeho vstřícnost, způsobe-

nou cizím jazykovým prostředím, si

posléze vyložil jeho černý homose-

xuální spolustudent po svém. Když

to po nějaké době vyšlo najevo, a byl

to trapný omyl, vyzval český stu-

dent svého černého bratra, aby si

klekli a prosili Boha za odpuštění a

za sílu bojovat proti homosexualitě a

všem sexuálním nezřízenostem.

Církve, které se k  otázce homose-

xuality vyjádřily, vyhlásily za svůj

zásadní přístup to, že jsme všichni

hříšníci, ať homo- nebo heterosexuá-

lové, jejichž jedinou nadějí je Ježíš

Kristus, jeho pravda a láska. Poklá-

dají heterosexuální monogamní

manželství za jedinou formu jedno-

ty, s  kterou Bůh počítá. Odmítají

strach nebo nenávist vůči homose-

xuálům a litují všech příkoří, ran a

bolestí, které homosexuálům způso-

bila nenávist nebo odmítání ze stra-

ny církve. Odmítají udělovat pože-

hnání homosexuálním partnerům,

zato doporučují podporovat ty, kdo

se rozhodli proti své sexuální orien-

taci bojovat. Ti, kdo nad ní zvítězili,

nechť jsou pokládáni za plnoprávné

členy církve. Těm, kterým se to

nepovedlo, doporučují dále bojovat

a hledat i nalézt v  Ježíši Kristu

odpuštění i sílu k  novému životu.

Jinak je homosexuálům cesta na

kazatelnu uzavřena.

Jestli psychologové a lékaři mají

nezadatelné právo, aby se ze svého

hlediska odborně vyjadřovali k ho-

mosexualitě, tím více  je to povin-

ností církve, protože každou neděli

vyhlašuje, že její Pán má více uzdra-

vující moci než damašské řeky

Abána a Parpar i pražská Vltava a

brněnská Svratka: „Jdi a umyj se

sedmkrát v Jordánu a tvé tělo bude

opět jako tělo malého chlapce.“ Šel,

umyl se a byl čist. (2 Kr 5,12-13) I

homosexuál je hříšník jako my

všichni. 

Josef Veselý

O té jinakosti
Dokončení ze str. 1

K 70. výročí úmrtí Františka Bílka
(6. 11. 1872 - 13. 10. 1941)

Při příležitosti 70. výročí úmrtí Františka Bílka pořádá Církev českoslo-

venská husitská následující akce: 

* 9. října od 9 h – slavnostní bohoslužba v Husově sboru v Českých Bu-

dějovicích vedená patriarchou ThDr. Tomášem Buttou, Th.D. Po boho-

službě bude následovat přednáška Mgr. Martina Jindry na téma

František Bílek a jeho rodina v  CČS(H) a prohlídka Bílkovy tvorby

v Husově sboru

* 13. října od 16 h - prohlídka Bílkovy vily v Praze 6 s výkladem PhDr.

Hany Larvové z Galerie hl. města Prahy 

* 13. října od 18 h - koncert duchovní hudby s úvodním slovem Mgr.

Martina Jindry v kostele Jana Křtitele Na Prádle, v Praze 1-Malé Straně.

Do programu budou zařazeny úryvky z korespondence F. Bílka a B. V.

Lohniského 

* 23. listopadu od 10 h - konference „Víra a umění Františka Bílka“ ve

Sboru G. A. Procházky v Praze 8 – Karlíně (Vítkova 13). V rámci konfe-

rence zazní přednášky na téma Umění a mystika F. Bílka (ThDr. Tomáš

Butta, ThD.), Aktuální myšlenkové poselství doby a tvorby F. Bílka

(Prof. ThDr. Zdeněk Kučera), F. Bílek v historických nahrávkách České-

ho rozhlasu v Praze (Mgr. Petr Wagner) a mnohé další. 

(red)



V POLI
Jana Roháče z Dubé zviditelnily hu-

sitské války. Vstoupil do nich jako

příslušník rytířského stavu. Jeho

povinností bylo doplňovat svými

ozbrojenci v případě ohrožení vyše-

hradskou posádku. Právě na Vyše-

hradě se zřejmě seznámil s  Janem

Žižkou. Roháč patřil od počátku

k  radikálnímu husitskému směru

Táborů. Roku 1420 bojoval po Žiž-

kově boku proti křižákům na

Vítkově. Několik měsíců potom ho

Žižka jmenoval hejtmanem Lom-

nice nad Lužnicí. Roku 1424 se

účastnil bitvy u Malešova, kde se

utkali Táboři s Pražany. Roku 1426

se po boku Prokopa Holého postavil

míšeňským křižákům u Ústí nad

Labem. Těsně před bitvou ještě stihl

obsadit Českou Lípu, Mimoň a Bě-

lou pod Bezdězem. Roku 1427 se

stal čáslavským hejtmanem, což

byla funkce velmi významná.

Za své vojenské služby získal Roháč

několik vesnic na Kutnohorsku. Je-

jich správním centrem učinil hrad

Sión. Jméno, které mu dal, si vypůj-

čil ze Starého zákona, kde Sión

označuje místo, na kterém byl vybu-

dován Jeruzalém. Husité měli v ob-

libě biblické názvy a Sión nabízel

celou řadu teologických aplikací.

Vyjadřoval pevnost, svatost a v pře-

neseném slova smyslu označoval

Boží lid. Po prohrané bitvě u Lipan

(1434), ve které umírnění husité pod

vedením Diviše Bořka z Miletínka

porazili radikální husity vedené

Prokopem Holým, utekl Roháč do

Hradce Králové. Když se Sirotkům,

hlásícím se k  Žižkovu odkazu, ne-

podařilo Hradec udržet, přesunul se

Roháč na svůj hrad Sión. Odtud

chtěl pokračovat v odporu vůči císa-

ři Zikmundovi, přijatému lipanský-

mi vítězi za českého krále. V Ro-

háčových očích byla Zikmundova

korunovace zmařením všeho, za co

do té doby bojoval.

NA SIÓNU
Po příchodu na Sión začal Roháč

zesilovat opevnění svého dosud ne

zcela dostavěného hradu a připra-

voval se na jeho obranu. Podle „Hi-

storie české“ pozdějšího papeže

Eneáše Piccolominiho Roháč škodil

svým sousedům a nabádal je ke

vzpouře proti zákonnému panovní-

kovi. František Palacký uvádí ve

svých Dějinách národu Českého

obsáhlý výňatek Piccolominiho líče-

ní Roháčova polipanského odporu.

Tehdejší papežský legát v  něm

Roháče degraduje na obyčejného

lapku. Palacký k  jeho textu v po-

známce pod čarou poznamenává:

„Roháč neplenil zemi vůbec, nýbrž

jen císaři a dvořanům i služebníkům

jeho škodil.“ Tomuto Palackého tvr-

zení odpovídá jediný Piccolominim

uvedený příklad Roháčova loupež-

ného počínání. Husitský hejtman

podle něj přepadl císařský zásobo-

vací oddíl a sebral mu stádo volů a

dodávku vína.

Zikmund na tento jeho čin odpo-

věděl tvrdě. Poslal k Siónu Hynka

Ptáčka z Pirkštejna s úkolem hrad

dobýt a Roháčovu vzpouru potres-

tat. Ptáček přitáhl s vojskem k Siónu

počátkem května. Oblehl ho a začal

dobývat. Popis obléhání zazname-

naný v zápise Piccolominiho se

ovšem zásadně liší od hypotéz sou-

časných historiků. Piccolomini píše,

že hrad byl „po čtyři měsíce dobý-

ván vší mocí a silou“. Když se vítěz-

ství nedostavovalo, dal prý Hynek

Ptáček postavit dobývací věže, ze

kterých hrad ostřeloval. Obléhate-

lům podle Piccolominiho působil

velké ztráty Roháčův dělostřelec,

který se jen „málokdy netrefil“. V je-

ho umění zřejmě hrála roli novým

způsobem konstruovaná dělostře-

lecká bašta. Ta proslavila Sión nato-

lik, že se dostal až do dějin vojenství.

Současní historikové mají za to, že

dobývání Siónu zdaleka neprobíha-

lo tak dramaticky, jak líčí Piccolo-

mini. Jsou přesvědčeni, že Zikmun-

dem vyslaný Hynek Ptáček na Ro-

háče příliš neútočil. Zdůvodňují to

tím, že Roháč byl Ptáčkovým strý-

cem. Kdyby podle nich Ptáček svou

vojenskou sílu do hradu skutečně

napřel, nemohlo by jeho dobytí

trvat tak dlouho. Sión totiž nebyl ani

příliš velký ani příliš opevněný a

nestál ani na zvlášť strategickém

místě. Jejich teorii potvrzuje i arche-

ologický průzkum prováděný v še-

desátých letech minulého století,

který na zřícenině neodkryl příliš

vojenského materiálu. (Spekulovalo

se rovněž o tom, že Sión neměl

vlastní zdroj vody, takže vlastně

nemohl regulérní obléhání vydržet.

Ale tato skutečnost se nepotvrdila.)

Rychlé dobytí hradu, k němuž došlo

vzápětí po zprávě, že k němu Zik-

mund vyslal pomocnou uherskou

jednotku, však dává zapravdu spíše

současným historikům nežli Picco-

lominimu.

Průlom se podle papežského legáta

podařil 6. září v poledne. Obléhatelé

se vykopanou štolou nepozorovaně

dostali pod hradby a než se obránci

zaměstnaní útokem na jiném místě

vzpamatovali, zlezli je a vnikli do

hradu. Tam už snadno využili svou

početní přesilu. Roháč byl zajat a

s ním dalších 52 obránců. Ptáček o

svém úspěchu okamžitě informoval

císaře, který přikázal na znamení

vítězství zvonit ve všech pražských

kostelech. Je z toho zřejmé, jak veli-

ce mu záleželo na tom, aby se veřej-

nost dozvěděla, že kdo se mu vze-

pře, bude poražen. 8. září byl Roháč

se všemi svými zajatými spolubo-

jovníky přiveden do Prahy. Podle

zachovaného dobového textu byl

v  okovech předveden před císaře.

Volal prý při této audienci, „aby mu

vyloupli oči, aby se nemusel dívat

na tak ohavného panovníka“.

NA POPRAVIšTI
Nadstandardního utrpení se Rohá-

čovi skutečně dostalo. Ve zmíněném

dobovém textu se píše, že byl druhý

den na Staroměstské radnici „zmu-

čen tak nemilosrdně, až z  něho

vyplynula střeva“. Ještě téhož dne,

tedy 9. září, byl spolu se všemi dal-

šími siónskými zajatci popraven.

Palacký píše, že to byla pro Prahu

poprava do té doby nevídaná. 

Emanuel Vejnar
Dokončení příště

3ET-KJ

Jan Roháč z Dubé (1380 – 9. 9. 1437)

Liturgické mezidobí 3
Zpěv: Jdem tmou a nocí (De noche iremos)

hudba: J. Berthier

Žalm 126
Když Hospodin úděl Sijónu změnil,

bylo nám jak ve snu.

Tehdy naše ústa naplnil smích

a náš jazyk plesal.

Tehdy se říkalo mezi národy:

" Hospodin s námi učinil velké věci."

Hospodin s nimi učinil velké věci,

radovali jsme se.

Hospodine, změň náš úděl,

jako měníš potoky na jihu země!

Ti, kdo v slzách sejí,

s plesáním budou sklízet.

S pláčem nyní chodí, kdo rozsévá,

s plesáním však přijde, až ponese snopy.

Čtení: 2 P 1,16-19;L 19,1-10

Píseň

Ticho

Prosby:
Prosíme tě, Bože, za ty, kdo jsou daleko od domova: za vyhnance,

uprchlíky, utlačované.

Prosíme tě za všechny nešťastné a trpící, kteří potřebují pomoc a útěchu.

Prosíme tě, Bože, abychom byli všímaví k těm, kdo jsou nám svěřeni.

Prosíme tě za nás všechny. Vysvoboď nás ode vší úzkosti a strachu.

Prosíme tě, abychom se naučili lépe dělit o dary země.

Prosíme tě, Bože, abychom uměli žasnouit nad krásou tvého stvořitel-

ského díla.

Prosíme tě, abychom nacházeli světlo a odvahu v tajemství společen-

ství, kterým je církev.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši, náš pokoji, ty  nás nikdy neopouštíš. A Duch svatý nám vždycky

otvírá cestu k Božímu tajemství, které není propastí temnot, ale beze-

dnou hlubinou milosrdenství a nevinnosti.

Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který upokojuješ naše srdce, když se

ocitáme tváří v tvář nepochopitelnému utrpení nevinných.

Zpěv
(© Ateliers at Presses de Taizé
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Evangelickou enklávu na západ od

Prahy, na Berounsku, tvořila skupi-

na obcí (Kublov, Trubín, Hudlice),

kde se v průběhu 18.století udržela

menšina evangelíků. Vzápětí po vy-

dání Tolerančního patentu 1781 se

odtud k evangelické církvi a.v. při-

hlásilo 7 rodin o 32 osobách. Jejich

počet brzy vzrostl z obcí Svatá, Liteň

a Hředle. Proto zde pražský pastor

Matěj Markovic, k jehož sboru a.v. se

zdejší evangelíci přihlásili, mohl vy-

tvořit sborovou filiálku. Jejími starší-

mi byli zvoleni Jan Kotas z Kublova

a Jakub Kayl z Trubína, přední zdej-

ší evangelíci ještě z doby předtole-

ranční. M.Markovic přislíbil dojíždět

sem k bohoslužbám dvakrát ročně.

V Praze i v okolí se brzy začaly pro-

jevovat sympatie k druhému povo-

lenému vyznání - helvetskému. 

V čele stoupenců h.v. stál mlynář

Václav Zuran, majitel mlýna Huť na

pražské Malé Straně. Oficiálně však

zůstávali členy pražského sboru a.v.

Rozpory mezi stoupenci obou vy-

znání nebyly ani tak věroučné, jako

spíše liturgické. Helvetští si přáli jed-

noduchý způsob bohoslužeb bez

komží, svíček, křížů, a večeři Páně s

lámáním chleba, nikoliv s hostií. Od-

volávali se na příklad bratrských

předků. 

Počátkem 19. století zesílily snahy o

založení vlastního sboru h.v. v Praze

a okolí. V rostoucím počtu helvet-

ských v té době, podle seznamu 

z roku 1803, byla již řada rodin 

z vyšších sociálních vrstev. Patřili 

k nim nejen mlynáři, ale také majite-

lé velkých selských gruntů, vinic či

držitelé dvorů zapsaných v zem-

ských deskách (tzv. zemskodeskové

statky). Do posledně jmenované

skupiny náležel Jan Vojáček, majitel

bývalého rytířského manství karl-

štejnského na Tetíně. Stal se starším

za helvetské v pražském sboru a.v.,

jehož života se po léta aktivně účast-

nil. Jan Vojáček byl výraznou osob-

ností nejen ve zdejší krajině. Jako

představitel významného vlastene-

ckého rodu se podílel na národně

obrozeneckém hnutí první poloviny

19.století. Pocházel původně ze sel-

ského statku v Poučníku u Karlštej-

na a tetínské manství se dostalo do

jeho držení v prvních letech 19.stole-

tí. V seznamu členů h.v. z roku 1803

je již uváděn jako majitel statku

Tetín, zapsaného v zemských des-

kách. Na tetínském zámečku, který

je součástí statku, hostil vlastenecký

a kulturně vzdělaný rod Vojáčků

takové osobnosti české kultury i po-

litiky, jako byl Josef Dobrovský, Josef

Jungmann, F. L. Čelakovský či F. L.

Rieger. Vojáčkovi drželi tetínský sta-

tek po řadu generací, hluboko do 20.

století.

Někteří z pražských helvetských se

již roku 1804 pokusili o osamostat-

nění, leč bez úspěchu, když se nepo-

dařilo získat potřebný počet členů.

Právě Jan Vojáček spolu s několika

dalšími se k nim nepřidal a odmítl

platit příspěvky na zřízení reformo-

vané modlitebny s tím, že i nadále

bude přispívat pražskému sboru a.v.

Tak se také stalo, když v roce 1808 se

i ostatní evangelíci h.v. zavázali pří-

spěvky na služné pastorovi a.v.,

ročně 100 zl.rýnských a 2 strychy

žita, “dokud my v tom stavu nebu-

deme, pro nás v c. a k. hlavním měs-

tě Praze naši vlastní církev h.v. usta-

noviti a našeho vlastního pastora

držeti” (k osamostatnění pražských

helvetských došlo až roku 1846).

Signa-tářem ujednání z 8.2.1808 byl

Tolerance na Berounsku a Jan Vojáček

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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z helvetské strany Jan Vojáček spolu 

s dalšími staršími. Spolupráce stou-

penců obou vyznání byla zpečetěna

“Společnou úmluvou” z roku 1816 a

konsignací příspěvků. Jan Vojáček

se tehdy zavázal k placení saláru ve

výši 5 zlatých ročně. O tom, že J.

Vojáček měl k pražskému sboru a. v.

zřejmě osobní vztah, svědčí tato

skutečnost: Když se pastorovi Janu

Pleškánymu 20.6.1812 narodil syn

Filip Karel, je mezi kmotry na prv-

ním místě uváděn právě Jan Vojá-

ček, jako přední osobnost pražské-

ho sboru.

Jan Vojáček však byl jediný ze své

rodiny, kdo se přihlásil k evangelic-

tví. Dokládá to seznam členů praž-

ského sboru z roku 1814, kdy na

Tetíně je uvedena jediná evangelická

domácnost o jediné duši (J. Vojáček).

Ferdinand Hrejsa zjistil v pražském

sboru velký počet smíšených man-

želství, v nichž jenom muž nebo

jenom žena byli evangelíky, ostatní

pak katolíky. Znamenalo to vesměs,

že se rodina postupem času evange-

lické církvi odcizila, což byl nepo-

chybně i případ dalších generací

Vojáčků z Tetína.

Předchozí řádky připomínají usilo-

vnou činnost evangelíků v diaspoře

v nelehkém období počátků toleran-

ce po roce 1781. Za všechny bratry a

sestry, jimž patří vděčnost za udrže-

ní evangelického vyznání, vzpo-

meňme bratra Jana Vojáčka z Tetína,

vlastence a osamělého evangelíka.

Michal Flegl



Píši tuto vzpomínku na svého milé-

ho bratra z modřanského sboru ČCE

jako ten, který od komunistického

režimu snášel mnohá protivenství.

Bratra Miloše, který jeden čas patřil

k  nomenklatuře toho režimu. jsem

měl rád a vážil jsem si ho, neboť jsem

ho mohl vnímat jako Josefa, syna

Jákobova, na dvoře egyptského fara-

ona, nebo jako Daniele na dvoře

krále babylonského Nabuchodono-

zora, či krále Daria médského. Však

Miloš také, stejně jako Josef a Daniel,

navzdory nárokům svých totalitních

vládců zápasil o věrnost svému Pá-

nu a králi Hospodinu a usiloval ve

svém postavení pomáhat svým

ohroženým bližním. Byla a je řada

těch, kteří nám to mohou věrohodně

dosvědčit. Spravedlivý soud pone-

chme Pánu Bohu.

JUDr. Miloš Vacek se narodil v Libiši

13. května 1921 v rodině obuvníka,

jako starší ze dvou synů. V Mělníce

studoval obchodní akademii. Byl

členem sboru Českobratrské církve

evangelické (ČCE) v Libiši. Aktivně

se účastnil práce mládeže a dospěl

k rozhodnutí, že půjde studovat teo-

logii, aby byl kazatelem evangelia.

Vzhledem k  ročníku narození se

však na něho vztahovala povinnost

totálního nasazení. Začal pracovat

nejdříve v německých Drážďanech a

poté v  rakouském Salcburku. Pra-

coval ve speditérské firmě jako celní

deklarant. Přes relativně dobré pod-

mínky u firmy, kde byl totálně nasa-

zen, se rozhodl pro ilegální přechod

hranice do Švýcarska. Právě tam

hodlal studovat na vysněného kaza-

tele. Smutnou ironií osudu se při ile-

gálním pokusu o přechod hranice

namísto do Švýcarska dostal do

Lichtenštejnska. Odtamtud byl es-

kortou vrácen zpět na území říše.

Hned byl zatčen gestapem a až té-

měř do konce války byl vězněn 

v Norimberku, kde čekal na soud.

Po vybombardování věznice se do-

stal do pochodu smrti. Tam mladý

Miloš prodělal takový díl ohrožení a

ponížení jako žádný z nás. Přežil jen

tak, že dělal mrtvého před esesá-

kem, který hladového a vysíleného

šel zastřelit. Pak se mu přece podaři-

lo utéci a do konce války se ukrýval

na zemědělské usedlosti v převleče-

ní za čeledína. Zpět do vlasti se vrá-

til s  autem, které do Německa

vypravila Čsl. tabáková režie pro

svého generálního ředitele, který byl

rovněž vězněm v Německu. Šťast-

nou shodou okolností se Miloš Va-

cek znal s řidičem, protože Milošova

příbuzná pracovala také v Praze ve

Slezské ulici v  Tabákové režii. Po

válce se odstěhoval do pohraničí a 

v Krásné Lípě převzal do správcov-

ství dopravní firmu a obchod s uh-

lím. V  létě roku 1946 se oženil 

s Věrou Pitnerovou z Klenče u Roud-

nice nad Labem. Spolu s rodiči man-

želky potom žili na severu v pohra-

ničí. Tam prošel další životní zkouš-

kou, když byl zatčen a obviněn pro

podezření z nelegálního nákupu

pneumatik pro vozy, kterými se

dopravovalo uhlí přímo od velkory-

padel. Nakonec byl Miloš Vacek

zproštěn viny, ale již bez možnosti

pokračovat v živnosti speditéra. Na-

stoupil tedy jako řidič u rozvozu

zboží pro družstevní prodejny smí-

šeného zboží. Poté postupně organi-

zoval místní a okresní provozovny

Sběrných surovin v  severočeském

kraji, až se vypracoval na funkci

podnikového ředitele Sběrných su-

rovin v Praze, kam se v  roce 1953 

s rodinou přestěhovali. Na severu se

manželům Vackovým v roce 1947

narodil syn Miloš a v  říjnu 1948

dcera Věra. Nejmladší dcera Helena

se Vackovým narodila v roce 1953 již

v Praze. Ze Sběrných surovin přešel

Miloš Vacek do národního podniku

Řemeslnické potřeby a rozhodl se

doplnit si vzdělání dálkovým studi-

em právnické fakulty univerzity

Karlovy, které zdárně ukončil pro-

mocí. JUDr. Miloš Vacek se poté stal

ředitelem Řempa. Díky podmín-

kám, které v Řempu vytvořil, se po-

dařilo proplout po roce 1969 a v le-

tech následné normalizace bez vel-

kého propouštění zaměstnanců.

Naopak, Vackovo Řempo se stalo

jakýmsi záchranným přístavem pro

lidi pronásledované režimem, pro

západní letce, pro bývalé politické

vězně a lidi režimu nepohodlné.

Právě ti by mohli vyprávět, jakého

měli v Miloši Vackovi zastánce. Mezi

ty, kterým ve svém podniku poskytl

„útulek“, byla ze Sekretariátu pro

věci církevní vyhozená PhDr. Erika

Kadlecová a od roku 1975 do roku

1977 i evangelický farář zbavený

státního souhlasu, Ing. ThDr. Jakub

S. Trojan. Právě snad on byl jediný,

koho se nepodařilo před neustálým

tlakem StB a stranických orgánů

v  Řempu udržet. Nebyl to ani po-

hřeb Jana Palacha, kterého farář Tro-

jan pochovával, ale až podpis Char-

ty 77. To nemohli normalizátoři ne-

chat bez povšimnutí a bez represe,

kterou nedokázal odvrátit ani náš

milý bratr Miloš. Zde byl limitován

právě svým postavením a svou pří-

slušností ke dvoru vladaře. Snažil se

však dál pomáhat v  rámci svých

možností. Spolupracoval s  MUDr.

Dunovským při zakládání dětských

SOS vesniček. Pomáhal sborům naší

ČCE a prostřednictvím kazatele Šol-

ce i baptistickým sborům. Při slu-

žebních cestách na Západ využíval

svou téměř diplomatickou imunitu

a pašoval zakázanou literaturu, kte-

rou tenkrát byly Bible i jiné nábožen-

ské knížky. Z doby libišské mládeže

udržoval přátelský vztah s Lubomí-

rem Miřejovským z KMK. O to, že

Řempo bylo známo jako podnik

relativně slušného zacházení se za-

městnanci, se Miloš Vacek staral

důsledně, až do svého odchodu do

důchodu.

Se stejnou péčí se staral o výchovu

svých dětí a sedmi vnoučat. Obě

dcery se staly členky Nuselského

sboru ČCE, stejně jako jejich děti,

které tam byly pokřtěny a později i

konfirmovány. V 70. letech se JUDr.

Miloš Vacek přestěhoval do rodin-

ného domku v Modřanech a stal se

členem našeho modřanského sboru

v Pískové č. 6. V původním stavu

byl objekt sboru nevyhovující, a tak

se bratr presbyter Vacek aktivně

zapojil do oprav a úprav sborového

domu v součinnosti s bratrem fará-

řem Pavlem Klineckým. Ten vděčně

vzpomíná, jak se bratr Vacek, když

bylo třeba podřezat sborový dům,

hned první den přidal k  brigádní-

kům. Přivezl skládací ponk se svěrá-

kem, elektrickou bruskou a celých

14 dnů mnoha brigádníkům mnoho

hodin denně brousil pořád dokola

šest velkých pil „kaprovek“, s nimiž

se pracovalo a které byly vždy po 10

– 15 centimetrech podřezávání tupé.

Miloš také, když se zprovoznil za-

hradní domek, si vzal na starost

vytápění naftovými kamny a pocti-

vě hlídal, aby byl stále plný kanystr

nafty. Přispěl rovněž svojí výbornou

znalostí německého jazyka k navá-

zání mezinárodní družby modřan-

ského sboru s evangelickými sbory

v  Německu. Po celá léta jsme se

s Vackovými potkávali ve sboru ne-

děli co neděli. Radovali se spolu

s námi z veliké rekonstrukce sboro-

vého domu v  letech 2004 – 2006.

Radovali se hlavně z  naší nové,

moderně architektonicky řešené

modlitebny. Oba svorně přicházeli

tiše naslouchat Slovu Božímu a zpě-

vem písní i žalmů chválili svého

Pána.

Bratr Miloš Vacek se aktivně účastnil

sborového života, dokud mu to

zdravotní stav umožňoval. V letoš-

ním roce se 13. května dožil požeh-

naných 90 let a dojatě přijímal naše

gratulace. Bohužel, po mozkové pří-

hodě se jeho zdravotní stav postup-

ně zhoršoval. Bratr Miloš se snažil

vzdorovat. V  polovině letošního

srpna, při pěkném počasí, si dokon-

ce ještě za pomoci vnuků zaplaval

v  rodinném bazénu, ale bylo to již

naposled. Rychle odcházející síly mu

již neumožňovaly vstát z postele a

v pondělí 12. září odpoledne v 15:00

jeho srdce dotlouklo. Díky manžel-

ce, naší milé sestře Věře Vackové,

která se o něj pečlivě starala, mu by-

lo umožněno zůstat v domácím pro-

středí až do konce svých dnů. Tím se

splnilo jeho přání být v  rodinném

kruhu svých nejbližších ve chvíli,

kdy bude odvolán do odpočinutí

lidu Páně.

Jsem rád, že jsem prožil kus života

v  bratrském přátelství s  bratrem

Milošem Vackem. Že jsem o jeho

života běhu mohl vydat toto svědec-

tví, vděčím panu Vladimíru Rum-

lovi z Vackovy rodiny, jakož i bra-

třím P. Klineckému a J. S. Trojanovi,

že mi poskytli podklady. 

Pavel Hlaváč

český bratr Miloš Vacek
SENIORÁT VýCHODOMORAVSKý

Českobratrská církev evangelická
HODONÍN – Ne 9 h

Husova 6, f. Pavel Šebesta

HOŠťÁLKOVÁ U VSETÍNA – Ne 10 h

Hošťálková u Vsetína č. 23, f. Petr

Maláč

HRUBÁ VRBKA A VELKÁ NAD VELIČ-
KOU – Ne 8.30 h (Velká n.V.), 10 h (Hr.

Vrbka)

Hrubá Vrbka 117, f. Mojmír Blažek

HUSLENKY – Ne 10 h

Huslenky č. 439, f. Jiří Palán

JABLůNKA – Ne 9 h

Jablůnka 45, Jablůnka nad Bečvou, j.

Martin Tomešek, a f. Daniel Heller

JASENNÁ – Ne 9 h

Jasenná č. 108, Vizovice, f. Radmila

Včelná

JAVORNÍK NAD VELIČKOU – Ne 10 h

Javorník nad Veličkou č. 111, Velká

nad Veličkou, f. Josef Hurta

KATEŘINICE – Ne 9 h

Kateřinice č. 226, Ratiboř, f. Miroslav

Jelinek

KROMěŘÍŽ – Ne 9 h

Riegrovo nám. 147/37, f. Ivan Ryšavý

KYJOV – Ne 9.30 h

Dobrovského 511, f. Dan Petříček

LESKOVEC – Ne 9 h

Leskovec č. 156, Valašská Polanka, 

f. Libor Špaček

LIPTÁL – Ne 10 h

Liptál č. 8, a f. Radmila Včelná

POZDěCHOV – Ne 8.45 h

Pozděchov č. 121, Valašská Polanka, 

a f. Jiřina Kovářová

PRUSINOVICE – Ne 10 h

Přerovská 174, f. Leoš Mach

PRŽNO – Ne 10 h

Pržno č. 32, Jablůnka nad Bečvou, f.

Jaroslav Voda

RATIBOŘ U VSETÍNA – Ne 10 h

Ratiboř u Vsetína č. 221, f. Jarmila

Wiera Jelinek

RUSAVA – Ne 8.30 h

Rusava č. 28, a f. Leoš Mach

RůŽďKA – Ne 10 h

Růžďka č. 138, f. Martin Fér

STŘÍTEŽ NAD BEČVOU – Ne 9.30 h

Střítež nad Bečvou č. 120, f. Vladimír

Kopecký

UHERSKÉ HRADIŠTě – Ne 10 h

Jana Blahoslava 419, a f. Petr Pivoňka

VALAŠSKÉ MEZIŘÍČÍ – Ne 9.30 h

Blahoslavova 430/3, f. Daniel Heller

VELKÁ LHOTA – Ne 9.30 h

Velká Lhota č. 30, Valašské Meziříčí, 

f. Jan Krupa

VIZOVICE – Ne 8.45 h

Palackého nám. 364, f. Jiří Malý

VSETÍN-DOLNÍ SBOR – Ne 9.30 h

Palackého 153, f. Bronislav Czudek

VSETÍN-HORNÍ SBOR – Ne 9.30 h

Palackého 156/17, f. Jiřina Kovářová,

j. Pavel Čmelík

ZÁDVEŘICE-RAKOVÁ – Ne 8.45 h

Zádveřice č. 139, Vizovice, f. Miloš

Vavrečka

ZLÍN – Ne 9.30 h

Slovenská 3063, f. Petr Pivoňka

Církev bratrská
OLOMOUC – Ne 10 h

Mariánská 3, v. Dalimil Staněk, a k.

Pavel Škrobák

PROSTěJOV – Ne 9.30 h

Šárka 10a, k. Pavel Lukáš

VELKÁ LHOTA – Ne 9.30 h

Velká Lhota č. 102, k. Ladislav Mel-

kus, v. Radomír Palacký

VSETÍN – Ne 9.30 h

Horní Jasenka 102, k. Josef Fišer

VSETÍN-MAJÁK – Ne 9 h

Smetanova 1484, k. Bedřich Smola

ZLÍN – Ne 10.45 h

Slovenská ul. (kostel ČCE), k. Pavel

Škrobák

Bratrská jednota baptistů
KROMěŘÍŽ - Ne 9.30 h

Moravcova 430/16, k. Alois Klepáček

UHERSKÉ HRADIŠTě – Ne 14 h

Jana Blahoslava 419, k. Pavel Novosad

VSETÍN – Ne 9.30 h

Rokytnice 273, k. Jan Vychopeň

ZLÍN – Ne 9.30 h

Hluboká 1343, k. Marek Titěra

Bohoslužby

MISIJNÍ ODBOR KOSTNICKÉ JEDNOTY
zve na poznávací zájezdy do

IZRAELE
Organizuje Ludmila Hallerová

celoročně. Zkušený průvodce

po Izraeli je Fredi Winkler.

Podzimní s možností navštívit

v Jordánsku skalní město PETRA:

26.října. – 6. listopadu 2011
Účastníci navštíví známá místa

z Bible, například Jeruzalém, Bet-

lém, Kafarnaum. Budou se moci

vykoupat v Mrtvém moři a zažít

plavbu po Genezaretském jezeře.

Cena pobytu: 1075 USD za oso-

bu na dvoulůžkovém pokoji s po-

lopenzí. V  ceně zájezdu jsou

všechny vstupenky, jízda lanov-

kou na Masadu, jízda lodí po

Genezaretském jezeru

Cena zpáteční letenky: 10800 Kč.

Podrobné informace a při-
hlášky: Ludmila Hallerová, Ve

Vilách 7. 140 00 Praha 4 – Michle

tel.: 242 428 814; 774 572 671

hallerova@volny.cz
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KOSTNICKÁ JEDNOTA – SDRUŽENÍ
EVANGELICKýCH KŘESťANů, O.S.
srdečně zve na setkání, které pořá-
dá v  sobotu 15. října od 14.30 h
v  Ječné 19, v  klubu MAJÁK (ve
dvoře vlevo).
Úvodní pobožností poslouží farář
ECM ve Strašnicích br. Petr Špir-
ko. Na programu je přednáška
faráře ČCE z  Braníka Jaroslava
Pechara: "Zápasy a boje prvotní
církve. Shody a neshody prvních
desetiletí a staletí jako naděje pro
dnešní rozdělenou církev."
Těšíme se na vaši účast a na ná-
sledný rozhovor nad přednese-
ným aktuálním tématem pro pří-
tomnou i budoucí podobu všeo-
becné křesťanské církve.
Po tomto programu bude po pře-
stávce následovat krátké sjezdové
jednání pro členy Kostnické jed-
noty, zástupce místních sdružení i
další zájemce.
Srdečně zve předsednictvo 
Kostnické jednoty – Sdružení
evangelických křesťanů, o.s.

* * *

EKUMENICKÁ RADA CÍRKVÍ V ČR zve

všechny zájemce o nemocniční kap-

lanství 21. a 22. října na Studijní
den ERC k  duchovní službě ve
zdravotnictví.
Program:

* 21. října - Podvečerní kaplanské

setkání v prostorách sboru Bratrské

jednoty baptistů v Praze (Na Topol-

ce 677/14, Praha 4). V 18.30 h po-

božnost, společné stolování, rozho-

vor 

* 22. října - Studijní den ve Fakultní

Thomayerově nemocnici (Praha 4 –

Krč) Pavilon B2, Neurologická kli-

nika, posluchárna v  suterénu. V

9.30 h pobožnost (Joel Ruml, před-

seda ERC), v 9.45 h přivítání, zahá-

jení (Pavel Pokorný, referent Komi-

se ERC pro duchovní službu ve

zdravotnických zařízeních), v 10 h

přednáška: Zkušenosti nemocniční

kaplanky - komunikace s pacienty,

jejich blízkými, zdravotnickým per-

sonálem, obtíže a radosti kaplanské

služby v postkomunistickém státě,

v 10.45 h diskuse, v 11.30 h před-

náška: Zkušenosti s  budováním

kaplanského společenství – organi-

zace, vzdělávání, vztahy s církvemi,

vedením nemocnic.

* 22. října ve 14 h - Ustavení Aso-

ciace nemocničních kaplanů v kapli

Fakultní Thomayerovy nemocnice.

Cesta ke vzniku Asociace a předsta-

vení výboru (Pavel Pokorný), před-

stavení činnosti (Vítězslav Vurst),

pozdravy hostů, bohoslužba s po-

žehnáním kaplanské službě a

Asociaci nemocničních kaplanů.

Přihlášky: emailem do Sekretariátu

ERC: info@ekumenickarada.cz do

15. října. 

Bližší informace: 
Pavel Pokorný, 

pavel.pokorny@evangnet.cz

Pozvánky



VÍROU K CÍLI
MAREK 9, 17-27

Vybavujete si vlastní zkušenost

s obdobně nemocným, jak mu bylo

nebo nebylo pomoci? Neláká nás

ani tak rozluštit, o jakou nemoc

tehdy šlo, zda měl ten chlapec epi-

lepsii či byl posedlý běsem, který se

projevil podobně jako u alkoholič-

ky XY. 

Fascinuje nás, že Ježíš pomohl a

uzdravil. Kdo by nechtěl být uzdra-

ven, kdo by si nepřál, aby bylo po-

moženo jeho milým. Kolik bezmoci

se pojí s našimi nemocemi a kolik

dalšího dělá z lidí oběti. Nejen zlos-

tí a žárlivostí se poškozujeme. Ro-

zumím tomu otci, který prosí za

své dítě, a ještě víc rozumím jeho

volání „věřím, pomoz mé nedově-

ře“. Voláte podobně? Též to znám.

Chci věřit, věřím, ale potřebuji po-

moc, aby tomu tak bylo. Naší nadě-

jí je víra, kterou ale nemůžeme

praktikovat bez Ježíšovy pomoci.

Věříme mu, protože k němu máme

velkou důvěru. Víme, že mu na nás

záleží. S láskou se o nás zajímá, ja-

ko o toho chlapce: „Od kdy to má?“

Žádné „abrakadabra a kdo bude

další?“. Věříme, ale hlasitěji zní na-

še „pomoz nedověře“. Řekl nám

totiž, že záleží na nás. Svým po-

vzdechem naznačil, že kdyby lidé

žili s vírou, tak bude na světě zdra-

věji. A ještě nám na sebe něco pro-

zradil: „Všechno je možné tomu,

kdo věří.“ Co asi tehdy zkoušeli

jeho učedníci, že jim to nešlo. „Bez

modlitby nelze,“ slyšeli oni, čteme

my. K té bezmoci z nemocí na nás

ještě Ježíš přesouvá zodpovědnost

za uzdravení. Komu se to líbí? Če-

kejme od víry víc než jen postavení

na nohy a povznesení!

Jana Rumlová, 
farářka ČCE 

Olomouc

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

12. října 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
19. října 2011

Z obsahu
* Kristus život náš
* Čeká nás ekonomická

katastrofa
* Jako moudří
* A buďte vděčni

30/2011

Poselství k 17. neděli po sv. Trojici

Na smrt nemyslíme. A to je dobře,

neboť život je dobrý a sladký. Pokud

dýcháme, Bohu za něj děkujeme a

hledíme využít všech jeho dnů

k  dobrému pro sebe a své bližní.

S  tímto životem jsme spjati tisíci a

tisíci povinností a chráníme si jej i

bezděky. Žádný nepřítel si v  něm

nevydobyl tolik místa, aby v  něm

mohl neomezeně vládnout. Vyhlá-

sili jsme mu válku. Pojmenovali

jsme jej strašidelnými jmény domá-

cími i cizími, jako je třeba rakovina 

a z cizích Alzheimer; jsou jich zase

jako v  dávných dobách celé legie.

Ale tehdy, kdy nepřítel sahal po naší

duši a situace se vyhrotila až do

nebe, poslal nám Bůh na pomoc

svého Syna jediného. Ten porazil za

nás všechny naše nepřátele včetně

toho posledního, na něhož jsme ne-

mysleli, smrt.

Ale ještě je tu, avšak když vystoupí a

ohlásí nám, že jsme u ní na řadě,

nemusíme na ni strnule hledět jako

králík na hada, protože známe toho,

jenž jí rozdrtil hlavu a odňal jí smrtí-

cí moc. Proto naši známí z Nového

zákona chodí a jednají tak svobodně,

jako by už nepřítele neměli, protože

jsou fascinováni pohledem na Ježíše,

jenž vystoupil ze smrti do života. A

teď to hlavní, co se nás týká: my

s  ním můžeme mít společenství.

V něm záleží naše skutečná svoboda

a právo žít, jako by smrti nebylo.

Život zase je dobrý a sladký do

posledního dne; žijeme z odpuštění

a z naděje ve vzkříšení.

Prý umírání je těžké. Ano, může být,

ale ani tehdy nás neopustí víra

v  dobré skončení. „Umíráme-li,

umíráme Pánu.“ Poslední slovo

nebude mít smrt, ale náš Pán.

Přežijeme svou smrt. Ne svou záslu-

hou, ani nějakou svou kvalitou, ale

díky té věrné ruce, která ve křtu slí-

bila provázet nás po celý život a jako

závdavek nám dala na cestu své

jméno, jsme Kristovi. Věříte a víte,

jakého máte Spasitele? Kdybyste to

věděli, vůbec byste se nedivili těm,

„kdo v slabosti nabývali síly, vedli si

hrdinsky v boji, zaháněli na útěk voj-

ska cizinců; ženám se jejich mrtví

vraceli vzkříšení“. (Žd 11,34-35)

Dosvědčili, že ne naše vnitřní schop-

nosti, ale náš Pán je otcem té síly,

která přemáhá strach z umírání i ze

smrti. Znovu jej chvalme: z  pout

tohoto strachu osvobozuje jen on,

Pán, jehož jménu se budou klanět

všichni obyvatelé celé země.

V blízkosti smrti uvažujeme, jakou

máme jistotu, že z ní vyvázneme tak,

aby nás nezničila. Máme jen jednu

jistotu a tou je Pán Ježíš Kristus,

který okusil smrti a nestal se jejím

zajatcem. On nám připravil u sebe

místo, abychom nejen odcházeli, ale

také přicházeli tam, kde jsme očeká-

Kdo má poslední slovo

ZAOSTřENO NA BLÍZKO

V Muzeu J. A. Komenského v Praze na Malé Straně probíhá výstava,
nazvaná Budování mostů. Tím budovatelem je Daniel Arnošt Jab-
lonski (1660-1741). Byl to po matce vnuk Komenského, potomek čes-
kých exulantů z Jednoty bratrské. Se svým dědem se nikdy nesetkal,
zřejmě ani v Čechách nikdy nebyl, ale byl si dobře vědom svých rodo-
vých kořenů, takže své příjmení (v polské podobě) si sám zvolil, pro-
tože rodiče pocházeli z Jablonného nad Orlicí. 
Sám se narodil v  severovýchodním Polsku, vzdělání získal v Ně-
mecku a v Anglii, stal se biskupem polské Jednoty bratrské, byl 48 let
dvorním kazatelem reformované církve v  Berlíně. Takto býval
v  častém styku s  třemi generacemi pruských králů, kteří byli refor-
movaného vyznání a poskytovali hojnou pomoc protestantským emi-
grantům z celé Evropy. Svůj veřejný vliv uplatnil Jablonski ve pro-
spěch sblížení roztříštěných reformačních církví, též s anglikány. Jako
teolog věnoval zvláštní pozornost Starému zákonu, Talmudu a orien-
talistice vůbec. Jeho nejvýznamnějším veřejným počinem však bylo,
že spolu s proslulým matematikem a filosofem G. W. Leibnizem zalo-
žil r. 1700 v Berlíně Akademii věd a teprve po jejím vzniku se Berlín
stal jedním z významných vědeckých a kulturních center Evropy.
Byla to doba raného osvícenství, jež měla v programu právo, ochranu
menšin a zásadu, že náboženské konflikty mají dít mírovou cestou.
Takto se Jablonski stal budovatelem mostů nejen mezi konfesemi, ale
i ve prospěch empirického vědeckého bádání a jeho zařazení do myš-
lenkového světa lidstva. Už tehdy se v osvícenství objevil také názor,
že rozum vylučuje víru. S  tímto názorem však Jablonski zaníceně
polemizoval. V každém případě i osvícenské počátky byly duchov-
ně bohatší, než jak se nám dnes jeví. To vše také zásluhou Jablon-
ského. 
Výstava trvá do 20, listopadu. 

Blahoslav Hájek

Nepřímé dědictví
Komenského

Říp je v posledních letech cílem ekumenického setkání “Modlitba za domov”

Dokončení na str. 2

Kostnická jednota – Sdružení evangelických křesťanů, o.s.
srdečně zve na setkání, které pořádá 

v sobotu 15. října od 14.30 h
v Ječné 19, v klubu MAJÁK

(ve dvoře vlevo)

Úvodní pobožností poslouží farář ECM ve Strašnicích br. Petr Špirko.
Na programu je přednáška faráře ČCE z Braníka Jaroslava Pechara:

"Zápasy a boje prvotní církve 
Shody a neshody prvních desetiletí a staletí jako naděje pro dnešní rozdělenou církev"

Těšíme se na vaši účast a na následný rozhovor nad předneseným aktuálním tématem
pro přítomnou i budoucí podobu všeobecné křesťanské církve.

* * *

Po tomto programu bude po přestávce následovat krátké sjezdové jednání pro členy
Kostnické jednoty, zástupce místních sdružení i další zájemce.

Srdečně zve předsednictvo Kostnické jednoty – Sdružení evangelických křesťanů, o.s.
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Nedávno jsem se zamýšlel nad principy
speciace, tedy vzniku nových živočiš-
ných druhů z původní rodičovské popu-
lace. Téma zdánlivě těžké, neduchovní,
ale přesto oslovující. 
Jako kreacionista vím, že na počátku svě-
ta stál Stvořitel a mé srdce plesá nad
dílem jeho rukou. Vždyť je to nádhera
kochat se přírodou a vědět, že všechno je
to Boží dar nám daný. 
Pravda zarputilí darwinisté jistě namít-
nou, že svět je drsný ve stylu "perte se a
žerte se" a že vyvinuté organismy jsou
jen dílem náhody, navíc nepovedené, což
téměř vyzývá k jistým opravám a vylep-
šením ve jménu pokroku lidstva.
Ke speciaci dochází i v přírodě. Napří-
klad, když se část jedinců geograficky

oddělí od ostatních, může získat určité
znaky, které ji odlišují od původní linie.
Jiným případem je speciace jedinců žijí-
cích na okraji pásma výskytu druhu ne-
bo speciace vlivem dominatních jedinců
v malých populacích. Je to složité, ale
přirozené.
Ostatně, rozpoznat druh je někdy velká
obtíž i pro vědce. Je totiž definován
schopností se rozmnožovat a původní
klasifikace už dnes nevyhovuje. Některé
druhy totiž ztratily tuto schopnost a jiné
ji mají jen v zajetí. Šlechtitelé experi-
mentují a pokoušejí se o nové odrůdy a
plemena. Variabilita stvoření je obrov-
ská.
Ačkoliv se možná zdá, že možnosti lidské
jsou neomezené, stále lze vnímat určité

hranice, kam je možné zajít. Stále v tom
vládne určitý stvořitelský řád, vše se
totiž odvíjí od toho, co bylo na počátku a
variabilita není neomezená.
Genetické manipulace však překračují
všechny dosud známé meze. Díky nim
lze smíchat organismy, které by se za
normálních okolností v přírodě nezkříži-
ly. Dokáží se také nekontrolovatelně kří-
žit s původními přírodními druhy a pře-
dávat svůj genetický materiál jiným or-
ganismům, např. bakteriím střevního
traktu. Mohou hubit hmyz anebo na-
opak přispívat k jeho nežádoucí odolnos-
ti. Nikdo neví, co to udělá.Tedy jenom
Bůh ví.
Tak nás, Pane, ochraňuj.

Ivo Kraus

KřESťANSKÉ CÍRKVE PřIPRAVUJÍ
EKUMENICKÉ SHROMÁžDěNÍ MODLITBA ZA DOMOV

Ekumenická rada církví v letošním roce chystá již pátý ročník akce Modlitba

za domov. V den státního svátku 28. října se v Krabčicích pod horou Říp

opět sejdou křesťané a lidé dobré vůle, aby společně děkovali a přimlouva-

li se za domov a naši zemi. Program je připraven pro všechny napříč gene-

racemi a vyznáními. 

"Ekumenická rada církví se rozhodla k pravidelnému pořádání Modlitby za domov
proto, že považuje za důležité nebudovat domov a vlast pouze vlastními a omezený-
mi silami, ale i duchovně a modlitbou. Chce také ukázat na příkladu mnohých akti-
vit, že náš život netvoří pouze ekonomika, bilance zisků a ztrát a efektivita nákladů
a času, ale také radost ze soužití s druhými, rozvíjení jejich obdarování a soustředě-
ní na hodnoty, které se běžně musí krčit v ústraní," říká Joel Ruml, předseda

Ekumenické rady církví v ČR a synodní senior Českobratrské církve evan-

gelické.

Každý ročník Modlitby za domov je věnován určitému souvisejícímu téma-

tu, letos bude v centru dění otázka svobodné volby. Podtitul "Svoboda je

volba!?" vzešel z inspirace biblickým veršem Ga 5,13: “Vy jste byli povoláni

ke svobodě, bratří. Jen nemějte svobodu za příležitost k prosazování sebe,

ale služte v lásce jedni druhým.". Scenáristka pořadu Petra Petříčková podo-

týká: "V letošním roce si budeme povídat o tom, kde hledat zdroj naší svobody, k
čemu nás zavazuje a jak naše rozhodnutí ovlivňují podobu našich domovů.”
Ekumenickou Modlitbu za domov, jíž se zúčastní vrcholní představitelé

církví a kterou živě odvysílá Česká televize, bude doprovázet bohatý pro-

gram. Již v předvečer 27. října zve pražský arcibiskup Mons. Dominik Duka

OP do katedrály svatého Víta představitele církví ke společné “Modlitbě za

vlast”. Tu následně doprovodí oratorium k oslavám 800. výročí narození sv.

Anežky. Slavnostnímu večeru bude předcházet otevřená konference

“Dvacet let svobody na venkově”, na kterou zvou od 13 hodin Místní akční

skupiny do prostor Pražského arcibiskupství. 

28. října se dějiště Modlitby za domov přesune k úpatí hory Říp do obce

Krabčice. V zahradě střediska Diakonie vyroste malé městečko se stany,

stánky a pódiem. Část programu bude situována také do vnitřních prostor

krabčického kulturního sálu, případná nepřízeň počasí tak program výraz-

ně neomezí. Církve a církevní dobročinné organizace představí na stáncích

svou činnost a nabídnou k prodeji výrobky chráněných dílen. Ve stanu, stej-

ně jako v několik set metrů vzdálené rotundě, je připraveno pásmo modli-

teb, duchovních zpěvů nebo pastoračních rozhovorů. Na venkovním pódiu

vystoupí hudební skupiny, dětský sbor nebo divadlo. Významným bodem

programu je letos soutěžní putování pro rodiny s dětmi "Rozhodni se správ-

ně!", které je připraveno ve spolupráci s Dorostovou unií o.s., Centrem Hlás-

ka a organizací Duhový koník. Na stanovištích budou děti ve spolupráci 

s rodiči plnit rozličné úkoly, za jejichž splnění je čekají zajímavé ceny. A již

nyní je vyhlášena soutěž o vyrobení miniaturního modelu hory Říp z libo-

volného materiálu! Každý, kdo přinese svůj výtvor 28. 10. k info stánku

Modlitby za domov  v Krabčicích pod Řípem, získá odměnu. 

Nedílnou součástí Modlitby za domov je i dětská výtvarná soutěžní pře-

hlídka na téma “Správné rozhodnutí”. Do konce září mohou děti zasílat své

kresby na adresu Ekumenické rady církví. Více informací je na stránkách

www.modlitbazadomov.cz. Nejlepší práce budou vystaveny a jejich autoři

odměněni. 

Organizátoři srdečně zvou k účasti na Modlitbě za domov, ale také ke sle-

dování pořadu 28. 10. 2011 od 15 hodin na programu ČT 2. Místopředseda

Ekumenické rady církví, biskup Starokatolické církve v ČR a zároveň mluv-

čí projektu Dušan Hejbal k pozvání dodává: “Potřebuje naše země politické
hrátky těch, kterým dáváme hlas při volbách, nebo spíše láskyplnou přítomnost Toho,
který si vyvolil nás za svůj lid? Pojďme o tom společně přemýšlet v den státního
svátku a především se spolu modlit za naši vlast a všechno, co je naším domovem.
Ve společné modlitbě je veliká síla, pramenící z Kristova příslibu. I proto již popáté
se letos 28. října v blízkosti hory Říp uskuteční ekumenická pouť Modlitba za domov.
Milí sourozenci v Kristu ze všech církví, přijďte. Náš společný domov potřebuje i
Vaše modlitby!”
Pro další informace navštivte www.modlitbazadomov.cz nebo kontaktujte

Zuzanu Dvořákovou na mailu rip@ekumenickarada.cz nebo na telefonu

776 599 977. 

www.ekumenickarada.cz

Z církví doma i ve světě Genové manipulace

váni. I v blízkosti smrti na ni nemys-

líme, ale upínáme se ke Kristu Pánu

s nadějí, že naše víra bude proměně-

na ve vidění. Uvidíme a uslyšíme

toho, jenž k nám promlouvá skrze

tištěné slovo v Novém zákoně. Tak

dostane pochvalu naše víra a bude

zahanbena pochybnost, která se

mne často tázala: nevěříš nadarmo,

do prázdna? Co zbude z tvé víry, až

tornádo smrti pohltí i všechna její

slova: nic z  ní nezbude. Ježíšovo

vzkříšení dalo této pochybnosti ráz-

nou odpověď: víra je to jediné, co

vyjde ze smrti a vezme sebou všech-

ny své dobré skutky. Bude na

posledním soudu pochválena a od-

měněna. 

Jak se to všechno stane, o tom nic

nevíme. Bible nám v  tom ohledu

nepodává obrazovou reportáž. My

však důvěřujeme svému Pánu, že

všechno zařídí k našemu dobrému a

ke své slávě.

Proto nepřičítáme žádný význam

viděním těch, kdo přežili klinickou

svou smrt a usoudili, že je život i po

životě a že je krásný, nebo aspoň

krásné jsou jeho kulisy. My, věřící 

v Krista jsme na ten nový život při-

pravováni svým životem před smrtí.

Bůh se přece s námi nesetkává tepr-

ve na konci života, ale teď a zde na

této zemi: už z úst nemluvňátek při-

jímá svou chválu (Mt 21,16) a pak ji

uslyšel na tisíckrát od těch, kdo uvě-

řili v  Ježíše Krista ke spasení, tedy

k novému, poslušnému a dobrému

životu. Pro věřícího křesťana není

tématem smrt, ale život, ne po smrti,

ale před smrtí.

Pro cizí oči a uši je zvlášť pozoru-

hodné, že Bible je plná osob. I Bůh je

osoba, nikoli jakási moc. A opět to

není nějaká moc, která přemáhá

smrt, ale osoba přemožitele, Ježíš

Kristus. Věřící křesťan není ve styku

s  nějakou mocí, ať nebeskou nebo

pozemskou, ale s  Ježíšem nyní i

věčně. Bible vůbec neposkytne čte-

náři návod, jak se dostat do nebe,

aniž by se musel seznámit a setkat

s  osobou Boha Otce a jeho Syna

Ježíše Krista. Bible nepředkládá ně-

jakou nebeskou filosofii, ale navádí

čtenáře nebo spíše posluchače na

setkání s  Ježíšem. Bible vůbec je

zemská, ne nebeská kniha, plná lidí i

andělů, z nichž se většinou vykluba-

li lidé, poslové.

Věřící očekávají, že se na věčnosti

nesetkají jen s  nádhernými, ale

prázdnými kulisami, nýbrž nejprve

se svým Spasitelem a pak s lidmi a

s přáteli, s nimiž mají nedokončený

rozhovor, ale i s nepřáteli, kdy pře-

kvapeni shledají, že mají společného

Spasitele i společný dobrý úděl,

spásu. Nepřátelství tam nemá proč

pokračovat. Dánský farář S. Kierke-

gaard očekával, že po smrti bude

moci věčně mluvit s Ježíšem. Mluvil

s ním zde na zemi, bude s ním mlu-

vit i tam. A my všichni věříme, že

neodcházíme do neznáma tak, že

bychom se tam nevyznali jako v ně-

jaké daleké zemi a s  neznámými

lidmi. Nikoli, přijdeme jako domů,

přivítá nás tentýž Ježíš, kterého jsme

poznávali, když nás svým hlasem,

totiž svým slovem vedl k  lásce

k Bohu a k bližním. 

Život s  Ježíšem bude pokračovat,

neboť náš Přítel, Pán Ježíš nedovolil

smrti, aby naše společenství a přátel-

ství s ním zrušila. Asi to poznáme i

podle toho, že tam nahoře v  té ko-

moře leží na jednom předním místě

veliká, ale prázdná skořápka od

rakoviny. Hned vedle ní visí prázd-

né, kdysi honosné a obávané kostý-

my s cedulkami Parkinson, Alzhei-

mer, Aids – na odiv jako poražení

nepřátelé lidského života. Ale my už

jsme s Ježíšem, poznali jsme ho tak

jako ovce poznají svého pastýře po

hlase a následují ho. Nepochybují.

Tak i my jdeme s důvěrou do temnot

i do toho nepředstavitelného docela

jiného světa.

Zatím zpívejme Pánu, oslavujme jej,

je živý a věčný, dobrý a laskavý jako

Otec. Jemu patří a bude patřit

poslední slovo nad námi, nad církví

i nad celým světem.

Josef Veselý

Kdo má poslední slovo
Dokončení ze str. 1

Použité exempláře knih prof. Char-

lese Kingsleye Barretta v německém

překladu z let padesátých až deva-

desátých se, pokud jsou vůbec k

mání, draží po internetu za desítky

eur. Současný papež totiž dílo brit-

ského metodistického novozákoní-

ka, který zemřel 26. srpna 2011 ve

věku 94 let a zanechal po sobě přes

dvě desítky odborných knih a

komentářů, vyzdvihl ve své nedáv-

né práci o Ježíši Nazaretském. 

Části anglických originálů Barret-

tových komentářů Janova evangelia

a Skutků jsou dostupné na internetu

zdarma. Čtou se jak – fundovaně

zdokumentovaná – detektivka a

přímo pudí ke shánění verze integ-

rální, tj. tištěné.

Citujme z internetové reprodukce

necelé šestiny (prvních 90 stran)

komentáře k Janovi (http://boo-

ks.google.com/books?id=tWR8DJ6

C8KsC&printsec=frontcover&hl=fr

&source=gbs_ge_summary_r&cad=

0#v=onepage&q&f=false). Po ze-

vrubném jazykovém rozboru dospí-

vá Barrett k závěru, že ačkoli autor

čtvrtého evangelia používal Sep-

tuagintu (řecký překlad Starého zá-

kona), „byl schopen pracovat s heb-

rejským textem a opravdu jej použí-

val … Je možné, že také znal jiné

verze Starého zákona … Bližší zkou-

mání ukazuje, že starozákonními té-

maty … je prosáknuto celé Janovo

evangelium …“ (s. 29) Barrett dále u

řady témat prokazuje rozsáhlé kon-

takty autora čtvrtého evangelia s ra-

bínským židovstvím (s. 32nn) a pro-

hlašuje za vysoce pravděpodobné,

že „sám Jan (nebo snad autoři někte-

rých z jeho pramenů) byl důvěrně

obeznámen s ústní naukou, která po-

zději vykrystalizovala do mišny, tal-

mudu a midrašů“. (s. 33) Teologie

čtvrtého evangelia je podle Barretta

„výsledkem vážné snahy o vyhodno-

cení a přeformulování apoštolské ví-

ry v situaci, jež se – v některých ohle-

dech značně – lišila od toho, co bylo

pochopeno a hlásáno nejprve“. (67) 

Obecně citován bývá Barrettův pra-

málo diplomatický (v souvislosti 

s projektem anglikánsko-metodistic-

kého sloučení z 60. let 20. století pro-

nesený) odsudek „plné akceptace

historického episkopátu (biskup-

ství), jež zahrnuje přesvědčení, že

dnešní církev je spojena s církví

apoštolskou a že znamením toho je

pokračující posloupnost biskupů“,

jako „velmi špatné historie, a ještě

horší teologie“.

Jak dokázal Ch.K.Barrett dlouhodo-

bě skloubit kazatelství a pastoraci 

s vědeckou činností? Podle redakč-

ního nekrologu deníku The Daily

Telegraph ze 7. září 2011 končil

denně ve 22.00 hodin plnění každo-

denních povinností metodistického

kazatele, načež se další čtyři hodiny

(tedy do druhé hodiny ranní) věno-

val novozákonnímu bádání.

František Schilla

Věda čtivě podaná
(K odkazu předního novozákoníka)



Dokončení  z minulého čísla
Z trámů připravených na opravu

krovu Týnského chrámu byla na

Staroměstském náměstí postavena

třípatrová šibenice. V  její přízemní

části byla oběšena posádka, v prv-

ním patře polský rytíř Račinský,

kněz Martin Prostředek a dělostře-

lec Zelený. V nejvyšším patře byl na

zlatém řetězu oběšen Roháč. Zhru-

ba 200 let po této masové popravě

nechal Ferdinand Habsburský na

stejném místě popravit 27 předsta-

vitelů českého stavovského odboje.

Roháčova okázalá poprava měla za-

strašit ty, kteří by si snad také pohrá-

vali s myšlenkou „občanské nepo-

slušnosti“. Co se onoho 9. září 1437

na Staroměstském náměstí odehrá-

lo, nebylo určitě trestem za sebrané

stádo volů a několik sudů vína. Ro-

háč patřil mezi vlivné husitské hejt-

many a zásadně odmítal basilejská

kompaktáta. Právě kompaktáta, při-

jatá roku 1436 v  Jihlavě, však byla

základem mírové dohody mezi Če-

chy a Zikmundem. Jejich zpochyb-

nění by v  zemi vyvolalo další ne-

klid. (Kompaktáta byla zbytkem

„Čtyř pražských artikulů“. Zaručo-

vala legitimitu v  bojích získaného

majetku a vysluhování večeře Páně

podobojí). Dopad drastické Rohá-

čovy popravy na veřejnost byl

ovšem právě opačný, nežli si Zik-

mund představoval. Už několik dní

po ní mu představitelé české šlechty

přinesli stížný list, v němž v 19 bo-

dech vypočítávají císařova provině-

ní vůči národu. Zikmundovi ji pře-

dal lipanský vítěz Diviš Bořek z Mi-

letínka.

Zejména ve východních Čechách, 

v kraji Žižkových Sirotků, pak zača-

ly vybuchovat městské vzpoury.

Znovu se dokonce bojovalo i o

Hradec Králové. Císařským se sice

dařilo vzpoury potlačovat, ale ne-

stabilita země se viditelně prohlou-

bila. Za Boží trest Češi pokládali

neduh, jehož příznaky se u Zik-

munda projevily právě v den Rohá-

čovy popravy. Tehdejší felčaři ho

nazývali „pekelný oheň“. Jednalo se

nejspíš o odumírání tkání, gangré-

nu. Zikmundovi začal černat palec

na noze. Když si ho dal na radu

lékařů uříznout, bylo už pozdě.

Infekce se šířila dál. V předtuše blí-

žícího se konce císař ve spěchu

opustil Prahu a vydal se do Uher.

Nedojel tam však a na začátku pro-

since 1437 po cestě ve Znojmě ze-

mřel.

NA VěČNOSTI
Je na místě položit si otázku, zda

měl Roháčův odpor na Siónu nějaký

význam. Jistě ne v  tom smyslu, že

by změnil dějinnou situaci a vrátil

poměry v Čechách k „předlipanské-

mu“ stavu. Tyto ambice nejspíš

Roháč ani neměl. Jako zkušený stra-

tég věděl, že svůj hrádek obsaze-

ný pár desítkami vojáků před císa-

řem neubrání. Jeho siónská revolta

pro něj byla věcí osobní cti. On pro-

stě odmítal přijmout panovníka,

proti kterému léta bojoval. Pokládal

ho za špatného a podmínky, na něž

musela země přistoupit, za nepřija-

telné. V této situaci se Roháč a jeho

stejně smýšlející věrní rozhodli za

cenu vlastního života demonstrativ-

ně vyjádřit svůj postoj. Zatřást těmi,

kteří se podle nich přijetím kompak-

tát a Zikmunda za krále zpronevěři-

li Pravdě. Císař jim v té demonstra-

ci vlastně velice pomohl, když

z jejich popravy učinil tak pompéz-

ní divadlo.

Společným jmenovatelem dnešních

populárních interpretací Roháčova

boje je snaha jeho zápas bagatelizo-

vat. K tomu se velice dobře hodí hy-

potéza o povaze boje, rozvíjená sou-

časnými historiky. Boří se jí Picco-

lominiho verze o Roháčovu urput-

ném odporu a zdůrazňuje se, že

obrana Siónu byla jen ne příliš dra-

matickou vojenskou epizodkou. Ale

hrdinové nebojují jen ve velkých

bitvách. Roháč je hrdina, i kdyby ho

jeho synovec při obléhání Siónu

skutečně šetřil a snažil se ho přimět

ke kapitulaci po dobrém. Je hrdina,

protože jeho nabídkám odolal. Zů-

stal věrný svému přesvědčení. Vě-

děl, že za ně zaplatí. Věděli to i jeho

spolubojovníci. Přesto se svého pře-

svědčení nevzdali. I oni jsou hrdino-

vé. Roháčův odpor na Siónu nachá-

zí svůj nejhlubší smysl právě tady.

Tento rytíř a husitský hejtman

věděl, že jeho revolta nemůže

skončit jinak než prohrou. On

však - stejně jako Hus – raději

podstoupil mučednickou smrt,

než aby se vzdal svého přesvědče-

ní. Pokud k takové názorové kon-

zistentnosti přivede alespoň jed-

noho z nás, ukázal se jako geniál-

ní stratég, který ovlivňuje bitvy

ještě stovky let po své smrti.

Emanuel Vejnar

3ET-KJ

Jan Roháč z Dubé (1380 – 9. 9. 1437)

Liturgické mezidobí 3
Zpěv: Jubilate, Alleluia

hudba: Taizé

Žalm 139,1–12
Hospodine, zkoumáš mě a znáš mě.

Víš o mně, ať sedím nebo vstanu,

zdálky je ti jasné, co chci dělat.

Sleduješ mou stezku i místo, kde ležím,

všechny moje cesty jsou ti známy.

Ještě nemám slovo na jazyku,

a ty, Hospodine, víš už všechno.

Sevřel jsi mě zezadu i zpředu,

svou dlaň jsi položil na mě.

Nad mé chápání jsou tyto divy,

jsou nedostupné, nestačím na to.

Kam odejdu před tvým duchem,

kam uprchnu před tvou tváří?

Zamířím-li k nebi, jsi tam,

a když si ustelu v podsvětí, také tam budeš.

I kdybych vzlétl na křídlech jitřní záře,

chtěl přebývat při nejzazším moři,

tvoje ruka mě tam doprovodí,

tvá pravice se mě chopí.

Kdybych řekl: Snad mě přikryje tma,

i noc kolem mne se stane světlem.

Žádná tma pro tebe není temná:

noc jako den svítí,

temnota je jako světlo.

Čtení: 1 J 3,1-3; J 3,16-17

Píseň

Ticho

Prosby:
Vzkříšený Kriste, ty zahrnuješ náš život svým slitováním, abychom tě

bez přestání hledali.

Vzkříšený Kriste, ty znáš naši touhu. Veď nás po cestě věčnosti.

Vzkříšený Kriste, prosíme tě za ty, kdo tě začínají poznávat.

Vzkříšený Kriste, prosíme tě za ty, kdo nemohou uvěřit. Tvá láska se

nabízí neustále.

Vzkříšený Kriste, ty jsi opora všech trpících a zkroušených. Veď nás po

cestě věčnosti.

Vzkříšený Kriste, prosíme tě za všechny, kdo se stali obětí násilí nebo

ponižování. Přijď a uzdrav jejich rány.

Vzkříšený Kriste, ty nás provázíš svým Duchem. Shromáždi všechny

lidi ve svém království.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši, naše radosti, ty jsi stále s námi a vedeš nás, abychom žili pro

druhé. I když na tebe zapomínáme, tvá láska zůstává a ty nás naplňuješ

Duchem svatým.

Požehnej nás, Pane Ježíši Kriste, ty, který upokojuješ naše srdce.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 

e-mail: info@rosamusic.cz, internetový obchod: www.gimel.cz)

Že by Ježíš sám sobě odporoval?

Křesťané mají svými dobrými skut-

ky svítit všem (Mt 5,13-16), ale záro-

veň mají konat dobré skutky skrytě

(Mt 6,1-4). Co s tím?

Ať neví levice, co činí pravice: Ty-

pická ježíšovská nadsázka, ale smysl

je jasný: Nejenom se před druhými

nechlubit tím dobrým, co jsem vyko-

nal, ale ani se tím sám u sebe samo-

libě nekochat, brát to jako samozřej-

most, ne jako zásluhu.

A tajit dobré skutky před druhými?

Pokud to jde, proč ne? Měli bychom

se třeba hladovému vkrást do domu

a tam mu tajně položit jídlo nebo pe-

níze? Někdy i to může být ten nej-

lepší způsob. Zkuste někdy, když to

jde, dopřát sami sobě ten krásný

radostný pocit, který máme, když

někoho milovaného obdarujeme – a

on neví, že je to od nás! Jestlipak

jsme toho schopni? Nebude nám to

přece jen trochu líto? Láska tohle

umí a říká se, že Bůh potřebuje ateis-

ty k tomu, aby je mohl obdarovávat

nepoznán. Snad se to naučíme i my,

chce to cvik.

V dnešní době je mnoho příležitostí

konat dobro a zůstat přitom skryt.

Prostě dáme v předsíni kostela pení-

ze do kasičky, na které je napsáno

„Japonsko“, a víme, že půjdou těm,

které nedávno vyplavilo tsunami.

Nebo můžeme, jak to evangelíci dě-

lávají, „adoptovat na dálku“ indické

nebo africké dítě a neříct o tom niko-

mu (snad kromě manželky, a ovšem

kromě berního úřadu, který nám

laskavě přizná úlevu z daně z příj-

mu, čímž nám umožní být příště

ještě trochu štědřejší). 

Ale: Světlo na svícen, ne pod hrnec!
To platí pro církev, pro sbor. Jedinec,

který jedná, na sebe nemá upozor-

ňovat, ale sbor, ten má být vidět, je to

dokonce životně důležité. Například

zrovna ta adopce na dálku: to je

přece perfektní „názorná pomůcka“

pro křesťanskou výchovu dětí, které

ve sboru máme. Na dětskou nástěn-

ku (že byste ji ve sboru neměli?) pat-

ří fotografie a informace o tom ado-

ptovaném dítěti. A to japonské tsu-

nami: ať děti vidí fotografie zničené-

ho pobřeží a ať vědí, kolik náš sbor

poslal těm vyplaveným lidem. Sa-

mozřejmě to nebudeme vytrubovat

velkými písmeny nebo velkými slo-

vy sami sebe vychvalovat, ale věcné

sdělení je na místě.

Některé dobré skutky ani nejde

skrýt, protože spočívají v  osobní

pomoci tváří v tvář. Příklad: návště-

vy vězňů, nemocných, dětí v  dět-

ských domovech. Ten, kdo takové

věci dělá, se tím nebude chlubit („Ať

neví levice...“), ale my ostatní ho

máme vyzvat, aby o tom vypravo-

val, máme v  tom vidět Boží dílo a

spolu s ním se z toho radovat. Světlo

na svícen, a co nejvýš!

Pavel Říčan
http://www.pavelrican.cz

Světlo na svícnu – 
nebo nevědoucí levice?

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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(Malá biblická úvaha)

Chtěl bych krátce připomenout, že
se mrhalo státním rozpočtem po
roce 1989 v období prosperity
(tlusté krávy) i v období krizovém
(hubené krávy). Výrazy v závor-
kách nás upozorňují na fakt, že
není normální mít státní dluh v ob-
dobí „tlustých krav“. Také není
normální opětovné a následné za-
dlužení ve fázi „hubených krav“.
Právě období prosperity nás mělo
vést k tomu, abychom vytvářeli
větší a větší rezervy, rozumně in-
vestovali do ekonomiky a dbali
tak na dokonalejší infrastrukturu,
a zároveň postupně spláceli státní
dluh. Kdybychom takhle postupo-
vali, pak by se postupně snižova-

ly náklady na „dluhovou službu“.
Přitom bychom mohli v pohodě
emitovat „pro naši zem výhodné a
zároveň vlastenecké dluhopisy“,
což by v případě solidního hospo-
daření státu vyvolalo jakousi ode-
zvu z hlediska důvěry a solidarity
v České republice. To se mělo udě-
lat již dříve, neboť platí známé a
aktuální rčení: „pozdě bycha ho-
niti.“ A proto „sýpky pro národ“
měly být právě plněny v období
prosperity (tlusté krávy) a v čase
hubených krav rozumně využity.
To se však neděje, vždyť dodnes
převládá bezhlavé a chaotické
nakládání s celostátním jměním... 

Václav Kovalčík, Náchod

Paradox „období tlustých 
a hubených krav“ v České republice



V této krátké úvaze se vracím do

období, kdy jsem spolu s Kájou

Trusinou byl ve vedení naší mládeže

a Marta nás přejně ve všem prováze-

la. Připojuji však poznámku ještě o

třetí osobě, jíž byl církevní rada, či,

chcete-li, vedoucí tajemník synodní

rady ThDr. Bohumil Valeš. Po dese-

tiletí spoluurčoval podobu synodní

rady a stopy jeho jednání byly

nepřehlédnutelné.

Pro mladší přejímám informaci ze

sborníku Církev v proměnách času

(Kalich 2002): ThDr. Bohumil Valeš,

nar. 26.10.1894 v Táboře, byl ordino-

ván 4.3.1923. Od 1.7. 1918 vikářem,

od 21.1.1923 do 30.9.1936 nominálně

farářem ve sboru Praha - Kliment a

od 1.1.1919 do 30.9.1936 současně

vedoucím tajemníkem SR. Od

1.10.1936 do 30.4.1972 jen vedoucím

tajemníkem SR (církevním radou);

od 31.12. 1975 tajemníkem, od 1.1.

1976 ve výslužbě. ThDr. Bohumil

Valeš zemřel 21. 5. 1976.

Bratr tajemník Bohumil Valeš žil na

Žižkově a často jsme se potkávali,

protože jeho byt byl přímo proti

našemu domu. Později, když jsem

byl seniorátním vikářem v Marián-

ských Lázních, přijížděl na dovole-

nou do hotelu Esplanade a hned na

začátku svého pobytu se přišel při-

hlásit na faru jako dočasný člen

našeho sboru. Ten způsob ohlášení

snad převzal ze Skotska, kde studo-

val. Bratr Valeš byl vždy stručný,

vážný, měl smysl pro humor, půso-

bil však přísným dojmem. Dveře

jeho kanceláře na synodní radě bý-

valy otevřené. Myslím, že vzbuzo-

val respekt u "poddaných" domu.

Marta vcelku ráda vypráví o tom,

jak po příchodu na synodní radu do

kanceláře tajemníka Valeše kdysi

přinesla dopis, v němž byly překle-

py, a jak ji bratr Valeš napomenul.

Tehdy se rozplakala.

S Karlem Trusinou měl Bohumil

Valeš společný znak, který souvisel s

tím, že si přáli pracovat pro církev v

jejím celku, necítili se však na povo-

lání do konkrétního sboru. O tom se

Kája občas zmiňoval.

Kája s Martou po velmi dlouhou

dobu drželi v paměti neuvěřitelný

počet mladých lidí naší církve. Při

velkém pracovním zatížení si Mar-

ta vždy našla čas pro ty, kteří za ní

přicházeli se svými starostmi i

bolestmi. Synodní rada tak byla

místem, kde bylo možné se svěřit s

tím, co koho trápilo, či s čím si nevě-

děl rady. 

Navíc Marta měla výjimečný dar,

který skvěle vystihla Irena Škeříko-

vá: "Umí říkat nepříjemné věci tak,

že je člověk přijme a přitom se neu-

razí ani nenaštve." Občas, když

jsme se do někoho či do něčeho

pustili poněkud unáhleně, ona nás

energicky stáhla k věcnému, uvážli-

vějšímu jednání. Zřejmě to bylo

dáno její kritičností, která je ve stře-

hu vůči nepodloženým vyjádře-

ním.

Domnívám se, že způsob myšlení a

jednání těch tří zmíněných je

výzvou pro nás dnes. Souvisí zřejmě

také se skutečností pověření, úřa-

dem, tj. povoláním v tom nejvyšším

smyslu. To, co z nich činilo a činí

lidičky příkladné, souvisí s těmi

dvěma slovy mé krátké úvahy: 

s kázní a laskavostí.

Petr Čapek

Martě Kačerové k devadesátinám
(21. 9. 1921) SENIORÁT STřEDOČESKý

Českobratrská církev evangelická

BENEšOV U PRAHY – Ne 10 h

Husova 656, f. Tomáš Trusina

BEROUN – Ne 9.45 h

Husovo nám. 43/30

DOBŘÍš – Ne 10 h

Husova 1556, f. Samuel Hejzlar

HOŘOVICE – Ne 9.30 h

Valdecká 408, f. Drahomíra Duš-

ková Havlíčková

HVOZDNICE – Ne 9.30 h

Hvozdnice č. 125, f. Vendula Ka-

lusová

KLADNO – Ne 9 h

gen. Klapálka 37/1394, f. Daniela

Brodská

LIBČICE NAD VLTAVOU – Ne 9 h

5. května 66, f. Dana Rotkovská

SEDLEC-PRČICE – Ne 8 h

K. Burky 150, a f. Tomáš Trusina, 

j Pavla Jendečková

SOBěHRDY – Ne 10 h

Soběhrdy č. 21, f. Petr Turecký

šKVOREC – Ne b,d 9.30 h 

Husova 133, a f. Elen Plzáková

Církev bratrská

KOLÍN – Ne 9.30 h

Královská cesta 226, k. Jan Draho-

koupil

KUTNÁ HORA – Ne 9.30 h

Masarykova 321, k. Miloš Hejzlar

PODěBRADY – Ne 9.30 h

Vrchlického 109, k. Petr Geldner

Evangelická církev metodistická

KLADNO – Ne 11 h, nb 10 h

Milady Horákové 1526

SLANý – Ne 9 h

Vepřkova 1087 Husův dům, k. Ja-

na Daníčková

Bohoslužby
KŘESťANSKý REKREAČNÍ DůM "GRÜ-
NE AU" - A 5360 St. Wolfgang.
Uprostřed nádherné alpské krajiny
zvané ,Solná komora´ zve náš sa-
moobslužný dům k rekreaci duše i
těla - po celý rok prvotřídní dovole-
ná mezi jezery, lesy a skalami! 
Cena E 18,50/osobu,den - děti mají
slevu. 
Homepage: www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de 
Dotazy a přihlášky: J. Potoček, t./f.
49 553 9393; georgepot@seznam.cz
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EKUMENICKÁ RADA CÍRKVÍ V ČR zve
všechny zájemce o nemocniční kap-
lanství 21. a 22. října na Studijní den
ERC k duchovní službě ve zdravot-
nictví.
Program:
* 21. října - Podvečerní kaplanské set-
kání v prostorách sboru Bratrské jed-
noty baptistů v Praze (Na Topolce
677/14, Praha 4). V 18.30 h pobož-
nost, společné stolování, rozhovor 
* 22. října - Studijní den ve Fakultní
Thomayerově nemocnici (Praha 4 –
Krč) Pavilon B2, Neurologická klini-
ka, posluchárna v suterénu. V 9.30 h
pobožnost (Joel Ruml, předseda
ERC), v 9.45 h přivítání, zahájení (Pa-
vel Pokorný, referent Komise ERC
pro duchovní službu ve zdravotnic-
kých zařízeních), v 10 h přednáška:
Zkušenosti nemocniční kaplanky -
komunikace s pacienty, jejich blízký-
mi, zdravotnickým personálem, obtí-
že a radosti kaplanské služby v post-
komunistickém státě, v 10.45 h disku-
se, v 11.30 h přednáška: Zkušenosti
s budováním kaplanského společen-
ství – organizace, vzdělávání, vztahy
s církvemi, vedením nemocnic.
* 22. října ve 14 h - Ustavení Asociace
nemocničních kaplanů v kapli Fakult-
ní Thomayerovy nemocnice. Cesta ke
vzniku Asociace a představení výbo-
ru (Pavel Pokorný), představení čin-
nosti (Vítězslav Vurst), pozdravy hos-
tů, bohoslužba s požehnáním kaplan-
ské službě a Asociaci nemocničních
kaplanů. Přihlášky: emailem do sek-
retariátu ERC: info@ekumenickara-
da.cz do 15. října. 
Bližší informace: Pavel Pokorný, 
pavel.pokorny@evangnet.cz

* * *
MÍSTNÍ SKUPINA OBČANSKÉHO SDRUŽE-
NÍ KOSTNICKÁ JEDNOTA zve na před-
nášku doc. PhDr. Jany Uhlířové-Pol-
mové, CSc. "Výchova, vývoj a vzdělá-
ní dětí v období předškolního a mlad-
šího školního věku 0 - 11 let". Před-
náška se koná v sobotu 22. 10. 2011 ve
14.00 h ve sborovém domě Českobra-
trské církve evangelické v Lysé nad
Labem. Vstup dobrovolný.

* * *
CENTRUM BIBLICKýCH STUDIÍ A EVAN-
GELICKÁ TEOLOGICKÁ FAKULTA UK
zvou na  konvokační přednášku prof.
Anette Merz "The Battle for the Ca-
nonical Paul: A Fresh Look at the Role
of the Acts of Paul in Early Chris-tia-
nity", kterou prosloví v úterý 18. 10.
2011 od 11.00 ve velké posluchárně
fakulty (Černá 9, první patro).
Dr. A. Merz je profesorkou kultury a lite-
ratury raného křesťanství na humanitní
fakultě Univerzity v Utrechtu a ve své
odborné práci se věnuje především otázce
historického Ježíše, Ježíšových podoben-
ství a recepce Pavlovy teologie v raném
křesťanství.

* * *
EVANGELICKÁ TEOLOGICKÁ FAKULTA
UK zve na konvokační přednášku
prof. Yosefa Garfinkela "Ve stopách
krále Davida: Expedice v Chirbet
Qeiyafa", kterou prosloví v úterý 25.
10. 2011 v 11.00 ve velké posluchárně
fakulty (Černá 9, první patro).
Dr. Y. Garfinkel je profesorem archeologie
prehistorického a biblického období na
Institutu archeologie Hebrejské univerzi-
ty v Jeruzalémě, kde se specializuje na dě-
jiny raného Judska. V současné době vede
vykopávky v lokalitě Chirbet Qeiyafa blíz-
ko města Bét-šemeš, kde byla objevena
pevnost pocházející z doby biblického krále
Davida (10. stol. př. n. l.).

Pozvánky

Malá úvaha o kázni a laskavosti

V příloze ET-KJ 24-25/2011 „K me-

zináboženskému dialogu“ nám

všem nějak věřícím v Česku religi-

onista a kazatel Církve bratrské,

Zdeněk Vojtíšek, svým přirovná-

ním ke knedlíčkům v játrové po-

lévce připomněl recepty jiných ne-

zúčastněných pozorovatelů krmí-

cích nás „uspokojováním nábo-

ženských potřeb“.

Mezitím dopadli jako strýc ze Skou-

malova „S úsměvem idiota“, který

(pokud mne paměť neklame) zabo-

řen v ušáku právě zvracel ve svůj

protiklad: „...vtom lev hup na mně!

A už mi cupuje střeva, už žvýká můj

podvěsek mozkový, ááá víte, co mne

zachránilo?“ 

Zšeřelou místností zasvištěl popel-

ňas. Strýc unaveným gestem uhnul:

„...ááá víte, co mě zachránilo? Zaujal

jsem včas postoj nezúčastněného po-

zorovatele. A to mne zachránilo,“

dodal strýc na vysvětlenou a rozply-

nul se na anionty a kationty“ (konec

citátu).

Nesnadno si představuji dialog

(„dia logú“ - „skrze slovo“) mezi ját-

rovými knedlíčky (vedlejším pro-

duktem drobopravců?) v polévkové

zavářce, jak dává jídlu žádoucí chuť

a vůni. Zkouším to v Boží jídelně

nad talířem českého náboženského

života a připadám si sám přitom na

lžíci: knedlíček?, mastné oko?, za-

vářka? Nebo zneviditelněná špetka

přísady, s Boží pomocí třeba sůl?

Skrájet šmahem všecko do jednoho

hrnce: „Co navaříme, to bude k má-

ní,“ nebývá bez rizika. Od časů pro-

roka Elíši se, žel, nezřídka ozývalo

nad náboženskou polévkou či kaší:

„Smrt v hrnci, muži Boží!“ 

Nuže, nežli játrovým knedlíčkem,

buďme radši moukou: když ji nasy-

pal, dalo se to jíst (2 Kr 4,38nn). Nebo

snad je ukrácena ruka Boží a jeho

Duch už na to nemá? Takže zbývá

na synech prorockých, na učních

mágů a čarodějů, co uklohní? A po-

zornost lhostejných si získají ještě

tak nábožensky organizovaní zlo-

činci?

Od křesťana religionisty chápu

profesionální snahu o nestrannou

reflexi situace, ale v nástinu dvace-

tileté prognózy bych přece jen oče-

kával krapet adventní naděje.

Samuel Jan Hejzlar

Dialog v náboženské polévce?

JIřINA ŠIKLOVÁ – MICHAL
PLZÁK – MAGDALENA ČECH-
LOVSKÁ
STRAN: 368
ROK VYDÁNÍ: 2011

Knižní rozhovor s Jiřinou Šiklovou

(1935) supluje memoáry, které

uznávaná socioložka a pedagožka

zřejmě nikdy nenapíše.

Víc než minulost ji totiž zajímají

přítomné okamžiky naší společ-

nosti, které břitce a s nadhledem

neustále komentuje. Její vzpomín-

ky jsou přitom košaté, detailní a

glosátorské. Šiklová v knize po-

drobně líčí ilegální kurýrní kanál,

přes který se do Československa v

době normalizace dostávaly exilo-

vé časopisy a v zahraničí vydané

knihy doma zakázaných autorů.

Šiklová si jako významná spojka

mezi disidenty a exilem počínala

velmi neohroženě. Rozvinula k do-

konalosti své konspirativní schop-

nosti, takže zůstala až do zatčení 

v roce 1981 neodhalena.

Rozhovor s Jiřinou Šiklovou je ži-

votopisným líčením sebeironické

intelektuálky, která každé své roz-

hodnutí zpětně analyzuje: svůj

vstup do KSČ, roli při Pražském

jaru, politickou perzekuci, kurýrní

práci, roční vězení i porevoluční

aktivity včetně založení Genders

Studies. Stranou nezůstalo ani její

soukromí, které je, jak se ukazuje,

často skrytou motivací význam-

ných rozhodnutí.

O Jiřině Šiklové odjakživa říkám,

že je to nejlepší ženská mého živo-

ta. Byla nenahraditelná a nezastu-

pitelná v dvacetiletí normalizace;

málokdo ví, co všechno by tehdy

bez ní nebylo a co by se bez ní ne-

podařilo – bez její vy-nalézavosti,

neúnavné aktivity a neokázalé

obětavosti. A taková je už dalších

dvacet let: neznám jiného člověka,

který by byl s to pozvednout hlas

ve veřejném zájmu, kdykoli je to

zapotřebí, jako ona, udělat tolik

drobné práce pro společný občan-

ský zájem a zároveň myslet na

tolik jednotlivých lidí: jak jim udě-

lat radost, jak je povzbudit, když

klesají na mysli nebo si nevědí

rady, a jak jim účinně pomoci, jako

to dělá dnes a denně Jiřina.

Vilém Prečan

Bez ohlávky (rozhovory)Nové knihy
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MAREK 10,17-22

Zdravím vás, přátelé, bratři a sestry,
chtěl bych se s vámi sdílet o jedné
velmi důležité věci. Text z Markova
evangelia 10,17-22 vypráví příběh
bohatého mladíka, který přišel za
Ježíšem a zeptal se ho: „Mistře dob-
rý, co mám dělat, abych měl podíl
na věčném životě?“
Pán Ježíš Kristus přišel na zem, aby
zachránil hříšníky. Zemřel na kříži,
abychom my měli život věčný. Ne-
dochází však k tomu automaticky.
Žijeme v křesťanské zemi a mnozí 
z nás se narodili v křesťanské rodi-
ně, byli jsme pokřtěni a rodiče nás
vedli k Bohu. Tato skutečnost je sice

příjemná, ale nestačí na to, abychom
byli spaseni. Každý z nás se musí
rozhodnout, zda přijme Ježíše Krista
jako svého Spasitele. A nejen to, Pán
Ježíš si nás chce použít. Naším cílem
nemůže být to, abychom se nějak
dostali do nebe. Nemůže to být ani
naše snaha žít dobrým životem. Žít
dobře a čestně by mělo být běžnou
záležitostí nejen křesťanů, ale každé-
ho člověka. Nemohou to být ani
naše aktivity a dobré skutky. To
všechno by mělo být naší přiroze-
ností. Dokonce naším cílem nemůže
být ani návštěva nedělních bohoslu-
žeb. Pán Ježíš Kristus chce mnohem
více. Chce, abychom mu plně patři-
li, chce, abychom ho následovali a
rozšiřovali jeho panství na zemi. 
Příběh o bohatém mladíkovi to vel-
mi dobře ilustruje.
Tento mladík byl příslušníkem
vybraného izraelského národa. Měl
všechno, peníze, majetek, veškeré
zabezpečení a možná i postavení.
Podle Bible žil čistým a čestným ži-
votem. Přesto mu něco scházelo.
Scházel mu Ježíš Kristus. Ježíš na
něho s láskou pohleděl a řekl mu, že
to, co dělá a jak žije, je v pořádku.
Řekl mu však: „Prodej všechno, co
máš, rozdej to chudým a potom
přijď a následuj mě.“ Ježíš nechtěl
tohoto muže ožebračit. To, že byl
bohatý, nebylo hříchem. Problém

bohatého mladíka byl v tom, že
právě majetek a peníze mu bránily 
v následování Ježíše. Byl postaven
před rozhodnutí: Buď bude sloužit
majetku, nebo bude následovníkem
Ježíše. Mladík zvolil jednodušší
cestu, službu mamonu.
Toto je obrovská výzva pro všechny.
Pokud jsme dali své životy Ježíši
Kristu, tak patříme mezi vybrané.
Jsme bohatí v mnoha směrech. Naše
republika patří mezi hrstku nejbo-
hatších zemí světa. Přestože nám nic
neschází, často pociťujeme prázdno-
tu. Tuto prázdnotu může naplnit
pouze Ježíš Kristus. Co ti brání ho
následovat? Je to majetek, peníze,
postavení, kariéra, pohodlí, zaběhlý
způsob života? Je to nějaký hřích,
hořkost, neodpuštění nebo zaměře-
ní na sebe? Nebo je to skutečnost, že
jsi svůj život neodevzdal Ježíši
Kristu? Ať je to cokoliv, Ježíš k nám
znovu a znovu promlouvá: „Dejte
ze svých životů pryč vše, co vám
brání mě následovat.“ Bohatý mla-
dík odešel smutný. Co uděláme
my? Také od Ježíše odejdeme, nebo
se postavíme čelem k problému a
staneme se jeho skutečnými násle-
dovníky?

Slavoj Raszka
pastor sboru Církve bratrské 

v Třinci

Evangelický
týdeník
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Poselství k 18. neděli po sv. Trojici

Ko 3,1-4 ; 
Ř 8,1-4

Aby vyložil, co myslí „novým stvo-
řením v Kristu“, perzonifikuje apoš-
tol Pavel známou podvojnost naší
duše či osobnosti (Ř 7,1n) a na po-
moc si bere prastaré paradigma: „I
stvořil Bůh člověka k obrazu svému,
k obrazu Božímu stvořil jej, muže a
ženu stvořil je.... a budou v jedno
tělo“ (Gn 1,27; 2,24).
Přirozenou jednotu mužské a žen-
ské složky lidské bytosti představu-
je jako patriarchální manželství a
označuje je „bytím v těle“, v němž
„ženství“ (snad emotivní spontanei-
ta a podvědomá intuice) je mentoro-
vána a cenzurována komponentou
„mužství“, neboli autoritativním
„egem“, jeho rozumem a vůlí. Zde
se prosazují žádosti hříchů a skrze
Zákon sklízejí odsouzení k bezživotí
(smrt). (Ř 7,5)
Zákon, stín, průmět věcí budoucích
(Ko 2,17) prozařovaný prorockými
erupcemi PRAVDY, je duchovní 
(Ř 7,14), obživující. Svěřený člověku
působením andělským (Sk 7,53)
umožňoval mu sebepoznání a mi-
lost k pokání (Ž 51; 119,92 aj.). Avšak
žalobník a sudič skrze „ego“ z pozic
téhož Zákona neúprosným poža-
davkem plnění a trestání „padni

komu padni“, jak se to hodilo men-
torovi v nás, obrátil autoritu nebes
proti hříšnému člověku, ne k jeho
záchraně, ale ke zkáze. Pedantsky
zatvrzoval nebo tlačil do bezvý-
chodnosti a zatracoval.
Ale vy, bratři moji, (píše křesťanům
v Římě) umrtveni jste Zákonu skrze
tělo Kristovo. Tak jako já (moje sebe-
vědomé „ego“) skrze Zákon Zákonu
umřel jsem (Gal 2,19): Ze Zákona
hoden jsem smrti. Jako škůdce Boží
a účastník utrápení Kristova, umu-
čení Boha mezi námi, jsem vlastně
mrtev. Tak i vy, rozloučeni s mrtvo-
lou svého jáství, jste jiného; toho

totiž, který vstal z mrtvých, aby-
chom ovoce nesli Bohu.
Osvobozeni jsme od Zákona, když v
nás umřel ten Zákonem nás regle-
mentující mentor, s nímž jsme byli
sezdáni. Oddáni pak Vzkříšenému,
milujíce Krista sloužíme v novotě
ducha a ne ve vetchosti litery. 
Tak vidí apoštol substituci přiroze-
ného bytí v těle bytím v duchu,
konáním spasení (Fp 2,12).
Věříme, že Bůh poslal svého Syna v
podobnosti těla hříchu (Ř 8,3), tedy
těchže žádostí a pokušení, který
však, místo pod kuratelou Zákonem

Kristus život náš

ZAOSTŘENO NA BLÍZKO

Milí bratři a milé sestry,
Řídící výbor Ekumenické rady církví (ŘV ERC), sdružující představi-
tele nebo zástupce členských církví, se při svém zasedání v Tucho-
měřicích zabýval také situací v severních Čechách a zprávami, které
hovoří o dění ve vašem regionu. Byli jsme zajedno v tom, že si tako-
vé nepokoje žádají zvýšenou pozornost a ač se každý z nás snažil
věcem porozumět, plnému porozumění však stála v cestě vzdálenost
oddělující nás od vašeho kraje. Nedostatek informací nám však ne-
brání doprovázet vás všechny, kdo se v takovém prostředí pohybuje-
te a do něho chcete vnášet ducha smíření. Sice se nám nedostávají
všechny potřebné informace tak, abychom o celé situaci uměli fundo-
vaně a dobře hovořit a případně přicházet i s návrhy, jak postupovat
dále, ale nedomníváme se, že bychom měli prázdné ruce.
Jsme si vědomi toho, že jako představitelé církví můžeme pomáhat
dílčím způsobem a jsme k tomu připraveni. Zároveň však chceme
pomáhat účelně, a proto se tímto dopisem a jménem ŘV ERC na vás
obracíme s prosbou, abyste nás informovali, budete-li určitou pomoc
potřebovat. Uvědomujeme si však, že největší síla spočívá ve vašem
společně koordinovaném postupu. K tomu vás vybízíme a přejeme
potřebný díl vzájemné důvěry a dobré a pevné zázemí v okruhu spo-
lehlivých a obětavých spolupracovníků. Přejeme vám moudrost v hle-
dání způsobů, jak oslovovat ty, kdo chtějí pokojně věci řešit. Je zřej-
mé, že jak se dnes tyto věci vyřeší, taková bude nejbližší budoucnost
vašich měst a obcí i lidí, kteří v nich budou dále žít. Obracejí se na nás
i ti, kdo za vámi vyjíždějí a pomáhají se vším, co slibuje poměry
hnout k lepšímu, také od nich máme jisté informace, ale nejcennější
budou vždycky od těch z vás, kdo jste v centru dění.
Řídící výbor ERC nás pověřil zasláním tohoto dopisu s vědomím, že
jde o první krok. Dáváme jím najevo, že o vás víme, vašeho nasazení
si vážíme a modlitbami i připraveností více pomáhat vás provázíme.
Činíme tak s vyznáním, že Božím stvořitelským řádům neodpovídá
ani jakékoliv extremistické, rasistické nebo xenofobní myšlení, ale
ani vydělování a zneužívání nerovné pozice lidí. Proto je na nás, vy-
znavačích Kristových, angažovat se v duchu cesty našeho Pána Ježíše
Krista, který hřích odmítl, aby mohl člověku podat pomocnou ruku
spásy a naděje.
Modlíme se za vás a přejeme vám plnost Ducha Božího.
S bratrskými pozdravy jménem Řídícího výboru ERC

Daniel Fajfr,
Joel Ruml,

Dušan Hejbal

Výzva Řídícího výboru ERC
duchovním a církvím 
v severních Čechách

Dokončení na str. 2

AKTUALITA

„Obžalovaný,“ začal velký inkvizitor,
„jsi obviněn z toho, že jsi naváděl lidi,
aby porušovali zákony, tradice a zvy-
klosti našeho svatého náboženství.
Přiznáváš se ke svému činu?“
„Přiznávám, Ctihodnosti.“
„Dále jsi obviněn z vyhledávání spo-
lečnosti kacířů, prodejných ženštin,
vyvrhelů, vyděračských výběrčích
daní, koloniálních zotročovatelů na-
šeho národa – zkrátka všech exko-

munikovaných. Přiznáváš se k tomu?“
„Přiznávám, Ctihodnosti.“
„Poslední obvinění tě označuje za
osobu, která upravuje, mění a zpo-
chybňuje svaté články naší víry.
Přiznáváš se?“
„Ano, Ctihodnosti.“
„Jak se jmenuješ, obžalovaný?“ 
„Ježíš Kristus, Ctihodnosti.“

(Z knihy Antony de Mello:
„Modlitba žáby 1)

Ježíš se přiznává
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Odpovídám jednoduše: „Jak koho.“
Nemám teď na mysli, že bohatí 
z toho jako vždy vyjdou lépe a chudí
to odnesou. Kdepak. Současná krize
podle mého názoru spočívá v tom,
že se bohatí třesou o osud svých in-
vestic, ale chudému člověku to
může být úplně jedno, protože žád-
né akcie nebo obligace nemá a po-
kud ano, tak jen na papíře a nevalné
hodnoty, protože mu je už někdo
vytuneloval.
Jistý anglický investiční poradce ne-
dávno varoval, že se do roka zhrou-
tí trhy a že miliony a miliony lidí při-
jdou o své úspory. Prý je však ještě
rok se na to připravit. Tvrdí dokon-
ce, že krize je jako rakovina: když se
nechá rozbujet, tak už je pak pozdě.
A tak se holt musí Evropská unie
zadlužit o další trilion euro.
Nejprve jsem o tom depresivně pře-
mýšlel, ale pak jsem si řekl, že spe-
kulovat na pád trhů nemá smysl.
Ostatně ani na ty trhy nechci vstou-
pit a ani se nechci stát spekulantem.
Podle mého názoru je současný eko-
nomický koncept globalismu dlou-
hodobě neudržitelný a čím dříve se
zhroutí, tím lépe, alespoň už to bu-
deme mít za sebou! A to je příležitost
začít znovu.
Ostatně, žít na dluh se přece nedá
věčně. A teď nemyslím státy. Prav-
da je, že některé nadnárodní firmy
dluží několikanásobně více než mají
majetek, skoro nic nedaní, více spo-
lečnosti škodí než prospívají, vyhý-

bají se odpovědnosti – zejména té za
finanční ztráty. Globální model pak
napodobují i domácí kšeftmani. 
V novinách pak čtete články napří-
klad o řediteli krachující nemocnice,
který si postavil vilu za 160 miliónů.
Z platů prodělečných korporací se
sockám jen protáčejí panenky. A stát
samozřejmě nezůstává pozadu,
vždyť vysoce postavené úředníky
musíme přece umět odměnit, dát
jim mobily, notebooky, drahá auta,
luxusní budovy. To všechno něco
stojí.
A co my chudý lid? Jsme na tom lépe
než bohatí? Vůbec ne. Vždyť většina
národa vydělává jen na banky! Kdo
dnes nemá nějaký úvěr? Tak snadné,
pořídit si něco na splátky, to v ději-
nách nikdy nebylo. A výsledek se
brzy dostaví!
Je třeba si uvědomit, že tentokrát
krize vzniká jednoznačně blbostí
mas. Kam se člověk podívá, všude
se na něj valí reklama různých
lichvářů a bankéřů, kteří lákají do
své dluhové pasti. A když člověk ne-
chce dobrovolně, ekonomický sy-
stém ho k tomu donutí. Půjčovat si
budou muset už nejenom novoman-
želé na bydlení a dojíždějící zaměst-
nanci na auta z důvodů omezování
veřejné dopravy, ale nově i studenti,
aby se hned v úvodu výdělečně ak-
tivního života upsali nějaké bance. 
Problémem je, že dluhy se musí vra-
cet. Babička mi vyprávěla, jak si její
rodiče v roce 1924 vzali úvěr. Nej-

prve to šlo, ale ve 30. letech, v době
hospodářské krize, chodil táta sbírat
k dráze křepelky, aby měli co jíst,
protože hlavně museli zaplatit splát-
ky – krize nekrize. Dluh se kupodi-
vu musel platit za Hitlera, Beneše i
Gottwalda. V dějinách totiž platí, že
o úspory lze přijít velmi snadno, ale
o dluhy ne. Ty se člověka drží jako
klíště.
A jaké je tedy řešení finanční krize?
Odpovím opět jednoduše – žádné
není. Záleží jen na každém z nás, jak
se nově vzniklé situaci postavíme.
Někdo by možná uvítal nějakou
revoluci, protože bez Kauflandů,
Tesek a Lidlů by možná znovu ožila
vesnice v rámci produkce potravin a
JZD by znovu rozkvetla. Kdo ví?
Někdo by snad chtěl zarazit dovoz 
z Číny, protože pak bychom zase
začali vyrábět zboží doma ve svých
českých fabrikách. Snad! Ale všech-
na opatření by byla marná., kdyby-
chom nezměnili své chování my –
obyčejní lidé.
Myslím, že dokud nebudeme znovu
uznávat fakt, že koupit si mohu něco
až poté, co si na to vydělám, dokud si
neuvědomíme, že lépe se mohu mít
jen když více poctivě pracuji a ne
když si půjčím, tak se situace nezmě-
ní. Bože, stůj prosím při nás a pomá-
hej nám splatit naše dluhy. Amen. A
pokud se nám to nepodaří, víme pře-
ce, že náš pravý poklad je v Nebi. I
chudý člověk je totiž v Kristu bohatý!

Ivo Kraus

MINISTERSTVO KULTURY ZVEŘEJNILO
NÁVRH ZÁKONA O MAJETKOVÉM NAROVNÁNÍ
Částka, kterou by stát měl církvím vyplatit v připravovaném majetkovém
narovnání, by se s předpokládanou inflací mohla celkově vyšplhat na 78,9
miliardy až 96,24 miliardy korun. Uvádí to ministerstvo kultury v návrhu
zákona, který byl zveřejněn na vládním webu a nyní je v připomínkovém
řízení. Vyplácení peněz by podle dohody vlády s církvemi mělo být rozlo-
ženo do 30 let. Ministerstvo kultury se už s církvemi shodlo na tom, že část-
ka, kterou jim dá, bude ve výši 59 miliard korun, přičemž v úvahu má být
brána inflace (dvě nebo 3,5 procenta). Vláda v dokumentu zvýraznila dvou-
procentní inflaci. Církve vedle finančního vyrovnání také dostanou zpět 56
procent majetku, o který přišly v minulém režimu. Částku 59 miliard (po-
stupně navýšenou o inflaci) si mezi sebou rozdělí 17 církví a náboženských
subjektů. Většinu dostane Římskokatolická církev (asi 47 miliard), na dru-
hém místě je Církev československá husitská (asi tři miliardy), následuje
Českobratrská církev evangelická (přes dvě miliardy). Nejméně, asi 36 mili-
onů, dostane Náboženská společnost českých unitářů, píše se v návrhu.
Celková finanční kompenzace církvím má být vyplácena ročně, podle před-
pokládané míry inflace by to mělo být 2,63 miliardy až 3,21 miliardy korun,
uvádí zpráva.
Materiál také detailně řeší způsob majetkové odluky církví od státu. Pře-
chodné období odstřihnutí církví od státního rozpočtu by mělo začít v roce
2013 a trvat 17 let. Za tuto dobu by podle předpokladů měl stát církvím dát
celkově 16,997 miliardy korun. První tři roky bude stát na platy duchovních
a církevní administrativy přispívat ze svého rozpočtu plnou částkou, tedy
1,445 miliardy ročně, od čtvrtého roku se pak částka každoročně sníží o pět
procent. V posledním, sedmnáctém roce by církve na platy ještě měly dostat
433 milionů korun, pak už se podle dohodnutého návrhu musejí spolehnout
samy na sebe. Návrhem zákona chce vláda napravit majetkové křivdy na
církvích během komunismu. Se způsobem vyrovnání nesouhlasí opoziční
ČSSD a KSČM. Předseda sociálních demokratů Bohuslav Sobotka je pře-
svědčen, že rozsah převodu majetku a výše doprovodné finanční kompen-
zace neodpovídá aktuálním rozpočtovým možnostem země. Původně měly
výhrady také koaliční Věci veřejné.
Rozdělení částky 59 miliard korun mezi církve:
Římskokatolická církev 47.200.000.000
Církev československá husitská 3.085.312.000
Českobratrská církev evangelická 2.266.593.186
Pravoslavná církev v českých zemích 1.146.511.242
Apoštolská církev 1.056.336.374
Církev bratrská 761.051.303
Slezská církev evangelická augsburského vyznání        654.093.059
Jednota bratrská 601.707.065
Církev adventistů sedmého dne 520.827.586
Evangelická církev metodistická 367.634.208
Řeckokatolická církev 298.933.257
Starokatolická církev v České republice 272.739.910
Federace židovských obcí v České republice 272.064.153
Bratrská jednota baptistů 227.862.069
Evangelická církev augsburského vyznání 
v České republice 118.506.407
Luterská evangelická církev a. v. v České republice 113.828.334
Náboženská společnost českých unitářů 35.999.847
Celkem 59.000.000.000
Financování církví (platy) v přechodném období od roku 2013:
Rok Částka (mld.) Snížení v procentech
1 1,445 0
2 1,445 0
3 1,445 0
4 1,373 - 5
5 1,300 - 5
6 1,228 - 5
7 1,156 - 5
8 1,084 - 5
9 1,011 - 5
10 0,939 - 5
11 0,867 - 5
12 0,795 - 5
13 0,722 - 5
14 0,650 - 5
15 0,578 - 5
16 0,506 - 5
17 0,433 - 5
Celkem 16,997 - 5

podle ČTK

„MěSÍC BIBLE“ V ARGENTINě

Buenos Aires (WCC). Pro církve v Argentině bylo září měsícem Bible. Už
několik roků věřící v  tomto čase přemýšlejí nad významem Božího slova
pro věřícího člověka apro křesťanské společenství. V  zemi se organizují
různé ekumenické aktivity, jako jsou biblické hodiny, přednášky, pracovní
dílny, setkání pro mladé a děti. Věřící chtěli tento rok společně vybudovat
monument, který by byl věnovaný svatému Písmu. Gerardo Oberman z Re-
formované církve v Argentině v této souvislosti řekl: „Bible má být čtena
denně. Tím, že věnujeme jeden měsíc v roce Bibli, chceme ukázat na důleži-
tost Božího Slova, které je základem naší víry.“ V dějinách se s měsícem září
spojuje několik historických faktů. Římskokatolická církev si v tento měsíc
připomíná sv. Jeronýma, který přeložil Bibli do latiny, a v 16. století ve Špa-
nělsku vyšel první překlad Bible.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike 

Z církví doma i ve světě Čeká nás ekonomická katastrofa?

mentorujícího „ega“, žil v plnosti
Ducha Božího, Ducha života. Tak na
vlastním svém těle potupil hřích 
s jeho žádostmi na jeho hřišti, v jo-
bovské krajnosti až do smrti. Svým
zmrtvýchvstáním pak potupil a víře
vstříc zneškodňuje hřích, jímž ho
zraňujeme, hřích náš, a snímá z nás
hřích světa (J 1,29.36). „Taktě se líbi-
lo Hospodinu jej stírati a nemocí trá-
piti, aby polože duši svou v oběť za
hřích, viděl símě své, byl dlouhově-
ký a to, co se líbí Hospodinu, skrze
něho šťastně konáno bylo. Z práce
své duše uzří užitek, jímž bude na-
sycen. Známostí svou ospravedlní
spravedlivý můj služebník mnohé;
nebo nepravosti jejich (se na něj obo
ří v. 6.) a on sám je ponese.

Proto jemu dám díl pro mnohé, aby
s nesčíslnými se dělil o kořist, pro-
tože vylil na smrt svou duši, a s pře-
stupníky je počten. On sám nesl
hřích mnohých, (snesl trápení jejich
nenávistnou hříšností) a přestupní-
ků byl zástupcem.“ (Iz 53,10-12)
Syn v bytostné jednotě s Otcem 
(J 14,10.11.) sestoupil z nebe (J 3,13) a
duchovní podstatu Zákona, totiž
člověka ne zničit, ale pokáním změ-
nit a zachránit, vyzdvihl a naplnil.
(Mt 5,17) Zákonem Ducha života
dává průchod spravedlnosti svého
království . Zjevuje ji ne jako žalob-
níkem žádané skutkařské plnění
imperativu zadání, ale jako chození
podle Ducha. (Ř 8,4) V inspiraci 
k modlitbě a činu v každé situaci
zvlášť. 

Bohu odcizený člověk vymýšlí zlé a
Boha nenávidí (Ř 1,30). V nadčaso-
vém ději Kristova utrpení patří 
k těm s jeho krví na rukou. Uvěřit
znamená to poznat, otřesen toho li-
tovat a otevřít se možnosti radikální
změny. Tak jeho krev nás očišťuje od
hříchů (1 J 1,7). Ze zločinného spol-
čení proti Bohu povstáváme s Kris-
tem k nové totožnosti obrácené od
časných „zemských“ záležitostí ke
„věcem svrchním, kde Kristus pře-
bývá na Boží pravici“ (Ko 3,1nn).
Zůstáváme ve společenství jeho
JMÉNA, v jeho SLOVU a tak v lásce
Otce, v poznávání Boha, které je ži-
votem, ŽIVOTEM VĚČNÝM (J 14,23;
17,3). Amen

Samuel Jan Hejzlar

Kristus život náš
Dokončení ze str. 1

CÍRKVE A ČESKÉ šKOLSTVÍ

Horák Záboj
Výuka náboženství na základních
a středních školách, teologické
bádání na školách vysokých a zři-
zování církevních škol k obecné
výuce všem předmětům se v po-
sledních staletích stalo projevem
náboženské svobody jednotlivce i
různých náboženských společnos-
tí a církví. Publikace, která je svým
zaměřením na českém trhu ojedi-
nělá, se věnuje dějinám církevního
školství, výuce náboženství a po-
stavení teologických fakult. Vychá-
zí z rozdílu mezi výukou nábožen-
ství jako učebního předmětu na
školách a teologií jako vědou a
všímá si též rozdílu mezi školní
výukou náboženství, k níž má pří-
stup každý zájemce bez ohledu na
vyznání, a náboženskou přípra-

vou uvnitř církví, která je určena
věřícím. Kniha seznamuje studen-
ty pedagogických, filozofických a
teologických fakult s organizací
významné části českého školství, s
jejím vývojem a s rolí, kterou v ní
hrají církve.
14×21 cm, 264 stran 
cena: 299 Kč

SýRSKI BAPTISTI

UPROSTRED NÁSILNOSTÍ

Washington (BWA). Sýrski baptistic-
kí kresťania sú znepokojení situáci-
ou v krajine a v jej okolí. Od januára
2011 sú v tejto oblasti demonštrácie,
ktoré sprevádzajú násilne zákroky
vlády. Terajšie správy hovoria už o
tisíckach mŕtvych povstalcov a civi-
listov. V  Sýrii vládne napätie a
strach. V strachu žijú aj deti, ktoré sú
denne svedkami streľby. Baptistická
cirkev v Sýrii aj napriek násilnosti-
am misijne pôsobí. Navštevuje rodi-
ny, šíri evanjelium rozdávaním Bib-
lie a  poskytuje pomocné balíčky
a lieky tým, ktorí to potrebujú. Bap-
tistická svetová aliancia tlmočí pros-
bu sýrskych veriacich, ktorí prosia
o modlitby za pokoj a ochranu ľudí
v tejto krajine: „Modlite sa, aby živo-
ty veriacich boli aj naďalej živým
svedectvom o pokoji, láske a milosti,
ktoré máme v Ježišovi Kristovi.“

Ekumenická rada cirkví
v Slovenskej republike

Novinka



Bratři a sestry, v září minulého roku
jsme byli sdělovacími prostředky
seznámeni s výsledky průzkumu
veřejného mínění. Z tohoto průzku-
mu jsme se dověděli, že jsme byli
spoluobčany-bližními označeni jako
nejvíce nedůvěryhodní. Tedy přes-
něji - spoluobčané za nejvíce nedů-
věryhodné označili církve. Výsle-
dek toho průzkumu mne osobně
zase tolik nepřekvapil. Co také
můžeme očekávat po těch více jak
dvaceti letech pasivity a mlčení
křesťanů ke všem nepravostem a
zlořádům páchaným zde ve jménu
mamonu a moci? Již léta upozorňu-
ji, že i naše ČCE je velmi pasivní a
trestuhodně mlčí. Vždyť mimo pro-
testy proti věznění kubánských disi-
dentů se jinak nevyjadřujeme ani 
k těm nejhorším hrůzám v naší spo-
lečnosti. Jako by evangelíkům tento
stav nevadil či dokonce vyhovoval.

Také před rokem jsem se snažil na
všech úrovních církve o diskusi
nad výsledky toho průzkumu.
Neúspěšně. A dlouho jsem doufal,
že snad později se ještě najde 
v církvi někdo, kdo se nad tímto
vzkazem našich spoluobčanů za-
myslí - leč marně.
Zamysleme se, bratři a sestry, proč
nás takto vidí naši spoluobčané, 
z jejichž daní jde církvím ročně
téměř 1,5 mld Kč. (Státní příspěvek
pro ČCE je 70 mil. Kč.) To křesťané
už nejsou schopni žádné seberefle-
xe? Našel snad někdo z vás v Písmu
jediný verš, který by nás k pasivitě a
zbabělosti nabádal či tuto alespoň
toleroval? Zamysleme se, jak čteme
Bibli a jaká je vlastně ta naše víra!
(Vždyť ty „nejvíce nedůvěryhodné
církve“ – no to jsme přece my křes-
ťané!) Z vděčnosti k Pánu, že nám
dosud dává duchem vládnout, si

položme otázku: jakou měrou se na
sekularizaci této společnosti podílejí
křesťané svou trestuhodnou pasivi-
tou? Těch více jak dvacet let svobo-
dy a demokracie čas příhodný byl.
Byl čas k opravdovému dosvědčo-
vání Boží pravdy a lásky také skut-
ky. Ta léta ve svobodě a demokracii
jsme, jako křesťané, trestuhodně
nevyužili! A od září minulého roku
jsme k nim zase jen další rok při-
dali.
Z vděčnosti k Pánu, že je nám čas
dán, podle Slova také jednejme,
když už se k tomu Slovu verbálně
tak hlásíme! Nebo chceme čekat, až
nám spoluobčané-ateisté začnou na
příkladech dokazovat, že to, co my
vydáváme za víru, je jen pouhé
zbožné mimikry?

Petříček Rudolf 
FS ČCE Vilémov
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Zamyšlení po roce
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Zpěv: Pane, vzpomeň na mě (Jesus, remember me)
hudba: J. Berthier

Žalm 146
Haleluja
Chval, duše má, Hospodina!

Chváliti budu Hospodina, dokud jsem živ,
svému Bohu zpívat žalmy, dokud jsem tu!

Nespoléhejte na mocné - 
smrtelník nikoho spasit nemůže.

Až ztratí dech, vrátí se do země,
tím dnem berou za své jeho plány.

Blahoslavený ten, kdo má ku pomoci Boha Jákobova,
kdo s nadějí vzhlíží k Hospodinu, svému Bohu,

jenž učinil nebesa i zemi
s mořem a vším, co k nim patří,
jenž navěky zachovává věrnost.

Utištěným dopomáhá k právu,
hladovým chléb dává.
Hospodin osvobozuje vězně.

Hospodin otevírá oči slepým,
Hospodin sehnuté napřimuje,
Hospodin miluje spravedlivé.

Hospodin ochraňuje ty, kteří jsou bez domova,
ujímá se sirotka i vdovy,
svévolným však mate cestu.

Hospodin bude kralovat věčně,
Bůh tvůj, Sione, po všechna pokolení.

Haleluja!

Čtení: Ef 3,14-19; J 6,66-69

Píseň

Ticho

Prosby:
Bože, náš Otče, ty nás shromažďuješ ve společenství tvé církve.
Dej, abychom žili z tvé lásky.
Bože, náš Otče, tvé volání a tvé dary jsou neodvolatelné.
Dej, abychom žili z tvé lásky.
Synu Boha živého, svou věrností nám dáváš, abychom ti zůstali vždy
věrni.
Dej, abychom žili z tvé lásky.
Synu živého Boha, ty znáš naše bolesti a naši chudobu.
Dej, abychom žili z tvé lásky.
Duchu svatý, ty naplňuješ náš život touhou po míru a spravedlnosti.
Dej, abychom žili z tvé lásky.
Duchu svatý, tvé cesty nás vedou k těm, kdo trpí.
Dej, abychom žili z tvé lásky.
Duchu svatý, ty jsi do našeho srdce vložil touhu po smíření a po spole-
čenství všech lidí.
Dej, abychom žili z tvé lásky.

Otče náš

Modlitba:
Ježíši Kriste, stejně jako ve chvílích úplného jasu, tak i v hodinách tem-
noty tlučeš na naše dveře a čekáš na naši odpověď.
Ježíši, náš pokoji, dej nám největší radost; učiň abychom byli stejné
mysli, měli stejnou lásku, byli jedné duše.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, 

Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 
tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, 

e-mail: info@rosamusic.cz, internetový obchod: www.gimel.cz)

Již od studentských dob na mne
velmi působila apoštolská výzva,
která zní v kralickém podání zvlášť
naléhavě: Viztež tedy, kterak byste
opatrně chodili, ne jako nemoudří,
ale jako moudří, vykupujíce čas,
nebo dnové zlí jsou. (Ef 5,15) Její
obdobu čteme i v listě Koloským:
Choďte v moudrosti před těmi, kteří jsou
vně, čas kupujíce. (Ko 4,5).Chápal
jsem to tak, že máme využívat zod-
povědně a pilně veškerý čas, aby byl
náš život smysluplný a užitečný,
abychom nežili naprázdno, až na-
darmo.V tomto smyslu to přetlumo-
čil i nový ekumenický překlad
(ČEP): Dávejte si pozor na to, jak žijete,
abyste si nepočínali jako nemoudří, ale
jako moudří; nepromarněte tento čas,
neboť nastaly dny zlé (Ef 5,15); Jednejte
moudře ve styku s okolním světem a
využívejte čas vám svěřený (Ko 4,5).

Tyto výzvy jsou jakýmsi ohlasem
prosby starozákonního žalmisty:
Nauč nás (Panovníku) počítati naše
dny, ať získáme moudrost srdce. (Ž
90,12) A v tomto smyslu pak sám
apoštol ještě doporučuje: Proto ne-
buďte nerozumní, ale hleďte pochopit, co
je vůle Páně! (Ef 5,17)
Když se však nad oněmi základními
výzvami znovu zamýšlím i po jazy-
kové stránce, kladu si otázku, proč
zde apoštol použil právě onen
zvláštní řecký výraz vykupovat
(exagorazein). Doslovný překlad je 
v latinské Vulgatě, u Luthera, v Kra-
lické a starších překladech.(Naproti
tomu již F. Žilka aktualizuje: využí-
vejte čas ! - stejně jako ČEP a novější
překlady typu "Die gute Nachricht":
nutzt die Zeit aus!) Zde je nutno vzít
zřetel na hlubší symboliku použité-
ho slovesa (vy)kupovat - ex-agora-

zein, které je odvozeno od řeckého
slova agora - tržiště. Tam šlo ve sta-
rověku především o (vy)kupování
zajatců a otroků. Smysl "vykupová-
ní" pak byl ve starozákonním pojetí
přenesen na samého Hospodina,
který vykoupil svůj lid z egyptského
otroctví.V Novém zákoně pak na
Božího Syna Ježíše jako Vykupitele 
z otroctví hříchu. Proto mohl apoštol
Pavel použít totéž řecké sloveso 
v listu Galatským: Kristus nás vykou-
pil z kletby zákona (Ga 3,13); - Bůh
poslal Syna, aby vykoupil ty, kteří jsou
zákonu podrobeni (Ga 4,5). 
Otázku, proč apoštol použil ve
svých výzvách právě onen metafo-
rický výraz "vykupovat čas", může
zčásti zodpovědět i jeho pojetí času
výrazem kairos, který měl i v No-
vém zákoně (jako vůbec v helénistic-
kém období) zcela zvláštní, až osu-
dově aktuální význam. (Oproti běž-
nému pojetí času (chronos), který
prostě plyne, odměřován chronolo-
gicky na hodinách.) Ona časová
naléhavost je vyznačena v předcho-
zí výzvě: Probuď se, kdo spíš, vstaň 
z mrtvých a zazáří ti Kristus! (Ef 5,14)
Jde o doporučení využívat vzácný
čas darovaného života velmi prozí-
ravě a moudře, jako by měl být až
draze vykupován.V původním řec-
kém znění je nadto jazyková zvlášt-
nost: ono příčestí, překládané ve
všech Biblích aktivně jako "vykupu-
jíce", je v pasivním tvaru, takže do-
slovný překlad by měl znít buď
mediálně ve smyslu "vykupujíce si",
anebo pasivně, jako "vykupovaní".
Jde tu snad o náznak, že věřící v Kris-
ta mají vykupovat čas v radostné
naději svého vykoupení? Pak by
výzvy k "vykupování času" měly až
eschatologický dosah, jakoby v na-
vázání na obdobnou starozákonní
výzvu knihy Kazatel: Všechno, co máš
vykonat, konej podle svých sil, neboť
není díla ani myšlenky ani poznání ani
moudrosti v říši mrtvých, kam odejdeš.
(Kaz 9,10). Podobné eschatologické
zaměření čteme i v apoštolově mod-
litebném přání do sboru ve Filipech:
Aby se vaše láska ještě více rozhojňo-
vala a s ní i poznání a hluboká vníma-
vost: abyste poznali, na čem záleží, a
byli ryzí a bezúhonní pro den Kristův.
(Fp 1,9-10) 

Jiří J.Otter

Koutek písmáka
Zpěvy a modlitby z Taizé
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Jako moudří, vykupujíce čas!

SLOVO A žIVOT
časopis pro lidi, kteří přemýšlejí

moderní křesťanský časopis vycházející 

z metodistické tradice 

Nabízí pohled na svět z křesťanské perspektivy,

nebojí se konfliktních témat, obsahuje autentické

příběhy obyčejných lidí i články odborníků. 

Současný design, humor a nadhled, každé číslo je

tematické. 

Výběr z článků posledního ročníku: 

Portrét skupiny U2, Příběh syna nacistického zlo-

čince, Proč se děti bojí, a další. 

Autoři článků: 

Jan Sokol, Svatopluk Havelka, Karel Řežábek, Ivana

Procházková, Miloslav Čech, Lukáš Bujna, Jiří Beneš,

Petr Pokorný, Miloš Rejchrt, Petr Vaďura a další.

Vychází čtyřikrát do roka, 

cena 45 korun. 

Napište si o zaslání jednoho ukázkového čísla

zdarma.

Ústředí ECM, Slovo a život, 

Ječná 19, Praha 2

E-mail: office.umc.cz@gmail.com



„Luther přinesl nové odpovědi na
staré otázky. Nevznesl otázky no-
vé,“ zdůrazňuje prof. Patrick Collin-
son (10. 8. 1929 - 28. 9. 2011) v díle
The Reformation (Reformace, z roku
2003, vydáno mezitím též ve španěl-
štině, portugalštině, korejštině a slo-
venštině). 
Většinu dospělého života (kromě let
odborné přípravy a čtrnácti měsíců
služby v britském Královském letec-
tvu) vyučoval Collinson církevní a
obecnou historii na univerzitách ve
Velké Británii, Súdánu a Austrálii, a
to s takovým ohlasem, že byl roku
1996 jmenován komturem Britského
impéria. Přitom, jak sebeironicky
poznamenává ve svých pamětech
(jež jsou k dispozici na internetu na:
http://www.trin.cam.ac.uk/collin-

son/), se původně (tj. na počátku
pedagogické dráhy) vyznal skoro
jen v alžbětinském puritanismu ...
(Puritanismus nebyl podle něj okra-
jovou úchylkou, ale nejdynamičtěj-
ším hnutím uvnitř anglikánské círk-
ve po roce 1559, jež směřovalo 
k pokračující reformaci a mimo jiné
k nahrazení zřízení biskupského zří-
zením presbyterním.)
Snahu o maximální objektivitu a
přesné označení vlastní pozice pova-
žuji za charakteristické pro Collin-
sonovy práce vůbec. V úvodu pozd-
ního, syntetického díla The Refor-
mation, které jsme citovali úvodem,
např. autor poctivě upozorňuje, že
kniha se týká reformace na území
Evropského hospodářského spole-
čenství před přistoupením Řecka

(tedy už s Británií, ale ještě bez
Rakouska, Skandinávie a střední a
východní Evropy). Z rekapitulace
Collinsonových akademických pos-
tů i publikačních titulů si pak odná-
ším další pro Středoevropana nesa-
mozřejmý dojem, totiž pojetí historie
církevní a obecné jako čehosi těsně
propojeného (až po dobu nejno-
vější!).
Collinsonovy svěže, humorně for-
mulované paměti z letošního roku
prostupuje povědomí, že směl pro-
žít privilegovaný život. Závěr je jas-
nozřivý a alarmující: „Je těžké nepo-
ciťovat vinu, neboť dobré časy
zachycené v těchto pamětech zapla-
tí dvě nebo tři příští generace.“

František Schilla

Dějiny církevní i obecné
SENIORÁT LIBERECKý

Českobratrská církev evangelická

ČESKÁ LÍPA – Ne 9 h
Chelčického 1012, f. Tomáš Mencl

JABLONEC NAD NISOU – Ne 9.30 h
Pod Baštou 10, f. Tomáš Matějovský

JILEMNICE – Ne 10 h
Jungmannova 268, a f. Blahoslav
Matějka

KŘÍŽLICE – Ne 8.45 h
Křížlice č. 127, Jilemnice, a Jiří Wein-
furter

LIBEREC – Ne 9 h
Masarykova 454/22, f. Filip Susa

LIBšTÁT – Ne 9 h
Libštát č. 83, f. Blahoslav Matějka

NOVÉ MěSTO POD SMRKEM – Ne 10 h
Blahoslavova 325, f. Adam Balcar

RUMBURK – Ne 10.30 h, c. 15 h pro
rodiny s dětmi
Krásnolipská 540/22, f. Filip Šimo-
novský, f. Constance Šimonovská

VARNSDORF – Ne 8.45 h
Tyršova 1246/7, f. Filip Šimonovský

Církev bratrská

LIBEREC – Ne 10 h
Puchmajerova 359/4, k. Pavel
Urban

JABLONEC NAD NISOU – Ne 9.30 h
Smetanova 29, k. Patrik Horváth

JILEMNICE – Ne 9 h
Valdštejnská 267, k. Luděk Petrilák

NOVÉ MěSTO POD SMRKEM – Ne 10 h
Havlíčkova 787, k. David Bulušek

Bratrská jednota baptistů

BRNIšTě – Ne 14 h
OÁZA Brniště 13, k. Miloš Matys, 
k. Martina Matysová

CVIKOV – Ne 9.30 h
Československé armády, k. Karel
Kuc

JABLONEC NAD NISOU – Ne 9.30 h
Máchova 39b

LIBEREC – Ne 10 h
Malé nám. 295/7, k. Blahoslav
Fajmon

RUMBURK - SV. HELENA – Ne 10 h

Bohoslužby

KŘESťANSKý REKREAČNÍ DůM "GRÜ-
NE AU" - A 5360 St. Wolfgang.
Uprostřed nádherné alpské krajiny
zvané ,Solná komora´ zve náš sa-
moobslužný dům k rekreaci duše i
těla - po celý rok prvotřídní dovole-
ná mezi jezery, lesy a skalami! 
Cena E 18,50/osobu,den - děti mají
slevu. 
Homepage: www.christliches-frei-
zeitheim-gruene-au.de 
Dotazy a přihlášky: J. Potoček, t./f.
49 553 9393; georgepot@seznam.cz
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EVANGELIKÁLNÍ TEOLOGICKý SEMINÁŘ
VYššÍ ODBORNÁ šKOLA TEOLOGICKÁ

A SOCIÁLNÍ
vás zve na konferenci:

CÍRKEV A KOMUNITA
8. - 9. listopadu 2011, 

Praha ve sboru Církve bratrské,
Soukenická 15, Praha 1.

Program:
* Úterý 8. listopadu 2011
9.00 - registrace
9.15 - 13.00 - 1. blok na téma CÍRKEV
JE KOMUNITA
V rámci bloku zazní dvě přednášky,
koreferáty a diskuse:
Společenství církve, doc. MUDr. et
Dr. ThDr. Max Kašparů, Ph.D.
Církev jako komunita milosti a mi-
losrdenství, ThDr. Pavel Černý, Th.D.
15.00-16.30 - 2. blok na téma CÍRKEV
ŽIJE V KOMUNITĚ
V rámci bloku zazní přednáška, kore-
ferát a diskuse:
Pevnosť alebo oáza, Mgr. Daniel
Pastirčák
koreferát: Chůze na tenkém ledě, Bc.
David Novák, M.Th.
* Středa 9. listopadu 2011
9.00 - 13.00 - 3. blok na téma KO-
MUNITNÍ SLUŽBY A CÍRKEV
V rámci bloku zazní dvě přednášky,
koreferáty a diskuse:
Sociálna situácia občanov a cirkev,
doc. PhDr. Slavomír Krupa, Ph.D.
Význam služby diakonie v dnešní
proměňující se společnosti, Mgr.
Zuzana Filipková, PhD.
13.15 - Závěr konference
Konferenci připravuje katedra sociál-
ní práce na ETS
Cena: 500 Kč
Účast pouze na prvním dnu: 300 Kč
Účast pouze na druhém dnu: 200 Kč
Účast na jedné přednášce: 60 Kč
SLEVA: Pro studenty teologických
škol po předložení indexu sleva 50%!

* * *
EVANGELICKÁ TEOLOGICKÁ FAKULTA
UK zve na konvokační přednášku
prof. Yosefa Garfinkela "Ve stopách
krále Davida: Expedice v Chirbet
Qeiyafa", kterou prosloví v úterý 25.
10. 2011 v 11.00 ve velké posluchárně
fakulty (Černá 9, první patro).
Dr. Y. Garfinkel je profesorem archeologie
prehistorického a biblického období na
Institutu archeologie Hebrejské univerzi-
ty v Jeruzalémě, kde se specializuje na dě-
jiny raného Judska. V současné době vede
vykopávky v lokalitě Chirbet Qeiyafa blíz-
ko města Bét-šemeš, kde byla objevena
pevnost pocházející z doby biblického krále
Davida (10. stol. př. n. l.).

Pozvánky

Nabídka

(K odkazu předního církevního historika)

OVEČKA BARBORKA

Ráchel Bícová, 
il. I. Komárková
Nové vydání oblíbené knížky, která
byla dlouho vyprodaná...
"Byla jednou jedna malá ovečka.
Jmenovala se Barborka a bylo jí tak
akorát let. Měla krásnou, bílou
vlnu, trochu drzý čumáček a úplně
krátký ocásek..."
Biblické podobenství o ztracené
ovečce, převyprávěné citlivě a záro-
veň s humorem, pomůže předškol-
ním dětem porozumět Boží lásce a
odpuštění.
SAMUEL, 
B5, 32 s., bar. il., váz., 
cena: 139 Kč 

BABY'S FIRST BIBLE

V knize naleznete pečlivě vybrané
moderně ilustrované biblické příbě-
hy, provede dítě příběhy od stvoře-
ní po vzkříšení. Každá strana je do-
plněna inspirací pro aktivity s nej-
menšími čtenáři. Leporelo s okén-
kem. Děti zaujme zdobené kufříko-
vé ouško.
Text je pouze anglicky.
Standard, 16,5 x 20 cm, 20 s., 
cena: 199 Kč  

DALšÍ PORCE POTěšENÍ

Hana Pinknerová
I když máme spoustu důvodů pro
radost a vděčnost, jsou chvíle, kdy
se život zdá přes všechny výhody a
pohodlí našich současných okol-
ností těžký a kdy nutně potřebuje-
me nějakou malou osobní radost. Je
to něco zvláštního, co děláme jen
pro sebe. Nemusí být nákladná, ty
nejlepší malé radosti jsou úplně
zadarmo. Nejdůležitější je skuteč-
nost, že se nesmějí přijímat mecha-
nicky. Je naprosto nezbytné se pečli-
vě soustředit, zaměřit se na proži-
tek malé radosti a teprve pak si ji
dopřát. Jedině tak působí. Ne-
dbalým užíváním se jejich účinek
vytrácí a jako radost přestávají exi-
stovat. Potřebujeme se naučit na-
cházet Boží milostné vzkazy. Je to
taková malá škola vděčnosti. Kniha
je určena převážně ženám jakého-
koli věku. 
Karmelitánské nakladatelství, 
11,8x16,2 cm, brož., 109 str.
cena: 149 Kč 

VÍRA: NAPOJENÍ NA BOžÍ MOC

Reinhard Bonnke
Někteří lidé věří, že mít víru zna-
mená mít nárok na požehnání a
prosperitu. Jiní věří, že víra sama o
sobě je všechno, co k životu potře-
bujeme. Další se domnívají, že víra
je kosmická síla, jež produkuje su-
permany, superduchovní a nepora-
zitelné lidi. Víra ale nic takového
není. Skutečná biblická víra nezna-
mená věřit něčemu, o čem víte, že
to není pravda; ani věřit v něco, o
čem neexistuje žádný důkaz. Ten
nám dává Bible, jež je celá o víře.
Přináší důkazy, které činí víru nato-
lik živou, důležitou a ohromující, že
o ní nemůžeme mít žádné pochyby.
Ve své knize "Víra: napojení na Boží
moc" zjevuje světový evangelista
Reinhard Bonnke na základě mno-
ha let svého osobního studia a úžas-
né služby milionům lidí, že:
• Víra je jako rozvodný systém,
který dopravuje moc do našich
životů. Víra sama není touto mocí,
ale spojuje nás s jejím zdrojem. Bez
víry spojení s Boží mocí neexistuje.
• Tomu, co se stane zítra, věříme na
základě toho, co víme, že se stalo
včera.
• O výsledku nerozhoduje velikost
naší víry, ale velikost Boha, v něhož
věříme.
Reinhard Bonnke je více než kvalifiko-
ván, aby osvětlil, co znamená sloužit v
moci Ducha svatého. Spolu se svým
týmem CfaN pravidelně organizují
evangelizační kampaně v Africe, kde
jeho kázání provázejí znamení a zázra-
ky. Téměř 1 600 000 lidí přijalo osobní
uzdravení a 3 450 000 lidí se rozhodlo
pro Krista během pouhých šesti úžas-
ných dní zcela přetékajících vírou! 
Studio Petřina,
A5, 304 s. (16 plnobarevných stran), 
cena: 288 Kč  

šKOLA OHNě - EFEKTIVNÍ

ZÍSKÁVÁNÍ ZTRACENýCH

A EVANGELIZACE

Reinhard Bonnke
Kurz školy ohně Reinharda Bonnkeho v
knižní podobě. 
20 lekcí, které vás vyzbrojí pro efek-
tivní získávání ztracených a evan-
gelizaci.
Obsah:
• Základní principy
• Spasení jako doktrína a zkušenost

• Biblický podklad pro evangelizaci
• Principy světové evangelizace
• Služba Slova, Metody a modely
učednictví a následné péče
• Duch svatý a evangelizace..Bůh je
stravující oheň a Bůh je láska. Boží
dotek nás rozehřívá a rozdmýchá-
vá, dokáže podpálit i mokré dřevo.
Kdybychom nebyli zapáleni, ne-
mohli bychom zprostředkovávat
Boží charakter ostatním.
Škola ohně je postavená na Bibli a

je celá o biblickém Bohu ohně, který
nás křtí ohněm a vysílá nás kázat
dobrou zprávu všemu stvoření.
Tento studijní materiál přináší kva-
litní biblické vyučování. Jeho cílem
je zapálit každého křesťana k tomu,
aby se stal efektivním v získávání
ztracených a byl vášnivým rybářem
lidí. Škola ohně přináší křesťanům
po celém světě vynikající vyučová-
ní týkající se osobní i organizované
evangelizace. Pomůže vám převést
vaše povolání a vášeň pro získává-
ní ztracených v účinnou akci.
Studio Petřina, 
16,7x22cm, 176 s., 
cena: 520 Kč  
AKCE 3+1 
(Při zakoupení 3 kusů dostanete 1
zdarma!) 
cena: 1560 Kč 

ŘECKO-ČESKý NOVý ZÁKON

Nestle-Aland, 27. vydání
Díky iniciativě výboru České biblic-
ké společnosti a finanční podpoře
Německé biblické společnosti vy-
chází unikátní dvoujazyčné řecko-
české vydání Nového zákona, které
obsahuje kompletní kritický aparát
a odkazy na paralelní místa z 27.
Nestleho vydání na straně řecké a
Český ekumenický překlad včetně
poznámek pod čarou a biblických
odkazů na straně druhé. Do projek-
tu se zapojili zástupci téměř všech
významných českých církví. Kniha
obsahuje rovněž překlad původ-
ních předmluv a vysvětlivek ke kri-
tickému aparátu z pera předního
českého bohemisty Dr. Josefa Śi-
mandla. Součástí knihy je také
Slovník novozákonní řečtiny, jehož
autorem je prof. Ladislav Tichý. 
ČBS, 
133x187 mm, 1760 s., pevná šitá
vazba, 
cena: 1180 Kč 

ze SAMUELENovinky

Evangelická církev metodistická
nabízí za symbolickou cenu kom-
pletní ročníky ET-KJ z  let 1956-
1957 a 1959-1983.



Je-li království vnitřně
rozdělené, pustne.

Lukáš 11,14-23
Jsou lidé, kteří dovedou barvitě
vylíčit působení zlých duchů. I
díky nim jsou literatura, divadlo i
film plné démonů. Není zbytečné

se s  touto skutečností seznámit a
nestrkat před ní hlavu do písku.
Zlo ve svých projevech a nosite-
lích působí v našem světě a stále
fascinuje. Rozhodující slovo má
však Pán Ježíš Kristus a Boží slo-
vo, zapsané pro nás a pro celý
svět. Jedině Ježíš Kristus má sku-
tečnou moc a může tyto síly nejen
odhalit, ale i přemoci. Zástupy ve
svědectví Lukášova evangelia s úža-
sem sledovaly souboj dvou mocí:
dobré moci Boží s mocí zlou, niči-
vou a beznadějnou. Boží moc,
která vládne světem, je větší než
každá jiná, která chce světu také
vládnout. Boží moc je silou, v níž
není rozdělení. Nám křesťanům se
už zdají podobná sdělení mnohdy
až fádní a nezajímavá. Chybí nám
úžas. Tolikrát jsme už něco po-
dobného slyšeli, ale myslíme si, že
nás se to netýká. Možná až do
chvíle, kdy si uvědomíme, že k po-

souzení člověka, ale i sebe sama, je
zapotřebí dotyčného velmi dobře
poznat. Ani při dobré vůli to není
snadné. Lidé dokáží velmi úspěš-
ně mnohé zastírat. Navenek půso-
bí jinak, než jakými jsou skutečně
uvnitř. Trvá to dlouho, ale nakonec
se prozradí, většinou ve chvílích
kritických. Člověk vnitřně oslabený
neobstojí. Naopak známkou živé
víry je stálost, která vychází z vědo-
mí, že bez Boží milosti a živého
vztahu k Bohu to trvale nejde. Ne-
dokážeme jen výchovou, vzdělá-
ním, vůlí či dobrým svědomím
trvale konat dobro. V  Boží moci
jsme schopni vydávat svědectví o
tom, že s  námi je Bůh sám. Bůh,
který nás provází na cestách života,
kde je nutné ještě podstoupit mno-
hé zápasy se silami skutečného zla.

Luděk Korpa, 
farář ČCE 

v Kloboukách u Brna

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

2. listopadu 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
16. listopadu 2011

Z obsahu
* Kaplani ve službách 

nemocnic budou mít svou 
asociaci 

* Podzimní elegie

32-33/2011

Poselství k 20. neděli po sv. Trojici

Kdo se dnes trápí otázkou Boží
milosti, ospravedlnění, viny a tres-
tu? To dnešního člověka vůbec neza-
jímá. Dokonce ani členy církví. A jak
se s tím vším vyrovnávala reforma-
ce, to už vůbec ne. Tato zkušenost
vedla švýcarského faráře Andrease
Hesse k tématu „Být křesťanem bez
konfese“. Tak se jmenovala také jeho
přednáška na Evangelické teologic-
ké fakultě v Praze a den poté na pas-
torálce Poděbradského seniorátu
ČCE ve Chlebích. 
Bylo uvedeno, že ve Švýcarsku se 
k tradičním církvím hlásí 73 % oby-
vatel, z toho zhruba jedna polovina
je protestantská a ta druhá římsko-
katolická. Z tohoto počtu sotva 7 %
navštěvuje alespoň občas bohosluž-
by v kostele. Slyšeli jsme, že v přípa-
dě zájmu o křesťanství prudce klesla
vazba na členství v církvi. Mnozí li-
dé chtějí být pokřtěni a přitom nebýt
členy církve. Zdálo by se, že je to zá-
ležitost výlučně evangelické strany,
leč bylo dovozeno, že volnější vazby
se projevují i v církvi římskokatolic-
ké. Byly uvedeny příklady, kdy řím-
ští katolíci/čky navštěvovali boho-
služby evangelického sboru a sami
se aktivně podíleli na jeho životě.
Host však vycházel především ze si-
tuace protestantské strany. Důležité
ovšem zde je i obecně společenské a
demografické hledisko, rovněž mi-
grace obyvatelstva. Velkou roli hrají
multikulturní a multireligiózní po-
měry Švýcarska. Farář Hess to zažil
na vlastní kůži, když z jeho tří dětí se
syn oženil s  italskou římskou kato-
ličkou, jedna dcera si vzala muslima
a druhá syna německého luterského
faráře.
Autor je soustředěn na tzv. „konfes-

ní církve“. Na to, jak během dvou-tří
generací se proměnila identita ze-
jména těch, kteří se k  církvi hlásí,
byli pokřtěni, snad si dojdou na
svatbu a možná ještě je naposled i
vynesou z kostela na hřbitov. Shle-
dává, že to, co trápilo Martina Lut-
hera při hledání milostivého Boha, je
dnes prakticky mrtvé a téměř niko-
ho nezajímá. Situaci reformátorů vi-
dí podmíněnou bolestmi středověké
církve, z nichž hledali a našli svou
cestu. Tím nepřímo přispěli ke kon-
trapozici Tridentského koncilu, jenž
na čtyři století konzervoval postave-
ní Římskokatolické církve. Po II. Va-
tikánu již obě strany nejsou v „klin-
či“, v bezvýchodné situaci. Domnívá

se, že křesťané obecně se musí vy-
rovnávat s tím, že aktuálnost vyzná-
ní a konfesí již vyšuměla. I proto, dle
něj, mají úspěch „transkonfesijní“
hnutí a společenství. Spornou zdá se
být teze, zřejmě úmyslně provoka-
tivně položená, že pro cestu vpřed
jsou konfese až i balastem, jenž brání
přijímat dnešního člověka postmo-
derny takového, jaký je. Vrátit se 
je třeba k  prazákladům, téměř až 
k „pra/vyznání“ Ježíš Kristus je
Pán. A odtud formovat dál dnešní,
odcírkevněné či formální křesťany
k  přijetí důvěry v  dobrého Boha.
Také podnítit a oživit dopad evange-
lia do jejich řad. Prostředí vnitrocír-
kevního i mezicírkevního pluralis-
mu je tak přijato bezmála jako řešení
tíživých poměrů. Zůstává otázkou,
neschází-li zde docela jednoduché
přiznání, že i církev sama ve své
praxi v nejednom ohledu selhala a
přispěla k  propadu křesťanských
hodnot, živé víry a docela prosté a
obyčejné zbožnosti. Sotva to byly jen
konfese, které přivedly populaci do
dnešní šlamastiky, byť jí dáme klad-
né předznamenání. 
A jak je tomu u nás? Mohli bychom
se domnívat, že lépe jsou na tom
církve, v nichž je v nějaké formě vy-
znání pravidelnou součástí bohoslu-
žeb. Jsou ovšem církve a společen-
ství, v nichž slova vyznání, ani apoš-
tolského, prakticky nezazní. Lze
ovšem i pochybovat, zda tam, kde se
vyznání pravidelně deklamují, je
pro věřící jejich obsah předmětem re-
flexe, či propojen s živou zbožností.
Přednášející Andreas Hess bezespo-
ru je tím, kdo hledí na otevřenost své
země do budoucna s nadějí pro její

Být křesťanem bez konfese?

ZAOSTřENO NA BLÍZKO

Dnes (23. 10. 2011) jsem v Otázkách Václava Moravce sledoval rozho-
vor s ředitelem vězeňství. Počet vězněných (vazba + výkon trestu)
stoupá o několik set ročně, ještě letos by mohl dosáhnout 24 tisíc.
Když přičteme ty, kteří mají výkon trestu uložen a nařízen (což je roz-
díl), blížíme se k 30 tisícům, což je v evropském srovnání maximum. 
Zajímavé paralely: Jsme na maximu i v relativním počtu dětí v dět-
ských domovech (místo v náhradní rodinné péči, kam patří) a psy-
chicky nemocných v léčebnách (místo doma, kde by mohli po zaléče-
ní akutní fáze dobře existovat při intenzivní a kvalitní sociální péči).
Obojí by bylo podstatně levnější a efektivnější; fandím ministru
Drábkovi, aby se mu podařilo zlikvidovat co nejvíc dětských domo-
vů. Z těchto domovů, hojně obsazených romskými dětmi, pochází
ostatně velké procento vězňů, mezi nimiž je procento Romů podobné. 
Věznice jsou přecpané, stavebně zanedbané, normální češtinou řeče-
no: zchátralé; na cely se z nouze předělávají místnosti určené k jiným
účelům. Alternativní tresty se používají málo, institut domácího věze-
ní je v nedohlednu. 
Ostraha je bídná, do vězení se vždycky nějak propašují drogy i
mobilní telefony. Mezi vězni je běžné násilí, také homosexuální. Jen
něco přes polovinu vězňů pracuje, ostatní jsou demoralizováni nečin-
ností a po propuštění se těžko „chytají“. Zkušený psycholog Stanislav
Hubálek přirovnal běžnou vězeňskou celu k malému zločineckému
gangu, škole zločinu. 
Politiky tato situace očividně nezajímá, u veřejnosti by si tím nepo-
mohli. Pro média to je téma vděčné jen tehdy, jde-li o senzace jako
Kajínek. 
Vidím ďáblův kotel, kde se z ještě slušných a psychicky jakžtakž sta-
bilních lidí, zvláště mladých, „vaří“ recidivisté a lámou se charaktery. 
Duchovní servis ve věznicích nějak funguje, také dobrovolní křes-
ťanští návštěvníci pracují (a rád bych o tom v církevním tisku četl víc,
asi by se o tom mělo i kázat, pro Krista to bylo důležité téma). Jen
maličké zamyšlení: Co asi řekne běžná křesťanská rodina svému mla-
dému členu, který řekne, že půjde dělat bachaře, protože to je po-
třeba? 

Pavel Říčan 
http://www.pavelrican.cz

Ďáblův kotel

Ze Dnů důvěry, které se letos konaly v Olomouci - viz str. 3

ANGELUS SILESIUS

Jen bláznu postačí 

vně kaluž 

kdekterá,

když doma naprázdno 

mu zřídlo vyvěrá.

Bůh v tobě studna je, 

kam chodíš vodu brát?

Když sám ji neucpeš, 

zdroj tryská napořád.

Déšť sobě neprší. 

Ne sobě slunce plane.

A býti sobě živ 

je živobytí plané.

Dokončení na str. 2
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V pátek 14. října 2011, zhruba půl
roku po katastrofálním zemětřesení
v Japonsku, se ve zcela zaplněné
velké posluchárně Evangelické teo-
logické fakulty UK v Praze uskuteč-
nila mezioborová konference s ná-
zvem "Bát se nebudeme: otřásání a
trvání v kultuře japonské a české".
V úvodu vyzvala moderátorka kon-
ference Bohumila Baštecká k minutě
ticha za oběti jednoho z největších
zemětřesení lidské historie. To o síle
8,9 stupně pohnulo zemskou osou a
letošního 11. března zasáhlo Japon-
sko; následná vlna tsunami si vyžá-
dala přes dvacet tisíc mrtvých a po-
hřešovaných. Konferencí chtěli orga-
nizátoři vzdát poctu japonskému
národu - lidem, kteří v důsledku
březnového japonského zemětřesení
zahynuli, i těm, kteří nesou a pomá-
hají zvládat jeho důsledky.
Kromě toho si konference kladla za
cíl prozkoumat způsoby zvládání
životních a společenských otřesů 
v japonské a české kultuře, učit se ze
setkání kultur a posílit tak připrave-
nost na neštěstí. Přítomní si rovněž
položili otázku: Co bychom světu
řekli, kdyby se to stalo nám?
Ludvík Armbruster, který v Japon-
sku jako jezuitský kněz a profesor
působil přes půl století, se ve své
úvodní přednášce zabýval vztahem
Japonců k přírodě a vlivem šintois-
mu a buddhismu na jejich životní
postoje. Zdůraznil význam zdvoři-
losti a připomněl, že to, co se nám
jeví jako hrdinství, vyrůstá z budd-
histické hodnoty nelpění (na životě)
a svobody.

Buddhistický duchovní Robin Shoen
Heřman pak z perspektivy japonské
tradice pohovořil o odpovědnosti je-
dince za harmonické fungování so-
cio-ekosystému na pozadí buddhis-
tických představ o vazbě lidské
mysli a světa jevů.
Do přemýšlení o vztahu nábožen-
ství a katastrof v české historii uvedl
sociolog Zdeněk R. Nešpor. Připom-
něl občanskou odpovědnost za to,
jak se Česká republika vyrovná 
s „hnědnutím“ politické scény (s na-
cionálním a jiným extremismem), 
v nějž ústí česká historie 20. století.
Dana Drábová ze Státního úřadu
pro jadernou bezpečnost se ve svém
příspěvku zamýšlela nad problé-
mem nakládaní s informacemi v si-
tuaci neštěstí a nad potřebou pokory
v lidské snaze ovládnout přírodu.
Fotograf Jan Čížek promítl a komen-
toval fotografie z bleskové povodně
na Frýdlantsku a Jan Munzar z Ústa-
vu geoniky AV ČR poukázal na ztrá-
tu historické paměti, která se v na-
šem prostředí projevuje hlavně v ob-
lasti vztahu obyvatel k povodním.
David Labus z Ústavu Dálného vý-
chodu Filozofické fakulty UK v Pra-
ze na závěr referoval o přírodních
pohromách jako neodmyslitelné
součásti japonské civilizace a o sí-
le vizí, které v kritických chvílích
umožnily národu dlouhodobě se
semknout a jednotlivcům „opustit
osobní prospěch“.
Konference poukázala na rozdílnost
japonských a českých hodnot a jejich
východisek: „Vy máte jednoho Boha
a věříte v jednu pravdu; našich bohů

je mnoho. A tak i pravd může být
mnoho,“ líčil profesor Armbruster,
co ho učil jeho japonský přítel. A vy-
zval, ať zkoumáme to, co nás spoju-
je, ne to, co nás rozděluje. Neboť – v
duchu klasické logiky – „jen ti, kteří
mají hluboce něco společného, mo-
hou vnímat svou krajní odlišnost“.
Co jsme se my, Češi, o sobě dozvě-
děli díky možnosti dívat se na
Japonce? Jsme prý v situaci katastrof
více schopni improvizovat. Otázka,
co bychom světu řekli, kdyby nás
potkala katastrofa podobná japon-
ské, však zůstává otevřená. V disku-
si se z různých stran probírala osob-
ní – občanská – odpovědnost. Každý
z nás má svou zodpovědnost napří-
klad za přijímání rizika (katastrof),
přijímáme-li výhody technologické-
ho pokroku. Tváří v tvář japonské-
mu odkazu jsme především odpo-
vědni za svůj postoj k sobě a k pro-
středí: „Když je bahno, vy asfaltujete
silnice. Japonec si upraví svoje to-
pánky,“ shrnul obrazně rozdíl mezi
Evropany a Japonci profesor Arm-
bruster. 
Konferenci uspořádala Evangelická
teologická fakulta Univerzity Karlo-
vy v Praze ve spolupráci s Ústavem
Dálného východu Filozofické fakul-
ty Univerzity Karlovy v Praze, Čes-
ko-japonskou společností, Cyrilo-
metodějskou teologickou fakultou
Univerzity Palackého v Olomouci,
Psychosociálním intervenčním tý-
mem České republiky a Spolkem
krizovců a humanitářů.

http://pit-cr.info

NOVÁ SOCIÁLNA STRATÉGIA PRE EURÓPU
Brusel (EPNN). „Európa potrebuje novú sociálnu stratégiu.“ Pod týmto
názvom predstavila skupina Progresívnej aliancie socialistov a demokratov
v Európskom parlamente spôsob, ako by mala EÚ riešiť finančnú a európ-
sku krízu bez škrtov v sociálnej politike. Stratégia v 10 bodoch má za cieľ
posilniť sociálnu oblasť Únie a chrániť najviac zraniteľné a ohrozené skupi-
ny v jednotlivých štátoch EÚ. Najdôležitejšie požiadavky sa týkajú zmeny
zákonníka práce, dôrazu na ochranu súkromného a rodinného života, rov-
nosti pohlaví, posilnenia jednotného trhu a dôchodkovej reformy. Európske
cirkvi túto iniciatívu vítajú.

SITUACE KřESťANů V EGYPTě
ENInews. V Egyptě se rozloučili s oběťmi násilného zásahu vládních vojsk
během demonstrace v Káhiře 9. října. Vojsko tehdy spustilo palbu do de-
monstrantů, mezi kterými byli křesťané a liberálni muslimové. Ti poukazo-
vali na práva křesťanů. Při zásahu zemřelo 35 lidí, dalších více než 300 bylo
zraněno. Experti na situaci v Egyptě hodnotí tento čin jako začátek přípravy
na postupné vyhnání křesťanů ze země. Od pádu diktátora Husniho Muba-
raka odešlo ze země už téměř 100 tisíc koptských křesťanů. Křesťané tvoří
asi 10 % z celkového počtu 83 miliónů obyvatelů Egypta. V současnosti mu-
slimové pravidelně podpalují křesťanské chrámy a útočí proti křesťanům.
Vláda a její ozbrojené složky jsou v této věci nečinné. Křesťané nejen v Egy-
ptě, ale i v ostatních islámských zemích se obávají o svoji budoucnost a prosí
svět o modlitby za pokoj a smíření. 

STOLETÍ BAPTISTů V IZRAELI
Nazaret (EBF). Baptisté jsou v Izraeli už 100 roků. Stále však nejsou v zemi
oficiálně uznanou křesťanskou církví. Poukázali na to věřící při příležitosti
oslav Baptistické unie v  izraelském Nazaretu na konci září  tohoto roku.
Slavnost organizovala Izraelská unie baptistických sborů a Evropská bap-
tistická federace. V tomto období se však baptisté snaží o oficiální uznání za
člena Unie evangelikálních církví v Izraeli, založené  roku 2005. Uznání stá-
tem je podmínkou pro sňatky, pohřby, daňové zvýhodnění a snadnější způ-
sob získávání víz pro zahraniční hosty a dobrovolníky. Baptisté v zemi spo-
lupracují s dalšími náboženskými skupinami. Mají školu, na které studují i
muslimové a podle oficiálních informací patří mezi 4 nejlepší školy v zemi.
Věřící doufají, že proces uznání nebude problematický.

NOBELOVA CENA MIERU TROM AKTIVISTKÁM
Ženeva (LWI). Tohtoročnú Nobelovu cenu za mier získali mierové aktivist-
ky bojujúce za práva žien: Ellen Johnson Sirleafová, Leymah Gboweeová a
Tawakkul Karmanová. Generálny tajomník Svetového luteránskeho zväzu
dr. Martin Junge zablahoželal týmto trom „výnimočným ženám“. Povedal,
že je vďačný za ich inšpiratívny príklad nenásilného boja za bezpečnosť,
dôstojnosť a práva žien, a pri blahoželaní dodal: „Je dôležité poukázať, že
každú z týchto žien motivovala k činom viera. Nedostatok mieru a pokoja
vplýva na každého, bez rozdielu jeho náboženského presvedčenia. Mier je
dar a úloha ľudstva.“ Junge ocenil aktivity všetkých žien v spoločenstvách
a vyslovil prianie, aby príklad týchto žien povzbudil najmä mladú generá-
ciu premáhať zlo dobrom.

DESMOND TUTU OSLÁVIL 80. NARODENINY
Hannover (EPD). Juhoafrický anglikánsky teológ a bývalý arcibiskup Des-
mond Tutu oslávil 7. októbra 2011 80. narodeniny. V týchto dňoch prijíma
gratulácie od vedúcich predstaviteľov ekumenických organizácií a kresťan-
ských cirkví, s  ktorými v minulosti aktívne spolupracoval. Blahoželanie
zaslal aj predseda Rady evanjelickej cirkvi v Nemecku Nicholaus Schneider,
ktorý ho označil za živé svedectvo toho, ako sa evanjelium môže prejaviť vo
verejnom živote. V blahoprajnom liste zdôraznil, že Tutu ukázal celému
svetu, čo znamená láska a zmierenie. Jeho radosť, nadšenie a odvaha po-
vzbudili mnohých k boju za mier a pokoj v ich spoločenstvách. Desmond
Tutu je známym oponentom apartheidu a v roku 1984 získal Nobelovu cenu
za mier ako druhý Juhoafričan.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Z mezioborové konference na ETF UK
Rozdíly mezi japonským a českým postojem ke katastrofám

Ministerstvo práce a sociálních věcí
se konečně rozhodlo rázně skonco-
vat s ústavní výchovou dětí v Če-
chách. Záměr jistě chvályhod-
ný, mající podporu snad každého.
Vždyť kdo by nechtěl, aby každé
miminko mělo mámu a tátu, aby
mělo šťastné dětství v láskyplné
rodině.
Zní to lákavě, stát prý zruší ústavy
a místo nich budou profesionální
náhradní rodiče. Ti budou zaměst-
nanci městských úřadů s nárokem
na výplatu. Vlastně vznikne nové
zaměstnání. Proč také ne, proč by se
výchovou dětí nemohl někdo živit.
V zahraničí je to běžné.
Jenomže česká mentalita je možná
jiná. Naší tradicí je ujímat se opuš-
těných dětí spíše z dobročinných
pohnutek než ze ziskuchtivosti.

Většina pěstounů bere svěřence
jako vlastní. Vazby přetrvávají i po
osamostatnění. Mnozí si ani nedo-
vedou představit, že by to bylo jiné.
Také finance české rodiny neřeší.
Příspěvek na potřeby dítěte pokryje
jen taktak skromné jídlo, obnošené
šatstvo a docházku do základní
školy, Vše ostatní často pěstouni do-
tují ze své odměny pěstouna. A
nemyslím tím jen čokoládky a lízá-
tka. Mnohem dražší je studium na
středních školách, náročné jsou též
úhrady škod za problematické děti,
nelze zapomenout ani na léky pro
děti nemocné apod.
Možná teď leckterý čtenář namítne,
že na své děti nebral ani korunu a
že když někdo děti neuživí, nemá si
je ani brát. Něco na tom je. V tako-
vém Bangladéši to jistě platí, tam se

můžete skutečně ujmout jen tolika
dětí, na které máte. Jenže bohužel
tam také není dostatek chlebodárců
a tak některé děti umírají anebo
mizí ve spárech organizovaného
zločinu. To bychom asi doma v Če-
chách nechtěli, proto považuji za
civilizačně výhodné, že pěstoun
obdrží finanční příspěvek, aby
mohl přijmout do rodiny více dětí a
vychovat je. I tak je to myslím velká
oběť.
Na druhou stranu mě děsí předsta-
va, že by někdo přistupoval ke svě-
řeným dětem jako profesionál rodič
zaměstnanec jen kvůli penězům.
Rádo se zdůrazňuje, že děti v pěs-
tounské péči nejsou těch pěstounů,
ale vžijte se do role toho maličkého,
jak by si asi připadalo, kdyby jim
poručníci denně připomínali, že
jsou cizí, že je kdykoliv mohou
šoupnout jinam a nebo vrátit do dě-
tského domova. Něco podobného
by asi s dětskou dušičkou pěkně
zamávalo.
A tak máme doposud v Čechách
štěstí, že většina pěstounů svůj úděl
nebere jen jako zaměstnání a dou-
fejme též, že se to vládě nepodaří v
dohledné době změnit. Už Jan
Ámos Komenský v Informatoriu
školy mateřské vyzýval, aby se vě-
řící ujímali sirotků anebo dětí velmi
chudých lidí. V obdobném duchu
hovoří i samo Písmo. Modleme se
proto, aby Bůh povolával dostatek
mladých věřících manželů ochot-
ných ujmout se opuštěných nej-
menších a schopných dávat lásku a
zázemí domova. Amen.

Ivo Kraus

Nové zaměstnání - pěstoun

náboženskou i společenskou sná-
šenlivost. Připomeňme však, že 
v zemi helvetského kříže se kona-
lo z podnětu konzervativně - naci-
onalistické Švýcarské lidové strany
referendum o zpřísnění přistěhova-
lecké politiky. Cizince, kteří se do-
pustí závažného trestného činu
(vraždy, znásilnění, nezákonného
obchodování s drogami nebo neo-
právněného pobírání sociálních
dávek), čeká v budoucnosti automa-
tická deportace do země původu.
Rozhodli o tom voliči konfederace v
referendu většinou 53 % hlasů. Svůj
návrh švýcarští lidovci podložili ofi-

ciálními statistikami, podle kterých
tvoří 70 % osazenstva místních věz-
nic cizinci. Obecné obavy z rozrůsta-
jící se muslimské komunity vedly k
tomu, že obyvatelé země po odmít-
nutí minaretů v loňském roce schvá-
lili další zákon namířený proti imi-
grantům, kteří tvoří pětinu (!) popu-
lace.
Nahlédli jsme trochu do země nejen
helvetského vyznání. Řada problé-
mů, s nimiž se potýká, se hlásí ke
slovu i u nás. A to jak na poli spole-
čenském, církevním, tak i osobního
vyznání a vyznávání.

Jan Kašper

Být křesťanem bez konfese?
Dokončení ze str. 1



Ekumenické setkání s názvem Dny
důvěry se uskutečnilo o víkendu
14. - 16. 10. 2011 v Olomouci. Zá-
kladnou této akce se stala katedrála
svatého Václava.
Ačkoliv registrovaných účastníků
bylo 200, mnoho dalších využilo
možnost navštívit pouze modlitby,
které tvořily podstatnou část pro-
gramu. Nejatraktivnější byly večer-
ní adorace kříže a slavnost světla,
jejichž účast dosahovala až 400
návštěvníků. Hlavní organizační
tým, který na přípravě setkání pra-
coval už od května, čítal 12 osob.
Na samotném průběhu akce se
podílelo dalších 90 lidí, z toho bylo
20 bohoslovců, 30 dobrovolníků a
10 duchovních; hudební doprovod
obstaral 30členný sbor. Ekume-
nický ráz celé akce dotvářelo zapo-
jení různých církví do přípravy set-
kání.
Dny důvěry vzal pod svá ochranná
křídla polský bratr Wojtek z komu-
nity v Taizé. V nedělní závěrečné
promluvě projevil velkou spokoje-
nost s průběhem setkání. Zdůraz-
nil, že modlitby z Taizé nejsou
cílem cesty věřícího, ale mají být
prostředkem k duchovnímu růstu.
„Svou zkušenost víry si nesmíte ne-
chávat pro sebe. Naopak. Pře-

dávejte dále svá svědectví o tom, co
jste dostali,“ řekl. Nakonec pozval
všechny přítomné na nejbližší akce
s modlitbami z Taizé. Jednou z nich
bude i prosincové setkání v Berlíně.
„Samozřejmě každého z vás rád
uvidím přímo v Taizé,“ dodal 
s úsměvem na rtech.
Podle koordinátora akce Josefa
Lavičky proběhly Dny důvěry
hladce, bez větších zmatků. „Jsem
spokojen s průběhem i s duchovní
stránkou. Myslím, že setkání splni-
lo svůj účel. Mohlo být více zare-
gistrovaných, ale nakonec se mod-
liteb zúčastnil dostatečný počet lidí.
Nižší počet registrovaných byl
pravděpodobně způsoben pozdní
propagací,“ hodnotí Lavička. Také
účastnice Jana Zbožínková z Lich-
nova byla spokojená. „Setkání bylo
moc fajn, jsem ráda, že jsem měla
tu příležitost a těším se za rok na
Večer důvěry. Moc se mi líbila závě-
rečná promluva bratra Wojtka. Byla
povzbudivá a posilující. Také mě
zaujal workshop Jany Škubalové o
soužití křesťanů a muslimů v Afri-
ce. Poskytl netradiční pohled na
tento problém,“ řekla Zbožínková.
Jednou z nejlépe hodnocených slo-
žek akce byl hudební doprovod.
Vedení sboru se chopila Marie La-

bounková, která má již mnoho zku-
šeností. „Ve sboru se sešli unikátní
hudebníci z několika olomouckých
farností a sborů. Na nácvik poměr-
ně náročného repertoáru tak stačil
pouze jeden den,“ pochvaluje si.
„Vybírala jsem písně, které mám
ráda, ale hlavně jsem se zaměřila na
to, aby souvisely s texty žalmů a
modliteb. Zařadila jsem také někte-
ré „speciality“, jako Exomologiste
to kirio či Sviaty Bože,“ doplnila
Labounková.
Ačkoliv setkání sotva skončilo,
bratr Wojtek a pořadatelé už se
dívají do budoucna. Uvažují o
Večeru chval, který by mohl pro-
běhnout přesně za rok. Objevil se
také nápad obnovit v Olomouci
pravidelné modlitby Taizé. Otáz-
kou zůstává, kde se uskuteční Dny
důvěry za dva roky. Zda zůstanou i
počtvrté na Moravě, nebo se přesu-
nou do Čech.
Akci podpořilo množství sponzo-
rů, město Olomouc, konkrétně ná-
městek primátora RNDr. Ladislav
Šnevajs, Arcidiecéze olomoucká 
v čele s mons. Janem Graubnerem a
mons. Josefem Hrdličkou a farnost
svatého Václava.

Více informací o Taizé:
www.taize.fr/cs
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Liturgické mezidobí 3
Zpěv: Nada te turbe (Nic ať tě neleká, nic ať tě netíží, tomu, kdo má Boha,
nic neschází. - Sv. Tereza z Avily)
hudba: J. Berthier

Žalm 150:
Haleluja!
Chvalte Boha silného pro svatost jeho,

chvalte ho i na obloze, již sklenul svou mocí.
Chvalte ho za jeho mocné činy,

chvalte ho za jeho podivuhodnou vznešenost!
Chvalte ho zvukem polnice,

chvalte ho harfou a citarou,
chvalte ho bubnem a tancem,

chvalte ho strunami a flétnou,
chvalte ho zvučnými cimbály,

chvalte ho cimbály dunivými!
Všechno, co dýchá, ať chválí Hospodina!
Haleluja

Čtení: Žd 12,1-3; J 15,9-13

Píseň

Ticho

Chvály:
S proroky a se všemi, kteří připravovali tvůj příchod, tě, Pane, chválíme.
Sláva tobě, Pane!
S apoštoly a evangelisty ti, Pane, vzdáváme díky.
Sláva tobě, Pane!
Se všemi mučedníky ti, Pane, zasvěcujeme svůj život.
Sláva tobě, Pane!
Se všemi svědky evangelia se ti, Pane, klaníme.
Sláva tobě, Pane!
S celou tvou církví po všem světě tě, Pane, chválíme.
Sláva tobě, Pane!

Otče náš

Modlitba:
Bože věčnosti, Spasiteli každého života, dej, abychom se podle příkladů
Kristových svědků všech dob, od apoštolů až po ty dnešní, den po dni
vnitřně otevírali důvěře v tajemství víry.
Bože živý, chválíme tě za všechny ženy, muže, mladé lidi a děti na
celém světě, kteří se snaží být svědky pokoje, důvěry a smíření.

Zpěv

(© Ateliers at Presses de Taizé
notový záznam: Rosa, hudební vydavatelství, Thákurova 3, 160 00 Praha 6, 

tel.: 224 310 259, mobil: 608 880 046, e-mail: info@rosamusic.cz
internetový obchod: www.gimel.cz)

Nebyl bych tak přísný na našeho
prezidenta Václava Klause jako
kněz Tomáš Halík. Proč? Církve, až
na výjimku prvních tří století, si za-
daly se státem. Bohu díky za těch
300 let! Přitom v té době byli křesťa-
né pro stát, římské impérium, ne-
přijatelní. Prohlašováni za nepřáte-
le lidského rodu. Dokonce za ateis-
ty. Neviditelný Bůh byl neúnosný a
neochočitelný, nebylo jej možno
zpředmětnit a učinit objektem pro
své hrátky. Právě tak nepřijatelným
se stal i naturalisticky a reálně ukři-
žovaný otrok na kříži, jenž pro křes-
ťany byl nad císaře. Vyvrhel lidské-
ho rodu spasitelem?! Stejně nepřija-
telný jak kdysi Spartakus. 
A těch dalších bezmála 1700 let?
Bylo to obrovské pokušení. Náležet
k etablované společnosti. Něco zna-
menat v dnešním světě, ba i politi-
ce. Dokonce mít i přednost. Zažít,
že být v církvi, to je už „něco“. Není
to pak „černý Petr“, nýbrž žolík.
Takové nebezpečí zde vždy bylo a
nepomine nikdy. Kterak obstáli
křesťané v dobách nedávno minu-
lých? Nejednou lépe, než by se če-
kalo. Často spíše skupiny, jednotliv-
ci, místní farnosti. Celkem často si
zachovali čistý štít mnozí faráři.
Nejednou je předčili laici. Církve si

ovšem zadaly, nějak se i kompromi-
tovaly. Jak čas běžel, katolíci římští
snad o něco méně, než ti východní.
Nicméně i protestanté mají máslo
na hlavě. Darmo připomínat lido-
vou moudrost: „Nechoď, Vašku, 
s pány na led!“ Platí to nejen pro
dávné římské impérium. Done-
dávna také pro nacisty i bolševiky.
V Německu, Rusku, Albánii, stejně
jako u nás. Nemluvě o Koreji, ČLR
a Kambodže. Autentický, křesťan-
ský postoj, ten vždy provokoval.
Kdo viděl film „Je třeba zabít
Sekala“, ví, oč běží. Pak náš Bůh je,
nebo není „dřevěnej“ - a my s ním.
Být pronásledován není ovšem
žádný med. Ne každý kompromis
musel být zlý, ne každý s sebou
nesl zničující následky. Někdy
třeba „jen“ ztrátu důvěryhodnosti.
Ta doba minula. 
A kterak obstojíme my dnes? Je
nutné, někdy i obtížně hledat otev-
řený, vstřícný vztah vůči našemu
státu i jeho představitelům. Včetně
pana prezidenta. I on se smí mýlit,
mít své osobní představy, jindy tre-
fit do černého. Stejně jako každý z
nás, jen jeho odpovědnost je větší. 
Nicméně mějme bonus tolerance
pro svého prezidenta, stejně jako
pro kněze Halíka. Sám jsem jej

vyčerpal, když prezident Klaus
hrubě zjednodušil v oficiálním pro-
jevu vztah křesťanů k sociální otáz-
ce, stejně jako když kněz Halík zjed-
nodušil pohled na vztah církve a
státu. 
Lze pak mít větší rozpaky nad pro-
jevem prezidenta Klause než nad
reakcí kněze Halíka a přívrženci
obou? Snad nad jedinou věcí. Be-
zesporu nad tím, že spor berou pří-
liš osobně a věc sama se nachází až
v dalším pořadí.

Psáno pro Lidové noviny 
(7.10.2011) 

Jan Kašper

Oltář a trůn včera, dnes a zítra

Vážení a milí čtenáři.

Po celý rok nás v Koutku písmáka provázely zpěvy,
modlitby z Taizé a také biblické texty i osobní rozjí-
mání. Tento cyklus končí. Jsme přesvědčeni, že to
bylo pro mnohé požehnáním. Když se v poslední době
konal reprezentativní průzkum o duchovních hodno-
tách mezi studenty středních škol, přes 70 % studen-
tů uvedlo že " něco nad námi existuje"; to je velká
výzva pro církve odpovědět a přiblížit ono " něco"
těmto mladým lidem. Komunita Taizé podivuhod-
ným způsobem oslovila právě mladé lidi: oslovila je

svou opravdovostí, radostným poselstvím, že křes-
ťané jsou povoláni být dětmi světla tím, že světlo
Kristova vzkříšení je nadějí pro každého osobně a že
také naše třeba i malá víra otevírá prostor Boží mo-
ci, aby naše srdce cítilo, že jsme milováni, že můžeme
mít osobní vztah k Bohu, že v modlitbě s ním může-
me hovořit a mít v srdci pokoj, který převyšuje naše
pomyšlení. Mnohé hodnoty, na kterých stojí naše
evropská civilizace, jsou, aniž si to většina uvědo-
muje, Božím darem. A pokud nás tento cyklus
povzbudil či upevnil našeho "vnitřního " člověka,
jsme za to vděčni.

Taizé - pár slov závěrem

Modlitby Taizé v Olomouci přilákaly na 400 návštěvníků



Vzpomínka k svátku 
všech věrných duší – 2. listopadu SENIORÁT ÚSTECKý

Českobratrská církev evangelická

DěČÍN, Ne 10.00
Bezručova 4/90, f Petr Čapek

DUCHCOV, Ne 8.00
Havlíčkova 23, a. Jan Opočenský

CHOMUTOV, Ne 9.30
ul. 28. října 12, f Jiří Bureš

CHOTINěVES, Ne 10.30
Horní Řepčice 58, Úštěk, f Martina
V. Šeráková, a. f Jan Kupka

KADAň, Ne 13.30
ul. 5.května 693, a. Jiří Bureš

KRABČICE U ROUDNICE N. L., Ne 8.30
ve středisku Diakonie, 
10.00 v kostele
Krabčice č.26, f Jan Kupka

LIBKOVICE POD ŘÍPEM, Ne 10.45
Libkovice č.74, a. f. Kurt Bartoš

LITOMěŘICE, Ne 9.00
Rooseveltova 7, a. f Jan Kupka

LOUNY, Ne 9.30
Českých bratří 1510, f Tomáš
Pavelka

MOST, Ne 10.10
U města Chersonu 8/1675, f Marian
Šusták

ROUDNICE N. L., Ne 9.00
Švagrovského 674, f Kurt Bartoš

TEPLICE, Ne 9.30
J. V. Sládka 2006/16, f Jan Opočen-
ský

TŘEBENICE, Ne 8.30
Sokolská 89, a. f Marian Šusták

ÚSTÍ NAD LABEM, Ne 10.30 ve sbor.
domě
Dvořákova 6, f Marie Molnárová

ŽATEC, Ne 9.30
Husova 1200, f Jan Veselý

Církev bratrská

DěČÍN, Ne 9.30
Puchmayerova 4, Karel Hůlka

LITVÍNOV, Ne 9.30
Dukelská 424, Libor Trousil

MOST, Ne 9.30
J. Kříže 3127, Milan Let

TEPLICE, Ne 9.30
Poštovní 10/934, Pavel Benák

ÚSTÍ NAD LABEM, Ne 9.30
V Zahrádkách 33, Štefan Paluchník

Evangelická církev metodistická

LITOMěŘICE, Ne 9.30
Sládkova 8, f Zdeněk Brož

Bratrská jednota baptistů

DěČÍN, Ne 9.00
Šikmá 152, k. Jaroslav Poloha

LITOMěŘICE, Ne 9,30
Žižkova 3/2039

LOVOSICE, Ne 9.30
Dlouhá 84, k. Radek Pospíšil

TEPLICE, Ne 9.30 modlitebna ASD
Křičkova 13, k. Vjacislav Jelisejev

ŽATEC, Ne 9.30
Lva Tolstého 1249, k. Jan Pospíšil

Nabídka

Bohoslužby
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EVANGELICKÁ CÍRKEV METODISTICKÁ
NABÍZÍ ZA SYMBOLICKOU CENU KOM-
PLETNÍ ROČNÍKY ET-KJ Z LET 1956-
1957 A 1959-1983.

EKOLOGIE - HODNOTY A PRIORITY je
téma besedy s Mgr. Ing. Štefanem
Šrobárem, CSc., konané v úterý 
8. listopadu 2011 od 17.30 h v příze-
mí kláštera Emauzy v Praze 2,
Vyšehradská 49. 
K účasti zve Ekologická sekce Čes-
ké křesťanské akademie.

JNe
* * *

DRUHý SBOR ČESKOBRATRSKÉ CÍRK-
VE EVANGELICKÉ, 
Čajkovského 10, Praha 3

zve na sborové dny 
12. – 13. 11. 2011.

Program: 

sobota 12.11.: 
* 16.00 vystoupení skupiny Tensing
TYJÁTR
* 16.45 přednáška:“Kde domov
můj“- Mgr.Ilja Hradecký, ředitel
občanského sdružení Naděje 
* 19.00 – „DivaDno“: „Experti“ -
Divadelní vystoupení lidí v nouzi 

neděle 13.11.: 
* 9.30 – bohoslužby (Mgr. Ilja
Hradecký, Mgr. Jaromír Strádal)
* 11.00 – 12.30 – beseda: Mgr. Ilja
Hradecký: něco z praxe „o Naději“

* * *

BOHOSLUŽBY ZA BEZPEČÍ
Bohoslužby za bezpečí koná Křes-
ťanská policejní asociace každý 3.
čtvrtek v měsíci od 18.30 h v kostele
Nanebevzetí Panny Marie a sv.
Karla Velikého, 
Ke Karlovu 1, Praha 2 
(areál policejního muzea)

Biblické přikázání „Neučiníš sobě
rytiny“ se stalo mottem a zároveň
názvem výstavy, kterou od 7. října
do 27. listopadu hostí Muzeum
Vysočiny Jihlava.
Expozice přibližuje umění evangelí-
ků, kteří se od 27. října před dvěma
sty třiceti lety mohli veřejně přihlásit
ke své víře – díky císaři Josefovi II. a
jeho Tolerančnímu patentu.
„Mezník hlubokého významu
ukončil sto padesát let katolického
myšlenkového i fyzického útlaku
protestantské části společnosti, kte-
rá před katastrofou na Bílé hoře
představovala jasnou většinu. Ná-
dech svobody věrovyznání se teh-
dy okamžitě projevil nejen veřej-
ným přihlašováním se dosud skry-
tých evangelíků ke staré víře otců,
ale také rozkvětem evangelického
umění v širokém záběru od lidové-
ho umění až po díla profesionálních

umělců,“ informoval historik Mu-
zea Vysočiny Jihlava Radim Gonda.

OD KOLÉBKY PO HROB

Se základními rysy evangelického
umění v letech 1781 až 1861 sezna-
mují návštěvníky tři desítky pane-
lů, kterým vévodí reprezentativní
soubor dvoj- a trojrozměrných
předmětů zapůjčených speciálně
pro jihlavské muzeum z muzeí, far-
ních sborů, z  Ústředního archivu
Českobratrské církve evangelické
v Praze a od soukromých osob.
„Svébytné umělecké projevy prová-
zely naše evangelíky od kolébky až
po hrob. A to doslova a do písme-
ne,“ upozornil Gonda s  tím, že na
výstavě je možné prohlédnout si
malovanou kolébku, kterou v  roce
1806 přivezl na Moravu z  Uher

evangelický farář sborů helvetské-
ho vyznání Benjamin Kiss mladší,
ale i litinové evangelické náhrob-
ky, takzvané nekříže z  hřbitova 
v Blažkově.
Pomyslný prostor mezi nimi tvoří
ukázky protestantských tisků jako
je česká protestantská Abeceda
z  roku 1782, unikátních rukopisů
z fondů Galerie a muzea v Poličce,
akvarelů na papíře (například Zje-
vení Janovo) i podmaleb na skle,
architektonických plánů modlite-
ben (Humpolec a Veselí). Nechybí
jedinečný model evangelické mod-
litebny z Veselí, který byl vytvořen
pro Národopisnou výstavu česko-
slovanskou v  Praze roku 1895, či
dobové církevní nádobí.

VSTUP STRÁžÍ ZVON

„Výjimečným kouskem jsou vyřezá-
vané dřevěné dveře s kalichem z ob-
ce Široký Důl na Poličsku a zvon
z mlýnu Drbáku na Telečsku, který
podle lidové tradice svolával tole-
ranční protestantská shromáždění.
Právě tento zvon výstavu symbolic-
ky otevírá,“ uvedl historik.
Expozice evangelického umění je
dílem množství lidí, přičemž jejím
hlavním autorem je znalec české a
moravské společnosti osvícenského
období Sixtus Bolom z Historické-
ho ústavu Masarykovy univerzity 
v Brně.

Vysocina-news.cz 
– Zpravodajství z Vysočiny

Slovo a život 
časopis pro lidi, kteří přemýšlejí

moderní křesťanský časopis vy-
cházející z metodistické tradice 

Nabízí pohled na svět z křesťanské
perspektivy, nebojí se konfliktních
témat, obsahuje autentické příběhy
obyčejných lidí i články odborníků. 
Současný design, humor a nadhled,
každé číslo je tematické. 

Výběr z článků posledního ročníku: 
Portrét skupiny U2, Příběh syna
nacistického zločince, Proč se děti
bojí, a další. 
Autoři článků: 
Jan Sokol, Svatopluk Havelka,
Karel Řežábek, Ivana Procházková,
Miloslav Čech, Lukáš Bujna, Jiří
Beneš, Petr Pokorný, Miloš Rejchrt,
Petr Vaďura a další.

Vychází čtyřikrát do roka, 
cena 45 korun. 

Napište si o zaslání jednoho ukáz-
kového čísla zdarma.
Ústředí ECM, Slovo a život, 
Ječná 19, Praha 2
E-mail: office.umc.cz@gmail.com

Neučiníš sobě rytiny 

Pozvánky
Dnešní den vzpomínám nejen na všechny své v Pánu zesnulé předky, příbuzné, opravdové přátele, ale i
bližní, jimž nikdo ani dnes na hrob již kvítek nepoloží a svíčku nezapálí.
Všichni bychom se měli snažit žít v tomto světě a životě tak, abychom postupně uzráli a dokázali stárnout
pro svět věčnosti, pro svět budoucí.
Jako bych slyšela nad hroby, které ještě více bolí zde za života v tomto světě, ozvěnu Jakuba Demla:
„Přestane-li nás milovat bytost, od které jediné si to přejeme, už jsme zemřeli.“

PhDr. Anna Flieglová

aneb Muzeum v Jihlavě představuje evangelické umění z toleranční doby

Za správné podnikatelské prostředí
Firmy vznikají, žijí, anebo rovnou zanikají. Bývají rozškatulkované na základě
pověsti, respektive renomé, či ohlasů. Různě se chovají ke svým zaměstnancům,
různě se chovají ke svým klientům – záleží konkrétně, o jakou společnost se
jedná. Za svého dosavadního života jsem byl svědkem všemožných přístupů a
chování těchto uskupení – od pohrdání klienty až po ochotu a vstřícnost. V za-
hraničí zřejmě „pěstují“ tzv. rating mezifiremní, anebo hodnocení na základě
spokojenosti zákazníků. Pokud dané společenství jedná proti zásadám slušnos-
ti, tak je automaticky zařazeno do nejhoršího stupně hodnocení, a to z pohledu
obecního, regionálního, krajského, vnitrostátního či mezinárodního. V České
republice bychom však mohli polemizovat o projevech jakési spravedlnosti. 
A tak bych chtěl vnést do naší společnosti slogan: „ Za správné podnikatelské
prostředí.“

Václav Kovalčík, Náchod

Výzva čtenářům
Evangelického týdeníku

Kostnické jiskry
Vážení přátelé, 
srdečně vás zdravíme z redakce týdeníku a obrací-
me se na vás s následujícím sdělením: 
Finanční situace, ve které se nyní nacházíme, bez-
prostředně ohrožuje možnost dalšího vydávání naše-
ho časopisu v posledních týdnech roku 2011. 
Litujeme, že i přes naši snahu hospodařit co nej-
úsporněji k této situaci došlo. 
Proto se s naléhavou žádostí obracíme na všechny
odběratele, členy a přátele, aby nám svými dary na
tiskový fond pomohli překlenout toto nesnadné ob-
dobí. 
Nemáme v úmyslu zvyšovat předplatné ani v příštím
roce, ale s nadějí očekáváme vaši obětavou spolu-
účast na zajištění dalšího vydávání. 
Svými finančními příspěvky jste nám v minulých le-
tech nejednou v obdobné situaci pomohli.
Velice vás prosíme, pokud je to jen trochu možné,
podpořte váš týdeník i teď. 
Můžete tak učinit na adresu redakce nebo na účet

č.: 228961190/0300 
S bratrským pozdavem a přáním všeho dobra 

redakce a administrace



Česká republika, země v srdci Evropy, je křižovatkou mnoha
cest. V průběhu staletí po nich cestovali obchodníci i vojska ze
všech světových stran, ale i poutníci s hlubokými myšlenkami,
dotýkajícími se tajemství života a celého světa. Po těchto
cestách sem přišli z makedonské Soluně bratři Cyril (tehdy ještě
Konstantin) a Metoděj, kteří významně přispěli k šíření křes-
ťanské víry. Po těchto cestách odcházela mladá knížata za
křtem, studiem teologie a poznáním západní kultury. Po těch-
to stezkách putovali králové, císaři, profesoři, kardinálové, vy-
slanci, kurýři či poslové se vzácnými knihami, zapečetěnými
listinami i architektonickými plány. A po těchto cestách proudi-
la spolu s poutníky snaha šířit i uzdravovat křesťanskou víru,
aby se více přiblížila svému původnímu poslání.
Čechy a Morava se mnohokrát staly centrem duchovního dění
Evropy. Rostly zde vznešené a krásné architektonické stavby,
rozvíjela a prohlubovala se vzdělanost. Nevyhnutelně tak ale
proto docházelo i k duchovním zápasům, střetům o ryzost víry,
o poznání onoho tajemství života a světa. Se zápasy přicházely
i armády, které opět ničily, loupily a ze „srdce Evropy“ se stá-
vala periferie evropského dění. 
Svědectvím o dobách stavění i boření, bojů i pokoje jsou dodnes
místa, která v každé generaci vždy znovu a znovu přitahují ty,
kdo se snaží pochopit víc. My se na tyto cesty a křižovatky
můžeme opět vydat a hledat spolu příběhy téměř zapomenuté,
oživovat myšlenky, které hýbaly Evropou, ba celým světem.
Magni, to jsou cesty s příběhem.

Z CEST KELTŮ, ŘÍMANŮ A SLOVANŮ 
JSOU CESTY KŘESŤANŮ

Anotace (9.–11. st.): Po rozpadu franské říše Karla Velikého na
tři části (r. 814) a ve stínu nastupující východofranské říše roste
základ nového státního celku západních Slovanů, Velkomo-
ravská říše, která udržuje kontakty jak s křesťanským Západem
(Řím), tak i Východem (Byzanc). Po jejím zániku se centrem
západoslovanské státnosti stávají přemyslovské Čechy, které se
více přimknou k západnímu křesťanství. Výraznými postava-
mi této doby jsou byzantští misionáři Konstantin a Metoděj,
přemyslovský kníže Václav a slavníkovský biskup Vojtěch. Na
epochu zrodu české státnosti navazuje období rozmachu Svaté
říše římské, která přináší vítězství křesťanské vzdělanosti a kul-
tury. Evropský kontinent dostává do vínku společnou duchov-
ní dimenzi.
Po tehdy již prastarých cestách, kterými po staletí putovali kelt-
ští obchodníci a druidové, římské legie, slovanské kmeny, avar-
ští kočovníci, irští misionáři i franská vojska, přicházejí roku 864
do oblasti Moravy z makedonské Soluně dva bratři, Konstantin
a Metoděj. Byzantský císař Michal III. je sem vyslal na žádost
velkomoravského knížete Rostislava I., aby na Moravě vyučo-
vali křesťanské náboženství, vychovávali kněží a zakládali kos-
tely. 
Úspěch obou bratrů byl založen především na tom, že nelpěli
na latině, ale po vzoru řecké abecedy vytvořili slovanské písmo
– hlaholici, do které přeložili základní křesťanské texty, a  tak
přinesli Slovanům křesťanskou zvěst v jejich řeči. Bohoslužby
vedli a křesťanství vyučovali ve staroslověnštině. Pozůstatky
památek z  této doby můžeme nalézt na jižní Moravě, přede-
vším v Mikulčicích a Starém Městě u Uherského Hradiště.

ODSHORA šÍřILA SE VÍRA
První křest českých knížat proběhl již roku 845 v německém
Řezně, avšak prastaré pohanské cesty se proměňovaly na křes-
ťanské i tehdy, když roku 880 přijal na Moravě křest z rukou
arcibiskupa Metoděje přemyslovský kníže Bořivoj se svou chotí
Ludmilou. Celý akt se jistě udál v kostele vystavěném po vzoru
byzantských chrámů. 
Jejich prosvětlená a odlehčená kupole představující nebeskou
báň symbolizuje nebeské království s  vládnoucím Kristem;

spodní síň ke shromažďování představovala lidský svět (nej-
slavnější zástupce chrámu tohoto typu je Hagia Sofia v dneš-
ním Istanbulu). Byzantské chrámy mívaly krytou západní
předsíň zvanou nartex, určenou pro dosud nepokřtěné a vyu-
čující se křesťanství. 
Na Bořivoje, prvního známého přemyslovského knížete, tato
cesta musela udělat veliký dojem – slovanská bohoslužba se
pak totiž v Čechách sloužila vedle té západní, latinské, až do
doby jeho vnuka, knížete Václava. Václavovy cesty už ale byly
vytyčeny směrem k  západu, k  východofranské říši. Podle
západních vzorů vznikají na českém území první předromán-
ské kostely. Nejstarším z nich je rotunda na Levém Hradci
zasvěcená sv. Klimentu – světci, jehož ostatky přinesli z Krymu
do Říma právě soluňští věrozvěsti. 
Stejné svěcení měl i kostel ve Staré Boleslavi, který kníže Václav
nechal (jako dřevěný) vystavět. Po pozdější románské přestav-
bě byl vyzdoben vzácnými freskami, na kterých se objevuje
zobrazení nejen knížete, ale i jeho zbožné babičky sv. Ludmily. 
Ta jej spolu s bratrem Boleslavem vychovávala v křesťana,
zatímco zemi vládla jako regentka matka nezletilých chlapců,
kněžna Drahomíra, která naopak křesťanské novoty příliš neví-
tala. Rivalita mezi tchyní a snachou skončila až politickou vraž-
dou sv. Ludmily dvěma pochopy z Drahomířiny družiny.
Hlavní spor obou kněžen však asi s přijetím či nepřijetím křes-
ťanství jen souvisel – jedna se v zahraniční politice chtěla orien-
tovat na Bavorsko, s nímž udržoval dobré vztahy Václavův
otec Vratislav, druhá na Sasko, jehož král Jindřich Ptáčník byl
stále mocnější. Další hlasy, kterým přál sluchu proradný Bole-
slav, pak naopak radily vybojovat si na německých knížatech a
králích úplnou suverenitu...
Sotva Václav dospěl a ujal se vlády, nechal Ludmilu pohřbít na
Pražském hradě a  svou matku za trest vykázal z knížecího
dvora (ba snad i ze země). Později jí však dokázal odpustit a je
možné, že právě Drahomíra se snažila Václava varovat před
úmysly jeho bratra Boleslava, podněcovaného bojechtivými
vladyky k  bratrovraždě, které se dopustil před kostelem sv.
Kosmy a Damiána ve Staré Boleslavi v roce 935.

ZALOžENÍ BISKUPSTVÍ V PRAZE
Čechy a Morava učiní významný duchovní krok roku 973 při
založení pražského biskupství. V  rotundě na Levém Hradci,
kde byl předtím biřmován a vysvěcen na jáhna, byl r. 982 zvo-
len druhým pražským biskupem (a prvním českého původu)
Vojtěch Slavníkovec. Jako mladý studoval teologii v Magde-
burku, kde se sblížil s budoucím císařem Otou III. Asketické
rysy velkého Slavníkovce se ale v Čechách dostávaly do sporu

s realitou biskupského úřadu v teprve nedávno a jen povrchně
pokřtěné zemi.
Po 5 letech marného snažení vymýtit obchod s otroky (z něhož
tehdejší Praha čerpala své bohatství), mnohoženství a alkoho-
lismus Vojtěch biskupský úřad znechuceně opustil a se svým
bratrem a nerozlučným souputníkem sv. Radimem odcestoval
do Říma. Po apelu knížete Boleslava II. se na svůj biskupský
stolec v roce 992 vrátil a přivedl s sebou i skupinu italských
benediktinů, pro které nedaleko Pražského hradu v Břevnově
založil první mužský klášter v Čechách. Prvním klášterem 
v českých zemích byl ženský benediktinský konvent u sv. Jiří na
Pražském hradě, založený již roku 976. 
V době, kdy Vojtěch mučednicky umírá na misijní cestě u po-
baltských Prusů, se z  východofranské říše stává ve spojení
s duchovní autoritou Říma velmoc střední Evropy, Svatá říše
římská. Biskup Vojtěch se snažil posílit autonomii církve, která
tehdy byla silně závislá na světské moci. Je jedním z předních
svatých také v Maďarsku a v Polsku, pro které byl věrozvěstem
(podle legendy měl pokřtít budoucího prvního uherského krále
Štěpána I.). 
Sv. Radim, který byl svědkem bratrovy smrti a zajat, se zasadil
o to, aby polský král Boleslav Chrabrý získal Vojtěchovo tělo 
z rukou pruských pohanů (podle legendy je vyvážil zlatem).
Vojtěch pak byl pohřben ve středopolském Hnězdně, kde bylo
při té příležitosti založeno arcibiskupství, svěřené právě Radi-
movi. Vojtěchovy ostatky se v roce 1039 vrátily do Prahy jako
válečná kořist Břetislava I. a jsou uloženy v chrámu sv. Víta.
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MAGNI – Cesty s příběhem
Analýzy v oblasti cestovního ruchu ukazují, že nejvýznamnějším důvodem pro návštěvu ČR je její historie a architektura.
V tomto kontextu převládá zejména turistika za poznáním.
Kulturní a historické kořeny současné Evropy jsou neoddělitelně spjaty s křesťanstvím a židovstvím. Zájem o křesťanská a
židovská historická místa nejen prohlubuje naše poznání, ale i pochopení současného evropského kontextu. I to je jeden
z důvodů rozmachu takzvané „církevní turistiky“ zejména v západní Evropě bez ohledu na náboženské vyznání samotných
turistů. Návštěvníci tak mohou i na starých a známých místech objevit něco nového, o čem předtím neměli ani tušení, záro-
veň mají jedinečnou příležitost se seznámit se složitým historickým vývojem různých církví.
Magni - Cesty s příběhem je pozváním k návštěvě vybraných míst a památek  spojených s příběhy významných historických
událostí a osobností duchovních dějin Čech a Moravy. Svědkové dob významných a dávno minulých jsou mimo jiné stavby
katedrál, kostelů, synagog a soch dodnes přítomných v historických městech i vesnicích po celém území naší vlasti.
I vy přijměte jako pozvánku k výpravám do míst důležitých, výmluvných a často i přitažlivých ukázky z textů turistického
průvodce Magni.  

Kostel sv. Klimenta v Levém Hradci

Jižní Morava je částí historického území, které je sice úzce spjato s českou státností, ale vždy si udržovalo zvláštní
postavení. Na jejím území vznikl první důležitý státní útvar – Velká Morava. I po dobytí Moravy českým knížetem
Oldřichem (1031) byla respektována její svébytnost, což se projevilo např. v tom, že tu bylo ustaveno samostatné
Moravské markrabství (tedy s vlastním panovníkem) se sídlem v Brně a byl zde moravský zemský sněm, který sídlil
především v Brně (v počátku ve Znojmě, případně i v Olomouci). 

JIHOMORAVSKý KRAJ

VELKOMORAVSKÁ řÍšE
Velkomoravská říše existovala na přelomu 9. a 10. století na
území jižní Moravy a částech Čech, Slovenska a Maďarska. Lze
ji považovat za zárodek křesťanského státu na území dnešní
střední Evropy. 
Za datum založení říše je považován rok 833. Tehdy moravský
kníže Mojmír připojil ke svému panství území svého politické-
ho soka knížete Pribiny, tedy Nitranské knížectví na jihozápa-
dě dnešního Slovenska. Mojmír se tak stal prvním velkomo-
ravským panovníkem. Na knížecím stolci jej v roce 846 vystří-

dal jeho synovec Rostislav, již pokřtěný panovník. Rostislav
pozval prostřednictvím byzantského císaře Michala III. na své
území misionáře, aby tu šířili křesťanství. 
Velkomoravská říše byla tvořena především opevněnými slo-
vanskými osadami, tzv. hradišti. Dodnes lze na území Moravy,
ale i Slovenska či Maďarska nalézt pozůstatky některých z nich.
Jde např. o Mikulčice-Valy, Pohansko, Staré Zámky, Znojmo či
Olomouc, ale také o Staré Město u Uherského Hradiště, které
bylo obchodním centrem. Někdy je označováno jako Veligrad
(Velehrad), tedy „Velké město“ – mocenské středisko Velko-
moravské říše. Historici ale o jeho skutečném umístění disku-



tují, údajně se mohlo rozkládat na mnoha různých místech
Moravy. 
Středem každého hradiště byla bazilika. V Mikulčicích byly
odhaleny základy dvanácti sakrálních staveb. Jednou z nich
je i trojlodní bazilika s předsíní a atriem, z níž její rozměry
dělají největší dosud odkrytý velkomoravský chrám. Tato
lokalita je tedy centrem slovanské církevní architektury ve
střední Evropě. 

PřÍCHOD CYRILA A METODěJE
Na území Velkomoravské říše tak v roce 863 přišli Cyril (vlast-
ním jménem Konstantin; jméno Cyril přijal při svém vstupu do
kláštera v Římě nedlouho před svou smrtí) a Metoděj, kteří ve
svém učení užívali na rozdíl od latinských východofranských
kněží liturgický jazyk srozumitelný Slovanům – staroslověnšti-
nu. Zároveň vytvořili i písmo, tzv. hlaholici. Nezávislost Velko-
moravské říši s vlastní arcidiecézí s moravskopanonským arci-
biskupem Metodějem přiznal až v roce 880 papež Jan VIII. V té
době již na knížecím stolci seděl Rostislavův synovec
Svatopluk. V  roce 885, po smrti Metoděje, jej východofranští
biskupové přesvědčili, aby ze země vykázal žáky Cyrila a
Metoděje a začal místo staroslověnské liturgie užívat liturgii
latinskou. V této době se od Velkomoravské říše začínaly od-
poutávat některé kmeny, především české a lužické, a začaly se
připojovat k východofranské říši. Právě s  touto říší vstoupili
Svatoplukovi potomci do válečného konfliktu. 
Historie Velkomoravské říše se uzavřela v letech 906–907, kdy
válkou oslabenou zemi vyplenily kočovné maďarské kmeny ve
službách franské říše. 

INSPIRACE SLOVANSKOU TRADICÍ V DALšÍCH STALETÍCH
Myšlenka slovanské liturgie, ač není svázána s Cyrilem a Meto-
dějem, však z našeho území nikdy nevymizela. Příkladem je
Sázavský klášter ve středních Čechách a klášter Emauzy nebo-
li „Na Slovanech“, který založil císař Karel IV. nikoli kvůli vě-
rozvěstům, ale kvůli překladateli Bible do mluvené latiny sv.
Jeronýmovi, který žil na přelomu 4. a 5. století a který byl údaj-
ně Slovan. Karel IV. chtěl mít v Praze zástupce všech řádů a
duchovních tradic a zamýšlel zde vybudovat po Římu druhé
duchovní centrum  Evropy.
České národní obrození a romantické myšlenky slovanské vzá-
jemnosti sehrály roli jak v dějinách Pravoslavné církve v Če-
chách a na Moravě, tak i v  začátcích Československé církve
(dnes Církev československá husitská – CČSH). Matěj Pavlík,
katolický kněz a osobní tajemník poslance a později arcibisku-
pa A. C. Stojana, neuspěl s návrhy na reformu církve (šlo mj. o
bohoslužbu v národní řeči, zrušení povinnosti celibátu atd.),
přijal pravoslavné svěcení a přijal jméno Gorazd II., čímž se při-
hlásil k  již dávno zaniklé cyrilometodějské tradici, ke které se
však vedle pravoslavných hlásí katolíci, starokatolíci a CČSH.

NEKATOLÍCI NA JIžNÍ MORAVě DO BÍLÉ HORY
K  programu husitského hnutí se přihlásila i část moravské
šlechty. Přesto na straně katolického panovníka Zikmunda Lu-
cemburského stála velká města v čele s Brnem. Moravský zem-
ský sněm v roce 1419 zvolil Zikmunda za moravského markra-
běte. Zůstal na jeho straně i po prohrané bitvě u Vítkova v roce
1420. Císař se svým moravským spojencům odvděčoval udělo-
váním privilegií, čímž opět mírně posílil jistou autonomii Mo-
ravy.  Ačkoliv husitství a utrakvismus Moravu příliš neovlivni-
ly, přesto se moravská autonomie pro nekatolíky zúročila právě

v předbělohorském období, kdy vznikají na celé Moravě silná
centra novoutrakvistů (luteránů) a Jednoty bratrské (Olomouc-
ko, Brněnsko, Valašsko). 
Na jižní Moravu přicházejí také radikální evangelíci – novo-
křtěnci, tzv. habáni. To byla svérázná protestantská skupina,
která se vyznačuje velmi úzkým pospolitým životem (hausha-
ben – mít domov). Jejich původ je v Německu, na jižní Moravu
se uchýlili před pronásledováním. Výrazná střediska měli 
v Mikulově a Dambořicích. 
V Čechách by takový náboženský rozvoj možný nebyl. Jednota
bratrská má na Moravě silnější pozici také díky na svou dobu
velmi vzdělanému ochránci, Karlu st. ze Žerotína. Díky jeho
zdrženlivosti při stavovském povstání pak dolehly politické a
náboženské sankce na Moravu o něco později než v Čechách.

Přestože husitství Moravu nezasáhlo tolik jako Čechy, na
židovském osídlení se projevilo daleko razantněji než v českých
zemích. Měšťané si vymohli souhlas panovníka s vyhnáním
Židů z moravských měst oplátkou za podporu měst králi. Po
čtyři další století moravští Židé nežili v královských městech,
ale na vrchnostenských panstvích. 

NěKTERÁ DůLEžITÁ MěSTA JIHOMORAVSKÉHO KRAJE
V DěJINÁCH čI SOUčASNOSTI

BRNO – druhé největší město v České republice, metropole Jihomorav-
ského kraje, vzniklo jako osada Staré Brno v roce 1000. Bylo sídlem
přemyslovského údělného knížectví. Od 13. století ráz města měnili
kolonisté z Německa, Flander a Valonska a také židovské obyvatelstvo.
Po roce 1243, kdy město získalo privilegia, bylo obehnáno hradbami.
Od poloviny 14. stol. bylo Brno sídlem moravských zemských sněmů.
Za husitských válek zůstalo město věrné králi Zikmundovi a husité je
dvakrát marně obléhali v roce 1428 a 1430. Probíhala zde i první diplo-
matická jednání, která vyústila v Basilejská kompaktáta. 
V polovině 16. století se Brno začalo přiklánět k protestantismu, v ro-
ce 1619 se přidalo ke stavovskému povstání, za což bylo potrestáno.
Během třicetileté války se Brno stalo jediným hlavním městem Mora-
vy a  od  roku  1641 byly v Brně trvale uloženy Zemské desky pro
Moravu. Postavení Brna podtrhlo i založení biskupství v roce 1777.
V 18. století se v Brně rozvíjel textilní a strojírenský průmysl, ve 20.
století se město stalo centrem mezinárodních strojírenských veletrhů. 
Památky: biskupská katedrála sv. Petra a Pavla na Petrově; go-
tický kostel sv. Jakuba; kapucínský klášter s kostelem Nalezení
sv. Kříže; klášter minoritů s Loretou a kostelem sv. Janů Křtitele
a Evangelisty; augustiniánské opatství s  bazilikou Nanebe-
vzetí Panny Marie; evangelický „červený“ kostel; funkcionalis-
tická synagoga; židovský hřbitov; vila Tugendhat
BŘECLAV – kníže Břetislav I. zde na počátku 11. století založil hrad ke
střežení blízké hranice. V 15. století byla Břeclav husitským posádko-
vým městem. Po Bílé Hoře přešlo vlastnictví z Žerotínů na Lichten-
štejny – Ladislav Velen ze Žerotína se totiž zúčastnil stavovského
povstání a panství mu bylo zkonfiskováno. 
Památky: kostel Navštívení Panny Marie; synagoga; židovský
hřbitov ze 17. století; farní kostel sv. Václava (1995); Lednicko-
Valtický areál 
IVANČICE – založeny ve 13. století. V 16. století byly významným
centrem Jednoty bratrské, sídlili zde bratrští biskupové, např. Jan
Blahoslav či Václav Solín, který byl i správcem místní bratrské tiskár-
ny. Narodil se tu i mocný ochránce a světská hlava Jednoty bratrské
Karel st. ze Žerotína.
Památky: gotický chrám Nanebevzetí Panny Marie; románský
kostel sv. Petra a Pavla v Řeznovicích (1160); pozůstatky areálu
Jednoty bratrské – trosky kostela, školy, Bratrský dům; synago-
ga; židovský hřbitov (od pol. 16. do pol. 20. stol.) s 1500 ná-
hrobky
MIKULČICE-VALY – významné hradisko z  dob Velkomoravské říše.
Svou rozlohou 10 ha jsou nejrozsáhlejším slovanským archeologickým
nalezištěm v České republice.
Památky: v areálu obehnaném hradbami byly nalezeny zákla-
dy velmožského paláce, dvanácti kostelů a pohřebiště s více
než 2500 náhrobky; od roku 1963 Památník Velké Moravy
MIKULOV – založen jako trhová osada na počátku 12. století, v roce
1410 byl povýšen na město. V roce 1805 byly v Mikulově ujednány
podmínky míru mezi Francií a Rakouskem a o 60 let později i příměří
mezi Rakouskem a Pruskem. Mikulov patřil také k významným cent-
rům anabaptistů – habánů. V polovině 16. století byl sídlem morav-
ských zemských rabínů. 
Památky: zámek Mikulov se zahradou; raně barokní piaristic-
ký klášter s kostelem sv. Jana Křtitele (1666 – 1689); Svatý kope-
ček u Mikulova; židovská čtvrť –renesanční Horní synagoga,
býv. rabinát (nyní hotel Tanzberg) se středověkou cisternou
(zřejmě mikve), žid. hřbitov s asi 4000 náhrobky a tzv. rabín-
ským pahorkem

POHANSKO U BŘECLAVI – rozsáhlý a ojedinělý areál velkomoravského
trojdílného hradiště se stopami velmožského dvorce, kamenného koste-
la, pohřebiště, dokladů o řemeslné činnosti.
Památky: zámeček Pohansko na okraji Lednicko-Valtického
areálu; z pozůstatků velkomoravského hradiště zřízené arche-
ologické muzeum v přírodě s velmožským dvorcem, 2 kostely
a řada dalších (hospodářských) budov; soubor řopíků (lehkého
opevnění)
UHERSKý BROD – znám od poloviny 12. století, v roce 1272 byl krá-
lem Přemyslem Otakarem II. povýšen na královské město. Pro husity
se stal důležitým místem při jejich tažení na Slovensko. Město bylo
poničeno nájezdy z Uher i třicetiletou válkou. Po vyhnání protestantů
bylo znovu osídlováno Němci a Židy. Dne 28. března 1592 se buď
přímo zde, nebo v nedaleké Nivnici narodil biskup Jednoty bratrské a
„učitel národů“ Jan Amos Komenský.
Památky: bronzový pomník a Muzeum J. A. Komenského,
témuž věnovaný Obelisk Via Lucis od Ivana Theimera z r. 1992;
obraz Černé Madony v klášterním kostele Nanebevzetí Panny
Marie
UHERSKÉ HRADIšTě – v 8. století na křižovatce obchodních cest
vznikla osada s důmyslným opevněním. Sídelní areál na území dneš-
ního Uherského Hradiště a také blízkého Starého Města patřil k cent-
rům Velkomoravské říše. V průběhu staletí prodělalo Uherské Hra-
diště dlouhý a složitý historický vývoj, narušovaný neustálými nájez-
dy a boji s nepřáteli českého státu. 
Památky: bývalý františkánský klášter s kostelem Zvěstování
Panny Marie z přelomu 15. a 16. století, jezuitský kostel sv.
Františka Xaverského; pozůstatky významného církevního
komplexu z období Velkomoravské říše na Špitálkách; židov-
ská synagoga, dnes knihovna; barokní lékárna U Zlaté koruny;
Stará radnice (14. stol.)
VELEHRAD – jedno z nejvýznamnějších poutních míst České republi-
ky a pravděpodobně jedno ze sídel arcibiskupa Metoděje. Na svátek
Cyrila a Metoděje (5. července) se tu každoročně konají Národní pouti
na Velehradě, kterých se v roce 1990 účastnil i papež Jan Pavel II. 
V roce 1205 zde byl založen první cisterciácký klášter na Moravě. Od
roku 1890 jej spravují jezuité. Kromě nich v obci s necelými 1500 oby-
vateli sídlí i Kongregace sester sv. Cyrila a Metoděje a slovenská pro-
vincie Kongregácie sester Božského Vykupiteľa. 
Památky: klášter s pětilodní barokní bazilikou; sloup se sochou
Ježíše Krista (1703); sloup se sochou Panny Marie (1681)
ZNOJMO – druhé největší město dnešního Jihomoravského kraje a his-
torické centrum jihozápadní části Moravy. Jeho zakladatelem byl kníže
Konrád I., který získal Znojemsko jako údělné knížectví od svého otce,
knížete Břetislava I. Na město bylo Znojmo povýšeno králem Přemys-
lem Otakarem I. v roce 1222. Ve městě byl také v roce 1307 vyhlášen
nový řád posloupnosti panovníků na českém trůnu, na kterém se
dohodli český král Rudolf I. se svým otcem římským králem Albrech-
tem I. Tento řád ale nikdy nevešel v platnost. V roce 1628 se ve Znojmě
konal zemský sněm, který mimo jiné uzákonil dědičnost Habsburků na
českém trůnu. Město postihla třicetiletá válka, obléhání Švédy, napo-
leonské války i mor.
Památky: románská rotunda sv. Kateřiny; gotický kostel sv.
Mikuláše a dalších 8 kostelů; Znojemský hrad; několikapatrové
podzemí z 13.–17. stol.

MAGNI – Cesty s příběhem

Webové stránky www.magni.cz nabízejí ucelený seznam významných staveb a památek v jednotlivých  regionech,
stejně jako nabídku tematických výletů po místech, kde všude se psaly naše duchovní dějiny. 
Na www.magni.cz je také aktuální přehled zajímavých kulturních a duchovních akcí po celé ČR. 
Připravujeme pokračování těchto ukázek a pozvánek v dalších přílohách.Kostel Mistra Jana Husa v Uherském Brodě

Katedrální chrám sv. Václava



VČAS…?
Lukáš 12,42-48

Jsme na konci církevního roku.
Uletělo to. Co jsme stihli, stihli jsme.
Další rok je naštěstí před námi. Co
jsme nestihli, odložíme na zítřek. Je
mnoho věcí, které lze takto odložit.
Některé věci však odložit nejde. Pro
některé věci je jeden čas – pravý, pří-
hodný čas. 
Dnešní podobenství nás uvádí do
příběhu Pána a jeho správce – v řec-
kém originále ‚oikonomos‘. Pán je
pryč a oikonome: starej se. Zdá se,
že funkce oikonoma zde není ryze
ekonomická. Tentokráte se nemá

správce starat o hřivny. Je totiž oiko-
nomem. Oikos znamená dům, rodi-
nu. Všem obyvatelům domu má dá-
vat pokrm, a to včas. Pokud tak ne-
bude činit, dostane nařezáno. 
Podívejme se blíže na svěřený úkol.
Správce má rozdělovat pokrm. O co
jde? 12. kapitola Lukáše mimo jiné
hovoří o tom, že pokrm je něco, co 
k životu bytostně potřebujeme, ale
nemáme se o to úzkostně starat. Bůh
o tom ví a přidává podle potřeby.
V našem podobenství Bůh pověřuje
svého služebníka, aby ty zdroje ži-
vota distribuoval. 
Možná bychom si mohli do těch
zdrojů života naprojektovat ledacos
dalšího než jen skývu chleba. Třeba
Chléb života, pokrm Božího slova či
prosté objetí – i toto jsou přece Boží
zdroje života. A snad i toto patří 
do distribuční odpovědnosti oiko-
noma. 
Je tady jedna zajímavá věc. „Aby jim
včas rozděloval pokrm…“. Oiko-
nom dostal pověření dávat ty Boží
zdroje života ne kdykoli, ale včas –
řecký originál zde používá slovo
Kairos. Tzn. Čas příhodný, pravý
čas. Ne dříve, ne později. To, co mě
trochu mate, je otázka: proč je tady
zmíněn ten pravý čas? 
V poslední době si nějak více uvě-
domuji tlak času a okolností na

správce domů a rodin. Práce, evan-
gelizace, služba potřebným… je to-
ho tolik. Stále něco nestíháme. A tak
některé věci odkládáme na zítřek.
Řešíme jen to nejdůležitější. Ale co je
to důležité? Dnešní podobenství
obrací naši pozornost do našich
domů – rodin. A tak jednu malou hi-
storku z naší rodiny: Náš nejmladší
syn Jakoubek přichází pravidelně 
v sobotu ráno kolem sedmé do naší
ložnice s  tím, že má VELKÝ hlad.
Máme zkušenost, že se nám ještě
nějakou chvíli daří dělat mrtvého
brouka a ještě chvilku si poležet.
Však on neumře. Když přijde potře-
tí – někdy s  pláčem, vstáváme a
jdeme mazat. Vhodný čas se tedy dá
v některých případech docela posu-
nout. Některé termíny se posunout
nedají. (Třeba termín odevzdání
tohoto článku do redakce Kostnic-
kých jisker :-). Ale oikos – dům, rodi-
na – no zjistil jsem, že ta je docela
pružná, vydrží docela dlouho o
hladu… Ale jak dlouho? 
Jsou věci, které se dají odložit. Ně-
které ne. Neprošvihněme ten pravý
čas v našich domovech - rodinách,
aby nám Pán nakonec za to naše
oikonomování pořádně nena-
řezal… 

David Kubíček

kazatel CB Brno Žabovřesky

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

16. listopadu 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
23. listopadu 2011

Z obsahu
* Dobrodiní zpovědi
* Dveřník S. J. Hejzlar
* Co je svět

34/2011

Poselství k poslední neděli církevního roku

Bible je podivná a podivuhodná
kniha už proto, že je starší o několik
staletí, než jsme ji dostali v čitelnější
formě, na papyru, pak na kůži a
nakonec v tištěné podobě na papíru.
Sotva se najde kniha starší, kterou by
dnes lidé neměli pouze v  muzeu
k nahlédnutí a kterou my máme ke
čtení ve své knihovně nebo na stole.
Uvažte ještě, že nejste sami, kdo ji
otevíráte ke čtení, ale že jsou vás
milióny čtenářů Bible. V některých
zemích je jí vyhrazen jeden den, kdy
se tato kniha otevírá a čte v kostelích,
v těch podivných stavbách, v nichž
se lidé v určitý den a v určitou hodi-
nu shromažďují, aby slyšeli i srozu-
měli, co je v té knize napsáno, a tuto
Bibli a kostel dnešní lidé zařadí mezi
starožitnosti, zatímco tato kniha stojí
i na začátku každého nového života
těch, kdo jejímu obsahu uvěřili. Tak
výbušný je její obsah. Asi proto se
kulturní obec, politika a policie i lidé
v hospodě staví vůči Bibli tak ostra-
žitě, nechápavě až nepřátelsky, leč
by si ji inovovali ke své podobě.
Bible, ať ji chápete jako knihu, v níž
hledáte Boha, anebo spíše jako kni-
hu, v níž Bůh hledá vás, je podivná
také v tom, že její obsah je tak boha-
tý, že ještě nebyl vyložen na stůl tak,
aby všichni, kdo hledají smysl jejích
vět, mohli říci: jsme na konci, všech-

no je definitivně vyloženo. Ne, ne-
dovedu si představit, že by k tomu
tak došlo třeba nad Pavlovým listem
do Říma, že by náš novozákoník
Petr Pokorný byl poslední, kdo vy-
ložil nejen Markovo evangelium, ale
také Pavlovy listy. Ne, až do konce
dnů budou se lidé snažit postihnout
smysl toho, co Bible chce říct právě
tomuto pokolení. I to je podivnost:
Bible jde s lidmi, ale sama se nemění
a přitom je její text pod zvláštní
ochranou: Na poslední stránce Bible
jsou přísně varováni ti, kdo by k její-

mu textu něco přidali nebo z něho
ubrali.
Mít na Bibli dosti byl program refor-
mace. Učí nás, že proti přebytkové-
mu nebo nedostatečnému nábožen-
ství nemáme jinou zbraň než Bibli,
z  jejíhož středu nás oslovuje Ježíš
Kristus, ukřižovaný a vzkříšený, ja-
ko vykupitel a jediný učitel. Nemá-
me jiný zdroj spásné vody než Bibli,
služebnici Ježíše Krista, pro něhož
všechno bylo stvořeno (Ko 1,16).
Vážíme si té neobyčejné knihy jen

Černé desky versus Bible

ZAOSTřENO NA BLÍZKO

Už šestý ročník česko-německého Dětského církevního dne hostilo 

9. října 2011 německé město Marktredwitz. Z obou stran hranice na

něj přijelo přes pět set účastníků.

350 německých a 150 českých dětí, k tomu asi 50 dospělých z řad spo-

lupracovníků a rodičů – k těmto číslům se vyšplhal počet účastníků

dalšího přeshraničního církevního dne. Jen česká strana naplnila tři

autobusy. Jeden vyrazil s dětmi z Ašska, druhý - mimo jiné s třiceti

romskými dětmi - vyjel z Kraslic a z Krajkové u Sokolova a třetí s

vietnamskými chlapci a děvčaty z Tachova. Další dva mikrobusy při-

vezly obyvatele dětských domovů v Aši a Plesné.

Celým dnem letos provázela postava proroka Jonáše. Čtyřem hercům,

dvěma německým a dvěma českým, v roli pestrobarevných papoušků

se tak podařilo nejmladší vtáhnout do divadelní hry O Jonášovi, že se

po jejím skončení ptali, kdy bude příběh pokračovat. Děti pak dosta-

ly příležitost ke společným hrám a rukodělným aktivitám ve dvojja-

zyčných skupinách. Při společném díle měly možnost se lépe poznat

a prohloubit své jazykové znalosti.

Zátěž dlouhodobých příprav si mezi sebe rozdělili ašský farář Čes-

kobratrské církve evangelické Pavel Kučera, jeho žena Libuše a cheb-

ský kolega Pavel Hejzlar, a také Lucie Piksová ze sdružení Tandem.

Na německé straně se o organizaci postarala evangelická mládež 

z Marktredwitz.

„Připravený program i spontánní setkání setřely všechny hranice a

rozdíly – mezi dětmi českými a německými, mezi lidmi různé barvy

pleti i mezi dětmi z církve a mimo ni, které tvořily více než polovinu

přítomných,“ hodnotí význam akce Pavel Kučera z Aše, jehož sbor je

svou zeměpisnou polohou v nejzápadnějším cípu republiky ke spo-

lupráci s německými sousedy přímo předurčen.

První dětský církevní den se uskutečnil u příležitosti přeshraniční

Krajinné výstavy, konané roku 2006 pod záštitou Euregia Egrensis.

Akci finančně podporuje Evropská unie a Zemský svaz pro dětské

evangelické bohoslužby v Bavorsku. Programu se letos aktivně účast-

nila také starostka města Marktredwitz dr. Birgit Seelbinder, které

smíření a setkávání obou národů velmi leží na srdci.

K oficiálnímu zhodnocení a děkovné bohoslužbě v kostele sv. Bar-

toloměje v Marktredwitz se pořadatelé sešli 26. října. Financování ve

stávající podobě ze strany Evropské unie je sice již vyčerpáno, ale

organizátoři chtějí hledat nové možnosti, jak pro děti pravidelná cír-

kevní setkávání zachovat i do dalších let.

Libuše Klasnová

www.e-cirkev.cz

Dětský den 
překonával hranice

„Lidské bytosti nejsou komoditou
se zabudovanou zastaralostí,“ uza-
vírá Giles Fraser polemiku s důrazy
Steva Jobse (24.2.1955-5.10.2011),
zakladatele společnosti Apple. 
Fraser se v britském anglikán-
ském týdeníku Church Times ze
14. října 2011 kriticky vyrovnává
zejména s proslovem na univerzi-
tě ve Stanfordu z roku 2005, kde
Jobs mimo jiné prohlásil: „Smrt je
velmi pravděpodobně nejlepším

vynálezem života. Zprostředkuje
jménem života změnu. Odstraňuje
staré, aby uvolnila cestu pro nové.
Tím novým jste právě teď vy, ale
jednou, a to ne zadlouho, postup-
ně zestárnete a budete odstraněni
(you will … be cleared away).“ 
Z poslední citované věty s důsled-
ně „ajťáckou“ terminologií a opti-
kou, jak Fraser trefně poznamená-
vá, až zamrazí.

František Schilla

AKTUALITA

Dokončení na str. 2

Zastaralí lidé?
(K důrazům Steva Jobse)
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Když Václav Klaus skládal 7. 3. 2008
svůj druhý prezidentský slib, položil
nečekaně květiny k ostatkům svaté-
ho Václava. Stal se tak první hlavou
českého státu po Listopadu, jež ofici-
álně uctila zemského patrona,
s jehož osobou je spjata naše nejdéle
kontinuálně udržovaná národní a
státní tradice. „Nechme se překva-
pit, co to znamená. Že by větší
vstřícnost ke katolíkům?“ napsal
historik Jaroslav Šebek.
Bylo přece dobře známo, jak velkou
nechuť míval V. Klaus coby premiér
ke katolictví i k jednání o restitucích
církevního majetku. To on si kdysi
stěžoval, že katolická církev začíná
hrát roli naprosto neadekvátní její-
mu postavení v zemi. A proslul pa-
mátným výrokem, že církev je stejné
občanské sdružení jako spolek
zahrádkářů, a proto jí nepatří žádné
výsady. Dnes přátelsky obědvá s bis-
kupy, má nadstandardní vztahy
s  pražským arcibiskupem Domini-
kem Dukou a apeluje na církev, aby
častěji vstupovala do veřejného pro-

storu. „Je zřejmé, že president do-
spěl ke změně náhledu na roli církve
ve společnosti; určitě nejde o účelo-
vý krok. Je to dlouhodobý obrat,”
míní politolog Stanislav Balík z Ma-
sarykovy university, který si navíc
nemyslí, že Klaus nadbíhá katolic-
kým voličům: „Ty si nezíská, proto-
že pro mnohé katolíky je větší belze-
bub než komunisté.“...
Klaus (pozn. ve vztahu k  církvím)
pokud mluví, tak jen s elitou, zejmé-
na s arcibiskupem, který „knížákov-
sky“ válcuje Ekumenickou radu
církví – oproti restitučnímu návrhu
Topolánkovy vlády dokázal o něco
víc oškubat nekatolíky, a ještě vstou-
pí do dějin jako primas, který doká-
zal to, co nikdo před ním. Klaus jej
podporuje, i když soukromě dobře
ví, že české církve dostanou v od-
škodném danajský dar a mnohé si
s  obrovskými prostředky nebudou
vědět rady. ...
Prezident také zjistí, že primas Duka
je generálem bez vojska, protože
v Čechách chodí do kostela jen asi

sto tisíc věřících. A až zkrachují dvě
tři menší církve, zmatené přívalem
miliard, a až Klaus alespoň mediál-
ně zaplatí za námluvy s církví – pak
se od něj můžeme dočkat místo du-
chovně-národoveckého burcování
bonmotu o slabošské ideologii, jak
křesťanství kdysi nazýval.
Vybráno z LN 1. 11. 

dle Rostislava Matulíka

kar

KONZULTÁCIE SVETOVEJ RADY CIRKVÍ
O IDENTITE KRESťANOV MEDZI HINDUISTAMI
Bossey (WCC). Svetová rada cirkví organizovala v dňoch 12. – 15. októbra
konzultácie o kresťanskej identite vo vzťahu k hinduizmu. V Ekumenickom
inštitúte v Bossey vo Švajčiarsku sa stretlo 30 predstaviteľov cirkví z Indie,
Nepálu, Bangladéša, Srí Lanky, Indonézie a Malajzie, aby hodnotili situáciu
kresťanov v prevažne hinduistických krajinách a diskutovať o živote a spo-
lupráci týchto dvoch náboženských skupín. Generálny tajomník Olav Fykse
Tveit na stretnutí povzbudil cirkvi, aby „kreatívne reagovali na náboženskú
pluralitu, podporovali harmonické vzťahy medzi tradíciami a pravidelne
hodnotili význam náboženskej plurality pre kresťanskú teológiu, prax a
vlastnú identitu“. Svetová rada cirkví takto napĺňa svoje ciele podporovať
medzináboženské projekty a vzájomnú toleranciu spoločenstiev iných vie-
rovyznaní prostredníctvom spoločných rozhovorov. 

KřESťANÉ V LIBYI
Tripolis (IDEA). Po smrti libyjského diktátora Muammara Kaddáfího po-
vstalci v zemi oslavují začátek nových dějin. Tamní křesťanské menšiny jsou
však rozpačité. Jak potvrdil Kamal Sido ze Společnosti pro ohrožené národy
v Göttingen, v Libyi přeberou moc muslimové. Už v polovině září totiž
oznámil předseda dočasné vlády Mustafa Abdul Jalil legislativu budoucího
státu založenou na islámském právu šaríja. V něm se mimo jiné uvádí i trest
smrti za odpadlictví od islámské víry. Ohroženi by tak byli křesťanští kon-
vertité, kteří přestoupili z  islámu. Podle oficiálních informací žije v Libyi
80 000 křesťanů. Podle neoficiálních zdrojů je jich více než 170 tisíc. Mnozí
utekli v době největších nepokojů do zahraničí. V  čase politických změn 
v Libyi prosí tamější křesťané o modlitby za svobodu vyznání v novém
systému a pokoj mezi náboženskými skupinami.

VALNÉ SHROMÁžDěNÍ
EVROPSKÉ EVANGELIKÁLNÍ ALIANCE V NěMECKU
„Miluj Boha v sekulární době“ Tato slova byla mottem valného shromáždě-
ní Evropské evangelikální aliance v Bad Liebenzell, Německo. Setkání bylo
ve dnech 17. – 21. října 2011 a zúčastnilo se ho 140 představitelů z 30 zemí.
Generální tajemník aliance Niek Tramper z Holandska povzbudil přítomné,
aby vydávali živé svědectví o milostivém Bohu ve svých společenstvích
a dodal: „I když je v Evropě finanční, morální a duchovní krize, je tu naděje.
Jak se ukázalo v minulosti, krize vždy vede k obnově a duchovnímu probu-
zení.“ Valného shromáždění se zúčastnili i čtyři představitelé evangelikálních
církví z Kazachstánu, Tádžikistánu, Kyrgyzstánu a Turkménie, kde je nábo-
ženská svoboda křesťanů omezená. Tito křesťané informovali o  situaci
v jejich zemi, ale i o požehnání, které prožívají navzdory často složité situaci. 

BUDHISTICKý MNÍCH MEDZI KRESťANMI
Taizé (TAIZEinfo). Významný kórejský budhistický mních Jaseung navští-
vil ekumenické spoločenstvo  Taizé v  rámci svojej návštevy Francúzska.
Mních prišiel do krajiny, aby sa stretol s predstaviteľmi kresťanstva a nad-
viazal kultúrnu, akademickú a medzináboženskú spoluprácu s ekumenic-
kými organizáciami. Hlavného predstaviteľa najväčšieho budhistického
rádu v Kórei sprevádzalo 10 mníchov. Zúčastnili sa poludňajšej modlitby
v Taizé a rozprávali sa s  tamojšími bratmi o rôznych aktuálnych témach.
Jaseung sa spolu s bratom Alojzom zamýšľal aj nad bohatstvom mníšskeho
života a otázkou: prečo mníšsky život umožňuje zblíženie mužov napriek
ich odlišnej viere? Súčasne plánovali aj spoluprácu do budúcnosti. 

EKUMENICKÁ BOHOSLUžBA POKOJ A HUDBA SPÁJA VšETKýCH
Praha (www.ekumenickarada.cz). V nedeľu 23. októbra bola v kostole sv.
Bartolomeja v českom meste Rumburk ekumenická bohoslužba s názvom
Pokoj a hudba spája všetkých. Bohoslužbu obohatil koncert rómskej tradič-
nej hudby. Organizovala ju komunita Sant´ Egidio s  cieľom napomáhať
pokojným vzťahom medzi Rómami a ostatnými obyvateľmi mesta. Kristína
Koldinská za organizátorov povedala: „Chceme predstaviť alternatívu
k sporom a nepokojom (...) a ňou je kresťanské posolstvo mieru a pokoja.“
K prítomným veriacim sa prihovoril aj predseda Ekumenickej rady cirkví
v Českej republike Joel Ruml. Kresťanská komunita  Sant´ Egidio bola zalo-
žená v roku 1968 v Ríme ako iniciatíva študentov. Jej prioritou je vernosť
evanjeliu a pomoc chudobným. Bola ocenená medzinárodnými organizáci-
ami  a niekoľkokrát navrhnutá na Nobelovú cenu mieru.

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

Z církví doma i ve světě Postoj prezidenta Václava Klause 
k římskokatolické církvi

proto, že se v ní zjevil Bůh. K  jeho
zjevení patří výjimečné události, o
nichž čteme na stránkách Starého
zákona. O vrcholné výjimečné udá-
losti vypravují stránky Nového zá-
kona; týkají se narození, života,
smrti a vzkříšení Ježíše Krista. Potud
je Bible neomylná. Může se mýlit
v  některých okrajových záležitos-
tech, na něž vykladač musí pouká-
zat, aby Bibli zbavil glorioly, která jí
nepatří, a pozornost čtenáře nasmě-
roval ke středu Písem Starého a No-
vého zákona, jímž je Kristus Pán.
Bible skrývá poklad pravdy a spásy
v hliněné náboženské nádobě. 
Vděčnost, úctu a lásku k Bibli vyjád-
řila reformace tím, že ji vyzdvihla
tam, kam patří předně, na kazatel-
nu, na stůl Páně, a pak tím, že jí vě-
novala tehdy neobvyklou pozor-
nost: Všichni reformátoři se vedle
tehdejších témat, jako byla autorita
církve, svátosti, odpustky a jiné cír-
kevní nešvary, starali s  velikým
zápalem o výklad jednotlivých bib-
lických knih, zejména starozákonní-
ho Izajáše a z Nového zákona list
Římanům a Galatským. Překvapuje,
že i švýcarský, poněkud opomíjený
reformátor Huldrych Zwingli, na-
kloněný humanismu, což bylo hnutí
reformaci nepřejné, napsal výklad

proroka Izajáše a zařadil se tak
důstojně mezi reformátory, ačkoli
vše ostatní, co psal, vykládalo refor-
mační program: v  církvi smí platit
jen to, co odpovídá Písmu svatému.
Sotva se lze dozvědět, kdy a jak se to
stalo, že během staletí od starověku
ke středověku (500-1492) Bible a bib-
lické kázání ztratily své místo na
kazatelně a tím rychleji u poslucha-
čů a čtenářů, neboť rukopisy biblic-
kých knih byly cenově přístupné jen
zámožným lidem. A přece se česká
reformace od dob Jana Husa může
opřít o znalost Bible a jejího poselství
mezi lidem. Jednotlivé české překla-
dy byly sebrány a zrevidovány v ce-
lek české Bible, která se na rozhraní
14. a 15. století pilně opisovala.
Zručný písař na ní pracoval déle než
jeden rok. Vynález knihtisku r. 1450
byl přímo Boží dar pro reformační
hnutí. Nejstarším českým tištěným
textem je Nový zákon v  r. 1475 a
první česká Bible, zvaná pražská, je
z roku 1488. Vrcholným dílem čes-
kého překladatelství je Bible kralická
s poznámkami z roku 1594. Spoleh-
livé a pěkné čtení vám o tom podá
Historie Bible, které napsal Vladimír
Čapek a vydal v  Kalichu v  Praze
roku 1952.
Dlouho se zdálo, že teologický a ja-
zykový skvost, jímž Kralická vskut-
ku je, bude stačit i dalším evangelic-
kým generacím. Nestačil. Ukázalo
se, že zvláště v Českobratrské církvi
evangelické vyrostl dostatek odbor-
níků v řadách farářů, kteří byli s to
přeložit Starý a Nový zákon do sou-
dobé češtiny, tak zvaný Ekume-
nický překlad Bible z roku 1979, kte-
rý je plodem dlouhé ekumenické
spolupráce. Dnes, 30 let po jejím po-
užívání ve všech církvích, se jeví
tento překlad jako zdařilý: „oslovuje
s novou naléhavostí mnohé a je jim
k užitku a duchovnímu obohacení,“
jak si přejí překladatelé.
Jevilo se mi potřebné, abych si pro
sebe a tím i pro vás zopakoval, jaký
to poklad máme v  Bibli, a přitom
jsem si uvědomil znovu, že to neby-
la církev a její hodnostáři, nýbrž laici,
lid, který pro sebe vyžadoval Bibli,

neboť po tom svatém čtení toužil.
V  husitském Táboře se čtení Bible
stalo věcí všeho lidu. Církev překla-
dům a šíření Bible nepřála a někdy
výslovně její čtení laikům zakazova-
la. Pravé čtenáře Bible považovala
za kacíře. Proti překládání namítala,
že se překladem její text znesvěcuje.
Přijala však už v  5. století překlad
celé Bible do latiny, dílo vynikajícího
učence Jeronyma, církevního otce (+
420). Jeho překlad nazvala církev
Vulgatou a postavila ji jako rovno-
cennou s  originálem hebrejským a
řeckým. Používala jí až do začátku
minulého století. Svou účastí na eku-
menickém překladu dala najevo, že
reviduje svůj nepřejný postoj k pře-
kladu Bible i k  jejímu šíření mezi
lidem. 
V poslední době se Bible v naší círk-
vi dostává do podivného postavení.
Leží při bohoslužbách na stole Páně,
což je dobré vyznání, že shromáždě-
ný lid je na ní podstatně závislý. Ta-
ková je situace v našem sboru v ne-
děli dopoledne. Vy nyní se mnou
čekáte, co na tom najdeme podiv-
ného. Nuže, Bible zůstává na svém
čestném místě a bratr farář ji do ruky
nevezme, ani ji tedy neotevře. Po
dobu celých bohoslužeb se tato situ-
ace nezmění. Bratr farář si totiž
donesl se zpěvníkem černé desky a
v těch to všechno má: modlitby, čtení
Písma, kázání i druhé čtení i pože-
hnání. Jeden z nich pronesl nad tím
slova odsouzení: To je šlendrián!
Uvažujte se mnou, z jakých asi litur-
gických a teologických důvodů je
nezbytné, aby bratr kazatel vzal
Bibli do rukou, otevřel ji i listoval
v ní a četl před očima lidu. Původně
nás bylo 5 v Brně a okolí, avšak od
téhle neděle je už nás 8, kdo jsme
dali výhost černým deskám a vyhlá-
sili jim boj nesmiřitelný. Jejich jména
jsem ochoten zájemcům sdělit. Ne-
jde o diskriminaci ani o vydírání, jde
– o mnoho. Za rohem číhají mnozí,
kdo by chtěli mít náboženství bez
Boha, bez Bible a zvláště bez Božího
Syna, Krista Pána.

Josef Veselý

Černé desky versus Bible

Tento protestantský myslitel a v jistém

smyslu následovník Komenského studo-

val práva, matematiku a filosofii v Lip-

sku a Jeně a získal doktorát v Altorfu.

Pracoval ve službách různých němec-

kých panovníků a s dalšími byl ve styku.

Měl kontakty s mnoha vědci - dopisoval

si asi s 1000 osobností. Společně s bratr-

ským biskupem - Komenského vnukem

D. A. Jablonským (1660-1700) založil

akademii věd v Berlíně. Věnoval se

ovšem i dobročinnosti a založil Colle-

gium caritativum.

Na rozdíl od francouzského filosofa Des-

carta a jiných zastával představu o jedi-

né pravdě, a tak dokázal spojit křesťan-

skou víru s přírodovědou a ortodoxii 

s deismem. Umožnilo mu to učení o mo-

nádách, částicích, ze kterých se skládá

veškerenstvo a které dohromady tvoří

předem stabilizovanou harmonii. Z toho

vyplývá i jeho optimistické vidění světa:

"Tento svět je nejlepší ze všech možných

světů." Ovlivnil tak německé osvícen-

ství, které pak spojovalo křesťanskou ví-

ru s idealistickou filosofií. 

Spolu s dalšími současnými ireniky usi-

loval o spojení křesťanských církví. Dal 

i podněty k zahraniční misii.

Z jeho četných, převážně francouzských

spisů jmenujme: Monadologii, Princip

přirozenosti a milosti, Stati o teodicei,

Boží dobrotivosti, svobodě člověka a pů-

vodu zla a Nové stati o pochopení člově-

ka. Jeho odkaz je jistě prospěšný i dnešní

tříšti světových názorů.

Bohuslav Vik

Dokončení ze str. 1

Velký polyhistor Gottfried Wilhelm Leibniz
(nar. 1. 7. 1646 v Lipsku, zemř. 14. 11. 1716 v Hannoveru)



Slovní vazba „lid svatých“ se vysky-
tuje v  českých biblických překla-
dech dvakrát v knize Daniel (7,27 a
8,24). Najdeme ji nejen v Bibli kralic-
ké, ale i v překladech současných:

Českém ekumenickém překladu
(ČEP), v Českém studijním překla-
du (ČSP - s  poznámkou možnosti
jiného překladu)) a v Jeruzalémské
bibli (JerB). Stejně tak zní latinský
překlad ve Vulgatě (populo sancto-
rum v Da  7,27 a populum sancto-
rum v Da  8,24). V  podstatě jde o
možný otrocký překlad z aramejšti-
ny. Jenže jaký je jeho smysl? Už
když jsem v  sedmdesátých letech
minulého století překládal pro ČEP
knihu Daniel, jsem si otázku po
smyslu kladl. A i když jsem ve vý-
kladu (Starý zákon a proroci, pře-
klad s výkladem 13, 1984, str. 303 a
305; Výklady IV. ke Starému záko-
nu, 1998, str.611 a 613) bral podle Da
7,18.22 za samozřejmé, že je to ozna-
čení lidu Hospodinova, zůstal jsem
u překladu „lid svatých“, aniž jsem
to blíže vysvětlil. A neupravilo se to
ani v překladatelské komisi ČEPu,
nezměnily to ani další překlady. Až
teprve před několika málo lety, kdy
jsem se znovu podrobněji zabýval
textem Da 7-9, jsem v Da 7,27 zjistil,
že je i jiný, adekvátní a širší souvis-
losti lépe odpovídající překlad. Část
verše, v  níž je obrat „lid svatých“
užit, v ČEPu zní: „budou dány lidu
svatých Nejvyššího“, aramejsky:

„jehíbat le(am kaddíšé (elejonin“
(slova jsou v  té části knihy Daniel,
která je v  původním znění psána
aramejsky). Slovo kaddíše, které je
možno přeložit jak „svatých“, tak
„svatí“, je zde ve tvaru, který napo-
vídá, že je blíže mluvnicky spjato víc
s následujícím slovem (tedy: „svatí
Nejvyššího“). Čili lze zcela správně
přeložit: „budou dány lidu, svatým

Nejvyššího“. To plně odpovídá da-
nielovskému textu, kde slovo „sva-
tí“ je (podobně jako v ostatních bib-
lických knihách) synonymem pro
vyvolený Boží lid. Tomuto překladu
napovídá i text řecké Septuaginty:
„edóke laói hagiói hypsistu“ (dal
lidu svatému Nejvyššího). Nevím,
jak mi to mohlo uniknout, i když
jsem i tehdy měl text Septuaginty
při ruce. 
Pak i hebrejský text Da 8,24 (od kap.
8 je Daniel opět psán hebrejsky), je
tedy správné přeložit: „ Uvrhne do
zkázy zdatné a lid, svaté“ - případ-
ně s vysvětlujícím dodatkem: „Nej-
vyššího“.
Prosím čtenáře Písem, aby si to
v  dosud vyšlých vydáních ČEPu
opravili. V  dalších vydáních, dou-
fám, už bude oprava zanesená. 

Zd. Soušek 
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Kdo je „lid svatých“?

Církevní rok se pomalu nachyluje
ke svému konci a blíží se jeho no-
vý začátek dobou adventní. V na-
šich zeměpisných podmínkách je
konec církevního roku spojen s po-
malým blednutím barev přírody,
opadáváním listů stromů a pod-
zimní mlhy připomínají přípravu
na zimní odpočinek vegetativních
cyklů. Toto časové údobí se dove-
de silně vtisknout do nálad lidské
duše a měsíc listopad je typický
největším výskytem depresí a nej-
různějších duševních krizí. Je až
překvapující, jak podzimní útlum
přírody dovede ovlivnit duševní
rovnováhu člověka. Na druhou
stranu je obohacující rozumět této
době jako zvláštnímu duchovní-
mu daru pro lidskou duši, hledání
odpuštění, smíření, pokoje, upřes-
ňování eschatologického výhledu
a spočinutí v Bohu.
Mnoho našich bratrů a sester si 
v tomto období připomíná fakt
umírání a ztráty svých blízkých 
v rodině, ve sboru, v sousedství či
na pracovišti. Každý známe ty, kteří
v nedávné době zemřeli a po
mnoha z nich zůstává bolest a rány,
které se těžko hojí. V našich sborech
se na první listopadovou neděli
neslaví „dušičky“ - svátek, který je
spojen s katolickým připomínáním
očistce a praxí modliteb za mrtvé a
zajišťováním odpustků pro zemře-
lé. To ale nic nemění na skutečnosti,
že i evangelické církve po světě si
na začátku listopadu připomínají
dva svátky – Svátek všech svatých

a Památku zesnulých.
Svátek všech svatých se původně
začal slavit od roku 609 a připomí-
nal křesťanské mučedníky. Později
a to ještě daleko před kultem kano-
nizovaných světců, nabýval Svátek
všech svatých význam připomínky
všech věrných Kristových svědků.
Vždyť zde není pouze ecclesia mili-
tans – církev bojující, ale také „ec-
clesia triumphans“ – církev zvítězi-
lá. To je oblak svědků, který máme
v nebi a který je nám připomenu-

tím, že nejsme v církvi sami. Tak jak
to podtrhuje epištola Židům 12,1:
„Proto i my, obklopeni takovým zástu-

pem svědků, odhoďme všecku přítěž i

hřích, který se nás tak snadno přichytí, a

vytrvejme v běhu, jak je nám uloženo.“

Boží slovo pro naše povzbuzení
zmiňuje zástup svědků, který je nám
povzbuzením, že i přes překážky a
někdy i utrpení, lze dojít do cíle.
V benediktinském klášteře ve fran-
couzském Cluny se v roce 998 obje-
vuje důraz na památku zemřelých,
jako výraz spojení s celou církví,
která oslavuje Krista. Reformace
samozřejmě akcentovala skrytost
údělu zemřelých, ale zachovala bib-
lickou jistotu zvláštního pouta mezi
církví bojující a zvítězilou.
Jde o skutečnost, že mrtví žijí v Bo-
hu, i když nevíme kde a jak a naše
představy jsou nedostatečné. Přesto
všechno každá vzpomínka na
zesnulé může být provázena mod-
litbou, v níž je vyslovena bolest lou-
čení (i Pán Ježíš Kristus plakal nad
smrtí Lazara – J 11,35), vděčnost za
všechno dobré a naděje na konečné
setkání v Božím království.
Jak Svátek všech svatých, tak Pa-
mátka zesnulých vyjadřují to, co
vyznáváme v Apoštolském vyzná-
ní víry jako communio sanctorum –
společenství svatých. Reformovaný
teolog J. M. Lochman upozorňuje:
„Zjevně se tu míní společenství sva-
tých obepínající prostor a čas, vzá-
jemná účast na společné víře a jejích
účincích“ (Krédo. Kalich, Praha
1996). Ti, kdo nás ve víře předešli
do Božího království, nás povzbu-
zují svědectvím svých životů.
Soudobá církev bojující nemá zapo-
mínat na své zesnulé, kteří svou
smrtí nevypadli z Boží lásky a spo-
lečenství Kristovy církve. Církev
jako Kristovo tělo není roztržena
skutečností pomíjivosti a smrti.
Našim zesnulým tedy náleží vzpo-
mínka, jak nás k tomu vyzývá např.
Žd 13,7: „Mějte v paměti ty, kteří vás

vedli a kázali vám slovo Boží. Myslete

na to, jak dovršili svůj život, a násle-

dujte je ve víře!“
Bolest pozemského loučení často
mírní čas, ale jistě nezpůsobí vyma-
zání zemřelých z naší paměti. Na
své blízké a drahé zesnulé budeme
vždy vzpomínat. Je to lidské a plně
křesťanské. V křesťanské perspekti-
vě nám čas zemřelé dokonce přibli-
žuje tím, jak se blíží i náš přechod
do věčnosti. Ano, na zemi se jako
lidé musíme rozloučit, ale máme
vzpomínat a připomínat svědectví,
lásku a vše dobré, co jsme od svých
zesnulých přijali. J. M. Lochman
připomíná existenci „ekumeny cír-
kevních dějin“ a společenství sva-
tých jako „zpětnou solidaritu“
např. i s těmi, kteří v minulosti za-
padli a zmizeli, jako oběti vítězů
pozemských dějin.
Mnozí naši bratři a sestry v těchto
dnech chodí na hřbitovy a někteří z
nich položí květinu, zapálí svíčku
nebo jen setrvají v modlitbě a vzpo-
mínce doma či u hrobu. Rád bych
vás povzbudil, abyste citlivým a
biblickým způsobem zmínili ve
svých sborech toto období vzpomí-
nání církve na zesnulé.
Vzpomínejme, učme se od těch,
kteří nás předešli, připomínejme
církev zvítězilou a triumfující. Je 
v tom naděje a posila i pro nás.
Nezapomeňme na ty, kteří prožili
zvlášť bolestivá loučení, zůstali
opuštěni, ztratili blízké a těžce zá-
pasí o vyrovnanost a odvahu jít a
sloužit dál.
Připomenutí zesnulých v těchto
dnech může být posilou, příležitos-
tí k modlitbě díků za život svědků i
proseb za nadlehčení bolestí po-
zemských a úzkosti z budoucnosti.
Ať je památka zesnulých mezi námi
Bohem požehnána!
Kristus nás i dnes oslovuje slovem
nesmírné naděje:
„Já jsem vzkříšení i život. Kdo věří
ve mne, i kdyby umřel, bude žít. A
každý, kdo žije a věří ve mne, neu-
mře navěky.“

(Jan 11,25-26)
Pavel Černý

Památka zesnulých

Již delší dobu se v řadě českých nemocnic mohou pacienti i jejich rodinní
příslušníci setkat s nemocničními kaplany. Jejich působení vychází většinou
z  individuální potřeby vedení jednotlivých nemocnic.  V sobotu 22. října
2011 byla slavnostně ustavena Asociace nemocničních kaplanů (ANK).
Nová asociace tak rozšíří řady spřátelených kaplanských organizací, které
působí v oblasti vojenské a vězeňské služby, stejně jako ve složkách policie
ČR. Cílem ANK je podpořit vzdělání, osvětu a především zabezpečit kvalit-
ní profesionální duchovní a pastorační péči o nemocné, jejich blízké a zdra-
votnický personál.
Slavnostní ustavení ANK se uskutečnilo v  kapli Fakultní Thomayerovy
nemocnice v Praze 4 – Krči. Bohoslužba s požehnáním kaplanské službě
v  nemocnicích navázala na Studijní den Ekumenické rady církví (ERC)
k duchovní službě ve zdravotnictví, který se konal rovněž 22. října 
v prostorách Neurologické kliniky krčské nemocnice.   
„Vznik Asociace reaguje na situaci, kdy přibývá iniciativ ze strany nemocnic
nebo církví zřídit v konkrétním zařízení nemocniční kaplanskou službu.
Kaplani pak často vstupují do průkopnické a osamělé služby. Asociace jim

Kaplani ve službách nemocnic
budou mít svou Asociaci

Podzimní elegie
Je říjen;

skoro listopad.
A mží -

už od rána.

Kdejaký list
je k zemi svát,

lehounká stopa stromu,
když do zimy jde spát.

A žilkoví a mřížoví
a duše na kost odraná

tou cestou domů.

Je říjen;
skoro listopad.

Kdo je si tímto časem jist?
že žijem? žijem -
na dlouhý ale dluh

a na splátky
možná těch spadlých listů.

Do kopce jdem;
ne nazpátky -.

A chudobný, nahý zdá se Bůh
jako strom, který v bezlistí

odhaluje svou bystu.

OLDřICH MIKOLÁšEK

Dokončení na str. 4

(STAROZÁKONNÍ POZNÁMKA)

SLOVO A žIVOT
časopis pro lidi, kteří přemýšlejí

moderní křesťanský časopis 

vycházející z metodistické tradice 

Nabízí pohled na svět z křesťanské

perspektivy, nebojí se konfliktních

témat, obsahuje autentické příběhy

obyčejných lidí i články odborníků.

Současný design, humor a nadhled,

každé číslo je tematické. 
Výběr z článků

posledního ročníku: 
Portrét skupiny U2, Příběh syna

nacistického zločince, Proč se děti
bojí, a další. 

Autoři článků: 
Jan Sokol, Svatopluk Havelka,

Karel Řežábek, Ivana
Procházková, Miloslav Čech,
Lukáš Bujna, Jiří Beneš, Petr
Pokorný, Miloš Rejchrt, Petr

Vaďura a další.
Vychází čtyřikrát do roka, 
cena 45 korun. 

Napište si o zaslání jednoho
ukázkového čísla zdarma.
Ústředí ECM, Slovo a život, 
Ječná 19, Praha 2
E-mail: office.umc.cz@gmail.com



S mottem „Nejsme na to sami“ také
letos proběhne v České republice při-
pomínka Světového dne obětí do-
pravních nehod. Řetězec pietních
aktů, bohoslužeb a veřejných besed
propojí o třetím listopadovém ví-
kendu Prahu, Plzeň a Letovice.
Vzpomínku na oběti dopravních
nehod zahájí v sobotu 19. listopadu
2011 v 11 hodin už tradičně pietní
akt u Památníku obětem doprav-
ních nehod na 0. kilometru dálnice
D1 v Praze na Chodově (za parko-
vištěm čerpací stanice Agip pod pěší
lávkou přes dálnici z ulice Klok-
nerova).
V neděli 20. listopadu 2011 vždy v 15
hodin začnou v západních Čechách
a na jižní Moravě ekumenické boho-
služby. Už počtvrté se ke vzpomín-
kovému setkání s bohoslužbou
shromáždí lidé v dálniční kapli na
odpočívadle dálnice D5 (na obchva-
tu Plzně poblíž Šlovic u 83. km ve
směru na Prahu). Česko-německý
význam kaple na trase někdejší „Via
Carolina“ podtrhne účast přátel 
z nejbližšího dálničního kostela 
v německém Waidhausu. Podruhé se
pak bohoslužba uskuteční také 
v kostele sv. Prokopa v Letovicích.
Letošní připomínka Světového dne
obětí dopravních nehod se ponese v

duchu zmíněného motta. Součástí
akcí proto budou také setkání a ve-
řejné debaty s lidmi, kteří vážnou
nehodu zažili nebo při ní ztratili své
blízké, a též se záchranáři nebo dal-
šími odborníky:
V Praze na pietní akt 19. 11. od 12
hodin naváže společné setkání členů
a spolupracovníků Českého sdruže-
ní obětí dopravních nehod v salonku
restaurace „Červená cibule“ u stani-
ce metra C „Kačerov“. V Letovicích
začne 20.11. veřejná rozprava po
bohoslužbě na přilehlé faře v 16
hodin. A v Plzni budou zájemci z řad
veřejnosti, lidí s osobní zkušeností a
odborníků hovořit o tom, jak se nás
dotýkají dopravní nehody, od 18,30
hodin ve Storypointu v Prokopově
ulici 19. „Dopravní nehody se dějí
každý den a dotýkají se nás všech –
ať už osobní zkušeností, v rámci
naší profese nebo prostřednictvím
médií,“ stojí v průvodním letáku ke
vzpomínkovému řetězci.
Akce pořádají a širokou veřejnost
na ně zvou České sdružení obětí do-
pravních nehod, Psychosociální
intervenční tým ČR, Centrum SOS
Archa Diakonie ČCE - středis-
ka v Plzni, Terénní krizová služba
Diecézní charity Plzeň a Oblast-
ní charita Blansko ve spolupráci 

s církvemi a jejich duchovními a
další.
Sledují tím následující cíle:
- vyjádřit sounáležitost lidem, jimž
vážná nehoda změnila život
- poděkovat těm, kdo se dopady
nehod snaží zmírňovat
- a zvýšit vnímavost veřejnosti 
k dopadům nehod a možnostem
vzájemné pomoci při jejich zvlá-
dání.
Podle informací Ředitelství služby
dopravní policie Policejního prezi-
dia ČR v loňském roce na českých
silnicích zemřelo 753 lidí. Světová
zdravotnická organizace, která Svě-
tový den obětí dopravních nehod vy-
hlašuje vždy třetí neděli v listopadu,
uvádí, že v důsledku dopravních ne-
hod umírá ročně 1,2 milionu osob a
dalších 50 milionů je zraněno.

Kontakty:
Karel Šimr, 

koordinátor Psychosociálního
intervenčního týmu ČR a farář 

Českobratrské církve evangelické 
v Chrástu (mluvčí plzeňské akce) 

Stanislav Vondruška, 
místopředseda Českého sdružení

obětí dopravních nehod 
(mluvčí pražské akce) 

Česko spojí vzpomínka na oběti nehod
SENIORÁT HORÁCKý

Českobratrská církev evangelická

DAňKOVICE – Ne a c 11 h, b d e 9.30 h
Daňkovice č. 4, p. Sněžné na Mo-
ravě, f. Debora Rumlová
HORNÍ DUBENKY – Ne 9 h
Horní Dubenky č. 54, f. Tomáš Vítek
HORNÍ KRUPÁ – Ne 10.15 h
Horní Krupá č. 63, p. Havlíčkův
Brod 1, f. David Šorm
HORNÍ VILÉMOVICE – Ne 9 h
Horní Vilémovice č. 31, p. Čechtín, 
a f. Pavel Janošík
HUMPOLEC – Ne 9 h
Husova 143, f. Pavel Šindler
JIHLAVA – Ne 8.30 h (10.30 h Stří-
žkov)
Vrchlického 1, f. Jan Keřkovský
MORAVEČ – Ne 9.30 h
Moraveč č. 35, p. Pelhřimov, 
f. Daniel Matějka ml.
NOVÉ MěSTO NA MORAVě – Ne 9 h
Křenkova 151, f. Zdeněk Šorm,
f. Vojtěch Hrouda, f. Debora Rumlová
OPATOV – Ne 11 h
Opatov č. 10, p. Dušejov, a f. Pavel
Šindler
PELHřIMOV-STRMěCHY – Ne 8.45 h
(Pelhřimov), 10.45 h (Strměchy)
Růžová 82, f. Michael Hána
SÁZAVA – Ne 10 h
Sázava č. 73, p. Velká Losenice, 
f. Petr Gallus
SNěŽNÉ NA MORAVě – Ne 9.30 h
Sněžné č. 60, f. Michal Vogl
TELČ – Ne 8.30 h
nám. Zachariáše z  Hradce 21/1, 
f. Petr Melmuk
TřEBÍČ – Ne 8.30 h
Bráfova 561/33, f. Jana Potočková, 
f. Tomáš Potoček
VELKÁ LHOTA U DAČIC – Ne 9.30 h
Velká Lhota u Dačic č. 37, p. Dačice
f. Kateřina Frühbauerová
VELKÉ MEZIřÍČÍ – Ne 9 h
U Světlé 737/24. f. Pavel Janošík

Církev bratrská

HAVLÍČKůV BROD – Ne 9.30 h
Strážná 1364, k. Vladimír Horský
HORNÍ KRUPÁ -. Ne 9 h
Horní Krupá 105, p. Havlíčkův
Brod, k. Roman Neumann
VLAšIM – Ne 10 h
V Sadě 1505, k. Jan Lukl

Evangelická církev metodistická

JIHLAVA – Ne 8,45
Seifertova 13, k. Jan ZajícNabídka

Bohoslužby
KřESťANSKý REKREAČNÍ DůM "GRÜ-

NE AU" - A 5360 St. Wolfgang.
Uprostřed nádherné alpské krajiny
zvané ,Solná komora´ zve náš sa-
moobslužný dům k rekreaci duše i
těla - po celý rok prvotřídní dovole-
ná mezi jezery, lesy a skalami! 
Cena E 18,50/osobu,den - děti mají
slevu. Homepage: www.christli-
ches-freizeitheim-gruene-au.de 
Dotazy a přihlášky: J. Potoček, t./f.
49 553 9393; georgepot@seznam.cz

č. 11
OKRAšLOVACÍ SPOLEK VE ZNOJMě

nabízí knihu o evangelickém kos-
tele ve Znojmě: Sto let kostela na
novém městě ve Znojmě od Bc.
Silvestra Kozdase, za cenu 150
Kč/kus + poštovné 36 Kč. Viz
recenze na knihu od PhDr. Mi-
chala Flegla v ET-KJ č. 27/2011.
odkaz: 
http://okraspol.sweb.cz/pages/
publikace 100 let kostela nm.html. 

č. 17
BYDLENÍ V CENTRU DOBřÍšE -
Nabízíme přízemní byt v RD,
3+kk, dvůr a zahrada. Pro budou-
cího člena sboru, popř. rodinu.
Hejzlarovi, tel: 603578108

č. 18
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NABÍZÍ ZA SYMBOLICKOU CENU KOM-

PLETNÍ ROČNÍKY ET-KJ Z LET 1956-

1957 A 1959-1983.

ZPěVÁCI CELOSTÁTNÍHO SBORU

CÍRKVE BRATRSKÉ EFFATHA 

vás zvou na festival Adventní set-
kání pěveckých sborů, který se
koná pravidelně vždy po dvou
letech. Letos se sbory setkají na kon-
certě v sobotu 19. listopadu od 17
hodin ve velkém sále Adalbertina 
v Hradci Králové. 
Pozvání k vystoupení přijaly ještě
ženský sbor Vokální harmonie
Hradec Králové a Polyfonní sdru-
žení z Nového Města nad Metují.
Vstupné: 80,-/50,-

* * *

BOHOSLUŽBY ZA BEZPEČÍ

Bohoslužby za bezpečí koná Křes-
ťanská policejní asociace každý 3.
čtvrtek v měsíci od 18.30 h v kostele
Nanebevzetí Panny Marie a sv.
Karla Velikého, 
Ke Karlovu 1, Praha 2 
(areál policejního muzea)

PěT JAZYKů LÁSKY

PRO SVOBODNÉ A OSAMěLÉ

Gary Chapman

Každý člověk, ať už žije v manžel-
ství nebo je svobodný, mladý či
starý, prožívá silnou citovou potře-
bu být někým milován. Pokud je
tato potřeba naplněna, nastupuje-
me cestu za odhalováním a naplňo-
váním svého potenciálu. Když se
však necítíme být milováni, jen zá-
pasíme o přežití. Jakými jazyky
lásky mohou druzí promlouvat do
našich životů?

Slovy ujištění, jimiž mohou ocenit
naši hodnotu.

Pozorností, kdy se mohou vcítit
do našich nejhlubších vnitřních
prožitků a vyjádřit nám tím svou
duševní blízkost.

Jazykem darů, kdy nás zahrnují
drobnými maličkostmi, které nás
potěší.

Skutky služby, kdy nás obklopí
praktickou péčí.

Fyzickým kontaktem, kterým
mohou vyjádřit svou fyzickou blíz-
kost a něhu. 
Druhé vydání.
Návrat domů, A5, 176 s., 
př. Z. Kempná
cena: 240 Kč

KÉŽ BYCH BYL BýVAL VěDěL

JAK DOSÁHNOUT

ÚSPěšNÉHO MANŽELSTVÍ

Gary D. Chapman

Málokteré rozhodnutí ovlivní náš
život hlouběji než vstup do manžel-
ství. A přece lidé uzavírají sňatek
bez jakékoli přípravy, jež by mohla
napomoci, aby jejich soužití bylo
šťastné. Poté se jejich sny o šťastném
životě hroutí v reálném světě špina-
vého nádobí, nezaplacených účtů,
náročných zaměstnání a plačících
batolat.Domnívám se, že lidé by se
vyhnuli spoustě trápení, kdyby
věnovali více času důkladné pří-
pravě na manželství. (Autor)
Návrat domů, A5, 128 s.
cena: 175 Kč

KřESťANSTVÍ A ISLÁM

DVD
Slova jako džihád, imám, Korán,
fatva, Ramadán, šaría… slýcháme 
v posledních letech stále častěji.
Islám je v současné době nejrychleji
rostoucí náboženství na světě. Když
se teď muslimové stávají našimi
sousedy, jak s nimi mluvíme o Kris-
tu? Co si muslimové myslí o Ježíši?
Co mají křesťané s muslimy společ-
ného a čím se od nich liší? Uctíváme
stejného Boha jako oni? Je Otec Je-
žíšův Bohem Mohamedovým?
Na tyto a podobné otázky odpoví-
dá uznávaný historik a teolog, Dr.
Timothy George v čtyřdílném do-

kumentu. Dr. George je děkanem
Beeson Divinity School na Sam-
fordské universitě a člen redakční
rady časopisu Christianity Today.
Dokument se věnuje čtyřem zá-
kladním rozdílům mezi křesťan-
stvím a islámem a tomu, jaké z nich
plynou důsledky.
1. Principy islámu
2. Trojice
3. Bible a vtělení
4. Kříž a spása
USA, 2004
Český dabing, Výroba česká verze:
Telepace s.r.o, 2011
Rosa, DVD, 4x25 minut
cena: 299 Kč

z knihkupectví SAMUEL
Pozvánky

nabízí odbornou pomoc a lidskou
podporu,“ říká Mgr. Pavel Pokorný,
referent Komise pro duchovní péči
ve zdravotnických zařízeních Eku-
menické rady církví v  ČR a člen
zakládajícího výboru ANK.
Občanské sdružení ANK působí na
celém území České republiky, jeho
členové jsou svými církvemi pověře-
ni k duchovní službě ve zdravotnic-
kém zařízení. Nemocniční kaplani
poskytnou duchovní, pastorační a
náboženskou péči pacientům, jejich
blízkým i jejich pečovatelům, za-
městnancům  a dobrovolníkům v nemocnicích, v hospicích a jiných zdra-
votnických a sociálních zařízeních. Tuto péči poskytují kaplani všem, kdo o
ni požádají, vždy s respektem k jejich přesvědčení. Tedy i těm, kdo jsou bez
náboženského vyznání.
Předsedou ANK byl zvolen Vítězslav Vurst, nemocniční kaplan VFN Motol.
„Mnoho lidí si pod pojmem duchovní péče představuje pouze náboženské
úkony, jež jsou určeny lidem hlásícím se k nějakým církvím. Duchovní (spi-
rituální) potřeby jsou ale mnohem širší a máme je naprosto všichni. Rozdíl
je pouze v tom, jak moc si je uvědomujeme. Jedno z poslání ANK je podpo-
ra vzdělávání  a přípravy duchovních pro tuto práci. Podpora těch, kteří ji
dělají, a šíření osvěty jak ve zdravotnictví, tak v  celé společnosti,“ říká
Vítězslav Vurst.
Studijního dne ERC i slavnostního ustavení ANK se kromě zástupců nábo-
ženských společenství, církví, nemocnic či duchovních z  řad vězeňských,
vojenských a policejních složek zúčastnil také Joel Ruml, předseda ERC, 
a Dana Kalnina-Zakis, zakladatelka a předsedkyně Latvia Association of

Professional Health Care Chap-
laincy. 
Patronát nad ustavující se ANK pře-
vzal herec Jan Potměšil. Sám k to-
mu říká: "Po autonehodě v prosinci

1989 jsem se dotkl pomyslné hranice

života a smrti a jsem velmi vděčný za

to, že jsem dostal šanci tady zůstat. 

V době pobytu v nemocnici se ale neléčí

jen tělo,  může se posílit i duch. Je to pří-

ležitost k pochopení souvislostí a du-

chovního rozměru života. Proto podpo-

ra otevřeného, zralého a citlivého prů-

vodce, nemocničního kaplana, je ne-

zbytná a zásadně důležitá. A to je dů-

vod, proč jsem rád převzal patronát nad

Asociací nemocničních kaplanů."

Vítězslav Vurst

e-mail: ank@centrum.cz

Kaplani ve službách nemocnic
budou mít svou Asociaci

Dokončení ze str. 3

Novinky



KDO JE NADěJÍ
Zjevení 5, 1-5

Každý z nás se tu a tam něčím trá-
píme. Třeba minulostí, když pře-
mýšlíme o tom, co jsme prožili,
anebo když si klademe otázku,

proč nás ten věkem mladší bratr
musel předejít na věčnost, proč
tamta sestra ve svém středním
věku onemocněla rakovinou… Po-
dobně častokrát trneme v nejistotě
před tím, co nás čeká. Zda vyšetře-
ní u lékaře nepřinese špatnou zprá-
vu, nepřijdeme o zaměstnání, vy-
jdeme s důchodem, správně se roz-
hodneme, neselžeme a v mezní ži-
votní situaci obstojíme… 
V podobných situacích nám může
být povzbuzením Janovo vidění.
Zdá se, že jeho těžištěm je kniha
zapečetěná sedmi pečetěmi. Kniha,
která ukrývá dosud nepoznaný
obsah. Ovšem i když jsou její infor-
mace velmi důležité, ukazuje se, že
mnohem důležitější je, zda se najde
někdo, kdo je hoden ji otevřít. Díky
Bohu jeden takový tu je! Kniha se
neocitne v  nepovolaných rukách.

Tomu, který přemohl hřích a smrt,
je možno svěřit knihu, a to zname-
ná nejen budoucnost světa, nýbrž i
budoucnost naši. 
Jistě všemu nerozumíme, jedno
však jisté je. Zmocnění k vládě nad
tímto světem převzal ten, který byl
za nás obětován a který nás svou
krví vykoupil. Proto se ničeho ne-
bojme a nelekejme, protože jsme
v rukou toho, který byl za nás při-
bit ke kříži. Ať už je či bude náš
pozemský běh více či méně obtíž-
ný, nezoufejme a nezapomínejme,
že vládu nad světem má Ježíš
Kristus, který se za nás obětoval a
připravil nám věčnou nebeskou
oslavu, kde už nebude ani bolesti,
ani rozhodování, ani trápení, ani
smrti, ani obav. Haleluja!  

Lubomír Červenka, 
farář ČCE Hodslavice

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

23. listopadu 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 
23. listopadu 2011
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* Pokračování MAGNI - 

- Cesty s příběhem - 
turistické trasy

* Z církví doma i ve světě

35/2011

Poselství k 1. adventní neděli

Taky jsem se domníval, že to vím.
S chlapeckou důvěrou jsem do něho
vstupoval. Poněkud mnou otřásla
sebevražda jednoho našeho souse-
da. Proč to učinil, když nebyl těžce
nemocen? Postupem času se má
„proč“ rozmnožovala a nenalézal
jsem na ně odpověď. Druhá světová
válka jen zdůraznila, jak málo o
světě vím, a to už jsem začal chápat
dosah politických a sociálních pod-
mínek pro život obyčejných občanů.
Pochopil jsem aspoň to, že svět je
nemocen, neboť se v něm rozmnoži-
la neláska a nepoctivost tak viditel-
ně, že noviny zavedly „černou kro-
niku“. Ta, když si na ni vzpomenu,
se mi dnes jeví jako dětský slabikář
proti thrilleru, jenž se bez násilí neo-
bejde, je to jeho základní materiál.
To už jsem začal chodit do shromáž-
dění evangelické církve, kde otázka
„Co je svět“ přišla často na pořad při
čtení biblických textů, v nichž svět
dostal špatnou známku. Často jsem
z nich slyšel, že svět leží ve zlém, což
jsem připouštěl, ale zároveň jsem
nechtěl ignorovat jeho dobrou strán-
ku. Dostaly se však ke slovu další
texty, které zlo tohoto světa prohlu-
bovaly a nazvaly je temnotou, tmou.
V  tom se střídali dva apoštolové,
které jsem mezi všemi dalšími přijal
za své, Pavel a Jan. Ani na Evan-
gelické fakultě jako student jsem
ještě neměl dost pozornosti pro
jejich slova. Teprve co farář… každý
člověk potřebuje dozrát, zvláště
když mu k tomu Bůh poskytne čas.
Ozvaly se mi texty, jejichž obsah byl
pro mne zjevením, tedy pravdou,
kterou jsem musel přijmout.
Nejprve Pavel: „Bůh nás vysvobodil
z moci tmy a převedl do království
svého milovaného Syna .“ (Ko 1,13)
Svět je tu představen jako tma. Víte o

tom něco? A Jan nám dokonce
řekne, že „naše víra je vítězství, které
přemáhá svět“ (1J 5,4). A proti tomu
se stejným důrazem Pavel poví, že
jedinou jistotu svého vítězství máme
v  tom, že „podoba tohoto světa
pomíjí“ (1K 7,31). Nevídané a neslý-
chané: jsme vítězi, ale stále podrobe-
ni zákonům světa a vesmíru, neoku-
síme svého skutečného vítězství než
ve své víře. Jako jiní lidé umíráme.
Víra je to jediné, s čím máme obstát
v nepřátelském světě, kam nás posí-
lá náš Pán: jako ovce mezi vlky (Mt
10,16), ne však abychom posvěcova-
li svět, ale sami sebe. Máme být svět-
lem světa, aby „lidé viděli naše
dobré skutky a vzdali chválu naše-
mu Otci v  nebesích“ (Mt 5,16). A
Pavel vzkazuje totéž: „A nepřizpů-
sobujte se tomuto věku“ (Ř 12,2),
neboť celý svět je pod mocí Zlého 
(1 J, 5,19). K  tomu patří varování:
„Nemilujte svět ani to, co je ve svě-
tě“ (1J 2,15). Svět je nepřátelská,
nebezpečná moc/nost/.
Apoštolové nás do našeho nebezpe-
čí ubezpečují naší vírou, která se
uplatňuje láskou, je-li pravá a sku-
tečná (Ga 5,6), což je jediné přikázá-
ní dané učedníkům. To přikázání
záleží v  přijetí Boží lásky, která se
v přítomné chvíli projevuje jako bytí

a život v  přijaté lásce. V  dějinách
křesťanství se takový způsob bytí a
života objevil v podobě klášterního
života. Nový věk přišel s  docela
opačným programem: misie zřídí
království, které není ze světa, ale je
pro svět. Než ukázalo se, že svět zů-
stane světem a nebude ochoten pod-
robit se pod církevní jho. Teprve
Luther společně s  objevem ospra-
vedlňující víry vyslovil učení o dvou
říších: Vírou je křesťan spojen se
svým jediným Pánem Ježíšem,
avšak přikázáním lásky je veden po-
vinností sloužit bližnímu a podrobit
se s ním pod zákon světa.
V Nosislavi slavili 230 let od vzniku
sboru. Kázání pronesl náš synodní
senior Joel Ruml; byla přítomna i
farářská ekumena a pak i já jako re-
prezentant značného množství lidí,
kteří naplnili chrám. Za zaznamená-
ní stojí i odpolední program ve sbo-
rovém domě a posléze i posila v po-
době potrav a nápojů. Stalo se, že mi
připadlo sedět vedle sestry L. Ry-
šavé s dcerou Michaelou, leč nevím,
jak se to stalo, že jsme sklouzli k roz-
hovoru o tom, k  čemu je církev na
světě. Vyslovil jsem jednoduchou
poučku, že církev má být církví a tak
nejlépe prospěje světu, nebo jinak

Co je svět
ZAOSTřENO NA BLÍZKO

Místopředseda Senátu České re-
publiky Petr Pithart (KDU-ČSL)
statečně hájil užitečnost seriózní
politiky na farářské konferenci
Poděbradského seniorátu Česko-
bratrské církve evangelické v Nym-
burce. Budil však dojem, že sám
je z dosavadního vývoje unaven a
v mnohém zklamán. Ovšem - pro-
růstání byznysu do politiky a
korupční jednání se shodou okol-
ností právě v posledních týdnech
stalo nanejvýš aktuálním téma-
tem. Pan senátor to před lety zažil
na vlastní kůži, když ohlásil
pokus o uplácení, dokonce s obdr-
ženým lístkem, na němž byla
nabídnutá suma od konkrétní

osoby - a stíhání bylo přesto zastaveno. 
Co ohrožuje věrohodnost politiky a zdravé ovzduší ve společnosti
nejvíce? Podle Petra Pitharta jsou to nejen zmíněné zlé excesy, nýbrž
ideologizace politiky. Ideologie v politice nemá co dělat. Jakmile se
do ní vmísí, jsme na té nejhorší cestě; pak lze nastolovat ve společ-
nosti diktát vycházející z dané ideologie budující stát (svět), jako ten
nejlepší, ze všech myslitelných světů. Čistá Ideologie je vposled pro-
tikladem politiky. V politice musí být místo pro různé názory. Nemá
v ní jít o hledání poslední a jediné pravdy, nýbrž je třeba pátrat po
přijatelných řešeních. Politika se má vyhýbat náhlým zvratům a nava-
zovat na to nejlepší, čeho již bylo dosaženo. Odtud odpor k velkým
myšlenkovým konstrukcím, jež změní svět. Nastoupí-li ideologie na
místo, jež náleží politice, bývá to cesta do pekel, ať už ve fašizujícím,
či bolševickém hávu. V naší zemi mu velice vadí zaměňování nacis-
mu s fašismem; to druhé je reálným nebezpečím. Ostatně fašismus se
uhnízdil na desetiletí ve Španělsku, Portugalsku, jistě také v Para-
guayi. Navíc tamní diktátoři byli podporováni svobodným světem. 
V  našem prostředí je podle Petra Pitharta zkázonosným předělem
oddělení moci od odpovědnosti, což narušuje politiku jako takovou.
Podobně zde prorůstá byznys do politiky. V ekonomice je neblahým
jevem anonymita, kdy nikdo neví a ani nechce vědět, kdo prostředky
a firmy vlastní a ani odborníci se již nevyznají v přílivech virtuálních
peněz, jež se přelévají a všelijak kamsi odkloňují. Dostáváme se tak
na pomezí, kde jsme ohrožováni tlakem globalizace. Zároveň však,
v  evropském prostředí je naše země do jisté míry chráněna valem

Nerezignovat v politice?

Farní sbor Českobratrské církve
evangelické U Salvátora oslavil 
v neděli 13. listopadu 400 let po
zahájení stavby chrámu dokončení
jeho poslední rekonstrukce. Při neš-
porních bohoslužbách kázal synod-
ní senior Českobratrské církve

evangelické Joel Ruml. Nově zre-
konstruované varhany představil
jako bohoslužebný i koncertní ná-
stroj celocírkevní kantor Českobra-
trské církve evangelické Ladislav
Moravetz.

www.e-cirkev.cz Dokončení na str. 2
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Oslava u Salvátora
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SETKÁNÍ

V sobotu 15.10. uspořádalo předsed-
nictvo Kostnické jednoty v klubu
Maják v Ječné ulici v Praze zajímavé
setkání, při kterém nám podle pře-
dem ohlašovaného programu po-
sloužil biblickým úvodem br. farář
Petr Špirko (momentálně ve služ-
bách ECM ve Strašnicích) připome-
nutím služby Dobrého pastýře
(podle Jan 10), který vytrvale pečuje
o Boží lid.
Po něm s hlavním příspěvkem vy-
stoupil br. farář Jaroslav Pechar
(ČCE Braník), který nám ve svém
poutavém výkladu na téma „Zápa-
sy a boje prvotní církve“ s podtitu-
lem „Shody a neshody prvních de-
setiletí a staletí jako naděje pro dneš-
ní rozdělenou církev“  otevřel sviž-
nou formou nový pohled na různo-
rodou situaci vzniku prvotní církve,
podle výkladu lépe řečeno: na vznik
rozličných sborů, důrazů, odkazu
význačných osobností a pestrých
hnutí, které vytvářely dost nejednot-
nou podobu křesťanství. Je pravda,
že o několik století později církevní
otcové a koncily poměrně zřetelně
stanovili, co je pravověrné a co niko-
liv a vedli církev k jednotné podobě,
ta původní skutečnost existence
jakýchsi souběžných směrů by však
mohla být návodem, jak se smiřovat
a vyrovnávat s mnohými církevními
tradicemi a způsoby zbožnosti dnes.
Bylo by možné  žít vedle sebe a spo-
lu snadněji, kdybychom si byli vě-
domi, že i ta „naše“ podoba křesťan-
ství není jediným pochopením a
vyjádřením evangelia.

SJEZD

Po krátké přestávce setkání pokračo-
valo, tentokrát již jako 66. sjezd
Kostnické jednoty – Sdružení evan-
gelických křesťanů o.s.
V rámci obvyklého sjezdového po-
řadu jednání předseda br. B. Kejř
shrnul činnost Kostnické jednoty za
uplynulý rok, což zahrnovalo mj.
vděčnost za dosud pracující místní
sdružení, ale také fakt, že dosud
vychází Evangelický týdeník – Kost-
nické jiskry, byť ve složitých ekono-
mických podmínkách. Připomněl
také složitou etapu, kdy bylo nutno
letos na jaře zredukovat a přestěho-
vat archiv a redakci, naštěstí díky
vstřícnosti Ústředí evangelické círk-
ve metodistické jen do jiného objek-
tu, ale na stejné adrese. 
Zprávu hospodářskou přednesl br.
Tomáš Paulus. Hospodaření sdruže-
ní kontrolovala revizní komise, která

nenalezla v účtování závažnější ne-
dostatky a doporučila revizní zprá-
vu přijmout, což také sjezd učinil.
Br. T. Paulus pak v rámci sjezdového
jednání navrhl, aby vzhledem k neu-
těšeným hospodářským výsledkům
i s ohledem na možné zvýšení sazby
DPH z tiskovin byla cena ET-KJ zvý-
šena na 15 Kč za kus. K tomuto návr-
hu proběhla diskuse s různými
názory, nakonec byl přijat návrh, že
sjezd zmocní předsednictvo, aby o
ceně po úvaze rozhodlo samo.
Další sjezd, tedy v pořadí již 67., by
se měl sejít podle navrženého data
10. 11. 2012.

SCHůZE PřEDSEDNICTVA

Závažným rozhodnutím pověřené
předsednictvo se sešlo 4. 11. 2011. I
přes akutní potřebu většího příjmu,
abychom mohli pokračovat ve vy-
davatelské činnosti (ještě naléhavěji
v případě zvýšení sazby DPH), ne-
podpořilo návrh ze sjezdu na navý-
šení předplatného, i když za celý rok
by bylo v případě zvýšené ceny 15
Kč/číslo potřebné ročně zaplatit jen
o 74 Kč více. Doufáme, že naši stálí
/i noví/ příznivci nás raději podpo-
ří dobrovolnými dary a příspěvky
na tiskový fond. Je také na předsed-
nictvu a redakci, aby hledalo nové
možnosti svého působení i obohace-
ní profilu zaměření našeho týdeníku
tak, abychom neztráceli současné
čtenáře, ale mohli využít své kapaci-
ty i pro další činnost, která by nám
mohla pomoci s financováním vy-
dávání  Evangelického týdeníku.

BoK

VATIKÁN NAVRHUJE REFORMU

MEZINÁRODNÍHO FINANčNÍHO A MěNOVÉHO SYSTÉMU

Koncem října byla publikována Nóta Papežské rady Iustitia et Pax nazvaná
„K reformě mezinárodního finančního a měnového systému v perspektivě
světové politické autority“. Dokument sice nenese papežův podpis, ale
vyjadřuje etický úsudek založený na principech sociálního učení církve, shr-
nutého zejména v poslední sociální encyklice Caritas in veritate, kterou
vydal před dvěma roky Benedikt XVI. Dokument Papežské rady poukazu-
je na potřebu zřízení světové politické autority, jež by sloužila obecnému
dobru, jak to zmiňuje poslední encyklika (č. 64), a byla by odpovědí na aktu-
ální ekonomickou a finanční krizi, která vyjevila sobectví, kolektivní cham-
tivost i hromadění majetku v obrovském měřítku. Nóta Papežské rady pod-
trhuje, že příčina této krize má ideologickou povahu. Je způsobena jednak
neregulovaným ekonomickým liberalismem, ale také utilitarismem, indivi-
dualismem a technokratismem. Ekonomika a finanční sektor proto musí být
podrobeny etice. Je třeba vytvořit pravidla pro neomezené a nekontrolova-
né spekulativní finanční trhy a finanční transakce je třeba zpoplatnit spra-
vedlivými částkami. Jak už lze vytušit ze samotného názvu dokumentu,
konstatuje se v něm potřeba reformy mezinárodního měnového systému,
založeného na takzvané dohodě z Bretton Woods z roku 1944. Mezinárodní
měnový fond, který vzešel z této dohody, totiž „už neudržuje stabilitu mezi-
národního finančního sektoru, nereguluje komplexní emisi peněz a nechrá-
ní před rizikem zadlužení systému“ (č. 4). Dokument Papežské rady pou-
kazuje v této souvislosti na potřebu zřízení jakési světové centrální banky,
která by regulovala tok a systém měnových kurzů vzhledem k národním
centrálním bankám. Nóta o reformě mezinárodního finančního a měnové-
ho systému poukazuje na Organizaci spojených národů jako na styčný bod
této reformy. Zavedení světové politické autority, čteme v dokumentu, však
musí předcházet dlouhá cesta a nelze k ní dospět bez mnohostranných
předchozích jednání. V této souvislosti zmiňuje nóta Papežské rady rozšíře-
ní G7 na G20 jako pozitivní krok tímto směrem. Dnes, píše se dále v doku-
mentu, už totiž existují podmínky k odstranění westfálského mezinárodní-
ho řádu z roku 1648, založeného na svrchovanosti a hlavně soběstačnosti
států. Moderní státy se totiž značně změnily a staly se na sobě závislými. Je
proto třeba překonat zastaralé a nereálné pojetí států, existujících v „přiro-
zeném“ a „neustálém“ vzájemném boji. Globalizace sjednocuje národy a vy-
bízí hledat nový právní stát na nadnárodní úrovni, to znamená nový model
mezinárodního společenství, které by bylo soudržnější, více polyarchické
(opak soběstačného) a respektovalo by identitu každého národa v rámci roz-
manitého bohatství jediného lidstva. 

podle Křesťan dnes

ARCIBISKUP Z CANTERBURY PODPOřIL ZAVEDENÍ NOVÉ DANě

Britský arcibiskup z Canterbury podpořil návrhy na zavedení takzvané
daně Robina Hooda, tedy malé daně na bankovní transakce. Se svým
návrhem přišel krátce poté, co londýnská katedrála svatého Pavla i
vedení londýnské City upustily od záměru soudní cestou vyklidit pro-
stranství před kostelem od stanů demonstrantů proti sociální nerovnos-
ti. V článku v ekonomickém listě Financial Times arcibiskup Rowan
Williams napsal, že úsilí o tuto daň by mohlo být jednou z cest, jak pro-
sazovat morální požadavky protestujících u svatého Pavla. Připomněl,
že tuto takzvanou Tobinovu daň podpořil i Vatikán. Britská vláda je
ochotna Tobinovu daň podpořit, jen když bude zavedena na celém
světě. Podle zastánců by velmi malá daň z každé transakce přinesla
miliardy, které by mohly být investovány do "skutečné ekonomiky".

podle ČTK

Z církví doma i ve světě Kostnická jednota - zprávy a informace

řečeno křesťan má být ve světě křes-
ťanem, jak nejlépe to umí. Má žít ve
společnosti jako učedník Ježíšovy
lásky. Představme si toho křesťana
jako dělníka nebo podnikatele, jako
soudce nebo učitele, jako domovní-
ka nebo vojáka nebo v jiných obyčej-
ných nebo zvláštních zaměstnáních.
Právě takoví lidé poznají nejlépe, jak
je těžké obstát s  přikázáním lásky,
jak ji učil a žil Ježíš. Neboť svět je
řízen svými zákony, které zasahují
do našich věcí jako obávané moc-
nosti, proti nimž je jednotlivec bez-
mocný. Dejme tomu, že křesťan je
zároveň soudce nebo policista a chce
dělat svou práci, jak je mu přikázáno
zákony a předpisy, avšak přikázání
lásky jej v  jednotlivých případech
vede proti nim. On nejcitelněji
poznal, že Ježíšovo kázání na hoře
nemůže být zákonem na této zemi.

Nicméně vliv křesťanské církve,
sborů a jednotlivých křesťanů půso-
bí, že zákony a instituce tohoto světa
jsou podrobovány kritice a už způ-
sobil jejich zlepšení ve smyslu lid-
skosti, ku příkladu viz vývoj k de-
mokracii, k právům jedince, k ochra-
ně dětí atd. Svět se může v některém
směru polepšit, ale nemůže se změ-
nit. Je velkou zásluhou reformátora
Zwingliho, že zreformoval právo a
instituce, zejména zrušil poddanství
– otroctví. Nejvíce mu však záleželo
na tom, aby v jeho zemi byla zajiště-
na svoboda kázání. V kázání evan-
gelia spočívá veliká moc, která jedi-
ná je s to změnit člověka, obrátit jej
k Bohu. Pro dobro světa udělá jedna
kazatelna víc, než si často myslí ti,
kdo na ní stojí. Církev už svou exi-
stencí je pro svět otázkou. Její život
není však na světě tak závislý, jak si
myslí ti, kdo nedohlédnou dál než

ke kase. Peníze vytvářejí mezi těmi-
to partnery jen nedorozumění.
Můj rozhovor se sestrou L. Ryšavou
a její dcerou Michaelou skončil pro
krátkost času předběžným dorozu-
měním s příslibem, že v něm někdy
budeme pokračovat. Nečekal jsem
na to „někdy“ a napsal jsem koneč-
né slovo ze své strany, přičemž
děkuji sestře Ryšavé za inspiraci,
které jsem v tomto článku využil.
Skončeme tento oddíl konstatová-
ním, že věřící patří Pánu, a to má být
na něm vidět v každodenním životě.
Ze změněného srdce vyplyne i jiný,
praktický život. Není pravda, že
křesťanství nic na světě nezměnilo.
Vždyť všechny velké změny v histo-
rii lidstva se udály na křesťanském
západě. Nemáme právo být jen hrdi
na svou křesťanskou civilizaci. Jsou
v ní věci, za něž se hluboce stydíme.
První a rozhodující mezi nimi je zba-
bělý a vypočítavý pakt mezi církví a
císařem, který ukončil nejen proná-
sledování církve, ale i její svobodný
život v  poslušenství Božího slova;
vešla do nepravé služby, dobře pla-
cené stříbrnými, silně připomínající-
mi Jidášovu zradu (r. 313). Přestože
se spojila s mocí peněz, její svědectví
o Bohu a Kristu nebylo zcela umlče-
no a vydávalo tolik světla, v  němž
prostý věřící mohl postihnout zá-
kladní ukazatele k věčnému životu a
očekávat osvobození evangelia z
pout moci a násilí. Křesťanská naděje
žije dál i po reformaci. Očekává, že
tento svět, jenž pomíjí, bude v den D
pohlcen do vítězství Kristova králov-
ství. Doufáme, že naše děti budou žít
touto vírou, a to zde v tomto pomíje-
jícím světě. Proto se starejme i o to,
aby způsoby tohoto světa (právo a
spravedlnost) jim vyhovovaly aspoň
o trochu lépe než nám.

Josef Veselý

Co je svět

Evropské unie.
Senátor Pithart se také vyjádřil k problematice odsunu německých
obyvatel po II. světové válce. Bývá mu vytýkáno, že se vyslovoval
z  morálních pozic, ale praktická a politická řešení mu scházela.
Vyjádřil se proto jednoznačně, že vždy poukazoval na potřebu odlišit
naše německé odpůrce fašismu a ocenit je. Mnozí však byli trestáni a
vysídleni s ostatními, dle principu kolektivní viny. Nedostali žádné
odškodnění, a pokud na ně již konečně budou mít nárok, tak dříve
zemřou, než je obdrží.
Petru Pithartovi je osobně nejbližší styl politiky britské, navazující bez
velkých otřesů na předchozí stav, takříkajíc pozvolným vývojem při
celospolečenské shodě. Přejeme mu proto: „Hlavu i srdce vzhůru!“

Jan Kašper

Dokončení ze str. 1

Nerezignovat v politice?
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O Křesťanské škole Jana Husa si
budeme povídat s paní Mgr. Janou
Banou z Církve bratrské, jejíž tři děti
do této školy chodí. 
* Jak jste se vlastně o existenci této
školy dozvěděli?
Škola byla otevřena v  září 2008.
Jejímu otevření předcházelo téměř 9
let úsilí, modliteb a zápasů. Během
této doby o tom vyšel článek v Živo-
tě víry. To jsme bydleli ještě v Praze,
ale plánovali jsme přestěhování do
Brna. Myšlenka, že by naše děti
mohly v Brně chodit do křesťanské
školy, nás jednoznačně nadchla.
Takže jsme se připojili k  přímluv-
ným modlitbám za její otevření.

* Proč vidíte křesťanskou školu tak
žádoucí? Vždyť státní školy mohou
být také dobré!
Cením se duchovního zázemí, které
ve škole je. Je to jistě místo, kde je
Pán Ježíš přítomen podle slova:
„Kde se dva nebo tři sejdou ve
jménu mém…” Je to přece krásné,
když se děti mohou učit v Boží pří-
tomnosti a pod jeho požehnáním. 
Všichni učitelé jsou obrácení křesťa-
né a to se samozřejmě projevuje
v  tom, jak jednají, o čem s  dětmi
mluví, jaké hodnoty jim předávají.
Škola není jenom výuka, ale celkově
nějak působí a vychovává. Myslím,

Křesťanská škola Jana Husa

Dokončení na str. 4



Naši reformační otcové se vzepřeli
proti povinnosti zpovídat se knězi.
Taková zpověď byla nástrojem vlá-
dy nad dušemi a nakonec i politic-
kého vlivu církve, a to na nižší i
vyšší, ba i nejvyšší úrovni, když
zpovědníci usměrňovali jednání
vladařů. V katolické církvi toto zne-
užití zpovědi zůstalo, i když s po-
klesem vlivu církve se jeho škodli-
vost postupně ztrácela.
Zpověď sama ovšem není žádným
zlem. Pokyn apoštola Jakuba je
ostatně jasný: „Vyznávejte hříchy
jeden druhému!“ (Jk 5,16) Forma
zpovědi přitom může být různá.
Když se svěřím příteli nebo matce 
s nějakým svým pochybením, které
zůstalo utajeno, je to zpověď. Někdy
je snadnější svěřit se úplně nezná-
mému člověku, třeba ve vlaku, než
manželce nebo duchovnímu. Apoš-
tol ovšem říká „jeden druhému,“
zřejmě tedy křesťan křesťanu; je
dobře, když i ten, kdo zpověď přijí-
má, ví, co znamená hřích a odpuště-
ní. Jen pak lze mluvit o skutečné
zpovědi. Silně se prožívá vyznávání
hříchů před více lidmi, jak to někdy
vidíme v probuzeneckých domá-
cích skupinkách. Zde si kajícník pře-
je svá tajemství „vydat všanc“ všem
přítomným, plně se v pokoře obna-
žit a zároveň získat přímluvy i cito-
vou podporu přítomných. Může 
z toho být duchovní prospěch,
zvláště prohloubení sesterské a bra-
trské vzájemnosti, ale je ovšem na-
snadě nemalé nebezpečí.
V naší církvi (ČCE) se koná obecná,
většinou hromadná zpověď v rámci
přípravy k eucharistii. Stačí to? Jde o
to, co se přitom děje v nitru člověka.
Může cítit hlubokou lítost, může
vyznávat své viny tak upřímně jako
malé dítě matce nebo otci. A na
druhé straně při individuální zpo-
vědi „podle všech pravidel“ může
kajícník uboze kličkovat před svým
svědomím nebo před duchovním,
který ho zpovídá – pak zpověď za
mnoho nestojí.
Ke známé individuální formě zpo-
vědi, kdy kněz obyčejně sedí ve
zpovědnici a kajícník se vkleče zpo-
vídá skrze mřížku omezující oční
kontakt, říká Martin Luther:
Tajná zpověď, která je teď zvykem,
se sice nedá dokázati z Písma, ale
mně se náramně líbí a jest užitečná,
ba nutná; nechtěl bych, aby nebyla,
ba raduji se z toho, že existuje v círk-

vi Kristově, poněvadž právě ona
bývá jediným útočištěm zarmouce-
ným svědomím. Neboť svěří-li se
naše svědomí bratru a odhalí-li s
důvěrou v něm ukryté zlé, pak přijí-
máme z úst bratrových slovo útě-
chy, jako by bylo pronesené od
Boha; přijmeme-li je u víře, upokojí-
me se milosrdenstvím Boha, který k
nám mluví skrze bratra. (Předehra
Martina Luthera o babylonském za-
jetí církve)
Bereme-li vážně velkého reformáto-
ra, máme zde výzvu, kterou nelze
ignorovat: Zpověď je nutná!
V naší církvi se individuálně zpoví-
dá málo. Občas slyším vyprávět, jak
se některý evangelík zpovídal –
katolickému knězi. A nejednou je
přání pravidelně se zpovídat moti-
vem pro přestup do katolické círk-
ve, případně pro volbu katolické
církve při konverzi ke křesťanství.
Švýcarský psycholog Carl Jung, syn
evangelického faráře, zdůrazňoval
velký význam katolické zpovědi
jako jedinečného psychoterapeutic-
kého nástroje.
Proč se u nás tak málo zpovídá?
Příčin je asi víc. Jedna z nich může
být v pocitu, že bychom pak byli
„jako katolíci“, tedy obava z oslabe-
ní naší evangelické identity. Druhý
problém je, že není k dispozici obec-
ně přijímaná obřadní forma, která
katolické zpovědi dodává větší váž-
nost (i když ta forma se může – svá-
tost nesvátost – zvrhnout v pouhou
formalitu). Samo o sobě to není tra-
gédie, pokojný rozhovor u kávy
může, alespoň někdy, zcela nená-
padně získat rozměr zpovědi.
Pokud vím, neozývá se z našich sbo-
rů volání po větším uplatňování
zpovědi. V tom hraje patrně úlohu i
neochota duchovních o zpovědi ká-
zat a vyučovat – a tím si možná při-
dělávat práci, na kterou navíc ne-
jsou dostatečně odborně připraveni.
Základní otázka: Co se od zpovědi
fakticky očekává? Aleš Opatrný,
zkušený kněz a učitel katolické
bohoslovecké fakulty, loni v jedné
diskusi přiznal, že – podle jeho zku-
šenosti – penitenti, kteří přicházejí
ke zpovědi, protože touží po odpuš-
tění svých vin, představují malou
menšinu. Lidé spíše očekávají, že
jim zpověď pomůže v nalezení
správné další cesty životem, v hle-
dání východiska z vnitřních těžkos-
tí a ze vztahových problémů. Jde

zřejmě o obecnější jev, na který upo-
zorňoval profesor Milič Lochman a
který už dávno před ním pozoroval
v Anglii spisovatel C. S. Lewis: Pocit
viny (přesněji: cit pro vinu, rozumí
se pro vlastní vinu) je v naší době
chronicky oslaben. Mnozí se posluš-
ně bijí v prsa a s upřímným pře-
svědčením odříkávají „Mea culpa,
mea maxima culpa,“ jak jim jejich
víra velí, ale ani při nejlepší vůli to
nedokážou prožít tak hluboce, jak
by si sami přáli. (Je ještě dobře, když
si tuto duchovní tupost alespoň
uvědomujeme.)
Poznat, přiznat a pocítit svůj hřích a
přijmout odpuštění, zakusit katarzi
(očištění), to je pořád nejhlubší
potřeba lidské duše. Nitro moderní-
ho člověka i jeho mezilidské vztahy
však tvořívají tak komplikovaný
propletenec, ne-li bludiště, že toto
základní, stále se opakující drama
ztrácíme z očí a z mysli. Úkolem
zpovědníka je pomoci člověku, aby
se sám v sobě vyznal, aby prohlédl
či alespoň nahlédl své sebeklamy,
úskočnost vlastního srdce (Jr 17,9),
aby překonal strach ze sebepoznání,
aby vědomě přijal dar svobody a
odpovědnosti.
Dnešní člověk tedy potřebuje zpo-
věď stejně jako dříve, ale jeho vědo-
má „poptávka“ je spíše poptávkou
po psychologovi, který by poro-
zuměl jeho vnitřní trýzni, úzkosti a
smutku, jeho pocitu absurdity,
prázdnoty a ztráty smyslu života,
který by mu ukázal směr v jeho in-
terpersonální dezorientaci. Po větši-
nu dějin křesťanské církve byla
úloha duchovního a psychologa ne-
oddělitelně spojena. Teprve novo-
věk přinesl oddělení, a bohužel i
napětí mezi oběma přístupy, nutnou
ostražitost, nejednou i konkurenční
nevraživost. Jedno z loňských čísel
Protestanta úvodem konstatuje:
„Nemáme vhled do problémů, kte-
rými lidé žijí.“ Zajisté jde především
o teologický vhled, ale bez odborné
psychologie (a nezapomeňme ani
na sociologii) to nepůjde. V roce
1925 začalo v USA hnutí výcviku v
psychologicky fundované péči o
duše (Clinical Pastoral Training),
které koncem minulého století
dosáhlo i k nám. Vidím v něm šanci
i pro obnovu evangelické zpovědi 
v duchu Martina Luthera.

Pavel Říčan
www.pavelrican.cz
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Dobrodiní zpovědi

„Fuj, tady je ale smrad!“ – Tento
výrok zaznívá ve filmu V temnotách
(In Darkness / V ciemnošci) režisér-
ky Agnieszky Hollandové nejčastěji.
Film, natočený podle skutečné udá-
losti a nominovaný na Oscara, se
totiž z 80 % odehrává v kanalizaci
města Lvova, kde se za války čtrnáct
měsíců ukrývala skupina Židů po
likvidaci ghetta. Běží o dílo naprosto
výjimečné. (Jen úvodem citovaná
věta je neslučitelná s reklamou, jež
zamořuje a „potápí“ většinu součas-
né filmové produkce.)

PROMěNLIVOST POSTOJů

Hlavním hrdinou je Polák Leopold
Socha, údržbář a správce lvovské ka-
nalizace, původně též příležitostný
zlodějíček a kšeftař, který tísně ži-
dovských obyvatel ghetta využívá k

obohacení. Leč jeho postoj se prů-
běžně mění, stejně jako postoj So-
chovy ženy. Výraz „mění“ je, zdů-
razněme, přesnější než „vyvíjí“: Man-
želka Sochu sice doslova omráčí sdě-
lením, že „Ježíš byl také Žid“, po vy-
stupňování nacistické represe (kdy
je za jednoho zabitého německého
vojáka pro výstrahu pověšeno deset,
dle vyjádření místní trhovkyně,
„dobrých, bohabojných Poláků“, a
poté postříleno dalších třicet) jej nao-
pak nabádá, aby „konečně dostal
rozum“ (tj. přestal se o Židy starat).
Pak je ochotna ujmout se dítěte, kte-
ré jedna z žen v kanalizaci porodí.
Když při průtrži mračen Socha vyrá-
ží – přímo z obřadu dceřina prvního
přijímání – židovskou skupinu za-
chránit před zatopením, jeví man-
želka opět pochopení pramalé … 

Když Socha při pochůzce odpadním
systémem narazí na přeživší „ob-
chodní partnery“ s příbuzenstvem,
moc vstřícný není: „No teda, takovej
zástup! Víc vás matka neporodila?!“
A v jednu chvíli zanechá ukryté dal-
šímu osudu se slovy: „Beze mne
tady zahynete jako krysy…“ Nako-
nec za ně opakovaně riskuje život (i
životy příslušníků své rodiny), ze-
jména při dramatických přemístě-
ních v hodině dvanácté ... Kouzelný
je moment, kdy dosavadní plátce
Sochovi tiše oznamuje, že dále za
všechny platit (za jídlo a mlčení)
není schopen, načež mu Socha do-
tyčný obnos nenápadně předá s po-
kynem, ať mu ho příště jakoby
vyplatí před ostatními, aby on „ne-
vypadal jako pitomec, že se o ně
stará zadarmo“ … I mezi ukrytými

Ježíš byl také Žid!

Významné ocenění za činnost a přínos v oblasti poskytování sociálních slu-
žeb Zlínského kraje získala paní Dobromila Krupová, dlouholetá pracovni-
ce a ředitelka střediska Diakonie ČCE ve Valašském Meziříčí, které posky-
tuje pomoc zejména seniorům.
Slavnostní předávání ocenění proběhlo 14. listopadu 2011 ve zlínské Baťově
vile pod záštitou hejtmana Zlínského kraje pana Stanislava Mišáka a za
účasti významných hostů.
Dobromila Krupová (*1952) působí ve středisku Diakonie ČCE Valašské
Meziříčí od roku 1993, v období 2004 - 2011 v pozici ředitelky. Letos v létě
odešla do starobního důchodu, ale nadále se aktivně podílí na činnosti stře-
diska i na práci se seniory. Pokračuje v lektorské činnosti k tematice tréno-
vání paměti, též ovlivňuje dění v komunální politice účastí v pracovní sku-
pině Senioři a rolí vedoucí manažerského týmu. Ve své profesi dosahovala a
dosahuje mimořádných výsledků. Kromě rozvoje a rozšiřování služeb
„svého“ střediska pomohla spolu s městem Valašské Meziříčí a místní
Charitou vybudovat síť regionálních sociálních služeb a navázat mezi nimi
dobrou spolupráci. Podařilo se jí tak zviditelnit a zkvalitnit sociální i zdra-
votní služby v oblasti péče o seniory, nevyléčitelně nemocné a o lidi s de-
mencí.
„Služba potřebným znamená mnohem víc než pouhé poskytnutí základ-
ních potřeb,“ říká. „Jde o zvýšení důstojnosti a sebeúcty starších lidí, odstra-
nění bariér nejen v pohybu, ale i ve vztazích mezi lidmi, mezi generacemi.
To všechno považuji ve své práci za nesmírně důležité,“ doplňuje oceněná,
která má svůj základní životní postoj obsažen snad již v křestním jménu. Pro
její práci je podstatný také vztah ke křesťanské víře. Angažuje se v křesťan-
ské službě evangelických sborů ve Valašském Meziříčí a Velké Lhotě. Je
známa jako přímá osoba, ochotná a nebojácná prosadit dobrou věc. Zkrátka
Dobromila.

Středisko Diakonie ČCE ve Valašském Meziříčí pomáhá seniorům a dospě-
lým lidem se zdravotním postižením při péči o sebe a o chod domácnosti.
Poskytuje pečovatelské a ošetřovatelské služby, osobní asistenci, provozuje
denní stacionář. Ve Valašském Meziříčí Diakonie provozuje také hospic
Citadela.

Kontakt – public relations
Mgr. Vendula Kodetová, 

PR Diakonie ČCE, m: 739 244 788, 
e: kodetova@diakonie.cz

www.diakonie.cz 
www.diakonievm.cz

Ocenění „Pracovník roku v sociálních službách Zlínského kraje“ získala
Dobromila Krupová z Diakonie ČCE - na snímku uprostřed

Významné ocenění pracovnice
Diakonie čCE

dochází k hádkám, partnerským ne-
věrám, „dezerci“ …

UZDRAVUJÍCÍ VýHLED

Snímek evokuje atmosféru tzv.
Generálního gouvernementu (oku-
povaných území předválečného
Polska, jež nebyla přímo začleněna
do Třetí říše). Hovoří se v něm pol-
sky, ukrajinsky, jidiš, německy. Řada
scén se divákům vryje do paměti:
Socha kupuje cibuli a klobásy. Kra-
mářka švitoří: „Pořádáte nějakou
oslavu, pane Socho? Vida, vida, ne-
dávno jste byli chudáci, a teď naku-
pujete jako pro celý regiment ...“ (Za
normálních okolností neškodný
„small talk“, za dané situace zlé
narážky! Rozumí jistě zejména čes-
kobratrští evangelíci. I v ČCE – jejíž
atmosféru samozřejmě nelze srov-
návat s tzv. Generálním gouverne-
mentem – se žel vyvinuly techniky
trýznění pomocí narážek …)
Podroušený ukrajinský milicionář
(který má v popisu práce mj. vyhle-
dávání a likvidaci Źidů) navštíví

večer znenadání Sochovu rodinu.
Otvírá se vodka, na stůl putují klo-
básky. Vtom Sochova dcerka řek-
ne: „Tyhle klobásky neberte, ty jsou
pro Židy…“ (Vše se podaří obrátit 
v žert, po odchodu milicionáře So-
cha nicméně odepíná pásek k vý-
prasku …)
Těžko říci, který výjev je nejmocněj-
ší. Snad improvizovaný „ekumenic-
ký“ (židovsko-křesťanský) pohřeb
novorozence? Nebo scéna (rovněž
podle reálu), kdy jeden z ukrytých
Židů na pár dní potají zaskočí za
někoho jiného do lágru, je už už
zastřelen, protože nemá čepici, veli-
tel ale vydá pokyn zastřelit raději
jeho chabějšího (tedy méně výkon-
ného) souseda, jehož čepici mu poté
nonšalantně, velezdvořile („bitte
schön“) podá?

STOKA A STOKA

Pro plakáty k filmu byla vybrána
momentka s vícevrstevnou symboli-
kou:

Dokončení na str. 4

(K „oscarovému“ filmu V temnotách)



J 10,1-18  
J 10, 18-31

Od nepaměti se člověk srovnává
s němou tváří. Odpozorované cho-
vání a vlastnosti zvířat užívá k vý-
povědím o sobě. Zvířecí bajka je
významným druhem výchovné (di-
daktické) literatury:  Jednodu-chým
vyprávěním ze života zvířat ztěles-
ňujících typy lidské povahy jinotajně
(alegoricky) míří bajka k mravnímu
nebo praktickému poučení.
Autor jejich snad vůbec prvního
souboru z 6. st. př. Kr., nevzhledný
hrbáč Aisopos (Ezop), žijící v otroc-
tví na ostrově Samu v  Egejském
moři, dosáhl svým důvtipem a
moudrostí osvobození, zcestoval
tehdejší svět a zahynul prý rukou
závistivých delfských kněží, kteří ho
obvinili ze svatokrádeže a svrhli ze
skály. 
I jazyk Bible mnohdy vypovídá o
člověku přirovnáními ze světa zví-
řat, a zvířecími metaforami dokonce
znázorňuje i počínání Boží:
„Brky svými přikryje tě a pod křídly
jeho bezpečen budeš,“ říká např. žal-
mista tomu, kdo bydlí ve skrýši
Nejvyššího (Ž 91,4).
„Jako orlice ponouká orličátka, sedí
na mladých svých, roztahuje svá
křídla a nosí je na nich, tak činil Hos-
podin svému lidu (Dt 32,11), čteme
v Mojžíšově písni a vybaví se nám
Ježíšův nářek nad Jeruzalémem:
„Kolikrát jsem chtěl shromáždit tvá
dítka, jako slepice shromažďuje svá
kuřátka pod křídla, a nechtěli jste”
(Mt 23,37).
Nakonec před stolicí své velebnosti
shromáždí národy a „rozdělí jedny
od druhých jako pastýř ovce od
kozlů“ (Mt 25,32).
Četli jsme, jak Ježíš ezopským jazy-
kem mluví o těch, které mu Otec dal.
Jeho posluchači (učedníci) chápou
zprvu jen základní významovou
vrstvu a připadá jim jaksi nesobě-
stačná. Uniká jim, proč to Mistr říká:
„Nevěděli, co by to bylo, co jim mlu-
vil“ (J 10,6), když začal o ničemných
vetřelcích, kteří do ovčince ovcí
nevstupují dveřmi, zpravidla střeže-

nými, ale vnikají jinudy. Narušují
ochranu ovčince, což je usvědčuje.
Jsou to zloději a lotři.
To je první obraz. Posluchači odkoje-
ní Biblí, jako Židé v  té době Zá-
konem a proroky, ovšem znají širší,
zde přímo nevyslovenou skutečnost
a vybavují si: „Hospodin je můj
pastýř“, a že jsou ovcemi jeho pastvy
ze žalmů 23, 79, 95, 100 aj. O škůd-
cích stáda, kteří pasou sami sebe,
vědí z   Ezechiele (34) a jiných pro-
roctví (Za; 11 Jr 10,21; 50,6-7). Kdo
vchází dveřmi a ovce se k němu hlá-
sí, je pastýř, jemuž ovce patří, říká
Ježíš. Zdá se to samozřejmé, a přece:
jak chápat v utajené, avšak podstat-
né vrstvě významů tohle jeho po-
znávací znamení: otevřené dveře a
zájem ovcí?  „Vrátný mu otvírá, ovce
slyší jeho hlas a jdou za ním,…“ Jak
identifikovat dveře a dveřníka, který
povolanému otvírá, abychom podle
toho jednoznačně rozeznali pastýře
od vetřelců?
Přenesený nepřímý význam Ježíšo-
va podobenství zůstává učedníkům
skryt. Tváří se nechápavě a následu-
je překvapivé vysvětlení: 
„Já jsem dveře ovcí…“ (v.9.)
Ty dveře, které vrátný otvírá jednak
pastýři, jednak ovcím? Ale vždyť
vzápětí řekne:
„Já jsem ten dobrý pastýř…“(v.11)
ve dveřích. Jsem dveřmi k  pravé
skutečnosti: Jsem naplněním Zá-
kona a otevřením Písem. Slova,
která mluvím, nemluvím sám od
sebe. Otec ve mně přebývaje, ON
činí skutky (J 14,10). Bůh Duch jest (J
4,24) a Duch otvírá skrze mne pří-
stup ke spáse. Skrze mne otvírá
vcházejícím dovnitř, do shromáždě-
ní ovcí, i vycházejícím ven ke zvěřin-
ci tohoto světa, k  těm, kteří nejsou
z mých ovcí (v.26.). Duch svatý otví-
rá, takže hledajíce tam i onde, ve
shromáždění i ve světě, se mnou
duchovní pastvu naleznou.
Pastýř vede stádo na dobrou pastvu,
ale sousta si ovce hledají samy.
Sousta Boží pastvy, toho pokrmu,
který zůstává k  životu věčnému (J
6,27). O ten pracujte, povzbuzuje nás

Ježíš, k  životu, kterým je poznání
Otce, jediného pravého Boha a toho,
kterého ON poslal, Ježíše Krista 
(J 17,3). Vidíme, že ovcí tohoto podo-
benství je míněn vnitřní duchovní
člověk v nás. O jeho prosperitě, obži-
vě, růstu a vzdělání se zde mluví. O
tom, co nás živí k  věčnému bytí
s Bohem. 
V tom smyslu apoštol radí: „Upřím-
ně se majíce v lásce, rosťme všemož-
ně v toho, který je hlava, totiž
v  Krista“ (Ef 4,15). Mluví o „vy-
krmení slovy víry a pravého učení“ 
(1 Tm 4,6).
Jsem dveřmi k tajemství Otcova krá-
lovství, říká Ježíš. Jsem Duch PRAV-
DY, Duch  utěšitel, který vám otvírá
jednak k naději toho, co přijde, ale
konečně i Písma dávných vidoucích
a hledačů tohoto mesiášského otev-
ření. (Vzpomeňme Mojžíše a Eliáše
na svaté hoře setkání a Ježíšova pro-
měnění (L 9,30.31.), nebo na poveli-
konoční poutníky do Emaus: Zdali
srdce naše v  nás nehořelo, když
mluvil nám na cestě a otvíral nám
Písma? (L 24,32).
Já jsem v těch dveřích dobrý pastýř a
vrátný Duch svatý mi k  těm mým
otvírá. Mám důvěru svých ovcí
uprostřed zvěřince tohoto světa,
odkud se jinudy o své újmě a na svůj
vrub vlichocují cizí často v atraktiv-
ních převlecích, jimž vrátný neotví-
rá. Strůjci duchovního chřadnutí,
ovečkožrouti a škůdci.
Dobrý pastýř se věnuje svým ovcím,
i když jde o život. „Proto mne Otec
miluje” (říká). ON mi je dal a násle-
dují mne do hojnějšího věčného
života s ním. V jeho a mojí ruce jsou
v bezpečí. Jsem dveře ovcí. Důvěrně
každou oslovuji jménem. Ezopov-
sky řečeno vískám je v  kožichu a
hladím. Máme osobní kontakt. Je jim
se mnou dobře, jak se do všeho pou-
štějí skrze mne u vědomí, že se beze
mne neobejdou (J 15,6). Amen

V Luhu nad Morání, 
ke Dni reformace 2011

Samuel Jan Hejzlar 

Dveřník  

SENIORÁT MORAVSKOSLEZSKý

Českobratrská církev evangelická
BRUNTÁL Ne 10.00
U potoka 383/34, a f. Vlastislav Stejskal
ČESKýTěŠÍN Ne (polské a c 8.00) české 9.00
nám. Dr. M. Luthera 1, f. Marcin Pilch, 
f. Štěpán Janča
FRýDEK – MÍSTEK Ne 9.00
Husova 377, f. Pavel Křivohlavý
HODSLAVICE Ne 9.15
Hodslavice č. 96, f. Lubomír Červenka, 
f. Mária Jenčová
HRABOVÁ Ne 8.30
Hrabová č. 117, Zábřeh 1, a f. Jan Hudec
HRANICE Ne 8.30
Farní 43, f. Pavlína Lukášová
JAVORNÍK U JESENÍKU Ne 9.45
Lidická 162, adm. f. Daniela Havirová
JESENÍK Ne 9.15
Bezručova 7/41 f. Daniela Havirová
KRNOV Ne 9.45
Albrechtická 746/92 a f. Jan Lukáš
NOVý JIČÍN Ne 9.00
Janáčkovy sady 184/1, f. Pavel Prejda
ODRY Ne 8.15
1. máje 63, adm. f. František Hruška
OLOMOUC Ne 9.00
Blahoslavova 916/1, f. Jana Rumlová
OPAVA Ne 9.00
Lidická 747/2, f. Jan Lukáš
ORLOVÁ Ne 9.00
Palackého 787, f. Štěpán Janča
OSTRAVA Ne 9.30 (Třanovského sál)
Husovo nám. 1188/4, f. Aleš Wrana
OSTRAVICE Ne 9.20
Hamrovice 230, f. Pavel Janás
PROSTěJOV Ne 10.00
U kalicha 2574/1, f. Jan Jun
PŘEROV Ne 10.00
Čapky Drahlovského 912/1 f. Petr Kulík
SUCHDOL NAD ODROU Ne 10.00
Malá Strana 45, adm. f. Pavel Prejda
ŠENOV U OSTRAVY Ne 9.30
Hasičská 1131, adm. f. Pavel Křivohlavý
ŠTERNBERK Ne 9.30
U Horní brány 130/4 f. Vlastislav Stejskal
ŠTRAMBERK Ne 9.00
Zauličí 473, f. František Hruška
ŠUMPERK Ne 8.45
Revoluční 1174/8, f. Hana Chroustová
VÍTKOV Ne 9.15
Opavská 116, adm. f. Jan Lukáš
ZÁBŘEH NA MORAVě Ne 10.00
U Vodárny 545/2, a f. Hana Chroustová

Církev bratrská – Severní Morava
FRýDEK – MÍSTEK, Ne 10.45
Jiřího z Poděbrad 260, k. Petr Kučera
FRýDLANT N. O., Ne 16.00
Padlých hrdinů 1275 (Dům zahrádkářů),
k. Lubomír Hlavačka
HAVÍŘOV, Ne 9.00
Fryštátská 21, k. Martin Grohman
OPAVA, Ne 9.00
Hradecká 50, adm. k. Karel Buba
OSTRAVA, Ne 9.30
tř. 28. října 148, k. Martin Jurčo
OSTRAVA – PORUBA, Ne 16.00
M. Majerové 1733/6 (Středisko AS), k. Petr
Polách
VELKÁ LHOTA, Ne 9.30
Velká Lhota č.102, k. Radek Palacký
VSETÍN, Ne 9.30
Horní Jasenka 102, k. Josef Fišer
VSETÍN – MAJÁK, Ne 9,00 
Smetanova 1484, k. Bedřich Smola
ZLÍN, Ne 10.45
Okružní 4551/17, k. Pavel Škrobák

Církev bratrská - Těšínsko
ČESKý TěŠÍN, Ne 9.00
Studentská 25, k. Tadeáš Firla
HORNÍ SUCHÁ, Ne 8.45
Těrlická 64/353, adm. k. Tadeáš Firla
HRÁDEK, Ne 9.30
Hrádek č.74, k. Stanislav Stebel
TŘINEC, Ne 9.30
Dolní Lištná 9, k. Otto Rusnok
TŘINEC – Terasa, Ne 9.30
Chopinova 463, Třinec – Lyžbice, k. Slavoj
Raszka

Bratrská jednota baptistů
OLOMOUC, Ne 9.30
Klub Sidia, Jeremenkova 36 (u hl. nádraží)
k Petr Coufal
OSTRAVA, Ne 9.00
Závoří 101/32, k Erik Poloha
SUCHDOL NAD ODROU, Ne 10.00
Malá Strana 40, k Tomáš Mrázek
ŠUMPERK, Ne 9.30
Štefánikova 10, k Pavel Mrázek
VIKýŘOVICE, Ne 9.30
Šumperská 272 
PŘÍBOR, Ne 9.30 
nám. S. Freuda 20 

Evangelická církev metodistická
MIKULOV NA MORAVě – Ne 8.30 h
Purkyňova ul, f. Michal Kostka

Nabídka

Bohoslužby

EKOLOGICKÁ SEKCE ČESKÉ KŘES-
ťANSKÉ AKADEMIE zve na úterý 13.
prosince 2011 od 17.30 h do příze-
mí kláštera Emauzy (Praha 2,
Vyšehradská 49) k adventnímu
setkání, při němž se ve světle po-
selství o Boží lásce a zájmu o svět
chceme ohlédnout za dosavadní
činností sekce a uvažovat o tom,
co bychom v budoucnosti mohli a
měli dělat. 

(JNe)
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EVANGELICKÁ CÍRKEV METODISTICKÁ
NABÍZÍ ZA SYMBOLICKOU CENU KOM-
PLETNÍ ROČNÍKY ET-KJ Z LET 1956-
1957 A 1959-1983.

že je úžasné, když může rodina, cír-
kev a škola tvořit jeden celek.
Vnímám to jako dědictví, které jsme
v  našem národě zdědili po staré
Jednotě bratrské: oni kladli velký
důraz na školu a jejich bratrské školy
měly vliv na společnost. Stačí také
nahlédnout do spisů Jana Amose
Komenského: Náprava věcí se má začí-
nat od nápravy škol, neboť školy jsou díl-
nami světa;  světlo nebo temnota rozu-
mu. Jsou opravdu prvním působitelem
všeho hnutí v životě soukromém i veřej-
ném… (Všenáprava)

* Někteří křesťané mají dojem, že
křesťanská škola vytváří skleníkové
prostředí…
Nemyslím. Děti ve škole nejsou malí
křesťánci, takže, ač v křesťanské ško-
le, chovají se ne vždy vzorně. Pořád
spíš potřebují, aby do nich ta semín-
ka Božích řádů a pravd byla zasévá-
na. Naopak myslím, že budou na
setkání s případným negativním vli-
vem vrstevníků lépe připravené,
budou starší. Malé děti se odlišovat
nechtějí, takže i častý argument
„malých misionářů“ ve státní škole
nemusí odpovídat skutečnosti.
Děti k této odlišnosti musíme vycho-
vávat, aby dokázaly být jiné, jít proti

proudu. Oni i my si musíme uvědo-
mit, že jako křesťané jsme a budeme
odlišní – to je fakt.
Navíc je „skleník“ narušován i jiný-

mi vlivy – dítě chodí do kroužků,
vidí filmy, billboardy, má nevěřící
prarodiče atd.
A chránit děti před šikanou, kouře-
ním, alkoholem, drogami, špatnou
partou, je dobré i ve „skleníku“.

* Jak vypadá výuka na křesťanské
škole?
Výuka vypadá úplně stejně jako na
státní, škola musí plnit Rámcový

vzdělávací plán daný minister-
stvem. Výhodou jsou malé počty
dětí ve třídě (10-15), což umožňuje
individuální přístup, možnost pod-
pořit nadání jednotlivých žáků a
také lepší sledování chování dětí a
udržování kázně. Děti mají dva
předměty navíc: Biblickou nauku a
Etickou výchovu. Pro podrobnější
informace doporučím navštívit:
www.krestanskaskola.cz

* Nějaká poznámka na závěr?
Existence křesťanských škol je výzva
pro rodiče ze všech sborů a církví a
pro křesťanské pedagogy. 
Když Bůh otevřel dveře, tak na
tomto díle společně pracujme!

Pozvánky

Po dlouhých měsících v kanálech se
jedno z dětí (zhruba sedmileté)
stane netečným. Nemluví, nereagu-
je, odmítá potravu, jen bez hnutí
leží. Socha spontánně aplikuje ris-
kantní, avšak účinnou terapii: vý-
hled na „svět venku“ po odsunutí
kanalizačního poklopu …
Vnímavější divák, uondaný a otrá-
vený stálým přísunem „navoně-
ných zdechlin“ (filmů prošpikova-
ných neoznačenou reklamou), je na
tom nejednou jako ono apatické

děvčátko ze Lvova. Má „divácký
blok“. (Milan Kundera, který kdysi
přednášel na FAMU, nad celou
novější filmovou tvorbou zlomil
hůl.) Za této situace může mít sní-
mek, kde se otevřeně mluví o zápa-
chu, až jaksi homeopatický účinek,
tj. zprostředkovat ozdravný výhled
z reklamní stoky. Díky tvůrcům,
jako je režisérka Agnieszka Hollan-
dová, ještě občas vzniknou filmy,
které jsou s to kunderovský „divác-
ký blok“ prolomit! 

František Schilla

Ježíš byl také Žid!
Dokončení ze str. 3

Dokončení ze str. 2

Křesťanská škola Jana Husa

SLOVO A ŽIVOT

časopis pro lidi, kteří přemýšlejí

moderní křesťanský časopis 
vycházející z metodistické tradice 
Nabízí pohled na svět z křesťanské
perspektivy, nebojí se konfliktních
témat, obsahuje autentické příběhy
obyčejných lidí i články odborníků.
Současný design, humor a nadhled,

každé číslo je tematické. 

Výběr z článků
posledního ročníku: 

Portrét skupiny U2, Příběh syna
nacistického zločince, Proč se děti

bojí, a další. 

Autoři článků: 
Jan Sokol, Svatopluk Havelka,

Karel Řežábek, Ivana
Procházková, Miloslav Čech,
Lukáš Bujna, Jiří Beneš, Petr
Pokorný, Miloš Rejchrt, Petr

Vaďura a další.

Vychází čtyřikrát do roka, 
cena 45 korun. 

Napište si o zaslání jednoho
ukázkového čísla zdarma.
Ústředí ECM, Slovo a život, 
Ječná 19, Praha 2
E-mail: office.umc.cz@gmail.com



PřIšEL, ABY VE SVěTě VLÁDLA LÁSKA

„Přijímejte jeden druhého tak, jako

Kristus k slávě Boží přijal vás.“ 

Ř 15,4-13

Lidí, kteří touží po přijetí, kteří
zápasí s nepřijetím, bude asi hod-
ně. Nedávno mě jeden přítel gay
vzal do gay hospody. Byla jsem
zvědavá, jaké to tam je. Obslu-
hující číšník ho oslovil jménem,
usmál se na něj, tipl si, co si dá k
pití. A můj přítel se rozplýval štěs-
tím. „Tady se na mě vždycky
usmějí, tady mě znají jménem,
tady dokonce vědí, že kofolu si
dávám nejraději s rumem.“ A mně
se sevřelo srdce nad tím, jak málo
se mu asi dostává lásky a přijetí
jinde. V jeho rodině, ve společnos-
ti, v církvi. Už jsem se s tím setka-
la víckrát, jak moc lidem chybí
pocit přijetí a jak moc ho někde
hledají.
Dostat vyrozumění o přijetí, to je
„pocit fajnovej“. Třeba na vysně-
nou školu, na veterinu nebo teolo-
gii. Být přijat do rodiny, do
zaměstnání, do nemocnice, na

tábor na Blažkově, do zajímavého
kroužku či uměleckého souboru.
Být přijat někam, kam tíhnu, kam
chci patřit, kde budu mezi svými,
kde mi bude dobře, kde mě to
posune v životě někam dál. Kde
budu zažívat lásku, radost, pokoj
v duši. Právě pro tohle vyhlížíme
Krista a připomínáme si jeho
narození. Přišel, aby nám zvěsto-
val bezpodmínečné láskyplné při-
jetí, nám všelijak pochybným a
těžko napravitelným. Aby nás při-
jal takové, jací jsme, a svou láskou
proměňoval naše dny i naše vzta-
hy k druhým. Jako křesťané máme
v tomto přijetí své všecko. Kéž se
nám, s pomocí Ducha svatého,
podaří zprostředkovat tohle evan-
gelium všem, kteří trpí nepřijetím
a vyloučením.

Martina Kadlecová, 
farářka ČCE 

Silůvky
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týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

7. prosince 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč

Příští číslo vyjde 

14. prosince 2011

Z obsahu

* Všechno je v podřádku

* „...jakož i my 

odpouštíme...”

* Na co čekáme?

36-37/2011

Poselství ke 3. adventní neděli

Několik základních vět k  věci:
Hříšníci jsou prohlášení za spraved-
livé, ačkoli spravedliví nejsou.
Takové je dílo Boží laskavosti
v  Kristu, k  němuž máme přístup
pouhou vírou. Na Kristu byl řádně
vykonán trest za naši bezbožnost a
nespravedlnost. V něm vyhlásil Bůh
konec svého hněvu proti všem hříš-
níkům. Mezi těmi, kdo v Krista věří,
už neexistuje žádný nespravedlivý,
všichni jsou spravedliví, nevinní,
čistí. Přečtěme si to nahlas aspoň
desetkrát, abychom už konečně pře-
stali namítat, že takoví nejsme my
ani naši přátelé. Nejsme takoví spra-
vedliví, nevinní, čistí, pokud si
dovolíme nedbat na Krista. V  tom
případě už však nemáme žádnou
cenu ani čest. Aspoň desetkrát si to
přečtěme, že člověk sám o sobě
nemá nic, čím by se mohl chlubit
před Bohem, je bezbožný a nespra-
vedlivý. Ale v Kristu, díky jemu a
díky víře v  něho i díky jeho víře,
tedy jen a jen díky jemu se milost
Boží rozhojnila, přetekla proti hříchu
a vyhlásila vítězství života nad
smrtí.
Ospravedlnění ano a výborně, ale
přece čteme v Písmu, co by mohlo
úplně naopak říct člověku, že ho
Bůh opustí a že zůstane se svým
údělem sám: Ježíš se na kříži modlí:
„Bože můj, Bože můj, proč jsi mne
opustil?“ Biblické svědectví samo
mne však podobně jako kdysi
Mojžíše ujišťuje: Bůh mne neopustil.
Ježíš je živ, je tu, třetího dne vstal
z mrtvých. Ospravedlnění, dílo jeho
lásky a moci, odkud mi přijde
pomoc a vysvobození, platí, smrt na
ně nedosáhne. 
Takový je Bůh, který nás ospravedl-

ňuje. Prohlašuje za spravedlivého
toho člověka, jenž přijde říci svému
soudci, Ježíši Kristu: „Ten, za něhož
ses dal odsoudit na smrt, jsem já,
Pane.“ Po právní stránce byl nasto-
len můj zvláštní právní vztah
k Bohu. Už mne nemůže vykázat od
prahu svého domu jako nenáležité-
ho žadatele o nebeské právo. Náš
zástupce Kristus má obojí právo,
nebeské i pozemské. Bůh se proto
rozhodl s námi jednat jako s  lidmi
dvojího práva, i pozemského, neboť
snadno a jedním škrtem pera dokáží
zdejší mocní připravit věřícího o

pozemské právo, nejraději by jej při-
pravili o nezrušitelné právo nebes-
ké. Ježíš své pozemské právo hájil
jako platné a ukryl se pod jeho kříd-
la. Protestoval proti násilí, když ho
zatýkali: „Proč mne biješ?“ (J 18,23)
Apoštol Pavel protestuje, aby jej
proti zákonu bili (Sk 23,3). I Stvořitel
Hospodin slibuje pozemšťanům
ochranu před sluncem i měsícem:
„On chrání tvůj život, tvé vycházení
i vcházení.“ (Ž 121,7,8) Nemyslíte, že
Bůh má také pádný právní důvod,
aby hříšníkovi odpustil, prohlásil jej

Ospravedlnění – naše právo

IVAN BLATNý

Prosinče bez sněhu, hleď, krajka Prahy čeká,
hleď, koně čekají, až postroj postříbříš!
Jak skvělé příbory kéž svítí do daleka
sněhové brvy říms i vytepaná mříž.

Sněhové brvy říms i vytepané mříže,
kamenná roucha soch i tiché lucerny...
Až bílé zamžení se snese níž a níže,

chci, Praho, viděti ten pohled nádherný.

Nad tvými paláci a nad orchestrem věží
chci vidět táhnouti závoje dlouhých tich.
Jak je to veselé, když dítě zvolá: “Sněží!”

Daleká ozvěna odpoví: “Padá sníh.”

Ty, tvrdý prosinče, hleď, Praha čeká, čeká
na hebké girlandy v tvém mrazu vyzáblém,

čeká a s úzkostí se dívá do daleka,
čeká, ach čeká jen, tak jako celá zem.

Advent

V Izraeli rozluštili vůbec první arab-
ský nápis, který po sobě zanechali
křižáci při výpravě před 800 lety.
Profesor archeologie Moše Šaron to
označil za bezpříkladný nález, jeli-
kož arabský nápis zanechaný křižá-
ky nebyl dosud nalezen na celém
Blízkém východě.
"Podařilo se mi nedávno rozluštit
slova ´Fridrich II., král Jeruzaléma,
1229 od převtělení našeho Pána
Ježíše Mesiáše´," řekl Šaron agentuře
AFP.
Text byl vytesán do bloku mramoru
v jedné budově u Tel Avivu. "Ten
dům, na němž byl nápis o velikosti
60krát 50 centimetrů nalezen, pů-
vodně stál ve starém přístavu Jaffy,
který římský císař Fridrich II. opev-
nil," sdělil Šaron. Jaffa je dnes připo-
jena k Tel Avivu. K titulům Fridricha
II. patří také “král jeruzalémský”.
Nalezený nápis obsahuje rovněž ná-

zvy provincií, které spadaly pod
kontrolu tohoto panovníka, známé-
ho náklonností k islámské kultuře a
její znalostí.
Fridrich byl kvůli sporům s pape-
žem Řehořem IX. exkomunikován.
V letech 1228 až 1229 zorganizoval
šestou křížovou výpravu, aby získal
jeruzalémská území, která dobyl
muslimský vojevůdce Saladín. Ne-
chal opevnit Jaffu, ale k dobytí teri-
toria nepotřeboval zbraně. Na od-
stoupení Jeruzaléma, Betléma, Na-
zaretu, Sajdá a Jaffy se dohodl se sul-
tánem Kámilem.
"Fridrich II. byl přítelem muslimů a
obdivovatelem islámské civilizace.
Jako jediný z křižáků dosáhl svého
cíle, aniž byla prolita kapka krve,"
zdůraznil Šaron.
Podle ČTK tuto zprávu otisklo 16. listo-

padu 2011 několik českých deníků, 

red. upraveno
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Dokončení na str. 2

Jiný pohled na křižáky
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První nedělí po 26.listopadu začíná
každoročně advent. To je advent ve
vlastním slova smyslu jako začátek
církevního roku a jeho předvánoční
období. V přeneseném slova smyslu,
i mimo církevní slovník, se adven-
tem nazývá doba očekávání a nadě-
jí, toho, co přijde. Advent, slovo latin-
ské, znamená česky příchod. Co při-
jde nebo kdo přijde? Jaká nás čeká
budoucnost? To je otázka, která nás
zajímá, na kterou hledáme odpověď
podle své víry, přesvědčení a světo-
vého názoru. Jsou na to dokonce
specialisté zvaní futurologové (opět
od latinského futurus = budoucí,
futurum = budoucnost).
Předpovídání budoucnosti je staré
asi jako lidstvo samo. Budoucnost
lidi vždycky zajímala, jednak ze
zvědavosti, jednak proto, aby se
na ni mohli připravit. Starověké
věštírny měly své kouzelnické
metody, kartářky dodnes věští z ka-
ret, astrologové z hvězd, ale taky
existuje moderní předpovídání
budoucnosti na vědeckém zákla-
dě. Tak třeba meteorologové. Do-
vedou s velkou pravděpodobností
předpovědět, jaké nás čeká počasí.
Vysvětlit, proč bylo včera hezky
nebo pršelo, není tak těžké. Sku-
tečný znalec se pozná podle toho,
že nám poví, jak bude zítra. A ne-
musí to být vždycky studovaný
vědec. Takovými znalci bývali
třeba zemědělci, kteří večer po-

znali, jak bude ráno a jestli mají
vyjet na pole.
Na světě je nespočet odborníků, kteří
se zabývají zákonitostí a vývojem lid-
ské společnosti. A právě od nich čeká-
me, že nám povědí, jak se bude svět
vyvíjet v blízké i vzdálené budouc-
nosti. I když víme, že budoucnost
vždycky něčím překvapí, přesto je
zajímavé, že nikdo ze světových od-
borníků nečekal a netušil tři věci: že
nastane pád komunismu (1989), že
přijde světová finančně-hospodářská
krize (2008) a konečně, že na světo-
vou scénu vstoupí islám a bude ohro-
žovat naši západní kulturu a civiliza-
ci. Byli naopak takoví optimisté, kteří
se domnívali, že po pádu komunis-
mu, když skončilo bipolární rozděle-
ní světa na Východ a Západ, nastává
pro lidstvo období netušeného rozk-
větu a ničím nerušeného míru. My
dnes víme, že opak je pravda, a diví-
me se, že to nevěděl nikdo předem.
Ptáte se, odkud to víme? Pověděl to
nám farářům vzácný host, dr. Petr
Pithart, na besedě kolem stolu. Pro-
tože je to muž mimořádně vzdělaný
a zpravidla výtečně informovaný,
není důvodu, proč bychom mu ne-
měli věřit. Kladl si otázku, proč je na
světě tolik politologů, sociologů,
ekonomů, filosofů a proč všechny ty
lidi platíme a živíme, když stejně nic
nevědí. Tedy oni samozřejmě vědí,
ale pozpátku; dopředu nevěděli
zhola nic.

Mne jako věřícího člověka ani tak
neudivuje, co všechno nevěděli uni-
versitní profesoři a laureáti Nobe-
lových cen, mě udivuje jiná věc: Jak
to, že globální krizi a příchod zlých
časů nepředpověděli faráři a kazate-
lé, kteří přece mají (nebo mají mít)
prorockého ducha. Neprojevili se i
oni jako falešní proroci, kteří káží
pokoj, ačkoli žádného pokoje není?
(Jr 6,14)
Poslední kniha Bible, Zjevení Ja-
novo, nám říká, že věk pokoje na
zemi nastane až po velkém soužení,
na které máme být připraveni.
Nečekejme, že království Boží přijde
jako vyvrcholení světového pokro-
ku. „Niterná dynamika dějin zjedná-
vá cestu Antikristu. Království Boží
nastane na konci tak, že přijde zven-
čí.“ (KT 34/2011, Perspektivy 17)
Pamatuju, jak jeden farář tvrdil, že
Zjevení Janovo není jízdní řád světo-
vé budoucnosti. A co to tedy je? –
zeptal jsem se ho. Prý ukázka apo-
kalyptické literatury tehdejší doby.
A tak přenecháváme ohlašování svě-
tových krizí (řecké krisis znamená
česky soud) Svědkům Jehovovým a
vytýkáme jim jejich pesimismus a
katastrofické scénáře. 
Jenže ono nejde o pesimismus nebo
optimismus. Jde o biblický realis-
mus, který máme zvěstovat. Jsem
zvědav, co nám kazatelé povědí o le-
tošním adventu.

Vlastimil Hajský

NA SLOVENSKU PROBěHL 9. ROčNÍK PROJEKTU
"SVÍčKA ZA NENAROZENÉ DěTI"
Na Slovensku proběhl devátý ročník projektu Svíčka za nenarozené
děti. Jeho hlavní myšlenkou je spojit vzpomínku na všechny věrné
zesnulé se vzpomínkou na děti, které se nemohly narodit. Kromě sou-
kromých modliteb a společných modlitebních pochodů bylo možné se
k akci připojit zapálením svíčky v oknech svého domova. Věřící, i všich-
ni ostatní, kteří se do projektu chtěli zapojit, se v modlitbě či pietní
vzpomínce ztišili na památku dětí, které zemřely při spontánním anebo
umělém potratu. Modlili se i za rodiče těchto dětí a také za ty, kteří
umělé potraty vykonávají nebo je aktivně podporují. Projekt Svíčka za
nenarozené děti organizuje Fórum života ve spolupráci s křesťanskými
médii na Slovensku a podporují ho také slovenští biskupové.

podle Rádia Proglas

SVATOVÍTSKý POKLAD SE OPěT OTEVřE VEřEJNOSTI
Po více než 20 letech se do kaple sv. Kříže na II. nádvoří Pražského
hradu vrátí stálá expozice Svatovítského pokladu, výběru z největšího a
nejposvátnějšího chrámového pokladu v českých zemích, shromažďo-
vaného při kostele, později katedrále sv. Víta už od 11. století. Pro
návštěvníky se expozice opět otevře 16. prosince v pravé poledne. Před-
tím její provoz slavnostně zahájí prezident republiky Václav Klaus a
pražský arcibiskup Dominik Duka. Expozice, kterou s podporou Správy
Pražského hradu připravily Kancelář prezidenta republiky a Metropo-
litní kapitula u sv. Víta, představí 139 předmětů vysoké historické a
umělecké ceny. K nejvzácnějším mezi vystavenými díly bude patřit více
než půlmetrový zlatý relikviářový kříž, který nechal zhotovit Karel IV.
Kříž se označuje také jako korunovační, neboť byl užíván při korunova-
cích. Bývá vystavován spolu s českými korunovačními klenoty.
Přípravě expozice předcházelo kompletní restaurování historického
exteriéru i interiéru kaple sv. Kříže. Kaple byla postavena po polovině
18. století v první etapě tereziánské přestavby Pražského hradu, kterou
vedl vídeňský dvorní architekt Niccolo Paccassi. O sto let později ji
nechal přestavět rakouský excísař a poslední český král Ferdinand I.
Stavební práce a restaurování bohatě zdobeného interiéru kaple sv.
Kříže přišly na 28 miliónů korun a trvaly dva a půl roku. Částečné res-
taurování pokladu a jeho příprava k expozici vyšly Metropolitní kapi-
tulu na téměř 1,5 milionu korun. „Tuto stálou expozici bychom tu chtě-
li ponechat alespoň deset let. Kvůli choulostivým prostorám sem bude
mít přístup vždy maximálně 45 osob, ale nečekáme zde fronty. Dou-
fáme, na rozdíl od katedrály sv. Víta a Zlaté uličky, které lákají spíše
turisty, v zájem tuzemských návštěvníků, kteří se zajímají o českou his-
torii,“ řekl ředitel Správy Pražského hradu Ivo Velíšek. O vstupném do
expozice se zatím stále jedná. Někdejší expozice Svatovítského pokladu
v kapli sv. Kříže z roku 1961 byla uzavřena kvůli nevyhovujícím bez-
pečnostním podmínkám na počátku 90. let a vystavené předměty byly
uloženy v tzv. Hilbertově klenotnici v katedrále sv. Víta. Poklad jako
celek nebyl od té doby přístupný veřejnosti.

www.christnet.cz

BILLY GRAHAM VE SVÉ POSLEDNÍ KNIZE REFLEKTUJE POZDNÍ STÁřÍ
Americký evangelista Billy Graham vydal krátce před svými 93. narozeni-
nami, které oslavil 7. listopadu, svoji 30. knihu. V ní se pod titulem Na cestě
k domovu (Nearing Home) vyrovnává se smyslem stáří. „Celý svůj život
jsem byl vyučován, jak mám jako křesťan zemřít, ale nikdo mne neučil, jak
mám žít v posledních letech života,“ píše Graham. Nejde jen o to vyrovnat
se s obavami a narůstajícími omezeními, nýbrž stát se ve všech těžkostech
vnitřně silnějším. (Evangelista trpí početnými neduhy, kromě jiného
Parkinsonovou chorobou.) Člověku nemá jít o to, aby věnoval příliš mnoho
času tomu, že bude myslet na vlastní slabosti; jde spíše o to uvažovat o Boží
síle, píše v knize. Billy Graham se stal legendárním kazatelem. Během 60 let
kázal odhadem 210 milionům lidí ve 185 zemích. Po smrti své manželky
Ruth v roce 2007 žije v ústraní ve svém domě v Montreat v Severní
Karolíně. Dodnes každý den studuje Bibli a čte noviny.

podle www.christnet.cz

Z církví doma i ve světě Advent

za spravedlivého a jako se spraved-
livým s ním jednal?
Bůh má i právní důvod, aby s věří-
cím jednal zvlášť, protekčně. Ani
nám, jakož i pozorovatelům zvenčí
se ten důvod, který se projevuje pro-
tekčním jednáním, nejeví jako správ-
ný. Je to tím, že jsme se vzdálili od
Božího myšlení, které je protekční,
vyvoluje jedny nad druhé, zatímco
my bychom nejraději udělili všem
lidem stejné podmínky k  životu.
Proto se nechceme rozhodovat, bojí-
me se odmítnout člověka pro jeho
zlé vlastnosti a činy, jako bychom
čekali, že se polepší a že je evange-
lickou povinností mít pro každého
dobrou naději. Proto nechť se dosta-
ne všem odvaru evangelické laska-
vosti a dobré vůle, které se však stá-
vají podhoubím pro nepořádek,
pavučiny, špínu a zlo všeho druhu,

které nakonec skončí na smetáku
civilní spravedlnosti, jsou rychle za-
sunuty pod koberec anebo jsou
„odloženy“. Tímto rovnostářstvím
zasahujeme Bohu do jeho pravomo-
ci jednat s věřícím zvlášť a protekč-
ně, totiž podle práva založeného na
jeho příslušnosti ke Kristu a na jeho
oběti za hříšníka. Rovnost pro všech-
ny je poskytnuta v Kristově nabídce:
„Pojď a následuj mne! Bůh chce, aby
všichni byli spaseni,“ ale tam ta rov-
nost končí. Právo ke Kristu a k jeho
dobrodiní mají jen ti, kdo v něho věří
a dosahují v něm ospravedlnění.
Ospravedlnění je poslední slovo
z Božího právního slovníku. Nic dal-
šího není třeba, dokonce každá
snaha něco k  němu přidat je od
zlého a ještě od horšího. Přiroze-
nému člověku, ale také tomu, který
je taky ještě ve mně, se zdá, že mi
ještě něco chybí, že bych měl k tomu

ospravedlnění něco přidat, aby bylo
spravedlivější a zaslouženější. To se
mi chvílemi zdá, proto bez otálení to
škrtám a píšu: ta darovaná spravedl-
nost přece není ze mě, je Kristova, je
hotová, je dokonalá, nic jí nechybí.
Cožpak nemáme z toho radost, že
máme spravedlnost Kristovu, ale
hle, ona je naše? Proč se tedy chová-
me, jako by naše nebyla, nebo že
bychom k ní měli přihodit něco ze
svého? Děkujme Bohu, že nás znovu
k tomu přivádí, abychom pochopili
darovanou spravedlnost jako své
právo nebo jako právo Kristovo,
které nám udělil v podobě spravedl-
nosti bez poskvrny a vrásky. 
Je to naprosto důležité pro náš život
víry. Jsme nejistí, některé pochyb-
nosti si pěstujeme, protože bereme
jako bychom nebrali, jíme a pijeme,
jako bychom nejedli a nepili ze stolu
Páně. Uvažujme: ten stůl s chlebem
a vínem, Kristovo evangelium, které
je nám kázáno, to obecenství církve,
jemuž bude patřit místo v  Božím
království, to všechno nám není
podáváno tak, jak my je přijímáme,
mnohdy více nebo méně nezaujatě,
ale s vážností a láskou.
Vnímavost - odvážíme-li se ji měřit,
– s níž posluchači přijímají kázání,
pokulhává za vážností, s níž je kaza-
tel připravoval. Protože však tady
nejde o lidskou dovednost mluvit
ani o lidskou ochotu slyšet, oba,
kazatel i jeho posluchači očekávají
v pokoře, že se Duch svatý nad nimi
slituje a dá prospěch jejich společné-
mu zvěstování.
Ospravedlnění, jež nám Kristus Pán
udílí toliko skrze víru, po nás vyža-
duje, abychom na něm měli dosti,
netrápili sebe a neuráželi Krista jalo-
vou domněnkou, že nám daroval, co
je třeba dodělat, dochutit.

Josef Veselý

Ospravedlnění - naše právo
Dokončení ze str. 1

Názor čtenáře

„Mnoho kolegyň a kolegů využívá doporu-
čení poroty ve výuce náboženství a na
schůzkách konfirmandů, v kázáních nebo
pro tematické řady na sborech,“ říká farář
Werner Schneider-Quindeau, který od roku
1988 předsedá německé Evangelické filmové
porotě.
Ve dvoustránkovém rozhovoru v měsíčníku
epd FILM z listopadu 2011 bilancuje Werner
Schneider-Quindeau dosavadních šedesát
let činnosti poroty (ta zpočátku v reakci na
nacistické zneužití před filmy spíše varova-
la; v době, kdy stále více filmů je jen sle-
pencem neoznačených reklamních spotů,
navíc slepencem nóbl se tvářícím, považuji
na rozdíl od Schneidera-Quindeaua stráž-
nou funkci za poznovu aktuální). Porota

(nezávislý orgán, jehož organizaci zajišťuje
EKD – federace německých protestantských
církví) každý měsíc vyhlašuje „film měsí-
ce“; upřednostňuje díla, jež podle jejího
názoru „slouží lidskému soužití, přispívají
k revizi vlastních pozic, vnímání lidské
odpovědnosti a orientaci na biblickou
zvěst“. Oceněním doporučuje film k širší
veřejné diskusi. Seznam oceněných filmů s
odůvodněními lze nalézt na adrese
www.filmdesmonats.de. (U Hanekeho filmu
Bílá stuha je mj. vyzdvižena postava faráře:
„Zejména protestantský farář tvoří ve směsi
z péče a nemilosrdné přísnosti typ duchov-
ního, který ve své sebespravedlnosti terori-
zuje vlastní děti i celou generaci konfirman-
dů … Na této postavě je zarmucujícím způ-

sobem zjevné, jak velice církev spoluvytvá-
řela mentalitu, která je odpovědná za poli-
tické násilné excesy 20. století v Německu.“
Blíže k filmu viz Nepravosti otců, konfir-
mandi bez sametu, ET-KJ 7/2010.) 
Schneider-Quindeau se přimlouvá za choze-
ní do kina i ve věku internetu: jde o sociální
zkušenost doma nereprodukovatelnou
(dodejme: zřejmě zatím zůstal ušetřen zku-
šenosti z hromadného sledování slátanin
vejdělkovských či nellisovských, v jádru
asociálních).

František Schilla

Odkaz:
Der Geschmack der Kirche. epd Film
11/2011, s. 16-17

Film a církev
(60 let německé Evangelické filmové poroty)



Elionor Burkettová, Golda, 

v překladu Pavla Hejzlara, 

Emet 2011, 423 stran

Golda Meirová je dnes, více než tři-
cet let po své smrti, patrně nejzná-
mější Židovkou od doby Panny
Marie. Ve své době se – především 
v zahraničí – stala tato neokázalá
ministerská předsedkyně určitým
symbolem židovského státu: „Ku-
rážná, nikotinem prosáklá babička,
která nosila šaty jako pytel, na no-
hách měla ortopedické boty, kaž-
dým jazykem kromě jidiš hovořila 
s přízvukem a která vedla jednu 
z nejmenších zemí na světě, se stala
mezinárodní hvězdou.“ (s.6)
Goldin životopis nás provádí třemi
čtvrtinami minulého století (1898-
1978) z pohledu židovské ženy, kte-
rá se narodila v Pinsku na území
dnešní Ukrajiny, takže její první
vzpomínkou bylo čekání na po-
grom, většinu dětství a rané mlá-
dí prožila jako nadšená sionistka 
v americké Milwaukee a roku 1921
se, již jako vdaná, přestěhovala do
tehdejšího britského mandátu Pa-
lestina. 
Život Meirové byl neoddělitelně
spojen se vznikem a ranou historií
státu Izrael. Jako socialistická sio-
nistka začínala pobyt ve Svaté zemi
v kibucu Merchavia, kam ovšem
manželé Meiresonovi příliš neza-
padli. Pobyt v kibucu však Goldě
umožnil politický vzestup, protože
ji kibuc vyslal na první kibucnický
sjezd do Deganie. „Všichni si od-
dechli, že se našel delegát.“ (s.48)
Meirová celoživotně upřednostňo-
vala politický život před osobním. A
tak souběžně se zhoršováním vzta-
hů židovské komunity k Britům ve
30. a 40. letech čteme v životopise
také o postupném odcizování s mu-
žem Morrisem i zanedbávání vlast-
ních dětí. „Všechny Goldiny sou-
kromé vztahy byly problematické.
Muži, s nimiž si něco začala, byli bez
výjimky ženatí a ani s dětmi jí to
neklapalo.“ (s.75) 
Golda Meirová, ač při výslechu
uvedla, že „střelnou zbraň nikdy
nepoužila“, v krizových chvílích
jevila velkou osobní statečnost: (při
cestě z obléhaného Jeruzaléma)
„Jednoho prosincového odpoledne
seděla na svém sedadle, zatímco
Arabové její autobus zasypávali kul-
kami. Zůstala klidně sedět, jen si
zakryla oči. „Co to děláte?“ divil se
jeden z cestujících. „Víte, vlastně se
nebojím smrti. Každý jednou umře.
Jak bych ale žila, kdybych přišla o
zrak? Jak bych pracovala?“ (s.123)
Díky své americké minulosti se stala
Golda velmi úspěšnou ve fundrei-
singu pro Izrael: sionisticky vlažné
americké Židy dokázala vždy zno-
vu uchvátit, jak v době britského
mandátu, kdy se vybíralo na „jišuv“
(osídlení), za války za nezávislost,
kdy v době největšího ohrožení zís-
kala na nákup zbraní nečekanou
sumu padesáti miliónů dolarů (v Iz-
raeli se pak částce padesáti miliónů
říkalo Golda), v době poválečného
budování, kdy se v Izraeli během
krátké doby zněkolikanásobil počet
obyvatel a bylo potřeba pro ně zajis-
tit odpovídající bydlení, a nakonec i
za Jomkipurové války, kdy v době,
kdy Izrael prohrával na všech fron-
tách, vyjednala s USA okamžitou
dodávku zbraní, které později umož-
nily úspěšný protiútok. 
Politické úkoly nutily Goldu k velmi
různým postojům – někdy velmi
humánním, kdy zdůrazňovala utr-

pení a ohrožení židovského lidu 
v Izraeli, ale také se snažila zabránit
útěku arabských obyvatel Haify 
z města během války za nezávislost:
„Šla … na pobřeží sama a prosila je,
aby se vrátili do svých domovů,
avšak marně.“ (s.129) „Bylo by vel-
mi bláhové domnívat se, že zde bu-
deme moci žít v pohodlí a bezpečí,
aniž bychom dělali vše, co je v na-
šich silách, pro arabskou menšinu,“
prohlásila jindy. „V žádném případě
nehodláme být panovačnou rasou...
Podívejte, musíme světu ukázat, že
jsme se během těch 2000 let, kdy
jsme trpěli jako menšina, něčemu
naučili.“ (s.129) V knize najdeme
úseky líčící její přátelská setkání 
s arabskými vůdci – jordánskými
králi Abdulláhem a Husseinem a
egyptským prezidentem Anvarem
Sadatem, i několik pozoruhodných
stran, líčících Goldiny politické i
humanitární aktivity v afrických
zemích, které v té době čerstvě zís-
kávaly samostatnost, a v nichž ve-
řejnost k Meirové zaujímala velice
srdečný postoj.
Jindy ovšem Meirová projevovala
velkou tvrdost, takže byla později
označena za Železnou dámu Blíz-
kého východu: Těm, kdo se jí v poli-
tice znelíbili, prakticky nikdy neod-
pouštěla, okamžité veřejné mínění
často přehlížela, o židovských tero-
ristických organizacích, které ve 40.
letech operovaly proti Britům v Pa-
lestině, prohlásila: „Nezbývá, než je
zlikvidovat tak, že se pár chlapců
odstřelí. … Přivedou nás do zkázy
… Z tohoto důvodu je v jejich přípa-
dě všechno dovoleno.“ (s.101) Vo-
jensky byly skutečně tyto extremis-
tické organizace poraženy v boji 
s oficiální izraelskou armádou Ha-
ganou při pokusu o přistání lodě se
zbraněmi 20. června 1948, politicky
se vůdcové těchto skupin později
etablovali při vzniku izraelské pra-
vice. 
Hvězdná hodina – která byla sou-
časně i příčinou definitivního poli-
tického pádu Goldy Meirové -
nastala během Jomkipurové války 
v říjnu 1973, kdy stát Izrael podruhé
ve své existenci bojoval o přežití.
Meirová byla tehdy ministerskou
předsedkyní Izraele. V počátečních
fázích války, kdy v době katastrofál-
ních porážek a velkých ztrát izrael-
ské armády ministr obrany Moše
Dajan panikařil, vedla tato pěta-
sedmdesátiletá stará žena s klidem a 
s odvahou válčící stát, který se bě-
hem několika dnů z porážek vzpa-
matoval, a nakonec vybojoval i –
draze zaplacené – vítězství. Těžké
ztráty během války byly ovšem pří-
činou definitivního odchodu Mei-
rové z politiky a dlouhodobého
úbytku její prestiže v Izraeli. 

Golda Meirová se ještě dožila uza-
vření míru s bývalým úhlavním
nepřítelem Izraele – Egyptem. Po
své smrti dále Golda žije jako určitý
symbol – její životní příběh se stal
inspirací pro několik filmů a diva-
delních her a v dějinách židovského
národa se řadí někam k biblickým
hrdinným válečnicím Izraele, jako
byly Debora a Judit. 
Kniha americké autorky Elionor
Burkettové je nejspíše nejdůkladněj-
ším životopisem Goldy Meirové.
Nabízí pohled jak do soukromého
života, tak i do Goldiny politické a
veřejné kariéry. Zajímavý je třicetile-
tý odstup mezi smrtí Meirové a
vydáním knihy, který umožňuje
reflexi toho, co se vše změnilo a jak
jsme se změnili i my: Goldina doba
byla dobou idealismu v tvrdém svě-
tě, kdy bylo obdivováno to, co je
dnes odsuzováno. „Dobře míněné
politické strategie, jež se kdysi jevily
tak správné, vypadají dnes hrůzo-
strašně.“ (s.10) Dnešní svět je mno-
hem pohodlnější než ten Goldin,
který byl ve stínu pogromů a holo-
kaustu, a přece se potácí „od idealis-
mu k teroru, od optimismu k cynis-
mu“ (ibid.). 
Jistou slabinou knihy je snad až pří-
lišné zženštění, kdy je Golda probí-
rána z perspektivy osobních vztahů,
klepů v jišuvu či kuchařských do-
vedností. Při těchto pasážích knihy
se mužský čtenář obvykle nudí.
Občas se kniha příliš úzce soustředí
na osobní a politický profil Goldy
Meirové, přičemž ke komplexnější-
mu pochopení historie státu by při-
spěla - i třeba stručná – zmínka o
dalších tehdejších událostech z dějin
Izraele, na nichž se Meirová přímo
nepodílela (politických, vojenských
apod.).
Pro možné příští vydání by recen-
zent doporučil několik úprav, kte-
ré by ještě posílily celkový dojem 
z knihy: Opatřit knihu, která je zřej-
mě původně určena především
americkým židovských čtenářkám,
alespoň stručnými poznámkami:
Co to je „čupa“? (chupa, svatební
baldachýn). Kolik byly „tři unce su-
šených ryb, čočky, těstovin a fazolí
denně“, které měli v rámci Goldou
řízeného přídělového hospodářství
k dispozici obyvatelé Jeruzaléma
během jeho obležení za první arab-
sko-izraelské války? (necelých de-
vadesát gramů). Doplnit knihu
několika fotografiemi z různých
životních období Goldy Meirové.
Opravit několikrát opakovanou
chybu v překladu, kdy anglický
výraz billion je překládán jako
bilión (1.000.000.000.000) a nikoliv
správně miliarda (1.000.000.000).
Kdyby měl izraelský stát v šedesá-
tých letech k dispozici půl biliónu
dolarů, jak kniha uvádí, historie by
nepochybně vypadala zcela jinak...
Knihu Elionory Burkettové lze
ovšem srdečně doporučit jak zájem-
cům o důkladné poznání starších
dějin státu Izrael a přiblížení etosu, 
s nímž se dnes již prakticky nesetká-
me, tak i těm, které zajímá, jak vypa-
dá svět politiky z perspektivy oby-
čejně vypadající ženy, jejíž „omšelý
vzhled, nezakrývané vrásky brázdí-
cí její tvář, přímočarost a neomale-
nost zahalovaly její výjimečnou roli
a činily ji plebejsky přístupnou. …
která (ovšem) na rozdíl od většiny
celebrit neodrážela nižší sklony
těch, kdo ji následovali, ale jejich nej-
vyšší ideály.“ (s.7) 

Mikuláš Vymětal
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Vážené dámy, vážení pánové, milé děti, začátek adventu je vlastně začát-
kem Vánoc. A Vánoce jsou časem „radosti a veselosti“. Advent je proto
radostný a veselý. To je docela dobré, protože advent trvá čtyři týdny. Té
„radosti a veselosti“ tedy může být habaděj. Říkám „může být“. Ono to totiž
záleží také na nás. Nesmíme se nechat o tu adventní a potom vánoční radost
připravit. Vám dětem to nejspíš nehrozí. Ale nám dospělým se to stává
docela často. Je to tehdy, když si myslíme, že tu „radost a veselost“ musíme
zařídit sami. Nakoupit ji u řezníka, v supermarketu, v elektru a kdo ví, kde
ještě. Nakupovat se před Vánocemi samozřejmě musí. To, co přineseme
v taškách domů, se nám však nesmí stát hlavním vánočním chodem. Tím by
měl být dárek, který jsme o těch prvních Vánocích dostali od Pána Boha.
Zadarmo, bez fronty a bez strkanic. Nebyl zabalený v krabici. Byl položený
v jesličkách. A nebyl jenom pro ty hodné. Byl pro všechny. I pro ty, kteří si
žádný dárek nezasloužili. Kdyby tomu tak nebylo, kdoví, jestli by vůbec
někdo něco od Pána Boha dostal.
Tím Božím vánočním dárkem je děťátko. Když se v Betlémě narodilo, vypa-
dalo úplně stejně, jako vypadal po narození každý z nás. Dokonce ani jeho
rodiče – Josef a Marie – na něm neviděli nic zvláštního. To na něm viděli je-
nom andělé. Zvláštnost toho děťátka se projevila, až když povyrostlo. Když
mu bylo dvanáct let, překvapil malý Ježíš lidi v  jeruzalémském chrámě –
dokonce i faráře - tím, co všechno věděl o Pánu Bohu. Naplno se však ta jeho
zvláštnost projevila ještě později. Tehdy, když se jako dospělý s lidmi setká-
val a pomáhal jim. Toho uzdravil, tomu dal jíst, toho povzbudil, tomu vrátil
chuť do života... Lidé, kteří se s Ježíšem setkali, říkali: „Takových jako on by
mělo být víc! To by byl svět hned radostnější a veselejší. Nikdo by nekradl,
nelhal a nezabíjel. Nikdo by nepomlouval, nepodváděl a nevymýšlel zlé
věci.“ Někteří si Ježíše tak oblíbili, že se začali snažit žít jako on. To je hodně
těžké. Kde se o to lidé pokoušejí, tam se však vždycky žije lépe než tam, kde
je jim Ježíš lhostejný, anebo kde se dokonce stavějí proti němu.
Vy jste tady, v Sojovicích, na dobré cestě. Slavíte začátek adventu. Tzn., že se
díváte směrem k tomu děťátku. K Ježíškovi, ze kterého vyroste Ježíš. Proto
je tady veselo. Přeji vám, aby vám ta radost vydržela až do Vánoc. Ne tak,
že jí bude každý den méně, jako když se vypouští pneumatika. Ale tak, že jí
bude každým dnem přibývat a o Vánocích jí bude tolik, že se s ní nevejdete
do svého domu a vyrazíte s ní do kostela. Při troše štěstí se v něm setkáme.
Já tam budu určitě. Tam se totiž bude podávat to hlavní vánoční „menu“.
Bude se tam číst z Bible o tom, jak se to všechno kdysi za císaře Augusta
seběhlo. A uslyšíte i o tom, proč k tomu došlo. A to vám prozradím už tady,
protože do toho kostela nejspíš všichni nepřijdete: Protože nás má Pán Bůh
rád. I dnes! Docela se tomu divíme. Ježíše, který vyrostl z malého Ježíška,
jsme zamordovali, a on na nás přesto nezanevřel. To proto, že je pořád stej-
ný a neleží mu na srdci jenom ti hodní. On chce změnit i ty, kteří hodní
nejsou. Proto i jim dává dárek. A ten dárek některé z nich skutečně mění. To
je důvod k „radosti a veselosti“. Tak se radujte a veselte!

Projev faráře Emanuela Vejnara 
při slavnostním zahájení adventu v Sojovicích v neděli 27. 11. 2011

Maje v  rukou Evangelický kalendář

2012, dívám se na desky přebalu a jsem

na rozpacích. Na přebalu je Don Quijote

na již znaveném koni Rocinantovi,

ochablý kůň sklání hlavu. Dívám se na

obal nového kalendáře a sotva se bráním

úvaze nad míněním, atmosférou pro-

středí, z něhož kalendář vyšel. 

Don Quijote je směšný, tak to před sta-

letími zamýšlel i jeho španělský autor

Miguel de Cervantes Saavedra, který

Donem Quijotem v renezanci parodoval

rytířské romány středověku, a dodám, že

spisovatel větší část svého díla napsal ve

vězení, žil v naprosté bídě. Evangelický

kalendář 2012 má na přebalu karikaturu

rytíře, u něhož si ještě lze představit cosi

ctnostného, ale zůstává směšný, když

bojuje s větrnými mlýny. Je tento obraz

příkladným obrazem evangelíků, kteří si

kalendář vydali? Umím si udělat legraci

sám ze sebe, i vůči sobě samému si držím

jistý odstup, ne všechno u sebe beru tak

vážně. A jako přispívající člen ČCE,

vlastně aktivně praktikující českobratr-

ský evangelík, čekám spíš roznícení zá-

jmu o tradici, v níž jsem a ze které vyšel

Evangelický kalendář 2012. Dívám se

na Dona Quijota na sešlém koni a při-

padám si směšný jako on. Mám rád

evangelíky, jinak bych si kalendář ne-

koupil, a mám rád Španělsko a Španěly,

kde jsem měl možnost být. Španělská

krajina mě „dostala“. Já snad mohu říci,

co pro mě znamená „španělská vesnice“.

Nemyslím si, že by církevní tiskoviny a

publikace měly vyjadřovat jistý „trium-

falismus víry“. Ale též si nejsem dosta-

tečně jistý, že by důmyslný rytíř Don

Quijote de la Mancha podpořil sebevě-

domí tradice, která fakticky vymírá a

dožívá. Dívám se na obrázek rytíře na

koni a říkám si, že asi takoví jsme my,

všichni evangelíci a všechny evangelič-

ky, unavení, nemastní a neslaní, tak tro-

chu směšní, ale přece jsme. 

čas radosti, veselosti

Důmyslný rytíř 
Don Quijote de la Mancha

Recenze



SENIORÁT PRAžSKý

Českobratrská církev evangelická

PRAHA 1 Deutschsprachige Evangelische
Gemeinde Prag – Ne 10.30 h (sv. Martin ve
zdi), f. Frank Lessmann Pfeifer, f. Andrea
Maria Pfeifer
PRAHA 1 NOVÉ MěSTO – Ne 9.30 h
Klimentská 1211/18, f. Eva Halamová
PRAHA 1 STARÉ MěSTO - Ne 9.30 h
Salvátorská 1045/1, f. Josef Daniel Beneš, 
f. Svatopluk Karásek
PRAHA 2 VINOHRADY – Ne 9.30 h
Korunní 1440/60, f. Ester Čašková
PRAHA 3 JAROV – Ne 9.30 h
U Kněžské louky 2139/9, f. Elen Plzáková
PRAHA 3 ŽIŽKOV I – Ne 9.30 h (Betlémská
kaple) Prokopova 4/216, f. Pavel Kalus
PRAHA 3 ŽIŽKOV II – Ne 9.30 h (Druhý
dům ČCE) Čajkovského 1639/10, f. Jaro-
mír Strádal
PRAHA 4 BRANÍK – Ne 9.30 h
Modřanská 118, f. Jaroslav Pechar
PRAHA 4 JIŽNÍ MěSTO – Ne 9.30 h (3.ne
v měs. ekum. 18 h) Donovalská 2331/53, 
f. Michal Šourek
PRAHA 4 MODŘANY – Ne 9.30 h
Písková 263/6, f. Zvonimír Šorm
PRAHA 4 NUSLE – Ne 9.30 h
Žateckých 1169/11, f. Marta Zemánková, 
f. Irena Škeříková
PRAHA 5 RADOTÍN – Ne 9.30 h (kostel)
Na Betonce 14, f. Lýdia Mamulová
PRAHA 5 SMÍCHOV – Ne 9.30 h
Na Doubkové 8/2040, f. Ivo Mareš
PRAHA 6 DEJVICE BUBENEČ – Ne 9.30 h
Dr. Z. Wintra 15/746, f. Petr Hudec, f. Abi-
gail Hudcová
PRAHA 6 STŘEšOVICE – Ne 9.30 h
Nám. Před bateriemi 950/22, f. Pavel Po-
korný, f. Lenka Ridzoňová
PRAHA 8 KOBYLISY – Ne 9.30 h (Kostel u
Jákobova žebříku) 
U Školské zahrady 1264/1, f. Miroslav
Erdinger, f. Ondřej Kolář
PRAHA 8 LIBEň – Ne 9.30 h
U Pošty 1098/6, f. Roman Mazur
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9.30 h
Třebešovská 2101/46, f. Petr Firbas
PRAHA 10 STRAšNICE – Ne 9 h
Kralická 1001/4, f. Pavel Klinecký
PRAHA 10 UHŘÍNěVES – Ne 9 h
Husovo nám. 378/40, f. Vladimír Pír
PRAHA 10 VRšOVICE – Ne 9.30 h
Tulská 1/14, f. Jiří Ort

Ochranovský seniorát – Ne 9.30 h 
(Domov Sue Ryder) Michelská 1/7 Praha
4 Michle, k. Eva Šormová

Církev bratrská

ČERNOšICE – Ne 9.30 h
Hradecká 2192, k. Pavel Paluchník
PRAHA KOREJSKý SBOR – Ne 14 h
Skuteckého 1705/3a, k. Moon Key Choi
PRAHA MEZINÁRODNÍ SBOR – Ne 10.30 h
Peroutkova 57, k. John Waldrop
PRAHA 1 SOUKENICKÁ – Ne 10 h
Soukenická 15, k. Pavel Černý, k. Pavel
Plchot
PRAHA 2 VINOHRADY – Ne 9.30 h
Římská 43, k. Pavel Mošner
PRAHA 3 ŽIŽKOV – Ne 10 h
Koněvova 24, k. Bronislav Kaleta, k. Mi-
chal Žemlička
PRAHA 4 JIŽNÍ MěSTO – Ne 17 h 
(Kom. centrum M. Terezy) U Modré školy
1, k. Robert Filip
PRAHA 4 šEBEROV – Ne 10 h
V Ladech 10, k. Robert Hart, k. Matěj Hájek
PRAHA 5 SMÍCHOV -. Ne 9.30 h
Vrázova 4, k. Bronislav Matulík
PRAHA 6 DEJVICE – Ne 10 h (hotel Krystal)
J. Martího 2, k. Daniel Heczko
PRAHA 9 ČERNý MOST – Ne 10 h
Stoliňská 2502/41b, k. Tomáš Grulich, k.
Pavel Trefný
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9 h
Ve Žlíbku 168, k. Miloslav Kloubek
PRAHA 13 STODůLKY – Ne 10 h
Nušlova 2273/11, a k. David Novák
ŘÍČANY – Ne 10 h 
(kaple Olivovy dět. léčebny) Olivova 224,
k. Daniel Kvasnička

Bratrská jednota baptistů

PRAHA 3 VINOHRADY – Ne 9.30 h, 18 h čín-
ské
Vinohradská 68, k. Vladimír Hájek
PRAHA 3 VINNý KMEN – Ne 17 h ruské
Vinohradská 68, k. Hennadiy Gavrilov
PRAHA 3 MEZINÁRODNÍ SBOR – Ne 11 h
Vinohradská 68, k. Gareth Morris
PRAHA 4 PANKRÁC – Ne 10 h
Na Topolce 677/14, k. Jáchym Gondáš
PRAHA 6 šVCC – Ne 10.45 h
Nad Habrovkou 3, k. Keith G. Jones

Evangelická církev metodistická

PRAHA 2 NOVÉ MěSTO – Ne 9.30 h
Ječná 19, f. Pavel Hradský
PRAHA 9 HORNÍ POČERNICE – Ne 9.30 h
Křovinovo n. 12/18, f. Radislav Novotný
PRAHA 10 STRAšNICE – Ne 10 h
Vilová 512/26, f. Alena Procházková

Nabídky

Oznámení

BohoslužbyInzerce
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TýDENNÍ KALENDÁŘ IZRAEL 2012
53 barevných fotografií z Izraele

s biblickými texty.
Vhodný vánoční dárek za 150,-Kč!
K vyzvednutí:
Ludmila Hallerová, Ve Vilách 7
140 00 PRAHA 4 – Michle
Tel.: 242 428 814; mobil: 774  572 671

* * *
EVANGELICKÁ CÍRKEV METODISTICKÁ
NABÍZÍ ZA SYMBOLICKOU CENU KOM-
PLETNÍ ROČNÍKY ET-KJ Z LET 1956-
1957 A 1959-1983.

OKRAšLOVACÍ SPOLEK VE ZNOJMě
nabízí knihu o evangelickém koste-
le ve Znojmě: Sto let kostela na
novém městě ve Znojmě od Bc.
Silvestra Kozdase, za cenu 150
Kč/kus + poštovné 36 Kč. 
Viz. recenze na knihu od PhDr.
Michala Flegla v ET-KJ č. 27/2011.
Odkaz: 
http://okraspol.sweb.cz/pages/pub-
likace_100 let_kostela_nm.html

č. 17
NABÍZÍME PŘÍZEMNÍ BYT v RD v Dob-
říši, 3+kk, dvůr a zahrada. Pro bu-
doucího člena sboru, popř. rodinu. 
Hejzlarovi, tel: 603578108

č. 18

Mimořádný synod Českobratrské
církve evangelické, který byl svolán
na pátek 25. listopadu 2011, odsou-
hlasil návrh synodní rady, který
vyjadřuje souhlas synodu s majet-
kovým vyrovnáním podle návrhu
Zákona o zmírnění některých ma-
jetkových křivd způsobených círk-
vím a náboženským společnostem
v době nesvobody, o vypořádání
majetkových vztahů mezi státem a
církvemi a náboženskými společ-
nostmi a o změně některých záko-
nů (zákon o majetkovém vyrovnání
s církvemi a náboženskými společ-
nostmi).
Dále také synod pověřil synodní
radu Českobratrské církve evange-
lické, aby v souladu s Řádem hos-
podaření církve čl. 22 podepsala
jménem Českobratrské církve evan-
gelické příslušné smlouvy s Českou
republikou.
Tyto návrhy přijal synod v tajném
hlasování 64 kladnými hlasy, čtyři
hlasy byly proti a jeden z přítom-
ných synodálů se svého hlasování
zdržel.
Na návrh předsedy synodu Čes-
kobratrské církve evangelické Jiřího

Grubera synod také uložil synodní
radě, aby pro druhé zasedání 33.
synodu ČCE připravila výchozí
materiál, který bude sloužit jako
základ pro rozhovor celé církve nad
novou situací, která vznikne přije-
tím zákona o majetkovém vyrovná-
ní s církvemi. Materiál by měl zahr-
novat teologická a etická kritéria,
informaci o tom, kdo bude odpo-
vědný za nakládání s finanční
náhradou, jak bude použití finanč-
ních prostředků strukturováno,
kdo bude rozhodovat o počtu kaza-
telských míst a výši pracovních
úvazků a předběžný výhled finan-
cování v letech 2013 – 2022.
Tento materiál má být spolu s
výsledky rozhovorů na synodu
předložen sborům a konventům,
aby se vyjádřily, které varianty řeše-
ní podporují, případně mohly
navrhnout vlastní způsob řešení
jednotlivých otázek. Tento návrh

byl přijat počtem 51 kladných
hlasů, žádný hlas nebyl proti a 17
synodálů se hlasování zdrželo.
V rámci rozpravy před hlasováním
o jednotlivých návrzích zazněly jak
hlasy podporující přijetí návrhů,
tak hlasy proti těmto návrhům. Po
přijetí návrhu J. Grubera by tato
diskuze měla být přenesena do celé
církve, protože přijetí nebo nepřijetí
zákona ovlivní život církve na
mnoho let. Poslanci synodu by
proto měli při svém rozhodování
vycházet z diskuze, kterou pove-
dou ve sborech a v seniorátech.
Konventy a staršovstva mohou dát
těmto rozhovorům důležité podně-
ty. Je důležité, aby nutné změny
byly přijaty po diskuzi, ve které se
budou moci vyjádřit všichni členo-
vé církve.
Synod byl zakončen společným čte-
ním z Písma, modlitbou a společ-
nou písní.

Usnesení mimořádného synodu čCE

AUDIO CD: DENÍK STARÉ PANÍ
Čte Nina Divíšková
Úvod Jiřina Šiklová
zkrácená verze na 1 audio CD | cel-
ková délka 1 h 20 min
Nahrávka vznikla podle knihy Jiři-
ny Šiklové Deník staré paní, vydané
nakladatelstvím Kalich v roce 2008 |
Copyright © Jiřina Šiklová | Čte
Nina Divíšková | Režie Hana Kof-
ránková | Hudba Petr Mandel |
Úprava textu Magdalena Čechlov-
ská | Zvuk, střih a mastering Tomáš
Gsöllhofer | Produkce Karel Černo-
šek a Michal Plzák | Obálka © Vik-
tor Karlík | Design Ondřej Fučík |
Nahrálo vydavatelství TYMPA-
NUM ve spolupráci s nakladatel-
stvím KALICH v září 2011ve studiu
DAMU v Praze | www.ekalich.cz |
www.cteteusima.cz

Cena 229 Kč, v eshopu Kalicha sleva
20 %, tj. prodejní cena 183 Kč.
http://www.ekalich.cz/pro-
dukt/448-Denik-stare-pani-Audio-
CD/index.htm

Kniha oblíbené socioložky formálně

napodobující deníkové zápisky jedné

staré ženy představuje svébytnou reakci

na problém stárnutí populace. Stará pa-

ní tu není alegorií Stáří, které chrlí

abstraktní a nudné poučky o tom, jak se

snadno a rychle vyrovnat s mnohými

obtížemi, jež stárnutí přináší, ale je ži-

vou postavou, která se ke svým poznat-

kům prodírá cestou mnohdy velmi obtíž-

nou. Posluchačům budou jistě její

mnohdy popuzené, až křečovité reakce

na průvodní jevy současné doby blízké. I

proto má deník takovou naléhavost a

působivost. Je možno jej považovat za

praktický návod k použití pro seniory i

lidi na sklonku produktivního věku. Učí

nás přijímat stáří nikoli jako pouhý úby-

tek sil a schopností, ale jako období zra-

losti, jako fázi náležející k plnosti lidské-

ho života. Zároveň přitom zcela věcně a

nesentimentálně upozorňuje na řadu

kroků, jež mohou těžkosti, které mohou

stáří provázet, usnadnit nebo jim dokon-

ce předejít.

Nina Divíšková (1936) | vyrůstala 
v Brně, herectví vystudovala na
DAMU v Praze. Na studiích se se-
známila se svým manželem, hercem
a režisérem Janem Kačerem, s nímž
má tři děti. Hereckou dráhu začala v
Ostravě, poté se na 35 let stal její
domovskou scénou Činoherní klub
v Praze. Po odchodu ze stálého an-
gažmá získala řadu výrazných rolí v
menších pražských divadlech –
např. v Zelenkových Příbězích oby-
čejného šílenství (Dejvické divadlo)
– známa je i z filmové podoby této
hry. Hrála také ve filmech jako Set-
kání v Paříži (1981) či Máj (2008).
Televizní diváci ji dobře znají ze seri-
álů jako Ulice (Libuše Šmídová)
nebo Vyprávěj (babička Běta).

Církev bratrská spustila na své tra-
diční webové adrese www.cb.cz
novou podobu svých webových
stránek. Nový web představuje
Církev bratrskou a její oficiální
dokumenty, nabízí nepřeberné
množství textů pro práci domácích
a sborových skupin, materiály pro
vyučování základů víry, informace
z historie CB apod. Samozřejmostí
jsou kontakty na všechny sbory i
pracovníky, včetně mapy sborů a
stanic s pravidelnými bohoslužba-
mi. Dalším doplňkem jsou 5x týdně
aktualizované fotografie s připoje-
ným biblickým textem a možnost
diskuse nad jednotlivými příspěv-
ky prostřednictvím sociálních sítí.
Publikované články minulých let
nejsou rušeny, nové stránky obsa-
hují propojení na všechny materiá-
ly, které se na uvedené adrese obje-
vily v minulých osmi letech existen-
ce tohoto webu.

v KalichuNovinky

Milí rodiče a předškoláci!
Rodiče, jejichž děti se začátkem nového školního roku vstoupily v mateřské škole do
třídy předškoláků, se začnou brzy rozhlížet, kde najít vhodnou základní školu. 
Každý rodič hledá pro své dítě školu, kde bude pěkné prostředí, která bude dítě
motivovat k učení a bude ho bavit. Učitel bude dobrým pedagogem a zároveň důvě-
ryhodný jako člověk, bude mít čas vnímat individuální potřeby a nadání našeho dítě-
te. Dítě si najde dobré kamarády a nebude vystaveno nějakým neblahým sociálním
jevům...  Zní to jako nadlidský úkol, najít takovou školu, ale nic to nemění na tom, že
bychom si ji přesto přáli.
Jako křesťané si také přejeme, aby naše dítě neztrácelo hodnoty, které se mu snažíme
vštěpovat, ale naopak, aby rostlo v poznání Božích řádů a učilo se vztahu s živým
Bohem. Není obrovským požehnáním a milostí, když škola nevstupuje do života
dítěte jako nějaký cizorodý prvek, ale může zde být soulad mezi rodinou, církví a
školou?
Křesťanská Mateřská a Základní škola Jana Husa funguje z Boží milosti v Brně-Líšni
na ul. Masarova od září 2008. Škola je mezidenominační. Nízké počty dětí ve třídě
(cca 10-12) umožňují blízké vztahy, individuální přístup při výuce a dobrou kázeň.
Škola je chápána nejen jako místo k získávání vědomostí, ale zároveň i místo podpo-
rující křesťanskou výchovu v rodině. Je společenstvím Božího lidu – v tomto případě
dětí, učitelů a rodičů, kteří touží, aby byl Bůh oslaven i při tomto díle.
Chcete-li vědět více, navštivte webové stránky www.krestanskaskola.cz nebo školu
osobně.

Mgr. Jana Baná, tel. 721 864 985, Církev bratrská



Po pokračování další ukázkou textu obecného úvodu „Du-
chovní dějiny Čech a Moravy“ z vydaného turistického prů-
vodce po sakrálních památkách na území České republiky,
která se tematicky vztahuje k následně publikovaným materiá-
lům, připojujeme i dvě konkrétní trasy, které nejsou jen příkla-
dem zpracování této látky, ale už je můžete využít při svých
cestách, ať je budete podnikat sami, s rodinou, či třeba se svým
sborovým společenstvím.

CESTY INKVIZITORů, HORLIVýCH KAZATELů,
KACÍŘů, HUSITů

Anotace (14.–16. st.): Epocha vrcholného středověku, věku katedrál a

církve mocensky vítězné končí krizí západního papežství a potažmo

důvěry lidí v instituce církve. Na nejistotu o spáse duše reagují nové

duchovní směry, nová zbožnost (devotio moderna). Hledá se „lék jis-

toty“ především v přímém panování nejvyššího krále Ježíše Krista,

v prosazování znalosti Bible, v kázání evangelia. Již ne v instituci círk-

ve, která má dva i tři papeže najednou, ale přímo u Boha lidé hledají

jistotu záchrany. Na toto neklidné období reaguje císař Karel IV., který

chce Evropě nabídnout nové duchovní centrum ve „stověžaté Praze“.

Avšak prostý lid již nechce být jen trpným příjemcem panovnické

vůle, chce sám tvořit duchovní dějiny. Má v tom své vůdce: Milíče

z Kroměříže, Jana Husa, Jana Žižku, Petra Chelčického a další. Éra

rytířů, knížecího a královského lesku končí, přichází doba kazatelů,

reformátorů a husitských bojovníků.

„Věk katedrál“, věk církve vítězící nad králi (boj o investituru)
i pohany (křížové výpravy), však netrvá dlouho. Éra křížových
výprav do Svaté země skončila definitivní ztrátou dobytých
území a zdánlivě dobojovaný boj o investituru se vrátil roku
1303 zadními dveřmi ve sporu papeže Bonifáce VIII. s  fran-
couzským králem Filipem Sličným, jehož papež nechtěl koru-
novat císařem. Další svatí otcové byli přesídleni do francouz-
ského Avignonu a při pokusu o volbu nového, roku 1378, byli
zvoleni papeži dva – Klement VII. v Avignonu a Urban VI.
v Římě. Jedním kandidátem byl příznačně francouzský a druhý
italský kardinál. Univerzální moc papeže a církve v západní
Evropě je podlomena. 
V tehdejší době se však stále hlasitěji vynořují myslitelé, teolo-
gové i prostí zbožní lidé, kteří krizi církve nemají strach pojme-
novat a mnohdy se jí snaží čelit zdola. Pro ně dvojí papežská
volba znamená už jen skutečnost, že jednohlavé sani narostla
druhá a o několik let později i třetí hlava. 
Již dříve skončil s nálepkou kacíře Petr Valdes, lyonský kupec,
který se rozhodl skončit s výnosnou živností, hmotně zabezpe-
čil rodinu a zbytek peněz vydal na opisy Bible a potulnou kaza-
telskou činnost. Valdenští nebo také „lombardští chudí“, stíha-
ní po Evropě inkvizicí, v předhusitském období doputovali po
šumavských stezkách i do jižních Čech, aby se zde zapojili do
„německé kolonizace“. 
Na straně druhé měl v rámci církve příznivější osud František
z Assisi, který se také zřekl majetku, stal se žebravým poutní-
kem a založil komunitu stejně smýšlejících bratří – řád žebra-
vých františkánů. Mezi svatými a kacíři často vedla tenká linie.
Ironií osudu někteří františkáni byli postupem času pověřová-
ni inkviziční činností právě proti valdenským.

NOVý JERUZALÉM V SRDCI EVROPY
V době avignonského zajetí mladý český král a císař Karel IV.
Lucemburský, jemuž se na rozdíl od jeho rytířského otce Jana
česká země stala skutečnou vlastí, chce z Českého království a
konkrétně z Prahy učinit duchovní centrum Evropy a nabíd-
nout tak mnoha křesťanským poutníkům, putujícím do Říma či
Avignonu, bližší alternativu. Čechy s Prahou v čele se měly stát
evropskou křižovatkou číslo jedna. Karlovy snahy o pozved-
nutí Českého království byly motivovány jistě jak nábožensky,

tak také politicko-pragmaticky – z Prahy se začalo stávat nejen
centrum světové politiky, ale i života duchovního, jakýsi druhý
Řím.
Císař Karel se rozhodl mít ve svém sídelním císařském městě
vše: biskupství pozvedl na arcidiecézi, založil univerzitu, stavěl
gotické katedrály, chtěl zde mít co nejvíce řeholních řádů, ostat-
ků svatých, obchodu, knih i vzdělanců. Jeho „duchovní sběra-
telství“ dobře ilustruje založení kláštera Emauzy (Na
Slovanech), kam povolal slovanské benediktiny z Chorvatska –
po čtvrt tisíciletí tak v českých zemích opět zazněla slovanská
liturgie.
Praha s emauzským klášterem se měla stát střediskem slovan-
ské církevní vzdělanosti. Karel Emauzy „umístil“ do nově
vzniklého Nového Města pražského, které svým půdorysem
připomíná město Jeruzalém. Pět novoměstských kostelů svým
umístěním tvoří rovnoramenný kříž. A protože po celý středo-
věk panovalo přesvědčení, že ten Jeruzalém nebeský již není
daleko, měla se česká metropole podle lucemburského císaře
stát branou k věčnosti. Vrcholným dílem gotického umění je
kaple sv. Kříže na hradě Karlštejně, kde je císař sám vyobrazen.

PRAOTCOVÉ REFORMACE
Karel také neváhal povolat a podporovat i kazatele kritizující
stav církve, konkrétně pozval z Rakouska plamenného Kon-
ráda Waldhausera, který svým kázáním v Praze podnítil „nové
cesty církve“, na které navázal Milíč z Kroměříže ve znamení
chudoby a pomoci odvrženým „padlým ženám“. Po něm se
jeho žák Matěj z Janova vydal po cestách vzdělání, především
v poznání Bible. A když Karlova dcera Anna, manželka anglic-
kého krále Richarda II., se v nové vlasti učila jazyk svého chotě
z prvního překladu Bible do angličtiny od Johna Wycliffa, ox-
fordského kritika církve a především papežství, bylo vzájemné
propojení českých snah o reformu církve jen otázkou času. 
Wycliffovy „kacířské“ spisy stačil před jejich pálením opsat
Jeroným Pražský, přivezl je do Prahy a předložil je ke čtení
mistru „svobodných umění“ pražské university Janu Husovi.
Tomu se myšlenky oxfordského profesora při náhledu na teh-
dejší stav církve zdály být oprávněné. A ať učinili tehdejší před-
stavitelé církve cokoliv, vše dopadlo vždy hůř. Volba třetího
papeže i odpustková kampaň se připojily ke starým nešvarům:
kupování si církevních úřadů (tzv. svatokupectví), vysoké plat-
by prostých lidí za veškeré obřady církve, bohatství a světský

život církevních hodnostářů v kontrastu s chudobou prostých
lidí. 
Odtrženost od původní církve apoštolů, jak její život popisuje
Bible, byla více než výmluvná. Jen bylo zapotřebí běžným
lidem kázat to, co se v Bibli opravdu píše, ba co víc, bylo potře-
ba lidem skutečně kázat, a to rovnou v jazyce, kterému mohli
rozumět i prostí lidé. Kvůli těmto potřebám vznikla ve Starém
městě pražském kaple zvaná Betlémská, určená od počátku
výhradně pro kázání evangelia v  českém jazyce. Označení
„kaple“ ale bylo jen hierarchické – stavba nebyla vůbec malá.
Svou kapacitou pro 3000 lidí se kaple stala největším shromaž-
dištěm v Praze. Na popud Jakoubka ze Stříbra se roku 1414
poprvé podávala oltářní svátost laikům pod obojí způsobou,
tedy i z kalicha, poprvé v nedalekém kostele sv. Martina ve zdi.
„Českou reformaci“ nezastavilo ani upálení Jana Husa 6. čer-
vence 1415 a Jeronýma Pražského o rok později na koncilu
v Kostnici (něm. Konstanz).
Na tomto koncilu chtěly paradoxně i církevní špičky dospět 
k reformě církve – ovšem jinými cestami. Husovo učení a kaza-
telská činnost daly vzniknout věroučnému programu husitské-
ho hnutí, Čtyřem pražským artikulům – 1. Svobodné hlásání
slova Božího (tzn. kázání vycházející čistě jen z  Bible), 2.
Přijímání pod obojím způsobem (vysluhování z kalicha i ne-
kněžím), 3. Zákaz světského panování kněží (omezení majetku
a moci církve), 4. Trestání hříchů ve všech stavech (nevídaná
rovnost lidí před zákonem). 

PřÍLOHA 4 36-37/2011
vychází: 7. prosince 2011

Magni – Cesty s příběhem II
Magni Cesty s příběhem, projekt Agentury pro rozvoj cestovního ruchu Helptour, je pozváním k návštěvě vybraných míst a

památek spojených s příběhy významných historických událostí a osobností duchovních dějin Čech a Moravy. Svědkové dob

významných a dávno minulých jsou mimo jiné stavby katedrál, kostelů, synagog a soch dodnes přítomných v historických

městech i vesnicích po celém území naší vlasti.

I vy přijměte jako pozvánku k výpravám do míst důležitých, výmluvných a často i přitažlivých, ukázky z textů turistického

průvodce a webových stránek Magni. Na webových stránkách http://www.magni.cz/ naleznete mnoho zajímavých informa-

cí, rubriky jako „Magni průvodce“ = interaktivní průvodce po nejvýznačnějších církevních památkách, „Video/Animace“,

které sdělným a poutavým způsobem provádí duchovním vývojem v naší zemí obecně, v soustředění na katolické, reformač-

ní, pravoslavné a židovské Čechy a Moravu. Dále je možné se pobavit i podívat ze zajímavého úhlu pohledu na několik his-

torických osobností dost netradičním, ale mladistvě vtipným a sdělným způsobem. Nechybí ani bohatý obrazový a fotogra-

fický materiál a řada užitečných map a přehledných tabulek.

Příjemným a přehledným pomocníkem na webových stránkách je i Kalendář - Přehled aktuálních duchovních a kulturních

akcí, které se přípravují na území ČR. Dozvíte se, kde jsou připravovány koncerty, kde se otevírají nové expozice, k jakým

změnám dochází u nejrůznějších sakrálních památek atd.

Betlémská kaple v Praze

VELKý OKRUH JIžNÍMI čECHAMI PO STOPÁCH čESKÉ REFORMACE

Výchozí místo: Tábor

Doprava: auto

Místa:
Tábor
Chýnov 
Sezimovo Ústí
Kozí Hrádek
Písek
Sudoměř
Chelčice
Husinec
Prachatice
Trocnov

Anotace: Jižní Čechy jsou odpradávna vnímány jako kolébka refor-

mace a husitského hnutí. Zde se narodil reformátor Jan Hus, vojevůd-

ce Jan Žižka, ale také Petr Chelčický, z jehož myšlenek později čerpala

Jednota bratrská. V jižních Čechách je tak řada míst, které jsou více či

méně spojené s dějinami reformace ve všech jejích podobách.

Žádné jiné město není tak úzce spjato s husitstvím jako právě
Tábor, založený na samém počátku husitských bojů, roku 1420.
S detailní historií Tábora se můžete seznámit v městském Hu-
sitském muzeu, jehož součástí je i zpřístupněná část táborské-
ho podzemí. (Duben-září denně 9.00-17.00, říjen-březen středa-
neděle 9.00-17.00.) Na Žižkově náměstí se nalézá také radnice,
památník Jana Žižky a děkanský kostel Proměnění Páně. Ko-
stel je přístupný jen během bohoslužeb nebo po předchozí
domluvě, ale jeho věž slouží jako vyhlídková a Tábor z ní bude-
te mít jako na dlani. (Od května do srpna denně 10.00-17.00,
září-říjen jen o víkendech.) V Táboře můžete navštívit také Be-
chyňskou bránu, věž Kotnov, nebo se projít podél dochovaných
městských hradeb.

TURISTICKÉ TRASY



V  okolí Tábora se nachází několik dalších zajímavých míst,
která při svém putování můžete navštívit. Zhruba 10 km na
východ leží město Chýnov. Jeho turistickou zajímavostí nejsou
jen známé jeskyně, ale také Dům Františka Bílka. Ten si umělec
ve svém rodném městě postavil dle vlastních návrhů a dnes je
zde umístěna expozice o jeho životě a díle. Bílek proslul zvlášt-
ním až expresivním zpracováním náboženských témat a řadu
zakázek vytvořil pro nově ustavenou Československou církev
husitskou. Byl nejen jejím členem, ale i oficiálním umělcem. 
Pojedete-li z Tábora na jih, dorazíte zanedlouho do blízkého
Sezimova Ústí. V původním Ústí nějaký čas pobýval Jan Hus,
ovšem roku 1420 bylo město husity vypáleno a obyvatelstvo
přesunuto do nově vzniklého Tábora. Díky důkladnému arche-
ologickému průzkumu mapujícímu život v 15. století bývá Se-
zimovo Ústí nazýváno „českými Pompejemi“ Navštívit zde
můžete např. vilu prezidenta Edvarda Beneše.
Ze Sezimova Ústí pak vede červená turistická trasa (případně
cyklotrasa č. 1206) přímo ke zřícenině gotického Kozího hrád-
ku, kde v letech 1413-14, poté co musel kvůli klatbě opustit Pra-
hu, pobýval mistr Jan Hus. Nejenže zde sepsal několik svých
traktátů, ale na jeho „kázání pod lipou“ chodili lidé z dalekého
okolí. (Otevřeno květen-září denně mimo pondělí 10.00-16.30.)
Z Tábora můžete přes bývalé královské město Písek, které se
jako jedno z prvních připojilo k Táborské jednotě, často ho nav-
štěvoval i Jan Žižka a sídlil zde Mikuláš Biskupec z Pelhřimova,
dojet do Sudoměře u Strakonic. Zde se 25. března 1420 odehrá-
la jedna z prvních velkých husitských bitev. Žižka tehdy napl-
no projevil své schopnosti vojenského stratéga a se zhruba 400
přívrženci se díky vozové hradbě dokázal ubránit přesile, která
dle kronik čítala 2000 ozbrojenců. Tuto památnou bitvu dodnes
připomíná monumentální šestnáctimetrový pomník Jana
Žižky od Emanuela Kodeta, který vévodí okolní krajině od
roku 1925.
Přes Chelčice u Vodňan, kde se někdy mezi lety 1379-90 naro-
dil Petr Chelčický, vzdělaný samouk, který proslul jako pacifis-
ta i kritik klerikalizace církve, můžete pokračovat do Husince.
Zde se naopak někdy mezi lety 1369 a 73 narodil Jan Hus.
Rodný domek Jana Husa sice několikrát vyhořel, ale byl vždy
opraven. U příležitosti prvních velkých veřejných Husových
oslav v roce 1869, kdy se slavilo 500. výročí jeho narození, byl
na domku odhalen Husův reliéf, jehož autorem byl sochař
Bohuslav Schnirch. V roce 1952 byl v domku otevřen Památník
Mistra Jana Husa, první muzejní expozice byla v roce 1965.
Nynější expozice sleduje chronologicky Husův život a chrono-
logii jeho děl, přibližuje Husovu činnost na Karlově universitě,
v Betlémské kapli, na Kozím Hrádku i před církevním konci-
lem. (Otevřeno květen-září denně mimo pondělí 9.00-12.00 a
13.00-16.00.)
Zastavte se i v nedalekých Prachaticích, kam podle legendy
chodil Jan Hus do školy. Původní budova se sice nedochovala,
ale na jejím místě byl po požáru postaven renesanční tzv.
Husův dům.
Nedaleko Českých Budějovic se pak nachází Trocnov, kde spat-
řil světlo světa pro změnu vojevůdce Jan Žižka. Bylo to někdy
kolem roku 1360 na jednom ze dvou poplužních dvorců. Dnes
se na tomto místě nachází 15ha památník Jana Žižky, kde mů-
žete navštívit Muzeum husitského hnutí (otevřeno květen-září
denně mimo pondělí 9.00-17.00). Trocnovským areálem lze pro-
jít po značeném okruhu. Výchozím bodem je budova Památ-

níku Jana Žižky z Trocnova, v němž jsou uloženy nálezy z obou
trocnovských dvorců. Tento Památník byl zřízen z původního
poplužního dvora borovanského kláštera, který byl postaven 
v letech 1678 - 1679 pravděpodobně ze zbytků zdiva původ-
ních dvorců. Trasa vede kolem dominanty areálu - monumen-
tálního pomníku husitského hejtmana od prof. Josefa Malejov-
ského z let 1958 - 1969 - k místu, kde se Žižka údajně narodil, a
pak kolem rybníků zpět k památníku.

JEDNOTA BRATRSKÁ NA PARDUBICKU

Výchozí místo: Litomyšl
Doprava: auto, kolo, pěšky

Místa: 
Litomyšl
Růžový palouček
Brandýs nad Orlicí
Kunvald

Anotace: Jednota bratrská byla založena v Kunvaldu na litickém pan-

ství krále Jiřího z Poděbrad, které později zakoupili Pernštejnové. Ti

patřili k poměrně tolerantním rodům, již Vilém II. z Pernštejna zastá-

val názor, že otázka víry je především otázkou vlastního svědomí. Jeho

manželka Johanka z Liblic dokonce patřila k podporovatelům Jednoty,

byť on sám účelově přestoupil ke katolictví. Podobné postoje zastávali

i jeho synové. S osudy Jednoty bratrské byly ovšem spjaty i další šle-

chtické rody je třeba zmínit zejména Žerotíny, kteří v kritických do-

bách 1. poloviny 17. století nejednou Jednotě poskytli azyl. 

Jednota bratrská a její bratři kladli velký důraz na literární čin-
nost a pedagogiku, k  čemuž využívali všech moderních pro-
středků, včetně knihtisku. Jednu z prvních vlastních tiskáren
zprovoznili roku 1503 v Litomyšli. Toto jedinečné město, zahr-
nuté na Seznam kulturního dědictví UNESCO, nabízí řadu zají-
mavých památek, nejen profánních, ale i sakrálních. Nejzná-
mější je renesanční zámek, který zde nechali vystavět Pernštej-
nové. Ti získali panství v roce 1547, když bylo zabaveno pod-
porovatelům Jednoty Kostkům z Postupic. Dále se zde nachází
bývalý augustiniánský kostel Povýšení sv. Kříže s proboštstvím
ze 14. století, který byl po husitských bouřích a několika požá-
rech opakovaně upravován, nebo piaristický kostel Nalezení
sv. Kříže s kolejí, původně založený Frebonií z Pernštejna v roce
1640. V 1. polovině 8. století jej Trautmannsdorfové nechali pře-
stavět a rozšířit do dnešní podoby. V blízkosti se nacházejí i
nově upravené klášterní zahrady. V zahradách, vedle děkan-
ského kostela také sídlila v letech 1503-18 zmíněná bratrská tis-
kárna. Litomyšl se tak může stát vhodným počátkem našeho
putování po stopách Jednoty bratrské na Pardubicku.
7 kilometrů západně od Litomyšli, mezi obcemi Morašovice a
Újezdec (na červené turistické trase) se nachází památné místo
zvané Růžový palouček. Zde se podle pověsti po porážce sta-
vovského povstání loučili čeští bratři s rodnou zemí a z jejich slz
pak vyrostly zvláštní bílé růže. Na počátku 20. století místo
zakoupil Spolek pro získání Růžového paloučku veřejnosti,
který zde v roce 1921 otevřel památník. Ten má tvar čtyřhran-
ného sloupu s kalichovitým vyústěním, na kterém je umístěna
zlacená zeměkoule. Na všech stranách sloupu jsou měděné reli-
éfy, vztahující se k českým bratřím. Nachází se zde také jména
členů Jednoty bratrské.
Vydáte-li se autem (nebo na kole po cyklotrasách č. 182 a 4048)
na sever, dojedete po cca 20 km do Brandýsa nad Orlicí. I ten
patřil podporovatelům Jednoty Kostkům z Postupic, a tak se
stal ve 2. polovině 15. století významným střediskem Jednoty
bratrské. Její zakladatel bratr Řehoř zde zemřel v roce 1474 a
bratří zde měli proslulou školu v tzv. bratrském domě, výstav-
né budově v místech dnešního zámku. Krátce nato koupili pan-
ství Pernštejnové, kteří roku 1507 dali zbořit původní hrad a
vystavět nový zámek. Ten se nedochoval, ale podle pamětní
desky se v něm v roce 1564 narodil další podporovatel Jednoty,
Karel st. ze Žerotína, který na svém panství poskytoval azyl
mnoha kněžím. Jedním z nich byl také v letech 1622-25 posled-
ní biskup Jednoty bratrské Jan Amos Komenský. Komenský
zde napsal několik spisů, zejména slavný Labyrint světa a ráj
srdce. Dnes můžete na místní radnici navštívit Pamětní síň Jana
Amose Komenského, kde je umístěna stálá expozice o životě a
díle Jana Amose Komenského s důrazem na jeho zdejší pobyt.
Komenský se zde i oženil s Dorotou Cyrillovou a jejich potom-
ci údajně žijí dodnes. (Otevřeno dle úředních hodin.) V místech,
kde snad stál domek Komenského, je od roku 1865 jeho po-
mník. Jižně od centra, na břehu Tiché Orlice se nachází asi nej-
zajímavější místo spjaté s Komenským; tím je přírodní labyrint,
inspirovaný jeho slavným spisem. Půdorys labyrintu tvoří
čtverec, uvnitř něhož je azimutálně pojatá kresba zemské koule.
Její hlavní poledníky a rovnoběžky rafinovaně komplikují cestu
do středu labyrintu. Střed symbolizuje „ráj srdce“. Z dalších
památek ve městě můžete navštívit např. zámek či kostel

Nanebevstoupení Páně, obojí vystavěno Trautmannsdorfy
v 80. letech 18. století. 
Přes Žamberk (po cyklotrasách č. 4048 a 18), který v době vzni-
ku Jednoty patřil králi Jiřímu z Poděbrad a poté Pernštejnům a
kde bývala bratrská barvírna a kovárna, můžete pokračovat
(po cyklotrase č. 4070) do kolébky Jednoty, Kunvaldu. Ten byl
jako součást litického panství od roku 1389 v majetku pánů
z Kunštátu a Poděbrad. V polovině 15. století se zde usadili
příznivci učení Petra Chelčického a pod vedením bratra Řeho-
ře Krajčího v roce 1457 založili Jednotu bratrskou. Roku 1495
celé litické panství včetně Kunvaldu kupují Pernštejnové. Ne-
slavně známý Jaroslav z Pernštejna, který zadlužil téměř celé
panství, posléze všechny příslušníky Jednoty vyhnal. Bylo to
roku 1547 a podle legendy odcházející bratři zasadili do země 
3 proutky, jako symbol Naděje, Víry a Lásky, ze kterých vyrost-
la známá Bratrská lípa. Další památkou spojenou s Jednotou je
tzv. Domek Na sboru, který sloužil nejprve k bohoslužbám a
posléze jako bratrská škola. Roku 1929 objekt zakoupila Čes-
kobratrská církev evangelická a přebudovala jej na památník
Jednoty bratrské. 

Foto: Bohumil Kejř a Magni

Magni – Cesty s příběhem

Socha Jana Žižky v Táboře

Socha Jana Amose Komenského v Kunvaldu



ŘEKL BůH V KRISTU
SVÉ JASNÉ ANO?

2 K 1,18–22

Pseudovánoční popěvky z různých
koutů světa a tradic buší do ušních
bubínků už více než dva měsíce 

z tlampačů v chrámech konzumu a
uchází se o přízeň návštěvníků.
Avšak mísení kultur není jen domé-
nou spotřebního průmyslu a jeho
trhů ve snaze vnutit nadprodukci
všeho možného i nemožného ko-
mukoli, kdo se nechá touto vábnič-
kou nalákat. V dnešním globálním
postmoderním světě se dotýká a
zasahuje i do oblasti naší víry a du-
chovního života podobně, jako
tomu bylo v přístavním kosmopo-
litním Korintu. 
Jak s touto pestrou nabídkou nalo-
žíme? Jsou „in“ ti, kteří se s po-
vrchní tolerancí chovají jako na
party, kde u švédského stolu zoba-
jí duchovní laskominy všeho dru-
hu a provenience, nebo má prav-
du Karel Barth, když říká, že Bůh
v Ježíši Kristu uvádí pod svůj
soud všechna náboženství? Může-
me my křesťané ještě hlásat, že
platí definitivní Boží ANO v Kris-
tu i ve světě, kde pluralita kultur a
náboženství ukazuje stále více na
nezbytnost otevřenosti a vzájem-
ného dialogu?
Apoštol Pavel má za to, že Boží

zaslíbení nalézají v Ježíši Kristu své
potvrzení. On je tím zaslíbeným
Mesiášem, Božím Pomazaným,
který přišel do našeho světa, aby
všichni lidé svou víru, naději a lás-
ku vložili do něho a spolu s ostat-
ním stvořením nalezli spásu, tedy
naplnění života s Bohem. 
Ten, co se má brzy narodit v Bet-
lémě, však bude jiný, než jak ho
vyhlížely tradiční představy. Bude
stolovat s výběrčími daní a hříšní-
ky, přátelit se s  ženami, nuzáky a
vyvrheli, a nakonec položí svůj ži-
vot za přátele i nepřátele. 
Učme se proto od něho a přistupuj-
me k  lidem jiné víry v důvěře, že
milost trojjediného Boha je mocněj-
ší a svobodnější, než nám dovolí si
představit naše nedokonalé pozná-
ní, a je přítomna skrze Ducha sva-
tého i tam, kde ji nejsme s to rozpo-
znat, stejného Ducha, jehož pečeť
neseme na sobě i my, co se hlásíme
ke Kristu.

Pavel Vychopeň,
kazatel Bratrské jednoty baptistů

Praha 4

Evangelický
týdeník

KOSTNICKÉ JISKRY

14. prosince 2011 l ročník 96 l cena: 13 Kč
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Poselství ke 4. adventní neděli

Většina z  nás se na Vánoce těší.
Hartusíme sice na shon a nervozitu,
které jim předcházejí, když však
nastanou chvíle uvolnění, zapome-
neme na předchozí strázeň a dáme
se jejich mystériem cele ovládnout.
Betlémské dítě nevytlačil z  naší
mysli ani Děda Mráz, ani Santa
Claus. Není divu. Jejich postavy
jsou proti němu zcela ploché. Jsou
pohádkově vyšperkované a oděné
do dráždivě pestrých barev, postrá-
dají však podmanivý životní pří-
běh. Představují něco účelového a
pořízeného na efekt. Betlémské dítě
na rozdíl od nich nic nepředstírá, na
nic si nehraje. Prostě se narodí a
žije. A jeho život je až do smrti hlu-
boce lidský. Tím si nás podmaňuje!
Ono předvánoční martyrium sho-
nu a nervozity podstupujeme v na-
dějném očekávání na setkání s jeho
hlubokou lidskostí. Víme, že odmě-

nou za naše nasazení nám bude
dotek pravdy.
Pro novozákonní pisatele je Betlém-
ské dítě postavou zcela výjimeč-
nou. Odhalují v něm předpovědě-
ného Spasitele. Evangelisté Matouš
a Lukáš vyjadřují jeho výjimečnost
tím, že nepřipisují jeho otcovství
Josefovi, nýbrž Bohu. Píší o „početí
z Ducha svatého“. Pozdější církevní
tradice začala dokonce mluvit o
„narození z  panny“. Dnes nám
působí tato dávná vyjádření problé-
my. Nevnímáme je totiž existenciál-
ně, nýbrž přírodovědně. Naši víru
to pak ve svých důsledcích odvádí
od Ježíšova příběhu a nutí ji přita-
kat k  pomyslné biologické nenor-
malitě. Tu se ovšem pokoušíme
vzápětí racionalizovat. Na litomě-
řické bohoslovecké fakultě to třeba
kdysi činili konstatováním, že me-
dicína zná případy, kdy při pohlav-
ním styku nedojde k  protržení
panenské blány. Takový přístup
biblické vyznání Ježíšovy výjimeč-
nosti zcela banalizuje.
Výjimečnost Betlémského dítěte
nespočívá v nestandardní fyziologii
jeho matky, ale ve způsobu, jakým
Ježíš uchopil svůj život. V době jeho
narození o tom měli povědomí
pouze andělé. A vyvolali onu sla-
vnou zvěst do celého světa: „Dnes
se vám narodil Spasitel!“ Plné jisto-
ty, že je Betlémské dítě Spasitelem,
však nabýváme, až když máme
před očima jeho život. Drtí ho a
hází mu klacky pod nohy úplně
stejně jako nám. Ježíš však reaguje

na jeho výzvy jinak než my. Nebije
kolem sebe hlava nehlava a nehledá
obětního beránka. Sám se naopak
obětním beránkem stává. Právě to
činí jeho život tak podmanivým.
Spásné je to, co je připraveno k obě-
ti. Ježíš přitom k této připravenosti
na rozdíl od nás teprve postupně
nedozrává. Má ji v sobě od počátku.
V  tom tkví jeho výjimečnost a od
toho se odvíjí mystérium Vánoc, kte-
rému lze tak těžko odolat.

Emanuel Vejnar

Betlémské dítě

Zdroj radosti jsi ty sám, Pane, a já to dlouho nevěděl... tato krásná
slova vánoční písně zněla z úst dívčího pěveckého sboru na Staro-
městském náměstí v Praze, když jsem se v podvečer druhé adventní
neděle zastavil před nádherným vánočním stromem a poslouchal
řadu koled a písní, spolu s mnoha posluchači. Byla to opravdu ad-
ventní atmosféra, umocněná prostředím. Přede mnou se tyčily vznos-
né gotické věže Týnského chrámu, za mnou Staroměstská radniční
věž, trochu vzadu vlevo svítily tak trochu nažloutlým světlem věže
chrámu sv. Mikuláše a kousíček ode mne se tyčila socha štíhlého a
jakoby burcujícího mistra Jana Husa. Velmi mne povzbudilo osvětle-
ní vánočního stromu. Září pouze bílým světlem se záblesky padající-
ho sněhu a vrchol stromu je zakončen bílým plným kruhem, který asi
znázorňuje zeměkouli a z té se tyčí zářící kříž, který vysílá přerušo-
vané paprsky do všech světových stran. Zcela určitě jsou to paprsky,
které připomínají, že Advent a Vánoce přinášejí radost, která bude
všemu lidu, že on, zatím ještě jako malé, nevinné, čisté dítě, Boží syn,
je zdroj radosti. Jistě je mnoho těch, kteří o tom dlouho nevěděli, ale
teď se z toho radují. A tak si přeji, aby mnoho těch, kteří to stále ještě
nevědí, tuto radost mohli najít. A hřeje mne, že tato evangelizace u
tohoto vánočního stromu zní i letos.

Jan Trnka

Vánoční strom

Poslední číslo v roce 2011 Evangelického týdeníku vychází na sklonku adventní doby a na prahu Vánoc, na které

brzy naváže přelom občanského roku a vstup do roku 2012. I když tato kumulace církevních a občanských svát-

ků je spíše náhodná, přesto s vděčností přijímáme, že si poselství vánočního zvěstování smíme promítat i do

toho období, které bude postrádat sváteční charakter a bude poznamenáno všedností, běžnými starostmi,

povinnostmi a každodenními zápasy. Nelze nevnímat, že stav společnosti, nejnápadněji v těch nejvyšších „pat-

rech“, ani hospodářská situace ve většině zemí včetně naší není uspokojivý a že spíše lze očekávat, že se věci

budou zhoršovat než zlepšovat. Nedivíme se, když nenápadně začínají převládat obavy, nedůvěra, lhostejnost

k nějakému dobrovolnickému nasazení, když mizí soucit a ohledy. Není jednoduché žít v takové atmosféře a

sbírat sílu k tomu, aby člověk rozkladným vlivům nepodlehl.

Kde průběhem těžkých dob dochází naše síly, kde se v málo slibných situacích vytrácí odhodlanost, tam je

možné slyšet ještě ozvěnu andělského chvalozpěvu, který povzbuzuje lid, který klopýtá v temnotách své malo-

myslnosti:  

„ ... lidem (Boží) dobrá vůle“

Pán Bůh svou náklonnost projevuje zvláště zásadním způsobem v takových klíčových okamžicích – jak dějin

spásy (Kristovo narození, ukřižování, seslání Ducha svatého...) , - tak bychom jeho působení jistě mohli vysle-

dovat i na důležitých křižovatkách našich životů či životů našich společenství. Ale přejeme vám všem vnitřní

jistotu a upokojení, že i pro ten nejvšednější a nejobtížnější den platí „Boží dobrá vůle“.

Pociťujeme, že pro vydavatelskou činnost Evangelického týdeníku – Kostnických jisker bude ten následující rok

značně zásadní. Buď se nám podaří udržet přízeň spolupracovníků, autorů a také široké obce čtenářů, a budou

v co nejširším počtu ochotni se na spoluvydávání podílet nad rámec povinnosti předplatného, nebo nám zůsta-

ne jen málo možností v této činnosti pokračovat. Přejeme si však, abychom vám také měli co zajímavého a pří-

nosného na stránkách Kostnických jisker přinášet.

S přáním Boží blízkosti do každého vašeho dne

za předsednictvo Kostnické jednoty – Sdružení evangelických křesťanů, o.s.

Bohumil Kejř
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Zhruba ve stejnou dobu, kdy křes-
ťané slaví Vánoce, Židé slaví chanu-
ku, „svátek zasvěcení chrámu“. Pro-
tože židovský kalendář pro vyrov-
nání rozdílu mezi měsíčním a slu-
nečním rokem používá „přestupný
měsíc“ namísto přestupného roku,
svátek chanuka spadá do období
mezi koncem listopadu a koncem
prosince.
V roce 2010 Židé začali zapalovat
každý večer jednu svíčku na deví-
tiramenném chanukovém svícnu
už 1. prosince, takže všech osm jich
hořelo 8. prosince. Svíček na svícnu
je ve skutečnosti celkem devět, pro-
tože každý chanukový svícen má
devátou svíčku, „šamaše“ neboli
„sluhu“, který dává své světlo os-
tatním svíčkám – jinými slovy, kte-
rým se ostatní svíčky zapalují.
Během tohoto svátku si Židé připo-
mínají znovuzasvěcení (hebrejsky
„chanukka“) Druhého chrámu.
Oslavují vítězství Makabejských
nad helénisty a radují se z očištění
jeruzalémské svatyně od pohanské
modloslužby. Proto je v tomto čase
zakázáno se postit.
Koncem 70. let druhého století před
naším letopočtem začal seleukov-
ský vládce Antiochus IV. Epifanes,
který přebýval v Sýrii, násilím vnu-
covat řeckou kulturu židovskému
lidu. Mnoho Židů přijalo helénis-
mus a přizpůsobilo se nové kultuře.
Roku 167 před naším počítáním
času byl židovský chrám zasvěcen
řeckému bohu Diovi a učiněn cent-
rem uctívání model. 
„Ultraortodoxní fundamentalisté“
byli nuceni se bezmocně dívat, jak
byla zavedena povinnost jíst vepřo-
vé maso a za dodržování šabatu a
provedení obřízky byl vyhlášen
trest smrti. Pod vedením charisma-
tického knížete a kněze Matitjáše 
z Modeinu začali Židé zachováva-
jící Tóru vést partyzánskou válku
proti mnohem početnějším Syřa-
nům a jejich židovsko-helénistic-
kým sympatizantům. Po smrti Ma-

titjáše převzal velení nad povstalci
jeho syn Juda Makabejský. V roce
164 se zmocnili Jeruzaléma. 
Juda očistil chrám a znovu jej zasvě-
til Bohu Izraele. Podle rabínské tra-
dice při zasvěcení chrámu Judovi
stoupenci chtěli v chrámu rozsvítit
sedmiramenný svícen, menoru.
Potřebovali však rituálně čistý oli-
vový olej. Říká se, že zbožní Židé
našli čistého oleje jen malé množ-
ství, právě tak dost na jeden den.
„Chanukový zázrak“ se stal, když 
s tímto malým množstvím oleje vy-
držel svícen zářit osm dní – dost na
to, aby mohl být připraven nový
čistý olivový olej. Proto také hraje
olej důležitou roli v chanukových
zvycích. Mnoho svícnů je na olivo-
vý olej. Jí se sladká jídla smažená na
oleji, jako koblihy nebo palačinky.
Mnoho mesiánských společenství 
v Izraeli chanuku slaví. Datum
Kristova narození Nový zákon ne-
zmiňuje. „Proto to není důležité,“
vysvětluje starší jednoho společen-
ství Židů, kteří věří v Ješuu (tak zní
jméno „Ježíš“ v původní hebrejšti-
ně) jako svého Mesiáše. Místo toho
„pečeme na Vánoce pro Ješuu naro-
zeninový dort,“ říká maminka de-
víti dětí. Vánoce jsou pro ni součás-
tí jak pohanské, tak křesťanské tra-
dice. Sama se cítí mít mnohem blíže

k židovské tradici, ve které byli –
ona i její manžel – vychováni. Ne-
hledě na to, že evropské Vánoce
jsou v Izraeli dobou normální škol-
ní docházky. 
Jiní mesiánští Židé to neberou na
tak lehkou váhu. Pro věřící z židov-
ských osad v Judsku jsou Vánoce
„pohanským svátkem“, jehož pů-
vod lze odvodit ze starověkých kul-
tů plodnosti. Ješua neslavil Vánoce,
ale slavil chanuku, jak zaznamenal
evangelista Jan v 10. kapitole, verš
22. Navíc má chanuka „nanejvýš
aktuální poselství pro naši dobu,“
říká jeden z členů komunity v Je-
ruzalémě. „Stejně jako za dnů Ma-
kabejských, i dnes menšina Židů
zachovávajících Tóru bojuje proti
většinové izraelské společnosti, kte-
rá chce přijímat humanistického
ducha doby.“ Na zdech jeho kance-
láře visí hebrejsky napsané citáty ze
Starého i Nového zákona. „Zase zno-
va nechce většina slyšet to, co Bůh
říká. Jsme lidé, kteří by měli žít od-
děleně, neměli bychom patřit k po-
hanům,“říká slovy pohanského
věštce Baláma.

© Johannes Gerloff, 
Křesťanský mediální svaz KEP

překlad –ms-
www.israelnetz.com

KANCLÉŘKA MERKELOVÁ O ÚLOZE KŘESťANSTVÍ V DOBě KRIZE
Lipsko (RV CZ). „Křesťanský pohled na člověka je základem činnosti Křesťansko-
demokratické unie,“zdůraznila německá kancléřka Angela Merkelová na sjez-
du své strany v Lipsku. „Toto směřování je navzdory proměnlivému politickému
kontextu neměnné,” uvedla a podpořila tak stanovisko dalších padesáti stra-
nických představitelů, kteří při příležitosti sjezdu vydali brožurku na obha-
jobu křesťanského zaměření strany. Vyjadřují se v ní k významu křesťanství
a jeho hodnot v politice. Spolková kancléřka vidí v křesťanské orientaci
„kompas“ naznačující, kudy by měla směřovat společnost ze současné kri-
ze. Jak připomněla, Evropa prochází těžkým obdobím. Euro není jen měna,
ale symbol jednoty, míru a svobody, a když se zhroutí, zanikne s ním i his-
torický projekt Evropy. Hospodářství musí sloužit člověku, upozornila Mer-
kelová, a v sporných případech se musí rozhodnout v jeho prospěch. 

VE WITTENBERGU O LUTHEROVě TEOLOGII
Wittenberg (LWI). „Je zážitkem vidět 16 teologů z 15 církví a 14 zemí světa, jak
dva týdny studují texty Martina Luthera, diskutují, a  tak vytvářejí společenství
nadšených teologů.“ Těmito slovy hodnotil profesor Theodor Dieter z Insti-
tutu pro ekumenický výzkum v Štrasburku 4. mezinárodní seminář Světo-
vého luterského svazu. Tématem ekumenického semináře byla: Lutherova
teologie a chápání svátosti křtu. Teologické studium a diskuse začaly den
před Pa-mátkou reformace. Setkání zahájil generální tajemník Světového
luterského svazu Martin Junge. Ten zdůraznil, že pro evangelické církve
v současnosti je důležité, aby byly církvemi, které se reformují, a ne církve-
mi, které jen nesou název reformační. Účastníci semináře na závěr zasadili
strom v Lutherově zahradě ve Wittenbergu, která byla vytvořena při příle-
žitosti desetiročí příprav na 500. výročí reformace v roce 2017. 

Ekumenická rada cirkví v Slovenskej republike

O DRUHÉ PROSINCOVÉ NEDěLI VZPLÁLY SVÍčKY ZA ZEMŘELÉ DěTI
S názvem "Zapalme svíčku" proběhla letos v České republice poprvé připo-
mínka Světového dne památky zesnulých dětí. Setkání po celé republice při-
pravilo na 11. prosince 2011 občanské sdružení Dlouhá cesta. Celosvětový
řetězec "Zapalme svíčku" vychází z tradice mezinárodní organizace „Sou-
citní přátelé“. Poprvé byl organizován v roce 1997 ve Spojených státech. Svě-
tový den památky zesnulých dětí spojuje rodiny a přátele po celém světě.
Svíčky se zapalují vždy druhou neděli v prosinci v 19 hodin místních časů a
tvoří virtuální vlnu světla. Stovky a tisíce lidí společně vzpomínají a uctíva-
jí památku dětí, které zemřely v jakémkoliv věku a z jakékoliv příčiny.
"Mít děti není samozřejmost. V běhu všedních radostí a starostí si to často neuvě-
domujeme. Zastavme se dnes na chvíli. Zapalme svíčku za děti, které zde s námi už
nejsou. Vzpomeňme na ně a uctěme tak jejich památku. Naše láska stále trvá,“ vy-
zývají organizátoři vzpomínkové akce z Dlouhé cesty na svých webových
stránkách. Právě toto sdružení ve spolupráci s dalšími organizacemi a obča-
ny letos poprvé zapsalo den i do českého kalendáře. Lidé se mohli v neděli
11. prosince připojit k otevřeným setkáním na desítce míst v Praze, Zlíně,
Plzni, Jihlavě, Českých Budějovicích, Jablonci nad Nisou, Bakově nad Jize-
rou, Horním Maxově nebo Tovačově.
"Velmi nás potěší, pokud se zapojíte do podpory tohoto dne – připomínkou na

nějaké veřejné kulturní či jiné akci nebo zapálením svíčky doma v kruhu rodi-
ny či přátel," říká předsedkyně sdružení Martina Hráská. 

Karel Šimr

Z církví doma i ve světě Vánoce, nebo chanuka?
Mesiánští Židé a Vánoce

Tak tohle mne nedávno napadlo a
moje rozumnější já, snad nějaké
mám, mělo hned hromadu výhrad:
“A to chceš psát o tom, kterak se na
naše města řítí lavina (ne-li tsuna-
mi) neřízeného konzumu, orgie
materialismu vrcholí, ničí vše křeh-
ké a krásné v nás i kolem nás? Nebo
se rozplývat nad tím, jak i moderní
ateistický svět se sklání nad děťát-
kem v  jesličkách, zdrobněle vyslo-
vuje jeho jméno? Jak se každý, i ten
nejšetrnější, v  touze najít nejhezčí
dárek prohrabuje hromadami věcí,
aby vybral, co udělá největší ra-
dost? Nu, musela bys napsat, že i
každodenní konzum najednou do-
stává nový rozměr, i nejmenší a
zcela levný dárek nevyčíslitelnou
cenu!“
Přiznávám, že právě tohle netoužím
psát a doufám, že to po mně ani
nikdo nechce. Výše zmíněné námit-
ky, vznikající v  mé vlastní hlavě,
ovšem vyvracím tím, že ke konci ro-
ku, navíc je-li tak svátečně vyzdobe-
no, neškodí se zamyslet. A to i nad
tím,jak vnímám svoje osobní potře-
by, kolik jsem schopen darovat. 
Adventní čas dost ovlivňuje tvoři-
vost, leckde nabízejí různé spolky
malým i velkým možnost si vlast-

noručně vyrobit adventní věnec,
upéct perníčky atd. atd. Na pečení
doma, při němž se tak krásně a ra-
dostně nejen pomáhalo, ale i chrou-
palo a vylizovalo co kde zbylo dob-
rého,nelze zapomenout. 
Ale advent je i čas poezie a nácviku
vánočních her: Scénická podoba
vyprávění i všelijakého aktualizo-
vání známé zvěsti se v  současné
době nějak víc vžila, ale myslím, že
leckde se, zvlášť v  evangelických
kruzích, pořádná vánoční slavnost
neobejde bez aspoň několika bás-
niček v  podání těch nejmenších.
Ovšem v minulosti byl tenhle rituál
běžný, možná někde fyzicky bolest-
ný, vždyť každé dítě, byť to byl dva-
náctiletý kluk, muselo něco před-
nést. Občas bylo někomu i něco
rozumět, ale pak při rozdávání na-
dílky se nějak vše vyrovnalo, zú-
častnění odcházeli spokojeni, zno-
vu ujištěni, že sbor žije, když přišlo
tolik dětí a skoro všechny předná-
šely!
Už dost dávno jsem zažila v  jedné
rodině onen těžký boj o pár veršíků,
které se dvě holčičky (ještě nechodi-
ly do školy) musely naučit. Nejdřív
ovšem já, když už jsem se uvolila
ušetřit onu namáhavou práci ma-

mince. A uměly jsme celkem brzy,
mně jedna z těch malých, ale mi-
lých veršovánek dodnes zůstala
v hlavě. 
To, že ji na konci ocituji, snad dá
smysl tomuto mému pokusu o feje-
ton. Tehdy jsem nad tímhle čtyřver-
ším docela uvažovala, říkala si, že
něco takového onu malou holčičku
hodně přesahuje, ale čím dál víc si
říkám, že i pro nás dospělé není
smysl Vánoc bez značného pře-
sahu! 
Umět si říct, že se o těchto svátcích
musí něco jíst a je to i příležitost
k  darování, ale nenechat se tím
vším uvláčet, to kdyby se podařilo!
A umět naslouchat a vědět, že mne
kdosi bere vážně! 
A tak jsem se patřičně znova roze-
psala a málem zas zamotala do tra-
dičního předvánočního házení hra-
chu na stěnu, a to i na vlastní! Ale já
hlavně nesmím zapomenout na
onu básničku! 

Pane náš Ježíši, 
Pastýři nejvyšší, 

Vítej na naši zem. 
My tady bloudíme, 

Rady si nevíme,
Ukaž nám cestičku všem!

Eva Budzáková 

Což takhle napsat vánoční fejeton? 
EVANGELISTKA A DIAKONKA KRISTÍNA ROYOVÁ

(*18.8.1860 - +27.12.1936 ve Staré Turé)

Pocházela z evangelické fary a měla něko-
lik sester, z nichž nejznámější byla Mária
(1858-1924), se kterou úzce spolupracova-
la. Ve Staré Turé založily nedělní školu a
pořádaly večerní shromáždění pro dospě-
lé. Ovlivnil je redaktor "Betanie" Josef
Kostomlatský z Písku, kde obě prožily r.
1888 obrácení. Dostaly evangelizační im-
puls a ve spojení s řadou probuzených
bratří zasvětily svůj život šíření evangelia-
objednávaly Bible přímo z Londýna. R.
1897 se přidaly k abstinentnímu a evangelizačnímu hnutí "Modrého
kříže" založenému r. 1877 ve francouzském Švýcarsku. (Jejich švagr Ján
Charvát se stal jeho tajemníkem v Budapešti a časopisem "Svetlo" z No-
vého Mesta nad Váhom stmeloval evangelizační práci na Slovensku.)
Musely se rozejít s oficiální církví a podstoupit četné hořkosti. Založily
spolu "Dom pri potoku", "Dom pri ceste" a "Útulňu". Po sestřině smrti
Kristína založila "Chalúpku" pro děti a "Dom bielych hláv" a spolek
"Vieroslava". Starou Turou navštívila řada významných zahraničních
osobností a také sestry Royovy podnikly četné cesty do ciziny. Ze Staré
Turé byla podporována také zahraniční misie a sociální práce v 3. světě.
V jejich práci pokračovala evangelistka, básnířka a diakonka, zlínská ro-
dačka Marie Rafajová (1896-1978).
Kristína Royová napsala asi 40 povídek, z nichž většina byla přeložena
do cizích jazyků, nejznámější je "Bez Boha na svete" (1897). Autobio-gra-
fické je "Za svetlom a so svetlom". Svého času byla nejčtenější sloven-
skou spisovatelkou. Vydávala rovněž časopis "Večernica" a spolu se
sestrou Marií vydala několik zpěvníků.
"Uskutečňování svého ideálu - obrodit učením Kristovým mravně
pobloudilou společnost - věnovala všecky své síly, schopnosti i čas." (Al.
Gergor, OSN)

Bohuslav Vik



„Pane Hladík, pojďte do kanceláře,

někdo vám volá!“ snažila se pře-

křičet hluk v truhlárně sekretářka.

Josef odložil nedokončený obrobek,

zarazil mašinu, utřel si ruce o hadr

a vydal se k telefonu.

„Je to pan Hladík? Tady Novotná,“

ozval se energický hlas ze sluchát-

ka. „...Mařčina sousedka,“ dodal

hlas na vysvětlenou. „Pane Hladík,

v noci odvezli Mařku do nemocni-

ce. Měla strašnej záchvat a podle

doktora, co tu byl, si prý ji tam

nechají pár dní, jestli dokonce

nepůjde na operaci. Já jí pořád

říkala, ať ten žlučník nepodceňuje,

ale vona si nedala říct. Ale abych

vám pověděla to hlavní: Než

Mařku odvezli sanitkou, strčila mi

sem toho svýho Kristíka, abych se

o něho postarala. Prej kdyby vzká-

zala do děcáku, že je nemocná a

nemůže se o kluka postarat, tak by

jí nevěřili a příště by jí ho domů

třebas nepustili. Jenže já jedu

k  dceři do Boleslavi a nemůžu si

prcka brát s sebou, zvlášť ne teď na

svátky. Dcera má svých harantů

dost. A taky bych se nerada do

něčeho zapletla – kdoví, co se má

v takovýchhle případech dělat! Tak

si prosím vás pro Kristíka hned

přijďte a přes ty Vánoce se o něj

postarejte!“

Co teď? Josef chápal sousedku, ale

dobře rozuměl i Mařčiným oba-

vám. On sám a Mařena také vyrů-

stali v děcáku. Byli ovšem trochu

jiný případ než teď malý Kristián.

Rodiče se jim zabili na motorce,

když havarovali při jarní oblevě na

kluzké silnici. Z  prarodičů žila

tehdy už jen babička z otcovy stra-

ny, ale ta si na výchovu dvou

puberťáků netroufla. A tak dospí-

vali pod dohledem ne vždy nejvlíd-

nějších vychovatelů. Copak pro

Josefa to nebylo nic tak hrozného.

Měl klidnou povahu, s „tetami“

vycházel docela dobře, celkem

dobře se učil a bez potíží dokončil

základku a později i učňák. Zato

Mařka byla od začátku problémo-

vé dítě. Nechtěla se přizpůsobit,

stále jen mluvila o rodičích, kteří se

v  jejích vzpomínkách pomalu mě-

nili v  dokonalé, laskavé bytosti,

které Mařku chápaly daleko lépe

než ty nemožné kozy v čele s krá-

vou ředitelkou. Později k tomu při-

byly Mařčiny pletky s kluky. Tře-

baže nebyla vůbec hloupá, skončila

v kantýně u škopku s nádobím. A

pak se narodilo děcko – bez otce a

bez útulného rodinného zázemí.

Jediné, na co se Mařka zmohla,

bylo, že ho pojmenovala podle své-

ho mrtvého tatíka Kristián. A po-

tom už Kristík zahájil neradostnou

životní pouť po ústavech s občas-

nou návštěvou matky v  děcáku

nebo s víkendovým pobytem v je-

jím suterénním bytečku.

Abychom byli pravdiví, Josef své-

ho synovečka vůbec neznal. Sám si

zařídil život po svém a se sestrou

se už řadu let nestýkal. Je vůbec

divné, že sousedka věděla, že má

Mařka bratra. Asi Mařka o něm

věděla víc než on o ní a zřejmě o

něm s tou Hladíkovou někdy mlu-

vila. Když však dnes dorazil k Mař-

čině sousedce a uviděl vedle ní tří-

leté mrně v manšestrové bundičce,

rázem ho upoutaly jeho oči. Byly

to Mařčiny oči, které si pozorně

měřily cizího mužského, prý chlap-

cova strejdu.

„Tak myslím, pane Hladík, že

bysme se měli spolu kouknout do

toho Mařčina brlohu, a já vám pak

dám od něj klíč,“ navrhla soused-

ka, která zřejmě chtěla mít celou

záležitost co nejdříve z krku. Uká-

zalo se, že sestřin byt není zas ta-

kový brloh. V  kamrlíku vedle

kuchyňky bylo uklizeno a bylo

znát, že se Mařka na svátky a na

malého vánočního hosta poctivě

chystala. Když však Josef otočil

vypínačem, poněvadž se už začalo

šeřit, ukázalo se, že světlo nefungu-

je. „Když vona Mařka zůstávala

pořád dlužná paušál, a tak ji odpo-

jili,“ vysvětlila sousedka Novotná.

„Budete si muset zapálit svíčku!

Ale já už musím běžet balit. Tady

máte klíč!“ co nejrychleji se rozlou-

čila, když splnila svou povinnost.

V  bytě byla zima a Josef si ani

nepřipustil, že by tu mohl s Kris-

tíkem zůstat. Na stole uviděl 

v houstnoucí tmě vázičku s několi-

ka ozdobenými smrkovými větvič-

kami a vedle ní malý, pečlivě zaba-

lený balíček, který tam určitě

Mařka stačila přichystat jako dá-

rek pro mrňouse, ještě než ji odvez-

li. Balíček zastrčil Josef do kapsy

v zimní bundě, navlékl Kristíka do

kabátku s kapucí, přezul do vyso-

kých bot a společně se vydali na

sídliště, kde si Josef pořídil druž-

stevní garsonku. Mrňous se dal bez

odporu vést, byl zřejmě zvyklý brát

věci tak, jak přicházely.

Josefův byt je přivítal závanem

tepla. Všecko tu mělo své místo –

dvoubarevný botník v  předsíni,

mikrovlnka zabudovaná do ku-

chyňské linky i stojan se sbírkou

nahrávek v koutě pokoje. „Tak nej-

dřív si dáme něco k jídlu,“ rozhodl

Josef. Nová vychovatelská úloha

ho nepřivedla do rozpaků. Kolikrát

před lety dostal na starost malou

Mařku, aby se o ni postaral, a když

končil učňák, pohrával si občas

s  představou, že bude učitelem.

Škoda, že ho v tom nikdo nepodpo-

roval! Synoveček se bez námitek

dal svléct a přezout do bačkůrek,

které přinesli z  mámina bytu.

Stejně poslušně se pustil do kakaa

a vánočky, jež si Josef koupil na

zítřek. Poněvadž však už během

jídla začal Kristík zívat, srazil Jo-

sef dohromady vycpávaná křesílka

a položil dítě do improvizovaného

pelíšku. Sám si pak ještě na chvíli

pustil televizi. Když před půlnocí

tahal z peřiňáku prošívanou deku,

aby si ustlal na gauči, padl mu

zrak na mrňousovo nouzové lůžko:

Není to tak trochu jako s tím bet-

lémským dítětem? Zatím co rozbo-

lavěná matka leží na posteli ve

špitálu, pro její děcko se nenašlo

nic lepšího než tohle hnízdo, tyhle

jesličky. Zřejmě to však Kristíkovi

nevadí, spí jako dudek.

Josef upíral oči do tmy a uvažoval

o své nečekané úloze. Je jasné, že si

musejí se synovcem zítra vystrojit

Vánoce. Jak se však vlastně Vánoce

dělají? S jídlem nebude problém, to

se nakoupí. Snad se ještě někde do-

stane nějaký stromeček, v  droge-

rii prodávají takový miniaturní 

s umělým jehličím a ozdůbkami.

Ale čím kluka zabavit? Josef si

matně vzpomínal, že když byl sám

docela malý, na Štědrý večer se

něco četlo z Bible. Snad by si ještě

vzpomněl i na nějakou vánoční

písničku, kterou zpívali v  děcáku

s jednou z tet, která uměla hrát na

kytaru. Nejraději měl tu „Hle, ra-

dost Vánoc zas je tu“ a „Ó křesťa-

né všichni“. Ne, už si nevybavuje

slova. Asi pustí cédéčko s  kole-

dami. 

Ale co dárek? Mohli by ještě dopo-

ledne skočit do „Kotvy“ a něco tam

vybrat. Vtom si Josef vzpomněl:

vždyť má dosud od včerejška v bun-

dě nerozbalený balíček, co našel u

Mařky. Musí se na něj podívat.

Rozsvítil světlo na nočním stolku,

došel pro dárek a zvědavě rozvázal

stužku. Pod papírem se objevila

odřená krabička a v ní řetízek na

krk s drobným přívěskem. Byla to

jen jednoduchá hvězdička ze začer-

nalého stříbra a Josef si vzpomněl,

že ji před lety vídával na krku své

a Mařčiny matky. To tedy rozjíve-

ná Mařka opatrovala jako připo-

mínku na ty, které měla ráda. Vedle

všech těch třpytivých vánočních

hvězd, které v  těchto dnech září

z výkladů a oken, je tahle hvězdič-

ka ta nejzašlejší a nejmatnější. Je

však asi to nejcennější, co měla

Mařka po ruce, když chtěla obda-

rovat Kristíka. Teď možná sestra

leží mezi cizími lidmi a trápí se

myšlenkou, jak to dopadá s  jejím

děckem – jedinou blízkou bytostí,

která jí zůstala.

A najednou si Josef uvědomil, co

musí zítra udělat ze všeho nejdřív.

Musí si zjistit, kde vlastně sestra

leží, zatelefonovat do nemocnice a

vyptat se, jak se jí daří. A jestli

zavolají Mařku a bude na drátě,

musí ji uklidnit, že je všechno

v pořádku, že je o malého postará-

no a že budou spolu slavit Štědrý

večer.

Daniel Henych

3ET-KJ

Všechno je v pořádku

Iz 63,15 – 64,3
Čekání patří k  adventnímu času. Ti
šťastnější čekají na příchod vánočních
svátků radostně, ti méně šťastní a
nešťastní je vyhlížejí s  obavami.
S  obavami, že všeobecná atmosféra
Vánoc prohloubí jejich samotu, ne-
moc, beznaděj. Je těžko konejšit klien-
ty léčeben dlouhodobě nemocných
nebo lidi s  těžkými životními osudy
lacinými slovy o tom, že Pán Ježíš jed-
nou přijde doopravdy. Život lidstva
představuje nepřeberné množství otá-
zek, na něž nejsou jednoduché odpo-
vědi. „Kde je tvé horlení a bohatýrská síla? Tvé cituplné nitro a tvé
slitování jsou mi uzavřeny? ... Proč jsi nás nechal zbloudit, Hospo-
dine, ze svých cest?“ Takhle odvážně se ústy proroka ptá izraelský lid
v zajetí. A podobné otázky můžeme slyšet i u lůžek nemocných, u lidí
sevřených tíhou okolností i vlastní viny. Máme na ně nějakou od-
pověď?
Myslím, že nemáme! Ale odpověď k  nám podle Písma přichází.
Přichází z „nebe“, z toho „svatého“ a „proslaveného obydlí“. Přichází
k nám v Bohu, Otci, který „protrhl nebesa a sestoupil dolů“. V tom-
hle sestupujícím Bohu je naše naděje na odpověď. Naděje, která se
nám nakonec dává poznat tak tiše a přirozeně, jako když se vaří voda
na kamnech. A tak zkusme čekat v  tom našem adventním čase na
tuhle odpověď „z nebe“. A nechtějme ji hned pojmenovat a zaškatul-
kovat do svého „křesťanského“ archivu. Zkusme čekat na to, co „od
věků se neslyšelo, k sluchu neproniklo, oko nespatřilo“.

Tomáš Mencl, 
farář ČCE v České Lípě a nemocniční kaplan

Na co čekáme?

Staří Izraelité zřejmě slavili hodně a rádi: Vě-
děli co a věděli jak, protože dějiny, víra i kult
jim k tomu dávaly příležitost, podněty i ná-
vody. 
Nový zákon zdá se znát jen společné stolování
jako připomínku Večeře: Bylo zřejmě časté, jed-
noduché, ještě za Pavla někdy se sklonem ke
zneužití.V katakombách jsou pozdější náznaky
Večeře již jen jako jednoduchého symbolického
a kultického úkonu.
Přesun Vánoc na datum slunovratu naznaču-
je, že do křesťanských slavení začaly pronikat
prvky mimokřesťanské. Kolem roku 200 exis-
tuje již o slavení Vánoc písemná zmínka, a
středověk zná slavení honosná naplněná je-
dením a pitím, takže existuje papežský výnos,
který to zakazuje. Papežské povolení k mimo-
řádné oslavě Vánoc si naproti tomu vyžádal
František z Assisi: Mělo podobu půlnoční

krajinné pouti k připravené a herecky obsaze-
né jeskyni vytvořené k tomu účelu na míst-
ním kopci. Účastnil se ho sám František a
stalo se vzorem církevních slavností na dlou-
hou dobu. 
My poněkud starší vzpomínáme na lyrická až
sentimentální slavení církevně-občanských
svátků svého mládí,- na promyšlená, biblicky
sevřená a až ritualizovaná slavení ve sboru,- na
komerční šlendrián posledního půlstoletí,- i na
vyprchávání jakéhokoliv slavení i svátků z
doby poslední.
My Pražáci už neslavíme téměř vůbec: Přírodu
neznáme, družnost nás opustila, národ neu-
znáváme a v církvi jako by nebylo co. Navíc
jsme trošku líní. Co vlastně stojí za co?
A tak i sborové dny, Adventy, Vánoce, Silvestry,
Nové roky, Velikonoce i kdovíco ještě jdou ko-
lem nás, jako by se nás netýkaly: Přijdeme

nepřijdeme, unyle shlédneme neshlédneme, co
bylo nebylo připraveno,- odejdeme... a co dál?
Svátky se ale mají slavit. Jen je nutno vědět CO,
PROČ a JAK. Což je součástí kultury. Která ne-
roste na poli, ale ve vědomí a vděčnosti lidí,
kteří si váží světa, života a jeho hodnot a všeho
toho, co mají a žijí a jsou.
Slavením se učíme radovat. Slavením se ale
učíme i domlouvat se a spolu-pracovat. Sla-
vením získáváme i vědomosti a vytváříme si
vědomí hodnot. A slavením podporujeme svá
přátelství.
Proto slavme! Je ovšem nutno vědět CO, PROČ
a JAK. Což se nejlépe naučíme slavením. Po-
kud se nám příprava svátku nestane ovšem
únavou, ale součástí slavení.

Ilja Herold, 
iherold@upcmail.cz

Svátky a slavení



SENIORÁT PODěBRADSKý

Českobratrská církev evangelická

BOšÍN - Ne 9.30 h
Bošín č. 44, Křinec, a f. Kateřina Ros-
kovcová
BRANDýS N. LAB. - Ne 9.30 h
Horova 1885. f. Jan Kašper
ČESKý BROD - Ne 9.30 h
Za Nemocnicí 1159, f. Magdaléna
Trgalová, f. Marek Lukášek
CHLEBY - Ne 8.30 h
Chleby č. 55, Bobnice, j. Miroslav
Německý, a f. Václav Hurt
KOLÍN - Ne 9 h
Politických vězňů 560, f. Blahoslav
Matějka
KOVÁNEC - Ne 8.30 h (a c)
Kovánec č. 14, Skalsko, f. Michal Šimek
KRAKOVANY V ČECHÁCH - Ne 10.30 h
Krakovany v Čechách č. 59, f. Jaroslav
Kučera
KUTNÁ HORA - Ne 9 h
Jiřího z  Poděbrad 308/4, f. Jaroslav
Fér
LIBENICE - Ne 10.30 h (a c)
Libenice č. 69, a f. Blahoslav Matějka
LIBICE N CIDL. - Ne 10 h (posl Ne
v měs. v MS Diakonie ČCE Husova 2)
Ke hradišti 12, f. Martin T. Zikmund
LYSÁ N. LAB. - Ne 9 h
nám. B. Hrozného 442/16, f. Emanuel
Vejnar
MěLNÍK - Ne 9 h
Krombholcova 548, f. Hana Pfannová
MLADÁ BOLESLAV - Ne 10 h
Husova 199/15, f. Václav Hurt
MšENO U MěLNÍKA - Ne 10 h
Boleslavská 9, f. Michal Šimek
NERATOVICE-LIBIš - Ne 9.30 h
Školní 44/1, f. Miroslav Pfann
NYMBURK - Ne 10 h
Smetanova 14/613, f. Kateřina Ros-
kovcová
PEČKY - Ne 9 h
Husovo nám. 480, f. Blahoslav Hájek
PODěBRADY - Ne 9.45 h
Husova 141, f. Pavel Dvořáček
PřEDHRADÍ - Ne 9 h
Předhradí č. 36, Pňov, f. Helena Ju-
nová
VELENICE - Ne 8.30 h
Velenice č. 34, Dymokury, a f. Pavel
Dvořáček
VELIM - Ne 10 h
Sokolská 26, a f. Blahoslav Matějka
ZRUČ N. SÁZAVOU - Ne 9 h (a c e)
Zahradní 189, a f. Jaroslav Fér

Nabídky

Pozvánky

Bohoslužby
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* Seznamka pro křesťany
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TýDENNÍ KALENDÁř IZRAEL 2012
53 barevných fotografií z Izraele

s biblickými texty.
Vhodný vánoční dárek za 150,-Kč!
K vyzvednutí:
Ludmila Hallerová, Ve Vilách 7
140 00 PRAHA 4 – Michle
Tel.: 242 428 814; mobil: 774  572 671

* * *
EVANGELICKÁ CÍRKEV METODISTICKÁ

NABÍZÍ ZA SYMBOLICKOU CENU KOM-
PLETNÍ ROČNÍKY ET-KJ Z LET 1956-
1957 A 1959-1983.

KřESťANSKý REKREAČNÍ DůM "GRÜ-
NE AU" - A 5360 St. Wolfgang.
Uprostřed nádherné alpské krajiny
zvané ,Solná komora´ zve náš sa-
moobslužný dům k rekreaci duše i
těla - po celý rok prvotřídní dovole-
ná mezi jezery, lesy a skalami! 
Cena E 18,50/osobu,den - děti mají
slevu. Homepage: www.christli-
ches-freizeitheim-gruene-au.de 
Dotazy a přihlášky: J. Potoček, t./f.
49 553 9393; georgepot@seznam.cz
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Na tři stovky brigádnických ho-
din už odpracovali členové a přá-
telé Farního sboru Českobratrské
církve evangelické v Chrástu při
rekonstrukci sborového domu 
v rámci projektu "Živá fara".
"Živá fara" je název projektu ví-
ceúčelového centra setkávání pro
sbor i jeho okolí, které v prosto-
rách sborového domu vyroste do
několika měsíců. 
Aby ušetřili co nejvíce finančních
prostředků, rozhodli se farníci
pro provedení přípravných prací
formou brigád. Zapojili se do
nich i přátelé sboru.
Spojenými silami tak například
vykopali novou elektrickou pří-
pojku, vyklidili půdní prostory,
vybourali stávající podkrovní
vestavbu, zlikvidovali podlaho-
vé krytiny a vyvezli škváru z pů-
dy. Přitom zbyl čas také na revita-
lizaci farské zahrady: pokácení
starých jabloní, sestřihání pře-
rostlých keřů a vysázení nových
ovocných stromů a keřů. 
Sbor tak navázal na mimořádné
nasazení, které prokázali stavi-
telé fary v 50. letech 20. století,
kdy do Chrástu přijížděli pomá-
hat i faráři z širokého okolí.
Stovky odpracovaných brigád-
nických hodin dokládají pečlivě
vedené záznamy ve sborovém
archivu.

Karel šimr

V Chrástu obnovili tradici brigád

V pátek 25. listopadu 2011 se v pro-
storách sboru ČCE v Praze 4 –
Nuslích sešel synod k mimořádné-
mu zasedání. Důvodem pro jeho
svolání byl vývoj jednání o majetko-
vém narovnání mezi státem a círk-
vemi, který dospěl do fáze, kdy se
jednotlivé církve musejí závazně
vyjádřit k navrhované podobě záko-
na. 
Jediným bodem programu bylo

majetkové narovnání státu s církve-
mi. Synodní rada předložila synodu
zprávu o průběhu dosavadních jed-
nání mezi Českou republikou a
církvemi, jejichž výsledkem je návrh
Zákona o zmírnění některých majet-
kových křivd způsobených církvím
a náboženským společnostem v do-
bě nesvobody, o vypořádání majet-
kových vztahů mezi státem a církve-
mi a náboženskými společnostmi a
o změně některých zákonů, který
vláda České republiky hodlá v nej-
bližší době předložit Parlamentu
České republiky k projednání a ke
schválení. 
Bude-li navržený zákon parlamen-
tem schválen, bude během přechod-
ného období, které začne 1. 1. 2013,
postupně ukončeno financování cír-
kví formou dotací ze státního rozpo-
čtu. Zároveň budou postupně vypo-
řádány majetkové nároky církví vů-
či státu. 
Rozdělení finanční náhrady pro jed-
notlivé církve je výsledkem dohody
mezi církvemi. Její výše je stanovena
pro každou církev zvlášť. ČCE by
měla obdržet finanční náhradu ve
výši 2 266 593 186 Kč. Vyplácení by
mělo být rozloženo do 30 ročních
splátek a splátky by se měly zvyšo-
vat v závislosti na inflaci. První
splátka pro ČCE by měla činit 75 553
106 Kč. Kromě tohoto vyrovnání by
měly církve v přechodném období
17 let (do roku 2030) dostávat ještě
příspěvek od státu, který se bude
postupně snižovat. 
Synod se měl vyjádřit k  tomu, zda
souhlasí s majetkovým vyrovnáním
podle návrhu zákona a zda pověřu-
je synodní radu, aby podepsala jmé-
nem Českobratrské církve evange-
lické příslušné smlouvy s Českou
republikou.
V rozpravě zazněly hlasy pro i proti
a synodu byly předloženy alterna-
tivní návrhy, aby se předloženým

návrhem zákona nejprve zabývala
staršovstva, sborová shromáždění a
konventy. Aby diskutovali o tom,
jakým způsobem je možné tyto
peníze přijmout, jakým způsobem s
nimi církev může nakládat. Návrh
požadoval, aby se tato debata vedla
předně na rovině vyznání církve a
jejího úkolu svěřeného jí Kristem.
O jednotlivých návrzích pak synod
hlasoval a výraznou většinou hlasů
vyjádřil souhlas s  navrhovaným
zákonem o majetkovém vyrovnání a
pověřil synodní radu, aby podepsa-
la jménem ČCE příslušné smlouvy
s Českou republikou. 
Dále pak přijal návrh, který synodní
radě ukládá, aby pro příští řádné
zasedání 33. synodu připravila
výchozí materiál, který bude sloužit
jako základ pro rozhovor celé církve
nad novou situací, která vznikne
přijetím zákona o majetkovém vy-
rovnání s církvemi. Výchozí materi-
ál se má zabývat především těmito
oblastmi a otázkami: podle jakých
kritérií – teologických a etických –
bude církev s finanční náhradou
nakládat a s jakým cílem budou stá-
tem svěřené prostředky investová-
ny, komu bude svěřena pravomoc i
odpovědnost za nakládání s finanč-
ní náhradou, jaká část finanční
náhrady bude použita na aktuální
výplaty kazatelů a jaká část bude
investována, aby zajistila budoucí
výnosy, z jakých zdrojů bude klesají-
cí dotace na platy kazatelů doplňo-
vána, kdo a podle jakých měřítek
bude rozhodovat o počtech kazatel-
ských míst a výši jejich úvazků
vzhledem k finančním možnostem
církve, jak se změní výběr Personál-
ního fondu a jeho výše, jak a kým
bude stanovena výše platů kazatelů
a církevních pracovníků, předběžný
výhled na možné financování církve
v příštích deseti letech (2013 - 2022). 

Ivo Mareš

STRAšNICKý SBOR ČCE KRALICKÁ

1001/4 PRAHA 10 SRDEČNě ZVE NA

TRADIČNÍ LEDNOVÉ KONCERTY

* 15. ledna 2012 - 17.00
Soubor Collegium Instrumentale,
dirigent prof. Pavel Tylšar
Program: W. A. Mozart, A. Dvořák -
dechové serenády

* 22. ledna 2012 - 17.00
Tereza Nováková - soprán, Miro-
slav Orság - baryton, Radomíra Šlé-
grová - klavír, Vladimíra Kolková -
klavír
Program: Fr. Cavalli, P. Martini, G.
F. Händel, B. Smetana, A. Dvořák

* 29. ledna 2012 - 17.00
Eva Bublová, varhany, vítězka sou-
těže Pražského jara 1999
Program: W. A. Mozart, J. Brahms,
L. Vierne, B. A. Wiedermann, R.
Schumann

Mimořádné zasedání 33. synodu čCE

Stavitelé sborového domu na půdě v 50. letech

Práce na stejném místě na podzim 2011

ČCE je od 7.9.2004 členkou Světo-
vého luterského svazu. Dokázal by
někdo z laskavých a poučených čte-
nářů sdělit, jaký dopad to má na cír-
kevní řády a zřízení v ČCE a na
bohoslužebný život ČCE?

Otto Miklík

SLOVO A ŽIVOT

časopis pro lidi, kteří přemýšlejí

moderní křesťanský časopis 
vycházející z metodistické tradice 
Nabízí pohled na svět z křesťanské
perspektivy, nebojí se konfliktních
témat, obsahuje autentické příběhy
obyčejných lidí i články odborníků.
Současný design, humor a nadhled,

každé číslo je tematické. 

Výběr z článků
posledního ročníku: 

Portrét skupiny U2, Příběh syna
nacistického zločince, Proč se děti

bojí, a další. 

Autoři článků: 
Jan Sokol, Svatopluk Havelka,

Karel Řežábek, Ivana
Procházková, Miloslav Čech,
Lukáš Bujna, Jiří Beneš, Petr
Pokorný, Miloš Rejchrt, Petr

Vaďura a další.

Vychází čtyřikrát do roka, 
cena 45 korun. 

Napište si o zaslání jednoho
ukázkového čísla zdarma.

Ústředí ECM, Slovo a život, 
Ječná 19, Praha 2
E-mail: office.umc.cz@gmail.com


